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Kulturní referent: Starosta obce Albrechtice
Matriční údaje

K 31.12.1994 bylo v  Albrechticích evidováno 4 132 obyvatel, z  toho 2 063 mužů a

2 069 žen.

Dětí se narodilo v  roce 1994 vesměs v  porodnicích mimo naši obec 43, z  toho 22

chlapců a 21 děvčat.

V témže roce zemřelo 40 lidí, z toho 26 mužů a 14 žen.

V roce 1994 se přistěhovalo 125 obyvatel a vystěhovalo se 63.

V roce 1994 bylo uzavřeno v  obci celkem 19 sňatků, z  toho 8 církevních. Církevní

sňatky jsou vedeny dále pod církevními obcemi.

Článek o nových občáncích v obci je uveřejněn v Albrechtických listech. 

Viz dokumentace 2754-5, 2757-9. 

Tamtéž jsou uvedeny některé demografické údaje, týkající se obce za rok 1993 a 1994.

Seznam jubilantů v roce 1994, uveřejněný v Albrechtických listech.

Dokumentace 2754 a 2756.

Nejstarší občankou obce v  roce 1994 byla paní Valerie Chlebiková, která se

23.10.1994 dožila 96 let.

Politické dění

O porevolučních náladách v   roce 1994.

Většina těch a nebylo jich málo, kteří dlouhá léta čekali (celých 41 let) na pád

totalitního režimu nebyla ani dnes šťastná z  dosavadního porevolučního vývoje v  naší zemi.

Není tím myšlen hospodářský vývoj, ani životní úroveň, či nabídky trhu, zejména srovnali-li

bychom tuto situaci v naší republice s jinými státy někdejšího komunistického bloku. 

Lidé se sice cítili svobodně, nikdo nemusel mít strach ze šikanování pro jeho

eventuální nesouhlas s jednáním ministrů, parlamentu, či presidenta. 

A přesto mnozí, ať už jim bylo období komunistické vlády peklem, či se jim ho

podařilo přežít bez hrubších následků a kteří v  podstatě souhlasili se současným režimem,

nepovažovali ten současný stav věci za zcela uspokojující. 

Chápali jako nespravedlnost vůči 90 % našich občanů, která se projevovala bezbřehou

tolerancí vůči bývalým komunistickým předákům a přisluhovačům, kteří se vlastně v  dnešní

porevoluční době měli ještě lépe, než v  době své politické slávy (vysocí funkcionáři, různí

bývalí tajemníci, milicionáři, estébáci a příslušníci bezpečnostních složek, mezi nimiž je i

nemálo zločinců, majících na svědomí utrpení ba i smrt některých nevinných obětí). 
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Tedy řada takových lidí, před nimiž se musel mít dříve každý na pozoru, aby nepřišel

k maléru, se obratně „překabátila“, využila svých dřívějších zkušeností, známostí a znovu

získala vliv. 

Bylo například všeobecně známo, jak to dopadlo se jměním komunistické strany, kolik

ho skutečně převzal stát a kdo ho mohl skutečně využít. 

Samozřejmě, že se i mezi komunisty i v tomto případě uplatňovala přísná hierarchie. Pokud se

nyní vedli poctivě a rázem zapomněli na ideologii, jíž přísahali věrnost, bylo možno mluvit

spíše o jejich „pružné páteři“ než o nebezpečí, ale bohužel nebyli mezi nimi jen ti

„zapomětliví“. Svým způsobem to mohlo být i vysvětlováno tím, že celá ta revoluce,

nazývána sametová, probíhala opravdu sametově.

Rozhodně si nikdo nemyslel, že by s  každým komunistou měl být udělán krátký

proces, dle jejich vzoru boje s  třídním nepřítelem. Vyskytovaly se i ojedinělé případy

komunistů, kteří s  touto brutalitou nesouhlasili, ale těch bylo zanedbatelně málo, ostatní buď

mlčky přihlíželi, nebo přičinlivě přikládali ruku k  dílu a těch bylo bohužel nejvíc. Toto vše se

mi jeví jako projev primitivních, pudových lidských charakterů. Bez konkrétních žalobců

nelze nyní soudit. 

Faktem zůstalo, že čemu se na komunistických postech naučili a zdokonalili, to

v současné široce pojímané (bezbřehé) demokracii uplatňovali. Mnozí tak zanesli do

podnikání v malém, či ve velkém, ba i do úřadování dosti komunistických návyků, což bylo

smutnou skutečností.

A tak bylo možno si položit otázku, jak je možno a také proč se dostalo bývalým

komunistickým funkcionářům tolik volného prostoru, že se soudruzi mohli cítit v  nově

nastolené demokracii jako ryba ve vodě a ostatní jim mohli být nanejvýš směšní. 

Z míst nejpovolanějších se dalo nejednou slyšet, že je málo erudovaných, kteří by mohli

převzít vedení a kteří by tomu rozuměli a měli patřičné zkušenosti a podobně. 

Jinou skutečností je však to, zda by ti „takzvaní nezkušení“ se brzy zapracovali a

posunovali vývoj správným směrem kupředu bez balastu, který má zájem na tom, aby

dokázali své dřívější priority.

Vžijeme-li se do situace 17. listopadu 1989, kdo mohl tušit, že za 6 týdnů bude zvolen

presidentem disident a vězeň komunistického režimu Václav Havel.

Spíše se očekávalo, že bude následovat tvrdá represe a zatýkání, někteří účastníci

demonstrace, studenti a herci, nešli ani z těchto důvodů do svých domovů. 

Krvavé vystoupení příslušníků veřejné bezpečnosti a tajné policie bylo považováno za

předehru tak, jak to bylo v  komunistickém režimu obvyklé. Vždyť komunisté měli ještě v  té
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době mocenské prostředky v  ruce (policii, milice, část vojska), mohli proto zasáhnout tím

spíše, když se k Praze soustřeďovaly jednotky lidových milicí. Vše viselo jen na drátku.

Je pravdou, že totalita již mnoho sil neměla, na druhé straně však Občanské fórum

disponovalo jen nadšením, touhou po svobodě s  holýma rukama, ale především počtem a

odhodlaností mladých lidí, zejména studentů, skutečných hrdinů revoluce. 

Dnes už víme, že by tehdejší  vládnoucí elita asi moc s  ozbrojenou mocí nepořídila,

ale kdo to tehdy mohl tušit, že nedojde k masakru. 

Děj se vyostřoval den ze dne. V  tehdejším politbyru bylo ještě několik vlivných, kteří měli

v úmyslu prosadit „socialismus“ za každou cenu. 

Situace se však vyvinula v  tom smyslu, že došlo k  určitým jednáním mezi zástupci

Občanského fóra a komunisty, která pak dospěla k  oficiálním jednáním, když komunisté měli

pořád ještě trumfy v ruce. 

Existoval i takzvaný plán „Vlna“, který měl letecky narušit miliónové shromáždění na

Letenské pláni. 

Nakonec však tlak občanů, včetně venkova, donutil komunistické předáky vyklizovat pozice.

Nebylo to snadné a leccos se v  překotně kypící době vytratilo a ti „chytří“soudruzi se na

novou situaci již předem připravili. 

Naskýtá se zde i otázka, co stálo za tím, že komunističtí předáci bojovali o svou moc

tak chabě? Že by za sebou již necítili zahraniční podporu z  východu? A tak se jim nepovedl

ani „staronový“ trik se socialismem s lidskou tváří.

V současnosti je nutno posuzovat tyto události objektivně, když bez dosahu přesných

informací, se kterými se snad seznámí až příští generace. 

Je pravděpodobné, že došlo k  dohodě, na kterou realisticky smýšlející komunističtí

předáci přistoupili. Komunistická strana se vzdala svého doposud výhradního postavení ve

prospěch nového vývoje za cenu, že nedojde k  honu na komunisty. Takový byl zřejmě i zájem

opozice, kdyby v  ulicích nezavládla zvůle, do níž by se nezapojovali ti skutečně stateční,

nýbrž lůza tak, jak tomu bylo při jiných revolučních změnách.

Takto se však podařilo proklouznout i komunistům s temnou minulostí. Při nastolování

opětné svobody, což bylo nadlidským úkolem, takové věci unikaly. Uplyne zřejmě ještě

dlouhá doba, než se podaří docílit normální obrody – oddělení čistého zrna 

od plev, devastace způsobené totalitním režimem morální i materiální.
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Kriminalita a lidská práva

Základem pro život člověka ve společnosti jsou práva a svobody občanů, právo na

život, nedotknutelnost osoby a jejího soukromí, osobní svoboda, právo na lidskou důstojnost a

čest, právo vlastnit majetek, nedotknutelnost obydlí, svoboda pohybu a řada ostatních práv a

svobod. Mezinárodní pakt o občanských a politických právech se v  9. článku zmiňuje

výslovně o osobní bezpečnosti.

Prudký vzestup kriminality u nás nesporně svědčí o hrubém porušování práva a

svobod občanů. 

Za této situace by měl stát okamžitě a rozhodně reagovat, tvrdí-li i hlava státu, že jsme

stát právní. V takovémto případě je stát totiž hlavním garantem bezpečnosti občanů. 

Jinak tomu bylo v  totalitním státě, v  němž jsme nedávno měli souzeno žít. Tam totiž

stát přímo představoval pro právo a svobody svých občanů hlavní nebezpečí. 

Odtud zřejmě také nyní pramení snaha maximálního omezení státu v jeho pravomocech. 

Tolik stručně ze stanoviska Československého helsinského výboru, které bylo

adresováno představitelům státu v červenci 1991.

Vážná varování, týkající se kriminality u nás by měla být brána vážně, ale…

Občané si z  dřívější doby přinesli do současné doby nedůvěru k  autoritám,

propracovaný verbalismus a zvyk myslet jen na sebe. 

Takto naladěné občany zastihl listopad 1989 a otevřel jim pomyslné dveře Západu

s neomezenou svobodou (demokracií). 

Nikoho ani nenapadlo, aby si dal práci a vysvětlil lidem, že v  tradičně demokratických

společnostech jsou po léta citlivě tvořena práva, laděna preventivní činnost a kde systém

svobody jednoho nesmí narušit svobody druhého člověka. 

Propagace násilí je tam regulována a u nás se z toho dělá byznys  (dostupnost drog, prostituce,

etika reklamy a jiné).

U nás se po krátkém období nadšení, probuzení úcty a slušnosti po listopadu 1989,

společnost rozpadla na atomy individuí, které jdou dle zásad neomezené demokracie přímo za

svými osobními cíly, bez sebemenšího ohledu na ostatní. 

Extrémní individualismus a liberalismus dostal konkrétní podobu. Povstala ulice.

Ustrašení malí občánci, kteří dříve kradli 2 cihly, začali krást celé vagóny, protože jim všude

říkali, vždyť vás nikdo nehlídá a kdyby vás někdo chytil, stejně není prokurátor, který by vás

zažaloval, není ani soudce, který by vás odsoudil a kdyby byl soudce scházel by přísedící a

kdyby to všechno bylo stejně vás neodsoudí, poněvadž není dostatečná kapacita věznic a tak

dále.
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Dle odhadů bylo zjištěno, že polovinou na trestné činnosti se u nás podílejí tak zvaní

prvopachatelé. Zjevným pohrdáním právem jsou případy odmítnutí zaplatit pokutu, podat

svědectví (zde mnohdy ze strachu z pomsty), platit řádně daně, nájemné a dodržovat předpisy.

Nikdo se příliš nepodivoval nad obrovským množstvím peněz na trhu. Na sportovních

stadionech se pořádaly obří burzy, pocházející z  trestné činnosti. Občané stále častěji řešili

běžné problémy násilím. 

Byl tudíž nejvyšší čas formulovat pozitivní společenské normy. Nehovořit jen o

právech a ne také o povinnostech. Položit morální, sociální a zákonné zábrany sociálně

patologickým jevům ve společnosti. 

Dle oficiální statistiky prý kriminalita klesla, ale zde byla nasnadě lehká odpověď.

Pokles souvisel s pouhou hrou čísel. Stačilo si uvědomit, že tomuto konstatování předcházelo

zvýšení dolní hranice majetkové trestné činnosti na 2 000,-Kč, dle novely trestného zákona,

platné od ledna 1994. 

Tímto opatřením bylo možno kvalifikovat všechny případy krádeží u nichž škoda

nepřesahovala tuto hranici jako přestupek, čímž bylo dosaženo krásného snížení %

kriminality.

Pro mladistvé a prvopachatele byly drobné krádeže a vandalismus školou zločinu.

Netečnost k  těmto delikventům velmi prospívala rychle bujícímu kriminálnímu podhoubí.

Solidně připraveni pachatelé pak už překračovali hranici mezí malou a větší trestnou činností

jako profesionálové. 

Budoucí delikventní kariéře pachatelů přispívaly vážné nedostatky v  našem vězenství,

kde asi jen polovina odsouzených pracovala a na jejich opatrování ještě vlastně dopláceli

poškození a čestní občané. 

Dlouhé pobyty ve vazbě a nečinnost vězňů stěžovaly jejich návrat do společnosti. 

Naše zákony nesplňovaly požadavek srozumitelných formulací a lehké

kontrovatelnosti, nepůsobily tudíž antikriminogenně. 

V některých zákonech nebyly dodrženy ani zásady stanovené Ústavou! 

Sotva zákon vyšel po náročném projednávání v  parlamentu, v  zápětí bylo nutno vydávat

novely k němu. 

To všechno proto, že v  zákonodárství nebyly mnohdy respektovány banální pravdy.

Stát by se měl starat o dodržování svých zákonů, má k  tomu řadu institucí a pokud ty

nezačnou patřičně fungovat, nikdy se nevytvoří příznivé společenské klima. 

Přímo tragickým příkladem byl nárůst dopravní kriminality, související s  nedodržováním

dopravních předpisů. Kolik dopravních nehod se událo  jen v Albrechticích.
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Dá se říct, že příznivým faktorem, podporujícím kriminalitu u nás je právní nihilismus.

Mimořádnou úlohu při právní osvětě by měla hrát média, ale ta zatím výrazně kriminalitu jen

podporují. 

Takto se pro řadu občanů stává sledovaný cíl vším a právní způsob jeho dosažení

ničím. 

Dobře to vyjádřil pan Zdeněk Svěrák, když prohlásil, že lidé se sami rozdělují na

hloupé, kteří respektují právní normy a na „chytré“, kteří se na ně neohlížejí a ty „hloupé“

předjíždějí. Pokud se toto bude tolerovat, budou u cíle vždy dříve.

Velmi negativním faktorem, ovlivňujícím narůst kriminality je skutečnost, že

pachatelé mohou kalkulovat s velkou pravděpodobností beztrestnosti. 

Dle statistických údajů totiž činil celostátní průměr objasněnosti pouhých 32 %!

V Ostravě pouze 18 %! V roce 1939 bylo v republice odsouzeno v trestních procesech 

41 005 osob a v roce 1993 už jenom 35 150.

Ke kriminogenním faktorům u nás patří i nepropracovanost systému alternativních

trestů. Mladí odsouzenci by měli mít možnost, aby ve vězení získali kvalifikaci a podnikatelé,

kteří by byli ochotni vězně zaměstnávat, by měli být zvýhodňováni. 

Byla nevyužita i možnost zařazování vězňů na veřejně prospěšná práce, které by

vykonávali zdarma. Pokud by byli odměňováni za jinou práci, měli by alikvótní části platit

odškodnění obětí, či pozůstalých.

Zapomínalo se i na to, že rychlost trestu je důležitější než jeho přísnost. Přílišná

benevolence v  udělování podmíněných trestů působila totiž spíše jako výstraha. V  průměru

totiž bylo v té době u nás odsouzeno podmíněně 57 % dospělých.

Nebyla to revoluce

Výňatky z  proslovu JUDr.Jaroslava Anděla, předsedy Světového sdružení bývalých

československých politických vězňů, žijících v zahraničí se sídlem v Curychu. 

Celé znění projevu je v dokumentaci k obecní kronice 2775a. 

Uvedenému řečníkovi se podařilo podchytit a vysvětlit mnohé to, čím se dalo vysvětlit

těžkosti a nedostatky, které se v porevoluční době po roce 1989 u nás vyskytovaly.

Proslov se týkal především politických právních a lidských poměrů u nás a z  toho

plynoucího morálního stavu, který se vyvinul za čtyři a půl roku po tak zvané sametové

revoluci.

Všechny tři výše uvedené aspekty nebyly v  té době v pořádku. Lidé namísto radosti ze

života, z  demokracie, svobody, právní a sociální jistoty,  kterou by měli konečně cítit, byli

6



apatičtí, převážně bez zájmu o demokratický politický vývoj v  naší zemi. Zajímali se jen o

sebe a svůj prospěch převážně bez pocitu národní identity a povinností k vlastnímu národu.

Všichni, kteří pocítili na sobě zvůli totalitního režimu, byli po jeho pádu plni velké

radosti a přesvědčení, že konečně zavládne demokracie a lidská svoboda tak, jak tomu bylo

v prvním Československu, nebo v dnešních demokratických  státech západní Evropy. 

Bohužel se jednalo jen o naivní víru. Komunisté a jejich zkorumpovaní přátelé se

tomu více či méně nepokrytě smáli. Byli si totiž příliš jisti svými zkušenostmi a vlivem ve

všech oborech státní moci, správy i justice, tím spíše, že jim byl ponechán nepsaný příslib

jejich nenahraditelnosti, proklamovaný zástupci porevolučního vedení z  obavy, že je

nedostatek odborných pracovníků, schopných převzít správu do svých rukou.

Pro komunisty byly již dávno před naší revoluci signálem změny, nastolené

Gorbačovem v  Sovětském svazu a že v  souvislosti s  jeho „glasnosti a perestrojkou“ dojde i

k politickým změním i u nás. 

Měli proto dost času a všech prostředků k  tomu, aby se na tyto změny připravili tak,

aby jim příliš neublížily, aby si prostřednictvím svých lidí podrželi moc přehled ve všech

oborech státní zprávy i v  justici v co největším měřítku. K  dosažení tohoto cíle vyvinuli svou

dokonalou strategii a taktiku a podařilo se jim tak oklamat celou nekomunistickou část národa

i mezinárodní forum.

Své absolutní moci, kterou měli ústavně zajištěnou, se vzdali dobrovolně, protože

věděli, že se téměř ničeho nevzdávají fakticky. 

To byla jedna kamufláž a druhá? Pro udržení své moci si vymysleli zatím světový

unikát „sametovou revoluci“. Jednalo se ve skutečnosti o kamuflovaný a dobře připravený

puč.

Definice politické revoluce zní: Je to mimoústavní změna zákonodárné, výkonné a

soudní moci ve státě.

Na jednání zástupců koordinačního centra Občanského fóra s  posledním

komunistickým ministerským předsedou Adamcem dne 5.12.1989 nabídl Václav Havel

tomuto premiérovi za podání demise vlády úřad presidenta republiky, tedy ještě vyšší rangu.

Dle této nabídky se měl stát presidentem znovu komunista. Žádná revoluce se tedy konat

neměla. Naprosto dokumentována skutečnost. 

Zákonodárnou moc vykonává v  každém státě jeho parlament, který u nás nesl název

Federální shromáždění, jehož předsedou v té době byl Alexander Dubček, vyškolený

komunista v  Sovětském svazu, který o sobě prohlašoval, že byl a do konce života bude

komunista. 
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Kromě toho značná část posametově vzniklého Federálního shromáždění sestávala

z komunistů, organizovaných v  dosavadní komunistické straně, nebo infiltrovaných do nově

vzniklých politických stran. 

Ani v tomto zákonodárném orgánu tudíž k nějaké valné změně nedošlo.

Moc výkonná přísluší vládě a do jejího čela postavil po roce 1989 Václav Havel, který

se zatím sám stal presidentem, ortodoxního komunistu Mariána Čalfu. 

Právem každého předsedy vlády je jmenování ministrů. Takto se do vlády dostali buď

přímí nebo bývalí komunisté, nebo jejich přátelé, o nichž bylo známo, že jim nebudou škodit.

Neklamným důvodem tohoto tvrzení byla funkce ministra zahraničí svěřená Jiřímu

Dienstbierovi, který v mnoha státech jmenoval do funkce vyslanců opět bývalé nebo dokonce

současné komunisty. 

Například pro Spojené státy Americké byla velvyslankyní jmenována prominentní

komunistka. 

Tedy ani prokazatelně ve vládě – garantu státní moci k nějaké valné změně nedošlo.

Třetí částí státní moci je moc soudní. Za komunistického režimu ji mohli vykonávat

pouze dokonale prověření a spolehliví komunisté. Vlastně všichni soudci a soudkyně prošli

studiem na komunistických universitách.

Po „sametovém“ státním puči komunističtí předsedové soudů a soudních senátů

pochopili, že se na těchto místech neudrží, proto si založili buď vysoce výnosné advokátní

kanceláře, nebo se ve stejných funkcích dali přeložit k  jiným soudům, kde o jejich minulosti

nevěděli. 

U soudu tak zůstaly převážně jen velmi mladé soudkyně, jmenované na opuštěná

místa. Opět se však jednalo o pracovnice přijaté k  soudům ještě komunistickými mocipány,

které dle osobních zkušeností JUDr.Ing.Jaroslava Anděla bez výjimky všechny rozhodovaly

bez ohledu na platné ústavní i mezinárodní právní normy, ač tyto dle článku 10. Ústavy České

republiky mají přednost před zákonem. 

Potvrzovaly jen rozhodnutí dřívějších komunistických soudů a správních úřadů. 

Soudní moc je takto v  České republice stále zoufale vzdálena demokracii, právu a

spravedlnosti. Stala se nejproblematičtější částí státní moci, kterou snad budou moci napravit

až noví právníci, vyškoleni již na nových, nekomunistických universitách. 

Ani zde tedy k žádné revoluci nedošlo.

K pozitivním změnám po roce 1989 došlo zejména ve svobodě projevu a

shromažďování, tisku, jakož i neomezené svobody cestování do ciziny. 

Všechny tyto změny vrátily občanům jen z  části to, co jim komunisté vzali. Tyto

změny však komunisty nikterak neotřásly ani jejich snahu po udržení moci, ani jejich
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zločinnou stranu. Vcelku se dá říci, že po listopadu 1989 v  České republice zmizel politický

teror, ale byl nahrazen terorem ekonomickým, který tvrdě postihuje občany, kteří se mu

nemohou bránit a to staré lidi, důchodce, jejichž finanční situace se trvale zhoršovala inflací.

Poněkud méně byli postiženi dělníci odkázání na svou mzdu, protože tato se přece jen více

přizpůsobovala inflaci než důchody.

Jak a proč takováto situace vznikla? Kdo ji podporuje a trpí? Příčina a vznik

ekonomického teroru u nás spočívá v  tom, že ihned po listopadu 1989 nebyla zakázána a

rozpuštěna Komunistická strana Československa, která krátce nato transformovala

v Komunistickou strana Čech a Moravy a také, že nebyl ihned zabaven její majetek ve

prospěch státu. 

Platný zákon sice po právu označil tuto stranu za zločinnou a zavrženíhodnou, ale

současně jí byl umožněn další nerušený vývoj. Zůstala zachována její bezvadně fungující a

finančně zajištěná činnost. Špičkovým funkcionářům, stojícím v  čele státních podniků, kteří

znali jejich kvality bylo umožněno zmocnit se jich v rámci privatizace. 

A tak firmy, které dříve vedli jako zmocněnci zavrženíhodné strany, nyní řídí z  pozice

podnikatelů, jako své vlastní, za jejíchž vedení neodpovídají nikomu. 

Takto byli komunističtí prominenti místo potrestání nakonec odměněni. Z  funkcí vedoucích se

stali vlastníky a milionáři, tvůrci cen a hospodářského teroru, jímž nahradili v  mnoha

důležitých podnicích, ba i v celých hospodářských odvětvích, dřívější teror politický. 

Dodnes se jich nikdo v  našem demokratickém státě neodvážil zeptat, odkud vzali ty

mnohamiliónové částky na jejich koupi, přestože je obecně známo, že v  komunistickém

režimu je poctivě získat nemohli. Otázka „praní špinavých peněz“ byla takticky odsunuta do

pozadí. Každému soudnému člověku musí být tato otázka zřejmá.

Důsledek odměny zločinců místo potrestání, jejich zbohatnutí a faktické nadřazení nad

normální poctivé a komunistickou činností nepoznamenané občany, působí na morální stav

naší společnosti přímo katastrofálně. 

Lidé nepropadlí komunistickému moru, kteří po více než 2 generace teroru, bezpráví a

zvůle očekávali návrat demokracie, práva, spravedlnosti a morálky do veřejného života,

zažívají pravý opak.

Ze špičkových komunistů se stali vlivní šéfové státní správy a dirigenti ekonomiky.

Každému je u nás zřejmé, že poctivost a čestné jednání ve všem se nejen nevyplácí, ale přímo

škodí. Kampak se podělo Masarykovo heslo nebát se a nekrást? Naopak morální i materiální

korupce se stala téměř samozřejmostí. Tento paradox a gigantické poškození morálky u

většiny národa i u lidí tímto marastem dosud nedotčených napáchaly na našem lidu snad

škody ještě větší než nacismus a komunismus dohromady. 
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Léčba tohoto stavu, návrat víry v  právo, spravedlnost, slušnost, poctivost a morálku

jako jediný správný základ soužití, bude trvat celé generace.

Kdo tuto situaci způsobil a kdo je za ni, když už ne právně a fakticky, tak alespoň

morálně a historicky odpovědný?

Václav Havel jako president zaniklé České a Slovenské federativní republiky poškodil

národ tím, že vzal mnoha lidem víru v  právo a spravedlnost, právní stát a opravdovou

demokracii. 

Od prvního nástupu do úřadu prezidenta tohoto zaniklého státu místo, aby se celou

mocí a vážností zasadil o stíhání strůjců justičních vražd, aby potrestal zničení statisíců

lidských osudů vězněním v  nelidských věznicích, rozkrádání národního majetku i majetku

desetitisíců nevinných lidí, devastaci měst i přírody a zničení morálky národa, v  němž platilo

„kdo neokrádá stát, okrádá svou rodinu“, místo aby jako svůj první prezidentský čin, vedoucí

k návratu víry lidí v  právo a spravedlnost se zasadil o zákaz a rozpuštění a úplnou likvidaci

komunistické strany, onoho strašného moru na těle a duchu národa, se celou svou osobností

zasadil o to, aby Komunistická strana Československa byla zachována a mohla dál provozovat

svou činnost. 

Svými slogany „nejsme jako oni“ nebo „tady se nebude dělat žádný hon na komunisty“ se

jednoznačně postavil na stranu zločinců a proti jejich obětem. 

Přirozeně nikdo nechtěl provozovat „hon na komunisty“ a žádný slušný člověk nechtěl

být „jako oni“. Avšak za tyto slogany se všichni zločinci uplynulých desetiletí úspěšně skryli,

ač sám jako prezident podepsal zákon, který komunistickou stranu označuje zločinnou a

zavrženíhodnou.

Václav Havel soustavně zaměňoval dva diametrálně odlišné pojmy a sice mstu a trest.

Na mstu nemá totiž nikdo právo, avšak trest za spáchané činy není msta, nýbrž nutný protipól

trestného činu, který uvádí lidskou společnost do stavu morální rovnováhy, bez níž není

možné soužití lidí v klidu a pokoji.

Trestné činy se dělí na úmyslné a zaviněné. Není zatím také známo, zda v  té době byl

tento počin prezidenta úmyslný, ale je velice pravděpodobné, že k  tomu byl nějakým

důvodem donucen.

Nyní v té situaci nezbývá nic jiného, než aby se všichni lidé dobré vůle sjednotili, aby

nezatrpkli, aby začali šířit dobré lidské vlastnosti počínaje u sebe a pak přes své blízké i

vzdálenější okolí. Výsledek takovéhoto působení všech poctivých lidí se určitě dostaví,

protože se dostavit musí!
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Následující dokumentační přílohy, které více, či méně potvrzují to, co bylo výše

napsáno:

Krutá skutečnost o práci členů Lidových milicí po Únoru 1943, ztvárněnou ve

fejetonu v Głosie Ludu.             Dokumentace 2760.

Článek o Mnichovské dohodě, která se stala tragédiíi pro Československou republiku.

Dokumentace 2761.

Smutné skutečnosti o Úřadu vlády České republiky po „sametové revoluci“.

Dokumentace 2762.

Názory náhodných občanů na to, co se po roce 1989 u nás změnilo v novinové anketě.

Dokumentace 2763, 3003.

Názory občanů na to, co jsou pro ně vánoce. Dokumentace 2764.

Články o česko-polských vztazích z roku 1994.             Dokumentace 2765-6.

Restituce se staly oříškem svárů po „sametové revoluci“, alespoň pro některé byly

těžko řešitelné! Dokumentace 2767.

Na menšinový tisk existovaly státní dotace. Dokumentace 2768.

Satirický článek z  Głosu Ludu, bohužel až příliš pravdivý, svědčící o životní úrovni

důchodců i ostatních občanů. Dokumentace 2769.

Satirická kresba na životní úroveň důchodců. Dokumentace 2770.

Pokus o hodnocení pohledu na lidský život u nás z konce 2. tisíciletí.

Dokumentace 2771.

Novinový článek, svědčící o krátké paměti některých občanů, kteří už zapomněli, jak

nadávali za totality. Dokumentace 2772.

Článek o tom, co by mělo být po „sametové revoluci“ jinak, anebo o tom, co se nám

při ní nepovedlo.          Dokumentace 2773-4.

Satirický článek na pokles morálky po „sametové revoluci“, bohužel, pravdivý.

Dokumentace 2774.

Aktuální téma i pro albrechtické občany, kterak lze lidi houpat i na rohlíku, anebo o

liknavosti ve vyřizování křivd. Dokumentace 2777.
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Komunální volby v roce 1994

Příprava

Dne 8.8.1994 se konalo v  obci mimořádné zasedání obecního zastupitelstva, které

mělo dva hlavní body jednání:

určit počet členů obecní rady a obecního zastupitelstva v  Albrechticích pro nové

volební období; bylo odhlasováno 5 členů obecní rady (jako doposud) a 17 členů obecního

zastupitelstva (více o 2 než dosud).    Dokumentace 2758.

1.  Dle volebního zákona byl stanoven pro naší obec i počet případných podpisů

voličů potřebný na petici pro nezávislé kandidáty, a to pro 1 člena 122 podpisů a

pro sdružení 285 podpisů.

2. Druhý bod programu byl věnován stručným informacím ke komunálním

volbám; byl  stanoven 1 volební obvod a 3 okrskové volební komise; hlášení

kandidátů bylo nařízeno nejpozději do 66 dnů před termínem voleb, dále

informace o seznamech voličů a jiné.

V diskusi pak bylo na dotaz konstatováno, že v  Albrechticích bylo v  současné době 7

politických stran a sdružení (Občansko-demokratická strana, Česká strana sociálně

demokratická, Komunistická strana Čech a Moravy, Křesťansko-demokratická unie –

československá strana lidová, Wspólnota, Sdružení pro Moravu a Slezsko a republikáni, kteří

i když v  obci neměli svou místní organizaci, prohlásili na mítinku v  Karviné, že budou

kandidovat ve všech obcích).

V Albrechtických listech číslo 5/1994 byl uveřejněn rozsáhlejší článek úřadujícího

starosty, v  němž hodnotí činnost obecního úřadu v  uplynulém volebním období 1991- 1994

(viz v kapitole správa obce).    Dokumentace 2758,2812.

Informace k volbám do obecního zastupitelstva ve dnech 18. 11. a 19.11.1994.

Dokumentace 2758,2824.

Materiál k volbám, kandidátní listiny, volební lístky, ohlasy z tisku, plakáty a podobně.

     Dokumentace 2824-2850.

Předvolební agitace

Dne 21.4.1994 se konala v  sále hasičské zbrojnice v  Albrechticích beseda s předsedou

české sociálně-demokratické strany Milošem Zemanem. Na schůzi se dostavilo poměrně

hodně občanů z Albrechtic, včetně zvědavců, takže sálek byl plný. 

Host hovořil o práci, úkolech a cílech této strany s  úmyslem, aby i v  Albrechticích

vznikla místní organizace této strany. Jednalo se prakticky už o předvolební agitaci

komunálních voleb, které se konaly v listopadu 1994. 
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Po proslovu Miloše Zemana následovala diskuse, v  níž vystupovali převážně starší

občané, posttotalitní demokracie. 

Příspěvek k propagaci této akce byl otištěn v Albrechtických listech číslo 2/1994.

Dokumentace 2754.

Číselné údaje ke komunálním volbám a seznam kandidátů:

- obec Albrechtice byla do voleb označena číslem 59892

- celkový počet osob, zapsaných do výpisu ze seznamu voličů 2 888

- počet voličů, jímž byla vydána úřední obálka 1 713

- počet odevzdaných úředních obálek 1 713

Jména kandidátů, kteří byli zvoleni do zastupitelstva:

1. Stanislav Kowalski, MUDr., narozen 26.9.1963, Współnota

2. Albin Budjač, Ing., narozen 15.5.1966, Współnota

3. Juraj Legindi, narozen 27.8.1961, Česká strana sociálně-

demokratická

4. Jiřina Pěgřímková, narozená 19.8.1953, Česká strana sociálně-

demokratická

5. Šárka Kocurová, narozená 22.4.1971, Česká strana sociálně-

demokratická

6. Iwona Guňková, narozená 15.12.1936, Komunistická strana Čech 

a Moravy

7. Karel Svoboda, narozen 24.3.1937, Komunistická strana Čech

a Moravy

8. Josef Greň, narozen 10.10.1945, Komunistická strana Čech

a Moravy

9. Alfréd Smelík, narozen 6.5.1934, Komunistická strana Čech 

a Moravy

10. Vladislav Kaluža, Ing., narozen 20.1.1948, Českomoravská strana 

středu

11. Česlav Valošek, RNDr., narozen 20.2.1961, Občanská demokratická 

strana

12. Adam Bojko, RNDr., narozen 17.3.1962, Občanská demokratická

strana

13. Jindřich Feber, Ing., narozen 21.12.1956, Občanská demokratická 

strana
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14. Jiří Uher, narozen 16.7.1948, Občanská demokratická

strana

15. Bernadetta Sikorová, narozená 1.5.1942, Křesťansko-demokratická 

unie - česká strana lidová

16. Jindřich Zahraj, Ing., narozen 11.6.1959, Křesťansko-demokratická

unie - česká strana lidová

17. František Machaczek, narozen 16.12.1939, Křesťansko-demokratická

unie - česká strana lidová

Jména náhradníků (i kandidátů) jsou uvedena v  kandidátních listinách v  dokumentaci,

stejně tak i počet získaných hlasů.            Dokumentace 2851-3,2853a.

Srovnání podílů pro volební strany podle velikosti: (v komunálních volbách 1994)

POŘADÍ 

PODÍLU

VELIKOST 

PODÍLU

ČÍSLO 

POL.STRANY

NÁZEV VOEBNÍ STRANY

1. 6003,0 47 Komunistická strana Čech a Moravy
2. 5602,3 53 Občanská demokratická strana
3. 4627,0            1 Křesťansko-demokratická unie – 

československá strana lidová
4. 4307,0      7 Česká strana sociálně-demokratická
5. 3437,0 72 Współnota
6. 2190,0 32 Česko-moravská strana středu
7. 2001,0 47 Komunistická strana Čech a Moravy
8. 1867,3 53 Občanská demokratická strana
9. 1542,3   1 Křesťansko-demokratická unie – 

československá strana lidová
10. 1435,6   7 Česká strana sociálně-demokratická
11. 1200,0 47 Komunistická strana Čech a Moravy
12. 1145,6 72 Współnota
13. 1120,4 53 Občanská demokratická strana
14.   925,4   1 Křesťansko-demokratická unie – 

československá strana lidová
15.   861,4   7 Česká strana sociálně-demokratická
16.   857,5 47 Komunistická strana Čech a Moravy
17.   800,2 53 Občanská demokratická strana

(Výsledky voleb viz dokumentace 2851 - 4)

Stranická uvažování před volební kampaní
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Strany vycházely z  faktu, že občan nevolí dle toho, jak je kandidát dobrý, nýbrž jestli

se mu jeví dobrým. V  silách voliče není poznat ryzí podstatu kandidáta, ale vytváří si dojem

dle toho, jaké informace dostává.

Není pravda, že dobré zboží se prodává samo. I nejlepší tovar potřebuje atraktivní

obal, reklamu a šikovného obchodníka. 

Každé volby jsou divadlo. Prvním předpokladem úspěchu je nechápat tuto skutečnost

jako něco, co degraduje serióznost voleb a kandidátů. Mělo by to být poctivé divadlo a ne

šmíra. Poctivé divadlo je umění a jen ten, kdo umí, uspěje.

Volič si utváří o kandidátovi představu dle toho, co slibuje. Seriózní politik by neměl

slibovat tolik, aby to bylo podezřelé. To si mohou dovolit strany, které se obracejí k  méně

konzervativním voličům. Hochštapleři mohou sklízet potlesk, ale seriózní politik by je neměl

toužit napodobit. Neznamená to však, že bude slibovat málo. S  určitou nadsázkou se ve

volbách počítá a mírné nadnesení volič unese.

Kandidát musí počítat s  tím, že volič si o něm vytváří dojem dle jeho seriózních

projevů, konkrétních slibů a plánů. Dokreslení jeho představy tvoří i vedlejší projevy,

zdánlivě nepodstatné skutečnosti a povrchní vjemy ve veřejnosti. Od chvíle, kdy se veřejnost

seznámí s jeho kandidaturou, až do voleb je stále na scéně před očima svých voličů. Toho by

si měl být kandidát neustále vědom při všem svém konání i v soukromí.

Kandidát musí vystupovat seriózně, ale ne natolik, aby vypadal nudně. Křesťanští

kandidáti jsou obecně ve veřejnosti spojování s  přísností, sucharstvím a netolerancí. Tento

dojem je třeba postupně vyvracet. Kandidát by se neměl nechat ovlivnit souhlasem svých

stranických přátel, kteří ho doporučili kandidovat, spíše by měl mít zájem získat ty druhé.

I když je kandidát nezvratně přesvědčen o síle své pravdy, neměl by ji na voliče hřímat

jako inkvizitor. Není kazatel, vychovatel ani mravokárce. Má pouze nabízet řešení a nabídka

musí být lákavá. Všechna doporučení je třeba ukazovat v  pozitivním světle. Slova, která

lidem něco odpírají, berou a podobně, je třeba používat s  mírou. Místo zákaz, zrušení, boj

proti něčemu, je lepší omezení, regulace, péče o něco a podobně.

Ozve-li se z  pléna názor, se kterým kandidát zásadně nesouhlasí, je třeba ho

argumenty trpělivě vyvracet, aby nebyl zdeptán ten, kdo tento názor vyslovil. Ideální je

nejprve vyjádřit pohnutky a pochopení, které k  nim vedou. Nikdy totiž není známo, kolik lidí

v plénu s tím souhlasí, pak se přiznat k  obdobným pocitům, ale s  jiným řešením. Teprve

potom se pustit do polemiky.

Žádný názor a žádný volič není zanedbatelný (při tom je nutno rozlišovat

provokatéry), protože přijde domů a bude vyprávět své dojmy, totéž v práci a podobně.
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Nezapomínejme, že dnes politika mnoho lidí nezajímá. Nezvěme proto voliče na

schůze, ale na zajímavé podniky sportovní, zábavy, zabijačky, školní odpoledne, dětské hry,

tancovačky, kde kandidát řekne třeba jen několik vět. Zde je nutná vynalézavost, pramenící ze

znalostí místních poměrů, a odvaha k  netradičním řešením. Vždy je třeba uvědomit místní, či

okresní tisk a zajistit i fotografa.

Předpokládá se, že kandidáti budou v  osobním kontaktu s  redakcemi místního i

okresního tisku a s regionálními redaktory celostátních deníků. Je nutné, aby se osobně znali a

zajistili si přístup do tisku. Optimální je navázání pracovních i přátelských kontaktů při

zmrzlině, kávě nebo u piva. Nemělo by to znít násilně jako namlouvání, ale jako snaha o lepší

komunikaci, což je pak výhodné i pro novináře.

Kandidát by měl publikovat své názory v  tisku nejen v reprodukci novinářů, ale i jako

vlastní texty, které musí být krátké a výstižné. Zde platí zásada, že nikdo nečte druhý

odstavec, jestliže ho autor nepřinutí. Čtivá a atraktivní musí být první věta a titulek.

Co chceme sdělit je důležité, ale nebude-li to napsáno poutavě, nebude se to číst. Volit

atraktivní slova, neužívat frází, nacházet příměry k  zážitkům čtenářům blízkým. Na čtenáře

dobře působí míchání oficiálního stylu s netradičními, třeba i slangovými výrazy. Nebát se ani

hovorového jazyka, ale s mírou. Důležitá zásada je, že žádný čtenář nesnese stereotypní proud

vážnosti. Každé drama musí být odlehčeno komickým výstupem, což od dob

Shakespearových nevymizelo. Každý Hamlet musí mít scénu s  hrobníkem. V praxi to

znamená, že každý projev, či článek je třeba před koncem odlehčit vtipem, exkursem do

osobních pocitů, historkou a podobně, aby se vnímatel osvěžil a sledoval dál.

Poskytuje-li kandidát rozhovor novinářům, může požádat o autorizaci, ale nemůže ji

vymáhat. Je to věc dohody. Pokud noviny nezveřejní to, co jsme řekli, nemá smysl se s  nimi

rozhádat. Noviny potřebujeme. Jestliže napsaly, co se nám nelíbí, je nejlepší pozvat

šéfredaktora na kávu a vyřešit problém smírem s  tím, že vyjednáme další možnosti pro

publikování.

Časový harmonogram přípravy voleb

Dne 20.8.1994 vyhlásil president České republiky volby do obecních zastupitelstev, 90

dnů před dnem jejich konání.

Dne 22.8.1994 byly zveřejněny ve lhůtě 88 dní před volbami potřebné počty podpisů

na peticích nezávislých kandidátů.

Dne 25.8.1994, to je 85 dnů před volbami, stanovovala obecní zastupitelstva počty

členů obecní rady a obecního zastupitelstva pro příští volební období.

Dne 3.9.1994, to je 75 dnů před volbami, jmenoval starosta zapisovatele místní

volební komise.
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Dne 13.9.1994, to je 66 dnů před konáním voleb, musely být podány ve dvou

stejnopisech kandidátní listiny (též případné petice) s  prohlášením kandidátů zapisovatelům

místních volebních komisí, kteří volebnímu zmocněnci za každou organizaci vydali potvrzení

o převzetí.

Dne 19.9.1994, to je 60 dnů před termínem voleb, měly jednotlivé organizace

delegovat zástupce do místní volební komise (2 členy a 2 náhradníky).

Dne 24.9.1994, to je 55 dnů před volbami, se konalo první zasedání místní volební

komise, které svolal starosta obce.

Do 29.9.1994, to je 50 dnů před volbami, bylo možno ještě odstranit závady na

podaných kandidátních listinách.

Dne 1.10.1994, to je 48 dnů před volbami, byl termín registrace kandidátních listin,

což se písemně volebním stranám oznamovalo.

Dne 19.10.1994, to je 30 dnů před volbami, byl termín delegování 1 člena a 1

náhradníka do okrskové volební komise.

Dne 28.10.1994 svolal starosta první zasedání okrskových volebních komisí.

Dne 3.11.1994, to je 15 dnů před volbami, byly vydány a zveřejněny vyhlášky o době

a místě konání voleb.

Dne 8.11.1994, to je 10 dnů před volbami, byla zahájena volební kampaň.

Dne 14.11.1994, to je 4 dny před volbami, zajišťoval obecní úřad dodání hlasovacích

lístků do domů.

Volby se konaly 18.11.1994 od 14 do 22 hodin a 19.11.1994 od 7 do 14 hodin.

Výsledky komunálních voleb v roce 1994

V Albrechticích se těchto voleb zúčastnilo 63% voličů.

Ze 17 mandátů získala 4 Občansko-demokratická strana, 4 Komunistická strana Čech

a Moravy, po 3 mandáty získaly Křesťansko-demokratická unie – československá strana

lidová a Česká strana sociálně demokratická, 2 mandáty získala Wspólnota a 1 mandát Česko-

moravská strana středu.

Výsledky voleb v přehledné tabulce jsou v dokumentaci 2854 a za celý okres Karviná.

Vyhodnocení výsledku voleb

V komunálních volbách postavilo v  roce 1990 své kandidátky 8 politických stran,

v roce 1994 o dvě méně. V  roce 1990 se volilo 15 a v  roce 1994 již 17 členů obecního

zastupitelstva.
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V roce 1990 kandidovali za Křesťansko-demokratickou unii – československou stranu

lidovou 3 členové a 1 nečlen, v roce 1994 4 členové a 13 nečlenů.

V Albrechticích je možno říci, že Křesťansko-demokratická unie – československá

strana lidová dosáhla v  komunálních volbách v  roce 1994 celkem dobrých výsledků i

z pohledu okresu, ba i kraje. Do obecního zastupitelstva byli zvoleni 2 členové (ze 4

kandidujících členů) a sice Bernadetta Sikorová, František Machaczek a třetí mandát získal 1

nečlen (z ostatních 13 kandidujících nečlenů – příznivců této strany) a sice Jindřich 

Zahraj, Ing. Tento obdržel mandát i ve volbách předcházejících, kde se uplatnil i jako člen

rady. V nové kadenci pracoval rovněž jako předseda komise životního prostředí.

Bernadetta Sikorová byla zvolena předsedkyní kontrolní komise.

Tím, že Občansko-demokratická strana, Křesťansko-demokratická unie -

československá strana lidová a Wspólnota vytvořily ve volbách koaliční seskupení, podařilo

se dosáhnout toho, že v  obecním zastupitelstvu tentokrát bylo ve většině pravicové seskupení,

i když jen o jednoho člena, v předchozím zastupitelstvu tomu bylo opačně.

Úspěch bylo nutno spatřovat v  tom, že se s  vypětím všech sil podařilo sestavit úplnou

kandidátku, i když z  převážné většiny z  nečlenů a že mnoho občanů odevzdalo svůj hlas

Křesťansko-demokratické unii – československé straně lidové.

Negativně se ve volbách projevila celkem slabá účast voličů, to proto, že mnoho lidí

bylo zklamáno politickým děním po takzvané „sametové revoluci“ v  roce 1989 (vztahy

s velkou politikou, kriminalita, ceny a jiné). V rámci Albrechtic byla nejslabší účast ve 

3. volebním okrsku, do něhož spadalo sídliště, zde volilo pouze 46,04% voličů. V  1. volebním

okrsku byla účast 69,35% a ve 2.  63,61% voličů.

Pro volební kampaň měla Křesťansko-demokratická unie - československá strana

lidová podstatně méně finančních prostředků než například občansko-demokratická strana

nebo sociálně-demokratická strana, ale i z  toho je patrné, že  ti, kteří  přišli k  urnám vybírali

spíše osobnosti než nabubřelou propagandu.          Dokumentace 2862-4.

Novinové články s vysvětlením, proč komunisté získali ve volbách tolik mandátů, což

pramení z krátké lidské paměti.          Dokumentace 2962-3.

Úvaha nad výsledky komunálních voleb v roce 1994

Dá se konstatovat, že lidé mají za sebou opět jeden rok, nyní už vlastně druhý, po

takzvané „sametové revoluci“ v  roce 1989, a že tak mohou přemýšlet nad výsledky. Jedno je

jasné a důležité, každý měl možnost svobodné volby, poněvadž dřívější donucování bylo ta

tam, čili mohl dát svůj hlas tomu, komu důvěřuje, což za totality bylo nemyslitelné. V  těchto

volbách totiž nebylo nic napřed rozhodnuté. I když tak úplně bez problémů to také nebylo.
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Myslím tím na výběr kandidátů. Problém totiž vězel v  tom, že se do funkce nehrnuli ti

opravdu seriózní a poctiví, které přesvědčit byla fuška.

V komunálních volbách v  roce 1994 v  Albrechticích kandidovalo celkem 103 občanů

ze sedmi politických stran.

Z výsledku voleb byla patrná obava mnohých voličů z  jistoty práce, z  přežití

neúměrného zdražování životních potřeb a ze snižování standartu namnoze konzumně

založené společnosti.

Pozoruhodné například bylo, že občané, kteří šli volit, využívali preference kandidátů,

čímž se stávalo, že kandidáti vystrčeni jednotlivými stranami do popředí na volebních lístcích

se posunovali  a takto na přednější místa se dostávali charakternější a takoví, kteří byli známi

svým pevnějším postojem, kteří už také něco  dokázali, kteří nebyli známi nadnesenými řečmi

a sliby. 

Pozoruhodné také bylo to, že voliči preferovali kandidáty s vyšším vzděláním.

K nedostatkům posledních komunálních voleb je možno přičíst poměrně nízkou účast

voličů, v Albrechticích asi 60%, což byl projev jakési pasivní resistence, vžité z  dob totality,

čímž vlastně získali podporu ti méně schopni a oblíbeni.

Pozitivum tedy zůstává v  tom, že voliči začali vybírat  spíše osobnosti, místo

neperspektivních mluvků. Je třeba doufat, že se tento trend bude vyvíjet pozitivně dále.

Dokumentace 2772

První zasedání nově zvoleného zastupitelstva obce

Nově zvolené obecní zastupitelstvo v Albrechticích bylo svoláno ke svému 1. zasedání

1.12.1994 na 17 hodin v  Dělnickém domě. Účast poslanců byla 100%. Občané zaplnili sál ze

¾. Akt prvního zasedání obecního zastupitelstva probíhal hladce, tentokrát bez kytiček a

přednášení básníček školáky, dle rituálu, stanoveného zákonem.

Začátek zasedání řídil  nejstarší zvolený člen nově zvoleného obecního zastupitelstva

(bývalý předseda místního národního výboru!) Alfréd Smelik. 

Následoval slib všech nových členů obecního zastupitelstva. 

Po stanovení příslušných volebních komisí (mandátové, návrhové a volební) byl bez

komplikací zvolen novým starostou Juraj Legindi  (člen České strany sociálně demokratické),

poté byl zvolen zástupce starosty Ing.Jindřich Feber (člen Občansko demokratické strany) a

následně další 3 členové obecní rady a to Ivona Guňková (členka Komunistické strany Čech a

Moravy), Ing.Albín Budjač (člen Wspólnoty) a RNDr. Česlav Valošek (za Občansko

demokratickou stranu).
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Obecní zastupitelstvo pak ještě volilo předsedy komise revizní a kontrolní Bernadetta

Sikorová (členka Křesťansko demokratické unie - československé strany lidové) a komise

finanční, jím se stal RNDr. Adam Bojko (člen Občansko demokratické strany).

Dokumentace 2759, 2809-10.

K diskusi  se přihlásil pouze nově zvolený starosta s  tím, že se bude snažit pracovat ve

prospěch obce a vyzval všechny členy nového obecního zastupitelstva ke tvůrčí spolupráci.

Na závěr prvního zasedání obecního zastupitelstva bylo schváleno usnesení, týkající se

obsazení jednotlivých zákonem stanovených míst v  obecním zastupitelstvu, jakož i návrh na

uvolnění nového starosty z  jeho dosavadního pracoviště a pro zástupce starosty byl schválen

pracovní úvazek 0,2. 

První zasedání obecního zastupitelstva skončilo v 18:30.

         Dokumentace 2859-61,2855-7

Průkaz člena obecního zastupitelstva z roku 1991.  Dokumentace 2858

Obsazení komisí po volbách 1994:

Komise školství, kultury a sportu:

předseda Karel Svoboda (Komunistická strana Čech a Moravy),

místopředseda MUDr. Stanislav Kowalski (Wpólnota),

členové Ing.Vladislav Šipula (Komunistická strana Čech a Moravy),

Alfréd Pulcer (Českomoravská strana středu),

Eugen Sikora (Wspólnota),

Luděk Vlašic (Česká sociálně demokratická strana),

Ing. Eduard Smelík (Křesťansko demokratická unie - 

československá strana lidová),

Božena Sýkorová (Občansko demokratická strana),

Šárka Kocurová  (Česká sociálně demokratická strana).

Komise sociální:

předseda Jiřina Pěgřímková (Česká sociálně demokratická strana),

místopředseda Šárka Kocurová (Česká strana sociálně demokratická),

členové Bruno Waloszek (Česká strana sociálně demokratická),

Helena Kalužová (Česko - moravská strana středu),

Karel Glatz (Křesťansko demokratická unie – 
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československá strana lidová),

Libuše Jedlinská (Občansko demokratická strana).

Komise pro občanské záležitosti:

předseda Iwona Guňková (Komunistická strana Čech a Moravy),

členové Milan Jelínek (Česko moravská strana středu),

Aurelie Cielecká (Wspólnota),

Pavel Gabrhel (Křesťansko demokratická unie -  

československá strana lidová),

Marie Recmanová (Křesťansko demokratická unie -  

československá strana lidová),

Vlastimil Sztefek (Křesťansko demokratická unie -  

československá strana lidová),

Eduard Galuszka (Občansko demokratická strana).

Komise životního prostředí:

předseda Ing. Jindřich Zahraj (Křesťansko demokratická unie -  

československá strana lidová), 

místopředseda František Machaczek (Křesťansko demokratická unie -  

československá strana lidová), 

členové Luděk Vrána (Křesťansko demokratická unie -  

československá strana lidová), 

Česlav Valošek (Křesťansko demokratická unie -  

československá strana lidová), 

Eduard Zaleski (Wspólnota),

Jaromír Palowski (Česko - moravská strana středu),

Ing. Zdeněk Sýkora (Občansko demokratická strana)

Komise finanční:

předseda RNDr. Adam Bojko (Občansko demokratická strana),

místopředseda RNDr. Česlav Valošek (Občansko demokratická strana),

členové Marie Palowská (Křesťansko demokratická unie -  

československá strana lidová), 

Marcela Kocurová (Česká strana sociálně demokratická),
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Helena Bubiková (Wspólnota),

Svatopluk Vízdal (Česko-moravská strana středu).

Komise kontrolní:

předseda Bernadetta Sikorová (Křesťansko demokratická unie -  

československá strana lidová),

místopředseda Alfréd Smelík (Komunistická strana Čech a Moravy),

členové Jindřich Firla (Česko - moravská strana středu),

Vladislav Kowalczyk (Wspólnota),

Karel Cielecki (Občansko-demokratická strana).

Komise rozvoje a podnikání:

předseda Josef Greň (Komunistická strana Čech a Moravy),

místopředseda Jiří Uher (Občansko demokratická strana),

členové Jiří Marek (Česko - moravská strana středu),

Stanislav Palowski (Wspólnota),

Alois Kornas (Křesťansko demokratická unie -  

československá strana lidová), 

Ing. Ivo Zdražil (Křesťansko demokratická unie -  

československá strana lidová), 

Ludvík Vlašic (Česká strana sociálně demokratická),

Alena Lysková (Občansko demokratická strana),

Ing. Vladislav Kaluža (Česko - moravská strana středu).

Dokumentace 2855

Natáčení pro polskou televizi

 Dne 24.1.1994 natáčela polská televize z  Katovic v  Albrechticích reportáž o životě

polské menšiny na Těšínsku, kterou pak odvysílala v  pátek 28.1.1994 na svém 2. programu.

V reportáži se objevily záběry z  Albrechtic-středu – kostely, budova obecního úřadu, pošta,

objekt polské školy, Dům Polského svazu kulturně osvětového. 
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Na dotazy reportéra odpovídala paní Ivona Guňková na práci polské menšiny, na

činnost místní organizace Polského svazu kulturně osvětového, na činnost jednotlivých klubů

této organizace (dětí, mládeže, dospělých i seniorů). 

Značný důraz byl věnován úsilí na dostavbě Domu Polského svazu kulturně

osvětového, když dosavadní objekt Dělnického domu, který dlouhá léta sloužil činnosti

Polského svazu kulturně osvětového, byl pronajat obecním úřadem soukromému podnikateli a

slouží nyní výhradně komerčním účelům. Byla zde zdůrazněna brigádnická činnost členů této

organizace, důchodců, zejména pana Aloise Siostrzonka, který na adaptaci budovy odpracoval

již přes 3000 hodin. Pěkně o práci polské základní školy v  Albrechticích hovořil její ředitel

Otakar Winkler. Na obrazovce se objevily detailní záběry exteriéru i interiéru školy, záběry

z vyučování ve třídách i ve školní družině.

V celku debata vyzněla optimisticky v  tom smyslu, že Poláci na Těšínsku nejsou

potlačováni (tak, jak to některé živly se snaží namluvit), ředitel polské školy řekl, Poláci zde

nejsou považováni jako cizinci, nýbrž jako všichni ostatní, majíc k dispozici všechna práva.

(Poznámka kronikáře: výše uvedený názor byl tlumočen docela spontánně, nenuceně

navzdory tomu, co se občas objevuje v  článcích Głosu Ludu o útisku polské menšiny na

Těšínsku.)

Na závěr se objevily na obrazovce ještě záběry z  besedy, jíž se zúčastnilo několik

předních členů místní organizace Polského svazu kulturně osvětového, jako například pan

Karel Miczka, bývalý ředitel zdejší polské školy, pan Karel Hracki, bývalý předseda této

organizace, Ing. Bronislav Kalina a paní Halina Czapová, kteří však ve vysílané reportáži

nediskutovali.

Reportáž byla nakonec rozšířená o  záběry z   Českého Těšína i z  Cieszyna (na polské

straně), doplněna besedou s  mladou poetkou (paní Putzlacherovou), činnosti Slezské

diakonie, vystoupení pěveckých souborů. 

Většina vysílaného času však byla věnována naší obci.

Návrh textu petice proti propagaci násilí

Tento návrh byl v  plném znění obecním zastupitelstvem odhlasován a odeslán

petičnímu výboru poslanecké sněmovny v Praze.

Důvodová zpráva: Násilí zabíjí.
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Se zneklidněním a obavami pozoruje většina z  nás nárůst projevu agresivity, násilných

činů, vražd a klesající míru bezpečnosti i neschopnosti policie i represivních orgánů účinně

tomuto vývoji čelit. 

Stejně oprávněné obavy musí vzbuzovat jedna z  příčin této situace a tou je propagace

násilí v komerční kultuře v televizi a ve filmech, dostupných nebo dokonce určených dětem a

mládeži. Sledování násilného jednání, navíc u hrdinů těchto programů, dává návod

k agresivnímu jednání, formuje otrlost, staví nevhodné vzory. 

Takové výchovné působení může vyústit jen ve vztahy ještě více poznamenané

bezcitností, brutalitou a násilným sebeuspokojováním. Známé rčení, že kdo seje vítr sklízí

bouři, určitě nevzniklo jen tak.

Násilí nejen že ohrožuje zdraví, ničí život, ale zabíjí také člověka v nás.

Uvědomujeme si vůbec, jakou budoucnost si připravujeme svou lhostejností k  tomu,

že naše děti jsou takto formovány jenom proto, že je to pro někoho komerčně zajímavé? 

Uvažujeme, jak se k  nám starším budou chovat početně slábnoucí produktivní

generace, na jejíchž výkonech, ale i ohleduplnosti, budeme stále více závislí?

Demokratické zákonodárství nám petičním zákonem dává možnost vyslovit svůj názor

a znepokojení nad danou situací a to ať je naším příspěvkem k  letošnímu Roku rodiny – roku,

v němž by měly být posíleny ty vztahy, ve kterých se rodíme nejen jako živočišná bytost, ale

jako člověk, který by měl být přínosem a nikoliv ohrožením pro druhé.

Návrh předložil výbor místní organizace Křesťansko-demokratické unie –

československé strany lidové k projednání obecnímu zastupitelstvu dne 14.2.1994.

Petice na dotaci k ekologickému vytápění rodinných domků

Další petice občanů ve věci dotace na ekologické vytápění rodinných domků

v Albrechticích byla zaslána okresnímu úřadu v  Karviné a Ministerstvu financí v  Praze

v dubnu 1994. 

Text petice:

My, níže podepsání občané obce Albrechtice, žádáme okresní úřad v  Karviné a

Ministerstvo životního prostředí České republiky, aby iniciovalo změnu instrukce ministerstva

financí číslo jednací 125/72 a 222/93 ze dne 5.4.1994, která řeší poskytování účelové dotace

na ekologickou přestavbu systému ohřevu teplé vody a vytápění. Žádáme změnu k  části

uvedené instrukce, která stanoví, že tuto dotaci mají možnost získat občané, kteří provedou,

popřípadě stavebním řízením ukončí stavbu v  termínu do 1.4.1994. Žádost byla zdůvodněna

tím, že dotyčná Instrukce diskriminuje tu část obce (Albrechtice-střed), která je nejhustěji

24



zabydlena a která byla v  rámci ekologického programu zplynofikována v  první etapě,

započaté v roce 1992. Většina z nás uposlechla naléhání obecního úřadu a urychleně provedla

práce, umožňující přechod na vytápění zemním plynem. 

Pro ekologii v  obci jsme tedy udělali hodně, protože nejhustěji zastavěná část obce

přešla z vytápění na uhelné kaly, hnědé či černé uhlí na otop zemním plynem. Máme za to, že

změnou znění uvedeného článku Instrukce by se mohlo umožnit obcím brát ekologický

program jako celek a přidělenou částku spravedlivě rozdělit mezi všechny, kteří se o

ozdravění prostředí přičinili. Předešlo by se tak různým spekulacím a nevraživostem, které se

pak promítají jak mezi samosprávou obce a občany, tak i mezi občany samé.

Petice byla podepsána 43 občany.

Plné znění odpovědi Ministerstva financí České republiky je uvedeno

v Albrechtických listech. Dokumentace 2757.

Ministerstvo financí České republiky nakonec schválilo 1.11.1994 pro okres Karviná

na rok 1994 peníze na poskytování dotací na ekologickou přestavbu otopu. 

Žádosti museli majitelé rodinných domků, jichž se to týkalo, podat do 17.11.1994.

Podmínkou byla kolaudace plynového otopu a stávající kotel na tuhá paliva musel být

odpojen. 

Dotace na 1 vytápěné centrum rodinného domku činila 12 700 Kč.

Správa obce

Ve správě obecního úřadu nedošlo ve srovnání s rokem 1993 k podstatným

strukturálním změnám. Pokud k nějakým menším změnám v roce 1994 docházelo byly

všechny napřed projednány v obecní radě a pak schváleny obecním zastupitelstvem.

Na podzim 1994 bylo obecním zastupitelstvem schváleno posílení oddělení investic o

1 pracovníka, takže tam nyní pracuje dosavadní pracovnice paní Ing. Zdražilová a nově

přijatý pracovník pan Švestka Roman.

Začátkem roku 1994 byla zrušena osvětová beseda a tam zaměstnaná paní Věra

Koková byla převedena jako referentka kultury na zdejším obecním úřadě.

Již v roce 1993 dala výpověď ke 30.6.1994 paní Suknarovská a na její místo byla

přijata slečna Šipulová Marcela.

Obecní policie. 

Dohodou byl rozvázán pracovní poměr se strážníkem panem Gröbnerem (přestup k

České policii). Na uvolněné místo bylo vypsáno výběrové řízení na 14.11.1994.

Civilní služba.
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V průběhu roku 1994 konali u obecního úřadu civilní službu pan Miczka a pan Málek.

Od května 1994 změnil místo konání civilní služby pan Miczka pro změnu trvalého bydliště.

Pan Málek ukončil civilní službu v srpnu 1994.

Ke 31.10.1994 bylo na místním obecním úřadě zaměstnáno 22 pracovníků (neměli

však všichni 100% pracovní úvazek):

1. Barvíková Marie - majetkoprávní referent,

2. Byrtus Miroslav - údržbář, čistota obce,

3. Chodurová Iveta - referent podatelny,

4. Chodurová Věra - kotelník v kotelně mateřské školy,

5. Chudaničová Halina - referent stavebního úřadu,

6. Gröbner Kamil - strážník obecní policie,

7. Kalina Petr, Ing. - tajemník obecního úřadu,

8. Kampasová Vlasta - údržba veřejné zeleně, čistota obce,

9. Koková Věra - sociální referent,

10. Korta Radomír - strážník obecní policie,

11. Krečmerová Gertruda - finanční referent,

12. Kotalová Valerie - uklízečka v Domě s pečovatelskou službou,

13. Pazdiora Petr - strážník obecní policie,

14. Plachtová Halina - matrikář, evidence obyvatel,

15. Stanová Milada - pečovatelka v Domě s pečovatelskou službou,

16. Šipulová Marcela - referent stavebního úřadu,

17. Švestka Roman - referent investic,

18. Szataniková Ilona - finanční referent,

19. Szewieczková Žofie - uklízečka na obecním úřadě,

20. Valošek Česlav RNDr. - starosta obce,

21. Wawracz František - velitel obecní policie,

22. Zdražilová Alexandra Ing.- investiční referent,

Plán práce obecní rady v roce 1994:

Leden:

- hodnocení činnosti komisí rady,

- hodnocení stavebního úřadu, investiční bytové výstavby,
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- zpráva o majetku obce,

- hodnocení činnosti kultury, osvětové besedy, program kulturní činnosti 

na rok 1994,

- zpráva o změnách kultur a zemědělského půdního fondu v obci za rok 1993.

Únor:

- rozpočet obce na rok 1994,

- plnění plánu a rozpočtu za rok 1993, závěrečný účet,

- rozbor stavu poskytovaných služeb občanům,

- příprava 19. zasedání obecního zastupitelstva.

Březen:

- hodnocení stavu v sociální oblasti, stav v poskytování zdravotních služeb v obci

- zpráva o požární bezpečnosti v obci,

- plnění programu rozvoje obce, hodnocení činnosti komise rozvoje a podnikání.

Duben:

- hodnocení činnosti kontrolní komise,

- zpráva o plnění úkolů obecního úřadu,

- příprava 20. zasedání obecního zastupitelstva.

Květen:

- plnění rozpočtu obecního úřadu za 1. čtvrtletí, 

- rozbor na úseku školství a kultury v obci,

- informační zpráva o účasti obce v akciových společnostech.

Červen:

- postup investiční výstavby  v obci (i cizí),

- hodnocení stavu veřejného pořádku a bezpečnosti v obci,

- stav privatizace v zemědělství.

Červenec: 

- zhodnocení účasti obce ve sdruženích obcí,

- informace o využití nebytových prostor v obci.

Srpen:

- plnění plánu a rozpočtu za 1. pololetí,

- příprava inventarizace hospodářských prostředků.

Září:

- úprava plánu a rozpočtu na rok 1994,

- zpráva o přípravě komunálních voleb,

- zpráva o připravenosti na topnou sezónu 1994-1995,
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- příprava 21. zasedání obecního zastupitelstva.

Říjen:

- zpráva o plnění programu životního prostředí,

- zpráva o výkonu samostatné působnosti obce,

- zpráva o připravenosti na zimní období 1994-1995,

- hodnocení činnosti Sboru pro občanské záležitosti.

Listopad:

- zpráva o bezpečnostní situaci v obci,

- plnění rozpočtu za 3. čtvrtletí,

- úpravy rozpočtu na rok 1994,

- zpráva o činnosti obecního úřadu,

- zpráva o činnosti obecní rady ve volebním období 1991-1994,

- příprava 22. zasedání obecního zastupitelstva.

Plán práce obecního zastupitelstva na rok 1994:  

18.  zasedání v únoru:

- hodnocení činnosti komisí obecní rady,

- zpráva o majetku obce,

- hodnocení činnosti stavebního úřadu, investiční bytové výstavby,

- rozpočet obecního úřadu na rok 1994,

- hodnocení činnosti osvětové besedy za rok 1993, program na 1994.

19.  zasedání v dubnu:

- plnění plánu a rozpočtu za rok 1993, závěrečný účet,

- plnění programu rozvoje obce,

- hodnocení stavu sociální oblasti,

- zpráva okresní hygienické stanice k životnímu prostředí.

20.  zasedání v červnu:

- rozbor stavu v oblasti školství a kultury v obci,

- zpráva o postupu investiční výstavby v obci (i cizí),

- informace o privatizaci a hodnocení účasti obce v akciových společnostech.

21. zasedání v září:

- plnění plánu a rozpočtu  za 1.pololetí,

- úpravy plánu a rozpočtu na rok 1995,

- hodnocení účasti obce ve sdruženích obcí (okresu, Slezska),
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- plnění úkolu programu životního prostředí.

21. zasedání v listopadu:

- zhodnocení volebního období 1991-1994,

- zpráva o bezpečnostní situaci v obci,

- zpráva o činnosti obecního úřadu,

- úpravy rozpočtu na rok 1994

Z jednání obecní rady v roce 1994

Na jednání obecní rady v lednu 1994 bylo konstatováno, že aktivita některých komisí 

rady je slabá. V některých jsou aktivní 3-4 členové, ostatní jakoby nebyli. 

Nejhůř na tom byla komise pro rozvoj a podnikání. Nejlépe pracovala komise sociální 

a Sbor pro občanské záležitosti.

Obecní rada doporučila v obecním rozpočtu na rok 1994 počítat s následujícími dary:

- minikárové závody 5 000,-Kč, 

- místní lidová knihovna  7 500,-Kč,

- Tělovýchovná jednota sport pro všechny 2 000,-Kč,

- DROPS 5 000,-Kč,

- rezerva           18 500,-Kč,

- Dětský den                   10 000,-Kč,

- Tělovýchovná jednota Dolu 9.květen 7 500,-Kč

to je celkem 55 500,-Kč.

Obecní rada schválila reprefond ve výši 3 000,-Kč. Vypracovala studie parkování na

starém sídlišti s možnostmi řešení podzemních garáží. 

Bylo schváleno umístění reklamního poutače na travnatém trojúhelníku u nádraží,

tamtéž bylo doporučeno umístění dopravního zrcadla na nepřehledné křižovatce.

Obecní rada schválila požadavek nových přesídlenců z Darkova, na pojmenování ulice

mezi novými dvojdomky, východně od starého sídliště v centru obce, na Darkovskou.

Dokumentace 2814.

Tento návrh podal pan Jan Lamacz z Darkova. Dopisem se obrátil na obecní radu v

Albrechticích s prosbou za darkovské spoluobčany, kteří byli donuceni kvůli poddolování své

domky v Darkově opustit a přestěhovat se do náhradních bytů v Albrechticích, aby jim tak

alespoň něco připomínalo Darkov.

Obecní rada schválila 10.1.1994 uvolnění z funkce ve Sboru pro občanské záležitosti

pana Ing. Kalužu a dosazení nové členky paní Suknarovské. 
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Doporučila rovněž příspěvek na hovorné veliteli obecní policie Františku Wawraczovi

a pronájem telefonního aparátu tak ,  jako u ostatních služebních telefonních automatů, jakož i

zvýšení za hovorné u všech služebních telefonů na 30,-Kč měsíčně. 

Schválena byla rovněž koupě kalendářů Tělovýchovné  jednoty ZORA v ceně 50,-Kč

za kus z obecního rozpočtu pro pracovníky na obecním úřadě.

Obecní rada projednala za účasti provozovatele Dělnického domu a zástupce obecní

policie konání diskoték v prostorách tohoto objektu dle dřívějších podmínek, stanovených

obecním zastupitelstvem. Dokumentace 2755.

Obecní rada schválila 7.2.1994 zakoupení shrnovací dělící příčky do zasedací

místnosti na obecním úřadě. 

Starosta informoval obecní radu o výsledku jednání s předsedou parlamentu a

ministrem životního prostředí ve věci vyhlášky o stanovení obecních zón s omezením zdrojů

znečištění, zejména kouřem. Stávající legislativa neumožňuje žádným způsobem donutit

obyvatele zavedení ekologického vytápění, zde existovala pouze propagace a přesvědčování

občanů.

Obecní rada schválila 28.2.1994 návrh, stanovící poplatky za znečišťování ovzduší pro

rok 1994 z malých provozů v obci. Poplatky se určovaly alikvotní částkou k množství paliva,

spotřebovaného za předchozí rok.          Dokumentace 2779

Druh paliva: Poplatek v Kč/za tunu spotřebovaného paliva:

- koks     40,-Kč,

- černé uhlí     85,-Kč,

- hnědé uhlí 100,-Kč,

- uhelné kaly 130,-Kč,

- dřevo (m3)     20,-Kč,

- plyn a elektřina         0,-Kč,

        Dokumentace 2759, 2817.      

Zpoplatnění malých zdrojů znečištění ovzduší v roce 1993:

- Povodí Odry 2000,-Kč, 

- Karel Křižánek, Albrechtice 109 (skleníky)    600,-Kč,

- pošta     500,-Kč,

- Jednota-Jedność 1100,-Kč,

- Daniel Křižánek, Albrechtice 109 (skleník)   450,-Kč,

Celkem 4650,-Kč.

30



Usnesením obecní rady z 15.2.1994 byla k 1.3.1994 zrušena příspěvková organizace

Osvětová beseda. Stanovila rovněž likvidační komisi, která rozhodovala o dalším využití

majetku této organizace. Sloužila rovněž jako komise pro předávací inventarizaci mezi obcí a

Osvětovou besedou. Byla rovněž provedena kontrola účetní uzávěrky, včetně odvodu zůstatku

finančních prostředků Osvětové besedy na účet obce. Dokumentace 2755.

Obecní rada rozhodla o pronájmu místnosti v hospodářské budově, stojící vzadu za

obecním úřadem, pro zřízení sklenářství.

Obecní rada projednala 28.2.1994 návrh změn v kolektivní smlouvě odborového svazu

obcí Albrechtice a Stonavy s tím, že si vyhrazuje právo rozhodnout o poskytnutí náhrady

sociálního a zdravotního pojištění za čerpání neplaceného volna pracovníkem.

V únoru byla rovněž projednána smlouva o pronájmu areálu Zámostí mezi obcí

Albrechtice a firmou Feber-Kolek s následujícími podmínkami: 

- firma umožní pořádání celoobecních akcí v areálu bezplatně (pouť, Dětský den a

jiné akce), nad nimiž převezme záštitu obec,

- další podmínkou bylo, že si nájemci budou hradit poplatky za pravidelné prohlídky

a revize elektro, hasících přístrojů, tlakových nádob a komínu na vlastní náklady.

Dokumentace 2755.

Na vydanou brožuru o Albrechticích stanovila obecní rada maloobchodní cena 

na 25,- Kč za kus. 

Zdarma bylo možno poskytnout brožuru v následujících případech: 

- presentace obce,

- členům obecní rady po 30 kusů,

- autorům článku po 1 kusu,

- inzerentům po 5 kusů,

- místní lidové knihovně 5 kusů, 

- Muzeu v Českém Těšíně 5 kusů,

- Okresnímu archivu v Karviné 5 kusů,

- okolním obcím po 5 kusů a

- pracovníkům obce po 1 kusu. Dokumentace 2755.

Obecní rada uložila povinnost všem pracovníkům obecního úřadu vykonat 

požadované zkoušky způsobilosti k výkonu své funkce do konce roku 1994.

Bylo rovněž určeno refundovat náklady na 1 dítě ve škole mimo obec částkou 

1000,-Kč.
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Obecní rada pověřila pracovníka obecního úřadu, aby prověřil umístění přístroje EKG

na základní škole (české) pro případné použití interním lékařem.

Obecní rada stanovila cenu 0,2 Kč za pronájem 1 m² obecního pozemku ročně na

katastrálním území Albrechtic. Byl stanoven postih neplatičů za odvoz komunálního odpadu

dle zákona o přestupcích.

Obecní rada projednávala 7.2.1994 záležitost cesty přes Jedličník, který je ve

vlastnictví občana Ing. Zdislava Michejdy. Geologickou studii bylo zjištěno, že sesuv půdy,

na který si majitel lesa stěžoval při restituci, není způsoben vybudováním cesty, nýbrž

vykácení lesního porostu při stavbě velmi vysokého napětí, které uvedený les protíná. Bylo

konstatováno, že je třeba slyšet i názor majitele, v čem vidí poškození lesa on, když

vybudováním cesty vlastně došlo k jeho zpřístupnění a jaké řešení navrhuje on ke své

spokojenosti.

Obecní rada schválila 28.3.1994 změnu ve složení sociální komise, která spočívala v

uvolnění z funkce dosavadní členky Jarmily Miczkové a komisi doplnila o 2 nové členky paní

MUDr. Lydii Machandrovou a paní Miladu Stanovou.

Byl taktéž schválen výkup pozemku pod místní komunikací na ulici Třanovského od

pana Grabovského.

Po nemilých zkušenostech s konáním diskotéky v Dělnickém domě na Velký Pátek v

roce 1993, obecní rada pozastavila konání této akce dne 1.4.1994, na který připadal opět

Velký Pátek. 

Současně rozhodla o posunu doby začátku konání těchto dalších akcí na 18. hodinu.

Konec akce pak na 22.hodinu kvůli zamezení rušení nočního klidu. 

Toto rozhodnutí bylo projednáno i s komisí pro rozvoj a podnikání v obci.

Obecní rada doporučila 14.3.1994 odprodej 9 let starého kuchyňského robota, který

sloužil v areálu Zámostí, panu Štrajtovi za zbytkovou cenu 5000,-Kč. 

Tento občan už měl zmíněný robot dlouhodobě v pronájmu, poněvadž na Zámostí

nebyl využit. Pořizovací cena robota byla 10 972,-Kč při koupi v roce 1985.

V přestupkové komisi byl řešen případ ukládání domovního odpadu dne 13.3.1994 na

černé skládce u Rekreační ulice na Pacalůvce za přizvání viníka pana Badury.

Dokumentace 2755.

Obecní rada dle paragrafu 36, odstavce 1., písmene b, zákona České národní rady číslo

367/90 Sb. a zákona číslo 410/92 Sb. usnesla dne 14.3.1994, vydat dle tohoto zákona

paragrafu 16., odstavce 1. obecně závaznou vyhlášku, týkající se cenové mapy pozemků,

která byla v příloze této vyhlášky. Jinak byla k nahlédnutí na obecním úřadě v oddělení

stavebního úřadu. Dokumentace 2755.
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Obecní rada schválila 28.3.1994 pronájem pozemku parcelní číslo 740 na katastru

Albrechtic panu Berkymu ke zřízení sběrny odpadových surovin k 1.6.1994. Záměr však

nebyl realizován vinou nájemníka.

Obecní rada schválila 25.4.1994 přestavbu a přistavění laviček v parku u Dělnického

domu. 

Taktéž žádost o pronájem nebytového prostoru na popisném čísle 469 Bytservisu

Karviná a realizaci úprav na starém sídlišti dle předloženého projektu. 

Na tomto jednání byl doporučen ke schválení materiál k vyhlášení chráněného území

„Meandry řeky Stonávky“. Dokumentace 2813.

Zpráva o účasti obce v akciových společnostech

V akciové společnosti České spořitelny vlastnila obec Albrechtice 32 akcií na jméno.

Minimální hodnota jedné akcie činila v době emise 10 000,-Kč. Za rok 1993 obdržela obec

dividendy v hodnotě 19 200,-Kč.

V akciové společnosti Severomoravské vodovody a kanalizace Ostrava měla naše

obec 18 226 akcií. 

Nominální hodnota jedné akcie v době emise činila 1 000,-Kč. 

Tržní hodnota 1 akcie na burze ke dni 26.5.1994 činila 188,1 Kč. 

Zvýšení podílu obce v akciové společnosti se uskuteční po převodu staveb, které jsou

již dokončeny.

Akciová společnost DEPOS, v  ní obec vlastní 7% akcií, které však ještě v  současné

době nejsou obchodovatelné, stane se tak jakmile bude skládka uvedena do provozu. 

Výnosy z těchto akcií lze očekávat až v roce 1995.

Akciová společnost Severomoravských plynáren. 

Zde obec zatím akcie nevlastnila, ale očekává se, že podíl obcí zde bude činit 34%

jejich majetku.

O podílu obcí v  akciové společnosti Ostravsko-karvinských dolů a Severomoravských

elektráren nebylo zatím rozhodnuto.

Dne 9.5.1994 obecní rada schválila zvednutí limitu ujetých kilometrů pro obecní

policii ze 150 na 300 km za měsíc.

Po jednání o rekonstrukci mateřské školy pro tělesně postižené děti v  Albrechticích –

Rakovci za účasti přednosty okresního úřadu, správní rady nadace „Sluníčko“, ředitelky této

mateřské školy paní Šálové, členů finanční komise a starosty obecního úřadu vyniklo, že

v současně by se jen těžko tato školka naplňovala dětmi z  naší obce, tím spíše, že problémy

obdobného charakteru musí řešit již nyní fungující mateřské školy toho druhu v  Karviné,

33



Havířově i ve Vratimově, kde svážejí děti ze širokého okolí, poněvadž mají problémy s  jejich

naplněním. 

Z toho vyniká, že realizace obdobného zařízení v  Albrechticích je přinejmenším

unáhlená, tím spíše, že tato nadace nemá na rekonstrukci ani potřebný finanční základ.

Dokumentace 2790.

Ceník pronájmu výletního areálu na Zámostí byl stanoven na 1400,-Kč bez úklidu.

V zimním období se počítá s přirážkou na otop (dle platných cen).

Obecní rada se vyjádřila k  žádosti firmy Feber – Kolek k  provozování diskotéky

v areálu Zámostí dne 30.7.1994 s  tím, že hudební produkce bude ukončena do 24 hodin a se

zákazem prodeje lihovin kromě 10°piva.

Obecní rada vzala na vědomí informaci o zadání stavby odkanalizování rodinných

domků na ulici Rakovecké. 

Nesouhlas majitelů však znemožňoval uskutečnění této stavby v  horní části ulice nad

mateřskou školou. Spodní část (pod mateřskou školou) byla připravena ke stavebnímu

povolení. Dokumentace 2797.

Okresní úřad, referát životního prostředí povolil výjimku, dle níž obec může

rekultivovat černou skládku u Rekreační ulice bez odvozu. Hydrogeologický průzkum zde

totiž neprokázal mimořádné úniky škodlivých látek do povrchových vod. 

Rekultivace se provede přehrnutím zeminou a lokalita pak bude v  roce 1995 na jaře

zalesněna a oplocena Lesy – Šenov.

Dokumentace 2755 a 2795.

Obecní rada se 25.7.1994 zabývala řešením situace ve zdravotním středisku v  obci a

to, zřízením druhé ordinace obvodního lékaře a pronájmem heliové lampy 

paní MUDr. Jaroslavě Wichrové za 150,-Kč měsíčně.

Starosta obce informoval obecní radu o tom, že byl vybrán na 5ti týdenní stáž

organizovanou Britskou radou do Velké Británie v září 1994.

Obecní rada pak schválila tuto studijní stáž jako služební cestu bez úhrady cestovného.

Obecní rada schválila udělení pokuty státnímu statku ve výši 3000,-Kč za opakované

znečištění komunikace vodní erozí z  pole na ulici Přehradní, protože přes opakovanou výzvu

nabyla závada, způsobující tuto situaci, odstraněna. Dokumentace 2795.

Obecní rada schválila dar 1000,-Kč Nadaci proti rakovině a 13.6.1994 neschválila

převod části finančních prostředků ze školného na Školský úřad v Karviné.

Dne 30.5.1994 obecní rada schválila odprodej lyžařského vleku klubu v  Dolní Lomné

za 5000,-Kč. Dokumentace 2778.
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Obecní rada navrhla uhradit poplatek na získání řidičského oprávnění na malý

motocykl obecním policistům s podmínkou, že v případě rozvázání pracovního poměru budou

náklady do 1 roku vráceny zpět obci.

Obecní rada schválila finanční příspěvek z  hospodářského přebytku obce za rok 1993,

který stačil zhruba na polovinu pokrytí nákladů na moderní a nesmírně potřebný požární

automobilový žebřík, který bude zakoupen pro Okresní sbor požární ochrany v  Karviné. Bude

pak sloužit potřebám požární ochrany v celém okrese.

Dle směrnic číslo 1/94 o poskytování osobních ochranných prostředků pracovníkům

Domovů s  pečovatelskou službou, vydal starosta návrh zásad o jejich poskytování a jaké

profesi a na jak dlouho:

pečovatelce s úvazkem 0,1  uklízečce s úvazkem 0,4

↓ ↓

- letní obuv (pracovní) s příspěvkem - pracovní obuv s příspěvkem 

200,-Kč na 3 roky     200,-Kč na  3 roky,

- pracovní plášť za prodejní cenu - pracovní plášť za prodejní cenu   

   na 1 rok a   na 1 rok a 

- gumové rukavice za prodejní cenu - gumové rukavice za prodejní 

  na 1 rok   cenu dle potřeby.

 Ochranné pomůcky si pracovnice koupí samy a předložené účty jim budou 

proplaceny. 

U obuvi obdrží pouze výše uvedený příspěvek. 

Poskytované osobní ochranné pomůcky, jakož i příspěvek na ně byl hrazen 

z kapitoly 728.

V podzimním období se obecní rada zabývala problematikou spolupráce s  obecní

policií, jejím dovybavením výzbroje a výstroje, projednávala se otázka bezpečnosti v  obci,

zejména ve spojitosti s  pořádáním diskoték v  Dělnickém domě a v  areálu Zámostí.

V souvislosti s tím byly upřesňovány i podmínky pro jejich pořádání.

Obecní rada doporučila obecnímu zastupitelstvu ke schválení poskytnutí daru místní

organizaci Polského svazu kulturně osvětového ve výši 23  000,-Kč na dostavbu Domu

Polského svazu kulturně osvětového.

Obecní rada byla seznámena s  výsledky ankety, rozeslané všem uchazečům o byt

v obci, v  níž se prověřoval zájem o byt v  nově stavěném bytovém domě v  centru obce

(západně od starého sídliště). 

Ze 129 rozeslaných dotazníků se vrátilo 78. Z  toho mělo zájem o obecní byt 65

žadatelů, o družstevní 5 zájemců a na odkoupení nereflektoval žádný.
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Obecní rada řešila otázku zvýšení stravného v  mateřské škole na požadavek školní

jídelny u mateřské školy. 

Dále otázkou dotace na změnu vytápění v  souvislostí s peticí, kterou občané zaslali na

ministerstvo financí a okresnímu úřadu. Bylo konstatováno, že dotaci neposkytuje

ministerstvo financí, nýbrž je čerpána z Fondu životního prostředí.

Obecní rada se zabývala řešením problému, spojeného s  nepokosenými pozemky na

území naší obce, ve spolupráci se státním statkem, aby se zjistilo, komu neobdělané pozemky

vůbec patří. 

Tento stav byl důsledkem dřívější zemědělské politiky za totality, kdy družstvo

(zemědělské) nebo statek přebíral od soukromníků převážně nuceně pozemky do užívání a

v devadesátých letech se jich pak snažil zbavit, zejména těch, které nepasovaly do lánů, nebo

byly méně produktivní. 

Jejich majitelé však už mnohdy zestárli tak, že pozemky už nemohli obdělávat a jejich

potomci buď byli už zaměstnání jinak a o práci na poli až na některé výjimky nejevili zájem.

Protože byla zrušena platnost obecně závazné vyhlášky, týkající se poplatku z reklamy,

bylo doporučeno obecní radou uzavírat v  této věci smlouvy za pronájem nebo užívání

obecního pozemku, kde jsou reklamy umístěny, za poplatek ve stejné výši tak, jak bylo

v obecně závazné vyhlášce dříve stanoveno.

Podnikatelům byly vymezeny parkovací plochy na obecních pozemcích pro nákladní i

osobní auta smluvně, jinak měli parkování (bez poplatku) dovoleno jen na svých pozemcích.

Obecní rada doporučila poskytnutí obecní dotace na opravu střechy evangelického

kostela v Albrechticích.

Snímek obecní rady z konce volebního období (1994). Dokumentace 2810.

O čem jednalo obecní zastupitelstvo v roce 1994

Schválilo obecní rozpočet za rok 1993. Příjmy v  tomto roce dosáhly 38,68 miliónů Kč

a výdaje činily v úhrnu 36,78 miliónů Kč, Současně schválilo návrh obecního rozpočtu na rok

1994. Dokumentace 2755.

Jednalo o evidenci a hospodaření s obecním majetkem v roce 1993.

Dokumentace 2780.

Zabývalo se činností Osvětové besedy a v té souvislosti bylo schváleno její zrušení

s tím, že tuto činnost bude dále zajišťovat referent kultury, který bude mít stanovenou

působnost při obecním úřadě. Dokumentace 2754.
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Obecní zastupitelstvo schválilo vyhlášku o školném v  mateřských školách obci i ve

školní družině.

Schválilo poskytnutí bezúročné půjčky na dostavbu Domu Polského svazu kulturně

osvětového této místní organizaci.

V únoru 1994 obecní zastupitelstvo schválilo obecně závaznou vyhlášku o stanovení

příspěvku na částečnou úhradu neinvestičních nákladů v  mateřských školách a ve školních

družinách. Dokumentace 2755.

Řešilo problém poplatků za odvoz domovního odpadu v  roce 1994 s  konečným

zněním tak, že byla zachována jeho dosavadní výše 100,-Kč na osobu za stejných podmínek

jako v  roce 1993. Vyskytly se však případy, že obecní úřad byl nucen asi ve 20 případech

tento poplatek nuceně vymáhat. Dokumentace 2755.

V květnu 1994 bylo na programu hodnocení činnosti komise pro rozvoj obce, byly

učiněny návrhy k  jejímu většímu zaktivizování. Hodnocena byla i činnost ostatních komisí.

Dokumentace 2791.

Obecní zastupitelstvo schvalovalo prodej, převody nebo koupí některých pozemků

v naší obci. Dokumentace 2756.

Schvalovalo rovněž převod nově vybudované kanalizace a vodovodů v  obci (od roku

1991) na Severomoravské vodovody a kanalizace za protihodnotu akcií, předaných obci.

Jednalo se v úhrnu o 7 staveb v pořizovací hodnotě cca 8,5 miliónů Kč. Dokumentace 2790.

Obecní zastupitelstvo schválilo žádost o úvěr u České spořitelny na dostavbu bytového

domu 2 x 26 bytových jednotek v obci. Úvěr byl sjednán na 10 let s úrokovou 

mírou 11 – 12 %. Obec ručila půjčku vlastními příjmy.  

Obecní zastupitelstvo vyslechlo zprávu o výsledku přezkumu hospodaření základní

školy (české) za rok 1993, vypracovanou finanční komisí, kterou pak schválilo.

Dokumentace 2756.

Obecní zastupitelstvo bylo informováno starostou o stavu účasti obce v  akciových

společnostech (Česká spořitelna, Severomoravské vodovody a kanalizace – Ostrava, 

DEPOS v Horní Suché). Dokumentace 2757.

Obecní zastupitelstvo přijalo obecně závaznou vyhlášku o stočném.

Dokumentace 2757.

V souvislosti s  touto problematikou byly postupně realizovány stavby kanalizačních

stok s napojením na čističku. Dokumentace 2757.

Pochopitelně i zde se narazilo na problémy, když někteří vlastníci rodinných domků

odmítali napojení na kanalizaci s  tvrzením, že mají vyhovující septik, ale potvrzením o jeho

vyvezení (vyčištění) se už prokázat nemohli. Při tom byli zvýhodněni ti, kteří měli napojení
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kanalizace na tu, která byla v  majetku obce, proti těm, kteří byli napojeni na kanalizaci

Severomoravských vodovodů a kanalizací, Ostrava. 

Obecní zastupitelstvo přijalo dodatek k  vyhlášce o dani z nemovitosti, když novelizací

zákona byl zrušen 12. paragraf o daňových úlevách a nahrazen paragrafy o osvobození od

daně, dané zákonem. 

V dalším jednání schválilo úvěrovou smlouvu s Českou spořitelnou na dostavbu 

2 x 36 bytových jednotek (západně od starého sídliště) ve výši 10 miliónů Kč. 

Souhlasilo rovněž s  ručením na úvěr firmě Důmstav v  Třinci ve výši 1,5 miliónů Kč

k získání úvěru firmě na výstavbu obchodního střediska ve středu obce. Dokumentace 2789.

(Poznámka: Z realizace výstavby obchodního střediska v  centru starého sídliště později sešlo.

Záměr byl odložen.)

Na mimořádném zasedání obecního zastupitelstva 8.8.1994 byli jeho členové

seznámeni s pokyny k blížícím se komunálním volbám. Současně bylo odhlasováno pro nové

volební období pro naší obec 17 členů obecního zastupitelstva. Dokumentace 2757.

V září 1994 se projednávalo v  obecním zastupitelstvu a schvalovalo plnění obecního

rozpočtu za 1. pololetí 1994. 

Současně byly i schváleny změny v rozpočtu na rok 1994. Například zvýšení výdajů

v kapitole vodního hospodářství o 12,167 miliónů Kč, dopravy o 230 tisíc Kč dotace na

dopravu, kapitola výstavby byla posílena o 8,712 miliónů Kč, z toho 2 milióny na bytovou

výstavbu a 6,712 miliónů na plynofikaci, v  kapitole správy došlo ke snížení o 100 tisíc Kč,

ostatní kapitoly zůstaly beze změny.

Obecní zastupitelstvo projednávalo otázku převedení Dělnického domu do majetku

obce, když jeho současným „vlastníkem“ byla Jednota-Jedność, která objekt získala za totality

bezúplatným převodem, přestože budovu postavili místní občané sdružení v  sociálně-

demokratické straně v roce 1909. 

Tato skutečnost byla jedna z  argumentů pro převod, dalším důvodem bylo, že v  této

budově, jako jediné v  obci bylo možno pořádat kulturní akce a také skutečnost, že objekt je

v seznamu kulturních památek. 

K tomuto požadavku obce se vyjádřilo družstvo Jednota –Jedność písemně v  tom

smyslu, že objekt je v  současné době pronajat na 10 let firmě Gól-Klimsza z  Havířova a proto

si chce objekt ponechat. Kulturní akce je prý možno v  budově pořádat po dohodě s  nájemcem

(poznámka kronikáře: za přiměřeně tučný poplatek!) a zachování budovy jako kulturní

památky není ohroženo, poněvadž nájemce byl na tuto skutečnost upozorněn.  

Dokumentace 2756, 2793.
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V obecním zastupitelstvu se probíraly otázky investiční výstavby v obci. 

V 1.pololetí byla ukončena stavba protlaku kanalizace u nákupního střediska

nákladem 310  000,-Kč, dále chodníku pro pěší mezi starým a novým sídlištěm nákladem

170 000,-Kč, úpravy zahrady u mateřské školy nákladem 100  000,-Kč, rozšíření hřbitova u

starého kostela nákladem 410  000,-Kč, oplocení areálu Zámostí za 35  000,-Kč,

nízkonapěťové rozvody elektřiny na Pacalůvce ke 4 rodinným domkům za 240 000,-Kč. 

V realizaci byla ještě řada dalších staveb v  celkové hodnotě 43 miliónů Kč. Protože se

musela inženýrsko-investiční činnost při tak široké rozsahu prací zadávat na smlouvy většinou

cizím firmám, což bylo pro obec finančně náročné, proto bylo obecním zastupitelstvem

schváleno posílení oddělení investic u obecního úřadu o 1 pracovníka od 1.7.1994. 

Na toto místo byl v  konkurzním řízení vybrán pan Roman Švestka, jemuž byl na

některých stavbách předán stavební dozor.     Dokumentace 2757, 2792, 2794.

Snímek obecního zastupitelstva z roku 1994. Dokumentace 2809.

Hodnocení volebního období 1991 – 1994

které provedl starosta obce.

Poznámka: Celé toto období bylo ve znamení restrukturalizace činnosti obecního úřadu.

Na konci volebního období obecního zastupitelstva, které vzešlo ve svobodných

volbách v roce 1990 provedl starosta stručný souhrn vykonané práce. Byl přesvědčen, že se za

tu dobu vykonalo hodně dobré práce v celé společnosti i v naší obci. 

Přechod od centrálního řízení k tržní ekonomice je těžký a ve světové ekonomice zcela

nový. Stejně tak byla náročná restrukturalizace ekonomiky v  našem regionu. Útlum hornictví

a těžkého průmyslu byl rychlý a rozvoj nového podnikání dlouhý, těžký, ale naprosto nutný.

V té souvislosti budou muset ještě města a obce řešit hodně problémů. Ne každý si

uvědomoval skutečnost, jak velkým úspěchem naší ekonomiky byl celkem stabilní kurs naší

koruny, poměrně příznivá inflace a dosud nízká nezaměstnanost. 

Nepřehlédnutelné bylo rovněž to, jak se měnil k  lepšímu vzhled našich měst a obcí a

úroveň obchodu.

Naše obecní zastupitelstvo řešilo spoustu věcí a je zcela přirozené, že každé

rozhodnutí přijme určitá část populace kladně a další část záporně. Ne každé rozhodnutí je

populární. V delší perspektivě jsou nutné i nepopulární kroky.

Vedení obce mělo několik priorit, a to zlepšení životního prostředí, údržbu zeleně a

čistoty obci, školství a bezpečnost občanů. 

Důležitým krokem byla aktualizace územního plánu obce v  roce 1991. Přestože

územní plán byl poměrně vyhovující, největší problémy vznikly tím, že nebyl za totality
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v některých bodech dodržen, například výstavby školy v  mrazové kotlině vedle hřbitova,

zřízení velkokapacitního kravína bez ochranné zóny, protekční stavby rodinných domků ve

stavební uzávěře a podobně, byla nutná jeho aktualizace s  ohledem na nové podmínky

soukromého podnikání ve službách i v zemědělství a koncepci další výstavby.   

Životní prostředí

Největším úspěchem tohoto čtyřletého období obecního zastupitelstva byla realizace

plynofikace obce. 

Nákladem 27 miliónů Kč byla podstatná část dokončena a přínos na čistotu ovzduší se

již začíná projevovat. V souvislosti s tím byly zplynofikovány všechny obecní kotelny 

(u mateřské školy, v Domě s pečovatelskou službou a v nové základní škole).

Dokumentace 2781-4, 2788.

Přes neustálý tlak se dosud nepodařilo prosadit, aby také Bytservis zrušil lokální

topeniště na části starého sídliště. 

Při této příležitosti si starosta postesknul nad tím, že kampaň, která provázela

takzvanou Kotlíkovou vyhlášku (či příspěvky občanům na plynofikaci rodinných domků),

byla zmatená. Na obci byly v  té souvislosti sledovány veškeré kroky s  předstihem, aby byl

držen krok se zpravodajstvím novin, a tak se stalo, že byl podpořen nemístný optimismus,

šířený regionálním tiskem. 

Vyhláška totiž nebyla podpořena uvolněním nutných finančních prostředků ze státního

rozpočtu (300 žadatelů v  naší obci po 20  000,-Kč bylo nad možnosti obecního rozpočtu) a

prostředky z  Fondu národního majetku (6,1 miliardy Kč) byly rozdělovány dle jiných

pravidel. Přesto byly nadále podnikány kroky, které by mohly vést k  získání dotací občanům.

V posledním období byl touto záležitostí vytížen jeden pracovník obecního úřadu po celou

pracovní dobu.

Stejně velkým úspěchem bylo to, co se podařilo udělat pro odkanalizování v  obci.

Postupně budou odvedeny všechny splašky nově dokončenou stokou z  celé Pacalůvky a

dalších míst ve středu obce do čističky odpadních vod, což se bude týkat asi 240 rodinných

domků. 

Projekčně bylo připraveno i odkanalizování Zámostí. 

Průběh výstavby kanalizačních stok je náročnější (širší a hlubší výkopy) a proto

občany postihuje daleko citelněji. Význam toho se projeví časově mnohem později. Dá se

očekávat, že zákony v  tom směru budou v  souvislosti s ochranou povrchových vod zpřísněny

a že proti ním nebude úniku. Stane se základním předpokladem vypouštění vyčištěné vody a

nikoliv splašků, jako nutnost k přežití.
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V otázce řešení sběru a odvozů odpadků jsme byli na samém začátku. 

Prvotní pro mnohé byla teprve nutnost uvědomit si, co to odpad je a že nepatří do lesa

ani na zahrádky. Zhruba 200 rodinných domků ještě před nedávnem nemělo vůbec popelnici,

nyní ji už má převážná většina. Podařilo se zlikvidovat největší černé skládky v  obci (na

Pasekách, Pacalůvce, Zámostí i jinde). 

Po dokončení řízené skládky v Horní Suché (DEPOS), na které se podílí i Albrechtice,

bude zavedeno postupně i třídění odpadu. Zatím nebylo v  silách obecního úřadu ani

personálně ani finančně, zorganizovat třídění odpadu. To totiž vyžaduje zajištění odbytu

vytříděného odpadu a to bude možné dle projektového záměru až novou společností

(DEPOS), která bude jako akciovka provozovat skládku v Horní Suché.

Dokumentace 2819-20, 2872.

Zavedení platby za odvoz odpadu z  domácnosti na hlavu a dohodou s  podnikateli bylo

v současné době považováno v situaci, jaká byla, za nejvýhodnější. 

Nebylo totiž reálně možné změřit množství odpadu zvlášť pro každou domácnost.

Zavedení platby dle četnosti odvozu by bylo nebezpečné a nevedlo by k  redukci množství

odpadu v domácnostech, nýbrž k jeho likvidaci nepovoleným způsobem. 

K redukci produkovaného odpadu musí dojít zejména v  oblasti výroby a nikoliv

v oblasti spotřeby. Každý, kdo by měl spravedlnější návrh, byl by zastupitelstvem s  radostí

vítán. 

Skládka na Červenkách byla dle současných zákonů vlastně typicky černá. Naštěstí

Hydrogeologický průzkum nezjistil ohrožení povrchových ani spodních vod, proto bylo

možno celou plochu rekultivovat a zalesnit.

Vzhledu obce jistě prospěly úpravy prostranství před obecním úřadem, u mateřské

školy, na hřbitově a nejinak to bude s chystanými úpravami v centru starého sídliště.

Další oblastí, která zasáhne do zlepšení životního prostředí bude elektrifikace. Tato

byla již projekčně připravena. Bude se týkat rekonstrukcí nízko-napěťových sítí severně od

železniční tratě ke Stonavě, na Zadkách, Pardubicích i na Pacalůvce. 

Realizace bude provedena již v následujícím volebním období.

Důležitým krokem bylo také zlepšení stavu vodovodní sítě. 

Rekonstrukce byly provedeny ve středu obce, na Zámostí i v  části, severně od

železniční tratě. Většina rodinných domů má již svůj vlastní vodoměr, což nepochybně

přispěje k omezení spotřeby vody. 

Nepodařilo se však doposud odstranit problémy, které stály v  cestě předání

vybudovaných rozvodů Severomoravským vodovodům a kanalizacím.

Výstavba
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Jak je patrné z  výše uvedené kapitoly o životním prostředí byla většina finančních

prostředků vložena do země.     Dokumentace 2798–2806, 2818.

Přesto, něco zůstalo i viditelné, jako například budova pošty a spořitelny, staví se

rovněž obecní byty, Jejich dokončení však připadne již novému obecnímu  zastupitelstvu. 

Bylo nesmírně náročné zajišťovat finanční prostředky na výstavbu bytů v  době, kdy

nájemné bylo symbolické vzhledem k  ceně domu a státní podpora na bytovou výstavbu

nebyla takřka žádná.   Dokumentace 2786-7, 2789, 2792, 2871.

Školství

Školství v  obci bylo po dobu celého volebního období významně finančně

podporováno. 

Údržba budov, opravy plochých střech i rekonstrukce mateřské školy nebyla levná.

Z prostředků obce bylo vylepšeno i technické vybavení škol a školek, i když ideálního stavu

ještě dosaženo nebylo. Pravomoc obce ve vztahu ke školám v  nejbližším období ještě dále

vzroste.

Bezpečnost

Zde sehrávala pozitivní úlohu nově zřízená obecní policie. 

O její činnosti se píše v  každém čísle Albrechtických listů. Ti, kteří byli přistižení při

nějaké lumpárně, ji zřejmě chválit nebudou, poněvadž kdyby nebylo jejich přítomnosti prošlo

by jim to docela hladce.

Majetek obce v období 1991-1994:

Stav na konci roku 1990: Stav na konci roku 1994:

budovy - 17 626 865,-Kč, budovy - 51 884 111,-Kč 

(přírůstek zejména o 2 školní budovy)

stavby - 20 251 683,-Kč,        stavby - 21 766 962,-Kč

rozestavěné stavby -   2 814 000,-Kč, rozestavěné stavby - 26 225 834,-Kč

pozemky - nebyly vedeny pozemky -   7 628 134,-Kč,

finanční investice - 18 646 000,-Kč 

(akcie)

Starosta považoval za velmi pozitivní krok privatizaci bývalých Drobných

provozoven. Nyní se daleko snáze zabezpečuje zimní údržba komunikací (František

Machaczek). 

V případě údržby veřejného osvětlení v  obci byly pouze zbytečným mezičlánkem

mezi panem Svobodou, který údržbu prováděl, a obecním úřadem. Stejně tak další služby pro
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občany zemědělské práce na poli, nákladní dopravu a jiné dnes provádí bezproblémově

soukromníci.

Obecní zastupitelstvo mělo vliv na spoustu dalších činností v běžném životě obce. 

Jen namátkou, že do Albrechtic jezdí autobusy z Havířova, Karviné i z Českého Těšína

není samozřejmé. Obec musela ana jejich provoz přispívat.

Bohužel na posledních místech priorit se umístila podpora sportu, či kultury. 

Starosta doufá, že se tuto situaci podaří v  nejbližší době změnit k  lepšímu. Největší

překážkou však zůstává skutečný nezájem ze strany místních obyvatel (s výjimkou

„diskoték“) o kulturní akce, které se v obci konaly.

Nebylo sporu o tom, že obec ožila malým podnikáním. 

Podnikatelé a živnostníci patřili neodmyslitelně k  životu obce. Na jedné straně

přinášeli širší služby a na straně druhé i pracovní příležitosti. 

Do minulosti byly zaváty dopolední soboty v  konzumech, či úzký sortiment zboží.

Ideální pro každou obec bylo mít, co nejvíce nejbohatších občanů. Dokumentace 2785.

Takto bohatne i obec. Bude důležité, aby takto uvažovalo i nové zastupitelstvo. Pro

rozvoj podnikání je důležitá infrastruktura na vysoké úrovni, což je nakonec v  souladu

s aktivitami obce (telefony, elektřina, plyn, kanalizace, komunikace, pěkné prostředí a další).

Byly samozřejmě i věci, které se dosud nepodařilo uskutečnit. 

Určitě v  obci schází benzínové čerpadlo, obchodní středisko (bylo sice projekčně

připraveno, ale byl to nedostatek financí, který zabránil jeho realizaci). 

Rozvod kabelové televize skončil na sídlišti a to z  důvodu přecenění schopnosti firmy

Kabel plus. 

Již od roku 1991 se připravovalo převedení zdravotního střediska na obec. Dosud se

tak nestalo a proto měla obec tak slabý vliv na rozšíření zdravotních služeb občanům, když

nemocnice Český Těšín, jako vlastník objektu zdejšího zdravotního střediska, řešil prioritně

jiné úkoly.

Důležitým prostředkem pro komunikaci s občany se staly Albrechtické listy, v nichž se

občané dovídají o jednáních obecní rady i zastupitelstva, jsou v  nich otiskována určitá

upozornění, informace z  komisí, články o Albrechticích (historické, zajímavosti, výročí a

jiné), reklamy a podobně. Albrechtické listy mají svou redakci a vycházejí již jako 4. ročník.

         Dokumentace 2754-9.

Významné bylo postavení Albrechtic, jako obce v  rámci regionu, aktivně byly

zapojeny do sdružení obcí Karvinska i celého Slezska. 
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Zásluhou starosty navázala obec i významné mezinárodní kontakty v  rámci programu

Ouverture (1992-1993), dvoustranné styky s  norskou obcí Onsoy. Takto získané poznatky ze

zahraničí pomáhaly v řešení mnohých komplikovaných úkolů v obci.

Jistě nebyl samozřejmostí i dynamický nárůst obecního rozpočtu od 6 miliónů Kč

v roce 1990, na 20 miliónů v roce 1991, na 25 miliónů v roce 1992, na 35 miliónů v roce 1993

a k téměř 55 miliónům v  roce 1994. S  těmito prostředky bylo možné vykonat výše popsané

dílo. 

Nebylo možno také přehlédnout to, že tento dynamický nárůst práce současně

s dalšími úkoly, které postupně přicházely s  rostoucími kompetencemi na obec, zajišťoval

prakticky stejný počet pracovníků, na konci roku 1994 to bylo 10 úředníků a 9 ostatních

pracovníků, což samozřejmě vyžadovalo velké úsilí i pracovní vypětí.

Účast poslanců na jednáních obecního zastupitelstva 1991-1994.

Jméno a příjmení:        omluven:     neomluven:

Karel Svoboda 4 0

Josef Greň 3 1

Ing.Vladislav Šipula 3 0

Jiřina Pěgřímková             2 0

Věra Puková 2 0

Juraj Legindi 1 0

František Machaczek 1 1

Ing.Vladislav Molenda 0 1

Ing. Pavel Santarius CSc. 1 0

Ing. Jindřich Zahraj 1 0

Stanislav Žyla 1 0

Zbývajících 6 členů obecního zastupitelstva mělo účast 100%. V  tomto volebním

období bylo 22 řádných a 2 mimořádná zasedání obecního zastupitelstva.

Plnění plánu a rozpočtu za 1.pololetí 1994:

celkové příjmy 17 900 787,63 Kč 59,79%

celkové výdaje 24 315 508,60 Kč 91,21%

převaha výdajů nad příjmy   6 414 720,97 Kč.

Převaha byla způsobena čerpáním překlenované půjčky od okresního úřadu na

bytovou výstavbu. 

V dalším období bylo očekáváno zvýšení předpokládaných příjmů i výdajů, což bylo

projednáváno na obecním zastupitelstvu.
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Výdaje:

702 – vodní hospodářství 7 555 415,05 Kč 235,37%,

v tom: odkanalizování, 6 213 000,-   Kč

odpad komunální,    793 000,-   Kč

vodovod-Zámostí    403 000,-   Kč

odkanalizování Zámostí    101 000,-   Kč

ostatní (vodné, stočné)      45 000,-   Kč

710 – doprava    639 041,40 Kč   24,11%,

v tom: projektové práce      69 000,-   Kč

chodník-propojení starého

a nového sídliště,    138 000,-   Kč

příspěvek na místní dopravu,  421 000,-   Kč

ostatní      11 000-    Kč

714 – školství    800 053,29 Kč   51,95%,

v tom: mateřská škola česká    181 000,-   Kč

(v tom úprava zahrady 100tisíc Kč),

mateřská škola polská,      25 000,-   Kč

základní škola česká,    400 000,-   Kč

základní škola polská,      13 000,-   Kč

školní jídelna.    181 000,-   Kč

716 – kultura      64 598,50 Kč   62,72%,

v tom: kulturní akce (paní Koková),    58 000,-   Kč

Sbor pro občanské záležitosti.    6 000,-   Kč

719 – správa 1 491 526,94 Kč   39,42%,

v tom: poslanci,    112 000,-   Kč

obecní policie,    187 000,-   Kč

požární zbrojnice,      17 000,-   Kč

správa. 1 175 000,-   Kč

728 – sociální věci      63 074,- Kč   27,79%

739 – místní hospodářství 1 077 227,- Kč   77,33%

v tom: pohřebnictví (rozšíření

hřbitova, úpravy),      345 000,- Kč

veřejné osvětlení,    487 000,- Kč

Dům s pečovatelskou službou,
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bytové hospodaření,    100 000,- Kč

veřejná zeleň,      81 000,- Kč

úklid a údržba cest.      60 000,- Kč

740 – výstavba          12 601 910,15 Kč   74,55%

v tom: bytová výstavba,      5 128 000,-   Kč

oplocení Zámostí,      15 000,-   Kč

plynofikace. 7 458 000,-   Kč

741 – všeobecná pokladní správa      22 661,  Kč   17,43%

Příjmy:

Přísun peněz do obecní pokladny byl v  1.pololetí pravidelný a v  předpokládané výši

(snad jenom kromě daně z  nemovitosti a daně z  příjmu fyzických osob z  podnikatelské

činnosti). 

Vlastní příjmy 6 456 000,- Kč,

dotace z Fondu životního prostředí 2 754 000,- Kč,

půjčka z Fondu životního prostředí 1 000 000,- Kč,

účelová dotace a ostatní 7 690 000,- Kč.

Návrh rozpočtových úprav obce na rok 1994:

Příjmy: (v tisících Kč)

I. Daň z podnikové činnosti    755 Kč

Daň ze závislé činnosti          4 576 Kč

Daň z nemovitostí    635 Kč

Příjmy z rozpočtových organizací          1 007 Kč

Poplatky    476 Kč

Doplňkové a nahodilé příjmy          1 642 Kč

Převody z finanční rezervy          4 655 Kč

          -------------------------

Vlastní příjmy celkem                 13 746 Kč.

(v tisících Kč)

II. Půjčka z České spořitelny (na výstavbu bytů) 10 000 Kč

Sdružené prostředky (plynofikace, odkanalizování)    2 889 Kč
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III. Účelové dotace: sociální         140 Kč

  správa      340 Kč

  školství      615 Kč

Dotace z Fondu životního prostředí   2 810 Kč

Půjčka z Fondu životního prostředí   2 570 Kč

Územní vyrovnávací dotace   2 940 Kč

Státní dotace na ekologické stavby                     12 500 Kč

Dotace na výstavbu bytů   2 000 Kč

---------------------------

Dotace celkem             23 915 Kč.

Příjmy celkem             50 550 Kč.

Ve srovnání s  původním rozpočtem byla oblast příjmů posílena o 12,5 miliónů Kč

státní dotace na ekologické stavby, 2 milióny na výstavbu bytů, dotace z  Fondu životního

prostředí byla zkrácena o 500 tisíc Kč, dále byla posílena o 2,889 miliónů Kč sdružených

prostředků s  obcemi Těrlicko a Havířov, z  přerozděleného Fondu rezerv bylo Albrechticím

přiděleno 2,605 miliónů Kč a dotace na dopravu byla zvýšena o 230 000 Kč.

Kromě toho obec disponovala 5 milióny Kč na bytovou výstavbu ve formě přechodné

finanční výpomoci (schválené okresním sněmem dne 6.5.1994). Tato částka nebyla zahrnuta

do rozpočtu.

Z těchto peněz byly ve výdajové části posíleny kapitoly:

702 – vodní hospodářství o 15 377 000,- Kč

z toho na odkanalizování Těrlické přehrady 12 167 000,- Kč,

710 – doprava o   2 881 000,- Kč,

zvýšení o 230 000 Kč na dopravu,

719 – správa   3 684 000,- Kč,

snížení o 100 000 Kč,

740 – výstavba 25 115 000,- Kč.

z toho kotelna základní školy české      800 000,- Kč.

oplocení        43 000,- Kč,

projekční a inženýrská činnost      159 000,- Kč,

bytová výstavba 12 000 000,- Kč,

plynové kotelny základní škola
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(Fond životního prostředí)   1 980 000,- Kč,

plynovod Zámostí (Fond 

životního prostředí)   3 400 000,- Kč,

plynofikace Baníku a mateřské školy     160 000,- Kč,

plynofikace II. etapa   3 851 000,- Kč,

plynofikace (sdružené prostředky)   2 722 000,- Kč,

stavební úpravy základní školy      100 000,- Kč.

Tato kapitola byla posílena celkově o částku 8,712 miliónů Kč (2 milióny Kč na 

bytovou výstavbu a 6,712 miliónů Kč na plynofikaci).

Obecní rozpočet za rok 1994.

celkové příjmy 52 348 925,50 Kč = 104,21%.

celkové výdaje 52 760 629,33 Kč = 105,03%.

převaha výdajů nad příjmy – schodek      411 703,83 Kč.

Obecní rozpočet byl překročen v příjmech i ve výdajích. Výše uvedený schodek byl 

zaviněn tím, že do příjmů nebyla zahrnuta částka 5 miliónů Kč na výstavbu bytového domu 

(2 x 36 bytových jednotek).

Plnění v části příjmů: rozpočet: skutečnost: plnění:

(v tisících Kč)

I. 1. Daň z příjmů (závislá činnost) 4 619 6 058 131,16%,

   2. Daň z příjmů (podnikatelská

činnost)    755 1 432 189,62%,

   3. Daň z nemovitostí    635       829 132,05%,

   4. Správní poplatky,       476       520 109,32%,

       doplatky daní    635       229   36,04%

   5. Příjmy do rozpočtových 

 organizací 1 007  1 454 144,35%

celkem vlastní příjmy 8 904                      11 271 126,58%

II. Účelové dotace           14 273                     15 003

     Neúčelové 4 619  4 636

celkem                       18 892                     19 639 103,95%
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III. Sdružené prostředky 2 041 1 350   66,14%

Finanční rozpočtová rezerva 4 515 4 515 100,00%

Fond životního prostředí 3 060 2 754   90,00%

Úvěry           12 820                     12 820 100,00%

celkem                     22 426                     21 439   95,60%

Příjmy celkem    50 232 000 Kč     52 350 000 Kč 104,21%

Plnění ve výdajích: skutečnost v tisících Kč: %:

Kapitola 702 – vodní hospodářství 13 846 89,69%

Stavby: odkanalizování Zámostí (stavba 15),      194

kanalizace polská základní škola (stavba 39),            7

rekonstrukce vodovodu Zámostí (stavba 47),      427

protlak u nákupního střediska (stavba 52),          312

odkanalizování Těrlické přehrady (stavba 6),     9 686

odkanalizování Těrlické přehrady (stavba 61),        982

projekt vodovodu Polní ulice (stavba 88),         18

+vodné, stočné, obsluha Botek, opravy vodovodních poruch.

Kapitola 710 – doprava     1 489 51,20%

- příspěvek na autobusovou dopravu        901

- dopravní značky (stavba 19)          27

- chodník Pacalůvka          29

- chodník propojující staré a nové sídliště (stavba 45)       164

- chodník Zámostí (stavba 46)         232

- chodník Pardubice (stavba 23)           -

- úpravy středu obce (stavba 66)           43

- opravy cest, chodník Dubová           93

Kapitola 714 – školství       1 730        100,57%

- mateřská škola polská,            32

- mteřská škola česká,          351

- základní škola česká,          902

- základní škola polská,          113

- jídelna mateřské školy,                      332

Kapitola 716 – kultura            98 95,62%
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- Sbor pro občanské záležitosti,            25

- kulturní činnost            73

Kapitola 719 – správa         3 544 92,61%

- policie,          488

- požární zbrojnice,            40

- správa,       2 701

- poslanci          315

Kapitola 728 – sociální         120 46,61

- mzdy, pečovatelská služba,           72

- sociální dávky starým občanům,             21

- rodina a děti.             27

Kapitola 739 – místní hospodářství             1 531 108,13

- veřejné osvětlení,         672

- pohřebnictví (rozšíření hřbitova),         361

- ostatní             4

- veřejná zeleň,         198

- čištění a údržba komunikací,         131

- Dům s pečovatelskou službou, opravy

     vodné, elektřina.         165

Kapitola 740 – výstavba          30 139 123,84

- výstavba 2 x 32 bytových jednotek

(stavba 36),     16 383

- plynofikace Pacalůvky (stavba 12),               2 449

                + těrlická část (stavba 121),          228

- plynofikace Zámostí (stavba 17),              3 531

- plyn kotelna základní škola (stavba 53)         3 019

- plyn II. etapa (stavba 9),            3 990

                ostatní stavební práce.

Kapitola 741 – pokladní správa          262 103,55

- příspěvky tělovýchovné jednotě na provoz, dopravu a plynofikaci, 

Místní lidová knihovna, Polský svaz kulturně osvětový, evangelická církev, 

Dělnický  dům - malování, závody minikár 

Výdaje celkem           52 760 105,03
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Pro srovnání plánu a skutečnosti viz údaje v návrhu obecního rozpočtu na rok 1994.

Dokumentace 2754.

Pohřebnictví v obci

Příjmy v   roce 1993:

Smuteční síň: Hřbitovy:

13pohřbů z toho 1 ze Stonavy 6 766,6 Kč za pronájem míst 20 410,- Kč.

Výdaje v roce 1993:

umělé květiny 4 501,5 Kč,  stříhání plotů   6 362,- Kč,

Delong – mzdy, daně 2 858,- Kč,  zaměřování hřbitova    5 100,- Kč,

drobné výdaje       39,5 Kč,  deratizace     1 150,-Kč,

elektřina             2 505,1 Kč,  projekt rozšíření hřbitova 5 760,-Kč,

voda      54,- Kč,       --------------------

revize hasících přístrojů      14,8 Kč, Celkem hřbitov       18 372,-Kč.

--------------------

Smuteční síň celkem        9 972,9 Kč.

Náklady na provoz převyšovaly příjmy v roce 1993 o 3 300,- Kč.

Rok 1994 (do 8.8.):

Příjmy:

ze smuteční síně: ze hřbitova:

4 pohřby, všechny místní 2062,9 Kč, za pronájem míst      12 835,36 Kč

Výdaje:

voda  136,- Kč, rozšíření hřbitova     45 000,- Kč

drobné výdaje      53,- Kč                156 687,- Kč

opravy-nátěr oken a              1 000,- Kč

oplechování (56 hodin)           2 800,- Kč                117 000,- Kč

barva  500,- Kč           24 584,7 Kč

oprava střechy-lepenka  200,- Kč -----------------------

4 hodiny práce  200,- Kč Celkem               344 271,7 Kč.
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elektřina           2 413,- Kč

--------------------------------

Celkem           7 078,- Kč.

Náklady na provoz do 8.srpna 1994 převyšovaly příjmy již o 5 tisíc Kč.

Dokumentace 2795.

Zpráva ke státní dotaci z Fondu životního prostředí na ekologické stavby v roce 1994.

Podpory z  tohoto fondu byly poprvé (s jedinou výjimkou úvěru pro Železárny a drátovny

v Bohumíně) od roku 1991 uděleny několika žádostem v  okrese Karviná a to Albrechticím,

Petrovicím a Dětmarovicím. 

Obec Albrechtice žádala o tuto podporu každoročně na několik staveb, ale schváleny

byly dotace a bezúročný úvěr na dvě stavby: 

- na rekonstrukci kotelny, spojenou s plynofikací v základní škole a 

- na plynofikaci Zámostí.

Na 1.stavbu činily investiční náklady celkem 2  780 000,- Kč, dotace z  Fondu

životního prostředí 1  110 000,- Kč, úvěr z  Fondu životního prostředí 870  000,- Kč a obec

800 000,- Kč.

Na 2.stavbu činily investiční náklady celkem 4  895 000,- Kč, dotace z  Fondu

životního prostředí 1  950 000,- Kč, úvěr z  Fondu životního prostředí 1  950 000,- Kč a obec

995 000,- Kč.

Splatnost úvěru v roce 1995 na 1.stavbu bude činit 725 000,- Kč a na 2.stavbu 

324 900,-Kč. V roce 1996 pak na 1.stavbu 145 000,- Kč a na 2.stavbu 1 299 600,- Kč. V roce 

1997 již jenom na 2.stavbu 324 900,- Kč. 

Dle rozhodnutí byla uzavřena smlouva mezi státním Fondem životního prostředí a 

obcí o podpoře. Půjčku schvalovalo obecní zastupitelstvo a dotaci obecní rada. 

U půjčky se vyžadovalo ručení majetkem nebo třetí osobou. Obec ručila v tom případě

svými nemovitostmi a to bývalými drobnými provozovnami a hasičskou zbrojnicí.

Kotelna u základní školy byla v  majetku obce a veškeré náklady na rekonstrukci by

musela hradit obec, stejně jako u kotelny mateřské školy. Stav kotlů na hnědé uhlí byl špatný

a plynofikace byla v souběhu se 2. etapou rozvodu plynu v obci. Na rekonstrukci kotelny bylo

již vydáno stavební povolení a výběr dodavatele proběhl soutěží dle zadávacího řádu. Stavba

byla zahájena v dubnu a ukončena v září 1994.

Plynofikace Zámostí byla projekčně připravena. Připravovalo se stavební povolení a

byla vyhlášena soutěž na dodavatele. Stavba byla zahájena v  březnu 1994 a ukončena

v květnu 1995. Dokumentace 3011.
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Zpráva o kontrole hospodaření obecního úřadu v  Albrechticích, provedené finančním

referátem okresního úřadu viz Dokumentace 3012.

Zpráva o výsledku Ověření výsledku hospodaření a účetnictví za rok 1994 u

příspěvkové organizace Základní školy v  Albrechticích v  součinnosti s  místním obecním

úřadem viz Dokumentace 3013.

Zpráva o převodu vedení elektrického nízkého napětí na Pacalůvce do majetku

Severomoravských elektráren.

Dne 15.3.1994 bylo uskutečněno převzetí stavby – rozvody elektrické energie pro 4

rodinné domky a rozšíření veřejného osvětlení v  osadě Pacalůvka v  Albrechticích

Severomoravskými elektrárnami

Cena veřejného osvětlení:

- přípojka k popisnému číslu 727 1 228 Kč,

- přípojka k popisnému číslu 713 1 163 Kč,

- přípojka k popisnému číslu 712 1 018 Kč,

- přípojka k popisnému číslu 711 1 018 Kč + 778 Kč.

-------------------------------

Přípojky celkem 4 427 Kč + 778 Kč.

Vedení nízkého napětí               194 147 Kč.

Převod majetku zrušené Osvětové besedy v Albrechticích obecnímu úřadu

Se souhlasem obecního zastupitelstva a v  souladu se zákonem České národní rady

367/91 Sb., o obcích, a se stanoviskem Okresní privatizační komise v Karviné byla k 1.3.1994

zrušena příspěvková organizace – Osvětová beseda Albrechtice s  převedením na obecní úřad

– bez likvidace. 

Pracovnicí pro vypořádání věcí zrušené Osvětové besedy byla pověřena dosavadní její

vedoucí paní Věra Koková. 

Rozhodnutím Okresní privatizační komise v  Karviné přešel veškerý majetek rušené

organizace na obec. Neupotřebitelný inventář byl navržen k  likvidaci nebo k  odprodeji, což

zajišťovala likvidační komise.

Výkon kulturní činnosti bude zajišťovat kulturní referent obecního úřadu, čímž dojde

ke změně struktury obecního úřadu. Pracovní úvazek vedoucí Osvětové besedy 0,6 hodin

přešel na obecní úřad – úsek kultury.

Prodej inventáře bývalé Osvětové besedy
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Dne 9.5.1994 se uskutečnil odprodej pro obecní úřad neupotřebitelného inventáře

bývalé Osvětové besedy. 

Komisionálně byla napřed provedena podrobná inventura a označení. Celková hodnota

tohoto majetku činila 157 564,45 Kč. 

Odprodej byl úřadem veřejně vyhlášen a pak uskutečněn dražebním způsobem.

Zájemci měli možnost přihlásit se. Obálkovou metodou byly prodány pouze 2 věci (vysavač a

dvojitý žebřík). U ostatních předmětů se sešlo jen po 1 zájemci, proto byl odprodej proveden

za stanovenou cenu, která byla určena o 10% níže než cena pořizovací.

Některé věci se však prodat nepodařilo například piano String (za 12  640 Kč),

zesilovač AZK 051 (byl nefunkční), gramofonové šasi, gramofon GZ 711 (byla nutná oprava),

gramofonová vložka VH – 2202 jehla (nebyla kompletní), halogenové výbojky, vybavení

jeviště v Dělnickém domě, patřící Osvětové besedě, zůstalo na místě jako majetek obce.

Dokumentace 2755.

Seznam inventáře Osvětové besedy a rozhodnutí Okresní privatizační komise je v 

dokumentaci 3014-5.

Odprodej lyžařského vleku

Obec vlastnila lyžařský vlek na Červenkách, který byl v  provozu naposled v  roce

1991, kdy byly ještě asi po 10 dnů vhodné sněhové podmínky. Za poslední 3 zimy (!) nebyly

sněhové podmínky vhodné. Obec proto vyhlásila po předchozích diskuzích o jeho využití

v obecním zastupitelstvu i v obecní radě výběrové řízení na jeho pronájem (v říjnu 1993). 

Tento záměr byl zveřejněn v  Albrechtických listech, Hlasech Havířova i

v Karvinských novinách. 

Přihlásil se jediný zájemce, který po získání bližších informací o vleku od svého

záměru upustil. Hlavním nedostatkem byly absence sněhu a projekt na umělý sníh by

vyžadoval velké investice, stejně tak i znovu uvedení do provozu by nebylo levné –

bezpečnostní kontroly a jiné. 

Základní údaje o tomto vleku:

- vodorovná vzdálenost mezi stanicemi 158m, 

- výškový rozdíl mezi stanicemi   30m,

- průměrné stoupání 9,89°,

- počet závěsů na trati 2 x 25 kusů,

- dopravní výkon Q – 585 osob/hodina.

Lyžařský vlek byl situován v  lokalitě zvané Kořecův kopec, západně od hospodářství

Červenky.
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Tento lyžařský vlek byl v  širokém okolí zvláštností a když bylo dost sněhu, využívali

ho lyžaři i ze širokého okolí. Poslední zimy téměř bez sněhu tak přivodily jeho konec. Obecní

zastupitelstvo odhlasovalo na návrh obecní rady z 10.1.1994 jeho odprodej.

Dokumentace 2755.

Převody pozemků

Odkoupení parcel číslo 1051/2, 1052/2, 1054, 1055, 1067, 1068, 1069, 1209, 1212,

1213, 1214, 1215 a 1072 o celkové výměře 4  552 m 2 na katastru Albrechtic, v  části obce

Pardubice provedla obec proto, aby zde mohla být uskutečněna stavba obecního chodníku.

Informace o jeho stavbě, která vlastně bude prodloužení Strmé ulice viz Albrechtické listy

číslo 2/1994.    Dokumentace 2755,3016.

Žádosti o příspěvky

Firma GOL – KLIMSZA (Okrajová 4, MERKUR C, 736 01 Havířov), která je

nájemcem Dělnického domu v  Albrechticích, požadovala po obecním úřadě finanční

příspěvek na vymalování sálu v  tomto objektu, jehož vlastníkem je toho času družstvo

Jednota-Jedność. 

Pronajímatel žádost odůvodňoval tím, že náklady na vymalování a materiál budou

činit cca 7 000,-Kč.

Na dovybavení místního Domu s  pečovatelskou službou bylo požadováno zvýšení

rozpočtu v kapitole 739 – bytové hospodaření o sumu 25 000,-Kč. 

Požadavek byl zdůvodněn tím, že stávající televizor už dosluhoval, jednalo se o starší

typ, obrazovka byla vybledlá a televizní signál byl odebírán ze sousední budovy, která je ve

vlastnictví Bytservisu Ostravsko-karvinských dolů. Toto napojení nebylo smluvně dojednáno

a proto nebylo možno do něho zasahovat kvůli úpravě, či opravě. Byla tu i možnost, že

Bytservis mohl anténu kdykoliv odpojit.

Z těchto důvodů byl pořízen nový barevný televizor v  ceně cca 15  000,-Kč,

samostatný anténní systém (stožár, antény se zesilovači a svody) v ceně cca 10 000,-Kč.

Žádost ředitelství základní školy o navýšení rozpočtu
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Při fakturaci za spotřebu elektrické energie ve školním zařízení byly nedostatky a sice

na faktuře byly zjištěny nesprávné počáteční stavy, pročež účetně došlo k neúměrné spotřebě. 

Ředitel základní školy proto požadoval na Severomoravských elektrárnách dobropis

na částku cca 82  000,-Kč. Poněvadž od 1.1.1994 došlo ke zvýšení ceny za elektřinu kvůli 5%

přirážce na daň z  přidané hodnoty. Poněvadž současně došlo i posunu splatnosti za elektřinu

dopředu vznikl tu další nedoplatek cca 80  000,-Kč, kvůli němuž ředitelství školy požadovalo

po obci zvýšení příspěvku na provoz školy v  uvedené sumě. (Dodavatel elektřiny zavedl

zálohovou platbu). 

Celkově ředitelství školy požadovalo navýšení školního rozpočtu na rok 1994 o

172 260,-Kč. (V čemž byla zahrnuta i záloha za elektřinu, kterou škola musela do 8.1.1995

zaplatit).

Čerpání finančních prostředků základní školy (české) od 1.1.1994 do 20.10.1994.

- čistící prostředky 15 733,-Kč

- časopisy, publikace     7 183,-Kč

- kancelářské potřeby     1 997,-Kč

- materiál na opravu a údržbu     3 427,-Kč

- ostatní materiál pro výzdobu a výuku 24 896,-Kč

- tiskopisy SEVT     3 127,-Kč

- drobné a krátkodobé předměty / 1 34 427,-Kč

- drobné a krátkodobé předměty / 2     2 202,-Kč

- elektrická energie                     249 650,-Kč

- vodné, stočné     5 627,-Kč

- uhlí                    140 313,-Kč

- poštovné     2 523,-Kč

- telefonní poplatky 14 145,-Kč

- odvoz odpadků, poplatek za znečišťování ovzduší 14 150,-Kč

- revize   5 353,-Kč

- opravy a údržba (včetně líčení)           124 588,-Kč

- ostatní služby (početní programy) 13 550,-Kč

- pojištění 16 330,-Kč

-------------------------

Celkem                    700 341,-Kč.

Žádost Slezské církve evangelické augsburského vyznání o příspěvek
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Uvedená organizace předložila obecnímu úřadu prosbu o poskytnutí finančního

příspěvku na opravu a nátěr střechy kostela, do kterého začalo zatékat. (Koroze kovové

krytiny, rozestupování spojů). 

Protože rozpočet této organizace byl přetížen zvýšenými náklady na ekologizaci

(vytápění fary plynem), na rekonstrukci topení a navíc na opravu a nátěr střechy kostela, byla

obecnímu zastupitelstvu předložena prosba o finanční podporu, poněvadž předpokládané

výdaje na tyto práce budou činit cca 105 000,-Kč. 

Obecní zastupitelstvo odhlasovalo příspěvek ve výši 80 tisíc Kč. 

Smlouva o úvěr, který poskytla obec místní organizaci Polskému svazu kulturně

osvětovému na investiční náklady, spojené s  výstavbou a dokončením ubytovacích prostor

v rekonstruované stavbě Domu této organizace. 

Bezúročný úvěr zněl na 30 tisíc Kč, který byl splácen měsíčně od července 1994 ve

výši 2  500,-Kč do června 1995. V  případě solventnosti dlužníka mohla být splátka

uskutečněna i před výše stanoveným termínem. Podmínkou poskytovaného úvěru bylo, že

mohl být použit pouze k výše uvedenému účelu.

Výpověď z nájemní smlouvy

Dle usnesení obecní rady ze dne 27.10.1994 na návrh obecního zastupitelstva byla

paní Vlastě Šálové zaslána výpověď z  nájemní smlouvy na objekt mateřské školy v  osadě

Rakovci

Zrušení dodatku k obecně závazné vyhlášce o dani z nemovitosti

Obecní zastupitelstvo zrušilo na svém zasedání dne 8.11.1994 dodatek k  obecně

závazné vyhlášce o dani z  nemovitosti, protože pravomoc vydávat obecně závaznou vyhlášku

obce v  přenesené působnosti přináleželo dle zákona České národní rady číslo 367/1990

Sbírky, O obcích, výlučně obecní radě a ne obecnímu zastupitelstvu.

Dle novelizované vyhlášky o dani z  nemovitosti bylo možno podat žádost o

osvobození z  této daně ze staveb na 5 let po provedení změny v  systému vytápění na plyn

nebo elektřinu. Dokumentace 2759.

Úvěrová smlouva mezi obcí a Českou spořitelnou
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Obec Albrechtice uzavřela po odsouhlasení v  obecním zastupitelstvu (dne 21.6.1994)

úvěrovou smlouvu s  Českou spořitelnou dne 27.6.1994 ve výši 10 miliónů Kč na dostavbu

bytového domu. 

Poněvadž se však tuto podmínku nepodařilo splnit, bylo znění smlouvy pozměněno na

1 milión Kč na zastřešení uvedeného domu kvůli zamezení škod, které by mohly na

nedokončené stavbě vzniknout v zimě. Dokumentace 2757.

Inventarizační práce v roce 1994

Kvůli zajištění inventarizačních prací obecního majetku v  roce 1994 byli z  příkazu

starosty obce určeni členové ústřední a dílčích inventarizačních komisí, čímž byl pověřen

předseda kontrolní komise. 

Úkolem těchto komisí bylo prověřit správnost zápisů o stavech hospodářských

prostředků v  účetnictví a v  operativní evidenci se ověřovala inventarizace hospodářských

prostředků, při čemž byl zjišťován stav těchto prostředků. Zda je zajištěna jejich ochrana, zda

jsou řádně udržovány a zda jsou zápisy o nich pravdivé.

Plán řádných periodických a průběžných inventarizací v   roce 1994:

Dílčí inventarizační komise:

komise číslo 1: 

předseda Halina Plachtová, 

členové Ing.Alexandra Zdražilová, 

Karel Svoboda a 

František Machaczek.    

Prováděla kontrolu v  polské mateřské škole, v  níž byla odpovědná pracovnice Žofie

Delongová a v polské základní škole, kde byl odpovědným pracovníkem Otakar Winkler.

komise číslo 2: 

předseda Ilona Szataniková, 

členové Česlav Valošek, 

Jiřina Pěgřímková a 

Vladislav Kalisz.

Prováděla kontrolu v české mateřské školce a k ní přidružené školní jídelně. Vedením 

mateřské školy byla pověřená Naděžda Farniková a za jídelnu odpovídala paní A. Grimová.

komise číslo 3: 
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předseda Věra Koková, 

členové Ivona Guňková, 

Vladimíra Kampasová, 

Iveta Chodurová a 

Halina Chudaničová.

Prováděla kontrolu na obecním  úřadě (smuteční síň, Tělovýchovná jednota Baník, areál 

Zámostí, objekt bývalého národního výboru, Dělnický dům, Polský svaz kulturně osvětový, 

agitační středisko Pardubice) včetně financování investic a nedokončených investic. Zde byli 

odpovědnými pracovníky:

Marie Barvíková,

Česlav Kolek, 

Gustav Guňka, 

Ivona Guňková, 

Gertruda Krečmerová a 

Ing.Alexandra Zdražilová.

komise číslo 4: 

předseda Ing. Petr Kalina, 

členové Žofie Szewieczková, 

Ing. Vladislav Molenda a 

Alois Cieśla.

Prováděla kontrolu Domu s pečovatelskou službou, kde byla zodpovědnou pracovnicí paní 

M.Stanová.

komise číslo 5: 

předseda Juraj Legindi, 

členové Ing. Zdeněk Sýkora, 

Josef Greň a 

Miroslav Byrtus.

Prováděla kontrolu požární zbrojnice, v níž byl zodpovědným pracovníkem Stanislav 

Šenkyřík.

komise číslo 6: 

předseda Ing. Bruno Kalina, 

členové Ing. Pavel Santarius CSc. a 

Ing. Jindřich Zahraj.

Prováděli kontrolu obecní pokladny 4 x ročně. Zde byla odpovědnou pracovnicí paní Halina 

Plachtová.
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Termín k provedení řádných inventarizací byl stanoven na 30.10.1994.

Jednání obecního zastupitelstva o příspěvku na školné

Dne 14.2.1994 jednalo obecní zastupitelstvo o stanovení příspěvku na částečnou 

úhradu neinvestičních nákladů v mateřských školách a ve školní družině v Albrechticích.

Dokumentace 2755.

Obecní rada vydala již 18.10.1993 Vyhlášku o stanovení příspěvku na částečnou

úhradu neinvestičních nákladů, jako provizorium, do doby než Školský úřad v  Karviné

předloží upřesňující kalkulaci na rok 1994.

Celostátní normativ na mateřské školy na rok 1994 činil 9  902 Kč. Školský úřad

v Karviné stanovil pro okres 4 místní skupiny normativu:

A) 13 000,-Kč/dítě/rok u mateřských škol s nutností zajišťování lokálního topení.

B) 12 000,-Kč/dítě/rok u mateřských škol zohledňujících existenci specializovaných tříd.

C) 13 100,-Kč/dítě/rok u mateřských škol zohledňujících provoz jeslí.

D) 14 800,-Kč/dítě/rok u mateřských škol malotřídkový charakter (malý počet dětí 

v okrajových školkách).

E)   8 964,-Kč/dítě/rok u mateřských škol bez zvláštních vlivů.

Školský úřad zařadil naši českou mateřskou školu do skupiny E s finančním 

příspěvkem 8 964,-Kč x 114 dětí … 1 021 896,-Kč,

předpokládané náklady (mzdy + 100 Kč/dítě/rok…       875 993,-Kč

-----------------------

Přebytek financí       145 903,-Kč.

Propočteno na 1 dítě: 

145 903 :114 dětmi = 1 280,-Kč/rok.

    1 280 : 11 měsíci =    116,-Kč/měsíčně přebytek.

Polská mateřská škola byla zařazena do skupiny D.

Přísun financí od Školského úřadu 14 800,-Kč x 15 dětí …   222 000,- Kč,

předpokládané náklady (mzdy + 100 Kč/dítě/rok ………...   247 842,-Kč

-----------------

Chybějící peníze      25 842,-Kč.

Propočteno na 1 dítě: 
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 25 842 : 15   dětmi = 1 722,-Kč/rok,

   1 722 : 11 měsíci  =   157,-Kč/měsíčně schází.

Při celkovém propočtu za obec vznikl pro rok 1994 na 1 dítě přebytek 85,-Kč, přesto

Školská rada Školského úřadu doporučila vybírat plošně pro mateřskou školu „školné 200,-

Kč“, z toho polovinu odvádět školskému úřadu a polovinu ponechat v obci. 

Mimoto zbývalo dořešit deficit Školského úřadu z  roku 1993 (266 808,-Kč) a Školský

úřad trval na doplatku I/3 to je 88 936,-Kč.

Propočty nákladů Školského úřadu na rok 1994 v našich školkách:

Roční náklad roku 1994/1 dítě v české mateřské škole 7 584,-Kč,

měsíční náklad    689,-Kč,

        30%    207,-Kč.

Roční náklad roku 1994/1 dítě v polské mateřské škole           16 424,-Kč,

měsíční náklad 1 493,-Kč,

30%    448,-Kč.

K tomu bylo stanovisko školské a kulturní komise ze 7.2.1994:

- vybírat 150,-Kč/1 dítě/měsíčně v mateřské škole,

- vybírat   75,-Kč/1 dítě/měsíčně ve školní družině.

Poplatek vybírat do srpna 1994, pak znovu projednat dle dané situace, vzhledem

k nevyjasněné otázce úhrady nedoplatku z roku 1993 (88 936,-Kč).

- odvádět 100,-Kč školného Školskému úřadu s  tím, že tento obci ke konci školního

roku předloží vyúčtování o použití poukázaných finančních prostředků na

neinvestiční náklady v  obci. Takovéto vyúčtování provede na konci kalendářního

roku.

- provést úpravu znění vyhlášky dle docházky dětí v  mateřské škole a ve školní

družině a to tak:

účast 0 – 3 dny – poplatek prominout,

účast 4 – 10 dní – poplatek 50% a 

účast nad 10 dní – ponechat poplatek v plné výši.

Obecní rada se stanoviskem školské a kulturní komise souhlasila s  tím, že navíc

doporučila deponovat vybrané finanční prostředky na účtu obce a uvolňovat je pak dle

potřeby na zlepšení a vybavení mateřských škol a školní družiny. 

To proto, že v  případě převedení finančních prostředků na Školský úřad v  Karviné

nebude záruka, že vybrané školné se vrátí zpět do naší obce, zejména s  ohledem na

předloženou kalkulaci za rok 1994. 
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Obecní rada vydala dle výše stanovených kritérií obecně závaznou vyhlášku, týkající

se příspěvku na částečnou úhradu neinvestičních nákladů školského úřadu v  mateřských

školách a ve školních družinách,  doplněnou některými doplňky, jako že příspěvky bylo nutno

platit v  hotovosti, vždy v  předcházejícím měsíci, nejpozději však do 3. kalendářního dne

běžného měsíce odpovědné osobě, proti vystavení stvrzenky o zaplacení.

V případě prodlení se platilo penále ve výši 5,-Kč/den (za každý den).

Příspěvek nemuseli platit ti, jímž by po jeho zaplacení klesl příjem pod 1,25 násobku

částky, potřebné k  zajištění výživy a ostatních nezbytných nákladů na domácnost. Tuto

skutečnost byl plátce povinen prokazovat potvrzením 1 x za 3 měsíce. 

V závažných sociálních případech mohla obecní rada rozhodnout o prominutí placení

příspěvku zcela nebo zčásti na období 1 roku.

Novelizace obecní vyhlášky o chovu psů

Obecní zastupitelstvo schválilo novelizaci obecní vyhlášky o chovu psů 6.9.1994

s těmito změnami:

1. Došlo k  upřesnění termínu „správce poplatků ze psů“, jestliže vlastníkem psa

byla právnická osoba. Poplatek spravovala obec, v  níž měla právnická osoba

sídlo.

2. Sazba za druhého a každého dalšího psa mohla být v  obci zvýšena až o 50%,

což dovoloval zákon České národní rady číslo 48/94 Sb.

Verze novelizované obecní vyhlášky o chovu psů viz dokumentace 3017.

Novelizace obecní vyhlášky o místních poplatcích

Současně s  obecní vyhláškou o chovu psů obecní zastupitelstvo novelizovalo i

vyhlášku o místních poplatcích, kterýžto návrh schválila obecní rada 8.8.1994.

Ke změně došlo v upřesnění termínu, co je veřejné prostranství. 

K další změně došlo v § 3., odstavec 1 a to na 100,-Kč/den/každé zařízení. 

V § 8, odstavci 2. a 3. došlo k upřesnění oznámení o splatnosti poplatku. 

V § 9 bylo doplněno osvobození od poplatků za sportovní akce a divadelní představení

i filmová. 

Byly vypuštěny odstavce o poplatku z  reklamního zařízení a poplatku z  alkoholických

nápojů a tabákových výrobků, protože tyto byly od 1.7.1994 zrušeny zákonem 48/94 Sb.

Dokumentace 3018.
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Text obecně závazné vyhlášky o dani z  nemovitosti, příloha číslo 1 k dodatku o této

dani a znění obecně závazné vyhlášky o úhradě stočného viz Albrechtické listy, číslo 4./1994.

Žádost živnostníka o odložení platby splátek

Pan Jiří Klimsza, majitel firmy GOL z  Havířova, který měl v  pronájmu Albrechtický

Dělnický dům, požádal 5.9.1994 o odložení platby a povolení splátek dlužné částky 68  460,-

Kč z poplatku za alkoholické nápoje za 1. pololetí 1994. 

Již 17.5.1994 se rovněž obrátil na obecní úřad se žádostí o zrušení placení tohoto

poplatku za 1. pololetí 1994 s  tím, že má vysoké náklady, spojené s  plynofikací Dělnického

domu. 

Po projednání jeho žádosti v  obecní radě a v  obecním zastupitelstvu jeho žádosti

nebylo vyhověno. Naopak byl dopisem ze 27.7.1994 vyzván, aby dlužnou částku do 30 dnů

uhradil.

Na jeho druhou žádost z  5.9.1994 obecní zastupitelstvo odsouhlasilo, aby výše

uvedenou dlužnou částku splatil do konce 2. volebního období obecního zastupitelstva

v měsíčních splátkách po 22 820,-Kč v září, říjnu a listopadu 1994.

Tentýž podnikatel zaplatil v  roce 1993 následující poplatky z  alkoholických nápojů

v následujících částkách:

za II./ 1993 17 711,-Kč, 

za III./1993 34 926,-Kč a 

za IV./1993 34 042,-Kč.

Seznam neplatičů poplatků za alkoholické nápoje a cigarety v Albrechticích:

1. Jiří Klimsza, Dělnický dům (viz výše) 68 460,-Kč,

2. Jana Miczková, AMI BAR, dluh za IV./1993   4 051,40 Kč,

dluh za I./1994   3 408,40 Kč,

        dluh za II./1994   byl písemně urgován.

3. Ing. Szostoková, Centr Bistro dlužila poplatek za 2. čtvrtletí 1994. Byla jí 

zaslána výzva k daňovému přiznání a zaplacení.

4. Miczka Eda a Bronislav, Pivní bar dlužili poplatek za 2. čtvrtletí 1994, který 

činil 18 349,90 Kč na výzvu byl ihned zaplacen.

5. Restaurace Albrecht-Trading na Novém sídlišti dlužila za 2. a 3. čtvrtletí 1993 

79 878,40 Kč. Poté byla restaurace uzavřena. Dluh byl pak vymáhán soudně.

6. Paní Chmelíková, Dělnický dům dlužila za rok 1991-3 celkem 44 044,-Kč. Po 

soudní exekuci je jí sráženo po 237,-Kč měsíčně z jejího důchodu. Do 9 měsíce

1994 měla uhrazeno z toho 948,-Kč.
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7. Libuše Foberová, Picolo bar, měla vše zaplaceno, stejně jako

8. Marie Molendová, PAMOL a 

9. Firma Kolek§Feber, areál Zámostí.

Všechny nesplněné pohledávky po uplynutí lhůty k  zaplacení stanovila obec dle § 44.

platebním výměrem výši poplatku sama. Nakonec následovala exekuce.

Dne 7.2.1994 obecní rada vyhověla žádosti majitelky Centr Bistra v  Albrechticích

391, paní Ing. Lýdii Szostokové, prodloužení splatnosti 10% úhrady, jako poplatku z  prodeje

alkoholických nápojů a tabákových výrobků, za 4. čtvrtletí 1993 do 31.3.1994. 

Za 1. pololetí 1993 platila poplatek z  prodeje alkoholických nápojů a tabáku ve výši

21 150,-Kč, (zaplaceno po výzvě 9.9.1993) a za 3. čtvrtletí 1993 poplatek ve výši 10  575,-Kč

dne 30.12.1993.

Hodnocení účasti obce ve Svazu obcí, měst Karvinska

Uvedený svaz řešil v období od 7./1993 do 7./1994 následující problémy:

Dokumentace 2815.

- Územně správní členění České republiky, v němž bylo zájmem našeho okresu 

prosadit nový region Těšínského Slezska, zdůvodňovaným vymezení regionu.

- Snaha o vybudování skládky s okresní působností ztroskotala na 

individuálních snahách některých obcí a měst.

- Propagace regionu v publikacích na veletrhu Regiontour.

- Problematika poddolování a zahlazování následků škod, způsobených těžbou, 

včetně řešení strategie ekonomické a sociální obnovy regiónu.

- Problematika bezpečnostní situace v okrese byla řešena několikrát za účasti 

ředitele policie České republiky i cizinecké a pasové policie.

- Problematika školství, vybírání školného, řešení sporů se školským úřadem, 

vzájemné dohody o vyrovnání nákladů při docházce přespolních žáků.

- Společný postup obcí na valné hromadě Severomoravských vodovodů a 

kanalizací.

- Zrušení sdružení Ekoolza, proto, že pracovní výsledky neodpovídaly vloženým

prostředkům a personální složení neodpovídalo profesionální úrovni řešení 

záměru.

- Problematika převodu vybraných daní z finančního úřadu za účasti ředitelů 

těchto zařízení.

- Jednání s Českými elektrickými závody o možných příspěvcích na 

elektrifikace obcí a na ozdravení ovzduší.
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Hodnocení účasti obce ve Svazu obcí Horního Slezska a severní Moravy 

(v něm se podílely z okresu Karviná jen 4 obce).

V období od 7./1993 do 7./1994 byly zde řešeny následující problémy:

- Průzkum obcí na založení Nezávislé telefonní společnosti.

- Informace o rozvoji a možnostech obcí v agroturistice.

- Založení Regionálního podnikatelského fondu Ostrava s  kapitálem 10 miliónů

ECU a možnosti využití pro obce + 1 milión ECU, které poskytlo Holandsko.

- Informace o Agentuře pro regionální rozvoj v  Ostravě a jeho aktivitách pro

podnikatele i obce (mimo jiné schválený projekt pro firmu Gemont

v Albrechticích ve výši 20  000 ECU). Projekty Ekologická ochrana Těrlické

přehrady a výstavba obchodního střediska Albrechtice nebyly mezi řešené

projekty zatím přijaty, jsou však vedeny v evidenci.

- Problematika malého pohraničního styku a otevírání nových hraničních

přechodů s Polskem.

- Projekt cykloturistiky a jejího zařazení do územních plánů obcí.

- Problematika plynofikací obcí, včetně příspěvku na změnu topného media

stavebníkům.

- Podpora cestovního ruchu v regiónu.

- Služební cesta zástupců samosprávy do Dánska na pozvání dánské

Demokratické nadace ve dnech 10. – 16. dubna 1994.

- Přehlídka videofilmů se zaměřením na cestovní ruch v  Rožnově pod

Radhoštěm 22. – 23. 1994 (30 účastníků).

- Logistický systém komunikací s výstupem na letišti Mošnov.

- Energetická studie regiónu Ostravska byla zpracována poradenskou firmou

Etkins v rámci programu Phare.   Dokumentace 2796, 2816.

Řešení škody na plastice Květ života

Dne 21.6.1994 byl na jednání obecního zastupitelstva předložen návrh na bezúplatný 

převod uměleckého díla – plastiky A. Květoně „Květ života“, který však nebyl schválen. 

Do usnesení byl uložen úkol na zahájení řízení ve věci poškození této plastiky. 
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Pan Buchtelík byl právníkem vyzván ke sdělení stanoviska k této záležitosti. Na to pan

Buchtelík odpověděl:

1. Jmenované dílo nebylo předmětem žádné dohody o převodu majetku do vlastnictví,

či propůjčení firmě Albrecht-Trading.

2. Jednali jsme už s  obecním úřadem v  Albrechticích o možnosti vhodnějšího

umístění, vzhledem k  častému poškozování plastiky. Bylo rozhodnuto, aby dílo

bylo umístěno před místní školu. Návrh však nerespektoval ředitel školy, proto dílo

bylo umístěno do prostoru firmy Albrecht-Trading.

3. Od uplynutí převodu majetku spotřebního družstva Jednota –Jedność Český Těšín

na firmu Albrecht-Trading je už více než rok, co se o objekt a tím i o dílo nikdo

nestaral.

4. Osud tohoto díla nám nebyl lhostejný a zahájili jsme proto jednání kvůli umístění

této plastiky s ostravskou galérií, jejíž stanovisko zatím není známo.

Z uvedeného vyplývá, že za poškození díla nemůže být odpovědna firma Albrecht-

Trading, která naopak vynaložila nemalé úsilí k zajištění vhodného přemístění.

K výše uvedenému tvrzení pana Stanislava Buchtelíka zaujala obecní rada dne

5.9.1994 následující stanovisko:

1. K bodu 2. odpovědi obecní rada neví o nějakém jednání mezi obcí a firmou

Albrecht-Trading o přemístění plastiky.

2. K bodu 3. umělecké dílo je majetkem obce a nemá proto nic společného

s převodem pozemku mezi Jednotou – Jedność a firmou Albrecht-Trading.

3. K bodu 4. jednání s  ostravskou Galérií bylo vyvoláno s  iniciativy obce a ne

firmy Albrecht-Trading, o čemž svědčí i korespondence v  té záležitosti, uložená na

obci.

Starosta obce projednal záležitost s  vrchním inspektorem Policie České republiky

v Těrlicku s  tím, že poškození plastiky, které vzniklo jejím odstraněním nelze považovat za

trestný čin, poněvadž tam nebyl prokazatelný úmysl poškození. Záležitost je nutno řešit

občansko-právní cestou přes soud.

Z činnosti komisí obecní rady

Plnění úkolů programu komise životního prostředí.
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V roce 1994 pokračovaly práce na plnění programu ochrany životního prostředí ve 

svých čtyřech částech:

1. Odkanalizování obce.

2. Plynofikace obce.

3. Program odpadového hospodářství obce.

4. Ochrana zemědělské krajiny a zeleně.

Odkanalizování obce:

První část stavby „odkanalizování obce“ v  osadě Pacalůvka byla již ukončena,

pokračovalo ještě napojování jednotlivých rodinných domků na ni. 

Přečerpávací stanice byly již uvedeny do chodu. 

Postupně pokračovaly opravy rozkopaných chodníků a silnic. 

V centru obce byla na kanalizaci napojena část rodinných domků v ulici Rakovecké po

propojení protlaku u nákupního střediska. Byly podnikány kroky, aby byly napojeny i

zbývající rodinné domky v této ulici.

Plynofikace obce:

Došlo k ukončení první části plynofikace středu obce. 

Byly rovněž uvedeny do původního stavu rozkopané chodníky a cesty. 

Dokončovala se úprava kotelny základní školy a budov na hřišti Tělovýchovné jednoty

Baník. 

V osadě Pacalůvka byly napojeny na plyn jednotlivé rodinné domky. 

Byly zahájeny práce na plynofikaci osady Zámostí.

Program odpadového hospodářství:

Odvoz popelnic byl toho času zajištěn soukromou firmou z Českého Těšína na skládku

v Havířově. 

Obec zajistila pro všechny rodinné domky popelnice. 

Rovněž obec zajišťovala odvoz kontejnerů na skládku v Havířově. 

Obec se podílela na výstavbě komunální skládky v Horní Suché. 

Ochrana zemědělské půdy a zeleně:
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Komise životního prostředí se prostřednictvím svých členů zaměřovala na kontroly

podniků, které svou činností ovlivňovaly okolní krajinu. 

Byly provedeny kontroly polních hnojišť a skládek chlévské mrvy u kravínů. 

Členové komise se zúčastnili rovněž kontroly na statku, kterou inicioval referát

životního prostředí Okresního úřadu v Karviné. 

Byla provedena kontrola čističky odpadních vod, kde vznikaly problémy s  tuhým

odpadem. 

Došlo i ke kontrole likvidace kejdy u vepřínu na Důlském, která zde byla prováděna

novým způsobem. 

Z podnětu několika občanů osady Zámostí, kteří byli poškozování průsaky vod za

zatopených lomů z  lesa Lomy. Výsledek jednání za spoluúčasti ztěžujících se občanů,

zástupců komise, majitele lesa lomy a dalších majitelů pozemků, jichž by se případná

meliorace dotkla, bylo konstatováno, že náklady na předpokládanou úpravu by byly značně

vysoké, obec nedisponovala volnými finančními prostředky, navíc někteří majitelé pozemků,

jichž by se meliorace dotkla nesouhlasili se záměrem (nejedná se zde o obecní pozemky),

k průsakům dochází jen občas, za mimořádných srážek, k  průsakům vody do sklepů dochází

proto, že jsou už staré a nemají provedenou patřičnou izolaci. 

K průsakům docházelo již mnohem dříve, v  dobách, kdy dotyčné rodinné domky se

stavěly. Zatopované lomy zde existovaly již mnohem dříve.

Členové komise se rovněž zúčastnili jednání kvůli řešení způsobu likvidace

komunálního odpadu z rodinného domu pana Zaleského v trati Olšiny.

Poslední dobou se začal rozšiřovat problém se zaplevelováním neobdělávaných

pozemků, které převážně statek v  rámci restitucí pozemků přenechal majitelům a tito je

někteří nechávají ladem. 

Tyto pozemky se registrovaly a jejich majitelé byli v  první fázi upozorněni na nutnost

údržby, vyplývající ze zákona, takže v  případě neuposlechnutí budou jednotlivé případy

řešeny v přestupkové komisi.

Činnost komise školství, kultury, tisku a tělovýchovy.

Komise sledovala podmínky připravenosti místních školských zařízení na vyučování,

topnou sezónu, stejně jako potřeby na opravy budov a podobně.

Řešila se otázka zvláštní tělesné výchovy pro tělesné postižené děti, když se vyskytly

stížnosti některých rodičů, že prý tato není zejména v  nové základní škole na úrovni.

Záležitost byla řešena i ve spolupráci s  dětskou lékařkou, která ordinovala ve zdejším

zdravotním středisku. 
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Bylo dohodnuto, že lékařka bude rodiče patřičně informovat o nutnosti účasti

postižených dětí ve zvláštní tělesné výchově buď ve škole, nebo ve zdravotním středisku, kde

by tuto službu prováděla zdejší rehabilitační sestra, ale v  tom případě za úhradu, poněvadž

zdravotní pojišťovny tuto nehradí.

Byl řešen případ problematického žáka 1. třídy ve spolupráci s  psychologickou

poradnou. 

Jednalo se o dítě těžko přizpůsobivé. Se souhlasem lékaře byla dítěti od pololetí

přerušena školní docházka. Rodina se nakonec z  obce odstěhovala. Bude sledováno, kde dítě

nastoupí znovu do 1. třídy.

Bylo zjištěno, že firma, provádějící rekultivaci úprav okolí polské mateřské školy,

špatně urovnala terén a jiná firma, provádějící zde kosení trávy posekala některé mladé

sazenice z výsadby a také, že některé uschly.

V nové mateřské škole byly z  hygienických důvodů vyměněny kovralové koberce

v učebnách a byla zajištěna oprava pískoviště.

Projednávala se zajištěnost průběhu olympijského dne žactva v  září 1994.

Organizátory byl obecní úřad, sport pro všechny – oddíl zvláštní tělesné výchovy a základní

školy.

Na několika jednáních byla diskutována žádost mateřské české školy o udělení právní

subjektivity. Ředitelka mateřské školy v  tom spatřovala možnost lepšího využití přidělených

peněz, větší suverenitu, za strany komise bylo namítáno, že se jedná o věc novou, která bude

vyžadovat na vedení školky mnohem větší náročnost při shánění financí, jakož i zajišťování

složitých propočtů, což potvrzoval i ředitel základní školy Mgr.Valter Luzar. 

Nakonec se však členové komise dohodli a žádost doporučili obecní radě ke schválení.

Školská komise, jejíž členové byli současně v  letopisecké komisi,  se naposled

zabývala obsahem a náplní návrhu zápisu do obecní kroniky za rok 1993 v roce 1994. 

Od té doby přestalo být dřívější nařízení o  činnosti letopiseckých komisí aktuální a

zápis do obecní kroniky byl plně ponechán na odpovědnosti kronikáře.

Za totality totiž nejednou docházelo k  tomu, že některé skutečnosti nesměly být v  obecní

kronice uveřejněny, takové, které byly v  rozporu s  tehdy uznávaným „Všeobecným

míněním“.

Poměrně dost času bylo v  jednání komise věnováno řešení otázek, s  plněním litery

školského zákona, spojených s  vybíráním finančních příspěvků na částečnou úhradu

neinvestičních nákladů na mateřských i základních školách, způsobu vybírání školného a jiné.

Z této komise vzešly návrhy pro obecní radu, týkající se úpravy obecní vyhlášky

v případech krácení školného při absenci dětí v  mateřských školách, případně převádění
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školného (přeplatku) na další měsíc, nebo při přerušení docházky do mateřské školy, vrácení

přeplatku plátci, byly zvažovány i otázky poskytování výjimek k  individuálním žádostem ze

sociálních důvodů.

V komisi byla sledována činnost v  zařízeních jí svěřených například ve Sdružení

rodiny a školy, v  místní lidové knihovně, ve školní jídelně, v  Tělovýchovné jednotě Baník

v oddílu kopané i sportu pro všechny, v  osvětové besedě, jakož i fungování pobočky základní

umělecké školy.

Z komise vzešel návrh na nového člena redakční rady Albrechtických listů na místo

rezignujícího MUDr. Pavla Sedláčka (za zdravotních důvodů). 

Členové komise byli vyzýváni ke psaní příspěvků do Albrechtických listů. Byl taktéž

podán návrh na nového člena, pana Zalešáka, do okresní školské komise na místo pana

Grima.

Vzhledem k  platnosti zákona, umožňujícího požadování refundace příspěvku po

obcích za žáky, kteří docházeli do základních škol v  jiných obcích, v  rámci povinné školní

docházky, se členové komise shodli na doporučení, aby byla respektována jen v  případech pro

talentované žáky, pro zvláštní školy, národnostní školy a případně pro děti z  okrajových částí

obce, pro něž by v  některých případech mohla být snadnější docházka do školy v  sousední

obci.

V souvislosti s  privatizací zařízení v  areálu Zámostí a Dělnického domu komise

doporučila obecní radě, aby si obec zajistila určité výhradní právo k  pořádání vlastních akcí

(nevýdělečných), stejně jako pro místní zájmové skupiny – organizace a školská zařízení.

Činnost komise sociální a zdravotní v roce 1994.

Komise vyla v průběhu roku doplněna o dětskou lékařku MUDr. Lýdii Machandrovou

a o pečovatelku v Domě s pečovatelskou službou, paní Miladu Stanovou.

V Domově s pečovatelskou službou v Albrechticích bylo v roce 1994 

11 občanů, z toho 1 manželský pár. 

Od 1.7.1994 byly stanoveny nové sazby pro poskytování pečovatelských služeb. Na

návrh komise byly od 1.1.1995, po schválení obecní radou zde poskytovány služby za

sníženou sazbu. Obec zde zajišťovala donášku obědů 12 občanům po 2,-Kč za oběd. Jednomu

občanu z  osady Nový svět ve Stonavě byla donáška obědů zajišťována pečovatelkou ze

Stonavy. 

Komise navštěvovala občany v  Domě s  pečovatelskou službou a zajímala se o jejich

potřeby, případně stížnosti.
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Péče o staré občany:

Občanům bylo poskytnuto 18 jednorázových dávek na otop, telefon, rekreaci i na

překonání tíživé finanční situace. 

Poskytování těchto dávek bylo prošetřováno. 

Z obecního rozpočtu bylo na tento účel uvolněno 18  000,-Kč a z  účelové dotace

3 600,-Kč. 

Účelová dotace však nebyla vyčerpána, poněvadž mohla být poskytnuta jen starým a

těžce zdravotně postiženým občanům, při čemž nejnižší důchod byl 2  260,-Kč a sociální

potřebnost na 1 občana činila 1 780,-Kč.

Péče o rodinu s   dětmi:

V této sféře měla komise nejvíce práce. 

Prováděla šetření v  problémových rodinách. Úzce spolupracovala s  dětskou lékařkou,

obecní policií, prošetřovaly se případy špatného zacházení s dětmi. 

Svá zjištění pak dále postupovala sociálnímu odboru, paní Zálešákové. Potřebným

rodinám bylo poskytnuto 11 jednorázových a 2 věcné dávky v  celkové částce 26  870,-Kč

z obecních prostředků. 

Komise prošetřovala a zvažovala poskytování těchto dávek.

Zdravotnictví:

V místním zdravotním středisku byla otevřena nová ordinace obvodního lékaře, čímž

se stále ještě v roce 1994 zde situace příliš nezlepšila.

Každé úterý měli občané možnost navštívit ortopeda v ordinaci dětské lékařky.

Sbor pro občanské záležitosti, činnost v roce 1994.  

Členové této komise připravili pro děti, mládež i pro starší občany následující akce:

- vítání občánků se v  uvedeném roce uskutečnilo 7 krát. Do Pamětní knihy obce

bylo zapsáno 43 dětí za účasti rodičů i hostů. Všichni velmi kladně oceňovali

pěkné kulturní programy, které k  těmto příležitostem zajišťovaly děti

mateřských a základních škol.

- na závěr školního roku navštívila delegace členů obě mateřské školy a předala

všem dětem, které ukončily zde školní docházku, Pamětní listy a sladkosti.

- setkání nejlepších žáků, po 15 za každou školu,  se konalo28.6.1994 na

obecním úřadě za přítomnosti starosty, předsedy sboru pro občanské záležitosti
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a ředitelů škol. Starosta dětem poděkoval za velmi dobrou práci a předal jim

věcné dary. Členky Sboru pro občanské záležitosti připravily pro všechny

občerstvení.

- na zahájení školního roku obdrželi žáci 1. tříd Pamětní listy, knížky a barevné

tužky. V  české základní škole předal prvňáčkům tyto dárky starosta obce a

v polské škole obecní tajemník Ing. Petr Kalina.

- v roce 1995 bylo uzavřeno v  obci 18 sňatků, z  nichž bylo 7 církevních. Civilní

sňatky se konaly v  obecní obřadní síni s  hudebním doprovodem paní

Wdówkové a pana Palovského. 

- členové sboru pro občanské záležitosti věnovali nejvíce času nejstarším

občanům obce. U příležitosti životních jubileí bylo navštíveno 61 občanů, jimž

byly mimo blahopřání předány i dárkové balíčky. V  březnu navštívili členové

albrechtické občany, kteří byli umístěni do Domovů důchodců v  Karviné a

Bohumíně, kde jim popřáli k  velikonocům a předali drobné balíčky. Navštívili

rovněž Dům s  pečovatelskou službou v  Albrechticích, kde pomáhali řešit

problémy se zavedením plynu a se zdražováním služeb. Všichni zde umístění

staří lidé projevovali spokojenost s  péči, jaká jim je poskytována i se strany

pečovatelek.

- setkání s  občany, staršími než 70 let, se stalo v  obci již tradicí, patřící mezi

velmi oblíbené akce. Takovéto setkání se konalo 21.9.1994 v sále Dělnického

domu, na které se dostavili pozvání starší občané, jakož i zástupci obecního

úřadu (Ing. Pavel Santarius CSc., tajemník Ing. Petr Kalina). Kulturní program

zahájily děti polské základní školy  a objevil se tu i král opery pan Josef Kobr,

který svými humornými historkami všechny potěšil. Ve druhé části na dotazy

přítomných odpovědně reagovali přítomní hosté. Také fotografování jubilantů,

jímž byly předány pamětní medaile, mělo kladný ohlas u všech přítomných.

Občerstvení zajišťovaly členky Sboru a také pan Vladislav Kowalczyk.

- i když účast členů Sboru pro občanské záležitosti na pohřbech nebyla v  náplni

práce, přesto se často podíleli na zkrášlení pohřbů, zejména ve smuteční síni.

Dokumentace 2778.

Činnost obecní policie v období od 1.12.1993 do 30.10.1994.
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Ve sledovaném období přijala obecní policie od občanů 40 písemných oznámení o

přestupku (zejména na občanské soužití, krádeže, zejména jízdních kol, fyzická napadení

s ublížením na zdraví). 

Celkem 16 osob bylo předvoláno k  podání vysvětlení o přestupcích. Písemně

zpracované materiály byly předávány policii České republiky, takové, které spadaly do jejich

působnosti.

Za rušení nočního klidu bylo blokovou pokutou postiženo 8 osob, 15 osob bylo poprvé

napomenuto s upozorněním, že při opakování budou pokutování.  

Při nočních kontrolách bylo v  15 případech zjištěno nedostatečné zajištění objektů

(lehce přístupná otevřená okna).

Za výtržnost bylo pokutováno 25 osob. 

Pět výtržníků, kteří odmítli zaplatit pokutu bylo předáno policii České republiky.

Společně s  policii České republiky zasahovala obecní policie proti výtržníkům 10 krát. Při

tom bylo 8 osob převezeno na Protialkoholní záchytnou stanici do Karviné k vystřízlivění.

Za umožnění požití, nebo prodání alkoholu mladistvým bylo pokutováno 5 osob.  

V 7 případech byly policii České republiky předány mladistvé podnapilé osoby, které

odmítly prokázat svou totožnost, nebo uvedly nesprávné údaje. Obecní policie předala 2

mladistvé a 2 nezletilé  osoby rodičům v podnapilém stavu.

Za znečišťování veřejného prostranství bylo pokutováno 8 osob, zejména rozbíjením

lahví.

Při poškozování cizího majetku bylo přistiženo 5 osob, z  čehož 4 musely být předány

Policii České republiky, stejně jako zjištěna 3 vloupání do objektů.

Byla nalezena 4 jízdní kola, ve dvou případech se majitelé přihlásili, zbývající 2 kola

byla uložena na obecním úřadě.

Z moci úřední byl otevřen soukromý byt, poněvadž zde hrozilo nebezpečí z  prodlení,

při otevírání dalších dvou asistovala obecní policie.

Zadrženy byly 4 osoby, 3 z  nich byly předány Policii České republiky a jedna byla po

zaplacení pokuty propuštěna.

V obci bylo blokovou pokutou řešeno 85 dopravních přestupků s domluvou 

a 6 případů bylo předáno k dořešení Policii České republiky.

Dále byly řešeny 3 případy černých skládek a další různá provinění, přestupky

menšího rázu, hlavně mezi mládeží a nezletilými, spojené s  domluvou nebo předáním

rodičům.  

V letních měsících (VII.VIII.) řešila obecní policie 50 různých přestupků. 
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Za výtržnosti, spojené s rušením nočního klidu bylo blokově postiženo 12 osob, 

2 osoby byly předány přestupkové komisi, 15 osob bylo napoprvé napomínáno za rušení 

nočního klidu. Obecní policie je má v evidenci pro případné opakování, pak už pokutě 

neuniknou. 

V období července a srpna podali občané 6 oznámení o trestních činech. Všechny byly

předány k řešení Policii České republiky. 

Na protialkoholickou záchytnou stanici bylo předáno 5 osob. Ve 3 případech byly 

zjištěny nezajištěné objekty, v nichž se nacházely předměty značných finančních hodnot 

(psací stroje, faxy, telefony, osobní věci pracovníků i příruční pokladnička).

Při polním pychu v  lánu máku bylo přistiženo a pokutováno 18 osob. Bohužel byly

přistiženy i děti (pověřené rodiči). Tyto případy pak byly projednávány v  přítomnosti jejich

rodičů.

Blokovými pokutami bylo postiženo 15 řidičů, 10 případů dopravních přestupků bylo

v řešení, 13 bylo řešeno domluvou a 2 případy byly předány Policii České republiky. 

Na odlehlých místech v obci byly nalezeny 2 odcizené osobní automobily (za pouhé 2,

výše uvedené měsíce).

Společně s Policií České republiky zasahovala obecní policie v 5 případech. 

V noci 12.7.1994 byl přistižen občan (1964) při vloupání do 2 rodinných domků. Ve

spolupráci s  Policií České republiky byl zadržen, při čemž bylo nutno použít donucovacích

prostředků. 

Dne 5.8.1994 se podařilo v  odpoledních hodinách zajistit, po předchozím upozorněné

občana, dva mladistvé (1978 a 1979) při postříkávání čekáren barevnými spreji. Případy byly

předány přestupkové komisi obecního úřadu k dořešení. 

Dne 12.8.1994 došlo ve 23 hodin k přepadení občana 6 neznámými mladíky na Hlavní

ulici v  Albrechticích, při čemž dotyčný utrpěl zranění hlavy. (Stalo se tak v  pátek, kdy

se pořádají diskotéky). 

Dne 21.8.1994 byl nalezen v  bezvládném stavu mladík (1968). Přivolaný lékař zjistil

otravu alkoholem a silné podchlazení. Osoba byla převezena na záchytku, kde po vystřízlivění

slovně i fyzicky napadala obsluhující personál. 

Dne 23.8.1994 byly ve 3,50 hodin zadrženy v  obci 3 osoby bez občanských průkazů.

Policejní hlídkou byly převezeny na Policii České republiky do Těrlicka, kde bylo zjištěno, že

se jedná o mladistvé z  Karviné (1969, 1977 a 1979), kteří se později doznali ke zcizení

benzínu ze 2 osobních aut na parkovišti v novém sídlišti v Albrechticích.

Koncem října 1994 byl řešen případ pohlavního zneužití 12tileté dívky 31letým

mužem. Jednalo se o 1. případ toho druhu v působnosti zdejší obecní policie.
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Od 1.9.1994 měli občané Albrechtic možnost telefonického volání na obecní policii na

číslo 642 8393. 

V případě, kdyby na služebně nikdo nebyl, fungoval tam automat, který na hovor

upozornil hlídku, která byla někde v terénu, která měla k dispozici vysílačku.

Na blokových pokutách bylo vybráno za toto období 11 200,-Kč. 

Na služebních motocyklech ujela obecní policie po obci 3 500 km.

Co psaly Albrechtické listy o akcích obecní policie viz dokumentace 2754-5, 2757.

Jiná dokumentace k obecní policii 2821-3 a 2864.

Zemědělství a průmysl

V roce 1994 pokračovala transformace zemědělství i v naší obcí. 

Docházelo k  rušení dalších nájemních smluv statku a tím se snižovala výměra jím

obhospodařovaných pozemků (Státního statku Karviná). Současně s  tím byly snižovány i

stavy chovaných zvířat.

K 1.7.1994 se hospodářství v  Albrechticích transformovalo tím, že bylo celé přebráno

Slezskou agrární společností s  ručením omezeným, která se nově utvořila a měla sídlo na

Tovární ulici 1010, v Českém Těšíně.

Jmenovaná společnost převzala v  Albrechticích 720 ha zemědělské půdy, 142 kusů

vepřového žíru, 45 kusů telat, 108 kusů jalovic 1 a 2 letých, 12 březích jalovic, 143 dojnic, 10

traktorů, 2 obilní kombajny, 2 samochodné řezačky, 4 nákladní auta, 2 rozmetače chlévské

mrvy, 2 rozmetací stroje umělých hnojiv, 2 fekální návěsy, 15 přívěsů a návěsů, 3 secí stroje,

6 pluhů a další drobné nářadí, jako brány, smyky, kultivátory, válce, obraceče a žací lišty. 

K upřesnění výměry obdělávané půdy dojde k 1.10.1994.

K výše uvedené společnosti přešlo z  tohoto statku 43 pracovníků, z  toho 4 technicko-

hospodářští zaměstnanci:

- vedoucí střediska v Albrechticích Brunon Milerski,

- účetní Jiřina Pěgřímková a 

- 2 zootechnici - Jiří Farnik a Františka Delongová, která pro pracovní nevytíženost

zastávala dle potřeby i jiné úkoly technického rázu než ty, které vyplývaly z  její

aprobace.

Rostlinná výroba:

V roce 1994 bylo dosaženo následujících výnosů:
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ozimý ječmen - 37,9 q/ha, ozimá pšenice - 39,2 q/ha,

ječmen jarní     -   7,2 q/ha, ozimá řepka    - 17,5 q/ha,

mák setý            - 5,6 q/ha.

Živočišná výroba: 

Užitkovost v roce 1994:

roční dojivost na dojnici Ø 3 500 1,

přírůstek telat - 0,73 kg/kus, 

přírůstek jalovic - 0,60 kg/kus,

přírůstek prasat - 0,72 kg/kus.

V dalším období Slezská agrární společnost dále snižovala stavy pozemků, chovných

zvířat i pracovníků.

Ke 31.12.1994 si společnost ponechala 582 ha zemědělské půdy, s 55 kusy telat, 

91 kusy 1 a 2letých jalovic, 11 kusy březích jalovic a 138 kusů dojnic. 

Počet zaměstnanců klesl na 23. 

Vedoucím střediska v Albrechticích zůstal nadále pan Brunon Milerski.

Zmíněná společnost zde měla pronajaty následující objekty:

1. Velkokapacitní kravín, teletník a halu.

2. V hlavní budově 3 administrativní místnosti a 2 skladovací prostory, další byly

v pronájmu Gemontu a firmy Franek, která zde zavedla dřevovýrobu.

3. Na středisku zvaném Pavlasůvka kravín, teletník, ocelo kůlnu.

4. Na středisku ve Stanislavicích kravína ocelokůlnu.

5. Na Důlském ocelokůlnu. Dokumentace 2757.

(V ní uvedené údaje platí jen pro 1. pololetí roku 1994. Později pokračovaly

transformační změny, takže údaje se dle toho liší.)

Oprava fasády budovy Bělehrad.

V létě roku 1994 provedl pan Nevřela důkladnou opravu fasády budovy statku

Bělehrad, kteroužto jako dědic získal v rámci restituce zpět do vlastnictví.

Dokumentace 2900.

Další zprávy, týkající se zemědělství:
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Okresní veterinární správa upozorňovala vyhláškou na nebezpečnou nákazu –

pseudomor drůbeže.

Okresní veterinární správa upozorňovala soukromé chovatele dobytka na povinné

hlášení jejich stavů do 10.10.1994. Za neuposlechnutí výzvy hrozila pokuta.

           Dokumentace 2758, 2807-8.

Výše uvedené nařízení bylo vydáno v  souvislosti s  ochranou před šířením

epidemických chorob domácích zvířat, zejména proti moru prasat, který už propukl

v některých místech České republiky.      Dokumentace 2754, 2758, 2901.

Pověření veterinární lékaři k provádění zdravotních zkoušek u dobytka:  

- MVDr. Kukuč, MVDr. Bialoň a MVDr. Halama.

Okresní agrární komora – založení. 

V karvinském okrese byla založena Okresní agrární komora, jejímiž členy se mohlyi

stát právnické i fyzické osoby, podnikající v zemědělství. Členství bylo dobrovolné. 

Cílem této organizace bylo poskytovat svým členům poradenské služby.

Kontaktní osobou pro naší obec byl zvolen pan Tadeáš Koch z  Albrechtic popisné

číslo 725. Dokumentace 2755.

Ze zprávy z  jednání obecního zastupitelstva vyniklo, že místní hospodářství – statek,

který je v pronájmu Slezské agrární společnosti, měl na katastru obce, na podzim 1994 317 ha

zemědělské půdy. 

Ostatní soukromí zemědělci  v  obci  v  téže době obhospodařovali celkem 240 ha

zemědělské půdy.   Dokumentace 2757, 2900.

V Albrechtických listech číslo 2/1994 byly uveřejněny zásady pro poskytování dotací

a návratných finančních výpomocí ze státního rozpočtu v resortu zemědělství 

v roce 1994 – 1995.           Podrobnosti viz dokumentace 2755.

Dle zákonného nařízení o veterinární péči byla prováděna v  roce 1994 vakcinace

všech psů starších než 3 měsíce proti vzteklině. Za ošetření 1 psa se platil jednotný poplatek

30,-Kč.

Kdo se nedostavil ke svodu se svým psem ve středu 22.6.1994, musel se s  ním pak

dostavit na veterinární ošetřovnu a tam za stejný úkon zaplatit 55,-Kč. Očkování bylo

povinné. 

V naší obci byla stanovena 3 místa svodů a to u Dělnického domu od 14,30 do 15,15

hod, na Zámostí od 15,15 do 15,45 hodin a na Pacalůvce od 16 do 16,30 hodin. Očkování se

zaznamenávalo do očkovacího průkazu psa. Dokumentace 2756.
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Obecní zastupitelstvo schválilo obecně závaznou vyhlášku o chovu psů a o poplatku

z nich. 

Tímto byla zrušena platnost dřívější vyhlášky o chovu psů a poplatcích z  nich

z 1.4.1991. Nová vyhláška vstoupila v platnost 7.10.1994. Dokumentace 2758.

Majitelé pozemků byli vyhláškou nuceni starat se, aby tyto nezarůstaly plevely, které

by se pak vysemeňovaly po okolí. Za neuposlechnutí bylo možno stanovit sankce.

Dokumentace 2902.

Správa lesů

V roce 1992 proběhla reforma v  lesním hospodářství. Součástí této reformy byl i zánik

organizace Státních lesů se svými výkonnými jednotkami a byla nastolena nová organizace

Lesy České republiky státní podnik, jako správce státního majetku. 

Na území obce Albrechtice spravuje tento majetek konkrétně Lesní správa Šenov se

svými revíry Těrlicko a Louky.

Od roku 1993 byla pozornost v  místních lesích soustředěná na včasné zpracování

nahodilých těžeb – kalamitní těžby, zlomy a stromy napadené škůdci (kůrovcová kalamita).

Neprováděly se žádné mýtní úmyslné těžby, pouze výchovné v  porostech do 40 let. Pozornost

byla věnována zalesňování holin a výchově porostů. Při zalesňování se přihlíželo k  původní

druhové skladbě dřevin – nárůst zalesňování listnatými dřevinami (dub, buk, javor, jasan a

jiné).

Nadále pokračovala akce vrácení lesů původním vlastníkům, nad nimiž měly Lesy

České republiky stále trvající odborný dohled. Ke 30.6.1994 bylo vlastníkům navráceno na

katastru Albrechtic 16,56 ha lesní půdy do vlastnictví a užívání a na 41,51 ha bylo zrušeno

užívací právo státních lesů.

Úřední hodiny v  kanceláři polesí, umístěné na patře v  budově bývalého místního

národního výboru v Albrechticích, byly stanoveny na 1 den v týdnu a to vždy ve čtvrtek 

od 9 do 15,30 hodin.

Obecní úřad dal na vědomí všem občanům obce opatření okresního úřadu na zamezení

lesních požárů v  suchém období v  létě, spojené se zákazem kouření a rozdělávání ohňů

v lesích a jejich blízkosti. Dokumentace 2756 a 3003.

Referát životního prostředí Okresního úřadu v  Karviné vydal majitelům lesů nákaz,

týkající se zvýšené pozornosti likvidace hmyzích škůdců. Dokumentace 2993.

Výroba biohumusu

Pan Tadeáš Koch z  farmy vepřů ve Stonavě (na Smolkovci) požádal obecní úřad

v Albrechticích o povolení provozu na výrobu hnojiv zpracováním prasečí kejdy dle
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technologie firmy MANEKOV, společnost s  ručením omezeným v  Praze 6., Krohova ulice

2231. 

Jednalo se o zpracování cca 11  000 m 3 prasečí kejdy ročně a to aplikací do

nasávajícího materiálu, opracováním a dozráváním. Byl to nový, velice progresivní způsob

likvidace prasečí kejdy. Obec tento provoz povolila, načež žadatel zahájil práce s  tím spojené

od 2. pololetí roku 1994 v  prostoru na Důlském, vlevo od silnice (směrem ke Stonavě) mezi

bývalými objekty zemědělské farmy na Důlském a stávajícími objekty vepřínu na Smolkovci

(na katastru Stonavy).

Vepřová kejda se přidáním flokulačního činidla PROBIO – K2, případně s  doplněním

1% sulfitového výluhu vápence, převedla z  kapalné fáze na pevný substrát, na

lignitocelulozovém nosiči (dřevěných pilinách, slámě, drcené kůře, štěpkách nebo rašelině).

Proces probíhal bez úniku tekutého podílu mimo nosič, poněvadž tekutá část vsakovala.

Nastartování fermentace a činnosti bakterií byl krátkodobý proces (řádově v  hodinách).

Předpokladem dobrého průběhu všech výsledných procesů bylo to, že nejméně 20% kejdy

nesmělo být starší než 14 dnů (to je než začaly probíhat anaerobní procesy – zahnívání – při

nichž dochází ke ztrátám amoniakálního dusíku). Substrát je možno použít již po 48 hodinách,

optimálně však po 2 až 3 měsících.

Tímto zpracováním kejdy bylo možno řešit kritickou situaci v  kontaminaci

povrchových i spodních vod kejdou. V  současné době probíhaly úspěšné homologizační

zkoušky ve Francii pro získání atestu na použití této technologie ve všech zemích Evropského

hospodářského společenství.

Použitím hnojivého substrátu se zlepšovala kvalita a struktura zemědělské půdy,

zvyšoval se obsah humusu v  půdě a následně se snižoval odtok vody z  plochy. Podmínkou

však bylo přesné dodržování technologického postupu.

Výsledný substrát bylo možno neomezeně dlouho skladovat na polních složištích,

poněvadž veškeré živiny, obsažené v  kejdě, v  něm zůstaly zachovány. Substrát má charakter

kvalitního organického hnojiva, které zcela nahrazovalo použití běžných průmyslových

hnojiv a při jeho aplikaci docházelo k  obnově biologické rovnováhy v  půdě a také ke

zvyšování množství humusu. 

Fermentačním procesem se ničila semena plevelů a substrát bylo možno používat dle

časových potřeb zemědělské praxe a ne dle potřeby likvidace kejdy. 1 q průmyslového

hnojiva nahradí 0,8 – 1 tunu substrátu.

Použitá technologie byla investičně nenáročná. Z  1 m 3 kejdy vznikalo v  průměru 0,8

tuny substrátu. Výrobní cena 1 tuny substrátu činila v roce 1994 cca 94,-Kč.
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Firma GEMONT s ručením omezeným

Výše uvedená firma se sídlem v  Albrechticích vznikla už v  roce 1991 a pro svou

činnost si pronajala celý bývalý objekt nákupního střediska poblíž železničního nádraží. 

Zaměstnávala odborníky v oboru navíjení, údržby, oprav, montáží elektrických strojů a

zařízení, montáží elektrických rozvodů, jakož i odborníky na bezdemontážní technickou

diagnostiku a monitorování životního prostředí. V  těchto oborech zajišťovala rovněž

praktický výcvik učňů. 

Firma se rychle rozrůstala jak počtem zaměstnanců, v  roce 1994 čítala již 80

pracovníků, tak i množstvím a rozsahem činnosti, například v  bezdemontážní technické

diagnostice, v  monitorování strojů, zařízení a životního prostředí, v  opravách elektrických

strojů točivých od 100 W do 200 MW, v  opravách malých elektrických spotřebičů pro

domácnost i auta, v  elektroinstalaci zařízení pro výrobu, přeměnu, rozvod a odběr elektrické

energie do napětí 52 kV, v  dynamickém provozním vyvažování strojů, v  nastavování

souososti pomocí laserové techniky, v  revizích elektrických a strojních zařízení, v  revizích a

montážích tlakových, zdvihacích a plynových zařízení, v  montážích, v  elektroprojektech,

v uvádění nových elektro-  a strojních zařízení do provozu, ve výrobě přímotopných

elektrických radiátorů  rozvodných panelů.

V roce 1993 firma zpracovala své plány se zaměřením na ekologii do projektu, s  nímž

se pak ucházela o pomoc v Evropském společenství z fondu Phare. 

Zmíněný projekt ve výběrovém řízení uspěl a z  5ti vybraných uchazečů z  České

republiky obdržela firma Gemont se sídlem v  Albrechticích prostřednictvím agentury

regionálního rozvoje v Ostravě nejvyšší dotaci na zpracování marketingové studie. 

Dle sdělení ředitele pro techniku firmy GEMONT pana Ing. Měčislava Hudeczka,

oněch 20 000 ECU, což činilo cca 700  000,-Kč bylo rozděleno tak, že napřed byla vyplacena

jen polovina tohoto obnosu a proplacení zbývající části bylo podmíněno splněním podmínky

a to vytvoření dalších 10 pracovních míst. 

Při tom Světová banka prověřovala kondici firmy po stránce finanční, poněvadž

pomoc Evropského společenství byla vlastně velmi výhodná forma půjčky.

Vedení firmy si bylo vědomo nutnosti investování do svého rozvoje a do špičkové

techniky. 

Hlavní úsilí bylo zaměřeno na ekologii pracovního prostředí  a na zvýšení úrovně

opravárenství tak, aby poskytované služby měly nejvyšší technologickou úroveň. Firma při

tom vycházela z  poznatků, získaných na různých pracovištích. Jednalo se například o

nepříznivé působení vibrací na člověka, o vysoké teploty na korozi, která se z  různých nádob

a potrubí dostává do půdy a podobně. 
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Všechny tyto jevy nejenže ohrožují bezpečnost a zdraví lidí, ale špatný stav strojů se stával

příčinou neplánovaných prostojů, větší spotřeby paliv a jiné.

Firma GEMONT vypracovala vlastní metodu, pomocí níž prováděla kontroly stavů

strojů, přístrojů a zařízení, takzvanou bezdemontážní technickou diagnostiku. 

Potřebné opravy se pak prováděly pouze v  rozsahu, určeném výsledky monitorování.

K nezávislé kontrole stavu oprav bylo využíváno moderní diagnostické zařízení Microlog a

laserové zařízení pro kontrolu ustavení strojů. Zákazníkovi pak byl vydáván protokol, v  němž

byly uvedeny parametry o stroji před a po opravě. 

Metoda nezávislé monitorovací zkoušky, zpracovávána počítačem se prováděla

v rámci kooperace i na izolačních systémech a také měřením teplot pomocí termovize.

Veškeré činnosti prováděné firmou GEMONT byly atestovány orgány státního dozoru

a dalšími institucemi. 

Dobrým vysvědčením pro tento podnik byla skutečnost, že ji Báňský úřad v  Praze

určil za odbornost a dovednost, jako jednu ze čtyř organizací v  České republice, označené

jako Odborné pracoviště, oprávněné k  provádění zkoušek a revizí elektrických zařízení,

používaných v dolech, včetně vypracovávání posudků. 

V současné době firma GEMONT usilovala o CERTIFIKACI ŘÍZENÍ JAKOSTI dle

ISO 9001. Školení s tím spojené probíhalo ve Francii a na podzim 1994 provedla francouzská

firma AFAQ certifikaci.

Uvedené přednosti firmy GEMONT ocenila již řada zákazníků k  nimž patří i velké

podniky, jako Ostravsko-Karvinské doly, Třinecké železárny, Nová huť Ostrava, Pivovar

Nošovice a jiné. 

Tento podnik navázal kontakt i se zahraničními zákazníky například v  Polsku, Dánsku

a usiluje o získání zakázek v různých soutěžích, nedávno i v Indonésii. 

Podnik je však značným přínosem pro zdejší region tím, že vytváří nové pracovní

příležitosti. 

Rovněž vztahy mezi firmou a vedením obce Albrechtice byly přátelské.

Prodejna firmy GEMONT v obci

Uvedená firma otevřela rovněž asi před rokem ve svém objektu prodejnu, sloužící

místním občanům, ale i těm z okolí. 

Stala se atraktivní hned od začátku proto, že nabízela veškerý elektroinstalační

materiál, včetně svítidel, elektrických kotlů i přímotopných sálavých panelů – vlastní výroby,
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všechno za bezkonkurenčně nízké ceny. Výše zmíněné sálavé panely fungovaly na bázi

infračerveného záření  o výkonech od 60 do 400 W. 

Firma nabízela i instalaci celokazetového stropu z těchto panelů. 

Prováděla i opravy drobných domácích elektrospotřebičů, včetně elektromotorů.

    Dokumentace 2907 – 10.

Dřevozpracování, výroba nábytku

Zahájení dřevovýroby firmou Petr Franek v Albrechticích.

V roce 1994 v  listopadu zahájila uvedená firma, v  pronajatých prostorách ve správní

budově statku Bělehrad v  Albrechticích, výrobu takzvaného „postformingu“, což znamená

obalování dřevotřísky laminátem. 

Dle sdělení zástupce této firmy se jedná o zavedení první postformingové výroby

v České republice, jako novinky v americké licenci. 

Dříve se tento materiál převážně na výrobu nábytku jen do republiky dovážel. 

Tato firma zde začala vyrábět, zprvu s  pěti zaměstnanci veškeré truhlářské a stolařské

výrobky a prováděla vybavování kanceláří a interiérů nábytkem.

Firma Bernatík

Uvedená firma provedla v  roce 1994 přístavbu administrativní části na balkonu

víceúčelové haly na starém sídlišti v  Albrechticích, spojené s  rampou se zastřešením,

poněvadž však ostínění rampy bylo provedeno vlnitým hliníkovým plechem, došlo kvůli tomu

ke střetu se stavebním úřadem, podle něhož toto oplechování nebylo v  souladu se stavebním

povolením. 

Majitel firmy však namítal, že toto vylepšení (navíc) provedl kvůli ochraně svých

zaměstnanců před nepohodou. 

 Za nedodržení projektu byl majitel pokutován a bylo mu doporučeno změnit

oplechování (jako nevhodný estetický prvek) za jiný vhodnější stavební materiál.

V  roce 1994 byl sortiment výroby u této firmy dále rozšířen o nové druhy výrobků.

Dokumentace 2905.

Firma Bernatík zaměstnávala v  roce 1994 celkem přes 200 zaměstnanců (ve všech

svých provozovnách – v  Orlové – Porubě restaurace „Orlice“, tamtéž prodejna masa, uzenin,

ryb a drůbeže, v  Bohumíně prodejna potravin, masa, uzenin a zeleniny) z  toho  v  centrální

výrobně v Albrechticích cca 90 zaměstnanců. 

Tato výrobna nabízela studenou kuchyni (obložené chlebíčky, mísy, saláty), hotová

jídla v pětiporcovém balení, vhodná pro hospůdky, stavebníky, závodní stravování a podobně,

82



vařenou výrobu (jelita, jitrnice, tlačenky a podobně), uzenářské výrobky, uzená masa a

speciality masa všeho druhu, houskové knedlíky, pekárenské výrobky a koblihy.

Centrální výrobna pracovala na 3 směny od pondělí do pátku a v sobotu na 1 směnu.

Firmě se v  roce 1994 podařilo získat nové odběratele a to Potraviny v  Orlové a celou

síť prodejen Jednoty-Jedność z Českého Těšína.

Objem výroby centrální výrobny v  Albrechticích činil přes 5 miliónů měsíčně a ročně

cca 63 miliónů Kč. Obrat celé firmy ročně činil cca 140 miliónů Kč.

V roce 1994 v  červenci zajišťovala firma Bernatík 4denní stravování a občerstvení

všech účastníků Celosvětového srazu FIM RALLY v  Havířově na Zimním stadiónu a ve

zvlášť k tomu účelu postavené Röderhale o rozměrech 110 x 10 m bez vnitřních podpěr. Na

této akci bylo dosaženo tržby 1,5 miliónů Kč. Dokumentace 2906.

V roce 1994 uspořádala firma v únoru první podnikový Representační ples v restauraci

„Orlice“ v Orlové.

Vedení podniku bylo v  roce 1994 hodnoceno kladně, i když bylo dosaženo pouze

minimálního zisku.

V roce 1994 firma zakoupila některé nové stroje, 2 nová dopravní auta v  rámci

přechodu na vlastní dopravu.

V roce 1994 byly rovněž realizovány Předvánoční trhy před restaurací „Orlice“

v Orlové s obratem 300 000,-Kč.

Okresní správa silnic

V roce 1994 zaměstnávala pobočka zmíněné organizace v  Albrechticích celkem 16

zaměstnanců. 

Výrobní sortiment byl zhruba ve stejném rozsahu, jako v předcházejícím roce. 

Nedocházelo však k  investování do dalšího rozvoje. Začínal se totiž projevovat útlum

výroby, vyvěrající z nejistoty o další osud podniku. 

Zatím nedošlo k  úplnému zastavení výroby. Zaměstnanci zatím nebyli propuštěni, i

když došlo asi k 10% úbytku, což bylo 1 – 2 zaměstnance za rok, přirozenou cestou. 

O dalším osudu podniku mohou rozhodnout až příští komunální volby  v  roce 1997 a

případně nové regionální uspořádání.
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Služby

Zdravotnictví

V ordinaci obvodní lékařky paní MUDr. Barbary Monczkové ve zdejším zdravotním

středisku bylo ošetřeno celkem 12 436 pacientů v roce 1994. 

V tomto počtu bylo zahrnuto i 823 návštěv lékařky a 236 návštěv zdravotní sestry

(píchání injekcí) u pacientů v domácím ošetřování.

V roce 1994 byla zřízena na zdravotním středisku v  Albrechticích druhá ordinace

praktického lékaře, aby došlo k odlehčení v ordinaci současné obvodní lékařky. 

Z těchto důvodů se také objevil inzerát Nemocnice s  poliklinikou v  Českém Těšíně,

vyzývající ochotníka na místo praktického lékaře pro dospělé v Albrechticích.

Dokumentace 2868.

V ambulanci dětské lékařky nedošlo ke změně lékařky, zde zůstala situace stejná jako

v roce 1993. V roce 1994 zde bylo ošetřeno celkem 8 526 malých pacientů.

V Albrechtických listech, číslo 4/1994, byli občané obce upozorněni na hromadné

přeočkování proti tetanu všichni ti, kteří byli naposled přeočkováni v roce 1884 (před 10 lety).

Dokumentace 2757.

V místní ambulanci gynekologického lékaře bylo v roce 1994 provedeno celkem 2 208

vyšetření, z toho 406 těhotných. 

Zde došlo v tomto roce ke změně ošetřujícího lékaře. 

Do června zde ordinovala MUDr. Dagmar Helanová a od července 1994 zde nastoupil

MUDr. Tomáš Šoustek, který zde měl ordinační hodiny vždy v úterý od 8 do 13,30 hodin.

V ambulanci zubního lékaře nedošlo ke změně v  roce 1994. Nadále zde ordinovala

MUDr. Jaroslava Wichrová. 

O počtu ošetřených pacientů po zprivatizování přestala být vedena agenda.

Rehabilitační ambulance v Albrechticích v roce 1994.

Počet léčených pacientů 487.

Dne 1.5.1994 byla tato ambulance zprivatizována. Majitelkou se stala zde zaměstnaná

zdravotní sestra paní Alžběta Baranová. Od 1.12.1994 bylo toto rehabilitační oddělení

přestěhováno z  1.patra zdejšího zdravotního střediska do zrekonstruovaných místností

v přízemí této budovy, které dříve sloužily jako šatny pro personál. Nové umístění znamenalo

plus, zejména pro pacienty s  omezenou mobilitou, když zde bylo využito bezbariérového

přístupu.

Nová majitelka v  roce 1994 dovybavila tuto ambulanci novým ultrazvukovým

přístrojem pro fyzikální léčbu pohybového aparátu a kožních defektů, pro mechanoterapii
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byla ambulance vybavena ergometrem – kolem s  displejem k individuálnímu řízení zátěže dle

potřeba diagnózy pacientů, Stepperův přístroj k  nácviku chůze, posilování dolních končetin a

pro celkové zlepšení rozsahů pohybu a kondice.

Na rehabilitační oddělení docházeli pacienti na doporučení lékaře.

Z fyzikální léčby zde byla poskytována: Iontoforéza, ultrazvuk, Trebertovy proudy,

diadynamické proudy, elektrostimulace, elektrogymnastika, parafinové zábaly, léčebná tělesná

výchova s  cílem reedukace hybnosti a korekce vadných stereotypů s  aktivním přístupem

pacienta, reflexní masáže a měkké techniky.

Léčili se zde lidé po úrazech s  onemocněním pohybového aparátu, neurologická

onemocnění a stavy, vyžadující rehabilitační péči při interních onemocněních.

Občané i děti z  Albrechtic měli rovněž možnost využívat nově zřízeního rehabilitačně

fyziatrického oddělení ve zdravotním středisku u Dolu 9. květen na pomezí Horní Suché,

Stonavy a Albrechtic. Bylo k dispozici od pondělí do pátku, vždy od 6 do 15 hodin. 

Původně mělo sloužit k  rehabilitační a rekondiční léčbě horníků. Později byla nabídka

rozšířena i na ostatní občany. K  přijetí stačilo stručné doporučení obvodního lékaře.

Poskytovala se zde léčebná tělesná výchova, včetně reflexní terapie, elektroléčba, teploléčba a

malá vodoléčba. Dokumentace 2758.

Logopedická poradna a ambulance  fungovala při dětské ambulanci, vždy v  pondělí

od 13 do 16 hodin. Funkci logopeda zde vykonávala paní Marta Labudková. 

Lékárna při zdejším zdravotnickém středisku (v přízemí) byla rovněž zprivatizována.

Majitelkou se stala paní magistra Eva Kalinová, která zde doposud vykonávala funkci

vedoucí.

Provoz lékárny byl v pondělí, úterý a čtvrtek od 8 do 16 hodin, ve středy od 8 do 16,30

hodin a v pátek od 8 do 15 hodin.

Informace, které poskytovala Všeobecná zdravotní pojišťovna svým pojištěncům, viz

letáčky. Dokumentace 2866.

Informace Hornické zaměstnanecké pojišťovny svým klientům. Dokumentace 2867.

Prodejny

Dřívější monopol Jednoty-Jedność upadl. Většina prodejen tohoto družstva (nejprve

těch méně prosperujících) byla zprivatizována - samoobsluha na Pardubicích, Pasekách,

Pacalůvce i na starém sídlišti. V  Albrechticích nakonec zůstala již jenom jedna provozovna
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Jednoty a to v  nákupním středisku ve středu obce. A důvody? Pokles rentability, o čemž je i

článek v dokumentaci 2886.

Při tom všem bylo zajímavé, že privátní obchody se většinou udržely, většinou

v závislosti na tom, jak se kdo snažil a uměl si získat klientelu. 

Nejvíce prosperující prodejnou v obci se tak stala samoobsluha na starém sídlišti, která

zde vznikla adaptací z  dřívější samoobsluhy, patřící Jednotě. Vzniklo tu nákupní středisko

s velkým sortimentem nabízeného zboží (potraviny, zelenina, drogistické artikly, dále maso a

masné výrobky v  levém křídle objektu a v  pravém křídle objektu vznikl po zmodernizování

pivní bar. 

Dalšími menšími prodejnami v  obci pak byly – prodejna AMI u silnice mezi starým a

novým sídlištěm, v  centru obce se udržela jedna z  prvních prodejen privátních, vzniklá brzy

po roce 1989, pak to byly zprivatizované samoobsluhy na Pasekách, Pardubicích a na

Pacalůvce. 

V osadě na Bažantnici vznikla kiosková prodejna se smíšeným zbožím a v  osadě

Zámostí u Pardubické ulice vznikla už také brzy po takzvané „sametové revoluci“ v  nově

postaveném rodinném domku prodejna smíšeného zboží paní Buchtelíkové, která vlastně

začala kioskovým prodejem na novém sídlišti. 

Dvě prodejny, umístěné v  suterénních prostorách obytného bloku na novém sídlišti na

Hornické ulici, několikrát změnily sortiment nabízeného zboží i majitele a nakonec vlastně

také zanikly.

V horní části starého sídliště vznikla nová prodejna PATEX, nabízející papír, bižuterii i

hračky, dne 1.9.1994. Majitelkou této prodejny byla paní Miroslava Moravcová.  

Prodejna zahrádkářských potřeb

Dne 6.4.1994 byla nově otevřena prodejna semen, drobného nářadí, sazenic,

v sezónním období i stromků a keřů, dále průmyslových hnojiv, ale také krmiva pro drobné

domácí zvířectvo, ptačí zoby, krmivo pro psy a také půdní substráty (rašelina, zemina). 

Prodejna vznikla adaptací prostor bývalé kantýny Dolu 9. květen, v  suterénu obytného

bloku. 

Zejména zahrádkáři tento počin velmi uvítali, poněvadž doposud byli odkázáni na

nákupy tohoto zboží v  okolních městech. Dřívější Jednota-Jedność zařazovala jen omezený

prodej semen, cibule sazečky v jarní sezóně v některých svých prodejnách v obci. 

Nyní zde vznikla prodejna, činná po celý rok. 

Provozní doba zde byla vyznačena od 9 hodin do 17 hodin od pondělí do pátku.
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Tento obchod byl vlastně pobočkou v  regiónu známé petřvaldské zahrádkářské

prodejny, která však byla pro albrechtické kutily, kteří když navíc nebyli motorizováni,

značně od ruky. 

Vedoucí této pobočky v  Albrechticích se stala bývalá prodavačka ze zde zrušené

kantýny, paní Alena Chybidziurová. Dokumentace 2755.

Znovu otevření restaurace na novém sídlišti. 

Dne 4.8.1994 byla znovu uvedena do provozu restaurace na novém sídlišti (asi po 7

měsíční přestávce), dříve nazývaná „U gumoka“. 

U této restaurace, která byla dovybavena hracími automaty, byla v  provozu i další

velká místnost, kde se pořádaly bankety, rodinné slavnosti, schůze a podobně.

V přízemí této budovy bylo ještě v  provozu kadeřnictví a holičství, dále prodejna

s drogistickým zbožím, kde v roce 1994 byly na prodej i světlice a petardy, takže zájemci o ně

je nemuseli shánět daleko. Na Silvestra pak to v obci vypadalo, jako kdesi na frontě.

Dokumentace 2887.

V přízemí tohoto objektu (pod restaurací) byla v  provozu ještě trafika a v  pravé části

sklenářství, ale to zde fungovalo jen v  prvním kvartálu roku 1994, pak byla zde tato

provozovna zrušena a jako filiálka firmy pana Karla Podoláka přemístěna do pronajatých

prostor bývalé dílny základní školy za současnou budovou obecního úřadu (do nádvoří). 

Majitel firmy z  Orlové-Lutyně zde provozoval svou filiálku „KORUND“. Zajišťoval

zasklívání, rámování obrazů, broušení, řezání i vrtání otvorů do skla. 

Provozovna byla otevřena vždy v pondělí a ve čtvrtek od 8 do 17 hodin.

Dokumentace 2756.

Firma „OZAKO“ z Brna nabízela občanům i z  Albrechtic patent, zabraňující

zabouchnutí dveří, dále bezpečnostní uzavírání dveří proti vloupání, panoramatická kukátka

v ceně po 89,-Kč a jiné. Dokumentace 2755.

Ke dni 1.6.1994 byla zrušena v  obci jediná soukromá sběrna prádla a svršků k  čištění,

jakož i obuví ke správkám kvůli nevelkému zájmu občanů o ni. 

Prádlo a věci k  čištění bylo odtud voženo do čistírny PEREX v  Českém Těšíně  a

obuví k opravám do BOVEXu v Havířově. 

Od nynějška si proto budou muset zájemci z  Albrechtic takovéto služby zajišťovat

sami v okolních městech.   Dokumentace 2756, 2885.
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Pobočka základní umělecké školy

Základní umělecká škola z  Českého Těšína zřídila i ve školním roce 1994-1995

pobočku v Albrechticích, v níž vyučovala děti ve hře na klavír, flétnu a jiné hudební nástroje,

dle jejich zájmů. 

Přihlášky do této školy zprostředkovávala rodičům těchto dětí paní Věra Koková,

referentka kultury při místním obecním úřadu.          Dokumentace 2756-7.

Kurzy němčiny  na základní škole pro děti i dospělé v  naší obci nabízela a vedla

bývalá učitelka (zdejší základní školy) paní Eva Dindová. 

Zájemci byli rozděleni do 7 skupin pro začátečníky i pokročilé. Kurzy probíhaly

v místnosti propůjčené ředitelstvím české základní školy. 

V kurzech bylo v uvedeném školním roce zapsáno 14 dospělých a 31 dětí.

Paní Eva Dindová nabízela rovněž zájemcům překlady z češtiny do němčiny a 

z němčiny do češtiny.

Sociální oddělení obecního úřadu poskytovalo občanům informace o způsobech 

poskytování sociálních dávek občanům. Dokumentace 2759.

V Albrechtických listech číslo 6/1994 byly otištěny reklamy České pojišťovny o

poskytování služeb, jakož i pozvánky na Varhanní koncert v  místním římsko-katolickém

kostele a na výstavu Betlémů Jiřiny Králové  v Muzeu Těšínska v českém Těšíně.

Dokumentace 2759.

Havířovské hlasy vyzývaly článkem mimo jiné i albrechtickou mládež, aby se

zapojovala do kolportace tohoto tisku. Dokumentace 2865.

Přestavba automobilů na plyn.

Firma GASMONT z  Horní Suché, která měla svou provozovnu u Dolu 9.květen

nabízela novinovým inzerátem přestavbu a montáž aut na plynový pohon.

Dokumentace 2873.

Zpráva o prodeji polských novin v albrechtických prodejnách. Dokumentace 2874.

Matrikářka obecního úřadu upozorňovala článkem v  Albrechtických listech číslo

4/1994 na nutnost vyznačení státního občanství v  osobních průkazech (do průkazu se dávalo

razítko s textem – Občan České republiky) Dokumentace 2757.

Po rozdělení republiky na Českou a Slovenskou ztrácely některé pasy platnost. Bylo

proto nutno žádat nové a v  souvislosti s tím se na pasovém oddělení v  Karviné i  v  Havířově
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vytvářely dlouhé fronty s  čekáním jednak při podávání žádosti a po druhé při jejich

vyzvedávání. Dokumentace 2899.

Nedalo se říci, že by odpovědným pracovníkům pasového oddělení tato situace nějak

ležela na srdci, aby bylo něco podniknuto k odstranění toho dlouhého čekání. 

Bylo to znamení o přežívání nepružnosti z  dob totality. Tehdy to mělo nádech o ztížení

získání pasu a znechucení občanů k jeho vydání. 

Lidé tak chodili stát do fronty již od časných ranních hodin od 5, ba i už od 4 hodin

ráno. Čekalo se venku na ulici za pěkného, či za špatného počasí, neboť do budovy vpouštěl ,

tam službu konající strážník, většinou jen po 10 čekajících.

Obecní úřad v  Albrechticích nabízel odprodej použitých elektromotorů formou

inzerátu v Albrechtických listech číslo 4/1994. Dokumentace 2757.

Sociální referát obecního úřadu dával na vědomí občanům-důchodcům nabídku levné

dovolené v hotelu v Demenovské Dolině, v termínech od 28.8. do 19.11.1994.

Dokumentace 2757.

Technické služby města Havířova nabízely inzerátem v  Albrechtických listech číslo

4/1994 komplexní pohřební a hřbitovní služby. Dokumentace 2757.

Svaz obcí a měst České republiky pracoval na vydání souhrnného katalogu, v  němž

byly nabídky firem, dodávajících materiály a poskytující služby pro zabezpečování potřeb

měst a obcí investičního a neinvestičního charakteru. 

Byl rozdělen dle odvětví do 98 oborů a měl sloužit k rychlé orientaci o nabídkách. 

Katalog bylo možno objednat přímo na adrese firmy Directa v Praze 8.

Dokumentace 2758.

Obecní úřad vypsal v  Albrechtických listech číslo5/1994 inzeráty na obsazení místa u

obecní policie, administrativního pracovníka a údržbáře zeleně v obci. Dokumentace 2758.

PAMOL

Majitelé bývalé selské usedlosti (Głumbkůvka) pan Pařík a pan Molenda tuto vkusně

zrestaurovali a na restauraci upravili. 

Tamtéž v blízkosti zřídili i saunu a tenisové hřiště. 

Nová provozovna ve středu obce (za nákupním střediskem) získala označení PAMOL.

Dokumentace 2884, 2925

Oděvní burza

Ve dnech 25. a 26.11.1994 pořádala základní škola ve vlastních prostorách Burzu

dětských a dámských oděvů a sportovních potřeb.
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Výkup se konal v  pátek od 15 do 18 hodin a prodej v  sobotu od 9 do 14 hodin. Výdej

neprodaných věcí pak v sobotu od 15 do 17 hodin.

Dražba

Dne 23.6.1994 byla na obecním úřadě provedena dražba 3 jízdních kol, které byly

v obci nalezeny a nikdo se o ně po více než 1 rok nepřihlásil. Dokumentace 2756, 2943.

Leták paní Dobromily Divínové, vyzývající občany Albrechtic k  návštěvě reklamní

přednášky o zdraví, na níž tato předváděla potravinářské produkty, zdravou výživu

z přírodních materiálů, která se konala v požární zbrojnici 2.3.1994. Dokumentace 2869.

Rozvoz propan-butanu v roce 1994 po Albrechticích.

Jízdní řád provozu byl uveřejněn v Albrechtických listech číslo 7/1993.

Dokumentace 2495.

Jízdní řád provozu na rok 1995 byl uveřejněn v Albrechtických listech číslo 6/1994.

Dokumentace 2759.

Prognóza vývoje cen paliv, jakož i nákladů na vytápění domácnosti otištěna

v Albrechtických listech číslo 1/1994. Dokumentace 2754.

Cena pitné vody činila v roce 1994 7,27 Kč/m3. Stočné činilo v tomtéž období 

5,3 Kč/m3. Dokumentace 2888.

Také ceny zboží v roce 1994 dále vzrůstaly. Plíživá inflace byla stále na postupu.

Dokumentace 2888-96.

Vzorek účtenky pro soukromého spotřebitele za vápno práškové bílé (na bílení) 1 q za

159,-Kč + 36,57Kč daně z přidané hodnoty. 

Cement II./B 1 q za 144,30Kč + 33,18Kč daň z přidané hodnoty. 

Vápenný hydrát 1 q 182,4 Kč + 42,95 Kč daň z přidané hodnoty.

Dokumentace 2897.

Účtenka za izolaci na teplovodní trubky značky MIREL v  délce 8,5 m 55,51Kč +

12,80Kč daň z přidané hodnoty. Dokumentace 2898.

Palivové dříví

Polesí Albrechtice nabízelo v  roce 1994 palivové dříví smrkové po 70,-Kč za m 3 a

listnaté za 80,-Kč za m3 + 23% daně z přidané hodnoty. 

Odvoz si musel zařídit každý samostatně.
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Nákupní ceny na měsíc únor 1994

Nutné porážky hovězí:

- přední   I. kategorie 26,-Kč zadní   I. kategorie 26,-Kč

- přední  II. kategorie 23,-Kč zadní  II. Kategorie 23,-Kč

- přední III. kategorie 20,-Kč zadní III. kategorie 20,-Kč.

Nutné porážky vepřové:

- maso I. kategorie 22,10Kč,

-         II. kategorie 19,60Kč a 

-        III. kategorie 16,- Kč.

Porážka ve mzdě:

- skot 2,50 Kč za 1 kg živé váhy, 20,-Kč za 1 kg kůže,

- prasata 2,50 Kč za 1 kg živé váhy a 10,-Kč za 1 kg kruponu,

- telata 4,-Kč    za 1 kg živé váhy a 30,-Kč za 1 kg kůže.

Býci v živém 33,- až 31,-Kč, v mase 59,40 až 55,80Kč, jalovice a 

voli v živém 31,- až 29,-Kč, v mase 59,50 až 55,70Kč.

Krávy v živém 24,- až 22,-Kč, v mase 46,10 až 42,20Kč.

Jatečná prasata v mase 33,20 až 30,75Kč (I. až III. kategorie).

Jehňata A 20,-Kč a B 18,-Kč.

Telata savá A 26,-Kč, B 23,-Kč a C 18,-Kč.

Poštovní úřad

Údaje o počtech podaných zásilek v roce 1994:

- doporučených zásilek 6 895 kusů,

- dobírkové zásilky se nesledovaly zvlášť,

- balíků 1 005 kusů,

- cenných psaní        137 kusů,

- poštovních poukázek                     19 888 kusů,

- sázenek se sázkovými soutěžemi 10 608 kusů,

- telegramů      252 kusů,

- uskutečněných hovorů ve veřejné telefonické hovorně 4 808.

Počty dodaných zásilek:

- doporučených zásilek           18 043 kusů,

- balíků 5 291 kusů,

- dobírek 3 789 kusů,
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- cenných psaní    353 kusů,

- vyplacených poukázek           10 868 kusů,

- vyplacených důchodů           10 624,

- vyplacených sázkových výher 2 185,

- telegramů bylo dodáno    493 kusů.

Na místní poště bylo v roce 1994 zaměstnáno 13 pracovníků, oproti minulému roku 

byl stav snížen o 2 pracovníky.

Odběr denního tisku a časopisů celkem (dle titulů se nesledovalo) v předplatném 

161 333 a v přímém prodeji 39 093.

V úředních hodinách došlo oproti roku 1993 ke změně a to ve čtvrtek, kdy bylo 

otevřeno až do 18 hodin.

Na obecním úřadě byly v roce 1994 poskytovány následující služby občanům:

- stavební spoření vždy v pondělí od 15 do 17 hodin,

- právnické záležitosti každý čtvrtek od 15 do 17 hodin. Ty vyřizovala 

v jednací místnosti obecního úřadu paní JUDr. Marcela Žoričová z 

Havířova (rodinné právo, dědické záležitosti, uzavírání smluv, pracovní 

právo a jiné),

- Česká pojišťovna - pobočka v budově obecního úřadu vždy ve čtvrtek od 

13,3 do 16,3 hodin,

- Policie České republiky zde úřadovala vždy v pondělí od 10 do 17 hodin a

- obecní policie měla úřední hodiny vždy ve čtvrtek od 17 do 18 hodin.

Dokumentace 2754, 2864, 2870.

Kabel plus

Zpráva o akciové společnosti Kabel plus Severní Morava v Albrechtických listech 

číslo 1/1994. Dokumentace 2754.

Telefonizace obce

V roce 1994 probíhala rozsáhlá telefonizace obce, její I. etapa byla zahájena již v  roce

1992 - 1993. 

Souvisela s instalací digitální telefonní ústředny v objektu nové pošty v obci. 

První blok nové digitální ústředny firmy Alcatel-Sel typu S12 měl kapacitu 487

přípojných bodů.

II. etapa probíhala v  roce 1994 a při ní bylo zapojeno 211 účastníků. Dalších 18 bylo

zapojeno na nepříslušné ústředny ve Stonavě a ve Stanislavicích i Karviné.

Dokumentace 2756.
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Kabelová televize

Zpráva o kabelové televizi, kterou v  obci zaváděla akciová společnost Kabel plus.

V roce 1994 bylo na ni v Albrechticích napojeno 300 domácností, hlavně na novém sídlišti.

Dokumentace 2875.

Rekonstrukce elektrorozvodů

Zpráva o rekonstrukci elektrorozvodů na Pardubicích, Pacalůvce a v  severní části obce

za železniční trati Dokumentace 2756.

Česká státní spořitelna pobočka v Albrechticích.

U této pobočky došlo od 2.5.1994 ke změně v úředních hodinách. 

V pondělí a ve čtvrtek byla otevřena od 13 do 17 hodin a v úterý a pátek od 8 do 12 hodin.

Od začátku činnosti této pobočky v obci bylo od konce roku 1994 evidováno 270 

sporožirových a 3 300 vkladních knížek.

Měsíční přehled novin na předplatné (duben 1994 a suma za březen v novinovém 

stánku na poště):

titul všední sobotní páteční suma za březen 

ve stánku
Svoboda 151 18 --- 472
Rudé právo  73 47 19 317
Moravskoslezský den  68 12 10 406
Głos Ludu 187 --- ---   73
Mladá Fronta  33 12   5 163
Zemědělské noviny  10   1   8   24
Práce   8   1 ---   33
Halo noviny   4 --- ---   22
Metropolitní telegram   4 --- --- ---
Lidová demokracie   1   2 ---    2
Hlasy Havířova   1 --- --- ---
Hospodářské noviny  18 --- ---   16
Noviny Karvinska  31 --- ---   23
Lidové noviny   5   2 ---     9
Blesk --- --- --- 194
Expres --- --- ---   25
Špígl --- --- ---   99
Český deník --- --- ---     9
Český sport --- --- ---   80

Autoškola Antonína Pollaka z  Havířova, pobočka v  Albrechticích, nabízela

v pronajaté místnosti místní hasičské zbrojnice v roce 1994 následující služby:
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1. Získání řidičských oprávnění skupiny M, A, B, T, C.

2. Rozšíření řidičských oprávnění skupiny A, B, T, C, E.

3. Školení řidičů z povolání včetně soukromých dopravců.

4. Školení řidičů mezinárodní dopravy. 

5. Prodej vyhlášek, učebnic a videokazet.

Termíny školení bylo možno dohodnout na místě každý čtvrtek. 

Tato pobočka autoškoly byla dána do provozu  v srpnu 1994.

Doprava

Autobusovou dopravu  v  Albrechticích zajišťovaly linky karvinské, těšínské a také

stonavské minibusy. 

Rozpis odjezdů a příjezdů autobusových linek České autobusové dopravy do

Albrechtic, případně přes Albrechtice, stonavských minibusů a místní dopravy Havířova

(číslo 2) byl uveden v Albrechtických listech číslo 1/1994. Dokumentace 2754 a 2877.

Zpráva o těžkostech některých cestujících, kteří využívali místní hromadné dopravy

z Havířova, linku číslo 2, pramenily spíše z „ochoty“ řidiče než z vedení podniku.

Dokumentace 2876.

Došlo k  dalšímu zvyšování cen jízdného v  autobusech. O tom bližší zpráva

v dokumentaci. Dokumentace 2889.

Vlaková doprava

Místní železniční stanice Českých drah zaměstnávala v  roce 1994 celkem 16

pracovníků. 

Od 1.7.1994 byla funkce přednosty železniční stanice v  Albrechticích zrušena a tato

stanice byla přidělena do působnosti přednosty železniční stanice v Havířově. 

Frekvence vlaků přes místní stanici v Albrechticích:

- počet výchozích nákladních vlaků z Albrechtic v roce 1994 305,

- počet končících nákladních vlaků v Albrechticích 324,

- počet tranzitních nákladních vlaků touto stanicí        15 336,

- počet osobních vlaků za rok 1994        18 768,

- počet projíždějících rychlíků za rok 1994          3 720

Počet naložených vozových jednotek v Albrechticích 148 = 3 901 tun.

Počet vyložených vozových jednotek za rok 1994 169 = 2 627 tun.
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Počet vydaných lepenkových jízdenek ve stanici Albrechtice (1994) 170 062.

Počet psaných ve stanici vydaných jízdenek za rok 1994     1 214.

Celková tržba z přepravy cestujících v Albrechticích za rok 1994 činila 503 327,70Kč.

Dokumentace 2880.

Novinová zpráva o návalech cestujících na železnici, zejména v  trhové dny na burzu

v Polsku, které vlastně zavinila ignorace správy Českých drah ke vzniklé situaci. 

Nakonec byla řešena přidáním – posílením vlakových souprav. Dokumentace 2878.

Kultura

Místní lidová knihovna v roce 1994

Statistický výkaz o této knihovně za rok 1994. 

Umístění knihovny zůstalo beze změny v  adaptovaném objektu na Kostelní ulici,

popisné číslo 547 s telefonním spojením 642 8146.

Vedoucí knihovny Ludmila Hajduová do 8.8.1994, pak Marie Paříková.

Počet obyvatel v obci 4 132, z toho do 14 let 847.

Lidová knihovna byla v  obci jen 1. Existovaly pak ještě školní žákovské a učitelské

knihovny, případně menší knihovničky spolkové.

Lidová knihovna měla v  knihovním fondu 89  432 knihovních jednotek, převážně

českých, z tohoto počtu bylo 3 005 polských.

Výše dotace na nákup knižního fondu v roce 1994 činila 25 000,-Kč.

Počet nakoupených svazků v roce 1994 – 509, v roce 1993 – 317.

 Složení celkového přírůstku knih:

- naučná literatura pro dospělé 84

- beletrie pro dospělé                      258

- naučná literatura pro mládež 44

- beletrie pro mládež           120.

Počet odebíraných časopisů 19.

Vzdělávací a výchovné akce kolektivní:

- 1 beseda a 

- 6 knihovnických lekcí pro mládež do 14 let.

Kulturně vzdělávací činnost – výstavky, nástěnky 13.

Témata besed: Knížky o zvířátkách, Zvířátka v našich pohádkách, Knížky pro děti 

předškolního věku.
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Výpůjční činnost: 

- v roce 1994 vypůjčeno 18 356 knih (o 2 424 více než v roce 1993).

Čtenáři celkem, z toho mládež do 14 let:

- v roce 1994  418 214 (pro srovnání s rokem 1993

 407 198).

Zdroje financování v roce 1994: 

- tržby z hlavní činnosti   5 067,-Kč 

- zisk z vedlejší činnosti      314,50Kč.

- příspěvek z rozpočtu obce 7 500,-Kč (v roce 1993 5 000,-Kč),

- sponzorské příspěvky od firmy BONA FIDES z Karviné 2 000,-Kč,

- finanční dary čtenářů      287,-Kč.

Publikační činnost: 

v Albrechtických listech byl uveřejněn 1 propagační článek.

Spolupráce s místní správou byla na velmi dobré úrovni. 

Spolupráci s ostatními společenskými organizacemi a především se školami bude třeba

věnovat větší pozornost. Dokumentace 2755.

Lidové zvyky

S postupem času se dřívější koledníci, kteří chodili přát na nový rok, stávali čím dál

vzácnější až prakticky zanikl tento zvyk úplně. 

V roce 1994 už nebylo možno spatřit žádného. Jediné, co zůstalo, že si lidé, příbuzní a

známí navzájem blahopřáli v  období kolem nového roku při setkání, případně vánočními

pohlednicemi poštou. 

Obdobný zvyk blahopřání na velikonoce začal také jaksi upadat. Snad je možno do

určité míry to přičíst na enormně zdražení poštovného na 3,-Kč za pohlednici.

Dříve také chodíval i kněz s  tříkrálovým požehnáním po domech svých farníků a na

dveřejích nebo dveřích psal křídou K + M + B + rok. 

Poslední dobou se nově stalo zvykem, že kněz poblahopřeje věřícím v  kostele, při

čemž vyzve věřící, aby si nápis provedli sami křídou (svěcenou), kterou si mohli volně vzít

z tácku, položeného před lavicemi v  kostele, na němž byly kousky nalámané křídy, současně

měli i možnost nalít si do nádobky, tam nachystanou svěcenou vodu. 

Kněz rovněž lidem připomněl, že je to dávný zvyk ochrany před zlými duchy.

Na velikonoční pondělí se dosud ještě více zachoval zvyk chození po šmigrustě.

Chlapci i muži s  karabáči nebo větvičkami jalovce a voňavkami, ale často též jen s  vodou
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v plastikových láhvích, uzpůsobených ke stříkání chodí po známých a příbuzných polévat a

mrskat děvčata a ženy. 

Bohužel se tento zvyk někdy zvrhává i v hrubost a pití alkoholu.

Novinový článek, charakterizující místní nářečí „po našemu“ a není to ani polské ani

české. Dokumentace 2983.

Dosud se udržel zvyk, že se každoročně na Dušičky v  listopadu kladou věnce (jejíchž

cena je nyní podstatně vyšší 300,-Kč až 400,-Kč, nebo levnější kytice) na hroby zesnulých

příbuzných, při čemž se zapalují svíce, lampičky, často umně upravené.

Stalo se módní opatřovat hroby hrobními betonovými deskami, což zjednodušovalo

péči o plochu hrobu s obsazováním květinami, letničkami nebo trvalkami. 

Převážně na zimu se hroby obsazovaly maceškami a sedmikráskami nebo

pomněnkami, často v různých kombinacích. 

Méně bylo hrobů osázených trvalkami (alpínkami). 

Zimní osázení květinami se pak v  pozdním jaře měnilo za letní, ke kterému se

používaly převážně begonie malokvěté nebo hlíznaté, pelargónie, gazanie, netřesky, lobelie a

jiné. Dokumentace 2996.

Varhanní koncert

V pátek odpoledne, dne 30.12.1994 se konal po mši svaté, v  albrechtickém, římsko-

katolickém kostele, varhanní koncert. 

Profesor ostravské konzervatoře, pan Aleš Rybka, přednesl skladby Beethovenovy,

Bachovy a jiných význačných francouzských hudebních komponistů. 

Ve dvou skladbách zpíval v doprovodu varhan fryštátský děkan, pan Petr Černota. 

Účast posluchačů byla poměrně velká, asi 150 lidí. 

Kostel s  vánoční výzdobou spolu s  hudbou a zpěvem působil na všechny příjemnou

sváteční atmosférou. 

Dlouhý potlesk na konci koncertu svědčil o spokojenosti všech účastníků.

Dokumentace 2923.

Dětský den

Dne 28.5.1994 pořádala obec, Rodina a škola a Macierz szkolna v  areálu Zámostí

Dětský den, spojený se soutěžními hrami o ceny a jinými atrakcemi.

V té souvislosti uskutečnila také místní firma Sluníčko (šicí dílna) módní přehlídku.

Od 16 hodin pak hrála k  poslechu country skupina Terč, pod uměleckým vedením

Zdeňka Manna. 

Po skončení programu pro děti se konala volná zábava pro dospělé.
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Dokumentace 2942.

Albrechtická míle

Ve dnech 17. až 19. června 1994 se konaly závody takzvané „Albrechtické míle“. 

Trasa začínala na Červenkách a vedla po okresní silnici s kopce na Zámostí. Okresní 

silnice byla v průběhu tohoto minikárového závodu pro běžný provoz uzavřena. 

Z bezpečnostních důvodů byla učiněna opatření k  zamezení úrazům, kdyby došlo

k vybočení ze směru jízdy v  nebezpečných místech. Ke zmírnění střetu bylo použito

pneumatik a pytlů s molitanovou náplní na můstcích, sloupech a podobně.

Diskotéky

Nájemce Dělnického domu, pan Klimsza, pořádal pro mládež takzvané diskotéky,

vždy v pátek večer a pak až do noci, zřejmě proto, aby zvýšil svou tržbu. 

Sjížděla se sem mládež, zejména „výrostci“ z  Havířova, když jejich řádění byla

učiněna přítrž v podobném zařízení v pohostinství na Pacalůvce. 

I v naši obci se pak začalo projevovat jejich řádění. Bezpečnost měla ve dnech konání

diskoték pohotovost. 

Obecní zastupitelstvo se muselo zabývat s tím spojenou situací. 

V první fázi povolilo konání těchto Diskoték podmíněně s  tím, že bude-li dál kvůli

nim docházet ke zhoršování situace v obci, budou zakázány. 

Tyto akce totiž neměly nic společného s  kulturou, naopak svědčily o tom, jak hluboko

poklesla morálka a to nejen u mládeže. 

A že to nebyl jen soumrak kultury v  Albrechticích svědčí i článek z  Lidové

demokracie o Násilí, presentované v televizních programech.   Dokumentace 2917, 2927.

Mikulášský večírek

Slezská církev evangelická augsburského vyznání pořádala 3.12.1994 v  tělocvičně

nové základní školy Mikulášský večírek, spojený s  pestrým programem pro děti –

vyprávěními, písničkami, hrami, soutěžemi, loutkovým divadlem a samozřejmě i s dárečky.

Dokumentace 2918.

Mezinárodní den žen

Místní organizace Polského svazu kulturně osvětového uskutečnila 6.3.1994

Slavnostní akademii k  Mezinárodnímu dni žen v  Dělnickém domě. V  programu účinkovala

školní mládež a soubory pořadatelů. Dokumentace 2919.

Tatáž organizace pořádala v  zahradě u Domu Polského svazu kulturně osvětového

„Babski Festyn“ dne 10.9.1994 s pestrým programem. Dokumentace 2920.
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Divadelní představení

Polská základní škola pořádala 24.4.1994 divadelní vystoupení žactva s názvem

 „O dobrej Hance i złej Marynce“ v sálu Dělnického domu v Albrechticích.

Dokumentace 2921.

Dětské radovánky

Dne 5.6.1994 pořádala základní škola s  polským jazykem vyučovacím v  parku u

Dělnického domu tradiční dětské radovánky s pestrým programem, v němž vystupovaly děti.

Dokumentace 2922.

Soubor „Gorole“

Firma PAMOL ve spolupráci s  místní organizaci Polského svazu kulturně osvětového

zorganizovala vystoupení regionálního uměleckého souboru „Gorole“ u restaurace „U Uja“,

dne 25.9.1994 v Albrechticích. 

Tato akce folklorního vystoupení na zelené ploše v  pozadí s  restaurovaným selským

stavením vyzněla velmi úspěšně. Dokumentace 2924.

Pochod míru

V sobotu dne 7.5.1994 pořádala místní organizace Komunistické strany Čech a

Moravy 6. ročník Pochodu míru kolem Albrechtic. 

Sraz a registrace účastníků se konala v areálu Zámostí. 

Akce se zúčastnilo 49 účastníků, mezi nimiž byli dospělí i mládež a děti. Účastníci

měli možnost zvolit si kratší (6 km) nebo delší (10 km) trať. 

Šlo se po stejných trasách, jako dřívějších ročnících. Organizátoři si ušetřili práci

s novým vyměřováním trasy.

Regiontour 94 v Brně

Zpráva o výstavě Regiontour 94 Brno v  Albrechtických listech 1/1994, na níž se také

presentovala naše obec (textem a snímky) ve stánku, vyhrazeném pro Těšínské Slezsko.

Dokumentace 2754.

Mgr. Leszek Kalina

Syn albrechtického rodáka Bronislava Kaliny zdědil po svém otci sklon k  hudbě a o

tom, že se tomu plně věnuje svědčí i četná vyznamenání, která jako dirigent několika

pěveckých souborů za svá vystoupení sklízí. Dokumentace 2926.

Školství

Mateřská škola (česká) v roce 1994.
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Personální změny v průběhu roku 1994.

Dne 7.1.1994 rozvázala pracovní poměr učitelka Alena Sztefková z  rodinných důvodů

(péče o nemocnou matku). Na její místo byla přijata učitelka Ivana Novotná.

Dne 10.1.1994 přišla na týden zastupovat paní Alena Kružolková. Dne 17.1.1994 se

po ukončení nemocenské vrátila paní Helena Szataniková.

Dne 1.3.1994 se po ukončení nemocenské vrátila do zaměstnání učitelka paní Marcela

Suchoňová a jí zastupující Ivana Novotná že školky odešla, ale jen na 14 dní, poněvadž se pak

znovu vrátila na zastupování onemocnělé učitelky Jitky Kornasové a Šárky Kocurové.

Školnice, paní Vlasta Kornasová nastoupila opět do zaměstnání po ukončení své

nemocenské dne 7.7.1994. Paní Ludmila Gerlochová, která jí zastupovala, pak ze školky

odešla.

Činnost mateřské školy

Od 2. pololetí školního roku 1993-4 byly hrazeny vstupenky dětí mateřské školy do

kina, divadla a podobně ze školného, které se ukládalo na zvláštní účet u obecního úřadu.

Divadelní představení pro děti:

Dne 11.2.1994 se v  mateřské škole představil s  divadelní hrou „Drak Karmelák“ pan

Karel Daňhel z Tábora, v rámci festivalu Miniteatro 94, který byl pořádán v Havířově.

Dne 8.1.1994 sehrála pro děti divadelní hru „O Jarunce, Matyldě a Jonášovi“ paní

Daniela Zbytovská z Brna.

Dne 11.10.1994 shlédly děti divadelní hru Šípková Růženka v  provedení pana

Vítězslava Marčíka z Českých Budějovic.

Dne 18.4.1994 navštívila mateřskou školu paní Jana Matýsová z  Brna a předvedla

dětem písničkový pořad s vyprávěním.

Dne 12.5.1994 se děti mateřské školy zúčastnily v  místní základní škole koncertu pana

Pavla Nováka, jehož hlavní myšlenkou byl vztah k přírodě, zvířatům a životnímu prostředí.

Promítání filmů:

Filmy pro děti se promítaly co čtrnáct dnů v  sálu hasičské zbrojnice v  novém školním

roce 1994- 1995 pravidelně od 7.9.1994 prostřednictvím Osvětové besedy.

Ostatní akce mateřské školy:

Dne 11.2.1994 se konal Dětský karneval v  prostorách mateřské školy, které byly

k tomuto účelu zvlášť ozvučeny, zásluhou pana Petra Krauzoviče. 
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Děti byly v maskách od rána, při čemž si hrály, tančily ve svých třídách. 

Po přesnídávce následovaly závodivé hry o ceny, pořízené z  peněz za školné, k  nímž

se připojily i děti z elokovaných tříd 4. a 5. třídy. 

Pak se uskutečnil rej masek a tančilo se ve všech třídách. 

Na závěr se konalo pro děti divadelní představení „Drak Karmelák“, o němž už je

zmínka výše.

Průběh Karnevalu fotografovali 2 ochotní rodiče, z  nichž jeden byl vybaven

videokamerou, takže za týden mohlo být video z  Karnevalu promítáno rodičům v  mateřské

škole. 

Dne 17.3.1994 skončil kurz předplaveckého výcviku, jehož se zúčastnily děti zdejší

mateřské školy i za účasti některých rodičů v bazénu v Havířově. Dokumentace 3210.

Dne 5.4.1994 se uskutečnila v  pořadí již druhá preventivní prohlídka chrupu dětí

v tomto školním roce v mateřské škole.

V týdnu od 9.5.1994 probíhaly vždy v  odpoledních hodinách v  jednotlivých třídách

besídky ke Dni matek, na nichž děti předváděly již dříve nacvičené body recitačně-hudebního

a pohybového programu. 

Celoškolní výlety se uskutečnily 26.5.1994. 

Mladší děti jely na polodenní výlet do Zoo v Ostravě autokarem. 

Starší děti jely vlakem do Mostů u Jablunkova zastávky, odkud šly pěšky v  doprovodu

učitelek a rodičů na Skalku, kde byl připraven oběd a odpočinek. 

Odtud se pak šlo pěšky k vlaku.

Den dětí byl oslavován 1.6.1994 na společném shromáždění v budově mateřské školy. 

Dětem byla dána příležitost, aby si společně zazpívaly a zatančily. 

Následující den byly v  areálu Zámostí uspořádány závodivé hry pro mladší a starší

děti zvlášť. 

Děti předškolního věku se zúčastnily přespolního běhu o medaile.

Na závěr školního roku 1993 - 1994 se konala společná akce dětí mateřské školy a

Sboru pro občanské záležitosti, při níž se uskutečnilo rozloučení s  dětmi, které z  mateřské

školy odcházely do základní školy. 

Předškolní děti při této příležitosti vystupovaly v  krátkém programu, po němž

obdržely pamětní listy a střádanky od zástupců uvedené společenské organizace a pohádkové

knížky od sponzorské firmy BEM – zelenina. 

Všechny děti při tom také obdržely sladkosti.

O prázdninách byla mateřská škola v  provozu po celý červenec, v  srpnu pak byla

uzavřena. 
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Ihned na začátku prázdnin se začalo s  líčením kabinetů, tříd, chodeb, umýváren i

záchodů.

V červenci byly zakoupeny a položeny nové koberce do 1., 2., 3. a 5. třídy a nové

záclony do 1. třídy (to vše z hygienických důvodů).

Všichni zaměstnanci nastoupili 3 dny před zahájením nového školního roku do práce,

aby za provozu i s dětmi připravili třídy i ostatní prostory mateřské školy.

Počty a obsazení tříd ve školním roce 1994 - 1995:

1. třídu se 23 dětmi vedly učitelky Jitka Nalevajková a Šárka Kornasová. 

Školnicí byla Vlasta Kornasová.

2. třídu se 23 dětmi vedla ředitelka školy Naděžda Farniková s učitelkou 

Kristinou Cieleckou.

3. třídu se 23 dětmi vedly učitelky Renata Hájková (rozená Sznapková) a 

Blažena Šachová (za učitelku Marcelu Duchoňovou, která byla opět od 

června 1994 na nemocenské). 

    Úklid ve 2. a 3. třídě prováděla Helena Szataniková.

4. třída rovněž se 23 dětmi byla umístěna ve třídě v přízemí budovy bývalého 

národního výboru na Kostelní ulici. Zde působily učitelky Květa Fusíková a

Bronislava Struhalová. 

     Úklid v této třídě zajišťovala paní Helena Dziedzicová.

5.    třída, v elokované v základní škole, měla zapsáno 15 dětí, z nichž 3 byly    

    tělesně postižené. 

    Úklid zde zajišťovala uklízečka základní školy.  

Akce mateřské školy v   novém školním roce 1994 - 1995:

Dne 12.9.1994 byl zahájen s  dětmi mateřské školy předplavecký výcvik v  hale

Tělovýchovné jednoty Slávia v Havířově. 

Přihlásilo se do něho 40 dětí. 

Kurzovné na 12 lekcí se zvýšilo na 380 Kč za 1 dítě, což hradili rodiče.

Školné v  tom školním roce vybírala paní Helena Dziedzicová, což jí bylo

započítáváno jako vedlejší zaměstnání u obecního úřadu.

Vánoční besídky probíhaly odděleně po třídách s  podobným programem jako

v předchozím roce.
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V Albrechtických listech číslo 3/1994 byl vytištěn článek, upozorňující rodiče na

vandalství dětí i odrostlejších, které zneužívaly  a ničily zařízení, určené dětem mateřské

školy, umístěné v přilehlé zahradě, na něž byly vynaloženy nemalé prostředky. 

Proto bylo usneseno, aby se z  těchto důvodů areál zahrady u mateřské školky

uzamykal. Dokumentace 2756, 2914.

Elokovaná třída mateřské školy

Tato třída, umístěna v  budově základní školy u starého kostela, fungovala již téměř 1

rok, od podzimu 1993, bez fanfár a publicity. 

Byla zajímavá tím, že ji navštěvovaly i tělesně postižené děti, které by jinak neměly

šanci zařadit se do života tak, jako jejich zdravé protějšky. 

Proto je možno v  Albrechticích, zejména dopoledne, potkat se na ulici se dvěma

invalidními kočárky s  tělesně postiženými dětmi, tlačenými učitelkami z  této třídy mateřské

školy, s hloučkem zdravých dětí okolo nich. 

Toto mělo nesporně dalekosáhlý význam proto, že tyto zdravé děti, které v  té skupině

jsou, si už vždy budou uvědomovat, jak cenný je poklad zdraví a také to, že je třeba

postiženým místo úšklebků pomáhat, mít prostě dobré srdce. 

Aby to vše dobře klapalo, o to se staraly dvě obětavé učitelky.    Dokumentace 2758-9.

Poděkování z   mateřské školy.

V Albrechtických listech číslo 6/1994 bylo otištěno poděkování všem, kteří měli

zásluhu na úspěšném chodu mateřské školy, které napsala ředitelka tohoto zařízení, učitelkám,

pracovníkům samosprávy, ale i některým rodičům dětí této mateřské školy.

Dokumentace 2759.

Přehled vybraných prostředků na školné a jejich čerpání:

Měsíc: Příjmy: Výdaje:

11/93 13 830,-Kč -

12/93 13 660,-Kč   3 967,50 Kč nákup barev

  1/94 11 760,-Kč 11 590,-Kč televizor

  1 115,-Kč záloha na karneval

  2/94 13 950,-Kč -

  3/94 13 495,-Kč   1 146,-Kč vstupné do kina

  4/94 13 470,-Kč      376,-Kč vstupné do kina
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     719,-Kč vstupné do kina

  5/94 13 185,-Kč   8 437,-Kč dřez

  1 600,-Kč záloha na výlet

        11 140,-Kč odměny

  6/94 12 725,-Kč      350,-Kč divadlo

  1 004,90Kč výlet, autobus

     697,-Kč knihy

     377,-Kč sauna

  1 177,-Kč strava na výletě

     298,-Kč kino

  8/94   4 020,-Kč   2 090,-Kč stavebnice

  4 730,-Kč lavice

     505,-Kč hračky

  6 876,-Kč kreslící potřeby

  9/94 12 995,-Kč   1 896,-Kč hračky

  2 336,28Kč drogerijní potřeby

  3 653,-Kč výtvarné pomůcky

     300,-Kč kino

10/94 13 270,-Kč -

------------------------------------

                      136 360,-Kč             66 380,68 Kč Zůstatek peněz 69 979,32Kč.

Mateřská škola s polským jazykem vyučovacím

O vánočních svátcích byla mateřská škola mimo provoz do 2.1.1994.

Dne 6.2.1994 uspořádala Matice školská Dětský ples dětem mateřské školy s polským 

jazykem vyučovacím a pro děti základní školy s polským jazykem vyučovacím.

Dne 24.4.1994 se podílely děti mateřské školy spolu s  dětmi základní školy s  polským

jazykem vyučovacím a s divadelním souborem DROPS na představení scénické básně 

„O dobrej Hance a złej Marynce“, kterou pro děti zpracovala paní Hedvika Czapová. Děti

mateřské školy v této hře vystupovaly v roli hříbků a motýlů.

Dne 18.4.1994 sehrálo divadlo Bajka pro děti loutkovou hru „Miś Rymcici“. 
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Ve dnech 4.6. až 7.6.1994 pořádal Klub žen místní organizace Polského svazu kulturně

osvětového výstavku ručních prací s  názvem „Obratné ruce, veselý obličej, sejí štěstí dokola“

v renovovaných místnostech nově zřízeného Domu Polského svazu kulturně osvětového. 

Na ní byly v  jednom salónku také vystavené i ukázky celoroční výtvarné práce dětí

polské mateřské školy.

Dne 5.6.1994 se děti této mateřské školy zúčastnily Školních radovánek, na nichž

v programu vystoupily s nacvičeným tanečkem.

Dne 14.6.1994 děti pozvaly své maminky na oslavu Dne matek do mateřské školy, aby

jim tam předvedly, jak si ve školce hrají, dále v  programu vystoupily s  nacvičenými tanečky,

básněmi a písničkami. 

Dne 22.6.1994 jely děti autobusem v  doprovodu svých učitelek, rodičů i prarodičů na

Kozinec do Beskyd, kde se pak vypravily na procházku do okolí. Podařilo se jim při tom i

nasbírat houby. Po obědě v  horské chatě, po krátkém odpočinku následovaly různé závodivé

hry i s účastí rodičů a návrat domů.

Dne 30.6.1994 se konalo slavnostní zakončení školního roku za účasti zástupců

veřejné správy obce, Matice školské a Polského svazu kulturně osvětového. 

Děti se rozloučily s paní učitelkou Annou Kolkovou, která odcházela do důchodu. 

Do 1. třídy základní školy odcházely ze školky 3 děti.

Od 1.7.1994 do 29.7.1994 byla mateřská škola polská v  provozu. V  srpnu pak byla

uzavřena.

Školní rok 1994 - 1995:

Zahájení nového školního roku bylo 1.9.1994. V  tomto roce bylo do mateřské školy

v Albrechticích zapsáno 19 dětí (12 chlapců a 7 děvčat).

Personální obsazení mateřské školy s    polským vyučovacím jazykem ve školním roce

1994 - 1995:

Funkci ředitelky vykonávala Žofie Delongová, učitelkou byla Jana Ponczová a

školnicí Irena Siwková. Pomocnou pracovnicí v kuchyni byla Katka Brachaczková.

Dne 24.9.1994 a 12.11.1994 se 2 děti polské mateřské školy podílely v  programu při

vítání novorozeňat v obřadní síni obecního úřadu, kde přednášely blahopřání.

Dne 8.10.1994 šly děti s  gratulacemi do obřadní síně na obecním úřadě při příležitosti

sňatku jejich učitelky paní Jany Ponczové-Firlové.
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Od 7.11.1994 navštěvovaly opět 2 děti z  české mateřské školy školu s  polským

jazykem vyučovacím kvůli přeplnění české mateřské školy.

Dne 7.12.1994 oslavily děti polské mateřské školy společně s  dětmi polské základní

školy, v  sále nově otevřeného Domu polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích,

Mikuláše. 

Přišel i živý Mikuláš, kterého děti uvítaly verši, písničkami a tanečky. Za to obdržely

dárečky se sladkostmi a pohoštění, které připravily ženy Klubu Polského svazu kulturně

osvětového.

Dne 22.12.1994 šly děti poblahopřát k  vánocům v  doprovodu paní učitelky Firlové

občanům v místním Domě s pečovatelskou službou. 

Tentýž den se v  mateřské škole uskutečnila besídka u stromečku, pod nímž našly děti

pro ně nachystané dárečky.

Přehled vybraných prostředků a jejich čerpání v   polské mateřské škole:

Měsíc: Příjmy: Výdaje:

11/93 2 400,-Kč -

12/93 2 110,-Kč 4 509,-Kč hračky

  1/94 2 560,-Kč -

  2/94 2 550,-Kč -

  3/94 2 585,-Kč -

  4/94 2 300,-Kč    102,-Kč kino

  5/94 2 025,-Kč 1 538,-Kč dřez

2 040,-Kč odměny

  6/94 2 100,-Kč    900,-Kč záloha na výlet 

     22,-Kč kino

  8/94    690,-Kč    117,50 Kč doplatek na autobus

2 090,-Kč stavebnice 

   575,70 Kč obědy na výletě

  9/94 2 250,-Kč 2 611,-Kč hračky

   450,-Kč divadlo

     24,-Kč kino

10/94 2 250,-Kč -

----------------------         ---------------------

     23 820,-Kč           14 979,20 Kč Zůstatek peněz  8 840,80Kč.
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Hospodaření ve školní družině u polské základní školy:

Měsíc: Příjmy: Výdaje:

11/93    825,-Kč -

12/94    900,-Kč      75,-Kč vrácený přeplatek Beneš

  1/94    900,-Kč 1 641,20 Kč hračky

  2/94 1 125,-Kč -

  3/94 1 125,-Kč -

  4/94 1 050,-Kč -

  5/94 1 050,-Kč    820,-Kč odměny 

  6/94    975,-Kč -

  9/94    675,-Kč -

10/94    750,-Kč -

------------------            -----------------

9 375,-Kč 2 536,20 Kč. Zůstatek financí  6 838,80 Kč.

Kvůli dosti velkému nepoměru mezi příjmem a výdaji v  hospodaření v  družině

základní školy s  polským jazykem vyučovacím, ředitel této školy navrhnul, snížit výši

rodičovského příspěvku z  dosavadních 75,-Kč na 50,-Kč měsíčně na žáka a určitou část

přebytku věnovat na hračky, sportovní nářadí a pomůcky pro žáky školní družiny.

Také ředitelka mateřské školy s polským jazykem vyučovacím navrhla, aby z přebytku

peněz v hospodaření této školky byly zakoupeny pro děti hračky na zahradu a pod stromeček

pomůcky a hračky.

Ředitelka mateřské školy (české), paní Naděžda Farníková, navrhla využít přebytek

peněz z rodičovského příspěvku takto:

- koupě 3 kusů radia 21 000,-Kč

- hračky na vánoce 10 000,-Kč

- 6 kočárků   8 000,-Kč

- stavebnice Duplo 10 000,-Kč

- knihy   2 000,-Kč

- Mikuláš   1 000,-Kč

- 2 koberce Barbii   1 400,-Kč

- kultura a divadlo   2 500,-Kč

- videopřehrávač 10 000,-Kč

- výměna starého klavíru 10 000,-Kč

- pomůcky do integrované třídy  3 000,-Kč
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Základní škola (česká)

Personální změny v   novém školním roce 1993 - 1994:

K 1.2.1994 nastoupila učitelka, důchodkyně, Alena Rojovská z  Havířova, s  aprobací

českého a ruského jazyka.

K 1.3.1994 nastoupil učitel, důchodce, Karel Horák z  Havířova s aprobací na fyziku a

chemii.

Na mateřskou dovolenou (z rizikovým těhotenstvím) nastoupila 1.2.1994 učitelka

Blanka Palacká.

K 1.6.1994 nastoupila na zdejší školu učitelka Marie Reichenbachová ze Stonavy

s aprobací na nižší stupeň (rozená Bulavová).

V novém školním roce 1994 - 1995 na zdejší školu nastoupili:

Učitelka Věra Nováková ze sousední Suché s  aprobací pro nižší stupeň základní školy

a na tělesnou výchovu.

Učitelka Ing. Lenka Smékalová z Albrechtic s aprobací matematika, fyzika.

Učitelka Věra Šťastná, důchodkyně, zástup za mateřskou dovolenou, s  aprobací pro

nižší stupeň i pro střední školu – český jazyk a výtvarná výchova.

Od 1.12.1993 nastoupila po ukončení mateřské dovolené učitelka Pavla Feberová

s aprobací český jazyk a výtvarná výchova.

Začátkem roku 1994 odešel ze školy učitel Ladislav Kuchař, kvůli soukromému

podnikání.

V novém školním roce 1994 - 1995 převzal funkci zástupce ředitele po dosavadní

Mgr. Nataši Taxové Mgr. Zdeněk Feber.

Ve funkci ředitele školy nadále zůstal Mgr. Valter Luzar.

Aprobovanost výuky na této škole ve školním roce 1993 - 1994 byla 65%.

Akce, soutěže školy, žactva: 

V lednu 1994 se zúčastnilo 39 žáků 7. tříd lyžařského výcviku na Horní Bečvě. Akci

sponzorovali Důl 9.květen, firma Jubar Ing. sítě, Elmos a Gemont. Kurz trval 7 dní.

Soutěže žactva ve sportovních hrách, které sponzorovalo Sdružení Rodina a škola

s firmou Gemont.

Vybíjená - dívky od 5. ročníku, ve 2 kategoriích v  zastoupení škol ze Stonavy,

Těrlicka, Horní Suché a Albrechtic. Garantem byla základní škola

z Albrechtic.
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Košíková - chlapci, rovněž ve 2 kategoriích, ze stejných základních škol jako

dívky.

Turnaj v minikopané mezi chlapci základní školy z Horní Suché a Albrechtic.

Dokumentace 2756.

Olympiády: 

Matematická olympiáda žactva ze 4. tříd se konala v Petrovicích. 

Albrechtičtí v této soutěži se již několik let umísťují do 10 předních míst. V  roce 1994

obsadili 1. a 3. místo. Tato soutěž byla rovněž označována jako „Karel“.

Matematická olympiáda celookresní pro žactvo 7. a 8. tříd. 

V této kategorii postoupila do okresního kola žákyně Petra Novotná z Albrechtic 

(z 8. třídy).

V chemické a fyzikální olympiádě albrechtičtí do dalšího kola nepostoupili.

V olympiádě z  českého jazyka postoupila ze zdejší školy žákyně Zuzana Cielecká ze

7. třídy.

V soutěži havířovských škol 2. stupně základních škol chlapců a dívek ve skoku do

výšky, obsadil v okresním kole náš Pavel Rajsigl 5. místo (v kategorii chlapců 7. a 8. tříd).

Mladší žáky z  Albrechtic v  této soutěži representovali Michal Kratochvíl a Lukáš

Krucina (5. a 6. třída). Neumístili se však na předním místě soutěže.

V celonárodní soutěži „Živá voda“, pro žactvo vyšších tříd základní školy, se pod

vedením albrechtického učitele Arnošta Pergla úspěšně zapojili i žáci zdejší školy.

Běh přátelství. 

Tento závod pořádala Stonava. Albrechtičtí se v něm umístili na předních místech.

V okresním kole dopravní soutěže BESIP pro starší žáky, obsadila naše Jana Porubová

2. místo.

V akci „Den Země“ se žactvo albrechtické školy hromadně podílelo pod vedením

pedagogických pracovníků zejména na úklidových pracích v okolí školy.

Škola v přírodě v  roce 1994. Této akce se zúčastnily děti 2. až 4. tříd základní školy

v měsíci červnu ve Vrbně pod Pradědem.

Do matematických tříd v  Havířově odešli po prázdninách 1994 2 žáci 4. tříd základní

školy Albrechticích a to Přemysl Brož a Richard Koždoň.

Školní rok 1993 - 1994 úspěšně ukončilo 396 dětí, z  toho 218 chlapců a 178 dívek. Ve

školní družině bylo zapsáno 24 dětí, takže v uvedeném roce zde fungovalo 1 oddělení.

V roce 1994 vznikla při zdejší základní škole 9. třída, do níž postoupilo 9 našich žáků

a navíc bylo přijato 6 dětí z jiných škol.

Na střední školy odešlo v roce 1994 21 našich žáků.
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Na střední odborná učiliště         41 dětí.

Z nižších tříd zdejší školy odešli v  roce 1994  2 žáci na školu s  rozšířeným

vyučováním tělocviku.

Nové odborné učebny v   základní škole v   Albrechticích.

V roce 1994 byly vybudovány některé další odborné učebny a sice anglického jazyka,

němčiny, šití, audiovizuální techniky a v objektu tělocvičny posilovna.

Při zajišťování sponzorů ve prospěch zdejší základní školy spolupracovali s  vedením

školy i někteří učitelé například učitelka Věra Nováková, Pavla Martinková a Jana Valošková.

Začátek školního roku 1994 - 1995.

Personální změny:

Na zdejší školu nastoupil Mgr. Karel Mamula z  Krnova s  aprobací na občanskou

nauku a tělesnou výchovu pro III. stupeň škol, dále Alena Domovská z Havířova s aprobací na

češtinu, za ní nastoupila 21.5.1995 učitelka Taťana Pawerová z  Havířova s aprobací na český

jazyk a výtvarnou výchovu.

Učitelka Milena Zalešáková byla dlouhodobě nemocná od 1.11.1994.

K 1.2.1995 rozvázala úplně pracovní poměr.

Dne 1.12.1994 nastoupila na zdejší školu studentka Kateřina Stavčíková z  Havířova a

vyučovala jen angličtinu.

Jako vychovatelka do družiny zde nastoupila Lenka Peterková, poněvadž tam byl její

úvazek jen na 50%, proto zbývající část úvazku vyučovala na základní škole výchovy. 

Měla aprobaci pro II. stupeň základních škol. Byla z Albrechtic.

Rozdělení tříd, počty dětí a třídní učitelé ve školním roce 1994 - 1995.

1. A. 24 Radmila Klímová 5. A. 23 Lenka Smékalová

    B. 25 Ingrid Demelová     B. 23 Bohdan Blabla

2. A. 22 Dagmar Uvírová 6. A. 26 Milena Zalešáková

    B. 10 Dana Bystřická     B. 25 Věra Nováková

3. A. 27 Jiřina Kowalczyková 7. A. 22 Pavla Feberová

    B. 27 Bernadeta Sikorová     B. 21 Jana Porubová

4.     25 Jana Strzelcová 8. A. 24 Pavla Martinková

    B. 25 Jana Valošková
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9.     15 Arnošt Perger

Učitelé bez třídnictví:

Mgr.Karel Mamula, Alena Rojovská a Kateřina Stavčíková.

Zájmové kroužky na škole:

taneční - Bernadeta Sikorová, výtvarný - Radomila Klímová,

            - Dana Bystřická,

rukodělný - Dagmar Uvírová, matematický - Jana Strzelcová,

pěvecký - Jiřina Kowalczyková, čtení (nápravné pro dislektiky)

- Ingrid Demelová     

kopaná - Bohdan Blabla, posilovací - (2 x) Feber, Feberová,

košíková(2 x) - Bohdan Blabla, rukodělný - Lenka Peterková,

tělovýchovný - Karel Mamula, taneční(2x) - Jana Porubová,

„Živá voda“ - Arnošt Perger, školní knihovna - Pavla Martinková.

gymnastický 1. třídy - Valošková

     Kolková,

Kulturní činnost:

Zájezdy s dětmi do Hudebního divadla v Havířově (kultura dětem).

Vystoupení zájezdového divadla ve škole.

Hudebně estrádní pásmo Pavla Nováka (ve škole).

Předehrávka - koncert žáků z lidové školy umění.

Vonička - taneční vystoupení z Havířova.

Návštěva divadla v Ostravě - děti 1. stupně autobusem.

Škola v přírodě. (Ve školním roce 1994 - 1995).

Účast všech dětí II. stupně, po třídách. V listopadu 1994 ve Vlkovicích u Fulneku.

Děti 7. tříd se zúčastnily lyžařského výcviku na Bečvách.

Uskutečnilo se další kolo lehkoatletické soutěže žactva základních škol Albrechtic,

Horní Suché, Těrlicka a Stonavy ve skoku do výšky, v kopané, košíkové a ve stolním tenisu.

V rámci „Olympijského roku“ byl uspořádán „Běh Albrechticemi“, kterého se

zúčastnili všichni žáci zdejší české i polské školy. Jednalo se o nultý ročník.

Výuka hry na hudební nástroje:

Tuto výuku zde zajišťovali 2 vyučující a to Hedvika Feberová ze základní umělecké

školy z Těšína (1 rok) a Bronislav Palowski z  odborné školy z Havířova, tento zde vyučoval i

loni.

Odchod žáků z albrechtické školy na školu s rozšířeným vyučováním: 

na jazykovou školu do Havířova – Tomáš Uvíra,
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na školu s rozšířeným vyučováním matematiky taktéž do Havířova odešli 

2 žáci čtvrté třídy.

Přehled počtu, prospěchu a chování žactva na konci školního roku 1993 - 1994:

Třída Prospělo Neprospělo Pochvaly Vyznamenání Chování, důtky Snížený stupeň
Třídní Ředitele 2 3

1. A  22 --- 6 16 --- --- --- ---
    B 20 --- 7 10 1 --- --- ---
2. A 27 --- 13 10 --- --- --- ---
    B 27 --- 12 11 1 --- --- ---
3. A 26 1 8 5 --- 1 --- ---
4. A 25 1 2 5 --- --- --- ---
    B 24 --- 8 3 --- --- --- ---
5. A 26 --- 6 12 1 --- 1 ---
    B 28 1 5 13 --- 1 1 ---
6. A 22 1 9 5 --- --- 1 ---
    B 21 --- 7 9 1 --- --- ---
7. A 29 1 11 15 2 --- --- 1
    B 28 --- 11 5 --- 1 4 ---
8. A 18 --- --- 6 --- 1 --- ---
    B 26 --- 8 5 --- --- --- ---
    C 27 1 7 4 2 --- 1 ---

Celkem 396 žáků

Některé další informace o činnosti základní školy:

Na přelomu roku 1993 - 1994 se v  prostorách školní družiny uskutečnil nultý ročník

Vánoční výstavy, kterou společně připravili žáci ve spolupráci s učiteli. 

Výstava byla přístupná veřejně všem zájemcům. 

Poněvadž se výstava líbila, bylo rozhodnuto, že bude v  této sváteční tradici pořádána i

v následujících letech.

Poděkování vedení školy všem sponzorům, kteří podpořili školu finančně. 

Za peníze od obecního úřadu byl zakoupen kopírovací stroj značky Sharp, barevný

televizor, videopřehrávač mikrovlnná trouba, mixér a psací stroje. Těmito výrobky byly

dovybaveny odborné učebny. 

Televizor a videopřehrávač byl umístěn do odborných učeben cizích jazyků –

angličtiny a němčiny. 

Do cvičné kuchyňky byla umístěny mikrovlnná trouba a mixér.

Poděkování patřilo i firmě Gemont, která věnovala škole 15 000,-Kč. 

Z této částky byla dovybavena posilovna na škole a část byla určena na zakoupení

elektrofonických varhan pro nižší stupeň základní školy. 
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Firma Gascontrol, v  zastoupení pana Molendy věnovala škole 6  500,-Kč, za níž

zakoupen videopřehrávač značky JVC.

Začátkem roku 1994 byl ve škole zřízen kurz kalanetiky, zaměřený na cvičení pro

zpevnění svalů, na posílení páteře a na zeštíhlení a formování postavy. 

Probíhal 2 x týdně a byl určen pro žáky i zaměstnance školy. Zřízení této posilovny

bylo iniciováno zejména proto, že v  naší obci takovéto zařízení scházelo. Takto je nyní

k dispozici pro žactvo i pro dospělé. 

Posilovna je využívána i v  hodinách tělesné výchovy a nebude uzavřena ani pro

ostatní občany obce například fotbalisty, rodiče a podobně. 

Žactvo mělo o posilovnu značný zájem.

Od února 1994 začala ve škole fungovat žákovská rada v  úzké spolupráci s  učiteli a

vedením školy. Dokumentace 2754.

„Den Země 1994“

Do uvedené akce se v  obci zapojily především děti základní školy. Při tom se plnily

úkoly zaměřené na celostátní soutěž „Živá voda“. 

Děti pod vedením učitele Mgr. Arnošta Pergra zkoumaly životní prostředí kolem řeky

Stonávky, určovaly stupeň znečištění vody a také živočišstvo a rostlinstvo.

Do výše uvedené akce nezapojené žactvo se podílelo na úpravách a dovybavování

okolí školy. 

Bylo zřízeno pískoviště, lavičky, ohniště a jiné. 

Smutné bylo, že se do těchto prací v  sobotních brigádách zapojili pouze 2 otcové a 1

maminka.

Ekologický projekt „Živá voda“ byl iniciován „Alcedokontaktem“ Domů dětí a

mládeže ve Vsetíně, s podporou nadace britského Field Studies Councily. 

V Albrechticích se do této akce zapojilo 24 dětí 6. až 8. tříd, na vybraném, 200 m

dlouhém úseku toku řeky Stonávky v osadě Zámostí. 

Výzkumné práce žáci prováděli v  sedmi, na sobě nezávislých skupinách, po 3 žácích

proto, aby výsledky pozorování, prováděné po dobu 6 týdnů v  květnu a červnu, byly co

nejobjektivnější. 

Toto byla 1. etapa průzkumu, v  následujícím roce 1995 bude navazovat 2. etapa,

zaměřená na břehy řeky.

Žákovský časopis Teenager
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Česká základní škola v  Albrechticích začala s  vydáváním žákovského časopisu

Teenager, jehož 1. číslo vyšlo v roce 1994. 

Obsahoval různé příspěvky ze života školy, napsané žáky i učiteli. Je bohatě ilustrován

a doplněn anekdotami a vtipy. Nescházely ani inzeráty. Dokumentace 2913.

Poděkování sponzorům.

Děti 7.A. a B. třídy základní školy spolu s  jejich učitelkami vyjádřily poděkování

sponzorským firmám (firmě Jubar ze Stonavy a Dolu 9. květen) za finanční příspěvek na

lyžařský kurz a na školní výlet, když náklady na autobus uhradila firma Ondřeje Macury ze

Stonavy. Dokumentace 2756.

Promítání dětských filmů.

Kulturní referentka obecního úřadu nabízela v  Albrechtických listech číslo 4/1994

dětem promítání dětských filmů v sálu požární zbrojnice, vždy v úterý ve 14 hodin.

Dokumentace 2756.

Problémy ve školství.

O tom, že to v řadách učitelů, učitelek, ale i rodičů nebylo stále ještě v pořádku svědčí 

i novinový článek o nedostatcích ve výchově mládeže, nadepsaný Dítě a droga.

Dokumentace 2911.

V Albrechtických listech číslo 3/1994 uveřejnil zástupce ředitele základní školy, 

Mgr. Zdeněk Feber, zprávu o umístění dětí, opouštějících školu, na školách vyššího typu.

Dokumentace 2756.

Rok rodiny.

Rok 1994 byl označen jako „Rok rodiny“. Z  téhož důvodu se uskutečnily různé

aktivity. 

O jedné z  nich píše v  Albrechtických listech číslo 4/1994 zástupce ředitele základní

školy, Mgr. Zdeněk Feber. Týká se provádění a užitečnosti sportovní činnosti v  rodinném

kruhu v současné přetechnizované společnosti.

Dokumentace 2757.

Olympijský den.

Sportovní den v Albrechticích, dne 13.9.1994, byl označen jako Olympijský den. 

Na akci se společně podílelo vedení české a polské základní školy a Tělovýchovná

jednota Baníku – oddíl sportu pro všechny. 

Jejím cílem bylo povznést pravidelnou pohybovou aktivitu. Již od rána uvedeného dne

se provádělo na hřištích a v  tělocvičně školy testování zdatnosti. Na programu byly

114



lehkoatletické disciplíny. Žáci byli při tom rozděleni na věkové kategorie (1.-3., 4.-6., 7.-9.

třída a dospělí. Dokumentace 2757.

Školní akce darování dětských hraček dětem Dětského domova v  Horní Suché a

Dětského centra v Českém Těšíně proběhla velmi úspěšně. 

Děti zdejší školy darovaly celkem na 600 svých hraček, se kterými si už přestaly hrát,

a způsobily tak nemalou radost opuštěným dětem v dětských zařízeních.   Dokumentace 2758.

Základní škola s polských jazykem vyučovacím

Dne 2.1.1994 bylo zahájeno opět vyučování po vánočních prázdninách.

Školní akce v   roce 1994:

Dne 15.1.1994 se zúčastnila Anna Molendová, žákyně 4. třídy této školy, jako

representantka, v  doprovodu svých rodičů, Novoročního setkání u stromečku, které tradičně

pořádá generální konsul Polské republiky v  Ostravě pro representanty jednotlivých polských

škol na Těšínsku.

Dne 26. ledna se konala pololetní hodnocení didakticko-výchovné práce na škole.

Při zápisu dětí do 1. třídy základní školy dne 27.1. byly zapsány pouze 2 děti. 

K této problematice vyšel v Głosie Ludu kritický článek viz dokumentace 2915 – 6.

Dne 28. ledna obdržely děti vysvědčení za 1. pololetí školního roku 1993-4, což bylo

spojeno se slavnostní besídkou.

Školní ples pořádala Matice školní v  místnostech Dělnického domu v  Albrechticích

dne 29. ledna 1994. Byl hodnocen jako velmi zdařilá akce.

Hvězdicový sjezd, spojený se zimními závody mládeže polských škol z  Těšínska, se

konal 5.2.1994. 

Základní školu s  polských jazykem vyučovacím v  Albrechticích na něm

representovala Dorota Guňková, žákyně 3. třídy.

Velký dětský karneval pořádala dne 6.2.1994 místní organizace Polského svazu

kulturně osvětového v  Albrechticích ve spolupráci se Školskou maticí, určený mládeži zdejší

polské mateřské a základní školy, na němž se setkaly právě až 4 generace.

Divadelní představení „Princezna na zrnku hrachu“ pro děti sehrálo dne 21.2.1994

divadélko Bajka, patřící hlavnímu výboru Polského svazu kulturně osvětového.

Zimní prázdniny pro děti trvaly od 28.2. do 4.3.1994.

Členská schůze Sdružení polských učitelů se konala 16.3.1994 v Dolní Lomné. 

Za albrechtickou základní školu s  polským jazykem vyučovacím se jí zúčastnili její

ředitel Otakar Winkler a učitelka Ivona Guňková.
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Inspekci vedení školní agendy v místní základní škole s polským jazykem vyučovacím

provedl dne 29.3.1994 inspektor RNDr. Vojtěch Brumovský (syn někdejšího ředitele základní

školy (české) v  Albrechticích), který převzal funkci školního inspektora na polských

základních školách od 1.3.1994. 

V červnu téhož roku však z této funkce zrezignoval.

Divadelní představení „O dobré Hance a zlé Mařeně“ sehrály děti místní polské

mateřské a základní školy v  sále Dělnického domu dne 24.4.1994, ve spolupráci s  divadelním

souborem místní organizace Polského svazu kulturně osvětového DROPS. 

Hru redigovala vychovatelka školní družiny Hedvika Czapová. 

V této hře účinkovaly všechny děti základní školy s  polským jazykem vyučovacím.

Diváci obsadili sál do posledního místečka. Toto divadelní vystoupení bylo dodatečně

oceněno komisí „Živého slova“ při hlavním výboru Polského svazu kulturně osvětového.

O den později se konala repríza tohoto představení opět v  sále Dělnického domu

v Albrechticích pro děti ze sousedních vesnic.

Třídní schůzky rodičů po pedagogické radě, spojené s hodnocením práce 

ve 3. čtvrtletí, se konaly dne 26.4.1994.

Hudebně-estrádní pásmo Pavla Nováka, v rámci výchovných koncertů školní mládeže,

navštívily děti základní školy s  polským jazykem vyučovacím dne 12.5.1994, v  základní

škole (české).

Loutkové představení divadélka Bajka s  názvem „Míša Rimcici“ shlédly děti polské

mateřské a základní školy dne 18.5.1994, jako poslední v této sezóně.

Odpoledne her a zábav v  rámci Dne dětí, uspořádal dne 28.5.1994 pro mládež obecní

úřad ve spolupráci se sdružením Rodina a škola, Školskou maticí a ředitelstvími všech

místních mateřských a základních škol.

Školní radovánky pro děti polské mateřské a základní školy se konaly dne 5.6.1994

pod patronací Matice školské, ve spolupráci s  místní organizací Polského svazu kulturně

osvětového. 

Děti na nich vystupovaly v programu, který s nimi již dříve nacvičili jejich vyučující.

V souvislosti s  tím byla uskutečněna i Výstava prací členek Klubu žen místního

Polského svazu kulturně osvětového, v  místnostech nově otevřeného Domu Polského svazu

kulturně osvětového, na patře doplněné výtvarnými pracemi dětí. 

Na 12. Zimních sportovních hrách polské mládeže representovalo albrechtickou

základní školu s polským jazykem vyučovacím 6 žáků. 

Do finále se zde probojovaly 2 žákyně Anna Molendová a Barbara Nastulczyková.

Žák Roman Cieśla si z těchto závodů přinesl stříbrnou medaili za hod míčkem.
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Školní výlet autobusem pro děti místní polské školy se uskutečnil 14.6.1994. 

Jelo se do Beskyd, kde byl realizován pěší výšlap na Kozinec a Ostrý.

Setkání nejlepších žáků se starostou obce se uskutečnilo v  závěru školního roku, dne

24.6.1994. 

Základní školu s  polským jazykem vyučovacím na něm zastupovali Anna Molendová

a Lukáš Benesz.

Závěrečné hodnocení pedagogické práce základní školy s  polským jazykem

vyučovacím se konalo 27.6.1994.

Slavnostní zakončení školního roku 1993 - 1994 se konalo 30.6.1994. 

V té souvislosti děti obdržely svá vysvědčení a ti nejlepší i drobné dárky navíc.

Docházku zde ukončilo 10 dětí, z  nichž 8 bude navštěvovat vyšší třídy základní školy

s polským jazykem vyučovacím v Horní Suché a 2 v Českém Těšíně. 

Tohoto aktu se zúčastnili i zástupci obecního úřadu, místní organizace Polského svazu

kulturně osvětového a Matice školské.

Opravy elektrických rozvodů ve škole se prováděly o hlavních prázdninách nákladem

9 348,-Kč. 

V tomtéž období se provádělo i líčení soklů nákladem 6 900,-Kč.

Nový školní rok 1994 - 1995.

Ředitel školy připravil podrobný plán práce školy, dle platných předpisů a oficiálních

dokumentů, zejména o Státní správě a samosprávě ve školství z roku 1990. 

Hlavní úkoly didakticko-výchovné byly v  plánu přizpůsobené specifickým

podmínkám a potřebám místní školy. 

Jednalo se o:

- morální výchovu,

- realizaci naučných plánů a jejich přizpůsobení k  příručkám, dodávaným

sem z Polské republiky,

- estetickou a kulturní výchovu, podporu fyzických zdatností dětí a

spolupráce školy s rodiči, prostřednictvím Matice školské.

Základní škola s  polským jazykem vyučovacím v  Albrechticích zůstala nadále jako

dvoutřídní se čtyřmi ročníky nauky. 

Po ukončení 4. ročníku odcházely tyto děti do 5. tříd základních škol s  polským

jazykem vyučovacím většinou do Horní Suché nebo do Českého Těšína.
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Personální obsazení školy ve školním roce 1994 - 1995:

ředitel - Otakar Winkler,

učitelka - Ivona Guňková (bývalá ředitelka, nyní důchodkyně, zastupující 

   učitelku  Jolantu Kožusznikovou, která čerpala mateřskou dovolenou,

vychovatelka školní družiny - Janina Guňková,

školnice a uklízečka v jedné osobě - Jana Cieślová,

předseda Matice školské - Ing. Leszek Foltyn.

Třídy a rozdělení žactva:

1. třída 1. ročník 4 děti - třídní učitelka Ivona Guňková

3. ročník 4 děti   s 26hodinovým úvazkem 

  (v tom 5 přesčasových hodin).

2. třída 2. ročník 4 děti  - třídní učitel ředitel školy 

4. ročník 8 dětí      s 19 hodinovým úvazkem, 

   (v tom 2 hodiny přesčasové).

Ve školní družině bylo zapsáno 12 dětí, jejichž vedoucí byla vychovatelka Janina 

Guňková, která v rámci svého úvazku 28,5 hodin týdně vyučovala ještě 6 hodin v této 

základní škole a to tělocvik, ruční práce a výtvarnou výchovu v 1. až 4. ročníku.

Od 1.11.1993 platila obecní vyhláška, dle níž byli rodiče povinni platit 75,-Kč měsíčně

za dítě umístěné ve školní družině.

Průběh školního roku:

- zahájení školního roku 1993 – 1994 dne 1.9.1993,

- podzimní volno od 26. do 27. října 

- zimní prázdniny od 23. prosince do 3.1.1994,

- konec 1.pololetí 31.1.1994, spojený s dnem volna,

- jarní prázdniny od 28.2. do 4.3.1994,

- velikonoční prázdniny od 31.3. do 4.4.1994,

- konec školního roku 30.6.1994,

- hlavní prázdniny od 1.7. do 30.8.1994.

Nový školní rok 1994 - 1995 byl už tradičně zahájen slavnostně za účasti zástupců 

veřejné samosprávy (starosta obce, místní organizace Polského svazu kulturně osvětového – 

Ing. František Ježowicz, Matice školské – Ing. Lešek Foltyn) a rodičů, s uvítacím proslovem 

ředitele školy a kulturním vystoupením školy a kulturním vystoupením dětí. 
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Zvlášť srdečně byli uvítání žáčci 1. ročníku, kteří obdrželi na památku od obecního 

úřadu Pamětní listy s tradičními brašničkami.

Dne 13.9.1994 se konala členská schůze Matice školské, spojená s hodnocením své 

činnosti v uplynulém roce a s vytyčením úkolů v nastávajícím školním roce. 

Byl rovněž zvolen nový 20ti členný výbor, v čele s předsedou Ing. Leškem Foltýnem a

třemi členy revizní komise. 

V úvodu tohoto shromáždění vystupovaly děti 3. a 4. ročníků s krátkým kulturním 

programem (básničkami a písničkami).

Dne 18.9.1994 sehrálo loutkové divadélko „Bajka“, patřící hlavnímu výboru Polského 

svazu kulturně osvětovému, hru „Kouzelné křesadlo“ pro děti polské mateřské a základní 

školy.

Dne 21.9.1994 vystupovaly děti polské základní školy v kulturním programu na 

Setkání s nejstaršími občany obce s písničkami a básničkami.

Dne 21.10.1994 se zúčastnily děti polské základní školy, které byly členy souboru 

DROPS, se svým repertoárem Setkání s funkcionáři Polského svazu kulturně osvětového 

v Divadle v Českém Těšíně.

Dne 26.10.1994 se zúčastnili učitelé polské základní školy v Albrechticích Přátelského

setkání Sdružení polských učitelů, které se konalo v Těrlicku. 

Mimo jiné se zde prodiskutovaly metodicko-didaktické problémy a byly schváleny 

učebnice pro všechny předměty.

Dne 19.11.1994 získal Bronislav Palowski, žák 7. třídy polské základní školy, 1. místo

na II. Slezském festivalu dětských písní, konaném v Ozimku na Opolsku v Polsku.

Vystupoval zde v kategorii 13 až 15leté mládeže s písní „Twój cały dzień“. 

Za odměnu získal horské kolo a album o Polsku a navíc ještě osobní nabídku děkana 

Muzických umění v Katovicích ke studiu. Dokumentace 2912.

Dne 23.11.1994 se konaly přídní schůzky rodičů, na nichž byli rodiče informováni o

prospěchu a chování svých dětí v 1.čtvrtletí.

Dne 7.12.1994 se konala v  novém sálu Domu Polského svazu kulturně osvětového

Mikulášská besídka, kterou pro děti polské mateřské školy a základní školy zorganizoval

výbor místní organizace Polského svazu kulturně osvětového.

Dne 7.12.1994 organizovalo Sdružení polských učitelů setkání ředitelů základních

škol s  polským jazykem vyučovacím, na němž byli tito informováni o novém pracovišti

Pedagogického centra pro základní školy s polským jazykem vyučovacím. 

Dne 22.12.1994 se konala ve zdejší základní škole s  polským jazykem vyučovacím

Předvánoční besídka, spojená s konkursem „Hledáme nové talenty“ v recitaci a na festival.
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Organizace

Tělovýchovná jednota Baník - činnost v roce 1994.

Oddíl kopané v  Albrechticích prožíval v  roce 1994 svůj velký úspěch, který spočíval

v postupu tohoto mužstva do divize, což se projevilo i v jeho činnosti v roce 1994.

Dokumentace 2756.

Uvedená Tělovýchovná jednota Baníku sdružovala v  roce 1994 190 členů, z  čehož

bylo 48 žáků, 27 dorostenců a 115 dospělých. 

Ve výboru této organizace pracovalo 11 členů, kteří se scházeli ve 14ti denních

intervalech, aby řídili a zajišťovali sportovní soutěže pro zdejší 4 družstva. 

Výbor měl ve své hlavní náplni zabezpečování hladkého průběhu pohárových i

mistrovských soutěží stejně jako finanční a materiální otázky. okumentace 2754.

Na sklonku roku požádalo několik členů výboru o uvolnění z  funkce mezi nimiž byl i

předseda této organizace. 

Doplnění výboru bylo předmětem volby. Výbor byl takto doplněn na 11 osob. Za

odstupujícího, dosavadního předsedu převzal funkci na přelomu roku 1994 - 1995 ¨

Ing. Vladislav Šipula.

Před novým doplněným výborem stály náročné plány a úkoly. 

Mezi ně patří i nedořešený úkol získání pozemku pro tréninkové hřiště, což zatím

ztroskotávalo na stupňujících se požadavcích majitelů na odprodej vyhledaného pozemku.

Vynořovaly se i další úkoly jako opravy střechy šaten, nátěry tribuny, ale i práce,

spojené s údržbou plochy hřiště a okolí hřiště. 

Na podzim roku 1994 byla provedena plynofikace šaten a kluboven. K  zajištění tohoto

úkolu přispěl patronátní závod Důl 9.květen a obecní úřad v  Albrechticích. Celá tato akce

proběhla tak, že nenarušila plynulý chod podzimní části soutěže.

Družstvo mladších žáků se pod vedením trenérů Josefa Wojtyny a Aleše Břenka

umístilo v ročníku 1993 - 1994 na 6. místě se ziskem 22 bodů a skóre 51 : 36.

Oba jmenovaní trenéři přešli od podzimní části fotbalové soutěže ke starším žákům.

Družstva mladších žáků se ujali Pavel Šimek a Rudolf Tomašák, kteří se s  obnoveným

kádrem nejmladších fotbalistů umístili v  novém ročníku na 5. místě se ziskem 10 bodů a

skóre 14 : 13. 

Hlavním úkolem družstva byla příprava mladých adeptů kopané pro působení ve

vyšších věkových kategoriích. 
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Tato práce se dařila a byla proto velmi potěšující. Do této činnosti se úspěšně

zapojovali zdejší bývalí fotbalisté.

Družstvo starších žáků se v  ročníku 1993 - 1994 umístilo na velmi pěkném 2. místě

okresního přeboru se ziskem 43 bodů a daleko nejlepším skóre v této soutěži 147 : 21. 

Velkou zásluhu na tom měl vedoucí a zároveň trenér tohoto družstva Pavel Šimek,

který v dalším ročníku převzal mladší žáky. 

V novém ročníku 1994 - 1995 se starších žáků ujali Josef Wojtyna a Aleš Břemek.

V podzimní části soutěže okresního přeboru se umístili na 2. místě se ziskem 22 bodů a skóre

49 : 10.          Dokumentace 2930-2.

Družstvo dorostu, které v  ročníku 1993 - 1994 se umístilo na 12. místě krajské

soutěže, sestoupilo do okresního kola, což vyznamenáním nebylo. 

Příčinou neúspěchu byl úzký kádr tohoto družstva, jakož i značná nemocnost a také i

nezájem některých hráčů. 

Družstvo dorostu vedl Vladislav Šostok, kterému v  jarní části soutěže pomáhal

Měčislav Gradek. 

V jarním období sice v  družstvu došlo ke zlepšení, ale krajskou soutěž se už

nepodařilo uhájit. 

Nový ročník 1994 - 1995 soutěže okresního přeboru začalo družstvo dorostu pod

vedením trenéra Štefána Stolára s vedoucím Radoslavem Nietschem. 

V podzimní části soutěže  obsadilo družstvo 8. místo se ziskem 13 bodů 

a skóre 16 : 26. 

Na bedrech vedoucího a trenéra dolehl nelehký úkol doplnit a konsolidovat kádr

dorostu  a to hlavně z  řad zdejších odchovanců a starších žáků a také se vypořádat s  jedinci,

kteří soutěž narušovali nezájmem o přípravu, čímž narušovali sportovní morálku v  celém

družstvu. Výchova a zvládání této věkové kategorie bylo zvlášť náročné (pubertální a

postpubertální věk).

Měřítkem úspěšnosti celé tělovýchovné jednoty byla její samotná činnost a hlavně

výsledky družstva mužů. 

Toto družstvo vedl trenér Dušan Zbončák, jeho asistentem byl Ladislav Havlásek a

vedoucím družstva byl Ivan Marini. 

V podzimní části ročníku 1993 - 1994 se toto družstvo umístilo na 1. místě soutěže

s náskokem 4 bodů před druhým Rožnovem pod Radhoštěm. Toto umístění v  tabulce stavělo

naše družstvo do role favorita postupu do divize.        Dokumentace 2928-9, 2933-4.

Družstvo mužů tuto roli po náročné zimní přípravě zvládlo, takže vysněný úkol byl

splněn. 
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Na tomto úspěchu měl podíl celý kolektiv hráčů, který náležitě využil podmínek, které

jim vytvořil patronátní závod. 

Celou jarní část soutěže hrálo družstvo pod psychickým nátlakem. Některá utkání

neoplývala ani fotbalovou krásou, ale to vše bylo podmíněno ziskem cenných bodů. 

Po skončení soutěže bylo provedeno slavnostní vyhodnocení za velkého přispění

sponzorů pana Jurka a Klimsze .

Kromě toho družstvo mužů zvítězilo také v Českém poháru slezské fotbalové župy. 

Po úspěchu v  jarní části následovala tvrdá příprava na novou soutěž. Družstvo bylo

doplněno o několik hráčů, kteří měli druholigové zkušenosti. 

Vstup do soutěže v divizi ročníku 1994 - 1995 byl úspěšný, ale v  další části soutěže se

projevila vyšší náročnost divizní soutěže a v  konečném součtu se naše mužstvo mezi 16

účastníky umístilo na 12. místě 

s 18 body a skóre 27 : 30.   Dokumentace 2757, 2759.

Velkou sportovní událostí v  podzimní části soutěže bylo přátelské utkání družstva

mužů proti representačnímu výběru do 21 let. 

I když výsledek nebyl rozhodující, zůstane účast representačního výběru na našem

hřišti velkou událostí Tělovýchovné jednoty Baníku.

Všechna družstva kopané plně využívaly k  tréninku školního hřiště, tělocvičny a

vůbec spolupráce se školou byla na dobré úrovni. 

Také spolupráce s  obecním úřadem se rozvíjela a byla perspektiva další podpory

výkonného výboru jednoty k získání pozemku pro tréninkové hřiště.

Štít Albrechtic

Ve dnech 25. a 26. června 1994 probíhalo v  Albrechticích nad Vltavou již 21. kolo

fotbalové soutěže Štít Albrechtic. 

Zúčastnilo se ho 8 mužstev z Albrechtic, roztroušených v Čechách a na Moravě. 

Naše mužstvo Baníku se v  této soutěži umístilo na 2. místě, když v  rozhodujícím

utkání s  mužstvem Města Albrechtice prohrálo 0 : 3, i když ve všech předchozích

eliminačních zápasech vyhrálo. 

V roce 1995 se tento turnaj bude konat v Městě Albrechtice u Krnova.

Dokumentace 2935.

Oddíl Tělovýchovné jednoty Baník – sport pro všechny

V lednu 1994 byl uskutečněn 2denní výšlap na Prašivou pro žactvo, spojený se

závodivými hrami.

V únoru byl realizován tradiční ples „Pochování basy“.
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V květnu smažení vaječiny a opékání párků.

V záři byl realizován Sportovní den a 1. ročník Běhu Albrechticemi za účasti 115

žáků. Pro členy byl uspořádán autokarový zájezd na jižní Moravu.

V říjnu se konalo utkání v nohejbalu mužů.

Z činnosti Polského svazu kulturně osvětového v roce 1994

Všichni členové výboru této organizace plnili svou práci svědomitě v  mezích svých sil

a možností. 

Skupině mladých členů se podařilo zaujmout své vrstevníky prací v  organizování akcí

i na dokončování stavby spolkového domu. 

Hlavní tíha plnění úkolů však přesto spočívala na bedrech zkušených činitelů.

Schůze výboru se konaly vždy v první pondělí v měsíci. 

Celkem se výbor sešel k jednání 16 x. 

Před konáním akcí zasedal vždy organizační výbor. 

V květnu a listopadu byly svolány členské schůze, bohužel jen s  malou účasti členů

(53 a 33 osoby).

Činnost této organizace byla i v  tomto roce již tradičně zaměřena na organizování

kulturních akcí, jakož i na dokončení adaptačních prací na stavbě Domu Polského svazu

kulturně osvětového, poněvadž od záři 1994 nebyla organizace schopna udržet místnosti

v objektu Dělnického domu (kvůli nájemnému). 

Členové této organizace by se tak neměli kde scházet, když prakticky v  té době nebylo

v obci sálu ke konání kulturních akcí.

I přes tyto nesnáze se podařilo uskutečnit v roce 1994:

- 15.1.  Dětský ples, jehož se zúčastnilo 184 osob. 

Hezké vystoupení předškolních i školních dětí, skvělé bufety i chuť

setkání se přátel, byla již několikaletá devíza dobré zábavy. 

Na akci se společně podílel Polský svaz kulturně osvětový, ředitelství

polské mateřské a základní školy a Školní matice, dle zásady, že

společně je možno udělat více.

- 15.1. Tradiční Ples Polského svazu kulturně osvětového, velmi zdařilý za 

účasti 156 hostů. 

Jeho průběh byl zpestřen zajímavými atrakcemi, včetně dražby o 1

milión Kč. Ke vskutku karnevalové náladě přispěl svým vystoupením i

taneční soubor této organizace.
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- 15.2.  „Śledziówka“, konaná již tradičně několik let. 

Bylo to slavnostní setkání členů pěveckého souboru, Klubu žen, seniorů

a okrskových. Akce se zúčastnilo 37 osob.    Dokumentace 2940.

- 23.5.  Smažení vaječiny za účasti 78 osob. 

Kolem domu Polského svazu kulturně osvětového zazníval zpěv až do

pozdních večerních hodin. Dokumentace 2936

- 29.5.  Členská schůze, spojená s přednáškou a diafilmem u příležitosti 

50. výročí bitvy u Monte Casino. 

Bohužel jen s  malou účasti členů. Hezký a patriotický program shlédlo

jen 53 osob. Úsilí mnoha zkoušek nebylo využito, škoda.

Dokumentace 2936.

- od 4.6. do 7.6. Výstava prací žactva i předškolních dětí, jakož i žen klubu Polského

svazu kulturně osvětového v  prostorách nově otevřeného Domu

Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích, zaujala hodně

příznivců. 

Navštívilo ji 312 osob. Byla úspěšná i finančně.

Dokumentace 2936, 2938.

- 5.6.   „Trojok Śląski“ v Karviné – celosvazová akce, na níž vystupoval i 

albrechtický pěvecký soubor Polského svazu kulturně osvětového,

jakož i ostatní soubory z  celého Těšínska a některé soubory z  Polska a

z Čech. 

Na školních radovánkách vystoupil 50ti členný smíšený soubor

z Czyžowic z Polska.

- 6.8.   U příležitosti 50. výročí Životické tragédie vystupovali v programovém 

bloku i členové albrechtického pěveckého souboru. Členky

albrechtického Klubu žen společně se sekcí Sdružení žen Hlavního

výboru Polského svazu kulturně osvětového připravily přijetí oficiálním

hostům, kteří se zúčastnili oslavy. 

Děkovný dopis za práci s  tím spojenou obdržel Klub žen od okresního

výboru Českého svazu bojovníků za svobodu.

- 20.8.  Zájezd do Czyžowic v Polsku byl realizován na pozvání u příležitosti 

jubilea tamějšího pěveckého souboru. 

Zúčastnila se ho devítičlenná delegace pěveckého souboru Polského

svazu kulturně osvětového z Albrechtic.

- 10.9. „Babski festyn“ – opět akce společná se sekcí Sdružení žen u Hlavního 
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výboru Polského svazu kulturně osvětového, setkání žen od Mostů až

po Bohumín. 

Společné zpěvy, vystoupení našeho souboru pěveckého i divadelního

souboru DROPS a vydatné pohoštění uspokojilo 234 zúčastněných

osob. Dokumentace 2920.

- 15.11. Na členské schůzi byli představeni kandidáti pro komunální volby. 

Na této schůzi se dostavilo pouze 33 členů organizace. 

Ve volbách pak bylo zvoleno 7 členů místní organizace Polského svazu

kulturně osvětového do 17 členného zastupitelstva.

- 7.12.  Setkání s Mikulášem. 

Velmi zdařilá akce pro předškolní a školní mládež. Členky Klubu žen

k této příležitosti napekly pečivové figurky Mikuláše a čerta. 

Akce se zúčastnilo 56 osob.

- 28.12. Vánoční „Wigilijka“ na níž se sešlo 109 osob. 

Na vánoční atmosféru přispěl svým vystoupením smíšený pěvecký sbor

místní organizace Polského svazu kulturně osvětového a mládež polské

základní školy. Nálada byla jako za starých dobrých časů.

Dokumentace 3220.

Je nutno poznamenat, že všechny uvedené akce se konaly v  místnostech, v  nichž

probíhaly opravné práce, což znamenalo vynaložení mnohem většího úsilí obětavých lidí

k tomu, aby se akce vůbec mohly uskutečnit. Při tom bylo bezplatně odpracováno 1 950

hodin.

Jak pracovaly soubory?

- Smíšený pěvecký soubor pracoval systematicky nejdéle ze všech souborů této

organizace. 

Každé úterý se scházelo 25 obětavých zpěváků, kteří se spolu se svým dirigentem

Vladislavem Molendou snažili o to, aby polská píseň stále zaznívala ve zdejším

kraji. 

Bohužel však mladí raději poslouchají, než aby šli také zpívat. Současně však také

svítá naděje, že když organizace má konečně svůj vlastní dům, že půjde všechno

lépe.

- Klub žen sdružoval 25 paní. 

Řadil se k  těm nejaktivnějším. Členky se scházely vždy první středu v  měsíci.

Chystaly bufety na všechny akce místní organizace, organizovaly výstavu,

pomáhaly sekci Sdružení žen při pořádání celosvazových akcí, organizovaly výlet
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do Klimkovic, 10 žen se zúčastnilo Podzimního koncertu v  Českém Těšíně a 2

členky jely s  celou skupinou  žen z  Těšínska do Warszawy na pozvání Wspólnoty

Polskiej. 

Klub je početně malý, poněvadž pouze 11 jeho členek pracuje při každé akci a

zbývající jeho členky se už na pracích nepodílejí s  ohledem na svůj vysoký věk a

nemoci. Jedná se o sehraný kolektiv, který vede paní Małgořata Fajová. Hodně

v přípravách bufetů jim pomáhá kuchař, pan Vladislav Kowalczyk.

- Klub seniorů uskutečňoval setkání každý čtvrtek v měsíci. 

Jeho členové byli obětavými pracovníky při adaptaci spolkové budovy v  obci.

Napomáhali taktéž při instalaci výstavy. 

Vedoucím seniorů byl Oskar Delong.

- Klub mladých nepracoval systematicky. 

Připravil však taneční vystoupení na ples (předtaneční), s  čímž se pak presentoval

2 x. 

Mnozí členové tohoto klubu pomáhali rovněž při adaptačních pracích na stavbě

Domu.

- Divadélko DROPS oživilo svou činnost. 

Nacvičilo 4 představení (Dobra Hanka i zła Marynka, Stareczka, Czarno na

białym a Jak święto Barborka przykludziła świętego Mikołaja), s  nimiž pak

dohromady vystoupilo 11 krát. 

S hrou Dobra Hanka i zła Marynka vystoupilo divadélko DROPS i na festivalu

v Krośnie v Polsku, kde získalo cenu. 

DROPS se rovněž zúčastnil divadelních dílen v Rabce v Polsku.

Hospodářská činnost

Největší úsilí museli členové soustředit na dokončení adaptace Domu Polského svazu

kulturně osvětového. Mnozí zde pracovali bezplatně, jiní věnovali peníze. 

Od 4.6.1994 byly dány do provozu salónky na 1.patře. 

O prázdninách se dostala místní organizace do velmi nepříznivé situace. Začalo chybět

peněz k  nákupu stavebního materiálu. Nedostávalo se hotových peněz na instalaci

ústředního topení, zavedení plynu, vybavení kuchyně a sociálních zařízení. V  této situaci

pomohly bezúročné půjčky se sesterských organizací z  Věřňovic (20  000,-Kč), Bludovic

(20 000,-Kč), Jablunkova (20  000,-Kč), od Svazu krojovaných horníků (20  000,-Kč), od

Školské matice (10 000,-Kč). 
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Přišla i vhod částka 23  000,-Kč, věnovaná obecním úřadem na zakoupení plynového

kotle. Práce se opět mohly pohnout. Na přelomu roku 1994 - 1995 se prováděly

dokončovací práce v sálu, byla dovybavena kuchyň a omítky v suterénu. 

V roce 1994 odpracovali obětaví členové a příznivci zdarma 5 237 hodin.

Instalaci plynu provedla firma INTOP a plynového kotle firma MAREL Petra Tichého.

  Dokumentace 2757, 2937.

Od  samého začátku adaptačních prací na této budově bylo odpracováno zdarma

20 845 hodin, což svědčí o angažovanosti mnoha členů této organizace. 

Dík patřil i všem členům, vykonávajícím funkce desítkářů, kteří napomáhali sdružovat

členskou základu k  činnosti. Chodili po domech členů, což byla práce nevděčná, při čemž

strávili 2 000 hodin volného času.

V Albrechtických listech 1/1994 byl uveřejněn plán akcí místní organizace Polského

svazu kulturně osvětového na 1.pololetí roku 1994. Dokumentace 2754.

Činnost Automotoklubu v Albrechticích

Navzdory těžkostem, s  nimiž se členové této místní organizace potýkali, zejména po

finanční stránce, se podařilo za sponzorské pomoci obecního úřadu a dalších uspořádat

tradiční Minikárový víkend ve dnech 18. a 19.června 1994. 

V něm byla zahrnuta soutěž Oblastního poháru, dne 18. června a 7. ročník Putovního

poháru, zvaný Albrechtická míle dne 19.června 1994. 

Z tohoto důvodu byla po dobu závodů uzavřena okresní silnice v  úseku Albrechtice

sídliště po křižovatku ve Stanislavicích. Byly povolovány jen mimořádné průjezdy na

předchozí požádání. 

Vlastní závod proběhl hladce bez komplikací a zranění. Dokumentace 2756.

Činnost Českého mysliveckého svazu

Název organizace Myslivecké sdružení „Velký les“ Albrechtice-Horní Suchá. 

Tato organizace prožila v roce 1994 druhý rok nové transformace a hodnotila tudíž její

klady a nedostatky. 

Klady se projevily hlavně v  tom, že v  zemědělství se ustalo s  tak intenzivním

hnojením strojenými hnojivy, jak bylo zvykem dříve. Přibylo neobdělávaných ploch, na nichž

zvěř nacházela více úkrytů a klidu. 

Honitba měla být dle smlouvy s  Honebním společenstvím na prvních 5 let bezplatná.

Nestalo se tak, poněvadž výdaje, spojené s  vyřizováním pronájmu byly přinejmenším takové,
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jako vlastní pronájem a navíc musel být zaplacen zpětně roční pronájem za část lesní honitby

Lesům České republiky.

Honitba byla zařazena do 3.jakostní třídy pro veškerou lovnou zvěř.

Výměra honitby v roce 1994 činila 1 889,5 ha (1 039 ha orné půdy, 516 ha lesa, 

124,5 ha pastvin, 127 ha ostatních ploch, 25 ha luk a 58 ha vodních ploch. 

Okresní úřad v Karviné stanovil na tuto výměru normované jarní stavy takto: 

- Zvěř bažantí 324 kusů s poměrem pohlaví 1 : 5 a s přírůstkem 0,7 kusů.

- Zvěř zaječí 180 kusů s koeficientem přírůstku 0,5 kusu. 

- Srnčí zvěř 68 kusů s poměrem pohlaví 1 : 1 a s koeficientem přírůstku 1,0. 

- Daňčí zvěř 3 kusy s  poměrem pohlaví 1 : 1 a s  koeficientem přírůstku 0,8

kusu.

Dle výměry a normovaného jarního stavu zvěře by se zdálo, že honitba je svou

rozlohou výhodná pro zdárné myslivecké hospodaření. 

Ve skutečnosti hospodaření v  této honitbě bylo velmi obtížné, spojené se zvýšeným

úsilím, aby se dosáhlo alespoň částečně uspokojivého výsledku. 

Honitba byla silně narušována lidmi, několik set ha se nachází mezi obytnými domy.

Část honitby od Pacalůvky kolem přehrady až téměř k  hrázi, spolu s  vodní plochou je téměř

nulová. Tu je možno považovat jenom jako komoru pro zvěř, která se tam může jen na

krátkou dobu usídlit. 

V nemalé míře se rozmáhá i pytláctví, toulaví psi a kočky.

Bylo proto rozhodnuto, po uplynutí první poloviny pronájmu, zredukovat výměru

honitby a její nevyhovující část dále nepronajímat. 

Pro operativnější výkon péče o zvěř byla honitba rozdělena na 8 úseků, do nichž byli

zapojeni všichni členové Mysliveckého sdružení. V  každém úseku byla umístěna bouda pro

uskladnění krmiva, nářadí a kniha obchůzek. Pro každý úsek byl určen jeden vedoucí, který

v něm řídil a organizoval činnost. 

Po několika změnách a přesunech bylo možno konstatovat, že se úseky stabilizovaly a

že v nich byly vytvořeny příznivé podmínky pro mysliveckou činnost.

Péče o zvěř

Pro přikrmování bylo zakoupeno 1000 kg ovsa, 1000 kg pšenice, 4000 kg kaštanů a

2000 kg žaludů. 

Byla zajištěna 1 vlečka plev a další si někteří členové zajišťovali individuálně,

k čemuž patřilo i seno a jeřabiny. 
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Pan Matl zajistil a vypěstoval dužnaté krmivo (krmnou řepu a mrkev). Na políčku na

tak zvané 216 pod Červenkami byla vypěstována kukuřice. 

Bylo proto konstatováno, že krmiva bylo zajištěno dostatek v  množství i v sortimentu.

Sůl se nekupovala, protože byl přebytek ještě z roku 1993.

Na přikrmování zvěře v  zimě byl vytvořen osvědčený systém, který zaručoval

pravidelné přikrmování drobné pernaté, srstnaté i spárkaté zvěře. 

Byla provedena jarní a podzimní vakcinace lišek a byl založen ozdravný medikament

REFENDAZOL pro spárkatou zvěř. Dokumentace 2808.

Pro přikrmování bylo zřízeno 20 krmelců a 40 zásypů. 

Malý počet byl zaječích krmelců a ty, které byly, tak se do nich nezakládalo.

Neuspokojivý stav byl u posedů, jichž bylo sice 20, z  toho 3 kazatelny (jedna v  5

úseku a 2 v  7 úseku). Pět posedů bylo nevyhovujících. Konstatovalo se, že posedy neslouží

jen k lovu, nýbrž i k  pozorování zvěře. Měly by proto být pohodlné a umístěné na správných

místech v každém úseku. Proto bude této otázce věnována zvýšená pozornost.

Jarní sčítání zvěře:

Ke 31.3.1994 bylo v honitbě 153 kusů zajíců, 239 kusů bažantů, z toho 230 slepic a 59

kohoutů, 79 kusů srnčí zvěře, z  toho 30 srn, 12 srnčat, 14 srnců v  1. věkové třídě, 12 srnců ve

2. věkové třídě a 11 srnců ve 3. věkové třídě, 7 kusů daňčí zvěře, z  toho po jednom daňku

v každé věkové třídě, 2 daněly a 2 daňčata. 

Oproti normovanému stavu scházelo 27 zajíců, 35 kusů bažantů, ale přebývalo 11

kusů srnčí a 4 kusy daňčí zvěře. 

Od těchto součtů vycházel plán chovu a lovu. 

U zvěře zaječí i bažantí se přírůstek počítal z  celkového stavu, u zvěře spárkaté jen ze

samičích kusů.

V lovecké sezóně 1994 byl na letní stav zvěře (před lovem) stanoven plán lovu: 

Srnčí 40 kusů, z  toho 19 srnců (9 v  1. věkové třídě, 4 ve 2. věkové třídě a 6 ve 3.

věkové třídě).  Sloveno bylo 15 kusů (9 v  1. věkové třídě, z  toho 1 zraněn autem, 4 ve 1.

věkové třídě a 2 ve 3. věkové třídě). 

Srn bylo plánováno k  odlovu 13. Sloveno bylo 8. Srnčat 7, 6 odstřelem a 1 kus stržen

psem při honu. Holé srnčí zvěře bylo sloveno celkem 15 kusů.

Úhyn – 3 srnci (1 ve 2. věkové třídě a 2 ve 3. věkové třídě), srny 4 a srnčata 2.

Vzhledem k  tomu, že se úhyny započítávají do plánu lovu byl u srnců 1 kus pod

plánem a u holé zvěře byl plán sice splněn do počtu, ale těch 9 úhynů činilo minimálně 90 kg

ulovené zvěře.

Z celkového počtu plánu 40 kusů bylo splněno 39, ale jen 30 kusů bylo zužitkováno.
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U daňčí zvěře byl plán odlovu 6 kusů, z  toho po jednom kusu z  každé věkové třídy (1.

až 3.), 2 daněly a 1 daňče. 

Přesto, že povolenky k  lovu byly vydány již tři a půl měsíce dopředu držitelům

kulovnic, nebyl uloven ani 1 kus. Zde tedy plán lovu nebyl splněn a tím se Myslivecké

sdružení ochudilo asi o 150 kg ulovené daňčí zvěře. 

U zajíců byl plán odlovu 50 kusů splněn. Zde bylo podotknuto, že přednosta okresního

úřadu vydal 17.10.1994 nařízení ke zvýšenému odstřelu zajíců ve všech ohniscích a

ochranných pásmech s brucelózou, k němuž patřily i Albrechtice. 

Plán odlovu bažantů byl 167 kusů. Sloveno bylo 92 kusů. 

Nesplnění plánu o 75 kusů nespočívalo jen v  nepřízni počasí v  době honu, ale bylo

zaviněno i benevolentností a nedisciplinovaností některých účastníků honu.

V lovecké sezóně 1994 bylo na drobnou zvěř uskutečněno dle plánu 6 řádných honů a

1 mimořádný – regulační. 

Účast členů na honech byla v  průměru 22 (mimo hostů). Nejslabší účast byla na

posledním řádném honu 17.12.1994, kdy se dostavilo jen 19 členů ze 31. 

Na regulačním honu byla účast 17 členů. I to svědčilo o benevolentním přístupu členů

k plnění práva výkonu myslivosti.

Nejvíce kohoutů bylo střeleno v 8. úseku (32 kusů), v němž byl vedoucím 

pan E. Dzienglovicz.

Zajíců bylo střeleno nejvíce na 3 honu ve 2. a 3. úseku (13 kusů), kde byli vedoucími

pan Palowski a pan Špalek.

Užitkové zvěře, nepodléhající plánování, bylo sloveno na nehonebním pozemku Sady

v Životicích a to 14 zajíců a dále v  honitbě 11 králíků, 14 holubů hřivnáčů a 10 kachen

březňaček. 

Odlov škodlivé zvěře:

V roce 1994 byly uloveny 2 lišky, 8 liščat bylo vykopáno, 1 kuna lesní, 2 tchoři, 9

strak, 25 toulavých psů a 110 koček.

Na lišky byly uspořádány 2 hony, avšak bez úspěchu a za slabé účasti členů.

Návnady-kladení, dokumentace 2994. 

Produkce užitkové zvěře činila 0,29 kg na 1 ha honitby a 17,67 kg na 1 člena

Mysliveckého sdružení (počítalo se 31 členů). 

Zužitkováno bylo 547,8 kg zvěře a to na srnčích hodech, na plese a podílech vlastní

potřeby členů.
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Hodnocení trofejí.

S průběrným odstřelem byla vyjádřena spokojenost až na 2, u nichž je možno

předpokládat, že budou označené červeně. 

Jednalo se o trofej špičáka 1. věkové třídy pana Zigmunda (parůžky nevysoké, ale

silné, pěkně vyvinutá věncovitá růže, silné pučnice). 

Taktéž trofej pana Sýkory, zařazena do 2. věkové třídy. Parůžky poměrně vysoké,

nepravidelný vidlák s  levým kratším parůžkem, jehož vrchní část byla asi poškozená

zlomením, růže jsou slabší, pučnice silné. 

Trofeje bude definitivně hodnotit hodnotitelská komise. 

S průběrným odstřelem bude vyjádřena spokojenost, budou-li tyto dvě trofeje

ohodnoceny zeleně.

Myslivecké sdružení mělo na sklonku roku 1994 čtyři nové adepty, kteří byli

přičleněni na praktickou výuku zkušeným členům.

Činnost Českého svazu zahrádkářů

Místní organizace Českého svazu zahrádkářů v  Albrechticích měla na sklonku roku

1994  67 členů.

Výbor se v roce 1994 sešel 7 krát a jednal o zajištění plánovaných úkolů. 

Bylo konstatováno mimo jiné, že klubovní budova, stojící u starého kostela vyžaduje

nutnou opravu, nátěry oken, oprava fasády, u oplocení je nutno provést novou podezdívku

plotu, což bude nutno provést v roce následujícím.

Klubovní budova byla využívána pro zahrádkářské akce, ale též pro různé rodinné

oslavy členů i nečlenů.

Sečení zahrady zajišťoval přítel Špalek. Prořezávku keřů a stromů obstarali členové

výboru (pan Kowalczyk, Galuszka, Štefek, Špalek Szymurda, Ing. Niemec, Jonszta,

Chodura).

V roce 1994 se kvůli nízké úrodě jablek nemoštovalo. 

Byl uskutečněn autokarový zájezd členů na zahrádkářskou výstavu.

V osadě Bažantnice (zahrádkářské), která podléhá místní organizaci, nebylo v  roce

1994 zjištěno závažnějších nedostatků. Byla utvořena samospráva zahrádek a sice tříčlenná. 
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Funkci převzala paní Alena Pavelčíková, pan Tadeáš Jančík a pan Ladislav Szymurda.

Ve výboru došlo po onemocnění jeho předsedy ke kritické situaci, když nemohl kvůli

dlouhodobému onemocnění vykonávat svou funkci. 

Tuto funkci nechce žádný člen vykonávat, proto hrozilo nebezpečí, že se výbor

rozpadne. Situace stagnovala na hledání nového vhodného předsedy.

Činnost základní organizace Českého zahrádkářského svazu – osady Paseky.  

Na výroční členské schůzi za rok 1994 byly členům odebírány členské průkazy

k vylepení členských známek (na rok 1995). 

V průběhu této schůze byl rovněž prováděn výběr poplatků za elektřinu (pan

Kokošínský) a udržovací poplatek a daň z  pozemku na rok 1995 (členové pan Halabrin a pan

Konieczny).

Hlavní zprávu o činnosti základní organizace za rok 1994 přednesl za onemocnělého

předsedu pana Němce pokladník pan Ondrušek. 

Podrobně přítomným vysvětlil průběh a postup při zajišťování odkoupení pozemků a

platebního vyrovnání za ně. 

Hovořil rovněž o problematice úvěru od spořitelny a o úrocích. 

Upozornil na možnost vyrovnání pohledávek za společné pozemky, složením podílů

jednotlivých členů. K  těmto možnostem byla vyhlášena anketa, v  níž členové mohli vyjádřit

svůj názor na další postup.

Ve výroční zprávě se hovořilo o činnosti výboru základní organizace za rok 1994, o

hospodaření této organizace. O provedených revizích a také o obsahu kupní smlouvy,

uzavřené s vlastníky pozemků. 

Byl navržen postup při prodeji parcel jednotlivým členům se stanovením termínů pro

zaplacení poplatků.

Tuto zprávu doplnil právní zástupce JUDr. Kříž v  otázkách kupních smluv, cen

pozemků a převodů parcel jednotlivým členům, při čemž výbor zvolil nejpřijatelnější

podmínky pro celou organizaci.

Členové měli možnost zvážit, zda převezmou úvěr od spořitelny na zaplacení

společných pozemků s poměrně vysokých úrokem, nebo zda použijí vlastních peněz. 

Nepřevzetím úvěru by totiž základní organizace ušetřila více než 65  000,-Kč na

úrocích. 

Z tohoto důvodu se 95,5% členů – uživatelů parcel rozhodlo nebrat úvěr a raději

zaplatit vloženými podíly.
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V diskuzi pak vystoupilo 16 členů a hovořilo se hlavně na téma rozvodu a odběru

elektřiny, čerpání vody, o údržbě vodovodního rozvodu, o brigádnické činnosti, placení

poplatků, kupních smlouvách, převodech parcel, sousedských vztazích, společných

pozemcích, parcelách na státních pozemcích, ukládání a odvozu odpadu a jiné. 

Převážnou většinu dotazů a na připomínky vysvětlili pan Cmiel, Ondrušek a JUDr.

Kříž. Nevyřešené problémy byly předány k projednání ve výboru.

Byla provedena volba nového výboru základní organizace v následujícím složení:

- předseda Jaroslav Němec,

- pokladník a jednatel Jaroslav Ondrušek,

- hospodář a výpomocný jednatel Petr Václavík,

      a výběrčí odběru elektřiny v části B 

- správce areálu základní organizace Jan Halabrin,

- místopředseda pro výstavbu Tomáš Doležel,

- člen a údržbář elektrorozvodů v části A Bruno Ćmiel,

        v části B Bedřich Fišbach,

- člen a výběrčí elektřiny (odběru) Petr Kokošínský,

      v části A a zařazení ve skupině pro výstavbu

- člen, zařazený ve skupině pro výstavbu Josef Haman, Jiří Vojáček a    

Miroslav Prokeš.

Do revizní komise byli zvoleni: Konieczny, Heiser a Svobodová.

Doplatek k zakoupení pozemků ve výši 2,73Kč za m2 dle požadavku vlastníků 

pozemků a kupní smlouvy, to je celkem 17,73Kč za m2, kdy každý uživatel parcely k dosud 

složené částce doplatil 1 092,-Kč. 

Uhrazená částka se připisovala k účelovému investičnímu příplatku (ÚIPA) bez 

amortizace. 

Při odchodu člena ze základní organizace se vložená částka za společné pozemky 

vracela v plné výši a nový člen uhrazoval tuto částku na účelový investiční příplatek.

Byl schválen dodatek k přehledu poplatků z března 1994 a sice, že schválené penále 

10% za nedodržení termínu platby se bude účtovat vždy dalšími 10% za každý započatý 

měsíc z dlužné částky.

Na rok 1995 bylo stanoveno odpracovat 15 brigádnických hodin na každého člena. 

Cena 1 brigádnické hodiny byla stanovena hodnotou 40,-Kč. 

Neodpracované hodiny bude muset příslušný člen uhradit. Hodiny odpracované navíc 

budou propláceny členům.
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V roce 1994 zrušili členství v základní organizaci 4 členové a 10 se nové přihlásilo.

Stanovené poplatky a termíny k zaplacení v roce 1995:

- udržovací poplatek na rok 1995 a daň z pozemku 418,5 Kč do 30.4.,

- doplatek na zakoupení parcely 1 092,-Kč do 30.4.1995,

- podíl na společné úhrady 367,-Kč do30..4.1995,

- za vyměření parcel na státních pozemcích 1 500,-Kč do 31.5.1995,

- podíl na společné pozemky 1 991,-Kč do 30.6.1995,

- daň z převodu parcely 244,-Kč do 30.6.1995,

- ostatní poplatky v termínech dle přehledu poplatků z 13.3.1994,

- roční nájem z parcel na státní půdě 325,-Kč do 30.6.1995.

Výbor pravidelně, měsíčně informoval členy o postupech v  majetkoprávních vztazích,

o své činnosti ve vývěsních skříňkách a též ve vydávaném „Informátoru Paseky“.

Dokumentace 2948.

Činnost svazu krojovaných horníků

Členové jmenované místní organizace se zúčastňovali svých vlastních a většinou 

cizích akcí (spřízněných a družebních organizací) jako například:

Hornického plesu v Horní Suché dne 15.1.1994 (8 členů),

Plesu Polského svazu kulturně osvětového v Albrechticích rovněž 15.1.1994 (6 členů),

účast 16 členů na pohřbu dne 28.2.1994,

Hornické slavnosti ve Stonavě dne 14.5.1994 (výročí 80 let založení tamější

organizace horníků) se zúčastnilo 23 naších členů,

Smažení vaječiny, vlastní akce dne 18.6.1994 (14 členů),

Hornické slavnosti v Horní Suché dne 26.6.1994 (6 členů),

Slavnostní schůze k výročí 70 let Dolu Československé armády dne 13.8.1994 

(4 členové),

Hornické slavnosti 70. let Dolu Československé armády v Karviné (15 členů),

účast na mši svaté ke svaté Barboře v Albrechticích (20členů).

Někteří členové pomáhali brigádnickou práci patronátní organizaci při adaptaci Domu

Polského svazu kulturně osvětového.
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Podobně jako v  uplynulých létech se pokračovalo v  tradici návštěv jubilantů – členů

místní organizace horníků. 

Takové byly v roce 1994 vykonány 4 (75, 80, 85 a 90 let).

Nezapomínalo se ani na těžce nemocné členy (v roce 1994 byli 4).

Výbor se sešel v  roce 1994 celkem 11 krát s  průměrnou účasti 60 – 70 % členů

výboru.

Místní organizace Svazu krojovaných horníků měla v roce 1994  46 členů. 

V průběhu roku 1 člen vystoupil  a 1 se nově přihlásil. 

Nejstaršímu členovi bylo 90 let.

Místní organizace České strany sociálně demokratické

V červnu 1994 došlo k  založení místní organizace jmenované strany v  Albrechticích,

čímž byl splněn jeden z  úkolů z  Okresní výroční konference České strany sociálně

demokratické z ledna 1994, která se konala v Havířově.

Prvním předsedou nově vzniklé místní organizace byl zvolen pan Juraj Legindi (člen

obecní rady). 

Místopředsedou se stal pan Bruno Waloszek a hospodářem pan Ludvík Vlašic.

Dokumentace 2943.

Této události předcházela i propagační činnost samotného předsedy této strany pana

Miloše Zemana, který se v  Albrechticích představil na Besedě s  občany v  sálu hasičské

zbrojnice.          Dokumentace 2944-6.

Ustavující schůze se konala 9.5.1994 v  místní restauraci AMI u nového sídliště

v Albrechticích za přítomnosti hostů Ing. Václava Žaluda, zástupce Okresního výboru České

strany sociálně demokratické v  Karviné a Františka Chobota z  Městské organizace této strany

v Havířově. 

Zakládajícími členy byli pan Bruno Waloszek, Juraj Legindi, Augustin Szewieczek,

Ludvik Vlašic a Emil Dworok.

V roce 1994 bylo uskutečněno 9 výborových a členských schůzí. 

Členská základna měla 6 členů. Účast na schůzích byla 75%.

Hlavní činnost byla soustředěna na přípravu komunálních voleb v obci. ¨

Podařilo se plně obsadit kandidátní listinu 17 kandidáty, členy i nečleny, což svědčilo o přízni

spoluobčanů obce k programu a orientaci České strany sociálně demokratické.

Volební program komunálních voleb byl vypracován a připomínkován za účasti všech

členů a byl pak rozeslán poštou do všech domácností. 
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Dne 10.11.1994 se konala veřejná předvolební schůze v  požární zbrojnici, na níž se

představili kandidáti pro komunální volby. 

Byl přednesen volební program a uskutečnilo se setkání s  místopředsedkyní České

strany sociálně demokratické, paní Petrou Buzkovou a občany naší obce. 

Jednání zpestřila svým vystoupením hasičská dechová kapela z  Horní Suché pod

vedením pana Františka Smugaly.

V komunálních volbách získala Česká strana sociálně demokratická v  Albrechticích 3

mandáty do obecního zastupitelstva. 

Oproti roku 1990, kdy se zúčastnilo komunálních voleb v  obci 73,7% voličů, byl

zaznamenán pokles voličů a to na 59,3%.

Tři získané mandáty do obecního zastupitelstva za Českou stranu sociálně

demokratickou obsadili 2 její členové a to pan Juraj Legindi a paní Jiřina Pěgřímková a 1

nečlenka slečna Šárka Kocurová.

Před vlastní volbou starosty obce, členů obecní rady, komise finanční a kontrolní byly

vedeny konzultace o obsazení funkcí a představiteli Občansko demokratické strany a

Komunistické strany Čech a Moravy. 

Česká strana sociálně demokratická prosazovala na místo starosty obce pana Juraje

Legindiho, který pak byl 14 hlasy zvolen. Bylo konstatováno, že komunální volby dopadly

v Albrechticích pro Českou stranu sociálně demokratickou nad očekávání dobře.

Český svaz žen

Činnost místní uvedené organizace v  Albrechticích se v  roce 1994 postupně

stimulovala. 

Na konci roku došly členky výboru k  závěru, že bude nutno asi tuto místní organizaci

rozpustit, když dosavadní členky výboru chtějí rezignovat se svých funkcí a ochotné nové

členky se těžko najdou. 

Příčinou toho byly těžkosti, které pro organizaci znamenaly nové skutečnosti,

například cenové relace za pronájem sálu pro akce. 

Pořádali-li se nějaká burza, beseda, společenský večírek, či cokoliv jiného, pak příjmy

z těchto akcí nestačily pokrýt výdaje na akci (nájem, zdanění, hudba a jiné). To vše i v  případě

práce pořadatelek bez nároku na jakoukoliv odměnu. 

Dokonce i zájezdy se přestaly rentovat, nehledě k  tomu, že vznikaly čím dále větší

potíže s vytížením objednaného autokaru, kvůli nezájmu lidí zúčastnit se.

Práce místní organizace Českého svazu žen se v  roce 1994 prakticky omezila na

schůzky výboru, které se zprvu konaly měsíčně a ke konci roku se stále  větším odstupem.
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Svým způsobem tu zřejmě nepříznivě ovlivnily existenci této místní organizaci velmi

nízké členské příspěvky, které se vybíraly v hodnotě 10,-Kč za 1 rok.

Sbor dobrovolných hasičů v Albrechticích

Činnost v   roce 1994

Organizace sdružovala na konci roku 1994 celkem 65 členů. I zde se začíná projevovat

pokles počtu členů, podobně jako i v jiných organizacích. 

Průměrný věk členů byl propočten na 48 let. 

V průběhu roku byli získáni 4 noví členové. 

Výbor se sešel v  průběhu roku 4 krát se 70% účastí. Projednávaly se organizátorské

záležitosti v souvislosti se zajišťováním stanovených úkolů.

Při udržovacích pracích ve zbrojnici odpracovali členové 481 hodin a při údržbě

požární výzbroje 50 hodin. Při údržbě vodních zdrojů pak 20 hodin. 

Již tradičně určené delegace navštěvovaly své členy u příležitosti jejich životních

jubileí.

Výjezdní jednotku tvořila četa 10 mužů –členů, kteří se scházeli na nepravidelných

schůzkách, v jejímž průběhu zdokonalovali a ošetřovali jim svěřenou hasičskou techniku.

Ženy - členky této organizace se podobně jako v letech uplynulých aktivně zapojovaly

do všech akcí pořádaných hasičskou organizací. 

Činnost sboru dobrovolných hasičů je možno rozdělit na represivní a preventivní. 

V roce 1994 se výjezdní jednotka zúčastnila 1 námětového cvičení a několika soutěží,

pořádaných okolními hasičskými sbory, v  nich albrechtičtí dosahovali nadprůměrných

výsledků.

Brigádnické práce členů se zaměřovaly mimo jiné na údržbu objektu hasičské

zbrojnice. 

Prováděly se nutné opravy, líčení. 

V rámci prevence se členové podíleli účasti v  požárních hlídkách při akcích

pořádaných obcí, dvoučlenné skupiny prováděly preventivní prohlídky komínů v  obci,

kontrolovali funkčnost vodních hydrantů a jiné.

V roce 1994 obecní zastupitelstvo schválilo Zřizovací listinou Jednotku  sboru

dobrovolných hasičů  obce Albrechtice (zkratka označení JSDHO), čímž došlo k  novému

přejmenování dosavadního Českého svazu dobrovolných hasičů.

Ve zřizovací listině se nacházejí základní údaje o této organizaci například předmět

činnosti:
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- Jednotka byla oprávněna provádět požární zásahy dle příslušné dokumentace

požární ochrany, nebo účastnit se soustřeďování a nasazování sil a prostředků

v souvislostí likvidací požárů,

- byla pověřena prováděním záchranných prací při živelných pohromách a jiných

mimořádných událostech,

- spolupracovala při zdolávání požárů a záchranných pracích při živelných

pohromách a jiných mimořádných událostech s  ostatními jednotkami požární

ochrany, útvary policie České republiky a dalšími orgány dle zvláštních předpisů

zákona o požární ochraně,

- po vyhlášení požárního poplachu v  obci měla Jednotka povinnost být připravena

k výjezdu do 10 minut k zásahu.

Materiální a finanční prostředky nezbytné pro provoz této Jednotky zabezpečovala

obec dle paragrafu 29 odstavce 1, písmena c zákona o požární ochraně.

K zajištění úkolu měla Jednotka právo využívat majetek obce, případně jiných

subjektů. 

Do vybavení hasičské organizace směla být zařazena požární technika a jiné věcné

prostředky požární ochrany, pokud byly určeny k  používání  v požární ochraně ministerstvem

vnitra. 

Své základní úkoly měla plnit Jednotka sboru dobrovolných hasičů především na

území obce. 

Na území jiných obcí plnila tyto úkoly dle poplachového plánu nebo podle rozhodnutí

Hasičského záchranného sboru okresu.

Velitele Jednotky sboru dobrovolných hasičů obce jmenoval i odvolával starosta obce

(po předchozím vyjádření okresního úřadu k  jeho způsobilosti vykonávat funkci velitele,

přihlíželo se i k návrhu občanského sdružení, působícího v oboru požární ochrany).

Tento velitel požární jednotky byl odpovědný obecnímu úřadu za připravenost

jednotky k plnění stanovených úkolů stejně jako za veškerou činnost jemu svěřené jednotky. 

Podmínky pro výkon funkce velitele byly specifikovány zákonem o požární ochraně

a vyhláškou ministerstva vnitra. 

Další podmínky směly být dohodnuty ještě s obecním úřadem v Dodatku k dohodě.

Text schváleného požárního řádu je zařazen v  dokumentaci k  obecní kronice pod

číslem 3020.

Český rybářský svaz
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V Albrechticích neexistovala samostatná organizace uvedeného svazu. 

Pokud zde byli stoupenci tohoto druhu sportu, pak byli organizování v  základních

organizacích Českého rybářského svazu v Havířově nebo v Karviné. 

Z téhož důvodu bylo obtížné získat sumarizující zprávu o jejich činnosti tak, jak tomu

bylo v dřívějším totalitním režimu.

Současný pohled na problematiku, spojenou s  rybařením, přináší novinový článek,

v němž se uvádí, že v  roce 1994 stouply ceny rybích násad o 43 % (!), z  čehož vyplývá, že

bylo nutno zvýšit i ceny povolenek a finálních rybích výrobků. 

Záleželo tedy i na samotných rybářích, jak vlastním úsilím tyto vzrůstající náklady

snížit. 

Navzdory těmto snahám se nepodařilo udržet ceny na úrovni minulých let. Promítaly

se zde do toho i vyšší ceny krmiva, ochrany a nájmu rybochovných zařízení. Byla sice

vyvíjena snaha získávat svépomocně levnější krmiva, využívat obratu koruny formou úroku i

sponzorství. Přesto všechno činila cena 1 kg kapra 40,- - 50,-Kč tak, jak ve velkoobchodní

síti.

Vyskytly se však i problémy s  nepoctivci a neukázněnými rybáři, kteří počítali jen

s vlastním prospěchem, což vyúsťovalo až k pytlačení. Dokumentace 2949.

Havířovská místní organizace rybářů nadále využívala – obhospodařovala rybníky

v Rakovci na katastru Albrechtic.

Havířovská místní organizace Českého rybářského svazu sdružovala v  roce 1994

v průměru 1 500 dospělých členů a 350 dětí od 15 do 18 let. 

Tento počet členů se v posledních letech příliš neměnil. 

V havířovské místní organizaci rybářů bylo z  Albrechtic evidováno 25 dospělých a 4

děti v seznamu členů. 

V karvinské místní organizaci rybářů bylo z Albrechtic evidováno 21 členů.

Dokumentace 2903.

V práci pro havířovskou organizaci se aktivně podíleli všichni členové této organizace

z Albrechtic a nejvíce pan František Tomášek, Josef Szymonek spolu s  panem Dědicem se

řadili k nejúspěšnějším lovcům v množství ulovených ryb.

Každoročně byly pořádány akce ke zlepšení vzhledu i ekologie okolí Těrlické

přehrady v rámci „Dne Země“, tak zvanou „Očistou“.

Podobné akce organizovala i karvinská místní organizace do nichž se zapojovali i

členové – rybáři z Albrechtic.
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Obcí Albrechtice protéká řeka Stonávka, která zde, po opuštění Těrlické přehrady,

tvoří druhotné pstruhové pásmo, o něž pečovala místní organizace Českého rybářského svazu

Karviná. 

Uvedený revír byl každoročně zarybňován dle stanoveného plánu. 

Ročně zde bylo vysázeno 2  000 kusů pstruhů potočních a stejný počet lipanů

podhorních. 

Kromě zmíněných druhů se zde vyskytují pstruzi duhoví, podoustve nosáky, jelce

tlouště, jelce proudníky a hrouzky obecné. 

Ze sousedních mimopstruhových revírů sem pronikaly i ryby netypické pro pstruhové

pásmo, například kapr, štika, úhoř, okoun a sporadicky i jiné druhy. 

Poněvadž se tento revír nachází v  blízkosti velkých měst, byla i jeho návštěvnost

velká. 

S tím byla spojená i výtěžnost ryb a proto zde nebyly v  posledních letech

zaznamenány trofejní úlovky. 

Úlovky členů karvinské organizace rybářů ve pstruhových vodách v roce 1994:

Stonávka: Ostatní revíry:

kapr 3ks 4,4 kg - -

cejn 4 ks 2,7 kg - -

tloušť 15 ks 5,1 kg 19 ks 6,6 kg

okoun - -   1 ks 0,3 kg

parma          1 ks 0,6 kg - -

    ostroretka 20 ks 9,9 kg - -

    štika   2 ks 5,0 kg - -

pstruh obecný        60 ks   16,5 kg          71 ks 19,5 kg

pstruh duhový        2 ks     0,5 kg                   21 ks 6,5 kg

lipan                     13 ks     3,5 kg                   73 ks 23,7 kg

Místní organizace Českého svazu včelařů

Místní organizace Českého svazu včelařů v Albrechticích oslavila dne 11.2.1994 své 

60. výročí jejího založení. 

Původně se přepokládalo, že k tomuto účelu bude uskutečněna patřičně honosnější 

akce, ale nakonec bylo od ní upuštěno, když předběžné výdajové rozpočty vycházely velmi 

nepříznivě, proto se nekonala a vše skončilo připomenutím této skutečnosti na výroční 

členské schůzi. 
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Tak například jen pronájem sálu na 1 den stál 200,-Kč. Zamýšlená výstava by trvala 

několik dní, plus příprava výstavy k tomu a už by to stálo 1 000,-Kč. Výdaje za elektřinu, ty 

by byly ještě navíc. Za pronájem sálu v Dělnickém domě se účtovalo 50,-Kč na hodinu, což 

by vyšlo ještě dráže a navíc by tam organizace nemohla ani prodávat své zákusky, lihoviny a 

podobně. 

Kuchařky medocukrového pečiva by požadovaly minimálně 300,-Kč za 1 směnu, 

samozřejmě plus výdaje na tovar k tomu potřebný. Bylo propočteno, že na výrobu perníků by 

bylo třeba připravit minimálně 11 dvoukilových bochánků a to každý v ceně minimálně 

100,-Kč. 

Na výzdobu a poutače by bylo třeba nejméně 500,-Kč. 

Po sečtení všech těchto vstupů se došlo k sumě 3 500,-Kč a zisk nebyl jistý.

Desetičlenný výbor této organizace proto rozhodl upustit od této šíře pojaté akce, když

v pokladně organizace bylo jen 2 500,-Kč v hotovosti. Zdejší organizace nebyla tak bohatá, 

aby si mohla dovolit tak riskovat. Z těchto důvodů byl zvolen jiný způsob propagace 

včelařství a to formou rozsáhlejšího článku, uveřejněného v Albrechtických listech.

Dokumentace 2757.

Zmíněný článek zpracovali dva členové této organizace a sice pan Ing. Eduard Smelík

a profesor Česlav Valošek. 

Článek zachycoval problematiku včelařství v  celé šíři a dá se říci, že také v  plné míře

splnil očekávání.

Členové místní organizace včelařů byli spíše zaměřeni na včelaření zájmově, méně

podnikatelsky.

V roce 1994 se například zjistilo, že se vůbec nevyplatí prodávat med výkupním

organizacím kvůli směšně nízké výkupní ceně. Poněkud vyšší ceny byly jen za jednodruhový

med, při tom med nektarový se pohyboval v  cenách od 20,-Kč do 30,-Kč, pouze medovicový

med byl v ceně asi o 20,-Kč vyšší. 

Výhodnější byl prodej medu přímo zákazníkovi, poněvadž tak mohl včelař získat za

1 kg nektarového medu 50,-Kč až 60,-Kč a medovicový med byl ceněn asi o 1/3 více.

 Zdejší včelaři hospodařili převážně jen s  menším počtem včelstev do 10 úlů. Více než

15 včelstev měl pouze 1 včelař a to také jen 20. Včelařů, kteří obhospodařovali 1 až 5 včelstev

bylo v organizaci 28, se 6 až 10 včelstvy jich bylo 8 a nad 10 včelstev měli pouze 3.

Ještě poznámka k ceně medu, ve srovnání se zahraničím. 

Tak například i cena medu přímo zákazníkovi za 60,-Kč byla nízká ve srovnání

například s  Rakouskem nebo Německem, kde se za 1 kg medu dalo koupit 10,7 kg cukru,

1,82 kg másla, 12,8 litrů mléka nebo 62 vajec. 
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U nás bylo jen za 1 kg medu po 60,-Kč 4 kg cukru, 0,6 kg másla, 6 litrů mléka nebo 37

vajíček, což bylo v  přepočtu 2,5 krát méně cukru, 3 krát méně másla, 2 krát méně mléka i

vajec. Kdysi bylo pravidlem, že cena másla a medu si byla rovna.

Rok 1994 nebyl po stránce snůšky medu špatný, i když výnosy byly o něco nižší než

v roce 1993. 

I v  roce 1994 se provádělo povinné léčení včelstev dle nařízení okresního veterináře

především proti varoáze, protože v  odebraných vzorcích měli v  předjaří bylo zjištěno, že ve

většině vzorků se roztoči ještě nacházeli (v některých případech to bylo i vinou včelařů, když

po poslední fumigaci na podzim roku 1993 si nevyčistili podložky!), byly i případy, že vzorky

byly i úplně čisté bez roztočů. 

Na jaře se včelstva fumigovala Taktikem (po 2 kapky přípravku na 1 nástavek na

fumigační pásek). 

Po snůšce se do úlů vkládaly destičky Gabunu s  nasáklou kyselinou mravenčí a na

podzim se 2 krát fumigovalo Tactivarem, aby se zamezilo vytvoření imunity roztoče na

Taktik. 

V tomto roce se u některých včelstev více vyskytovalo vápenatění plodu, ale proti

němu si dělali opatření sami včelaři bez nařízení okresního veterináře. Fumigace se totiž

prováděla komisionálně.

Protože se podařilo utlumit včelí mor, který se vyskytl v  sousední obci, bylo zrušeno

ochranné pásmo, v němž byly zahrnuty i Albrechtice.

Včelaři, kteří dobře pečovali o svá včelstva, točili již koncem května 1994 první med

z ovocných stromů a pampelišek a někteří i z  řepky, když měli svá včelstva v  blízkosti této

plodiny. 

Lípy v roce 1994 nemedovaly. 

Druhý med byl smíšený z  malin a ostružin i s  medovicí. Třetí med byl vyloženě

medovicový.

Místní organizace Českého svazu včelařů v Albrechticích měla v roce 1994 39 členů.

Jeden včelař v obci nebyl organizovaný. 

Ke 31.10.1994 bylo zazimováno 225 včelstev. 

Včelaři vychovali v roce 1994  68 kusů matek, do tohoto počtu nejsou zahrnuty matky,

které včelaři vyměnili bez jejich chovu výměnou.

V roce 1994 měli místní včelaři průměrný výnos medu 20 – 25 kg na včelstvo.

Účast členů na členských schůzích se pohybovala v  roce 1994 v  průměru mezi 60 až

70 %, pouze na členské schůzi, spojené s  výplatou státního příspěvku v  srpnu, byla účast

vyšší a to 79 %. Státní příspěvek na každé zazimované včelstvo v roce 1994 činil 40,-Kč.
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Dokumentace 2947.

Pouze 1 včelař v obci vlastnil kočovný vůz. 

Počet včelínů zjištěn nebyl. 

Většina včelstev byla postavena volně, většinou v blízkosti obydlí včelařů. 

Nákup cukru pro zazimování včelstev v  roce 1994 si včelaři převážně zajišťovali sami

v cenách mezi 11,6, 12 až 13,5 Kč za 1 kg. (Při nákupu většího množství, v  balení po 50 kg,

byly tyto uvedené ceny takto nižší. Normálně v obchodech byl cukr asi o 1/3 dražší).

V roce 1994 členové výboru rozhodli zrušit konto místní základní organizace u Státní

spořitelny v Karviné, kvůli neúměrných poplatkům za tuto službu. 

Peníze byly převedeny na vkladní knížku místní organizace Českého svazu včelařů.

Peníze na státní příspěvek byly dříve připisovány na konto základní organizace ve spořitelně,

jinak to nebylo možné. 

Od roku 1994 došlo ke změně. Peníze na státní příspěvek byly převáděny na konto

Okresního výboru Českého svazu včelařů v  Karviné, který pak rozděloval patřičnou sumu

přímo základním organizacím.

Ve dnech 23.5. až 26.5.1994 bylo státními lesy ohlášeno, že se budou letecky

postřikovat lesní porosty proti živočišným škůdcům přípravkem, který prý včelám neškodí

(?). Byly ošetřeny jen větší lesní komplexy Černý les, Loucký les a Bučina. Jsou

vyjmenovány jen ty, které přímo souvisí, nebo hraničí s katastrem naší obce.

Na výborové schůzi, v  říjnu 1994, byly nově vyznačeny rajóny a určeni komisaři,

z řad zdejších členů včelařské organizace, k provádění fumigace a léčení včel vůbec. 

Za 1 ošetření včelstva fumigací platili včelaři 3,-Kč. 

Oběžníkem ústředního výboru Českého svazu včelařů byla sdělena povinnost pro

každou základní organizaci registrovat se u finančního úřadu, při čemž organizace obdržela

identifikační číslo pro daňové účely. Za registraci se platil poplatek 200,-Kč.

Na návrh výborové schůze bylo na výroční členské schůzi dne 1.2.1995 odhlasování

zvýšení finanční částky ze 100,-Kč na 200,-Kč na dárky, určené ke kulatým narozeninám

členů 50, 60, 70, 80 a 90 let.

Činnost místní organizace Křesťansko demokratické unie – Československé

strany lidové v roce 1994.

Výbor této organizace věnoval pozornost zejména úkolům, spojeným s  přípravou a

průběhem komunálních voleb. 
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Prováděl se nábor kandidátů, bylo sestavováno jejich pořadí na kandidátce,

vypracovávalo se hodnocení volebního programu za uplynulé období a sestavoval se nový

volební program na příští období. 

Místo předvolební schůze zajistili členové výboru a kandidáti doručení propagačních

obálek s  novým volebním programem téměř do všech domácností (s výjimkou těch, o nichž

se už předem bezpečně vědělo, že nejsou lidovcům příznivě naklonění a že tam by byla tato

snaha zbytečná). Bylo rozdáno 600 obálek s propagačním materiálem. 

Výbor rovněž zajišťoval obsazení volebních komisí po 2 členech (jedna místní a 3

okrskové), včetně volebního zmocněnce a jeho zástupce. 

V rámci propagace předvolební byla vyvinutá i spolupráce s  katolickou a

evangelickou církevní obcí, což vyznělo kladně.

Po komunálních volbách bylo provedeno navržení členů i nečlenů této lidové strany,

kteří kandidovali ve volbách, ale nedostali se do obecního zastupitelstva, do práce v  komisích,

které budou při obecním zastupitelstvu v novém volebním období fungovat.

V roce 1994 se uskutečnilo 5 schůzek výboru, jedna výroční a jedna, spojená se

zájezdem. 

Ke konci roku 1994 bylo v  místní organizaci evidováno 19 členů a 1 kandidát, jeden

člen zemřel. 

Devět členů bylo pasivních, kteří nezaplatili ani členské příspěvky, proto se

projednávalo jejich zrušení členství. 

V organizaci byli vesměs občané pokročilejšího věku. Nad 50 let jich bylo 9 a nad 60

let také 9.

Akce místní organizace: 

Dne 20.8.1994 autokarový zájezd na pouť do Zlatých Hor, který se velmi líbil. 

Ve spolupráci s  farním úřadem a kulturním referentem obecného úřadu byl uspořádán

vánoční varhanní koncert v  kostele, dále beseda s  profesorem Miloslavem Pastrňákem nad

novým Katechismem a úspěšná akce Mikuláš se sponzorskými příspěvky podnikatele pana

Miczky a Ing. Jindřicha Zahraje. 

Výbor průběžně vyřizoval došlou agendu a pravidelně zajišťoval účast předsedy nebo

jeho zástupce na akcích okresního výboru strany.

Na návrh místní organizace Křesťanskodemokratické unie-Československé strany

lidové byla v  obecním zastupitelstvu 15.2.1994 projednána, schválena  odeslána petice proti

presentaci násilí ve sdělovacích prostředcích petičnímu výboru Poslanecké sněmovny České

republiky. Dokumentace 2755.

Průběžně byl obměňován propagační materiál ve vývěsní skříňce. 

144



Jednání s neplatiči členských příspěvků za rok 1994 proběhla bohužel neúspěšně. 

Na závěr roku byl ve výboru projednán plán práce na rok 1995.

Svaz chovatelů poštovních holubů

Místní organizace tohoto svazu byla začleněna do Oblastního střediska Karviná-

Ostrava.

V roce 1994 vykonával funkci předsedy uvedené místní organizace pan Josef

Rzymanek, výcvikovým referentem byl pan Boleslav Miczka a funkci pokladníka vykonával

pan Jiří Honl. 

V roce 1994 měla tato místní organizace evidováno 10 členů.

V roce 1994 bylo realizováno 14 závodů. Nejkratší byl 240 km z  Poděbrad do

Albrechtic a nejdelší 1 100 km z Ostende (Belgie) do Albrechtic.

Nejlepší umístění v  okrese v  uvedeném roce získal pan Tadeáš Jonszta (16. místo) a

pan Boleslav Miczka (19. místo).

Pořadí v místní organizaci: 

1. Tadeáš Jonszta 

2. Boleslav Miczka

3. Bohuslav Ďuriš

Činnost dalších organizací v obci

V roce 1994 se nápadně projevil úpadek aktivity některých výše neuvedených

organizací, které v obci dříve fungovaly. 

Některé ještě nezanikly úplně například Komunistická strana Československa, Český

svaz žen, Svaz bojovníků za svobodu (dřívější Svaz protifašistických bojovníků) a jiné. 

Nevykazovaly prakticky žádnou činnost. Příčinou byly změněné finanční podmínky,

nedostávaly se subvence, vlastní finanční zdroje byly omezovány vysokým zdaňováním,

takže výsledný finanční efekt z pořádaných akcí šel převážně do mínusu. 

V neposlední míře to byl i vzrůstající nezájem pracovat v  organizaci, když tato práce

nezaručovala nějaký osobní prospěch. 

Také vzrůstající věkový průměr členů sehrával svou úlohu. Mladí se do práce

v organizacích nehrnuli.

Tak například místní organizace Komunistické strany Čech a Moravy, která tu vznikla

po roce 1989, se omezila jen na uspořádání oslav májových svátků Májovou veselicí, když
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dřívější 1. májové průvody se už nekonaly se sporadickou výjimkou ve velkých městech, a

položením věnců u pomníku obětem fašismu na hřbitově (s mizivou účasti občanů). 

Den vítězství byl oslaven akcí zvanou Mírový pochod, také jen s nevalnou účastí.

  Dokumentace 2755, 2941.

Římsko – katolická obec

Pořad - častost bohoslužeb byl podobný jako loni. 

Ve svátky se konaly 2 mše svaté (ranní a večerní), v  obyčejnou neděli se konala 1 mše

svatá. 

V týdnu pak každý den jedna, v  pondělí ranní, v  úterý večerní, ve středu večerní, ve

čtvrtek ranní, v pátek večerní a v sobotu večerní s platností nedělní. 

Mše svaté se konaly střídavě v jazyku českém a polském. 

Zpovídalo se před každou mší svatou a na vánoce, ke konci adventu a na velikonoce,

ke konci půstu byla vždy zajišťována zpověď i s cizím zpovědníkem.

V roce 1994 pokračovala příprava biřmovanců – nauky, které se konaly vždy po

ohlášení čtrnáctidenně 1 hodinu před sobotní mší svatou odpoledne.

V postním období se konaly křížové cesty o nedělích ve 14 hodin odpoledne

s rozjímáním a svatým požehnáním. 

V týdnu pak 0,5 hodiny před mší svatou a v  neděli pak střídavě „Gorzskie žale“

s bolestným růžencem. 

V postním období se konaly rovněž adorace v  nedělích odpoledne střídavě pro dospělé

a pro mládež a děti, česky a polsky.

Dne 19.3.1994 se konaly v  klášteře trapistek Vitorchiano v  Itálii obláčky albrechtické

rodačky, slečny Veroniky Pukové. 

Věřící ji  měli možnost posílat gratulace osobně, nebo prostřednictvím zdejšího pana

faráře, který se osobně této slavnosti v Itálii účastnil.

Pořad velikonočního týdne od Palmové neděle 27.3.1994:

Na Zelený čtvrtek v 15,3 hodin růženec a v 16 hodin mše svatá. Půst byl dobrovolný.

Na Velký pátek obřady od 16 hodin s  otevřením Božího hrobu a v  18 hodin křížová

cesta. V ten den platil přísný půst.

Na Bílou sobotu adorace u Božího hrobu od 8 hodin ráno.

 V 17 hodin začátek obřadů, věřící byli vyzváni předem, aby si donesli malé svíce. 

Nakonec se konalo slavnostní Zmrtvýchvstání.
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Na Hod Boží velikonoční byla sbírka, určená pro potřeby kněžského semináře. Věřící

byli seznámeni i s možností přispívat na tento účel měsíčně dobrovolnými dary.

Dne 10.4.1994 ve druhou neděli velikonoční se konalo v  římsko-katolickém kostele

v Albrechticích v  9 hodin slavnostní svaté biřmování, ke kterému přistoupilo 33, převážně

mladých věřících. 

Ceremoniál prováděl světící biskup, otec Josef Hrdlička, z Olomouce. 

Obřad byl spojen se mší svatou, která byla sloužena v  9 hodin. Otce biskupa v  kostele

uvítali 2 biřmovanci, chlapec v  českém jazyce a dívka polsky, k  jeho uvítání se pak připojili

krátkými proslovy místní prelát a karvinský děkan Petr Černota. 

S otcem biskupem pak mši svatou koncelebrovali havířovský pan farář Václav

Gandera a pater Libor Botek, za hojné účasti věřících.

Celý průběh slavnosti byl natáčen dvěma videokamerami a fotografován několika

fotoamatéry.          Dokumentace 2951-6.

Po obřadu místní pan prelát děkoval otci biskupovi za účast a současně ho již také

veřejně pozval na další akci, svěcení nového obětního stolu, která se má uskutečnit ještě

v témže roce a pak také k  besedě na místní faře o církevních záležitostech s  ostatními knězi,

kteří se účastnili slavnostního biřmování.

K prvnímu svatému přijímání se na polské základní škole připravovalo v  roce 1994

šest dětí, které také pravidelně navštěvovaly náboženství ve škole a církevní bohoslužby.

Na české základní škole, kde chodilo do školy podstatně více dětí, než do školy

polské, se k  prvnímu svatému přijímání připravovaly pouze 4 děti, z  nichž 3 téměř do

náboženství nechodily (ve 2. pololetí) a jedno nechodilo vůbec ani do kostela. 

Takto vznikla paradoxní situace, zda vůbec konat tento obřad pro 1 děvčátko, či ho

raději odložit až na příští rok, aby těch dětí bylo více. 

Pan prelát vyzýval rodiče ke spolupráci (i rodiče těch starších dětí), poněvadž některé

děti se chovaly tak skandálně, že pan prelát uvažoval o jejich vyloučení z  náboženství.

Některé přihlášené děti do náboženství chodily nepravidelně, vymlouvaly se na kroužky

(téměř jako za totality). Takto si bylo možno utvořit i představu o jejich rodičích (nezájem).

První svaté přijímání dětí z  polské základní školy se konalo 22.5.1994 a nakonec i

z české školy 29.5.1994, ve svátek Nejsvětější Trojice.

V povelikonočním období se prováděla sbírka odložených brýlí pro misionářské účely.

V rozvojových zemích totiž bylo toto zboží silně nedostatkové a pro mnohé, tam žijící lidi,

pro vysokou cenu nedosažitelné. 

Sbíraly se i brýle poškozené, které se odborně opravovaly. 
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Byla rovněž vyhlášena sbírka léčiv pro Ukrajinu takových, které už zdejší lidé

nepotřebovali, nebo i s mírně prošlou záruční lhůtou. 

Nasbíralo se jich dost. Byly vyexpedovány 2 zásilky.

V květnu se konaly tradiční májové pobožnosti. V  týdnu vždy 0,5 hodiny před mši

svatou a o nedělích odpoledne. 

Dne 22.5.1994 se konala sbírka na Charitu.

Slavnost Božího Těla se konala v  neděli 5.6.1994 s  eucharistických průvodem ke 4

oltářům kolem kostela, poněvadž bylo příznivé počasí. 

Zpěv doprovázela dechová hudba. U dvou oltářů se obřad konal v  českém jazyce a

dalších dvou v polském. 

V předstihu byl kolem kostela prováděn jarní úklid. 

V sobotu 4.6.1994 se konala děkanská pouť do Frýdku. Tradice těchto poutí byla

znovu obnovena. 

Byly organizovány tak, že se jich zúčastňovali věřící, vždy z  několika, předem

určených farností v určitých intervalech. 

Zájemci z Albrechtic na pouť jezdívali společně autobusem, nebo i vlastními auty.

V červnu se konaly pobožnosti k  Božskému Srdci Páně. O nedělích odpoledne a

v týdnu vždy 0,5 hodiny před zahájením mše svaté.

Dne 19.6.1994 přednášel ve zdejším římsko-katolickém kostele středoškolský profesor

ve výslužbě, pan Miloslav Pastrňák, po mši svaté na téma „Věřím, věříme“ dle thézí nového

římsko-katolického katechizmu. 

Podrobně a poutavě připravený výklad se zájmem vyslechlo asi 70 věřících, kteří

nelitovali času a zůstali po dopolední bohoslužbě na této přednášce. 

Věkové složení posluchačů bylo velmi široké – mládež, dospělí i starší.

Albrechtická pouť se v  roce 1994 konala v  neděli 3.7.1994 s  doprovodem dechové

hudby v kostele.

Dne 20.8.1994 byla uspořádána ve spolupráci pana preláta a výborem lidové strany

pouť z Albrechtic do Zlatých Hor k Panně Marii Pomocné. 

Účastníci jeli autobusem. 

Tato pouť měla několikerý význam a to: 

Za totality měl ve správě farnost ve Zlatých Horách a v  tom i tuto poutní kapli

současný albrechtický pan farář, msgr. Miloslav Klisz. 

Poněvadž poutní místo hodně navštěvovali věřící, byla trnem v  oku komunistům.

Naskytla se jim proto vhodná příležitost, když byla v  okolí zahájena těžba polymetalických

rud (Pb, Cu, Sn), k její likvidaci. 
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Farní úřad obdržel od tehdejšího církevního tajemníka oznámení o zákazu bohoslužeb

ve zmíněné kapli kvůli ohrožení z  poddolování, tak „dojemně“ starostliví byli komunističtí

manažéři o bezpečnost svých úhlavních nepřátel. 

Souběžně s  touto informací si její věrohodnost ověřil i páter Miloslav Klisz na

Ústředním geologickém ústavu v  Praze. Odtud však obdržel zajímavou zprávu, že plánována

těžba v oblasti Zlaté štoly, jižně od Zlatých Hor, se vůbec nedotkne bezpečnosti poutní kaple. 

Mezitím již komunističtí lídři vydali demoliční příkaz, proti němuž již nebylo

odvolání. 

Od demolice uplynulo několik desítek let a na místě zbořené kaple vyrůstá moderní,

mnohem větší chrám s rozsáhlou přístavbou pro charitativní účely. 

Na místě rozestavěného objektu se v  den zájezdu shromáždilo několik tisíc poutníků

z bližšího i vzdálenějšího okolí. 

Byla zde sloužena polní mše svatá za účasti olomouckého arcibiskupa Jana Graubnera

a řady dalších kněží. 

Velmi dojemně působilo, když otec arcibiskup ve svém projevu uvedl, že má tu čest

uvítat na tomto místě i dřívějšího správce poutní kaple, monsegniora Miloslava Klisze, který

se musel podrobit ponižujícímu ediktu a který se dožil velkolepé obnovy destruované kaple. 

Na této slavnosti se v  proslovech vystřídali řečníci nejenom duchovní, ale i civilní

představitelé Hnutí za obnovu křesťanské rodiny. 

V závěru oslavy prohlásili garanti této stavby, že se budou se všech sil snažit, aby

v příštím roce 1995 mohl být objekt vysvěcen a na tuto slavnost už nyní byli vyzváni všichni

věřící.  

V červenci 1994 trvala sužující vedra bez srážek, takže do přimluv při bohoslužbách

byly zařazovány i prosby o déšť a ochranu úrody.

V pondělí 8.8.1994 byly zahájeny ve zdejším chrámu přípravné práce k  instalaci

nového obětního stolu z mramoru. 

Na žádost zdejšího preláta Miloslava Klisze již v  předstihu vypracoval pan Václav

Vrba, odborník firmy SAIN (Sakrální interiéry) z  Ostravy, 3 návrhy na úpravy v  kněžišti,

spojené s  instalaci nového mramorového obětního stolu, na místo doposud existujícího

dřevěného. 

Návrhy pak byly vystavené v  předsíni kostela a veřejnou anketou pak měli věřící

možnost se vyjádřit pro variantu A, B nebo C, které se lišily provedením a také cenově. 

Zvítězila varianta, jejíž snímek je v dokumentaci pod číslem 2958, 2957, 2959.

Dokumentace 2950.
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Dlažba v  kněžišti je dle vítězného návrhu provedena z  vračanského vápence,

podstupnice z lipovského mramoru a obětní stůl s ambonou z šedého mramoru. 

Dlažbu provedl pan Jan Rakovský z kamenosochařství ze Střítěže.

Nové polštářované lavice pro ministranty a dva sedes pro kněze jsou od firmy HILOK

z Karviné 2, Sovince. 

To vše nákladem 220 000,-Kč. Snímky kněžiště před úpravou. 

Dokumentace 2956, 2950, 2956 - 9.

Přihlašování dětí do náboženství

Koncem srpna byli rodiče školou povinných dětí od 1. do 8. třídy vyzývání, aby je

přihlašovali do výuky náboženství ve škole, bez ohledu na to, zda již dříve do náboženství

chodily, to proto, aby bylo možno naplánovat skupiny výuky tomuto předmětu ve škole.

V průběhu září se často konaly pobožnosti k  Nejsvětějšímu Srdci Páně a růžencové

modlitby.

Věřící rodiny byly vyzývány k  účasti na setkání rodin v  Ostravě (ve sportovní hale).

Výsledek byl ten, že hala byla zaplněna do posledního místa (asi 11 tisíc lidí). 

Účastníci setkání vyslechli odborné přednášky na rodinné problematiky i za aktivní

účasti otce arcibiskupa, Jana Graubnera.

V neděli dne 18.9.1994 bylo připomínáno 56. výročí vysvěcení albrechtického chrámu

kardinálem Bertramem z Wratislawi.

Dne 25.9.1994 probíhalo sčítání účastníků bohoslužeb, pro interní potřebu duchovní

správy.

V neděli, 16.10.1994 bylo vzpomínáno 16. výročí zvolení současného papeže

(bývalého kardinála Wojtyly z Krakova) Jana Pavla II.

V říjnu se denně konaly pobožnosti svatého růžence. V  těchto pobožnostech bylo

pokračováno i v listopadu, před svatými mšemi.

Ve svátek Všech Svatých a na Dušičky  listopadu byly slouženy mše svaté ve starém

kostele.

Pro starší mládež byly v  průběhu roku 1994 konány nepravidelné akce, besedy,

promítání filmů, videa z  různých akcí, natáčených ve zdejším kostele (biřmování, svěcení

zvonů, svěcení obětního stolu, prvního svatého přijímání a jiné).

V adventní době se před polskými bohoslužbami v  kostele modlily tak zvané

„Godzinky“.
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Podobně jako loni i letos měli věřící možnost kupovat si katolické noviny, časopisy i

knihy s  křesťanskou tématikou, kalendáře, velikonoční a vánoční přání, která si mohli volně

vybírat z poličky, umístěné v kostele pod pavlačí. 

Příslušné peníze se vhazovaly do pokladničky, umístěné u bočního oltáře pod pavlačí. 

Věřící byli vybízení, aby k  různým příležitostem věnovali svým známým knihy a ne

jako obvykle sladkosti nebo lihoviny.

Po dlouhém odmlčení (po celou dobu totality) neúčinkoval v  kostele polský pěvecký

soubor, (nyní soubor Polského svazu kulturně osvětového) pouze na hřbitově při pohřbech,

převážně jen svých členů. 

Až letos, 25.12.1994, na Hod Boží vánoční, účinkoval opět polský smíšený pěvecký

soubor, pod taktovkou pana Vladislava Molendy, při slavnostní mši svaté v  8 hodin, se

zpěvem vánočních koled.

Začátkem listopadu 1994 byl za pomocí věřících prováděn úklid kolem kostela i

v parku. Hrabání listí a jeho odvoz.

Svěcení nového obětního stolu.

Římsko-katolická obec v  Albrechticích prožívala v  sobotu dne 17.12.1994

mimořádnou událost. Světící otec biskup pražský, František Lobkowicz, navštívil naší obec,

aby tu vysvětil nový, mramorový obětní stůl, který nahradil dosavadní dřevěný. 

Dle křesťanského rituálu mají totiž být obětní stoly kamenné.

Práce s instalací nového obětního stolu byly zahájeny 8.8.1994 výměnou dosavadních

keramických dlaždic za mramorové v kněžišti. 

Koncem listopadu pak byla provedena montáž mramorového obětního stolu včetně

ambony. 

Všechny tyto práce byly prováděny dle uměleckého návrhu pana Václava Vrby (viz

text na straně 150 - 151).

Se souhlasem olomoucké arcidiecéze byl svěcením pověřen nynější světící biskup

pražský proto, že v  sedmdesátých letech, kdy vykonával funkci kaplana v  Českém Těšíně,

chodíval také občas na zástup do Albrechtic, takže toto pozvání rád přijal a při tom se podíval

na své dřívější působiště.

Otce biskupa v  kostele uvítala krátkým příležitostným proslovem v  českém jazyce

Petra Wybraniecová, kterou kdysi, jako novorozeně pokřtil. 

V polském jazyce za věřící pronesl uvítací řeč pan Emil Žyła. 

Pak následovala slavnostní ceremonie svěcení, spojená s  koncelebrovanou mši svatou,

jíž se mimo otce biskupa a jeho ceremoniáře zúčastnil také karvinský děkan Petr Černota, dva
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bývalí kněží, kteří v Albrechticích kdysi působili, páter Viktor Boczek a páter Jindřich Lorisz,

dále páter Václav Gandera z  Havířova, páter Alois Cienciala z  Lutyně a místní správce

farnosti monsegnior Miloslav Klisz. 

Bohoslužba byla doprovázena zpěvem chrámového sboru z Havířova. 

Očekávala se mnohem větší účast věřících. Kostel, jak se říká, „nepukal ve švech“,

což by se při takové ojedinělé události slušelo. 

Průběh celého ceremoniálu byl natáčen televizní kamerou a fotografován.  

Dokumentace 2960-82.

Před velikonocemi a vánocemi kněz objížděl nemocné a staré lidi, kteří o to požádali

s Tělem Páně a podobně, jak se to provádělo i v letech minulých.

V pátek, 30.12.1994, se konal v kostele varhanní koncert. 

V podání profesora Aleše Rybky zazněly skladby J. S. Bacha, C. Franka, S. Widora a

G. Pierne-ho. 

Průvodní slovo přednášel fryštátský děkan, pan Petr Černota. 

Koncert pořádala obec ve spolupráci s římsko-katolických farním úřadem. 

Vstupné se platilo 10 Kč.

Dokumentace 2923.

Koncert byl nakonec zpestřen i pěveckým sólovým vystoupením pana děkana, Petra

Černoty. 

Koncert vyslechlo asi 150 návštěvníků, kteří svou spokojenost spojenou s  tímto

zážitkem projevili svým potleskem.

Statistické údaje:

V roce 1994 bylo pokřtěno v obci 36 dětí (20 chlapců, 16 dívek), (o 10 méně než loni).

Sezdáno bylo 7 párů + 2 konvalidace.

Pohřbeno z římsko-katolického kostela 16 osob (9 mužů, 7 žen), (o 7 méně než loni).

Ke svatému přijímání přistoupilo 13  700 osob (v roce 1994). K  1. svatému přijímání

přistoupilo 12 dětí (6 z české a 6 z polské základní školy).

Svátost nemocných přijalo 18 osob. Společné udělování této svátosti v  kostele se

v roce 1994 nekonalo.

V roce 1994 (15.1.) byla prováděna asanace zeleně v  parku u kostela dle návrhu Doc.

Arch. Eduarda Gałuszky CSc. z Karviné I. 
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Byla to 1. etapa při níž se brigádnicky odstraňovaly z  porostu souše, nevzhledné a

přestárlé keře a náletové stromy a keře. 

Nebyla provedena 2. etapa úprav-dosadby keřového patra a úpravy zelených ploch. 

Každoročně byl brigádnicky prováděn jarní a podzimní úklid okolí kostela a

přilehlého parku. Těchto prací se zúčastňovala zejména mládež. 

Činnost Slezské církve evangelické augsburského vyznání v roce 1994

Sboroví pracovníci:

Funkci diakona zde nadále vykonával pan Ing. Libor Šikula, narozený 24.3.1965, letos

již druhým rokem. Pochází z Havířova. 

Kostelnické práce vykonávali Karel a Danuta Sztefkovi. 

Na varhany hráli a doprovázeli společný zpěv Gabriela Schvachulová a Jan Delong.

Nedělní besídky měli na starosti Alena a Vlastimil Sztefkovi, Dana Slámová, Erika

Czopniková, Věra Folwarczná, Jiří Folwarczný s dalšími pomocníky z řad mládeže. 

O vedení mládeže a dorostu pečovali Gedeon Koukol a Roman Buryan.

Presbyteři se sešli v  roce 1994 celkem 6 krát k  jednání o hospodářských otázkách

sboru, ale také o duchovním rozvoji sboru, o získávání mladé generace i o práci mezi mládeží.

Majetek sboru se nezměnil, jeho hlavními objekty jsou budova kostela, fary a kaple na

přilehlém hřbitově.

Bohoslužby a Večeře Páně

V roce 1994 se konalo 75 bohoslužebných shromáždění s  celkovou účastí 7  478

sborovníků (o 826 více než v roce 1993). 

Ke zpovědi a Večeří Páně přistoupilo 703 osob, což bylo o 125 více než loni. Zvýšený

zájem o bohoslužby i Večeře Páně působil povzbudivě. Bylo to známkou oživení sboru a

duchovního vyzrávání.

Sborové slavnosti

Dne 8.5.1994 se konala zkouška konfirmantů a 15.5.1994 pak konfirmace.

V den památky posvěcení chrámu, dne 14.8.1994, zde hlásal slovo Boží senior Jan

Wacławek z Návsí u Jablunkova. 

Dne 3.10.1994 se konala děkovná bohoslužba za úrodu, 30.10.1994 připomínka

Památky reformace a 6.11.1994 památka za zesnulé.
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Akce pro děti.

Nedělní besídky – každou neděli v 8,30 hodin

Výuka náboženství ve škole. 

Výuka náboženství probíhala od nového školního roku 1994 - 1995 již jen v  české

základní škole.  

Od tohoto nového školního roku přešla totiž většina dětí z  polské školy na školy

(polské) mimo obec a jediná zbylá žákyně (evangelického vyznání) začala navštěvovat

evangelické náboženství spolu s dětmi v české škole, kde se ho celkem účastnilo 15 dětí. 

Konfirmační přípravu absolvovalo v  roce 1994 jen 5 dětí o 3 méně než v  uplynulém

roce.

Ostatní akce:

- Hudební odpoledne dětí v kostele na jaře a na podzim.

- Večírky pro děti z nedělní besídky i pro pozvané ze sídliště.

- Letní tábor dětí pod lípou.

- Mikulášské nadílky pro děti základní školy v  Albrechticích za účasti téměř

200 dětí.

Dorost a mládež. 

Akce se konaly každou neděli ve 13,30 hodin.

Liturgické skupiny

- Pěvecký sbor řídil bratr Gedeon Koukol. 

Vystupoval při bohoslužbách, biblických hodinách a také mimo sbor v

domovech s pečovatelskou službou a pro bezdomovce v Bethelu.

- Dechová hudba, ta prodělávala určitou krizi, spojenou s  odchodem

křídlovkářů ze studijních důvodů. 

Pro doplnění se připravovali 2 hráči jeden na křídlovku a druhý na

klarinet. 

Orchestr řídil Ing. Stanislav Przeczek.

- Gospel vedl bratr Václav Hrachovec – sloužil příležitostně při různých

akcích.

- Euniku vedla sestra Jana Przeczková. 

Vystupovala při různých příležitostech v  kostele, v  biblických hodinách i

mimo sbor.
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- Citadela – vystupovala ve sboru i mimo něj (v ústavu v  Hrabyni ve školách

a podobně).

Biblické hodiny.

Konaly se každou neděli v 15,45 hodin. 

V průměru se jich účastnilo 70 osob. Také každé druhé a čtvrté úterý v měsíci 

v 16,30 hodin s  účastí kolem 15 věřících, většinou dojíždějících, albrechtičtí neprojevovali o

tyto akce příliš velký zájem. 

Život sboru.

U zdejšího sboru byla aktivní sekce sester, vedená Erikou Czopnikovou. 

Náplní jejich práce byla péče o starší a nemocné sborovníky a také péče o pohoštění

při různých akcích sboru.

V rámci sboru byla organizována setkání maminek a kurs křesťanského života.

V září 1994 se konal sborový zájezd do Olomouce, který byl i příležitostí k  seznámení

se s  prací jiných sborů, například České církve evangelické a husitské, ale i k  návštěvě

výstavy Flora a lázní v Teplicích nad Bečvou. 

Organizování zájezdu zajistil bratr Stanislav Kwapulinský, který se ve sboru také stará

o prodej literatury.

Hospodaření sboru:

V roce 1994 byl dokončen nátěr plotu kolem hřbitova a byla provedena náročná práce

s plynofikací farní budovy a sálu. 

Provizorně byly opraveny okapy a svody. 

V plánu jsou opravy a nátěry střechy kostela, výměna okapových žlabů a svodů kolem

věže a na farní budově, dále kompletní vymalování kostela, sálu, chodby a kanceláře. 

Byly vykonávány přípravné práce k  ozvučení kostela. Na tyto opravy obdržel

evangelický sbor finanční příspěvek od obecního úřadu, který z  části pomohl pokrýt skutečné

výdaje. 

Úhrada většiny skutečných výdajů zůstala stále ještě na bedrech sborovníků včetně

manuální pomoci.

Některé statistické údaje sboru.

Sbor měl v  roce 1994  438 členů. V  tomtéž období se uskutečnilo 9 pohřbů

(sborovníků), 3 křty a 1 sňatek.
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Apoštolská církev

Dne 25.1.1989 Česká vláda oficiálně povolila letniční církev v České republice. 

Ve světě patří tyto církve různých směrů mezi protestantské církve. Za měřítko víry a

křesťanského života přijímá Apoštolská církev Písmo svaté, jako jedinou věroučnou základnu.

Navazuje na učení Ježíše Krista a apoštolů. Duchovně výchovnou činnost provádí dle zásad

prvokřesťanské praxe z doby apoštolů.

Úsilí malé skupiny křesťanů bylo nakonec úspěšné, i když státní moc se tomu snažila

po desetiletí zabránit. Kdo ví, jaké vládly poměry v  komunistickém Československu, ten

pochopí, že se stalo něco neuvěřitelného.

Tomuto snažení předcházel podobný nerovný boj s  nacistickou mocí. Stál hodně obětí,

které nebyly marné. 

Toto vítězství nad hrubou nespravedlivou mocí symbolizuje vítězství pravdy nad zlem.

Jeden takový případ líčí autobiografická kniha, albrechtického občana, Rudolfa

Bubíka „60dnů pro Krista“, která byla nejprve publikována anglicky v Anglii roku 1993. 

O rok později byla tato kniha v rozšířeném znění vydána v České republice. 

Autor, který je biskupem této církve, v  této knížce líčí jednu, vlastní epizodu svého

života, 60 dní, které prožil v komunistickém vězení. 

Tam si psal heslovité poznámky, které se mu pak podařilo dostat ven. Tyto po svém

propuštění ihned utřídil a zestylizoval. 

Po sametové revoluci v roce 1989 mu jeho angličtí přátelé domluvili, aby své prožitky

za oněch 60 dnů, strávených ve vězení, vydal knižně. Takto vznikla napřed anglická verse,

vydaná ve Velké Británii a pak verse česká, která vyšla u nás v roce 1994. Svou inspiraci viděl

v jím objeveném zdroji lásky a potěšení v Bohu.

Pan Rudolf Bubik byl zatčen Státní bezpečností dne 24.8.1982 na svém pracovišti na

Dole Barbora – Darkov a 21.10.1982 byl propuštěn z  ostravského vězení a nezlomen dále

pokračoval v plnění úkolů, vyplývajících z titulu jeho funkce.

Různé

Přídělový systém za německé okupace. (zpracováno dle článku Blaženy Gracové

v časopise Těšínsko, číslo 2. rok 1994 a ze vzpomínek obecného kronikáře). 

Poněvadž k  této problematice není dosud v  obecní kronice zmínka, činím tak

dodatečně, když už vlastně uplynulo půl století.

Německá okupace Albrechtic na podzim roku 1939 znamenala i v  souvislosti

s vypuknutím 2. světové války pro všechny občany nebývalé zásobovací potíže, které
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spočívaly v  nacisty řízeném přídělovém systému všech základních druhů potravin, většiny

oděvů, textilu, obuví, mýdla (i na holení), pracích prostředků a jiných artiklů.

Zemědělcům byly naproti tomu předepisovány povinné dávky zemědělských produktů

(obilovin, masa, mléka, vajec, bramborů) v  přímé závislosti na výměře obhospodařovaného

pozemku. 

Domácí mlýny a mlýnky byly úředně zaplombovány a případné mletí „na černo“ bylo

přísně stíháno. 

Byly případy, že se některým podařilo mlýnek zatajit, větrníky, ty už zatajit nešlo, ale

někteří dovedli umně plombu bez poškození odstranit a po namletí opět nasadit. 

Byly i případy, že někdo měl dva mlýnky, z  nichž dal zaplombovat jenom jeden (ten

horší) a druhý na vlastní riziko zatajil. Vlastní mletí se pak provádělo zejména za větrného

počasí, aby se zvuky, vznikající při mletí, eliminovaly šuměním větru. 

Přísně byly evidovány domácí porážky dobytka, při těch totiž pak byly omezovány

výdeje potravinových lístků na maso a sádlo. 

Kůže se musely z poražených zvířat odevzdávat.

Plombovaly se i odstředivky na mléko a máselnice.

Lidé si postupně zvykali i na častá čekání ve frontách před obchody, aby si mohli

koupit i zboží, které jim vlastně lístkový přídělový systém měl zaručovat (na takzvané body,

šatenky a podobně). 

Ve frontách si museli svoje vystát již i při vydávání přídělových lístků na obecním

úřadě, které se v určitých intervalech opakovalo (u potravin měsíčně, u textilu a obuví to bylo

méně často – 1 x ročně. 

Vzpomínám si, že pro takzvaný „Bezugschein“ na boty se muselo chodit z  Albrechtic

na takzvaný „Landrat“ do Dolního Těrlicka). Bohužel s  tím vším se vyvinul postupně i

pokoutní prodej „na černo“, bez lístků, ale za patřičně vyšší ceny. 

Vyvinulo se i takzvané „Keťasení“, opatřování některého zboží i přes „zelenou“

hranici. V souvislosti s tím se množily i krádeže v obchodech i u malých pěstitelů a chovatelů.

 Černým obchodem se obohacovali živnostníci, obchodníci, zemědělci a zejména

takzvaní „šmelináři“. 

Veškeré formy černého obchodu byly okupanty rasantně potlačovány konfiskacemi

zboží, žalařováním i tresty nejvyššími.

V této souvislosti bych chtěl poznamenat, že převážná většina lidí chápala těžkosti

v zásobování jako předznamenání rychlejšího konce nenávidění okupace a další nápomoc –

obcházení platných předpisů všemi možnými způsoby – chápala jako hřebíky do rakve

nacistů. 
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Je pravda, že hodně bylo i těch, kteří se báli, byvše zastrašeni přísnými sankcemi a

proto se chovali tak, aby se do něčeho nezapletli. 

Bohužel se v  obci vyskytlo i několik lidí, kteří s  nacisty kolaborovali. Donášeli a

udávali a tím nacistům pomáhali. Bez nich by mnohé věci zůstaly nacistům utajeny. 

Jednání kolaborantů nezůstalo dlouho utajené. Lidé si pak na ně dávali pozor.

Vyskytly se však i případy povídavých jedinců, kteří ne ve zlém na veřejnosti něco

řekli a i z toho pak bylo někdy velmi zle.

Ženy si mohly za 1 rok legálně koupit 6 párů punčoch, z  čehož 2 páry byly oceňovány

dvojnásobným počtem bodů (šatenkových). 

Muži měli nárok na 5 párů ponožek, z  čehož byly 2 páry rovněž za dvojnásobný počet

bodů. Při nákupu kostýmu si musela žena dát ze šatenky odstřihnout 45 bodů. 

Na šaty se dávalo 30 – 40 bodů, dle jejich kvality, na sukně 20 bodů, na blůzy 15

bodů, na pulovr 25 bodů, na kalhoty 8 – 16 bodů, opět dle kvality. 

Pro zákazníka byla výhodnější koupě metrového zboží, pokud si dovedl ušít sám.

Krejčí a švadleny měli totiž povinnost při ušití odebrat stejný počet bodů, jako při prodeji

hotové konfekce v obchodě. 

Toto nařízení se samozřejmě také obcházelo šitím „na černo“ za peníze, nebo jen za

stravu. 

Na body se rovněž nakupovaly i krejčovské přípravy, jichž nebylo také nikdy dost. 

Koupě obuvi byla po 15.1.1940 vázána rovněž na poukazy.

Omezovány byly i příděly podrážkové a svrškové kůže, jakož i správkařského

obuvnického materiálu, na který měli nárok pouze řemeslníci a přidělované množství se řídilo

počtem zákazníků, jimiž se musel prokázat. 

Pro tento účel musel obuvník vést zvláštní seznam zákazníků. 

V roce 1940 se začalo propagovat nošení dřeváků, tyto nepodléhaly přídělovému

systému. 

Byly potíže i s  mýdlem a pracími prostředky. Nejednou se lidé snažili vyrábět mýdlo

dle domácích receptur „na černo“, poněvadž i tato činnost byla přísně potlačována.

Přetrvával nedostatek luštěnin, koření, rýže, kakaa, čokolády, čaje, těstovin a jiných

kuchyňských přípravků.

Dávky přidělovaných potravin byly odstupňované jednak dle věku. 

Děti a mládež dostávali více, stejně tak těžce pracující (pracující se dělili do 3

kategorií), těhotné a kojící ženy. 

Rovněž kojenci měli určené jiné příděly.
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Občané byli vyhláškami upozorňováni na dodržování předpisů při zacházení

s odběrovými lístky. Neuposlechnutí byla trestána vězením nebo vysokými pokutami.

Postihováni byli i obchodníci, kteří řádně neoznačovali zboží cenovkami, případně

pěstovali takzvaný „černý obchod“, nebo si vytvářeli nadbytečné zásoby. 

Ve zjištěných případech bylo zboží  zabaveno a majitelé přísně trestáni vězením. Ti, u

nichž byly zjištěny nadnormativní zásoby, byli označováni jako šmelináři, majetek jim byl

zabavován a na výstrahu ostatním vystavován ve výkladních skříních s  patřičným popisem a

označením majitelů. 

Demagogické zdůvodňování těchto kroků mělo odvrátit pozornost lidí od skutečných

příčin tohoto stavu a také mělo navodit příznivou atmosféru k  ospravedlnění depresivních

opatření.

S ohledem na těžkosti v  zásobování vajíčky, byla chovatelům drůbeže stanovena

povinná dávka a to 60 vajíček za každou slepici, při čemž u chovatelů jen pro vlastní potřebu,

byla z dodávkové povinnosti vyňata vždy 1 nosnice na každé 2 osoby domácnosti. 

Takže například 5ti členná rodina, chovající 6 slepic, musela odvádět 240 vajíček

ročně. Z  téhož důvodu byly prováděny soupisy stavů všech domácích zvířat, určenými

komisaři v obci.

Také paliva byla poskytována přísně na příděl. Kdo si nezajistil palivo v  létě, v  zimě

ho těžko sháněl. 

Situace se vyhrocovala při tuhé zimě tak, že ve školách byly nařizovány uhelné

prázdniny.

Nouze byla i o svíčky, petrolej, balící papír, sáčky, krémy na boty a o stavebniny všeho

druhu.

Byly organizovány akce sběru odpadových surovin železa, barevných kovů, kostí,

hader, papíru i skla. Do těchto akcí byla zapojována zejména školní mládež.

Odběrné poukazy na některé druhy zboží (obuv , metrový textil) se vydávaly od roku

1940 a albrechtičtí občané si pro ně museli chodit na úřad do Těrlicka, na takzvaný Landrát.

Drobná přilepšení byla přiznávána na zvláštní odběrové lístky, na které měli nárok

horníci, kominíci, listonoši a jiné kategorie, vystavené při práci nadměrnému znečištění.

Drobná přilepšení některých druhů zboží se objevovaly třeba o vánocích například

zrnková káva, kakao, kokos, ovoce a jiné. Toto zboží se přidávalo převážně na rodinu, ne na

hlavu, takže vícečetné rodiny byly v tom směru poškozovány.

Těžká situace byla rovněž v  zásobování krmivy, nedostatek a vysoké ceny.

Zemědělcům mnohdy po splnění povinných dodávek mnohdy mnoho doma nezbylo a koupit

pak byl problém.
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Na příděl byly i brambory, ovoce a zelenina, lidé proto byli nuceni využívat kdejaký

kousek zahrady k jejich vlastnímu pěstování. 

V tisku se objevovaly rady, co dělat s  namrzlými bramborami, jablky, cibulí nebo

vajíčky. Brambory se doporučovalo vařit kvůli úspoře ve slupkách. Rady čtenářům se

v otázkách stravování podřizovaly momentálním situacím. 

Opakovaně se otiskovaly výzvy k pěstování zeleniny.

Chov dobytka byl přesně evidován, každou změnu bylo nutno hlásit na obecním

úřadu. 

K domácím porážkám bylo nutné úřední povolení, které bylo nutno v  patřičném

předstihu si vyřídit. Poražený brav musel přesahovat 100 kg živé váhy, což nejednou

kolidovalo s nedostatkem krmení. 

Ke každé porážce musel přijít takzvaný ohlížitel (po našemu oglondač), který k  tomu

měl úřední pověření. Tento dle určených vzorků masa a vnitřností ověřoval zdravotní stav

dobytka a tím také poživatelnost, či nezávadnost ke konzumu. 

Ohlížeč také při tom vydával takzvaný kruponový lístek, který bylo nutno předkládat

při odevzdání kůže z poraženého zvířete. 

Krupon z prasete musel mít určité rozměry, nesměl být pořezaný ani jinak poškozený,

třebas zpařený. 

U prasat se proto zpařivala jen břišní část, ta, která se pak nestahovala. Stahovala se

jen hřbetní část kůže od krku až k ocasu a boky. 

Z poraženého skotu, koz, beranů, ovcí se kůže stahovala celá a také musela

odevzdávat. Domácí činění a vydělávání kůží bylo zakázáno. 

Z domácích porážek se předepisovalo k  odevzdání určité množství sádla a na určitou

dobu byl zastaven příslušné rodině příděl masa a sádla, což se vypočítávalo dle počtu členů

rodiny. 

Z poraženého hovězího dobytka se odevzdával lůj. Z  každého kusu poraženého

dobytka se muselo do sběrny odvádět určité množství kostí.

Chovatelé krav měli předepisovaný kontigent mléka, které museli odevzdávat do

sběrny mlékárně. 

V obci byly stanovené sběrné stanice, které v  dohodnutých termínech pravidelně

objížděl, vždy ráno určený sedlák s vozem, taženým koněm. 

V Albrechticích tuto práci dosti dlouho vykonával sedlák, Adolf Cienciała, když tento

náhle zemřel, převzal tuto službu jiný sedlák, Michal Bujok, který pak mléko v  konvích se

sběrných stanic svážel na nádraží, ještě i po II. světové válce, pokud trvala povinnost dodávek

zemědělských produktů.
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Z odevzdaného mléka dostávali dodavatelé určité množství másla jednou měsíčně a

toho bylo poměrně dost (asi 1,5 – 2 kg, což se už přesně nepodařilo zjistit, ale v  tom smyslu

byli dodavatelé mléka převážně spokojeni).

Cena odevzdaného mléka se řídila dle namátkově odebíraných vzorků propočtem

z průměru naměřené tučnosti. Vyskytovaly se případy ředění mléka vodou dodavateli, nebo

naopak zahušťování kravského mléka doléváním mlékem kozím, čímž se nedovoleně

zvyšovala hustota. 

Nepoctivci všelijak zjišťovali, kdy se budou brát vzorky, všelikerým špehováním,

poněvadž to nikdo předem normálně nevěděl, ale dalo se to různě vypozorovat na dálku, když

sběrač jel od sběrny ke sběrně. 

Vyskytovaly se však i podvody ze strany mlékárny, zejména v  propočtech snížením

procenta tučnosti v dodaném mléce. 

To by se dalo i z  části odůvodnit tím, že mlékárna si zjišťovala ještě tučnost

bazénovou, to je tučnost veškerého mléka slitého do bazénu v  mlékárně před jeho

zpracováním a z  toho pak vycházela poměrným rozpočítáváním tučnosti na jednotlivé

dodavatele a zde pak docházelo k poškození poctivých dodavatelů.

Uplynulo 50. let od albrechtické tragedie

Pan Ing. Pavel Santarius CSc. vzpomíná ve svém příspěvku, uveřejněném

v Albrechtických listech číslo 4 - 1994, na 50. výročí tragédie, kdy gestapáci obklíčili

15.9.1944 časně ráno rodinný domek, popisné číslo 81, manželů Marie a Františka

Gałuszkových v osadě Paseky. 

Při tom byl na útěku zastřelen partyzán, Karel Bułava, který se v tom domě schovával.

Majitelka domu s  dcerou Aurelií byly při tom na místě zatčeny a majitel domu byl

zatčen na svém pracovišti v Třinci. 

Dům pak byl zapálen a hasičům, kteří přijeli dům hasit byl dán příkaz, aby odjeli.

Popisována tragédie měla pravděpodobně souvislost s  pogromem v  Životicích ze

6.8.1944, poněvadž gestapo usilovně pátralo po úkrytech partyzánů, kteří zde působili

v podzemním hnutí. Dokumentace 2757.

Osudy židovské rodiny
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Pan Alfréd Synek – Sternlicht popisuje v  článku v Albrechtických listech číslo 5/1994

osudy své rodiny. 

Početná židovská rodina Sternlichtů se přistěhovala koncem minulého století do

Stonavy a později do Albrechtic se třemi dětmi (Šteffi, Abraham a Emil). 

V Albrechticích se jim narodilo ještě 5 dalších dětí (Herman, Zigmund, Moric, Gusta a

Evžen). 

Živili se obchodem a příležitostní prací. Synové odcházeli postupně k  vojenské službě

a ženili se. 

Ještě před I. světovou válkou se Šteffi provdala do Berlína a jmenovala se pak

Knopfová. 

Abraham se oženil s  Amálií Lipnerovou a zůstali v  Albrechticích, kde se jim narodilo

5 dětí (Erich, Elsa, Emil, Olga a Regina). Bydleli u ředitele školy pana Orszulika v  osadě

Zámostí, později u pana Zahraje, popisné číslo 180, kde měli obchod. 

Abraham Sternlicht  koupil později domek od pana Michnika, popisné číslo 97, který

přestavěl na restauraci a obchod. 

Všichni jmenovaní muži bojovali v  1. světové válce. Po 1. světové válce zůstali

s rodinami v  Albrechticích jen pisatelův strýc Abraham Sternlicht a pisatelův otec Zigmund

Sternlicht, který převzal obchod na zmíněném již popisném čísle 180, po pisatelově babičce

Antonii Sternlichtové, která zemřela v  roce 1923 a byla pohřbena na židovském hřbitově ve

Fryštátě. 

V roce 1923 se autorův otec oženil s  Rozalii (Sali) Fischovou z  Ostravy a v roce 1925

se jim narodil syn Alfréd a v roce 1928 syn Rudolf. 

V tomtéž roce se rodina přestěhovala do Českého Těšína, kde Zigmund Sternlicht si

postavil rodinný domek s obchodem, v němž prodával až do německé okupace. 

Rodina Abrahama Sternlichta zůstala v  Albrechticích na již uvedeném popisném čísle

97. 

Jeho dcera Elsa se v  roce 1934 provdala za fotografa Pinkase Elsnera z  Českého

Těšína. 

Erich Sternlicht sloužil v  československé armádě v  Josefově jako rotmistr, přežil

okupaci a po ní žil v Ostravě. 

Emil Sternlicht obchodoval v  Uherském Hradišti a Olga s  Reginou Sternlichtovou

byly u rodičů v  Albrechticích do roku 1939. Jejich dům byl silně poškozen při vojenské

destrukci mostu železničního nadjezdu 1.9.1939. Brzy nato, za německé okupace, začaly mít

osudy židovské rodiny dramatický spád. 

Již v říjnu 1939 byli všichni mladší muži Sternlichtovy rodiny odvlečeni do Niska. 
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Zigmund Sternlicht odešel do Sovětského svazu. Současně začalo přesidlování

(nucené) židovského obyvatelstva do Zawiercia, Myszkowic a dalších měst Horního Slezska.

 Dne 29.6.1942 došlo ke „konečnému řešení židovské otázky v  působnosti Landrathu

v Těšíně. 

Všechny osoby, považované dle tehdejších zákonů za Židy, byly shromážděny u

železničního nádraží v  Cieszynie (dnešní Polsko). Příslušníci SS z  koncentračního tábora

v Oświęcimi zde provedli selekci. Ženy s  dětmi a starci byli posláni přímo do plynu a mladí,

práce schopní do koncentračního tábora. 

V roce 1942 se to z Albrechtic týkalo: Abrahama Sternlichta a jeho manželky Amálie. 

Dcera Elsa s  dítětem Irenou šly přímo do plynu 29.6.1942 a Olga s  Reginou do

koncentračního tábora. Ty zemřely v  dubnu 1945 za tyfové epidemie v  koncentračním táboře

Bergen-Belsen. 

Z 10ti členné rodiny Antonie a Šalamouna Strenlichtových na počátku 20. století, která

se do roku 1942 rozrostla na 40 členů, se dožili konce války v roce 1945 pouze 3 členové. 

35 jich zahynulo na územích okupované Němci, 2 synové Steffi Sternlichtové-

Knopfové, kteří v roce 1941 bydleli kdesi na Urale se stali nezvěstní.

Jak přežil okupaci autor tohoto příspěvku Alfréd Synek-Sternlicht, narozený

11.12.1925? 

Dne 29.6.1942 byl po selekci odeslán do koncentračního tábora (Durchgangslágru)

v Sosnovci (Horní Slezsko). 

Ještě v  roce 1942 byl umístěn v  koncentračním táboře Sakraw, Laurahűtte

(Siemianovice) a později v Goss Paniow (Pszczyna). 

V roce 1943 se dostal do koncentračního tábora Wiezau bei Bunzlau a následně

v Bunzlau Gross Rosen až do roku 1944. 

Po 8. únoru 1945 došlo k  evakuaci tohoto tábora a zúčastnil se pochodu smrti směrem

na západ Laubau – Gőrlitz – Weimar – Dora – Nordhausen – Bergen – Belsen. 

Dne 15.4.1945 tábor osvobodila americká armáda. 

Do své vlasti se vrátil 24.7.1947. 

Dne 1.10.1948 nastoupil presenční službu v českoslovanské armádě do 30.9.1950. 

Od 8.10.1950 pracoval do roku 1983 jako zámečník v Třineckých železárnách. 

Pisatel tohoto příspěvku konstatuje, že mnohé události již smazal čas a že mnohé jsou

přikryté rouškou zapomnění. 

Trvale mu však utkvěl v  paměti hrdinský postoj mnohých albrechtických občanů,

kteří, ač sami v nebezpečí, pomáhali rodině jeho strýce Abrahama Sternlichta, i jiným, nacisty

pronásledovaným. 
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V případě jmenovaného Sternlichta hodně pomohli manželé Karel a Anna Suchánkovi,

zemědělci z Albrechtic. Dokumentace 2758.

Životní prostředí

Výsledky měření prašného spadu v   Albrechticích.

Okresní hygienická stanice v Karviné má v naší obci umístěnou jednu manuální měřící

stanici na měření prašného spadu. 

Průměrná hodnota tohoto měření v roce 1994 činila 3,71 ug.m-2. 30d-1. 

Hodnoty prašného spadu byly v roce 1994 jedny z nejnižších v okrese. 

Z kovů v  prašném spadu byly hodnotitelné obsahy kadmia a olova s  použitím

německých norem (TA-Luft). Pro kadmium byla stanovena hodnota 150 ug.m -2.30d-1 a pro

olovo 7500 ug.m -2.30d-1. Průměrná hodnota kadmia v  prašném spadu na stanovišti

v Albrechticích dosahovala v  roce 1994 25% limitu u olova byl stav ještě příznivější,

poněvadž se jednalo o 9% limitu v průměru za rok 1994. 

Obdobný stav byl i u ostatních kovů v prašném spadu.

Oxid siřičitý, oxidy dusíku a polétavý prach.

Okresní hygienická stanice má měřící stanice na výše uvedené plyny a polétavý prach

pouze ve větších městech, takže výsledky měření nelze přímo vztahovat na naší obec. 

Z celkového stavu však lze usuzovat na situaci v Albrechticích. 

V roce 1994 byly v  měřící síti hygienické služby naměřeny hodnoty uvedených

škodlivin nejnižší za dobu pravidelného měření od roku 1981. 

Průměrná roční koncentrace oxidu siřičitého, zjištěná na měřící stanici v  Karviné,

činila 20 ug.m-3 (roční limit činil 60 ug.m-3), oxidů dusíku 44 ug.m-3 (roční limit činil 80 ug.m-

3), polétavého prachu bylo naměřeno 60 ug.m -3, což se rovnalo právě tak ročnímu limitu.

V žádném případě nedošlo k překročení dalšího sledovaného ukazatele.

V roce 1994 bylo prováděno měření ovzduší také mobilní měřící stanicí Horiba a to

v blízkosti základní školy, dle rozpisu doplňkových měření ovzduší v  rámci celého okresu

Karviná. 

Tento způsob monitorování se odlišoval od stacionárních stanic tím, že až na výjimky

se týkalo pouze krátkodobých měření, zpravidla 3 hodinových, sestávající ze samostatných ½

hodinových cyklů. 

Hodnocení výsledků bylo taktéž prováděno dle 30 minutových náměrů, při čemž se

používaly vyšší limitní hodnoty, určené pro krátkodobá měření. 

Také v tomto případě nebyly v dané sérii na stanovišti u školy v  Albrechticích zjištěny

žádná překročení přípustné 30ti minutové koncentrace ovzduší.
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Manuální měřící stanice Českého hydrometeorologického ústavu v  Albrechticích

měřila 24 hodinové koncentrace SO2 a polétavého prachu. 

Také zde byl zjištěn stav příznivý. Průměrná roční koncentrace SO2 zde činila 19 ug.m-

3, což bylo 30% ročního přípustného limitu. 

Překročení denních přípustných koncentrací bylo zaznamenáno v  únoru, březnu,

dubnu a prosinci 1994. 

V rámci celoročního hodnocení však počet dnů, ve kterých byla překročena přípustná

hodnota, byl pod limitem 5% (činila totiž jen necelé 2%).

Kvalita ovzduší v obci Albrechtice byla podle měření provedených v  obci i dle měření

odvozených v okrese Karviná hodnocena za rok 1994 jako vyhovující. 

I přes zlepšení, ke kterým v  poslední době došlo, zůstával přetrvávající problém

vyšších koncentrací polétavého prachu v ovzduší, zejména v topné sezóně (říjen – březen).

  Dokumentace 3021 – 3029, 3030.

Zprávy o signálním systému varování obyvatel, což bylo možno považovat za „také

řešení“ otázky „ozdravení“ ovzduší. 

Muselo se do toho totiž také investovat, ale pro „některé zodpovědné pracovníky to

tak bylo pohodlnější“.

Články uveřejněné v Havířovských listech a v Novinách Karvinska, 

viz dokumentace 2987 a 3003.

Tabulka prašného spadu (g/m2 za 30 dní) v Albrechticích v létech 1989-1994, 

dle Ročenky hygienické stanice v Karviné

1989 1990 1991 1992 1993 1994
6,06 3,62 4,28 3,94 3,76 3,71

Také následující údaje o výsledcích šetření biologického monitorování toxických kovů

v moči u 51 dospívajících, ve věku 14-18 let, v  okrese Karviná, jsou převzaty z  Ročenky

Okresní hygienické stanice v Karviné za rok 1994:

Kov Aritmetický

průměr

Minimum Maximum Limit Počet nadlimitních

vzorků
Pb 15,46 2,0 68 10 – 80 0
Cd  1,28 0,5     7,7 1,5 – 3 4
Zn    561,67    80,0  1650,0 266 – 846 10
Hg  2,24 0,2     8,9 do10 0
As 2,59 1,0   14,0 15 – 120 0
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Ni 9,18 1,0   38,0 do 50 0
Cr 1,71 1,0   18,0 do10 1

Hlavním zdrojem znečištění v  našem regionu jsou v  tom směru fosilní paliva. Dalším

významným zdrojem je kouření i pasivní a zemědělství, hlavně z  používaných fosfátů

přirozeného původu a z pesticidů.

Nalezené hodnoty toxických kovů ve vlasech (v ug/g vlasů) u mládeže okresu Karviná

v roce 1994 v 54 odebraných vzorcích:

Kov Aritmetický

průměr

Minimum Maximum Limit Počet nadlimitních

vzorků
Pb 3,09 0,30 17,90 3 – 10 2
Cd 0,51 0,02   8,25 0,3 - 1,5 3
Zn   191,70   104,00 3970,00 99 – 450 0
Hg 0,52       0,10   7,10 1,25 – 7,6 0

Výsledky byly porovnávány s  údaji z  literatury, protože oficiální limity u nás nejsou.

Vyšší obsah Cd a Pb má vztah zřejmě se znečištěným životním prostředím v okrese Karviná.

Jako ochrana proti tomu se doporučoval zvýšený příjem zeleniny (zdroj vitaminu C, A

a E, včetně vlákniny). 

Dostatečným příjmem Fe ve stravě (luštěniny, listová zelenina, maso) lze snižovat

kumulaci Cd a dalších toxických kovů v těle.

U průměrné hladiny cizorodých látek v  mateřském mléce byl zjištěn pokles

polychlorovaných bifenylů, hexachlorbenzenu i dichlordifenyletylbenzenu, což bylo přičítáno

na vrub pozitivní účinnosti legislativních opatření, z  kteréhožto důvodu byla od roku 1982

zastavena výroba polychlorovaných bifenylů. 

Gravidní ženy by si měly ještě uvědomit, že kumulace těchto škodlivých organických

látek souvisí s vysokým příjmem tuků živočišného původu ve stravě.

V uvedeném monitorování se bude dál pokračovat, aby se zjistilo, jak bude další trend

výskytu těchto škodlivin v tělech pokračovat. Dokumentace 3030.

Alarmující článek o zhoršujícím se zdravotním stavu obyvatel, žijících ve zdejším

regionu. Dokumentace 2988.

Finanční podpory těm, kteří přistoupili na vytápění plynem.

V souvislosti se zaváděním ekologických výhod při vytápění rodinných domků

plynem, poskytoval okresní úřad jejich majitelům, kteří provedli plynofikaci vytápění,

jednorázovou finanční podporu za státního rozpočtu. 
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V okrajových částech obce, kde plyn zaváděn nebyl, bylo majitelům rodinných domků

nabízeno náhradní řešení a to instalace zásobníků propan-butanu. Dokumentace 2756.

Infekční choroby – výskyt

Výskyt hlášených infekčních chorob v  roce 1993 a 1994 v  absolutních číslech

v Albrechticích:

Salmonelózy Bacilární úplavice Virový zánět jater
1993 1994 1993 1994 1993 1994
14 30 0 0 0 0

Hlášená parazitární onemocnění v Albrechticích v roce 1994:

Roupi Pohlavně

přenosní prvoci

Toxoplasmóza Svrab

10 3 2 12

Novinová zpráva o výskytu nebezpečného „masožravého streptokoka v  našem

regiónu. Dokumentace 3003.

Letáček o kvalitě pitné vody, vydaný Okresní hygienickou stanicí  v Karviné.

Dokumentace 2881.

Novinové články, upozorňující na závadnost pitné vody pro kojence a zásobování

pitnou vodou vůbec.       Dokumentace 2882 – 3.

Dříve se v  obci používala převážně pramenitá voda ze studní. V  současné době se

přešlo vesměs na vodovodní vodu z  dálkových vodovodů proto, že zdejší studniční vody se

staly vesměs závadné díky předimenzované chemizaci v  zemědělské výrobě, přemírou

nečistot z ovzduší a jiné.

Zajímavosti a fakta z  dějin Těšínska. Výňatky z  publikace kolektivu autorů „Nástin

dějin Těšínska“ z roku 1992. Dokumentace 2754.

Tamtéž v dalším článku jsou uvedeny historické údaje z oblasti Těšínska.

O problémech s  pěstováním zdravé zeleniny v  souvislosti s  překračováním

přípustných norem škodlivých látek v nich.   Dokumentace 2904, 2984.

Upozornění občanům, aby do kontejnerů neodkládali komunální odpad ten, co tam

nepatří.            Dokumentace 2754, 2985-6.

Šetření teplem.

prostřednictvím článku v  Albrechtických listech se mohli občané poučit o tom, jak

šetřit teplo v domácnostech a tak šetřit na výdajích, spojených s vytápěním.

Dokumentace 2755.
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Ochrana zeleně.

V Albrechtických listech byl uveřejněn článek, vyzývající občany k  ochraně zeleně na

celém katastru obce. Dokumentace 2755.

Ořez větví v blízkosti elektrických vedení.

Severomoravské elektrárny upozornily článkem v  Albrechtických listech, číslo

6/1994, občany na nutnost ořezávání větví stromů v  těch místech, kde dochází k  jejich

přiblížení, či křížení s vodiči, alespoň na vzdálenost 1m. 

Při této práci, že je nutno dbát na bezpečnost. V  případě, že by tato byla ohrožena,

bylo nutno se předem dohodnout se Severomoravskými elektrárnami o případném vypnutí

elektrického proudu ve vedení.

Pokud by si majitelé neořezali větve sami, vystavovali se nebezpečí, že ořez provedou

zaměstnanci Severomoravských elektráren, ale krajně neodborně, což z  opačného pohledu

svědčilo o tom, jaké pracovníky elektrárny zaměstnávaly. Inu, odborně uříznout větev byla

zřejmě vysoká věda.

U zařízení vysokého napětí prováděli ořez pouze zaměstnanci elektráren. Ořezané

větve byli povinni odklidit majitelé stromů. Dokumentace 2759.

Seznam objektů, ohrožených poddolováním

V  Albrechtických listech, číslo 6/1994, byl uveřejněn výčet popisných čísel objektů 

v severní části obce, ohrožených poddolováním. 

Týkalo se to 10 objektů ve vlastnictví Ostravsko-karvinských dolů – Správy sídlišť, 2 

objektů Českých drah, 1 objektu státního statku, 1 objektu Jednoty – Jedność a 86 objektů 

v soukromém vlastnictví. Dokumentace 2759.

Novinová zpráva o vývoji peněžnictví na Těšínsku, dokumentována výstavou peněz

v těšínském muzeu. Dokumentace 3004.

Článek v  Albrechtických listech, číslo 1/1994, upozorňující občany na zákaz

vypalování suché trávy a stařin na jaře. Dokumentace 2754.

Obecní úřad uzavřel s  firmou Ondřej Kroczek – zahradnictvím v  Havířově smlouvu o

údržbě veřejných prostranství v obci. 

Dohoda se týkala hlavně kosení (2 až 3 krát ročně) trávy na sídlišti a na dalších

veřejných plochách v obci. 

Současně byli občané upozorněni článkem v  Albrechtických listech na možnost

bezúplatného kosení ploch, které jsou v majetku v obce. 
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Zájemci se v té věci měli ohlásit na obecním úřadě proto, aby předmětnou plochu

nekosila uvedená firma, nebo aby případně nedošlo ke sporu mezi více zájemci o kosení.

 O toto vysekávání trávy mnoho zájemců nebylo. Dokumentace 2755.

Článek o ohrožení lesů v  našem kraji různými škůdci, které je podmíněno sníženou

odolností stromů, způsobenou zhoršenou kvalitou ovzduší /průmyslové exhalace).

Dokumentace 2992-3.

Článek, potvrzující vznik smogových situací v našem regionu. Dokumentace 2989.

Chroust obecný se stává v  našem kraji vzácností. Svědčí o tom zoofenologické

záznamy z Albrechtic a potvrzuje to i novinový článek Jana Nováka. Dokumentace 2991.

Jezevec v   Louckém lese.

Začátkem července 1994 pozoroval v noci v osadě Paseky obecní strážník 2 jezevce u 

Louckého lesa na obecní komunikaci.

Cvičná horolezecká stěna

Pilíře dřívějšího železničního mostu na Stonávce v  Albrechticích jsou využívány

některými snaživci jako cvičná horolezecká stěna sportovci z Albrechtic i okolí.

Dokumentace 3005.

Pohraniční styk

Novinová zpráva o pohraničním styku s  Polskem, ale i s  ostatními sousedy České

republiky. 

V současné době je přechod přes hranice podstatně jednodušší než tomu bylo za

totality, kdy se spíše jen o velkém bratrství mluvilo, ale od skutků bylo daleko. 

Nyní není nutné vyřizovat žádná pozvání od příbuzných úředně potvrzená i na

hraničním přechodu se většinou nerazítkuje přechod do pasu a také kontrola, co se přenáší, je

podstatně jednodušší.              Dokumentace 2878-9.

Přehledná mapka správního rozdělení okresu Karviná z roku 1994.

Dokumentace 2811.

Barevná turistická mapka Těšínska, kterou v roce 1994 vydalo Turistické regionální

centrum v českém Těšíně, na popud Svazu obcí a Regionální rada Třinecka, nákladem 12  000

výtisků. Dokumentace 3001.
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Dodatečně se podařilo pro dokumentaci získat pozvánku na oslavu Mezinárodního dne

žen, kterou místní organizace Polského svazu kulturně osvětového uspořádala, dne 6.3.1988

v Dělnickém domě v Albrechticích. Dokumentace 2939.

Ukázka dotazníkového blanketu Marketingové laboratoře v  Ostravě, jímž bylo

zjišťováno veřejné mínění občanů. Dokumentace 3009.

Novinová zpráva o výstavbě a zlepšování služeb obyvatelstvu v sousedním Těrlicku.

Dokumentace 3010.

Změny času

Podobně jako v  minulých letech byl i letos upravován zimní čas na letní v  noci ze

soboty na neděli 27.3.1994, kdy se hodinové ručičky posunovaly ze 2 na 3 hodiny ráno. 

Koncem září se čas měnil opět na zimní posunutím ručiček o 1 hodinu zpět.

Dokumentace 2995.

Úvaha o změnách počasí, která byla otištěna v Głosie Ludu 11.2.1994.

Dokumentace 2990.

Oprava sošky

Vskutku podivné věci se dějí i v dnešní době, kdy prakticky není nic v bezpečí. 

Vandalové ničí boží muky, kapličky, hrobky, hroby a podobně. 

Najdou se ale ještě i poctiví lidé, kteří se snaží  následky vandalství zahladit. Tak

například na pomezí Albrechtic a Životic, v  osadě Pacalůvka, byla dle novinového článku

provedena dobrovolníky oprava korpusu na kamenném kříži z  18. století, který byl vandalský

poničen. Dokumentace 3002.

Vloupání, autonehody.

V únoru 1994 bylo zaznamenáno vloupání do prodejny potravin a masa v  nákupním

středisku v Albrechticích. Zprávu o tom přinesly Noviny Karvinska 17.3.1994.

Dokumentace 2999.

Dne 7.5.1994 došlo na křižovatce u odbočky z  hlavní silnice ke starému sídlišti,

v centru obce, ke kolizi 3 aut. 

Nehodu zavinil řidič, který nedal pozor při odbočování. Jeho auto bylo silně

poškozeno, ostatní 2 auta vyvázla bez větší škody. 

Na štěstí ke zranění nedošlo, vznikla jen materiální škoda.

V pátek, 12.8.1994 měl pohřeb mladistvý Anton Balogh (Slovák ze sídliště), narozený

21.8.1976, který zemřel na následky tragické nehody, kterou si zavinil na motocyklu. 
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Dne 29.8.1994 došlo v  odpoledních hodinách na křižovatce u kostela ke srážce 2

osobních aut, při niž jen zázrakem unikla smrti náhodná chodkyně. 

Také při tomto neštěstí vznikla jen hmotná škoda, bez poranění zúčastněných osob. 

Havárii zavinil řidič, který jel nepřiměřenou rychlostí po Obecní ulici dolů  a na

křižovatce s ulici Hlavní nedal přednost po ní jedoucímu autu.

Novinová zpráva o množících se krádežích jízdních kol, k  nimž docházelo i v naší

obci. Nebylo je možno všechny zaznamenat, když „kolo bylo a nejednou zase nebylo“.

Dokumentace 3000, 3033.

Také těch autonehod, většinou jen s hmotnými škodami bylo více, ale nebylo je možno

všechny zaznamenat. 

Mnohdy k  nehodě došlo, spoluúčastníci nehody se třeba dohodli a zmizeli, aby se

vymkli pokutě, kterou by jim policisté vyměřili.

Začátkem 3. dekády září 1994 se oknem vloupal do 1. patra správní budovy statku

Bělehrad v Albrechticích neznámý pachatel a ukradl ze sejfu pokladničku se 72 220,-Kč. 

Dle způsobu vloupání musel být pachatel dobře obeznámený se situací. Okno, kterým

do budovy vnikl je dost vysoko nad terénem (pachatelé byli zřejmě 2), ale nedovíralo se

dobře, takže stačilo silněji potlačit, aby se vyklonilo, takže cesta zloději byla otevřená bez

rozbití skla. 

Také v  budově se pachatel dobře orientoval. Věděl, kde se nachází pancéřová

pokladna. Šel takzvaně „najisto“. Zřejmě mu bylo známo, že tam je i větší suma peněz, což

jindy nebývalo. Zámky – Fabky v  pokladně pootvíral a odnesl z  ní, v ní se nacházející, menší

plechovou pokladničku s obnosem. 

Prázdná pak byla nalezena odhozena v  Sušském lese u rozvodny. Policie sejmula

otisky prstů a po pachateli pátrala, ale neúspěšně. Dokumentace 2998.

Koncem září došlo v  železniční stanici Albrechtice ke zpoždění vlaku vinou opilce,

který navíc cestoval bez jízdenky, takže musela být přivolána policie.

Dokumentace 2997.

Novinová zpráva o úmrtí bývalého předsedy Místního národního výboru

v Albrechtech Edmunda Tomaszka, který zemřel ve věku 82 let a byl pohřben na místním

hřbitově 20.9.1994. Dokumentace 3007.

Dne 15.10.1994 se dožil 90 let albrechtický občan pan Karel Kalina, čestný zastánce

hnutí za práva dělníků a Poláků. Dokumentace 3008.

Vladislav, Jiří Cichý – albrechtický rodák:

Novinová zpráva o úmrtí významného albrechtického rodáka, magistra práv na

universitě v Poznani. 
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Uplatnil se také jako voják ve válce v  roce 1939, později jako člen Andersenovy

armády v  Anglii, kde se mimo jiné také zasloužil jako pracovník Sdružení těšínských

Slezáků. 

Význačnou úlohu sehrál v  upevňování anglicko-polských vztahů, jako dlouholetý

předseda Anglo-Polish  Conseravative Cociety. Dokumentace 3006.

Narodil se 3.4.1913 v Albrechticích. 

V armádě dosáhl hodnosti majora, byl vězněn v  Kozielsku, členem Sdružení

evangelíků polských byl od roku1946, v  létech 1947-8 vykonával funkci předsedy v  tomto

sdružení. 

Dále byl členem organizace Těšínských Slezáků v  Anglii, členem Rady Svazu

polských západních území v  Anglii, členem Polského sdružení sovětských politických vězňů

a člen výboru Katyňského památníku v Anglii. 

Byl nositel různých vyznamenání, například Zlatého kříže za zásluhy a dalších

vyznamenání anglických i polských.        Dokumentace 3031-2.

Počasí

Průběh počasí v   roce 1994 dle jednotlivých měsíců: 

LEDEN Nesouvislá sněhová pokrývka roztála do 4.1. úplně. 

   Ranní teploty se pohybovaly v 1. dekádě v rozmezí +2 až +11°C. Nad 10°C to bylo

jen jednou. 

Odpolední teploty byly mezi +4°C do +13°C, z  toho nad 10°C (13°C) bylo

naměřeno 2x. 

Večerní teploty v rozmezí +3 až +12 °C, 10 a více stupňů bylo naměřeno 1x. Mírně

pršelo ve 4 dnech a 1x silně. Mlha 1x.

Koncem druhé dekády spadlo 17.1. asi 5 cm sněhu, který pak od 18.1. do 23.1. jako

nesouvislá sněhová pokrývka roztál úplně. 

Ranní teploty se pohybovaly od -7°C do +8°C , ve druhé polovině dekády bylo 3x

naměřeno 0°C a jednou -6 a -7°C. 

Odpolední teploty se pohybovaly od 0°C do 11°C, při čemž 0°C bylo naměřeno 2x

a 10 a více °C (3x) a méně 1x. 

Slabý déšť 1x a slabé sněžení také 1x. Mlha 1x a jinovatka 2x.
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Ve 3. dekádě se objevila nesouvislá sněhová pokrývka 26. a 27.1. a pak 28. až

30.1., při čemž 26.1. dokonce 3x zahřmělo! 

Ranní teploty v rozmezí -1°C až +7°C, z toho 0°C a méně naměřeno 2x. 

Odpolední teploty od 0°C do +8°C, 0°C naměřeno 1x. 

Večerní teploty od -3°C (1x) do 8°C, při čemž 0°C a méně bylo jen 1x. 

Dvakrát slabě sněžilo, 3x to byl sníh s  deštěm a 1x déšť s  kroupami a 2x slabě

pršelo.

ÚNOR V 1. dekádě nesouvislá sněhová pokrývka od 3. do 7.2. 

Ranní teploty se pohybovaly od -5°C do +4°C, z toho 0° a méně 3x. 

Odpolední teploty od +2°C do +11°C, při čemž +10 a více °C bylo naměřeno 6.2.

(1x). 

Večerní teploty byly od -1°C do +7°C, při čemž 0°C a -1°C bylo po 1x. 

Ve 3 dnech slabě pršelo a 1x slabě sněžilo s  deštěm. Slabě sněžilo 1x. 6 dnů bylo

s mlhou. 

Nesouvislá sněhová pokrývka ve 2. dekádě trvala od 12. do 17., kdy do 19. přešla

v souvislou a od 20. do 24.2. opět v nesouvislou. 

Ostatní dny února byly bez sněhu. 

Ranní teploty se pohybovaly od +2°C do -15°C, při čemž -10°C a ještě níže bylo

4x. Po 6 dnů trval celodenní mráz. Teplota nad 0°C byla naměřena jen 1x.

Odpolední teploty v  rozmezí od +4°C do -9°C, při čemž nad nulu vystoupil

teploměr 4x. 

Večerní teploty od +2 do -13°C, při čemž nad 0°C 1x. Sněžilo 4x slabě a 1x silně.

Dvakrát byla zaznamenána mlha.

Ve 3. dekádě se ranní teploty pohybovaly od +4°C do -5°C, při čemž nad 0°C bylo

vždy od 23.2. do konce měsíce. 

Slabě sněžilo a slabě pršelo po 1 dni 3. dekády. Ve 2 dnech byla mlha.

BŘEZEN  1. dekáda bez sněhu. 

Ranní teploty od 0°C do +7°C. Jinovatka ráno 1x. 

Odpolední teploty od +4°C do +16°C, při čemž 10 a více stupňů bylo naměřeno 3x.

Večerní teploty od 0°C do 7°C. 
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Ve 4 dnech byla mlha. Ve 3 dnech pršelo slabě, 2x silně a jednou slabě pršelo se

sněhem.

Ve 2. dekádě ranní teploty od 0°C do +7°C. 

Odpolední od +2° do +17°C, při čemž 10°C a více naměřeno jen 3x. 

Večerní teploty od +2°C do +11°C, při čemž 10°C a více bylo naměřeno 3x. 

Třikrát slabě pršelo se sněhem, 2x slabě pršelo a 16.3. v  noci bouřka s  kroupami a

slabým deštěm.

Ranní teploty se pohybovaly ve 3. dekádě od 0°C do +13°C, při čemž na 0°C klesl

teploměr ke konci měsíce 2x, +10 a více stupňů bylo také 2x. 

Odpolední teploty se pohybovaly od +6°C do +22°C, z  toho v rozmezí 10 až 20°C

8x a nad 20°C 1x, pod 10°C 2x. 

Večerní teploty se pohybovaly od 1°C do 13°C, z toho 10°C a více bylo 5x. 

V první jarní den ráno byla jinovatka. Slabě pršelo 2x a po třetí se sněhem, 2x

pršelo silně.

DUBEN Sníh se už neobjevil po celý měsíc. 

Ranní teploty se pohybovaly od 2 do 13°C nad nulou, při čemž nad 10°C se rtuť

vyhoupla jen 1x. 

Odpolední teploty v  rozmezí 4 až 24°C nad nulou, do 10°C 4x, nad 20°C 1x.

Večerní teploty od 3°C do 16°C. 

Ranní jinovatka zaznamenána 7. a 8./4. Silně pršelo 2x (35 a 30 m/m), po třetí

slaběji, slabý déšť zaznamenán 1x. Jednou byla mlha, večer 10.4. po dešti.

Ve 2. dekádě ranní teploty od 0°C do 10°C nad nulou. 

Odpolední teploty od 6°C do 19°C nad nulou, při tom přes 10°C rtuť nevystoupila

1x. 

Večerní teploty od 4°C do 13°C nad nulou, z toho 10°C a více bylo 3x. 

Pršelo 3x slabě a 3x silněji. Ve 3 dnech mlha slabá a 2x silná.

Ve 3. dekádě ranní teploty od 3 do 12°C nad nulou, z  toho 10°C a více bylo 3x.

Odpolední teploty od 17 do 24°C, z toho 20°C a více bylo 7x. 

Večerní teploty od 10 do 16°C. 

Byla zaznamenána 1x bouřka se slabým deštěm a 2x mlha.
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KVĚTEN  Sníh se už po celý měsíc neobjevil. 

Ranní teploty v  1. dekádě od 2 do 14°C nad nulou, v  jednom dni se vyskytla

jinovatka. Z toho bylo 10 a více °C 2x. 

Odpolední teploty zaznamenány od 12 do 20°C, při čemž 20°C bylo naměřeno jen

1x. 

Večerní teploty od 6 do 14°C, při čemž 10 a více °C bylo zjištěno 4x. 

Silný déšť byl zaznamenán 3x. Mlha 1x.

Ve 2. dekádě teploty od 6 do 15°C, z  toho 10 a více °C ráno bylo naměřeno 8x.

Odpolední teploty v  rozmezí 13 až 28 stupňů nad nulou, z  toho 20°C a více bylo

naměřeno 7x a z toho 25 stupňů a více 4x. 

Večerní teploty se pohybovaly od 11 do 19°C. 

Jednou pršelo slabě a 2x silně s bouřkou. Mlha byla zaznamenána 1x.

Ranní teploty ve 3. dekádě od 5 do 15°C, z  toho 10 a více stupňů bylo 10x, jen 1x a

to 31.5. bylo 5°C. 

Odpolední teploty od 11 do 25°C, z toho 20°C a více bylo naměřeno 3x. 

Večerní teploty v rozpětí 8 až 18°C, z toho pod 10°C bylo jen 1x. 

Jednou pršelo slabě, 2x také slabě, ale s hromobitím, 2x silně, z toho 1x s bouřkou a

jednou průtrž mračen s  hromobitím a kroupami (35 mm srážek). Mlha byla

zaznamenána 3x.

ČERVEN   V  1. dekádě ranní teploty od 8 do 16°C, z  toho 10 a více bylo zaznamenáno 8x.

Odpolední teploty se pohybovaly od 19 do 27°C, z  toho pod 10°C bylo naměřeno

4x. 

Večerní teploty v rozmezí 11 až 20°C. Pršelo 3x slabě a 1x silně.

Ranní teploty ve 2. dekádě od 9 do 15°C, z  toho pod 10°C bylo naměřeno 2x.

Odpolední teploty od 15 do 25°C, při čemž 20 a více °C bylo naměřeno 5x. 

Večerní teploty od 10 do 19°C. 3x byl zaznamenán slabý déšť. 

Jednou slabý déšť s bouřkou a jednou silný déšť s bouřkou.

Ranní teploty 3. dekády se pohybovaly od 10 do 20°C. 

Odpolední od 22 do 33°C, z toho bylo jen 2x pod 25°C a 3x 30 a více °C. 
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Večerní teploty se pohybovaly od 14 do 26°C, z  toho pod 20°C bylo naměřeno 5x a

2x 25 a více stupňů. 

Jen 2x slabě pršelo s bouřkou. Začalo být nepříjemně sucho.

ČERVENEC   Ranní teploty v 1. dekádě se pohybovaly od 18 do 22°C, z toho pod 20°C bylo

naměřeno 6x. 

Odpolední teploty od 20 do 35°C, z  toho pod 25°C bylo naměřeno jen 1x a nad

30°C 5x. 

Večerní teploty od 18 do 26°C, z  toho pod 20°C bylo jen 1x a 25°C a více také 1x.

Nadále bylo nepříznivé sucho tak, že ani slabý déšť 2. a 3.8. nebylo poznat, jen

silnější déšť v  bouřkách 7. a 8.8. bylo trochu poznat na vegetaci. Teprve vydatný

déšť 9.8. (napršelo 25 mm) ukončil období sucha.

Ranní teploty ve 2. dekádě se pohybovaly od 11 do 18°C. 

Odpolední pak od 14 do 25°C, z toho pod 20°C bylo naměřeno 4x. 

Večerní teploty se pohybovaly od 14 do 21°C, z  toho 20 a více stupňů bylo jen 1x.

Jednou byl zaznamenán slabý déšť a 4x vydatný, z toho 1 s bouřkou.

Ranní teploty ve 3. dekádě se pohybovaly od 11 do 17°C. 

Odpolední teploty pak od 17 do 27°C, z  toho pod 20°C bylo naměřeno jen 1x a

25°C a více 7x. Večerní teploty byly od 15 do 18°C. Pršelo slabě 3x, z  toho 2x

s bouřkou a 2x silně. Mlha se vyskytla 3x.

ZÁŘÍ Ranní teploty se pohybovaly v 1. dekádě od 10 do 20°C. 

Odpolední pak od 17 do 27°C, z  toho pod 20°C bylo naměřeno 2x a nad 25°C také

2x. 

Večerní teploty byly od 14 do 20°C. 

Pršelo 4x slabě a 1x silně, jedna byla také průtrž mračen s  bouřkou. Mlha se

vyskytla 1x. Parno 4x.

Ranní teploty ve 2. dekádě se pohybovaly od 5 do 17°C, z  čehož pod 10°C bylo

naměřeno 2x. 

Odpolední teploty se pohybovaly od 12 do 25°C, z  čehož 20 a více stupňů bylo

naměřeno 5x. 
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Večerní teploty se pohybovaly od 8 do 21°C, pod 10°C bylo naměřeno 2x a 20 a

více 1x. 

Ve sledovaném období 2x slabě pršelo a 3x silněji, z  toho 1x v  noci s  bouřkou.

Parno a dusno bylo 14. a 15. září.

Ranní teploty ve 3. dekádě naměřeny v  rozmezí 9 až 17°C, při čemž pod 10°C to

bylo jen 1x. 

Odpolední teploty od 14 do 25°C, při čemž 20 a více °C byla naměřeno 5x. 

Večerní teploty se pohybovaly v rozmezí 10 až 20°C. 

Byl zaznamenán  jeden slabý déšť a jeden silný. Mlha se vyskytla 6x, z  toho 1x

silná. V uvedeném silném dešti 27.9. spadlo 35 mm srážek.

ŘÍJEN Ranní teploty 1. dekády od 3 do 13°C, z  toho 10 a více °C bylo naměřeno 3x a 2x

ranná jinovatka 5. a 10. října. Dne 7. října spadl v Beskydách první sníh. 

Odpolední teploty se pohybovaly od 3 do 20°C, z  čehož pod 10°C bylo naměřeno

3x a 20°C 1x. 

Večerní teploty byly naměřeny v  rozmezí 3 až 15°C, z  toho 10 a více °C bylo 3x.

Slabě pršelo 3x, z  toho 1x už se sněhem a silně pršelo 2x, z  toho také jednou se

sněhem. Sněhová pokrývka se však nevytvořila. Mlha byla zaznamenána 2x.

Ranní teploty 2. dekády se pohybovaly od -2 do +9°C, z  toho 0°C a méně bylo

naměřeno 3x. 

Odpolední teploty v rozmezí 6 až 17°C, z toho 10°C a méně bylo 2x. 

Večerní teploty v  rozmezí od -2 do +9°C, z  čehož 0°C a méně bylo naměřeno 2x.

Ve 2. dekádě vůbec nepršelo, ranní jinovatka byla zaznamenána 1x a 7x mlha.

Ve 3. dekádě se ranní teploty pohybovaly od 0 do 12°C, z  toho 10 a více stupňů

bylo zjištěno 3x. 

Odpolední teploty naměřeny v rozmezí od 11 do 18°C. 

Večerní teploty od 5 do 13°C, z toho 10 a více °C bylo naměřeno 6x. 

Ranní jinovatka byla zaznamenána 1x (30.10.), slabě pršelo 2x a silně také 2x, 23.

října hřmělo bez deště, mlha se vyskytla 1x.

LISTOPAD   Ani v listopadu se nevytvořila sněhová pokrývka. 
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Ranní teploty 1. dekády naměřeny v  rozmezí 0 až 13°C, z  toho 10 a více stupňů

bylo naměřeno jen 1x. Ranní jinovatka se vytvořila 3x. 

Odpolední teploty od 9 do 17°C, z toho pod 10°C bylo naměřeno 1x. 

Večerní teploty od 2 do 9°C. V této dekádě pršelo 1x slabě. Mlha se vytvořila 5x.

Ranní teploty ve 2. dekádě od -2 do +9°C, z  toho 0°C a méně bylo naměřeno 2x.

Odpolední teploty od -1 do +11°C, z toho 0°C a méně bylo naměřeno 1x. 

Večerní teploty se pohybovaly od 0°C do +10°C. Slabě pršelo 3x a silně 2x. Mlha

se vytvořila 4x.

Ranní teploty ve 3. dekádě naměřeny od 0°C do +8°C. 

Odpolední teploty od +5 do +11°C. 

Večerní teploty od 0°C do +8°C. 

Slabý déšť byl zaznamenán 4x a silný 1x. Mlha se vytvořila 6x.

PROSINEC    Ranní teploty 1. dekády od -5 do +4°C, z toho 0°C a méně bylo naměřeno 4x. 

                 Odpolední teploty od +2 do +7°C. 

Večerní teploty od -2 až +4°C, z toho 0°C a méně bylo naměřeno 5x. 

Slabý déšť byl zaznamenán 4x a mlha 10x.

Ranní teploty 2. dekády od -4 do +10°C, z toho bylo 0°C a méně 5x. 

Odpolední teploty v rozmezí od 0°C do +12°C, z toho 10 a více °C bylo 2x. Večerní

teploty do -2 do +10°C, z toho 0°C a méně bylo naměřeno 3x. 

Slabě pršelo 2x, z  toho 1x se sněhem, silně pršelo 1x a jednou slabě sněžilo. Slabá

3cm pokrývka sněhu se vytvořila od 14. prosince, která od 19. prosince se změnila

na nesouvislou. Mlha se vytvořila 1x.

Ranní teploty ve 3. dekádě se pohybovaly od -2 do +8°C, z  toho 0°C a méně bylo

naměřeno 5x. 

Odpolední teploty v  rozmezí -1 až +13°C, z  toho 0°C a méně bylo naměřeno 5x.

Odpolední teploty v  rozmezí -1 až +13°C, z  toho 0°C a méně bylo naměřeno 4x a

na 10 a více °C se oteplilo na sklonku prosince 2x. 

Slabě sněžilo 1x, při čemž se opět vytvořila slabá souvislá sněhová pokrývka (5

cm), která ve dnech 26. a 27. prosince sešla úplně. Ve druhé polovině 3. dekády 2x
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silně zapršelo, takže konec prosince byl bez sněhu. Mlha byla zaznamenána ve 3.

dekádě 5x. 

Oblačnost: (počet dní v měsíci)

Měsíc Zataženo Polooblačno Částečně zataženo Jasno
Leden   7 15   9 ---
Únor   6 10 12 ---
Březen   4 21   5 1
Duben   2 18 10 ---
Květen   2 14 15 ---
Červen   1 20   6 3
Červenec --- 11 16 4
Srpen   1 21   8 1
Září   5   9 15 1
Říjen   7 14 10 ---
Listopad 10   9 11 ---
Prosinec 13 11   7 ---

Srážky:

Kapalné
Měsíc Mírný

déšť

Liják Bouřka Mlha Smog Déšť se

sněhem

Kroupy Slabé

sněžení

Vánice

Leden 8 2 1 3 2 3 1 4 ---
Únor 3 --- --- 9 7 1 --- 6 1
Březen 7 4 1 4 8 5 1 --- ---
Duben 5 6 1 8 --- --- --- --- ---
Květen 5 8 7 5 --- --- 3 --- ---
Červen 10 2 5 2 --- --- --- --- ---
Červenec 3 2 6 2 --- --- 1 --- ---
Srpen 6 9 8 4 --- --- --- --- ---
Září 7 6 2 7 --- --- --- --- ---
Říjen 4 4 1 10 5 2 --- --- ---
Listopad 7 3 --- 15 6 --- --- --- ---
Prosinec 4 3 --- 16 19 1 --- 2 ---

Poznámka: 

V kolonce bouřka je zaznamenáno pouze hromobití, někdy hřmělo na sucho, srážky

jsou zařazeny proto v příslušné kolonce buď jako slabý déšť, nebo silný déšť, či kroupy. 

Abnormální srážky v roce 1994 byly zaznamenány ve dnech 2., 6., 17. a 18. dubna, 6.

a 27. května, 9. srpna a 27. září.

Abnormální sucho trvalo od 24. května do 9. července a od 13. července do 8. srpna. 

Větry: (Četnost, směr, síla)

Měsíc J S Z V JV JZ SV SZ Bezvětří Vánek Silný Vichřice Főhn
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vítr
I. 7 --- 2 --- 2 20 1 2 --- 12 12 3 7
II. 1 2 1 --- 6 12 9 1 1 27   5 --- 1
III. 1 2 5 --- --- 22 1 7 --- 23 14 --- 1
IV. 7 2 --- 3 2 12 7 4 --- 26   4 --- 7
V. 3 2 2 --- 1 13 7  11 --- 31   5 --- 3
VI. 2 6 1 --- 3   5 7 8 1 27   3 --- 2
VII. 1 1 --- 1 6   3  22 1 1 31   5 --- 1
VIII. 2 2 5 --- --- 12 5  12 --- 31   5 --- 1
IX. 4 1 --- --- 2 18 3 4 --- 25   3 1 3
X. 4 2 --- --- 1 17 8 6 --- 31   5 --- 2
XI. 6 1 2 --- 3 14 5 4 --- 17 12 --- 6
XII. 4 2 3 --- --- 14 3 4 1 20   6 --- 4

Poznámka: 

Vysvětlivky použitých značek: 

Měsíce označeny římskými číslicemi.

J = jižní vítr JV = jihovýchodní vítr

S = severní vítr JZ = jihozápadní vítr

Z = západní vítr SV = severovýchodní vítr

V = východní vítr SZ = severozápadní vítr

Agrometeorologická pozorování:

Půda zamrzla na zimu 12.2. a rozmrzla v předjaří 28.2.

Jarní práce byly zahájeny na polích 22.3.1994.

Počátek žní ozimého ječmene 9.7.1994 (kombajny).

Ukončení žní 8.8.

Polní kultury:

Plodina Setí Vzcházení Metání Počátek

květu

Úplné

kvetení

Plná

zralost

sklizeň

Řepka ozimá 29.8. 8.9. 3.5. 5.5. --- ---
Ječmen ozimý ? ? 18.5. --- --- --- 9.7.
Pšenice ozimá 30.9. 13.10. --- --- --- --- 27.7.
Ječmen jarní --- --- --- --- --- --- 8.8.
Pšenice jarní --- --- --- --- --- --- 8.8.

Brambory rané 15.4. 4.5. --- --- --- 10.7. 12.7.
Brambory

polopozdní

21.4. 7.5. --- 6.6. 8.6. 23.7. 28.7.

Řepa krmná 31.3. 20.4. --- --- --- --- 19.10.
Mák setý 22.4. 26.6. 6.8. 24.8.
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Pícniny polní:

Jetel červený - první seč 7.6. (počátek květu 1.6.; druhá seč 16.7., třetí seč 10.8.)

Louka - počátek senoseče 25.5.; otavoseč 22.7.

Luční rostliny:

Bojínek luční - počátek květu v 1 seči 17.5.

Psárka luční - počátek květu v 1 seči 18.5.

Srha laločnatá - počátek květu v 1 seči 1.6.

Tomka vonná - počátek květu v 1 seči 17.5.

    První květy:        Všeobecné kvetení:

Blatouch bahenní 4.4. 6.4.

Kopretina bílá 18.5.

Podběl obecný 9.3. 13.3.

Zoofenologická pozorování:

Pojmenování Přílet Hromadný

přílet

První

zpěv

Houfování Odlet

Havrani 3.11. 3.11.
Drozd zpěvný 9.3.
Jiřička obecná 11.5. 11.5. 10.8. 1.10.
Kukačka obecná 26.4.
Rorýs obecní 11.5. 8.8.
Skřivan polní (nebyl pozorován)
Špaček obecný ? 11.3. 19.10.
Vlaštovka obecná 11.5. 11.5. 10.8. 1.10.
Chroust obecný Dospělec nebyl vůbec pozorován, larev velmi málo
Ježek Ještě 12.11. zimním spánkem
Hejno kvíčal Bylo pozorováno 25.2.
Čáp bílý Se uhnízdil 12.4. 1994na komíně kotelny v centru obce.
Včela medonosná Oblety v předjaří 7., 8., 13.,ledna, 6.,23.,26. února

Oblety na podzim 

a na konci roku

10.11., 29 a 31.12.

První snůška pylu 27.2.1994
Žížaly Vylezly 13.1., lezly také ještě v 1.dekádě listopadu pod 

povrchem půdy
Žáby Vylezly 11.3.
Rojení svatojánských

mušek

22.6.1994
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Lesní rostliny:

Jaterník podléška - první květy 9.3., všeobecné kvetení 10.3.

Sasanka hajní - první květy 30.3., všeobecné kvetení 1.4.

Sněženka podsněžník - první květy 4.3., všeobecné kvetení 6.3.

Lesní a okrasné dřeviny:

Pojmenování První

květy

Plné

kvetení

První listy Plné

olistění

Žloutnutí Opadávání

listí, počátek

Zralé

plody
Bez černý 19.5. 20.5. 13.3. 5.4. 20.8.
Borovice lesní 17.5. 18.5. 28.4.
Bříza bělokorá 9.4. 11.4. 5.4. 8.5. 1.10. 5.10. 22.7.
Buk lesní ? ? 23.4. 30.4. 4.10. 10.10. ?
Dub letní 1.5. 3.5. 28.4. 15.5. 4.10. 10.10. 20.9.
Hloh obecný 15.5. 17.5. 11.4. 25.4. --- 5.9.
Jasan ztepilý ? ? 28.4. 5.5. --- 13.10. ?
Javor mléč 9.4. 13.4. 18.4. 5.5. 1.10. 10.10. ?
Jedle bělokorá --- --- 28.4. --- --- --- ---
Jeřáb obecný 14.5. 16.5. 24.4. 8.5. 1.10. 10.10. 25.7.
Jíva 20.3. 22.3. 23.4. 30.4. --- 10.11. ---
Klen 30.4. 1.5. 28.4. 6.5. 4.10. 13.10. ---
Lípa malolistá 30.6. 2.7. 1.5. 16.5. 1.10. 13.10. ---
Líska obecná 10.1. 11.1. 19.4. 14.5. --- --- 28.8.
Modřín 18.4. 20.4. 18.4. 4.5. 19.10. 23.11. ---
Olše lepkavá 12.1. 14.1. 24.4. 14.5. --- 19.10. ---
Smrk obecný ? ? 6.5. --- --- --- ---
Střemcha 24.4. 25.4. 4.4. 24.4. --- --- ---
Trnka 19.4. 20.4. 25.4. 18.5. 12.10. 19.10. 7.9.
Akát 28.5. 30.5. 4.5. 19.5. 12.10. 17.10. 13.11.
Jírovec maďal 4.5. 7.5. 15.4. 25.4. 2.10. 5.10. 23.9.
Šeřík obecný 4.5. 6.5. 24.4. 1.5. --- 19.10. ---
Forsytie 22.3. 30.3. 18.4. 6.5. --- --- ---
Lípa velkolistá ? ? 25.4. 8.5. 1.10. 12.10. ---
Ptačí zob 15.6. 17.6. 19.4. 6.5. --- --- ---
Růže šípková 4.6. 6.6. 17.4. 6.5. 1.10. 19.10. 18.9.
Svída krvavá 28.5. 30.5. 23.4. 17.5. --- --- 16.9.
Štědřenec

odvislý

8.5. 10.5. 23.4. 10.5. --- --- ---

Konvalinka

vonná

2.5. 8.5. --- --- --- --- ---

Výskyt chrpy polní.

Koncem června se objevilo množství kvetoucích chrp polních v  ječmeni a pšenici

v osadě Červenky poté, co byla omezena chemizace v zemědělství.
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Výskyt hub v roce 1994.

Jedny z nejoblíbenějších hub křemenáče a kozáky se v  tomto roce začaly objevovat již

koncem května. jiné roky to bývá většinou až koncem června.

Ovocné stromy a keře:

Pojmenování První

květy

Plné

kvetení

První listy Opad listí od Zrání plodů Úroda

Mirabelka 4.4. 5.4.
Broskev 13.4. 17.4.
Třešeň raná 21.4. 22.4. 19.4. 12.10. 2.6. 2
Třešeň pozdní 24.4. 25.4. 19.4. 19.10. 25.6. 1
Višeň Vackova 23.4. 25.4. 19.4. 19.10. 7.7. 1
Švestka domácí 28.4. 29.4. 18.4. 19.10. 25.8. 2
Hrušeň letní 23.4. 24.4. 24.4. 12.10. --- ---
Hrušeň 

podzimní

25.4. 29.4. 24.4. 19.10. 6.10. 1

Hrušeň zimní 26.4. 29.4. 25.4. 19.10. 19.10. 1
Jabloň letní 29.4. 1.5. 24.4. 10.10. 26.7. 2
Jabloň podzimní 3.5. 5.5. 24.4. 12.10. 6.10. 2
Jabloň zimní 5.5. 8.5. 24.4. 19.10. 19.10. 1
Ořešák vlašský 

křapáč

1.5. 3.5. 28.4. 13.10. 25.9. 3

Rybíz červený 17.4. 19.4. 5.4. 1.10. 23.6. 2

Poznámka: 

Číselný údaj pod heslem úroda znamená: 

1 = málo, 

2 = střední úroda a 

3 = velká úroda.

Odrůdy u některých stromů: 

třešeň raná  = červencová,

třešeň pozdní = Napoleonova,

jabloň letní = skleněně žlutá,

jabloň podzimní = Holovouská,

jabloň zimní = Gustavovo trvanlivé,

hrušeň letní = červencová,

hrušeň podzimní = Bosková lahvice,
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hrušeň zimní = Druardová máslovka,

rybíz červený = karlštejnský.

Mandelinka bramborová.

Výskyt tohoto škůdce brambor v  roce 1994 první dospělí brouci byli zaznamenáni

23.5. ve velkém množství. 

První larvy se objevily 18.6.

Poškození mrazem:

Dne 4. dubna 1994 byly poškozeny jarním mrazem ořešáky, magnólie a jiné méně

odolné rostliny.
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Brožurka o Albrechticích, rozdělovník 31

Budovy v obci, údržba 42

Burza oděvní 89

Ceník pronájmu areálu Zámostí 34

Cenová mapa pozemků, vyhláška k ní 33

Ceny 91

Cesta přes Jedličník, problém sesuvu půdy 32

Církev římsko-katolická 146

Civilní služba, náhrada za vojenskou, výkon v obci 26

Černá skládka u Rekreační ulice, rekultivace 34

Česká pojišťovna – pobočka 88, 92

České dráhy, doprava 94

Česká státní spořitelna 93

Činnost svazu dobrovolných hasičů 137

Činnost Svazu krojovaných horníků 134

Činnost Svazu myslivců 127

Činnost Českého rybářského svazu 139

Činnost České sociální demokracie 135

Činnost Českého svazu zahrádkářů 131

Činnost Českého svazu žen 136

Činnost Českého svazu včelařů 140

Činnost komisí obecní rady 67

Činnost komise sociální a zdravotní 70

Činnost komise školství, kultury, tisku a sportu 68

Činnost komise životního prostředí 68

Činnost Sboru pro občanské záležitosti 71

Činnost Polského svazu kulturně osvětového 123

Darkovská ulice v obci 29

Dar obce Nadaci proti rakovině 34

Dar peněžní na dostavbu Domu polské menšiny 35

Den Země 1994 113
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Dělící příčka pro zasedací místnost v obecním úřadě 30

Dětská lékařská ambulance 84

Dětské filmy – promítání 114

Dětské radovánky 99

Dětský den 97

Dělnický dům do majetku obce, jednání o převodu 38

Digitální telefonní ústředna 92

Dodatek k vyhlášce daně z nemovitosti 38

Doprava autobusová 43, 94

Doprava vlaková 94

Dotace obecnímu úřadu z Fondu životního prostředí 52

Dotace na opravu střechy evangelického kostela 36, 57

Dotace na zemědělství 77

Dovybavení Domu s pečovatelskou službou o televizor 55

Dražba 89

Drogerie 87

Drogy a děti 114

Družstva fotbalu 120

Divadelní představení 99

Dřevozpracování 82

Dříví – palivo, prodej 90

Diskotéky – jednání o jejich konání 30 ,32, 34, 35, 98

Elektrický rozvod nízkého napětí, rekonstrukce 42, 93

Elokována třída mateřské školy 103

Fakta z dějin Těšínska 167

Fenologická pozorování 180

Finanční podpora na plynofikaci 24, 40, 166

Finanční podpora obecní rady organizacím 29

Finanční příspěvek na líčení sálu Dělnického domu 55

Finanční příspěvek na opravu střechy evangelického kostela 36, 57

Finanční příspěvek na požární automobilový žebřík 35

Firmy: Bernatík – výrobna 82

Gemont s ručením omezeným 80
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Lamifrank, výroba nábytku, laminování 82

OZAKO 87

PAMOL, restaurace, sauna 89

Folklor 96

Fotbalová družstva 120

Fotbalový turnaj Štít Albrechtic 122

Fyziatrické oddělení v rehabilitačním středisku Dolu 9. květen 85

Gemont – firma s ručením omezeným 79

Gorole – pěvecký soubor 99

Gynekologická ambulance 84

Hasičský dobrovolný svaz 137

Heliová lampa – pronájem zubní ordinaci 34

Hodnocení komisí obecní rady 29, 37

Hodnocení volebního období 1991-1994 39

Hodnocení výsledků komunálních voleb 1994 18

Holubáři – Český svaz 145

Honitba 127

Horolezecká cvičná stěna 169

Hospodaření mateřské školy české 103

Hospodaření mateřské školy polské 106

Hospodaření Polského svazu kulturně osvětového 126

Hospodaření sboru evangelické církve 155

Hospodaření základní školy české – přezkum 37

Houby – výskyt 184

Hovorné – zvýšení příspěvku na služební telefony 30

Hřbitovní služby 51, 89

Charitativní činnost katolické církve 147

Choroby infekční – výskyt 167

Chovatelé poštovních holubů – svaz 145

Chráněné území „Meandry Stonávky“ doporučené ke schválení 33

Chroust obecný 169

Chrpa polní – výskyt 183
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Infekční choroby – výskyt 167

Inflace 90

Informace 85

Instalace nového obětního stolu v katolickém kostele 149

Inzeráty 89

Inventarizační práce 58

Investiční výstavba v obci 39

Jednání obecní rady 29

Jednání obecního zastupitelstva 36

Jednání starosty s ministrem životního prostředí o stanovení zón v obci 30

Jezevec v Louckém lese 169

Kabel plus 92

Kadeřnictví 87

Kanalizace a vodovody – převod 37

Kanalizace obce 40

Kandidáti zvolení v komunálních volbách 1994 13

Kejda – zpracování 79

Komise obecní rady – činnost 37, 67

Komise obecní rady – nově zvolené 20

Komise sociální a zdravotní 70

Komise školství, kultury, tisku a sportu 68

Komise životního prostředí 68

Komunální volby 1994 12

Koncert varhanní 88, 97, 152

Kontrola hospodaření obecního úřadu 53

Kontrola hospodaření základní školy 53

Kotelna základní školy (české) rekonstrukce 53

Koupě, prodej, převody pozemků v obci 37

Krádeže 171

Kriminalita a lidská práva 4

Kritika „sametové revoluce“ 6

Krojovaní horníci – Svaz 134

188



Křesťansko demokratická unie – Československá strana lidová 143

Kuchyňský robot – odprodej 32

Kultura 43, 95

Kurzy němčiny 87

Květ života – řešení poškozené plastiky 66

Lavičky v parku u Dělnického domu – přestavba a přístavba 33

Lesní rostliny 183

Lesní správa 78

Lékárna zprivatizována 85

Léčení včel 142

Lidová knihovna 95

Lidová strana 143

Leszek Kalina Mgr. 99

Lidová škola umění – pobočka 87,111

Lidové zvyky 96

Likvidace komunálních odpadů 41

Limit ujetých kilometrů pro obecní policii 33

Logopedická poradna 85

Lovná zvěř 129

Lyžařský vlek – odprodej 34

Majetek obce 42

Mandelinka bramborová – výskyt 185

Mapa přehledná okresu Karviná 170

Mapa turistická Těšínska 170

Mateřská škola česká 100, 107

Mateřská škola polská 104

Matriční údaje 1, 88

Medová snůška 141

Mezinárodní den žen 98

Mikulášský večírek 98

Místní lidová knihovna 95

Místní organizace Polského svazu kulturně osvětového 123

Mrazové škody 185
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Náboženství – výuka ve školách 147,150

Nadace Sluníčko v Albrechticích nereálná 33

Navýšení rozpočtu základní školy – žádost 56

Nejstarší občanka obce 1

Neplatiči poplatků za alkoholické nápoje – seznam 63

Novelizace obecní vyhlášky o chovu psů 62

Novelizace obecní vyhlášky o místních poplatcích 62

Nový obětní stůl – svěcení 151

Obecní majetek 42

Obecní policie 73

Obecní policie – zkoušky způsobilosti 31

Obecní policie – zřízení 42

Obecní rada – plán práce 26

Obecní rozpočet 44

Obecní správa 25

Obecní zastupitelstvo – plán práce 28

Obětní stůl – instalace v katolickém kostele 149

Objekty, ohrožené poddolováním 168

Oblačnost – tabulka 179

Obvodní lékař, otevření druhé ordinace 84

Odběr tisku 93

Odborový svaz obce Albrechtice a Stonava – změna 

v kolektivní smlouvě 31

Oděvní burza 89

Odkanalizování obce 40

Odkanalizování Rakovecké ulice 34

Odpady – likvidace 41

Odprodej části majetku Osvětové besedy 53

Odprodej kuchyňského robota 32

Odprodej lyžařského vleku 54

Ochrana vzrostlé zeleně 168

Ochranné prostředky zaměstnancům – příděl 35

Okresní agrární komora 77
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Okresní správa silnic 83

Olympiády školní 108

Olympijský den 114

Organizace v obci 120

Ořez větví v blízkosti elektrických vedení 168

Osvětová beseda – zrušení 31, 36, 53

Osudy židovské rodiny za 2. světové války 162

Ovocné stromy a keře – fenologie 184

Palowski Bronislav na 1. místě II. Slezského festivalu

dětských písní v Ozimku – Polsko 119

PAMOL restaurace, sauna 89

Pasy cestovní – vydávání 88

Peněžnictví na Těšínsku 169

Petice na dotaci k ekologickému vytápění 24, 25

Petice proti násilí ve sdělovacích prostředcích 23

Pitná voda, kvalita 167

Plán práce obecní rady na rok 1994 27

Plán práce obecního zastupitelstva na rok 1994 28

Plastika „Květ života“ řešení poškození 66

Plynofikace obce 24, 40, 53

Počasí – přehled 172

Počet obyvatel v obci 1

Poddolování – ohrožení 168

Podnikatelská činnost 43

Pohraniční styk 169

Pohřebnictví v obci 50, 89

Pochod míru 99

Pokuta za znečištění státnímu statku 34

Polesí Albrechtice 78

Policie obecní 33, 92

Politické dění 1

Polní kultury – fenologie 181

Polská televize (Katovice) o Albrechticích – život polské menšiny 22

Polský svaz kulturně osvětový 123
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Polský tisk v albrechtických prodejnách 88

Poplatek z pronájmu obecního pozemku 32

Poplatky za odvoz domovního odpadu 37

Poplatky z reklamy 36

Poplatky za znečišťování ovzduší 30

Poradna logopedická 85

Porevoluční vývoj 1

Posilovna, vznik 113

Poštovní úřad 91

Práce obecní rady v roce 1994 26

Pracovníci obecního úřadu, změny 25

Prašný spad, měření 164

Právnická poradna 92

Privatizace Drobných provozoven 43

Prodej části inventáře Osvětové besedy 53

prodej lyžařského vleku (Červenky) 54

Prodejna firmy Gemont 81

Prodejna tabáku 87

Prodejny v obci 85

Prodejna zahrádkářských potřeb 86

Prodej, převody, koupě pozemků v obci 37

Prodej tisku 93

Promítání dětských filmů 114

Pronájem areálu Zámostí firmě FeKo 31

Pronájem heliové lampy zubní ordinaci 34

Pronájem nebytových prostorů na popisném čísle 469 33

Pronájem pozemku ke zřízení sběrny surovin 33

Propan-butan, rozvoz 90

Průmysl 78

První zasedání obecního zastupitelstva v roce 1994 19

Předvolební agitace 12

Přehledná mapa okresu Karviná 170

Překlady textů, služba 88

Přestupek – sypání odpadu na černé skládce, šetření 32

Převod Dělnického domu do majetku obce 38
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Převod elektrického vedení nízkého napětí na Pacalůvce

na Severomoravské elektrárny 53

Převod kanalizačních a vodovodních řádů 37

Převod majetku Osvětové besedy na obec 53

Převody pozemků 55

Přídělový systém za 2. světové války 157

Příjmy obecního úřadu za rok 1993 36

Příspěvek obecního úřadu na školné v mateřské škole 37, 60

Pseudomor drůbeže 76

Půda ladem ležící – problémy s plevely, zaplevelování 36

Regiontour ´94 v Brně 99

Rehabilitační ambulance 84

Reklamy 88, 90

Rekultivace černé skládky u Rekreační ulice 34

Rekultivace skládky na Červenkách 41

Rekonstrukce sítě nízkého napětí v obci 41, 92

Rekonstrukce kotelny v základní škole (české) 53

Rekonstrukce vodovodní sítě v obci 41

Reprefond 29

Restaurace 87, 89

Rodáci významní, úmrtí 172

Rok rodiny 114

Rostlinná výroba 76

Rozpočet obce – růst 44

Rozpočet obce, výdaje, příjmy 44

Rozpočet základní školy české, žádost o zvýšení 56

Rozpočet obecního úřadu – změny 38

Rozvoz propan-butanu 90

Rybářský svaz 139

Různé 157

Římsko-katolická církev 146

Sametová revoluce, kritika, chyby 5
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Sauna, restaurace PAMOL 89

Sběrna prádla a svršků, zrušení 87

Sbor pro občanské záležitosti 71

Sbor pro občanské záležitosti, změna ve složení 29

Sdružení obcí Karvinska a Slezska 44

Seznam neplatičů poplatků 63

Signální systém varování obyvatelstva 165

Skládky, rekultivace 34, 41

Sklenářství, nová provozovna KORUND 31, 87

Slezská agrární společnost 77

Slezská církev evangelická 153

Sluníčko – záměr rekonstrukce mateřské školy v Rakovci

pro tělesně postižené nereálný 33

Služby 84, 92

Smogové situace v obci 169

Snůška medu 142

Sociální oddělení obecního úřadu 88

Sociální komise, personální změny 32

Soška, oprava kříže 171

Soubory Polského svazu kulturně osvětového 126

Sňatky 1

Sport pro všechny 123

Správa lesů 78

Správa obce 25

Správa silnic 83

Srážky atmosférické 180

Stavební spoření 92

Stravné v mateřských školách, zvýšení ceny 36

Studijní stáž starosty v Anglii 34

Styk pohraniční 170

Svaz bojovníků za svobodu 146

Svaz chovatelů holubů 145

Svaz krojovaných horníků 135

Svaz obcí a měst Karvinska, hodnocení 64, 89

Svaz obcí Horního Slezska a severní Moravy, hodnocení 65
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Svaz žen 137

Svěcení nového obětního stolu v katolickém kostele 151

Šetření teplem 168

Škodná zvěř 131

Škody mrazové 185

Školství 100

Mateřská škola česká 100, 108

Mateřská škola polská 105

základní škola česká 108

základní škola polská 115

Tabulka prašného spadu 166

Teenager, žákovský časopis 114

Telefonizace v obci 92

Televizní natáčení v Albrechticích 23

Tělovýchovná jednota – Baník, oddíl kopané 120

oddíl sport pro všechny 123

Tisk 96

Tisk, prodej v obci 93

Toxické kovy v životním prostředí 166

Trafika 87

Turistická mapa Těšínska 170

Účast obce v akciových společnostech 33

Účast poslanců na jednáních 44

Účtenky 90

Údržba budov 42

Údržba zeleně v obci 168

Úhrada poplatků na řidičské oprávnění policistům 35

Úmrtí významných rodáků 172

Úvěr na dostavbu Domu Polského svazu kulturně osvětového 57

Vakcinace psů 77

Varhanní koncert 88, 97, 152

Varroáza včel 142
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Včelařský svaz 141

Včelí mor, karanténa 142

Větry, tabulka 180

Vlaková doprava 94

Vloupání 171

Vodovody a kanalizace, převod 37

Volby komunální 12, 38

Volební kampaň 1994 15, 16

Volební období 1991-4, hodnocení 39

Výdaje obecního úřadu v roce 1993 36

Vyhláška o dani z nemovitosti, dodatek 38

zrušení 57

Vyhláška k cenové mapě pozemků 32

Vyhláška obecní o chovu psů, novelizace 62, 78

Vyhláška obecní o místních poplatcích, novelizace 62

Vyhláška obecní o příspěvku na neinvestiční náklady

v mateřské škole 37, 60

Vyhláška obecní o stočném 37

Výjezdní (zásahová) jednotka hasičů 137

Výkon civilní služby (vojenské) v obci 26

Výkup pozemků pro místní komunikaci 32

Výpověď z nájemní smlouvy mateřské školy v Rakovci 57

Výroba biohumusu, Důlský 78

Výroba nábytku, laminace, firma Lamifrank 82

Výroba rostlinná 76

Výroba živočišná 76

Výročí albrechtické tragédie 162

Vysekávání trávy na veřejných prostranstvích 169

Výskyt hub 184

Výsledky komunálních voleb 1994 18

Výstavba investiční v obci 39, 42

Výstavba obchodního centra odsunuta 38

Výstavy 88

Výuka náboženství v základních školách 147, 150
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Zahrádkáři, osada Paseky 132

Zahrádkářské potřeby, prodejna 86

Základní škola česká 108

Základní škola polská 115

Základní umělecká škola, pobočka v Albrechticích 88, 112

Zaměstnanci obecního úřadu, změny 25

Zamítnutí finančního převodu ze školného na školský úřad

v Karviné 34

Zaplevelené pozemky, s tím spojené problémy 36, 78

Zásahová jednotka hasičů 138

Zdravotnictví 84

Zdravotnické středisko, zřízení druhé zubní ordinace 34

Zemědělství a průmysl 75

Změna ve složení komise pro občanské záležitosti 30

Změna ve složení sociální komise 32

Změny času 170

Změny počasí 170

Znečišťování ovzduší – stanovení poplatků znečišťovatelům 30

Zpracování kejdy 78

Zoofenologická pozorování 182

Zubní ordinace, schválení zřízení další ordinace 34

Zvěř lovná 129

Zvěř škodná 130

Zvyky lidové 96

Žádost živnostníka o odložení platby splátek 63

Žákovský časopis Teenager 114

Železniční doprava 94

Životní prostředí v obci 40

Životní prostředí 164

Židovská rodina Sternlichtů – persekuce nacistická 162
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ROK 1995

dvěstěšest stran

V Albrechticích dne 28. 6. 1996

Kulturní referent: Starosta obce Albrechtice:



1

Matriční údaje

K 1. 1. 1996 bylo v Albrechticích zaevidováno 4 133 osob, z toho 2 064 mužů

a 2 069 žen.

V roce 1995 se narodilo 42 dětí, vesměs v porodnicích. Z toho 17 chlapců a 25 děvčat.

Ve stejném období zemřelo 38 osob a to 22 mužů a 16 žen.

Za rok 1995 bylo přihlášeno (nově) 79 osob, z toho 44 mužů a 35 žen. Ve stejném

období se odhlásilo 82 osob, z toho 38 mužů a 44 žen.

Z celkového počtu přihlášených osob dosáhlo v roce 1995

80 let 8  osob 88 let 3  osoby

81 " 9      " 89    " 4      "

82 " 12    " 90    " 2      "

83 " 9      " 91     " 2      "

84 " 6      " 92     " 2      "

85 " 6      " 93     " 2      "

86 " 7      " 96     " 2      "

87 " 7      "

V roce 1995 bylo uzavřeno 16 sňatků, z toho 4 církevní. 

Novinová zpráva o počtu sňatků v našem regionu pro srovnání. Dokumentace 3137.

Zpráva o počtu jubilantů v Albrechticích, kteří se v l. pololetí roku 1995 dožili 70 let a o

počtu novorozeňat evidovaných ve stejném období.     Dokumentace 3104-5, 3109 a 3295.

Podobná zpráva o počtu jubilantů v Albrechticích za 2. pololetí, jakož i o nově 

evidovaných novorozeňatech.          Dokumentace 3106-7.

Některé statistické údaje z novin týkající se počtu uzavřených manželství i dalších 

negativních jevů, které se čím dále více stávaly samozřejmostí současné doby a nejen jinde, 

ale i v naší obci.     Dokumentace 3137.

Politické dění

Ponovoroční konstatování.

Naše generace prožila dvě hrozné morové pohromy, a to "hnědou a rudou", které nás

patřičně poznamenaly. Některým bylo dáno, že se dožili vytoužené svobody. Mnozí se těšili,

že tento okamžik nastal již v  roce 1945, ale chyba, to byl jen záblesk paprsku, který brzy

zhasl. Dnes, kdy už do konce 2. tisíciletí zbývá již jen několik let, mohl konečně každý



2

svobodně mluvit, psát, cestovat, či podnikat. Naše doba a lidé v ní byli však velmi těžce

poznamenáni ideologiemi dvou zmíněných totalitních systémů.Dalo se říci, že současní lidé

byli velmi těžce nemocní. U mnohých se ztratil veškerý stud, jakoby zapomněli, že přece jen

existují určité meze. Těm, kteří tyto meze dodržovali a snažili se je šířit, bylo vytýkáno, že je

to nedemokratické, když každý měl svou svobodnou vůli, nicméně však byly tyto meze

vytesány do kamenných desek na hoře Sinai už před několika tisíciletími a zůstaly pořád živé

a aktuální. Jsou hluboko vryté do našeho vědomí a platí pro každého. Je nám smutno, když

vidíme ceny zboží ve výkladních skříních (pokud tam vůbec jsou) nebo ve stáncích, ceny,

které nelze mnohdy nazvat jinak, než „hamty, chamty, ať mám víc než tamty“. Jakoby tito lidé

nikdy neslyšeli, že nejspolehlivější cestou k žebrotě je krást?

Jiným ohrožením se stalo násilí všeho druhu - loupežné vraždy, vraždy na objednávku,

či jen tak pro legraci, nejednou kvůli jen několika haléřům! A postih těchto zlosynů? Člověk

měl v té době nejednou dojem, že více je chráněn zločinec, než ten, kdo se jen bránil. Ten

totiž musel dbát zákona, aby se bránil přiměřeně, jinak mohl být sám potrestán. Pachatelé

měli jistotu, že jen málokdy budou přistiženi a usvědčeni, vždyť jen necelá třetina trestných

činů byla objasněna, ostatní zůstali nepotrestáni a tak s „jídlem rostla chuť“. Ti, kteří se

dostali za mříže, těm byla ve věznicích věnována starostlivá péče v souladu s ediktem

lidských práv a po několika letech byli stejně propuštění na časté amnestie, byvše ještě lépe

proškoleni od spoluvězňů k další zločinnosti. Jsou to všechno neradostná zjištění, zrcadlící

strohou skutečnost, jak nám ji prezentovala takzvaná masmedia.

Jako důkaz výše uvedeného připojím jen malý vzorek výsledků dle údajů,

zpracovaných Institutem pro výzkum veřejného mínění, které se objevily v lednu 1995

v tisku. Výsledky jsou seřazeny dle naléhavosti řešení v % odpovědí:

1. Obecná kriminalita, bezpečnost občanů 99 % ,

2. Korupce, rozkrádání státního majetku 96 %,

3. Organizované zločiny, působení mafií 96 %,

4. Životní úroveň 94 %,

5. Sociální jistoty 93 %,

6. Životní prostředí 92 %,

7. Ekonomická reforma 90 %,

8. Zdravotnictví 89 % 

9. Nezaměstnanost 87 %
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10. Vytvoření fungujícího právního systému 84 %,

11. Zemědělství 84 %,

12. Školství 80 %,

13.  Bydlení a nájemné 78 %,

14. Soužití s Rómy 67 %,

15. Vztahy se Slovenskem 64 %,

16. Uprchlíci na našem území 62 %.

  

V moři těchto neradostných problémů se občas vyskytly činy poctivých lidí, které

svou vzácnosti, jakoby zahlušovaly všechno to zlé v naději, že dobrý člověk ještě žije,

s jiskérkou Dekalogu v srdci. To nás mohlo naplňovat jistotou, že síly dobra zvítězí nad zlem,

ale na to si budeme muset ještě pěkně dlouho počkat. Jak by také ne, když tyto malformace

trvaly a působily na celé 3 generace.

K poklesu morálky vinou bezmezné demokracie

Škodlivé působení nevhodných pořadů přecpaných sexem, pitím alkoholu, používáním

drog a násilím, šířených v masmediích, zejména v televizi a v  kinech. To, že ani tisk

nezůstává pozadu, potvrzuje i článek, uveřejněný v Novinách Karvinska 5. 10. 1995.

Dokumentace 3055.

O šíření drog už mezi mládeží svědčí další článek. Dokumentace 3321.

Žijeme ve zvláštním přechodném období.  Dlouhá léta jsme toužili po svobodě

osobnosti i ducha, po možnostech volně se vyjadřovat, cestovat i podnikat. Nyní, když ta doba

konečně nadešla, nebyli jsme najednou zvyklí se dle toho chovat, proto nás zaskočila

nebývalá vlna násilí, krutostí, afér, lidské nesnášenlivosti a pochybných způsobů úniků před

realitou života. Je bohužel pravda, že to všechno mnohým a zejména mládeži k  nezřízenému

způsobu života vyhovuje, líbí se jim to. Jest však také dost těch, zejména starší generace, kteří

při podobných pořadech televizi vypínají, přeskakují články v  novinách a kolem

videopůjčoven s přemírou kazet uvedeného druhu chodí nevšímavě.  Tato skupina také

nejednou utíkala vzpomínkami do svého mládí, kdy byl život mnohdy těžší a skromnější, zato

však jednodušší a duchovně bohatší. Lidé si byli jaksi blíž.

 Další a nemalý podíl na stále se zhoršujícím chování naší mládeže měla "hudba"

na takzvaných diskotékách, s čímž šla ruku v ruce i lhostejnost a nezájem mnohých rodičů

o chování svých dětí, které jim byly nejednou na obtíž! Nebyl to problém jenom náš, nýbrž
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celosvětový. Dá se říci, že se v tom případě jedná o výchovu bez zábran a její výsledky jsou

čím dále zřetelnější.

Jiné burcující zjištění se týká tělesné zdatnosti mladé mužské populace, v souvislosti

s vojenskými odvody. Mládež byla postižena v čím dále větší míře civilizačními

nemocněními, zejména alergiemi, ale také nezdravým vývojem těla pro špatnou životosprávu

a nezřízený život se vším, co k tomu náleží. K tomuto zjištění došel již bývalý albrechtický

lékař MUDr. Augustin Faja, který se z titulu své funkce zúčastňoval také odvodů (o tom je už

dříve zmínka v zápisu obecní kroniky, asi před 25 lety). V současné době se situace vyhrotila

natolik, že se dají slyšet hlasy, že tímto vývojem je už ohrožena i obranyschopnost vlasti,

když tak vysoké procento mládeže dostává u odvodů modrou knížku.

Narkomanie mezi školní mládeží byla zaznamenána průzkumem, prováděným Okresní

hygienickou stanicí v Karviné, už i v Albrechticích. Dokumentace 3321.

Hlavním předmětem šetření byly postoje, znalosti a zkušenosti s drogami a drogovou

závislostí v populaci dětí 8. tříd základní školy. Cílem bylo získat obraz o situaci, aby dle ní

mohl být nasazen preventivní program, charakter a zaměření. Sběrná fáze 1. etapy probíhala v

říjnu 1994. V průzkumovém vzorku byly zařazeny i 8. třídy základní školy v Albrechticích.

Výsledky však nebyly zpracovány dle jednotlivých škol, nýbrž z celkového vzorku 8.tříd

okresu Karviná, do něhož bylo zahrnuto 525 respondentů. 

Zjištění:

- Nejméně jednou užil nějakou drogu každý pátý osmák. Opakovaně každý 25. osmák.

- Nejoblíbenější ze zneužívaných drog u těchto dětí byly těkavé látky.

- Dle respondentů jsou drogy více, či méně dostupné ve všech obcích okresu Karviná,

zejména ve větších městech.

- Společenskou nebezpečnost drog si žáci uvědomovali ve velké míře.

- Na 1. místě mezi důvody, proč lidé začínají užívat drogy, byl uváděn únik před

problémy.

- S problémem o pomoc při závislosti by se osmáci především obraceli na lékaře,

ve druhé řadě na rodiče a na třetím místě na učitele nebo kněze.

- Informace nejvíce čerpali z televize (!), rádia a časopisů.

- Ze strany školy byla pociťována značná neinformovanost!
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Průzkum ukázal, že by bylo vhodné a nutné ihned začít se systematickou výchovou na

školách, zejména základních. Jako vhodný se jevil nácvik programů u vybraných vrstevníků

na základních školách, poněvadž tam se zdála být důvěra ve spolužáky velká a samozřejmě se

počítalo s tím, že rodiče by se měli více zajímat o společnost kamarádů svých dětí, včetně,

zájmových aktivit ve volném čase. Šetřením se prokázalo, jak je důležité umět porozumět

vlastním dětem i v případě prevence proti drogovým závislostem.

Přehled používaných drog, zejména u starší mládeže: 

Marihuana - hašiš, většinou se kouřil ve směsi s tabákem. Kokain, vkládal se do nosu

trubičkou, kouřil se, nebo vpichoval. Heroin, nasával se nosem, vpichoval, nebo kouřil.

Pervitin, polykal se, vpichoval, šňupal nebo vdechoval. Extáze, v tabletách nebo kapslích.

Halucinační drogy LSD, v tabletách, v želatině, nebo impregnované v papíru. Psilocilin,

z hub. Sedativa a tišící prostředky, tablety, nebo kapsle.

O problémech ve společnosti po roce 1989

V roce 1995 se vývoj v naší společnosti dal označit jako uspěchané dohánění Západu.

Od jara se vynořila stávková pohotovost železničářů, pak učitelů a ke konci roku lékařů, kteří

se domáhali několikanásobného zvýšení lékařských platů a ani zdravotní sestry nezůstaly

pozadu (tam se však projevovala častěji fluktuace, odchod do jiných, lépe placených,

zaměstnání. Společnost bezpečně vstoupila do období sociálních zápasů. Dozněla již radost z

pádu diktatury a návratu svobody, zapomnělo se na poloprázdné regály v obchodech. Naděje

na lepší časy se splnila po několika letech: zatím jen některým (bankovním úředníkům,

makléřům, úspěšným podnikatelům, některým restituentům, manažerům a advokátům).

Nejhůř na tom byli důchodci a nebylo málo takových, kteří tvrdili, že si před listopadem 1989

mohli koupit více. Kolem se plížil přízrak dalšího citelného zdražování. Háček spočíval

v tom, že u nás k tomu scházel základní kapitál a výsledek byl ten, že přidalo-li se jednomu,

pak se zákonitě muselo ubrat druhému, lidé se začali handrkovat a v práci polevovat.

V komunistickém režimu byla práce některých profesí značně podhodnocena, například

lékařů, archivářů, kněží, učitelů a vůbec humanitní inteligence. Mně, jako obecnímu

kronikáři, vycházela v 70tých létech čistá odměna za l stránku čistopisu na psacím stroji 50

haléřů! Platové požadavky lékařů, i když je možno je považovat za společenskou elitu, jsou v

současné situaci nepřiměřené, tím spíše, že se požadovalo plošné zvýšení, prostě všem, ať už

něco dokázal, nebo také ne. Mladí lékaři si neuvědomovali, že zařazení běžného lékaře
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ve společnosti pokleslo, stejně jako u učitelů. Počet vysokoškolských vzdělaných výrazně

vzrostl, vždyť kolik jich v současné době bylo jen v Albrechticích ve srovnání s minulostí

a tento trend se bude jistě dál zvyšovat. Bylo zde možno srovnávat i život a postavení

dřívějšího vesnického lékaře s dnešním, třebas jak o tom napsala Jarmila Glazarová v Rocích

v kruhu (dcera lékaře z Horní Suché).

Dále je nutno si uvědomit, že Západ nebyl postižen komunistickou diktaturou, tam

byla cesta k blahobytu vyznačena desetiletími tvrdé práce, promýšleným řízením podniků, což

se u nás za 40 let totalitního systému téměř vytratilo. V našich podmínkách se u nás nyní

naproti tomu vyvinul trend „zbohatnout pokud možno za jediný den do večera“. O obchodní

morálce se téměř nedalo mluvit. Uvedu jeden příklad za všechny. Producent získal za své

výrobky sotva třetinu výsledné ceny a zbylé dvě třetiny připadly těm, kteří do výrobku vložili

nejmenší podíl své práce!

Vypadá to tak, že si budeme muset ještě drahný čas počkat na to, aby se nám lépe

vedlo. Náprava demoralizace, která se šířila u nás téměř půl století, bude trvat nepochybně

déle. Lidé se budou muset naučit chápat dobrobyt ne v nekonečně rostoucí spotřebě hmotných

statků, ale v harmonických lidských vztazích, ve vyšší kultuře a s větší pozorností

k duchovním hodnotám. Zatím se vývoj jevil jako skupinové a individuální sobectví, při čemž

vznikalo reálné nebezpečí, že společnost propadne do nelítostného boje všech proti všem

s pohrdáním lidských práv a svobody. Lidé budou muset pochopit, že spravedlnost a svoboda

zavládne, až když každý občan se bude chovat k ostatním v absolutní solidaritě. Jen za

takových okolností se pak všichni postaví proti nespravedlnosti páchané na jedinci.

K otázce zločinnosti

V současné době se nikdo netajil názorem, že trestná činnost je proto tak vysoká

a stále naopak narůstá, protože současné zákonné normy vlastně pachatele chránily před

možným zneužitím pravomoci ze strany policie i soudů a toho si zločinci byli velmi dobře

vědomi. Měli totiž jistotu, že strážci pořádku i soudci je jen tak snadno neusvědčí a i kdyby,

tak už předem věděli, že jejich potrestání bude jen fraškou, kterou snadno překonají a dále se

budou moci věnovat nekalé činnosti. Jejich oběti - postižení - nebyli zdaleka tak ochraňováni

a o náhradě škody ani nemluvě, nejednalo-li se o případy poškození zdraví nebo dokonce

ztráty života, když tento vrátit vůbec nešlo.

Bylo možno říci, že ožehavým problémem současné doby byla krize autorit, která

vlastně začínala již v rodinné výchově, když rodiče neuměli nebo neměli zájem o správnou
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výchovu svých dětí. Svou úlohu tu nepochybně sehrávalo striktní vyloučení tělesných trestů

ze školy, přežívající z doby nedávno minulé, kdy bylo všechno vysvětlitelné „rozumnými

důvody“, což vedlo k tomu, že se někteří jedinci – děti – přímo vysmívaly běžným

pedagogickým opatřením a nejednou i arogantně přímo vystupovaly vůči vychovatelům

rodičům i pedagogům.

Opravdová demokracie totiž potřebovala silné autority s velkou pravomocí dobře

kontrolovanou veřejností i sdělovacími prostředky a přísně trestanou za každou svévoli, a to

i ve škole.

Úvaha o problémech ve vztazích ke starým lidem

Problém číslo 1: Starého, nemohoucího člověka nemocnice po podléčení nebo

vyléčení brzy propouštěly domů, tím spíše, čím na ně více doléhaly provozně-ekonomické

důvody. Nemocnici totiž nebylo možno chápat jako opatrovací ústav. Naskýtala se otázka,

kam s takovým člověkem, když je nemohoucí. Domů? Kdo ho tam ošetří, zatopí, nakoupí,

umyje a podobně. Ne každý měl děti nebo někoho blízkého a i kdyby, ocitli jsme se v době,

kdy ne každé dítě mělo tu možnost, při současné vysoké míře nezaměstnanosti, a někdy

bohužel ani ochotu, starat se o rodiče doma. Známé rčení, že rodiče třeba vychovali a

postarali se o pět dětí, ale z těch pěti se třebas nenašel nikdo, kdo by se postaral o jednoho

nemohoucího rodiče! Toť tragédie. Výmluva spadala tudíž buď na vyloženou neochotu a také

na sobeckost, která má kořeny v zaměstnanosti, často uměle udržované. Současné

společenství vycházelo z poznatku, že zřizování ústavů, či ošetřovatelských oddělení, bylo

příliš drahé!

Za totalismu se zřizovaly "velkokapacitní" domovy důchodců, které bylo možno

doslova chápat jako skladiště, či odkladiště starých, nepotřebných lidí. Ti, jichž se to týkalo,

také nejednou prohlašovali při jejich transportu do oněch zařízení, když spatřovali vrata, či

dveře takovéhoto ústavu, že jsou to pro ně vrata do nebe.

Pojem identita osobnosti prakticky vymizel ze slovníku i z praxe. Kontinuita osobnosti

byla tudíž převezením, či přemístěním do takovéhoto "domova" zpřetrhána. Prostorová i

věková segregace byla takto v každém případě nepřirozeným zásahem do života jednotlivce,

neškodila jen psychicky, ale druhotně se projevovala i na fyzickém zdraví. Starým lidem se

v takovýchto zařízeních často nežilo dobře. Projevoval se u nich hlavně syndrom přemístění,

jehož důsledkem byla nadprůměrná mortalita těchto lidí hned v prvních dnech, či týdnech

jejich pobytu v ústavu. Umírali proto, že se nedovedli vyrovnat s adaptačními problémy,

ztráceli autonomii, psychicky se propadali. K odosobnění často stačilo jen erární prádlo, jídlo
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dle rozpisu nebo uniformy personálu. A což teprve thanatologie, či etika umírání. Umírající

byli často ve zdravotnických zařízeních obklopování přístrojí, baňkami, závěsy a lhostejností,

zejména právě ve chvílích, kdy by potřebovali snad nejvíce v životě podržet za ruku,

vyslechnout vlídné slovo s nejednou říci to, co dosud nestačili a už také nikdy nestačí, protože

byli odstrčeni a vypuzeni z psychického terénu mezilidských vztahů do jakéhosi vakua,

do neznáma.

Bohužel doby, kdy společnost s neporušenými zdravými instinkty cítila, že starý

člověk chce a má zůstat mezi svými, chtíc se s nimi totiž strachovat, radovat, ale i mezi nimi

umírat, postupně vymizely. Proto se také dříve zřizovaly takzvané výměnky. Starý člověk měl

takto vše, co potřeboval zajištěno, dokonce smluvně. Byl takto stále zařazen do rodiny, rodu

i obce. Je pravda, že se vyskytly i v naší obci případy ošklivých vztahů k výměnkářům, kdy

třebas bylo starému otci vytýkáno, že jen ujídá z krajíce chleba, ale to byty případy spíše jen

výjimečné. V komunitě totiž existuje přirozená kontrola sousedů a s tím i možné spontánní

odsouzení a to mělo svou váhu. Tyto podmínky se už dnes jaksi vytratily.

 Státní pečovatelská služba měla velké nedostatky. Pečovatelky byly často přetížené.

Mnohé v té službě viděly pouze zdroj příjmu a to bylo velmi zlé. Na teplé lidské slovo, či

vyslechnutí neměly čas a často ani ochotu.

Řešení by snad mohlo spočívat v charitativní, humanitární činnosti, v  nestátních

centrech ošetřovatelské péče, kde by se naskytovala větší možnost spojení etiky

s ekonomikou. Podobná zařízení se u nás začínala na sklonku druhého tisíciletí sporadicky

objevovat ("Betel"). Starý bezmocný člověk zde nebyl považován za obtížného jedince,

kterého by bylo třeba někde separovat „aby se nám pohledem na něho nekazila chuť“. Stáří

totiž nelze chápat jako nemoc nebo postižení, vyžadovalo jen pozměněný přístup. Tito lidé

totiž již nemohli křičet tak, jak to dělají odboráři, lékaři, dopraváci, učitelé a podobně.

Nedovedli se totiž už aktivně bránit tak, jako zdraví jedinci v plné síle. Čekání na to, že se

u nás bude demokracie více naplňovat i morálním obsahem, bude nesporně trvat ještě dlouho,

proto v něm nelze spatřovat kloudné řešení. Měla by zde napomoci i legislativa, která by

určila i slušnou úhradu za ošetřování, včetně předepsání takzvaného „homecare“ novým

zdravotním řádem.
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Úvaha k 50. výročí ukončení 2. světové války

Obec Albrechtice se nachází v pohraniční oblasti České republiky, zvané Těšínsko.  Na

tomto hustě osídleném území se smíšeným obyvatelstvem docházelo k častým politickým

změnám kvůli velkému nerostnému bohatství a průmyslovému potenciálu. Pracovní

příležitosti vyvolávaly vlny  přistěhovalství (německé, polské, české i jiné), což se

projevovalo i v nářečí zdejších domorodců, jemuž  se říkalo „po našemu“. Byly v něm patrné

příměsi výrazů a zkomolenin německých, polských i českých. Podle toho, kdo v tomto území

nejednou uchvátil moc, pak byly uplatňovány různé nátlaky. Jedno takové hrůzné období

prožívali zdejší obyvatelé v létech 1938 - 1945. Od jeho ukončení uplynulo právě 50 let, a to

byl důvod k zamýšlení. V říjnu roku 1938 se naše obec dostala do záboru pilsudského Polska,

takzvanou anexí "Zaolzia". O tom je již podrobnější zmínka v 1. svazku obecní kroniky,

strana 66 až 69. Krátce na to došlo v září 1939 k hitlerovské okupaci Těšínská. Ten, kdo

v tomto období na Těšínsku nežil, těžko pochopí, jakému nátlaku byli místní obyvatelé

vystaveni. Takovou neznalost i nepochopení lze pozorovat již i mezi mladší generací, která již

vyrůstala v docela jiných poměrech na sklonku 2. tisíciletí. V oněch dobách totiž mnozí místní

obyvatelé v přirozeném pudu sebezáchovy nejednou polevili nátlaku a důsledky takovéhoto

činu byly v nejednom případě hrůznější, než kdyby tak nebyli učinili. Většina lidí v té době

věřila, že válka brzy skončí, málo kdo se však nadál, že bude trvat dlouhých 6 let. Místnímu

obyvatelstvu byly v těchto dobách vnucovány takzvané Volkslisty, zejména v těch případech,

kde byli mládenci a mladí muži, které pak nezávisle na jejich vlastní vůli oblékali do šedých

uniforem nacistické branné moci. Toto se dělo násilím, křivdou, nejednou spojenou s krvavým

terorem. Podpisování německé okupační národní listiny - takzvané Volkslisty bylo místním

obyvatelstvem prováděno s odporem a hrůzou, ale současně i s jiskřičkou naděje, že takto

zažehnávají nebo oddalují katastrofu svou i své rodiny, že válka i okupace brzy stejně skončí

a že za dráty koncentráků, kam byli posíláni všichni, kteří se pokoušeli o zjevný odpor, na

každého čekal jen hlad, zima, strádání i mučednická smrt. V uniformě Wehrmachtu se

naskytovala přece jen jakási možnost simulování nějaké nemoci, či přivedení si vlastního

schválného zranění a tímto způsobem se vyhýbat nasazení ve frontě. I když i k tomu

docházelo, byla tu ještě další možnost, i když riskantní (ale co na frontě není riskantní?),

útěku buď k partyzánům v zázemí, nebo útěku přes frontovou linii. Ti, jímž se taková

příležitost naskytla, přecházeli do zajetí a tam pak se dobrovolně přihlašovali do řad

Československé, Polské zahraniční armády, výjimečně i jako vojáci jiných spojeneckých

armád, kde pak bojovali proti svému úhlavnímu nepříteli, nacismu, za samostatnost.
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Schází přesné údaje, jimiž by se dalo vyčíslit, kolik občanů naší obce bylo vlastně

protiprávně nahnáno k německé armádě a kolik jich bylo raněno. Mnozí utrpěli újmu na

zdraví nebo se stali doživotními invalidy v důsledku zranění a nebylo málo těch, kteří padli

nebo se stali nezvěstní.

Jako pamětník oněch dob jsem se pokusil sestavit seznam druhou světovou válkou

postižených osob naší obce po padesáti létech. Snažil jsem se, aby výčet byl co nejúplnější,

osobně jsem chodil po domech, korespondoval jsem v případech, když se jednalo o občany,

kteří se vystěhovali, někteří zůstali po ukončení války již trvale v zahraničí. Při tom jsem v

některých případech zjistil, že už ani rodinní příslušníci si nepamatovali na své sourozence(!),

ba, vyskytly se ojediněle i případy, že pozůstali odmítli cokoliv k této záležitosti uvést, snad

ještě ze strachu a obav. Zjišťování podrobnosti stěžovaly i případy, kdy dotyční již zemřeli a

nejednou už scházeli i pamětníci, kteří by byli schopni zjišťované údaje uvést. Proto se

v seznamu vyskytují i údaje s otazníkem v případech, kde se jedná o data přibližná (rok

narození, údaj o povolání k vojenské službě, služba v zahraniční armádě a jiné). Nicméně

považoval jsem vzhledem k závažnosti těchto skutečností za potřebné učinit o těchto věcech

zmínku i v obecní kronice na věčnou paměť, když doposud tak nikdo neučinil. Na hřbitově

byla po 2. světové válce umístěna pouze pamětní deska se jmény těch, kteří byli umučeni

v koncentrácích. O tom, že dalších 40 lidí z Albrechtic přišlo během 2. světové války o život,

už není ani zmínky.            Dokumentace 3108, 3305-7.

Seznam albrechtických občanů z období 2. světové války, kteří byli donuceni po anexi 

Těšínska k Německé říši nastoupit službu v německé armádě:

Příjmení a jméno: Ročník: Povolán 

v roce:

Kam:

Adamiec Rudolf 1914 1943 Východní fronta, raněn
Balwar František 1919 1943 Francie
Badura Otto 1926 1943 Francie
Baranek Alois 1911 1941 (?) Francie
Bielecki Leon (?) 1941 (?) (?)
Blažek Bedřich 1928 1944 Bielsko (Totaleinsatz)
Blažek Emil 1924 1942 Východní fronta
Blažek Vladislav 1922 1943 Zajat v Jugoslávii 1944
Příjmení a jméno: Ročník: Povolán 

v roce:

Kam:

Błaszczyk František 1926 (?) Východní fronta
Błaszczyk Jan 1921 1940 (?) (?)
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Bojda Teofil 1918 1940 Východní fronta, Itálie
Boruta Gustav 1917 (?) (?) Východní fronta
Boruta Pavel 1900 (?) Východní fronta
Brachaczek Vilém (?) (?) (?)
Bubik Adolf 1929 1945 (?)
Budzinski Jan 1908 (?) Na frontu se nedostal, celou dobu 

prožil v nemocnici
Bujok Adam 1922 1941 (?) Raněn u Stalingradu
Bujok Josef 1926 1944 Západní fronta
Bujok Michal 1920 1942 Západní fronta, Alžír
Coufal Karel 1929 1945 (?)
Cienciala Karel 1926 1944 Západní fronta
Cienciała Bronislav 1928 1945 Horní Slezsko
Cygonek Karel 1918 1942 (?) Západní fronta
Danel Emil 1910 1941 (?) Východní fronta
Delong František 1925 1943 (?) (?)
Delong Jan 1925 1944 Francie
Delong Jan 1926 1944 Západní fronta, raněn
Farnik Jan 1905 1944 (?)
Feber Alois 1912 1943 Západní fronta
Filipiec Alfréd 1929 1945 Východní fronta
Filuciak Stanislav 1927 1944 Brzy po narukování dezertoval
Filuciak Vladislav 1922 1942 Východní fronta
Gajda Alois 1901 (?) Východní fronta
Gałuszka Josef Mgr. 1906 1942 (?) Východní fronta
Giraczka Alois 1921 (?) Východní fronta
Giraczka Karel 1925 1942 Západní fronta (?)
Giraczka Teofil (?) 1941 Východní fronta (?)
Głombek František 1926 1943 (?) Francie
Příjmení a jméno: Ročník: Povolán 

v roce:

Kam:

Głombek Josef 1894 1945 Do Protektorátu
Głombek Vladislav 1929 1945 (?)
Grabowski František 1908 1942 Francie, Itálie (po 2 letech zproštěn 

vojenské služby kvůli onemocnění.
Grabowski Gustav 1917 1941 Západní i východní fronta
Gwoźdź Jan (?) (?) (?)
Hawlasek Bronislav 1929 1945 Východní fronta
Charwot Jan 1920 (?) (?) (?)
Charwot Karel 1915 1943 Východní fronta
Chlebik Jindřich 1928 1945 Východní fronta
Chlebik Karel 1925 1943 Francie, Itálie
Chodura Adolf 1909 1942 Itálie, Rusko, Německo
Chodura (?) (osada Zadky) (?) (?) (?)
Chromik Rudolf 1920 1941 Východní fronta
Jeneral Evžen 1929 1945 Východní fronta
Jordanek Alois 1927 1944 (?)
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Jordanek Leon 1919 (?) Západní fronta
Koch Josef 1920 1944 Protektorát Čechy a Morava
Kaleta Alfréd 1922 1942 Itálie
Kanik Eduard 1924 1942 (?) (?)
Kanik Jan 1922 (?) (?)
Kalina Bronislav 1925 1943 Itálie
Kalisz Josef 1922 1944 Utekl z transportu (Dokumentace 

3305)
Kaminski Karel 1919 1941 (?) (?)
Kania Rudolf 1922 (?) 1942 Východní fronta
Kielar Emil 1906 1942 Východní fronta
Kielkowski Vilém 1924 1942 Východní fronta
Klotka František 1926 1944 Západní fronta (raněn)
Klotka Karel 1909 1943 (?) Německo (narukoval jednooký 

invalida)
Příjmení a jméno: Narozen: Povolán 

v roce:

Kam:

Kniezek Ludvík 1917 1943 (?) Východní fronta, Polsko
Kožusznik Vladislav 1921 1944 V roce 1945 utekl z transportu na 

frontu k partyzánům (raněn)
Korans Josef 1923 1942 (?) Do Řecka, onemocněl malárií, načež

v roce 1944 propuštěn
Kornas Izidor 1920 1940 Francie, v roce 1944 raněn
Kozel Jindřich 1924 1942 Itálie
Kozubek Josef 1927 1944 Východní fronta
Krzystek Josef 1920 1943 Francie, v Rusku zajat
Krzystek Karel 1916 (?) Východní fronta
Kubečka (?) (?) (?) Nezvěstný 
Kopka Karel 1925 1943 Francie
Leitkep Ludvík 1925 1943 (?) Jugoslávie
Łabudek Izidor 1916 1944 (?)
Łabudek Josef 1905 (?) (?)
Łabudek Karel 1925 1943 Francie
Malina Eduard 1925 1945 Východní fronta
Malina František 1921 1942 Východní fronta
Marosz František 1926 (?) 1944 Rusko (dezertoval)
Menšík Antonín 1924 1942 U letectva
Mikula Arnold 1926 1944 Rusko
Mikula Edmund 1923 1942 Itálie
Mikula Otto 1925 1944 (?)
Mikula Rudolf 1926 1944 (?)
Mikula Viktor 1922 Od roku 1940 na útěku před nacisty
Niedoba (?) (?) (?)
Paloncy Jan 1921 1942 (?) (?)
Paloncy Emil 1924 1942 (?) (?)
Palowski Alois 1921 (?) 1941 (?) Východní fronta
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Pawlas Josef 1926 1945 Východní fronta
Pawlita Josef 1921 1941 (?) (V sanitní službě)
Pękała Roman 1919 Od roku 1940 na útěku před nacisty
Płachta Leopold 1927 (?) (?)
Płachta Vilém 1924 1944 Itálie
Prymus Gustav 1924 1944 Východní fronta
Prymus Karel 1922 1942 Francie (u námořnictva)
Przeczek Adolf 1922 (?) Východní fronta
Przeczek Gustav 1897 Povolán na sklonku 2. sv. války
Przeczek Kärel 1915 (?) (?)
Przeczek Kärel 1928 1945 Horní Slezsko
Przeczek Rudolf 1922 1942 Západní fronta
Krzeczek Karel 1915 (?) (?)
Przeczek Vilém 1925 1943 Německo, Itálie
Rozbroj Jan 1920 1942 (?) Západní fronta
Rozbroj Jan 1922 (?) (?)
Rzyman Viktor 1925 1943 Francie
Sedlatschek Artur 1922 1941 (?) Východní fronta
Siostrzonek Josef 1917 1942 (?) Francie
Siostrzonek Karel 1929 1945 

(duben)
Siuda Alois 1918 1944 Protektorát Čechy a Morava
Siuda Jan 1911 1944 Balkán
Siwek Josef 1927 1944 Německo
Śliwka Jindřich 1902 1942 Francie
Śliwka Ondřej 1917 (?) 1943 (?) (?)
Śmiga Josef 1927 1945 Východní fronta, raněn
Śmiga Tadeáš 1927 (?) (?)
Śmiga Tadeáš 1929 1945 (?)
Suchanek Karel 1912 (?) 1943 (?) Východní fronta
Supik Adolf 1917 1941 Západní i východní fronta
Svačina Alois 1922 1942 Východní fronta
Swaczyna Rafael 1908 1945 (?)

Příjemní a jméno: Ročník: Povolán 

v roce:

Kam:

Swaczyna Alfréd 1929 1945 (Sloužil už asi 1 týden)
Svoboda Bohuslav 1926 1944 Východní fronta
Szatanik Bruno 1925 1943 Západní fronta
Szelong Karel 1922 1940 (?) Východní fronta
Szrajber Rafael 1929 1945(duben

)
Sztefek Jindřich 1922 1943 Francie, Itálie (odveden jako 

jednooký invalida, v Itálii 
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pozbyl i druhé oko)
Sztefek Josef 1927 1944 Východní fronta, Rusko 
Szurman Jindřich 1915 1942 Francie
Szymsza Ervin 1927 1944 Německo 
Szymurda Alfréd 1928 1944 (?)
Tomanek Jan 1926 (?) (?) 
Tomanek Ludvík 1923 1942 Norsko 
Tomaszek Edvin 1916 1939 Východní fronta, Francie 
Trzyniecki Bohuslav 1926 1942 Západní fronta 
Urbaňczyk Benedikt 1920 1939 Východní fronta 
Valošek Česlav 1925 1943 Francie 
Wacławiec Alfons 1914(?) 1945 (?) 
Wałoszek Bruno 1926 1944 Francie, Itálie 
Wałoszek Ervín  1927 (?) (?) 
Wontroba Josef 1925 1943 Východní fronta 
Žídek Josef 1929 1945(duben

)

(?) 

Celkem muselo narukovat asi 147 občanů. Následuje seznam těch, kteří padli nebo se

stali nezvěstnými, jedná se o 33 mužů ve vojenské uniformě z výše uvedených 147 osob:

Příjmení a jméno: Ročník: Místo kde padnul nebo se stal nezvěstný:
Blažek Emil 1924 Padl v roce 1944 u Charkova 
Błaszczyk František 1926 Padl v Kristopolya v Karpatech 1944
Błaszczyk Jan 1921  Zahynul roku 1944 jako zajatec v táboře
Příjmení a jméno: Ročník: Míst kde padnul nebo se stal nezvěstný:
Cichy Jan 1902 Padl jako partyzán v roce 1944 na Čantoryji
Danel Emil 1910 Padl v roce 1943, není známo kde (Rusko) 
Filuciak Vladislav 1922 V roce 1943 zajat v Rusku pak nezvěstný 
Giraczka Karel 1925 Padl v roce 1942 na Západní frontě
Giraczka Teofil (?) Padl roku 1941 na Východní frontě 
Chodura Karel 1926 Od roku 1944 nezvěstný ve Východním Prusku
Chodura (z osady Zadky) (?) Není známo, kde padl 
Charwot Karel 1915 Padl v roce 1943 v oblasti Orel, Rusko
Chromik Rudolf 1920 Padl u Charkova roku 1941 
Kania Rudolf 1922 Padl roku 1942 v Rusku 
Krzystek Karel 1916 Padl v roce 1943 v Rusku 
Kubečka (?) (?) Stal se nezvěstným. 
Mikula Rudolf 1926 Padl v roce 1944, neznámo kde 
Niedoba (?) (?) Padl neznámo kde
Palowski Alois 1921 (?) Padl roku 1941(?) v Rusku 
Paloncy Emil 1924 Od roku 1942 nezvěstný na Západní frontě 
Pawlas Josef 1926 V roce 1945 padl v oblasti Orel, Rusko 
Pękała Roman 1919 V roce 1940 dezertoval od té doby nezvěstný 

v Rusku 
Płachta Vilém 1924 Padl v březnu 1945 v Itálii 
Prymus Gustav 1924 Padl roku 1945 ve Východním Prusku 
Przeczek Adolf 1922 V roce 1945 padl v oblasti Orel, Rusko 
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Siwek Josef 1927 Padl roku 1945 u Berlína 
Suchanek Karel 1912 Padl v roce 1943 u Minska v Rusku 
Svačina Alois 1922 Od roku 1943 (listopad) nezvěstný u Kijeva
Swaczyna Rafael 1908 Padl roku 1945 neznámo kde 
Szymsza Ervín 1927 Padl roku 1945 u Berlína 
Tomaszek Edvin 1916 Po roce 1939 nezvěstný
Urbaňczyk Benedikt 1920 V roce 1939 padl v Rusku 
Wontroba Josef 1925 V roce 1944 (?) padl v Rusku 

Další oběti 2. světové války z Albrechtic a v Albrechticích:

Příjmení a jméno: Ročník: Místo kde padnul nebo se stal nezvěstný:
Szeliga Emil 1918 Zahynul jako letec československé zahraniční 

armády při letecké havárii roku 1943 
Achmetov Agbak Příslušník armády Vlasovců, v Albrechticích 

jako zajatec, byl zabit úlomkem bomby 

při bombardování obce v osadě Pardubice 

v roce 1945 
Michejda Vladislav 1917 Zahynul během válečných událostí na začátku
Pieprzak Ryszard 1911 Zahynul při osvobozování obce v roce 1945 

v osadě Rakovec
Szeligová Anežka 1925 Zahynula při bombardování Ostravy v roce 

1944, byla tam zaměstnána

Příslušníci židovské rodiny Sternlichtů z  Albrechtic, umučení v  koncentračních

táborech:

Sternlicht Abraham, ročník 1878, umučen v Oświęcimi roku 1942. 

Sternlichtová Amálie, ročník 1880, umučena v Oświęcimi roku 1942.

Sternlichtová Olga, ročník 1911, umučena v Bergen-Belsenu roku 1945. 

Sternlichtová Regína, ročník 1917, umučena 1945 v Bergen-Belsenu.

K této tragédii bližší popis v  zápisu obecní kroniky Albrechtice za rok 1994 na straně

162 a 163. 
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Seznam příslušníků československé zahraniční armády na Západě i na Východě (v tom

případě se jedná pouze o jednoho), kteří se dobrovolně do jejich řad hlásili, ať už jako zajatci

nebo utečenci z německé armády: 

Příjmení a jméno: Ročník: Účast v zahraniční armádě od roku: 
Balwar František 1919 1944 (Francie) 
Baranek Alois 1911 1944 (Francie) 
Blažek Emil 1924 (?) 
Bujok Adam 1922 (?) 
Příjmení a jméno: Ročník: Účast v zahraniční armádě od roku:
Bujok Josef 1926 1944 (Dunquerque, Francie) 
Bujok Michal 1920 1944 (Alžír) 
Ciencala Karel 1926 1944 (Francie) 
Feber Alois 1912 1944 (Francie) 
Giraczka Alois 1920 (?) (východní fronta, generál Svoboda) 
Głombek František 1926 1944 (Zůstal natrvalo v Anglii)
Kaleta Adolf 1925 1944 (Francie) 
Kaniak Jan 1922 (?) (Zůstal natrvalo v Anglii) 
Kozel Jindřich 1924 1944 (Dunquerque, Francie) 
Mrugała Alois 1924 1944 (Dunquerque, Francie) 
Rozbroj Jan 1920 (?) Francie 
Siuda Ladislav 1923 1943 
Śliwka Ondřej 1917(?) (?) (Francie) 
Szeliga Emil 1918 Letec československé zahraniční armády 
Valošek Česlav 1925 1944 (Dunquerque, Francie) 

Seznam albrechtických občanů, kteří se dobrovolně přihlásili do polské zahraniční

armády (Andersenovy), ať už jako zajatci nebo utečenci z německé armády: 

Příjmení a jméno: Ročník: Účast v zahraniční armádě od roku: 
Bojda Teofil 1918 1942 (Zůstal pak natrvalo v Anglii) 
Badura Otto 1926 1944 (Francie, Itálie, Monte Casino) 
Buryan Bohuslav 1922 1944 (Itálie) 
Cichy Jiří Mgr. 1914 1939 (Jako účastník boje proti nacistům přešel 

do Andersenovy armády) 
Delong František 1925 1944 (Utečenec v Cherbourgu, Francie) 
Dziadek František 1927 (?) 
Feber Alois 1912 1944 
Chlebik Karel 1925 1944 (Monte Casino, Itálie) 
Jordanek Leon 1919 (?) 
Kalina Bronislav 1925 1944 (Itálie) 
Kłotka František 1926 1944 (Itálie) 
Kopka Karel 1925  1944 (V zajetí se dostal z Francie do Itálie) 
Łabudek Izidor 1916 1944 (Itálie, Monte Casino)
Příjmení a jméno: Ročník: Účast v zahraniční armádě od roku:
Łabudek Karel 1925 1944 (Utečenec v Cherbourgu ve Francii) 
Łabudek Josef 1905 (?) (?)
Mikula Viktor 1922 (Od roku 1940 na útěku před frontou na 
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východ a pak Andersenova armáda, zůstal 

trvale v zahraničí)
Paloncy Jan 1921 (?) (Andersenova armáda v Anglii)
Przeczek Jan (?) (?) 
Przeczek Rudolf 1922 (?) 
Przeczek Vilém 1925 1944 (Itálie, Monte Casino) 
Śliwka Jindřich 1902 1944 (Utekl k polské zahraniční armádě na 

Západní frontě)
Szatanik Bruno 1925 1944 (Francie)
Tomanek Jan 1926 (?) (Andersenova armáda v Itálii) 
Tomaszek Vilém 1922 (Od roku 1940 na útěku před frontou na 

východ a nakonec Andersenova armáda. Zůstal

trvale v zahraničí)
Trzyniecky Bohuslav 1926 1944 (Andersenova armáda) 
Wałoszek Bruno 1926 1944 (Itálie) 
Wałoszek Vladislav 1925 1945 (V Andersenově armádě) 

Seznam osob z  Albrechtic za doby nacistické okupace, u nichž bylo zjištěno, že byly

za 2. světové války na nucených pracích. Někteří muži po ukončení totálního pracovního

nasazení museli nastoupit vojenskou službu:

Příjmení a jméno: Ročník: Místo nasazení a poznámky:
Adamiec Rudolf 1914 Od roku 1940 na nucených pracích v Berlíně 

do roku 1943, pak narukoval.
Balwar František 1919 V letech 1940 až 1943 na nucených pracích 

v Tarolsku, pak narukoval.
Březina Rudolf 1926 (?) Na nucených pracích v Bavorsku (Landshut).
Droździková Jana 1927 Služebná v německé rodině od 1941 - 45 
Duda Josef 1920 Na nucených pracích v Německu 
Dziková Žofie 1923 (?) Služebná v německé rodině v Českém Těšíně 

v létech 1942 - 45. 
Příjmení a jméno: Ročník: Místo nasazení a poznámky:
Filuciaková Eva 1924 1 rok v Brűcku u Wratislavi v zemědělství (v 

letech 1941 - 42 ).
Folwarczny Ludvík 1904 Na nucené práci ve Fryštátě v letech 1942 – 45.
Fukała Leopold (?) (?) 
Głombek Josef 1927 Nasazen v zemědělství na Novojičínsku 

v letech 1943 – 45 ve službě v německé rodině 

v Českém Těšíně. 
Holain Josef 1920 Od roku 1944 na nucených pracích 

v Guvernementu v Polsku. 
Chlebik Alfons 1911 Pracoval jako Polák v dole v Karviné. Pro 

neposkytnutí lékařské pomoci kvůli údajnému 

simulování zemřel v roce 1941.
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Chlebik František 1918 Na nucených pracích v Německu. 
Iskrzicki Josef 1915 Nasazen v Německu od roku 1941. V roce 

1945 se odtud vrátil jako jednoruký invalida. 
Kalina Jindřich 1908 V roce 1942 nebo 1943 pracoval jako Polák 

v dole ve Westfálsku asi 3 měsíce. 
Miczka František 1927 Nasazen v zemědělství na Novojičínsku.
Michejdová Eva 1906 Deportována na nucené práce v Německu. 
Mikula Otto 1925 Od roku 1941 (?) na nucených pracích. V roce 

1944 narukoval.
Mira Josef 1905 V roce 1942 nebo 1943 byl jako Polák v lágru 

ve Westfálsku na 3 měsíce a pracoval v šachtě.
Mrugalová Anna 1926 Od roku 1944 v Německu, zprvu 

v zemědělství, pak ve zbrojním průmyslu. 
Palonciová Žofie 

Palonciová Eliška

Palonciová Božena

Palonciová Anna

1927 V roce 1939 byly všechny deportovány 

do dětského domova v Německu. Ty starší byly

později rozděleny. (Převýchova)

Paloncy Eduard 1897 Od roku 1939 deportován do Německa.
Palowski Arnold 1921 Na nucených pracích v Hannoveru.
Palowski Jan 1921 V roce 1944-5 na Ostwallu. 
Palowski Jindřich 1907 Na nucených pracích v Německu.
Palowski Josef (?) Na nucených pracích v Heidebrecku. 
Příjmení a jméno: Ročník: Místo nasazení a poznámky:
Plachta Leopold 1927 Od konce roku 1944 se ukrýval před 

povoláním k vojsku.
Przeczek Gustav 1897 Ke konci války v Německu na pracích.
Przywarová Kristina 1927 Musela sloužit v německé rodině v obci.
Ryba Josef 1908 V lágru ve Westfálsku, pracoval v dole.
Suchanek Bronislav 1926 Na nucených pracích v Gouvernementu, 

Polsko od roku 1944. 
Swaczyna Josef 1891 Od 2. 11. 1941 do 31. 7. 1942 jako zedník na 

spalovacích pecích v Oświęcimi. Tamtéž roku 

1942 „musel zemřít“, aby nebylo svědků. Beze 

stopy zmizel.
Szatanik Bruno 1925 Od roku 1942 na práci v Německu. V roce 

1943 narukoval. 
Tomaszek Jindřich 1920 Od roku 1941-5 na nucených pracích 

v Německu.
Wala Frydolín 1926 Od roku 1944 na nucených pracích 

v Gouvernementu (Polsko). 
Wałoszek Josef 1920 Pracovně nasazen v Německu. 
Wałoszek Rafael 1927 Od roku 1941 pracovně nasazen v zemědělství 

v obci u rolníka hlásícího se k němcům. 
Wałoszek Vladislav 1924 (?) V letech 1941-5 pracovně nasazen 
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v Heidebrecku, Německo. 
Zahraj Jan 1918 V trestné četě v Protektorátu a ve Francii

Seznam zjištěných osob obce Albrechtice, kteří byli za nacionalistické okupace

vězněni z politických důvodů: 

Příjmení a jméno: Ročník: Doba věznění, kde a případné poznámky:
Mgr. Gałuszka Josef 1906 Uvězněn v roce 1941 asi na 1 rok.
Gradek Rudolf 1912 Politický vězeň 5 let (v Rokytnici i ve Francii).
Koch Josef 1920 Politický vězeň v létech 1940-3. V roce 1944 

povolán k vojenské službě.
Łabudek Izidor (?) Uvězněn v roce 1942 asi na 2 měsíce za 

zpívání polských písní v hospodě. 
Příjmení a jméno: Ročník: Doba věznění, kde a případné poznámky:
Łabudek Josef 1905 Důvod a dobu věznění se nepodařilo zjistit. 
Łabudek Rudolf 1909 Dobu věznění se nepodařilo zjistit. 
Palowski Josef 1916 V koncentračním táboře od roku 1942 
Palowski Josef 1919 (?) Doba věznění nezjištěna. 
Ryba Josef 1908 V koncentráku Matheausen od 21. 5. 1940 

do 20. 2. 1941.
Sztebel Josef 1921 Vězněn v roce 1942 asi 2 měsíce za zpívání 

polských písní v hospodě.
Szurman Emanuel 1921 Vězněn v roce 1944 asi na 4 měsíce.
Szurman Josef 1920 Začátkem čtyřicátých let obviněn za pomluvu, 

kterou neprokázal, na několik měsíců vězněn. 
Wałoszek Dominik 1890 V roce 1940 2x vězněn asi 4 měsíce. 
Wawrzyczková Emilie 1926 Dobu vězení se nepodařilo zjistit. 
Wróbel Edmund 1911 V roce 1940 vězněn v Německu cca 3 měsíce, 

pak z rodinných důvodů propuštěn a v roce 

1941 zemřel. 
Zahraj Antonín 1912 Středoškolský profesor. Z politických důvodů 

vězněn v roce 1940 až 1943. 
Zahraj Jan 1918 Z politických důvodů vězněn v létech 1941 

až 1943, načež asi po půl roce povolán 

k trestné četě do Protektorátu a později 

do Francie.

Znovu zdůrazňuji, že výčty osob v předchozích seznamech se nemusí absolutně krýt

se skutečností z různých příčin již výše uvedených. Seznam může být spíše ještě větší,

nicméně většinu ze jmenovaných osob se mi podařilo zjistit, i když údaje s otazníky mohou

být jen přibližné, u samotných otazníků bez data se jedná pouze o pozitivní zjištění.

V následujícím souhrnu jsou rekapitulovány počty válkou postižených osob z Albrechtic.
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V době nacistické okupace od roku 1939 do roku 1945 žilo v obci v průměru kolem

1600 osob. Z nich bylo donuceno nastoupit službu v německé armádě 147 mužů. Připočtou-li

se k tomu osoby, jímž se před nacisty podařilo utéci a nakonec se zapojili k ozbrojeným

složkám Aliantů, pak se to týkalo každého 10 občana naší obce.

Z počtu oněch 147 mužů padlo nebo se stalo nezvěstnými 33 vojáků + 4 další civilní

osoby a l letec československé zahraniční armády. K tomuto číslu nutno pro úplnost připočíst

dalších 21 osob, které přišly o život vinou nacistů, o nichž je už zmínka v dřívějších zápisech

obecní kroniky a které jsou také vyjmenovány v Almanachu obětí hitlerovské okupace v

létech 1939-45, vydaném okresním výborem Českého svazu bojovníků za svobodu v Karviné,

k 50. výročí ukončení 2. světové války.

V československé zahraniční armádě na Západě sloužilo za 2. světové války 19 mužů

a l na Východě. K polské zahraniční armádě se z naší obce přihlásilo 27 mužů, což

dohromady činilo 47 osob ve vojenských složkách Aliance. To znamená, že každý čtvrtý

albrechtický občan, který musel nastoupit službu v německé armádě, se nakonec zapojil

dobrovolně do řad Spojenců proti nacistům a je nutno si uvědomit, že ne každý měl k tomu

vhodnou příležitost.

Politických vězňů bylo ca 39, z nichž 21 osob útrapy nepřežilo, nebo byli přímo

popraveni.

Takto vypadal skutečný podíl obyvatel naší obce na vnucené účasti ve službách

okupantům, ale v mnoha případech i na zásluhách k osvobození naší vlasti.

Některé zajímavé názory z tisku

V Hlasech Havířova byl v období od 6. 4. do 8. 6. 1995 otiskován na pokračování

příspěvek středoškolského profesora Edy Oślizloka o politických událostech na okupovaném

Těšínsku pod hlavičkou „Jak jsme to prožívali my“. Článek líčí dění v celém regionu, do

něhož patří i naše obec a tak mnohé zní tak, jako by bylo vystřiženo z historie Albrechtic.

Uvedený příspěvek je možno zařadit k těm, které byly napsány k 50. výročí ukončení

2. světové války.      Dokumentace   3039-45.

Následně vyšel v týchž novinách dne 14. 9. 1995 kritický článek

Profesora Dr. Jaroslava Valenty k příspěvku Edy Oślizloka, v  němž mu vytýká různé
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nepřesnosti, zejména v líčení událostí, které předcházely okupaci. S popisem okupace

na Těšínsku však v jádru souhlasí. Dokumentace 3046.

Příspěvek k dvojjazyčnosti na Těšínsku

Článkem Vladislava Milerského v Głosie Ludu ze 21. 10. 1995 je komentována

situace v dvojjazyčnosti ve vztahu k právním normám na konci 2. tisíciletí na Těšínsku.

Konstatuje se v něm, že tato otázka není právní normou regulována ani v úředním styku, ani

v zásadách používání dvojjazyčného označování obcí a měst, či vydávání dvojjazyčných

vyhlášek, administrativních nařízení i jiných dokladů. I když je tato skutečnost již delší dobu

kritizována polskými nacionalisty a považuje se to za určitý typ diskriminace polské menšiny,

což je v rozporu s evropskými normami. Dokumentace 3035.

O poklesu návštěvnosti divadla Polské scény

Tadeáš  Nierostek konstatuje ve svém příspěvku v Głosie Ludu ze 23. 2. 1995 pokles

diváků  na představeních Polské scény. Zamýšlí se nad příčinami. Tatam prý jsou časy, kdy

divadelní představení na vesnici bylo svátkem. Vinu spatřuje mimo jiné i ve výběru her.

Kdysi, ještě za totality, chodil náruživý zastánce Polské scény Těšínského divadla, Vladislav

Niedoba, dům od domu a nabízel předplatné na vystoupení zmíněného divadla. Byla i doba,

kdy lidé předplatné i ze solidarity koupili, ale na představení pak nepřišli, Úbytkem diváků se

divadlo dostává pochopitelně do finančních nesnází, tím spíše, že jsou omezovány státní

dotace.

 Podobná situace byla v působnosti České scény, i přesto, že nabízela bohatý výběr

zábavy i  poučení. Hlavní příčinu bylo možno spatřovat v tom, že diváci jaksi zpohodlněli.

Také horentně zvyšující se ceny za vstupné v divadlech i v kinech sehrávaly nesporně svou

úlohu. Dokumentace 3036.

Obrana proti odnárodňování polské menšiny

Soukromý podnikatel, pan Mieczyslav Hudeczek z Albrechtic, uveřejnil v Głosie Ludu

svůj článek (27. 5. 1995), v němž uvádí jak je možno se bránit proti postupnému

odnárodňování polské menšiny na Těšínsku. Řešení spatřuje ve sdružování polských

podnikatelů. Dokumentace 3038.

K otázce bezpečnosti
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Být lhostejný a bezpečný, na toto téma uveřejnil v Hlasech Havířova svůj článek, pan

František Fetter, dne 27. 4. 1995. Píše v něm o rodících se společenských nešvarech, které se

bohužel v různých formách projevovaly i v naší obci. Všechny tyto problémy byly zřejmě

důsledkem takzvané široce pojímané demokracie. Demokracie jsme se sice dožili, ale nebyli

jsme pro život v ní vyspělí. Dokumentace 3048.

O všeobecném zamoření životního prostředí hlukem.

Na toto téma byl otištěn v Głosie Ludu 10. 8. 1995 článek. Píše se v něm, jak se čím

dále častěji setkáváme s jedinci, propadlými zvukové mafii, odrátovanými, se sluchátky

v uších, na cestách, jednoduše kdekoliv, kteří prakticky „neslyší ani nevidí“, omámení

rytmem svých „Heavy Metalů“. No, je to už jejich osobní věc. S tím byla v úzké souvislosti

vtíravá veřejná reklamní nabídka všude, na každém kroku, jíž se nebylo možno jen tak lehce

vyhnout. Dokumentace 3053.

Petice proti násilí.

Protestní hlasy, vyjádřené v peticích proti násilí šířenému v televizi, kinech i v tisku,

byly stále početnější, ale příslušné instance je zatím nebraly příliš vážně. Asi se jim zdá, že

toho zla není kolem nás ještě dost. Opatření se budou dělat, až už bude příliš pozdě. Výsledky

se už začínají projevovat, což dokumentuje i článek v Novinách Karvinska z 19. 1. 1995.

Dokumentace 3054-6.

Činnost obecního úřadu

Obecní rada pracovala v roce 1995 dle následujícího plánu:

V lednu:  1. Ustavení komisí rady.

2. Hodnocení stavebního úřadu, investiční bytové výstavby.

3. Zpráva o majetku obce.

4. Hodnocení činnosti kultury v roce 1994 a plánu na rok 1995.

5. Stanovení rozpočtového provizoria na rok 1995.

V únoru:   1.  Plnění plánu a rozpočtu za rok 1994, závěrečný účet.

2. Rozbor stavu poskytovaných služeb občanům. 

3. Příprava 3. zasedání obecního zastupitelstva.
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V březnu: 1. Hodnocení stavu v sociální sféře, stav v poskytování zdravotnických služeb.

2. Projednání zprávy o požární bezpečnosti v obci.

3. Projednávání rozpočtu na rok 1995.

4. Informace o uzavřených smlouvách a o výsledcích výběrových řízení.

V dubnu:   1. Hodnocení činnosti kontrolní komise.

2. Příprava 4. zasedání obecního zastupitelstva.

3. Postup investiční výstavby v obci (obecní i cizí).

V květnu: 1.  Plnění rozpočtu obecního úřadu za1. čtvrtletí.

2. Rozbor činnosti komise školství a kultury v obci.

3. Informační zpráva o účasti obce v akciových společnostech.

V červnu: 1.  Hodnocení stavu veřejného pořádku a bezpečnosti v obci 

2. Stav privatizace v zemědělství v obci.

3. Zpráva o plnění úkolů obecního úřadu k Okresní vojenské správě a civilní 

ochraně.

4. Informace o uzavřených smlouvách a výsledcích výběrových řízení.

V červenci:1.  Hodnocení účasti obce ve Sdruženích obcí.

2. Informace o využití nebytových prostor v obci.

V srpnu:   1. Plnění plánu a rozpočtu za 1. pololetí.

2. Příprava inventarizace hospodářských prostředků.

V září:     1. Úpravy plánu a rozpočtu na rok 1995.

2. Zpráva o připravenosti na topnou sezónu 1995-6

3. Příprava 5. zasedání obecního zastupitelstva.

4. Informace o uzavřených smlouvách a výsledcích výběrových řízení.

5. Zpráva o plnění programu životního prostředí.

V říjnu: 1. Zpráva o výkonu samostatné působnosti obce.

2. Zpráva o připravenosti na zimní období 1995-6. 
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V listopadu: 1. Zpráva o bezpečnostní situaci v obci.

2. Plnění rozpočtu za 3. čtvrtletí.

3. Úpravy rozpočtu na rok 1995.

4. Příprava 6. zasedání obecního zastupitelstva.

5. Sestavování plánu práce obecní rady a zastupitelstva.

6. Zpráva o činnosti obecního úřadu.

V prosinci: 1. Činnost Sboru pro občanské záležitosti za rok 1995 a vypracování plánu 

na rok 1995.

2. Informace o uzavřených smlouvách a výsledcích výběrových řízení.

Zprávy o plnění úkolů obecní rady byly stručně pravidelně popisovány

v albrechtických listech číslo 1 – 6 /1995.          Dokumentace 3104-9.

Obecní zastupitelstvo pracovalo v roce 1995 dle následujícího programu:

Na 2. zasedání v lednu 1995:

1. Seznámení s ustavením komisí obecní rady.

2. Zpráva o stavu majetku obce.

3. Hodnocení činnosti stavebního úřadu a investiční bytové výstavby.

4. Rozpočtem na rok 1995, schválení provizoria.

5. Hodnocení činnosti revizní komise v roce 1994, kultury v obci a programu na rok 1995.

Na 3. zasedání v březnu 1995:

1. Plnění plánu a rozpočtu za rok 1994. Závěrečný účet.

2. Hodnocení stavu v sociální sféře.

3. Zpráva Okresní hygienické stanice k životnímu prostředí.

4. Obecní rozpočet na rok 1995.

Na 4. zasedání v květnu:

1. Rozbor stavu školství a kultury v obci.

2. Zpráva o postupu investiční výstavby v obci (vlastní i cizí).

3. Informace o privatizaci v obci a o hodnocení účasti obce v akciových společnostech.
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Na 5. zasedání v září:

1. Plnění plánu a rozpočtu za 1. pololetí.

2. Úpravy plánu a rozpočtu na rok 1995.

3. Zhodnocení účasti obce ve Sdružení obcí (okresu, Slezska).

4. Plnění úkolů programu životního prostředí.

Na 6. zasedání v listopadu:

5. Sestavování plánu práce obecního zastupitelstva na rok 1996.

6. Zpráva o bezpečnostní situaci v obci.

7. Zpráva o činnosti obecního úřadu.

8. Úpravy rozpočtu na rok 1995.

Stručné zprávy o jednáních obecního zastupitelstva byly uveřejňovány v Albrechtických

listech, číslo 1 – 6/1995.            Dokumentace 3069, 3104-9.

Doplňky a změny v jednacím řádu obecní rady oproti řádu z roku 1992

(Viz Obecní kronika, svazek IV., strana 53 – 59)

K § 2., který se týká pravomocí obecní rady je přiřazen článek 15. v pozměněném

a rozšířeném znění. Týká se udržování pořádku, čistoty obce a řešení mimořádných událostí

dle nového zákona o obcích, číslo 410/92 Sbírky.

Dojde-li za živelné pohromy nebo jiné mimořádné události k ohrožení hospodářského

nebo veřejného života v obci, muže obecní rada uložit právnickým osobám povinnost

poskytnout osobní a věcnou pomoc při odstraňování následků této události, nestanovili

zvláštní zákon jinak. Hrozí-li nebezpečí z prodlení, může starosta podniknout příslušná

opatření, o nichž pak bezodkladně poinformuje obecní radu.

Právnické osobě, která poskytla osobní a věcnou pomoc, náleží náhrada účelně

vynaložených nákladů a náhrada škody, vzniklé při poskytování pomoci. Právo na náhradu

nákladů může oprávněná právnická osoba uplatnit do 3 měsíců ode dne, kdy je zjistila,

nejpozději do 2 let po jejich vzniku. Právo na náhradu nákladů se uplatňuje u obecní rady,

která povinnost uložila.
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Nesplní-li právnická osoba ve stanovené lhůtě bez vážného důvodu uloženou

povinnost, může jí obecní rada uložit pokutu do 200 tisíc Kč. Nebyla-li uložená povinnost

splněna ani v nově stanovené lhůtě, může obecní rada uložit pokutu opětovně.

Právnické osobě a podnikateli, kteří neudržují čistotu a pořádek na jimi užívaném

pozemku nebo jiné nemovitosti, ji jinak naruší vzhled obce nebo životní prostředí, může

obecní rada uložit pokutu do 50 000 Kč.

Právnické osobě a podnikateli, kteří znečistí veřejné prostranství, naruší životní

prostředí obce nebo odloží věci mimo vyhrazená místa, může obecní rada uložit pokutu

do 100 000 Kč.

 Právnické osobě a podnikateli, který při výkonu podnikatelské činnosti poruší obecně

závaznou vyhlášku, může obecní rada uložit pokutu do 100 000 Kč.

Pokutu lze uložit do l roku ode dne, kdy došlo k nesplnění povinnosti, uložené dle § 47

nebo k jednání uvedeným v § 48 a 50. Pokutu nelze uložit, jestliže zvláštní předpis stanoví

za takové nesplnění nebo porušení povinnosti jinou sankci.

Uložení pokuty nezbavuje právní subjekty, uvedené v předchozích ustanoveních,

povinnosti odstranit závadný stav ve stanovené lhůtě. Pokud tak neučiní, může to provést

obec sama na jejich náklady, případně uložit opakovaně pokutu.

Nově je přiřazen článek číslo 17, jímž se obecní rada pověřuje prozkoumáváním

stížností na obecní policii a vydáváním závazných rozhodnutí  a opatření k nápravě.

V § 5., týkajícím se přípravy obecní rady, je ve 4. článku nahrazeno první slovo

„tajemník“ slovem starosta.

Ostatní paragrafy a články, týkající se jednacího řádu obecní rady, zůstávají beze

změny.

Zprávy z usnesení obecní rady:

Obecní rada schválila 1. 12. 1994 zahájení svých zasedání vždy v pondělí

na 15 hodinu.

Plat starosty schválen ve výši 9 200 Kč + odměny stanovené obecní radou.

Plat zástupce starosty s pracovním úvazkem 0,2 hodiny činil l 700 Kč + odměny

stanovené obecní radou.
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Tajemníkovi obce bylo uloženo, aby připravil dopisy k uvolnění starosty obce a

oznamovací dopis o zvolení Ing. Jindřicha Febra zástupcem starosty jeho zaměstnavateli.

Dne 8. 12. 1994 obecní rada schválila zakoupení plynových pistolí pro potřebu obecní

policie.

Schválila sepsání pracovní smlouvy se dvěma novými obecními strážníky, Jaroslavem

Králem a Vlastimilem Dohnalem, kteří prošli výběrovým řízením.

Byly stanoveny termíny zasedání obecní rady v 1. pololetí 1995 na: 9. 1.; 23. 1.; 6. 2.; 20. 2.;

6. 3.; 20. 3.; 3. 4.; 17. 4.; 11. 5.; 22. 5.; 5. 6. a 19. 6.

Zasedání obecního zastupitelstva: 24. 1.; 23. 3. a 30. 5.

Bylo schváleno zadání aktualizace územního plánu obce. Dokumentace 3077.

Bylo schváleno proplacení věcí uvedených v  seznamu pro polskou mateřskou školu ze

školného, jakož i žádost ředitelky české mateřské školy k odkoupení starého a nákupu

obnoveného klavíru.

Došlo ke schválení žádosti místní lidové knihovny o změnu využití finančního daru a

odsouhlasení dotace obce ve výši 8 300 Kč na nákup nových knih v roce 1995.

Byl schválen 14i denní interval odvozu odpadu a nákup 100 kusů nových

popelnicových nádob.

Bylo schváleno snížení úhrady sociálních služeb dle předloženého návrhu.

Schválení komise na výběrové řízení dodavatele na úpravu centra obce - staré sídliště

ve složení: Starosta, tajemník, Ing. Kolařík a Josef Greň.

Účast 2 zaměstnanců obce na semináři Rozpočty obcí pro rok 1995, jakož i účast

starosty a obecního tajemníka na celostátní výstavě Regiontour 1995.

Nebyl schválen bod smlouvy o odvozu odpadu, v němž bylo nabízeno 15 % zvýšení

ceny odvozu za garanci ceny na 2 roky.
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Obecní rada požadovala bližší specifikaci žádosti místního Sboru dobrovolných hasičů

na dotaci na opravy a dovybavení výstroje a výzbroje.

V základní škole prověřit stav utěsnění oken.

Bližší informace k odměňování oddávajících dle nových předpisů. 

Byly požadovány úpravy terénu po pokládání kabelu Telecomu na dodavateli stavby.

Místní organizace Polského svazu kulturně osvětového měla předložit žádost

na odročení splacení úvěru, který byl poskytnut obcí na dostavbu Domu Polského svazu

kulturně osvětového.

Obecní rada pověřila starostu, obecního tajemníka a zástupce starosty, aby zjistili

podrobné informace u ředitele české základní školy na poskytnutí částky na vybavení

počítačové učebny.

Obecní rada pověřila starostu účastí na výroční členské schůzi Sboru dobrovolných

hasičů (v sobotu 17. 12. 1994) a rovněž, aby ve spolupráci se starosty okolních obcí a měst,

kteří neměli svého zástupce - člena v okresním shromáždění, prověřil možnost získání svého

zástupce pro tento účel.

Obecní rada doporučila zřídit mimo finanční a kontrolní komisi ještě komisi školství,

kultury a sportu, komisi životního prostředí, komisi sociální, komisi přestupkovou a komisi

sboru pro občanské záležitosti, současně vždy s několika návrhy na předsedy těchto komisí,

případně i na jejich členy, vybrané z podání některých místních politických organizací a z řad

členů nově zvoleného obecního zastupitelstva.         Dokumentace 3085.

Obecní rada doporučila sepsání pracovní smlouvy na místo ve finančním oddělení

s paní Vandou Miczkowou a na majetkoprávní oddělení s paní Kornelií Kapiasovou.

Na doporučení obecní rady byly stanoveny osoby, které směly používat

při významných příležitostech a při občanských obřadech závěsný odznak se státním znakem

České republiky. Mimo starostu obce toto právo ještě získali: Zástupce starosty, členka obecní

rady Ivona Guňková a RNDr. Česlav Valošek, tajemník obce Ing. Petr Kalina

a Ing. Albín Budjač, rovněž člen obecní rady.
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Bylo doporučeno požádat o vysvětlení u ředitele české ZŠ kvůli požadovanému

zvýšení rozpočtu školy v souvislosti s platbou elektrické energie. Problém vznikl v souvislosti

se směnami, prováděnými ve způsobu účtování ve spotřebě elektřiny.

Obecní rada doporučila zahájit jednání s občany, kteří nesouhlasili s projektem

odkanalizování na Rakovecké ulici. V radě se rovněž projednávala otázka „Odkanalizování

Těrlické přehrady“.

Obecní rada vzala na vědomí informaci starosty, týkající se důlní činnosti Dolu

Československé mládeže, stejně jako žádost Bytservisu, akciové společnosti z Horní Suché

ze dne 22. 11. 1994 o užívání nebytového prostoru v naší obci.

Obecní rada na svém jednání 19. 12. 1994 schválila nákup přívěsného vozíku a zřízení

tažného zařízení na služebním vozidle.

Odměnu za provedení úředního obřadu funkcionáři 100 Kč za první a 50 Kč za každý

další v tomtéž dni, ošatné 150 Kč na den a u hudebníků 150 Kč za obřad a za každý další

v tomtéž dni 50 Kč.

Úhradu ze školného dle předloženého seznamu družině v základní škole s polským

jazykem vyučovacím a odprodej dopravníkového pásu od kotelny při základní škole (české)

za odhadní cenu 9500Kč.

Obecní rada doporučila:

- začlenit Josefa Greně do kontrolní komise, 
- řešit zřízení kanalizačních přípojek k rodinným domkům v osadě Pacalůvka na konto

ekomiliardy, 
- vyslat nově přijaté strážníky obecní policie do kurzu od 15. 1. do 16. 2. 1995,
- doporučila za člena školské rady Karla Svobodu nebo Šárku Kocurovou, o čemž se

rozhodlo po zasedání školské komise při obecním úřadě,
- vydat kladné stanovisko Františku Machaczkovi k těžbě písku v lokalitě Rakovec

s požadavkem údržby místní komunikace - Rakovecká ulice,
- zpracovat projektovou dokumentaci na kanalizaci k rodinným domkům popisné číslo

368, 14, 746, 682 a 181,
- dopravní situaci v osadě Pacalůvka řešit komplexně v rámci aktualizace územního

plánu, nebo vypracovat územní plán zóny,
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- rozdělit požadavek Sboru dobrovolných hasičů na 3 části:

a) vyčlenit požadavky na údržbu budovy, která je majetkem obce a je v obecním

zájmu udržovat ji v náležitém stavu,

b)vybavení tamější kuchyně by mělo vycházet z prostředků vybraných za pronájem

tohoto vybavení,

c) dovybavení výstroje a výzbroje výjezdového družstva řešit v návaznosti

na akceschopnost (nutno prověřit při cvičných poplaších).

Požadovala:

- po České autobusové dopravě v Havířově, aby předložila ekonomické zhodnocení

dopravy linky místní hromadné dopravy číslo 2 na území obce Albrechtice, jako

podklad k přiznání dotace na tuto linku v roce 1995,
- aby Bytservis, akciová společnost, podávala žádosti a schválení změny užívání

nebytového prostoru v obci předem.
- Na tomtéž zasedání obecní rada uložila obecnímu tajemníkovi, aby zajistil zasypání

odkrytých základů u bývalé mateřské školky v osadě Rakovec,
- starosta měl sepsat smlouvu mezi obci a Sborem dobrovolných hasičů,
- finanční komise měla projednat zřízení počítačové učebny v základní škole (české).

Obecní rada pověřila RNDr. Česlava Valoška, aby jako člen rady odpověděl

na dopis firmě Autoceam Limited z Berlína, v němž projevovala zájem na spoluúčast

při realizaci akce „Odkanalizování Zámostí“.

Obecní rada vzala na vědomí:
-  rozeslání vzorů plánu práce obecní rady a obecního zastupitelstva členům rady,
- informaci starosty o Fondu ohrožených dětí v Praze, 
- pronájem nebytových prostor v popisném domě číslo 405 na mandlovnu,
-  informace zástupce starosty o jednání v základní škole o zřízení počítačové učebny

ve škole.

Obecní rada na svém zasedání 9. 1. 1995 schválila:

1. Dobývání Dolu Československé mládeže v porubech číslo 351 300

a 351 302. Dokumentace 3086.

2. Zakoupení publikací „Výklad základních právních předpisů pro Činnost obcí a měst“

členům obecního zastupitelstva.

3. Zvýšení limitu pokladny české mateřské školky z 500 Kč na 800 Kč.

4. Odprodej černobílého televizního přijímače z mateřské školy (české) za 250 Kč.
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5. Žádost Roberta Wawracze a Radima Febera k povolení nošení střelné zbraně.

6. Cenu za odvoz popelové nádoby na rok 1995 na 495 Kč za kus.

7. Pronájem nebytových prostor bývalé uhelny u české základní školy firmě Gemont,

společnosti s ručením omezeným.

8. Prodloužení nájemní smlouvy panu Hostoveckému na pozemek u jeho nemovitosti

za podmínek jako u ostatních obdobných smluv.

9. Pronájem nebytových prostor bývalé videopůjčovny v bloku bývalého Svitu ve středu

obce panu Besedovi pro řezbářskou dílnu.

10. Žádost Autoklubu o spolupráci při pořádání minikárových závodů.

Obecní rada neschválila žádost obecní policie na převoz podnapilých výtržníků

na Protialkoholní záchytnou stanici do Karviné služebním vozidlem.

1. Obecní rada uložila referentu kultury upřesnit plán kulturních akcí na rok 1995

do 6. 3. 1995.

2. Starostovi bylo uloženo projednání možnosti vyslání pracovníka Finančního úřadu

v Havířově na obecní úřad k přijímání žádostí o úlevu daní z nemovitostí.

3. Předsedové komisí měli předložit doplněné návrhy jednotlivých politických stran

obecní radě ke schválení složení svých komisí.

1. Obecní rada požádala nájemníka areálu Zámostí pana Febra o finanční vyčíslení

všech požadovaných náhrad nákladů na budově v areálu Zámostí.

2. Komise životního prostředí měla prověřit možnost pokácení stromů u budovy

v areálu Zámostí.

1. Obecní rada doporučila na svém zasedání 9. 1. 1995 prodloužení všech linek

minibusů až na nové sídliště.

2. Schválení v obecním zastupitelstvu návrhu rozpočtu obce, předloženého předsedou

finanční komise, jakož i jednacího řádu a plánu práce obecní rady a obecního

zastupitelstva.

3. Podpořit projekt na ustavení „Rozvojové realitní a investiční společnosti, akciové

společnosti“.
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4.   Referentka kultury měla koordinovat oslavy 50. výročí ukončení 2. světové války.

Obecní rada vzala na vědomí informaci o zřízení pozorovacích stanic důlní činnosti na

území obce Dolem Československé mládeže, jakož i dopis 8 starostů obcí, které neměly

zastoupení v okresním shromáždění, přednostovi Okresního úřadu v Karviné.

Zpráva o volbě členů nového obecního zastupitelstva a obecní rady v Albrechtických

listech číslo 1/1995.           Dokumentace 3104-5.

V každém čísle Albrechtických listů byly rovněž uveřejňovány stručné komentáře

k jednáním obecní rady a obecního zastupitelstva.

Obecní rada na svém jednání 23. 1. 1995 schválila:

1. Nabídku Státního statku Český Těšín k uhrazení dislokačního poplatku ve výši 90 %

původní částky.

2. Odměny starostovi, jeho zástupci, obecnímu tajemníkovi a vedoucím oddělení dle

návrhu. Ostatním členům obecního zastupitelstva dle nařízení vlády.

3. Vybudování oplocení pozemků parcely číslo 1462/2 a 1469/9 za podmínek

zachování stávající panelové cesty a respektování projektu vybudování nové

příjezdové komunikace.

4. Žádost Ksiąžnicy cieszyńskiej o zasílání Albrechtických listů.

5. Částku 1000 Kč pro mateřskou školu (českou) k zakoupení cen pro dětský karneval.

Obecní rada neschválila vyřešení soudního sporu obce s firmou Techmont smírnou

cestou.

1. Obecní rada doporučila ustavení komisí obecní radou až po projednání v obecním

zastupitelstvu.

2. Zakoupení jednoho počítače ke stavebnici Lego Dacta pro základní školu (českou).

3. Aby odměny zástupcům komisí byly ve výši 50 % odměn jejich předsedy

a vyplácely se z fondu rozpočtové rezervy ročně.

 4.   S firmou Techmont bylo v soudním sporu doporučeno další jednání.
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5.   Žádost obecní policie na zvýšení o l člena na projednání ve finanční komisi.

6.   Uspořádat setkání vedení obce s podnikateli v březnu nebo v dubnu tohoto roku.

Obecní rada požadovala:

1. Doplnění materiálu k počítačové učebně v základní škole (české) o konkrétní

personální zajištění a o způsobu proškolení.

2. U nákupu osvěžovače vzduchu pro mateřskou školu (českou) se mělo prověřit, zda

je zapracován v rozpočtu.

3. U odběru tepla měl obecní tajemník prověřit nutnost jeho měření jinými odběrateli,

základní školou a poštou.

4. Prověřit finanční náročnost předložených alternativ řešení ve věci kompresoru

v kotelně u základní školy (české).

5. Okresní úřad v Karviné byl požádán o vysvětlení, proč Albrechtice obdržely

nejnižší dotaci na sociální účely.

Obecní rada uložila starostovi prověření situace s příměstskou dopravou v Havířově,

to je vztah České autobusové dopravy s městem Havířov a dále bylo uloženo zvýšení

nájemného firmě Buchtělík v objektech bývalých drobných provozoven.

Obecní rada vzala na vědomí:

1. Informaci starosty o jednání s vedoucím referátu dopravy Okresního úřadu

Karviná o dotacích na příměstskou dopravu.

2. Informaci RNDr. Česlava Valoška o jednání ve věci spolupráce mezi regionem

Katovice a Severní Moravou.

3. Informaci starosty o průběhu řízení k výpovědi smlouvy na pronájem mateřské

školy v Rakovci paní Šálové.

4. Informaci RNDr. Česlava Valoška k prověření dopisu Okresnímu úřadu v Karviné

na restituční požadavky.

5. Informaci starosty a tajemníka o průběhu privatizace zdravotního střediska

v Albrechticích.

Obecní rada na svém jednání 6. 2. 1995 schválila:

1. Zakoupení čističe vzduchu pro mateřskou školu (českou) za peníze ze školného.
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2. Příspěvek na telefony pro starostu, jeho zástupce a pro velitele obecní policie

ponechat ve stejné výši jako doposud, to je za pronájem telefonu 50 Kč měsíčně

a hovorné 30 Kč měsíčně.

3. Zakoupeni novéno vysavače pro mateřskou školu (českou).

4. Cenu za pronájem pozemku - pastviny pro pana Haroka, Hosťoveckého i jiné

20 haléřů za l m2.

5. Zhotovení pohlednice obce Albrechtice.

6. Zřízení nové krytiny z umělé hmoty (PVC) v kanceláři v bývalém místním

národním výboru po firmě Rossis.

7. Vybudování oplocení parcely číslo 1469/10 v Albrechticích stavebníkem Evou

Jerigovou za stejných podmínek, stanovených již na jednání obecní rady

23. 1. 1995.

Obecní rada neschválila pronájem nebytového prostoru Bytservisu na starém sídlišti

na stáčírnu sudového vína. 

Obecní rada 6. 2. 1995 doporučila:

1. Podpořit Nemocnici s poliklinikou Český Těšín v privatizaci odborných pracovišť

tak, aby byly privatizovány převodem na město.

2. Projednat žádost základní školy (české) o navýšení rozpočtu ve finanční komisi.

3. Požadovat na rondu životního prostředí samostatnou dotaci na zateplení oken

v základní škole (české) a 10 % náklady na kotelnu u této školy.

4. Kumulovat funkce obecní policie a dobrovolných hasičů tak, aby mohla být

dosažena pohotovost jak policie, tak hasičů.

5. Na zateplení oken v České základní škole vybrat dodavatelskou firmu Willex

z Třince.

Obecní rada požadovala na jednání 6. 2. 1995:

1. Projednání žádosti české mateřské školy o vykácení topolů (2 kusy), které

ohrožovaly bezpečnost, v komisi životního prostředí.

2. Doplnit slečnu Šárku Kocurovou za člena ve školské komisi.
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Obecní rada na svém zasedání 6. 2. 1995 zřídila novou komisi pro rozvoj obce

a podnikání, jejímž předsedou se stal poslanec Josef Greň. Ostatní členové budou doplněni

z komise přestupkové, protože tato komise bude pracovat v dosavadním složení.

Obecní rada vzala dne 6. 2. 1995 na vědomí:

1. Informaci starosty o chystané návštěvě delegace z Norska v březnu nebo dubnu

1995.

2. Výsledky projednání problémů odvozu odpadů.

3. Informaci o mezinárodní výstavě Urbania v Itálii a o jednání výroční schůze oddílu

Tělovýchovné jednoty Baník.

Obecní rada schválila dne 20. 2. 1995:

1. Propagaci obce v Hlasech Havířova.

2. Příspěvek 30 000 Kč Tělovýchovné jednotě Baník na mládežnický fotbal.

3. Snížení poplatku Karlu Kaliszovi za odvoz odpadu o 50 %.

4. Snížení poplatku za vodné rodině Dziadkowcových.

Obecní rada neschválila 20. 2. 1995 poskytnutí daru Nemocnici s poliklinikou

v Bohumíně proto, že toto zdravotnické zařízení není ve spádové oblasti naší obce.

Obecní rada na svém jednání 20. 2. 1995 doporučila:

1. Postupovat v případě prodloužení pronájmu pozemku paní Janczykové obdobně

jako u ostatních žádostí.

2. Prověřit, zda byl v přestupkové komisi projednán případ Ing.Poledníka.

3. Ke schválení obecnímu zastupitelstvu žádost firmy Bernatík k odprodeji pozemku

u výrobny na starém sídlišti.

Obecní rada požadovala na svém jednání dne 20. 2. 1995:
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1. Uplatňovat u Severomoravských elektráren, rozvodného závodu v Ostravě další

rekonstrukce sítí nízkého napětí v obci, hlavně v osadě Zadky.

2. Vydat stavební povolení na oplocení pozemku panu Farnikovi pod stejnými

podmínkami, jako ostatním žadatelům v obci.

Obecní rada vzala dne 20. 2. 1995 při svém zasedání na vědomí:

1. Zprávu starosty o míře inflace v roce 1994, která činila 10 %.

2. Informaci starosty o dopise Ing. Alfréda Paříka, týkajícího se placení odvozu

odpadu.

3. Informaci předsedy finanční komise k plnění rozpočtu obce v roce 1994

a vysvětlení důvodu schodkového výsledku.

4. Informaci starosty o návrhu cyklistických stezek v okrese.

Na zasedání obecní rady 5. 3. 1995 byla schválena:

1. Dotace na linku místní hromadné dopravy číslo 2 ve výši 600 tisíc Kč.

2. Zřízení Jednotky sboru dobrovolných hasičů v obci. V souvislosti s tím bylo

starostovi uloženo, aby doplnil ve zřizovací listině:
finanční zajištění jednotky, způsob zániku jednotky, prověrku akceschopnosti

a provádění prevence v rodinných domech. Dále dodatek k dohodě o členství

o dobu jmenování na 2 roky a v požárním řádu obce doplnit způsob dohlížení

a činnosti Jednotky sboru dobrovolných hasičů obce (kontrolní komise).

Dokumentace 3105 a 3229.

Obecní rada na jednání 6. 3. 1995 požadovala:

1. Doplnit vysvětlení k přechodné finanční výpomoci Okresního úřadu v Karviné

v částce 5 miliónů Kč na výstavbu bytů 2 x 36 bytových jednotek v obci

a zahrnout ji do příjmů v roce 1994. 

2. Doplnit rozpočet o částku za uložení zeminy ze stavby „Odkanalizování Těrlické

přehrady“ a do výdajové části zapracovat akci „Chodník Pardubice“.
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Obecní rada na svém jednání 6. 3. 1995 doporučila: Svolat komisi pro družební styky

na čtvrtek, 9. 3. 1995 v 16 hodin na obecní úřad.

Obecní rada uložila 6. 3. 1995 starostovi, aby písemně požádal ředitele základní školy

(české) o předložení auditu hospodaření školy za rok 1994.

Doporučila rovněž vykoupit 3m pás pozemku paní Farné a zbývající část, potřebnou

ke zřízení příjezdové komunikace ke 4 rodinným domkům, v osadě Pacalůvka, řešit soudně

vyvlastněním.

K žádosti pana Bayera o rozšíření části obecní komunikace ulice Pardubická obecní

rada 6. 3. 1995 stanovila, že v současné době nebyly v obecním rozpočtu prostředky

na realizaci toho záměru. Uskutečnění bude možné až v případě vyšších nahodilých příjmů.

Obecní rada dne 6. 3. 1995 vzala na vědomí:

1. Zprávu o činnosti sociální komise za 2. pololetí 1994.

2. Informaci kulturní referentky o návrhu kulturních akcí na rok 1995.

3. Zprávu o výsledku hospodaření obce za rok 1994.

4. Informaci starosty o darech, poskytnutých obci firmami Gascontrol

a Severomoravskými elektrárnami.

5. Informaci starosty o průběhu vyřizování zhotovení pohlednice obce.

6. Poklesovou mapu důlních vlivů Dolů 9. květen za rok 1995 – obec nebude v roce

1995 dotčena žádnými vlivy Dolu 9. květen.

Dokumentace 3086.

Obecní rada na svém jednání 20. 3. 1995 požadovala vysvětlení rozporu prvního

a posledního odstavce, týkajícího se požární ochrany obce. Zmíněný přípis došel od okresního

úřadu 13. 3. 1995.

Obecní rada na zasedání 20. 3. 1995 doporučila aby:

1. Pan Grzegorz napsal důvody k jím žádanému prominutí poplatku za odvoz

odpadů, jakož i způsob, jakým odpad likviduje.

2. Projednání problematiky se zřízením střelné zbraně pro obecní policii.
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3. Zpráva obecní policie o vzniku černých skládek byla předána k vyřešení

přestupkové komisi.

4. Žádost Kristýny Tylkové o vykácení 2 topolů na Pardubické ulici byla předána

k dořešení komisi životního prostředí. Komise rozhodla kladně s tím, že se jedná

o topol pyramidální, který je v našem regionu cizím prvkem a že vykácení může

být provedeno, ale na vlastní náklady.

Se současným požadavkem o přeložení sloupů veřejného osvětlení z jejího

pozemku obecní rada nesouhlasila pro nedostatek finančních prostředků a navíc

není možno tuto jinde realizovat.

5. Udělení daru souboru DROPS ve výši 2 000 Kč, případně dle možnosti rozpočtu

i něco vyšší.

6. Převod nemovitosti státního statku na obec obecní rada doporučila předat

předmětnou opěrnou zeď a zatrubnění potoka (bezejmenného v centru obce)

vlastníkovi pozemku.

7. Montáž vodoměrů v osadě Zadky, obdobně jako v osadě Klepoč, to znamená,

že vodoměry si uhradí vlastníci nemovitosti sami a bude zajištěna osoba, která

bude zapisovat stavy vodoměrů.

8. Uhrazení požadované částky za náklady na úpravu objektu v areálu laxností, které

provedl jeho nájemník, pan Feber, v případě, že bude zvýšen nájem tak, aby se

požadovaná částka vrátila do 10 let.

Obecní rada schválila dne 20. 3. 1995:

1. Složení komise na výběr dodavatele na akci „Hřiště na starém sídlišti“, a to

starosta, obecní tajemník, Ing.Zdražilová a po l členu z komise kontrolní a komise

pro rozvoj a podnikání.

2. Bezúplatný převod nemovitosti státního statku, a sice bytového domu a propustku

pod místní komunikací na Bělehradské ulici.

3. Kolektivní smlouvu obecního úřadu s připomínkou vypuštění citace bodu

k činnosti odborové organizace - článek o náhradě mzdy u udělení pracovního

volna na školení či odborovou schůzi.

Obecní rada vznesla 20. 3. 1995 požadavek aby:
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1. Spadové oblasti úřadů byly buď v jednom, maximálně ve dvou městech (Karviná,

Havířov).

Obecní rada vzala na zasedání 20. 3. 1995 na vědomí:

1.  Informaci starosty o uzavřených smlouvách o dílo s jinými právnickými

a fyzickými osobami.

2. Informaci starosty o dopise pana Szatanika, týkající se příjezdové komunikace

ke 4 rodinným domkům na Pacalůvce.

3. Informaci starosty o jednání na ministerstvu financí ve věci financování výstavby

obytného domu 2 x 36 bytových jednotek v Albrechticích dne 16. 3. 1995.

4. Možnost podílu v Agentuře pro podporu a rozvoj cestovního ruchu.

5. Informaci starosty o programu očekávané návštěvy delegace z Norska.

Obecní rada na svém jednání 3. 4. 1995 doporučila:

1. Vlastníkům rodinných domků, aby problematiku pozemků za jejich domky řešili

buď soudně, nebo veřejně na jednání obecního zastupitelstva.

2. Uhradit dotaci České autobusové dopravě v Havířově při vyúčtování dopravy

ve 4. čtvrtletí roku 1995 dle schváleného rozpočtu na tento rok.

3. Prověřit u odborné firmy problém velkého tahu komína v kotelně u základní školy

(české) a s tím spojené snížení účinnosti kotle dle předpokladu dodavatele stavby.

4. Objednat pročištění propustku u Severomoravských vodovodů a kanalizací

pod Hlavní ulicí.

5. Prověřit stavebním úřadem odkanalizování domků, popisné číslo 332 a 337.

6. Vyzvat České dráhy k opravě fasády nádražní budovy v Albrechticích a rodinného

domku, popisné číslo 332.

Obecní rada na jednání 3. 4. 1995 požadovala:

1.  Vyslání všech strážníků obecní policie na speciální psychotest, zaměřený

na nošení střelné zbraně, v souvislosti s  požadavkem na pořízení střelných zbraní

pro ně.
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2. Aby ředitelka mateřské školy (české) v souvislosti s  nákupem věci pro toto

zařízení dodržovala výši schváleného rozpočtu.

3. Aby firma JiKl s ručením omezeným, která měla už pronajatý objekt Dělnického

domu, upřesnila záměr využití přilehlého parku v souvislosti s její žádosti o jeho

pronájem.

Obecní rada dne 3. 4. 1995 schválila:

1. Snížení poplatku na polovinu částky za rok 1994 paní Marcele Laurinové.

2. Likvidaci dřeva z pokácených topolů u mateřské školy bezúplatně za jeho odvoz

v souvislosti se žádostí ředitelky školky.

3. Neschválila však zatrubnění příkopu podél místní komunikace Těrlické ulice

v osadě Pacalůvka.

Obecní rada určila na jednání 3. 4. 1995 aby:

1. Komise školství, kultury a sportu převzala organizování pietního aktu v souvislosti

s výročím 50. let ukončení světové války.

2. Tajemník obce prověřil situaci společně s Ing. Bayerem v souvislosti s jeho žádostí

na rozšíření Pardubické ulice na místě samém.

Obecní rada dne 3. 4. 1995 vzala na vědomí:

1. Žádost Bytservisu Ostravsko-karvinských dolů akciové společnosti na pronájem

nebytových prostorů v bytových domech popisné číslo 656 (nahrávací studio),

469 (prodejna textilu a papírnictví) a 462 (půjčovna a prodejna videokazet)

v Albrechticích.

2. Informaci starosty o výsledcích jednání s akciovou společností ostravsko-

karvinských dolů IMGE. 

Obecní rada na zasedání 24. 4. 1995 požadovala:
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1. Aby stavební úřad obecního úřadu nařídil z titulu státního stavebního dohledu

Jednotě-Jedność z Českého Těšína, coby správce Dělnického domu

v Albrechticích, opravu umělecké malby v sále zmíněného objektu.

2. Uvést investiční stavby v obci, které jsou zapracované v rozpočtu obce na

rok 1995 i ve zprávě na stejný rok.

Obecní rada na jednání 24. 4. 1995 doporučila:

1. Neschválení uhrazení faktury na vícepráce dodavatelské firmě bytového domu 2 x

36 bytových jednotek v Albrechticích doporučila osobní projednání financování

této stavby ze státního rozpočtu na ministerstvu financí.

2. Úhradu tepla v Domě s pečovatelskou službou v  Albrechticích k projednání

v sociální komisi.

3. Stavebnímu úřadu v obci, aby povolil výstavbu skleníků u rodinných domků

na Darkovské ulici dle předložené alternativy číslo 2.

4. Vstup obce do Svazu měst a obcí České republiky neschválila!

 

Obecní rada na jednání 24. 4. 1995 schválila:

1. Pronájem parku u Dělnického domu v Albrechticích firmě JiKl dle záměru

uvedeného v žádosti.

2. Účast starosty otce na jednání starostů a primátorů měst a obcí  Severní Moravy

v Hradci nad Moravicí.

3. Poskytnutí příspěvku ve výši 200 Kč na vydání Almanachu obětí 2. světové války.

Naproti tomu neschválila:

1. Žádost o poskytnutí volných jízdenek na místní hromadnou dopravu v obci

členům Moravskoslezského svazu vojenských táborů nucených prací panu

Zvolánkovi a Zídkovi.
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2. Udělení daru na žádost Asociace rodičů a zdravotně postižených dětí „Radost“

s odůvodněním, že obec Albrechtice poskytuje finanční prostředky pro místní

aktivity.

Obecní rada dne 24. 4. 1995 uložila:

1. Aby starosta projednal s ředitelem Dolu 9. květen možnost odebírání

vyprodukované elektrické energie z malé vodní elektrárny pod Těrlickou

přehradou s tím, že by zisk věnovala místnímu fotbalovému klubu.

Obecní rada dne 24. 4. 1995 vzala na vědomí:

1. Žádost pana Ivo Miczki na dotaci obce k pořízení sanitního vozu.

2. Zprávu o činnosti komise školství a kultury a program k odhalení pamětní desky

k 50. výročí ukončení 2. světové války.

3. Informaci starosty o přemístění pobočky Všeobecné zdravotní pojišťovny pro obec

Albrechtice z Českého Těšína do Havířova od 1. 7. 1995.

Obecní rada na svém zasedání 11. 5. 1995 požadovala:

1. Právníkem prověřit zda požadovaná úhrada víceprací na místní stavbě 2 x 36

bytových jednotek je v souladu s uzavřenou smlouvou.

2. Vyzvat paní Šálovou o podání plánu výstavby mateřské školy v osadě Rakovec

pro zdravotně postižené děti na rok 1995, jakož i předložení finančního krytí

stavby.

Obecní rada na jednání 11. 5. 1995 schválila:

1. Žádost rodičů dětí s průkazem zdravotně postižených o uvolnění placení školného

v mateřské škole.

2. Podnikatelský záměr firmě Buchtelík, představený v dopise ze dne 10. 5. 1995

se současným požadavkem na prověření u příslušných institucí (hygiena,

požárníci, referát životního prostředí okresu a jiné) na reálnost předloženého

projektu.

Obecní rada dne 11. 5. 1995 doporučila:
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1. Uhradit chybějící finanční prostředky na kurz pro učitelku mateřské školy

ze školného.

2. Ke schválení bezúplatný převod nemovitosti ze Státního statku Český Těšín

na obec, dle dopisu Tadeáše Kocha ze dne 26. 4. 1995, v obecním zastupitelstvu.

3. Úhradu pozastavené faktury firmě Jubar na 170 000 Kč za stavbu plynofikace

Zámostí. To provést z navýšení rozpočtu z  přebytku hospodaření okresního úřadu

a zapracovat do úprav rozpočtu obce na rok 1995.

Obecní rada na jednání 11. 5. 1995 neschválila:

1. Žádost ředitelky mateřské školy o snížení kapacity dětí ve třídě a potvrdila

současný stav, to je 25 přihlášených dětí ve třídě.

Obecní rada na svém jednání 11. 5. 1995 uložila:

1. Aby starosta projednal s ředitelem Severomoravských vodovodů a kanalizací

Karviná předání obecních vodovodů do jejich majetku.

2. Aby starosta projednal zpoplatnění vydání stanoviska na Ostravsko-karvinských

dolech IMGE s ředitelem Ing. Menšíkem.

Na mimořádném zasedání obecní rady 11. 5. 1995 tato vzala na vědomí požadavky

dodavatelské firmy stavby bytového domu 2 x 36 bytových jednotek na úhradu víceprací

a současně požádala o projednání těchto požadavků s Ing. Kolaříkem z Galerie - investu,

zastupujícího obec jako investora akce na stavbě.

Obecní rada na svém jednání 5. 6. 1995 schválila:

1. Výši pronájmu areálu Zámostí panu Febrovi na l 200 Kč ročně s požadavkem

zohlednění inflačního nárůstu a ceník pronájmu v areálu jako ceny maximální

a smluvní.

2. Výběrové řízení na obsazení místa policisty obce na 19. 6. 1995.

3. Přerozdělení státní vyrovnávací dotace v poměru 50 % dle počtu obyvatel a 50 %

dle rozlohy.



44

4. Výměnu bytu mezi Zdeňkem Febrem a Karlem Mamulou na popisných číslech

664 v novém sídlišti a 20 na ulici školní, současně byla schválena úhrada nákladů

na úpravu bytu v základní škole (české) dle požadavků Zdeňka Febra.

Obecní rada neschválila úhradu vodovodní přípojky pro Ing. Pavla Santariuse

a manželku Gabrielu, jak požadují ve vyjádření k uzavření smlouvy o budoucí smlouvě -

výstavby vodovodu ulice Polní.

Obecní rada doporučila 5. 6. 1995 poukázat finanční částku pro Štít Albrechtic, která

byla schválena v rozpočtu obce.

Obecní rada stanovila koeficient pro výši nájemného v bytových domech dle počtu

obyvatel ve výši L, 06.

U pronájmu parku u Dělnického domu v Albrechticích firmě JiKl požadovala obecní

rada doplnění smlouvy o výpovědní důvody a klauzuli, že akce pořádané obci nebudou

zpoplatňovány.

Obecní rada neměla námitek k udělení vyjádření obce k povolení nošení střelné zbraně

panu Salakvardovi s podmínkou, nebyl-li dotyčný projednáván v přestupkové komisi, což měl

zjistit obecní tajemník.

Obecní rada na svém jednání 5. 6. 1995 vzala na vědomí:

1. Informaci starosty o jednání s ředitelem Severomoravských vodovodů a kanalizací

v Karviné o postupu při předávání vodovodů a kanalizací z majetku obce

do majetku zmíněné organizace.

2. Zprávu starosty o privatizaci zemědělství v obci.

3. Zprávu obecního tajemníka o plnění úkolů obecního úřadu k okresní vojenské

správě a civilní obraně.

4. Termíny zasedání obecní rady a zastupitelstva ve 2. pololetí 1995.

5. Informaci starosty o možnosti prezentace obce v místní televizi obce Stonavy.

6. Informaci starosty o programu štítu Albrechtic.
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7. Informaci starosty o připravovaném zájezdu Tělovýchovné jednoty Baník

do Norska.

8. Pronájem nebytového prostoru v domě číslo popisné 436 (pod restaurací

na novém sídlišti) ke zřízení prodejny drogerie.

9. Informaci starosty o konání minikárových závodů v  Albrechticích ve dnech

17. a 18. června 1995.

10. Dopis Telecomu Karviná s omluvou za chybné uvedení části účastníků

v telefonním seznamu a o postupu telefonizace v obci.

Obecní rada na svém jednání 19. 6. 1995 doporučila:

1. Určit správce na udržování hřiště na starém sídlišti.

2. Vyslat dva uchazeče na místa obecní policie, pana Rudolfa Kuchaře a Libora

Kubienu, na psychotesty a pak jednoho vybrat.

3. Odprodat 2 rotační sekačky na trávu a žací motorový stroj z obecního úřadu,

veřejnou dražbou obálkovou metodou.

4. Zřízení oplocení chodníku ke 4 rodinným domkům v osadě Pacalůvka.

Obecní rada na svém jednání 19. 6. 1995 požadovala:

1. Projednat obecně závaznou vyhlášku o stavební uzávěře s Okresním úřadem

v Karviné a Ministerstvem hospodářství v Ostravě.

2. Požadovala vyčíslení částky na opravu uměleckého díla „Květ života“.

3. Urgovat po paní Sálové opravu poškozených žlabů na pozemku bývalé mateřské

školy v Rakovci.

Obecní rada na svém jednání 19. 6. 1995 schválila:

1. Zohlednění vytápění společenských prostor v Domě s pečovatelskou službou

v Albrechticích a prominout nedoplatek ve výši 537,5 Kč.

2. Přestavět společenskou místnost a kuchyňku na 2 byty v roce 1996.

Na tomtéž zasedání vzala obecní rada na vědomí:
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1. Zprávu starosty o uzavřených smlouvách mezi obcí a jinými právnickými

a fyzickými osobami.

2. Zprávu zástupce policie České republiky kapitána Šteglíka z obvodu v Těrlicku

a velitele obecní policie pana Wawracze o bezpečnostní situaci v obci.

3. Dopis Regionální televize Stonava.

4. Informaci starosty o možnosti dotace na výstavbu bytů a přidělení dotací

z ekomiliardy.

5. Přípis od okresní hygienické stanice k plynovému vytápění, kde jsou zplodiny

vyvedeny do fasády.

6. Situaci na akci „Parkoviště u evangelického kostela“.

7. Nabídku brukelské firmy a firmy Respekt k poskytnutí makléřských

a poradenských služeb.

8. Žádost Alfréda Smelíka o provedení nápravných opatření ve věci podmáčení jeho

rodinného domku s konstatováním, že zabezpečení domu proti spodní vodě je

v kompetenci jeho majitele.

9. Apelaci Milana Kopla k vyplácení dotací na ekologické vytápění s tím, že obec

bude hledat prostředky v rozpočtu pro její zpětné vyplácení.

Obecní rada na jednání dne 10. 7. 1995 požadovala:

1. Urychleně řešit žádost manželů Dindových na opravu komunikace, což bude ve

spojitosti výkupu pozemků a s  úpravou sjízdnosti obecní komunikace po

projednání s vlastníky pozemků.

2. Prověřit umístění polních hnojišť v obci.

3. Informaci o řešení přestupku svévolně pokácených evidovaných stromů

v zahrádkářské osadě Paseky.

Na tomtéž jednání obecní rada doporučila: 

1. Zapracovat problematiku oplocení pozemků do aktualizace územního plánu obce.

2. Předat stížnost zahrádkářů z Nového Světa na majitele parcely číslo 1896/1

k vyřízení komisi životního prostředí. 
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3. Prodávat obchodníkům pohlednice obce Albrechtic za 2,7 Kč při platbě předem,

nebo za 3 Kč při platbě po prodeji do 3 měsíců od odebrání pohlednic.

Na tomtéž jednání obecní rada schválila:

1. Komisi pro výběr nového odvozce tuhého komunálního odpadu z obce ve složení -

starosta, tajemník obce a po jednom členovi z komise kontrolní, životního

prostředí a rozvoje obce a podnikání.

2. Zveřejnění dlužníků na nájemném v Albrechtických listech dle dopisu Ostravsko-

karvinských dolů Bytservisu, akciové společnosti, s tím, že to bude vytištěno jako

sdělení zmíněného Bytservisu.

3. Pronájem části parcely číslo 429 Jiřímu Vozňákovi za stejných podmínek jako

u ostatních obecních ploch. 

4. Výkup parcely číslo 1715 obcí od Anny Jonsztové za úřední cenu.

5. Naproti tomu neschválila příspěvek obce na prezentaci na výstavě Regiontour

v roce 1996 v Brně.

Obecní rada vzala dne 10. 7. 1995 na vědomí:

1. Informaci starosty o členství obce ve sdruženích obcí.

2. Informaci starosty o návrhu úpravy rozpočtu.

3. Dopis Graženy Nawratové ve věci zatrubnění kanalizace u rodinných domků

popisné číslo 368, 14, 746, 682 a 181 a informaci starosty o postupu přípravy

projektové dokumentace.

Na jednání obecní rady dne 31. 7. 1995 bylo schváleno:

1. Návrh odměn z finanční rozpočtové rezervy členům obecního zastupitelstva

za práci pro obec.

2. Zakoupení stroje na sekání trávy kolem místních komunikací.

Doporučeno:

1. Na jednání obecního zastupitelstva schválit vstup naší obce do sdružení Rozvoj

s podmínkou finančního vkladu i od soukromých firem.
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2. V obecním zastupitelstvu schválit odprodej pozemků parcelní číslo 304/1 a 304/2

v katastru obce Albrechtic manželům Rajnochovým na jejich vlastní žádost,

dle bývalé cenové mapy.

3. Schválit v obecním zastupitelstvu odprodej pozemku využívaného jako místní

komunikace, od pana Bocka za 1/3 odhadní ceny.

4. Opravit a natřít vývěsní skříňky u Dělnického domu.

Bylo požadováno:

1.  Projednání koupě výše zmíněného sekacího stroje na kosení trávy kolem místních

cest ve finanční komisi.

2. Při sepisováni smluv o převodu plynárenského zařízení dodržovat následující

alternativy: a) Předat za upsání akcií.

b) Odprodej zařízení.

c) Nájem zařízení za polovinu odpisové sazby.

d) Nájem zařízení za cenu Kč/rok se smlouvou na dobu určitou

i rok.

3.  K žádosti paní Ostřížové na prodej cukrové vaty vyřídit zábor veřejného

prostranství a určení místa prodeje.

Byly stanoveny: 

Termíny k provedení inventarizace majetku obce za rok 1995:

1. Provedení odpisů k 15. 11. 1995.

2. Fyzické provedení k 30. 11. 1995.

3. Předání písemností k 15. 12. 1995.

Bylo vzato na vědomí:

1. Zpráva obecního tajemníka o využití nebytových prostor v obci.

2. Informace starosty o postupu vyřizování přestupku pokácení evidované zeleně

(stromů) v lokalitě zahrádkářské osady Paseky.
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3. Informaci starosty o vystavené faktuře realitní kanceláři Hoder na zprostředkování

odprodeje bytů na akci 2 x 36 bytových jednotek.

Usnesení obecní rady ze dne 21. 8. 1995: 

Bylo schváleno:

1. Příkaz starosty číslo 1/1995 k inventarizaci majetku obce, ustavení inventarizační

komise a zabezpečení inventarizačních prací.

2. Odměny z fondu rozpočtové rezervy za provedení preventivních protipožárních

kontrol ve výši 5 Kč za l rodinný domek, panu Malcherovi za vymalování oken po

montáži v polské základní škole 500Kč, odměnu 2 500 Kč za vyšití 50 znaků

pro obecní policii.

Nebylo schváleno zveřejnění stavebních akci v obci v celostátním katalogu.

Obecní rada doporučila:

1. Projednat v obecním zastupitelstvu převod vodovodních přípojek na ulici Polní

po realizaci do majetku vlastníků rodinných domků bezúplatně.

2. Dát výpověď z pracovního poměru panu Jaroslavu Královi, protože opětovně

nesložil požadované zkoušky, potřebné k výkonu služby obecního policisty.

Obecní rada stanovila:

Nápis na putovní pohár pro soutěž požárních družstev ve znění „Putovní pohár

starosty obce Albrechtice“ MCMXCV.

Obecní rada vzala na vědomí:

1. Informace předsedy komise pro rozvoj a podnikání o činnosti.

2. Informaci zástupce starosty o přípravě inventarizace majetku obce v roce 1995.

3. Zprávu předsedy finanční komise o rozpočtu, kdy k 17. 8. 1995 byl stav 62,5 %,

příjmy činily 78,7 % a výdaje 68,2 %.
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Usnesení z obecní rady dne 19. 9. 1995, na níž bylo doporučeno:

1. Schválit v obecním zastupitelstvu návrhy smluv o předání majetku obce do správy

Severomoravských vodovodů a kanalizací, kde došlo ke snížení počtu akcií oproti

původní smlouvě.

2. Vyzvat zpracovatele cenové mapy obce Albrechtice k její aktualizaci a novému

schválení na ministerstvu financí.

Bylo schváleno:

Zvýšení ceny stravného ve školní jídelně při mateřské škole v Albrechticích,

dle návrhu vedoucí jídelny, paní Grimové.

Byl požadován:

Převod místní knihovny z okresního úřadu na obec dle předložené tabulky

ekonomického vyhodnocení provozu v ní a dle vysvětlení k ostatním nákladům, blíže

nespecifikovaných, které byly dosti vysoké.

Bylo vzato na vědomí:

1. Informace starosty o přípravě zasedání obecního zastupitelstva.

2. Informace předsedy komise životního prostředí o její činnosti.

3. Sdělení školského úřadu o stanovení výše mzdových nákladů na jeden oběd pro

určení ceny jídla pro cizí strávníky ve školní jídelně základní školy

v Albrechticích.

Usnesení z obecní rady ze dne 9. 10. 1995, na níž bylo schváleno:

1. Zrušení obecně závazné vyhlášky o cenové mapě ze 13. 6. 1994 v souvislosti

s aktualizací nové cenové mapy obce.

2. Pořádání diskoték v Dělnickém domě za následujících podmínek:
a) Hudební produkce v době od 19 do 23 hodin.

b) Placená výpomoc obecní policie.

c) Prodej alkoholických nápojů pouze v pohostinství bez donášky do sálu.

d) Akce nebudou mít oficiální název diskotéka.
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3. Svolání mimořádného zasedání obecního zastupitelstva kvůli:

a) Vypořádání pozemku pod místní komunikaci pro pana Bernatíka.

b) Odprodej pozemku manželům Rajnochovým.

4. Pořádání diskoték v požární zbrojnici na žádost místního Sboru dobrovolných

hasičů

5. Zřízení plynové přípojky na ulici Písečná k popisným číslům 54, 317 a 273

schváleno nebylo, protože v generelu plynofikace nebyl plynový řád schválen

Severomoravskými plynárnami.

Obecní rada požadovala:

V souvislosti s převáděním knihovny v Albrechticích na obec zaslat regionální

knihovně dopis pro upřesnění ekonomického hodnocení tohoto zařízení.

Obecní rada doporučovala:

1. Ve věci zamokřování pozemku, parcelní číslo 1127, patřícího panu Wróblovi,

obrátit se na Státní meliorační správu se žádostí o nápravu.

2. Rozdělit stavbu „Odkanalizování Zámostí“ na 2 části: 

a)  Severní - gravitační a jižní - s použitím čerpacích stanic, nebo malých

čističek odpadních vod a realizovat napřed část gravitační a pak jižní.

3. Ke schválení v obecním zastupitelstvu odprodej pozemku, parcelní číslo 741

pod místní komunikací na obalovnu Správy údržby silnic Karviná na její vlastní

žádost.

4. Ke schválení v obecním zastupitelstvu změnu struktury obecního úřadu, a to

o zvýšení o jednoho pracovníka, provádějícího mzdovou agendu obce Albrechtice

a mzdovou agendu pro ostatní obce okresu za úplatu.

Vzala na vědomí:

1. Informaci obecního tajemníka a starosty o pracovní náplni pracovníků oddělení

investic a jejich pracovní vytíženosti.

2. Informaci obecního tajemníka o tom, že ve výběrovém řízení na odvoz odpadů

z obce zvítězila firma „Odvoz odpadů Jiří Pežga“.

3. Zprávu starosty o samostatné působnosti obce.
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4. Informaci obecního tajemníka o připravenosti na zimní sezónu 1995.

5. Informaci obecního tajemníka o změně jízdního rádu firmy Minibus.

Usnesení z obecní rady ze dne 23. 10. 1995, na níž bylo uloženo;

1. Aby starosta prověřil možnosti zřízení příspěvkové organizace s nutnými právními

a organizačními úkony nebo rozšíření činnosti obecního úřadu v souvislosti

s transformací knihovny na obec.

2. Aby starosta projednal problematiku dotace hromadné dopravy na rok 1996

s ostatními starosty na jednání Svazu obcí a měst Karvinska v souvislosti s tím,

že obecní rada požadovala majetkový podíl obce v akciové společnosti vyčíslení za

dotace a řešení alternativy zvýšení jízdného a přidělení přímé dotace potřebným

občanům obce.

Dále doporučovala:

1. Schválení v obecním zastupitelstvu žádosti paní Sálové na odprodej objektu bývalé

mateřské školy v Rakovci, který hodlala rekonstruovat na mateřskou školu

pro tělesně postižené děti.

2. Na žádost ředitele základní školy doporučovala převod 50 % nedočerpané částky

za plyn a elektřinu do rozpočtu školy na její provoz.

Pověřila školskou a kulturní komisi, aby prověřila hospodaření sdružení Rodina

a škola.

Požádala komisi životního prostředí, aby na jednání předložila zprávu o situaci

při řešení zaplevelených pozemků v obci.

Vzala na vědomí zprávu Bernadetty Sikorové o činnosti kontrolní komise.

Usnesení obecní rady ze dne 6. 11. 1995, v němž se doporučovalo:

1. V souvislosti s transformací lidové knihovny na obec, aby obecní zastupitelstvo

schválilo převod majetku místní knihovny na obec a změnu struktury obecního

úřadu v tom, že by se zvýšil počet pracovníků na oddělení kultury o dvě osoby.
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2. Zvýšit poplatek na chov l psa u rodinného domu na 100 Kč a v bytových domech

na 1000 Kč. Projednat schválení v obecním zastupitelstvu.

Taktéž v  obecním zastupitelstvu projednat schválení zvýšení poplatku za odvoz

odpadu pro obyvatele na 400 Kč za jednu popelnici + 100 Kč za l osobu a rok.

3. Schválit v obecním zastupitelstvu půjčku od pana Bernatíka na výstavbu místní

komunikace k jeho provozovně na starém sídlišti.

4. Vydat kladné vyjádření panu Wojkowskému k držení kulové zbraně, pokud

jmenovaný nebyl projednáván v přestupkové komisi.

5. Projednat v obecním zastupitelstvu nabídnutí agitačního střediska na Pardubicích k

demolici.

Obecní rada schválila:

1. Finančně přispět na žádost základní školy na výpomoc při sportovních akcích.

Na konkrétní akci na věcné dary. Výše příspěvku bude projednána ve finanční

komisi.

2. Žádost paní Szostokové a Drahomíra Domina na pronájem nebytového prostoru

v domě popisné číslo 784.

3. Žádost firmy Sluníčko na posílení autobusových spojů směrem na Karvinou

schválena nebyla s tím, že účelovou dopravu si tato firma může zajistit sama

na vlastní náklady.

Neschválila taktéž opětovnou žádost spotřebního družstva Jednota-Jedność

na pronájem nebytových prostor v 1. podlaží nákupního střediska v Albrechticích a trvala

na svém rozhodnutí ze 4. 9. 1995.

Požadovala:

1. Projednání uložení dotace na bytovou výstavbu jako terminovaný vklad u některé

banky.

2. Zaslání dopisu na Důl Darkov, závod 9. květen kvůli informaci ohledně otvírky

nové sloje v blízkosti hranice naší obce.
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3. Informaci o průběhu jednání mezi starosty týkajícího se dotace na Těšínské

divadlo a počítat s dotací asi 50 000 Kč na rok 1996.

4. V souvislosti se žádostí pana Bulavy o odprodej parcel číslo 2426/2 a 739/3

prověřit jejich vlastníka.

5. Projednat žádost ředitele základní školy (české) o převod financí za plyn

a elektřinu do rozpočtu školy ve finanční komisi a poté v obecním zastupitelstvu.

Uložila:

Obecnímu tajemníkovi, aby vyčíslil kalkulaci nákladů na nového pracovníka mzdové

agendy.

Vzala na vědomí:

1.  Zprávu o bezpečnostní situaci v obci předloženou velitelem obecní policie

a zástupcem policie České republiky z obvodu Těrlicko.

2. Zprávu o dílčím průzkumu hospodaření obce bez připomínek.

3. Zprávu obecního tajemníka o činnosti obecního úřadu v roce 1995.

4. Informaci starosty o zařazení žádosti o poskytnutí dotace na akci „Rekonstrukce

vedení nízkého napětí“ a elektropřípojky a přípojky plynu k rodinnému domu

do druhého kola.

5. Zprávu starosty o programu „Živá voda“, jejíž druhá část probíhala na základní

škole (české).

Usnesení z jednání obecní rady ze dne 20. 11. 1995, na němž bylo doporučeno:

1. Sepsat s firmou Flux s ručením omezeným smlouvu na zpracovávání mzdové

agendy pro obec Albrechtice.

2. Účast paní Šálové na jednání obecního zastupitelstva, kde by mohla přednést své

další záměry v rekonstrukci objektu bývalé mateřské školy v Rakovci.

3. Po projednání ve finanční komisi schválit v obecním zastupitelstvu převod

poloviny nevyčerpané finanční částky za elektřinu a plyn do rozpočtu základní

školy (české).



55

4. Uložit částku 2,5 milionů Kč z dotace na výstavbu bytového domu 2 x 36

bytových jednotek na terminovaný vklad u Investiční a poštovní banky, akciové

společnosti.

5. Schválit na jednání obecního zastupitelstva zakládací listiny školských zařízení

v obci mimo základní školu (českou), která má právní subjektivitu.

Obecní rada schválila:

1. Dotaci na oslavy 10. výročí nové základní školy (české).

2. Žádost Radima Febra na umístění poutače pro svou firmu na sloupu, který dříve

sloužil obecnímu rozhlasu u vjezdu do areálu Zámostí.

Obecní rada požadovala:

Prověření vyjádření Okresní hygienické stanice Karviná ke kolaudaci budovy

mateřské školy v objektu bývalého národního výboru.

Obecní rada na svém zasedání 20. 11. 1995 prohlásila za člena Obecního zastupitelstva

v Albrechticích náhradníka dle kandidátní listiny téže volební strany Luďka Vlašice, bytem

v Albrechticích, na Dubové ulici 613. Současně pověřila starostu, aby uvedenému

náhradníkovi předal osvědčení o prohlášení za člena obecního zastupitelstva do 1. 12. 1995.

Obecní rada vzala na vědomí:

1. Informaci obecního tajemníka o usnesení vlády české republiky číslo 595, týkající

se změny úředních hodin a povinnosti vyplývající z katalogu opatření.

2. Informaci o přípravě 5. zasedání obecního zastupitelstva.

3. Informaci starosty o možnosti zřízení školské rady (dle zákona číslo

139/1995 Sb.).

4. Informaci starosty o situaci při předávání plynofikace a kanalizace na Pacalůvce.

5. Zprávu komise životního prostředí o stavu zaplevelených pozemků v obci.

6. Žádost firmy Hudeczek o odkoupení nemovitosti bývalé mateřské školy

v Rakovci.

7. Dopis ředitele základní školy (české) k 10. letům existence nové školy.
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Usnesení z jednání obecní rady ze dne 4. 12. 1995, na němž bylo schváleno:

1. Žádost o zvýšení ošatného pro oddávajícího a matrikářku ve výši 300 Kč

za l obřad.

2. Stanovení podmínek pro odprodej nemovitosti mateřské školy Rakovec: 
a) Prodejní cena dle odhadu z roku 1993.

b) Cena pozemku 70 Kč/m2.

c) V případě odstoupení od prodeje se ruší nájemní smlouva a její dodatek.

d) Úhrada prodeje jednorázová do 30 dnů od podpisu smlouvy.

3. Pronájem nebytových prostorů v domě popisné číslo 652 na novém sídlišti

na žádost Sboru slezské církve evangelické augsburského vyznání v  Albrechticích

k organizování schůzek pro seznámení s křesťanským životem.

4. Čtvrtletní odměna starostovi ve výši 15 % celoroční odměny.

5. Prodloužení konání hudební produkce v Dělnickém domě na žádost pana Klusáka

a to do 24. hodiny. V případě stížnosti bude prodloužení zrušeno.

Vzato na vědomí:

1. Zpráva o činnosti komise pro občanské záležitosti v roce 1995.

2. Informace starosty o jednání starostů okresu Karviná o veřejné hromadné dopravě

s konstatováním, že na dopravu byly vyčleněny prostředky do rozpočtu

na rok 1996.

3. Žádost Fondu ohrožených dětí na dotaci na celostátní sbírku s konstatováním,

že obec bude přispívat na nadace umístěné na katastru obce.

Usnesení z jednání obecní rady z 13. 12. 1995, kde bylo schváleno:

1. Žádost pokladníka o zvýšení pokladního limitu obecního úřadu na 7 000 Kč.

Byla doporučena:

Aby žádost občanů z osady Nový Svět v Albrechticích na odkanalizování rodinných

domků od dešťových vod byla předána k vyřízení stavebnímu úřadu obce.

Bylo požádáno:
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O prověření názorů občanů bydlících v dotčeném území, v němž se mohou projevit

důsledky poddolování v souvislosti s otvírkou Dolu Darkov. K této záležitostí se obecní rada

vrátí v lednu 1996.

Vzato na vědomí:

Informace starosty o uzavřených smlouvách mezi obcí a fyzickým a právnickými

osobami.

Doplňky k jednacímu řádu obecního zastupitelstva, oproti řádu z roku 1991

, který  je uveden v kronikářském zápisu za rok 1992:

§ 2, odstavec 1. je rozšířen ve srovnání s jednacím řádem obecního zastupitelstva

z roku 1991 následovně: (Všechny ostatní § zůstávají beze změny)

...ve znění pozdějších změn a doplňků (úplné znění číslo 410/1992 Sb).

1) Obecnímu zastupitelstvu je vyhrazeno:

a) schvalovat program rozvoje územního obvodu obce

b) schvalovat rozpočet obce a vyúčtování hospodaření za uplynulý rok

c) uzavírat dohody o změnách hranic obce

d) rozhodovat o založení, zřízení nebo zániku právnických osob nebo zařízení

e) rozhodovat o účasti obce v obchodních společnostech a nadacích

 f) schvalovat obecně závazné vyhlášky ve věcech samostatné působnosti

g) volit z řad svých členů starostu, zástupce starosty a další členy rady obce

a odvolávat je z funkce, stanovit počet členů obecní rady, jakož i počet dlouhodobě

uvolněných členů zastupitelstva

h) stanovit výši odměn podle § 32, odstavce 3. členům obecního zastupitelstva

i) stanovit výši osobních a věcných nákladů na činnost obecního úřadu, jde-li

o náklady na výkon státní správy, je vázán stanoviskem okresního úřadu

j) zřizovat obecní policii

k) rozhodovat o členství obce ve svazku a o vystoupení z něho, o účasti obce

v mezinárodních sdruženích místních orgánů a o členství obce v právnických

osobách s mezinárodním prvkem
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1) udělovat čestné občanství obce a ceny obce

m) schvalovat územně plánovací dokumentaci sídelních útvarů a zón

2) Obecní zastupitelstvo pověřuje obecní radu schvalovat rozpočtová opatření v průběhu

roku, o přijatých opatřeních informovat na nejbližším zasedání obecního

zastupitelstva.

3) Obecnímu zastupitelstvu nepřísluší rozhodovat v oblasti přenesené působnosti obce,

s výjimkou věci, uvedené v odstavci 1. písmeno m).

4) Obecní zastupitelstvo rozhoduje o těchto majetkoprávních úkonech obce:

a) nabytí a převodu nemovitých věcí

b) bezúplatném převodu movitých věcí včetně peněz, s  výjimkou obvyklých darování

k životním jubileím a obdobným příležitostem, s výjimkou darů věnovaných

tuzemským právnickým osobám na vědu a vzdělávání, na charitativní, sociální,

zdravotnické a ekologické účely a na podporu rozvoje kultury, tělesné výchovy

a sportu v celkové částce nejvýše 5 000 Kč ročně a s výjimkou poskytování

jednorázových sociálních výpomocí občanům

c) bezúplatném postoupení pohledávek

d) přijetí úvěru (půjčky, dotace), poskytnutí úvěru (půjčky, dotace), převzetí dluhu,

přistoupení k dluhu a převzetí záruky, požaduje-li to alespoň 1/10 všech členů

obecního zastupitelstva 

e) peněžitých i nepeněžitých vkladech do obchodních společností a svazků (§ 20 a,

odstavec 1.)

f) majetkové účasti na podnikání jiných osob s výjimkou vlastních podniků 

g) vzdání se práva a prominutí pohledávky vyšší než 5 000 Kč

h) zastavení nemovitých věcí

i) zastavení movitých věcí nebo práv v hodnotě vyšší než 50 000 Kč

j) dohodách a splátkách s lhůtou splatnosti delší než 13 měsíců

k) emisi komunálních obligací

5) Ustanovení odstavce 4 se použije i na úkony obsahující cenu nižší, než je cena v místě

a čase obvyklá.
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6) Oprávnění rozhodovat o majetkoprávních úkonech obce uvedených v odstavcích

4. a 5. nemůže obecní zastupitelstvo svěřit obecní radě.

7) Záměry obce převést nemovitý majetek a pronajmout nemovitý majetek, s výjimkou

pronájmů bytů, musí být v obci vhodným způsobem zveřejněny nejméně po dobu

30 dnů před projednáním v orgánech obce, aby se k nim mohli občané vyjádřit

a předložit své nabídky

8) Majetek obce, který tvoří zdravotnické zařízení, může být svěřen jen fyzické nebo

právnické osobě, která splňuje podmínky k výkonu lékařské, stomatologické

a lékárnické praxe podle zvláštního zákona.

§ 16

1. Ruší se jednací řád obecního zastupitelstva ze dne 26. 2. 1991.

2. Jednací řád schválilo obecní zastupitelstvo dne 24. 1. 1995.

Juraj Legindi Ing.Jinřich reber

starosta zástupce starosty

Zprávy z jednání obecního zastupitelstva

Na jednání obecního zastupitelstva dne 24. 1. 1995 se řešilo: 

l. Byl schválen nový jednací řád obecní rady a obecního zastupitelstva, jakož i jejich

plány práce na rok 1995. 

2. Došlo ke schválení provizória obecního rozpočtu na rok 1995 ve výši

21 921 000 Kč.

3. Seznámení s ustavením komisí obecní rady, které tato již projednávala na svém

zasedání dne 3. 12. 1994 s tím, že komise přestupková zřízena nebyla z řad poslanců.

Jednalo se totiž o odbornou komisi, v níž byli zastoupeni jako předseda

JUDr. Stanislav Blažek, Ing. Petr Kalina a Věra Koková.
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Výčet a složení komisí je již uveden v zápise kroniky za rok 1994.

   Dokumentace – tisk 3085.

4. Zpráva o majetku obce Albrechtice se opírala o výsledky inventur ze dne

31. 10. 1994, které se týkaly všech rozpočtových organizací obecního úřadu, mimo

základní školy (české) i s jídelnou (školní), kde inventury probíhaly odděleně,

v rámci jejich právní subjektivity.

Celkový obecní majetek činil 167 849 626,43  Kč, z toho:

obecní úřad      165 423 509,58 Kč,

mateřská škola (česká) 947 724,84   "   ,

mateřská škola (polská) 270 475,42   "   ,

základní škola (polská) 515 440,71   "   ,

jídelna u mateřské školy 192 668,36   "   ,

požární zbrojnice 406 767,32   "   ,

Dům s pečovatelskou službou   93 040,20   "   .

   Dokumentace – tisk 3079.

Obecní zastupitelstvo vzalo tuto zprávu na vědomí s požadavkem na doplnění

o audit výsledků hospodaření základní školy za rok 1994. Na vědomí rovněž vzalo

zprávu o činnosti stavebního úřadu a o investiční bytové výstavbě, o kulturní

činnosti, jakož i usnesení obecní rady za období od 1. 12. 1994 do 9. 1. 1995.

5. Do školské rady v Karviné byla za naší obec zvolena jako zástupkyně slečna

Šárka Kocurová. Protože se provdala, vykonávala tuto funkci jen do 1. 11. 1995.

K tomuto datu pak rezignovala ze své funkce v obecním zastupitelstvu i ve zmíněné

školské radě.

Na uvolněné místo ve školské radě byl zvolen MUDr. Stanislav Kowalski.

6. Dne 24. 1. 1995 se v obecním zastupitelstvu projednávala opět otázka zástupce

obce v okresním shromáždění, když na petici starostů 8 obcí, došla od přednosty

okresního úřadu zamítavá odpověď. Věc byla vyřešena zvolením společného

zástupce za naší obec a Těrlicko v tomto shromáždění.      
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       Dokumentace 3049, 3084 a 3329, 3330.

7. Projednávaly se a stanovovaly se dle nového nařízení vlády odměny členům

obecního zastupitelstva.

8. V diskusi se řešila otázka privatizace zdravotního střediska v Albrechticích.

Dle vyjádření ministerstva zdravotnictví a ministerstva pro privatizaci bude

bezúplatně převedeno na obec.

9. Opětovně se projednávala otázka odkoupení pozemku u fotbalového hřiště

pro tréninkové účely fotbalového oddílu. Vzhledem k neúměrně vysokým cenovým

požadavkům majitelů dotčeného pozemku a k jeho kvalitě (vadná meliorace a s tím

spojené zamokřování) bylo nutno zvažovat i jiné možnosti; například využití

okolních pozemků u hřiště k vybudování tréninkové plochy.

Na 3. řádném jednání obecního zastupitelstva 21. 3. 1995 se projednávalo:

1. Závěrečný účet obecního rozpočtu za rok 1994. Bylo konstatováno, že v roce 1994

činily příjmy obce celkem 52 348 925,5 Kč, to je 104,21 %, a výdaje

52 760 629,33 Kč, to je 105,03 %. Hospodářský výsledek byl účetně schodkový, činil

411 703,83 Kč, kvůli nezahrnutí přechodné výpomoci 5 milionů Kč od okresního

úřadu na výstavbu 2 x 36 bytových jednotek do příjmové části rozpočtu. Projednávala

se rovněž zpráva o výsledku přezkumu hospodaření obce za rok 1994 a fondu

sociálních potřeb pracovníků obecního úřadu.

2. Schvaloval se rozpočet obce na rok 1995, který měl být vyrovnaný.   

Předpokládané příjmy a výdaje obce v roce 1995:

Příjmy Výdaje

Kapitola 702 – vodní hospodářství: 310 000 Kč  2 980 000 Kč

Kapitola 714 – školství      485 000 Kč     l 960 000 Kč

Kapitola 716 – kultura   29 000 Kč       100 000 Kč 

Kapitola 719 – vnitřní správa       335 000 Kč    3 970 000 Kč

Kapitola 728 – sociální věci   13 000 Kč      160 000 Kč 



62

Kapitola 730 – místní hospodářství   120 000 Kč    l 456 000 Kč

- doplňkové a nahodilé           l 269 000 Kč   -
- převod z fondu rezerv         4 270 000 Kč  -
- sdružené prostředky 889 000 Kč    -
- všeobecná pokladní správa 9 281 000 Kč   3 497 000 Kč
- celková dotace okresního 

úřadu          3 344 000 Kč -
- fond sociálních potřeb  14 000 Kč       99 000 Kč
- doprava                                          -                3 031 000 Kč
- výstavba                                         -             3 105 000 Kč

Celkem         20 358 000 Kč     20 358 000 Kč

Obecní rozpočet za rok 1995 schválený obecním zastupitelstvem 26. 3. 1996:

Celkové příjmy: 47 927 888,29 Kč = 100,18 %. 

Celkové výdaje: 40 052 134,04 Kč = 83,72 %. 

Převaha příjmů nad výdaji - přebytek: 7 875 754,25 Kč.

 

V přebytku bylo zahrnuto 4 739 141 Kč ze státní dotace na dostavbu 2 x 36 bytových

jednotek, které nebyly prostavěny. Tato částka byla zahrnuta do celkových příjmů.

Při odečtení neprostávaných financí od celkových příjmů tyto pak činily 43 188 747,29 Kč =

90,27 % procentuelního plnění příjmů. Rozdíl příjmů oproti výdajům činil pak 6,55 %.

Plnění příjmů:      Rozpočet:        Skutečnost:   Plnění:

(vždy v tisících Kč) 

I. Daň z příjmu právnických osob -      61

Daň z příjmu fyzických osob ze závislé 

činnosti 6 700 7 976 119,04 %

Daň z příjmu fyzických osob

z podnikatelské činnosti 1 731 2 622 151,46 %

Daň z nemovitostí    700    709 101,3 %

Správní poplatky    450    475 105,61 %

Doplatky a přeplatky zrušených daní      79      49   62,34 %

Příjmy do rozpočtu obce 1 292 2 089 161,69 %

Celkové vlastní příjmy           10 952           13 981 127,66 %

Doplňkové příjmy    535    847 158,44 %
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II. Účelové dotace (ekologie)             13 454           13 454 100 %

(na byty)                   12 800           12 800 100 %

(památky)        6        6 100 %

     Neúčelová dotace 3 344 3 344 100 %

Převody za naše žáky pro jiné obce      - 8

Příspěvek dobrovolnému svazu  obcí      - 6

Celkem          29  604           29 590 99,95 %

Dokumentace 3072.

III. Sdružené prostředky    889    421 47,30 %

      Fond rozpočtové rezervy           5 862 3 089 52,66 %

Celkem 6 751           3 510 51,96 %

Příjmy celkem           47 842           47 928 100,18 %

Plnění výdajů:           Rozpočet:           Skutečnost:  Plnění:

(vždy v tisících Kč)

02 - Vodní hospodářství        15 182       14 695     96,79 %

Stavba  06 - odkanalizování Těrlické přehrady 12 509

    "  88 - vodovod, Polní ulice      243

    "   39 - splašková kanalizace u polské školy      480

    "   56 - kanalizace Cielecki                 20

odvoz a uložení odpadů    l 230

ostatní      213

10 - Doprava   2 175          l 969     90,54 %

Stavba  23 - chodník Pardubice        13

   "   19 - chodník ke 4 domkům      199

   "   55 - komunikace Pacalúvka        41

   "   77 - parkoviště u evangelického kostela          4
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   "   46 - chodník Zámostí          7

   "   66 - úpravy na starém sídlišti      975

dotace Městské hromadné dopravě (linka číslo 2)      635

ostatní          5

14 - Školství 2 292                        2 178            95,04 %

v tom školné    165

mateřská škola česká z rozpočtu                            287

mateřská škola polská    "                             25

základní škola polská     "                                                       255

školní jídelna       366

základní škola česká     l 285

mateřská škola česká, vybráno na školném v roce 1995          131

utraceno       126

mateřská škola polská, vybráno na školném v roce 1995             22

utraceno         26

družina polské základní školy, vybráno na školném v roce 1995          12

utraceno             6

Nevyčerpané prostředky byly převoditelné do příštího roku.

16 - Kultura     106         92 86,95 %

sbor pro občanské záležitosti               21

na kulturu         65

oprava dřevěného kostela - účelová dotace           6

 

19 - Správa                                       5 182 5 655           109,14 %

obecní policie    596

požární zbrojnice      31

správa: kotelna       947

vrácení prostředků Fondu životního prostředí  l 007

mzdy   l 065

obecní úřad  l 661

poslanci    350
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28 - Sociální                                                      160    119              74,35 %

Dům s pečovatelskou službou            72

sociální dávky obecní - starší občané            14

okresní úřad - starší občané      18

obecní - rodina s dětmi      14

39 - Místní hospodářství                 l 683  l 533             91,10 %

bytové hospodářství    145

veřejné osvětlení    602

pohřebnictví      13

veřejná zeleň    525

místní komunikace    248

40 - Výstavba                                     17  352 10 187              58,71 %

Stavba  9 -  plynofikace Klepoč (ekologie)   l  454

    "     12 - plynofikace  Pacalůvka        24

    "     17 - plynofikace Zámostí      171

    "     36 - byty   8 252

    "     40 - hřiště na sídlišti      157

    "     57 - komunikace u Molendy - zaměření        56

úpravy na Zámostí        55

ostatní        18

41 - Pokladní správa                        3 710 3 624               97,67 %

Dary      97

úroky z půjček  l 424

splátky úvěrů (byty, plynofikace Zámostí, 

plynofikace základní školy) 2 103

Celkové výdaje                                     47 842 40 052                83,72 %

  Dokumentace 3081, 3057 a 3105.

Rozbor příjmů a výdajů na odvoz odpadů v obci za rok 1995:
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Příjmy:

Odvoz popelnic od občanů 229 000 Kč

odvoz popelnic od podnikatelů     4 000 "

uložení odpadů od podnikatelů (kontejnery)        7 000 "

uložení odpadů od podnikatelů (popelnice)      75 000 "

Celkem 315 000 Kč

Výdaje:

Odvoz popelnic firma Pežga 346 680 Kč

uložení odpadu na skládce (popelnice) 364 902,67 Kč

odvoz kontejnerů 112 388,10 "

uložení na skládce (kontejnery) 222 467,58 "

skládka Červenky   24 475 Kč

Výdaje celkem          l 070 913,35 Kč

Ztráta hrazená obcí činila 755 813,35 Kč.

Úpravy obecního rozpočtu na rok 1995 projednávané obecním zastupitelstvem

19. 9. 1995:

Navýšení příjmů v rozpočtu obce a uvolněné finance za nerealizované akce:

- parkoviště u evangelického kostela se nebude realizovat 265 000 Kč

- komunikace Molenda (nebude se realizovat) 220 000 "

- předpokládaná úspora při vodovodu na Polní ulici 200 000 "

- komín u české základní školy (nebude se realizovat)          50 000 "

- kanalizace ulice Rakovecká, za projekt (nebude se realizovat)   30 000 "

- místní komunikace Pacalůvka 

  (2. část, projektová dokumentace - nebude realizována)   80 000 "

- úspora opravy střechy   70 000 "

- veřejná zeleň při úpravě středu obce 100 000 "

- navýšení příjmů v rozpočtu obce (daň z příjmů z podnikání) 271 000 "

Celkem           l 286 000 Kč
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- dotace Eko(logie) na Ochranu Těrlické přehrady - 2. část 6 000 000 Kč

- dotace Eko na plynofikaci obce - 2. část l  000 000 "

- účelová dotace okresního úřadu 

- na úpravu dřevěného kostela a hřbitova        6 000 "

Celkový součet 8 292 000 Kč

Navýšení výdajů v rozpočtu obce a použití prostředků za uvolněné finance

z nerealizovaných akcí:

- výměna oken v polské základní škole, včetně parapetů 170 000 Kč

- úpravy bytu v české základní škole (práce + projekt)      90 000 "

- cesta k panu Dindovi   40 000 "

- projekt a odborné posudky komínu české základní školy   25 000 "

- projekt úprav v Domě s pečovatelskou službou           20 000 "

- projekt plynofikace v osadě Zadky   50 000 "

- firma Kodér    68 000 "

- vícepráce na chodníku v osadě Pacalůvka (plot, vpustě)    17 000 "

- vícepráce hřiště na sterém sídlišti (plot)   58 000 "

- vícepráce „úpravy středu obce“ 208 000 "

- navýšení rozpočtu na spotřebu plynu 165 000 "

- navýšení rozpočtu na uložení odpadů     150 000 "

- sdružené prostředky na nákup traktoru 225 000 "

          l 286 000 Kč

- navýšení kapitoly Odkanalizování Těrlické přehrady 2. část 6 000 000 Kč

- navýšení kapitoly Plynofikace Klepoč  l 000 000 "

- navýšení kapitoly Kultura (oprava dřevěného kostela)         6 000 "

Celkový součet 8 292 000 Kč

Prostředky ušetřené v rozpočtu a plánované z finanční rozpočtové rezervy byly opět

použity na investiční akce. Dokumentace 3331.
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Na jednání obecního zastupitelstva dne 1. 12. 1995 se projednávalo navýšení obecního

rozpočtu na rok 1995:

Dosavadní výše obecního rozpočtu činila k tomuto dni po úpravách     35 387 000 Kč

Obec obdržela dotaci z ministerstva financí na výstavbu bytového domu 

(2 x 35 bytových jednotek), pročež bylo nutno navýšit příjmy i výdaje

 kapitoly výstavby o + 12 800 000 Kč

Současně ministerstvo financí snížilo limit čerpání výdajů 

na stavbu plošné plynofikace obce Albrechtice. V II. etapě nutno proto

snížit příjmy i výdaje v kapitole výstavby plynofikace o      - 246 000 Kč

Rozpočet po úpravách   47 941 000 Kč

Obecní zastupitelstvo schválilo žádost Polského svazu kulturně osvětového o zrušení

Smlouvy o úvěru ve výši 30 000 Kč a současnou žádost o darování této částky na dostavbu

Domu Polského svazu kulturně osvětového v Albrechticích, ze dne 10. 1. 1995.

Dokumentace 3332.

Obecní zastupitelstvo rovněž projednalo zprávu sociální komise o stavu v obci v tomto

resortu. Schválilo rovněž text nápisu na pamětní desce, který bude umístěn na západní straně

obelisku v parčíku před obecním úřadem u příležitosti 50. výročí ukončení 2. Světové války.

Žádost pana Václava Bernatíka, majitele Centrální výrobny v Albrechticích,

na odprodej pozemku, parcelní číslo 207/5, ve výměře 210 m 2 po 105 Kč za l m 2, za účelem

vybudování objízdné komunikace kolem zmíněné výrobny, obecní zastupitelstvo schválilo.

Dokumentace 3333.

Souhlasilo rovněž s částečnou úhradou nákladů firmě FEKO za již provedené práce -

stavební úpravy v areálu Zámostí, ve výši 54 285,10 Kč (z nahodilých příjmů za rok 1995).
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Obecní zastupitelstvo odsouhlasilo na svém jednání 21. 3. 1995 v souladu se zněním

zákona zřízení Sociálního fondu, z něhož bude možno financovat nutné sociální potřeby

zaměstnanců obecního úřadu, případně i jejich rodinných příslušníků.

Základním zdrojem fondu byly:

a) Příspěvky z rozpočtu obce ve výši 4 % z hrubých mezd.

b)Připsané úroky z účtu u peněžního ústavu.

c) Úroky z poskytnutých půjček zaměstnancům.

Doplňkovým zdrojem byly:

a) Příspěvky od dosaženého výsledku hospodaření obce po uplynutí rozpočtového

roku, jehož výši stanovovalo obecní zastupitelstvo s přihlédnutím k tomu, jak se

na dosažením tohoto výsledku podíleli zaměstnanci obce.

b)Dary a příspěvky od jiných subjektů (právnických i fyzických).

Prostředků ze Sociálního fondu obce Albrechtice bylo možno použít:

1. Jako příspěvek na stravování (poskytovalo se 11,10 Kč na l jídlo).

2. Na výdaje spojené s vytvořením podmínek pro zabezpečení bezhotovostního

styku. Vyplácely se jednorázově v prosinci.

3. Výdaje na rekreační, lázeňskou a rehabilitační péči.

- Na rekreační a lázeňskou péči (mimo komplexní lázeňskou péči) se vztahoval

příspěvek maximálně do 2000 Kč ročně. Při použití vlastního vozidla bylo možné

uhradit náklady na cestovné (dle platné vyhlášky o cestovních náhradách)

doplněné Čestným prohlášením pracovníka, do maximální výše 2000 Kč ročně.

- Dopravu do lázeňského, či léčebného zařízení, podloženou příslušnými doklady,

maximálně 500 Kč ročně.

- Organizovanou dětskou rekreaci (rekreační a ozdravné pobyty), školy v přírodě,

lyžařské výcviky, sportovní soustředění a jiné organizované v souladu se školní

výukou pro děti od 3 do 16 let věku. Příspěvek se vztahoval jak na zimní, tak
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na letní rekreaci v kalendářním roce, a to ve výši 50 % ceny pobytu, maximálně

do 700 Kč.

- Na rehabilitační a rekondiční program (formou nákupu permanentních vstupenek,

předplatenek, případně dalších způsobů) pro zaměstnance a rodinné příslušníky,

maximálně do 100 Kč ročně.

- Kulturní a společenské akce (úhradou vstupenek) pro zaměstnance a rodinné

příslušníky, maximálně do výše 100 Kč ročně.

- Služby (kadeřnictví, holičství, kosmetika, manikúra, pedikúra, masáže

a podobně) pro zaměstnance, maximálně ve výši 350 Kč ročně.

U nových zaměstnanců se tyto příspěvky alikvotně krátily v poměru k  počtu

odpracovaných celých měsíců.

4. Peněžité dary při životních a pracovních výročích a při odchodu do důchodu.
- Životní jubilea: 50 let do 1000 Kč,

55 let do 1000 Kč, 

60 let do 1000 Kč.

- Pracovní jubilea 10 a každých dalších 5 let práce v organizaci.

- Při prvním odchodu do důchodu.

Maximální výše odměny byla 2000 Kč. Při souběhu podmínek bylo možno výši

odměn sčítat.

5. Půjčky.

Zaměstnancům bylo možno poskytnout ve zcela mimořádných tíživých situacích

finančních půjčku na pořízení bytového zařízení, na řešení bytové situace a na splacení

zůstatku návratné půjčky u předchozího zaměstnavatele:

- Návratnou půjčku ve výši maximálně 10 000 Kč.

- Splatnost půjčky se stanovovala nejdéle na 18 měsíců od dne jejího poskytnutí.

 - O poskytnutí půjčky ve výši 5000 Kč rozhodovala obecní rada.

- O poskytnutí půjčky nad 5 000 Kč rozhodovalo obecní zastupitelstvo.

- V případě ukončení pracovního poměru zaměstnance byl tento povinen o této

skutečnosti uvědomit obecního tajemníka a nesplacený zbytek půjčky splatit ihned.

- O poskytnutí bezúročné půjčky, nebo s úrokem rozhodoval tajemník.
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Veškerá schválená plnění se prováděla vesměs bezhotovostním převodem na účet

zaměstnance nebo jiného subjektu.

Sankce.

Neoprávněně vyplacené příspěvky z tohoto fondu byl zaměstnanec povinen

neprodleně vrátit do fondu. Došlo-li k neoprávněnému použití tohoto příspěvku vinou

nesprávných údajů zaměstnance, mohl být účtován úrok ve výši 10 % z částky.

Na zasedání obecního zastupitelstva dne 30. 5. 1995 se projednávalo:

1.  Převod 36 000 kusů akcií s nominální hodnotou 1000 Kč za kus od Ostravsko-

karvinských dolů, akciové společnosti na obec, v rámci II. vlny kupónové privatizace,

dle schváleného privatizačního projektu. Dokumentace 3073.

2. Byl schválen bezúplatný převod nemovitosti (některých částí) Státního statku Karviná

na obec, a to:

- 6 bytových jednotek, popisné číslo 571

- lávku pro pěší, opěrnou zeď, zatrubnění potoka, terénní úpravy a komunikaci

na Důlském. O prozatímní pronájem těchto, ve druhém bodu vyjmenovaných

nemovitostí, projevil zájem majitel farmy (vepřína) Stonal, pan  Tadeáš Koch, a jako

úhradu za ně nabízel: Čištění zatrubnění potoka a opěrné zdi l x ročně, pravidelné

kosení trávy na těchto nemovitostech a v přilehlém okolí, natírání 4 kusů zábradlí,

udržování komunikace, provádění zemních a výkopových prací nakladačem UN-053.2

pro potřeby Obecního úřadu Albrechtice a provádění jiných služeb – doprava

nákladním autem AVIÍ. Výhledově měl pronajímatel v úmyslu pronajaté nemovitosti

zde uvedené odkoupit.

Zůstatková cena uvedených nemovitostí, které nebyly nezbytné pro zemědělskou

prvovýrobu činila ke 31. 3. 1995 u:

6  bytových  jednotek (rok výstavby 1971) 552 873,31  Kč,

lávka pro pěší   19 904,46  Kč,

opěrná zeď   27 164,52  Kč,

zatrubnění potoka 244 237,98 Kč,
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terénní úpravy 152 583,77 Kč,

komunikace 798  955,10 Kč.

3. Dále obecní zastupitelstvo schválilo odkoupení pozemků parcelní číslo 1469/16,

1459/17  a  1469/18 v katastru Albrechtic, v osadě Pacalůvka kvůli zřízení příjezdové

komunikace k  rodinným domkům, popisné číslo 711 až 713 a 727 místo stávající

nepovolené panelové komunikace. Výkup byl proveden za smluvní částku 105 Kč

za m2, v souladu s platnou cenovou mapou, za celkovou sumu 26 880 Kč, za 256 m2.

4. Byly schváleny rozpočtové úpravy. Jednalo se hlavně o navýšení příjmové částky

na účelové prostředky. Celkový obecní rozpočet takto činil 28 050 000 Kč a byl

vyrovnaný. Schvalovalo se i čerpání darů na rok 1995.

5. Obecní zastupitelstvo schválilo základní škole provedení starých odpisů jednorázově

v tomto roce a uložilo provedení odvodu odpisů do rozpočtu zřizovatele (jímž byla

obec).

6.  Obecní zastupitelstvo uložilo obecní radě provést šetření ve věci plastiky „Květ

života“.

7. Byla vzata na vědomí zpráva o stavu místních školských zařízení, o investiční

výstavbě, o postupu privatizace v obci a o účasti obce v akciových společnostech.

Dokumentace 3076.

8. Byla vzata na vědomí zpráva o účasti naší obce ve sdruženích obcí přednesená

starostou obce.

Nejdůležitější body programu z jednání obecního zastupitelstva ze dne 19. 9. 1995:

1. Seznámení s Akčním plánem a strategií rozvoje Karvinská a Třinecka v letech 1995 -

2000.   Dokumentace 3060, 3061.
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2. Obecní zastupitelstvo zrušilo smlouvu o převodu majetku z  obce na Severomoravské

vodovody a kanalizace ze 21. 6. 1994, poněvadž ji uvedený podnik kvůli určitým

nejasnostem ve stanoveném rozpočtu nepřijal. Byla pak schválena nová smlouva

o poskytnutí nepeněžitého vkladu do majetku akciové společnosti Severomoravských

vodovodů a kanalizací v Ostravě na provoz zařízení a zvýšení základního jmění

společnosti.

3. Manželům Rajnochovým byl schválen odprodej pozemků, parcelní číslo 304/1, orná

půda o výměře 520 m 2 a 304/2, zastavěná plocha o výměře 121 m 2 v katastru

Albrechtic, z majetku obce, za smluvní cenu, vzhledem k tomu, že cenová mapa obce

pozbyla k 1. 7. 1995 platnost.

O další převod pozemků se jednalo v případě manželů Valerie a Josefa Bočkových

v osadě Zadky, kde části parcel, jim vrácených v restituci, byly využity pro obecní

komunikaci (za totality). Obec proto hodlala části dotčených parcel vykoupit. Jednalo

se o 1360 m2 za 1/3 ceny odhadní, vycházející z cenové mapy obce, to je za 20 060 Kč

celkem.

4. Obec Albrechtice měla dle schváleného rozpočtu vybudovat v  roce 1995 na ulici Polní

vodovod, jako náhradní přívod pitné vody k rodinným domkům  Číslo popisné 142

(Ing. Pavel a Gabriela Santariusovi), 305 (Stanislav a Petr Reichenbachovi ) a 334

(Vitold Kucica). Obec nemohla financovat přípojky k  rodinným domkům a stávající

vodovodní řád, včetně přípojek k nim, vlastnil v této části obce Drahstav Ostrava.

Proto bylo dohodnuto s Drahstavem v Ostravě, že tento složí hotovost na realizaci

těchto přípojek ve výši 32 482,8 Kč s tím, že po vybudování vodovodního řádu, bude

tento, včetně přípojek k uvedeným domkům, bezúplatně převeden obcí vlastníkům

rodinných domků. Jednalo se celkem o 67 m přípojek.

5. Obecní zastupitelstvo odsouhlasilo vstup obce do sdružení „Rozvoj“ s podmínkou

přímé finanční účasti soukromých firem RKK, VIP a Čech-Enginnering. Jednalo se

o rozvojovou organizaci, jejímž smyslem bylo účelně napomáhat realizaci projektů,

spojených s řešením problémů restrukturalizace průmyslu, špatného stavu životního
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prostředí a vysoké míry nezaměstnanosti. Bližší informace a příslušná smlouva viz

dokumentace 3062.

6. Obecní zastupitelstvo vzalo na vědomí hodnocení účasti obce ve sdruženích, které

přednesl starosta. Jednalo se o:

a) Svaz obcí okresu Karviná - nástupnické sdružení obcí, zaregistrované 6. 11. 1992

pod názvem Svaz obcí regionu Karviná. Zakladatelská smlouva tohoto sdružení

byla podepsána 18. 4. 1995 v Rychvaldě.
Aktivita tohoto sdružení se zaměřovala na společné řešení regionální problematiky

v oblasti hospodářského, sociálního a kulturního rozvoje, ochrany a tvorby

zdravého životního prostředí.

b)Sdružení obcí Horního Slezska a Severní Moravy.
Jednalo se rovněž o dobrovolné sdružení zajímající se zejména o koordinační

a poradní funkce i pravomoce, které usilovalo o hospodářský a kulturní rozvoj

měst a obcí Horního Slezska a Severní Moravy. Členství v tomto sdružení

současně znamenalo členství v mezinárodním sdružení obcí pohraničního regionu

na území Polska a české republiky. Od prosince 1994 do července 1995 se

sdružení zabývalo činností městských a obecních policií, vznášením připomínek

k novele zákona o obecní policii, byl uspořádán kongres starostů v Hradci

nad Moravicí, na němž se řešila dopravní situace v regionu, ochrana životního

prostředí a vznik regionu v oblasti Severní Moravy.

c) Sdružení Ekoolza vzniklo 24. 3. 1992 s hlavním cílem zlepšení životního prostředí

a kvality vody v povodí řeky Olzy, toto však kvůli nefunkčnosti zaniklo.

d)Sdružení SAST bylo založeno kvůli vybudování skládky tuhého komunálního

odpadu, ale zaniklo, když vznikla akciová společnost DEPOS v Horní Suché, v níž

je naše obec akcionářem.   Dokumentace 3080, 3092.

Vzalo rovněž na vědomí zprávu o plnění úkolů programu životního prostředí, plnění

plánu a rozpočtu v 1. pololetí 1995,       Dokumentace 3093 – 4.

jakož i usnesení obecní rady za období od 22. 5. do 4. 9. 1995.
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Zprávy o jednáních obecního zastupitelstva jsou uvedeny v Albrechtických listech,

číslo 1 až 6 z roku 1995.        Dokumentace 3104 - 9.

Obecní zastupitelstvo na svém jednání 1. 12. 1995 schválilo: 

1. Zakládací listiny obecní školy s jazykem vyučovacím polským, mateřské školy (české)

a mateřské školy (polské). Dle novely zákona číslo 564/90 Sb. bylo nutno kvůli

rekonstrukci školské sítě provést novou registraci, kterou muselo schválit obecní

zastupitelstvo.

2. Obecní zastupitelstvo souhlasilo s tím, aby obec požádala v souladu s příslušným

zákonem o převod majetku Regionální knihovny Karviná místně příslušné pobočky

Albrechtice k 1. 1. 1996 do jejího vlastnictví se všemi právy a závazky s  tím

souvisejícími. Tímto dojde k rozšíření činnosti na oddělení kultury o knihovnické

služby, a sice o 2 technické pracovníky, z nichž jeden bude mít 0,5i a druhý 0,15i

procentní úvazek a o l dělnický úvazek na 0,105 %.

Na tomtéž zasedání obecního zastupitelstva byla zrušena platnost:  

1. Obecně závazné vyhlášky o chovu psů a poplatků z nich ze 6. 9. 1994. Byla přijata

vyhláška nová.    Dokumentace 3063, 3109.

2. Přílohu číslo 2 k vyhlášce o nakládání s domovním odpadem ze 7. 12. 1993.
Dokumentace 3064, 3109.

Obojí s platností od 31. 12. 1995. Od 1. 1. 1996 vyhlášky nové.

Dokumentace 3065, 3066.

Za člena Okresní školské rady v Karviné byl zvolen MUDr. Stanislav Kowalski.

Byl vydán předběžný souhlas k prodeji mateřské školy v  Rakovci, popisné číslo 150,

bez bytu školníka, kotelny a příslušné parcely číslo 721 o výměře 1846 m2.

Obecní zastupitelstvo vzalo na vědomí:
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1. Rezignaci členky obecního zastupitelstva, Šárky Kocurové, nyní Jančarové

a převzetí jejího mandátu Luďkem Vlašicem.

2. Zánik členství Šárky Jančarové (rozené Kocurové) v Okresní školské radě

v Karviné.

3. Zprávy o bezpečnostní situaci v obci za rok 1995, o činnosti obecního úřadu za rok

1995, usnesení obecní rady od 4. 9. 1995 do 23. 10. 1995, jakož i zprávu o vytížení

pracovníků oddělení investic na obecním úřadu.

Na jednání obecního zastupitelstva 1. 12. 1995 se jednalo o odprodeji obecního

majetku:

1. Byl dán předběžný souhlas k prodeji mateřské školy v Rakovci, popisné číslo 150, bez

bytu školníka, kotelny a pozemku, parcelní číslo 721. Odhadní cena dle znaleckého

posudku z 21. 10. 1993 činila l 236 645 Kč, to je z doby, kdy se paní Vlasta Šálová

zajímala o pronájem tohoto objektu. Nyní se zajímá o jeho koupi, aby v takovém

případě mohla získat finanční úvěr k uskutečnění jejího záměru s tímto objektem.

2. Byl schválen odprodej obecního pozemku, parcelní číslo 741 o výměře 5332 m 2

v katastru Albrechtic, Správě a údržbě silnic Karviná, za odhadní cenu 261 270 Kč.

3. Naopak bylo schváleno odkoupení pozemku, parcelní číslo 710/16 o výměře 201 m 2

za odhadní cenu 9 850 Kč.

Úprava středu obce

Stavebním povolením z 2. 3. 1995 byla obci povolena akce „Úpravy středu obce“,

čímž  došlo k rozšíření stávající místní komunikace na starém sídlišti s na ni navazujícím

parkovištěm, došlo i na vybudování parkových chodníků (mezi prodejnou potravin a centrální

výrobnou) s příslušným veřejným osvětlením. V návaznosti na tuto stavbu požádal majitel

centrální výrobny, pan Bernatík, obec o vybudování objízdné komunikace kolem rampy této

výrobny. Poněvadž však tento záměr byl komplikován restitučními nároky majitele pozemku,

pana Ing. Nevřely, nemohl být prozatím předmětný pozemek obcí panu Bernatíkovi odprodán.

Pro realizaci tohoto záměru se obecní rada dohodla a předložila obecnímu zastupitelstvu (1.

12. 1995) ke schválení následující řešení: Vybudování části objízdné komunikace kolem
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rampy na pozemku parcelní číslo 209/2 bude ve prospěch pana Bernatíka, který byl ochoten

poskytnout na realizaci tohoto záměru obci půjčku 226 785 Kč dle  nabídkové ceny dodavatele

stavby. S panem Bernatíkem byla sepsána smlouva o půjčce na zmíněnou stavbu s  3 %

úrokem. Po vyčíslení pak nebudou úroky panu Bernatíkovi uhrazeny. Pan Bernatík se jich

vzdá ve prospěch obce formou sponzorského daru. Vlastní půjčka bude kompenzována

prodejní cenou pozemku včetně stavby, na níž byla tato půjčka poskytnuta. V případě, že by

prodejní cena pozemku byla vyšší než půjčka, rozdíl uhradí kupující, pan Bernatík. V tomto

smyslu obecní zastupitelstvo schválilo výši zmíněné půjčky na 3% úrok od pana Václava

Bernatíka, majitele centrální výrobny.

Privatizace v obci

V roce 1995 se jednalo o zprivatizování místního zdravotního střediska v Albrechticích.

Ministerstvo zdravotnictví souhlasilo s tímto záměrem. Jeho uskutečnění však bylo spjato

s privatizací nemocnice v Českém Těšíně, která však nebyla dosud zahájena pro majetkovou

nevyjasněnost. Movitý i nemovitý majetek zdravotního střediska v Albrechticích má být

převeden bezúplatně na obec, s čímž souhlasilo i ministerstvo pro správu národního majetku

a jeho privatizaci.

Účast obce Albrechtice v akciových společnostech v roce 1995:

1. V české spořitelně, akciové společnosti, měla obec 3 200 akcií s nominální

hodnotou 100 Kč za kus, to je 320 000 Kč. Hospodářský výsledek za rok 1994 činil

980 195 tisíc Kč. Ve srovnání s rokem 1993 tento činil 318 878 tisíc Kč.

2. U Severomoravských vodovodů a kanalizací v Ostravě obec vlastnila 18 226 kusů

akcií s nominální hodnotou 1000 Kč za kus.

3. V akciové společnosti DEPOS v Horní Suché měla obec 10 akcií s nominální

hodnotou 10 000 Kč za kus. Hospodářský výsledek zde za rok 1994 činil

l 124 tisíc Kč.

4. V akciové společnosti Ostravsko-karvinských dolů obec vlastnila 36 000 akcií

s nominální hodnotou 1000 Kč za kus. Hospodářský výsledek zde za rok 1994 činil

l 777 860 Kč.



78

Činnost stavebního úřadu za rok 1994 a 1995

Počet vydaných rozhodnutí

         1994           1995

1. Individuální bytová výstavba - novostavby, změny staveb, 
modernizace, změny před dokončením    9 11

2. Ostatní individuální výstavba - hospodářská budovy, garáže,
zahradní chaty, přípojky 257 62

3. Stavební povolení organizace a podnikatele   11 15

4.   Kolaudace individuální bytové výstavby        10  9

5. Kolaudace ostatní individuální výstavby     260 66

6. Kolaudace organizace a podnikatele 19 11

7. Územní rozhodnutí   7 15

8. Výjimky z ochranného pásma                      2   7

9. Územní stanoviska                             9   2

10. Rozhodnutí o odstranění stavby    2   4

11. Drobné stavby - stavební úpravy  12 22

12. Změna užívání    4   4

13. Přestupkové řízení a delikty organizací a podnikatelů    9   8

14. Další správní rozhodnutí - zamítnutí žádostí, zastavení řízení,

přerušení řízení, odvolací řízení  cca 20     30

 15. Přijímání a evidence žádostí o dotace na plynofikaci 325 70

- výkon státního stavebního dohledu

- stanoviska k zastavění pozemků v souvislosti s restitucemi

- zasílání podkladů geodézii

- zajišťování územně plánovacích podkladů, cenové mapy, zajištění projednání a schválení

územního systému ekologické stability, spolupráce s  Úřadem města Havířova na vyhlášení

přírodní památky „Meandry řeky Stonávky“

- spolupráce s komisí rozvoje obce a podnikání

- zpoplatňování malých zdrojů znečišťování ovzduší, výzvy podnikatelům, zprávy

do Albrechtických listů

- průběžné zpracovávání statistických údajů
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Investiční výstavba v obci v roce 1995

1. Ekologická ochrana Těrlické přehrady (v tomto roce zde bylo proinvestováno

l 185 000 Kč + neuvedená suma z tak zvané Ekomiliardy)

Dokumentace 3096 - 3103, 3105, 3066 – 7 a 3070 - 1.

2. Plynofikace obce, II. etapa. Financováno z Ekomiliardy.     

Dokumentace 3068, 3075, 3095, 3105, 3106, 3107, 3109.

3. Chodník ke 4 rodinným domkům na Pacalůvce (Berkyová) nákladem 153 000 Kč.
Dokumentace 3071.

4. Bytový dům 2 x 36 bytových jednotek.  (V roce 1995 zde bylo proinvestováno

2 050 000 Kč).       Dokumentace 3105.

5. Úprava veřejného prostranství. Proinvestováno 920 000 Kč.

6. Vodovod na ulici Polní. Proinvestováno 410 000 Kč.

7. Splašková kanalizace pod polskou školou. Proinvestováno 160 000 Kč.

8. Hřiště na sídlišti. Proinvestováno 75 000 Kč.

9. Účast na rekonstrukci nízkého napětí elektřiny. Proinvestováno 910 000 Kč.

10. Rekultivace kolem rodinných domků u křižovatky. Proinvestováno 20 000 Kč.

11. Komunikace Molenda - Tyrliková. Nákladem 220 000 Kč.

12. Parkoviště u evangelického kostela. Nákladem 300 000 Kč.

Akce jiných investorů na území naší obce v roce 1995

1. Výstavba rodinných domků v lokalitě u křižovatky (u kapličky). (Zde obec udělila

pokutu 50 000 Kč pro nedodržení termínu výstavby. Nově stanovený termín
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stavebního úřadu zněl do června 1995. Ani tento však dodržen nebyl. Výstavba trvala

již asi 10 let).

2. Výstavba telekomunikační kabelové sítě byla v současné době realizována v centru

obce. V roce 1995 byla provedena i podružná vedení a napojení žadatelů v centru

obce. Telekomunikační vedení do osady Paseky a Pardubice bude realizováno v roce

1996, v  témže roce byla připojena na novou telefonní ústřednu v Horní Suché osada

Zadky.

3. Rekonstrukce vedení elektřiny nízkého napětí probíhaly v roce 1995 v  osadě

Bažantnice, na Stonavské ulici a v osadě Pardubice. V osadě Zadky a Pacalůvka

probíhala rekonstrukce v roce 1996.

 

Struktura obecního úřadu v roce 1995

 Starosta obce

 tajemník obecního úřadu

sekretariát - l pracovník,

oddělení finanční - 2 pracovníci,

oddělení investic - 2 pracovníci,

matrika - l pracovník,

stavební úřad - 2 pracovníci,

oddělení sociální a kultury - l pracovník,

oddělení majetkoprávní - l pracovník,

uklízečka obecního úřadu - l pracovník,

místní hospodářství - l pracovník,

veřejná zeleň - l pracovník,

kotelnice - l pracovník,

Dům s pečovatelskou službou - 2 pracovníci,

obecní policie - 4 pracovníci.
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Personální změny v roce 1995

Na majetkoprávní oddělení byla přijata k 19. 1. 1994 paní Kornelie Kapiasová, místo

paní Barvíkové, která dala ke 31. 12. 1994 výpověď.

Na finanční oddělení byla přijata k 15. 1. 1995 paní Miczková za paní Krečmerovou,

která dala výpověď ke 31. 12. 1994.

Tyto dvě nové pracovnice byly přijaty po výběrovém řízení, které se konalo koncem

listopadu 1994.

Ke 31. 12. 1994 dala výpověď paní  Kampasová, která měla na starosti údržbu veřejné

zeleně. Na její místo byla přijata paní Machaczková, s níž však byl rozvázán pracovní poměr

ještě ve zkušební době. Na uvolněné místo nastoupila k 1. 3. 1995 paní Hosťovecká.

Obecní policie

K ní byli přijati po výběrovém řízení v prosinci 1994 dva noví strážníci pánové

Dohnal a Král. Pan Dohnal dal ke 31. 7. 1995 výpověď, byl proto propuštěn a na jeho místo

po výběrovém řízení nastoupil pan Kuchár. Poněvadž pan Král nesplnil zkoušky obecního

policisty, byl s ním rozvázán ke 31. 10. 1995 pracovní poměr a na jeho místo byl přijat

od 1. 11. 1995 pan Kubiena.

Civilní služba

Okresní úřad v Karviné přidělil od 1. 11. 1995 do Albrechtic k vykonání civilní služby

pana Filipa. Tento bude u obecního úřadu vykonávat civilní službu v délce 18 měsíců.

 

 Seznam pracovníků obecního úřadu k   1. 11. 1995:

1. Byrtus Miroslav - údržbářské práce, čistota obce

2. Chodurová Iveta - sekretářka

3. Chodurová Věra - kotelnice v mateřské škole

4. Chudaničová Halina - stavební úřad

5. Hošťovecká Irena - údržba veřejné zeleně, čistota obce

6. Ing. Kalina Petr   - tajemník obecního úřadu

7. Kapiasová Kornelie - majetkoprávní referent

8. Koková Věra - sociální referent

9. Kotalová Valerie - uklízečka v Domě s pečovatelskou službou

10. Kubiena Libor - obecní policie

11. Kuchár Rudolf - obecní policie
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12. Legindi Juraj - starosta obce

13. Miczková Vanda - finanční referent

14. Pazdiora Petr - obecní policie

15. Plachtová Halina - matrika, evidence obyvatel

16. Stanová Milada - pečovatelka v Domě s pečovatelskou službou

17. Šipulová Marcela - stavební úřad

18. Švestka Roman - investiční referent

19. Szataniková Ilona - finanční referent 

20. Szewieczková Žofie -  uklízečka obecního úřadu

21. Wawracz František -  obecní policie 

22. Zdražilová Alexandra - investiční referent

  

Zpráva o oddělení investic při Obecním úřadě v Albrechticích

V roce 1995 pracovali v tomto oddělení 2 zaměstnanci na plný úvazek a další jeden

na zkrácený úvazek 0,8. Pracovní náplní oddělení investic bylo:

1. Komplexní zajištění investorsko – inženýrské činnosti na stavbách prováděných obcí.

V roce 1995 se jednalo o následující:

- Plynofikace obce, II. Etapa 38 000 Kč

- odkanalizování Zámostí, l. část 15 000 Kč

- chodník na Pacalúvce     8 600 Kč

- místní komunikace na Pacalúvce     4 500 Kč

- parkoviště u evangelického kostela     3 000 Kč

- vodovod na ulici Polní 15 000 Kč

- kanalizace na ulici Rakovecké     4 000 Kč

- dešťová kanalizace na Pacalúvce     3 500 Kč

 - kanalizace u polské základní školy 22 000 Kč

- kanalizace ve středu obce   8 500 Kč

- hřiště na starém sídlišti   5 000 Kč

- plynofikace rodinných domků na Rakovecké ulici   4 200 Kč

- rekonstrukce bytu v základní škole (české)   4 500 Kč



83

- plynofikace v osadě Zadky   7 200 Kč

2. Zajišťování údržby na stavbách v majetku obce (zateplení oken v základní škole,

rekonstrukce kotelny tamtéž, opravy oplechování střechy v mateřské škole, výměna

oken v polské škole, položení obrubníků na ulici Dubová, položení žlabů u bytového

domu, popisné číslo 400 a jiné.

3. Příprava výběrových řízení na zakázky obce dle zákona číslo 199/94.

4. Zpracování podkladů pro úřady ze všech staveb obce, včetně staveb, které jsou

investorsky zajišťovány jinými subjekty (statistický úřad, ministerstvo financí

a životního prostředí, okresní úřad, nejvyšší kontrolní úřad a jiné).

5. Zpracování podkladů pro žádosti a dotace (ministerstvo financí, fond životního

prostředí, okresní úřad).

Z činnosti komisí obecní rady v roce 1995

Dne 8. 12. 1994 zřídila obecní rada na svém zasedání pracovní komise. Některé z nich

začaly svou činnost již v prosinci 1994. V roce 1995 pak byla dle stanoveného plánu průběžně

obecní rada i zastupitelstvo informována o práci v těchto komisích.

Finanční komise patřila k těm nejvýznamnějším. Její členové vypracovávali

a připravovali podklady obecního rozpočtu a pravidelně informovali obecní radu

i zastupitelstvo o vývoji a změnách v něm.

Kontrolní komise prováděla namátkové kontroly vedení a čerpání finančních

prostředků, vykazovaných pokladními doklady, u obecního úřadu a v mateřských školách.

Kontrolovala se spotřeba pohonných hmot u služebního auta obce a u hasičského vozidla.

Závažné nedostatky zjištěny nebyly.

Školská, sportovní a kulturní komise zabezpečovala a hodnotila kulturní a sportovní

činnost celoobecního charakteru na místních základních školách a v mateřských školkách.

Prováděla hodnocení činnosti zájmových občanských sdružení působících v obci. 

Komise životního prostředí projednávala žádosti právnických a fyzických osob

v přenesené působnosti obce (kácení stromů), vydávala rozhodnutí a řešila podněty občanů
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ke zřizování polních hnojišť, k zaplevelování a zamokřování pozemků, ničení úrody lesní

zvěří, odvozu odpadu a k likvidaci černých skládek.

Komise sboru pro občanské záležitosti plnila hlavně svou společenskou

a reprezentační funkci. Členové komise se podíleli na reprezentaci obce u příležitosti setkání

s důchodci v obci, u vítání novorozeňat, na setkání s nejlepšími žáky základních škol,

u životních jubileí občanů obce a při návštěvách albrechtických občanů v  domovech

důchodců.

Sociální komise řešila podněty a stížnosti z řad občanů ve vztahu k výchovnému

působení rodičů na děti. Schvalovala poskytování jednorázových finančních dávek sociálně

slabým občanům a prováděla šetření v problémových rodinách. Dokumentace 3158.

Komise pro rozvoj obce a podnikání pracovala nepravidelně dle potřeby.

Shromaždovala podklady a podněty z řad občanů pro zpracování nového územního plánu

obce, prováděla místní šetření na vypouštění odpadních vod z rodinných domků a řešila

dopravní značení na starém sídlišti.

Přestupková komise řešila v roce 1995 celkem 46 přestupků (proti občanskému

soužití, veřejnému pořádku a proti majetku.

Bylo konstatováno, že komise byly funkční a že plnily dobře úkoly uložené obecní

radou i ty, které vyplývaly ze zákona v přenesené působnosti. Dokumentace 3081.

Činnost policie v obci

Bezpečnost v obci Albrechtice zajišťovala Policie České republiky, její obvodní

oddělení se sídlem v Těrlicku.

Bezpečnost a kontrolu plnění obecně závazných vyhlášek v samostatné působnosti

obce zajišťovala navíc obecní policie se 4 strážníky. Velitelem byl pan František Wawracz.

V období od 1. 1. 1995 do 1. 11. 1995 řešila obecní policie 33 přestupků proti

občanskému soužití. Převážně se jednalo o manželské neshody, konfliktní sousedské vztahy

a výtržnosti v restauracích s fyzickým napadením. Tyto přestupky byly řešeny blokovými

pokutami, nebo předáním přestupkové komisi obecního úřadu. Závažnější případy byly

předávány Policii české republiky. Dva případy napadení strážníka obecní policie byly

předány k šetření Policii České republiky - Okresnímu úřadu vyšetřování.
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Proti veřejnému pořádku bylo řešeno 71 přestupků. Jednalo se většinou o vandalismus,

rušení nočního klidu, buzení veřejného pohoršení a znečišťování veřejného prostranství.

Většina těchto přestupků byla řešena na místě blokovými pokutami, odvozem

do Protialkoholické záchytné stanice v Karviné, nebo postoupením případu přestupkové

komisi při obecním úřadě.

Proti majetku bylo řešeno 40 přestupků. Jednalo se většinou o krádeže jízdních kol,

barevných kovů i krádeže květin. Dopadený zloděj barevných kovů byl předán Policii České

republiky stejně, jako někteří další pachatelé krádeží barevných kovů.

Obecní policie řešila v místě 100 dopravních přestupku, které postihla buď blokovou

pokutou, nebo předala k dořešení policii státní.

Porušením obecně závazných vyhlášek se obecní policie zabývala ve 28 případech.

Jednalo se převážně o porušení obecné závazné vyhlášky o chovu psů v obci.

Při kontrole budov v obci bylo zjištěno celkem 38 nezajištěných objektů, v nichž se

nacházely věci velkých finančních hodnot. Smutný primát této hrubé nedbalosti měl objekt

Tělovýchovné jednoty Baník Albrechtice, u něhož byl zmíněný nedostatek zjištěn opakovaně.

Ve srovnání s předchozími léty bylo možno říci, že kriminalita byla na postupu(!),

zejména u mládeže kolem 18 let, většinou ve spojitosti s alkoholismem a formováním

přívrženců takzvaných „skinheadů“. Je dlužno poznamenat, že docházelo i k agresivnějšímu

jednání občanů vůči strážníkům obecní policie, kteří byli často vystavování ústním i fyzickým

útokům.    Dokumentace 3090 a 3104.

Velitel obecní policie upozorňoval chovatele psů na jejich důležité povinnosti s tím

spojené v Albrechtických listech číslo 2/1995.   Dokumentace 3105.

Některé další informace o činností obecní policie též v Albrechtických listech ročník

1995 viz dokumentace 3106 - 9.

Zemědělství a průmysl

Bývalý státní statek byl ve správě Slezské agrární společnosti s ručení omezeným se

sídlem v Českém Těšíně na Tovární ulici číslo 1010, jako hospodářství Albrechtice.

V roce 1995 se hospodaření na tomto statku stabilizovalo, co do výměry půdy a stavu

zvířat, došlo jen ke snížení počtu pracovních sil. Uvedenému hospodářství v Albrechticích

příslušelo celkem 582 ha zemědělské půdy, která se nacházela převážně na katastru
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Albrechtic, ale zčásti i na katastrech přilehlých obcí Stanislavice, Stonavy, Dolního Těrlicka

a Louk.

Na uvedené výměře bylo v roce 1995 následovně zastoupení zemědělských plodin:

pšenice ozimá 129,56 ha

pšenice jarní 8,78 "   

ječmen ozimý 73,39 "   

ječmen jarní 12,57 "   

řepka ozimá 56,6    "   

řepka jarní 54,54 "   

hořčice 10,66 "   

mák 43,01 "   

kukuřice na siláž 61,49 "

jetel 12,00  "   

pastviny 119,33 "   

Stavy zvířat byly v poměru k výměře zemědělské půdy nízké a pohybovaly se v  těchto

počtech:

dojnice 115 kusů (100 kusů bylo umístěno v  kravíně

na Pavlasůvce a 15 kusů ve velkokapacitním kravíně

na Bělehradu)

jalovice březí 5 kusů (velkokapacitní kravín - Bělehrad)

mladý dobytek 55 kusů (velkokapacitní kravín – Bělehrad, v létě

na pastvě)

telata 61kusů (v teletníku na Pavlasůvce)

V souvislosti s nízkým počtem hospodářských zvířat v poměru k výměře zemědělské

půdy, nebylo možno v rostlinné výrobě dodržovat správný osevní postup, což mělo

za následek kromě nedostatku finančních prostředků k nákupu hnojiv a prostředků na ochranu

rostlin, snižování hektarových výnosů. 

Tyto byly následovné:

pšenice ozimá 37,62 q/ha

pšenice jarní 33,20   "     

ječmen ozimý 44,03 "

ječmen jarní 28,53 "
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řepka ozimá 23,31 "

řepka jarní 7,72 "

hořčice 6,55 "

mák 5,36 "

kukuřice na siláž 189,7 "

V souvislosti se snižováním výnosů docházelo i ke snižování spotřeby strojených

hnojiv. V  roce 1995 bylo použito na tomto statku celkem l 222 q strojených hnojiv. Z  toho

byla převážná část dusíkatých, to je 723 q a pouze 499 q kombinovaných, což na l ha

zemědělské půdy činilo v čistých živinách pouze 52,5 kg. Ve stejném období činila spotřeba

těchto hnojiv ve vyspělých státech 200 kg v čistých živinách na l ha.

Spotřeba prostředků na ochranu zemědělských rostlin činila v roce 1995 celkem

l 185 l, z toho bylo 865 l herbicidů, 300 l fungicidů a 200 l insekticidů.

Jak už bylo výše uvedeno, v živočišné výrobě byl na tomto statku v roce 1995 chován

jen hovězí dobytek. U těchto zvířat bylo dosaženo následující užitkovosti:

nádoj mléka na kus a rok 3 340 litrů

přírůstky mladého dobytka na kus a den 0,57 kg

přírůstky telat na kus a den 0,60 kg

V roce 1995 došlo rovněž u tohoto statku ke snížení počtu mechanizačních prostředků.

Kromě drobného nářadí a strojů také u traktorů, z 10 na 7, a bylo rovněž prodáno nákladní

auto AVIA.

K největším změnám došlo v počtu pracovních sil. Ze 43 pracovníků na konci roku

1994 klesl počet na 21 pracovníků ke 31. 12. 1995. Došlo i ke změně vedoucího

zemědělského střediska. K 1. 10. 1995 byl z této funkce odvolán pan Bruno Milerský

a na jeho místo byl dosazen stávající zootechnik Leo Rzymanek. Došlo i ke změně dosavadní

účetní,  paní Jiřiny Pěgřímkové,  poněvadž jí ke 31. 12. 1995 skončil pracovní poměr. Na její

místo nastoupila paní Františka Delongová, která zde dříve zastávala funkci zootechnika.
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Slezská agrární společnost se kromě zemědělské činnosti zabývala i obchodní činností,

která spočívala v prodeji zemědělských produktů drobným odběratelům, kvůli zlepšení své

finanční situace.             Dokumentace 3144.

Vlastníci pozemků v Albrechticích byli obecním úřadem upozorňováni na povinnost

provádět nezbytná opatření proti výskytu plevelů na svých územích, což vyplývalo ze zákona.

Začaly se totiž, v čím dále větším měřítku, vyskytovat případy, že občané své pozemky,

po pádu totalitního režimu, patřičně neobdělávali, a tak pole zarůstající plevely byla jejich

semeništěm pro široké okolí. V případech neuposlechnutí bylo možno dle zákona udělovat

pokuty. Dokumentace 3106.

Očkování psů

Také v roce 1995 se provádělo povinné očkování psů proti vzteklině, na což se

vztahoval příslušný zákon. Chovatelé psů byli na tuto povinnost upozorňováni a v souvislosti

s tím byly organizovány svody psů postupně na několika místech v obci, kam se

ve stanovenou dobu dostavil zvěrolékař, aby psy očkoval. To byla služba poskytována

chovatelům, aby se svými psy nemuseli chodit někam daleko na veterinární službu. Takto se

mohli své povinnosti zhostit pohodlněji i levněji. Po určeném datu byly pak prováděny

namátkové kontroly. Chovatelé psů se při tom museli vykázat průkazem o splnění této

povinnosti. Dokumentace 3105.

Škody lesní zvěře

Albrechtické listy číslo 4/1995 přinesly upozornění na to, jak mají občané postupovat

v případech, kdy jim vzniknou škody na pěstovaných plodinách, způsobenými lesní zvěří.

Dokumentace 3107.

Zákazové tabulky

V souvislosti s privatizací pozemků bylo možno čím dále častěji spatřit tabulky

s nápisem „Zákaz vstupu na soukromý pozemek“.    Dokumentace 3135.

Správa lesů

 O nové reformě v lesní správě byla již zmínka v kronikářském zápise za rok 1994.

V roce 1995 se v té věci prakticky nic nezměnilo. Kancelář lesní správy, která v naší obci
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fungovala jako pobočka Polesí Těrlicko, byla nadále umístěna v budově bývalého místního

národního výboru, na patře nad mateřskou školou. Úřadovalo se zde vždy l x týdně ve čtvrtek

od 10 hodin – styk se stranami. Polesný, pan Radim Stonawský, zde byl dosažitelný pouze v

úřední den. V ostatních pracovních dnech řídil práce zaměstnanců ve svém revíru. Také náplň

činnosti v pěstování, ošetřování lesa a těžby (v současné době se zde prováděla pouze

nahodilá těžba), zůstala nezměněna. Nadále ještě pokračoval proces restitucí a vrácení lesní

půdy jejich původním majitelům, takže docházelo ke změnám výměry lesní půdy.

Soukromí vlastníci lesů byli upozorňování na nabídku Ústavu pro hospodářskou

úpravu lesů, jeho pobočkou ve Frýdku-Místku, na jim poskytovanou službu, kterou si za

úplatu mohli sjednat například plánování lesní těžby, kategorizace porostů, způsoby

hospodaření v lese a podobně. Dokumentace 3107.

Návrh zákona o lesích

V roce 1995 byl předložen ke schválení návrh zákona o lesích, který však byl sestaven

tak ignorantně vůči soukromým majitelům lesů, že tito ještě před jeho schválením

v parlamentu  české republiky odeslali otevřený dopis docentu Ing. Václavu Klausovi CSc,

v němž ho upozorňovali na nedostatky, vyskytující se v této předloze zákona. Za Sdružení

vlastníků obecních lesů v české republice dopis podepsal Ing. František Kučera a za Jednotu

lesnickou docent Ing. Milan Lasák. To uvádím jako jeden příklad z mnohých, jimiž se

současná legislativa jen hemžila.

Znění protestního dopisu je jako výstřižek z novin zařazen v dokumentaci číslo 3136.

Rozvodna 400 kV v Albrechticích

Výstavba této rozvodny byla vyvolána stále se zvyšující spotřebou elektřiny a snahou

minimalizovat ztráty elektřiny v rozvodné síti. Proto docházelo k zahušťování sítě těchto

rozvoden a ke zvýšení napětí na 400 kV. Výstavbu této rozvodny podmiňovalo i zrušení

rozvodny v Horní Suché, severovýchodně od Dolu František, protože tam byla poškozena

důlními poklesy. Za současně nejlépe vyhovující lokalitu pro výstavbu nové rozvodny bylo

zvoleno místo na západním okraji katastru obce Albrechtice, v oblasti Sušského lesa.

Výstavba byla zahájena v  roce 1964. V dokumentaci jsou zařazeny některé snímky z počátku

výstavby, které se mi podařilo později získat k okopírování z archivu rozvodny s  pochopením

vedoucího, pana Ing. Jiřího Horáka, který v devadesátých letech, na sklonku 2. tisíciletí měl
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rozvodnu ve správě. (V období totalitního režimu byla takováto stavba považována

za strategickou, proto téměř všechny informace o ní byly tabu).

Dokumentace 3110 až 3129.

V albrechtické elektrické rozvodně byl zprvu instalován transformátor 400/100 kV

s výkonem 250 MW. Rozvody bylo zajištěno sítěmi 110 kV. Poněvadž se počítalo s dalším

nárůstem spotřeby elektrické energie v oblasti Severomoravských elektráren o 1,6 až 1,7

násobku z roku 1968, to je asi o 1500 MW do roku 1980 a byla v plánu výstavba další

elektrárny v  Dětmarovicích (poznámka: původně se uvažovalo i o Albrechticích, východně

od starého kostela), byla zdejší rozvodna posílené instalováním druhého transformátoru

400/110 kV a druhého vedení 400 kV do rozvodny v Nošovicích. V tomto období byla tato

rozvodna také dobudována do současné podoby.

V roce 1984 byla dána do provozu nová rozvodna 22 kV, která nahradila starou

plechovou, dnes již nevyhovující rozvodnu 22 kV.

Albrechtická elektrická rozvodna je významným energetickým uzlem v ostravské

sídelní aglomeraci. Zajišťuje dodávky elektřiny z nadřazené soustavy 400 kV. Na tuto

soustavu je napojena dvěma vedeními 400 kV velmi vysokého napětí 460 Nošovice -

Albrechtice a odbočkou velmi vysokého napětí 443 z dvojitého vedení 400 kV - velmi

vysokého napětí 443 - 444 Nošovice - Wielopole. Území obce je takto protkáno síti vedení

velmi vysokého a vysokého napětí, které z transformační stanice vycházejí, nebo jsou do ní

vedeny. Výkon transformace je 2 x 250 MW. Po 3 linkách 110 kV je do této stanice vyveden

výkon elektrárny Karviná a výkon 2 bloků 200 MW z elektrárny Dětmarovice.

Distribuční síť 110 kV napojenou na zdejší rozvodnu tvoří 6 linek.

Rozvodnou soustavu 22 kV napájenou z této rozvodny tvoří rovněž 6 linek.

Z rozvodné sítě 22 kV bylo napojeno (stav v roce 1996) 21 trafostanic s celkovým výkonem

5 470 kW. V tomtéž roce dodávalo do veřejné sítě nízkého napětí 17 trafostanic výkon

4 250 kW.

Obalovna Správy silnic v roce 1995

Pokračovala stagnace výroby obalované drti a tak docházelo k čím dále většímu

nevyužití zařízení obalovny v Albrechticích. Některá strojní zařízení byla odepsána,

či rozprodána jiným, povětšinou nově vzniklým soukromým firmám, které si materiál
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zajišťovaly samy, často i ze vzdálených míst (například štěrky, drtě a jiné), což se

pochopitelně projevovalo i v rostoucích cenách za vykonanou práci.

Větší práce asfaltování, kladení koberců, značkování a jiné, přebíraly soukromé firmy

z různých i vzdálených konců republiky, které prováděly práce na zakázku ve výběrových

řízeních. Místnímu podniku zůstalo cca 20 zaměstnanců, kteří prováděli nejnutnější údržbu

komunikací, v zimě posypy, na jaře úklid zbytků posypových materiálů z okrajů silnic, v  létě

kosení kolem komunikací a podobně.

K oživení činnosti tohoto podniku by mohlo dojít tehdy, kdyby se našel někdo, kdo by

vedení převzal do soukromých rukou a začal podnikat.

V roce 1995 zůstával nadále vedoucím pracovníkem tohoto podniku pan Zdeněk

Neoral,  který zde již pracuje řadu let, zprvu jako zástupce vedoucího a později jako vedoucí,

po tom, co pan Biesaník, dřívější vedoucí, odešel do důchodu.

Gemont, společnost s ručením omezeným

V roce 1995 vykonával funkci ředitele pan Ludvík Tomis. Hlavním oborem činnosti

této společnosti byla elektrotechnika. Podrobněji byla uvedená činnost popsána již

v uplynulém roce. Nověji jsem získal propagační leták, v němž se činnost podniku podrobně

uvádí, proto jsem ho zařadil do dokumentace, viz 3133.

Uvedená společnost měla do října 1992 sídlo v Orlové-Lutyni. Od října téhož roku

bylo sídlo společnosti převedeno do Albrechtic, okres Karviná. V roce 1995 činil obrat této

společnosti cca 31 miliónů Kč. 30 % zaměstnanců Gemontu, to je asi 25 lidí bylo z Albrechtic

a blízkého okolí.

Firma štědře sponzorovala albrechtickou mateřskou a základní českou školu

a katolickou obec.

V dokumentaci je rovněž uložen náborový leták firmy Gemcnt pod číslem 3134. Další

údaje o firmě viz dokumentace 2907 - 10.
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Firma LAMIFRANK s ručením omezeným

Jmenovaná firma v roce 1995 odkoupila celou administrativní budovu u statku

Bělehrad, včetně sálu a sociálního zařízení. Takto se dostaly i kanceláře Slezské agrární

společnosti i firmy Gemont do podnájmu.

Firma Lamifrank v roce 1995 rozšířila nákupem svůj strojový park tak, aby mohla dále

rozšířit kapacitu své výroby. Firma rovněž zvedla v roce 1995 svůj výrobní program.

Nové označení firmy jako LAMIFRANK bylo zavedeno od listopadu 1995

a zahrnovalo ve spojení příjmení majitele a hlavní obor činnosti, to je laminování dřevotřísek.

Už v roce 1995 se firma připravovala na účast na Mezinárodní výstavě v Brně na jaře

1996.

V dokumentaci 3130 je propagační leták firmy.

Velkosklad ČEKOTRADE v Albrechticích

Jmenovaná firma začala fungovat již od ledna 1993 pod názvem FEKO, společnost

s ručením omezeným. V tomto označení byla zakódována počáteční písmena příjmení obou

vlastníků firmy (Feber – Kolek). Společníci si pronajali objekt bývalého skladu českých drah

v areálu albrechtického nádraží a zařídili si ho na skladiště. Skladovací plocha činila 100 m 2.

Pan Česlav Kolek vlastnil tehdy nákladní auto Fiat - DUCATO, jímž zaváželi sklad. V březnu

1993 firma přijala první zaměstnance a byl zahájen i rozvoz zboží na prodejny. Sortiment byl

zaměřen hlavně na nealkoholické a alkoholické nápoje, zrnkovou kávu a cigarety.

Roční obrat činil cca 12 milionů Kč.

V roce 1994 fungovala firma nadále jako sdružení, byl však dále rozšířen sortiment

zboží, s nímž se obchodovalo. Počet zaměstnanců vzrostl z jednoho (v roce 1993) na 3 (v roce

1994). Auta pro podnikání zainvestoval opět pan Česlav Kolek a tak již byla k dispozici

Škoda 120, Fiat Ducato malé a Fiat Ducato maxi a v srpnu přibyla další Avie. Všechna byla

starší a koupena za hotové.

Do pronájmu přibyly další skladovací prostory 300 m 2 (plochy), které byly majetkem

Rekultivací - Havířov.

V roce 1994 byl rovněž vzat do pronájmu (od obce) Areál zdraví v osadě Zámostí

v Albrechticích a celý jej zrestaurovali.
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V roce 1995 vznikly v případě Areálu zdraví na Zámostí názorové neshody

mezi oběma společníky firmy, spojené s pronájmem tohoto objektu, proto od tohoto roku

provozoval firmu jen pan Česlav Kolek samostatně. V pronájmu měl nadále již uvedené

2 skladovací objekty, jeden v Albrechticích a druhý v Horní Suché. Vozový park byl vybaven

5 auty. Počet zaměstnanců vzrostl na 6 pracovníků, roční obrat vzrostl na 39 milionů Kč.

Šicí dílna SLUNÍČKO

Paní Alena Skopalíková zahájila činnost v této provozovně v březnu 1993. Ochranná

známka „Sluníčko“ existovala již od roku 1991 v Karviné. V uvedeném roce však majitelka

firmy začala využívat prostory v bývalém domu pana Wawreczky na Stonavské ulici, který

také za totalitní vlády sloužil jako ubytovna Vietnamců, když objekt přešel do vlastnictví

Ostravsko-karvinských dolů, nebo do rukou firmy Kovony - Karviná.

V dílně pracovalo zprvu jen 8 švadlen, jejichž počet se do roku 1996 rozrostl na 26.

Šilo se zde především dětské oblečení od kojeneckého až po velikost 150, celkem asi

200 druhů výrobků.

Asi v roce 1995 vznikla při této dílně i prodejna smíšeného zboží „Sluníčko“, která

zde však příliš neprosperovala, nejspíše proto, že se nacházela na okraji obce, kde nebylo

mnoho zákazníků. 

Dva propagační letáky firmy viz dokumentace 3131 - 2.

Firma „BAF“ (Badura František)

Od roku 1990 si založil dílnu v zadní části statku Bělehrad, v místě bývalé kovárny

statku pan František Badura. Zprvu pracoval 2 roky sám. Od roku 1992 s l zaměstnancem,

počet zaměstnanců postupně zvětšoval až na 14 v roce 1997. Firma se zaměřovala hlavně

na autodopravu, zemní práce, autoopravářství i kovovýrobu. Dokumentace 3334.

 

Služby

Zdravotnictví

Obvodní lékaři
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V roce 1995 fungovali na místním zdravotnickém středisku 2 obvodní lékaři.

Paní MUDr. Barbara Monczková ordinovala jako praktická lékařka, vždy v pondělí, úterý,

čtvrtek a pátek od 7 do 12 hodin a ve středu od 13 do 16 hodin.

Nový praktický lékař, pan MUDr. Ján Maťko, zde od 16. 1. 1995 uvedl do provozu

druhou ordinaci, která byla otevřena vždy v pondělí a úterý od 15 do 17 hodin, ve středu

od 6 do 9 hodin a v pátek od 14 do 16 hodin. Dokumentace 3104.

Tímto došlo ke zkrácení čekací doby na ošetření v původní jedné ordinaci praktického

lékaře.

Zubní ordinace

Při místním zdravotnickém středisku fungovala v roce 1995 jedna. Lékařka,

paní MUDr. Jaroslava Vichrová, zde ordinovala vždy v pondělí a ve středu od 7 do 17 hodin,

v úterý od 7 do 14 hodin, ve čtvrtek  od 7 do 12,30 hodin a v pátek od 7  do 12 hodin.

Ortopedická ambulance

V ní ordinoval pan MUDr. Ján Korda pouze l krát týdně, a to v úterý od 14

do 16 hodin. Ordinaci měl společnou s dětskou v přízemí zdejšího zdravotního střediska

a ošetřoval zde děti i dospělé. Dokumentace 3104.

Dětská ambulance

Fungovala jako v roce 1994, beze změny.

Gynekologická ambulance

Také zde byly ordinační hodiny i lékař beze změny jako v roce minulém.

Rehabilitační oddělení

Bylo v péči paní Elžběty Baranové po loňském zprivatizování beze změny. Pacienti

byli vždy předem objednáváni na smluvenou hodinu, takže nemuseli dlouho čekat, než přišli

na řadu. Procedury zůstaly stejné jako v roce minulém. Otevřeno bylo vždy v pondělí od 7

do 15 hodin, v úterý a ve čtvrtek od 7 do 14 hodin, ve středu od 7 do 16 hodin a v pátek od 7

do 13 hodin.

 Lékárna
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Měla své místo i vhodné uplatnění v přízemí místního zdravotnického střediska.

Od 1. 2. 1995 přešla do podnájmu paní Mgr. Evy Kalinové. Otevírací doba v ní byla vždy

v pondělí, úterý a čtvrtek od 8 do 16  hodin, ve středu od 8 do 16,30 hodin a v pátek od 7

do 13 hodin.

Dům s pečovatelskou službou

V roce 1995 bylo v tomto místním sociálním zařízení umístěno 11 osob a v tomto

počtu byl l manželský pár. V uvedeném roce byla na návrh sociální a zdravotnické komise

obecní radou snížena sazba na pobyt v tomto zařízení od ledna1995. Obec zajišťovala i

donášku obědů dalším 12 občanům, kteří nebyli v tomto zařízení umístěni, a to dokonce

za 2 Kč za l oběd.     Dokumentace 3158.

Prodejny

Jednota – Jedność

Z této dřívější monopolní společnosti v Albrechticích zůstala v roce 1995 již jen jedna

prodejna (dříve nejlukrativnější a nyní i tato v úpadku) v nákupním středisku v přízemí, jako

prodejna potravin a zeleniny a odděleně prodejna masa a masných výrobků. V roce 1995

zrušila Jednota -  Jedność zde v 1. patře se nacházející doposud dobře prosperující prodejnu

domácích potřeb elektrických spotřebičů, elektroinstalačního materiálu, prádla, oděvů

i metrážního textilu, galanterního zboží, obuvi, záclon, koberců a podlahových krytin. Takto

na čas osiřely prostory v 1. patře tohoto objektu a začaly úvahy o jejich dalším využití.

O jejich pronájem se začala zajímat firma ETA pro skladiště svých elektrospotřebičů,

současně i pro prodejnu.

Toto opatření Jednoty přijímali zdejší občané nemile, poněvadž nákup domácích

potřeb zde měli po ruce. Někteří soukromí podnikatelé se snažili tento nedostatek nahradit

rozšířením sortimentu jimi nabízeného zboží, ale zatím se to žádnému nepodařilo v  takovém

rozsahu, jak to bylo v tomto nákupním středisku. Textil a galanterie se začal prodávat v nově

zřízené prodejně u objektu šicí dílny, paní Aleny Skopalíkové, v bývalé ubytovně Vietnamců

na Stonavské ulici, v severní části obce. Některé z tohoto zboží začal nabízet ve svém butiku

pan Szostok na Hlavní ulici v centru obce, galanterní zboží, suvenýry, tabákové výrobky

a jiné.Také v  přízemí objektu pod restaurací na novém sídlišti bylo k dostání drogistické

zboží, papír a jiné. Dokumentace 3139.
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Jednota - Jedność zorganizovala na 18. 10. 1995 v 16 hodin do sálu Dělnického domu

v Albrechticích setkání jubilantů spojené s pohoštěním. Jednalo se zřejmě o jednu

z posledních akcí toho druhu, které toto družstvo občas pro své členy pořádalo. Nasvědčovala

tomu nepochybně i pozvánka no toto setkání, když měla spíše vzhled parte, jaká se posílala

u příležitosti pohřbu příbuzným a známým. Dokumentace 3160.

Ke zprivatizování samoobsluhy Jednoty - Jedność na Pacalůvce došlo již v červnu

1993. Jejím novým majitelem se stal pan Břetislav Vavrečka. Později se k podnikání zde

připojil pan Miroslav Zajac a tak zde vznikla od září 1995 firma Rosimex s ručením

omezeným, na Srnčí ulici v osadě Pacalůvka v Albrechticích. Objekt dřívější samoobsluhy byl

v privatizaci odkoupen novými podnikateli. Prodejna masa, která zde dříve fungovala, byla

převedena do pravé části objektu. Z levé části objektu, kde se dříve prodávalo maso noví

majitelé zřídili prodejnu drogistického zboží a ve střední části toho objektu byla zachována

samoobslužní prodejna potravin, včetně zeleniny tak, jak tomu bylo dříve. Zde je možno

konstatovat, že nová firma Rosimex sortiment nabízeného zboží oproti dřívější

Jednotě - Jedność rozšířila.

Ostatní prodejny potravin zůstaly stejně tak, jak bylo uvedeno již v roce 1994, přičemž

nejvíce prosperovala prodejna pana Miczky, umístěná v bývalém, nyní nově adaptovaném,

objektu bývalé samoobsluhy Jednoty na starém sídlišti. Byl zde zastoupen v obci nejširší

sortiment potravinářských výrobků. Prodejna fungovala jako samoobsluha. V prodejně byl

umístěn samostatný pult se zeleninou, u něhož obsluhovala zákazníky prodavačka. Většina

zeleniny se totiž musela vážit dle přání zákazníka, stejně jako maso a masné výrobky,

pro které byla oddělena prodejna v severní části tohoto objektu. Jižní část tohoto objektu,

kde se kdysi prodávala zelenina, byla nově, tímtéž majitelem, stylově upravena na pivní bar

se samostatným vchodem z jižní strany. V létě zde bylo možné i posezení venku u stolů

opatřených v případě potřeby slunečníky - stínidly. 

Ceny některých produktů a výrobků na konci roku 1995:

l kg obyčejného chleba   9,5 Kč

l kg žitného chleba (komisárek, moskevský) 11,5 Kč

l kus obyčejného rohlíku   1,1 Kč
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l kg mouky hrubé   7,8 Kč

l kg mouky polohrubé   7,3 Kč

l kg mouky hladké   5,4 Kč

l balení sardinek 13,5 Kč 

   (a výše i větší balení)

l litr stolního slunečnicového oleje 40,0 Kč

l balení listového těsta 14,0 Kč

l kus vajíčka    2,0 až 2,2 Kč

l litr mléka polotučného   9,5 Kč

250 ml smetany (v balíčku)   7,2 Kč

1/4 kg pokrmového tuku Lukana   9,0 Kč

l balíček (s pěti kolečky) syrečků olomouckých   7,5 Kč

hroznové víno l kg 45,0 Kč

l kg cibule 10,0 Kč

l kg brambor stolních (v drobném)     9 až 10,0 Kč

l kg jablek od 15 do 25 Kč

l kg mandarinek   26 až 27,0 Kč

l kg pomerančů 25,0 Kč

l kg papriky, lusky 45,0 Kč

l kg citronů      27 až 29 Kč

1/4 kg sušených fíků   25 Kč

l balíček mleté papriky (červené)            10,7 Kč

l balíček Vegety (polévkové koření) 34,0 Kč

100 g kakaového prášku 11,5 Kč

100 g kakaa instant 18,5 Kč

Zlaté oplatky s ořechovou náplní, 1 balíček   12,0 Kč

150 g mléčné čokolády 19,5 Kč

balíček sušenek Prince 14,2 Kč

l litr bílého vína 47,0 Kč

1 kg vepřové kýty 133 až 139 Kč

l kg vepřové kotlety 123 až 128 Kč

l kg vepřová plec 128 Kč

l kg vepřové koleno     44 Kč

l kg vepřový krček   96 Kč
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l kg vepřový bůček                       68 Kč

l kg hovězí kýta                132 Kč

l kg hovězí krk              107 Kč

l kg hovězí klížka                    107 Kč

l kg hovězí na polévku s kostí             66 Kč

l kg pravé svíčkové hovězí              320 Kč

l kg jelit (černých, s krví)              40 Kč

l kg kapra (živé váhy)                     56 Kč

Ceny obilí nabízené Slezskou agrární společnosti, na statku Bělehrad v Albrechticích:

l q pšenice 340 Kč

l q ječmene 320 Kč 

l q ovsa 320 Kč

l q brambor (stolních) 750 Kč

l kg pohanky                     25 Kč

     v obchodě 27,5 Kč

l kg máku                       30 Kč

    v obchodech 60 Kč

l kg vlašských ořechů, neloupaných     v obchodech 45 Kč

l kg vlašských ořechů, loupaných     v obchodech 140 Kč

100 g lněného semene potravinářského     v obchodech 9,2 Kč

Náklady na svatební hostinu pro 20 osob v restauraci činily v roce 1995

cca 10 000 Kč, stejně tolik činily v té době náklady na vystrojení ženicha nebo nevěsty

ke svatbě.

Leták o sazbách za elektrickou energii pro domácnosti v letech 1991 - 5.

Dokumentace 3142.

Zpráva o cenách vodného a stočného v Albrechtických listech číslo l, 1995.

   Dokumentace 3104, 3l46 a 3109.
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Kterak se také prodávalo a nakupovalo v letech 1994 – 5. Dokumentace 3143.

V roce 1995 podražily také ceny osobních aut, například Felicie LX z dosavadních

209 700 Kč na 215 990 Kč a typ GLX z dosavadních 224 900 na 231 650 Kč.

V zimním období 1994 - 5 se začal projevovat nedostatek brambor, zapříčiněný

celkovou neúrodou kvůli abnormálnímu nedostatku vláhy v letním období roku 1994 a také

i proto, že zemědělci po přebytku této plodiny v  roce 1993 značně omezili plochy osázené

bramborami.

Byly i potíže s dovozem brambor ze zahraničí, poněvadž i tam byla neúroda. Ceny

brambor se proto vyšplhaly v obchodech do závratných výšek, takže převyšovaly i ceny

tropického ovoce, l kg brambor se prodávalo různě v ceně od 14 do 24 Kč. Pro srovnání

pomeranče se v té době prodávaly v ceně od 16 do 22 Kč a banány od 18 do 22 Kč. ;

Cena za chovnou krávu v roce 1995 činila až 150 000 Kč.

Další služby:

Od 1. 8. 1995 začala fungovat Zastavárna a Bazar v pronajatých místnostech bývalého

holičství a kadeřnictví, v přízemí pod restaurací na novém sídlišti. Provozovatelem byl

pan Otmar Brudný z Českého Těšína. Místnosti byly v ekonomickém pronájmu.

Otevírací doba zde byla od 9 do 12 a od 13 do 18 hodin, od pondělí do pátku.

Protože se prodejna pronajímateli zde nerentovala (vysoké nájemné a malý zájem

občanů), byla od listopadu 1995 zrušena.

Prodejna smíšeného zboží a květin "Na kopci" v osadě Rakovec, otevřena v roce 1995

provozovatelkou paní Hanou Langrovou. Albrechtice, popisné číslo 24.

Firma TREND byla založena paní Irenou Nevřelovou v roce 1995 v červnu

s prodejnou umístěnou v adaptované místnosti dřívější stáje na statku Bělehrad

v Albrechticích. Prodejna se zaměřovala na nabídku levných oděvů (takzvaný „Second

hand“). Prodejní doba zde byla od pondělí do pátku, od 13 do 17 hodin.
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Protože tato prodejna byla umístěna v ústraní a byl zde malý obrat, byla od srpna 1995

zrušena. Dokumentace 3106.

Firma pan Karel Šťastný nabízela v roce 1995 převíjení elektrických motorů.

Albrechtice 244. Dokumentace 3107.

Firma LABR na Hornické ulici číslo 659 v Albrechticích nabízela v Albrechtických

listech své služby - dekorativní nástřiky Variopaint a jiné, také montáže žaluzií.

Dokumentace 3107 - 3109.

 

Firma Jan Beseda na Kostelní ulici 547 v Albrechticích nabízela od roku 1995

řezbářské práce, úpravy starožitného nábytku, opravy pažeb loveckých zbraní a úpravy

anglickým lakem, vždy v úterý a v pátek od 16 do 19,30 hodin.

Zprávy občanům o prodeji zemědělských produktů, o postgraduálním studiu,

o kvalifikačním školení, o nákupu a prodeji akcií, o nabídkách montáže žaluzií,

o zahradnických službách firmy Křižánek na Pardubicích, o prodeji tapet, o půjčování

videokazet, o penzijním připojištění, o nabídce projektových prací firma Ing. Ivo Zdražil,

o dotacích na ekologické vytápění a o uzávěrce příspěvků pro Albrechtické listy, to vše

v Albrechtických listech,číslo 1, 1995.  Dokumentace 3104 a 3106.

Albrechtické listy seznamovaly rovněž občany o zřízení expozitury Okresního úřadu

Karviná pro sociální věci v Havířově, pod níž spadaly i Albrechtice. Také všeobecná

zdravotnická pojišťovna zřídila pro občany z Albrechtic pobočku v Českém Těšíně, dále

dopravní inspektorát a pasové oddělení zřídily své pobočky v Havířově, čímž bylo sledováno

usnadnění vyřizování příslušných záležitostí našich občanů.

Dokumentace 3105 - 3106, 3153 - 3154.

Upozornění občanů na termíny splátek daní. Dokumentace 3105.

V Albrechtických listech byli občané upozorněni na přemístění úřadovny všeobecné

zdravotnické pojišťovny z Českého Těšína do Havířova do budovy Úřadu města Havířova.

Přemístěno bylo i pracoviště katastrálního úřadu pro obec Albrechtice z Karviné do  Havířova

- Bludovic na Jiráskovou ulici, s platností od 3. 7. 1995.          Dokumentace 3107, 3150 - 1.
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Zpráva o zahájení činnosti konzultačního střediska Sdružení pro životní prostředí

zdravotně postižených v České republice pro okres Karviná se sídlem na Lípové ulici

v Havířově, úřední dny i pro občany z Albrechtic byly stanoveny na každé sudé pondělí od  9

do 12 hodin, počínaje 10. 4. 1995.             Dokumentace 3106.

Oznámení o právnické poradně, v níž mohli místní občané i podnikatelé vyřizovat své

právní problémy, vždy ve čtvrtek od 15 do 17 hodin. JUDr. Marcela Žoričová z Havířova

úřadovala v uvedenou dobu na místním obecním úřadě.   Dokumentace 3108 - 3109.

Překladatelská služba

Učitelka ve výslužbě, paní Eva Dindová, z Albrechtic, popisné číslo 290, nabízela

překladatelskou službu z němčiny, jakož i vyučování v kurzech němčiny v Albrechticích.

Albrechtické listy číslo 5, 1995. Dokumentace 3108.

Autoškola

Ve 3. čísle Albrechtických listů, 1995 uveřejnila Autoškola A. Pollaka z Havířova

oznámení, že uspořádá v Albrechticích kurz pro řidičská oprávnění skupiny M, A, B, C.

Zahájení kurzu bylo stanoveno na 22. 6. 1995 v sálu hasičské zbrojnice v Albrechticích.

Dokumentace 3106 - 3017, 3140.

Informace o poskytování sociálních podpor. Albrechtické listy, číslo 4/1995.

Dokumentace 3107, 3109.

Informace Společnosti finančních poradců o službách, poskytovaných touto

spořitelnou, dříve označovanou jako Kampelička. Albrechtické listy, číslo 5/1995.

Dokumentace 3108.

Upozornění finančního oddělení obecního úřadu na změnu daňových poplatků

z pozemků na daňové úlevy při přechodu na ekologické vytápění a jiné. Albrechtické listy,

číslo 6/1995. Dokumentace 3109.

Upozornění na zvýšení poplatků za odvoz komunálního odpadu. Albrechtické listy,

číslo 6/1995. Dokumentace 3109.
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Reklamy firmy PAMOL, karosárny automobilů firmy Jan Chmiel, společnosti

Interpreter investment, která měla úřední hodiny vždy v pondělí od 15,30 do 17 hodin

na místním obecním úřadě. Dokumentace 3105.

Inzerát o prodeji ekologických briket firmy B.V.B. s ručením omezeným ze Šenova.

Albrechtické listy, číslo 4/1995. Dokumentace 3107.

Inzerát obecního úřadu v Albrechtických listech, číslo 4/1995 na odprodej obecního majetku

(žacího motorového stroje, 2 motorových sekaček značky TERRA a PARTNER.

Dokumentace 3107.

Oznámení o změně úředních hodin na obecním úřadě v souvislosti s celostátními

změnami, platnými pro všechny ústřední a územní orgány státní správy a to na pondělí

a středu od 8 do 17 hodin. Dokumentace 3109.

Dokumentární zprávy, uveřejněné v Hlasech Havířova 27. 4. 1995 svědčící o změnách

v naší společnosti po tak zvané „sametové revoluci“ v  roce 1989, zejména o problémech

ve službách. Dokumentace 3047.

Skládka komunálního odpadu DEPOS v Horní Suché, která byla určena i pro obec

Albrechtice byla uvedena do provozu 6. 1. 1995.    Dokumentace 3087 - 3091, 3108.

Poštovní úřad

Údaje o počtu podaných zásilek na poště v Albrechticích v roce 1995:

doporučených zásilek 7 799 kusů

zásilky na dobírku se neevidovaly

balíků   823 kusů

cenných psaní   106 kusů

peněžních poukázek         17  777 kusů

sázenek se sázkovými soutěžemi          23 685 kusů

telegramů   193 kusů
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uskutečněných hovorů ve veřejné telefonní hovorně    l 175 kusů

Počty dodaných zásilek v roce 1995:

doporučených zásilek 20 457 kusů

balíků   3 549 kusů

dobírek   2 425 kusů

cenných psaní      316 kusů 

peněžních poukázek vyplaceno   9 867 kusů

důchodů 10 597 kusů

sázkových výher   3 844 kusů

telegramů dodáno      194 kusů

V počtu zaměstnanců na místní poště došlo ke snížení o 2 pracovníky oproti loňskému

roku. Takže stav zaměstnanců v roce 1995 činil 13 osob.

Předplatitelů denního tisku a časopisů v roce 1995 bylo 153 457, rozumí se

předplacených titulů novin a časopisů úhrnem. Ve stejném roce bylo na místní poště prodáno

40 860 novin a časopisů.

U místní pošty došlo v hodinách pro styk s veřejností oproti roku 1994 jen k malé

změně, a sice ve čtvrtky byla prodloužena doba ze 17 na 18 hodin.

Informace TELECOMU albrechtickým občanům, kteří měli zájem o zřízení telefonní

přípojky v Albrechtických listech číslo 3/l995. Dokumentace 3106.

Informace České pošty o postžírovém účtu. Albrechtické listy číslo 5/1995.

Dokumentace 3108.

V roce 1995 došlo k výraznému zvýšení cen poštovného, a sice v průměru o 21 %.

Například na pohlednici se platilo o l Kč více, tudíž 3 Kč, na obyčejný dopis o 0,6 Kč více,

tedy 3,6 Kč, na poštovní poukázku typu c do 200 Kč činil nově poplatek 10 Kč, nad 200 Kč

do 1000 Kč pak 16 Kč. U zasílaných balíků do 5 kg se zvýšila cena z dosavadních 12

na 20 Kč a příplatek na doporučenou zásilku se zvedl z 5 na 6 Kč. Za obyčejný telegram

s 10 slovy se nově platilo o 7 Kč více, to je 25 Kč.
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U telefonních hovorů se zvýšil poplatek z 1,6 Kč na 1,9 Kč za l impuls. Telefonní

paušál za použití samostatné telefonní stanice vzrostl z 52,2 Kč na 70 Kč. Současně došlo

i ke krácení impulsů na 4 minuty v době silného provozu mezi 7 a 16 hodinou a prodloužil se

na 8 minut v ostatních hodinách. Současně došlo ke zlevnění některých mezinárodních

hovorů, hlavně se Spojenými státy americkými a s Kanadou o 7 %.

Dokumentace 3147 - 3149, 3157.

Oznámení České spořitelny, akciové společnosti, o službách, které poskytovala

občanům. Dokumentace 3141.

Vzorek spěšninového listu, používaného v  roce 1995 a důkaz poplatku za avízo

telegramem v místě, to je z nádraží v Albrechticích na popisné číslo 187 v osadě Zámostí

v Albrechticích. Poplatek činil 31 Kč! Dokumentace 3138.

Autobusová doprava

I v  roce 1995 se nadále projevovaly problémy v autobusové dopravě, když jejich

provozovatelé omezovali spoje. A příčiny? Především byrokratické přístupy a metody v  řízení

této dopravy, jakož i neustálý, plíživý růst nákladů (cen pohonných hmot, mazadel,

náhradních součástek a jiných). Rovněž solení komunikací v zimě nepochybně splňovalo

přání výrobců autobusů na lepší odbyt vozidel, když jejich koroze, podporovaná solí

způsobovala rychlejší obměnu provozního parku a nejen autobusů. Solení komunikací

způsobovalo i rychlejší zhoršování stavu vozovek a v neposlední míře mělo vliv i na okolní

přírodu (zasolování).

Stoupající ceny jízdného způsobovaly i úbytek cestujících, poněvadž nebylo málo

těch, kteří sedli raději na bicykl nebo použili osobní auto, a našli se i takoví, kteří si ten

kousek zašli pěšky podle rozšířeného hesla „pohybem, či sportem ke zdraví“.

Dokumentace 3105, 3109.

Článek o cenách jízdného v autobusech v roce 1995. Dokumentace 3145.

U místní hromadné dopravy se od nového roku 1995 zvýšila opět cena o l Kč, a to na 6

Kč. Stouply ceny jízdného i v příměstské dopravě. Dokumentace 3156.



105

Železniční doprava

Některé údaje o místní železniční stanici:

V roce 1995 zaměstnávala železniční stanice Albrechtice 15 lidí. Výchozích vlaků

z této stanice v roce 1995 bylo 478, končících pak 372.

Počet tranzitních nákladních vlaků, které v roce 1995 stanicí jenom projely, bylo

10 614.

Počet osobních vlaků, které v uvedeném roce stanicí projely, bylo 19 737 a rychlíků,

které stanicí zpravidla jen projížděly a nezastavovaly, zde bylo 4 015.

V roce 1995 bylo ve stanici naloženo 52 vozových jednotek, to bylo v tunách l 603.

Vyložených vozových jednotek v této stanici bylo 126, celkem se 4 778 tunami.

Ve stanici bylo v roce 1995 vydáno 37 455 lepenkových jízdenek a psaných bylo 822.

Od května 1995 vzrostly ceny jízdného v železniční dopravě v průměru o 55,3 %

na delších vzdálenostech a na kratších až o 200 %.           Dokumentace  3148  -  3149.

Celková tržba z přepravy cestujících za rok 1995 ve stanici Albrechtice činila

623 210 Kč.

V roce 1995 zavedly dráhy nový typ jízdenek. Dokumentace 3304.

Celková tržba z nákladní přepravy v roce 1995 činila ve stanici Albrechtice

436 857 Kč.

V roce 1995 nedošlo ve stanici k žádným inovacím.

Kultura

Místní knihovna, činnost v roce 1995:

Knižní fond:

Počet knihovních jednotek celkem 9 195,

z toho v polském jazyce 2 939.

Výše dotace na nákup knih celkem 41 828,70 Kč, 

na nákup časopisů 5 457,55 Kč.

Počet získaných svazků 467.

Počet odebíraných časopisů   15.

Vzdělávací a výchovné kolektivní akce: 
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Besedy a knihovnické lekce (jen pro mládež do 14 let)   6, 

další kulturně výchovná činnost 21.

Rozpis uskutečněných knihovnických lekcí:

Mateřské školy 2 lekce, účast 37 dětí,

základní škola, druhé třídy 2 lekce, účast 31 dětí,

základní škola, 3. a 4. Třídy 1 lekce, účast 11 dětí.

Výpůjční činnost 17 837 knižních jednotek.

Čtenáři celkem 351,

z toho mládež do 14 let 125.

 

Zdroje financování:

Tržby z hlavní činnosti, zisk z vedlejší činnosti, příspěvek z rozpočtu obce a sponzorské

příspěvky.

Publikační činnost:

l článek do Albrechtických listů. 

Zpráva o činnosti Místní knihovny v Albrechtických listech, číslo 1/1995.

Dokumentace 3104.

Zpráva o výstavě knih, kterou pořádal Okresní archiv z Karviné od 30. 9. 1995,

uveřejněná v Albrechtických listech, číslo 3/1995. Dokumentace 3106.

Kulturní činnost v roce 1994 – 5

V roce 1994 byla kulturní činnost zajišťována do l. 3. 1994 Osvětovou besedou. Tato

totiž byla k tomuto datu zrušena a její agenda i pracovnice přešla do resortu obecního úřadu,

jako oddělení kultury.

Všeobecně se její činnost zaměřovala na pořádání kurzů promítání filmů pro děti,

zajišťování kulturních akcí pro děti, jako loutková představení v mateřské i základní škole,

výchovné koncerty, kulturní akce pro starší občany ve spolupráci se Sborem pro občanské

záležitosti, varhanní koncerty a podobně.
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V roce 1994 se uskutečnilo celkem 55 filmových představení pro děti mateřských

a základních škol v sálu místní hasičské zbrojnice, jichž se zúčastnilo celkem 2 267 dětí. 

Pokračovalo se v tradici hudebního kurzu pro děti. Na klavír vyučovala lektorka paní

Kroliczková 3 děti, ale jen do pololetí. Po prázdninách již tento kurz nepokračoval

pro nezájem o výuku. Obec však zajistila ve spolupráci se základní hudební školou v Českém

Těšíně a se základní školou v Albrechticích výuku hudební výchovy v základní škole, kterou

zajišťovali lektoři základní umělecké školy z Českého Těšína. 

Dále pokračoval kurz německého jazyka, který vedla místní lektorka, paní učitelka

Dindová, Ve školním roce 1994 - 5 jej navštěvovalo 41 účastníků.

Ve spolupráci s mateřskou školou se uskutečnilo 5 představení loutkového divadla

„KRUH“z Havířova pro děti mateřské školy a děti 1. a 2. třídy základní školy s účastí

467 dětí. Dále l divadelní představení pro žactvo 2. stupně základní školy s účastí 91 dětí.

Dětem mateřské školy byl určen koncert - hudební pořad Jany Matysové (18. 4. 1994),

kterého se zúčastnilo 81 dětí. Dále 2 výchovné koncerty (12. 5. 1994) v základní škole určené

pro děti mateřské školy a 1. stupně obou místních základních škol a pro 2. stupeň základní

školy, jichž se zúčastnilo 457 dětí.

Dětský den se konal 28. 5. 1994 v areálu na Zámostí. Ten organizovalo sdružení

Rodina a škola při základní škole a Macierz szkolna při základní škole s polským jazykem

vyučovacím. Občerstvení zajišťovala firma Kolek-Feber. Obec zajistila kulturní pořad -

vystoupení skupiny country TERČ a k tanci a poslechu hrála hudební skupina FORUM.

Na Setkání s důchodci, které organizoval Sbor pro občanské záležitosti, zajišťovala

obec kulturní vystoupení Josefa Kobra.

V římsko-katolickém kostele se konal 30. 12. 1994 varhanní koncert v podání pana

profesora Rybky, s účasti 145 občanů.

Veškerý inventář Osvětové besedy byl po 1. 3. 1994 převeden na obec, která dále

rozhodovala o jeho využití, respektive o odprodeji nevyužitých věcí.

Pracovnice oddělení kultury, paní Věra Koková, spolupracovalo s aktivem Sboru

pro občanské záležitosti při přípravě akcí jako Setkání s důchodci, návštěvách v Domovech

důchodců, v Domě s pečovatelskou službou, ukončení docházky v mateřských a základních

školách, při zahájeních a ukončeních školního roku a podobně.

Akce uskutečněné v roce 1995:
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 promítání filmů pro děti mateřských a základních škol v sálu hasičské

zbrojnice
 kurs německého jazyka
 loutková představení (divadlo KRUH) dětem mateřské školy a dětem

1. a 2. třídy základní školy
 kulturní program pro Dětský den (3. 6. 1995)
 kulturní program pro setkání s důchodci
 výchovný koncert pro žactvo základních škol
 koncert pěveckého souboru v evangelickém kostele
 varhanní koncert v římsko-katolickém kostele

Filmových představení pro děti bylo v tomto roce celkem 59, celkem se jich zúčastnilo

2 576 dětí. Účast na jednotlivých představeních byla závislá na účasti dětí ve školní družině

a v mateřské škole. Zájem o představení z řad dětí, které nechodily do družiny, byla

minimální. Náklady na půjčovné filmů včetně daně z přídatné hodnoty a poštovného činily

v roce 1995 celkem 6 676,5 Kč. Výtěžek ze vstupného na filmová představení činil 4 998 Kč.

Dokumentace 3107.

Kurz německého jazyka navštěvovalo celkem 36 dětí a 6 dospělých.

Dokumentace 3108.

Kulturně-společenských akcí pro děti mateřských a základních škol bylo v roce 1995

celkem 11, a to: 

7. 2. 1995 - dvě představení loutkového divadla „Tři zlatá vlasy děda Vševěda“ s účastí

84 a 87 dětí

10. 2. 1995 - dvě divadelní představení divadla „KRUH“ z Havířova s účastí 71 a 85 dětí

26. 4. 1995 - vystoupení žáků základní umělecké školy z Havířova „Vonička“ v tělocvičně

základní školy pro děti mateřské a základní školy s celkovou účastí 428 dětí

27. 4. 1995 - předehrávky žáků základní umělecké školy Český Těšín v tělocvičně základní

školy s účastí 450 dětí
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7. 5. 1995 - zajišťovala obec mimo jiné koncertování dechového orchestru při pietním

aktu u příležitosti 50. výročí ukončení 2. světové války a s tím spojeným

odhalením pamětní desky obětem fašismu Dokumentace 3174 – 3183.

3. 6. 1995 - se konal v areálu na Zámostí Dětský den, na němž obec zajišťovala kulturní

pořad ze Studia Lídy Trnkové z  Brna, tento se však kvůli výpadku elektřiny

neuskutečnil Dokumentace 3168.

Dětského dne se zúčastnilo cca 150 účastníku, kteří však pro nepřízeň počasí

jen přicházeli a zas odcházeli. Věcné ceny pro soutěžící děti, respektive

finanční příspěvky na tuto akci poskytly firmy: Sluníčko, Bernatík, Gaskontrol,

Gemont a Franek.

19. 6. 1995  - vystoupili členové Studia Lídy Trnkové v programu „Strašidla z hradních

věží“ na nádvoří základní školy, toto vystoupení bylo víceméně náhradou

za nevydařený Dětský den, představení shlédlo 295 dětí obou místních

mateřských a základních škol

25. 6. 1995 - vystoupil v římsko-katolickém kostele pěvecký soubor Collegium

Canticorum, které bylo zdarma, poněvadž se jednalo o přípravu souboru

před zájezdem do zahraničí  Dokumentace 3106 a 3200.

4. 10. 1995 - vystoupil v kulturním programu na Setkání s důchodci, které organizoval

Sbor pro občanské záležitosti, člen Státního divadla Ostrava pan Handl

a zpěvák A. Bracháček, akce se zúčastnilo 110 občanů Dokumentace 3165.

6. 11. 1995 - byla uskutečněna 2 divadelní představení divadla J. Daňhela z Tábora pro děti

mateřské školy a l. a 2. třídy základní školy s účastí 172 dětí

7. 2. 1995 - se konal v římsko-katolickém kostele v Albrechticích varhanní koncert Aleše

Bárty za účasti cca 180 občanů, výtěžek z dobrovolného vstupného 2 630 Kč

byl věnován římsko-katolickému úřadu v obci na opravu varhan, která byla

provedena v měsíci červenci a srpnu 1995

Dokumentace 3169 - 3172, 3108 – 3109.
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Z celkově plánovaných nákladů na tyto akce 38 900 Kč bylo vyčerpáno 30 891 Kč.

Na vstupném bylo vybráno 5 581 Kč mimo dobrovolné vstupné z varhanního koncertu.

Při výběru všech těchto akcí se muselo vždy přihlížet ke skutečnosti, že se tyto mohly konat

buď jen v tělocvičně školy, v mateřské školce nebo v areálu na Zámostí. Po dokončení úprav

sálu v Domě Polského svazu kulturně osvětového, u něhož bylo i jeviště, bylo možno počítat

i s jeho využíváním.

  

Plastika „Květ života“

V roce 1995 se konečně dostala k realizaci oprava poškozené plastiky „Květ života“

autora pana Květoně, která původně byla umístěna na prostranství před restaurací na novém

sídlišti v Albrechticích.

Obecní zastupitelstvo totiž rozhodlo ponechat plastiku v obci a hledalo firmu, či

osobu, která by dílo byla schopna opravit. Konečně se našlo řešení ve spolupráci s panem

Klimošem, kterého za své nepřítomnosti navrhl vlastní autor této plastiky, pan Květoň.

Poškozené dílo bylo dopraveno do dílny firmy Kovovýroba Chmiel - Branný

ve Stanislavicích. Pan Klimoš dodal na opravu ze své zásoby potřebný barevný plech a vlastní

opravu pak provedl ve spolupráci s panem Branným. Náklady na opravu činily cca 35 000 Kč,

které šly na konto poškoditele. Pan Klimoš jako odborný poradce také posoudil návrh nového

umístění plastiky v prostoru mezi novou základní školou a hřbitovem u starého kostela a

uznal, že místo se mu jeví jako vhodné.

Ještě ke kulturním akcím v obci

V římsko-katolickém kostele pořádal místní obecní úřad ve spolupráci s  farním

úřadem dne 7. 12. 1995 Varhanní koncert mistra Aleše Bárty, v němž zazněly skladby

J. Segera, J. S. Bacha, C. Franka, L. Böellmanna a O. Messiaena. Úvodní slovo přednášel

fraštátský děkan páter Petr Černota. Na konec se přišel koncertní mistr vděčným posluchačům

představit z  kůru dolů, kde mu jménem obecního úřadu poděkoval za vystoupení starosta

obce, pan Juraj Legindi a předal mu kytici. Varhanní koncert sponzorovali 2 místní

podnikatelé firma Miczka a firma Bernatík.    Dokumentace 3108, 3169 - 3172.

Přednáška o Medžugorje v Chorvatsku
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V pátek 17. 3. 1995 odpoledne po mši svaté se ve zdejším římsko-katolickém kostele

uskutečnila přednáška pana Dr.  Františka Mrázka z Prahy s promítáním DIA pozitivů

o poutním místě Medžugorje v Chorvatsku ve spojitosti se zázraky, které tam byly

zaznamenány.

Vzpomínka na albrechtického rodáka

V srpnu 1995 se konala slavnostní vzpomínka v místním evangelickém kostele

augsburského vyznání na význačného albrechtického rodáka, profesora Karla Michejdu.

Slavnosti se zúčastnili i význační veřejní činitelé, například biskup Pavel Anweiler z Bielska,

konzul Polské republiky v Ostravě Petr Tyrna, starosta obce Albrechtice a další.

Dokumentace 3107, 3192 - 3197.

Odhalení pamětní desky obětem fašismu

V neděli odpoledne, 7. 5. 1995 byla v  Albrechticích v parčíku u obecního úřadu

odhalena pamětní deska k  50. výročí ukončení 2. světové války připomínající rovněž oběti

fašismu. Přestože se jednalo o významnou událost, náležitě plakátovanou, zúčastnilo se jí jen

asi 30 účastníků, které na místě uvítala paní Ivona Guňková po státní hymně, která v  úvodu

zazněla. Hlavní projev pak přednesl starosta obce, pan Juraj Legindi, v němž zdůraznil čest

padlým minutou ticha. Poté byla pamětní deska odhalena. Na místě pak jednotlivé delegace

položily kytice.

Po ukončení slavnosti se účastníci pietní akce odebrali na fotbalové hřiště, na němž

shlédli utkání místního fotbalového mužstva s fotbalisty Města Albrechtice.

Dokumentace 3105, 3174 - 3176, 3179- 3183 a 3206.

Dva novinové články pojednávající o rozdílných přístupech obyvatelstva k dění, které

byly uveřejněny v Hlasech Havířova 18. 5. 1995, jsem zařadil do dokumentace obecní

kroniky číslo 3177, 3178. Z nich je možno vydedukovat stávající nálady lidí a s tím spojenou

i slabou účast na slavnostním odhalení pamětní desky v Albrechticích.

Zlepšení televizního signálu

V roce 1995 došlo k dalšímu zdokonalení signálu místního televizního vysílání –

Tv local Stonava i na naší obec. V tomto vysílání se často objevovaly i programy zaměřené

k problematice naší obce.   Dokumentace 3155, 3163.
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Výstřižek programu Tv local Stonava otištěný v Novinách Karvinska, tentokrát

i s oznamovaným videozáznamem albrechtického občana, pana Ing. Ježovicze o jeho

putování v Kostarice. Dokumentace 3164.

Pozvání na výstavu pořádanou Okresním archivem v Karviné o Úzkorozchodných

dráhách na Ostravsku a Karvinsku v době do 31. 3. 1995 a na výstavu fotografií Leonarda

Adamce týkající se Kaviné. Zahájení bylo 13. 12. 1995, což bylo uveřejněno

i v Albrechtických listech číslo 5/1995. Dokumentace 3109.

Pozvánka a plakát na slavnostní posvěcení obnoveného poutního chrámu Marie

Pomocné ve Zlatých Horách, 23. 9. 1995. Dokumentace  3198 - 3199.

Cirkusové představení

 Dne 5. 9. 1995 se uskutečnilo vystoupení cirkusu Pavliny v areálu na Zámostí

v Albrechticích. Na programu byly kovbojské hry, drezúra Šotlandských koní, artista

na volném válečku, akrobati na hrazdách, žonglérské hry, cvičené opice. Začátek představení

byl v 17 hodin. Vstupné pro děti do 6 let činilo 15 Kč a pro školáky a dospělé 30 Kč.

O Albrechticích v Hlasech Havířova

V květnu 1995 přinesly Hlasy Havířova celou stránku, týkající se dění v naší obci.

Dokumentace 3078, 3203.

Zpráva o návštěvě přátel z Norska

Albrechtické listy číslo 2/1995 přinesly zprávy o družební návštěvě přátel z Norska

ve dnech 27. až 31. 3. 1995. Dle dohody uzavřené v roce 1991, přijela k nám delegace přátel z

města Onsoy dále rozvíjet spolupráci v oblasti kultury, sportu a školství.

Dokumentace 3105, 3184 - 3191.

Novinová zpráva o možnostech kulturního vyžití organizací a spolků v naší obci.

Dokumentace 3166 - 3167.

Novinové zprávy o návštěvě vedoucího parlamentární komise Sejmu Polské republiky,

pana Leszka Moczulskiego v únoru v Albrechticích roku 1995. V Albrechticích s ním bylo
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uspořádáno setkání v Domě Polského svazu kulturně osvětového, kde se diskutovalo

o sociální problematice v souvislosti s právními česko-polskými dohodami.

Dokumentace 3051- 3152, 3105.

První vědecká publikace o těšínském nářečí

Novinová zpráva v Głosie Ludu z 8. 7. 1995 z pera Mariana Siedlaczka svědčí o tom,

že první vědecké práce o našem nářečí vyjde ve Spojených státech Severoamerických.

Pan Dr. Kevin J. Hannan, BA, MA, Ph.D je absolventem slavistiky na universitě v Texasu,

kde v současné době přednáší o ruské filologii. Koncem června 1995 ukončil sběr materiálů

pro publikaci „Hranice jazyka a totožnosti na Těšínsku“, která má do 2 let vyjít tiskem

v angličtině ve Spojených státech Severoamerických. Dokumentace 3034.

Historické památky v obci

 Ve školské a kulturní komisi bylo v jednáních pamatováno rovněž na historické

památky v obci a na jejich údržbu. Dokumentace 3074.

Problémy v pořádání kulturních pořadů

Kulturní život v obci procházel složitým obdobím, které nebylo zaviněno ani tak

samotnými tvůrci kultury, jako spíše různými „podnikateli“,  kteří ve svých vidinách

po rychlém zbohatnutí odrazovali spolky a organizace od pořádání společenských akcí svými

neúměrnými požadavky za jimi poskytované služby, zejména pronájmy.

Folklór

Lidové vyprávění o zbojnících z Albrechtic, kterak v obci loupili a kořist si schovávali

v márnici.

Stalo se to kdysi v Albrechticích. To zbojníci vydrancovali a vyloupili celou obec

a kořist uschovali v márnici na místním hřbitově, odkud si ji chtěli příští noc odnést

a uschovat ve svých skrýších.

Jeden odvážný chasník vypátral zbojnický úkryt na hřbitově a předsevzal si, že zloděje

o jejich lup připraví. Pro své jednání přemluvil ještě jednoho odvážlivce a společně se večer

vypravili na hřbitov.
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V márnici stály u stěny 2 prázdné rakve. Vlezli tedy do nich, přiklopili se víky a čekali

na příchod zbojníků. Ti se začali zanedlouho scházet, v tichosti se usadili na podlaze

a vyčkávali půlnoci.

V tom se přihodilo něco strašného. V rakvích se rozléhaly tupé údery, víka se

nadzvedla a do uší ochromených a strachem se chvějících loupežníků dolehl strašný hlas:

„Vstávejte mrtví, sežereme živé!“ Do zbojníků jakoby udeřil hrom a v okamžiku bylo v

márnici prázdno. Svou kořist samozřejmě nechali netknutou a utíkali, až se za nimi prášilo.

A tak lidská chytrost vyzrála nad bezpracnou chamtivostí a od té doby se

v Albrechticích a okolí zbojníci ani neukázali.

Hlasy Havířova 23. 2. 1995.       Dokumentace 3161, 3162.

Hlasy Havířova přinesly 18. 5. 1995 celou stránku, věnovanou obci Albrechtice.

Dokumentace 3203.

Školská zařízení v obci

 Mateřská škola (česká) v roce 1995

Dne 7. 2. 1995 byl pro děti uspořádán Maškarní bál. Děti se již od rána pohybovaly

ve škole v maskách. Rej masek probíhal po celé budově, včetně přidružené elokované třídy

(čtvrté). V programu dětí byly závodivé a společenské hry, v nichž vítězové získávali odměny,

hrazené ze školného.

Před obědem děti shlédly divadelní hru Vítězslava Marčíka „Tři zlaté vlasy děda

Vševěda“ v produkci Miniteatra z Českých Budějovic, které v té době hostovalo na festivalu

v Havířově. Průběh karnevalu zachycovala na film ředitelka mateřské školy a pan Libor

Szweda pořídil videozáznam. Uvedené divadélko se dětem představilo ještě jednou v pátek

10. 2. 1995 hrou „Pohádky naší babičky“.

Videozáznam byl pak promítán další dvě středy odpoledne rodičům.

Dne 27. 2. 1995 nastoupila po mateřské dovolené učitelka, paní Eva Kucharová,

o 3 týdny dříve, kvůli onemocnění učitelky, paní Blaženy Šachové, která jí zastupovala.
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V době od 15. 5. 1995 zastupovala onemocnělou Květu Fusíkovou po dobu 3 týdnů

učitelka, paní Alena Sztefková.

Od 5. 6. 1995 zastupovala onemocnělou školnici, paní Vlastu Kornasovou, paní

Ludmila Gerlochová. Její nemocenská trvala až do 1. 1. 1996.

V říjnu 1995 se vdala paní učitelka Šárka Kocurová z Albrechtic a změnila příjmení

na Jančarová.

Mateřská škola uspořádala ve vestibulu obecního úřadu výstavku dětských kreseb

pod názvem „Svět očima našich nejmenších“. Zahájení výstavky se konalo 21. 3. 1995.

Dne 29. 3. 1995 hostovala v mateřské škole 5i členná delegace z družebního města

Onsoy v Norsku. Návštěva si prohlédla celou školku a hospitovala ve 3. třídě při rozcvičce.

Paní učitelka Jitka Nalevajková předvedla hostům s dětmi 1. třídy krátký program. Delegace

navštívila i elokovanou 4. a 5. třídu (první ve vedlejší budově dřívějšího národního výboru

a druhou umístěnou v objektu nové budovy základní školy). V průběhu návštěvy se delegáti

rovněž zapsali do pamětní knihy v mateřské škole.  Dokumentace 3105.

Dne 13. 4. 1995 navštívily všechny děti mateřské školy Těšínské divadlo a shlédly tam

divadelní muzikál „Ferda mravenec“.

Na 15. 4. 1995 si všechny děti připravily velikonoční košíčky, do nichž jim pak

sponzorská firma Astra z Českého Těšína, nadělila dárečky. Majitelka této firmy je totiž

babičkou dítěte Lukáše Labudka z  1. třídy této mateřské školy. Paní Anděla Lachová je

vlastníkem jmenované firmy.

V týdnu od 9. 5. 1995 se ve všech třídách uskutečnily besídky ke Dni matek, na nichž

děti vystupovaly před shromážděnými maminkami a babičkami s recitačně hudebními

programy. Při té příležitosti děti předaly svým maminkám už předem vyrobené dárečky

a přáníčka.

Vlakový celoškolní výlet starších dětí byl realizován 18. 5. 1995 do Komorní Lhotky,

odkud v doprovodu učitelek a 10 rodičů vystoupili na Godulu. Mladší děti jely autobusem

do ZOO v Ostravě. Veškeré výdaje na tyto akce byly uhrazeny ze školného.

Od 26. 5. 1995 navštěvovalo 60 přihlášených dětí saunu firmy PAMOL

v Albrechticích. Děti byly rozděleny do 3 skupin a l krát týdne po dobu 4 týdnů se saunovaly.

Ke každé skupině dětí byla přizvána l dobrovolnice z řad rodičů na pomoc při oblékání.

K oslavě Dne dětí, 1. 5. 1995, byla uspořádána dětská soutěž v kresbě na asfaltu

před budovou obecního úřadu. Každou třídu reprezentovaly 3 děti. Kresby byly

zdokumentovány fotograficky. Na asfaltu však dlouho nevydržely, poněvadž je v týž den

odpoledne smyl liják.
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Pokračování oslavy Dne dětí bylo 6. 6. 1995 v areálu na Zámostí, kde učitelky pro děti

připravily soutěžní hry, spojené se sladkými odměnami. Náklady byly pokryty opět

ze školného.

Začátkem září byly pořízeny hromadné snímky tříd, tentokrát poprvé vlastním školním

fotoaparátem, který byl zakoupen z provizí za prodané snímky dětí například z plavání,

na závěr roku a z jiných. Provize poskytovaly služby FOTO.

Slavnostní ukončení školního roku se konalo 27. 6. 1995 s programem, v němž

vystupovaly děti. K oslavě byli přizvání rodiče, učitelky prvních tříd základní školy a zástupci

Sboru pro občanské záležitosti. Učitelka základní školy v závěru sdělila rodičům prvňáčků, co

mají dětem do 1. třídy opatřit. Zástupce Sboru pro občanské záležitosti rozdal

34 vycházejícím dětem upomínkové předměty a sponzorská firma MICZKA dětské knihy.

Prázdninový provoz mateřské školy probíhal v místnostech elokované 4. třídy,

v budově bývalého národního výboru na Kostelní ulici, poněvadž celý interiér nové mateřské

školy byl líčen. Už v květnu 1995 byla všechna okna přelakována, přičemž musely být

demontovány a pak zpět namontovány všechny žaluzie. Práce prováděla firma pana Pilara,

který z celkového účtu za lakování odečetl 5 000 Kč, což bylo považováno za sponzorský dar

mateřské škole. Celkové náklady na lakování oken, okenic, demontáže a montáže žaluzií

a na nutné opravy činily 24 906 Kč, bez výše uvedeného sponzorského daru. V červnu 1995

bylo obnovováno kompletní oplechování střešní části budovy a o prázdninách byly

nalakovány veškeré kovové části venkovní části budovy, nákladem 22 400 Kč.

Dokumentace 3108.

V srpnu 1995 byla mateřská škola mimo provoz a v závěru měsíce chodilo několik

ochotných rodičů pomáhat při čištění budovy po opravách.

Nový školní rok byl slavnostně zahájen v pondělí 5. 9. 1995. Dětí do l. až 4. ročníku

bylo zapsáno 85, do 5. třídy 15 (tato byla elokována v budově základní školy).

Rozdělení tříd a učitelek ve školním roce 1995 - 6: 

1. třída Kristina Cielecká a Eva Kucharová

2. třída ředitelka Nataša Farniková a Renáta Hájková

3. třída  Květa Fusíková a Bronislava Kruhalová

4. třída  Jitka Nalevajková a Šárka Kocurová
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5. třída Jiřina Šeligová a Iva Karabinošová Dokumentace 3218.

V hlavní budově v přízemí prováděla v zastoupení úklid paní Ludmila Gerlochová

a v 1. patře paní Helena Šataniková. Ve vedlejší budově pak paní Helena Dziedzicová.

V říjnu 1995 byla z peněz na školné zakoupena barevná televize pro děti první třídy.

V říjnu a listopadu 1995 probíhala již tradičně soutěž ve sběru žaludů a kaštanů. Sběr

se vážil a peníze od mysliveckého sdružení za ně pak byly rozděleny třídám dle nasbíraného

množství. Celkem se nasbíralo 1370 kg kaštanů a 380 kg žaludů.

Dne 6. 11. 1995 navštívil mateřskou školu pan Karel Daňhel a předvedl dětem

představení „Písničková vymyslila“. Vystoupení bylo opět hrazeno ze školného. 

Mikulášskou nadílku zajišťovala v  mateřské škole opět firma ASTRA, paní Anděly

Lachové z Českého Těšína. Děti, obdržely balíčky sladkostí do košíčků, které jim pak nadělil

Mikuláš (v převleku pan Gabrhel). Pro každou třídu přinesl rovněž umělý vánoční stromek.

Ze školného obdržela každá třída 1000 Kč, za něž učitelky dětem nakoupily hračky. Vánoční

svátky  však   byly  narušeny  chřipkovou epidemii,  kvůli níž se nevyučovalo od 7. 12. 1995

do 3.1. 1996, kdy pak děti nalezly hračky jako dárky pod stromečky. Pracovnice mateřské

školy obdržely práci domů. Opravovaly dětské ložní prádlo. .

Paní Ludmila Gerlochová ukončila zástup za paní Vlastu Kornasovou, která

po nemocenské opět nastoupila do práce 1. 1. 1996.

V Albrechtických listech číslo  3/1995 uveřejnil Sbor pro občanské záležitosti

poděkování za účast dětí na vystoupeních při jeho akcích.   Dokumentace 3106, 3109.

Kulturní referentka obecního úřadu zajišťovala pro děti promítání dětských filmů,

které se konalo vždy ve středu v sálu hasičské zbrojnice. Vstupné činilo 2 Kč za dítě.     

Dokumentace 3107.

Mateřská škola s polským jazykem vyučovacím

Činnost a akce školky v roce 1995:

Místní organizace Polského svazu kulturně osvětového uspořádala pro děti polské

mateřské a základní školy ve svém novém Domě v Albrechticích dne 26. 2. 1995 Dětský ples

v doprovodu jejich rodičů a prarodičů. Děti při této příležitosti poblahopřály svým babičkám
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a dědečkům k jejich Dni. Pak děti vystupovaly v tanečním programu „gorole“, který se všem

líbil. K poslechu hrála hudba pana Ing. Teofila Iwaszka.

Dne 28. 2. 1995 byly uspořádány v mateřské škole takzvané „Ostatki“. Program byl

naplněn zpěvem a tanečky v plesových čepicích.

Školní představení „O szewczyku Dratewce a królewnie“ se konalo 30. 4. 1995

za společné účasti dětí polské mateřské a základní školy. Hru režírovala paní učitelka Ivona

Guňková. Tuto scénickou báseň scénograficky vedl bývalý zdejší učitel a ředitel pan Karel

Miczka. Choreografii vedly Jana Guňková, Jana Firlová a Žofie Delongová. O hudební

zpracování se postaral ředitel polské školy pan Otakar Winkler a D. Nogol. Jednalo se o velmi

zdařilou akci.

Dne 24. 5. 1995 vystupovaly děti mateřské školy v programu ke Dni matek, který byl

uspořádán v polské mateřské škole. Děti při tom věnovaly svým maminkám vlastnoručně

vyrobené dárečky a pak si i s maminkami zatančily. Součástí programu bylo i pohoštění. 

Dne 18. 6. 1995 se konaly školní radovánky dětí polské mateřské a základní školy

v areálu restaurace PAMOL. Děti vystupovaly s horalským tancem a s rytmickým cvičením

s kruhy.

Školní výlet dětí mateřské školy byl v doprovodu vychovatelek a rodičů tentokrát

nasměrován na Baginec. Poněvadž počasí nepřálo, děti si tam prohlédly školu, posilnily se

v chatě a odpoledne se vrátily domů.

Zakončení školního roku 1994 - 5 dne 30. 6. 1995 bylo slavnostní za účasti zástupců

Matice školní, obecního úřadu a rodičů. Hosté veřejné správy při tom věnovali dětem

i personálu mateřské školy dárky. Třem chlapcům, kteří již po prázdninách nastupovali

do 1. třídy základní školy, popřáli k dobrým výsledkům ve škole.

Mateřské škola byla o prázdninách činná od 1. 7. 1995 do 28. 7. 1995.

S koncem tohoto školního roku byl ukončen a dopsán první svazek kroniky polské

mateřské školy a byl založen další nový ve školním roce 1995 - 6. První svazek byl založen

u příležitosti otevření nové budovy mateřské školy na Kostelní ulici dne 25. 10. 1959.

V novém školním roce 1995 - 6 bylo do školky zapsáno 21 dětí. Slavnostního zahájení

školního roku 1995 - 6 se zúčastnili rovněž zástupci místní organizace Polského svazu

kulturně osvětového, Matice školské a obecního úřadu.

Personál mateřské školy:

Ředitelka Žofie Delongová, učitelka Joanna Firlová, školnice Irena Siwková.
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Akce dětí mateřské školy:

Dne 30. 9. 1995 se děti zúčastnily vystoupení v programu při uvedení do provozu

adaptovaného Domu Polského svazu kulturně osvětového, v němž tančily a recitovaly

básničky.

Dne 23. 9. 1995 přednášela verše Sandra Sikorová, žačka polské mateřské školy,

při vítání novorozeňat na obecním úřadě, poněvadž bylo zjištěno, že má v tomto směru

mimořádné nadání. Z týchž důvodů byla pověřena i přednesením blahopřání u příležitosti

zlaté svatby jubilantům, manželům Kuboniovým, v obecní obřadní síni dne 21. 10. 1995.

 Dokumentace 3106.

Dne 4. 11. 1995 bylo uskutečněno opakování nacvičeného programu ke slavnostnímu

otevření Domu Polského svazu kulturně osvětového pod titulem „Przežyjmy to jeszcze raz“.

Dokumentace 3107.

 

Dne 6. 12. 1995 byla pro děti přichystána akce s Mikulášem v sále nového Domu

Polského svazu kulturně osvětového, v níž vystupovaly děti v programu přednášením básní,

písničkami i hrou na hudební nástroje. Všem dětem přinesl Mikuláš dárečky.

V době od 13. do 15. 12. byla mateřská škola kvůli chřipce uzavřena. Dne

20. 12. 1995 zdobilo několik dětí, které chřipka nepostihla, ve školce vánoční stromeček

za zpěvu koled.

Vánoční volno v mateřské škole trvalo od 22. 12. 1995 do 2. 1. 1996.

Základní škola

Přehled počtu dětí, prospěchu a chování na konci školního roku 1994 – 5:

Tříd

a

Počet

dětí

Neprospěl

o

S vyznamenání

m

Pochval

y

Třídní

důtky

Důtky

ředitele

Chování

stupeň 2

Chování

stupeň 3
1.A 25 - 14 13 - - - -
1.B 25 2 15 12 - - - -
2.A 22 - 7 6 - - - -
2.B 21 - 5 5 - - - -
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3.A 26 1 7 8 - - - -
3.B 27 - 4 7 - - - -
4.A 24 - 5 11 2 1 - -
5.A 23 - 9 6 2 - - -
5.B 22 - 11 - - 3 - -
6.A 26 - 11 4 - 1 1 -
6.B 24 - 11 - 1 1 1 -
7.A 22 1 9 6 1 - - -
7.B 21 - 8 4 - - - -
8.A 24 - 11 4 - - - -
8.B 25 - 5 6 1 1 - -
9.A 15 - - 2 - - - -

 

Rozdělení tříd, počtu dětí a třídních učitelů ve školním roce 1995 – 6:

Tříd

a

Počet

dětí
Třídní učitel

1.A 18 Bystřická Dana
1.B 22 Mamulová Sylvie
2.A 26 Klímová Radka
2.B 25 Demelová Ingrid
3.A 22 Střelcová Jana
3.B 23 Uvírová Dagmar
4.A 26 Kowalczyková Jiřina
4.B 26 Sikorová Bernadetta
5.A 24 Pawerová Taťána
6.A 22 Valošková Jana
6.B 22 Blabla Bohdan
7.A 26 Mamula Karel
7.B 25 Nováková Věra
8.A 21 Feberová Pavla

8.B
20 Žurková Jana (dívčím jménem

Porubová)
 

Beztřídní učitelé:  Martinková Pavla

 Perger Arnošt

ředitel Mgr. Valter Luzar

 zástupce ředitele Zdeněk Feber

Dne 4. 9. 1995 byl zahájen nový školní rok 1995 - 6, letos trochu slavnostněji, protože

to bylo i 10. výročí zahájení vyučování v nové budově školy. 

A co bylo pro tento rok připraveno nového? Byla uvedena do provozu nová učebna

výpočetní techniky, vybavena šesti kvalitními počítači PC 486 a jedním s multimediálním

zařízením, na němž lze přehrávat zvuky, texty a podobně, navíc měl i CD mechaniku, pročež
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bylo možno zdejší software vybavovat i na CD discích. V této učebně probíhala výuka

informatiky pro žáky 7. a 8. tříd, kroužku výpočetní techniky 4. a 8. tříd.

Učebny se využívalo i ve výuce cizích jazyků. Díky softwaru se zde začínalo s výukou

angličtiny již u dětí z mateřské školy (pod vedením Mgr.  Pavly Feberové). Pomocí

jednoduché hry se děti učily anglická slovíčka, přičemž nebyla potřebná znalost čtení a psaní.

K výuce angličtiny a němčiny byl využíván výborný program: Výuka cizích jazyků na PC.

A jako vrchol bylo použití nejmodernějšího programu Lang Master, v němž žáci slyšeli

ozvučené věty, texty a vše doprovázeno obrázky s  animací. Tento program měl například čtyři

hodiny zvukových dat, namluvených rodilými Angličany, tisíc obrázků, 300 stran ozvučených

anglických textů a přes 40 000 odkazů ve slovníku.

Učebnu bylo možno využívat i ve výuce fyziky, chemie, přírodopisu, českého jazyka

a hlavně informatiky, kde se žáci seznamovali se základy práce na počítačích, aby po opuštění

školy mohli bez problémů pokračovat na středních školách nebo učilištích.

Ještě v tomtéž školním roce mělo vedení školy záměr dovybavit učebnu o další počítač

s pomocí sponzorské firmy Gemont. Dokumentace 3212.

V prvních třídách měly paní učitelky obtížnější práci, poněvadž zde byla zavedena

snaha integrace postižených dětí do dětského kolektivu. Navíc v tomto školním roce

navštěvovala zdejší školu l žákyně a 3 děti ze Somálska se statutem uprchlíka.

Na škole v tomto školním roce nadále probíhala výuka zájmové umělecké školy

z Českého Těšína a Havířova, aby děti nemusely za hudebním vzděláním dojíždět autobusem.

Tělocvična i posilovna byly v provozu i v odpoledních hodinách. Cvičili zde muži

i ženy tělovýchovné jednoty Baník.

Od září probíhala na škole výuka náboženství katolického i evangelického.

Dokumentace 3108.

Personální změny ve školním roce 1995 – 6:

V uvedeném školním roce začala na škole působit paní Radka Kubiczková s aprobací

český jazyk a hudební výchova pro 3. stupeň, bytem v Havířově. Další novou učitelkou zde

byla paní Silvie Mamulová s aprobací pro národní školu a výtvarnou výchovu, absolventka

z Krnova.
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Zájmové kroužky:

Probíhaly ve volném čase mládeže odpoledne a vedli je téměř všichni učitelé

dobrovolně, zdarma.

kroužek Lego - Dacta, počítače - ředitel Mgr. Valter Luzar

informatika, 2 x 7. a 8. třídy - učitel Zdeněk Feber

Dokumentace 3202.

košíková mládeže, fotbal l. a 2. třídy - učitel Bohdan Blabla

kulturistika, starší žákyně - učitelka Pavla Feberová

výpočetní technika - učitelka Radka Kubiczková

košíková, starší žáci - učitel Karel Mamula

žákovská knihovna - učitelka Pavla Martinková

počítače 4. třída - učitelka Věra Nováková

„Živá voda“, pokračování celostátního ekologického projektu, letošní 2. části „Břeh

řeky“ se zúčastnilo 46 žáků, průzkumný úkol bude pokračovat i příští rok.

Dokumentace 3105, 3259.

Zájmové kroužky nižšího stupně:

gymnastika, l. a 2. třídy, rukodělný kroužek - učitelka Lenka Peterková

dva taneční kroužky moderního tance - učitelka Jana Žurková

náprava čtení - učitelka Ingrid Demelová

výtvarný - učitelka Radmila Klímová

druhý rukodělný kroužek - učitelka Dagmar Uvírová

pěvecký kroužek - učitelka Jiřina Kowalczyková

matematický kroužek jako příprava na olympiádu 4. Tříd

(soutěž „Karel“) - učitelka Jiřina Kowalczyková

druhý takový kroužek pro děti 4. tříd - učitelka Bernadetta Sikorová

taneční kroužek - učitelka Bernsdetta Sikorová

Kultura podobně jako v roce 1994 - 5 + Ostrava, autobus žactvo 1. a 2. stupně,

+ hostující divadlo na škole. 
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Ve školním roce 1994 - 5 ukončilo na zdejší základní škole celkem 64 žáků. (Z 8.A 24

žáků, z 8.B 25 žáků a z 9.A 15 žáků.) Zvýšil se počet žáků, hlásících se ke studiu. Jednalo se o

30 nastávajících studentů, což bylo 46, 87 % z počtu vycházejících. Na gymnázium se

přihlásilo 5 žáků na střední průmyslovou školu stavební 5, na strojní 3 a na elektro 2.

Na střední zdravotní školu 3, na integrované střední školy také 3 a zbývající se přihlásili

na střední odborná učiliště maturitního směru.

Ze zbývajících dětí se přihlásilo nejvíce na střední odborné učiliště v Havířově

Šumbarku a to na Sýkorové ulici 11 a na Opletalově ulici 10. Obě uvedená učiliště mají už

dlouholetou tradici v řemeslech a v učebních oborech s maturitou a byla dobře vybavená.

Přijímacího řízení se zúčastnilo 24 žáků a všichni byli úspěšní.

O kvalitní přípravě žáků k přijímacím zkouškám svědčil 100 % výsledek úspěšnosti.

Dokumentace 3106, 3213 - 3214.

Škola v přírodě

Do škol v přírodě byly vysílány všechny děti všech typů mateřských a základních škol

z ohrožených oblastí, k nimž patřil i náš region. Dětem bylo dopřáváno strávit l krát ročně

v průběhu školní docházky zpravidla 14idenní pobyt v místech, kde bylo ovzduší podstatně

čistší než u nás.

V průběhu školního roku 1994 - 5 strávily také všechny děti druhého stupně základní

školy dvoutýdenní rekreační pobyt ve škole v  přírodě, a to na podzim 5.A, 5.B a 9.A

ve Vlkovicích u Fulneku, v zimním období pak třídy 6.A, 6.B, 7.A a 7.B ve Vrbně pod

Pradědem, přičemž sedmé třídy měly školu v přírodě spojenou s lyžařským výcvikem. Na jaře

trávily děti 8.A a 8.B svůj pobyt v Palkovicích, kde se též připravovaly k přijímacím

zkouškám. Odpoledne vycházeli do přírody a absolvovali dva celodenní výlety jeden do

Olomouce a  druhý na Štramberk. Firma Bonafides pana Zdeňka Macury finančně přispěla

na organizování soutěží a výletů dětí ve škole v přírodě. Dokumentace 3106.

Počítačová učebna

Náklady na zařízení počítačové učebny systému Lego - Dacta v uplynulém roce činily

115 000 Kč. V roce 1995 obdržela základní škola na projekt nové počítačové učebny

vybavené kvalitními přístroji, který společně vypracovali ředitel zdejší základní školy

se svým zástupcem (oba počítačům fandili) dalších 200 000 Kč na koupi počítačů.

Propojením těchto dvou novinek se zdejší základní škola dostala na úroveň srovnatelnou

s některými vynikajícími městskými školami našeho okresu.
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K realizaci tohoto záměru přispěla především ostravská firma Brain zabývající se

počítači. Jmenovaná firma dodala kvalitní počítače škole za sníženou cenu a podílela se

i na jejich instalaci společně s firmou Gemont mající své sídlo v Albrechticích. Druhá

jmenovaná firma věnovala škole rovněž l kvalitní počítač a pomoc při instalaci obdržela škola

zdarma.     Dokumentace 3212.

V roce 1995 vyšlo druhé číslo Teenageru, žákovského časopisu, vycházejícího

při zdejší základní škole.  Dokumentace 3207.

Chřipková epidemie

Na všech školách se v celém okrese Karviná nevyučovalo v době od 7. do 17. 12. 1995

kvůli chřipkové epidemii.

Některé údaje z rozpočtu základní školy:

Náklady na otop v roce 1994  228 608 Kč 

v roce 1995 přes 360 000 Kč

Elektřina za rok 1994      192 209 Kč

v roce 1995    205 000 Kč

Výdaje za nutné opravy v roce 1995:

hydranty a hasicí přístroje 20 000 Kč

elektrorevize 50 000 Kč

oprava hodin 11 000 Kč

oprava PC počítače a kopírky 12 000 Kč

nákupy čisticích prostředků 30 000 Kč

Obědy - dotace (2 Kč dle vyhlášky 48/1993)       90 000 Kč

Další výdaje: vodné, stočné, odvoz odpadů, služby, telefony, poplatky televize, rozhlasu,

pošta, tisk, cestovné...

Za rok 1995 celkem cca 150 000 Kč.
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Žádost ředitele základní školy obecnímu úřadu o zvýšení rozpočtu školy na rok 1995,

ze 20. 1. 1995.

Z hlediska výsledků provedených účetních odpisů hmotného investičního majetku

za rok 1994 (vyplývajících ze zákona o účetnictví) žádal ředitel školy u obecního úřadu

o navýšení rozpočtu škole na rok 1995 o 113 663 Kč, kterážto částka představovala výši

odpisů hmotného investičního majetku za rok 1994. Žádána částka měla sloužit k zajištění

reprodukce investičního majetku, která by se neměla bezprostředně vynaložit, ale zůstala by

jako rezerva na pořízení nového investičního majetku, který by byl náhradou za vyřazený,

kvůli jeho technickému a morálnímu opotřebení.

Základní škola s polským jazykem vyučovacím

Začátek školního roku 1995-6 byl poznamenán v této škole tím, že v souladu

s direktivami Ministerstva školství přistoupilo ředitelství jmenované školy se souhlasem

rodičů i obecního úřadu k rozšíření školy o pátou třídu, která se tak opět po delší době stala

nedílnou část základní školy 1. stupně. Tato škola totiž splňovala všechna kriteria požadovaná

příslušnou vyhláškou ze dne 4. 8. 1995.

V souladu s novou koncepcí byl zpracován podrobný plán práce školy. Hlavním cílem

pedagogicko-výchovného působení ve zdejších podmínkách byla:   

1. Morální výchova

2. Plnění učebních osnov a přizpůsobení k nim učebnic dovezených k nám z Polska

3. Estetická výchova a kulturní záležitosti

4. Péče o tělesnou zdatnost dětí

5. Pokračování ve spolupráci s rodiči prostřednictvím Matice školské 

Škola zůstala nadále jako dvoutřídní, ale s pěti ročníky, Po jejich ukončení děti

pokračovaly v docházce v šestých ročnících v Horní Suché nebo v Českém Těšíně, dle přání

rodičů.

Funkci inspektora školy v tomto roce vykonával Mgr. Kazimír Worek .

Předsedou místní Matice školské byl Ing. Lešek Foltyn.

Personální obsazení školy ve školním roce 1995 - 6: 

ředitel školy - Otakar Wnkler
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učitelka - Ivona Guňková

vychovatelka ve školní družině - Janina Guňková

školnice a uklízečka v jedné osobě - Jana Cieślová

Rozdělení dětí ve třídách:

I. třída: 1.ročník     3  děti

2. ročník   4  děti   

3. ročník  4  děti

II.třída: 4. ročník     4  děti

5. ročník  8 dětí   

Celkem 23 dětí.

Ve školní družině bylo zapsáno12 dětí. Dokumentace 3216.

Poznámka: Problémy s naplněním základních škol s polským jazykem vyučovacím nebyly jen

v Albrechticích.  Svědčí o tom i článek uveřejněný v Głosie Ludu ze 20. 6. 1995. Jednalo se

o všeobecný problém. Dokumentace 3037.

První třídu vyučovala učitelka (bývalá ředitelka školy) Ivona Guňková a druhou třídu

ředitel školy, Otakar Winkler. Učební úvazek učitelky představoval týdně 24 hodin + 3  hodiny

přespočetní. Učební úvazek zdejšího ředitele školy byl 16 hodin + l přespočetní.

Vychovatelka školní družiny vyučovala ještě v rámci svého pracovního úvazku

28,5 hodiny týdně v I. a II. třídě 6 hodin tělesnou výchovu, výtvarnou výchovu a praktické

práce.

Školné na l dítě ve školní družině činilo v roce 1995 měsíčně 75 Kč.

Organizace školního roku: 

zahájení nového školního roku 1. 9. 1995

podzimní prázdniny   26. a 27. 10. 1995

zimní prázdniny   od 23. 12. do 2. 1. 1995

konec 1. pololetí   31. 1. 1996

jarní prázdniny  od 4. 3. do 8. 3. 1995

velikonoční prázdniny   od 6. 4. do 9. 4. 1996
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konec školního roku 28. 6. 1995

hlavní prázdniny   od 1. 7. do 1. 9. 1996

Nový školní rok byl slavnostně zahájen za účasti starosty obce, dvou zástupců místní

organizace Polského svazu kulturně osvětového, předsedy místní Matice školské a rodičů.

Hlavní projev přednesl na shromáždění ředitel školy. Na kulturní vložce se podílely děti.

Zvláštní pozornost byla věnována prvňáčkům, při čemž obdrželi darem po knize, Pamětní list

a po tradičním příležitostném sáčku.

Zahájení školního roku předcházela schůze pedagogické rady dne 29. 8. 1995.

Akce školy:

Dne 19. 1. 1995 návštěva představení loutkového divadla Bajka spolu s dětmi

mateřské školy s polským jazykem vyučovacím. Divadlo pro ně sehrálo hru „Miś“.

Dne 20. 4. 1995 se děti zúčastnily divadelního představení stonavské školy, která

předvedla hru „Červená Karkulka“.

Ve dnech 29. a 30. 4. 1995 předvedly děti místní polské školy divadelní pohádku

„O ševci Drátevníkovi a královně“ na scéně adaptovaného Domu Polského svazu kulturně

osvětového v Albrechticích. Obou představení se zúčastnilo na 200 dětí i z okolních škol

a více než 250 rodičů. Dokumentace 3105.

 Dne 18. 5. 1995 zde hostovalo divadélko hlavního výboru Polského svazu kulturně

osvětového a sehrálo pro děti mateřské a základní polské školy pohádku „Ostrov lidojedů“.

Dne 19. 10. 1995 předvedlo výše uvedené divadélko pro děti hru „Kniha džungl“

v tomtéž sálu.

Zápisy dětí do l. tříd

Při zápisech ve dnech 25. a 26. ledna 1995 nechali rodiče zapsat do první třídy polské

základní školy v Albrechticích jen 3 děti.

Schůze pedagogické rady se konaly:

27. 1. 1995 s hodnocením práce dětí za 1. pololetí 1994 - 5.

Dne 22. 4. 1995 hodnocení práce za 3. čtvrtletí školního roku 1994 - 5, s vytyčením

úkolů na poslední čtvrtletí školního roku. Po něm se konaly třídní schůzky rodičů, kde mimo

informací o prospěchu a chování svých dětí obdrželi i instrukce k pobytu dětí ve škole

v přírodě ve dnech l. až 12. 5. 1995 ve Vlkovicích u Fulneku.
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Dne 29. 8. 1995 se konala schůze před zahájením nového školního roku 1995 – 6.

Další akce školy:

Školní ples dne 28. 1. 1995 pro rodiče a příznivce polské školy.

Dokumentace 3210.

Na Zimních hrách mládeže polských škol dne 4. 2. 1995 reprezentovala albrechtickou

školu žačka 4. ročníku, Dorota Guňková.

Místní organizace Polského svazu kulturně osvětového připravila pro děti zdejší

polské mateřské a základní školy v sálu Domu Polského svazu kulturně osvětového Dětský

karneval.

Dne 24. 4. 1995 se zúčastnily děti organizované v souboru DROPS konkurzu v Turnaji

dětských divadelních souborů „Talinky“ v Těšínském divadle.

Na Sportovním festivalu dětí polských škol v Třinci dne 1. 6. 1995 reprezentovalo

albrechtickou polskou školu 5 žáků v lehké atletice. Ostatní děti se na festivalu podíleli jako

diváci.

Dne 27. 5. 1995 se zúčastnily všechny děti albrechtické polské základní školy

Festivalového pochodu Polského svazu kulturně osvětového, který se konal v Karviné.

Dne 3. 6. 1995 se žactvo polské základní školy zúčastnilo sportovního závodění

ke Dni dětí, které pro mládež v obci organizoval obecní úřad.

Matice školská realizovala dne 18. 6. 1995 tradiční Školní radovánky pro děti polské

mateřské a základní školy a pro rodiče. Akci sponzorovala firma PAMOL. Děti zpestřovaly

program nacvičenými tanci a hrami. Pro děti byly připravené různé atrakce.

Dne 30. 9. 1995 v souvislosti se slavnostním otevřením adaptované budovy na Dům

Polského svazu kulturně osvětového vystupovaly v programu také děti polské základní školy.

Jejich písničkám a tancům, které s nimi nacvičila učitelka Ivona Guňková a vychovatelka

Janina Guňková, bylo věnováno půl hodiny.
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Děti polské základní školy vystupovaly v programu také 4. 10. 1995 na Setkání

zástupců obce s nejstaršími občany obce.

Dne 6. 12. 1995 připravila místní organizace Polského svazu kulturně osvětového

pro děti polské mateřské a základní školy Setkání s  Mikulášem v Domě Polského svazu

kulturně osvětového.

Ve dnech 7. 12. 1995 až 2. 1. 1996 nebylo možno uskutečnit plánované vánoční akce

kvůli chřipkové epidemii.

Dne 15. 3. 1995 navštívilo 5 hostů z Norska v rámci družební spolupráce našeho

obecního úřadu s městečkem Onsoy polskou základní školu. Přijetí vyznělo velmi vřele.

Na závěr setkání se hosté zapsali na památku do školní kroniky.

Dne 30. 6. 1995 slavnostní závěr školního roku za účasti zástupců obce, místní

organizace Polského svazu kulturně osvětového a Matice školské. Po krátkých příležitostných

proslovech bylo dětem rozdáno vysvědčení a někteří při tom obdrželi za dobré výsledky

ve výuce a za reprezentaci školy drobné dárky.

Dne 26. 10. 1995 se zúčastnili učitelé a vychovatelka zdejší polské základní školy

Konference Towarzystwa Nauczycieli Polskich v Českém Těšíně. Dokumentace 3217.

Inspekce školy

Nový školní inspektor navštívil místní polskou školu dne 15. 11. 1995 a kontroloval

dokumentaci, organizaci práce a pracovní podmínky ve škole. Výsledek inspekce vyzněl

příznivě.

Dne 7. 12. 1995 se konalo Setkání ředitelů polských základních škol okresu Karviná

a Frýdek-Místek spojené s hodnocením současného stavu ve školách a vytýčením dalších

úkolů.

O prázdninách roku 1995 byla v polské základní škole v Albrechticích provedena

výměna 10 oken ve třídách (nově byla namontována okna z plastické hmoty) spojená s  jejich

nátěrem. Dokumentace 3107.
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Zpráva o práci polské základní školy v Albrechtických listech číslo 1/1995 a

číslo 3/1995. Dokumentace 3104 a 3106.

Organizace a církevní obce

místní sdružení Občansko-demokratické strany předseda Jiří Uher

místní organizace České strany sociálně demokratické předseda Juraj Legindi

místní organizace Křesťansko-demokratické unie – Československé strany lidové

předseda Česlav Valošek

Polský svaz kulturně osvětový, místní organizace předsedkyně Ivona Guňková

Tělovýchovná jednota 9. květen, oddíl kopané   předseda Ing. Šipula

Tělovýchovná jednota Albrechtice předsedkyně Pipreková

místní organizace Českého svazu zahrádkářů předseda Varčák

místní organizace Českého svazu žen předsedkyně Waszková

Dobrovolný svaz hasičů předseda Hanák

místní organizace Českého svazu včelařů předseda Cielecki

místní organizace Svazu poštovních holubů   předseda Miczka

místní organizace Svazu krojovaných horníků předseda Palowski

místní organizace Autoklubu předseda Hynek

Rodina a škola předseda Kaleta

Matice školská (Macierz Szkolna) předseda Ing. Foltyn

místní organizace Svazu bojovníků za svobodu

Myslivecké sdružení „Velký les“ 

místní organizace Komunistické strany Čech a Moravy Ing. Kalina

Činnost místní organizace Občansko-demokratické strany v roce 1995

Rok 1995 byl pro členy místní organizace rokem klidnějším, nebylo se třeba tolik

zaměřovat na volby, a tak mohla být věnována větší pozornost práci v obecní radě,

v zastupitelstvu i v komisích obecní rady, ale bylo nutno plnit i úkoly vnitrostranické.
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Rada místního sdružení Občansko-demokratické strany v  Albrechticích zvolená

28. 4. 1995 měla následující složení:

předseda - Jiří Uher

místopředseda - Karel Cielecki

pokladník - Libuše Jedlinská

2 členové místní rady - Eduard Galuszka a Ing. Zdeněk Sýkora

Rada místního sdružení se sešla v období od svého zvolení ke druhé výroční členské

schůzi celkem 3krát, vždy před místními sněmy připravujíc jejich program. Výroční členské

schůze se konaly zpravidla v dubnu. Ve sledovaném období se konaly ještě 2 další místní

sněmy a to 14. 9. 1995, kdy se volili delegáti na oblastní sněm konaný v Havířově. Na něm

byli zvoleni další 2 kandidáti Ing. Vavřinec Fojcik, starosta Těrlicka a současně předseda

oblastního sdružení, do poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky a Mgr.  Nataša

Taxová, ředitelka základní školy, za oblastní sdružení. Na oblastním sněmu byli současně

zvoleni delegáti na regionální sněm a kongres Občansko-demokratické strany, který se konal

18. a 19. 11.1995 v Hradci Královém. Za delegáty na tento sněm byli zvoleni za albrechtické

místní sdružení Alena Lysková, Eduard Galuszka, Karel Cielecki a Jiří Uher.

Na druhém místním sněmu, který se konal již 13. 1. 1996, byli zvoleni na výroční

oblastní sněm konaný 30. 1. 1996 Helena Uhrová, Štefan Jandek, Karel Cielecki a Jiří Uher.

Poslední dva jmenovaní byli současně místním sdružením v Albrechticích navrženi

do oblastní rady Občansko-demokratické strany v Havířově, která na tomto výročním

oblastním sněmu byla volena spolu s předsedou oblastního sdružení, místopředsedy

a pokladníkem oblasti. Výroční oblastní sněm zvolil tyto 2 zdejší členy místního sdružení

do oblastní rady. Na tomto posledním místním sněmu byli zvoleni 3 velitelé, kteří se

zúčastnili volby kandidátů za Občansko-demokratickou stranu ve volebním obvodu číslo 74

do senátu. Jednalo se o Libuši Jedlinskou, Karla Cieleckého a Jiřího Uhra. Volení zástupci

místního sdružení se účastnili co 14 dní jednání oblastní rady Občansko-demokratické strany

v Havířově (v případě potřeby i lkrát týdně, k čemuž docházelo zpravidla před oblastním

sněmem, nebo v předvolebních kampaních). Tak tomu bylo i před návštěvou předsedy

Občansko-demokratické strany Václava Klause v Albrechticích dne 19. 4. 1996.

Stav členské základny místního sdružení Občansko-demokratické strany

v Albrechticích činil 17. 10. 1995 11 členů a do výroční členské schůze v dubnu 1996 zůstal

nezměněn.
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V Havířovském zpravodaji Občansko-demokratické strany, číslo1/1995, který vydává

oblastní rada této organizace, byla otištěna zpráva, že se 13. 1. 1996 albrechtičtí členové

uvedené strany a že k jejich schopnosti usnášet se stačila přítomnost osmi členů z celkového

počtu 11. Na tomto sněmu byl vyjádřen souhlas se stanoviskem oblastní rady Občansko-

demokratické strany v Havířově ke spolupráci s oblastí v Karviné. Zatím jako host, byl na

tomto sněmu přítomen pozdější člen místního sdružení, zástupce starosty obce, Ing. Jindřich

Feber. Tento zde hovořil o komunální problematice, zejména o rozestavěnosti bytů

a o dopravní obslužnosti obce.

Nulté číslo Havířovského zpravodaje Občansko-demokratické strany z roku 1995

přineslo informace o místním sdružení této strany v Albrechticích, z pera jejího předsedy,

Jiřího Uhra. Uvedl, že místní sdružení Občansko-demokratické strany v Albrechticích bylo

ustanoveno 24. 4. 1992 pěti zakládajícími členy. Předsedou byl zvolen Jiří Uher

a místopředsedou, dnes již zesnulý, MUDr. Pavel Sedláček. Hlavním úkolem od samého

založení místního sdružení bylo prosazování programu Občansko-demokratické strany

v Albrechticích, zajišťování předvolební kampaně a řádného průběhu voleb do české národní

rady a do obou sněmoven Federálního shromáždění v té době. Tohoto úkolu se místní

sdružení strany úspěšně zhostilo takzvanou „letákovou akcí“, jíž byly všechny domácnosti

a tím i všichni albrechtičtí občané informováni o vzniku místního sdružení strany v  obci.

Členové se dále podíleli na roznášení volebních lístků, volebního programu Občansko-

demokratické strany, prováděli celoplošnou plakátovou propagaci kandidátů strany do české

národní rady a do Federálního národního shromáždění. Bylo realizováno předvolební setkání

občanů s kandidátem na poslance za Občansko-demokratickou stranu z oblasti Karviná.

Členové strany se také uplatňovali ve volebních komisích, když dobře informováni

o volebním zákoně několikrát vysvětlovali nejasnosti při sčítání hlasů.

Dalším velkým úkolem byly komunální volby v listopadu 1994. Byla to náročná práce

vytipovat vhodné kandidáty, včetně sestavení pořadníku na kandidátkách, výběr členů

okrskových volebních komisí, uspořádávání místních sněmů, agenda se sepisováním

a podáváním kandidátních listin a seznamů členů volebních komisí v řádných termínech,

sestavení místních volebních programů a jejich vytištění, seznámení občanů s ním. To vše

muselo být i finančně zajištěno, hlavně s přispěním sponzorů, které bylo nutno vyhledávat.

Takto se podařilo obětavou prací členů místního sdružení strany docílit toho, že se Občansko-

demokratická strana v obci ve volebních výsledcích umístila mezi dvěma nejúspěšnějšími

stranami, které získaly po 4 mandátech v  l7i členném obecním zastupitelstvu, dva členy

v 5ičlenné obecní radě a předsedu finanční komise.
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Místní sdružení Občansko-demokratické strany v Albrechticích patřilo mezi malá

místní sdružení v oblasti Havířova, která vznikla oddělením od oblasti Karviná. Svou činností

se však řadila mezi úspěšná místní sdružení této strany v oblasti.

 

Činnost místní organizace České strany sociálně demokratické v roce 1995

V roce 1995 měla tato organizace v obci celkem 7 členů poté, co byl v průběhu roku

získán l nový člen. V období od 29. 1. 1995 do 8. 11. 1995 se konaly 2 výborové a členské

schůze s průměrnou účastí 75 % členů.

Náplní programu na členských schůzích bylo zpravidla hodnocení plnění volebního

programu, který se dařilo plnit zejména ve zdravotnictví, školství i v národnostních

menšinách. Obtížnější situace byla však ve věcech týkajících se dopravy, zejména osobní

přepravy, výstavby bytů, životního prostředí, ekologie, podpory podnikání, veřejného pořádku

a bezpečnosti v obci.

Prosazování úkolů zakotvených ve volebním programu této strany bylo závislé

na finanční náročnosti a s tím spojenými rozpočtovými možnostmi obce.

V roce 1995 se již začalo projevovat splácení půjček a úvěrů, které obec získala

na výstavbu bytů a na plynofikaci v minulém období. Jejich celková výše představovala

4 056 000 Kč. Toto finanční zatížení zasáhne i příští rok 1996, ve kterém budou obce

sestavovat svůj rozpočet dle nových pravidel. V současné době ještě nebylo možno odhadnout

jejich dopad na finanční příjem obce.

Obce se nadále budou muset podílet na úhradách za ztráty vznikající v provozu

příměstské autobusové dopravy a místní hromadné dopravy v obci, které jen v roce 1995

činily pro naši obec celkem 3,2 miliony Kč. V následujícím roce dojde k nárůstu ve výdajové

části na provoz místní knihovny, která od 1. 1. 1996 bude převedena z okresního úřadu

na obec. Stejně tak se předpokládala spoluúčast obce na dotování provozu Těšínského divadla

v roce 1995.
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Výbor se zabýval volbou společného zástupce na 27. sjezd České strany sociálně-

demokratické, který se konal v Bohumíně. Důvěra byla dána Janu Osobovi z Českého Těšína.

Místní organizace strany zaujala k doplňkům Stanov stanovisko bez připomínek.

Členové této strany podpořili svou účastí společenskou akci, která se konala v obci

k uctění ukončení 2. světové války a jeho 50. výročí, na jehož počest byla na obelisku

před budovou obecního úřadu umístěna a odhalena nová pamětní deska.

Na členské schůze byli pravidelně přizývání členové obecního zastupitelstva zvoleni

za tuto stranu. Tito pak seznamovali ostatní členy s prací a problematikou komisí obecního

úřadu.

Dne 17. 11. 1995 byla uskutečněna Beseda s přítelkyni Ing. Orgonikovou, poslankyní

Parlamentu České republiky, s občany obce. Beseda s Ing. Hanou Orgonikovou proběhla

v sále Domu Polského svazu kulturně osvětového v 19 hodin. Dokumentace 3221.

Okresní konference České strany sociálně-demokratické se konala v Horní Suché

i za účasti samotného předsedy Miloše Zemana, albrechtickou místní organizaci strany na ní

zastupoval předseda Juraj Legindi. Dokumentace 3220.

Činnost místní organizace Křesťansko-demokratické unie – Československé strany 

lidové v roce 1995

Dle požadavku vyšší instance byly zpracovány výsledky komunálních voleb z konce

roku 1994 a srovnány s výsledky voleb předcházejících. Bylo konstatováno, že zmíněná

strana získala v naší obci 17,5 % hlasů a do obecního zastupitelstva celkem 3 mandáty

(ze 17), což nebyl výsledek nejhorší, i když pro rozhodující úlohu byl nedostačující. V rámci

okresu se albrechtičtí lidovci umístili na 3. místě.

Výbor místní organizace této strany zajišťoval obsazení komisí členy a příznivci

lidové strany. Do komise školství, kultury a sportu byl jmenován Ing. Eduard Smelik, v práci

sociální a zdravotnické komise stranu zastupoval Karel Glatz, ve finanční komisi Marcela

Palowská, ve Sboru pro občanské záležitosti Pavel Gabrhel, Marie Recmanová a Vlastimil

Sztefek, v komisi životního prostředí se stal předsedou Ing. Jindřich Zahraj a lidovou stranu

zde dále zastupovali František Machaczek, Luděk Vrána a Česlav Valošek, v kontrolní komisi
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se stala předsedkyní Bernadetta Sikorová a v komisi rozvoje a podnikání to byli Alois Kornas

a Ing. Ivo Zdražil. Některé z těchto zástupců se podařilo získat k účasti na školení

komunálních politiků, které se konalo v Českém Těšíně a ve Střítěži.

Dále byly plněny úkoly, vyplývající z agendy nadřízených instancí, jako například

výběr členských příspěvků, upřesňování seznamu členské základny, nahlašování

plakátovacích ploch a jiné.

V roce 1995 byla pro vstup do organizace získána l členka Marcela Palowská. Další 2

osoby zůstaly zatím jako kandidáti.

Ve spolupráci se zdejším farním úřadem byl organizován zájezd do Zlatých Hor

na slavnost posvěcení baziliky, které se z Albrechtic zúčastnilo 94 osob (2 autobusy).

V listopadu byla rovněž ve spolupráci s římsko-katolickým farním úřadem uskutečněna

Mikulášská besídka pro děti s rozdělováním dárečků.

Z pokladní zprávy vyplynulo, že výdaje za rok 1995 činily na občerstvení při výroční

členské schůzi 120 Kč a na dárek ke kulatým narozeninám (75 let) jednoho člena 120 Kč.

V pokladně zůstalo rovných 200 Kč.

Činnost základní organizace Komunistické strany Čech a Moravy v roce 1995

Uvedená základní organizace vykazovala jen minimální činnost, takže jsem do zápisu

nemohl uvést nic podrobnějšího. Funkci předsedy základní organizace vykonával Ing. Bruno

Kalina. Výbor této organizace uveřejnil jen v Albrechtických listech, číslo 2/1995 výzvu

k občanům, aby nezapomínali, že se blíží měsíc máj a s ním památné dny, k nimž tato

organizace pořádala připomínkovou akci, v den 50. výročí osvobození, pokládání věnců

k pomníku obětí 2. Světové války, dne 3. 5. 1995 v 17 hodin. Dokumentace 3105.

Akce byla rovněž plakátována a taktéž člen výboru se v  předstihu dostavil jako host

na zasedání obecního zastupitelstva a v diskusi připomněl konanou akci.

Činnost místní organizace Polského svazu kulturně osvětového v roce 1995

Tento rok byl pro zdejší základní organizaci mimořádně úspěšný, poněvadž se

po sedmiletém pracovním úsilí podařilo ukončit adaptaci budovy na Dům Polského svazu

kulturně osvětového. Na tomto nelehkém úkolu měla zásluhu řada obětavých členů

i příznivců. Teprve nastupující generace bude moci tento počin náležitě ocenit a pochopitelně

i využít. Dokumentace 3239.
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V roce 1995 čítala tato místní organizace 535 členů (na konci roku).

Činnost členů se v průběhu roku 1995 soustřeďovala především na práce spojené

s dokončením adaptace Domu, ale nezapomínalo se při tom ani na organizování tradičních

kulturních akcí, nejednou v obtížných podmínkách při probíhajících adaptačních pracích, což

vyžadovalo hodně sebezapření a úsilí obětavé skupiny členů. 

Jednalo se o následující akce:

Dne 25. 2. 1995 navštívili místní organizaci Polského svazu kulturně osvětového

vzácní hosté z Polska, a to předseda Sejmové komise pro věci polských zahraničních menšin,

Leszek Moczulski, kterého mimo jiné doprovázeli i zástupci polských organizací na Těšínsku.

(Celkem 33 osob).    Dokumentace 3051 - 3052, 3252.

Tentýž den večer se konal tradiční Ples ve všech místnostech Domu Polského svazu

kulturně osvětového s účastí 195 osob. Dokumentace 3232, 3256.

Následující den patřil „Baliku“ předškolních dětí i žáků polské základní školy,

na němž děti předváděly své taneční umění. Na akci bylo přítomno 196 osob.

Dne 22. 3. 1995 se konal Obecní sněm Kongresu Poláků v České republice, který

organizoval výbor místní organizace ve spolupráci se splnomocněncem Rady Poláků

F. Ježowiczem. Akce se neobešla ani bez připomínky Dne žen, při níž byly ženy obdarovány

kytičkami.  V diskusi vystoupilo 68 účastníků, podařilo se v ní vyřešit mnoho sporných

problému. Za splnomocněnce Rady Poláků pro příští léta byla zvolena Ivona Guňková.

Dokumentace 3105, 3234 – 3237, 3337.

V dubnu odpracovali členové řadu hodin na dokončení scény a na přípravě kulis

pro chystané školní představení „O Szewczyku Dratewce“. Uvedené představení se zde hrálo

2 x a shlédlo je 160 dětí a 184 dospělých.

Dne 7. 5. 1995 se zúčastnilo 35 členů organizace oslavy odhalení pamětní desky na

památku obětí 2. Světové války.   Dokumentace 3174 – 3175, 3179 – 3182.
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Dne 27. 5. 1995 se konal Festival Polského svazu kulturně osvětového v Karviné,

na němž se místní organizace podílela postavením a provozem 2 stánků s občerstvením

pro účastníky Festivalu a členové pěveckého souboru se aktivně podíleli vystupováním

v programovém bloku. Asi 80 členů zdejší organizace se podíleli jako diváci při sledování

festivalového programu, včetně vystoupení souboru „Śląsk“ z Polska.

Dne 4. 6. 1995 se konalo smažení vaječiny kvůli špatnému počasí v Domě Polského

svazu kulturně osvětového, s účastí 36 osob. Dokumentace 3231.

Dne 12. 6. 1995 navštívili nově otevřený Dům v Albrechticích další vzácní hosté,

a sice členové Senátní komise pro věci Poláků v zahraničí a na emigraci. Vyjádřili se velmi

pochvalně o úsilí členů místní organizace.

Ve dnech 3. 7. až 10. 7. 1995 odjela skupina 90 osob na dovolenou do Gdaňska, kde

příjemně strávili svůj volný čas.

V prázdninových měsících se intenzivně pracovalo na přípravách ke slavnostnímu

otevření Domu Polského svazu kulturně osvětového, které se konalo 29., 30. 9. a 1. 10. 1995.

 Dokumentace 3107.

V programu prvního dne této slavnosti bylo i setkání všech těch, kteří se nejvíce

podíleli na stavbě, spojené s hodnocením práce i díkůvzdáním.

Dokumentace 3240, 3243 a 3256.

Dne 30. 9. 1995 byl uspořádán estrádní večer pod heslem „Přežijme to ještě jednou“, v

němž vystupovaly v programu děti mateřské školy, děti základní polské školy, členové

divadelního souboru DROPS a divadelního souboru, čímž se prokázalo, že místní organizace

má být na co hrdá.      Dokumentace 3244 - 3250, 3107 - 3108, 3241 - 3242.

Dne 1. 10. 1995 byl v celém objektu volný přístup k prohlídce Domu. V průběhu

těchto tří dnů navštívilo Dům Polského svazu kulturně osvětového na 460 osob.

Dne 4. 11. 1995 byl estrádní program opakován a shlédlo jej 125 osob.

Dne 5. 12. 1995 se sešlo 24 osob na sněmku věnovaném kulturním a osvětovým

záležitostem.
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Dne 6. 12. 1995 se zde uskutečnilo Setkání s Mikulášem. Členky napekly pro děti

chutné figurky z pečiva.

Kvůli chřipkové epidemii bylo štědrovečerní posezení přeloženo na 7. 1. 1996,

původně bylo plánováno na 17. 12. 1995.

Činnost souborů

Pěvecký soubor smíšený měl nejdelší tradici ze všech souborů této organizace. Každé

úterý se setkávalo 25 zanícených zpěváků, aby pod taktovkou dlouholetého dirigenta souboru

nacvičovali polské písně. Bylo však konstatováno, že je škoda, že mnoho mladších písně

raději poslouchá, než zpívá. Dirigentem byl Vladislav Molenda a vedoucím souboru

Ing. Gustav Guňka, starší.     Dokumentace 3201- 3202, 3238.

Divadelní soubor DROPS  měl v roce 1995 celkem 19 osob. Od prosince byl soubor

rozdělen na dva soubory - DROPSIK, v němž se seskupovaly děti do 4. třídy základní školy

včetně, a pak DROPS pro děti od 5. třídy výše. Soubor připravoval mnoho líbivých programů,

jimiž byl znám i mimo obec (kde vystupoval 6 x). Obdržel prestižní ocenění, a to za

scénografii v „Talinkách". Vedoucí souboru paní Hedvika Czapová obdržela ocenění za

scénografii a režisérskou práci v Mysłowicach v Polsku. Za odměnu cestoval celý soubor

na návštěvu do Mysłowic a Będzina v Polsku. V květnu 1995 oslavil soubor 10 let svého

trvání. Největší zásluhu na jeho fungování měla jehovedoucí Hedvika Czapová.

Divadelní soubor vedl bývalý ředitel zdejší polské školy, nyní důchodce. V roce 1995

mile překvapil vystoupením na pódiu nově otevřeného Domu Polského svazu kulturně

osvětového. Na sklonku roku probíhaly již další zkoušky na nové vystoupení.

Taneční soubor  nepracoval systematicky, když neměl k nacvičování příznivé

podmínky. Nicméně chuť v tradici pokračovat neuhasla.
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Klub žen měl 23 členek a řadil se mezi nejaktivnější. Jejich obětavost se neprojevovala

pouze při závěrečných dokončovacích pracích Domu, ale jejich pilné a nepostradatelné ruce

se projevovaly u každé pořádané akce v této organizaci.

Klub seniorů  se setkával pravidelně každý čtvrtek posledního týdne v měsíci, čítal

17 členů a v roce 1995 měl 13 setkání. Mnozí z nich neúnavně pomáhali při rekonstrukci

Domu. Hlavním organizátorem a vedoucím byl bývalý učitel Oskar Delong, za což si

vysloužil to, že ho výbor místní organizace navrhl na nejvyšší vyznamenání, a to „Za zásluhy

pro organizaci 1. stupně“ se zápisem do Pamětní knihy.

Někteří členové místní organizace pravidelně navštěvují představení Polské scény

Těšínského divadla.    Dokumentace 3204.

 

Místní organizace Polského svazu kulturně osvětového udržuje nadále aktivně

patronátní vztahy s polskou mateřskou a základní školou, spolupracuje s výborem Matice

školské, s místní organizací Svazu krojovaných horníků, s obecním úřadem a jinými

organizacemi s tím, že všem umožňuje pořádání akcí v Domě Polského svazu kulturně

osvětového za výhodných podmínek.

Bez nadsázky je možno konstatovat, že tato místní organizace je kulturnětvorná

a zastává v obci 1. místo.

Hospodářská činnost

Největší úsilí v roce 1995 museli vkládat do dokončovacích prací na stavbě Domu.

Mnoho osob pracovalo bezplatně a jiní zase peníze darovali. Takto se podařilo dílo zdárně

dokončit. V závěru uvedeného roku bylo možno říci, že všechny místnosti v  adaptovaném

Domě jsou hotové a připravené ke konání akcí. Je pravdou, že se ještě najdou maličkosti

například v šatně, v chodbě vedoucí k  baru a v  kuchyni na patře, že něco tam bylo uděláno

provizorně, aby to již mohlo sloužit, a to proto, že se okamžitě nedostávalo potřebných

prostředků, ale jedná se vesměs o věci, které se dá snadno později, až budou peníze, vylepšit.

Dokumentace 3255.
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Bezplatně bylo od začátku adaptace objektu odpracováno 26  839 hodin, což mluví

samo za sebe.

Při oceňování práce mnoha obětavých lidí by se nemělo zapomínat na soustavnou

a neviditelnou práci mnoha členů, kteří jako vedoucí svých okrsků pomáhali aktivizovat celou

členskou základnu a neúnavně agitovali po domech. Bylo odhadnuto, že v  tom směru byla

vynaložená práce za více než 2 000 hodin ve prospěch organizace. Dokumentace 3108.

Zpráva o činnosti místí organizace Polského svazu kulturně osvětového

v Albrechtických listech, číslo 1/1995. Dokumentace 3104.

Dne 21. 7. 1995 zahájil intenzivní zkoušky v  sálu Domu Polského svazu kulturně

osvětového v  Albrechticích mostecký folklórní pěvecký soubor „GOROLE“, jako přípravu

na 32. ročník Týdne beskydské kultury, který se konal v sousedním Polsku.

Dokumentace 3233.

Novinová zpráva o národnostní lhostejnosti části polské menšiny, která se

nezapojovala do práce na podporu tohoto hnutí. Dokumentace 3251.

Seznam delegátů na Kongres Poláků konaný v Českém Těšíně 29. 4. 1995.

Dokumentace 3253 – 3256.

Slovo předsedy Hlavního výboru Polského svazu kulturně osvětového Ing. Jiřího

Czapa k  situaci v  této organizaci a ke komplikacím, k  nimž došlo v  roce 1995 kvůli

radikálnímu omezení státního příspěvku na kulturní činnost v  České republice, což postihlo

i Polský svaz kulturně osvětový. Dokumentace 3257.

Činnost Tělovýchovné jednoty 9. květen, oddíl kopané, v roce 1995

V roce 1995 byl výbor doplněn o 4 nové členy, takže v  průběhu roku pracoval v  počtu

11 členů, kteří se pravidelně scházeli co 14 dní, ale občas, v  době mimořádné potřeby, i

častěji. Hlavním úkolem výboru bylo zabezpečování úkolů stanovených na valné hromadě, to

znamená především hladký průběh mistrovských soutěží, ale též zimní a letní přípravy

pohárových utkání a dobré reprezentace Tělovýchovné jednoty i naší obce všemi našimi

družstvy. Toto zabezpečování se netýkalo jen stránky organizační, ale též, a to je třeba

zdůraznit, stránky ekonomické a materiální. Podmínky se totiž neustále měnily a bohužel
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k horšímu. Výbor byl nucen neustále hledat nové finanční zdroje, dobře se orientovat

v legislativě a s patřičným úsilím všech udržovat a co možná nejvíce rozšiřovat majetek

Tělovýchovné jednoty.

Hlavním zdrojem příjmů byla dotace Dolu 9. květen, obecního úřadu, českého svazu

tělesné výchovy, dále sponzorské dary od řady firem, mezi něž patřila Elektrárna

Dětmarovice, Perex Český Těšín, Stavební společnost Darkov, firma Gól pana Klimše, Eda

Miczka, Bernatík, Stonal, Třinecké železárny, Nieslanik a další soukromí podnikatelé, kteří

přispěli finančně nebo materiálně. K tomu se přiřazovaly vlastní příjmy od členů organizace,

vstupné, hospodářská činnost (drobné polní práce). Přes veškerou snahu členů výboru

skončilo celkové hospodaření za rok 1995 schodkem. Dokumentace 3109.

Cvičné škvárové hřiště

Po dlouholetých jednáních a průtazích ohledně pozemku na cvičné hřiště, které bylo

plánováno původně umístit na pozemku východně, v  bezprostředním sousedství stávajícího

hřiště. Za totalitního režimu pozemek nesměl být vyňat z tak zvaného půdního fondu, protože

byl meliorován (i když meliorace byla provedena tak, že funkci stejně neplnila, když pozemek

byl stále bažinatý). Po pádu totalitního režimu pak původní majitel pozemku požadoval čím

dál tím větší obnos za jeho odprodej (za totality byl v trvalém podnájmu zemědělského

družstva, později státního statku). Nakonec bylo dohodnuto, po vzájemném pochopení situace

mezi starostou obce, radními a ředitelem základní školy, umístit toto hřiště mezi stávající

novou základní školou a hřbitovem, v ohbí řeky Stonávky. Cvičné hřiště bylo tudíž umístěno

na bývalém farním pozemku, o který v současné době nikdo nejevil zájem. (Nedořešené

otázky z minulé doby, kdy byly vystavěny objekty nové školy na cizím pozemku). Pozemek

měl původně sloužit škole, jako školní pozemek ke cvičným účelům. Poněvadž ale ve školách

došlo k omezení výuky na pozemcích, nebyl náležitě využíván. K praktickým účelům škole

postačoval pozemek, umístěný v prostoru mezi stávající Školní ulicí a tělocvičnou školy.

Počátkem července 1995 bylo proto započato se zemními pracemi - odtěžení zeminy,

snížení kanalizačních šachtic, demontáž příjezdové komunikace, navezení a rozprostření asi

500 m 3 strusky a na ni pak ještě asi 200 m 3 škváry. Součástí prací, spojených s výstavbou

tohoto cvičného hřiště byla demontáž oplocení, vykopání doskočiště a výsadba zeleně.

Předčasný nástup zimního počasí již nedovolil osadit branky již zhotovené, jakož i zábrany,

které mají chránit budovu školy a oplocení. To vše bude nutno vykonat v příštím roce, včetně

konečných terénních úprav. Taková je historie vzniku tréninkového hřiště o regulérních
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rozměrech, vhodného i pro mistrovská utkání (95 x 52 m). Tělovýchovná jednota také ušetří

na výdajích, které musela dříve vynakládat na dopravu hráčů ke cvičením na cizí hřiště.

Součástí hledání možností příjmů bylo i zpracování studie na využití zastavěného

prostoru pod tribunou u hlavního hřiště, které by představovaly i zlepšení podmínek pro

diváky (bufet, sociální zařízení, garáže), což by se dalo komerčně využít pronájmem

ve prospěch Tělovýchovné jednoty. Stavební úřad již příslušné stavební povolení vydal, nyní

již záleží jen na získání potřebného stavebního materiálu a samozřejmě peněz na realizaci této

myšlenky.

Činnost družstev

Na valné hromadě dne 5. 2. 1995 byla pro mužstva stanovena určitá kritéria,

vycházející ze současných podmínek zejména u mužů a dorost. U žákovského družstva bylo

prvořadým úkolem rozšiřovat členskou základnu a dobře reprezentovat Tělovýchovnou

jednotu.

Družstvo mladších žáků vedl v okresní soutěži na jaře Pavel Šimek. Toto se umístilo

mezi 8 soutěžními družstvy na 3. místě, s počtem 25 bodů a skóre 38: 22. V letních měsících

pro soutěžní rok1995 - 6 převzali mužstvo trenér Ladislav Hawlasek a vedoucí Alfréd Badura,

Stanislav Chlebik a Miroslav Cedivoda. Mužstvo odehrálo 3 přípravná a  7 mistrovských

utkání, a to v soutěži 4 vítězná, 2 porážky a l remíza.  Skóre činilo 12 : 12 s  umístěním

na 3. místě se 13 body. Vystřídalo se celkem 16 hráčů. Nejlepšími střelci byli Filadelfi (4)

a Chrobok (3). V průběhu soutěže bylo ke 13ičlennému kádru získáno dalších 6 hráčů.

Družstvo starších žáků skončilo v okresním přeboru v sezóně 1994 - 5 mezi

12i soutěžními družstvy na 5. místě. Získalo 41 bodů se skóre 79 : 30. Družstvo vedl Josef

Wojtyna a Aleš Břenek. V podzimní části hrálo toto mužstvo v úvodu velmi špatně.

Na tréninky pod vedením Pavla Šimka chodilo jen 7 - 8 hráčů. I na mistrovských utkáních

muselo být toto mužstvo doplňováno z družstva mladších žáků. V podzimní části soutěže

skončilo toto mužstvo na 9. místě mezi 12 soutěžními družstvy s 9 body a skóre 18  : 37.

(3 vítězství a 8 porážek). Nejlepší střelci Kratochvíl (5), Farnik (5), Dědic (2). Nejlepší hráči

Waloszek, Cieplik a Hartoš.

Družstvo dorostu vedl na jaře Radomír Nitsche s trenér Štefan Stolar. V této soutěži se

umístilo na 8. místě s 23 body a skóre 21: 49. V podzimní části soutěže 1995 - 6 bylo družstvo
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vedeno nadále Radomírem Nitschem a trenéry Alešem Břenkem a Josefem Wojtynou. Úvod

mistrovské sezóny byl poznamenán neúčastí hráčů na tréninku i v zápasech, které začaly již v

době prázdnin. Morálka některých hráčů byla špatná. V podzimní části soutěže obsadili 7.

místo mezi 14 soutěžními družstvy s 19 body, 6 vítězstvími, l remízou a  6 porážkami se skóre

23 : 30. Nejlepší střelci Nitsche (8) a Sobinovský (5). K oporám mužstva patřil Šenkyřík,

Kajura, Nitsche, Lukáš a Tomáš Krucina a dobře se zařadili i mladší hráči bratři Hesovi a

Linhart.

Družstvo mužů na jaře 1995 bojovalo z 12. příčky o lepší umístění, ale také o svou

prestiž v reprezentaci obce s mužstvy zvučných názvů. Nástup byl sice impozantní, když

prvních 6 utkání bylo vítězných, z toho 3 venku, ale pak následoval útlum, 2 remízy doma

a 6 porážek, z toho 2 doma (s Orlovou velmi krutá 7 : l!). Konečná umístění na 8. příčce

tabulky se 23 body a skóre 29 : 29 byl oproti předchozímu umístění značným posunem vpřed.

Mužstvo vedl trenér Dušan Zbončák s asistentem Ladislavem Hawlaskem a vedoucím Ivanem

Marinim. Na tomto úspěchu se podílelo 22 hráčů. Nejlepšími střelci byli Ondřej Hric, Radek

Jursa a Marian Gmitter. Je nutno podotknout, že hráčům byly ze strany Dolu 9. květen

vytvořeny perfektní podmínky, jak v zimní, tak v jarní přípravě, v níž bylo odehráno celkem

24 utkání, 9 vítězných, 3 remízy a 12 porážek, ale to od mužstev jako byla Opava, Uherské

Hradiště, Boby Brno, Karviná a jiné. Mezi velmi zdařilá utkání patřilo druhé vystoupení naší

jednadvacítky, která skončilo 1:1. Letní přípravu mužstva vedl stejný realizační tým a měl

k dispozici 25 hráčů. Bylo sehráno celkem 14 utkání se 2 vítězstvími, 3 remízami

a 9 porážkami (2x Třinec, Opava, Havířov, Bohumín, Frýdek-Místek a také Karviná) v l. kole

poháru. Mistrovskou divizní soutěž začalo mužstvo dvěma porážkami doma a krize

pokračovala, takže po 8. kole a celkovém zisku 6 bodů požádal trenér Dušan Zbončák

o uvolnění z této funkce. Výbor návrh přijal a uzavřel smlouvu s Pavlem Sikorou. Asistent

a vedoucí mužstva zůstali beze změny. Pod tímto vedením získalo mužstvo 2 vítězství,

3 remízy a 2 porážky, to je 9 bodů, takže v podzimní části soutěže se mužstvo umístilo na

14. místě s 15 body a skóre 16 : 18, což bylo nezáviděníhodné. Při tom se změnily podmínky

hráčů, tréninky pouze po směně, žádný dvoufázový trénink a k příčinám neúspěchu bylo

možno připočíst na vrub i zhoršené vztahy mezi jednotlivými hráči, ale i mezi hráči

a realizačním týmem. Hráči obdrželi v podzimní části soutěže 7 červených karet a chování

trenéra Zbončáka bylo řešeno u disciplinární komise. Výbor Tělovýchovné jednoty důkladně

zhodnotil spolu s  realizačním týmem vzniklou situaci, a byť v horších podmínkách, snažil se

zajistit zimní přípravu alespoň takovou, jaká byla v minulosti. Došlo ke kádrovým změnám
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v mužstvu (odešli Lípa a Siostřonek a nastoupili Petráš a Navalaný). Předpokládalo se, že

do jarní sezóny může dojít ještě k dalším změnám, samozřejmě s cílem dosáhnout lepších

výsledků, aby se mužstvo udrželo v divizi.      Dokumentace 3105 - 3108, 3258, 3260 - 3267.

Turnaj o štít Albrechtic v roce 1995. V něm hrálo naše mužstvo po vítězství ve skupině

o 1. místo s domácími, městem Albrechtice 3 : 1, vystupovalo při tom sportovně,

disciplinovaně a rozhodně neudělalo ostudu Tělovýchovné jednotě ani obci.

Na podzim 1995 se hrála na albrechtickém hřišti utkání ženské ligy z  Havířova proto,

že hřiště v Havířově bylo podrobováno úpravám. Takto chtěla místní Tělovýchovná jednota

pomoci oddílu ženské ligy a také zpestřit zdejším příznivcům kopané kalendář utkání. Bylo

však zajímavé, že tento záměr jaksi nevyzněl, když zápasy přicházelo sledovat jen 20

až 30 diváků.

Tělovýchovná jednota – oddíl sport pro všechny

Akce oddílu uskutečněné v   roce 1995:

Od 28. 1. 1995 začaly v oddílu působit vyškolené cvičitelky IV. třídy paní Martina

Barchanská, Danuta Jablecká, Martina Kolková a slečna Lenka Šimurdová.

V únoru bylo pořádáno tradiční Pochování basy pro členy a zvané hosty.

V březnu obsadili starší žáci 1. místo v Okresním přeboru ve volejbale.

V květnu obsadili 2. místo ve volejbale muži.

Dne 29. 5. 1995 se konal Okresní čtyřboj v atletice, kterého se zúčastnilo 25 dětí

z albrechtické základní školy. Všechna první 3 místa v soutěži mladších žákyň, mladších žáků

a starších žáků obsadili albrechtičtí.  Z každé kategorie první dva se zúčastnili krajského kola

v téže disciplíně, které se konalo 10. 6. 1995. v Třinci. Petru Tomašákovi ze skupiny mladších

žáků se poštěstilo v krajském kole obsadit 1. místo. V družstvech pak obsadili mladší žáci

z Albrechtic 1. místo a starší žáci 2. místo. Dokumentace 3106.

V září byl ve dnech 22. a 23. uspořádán zájezd pro členy Tělovýchovné jednoty

za účast v akcích jí pořádaných. Zájezd byl namířen na Jižní Moravu s návštěvou Velehradu,
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prohlídkou keramičky TUPESY, návštěvou vinného sklípku Plže a exkurzí do pivovaru

KUNZ v Hodoníně.

Začátkem září (4. 9. 1995) byl ještě pořádán 2. ročník Běhu Albrechticemi.

Dokumentace 3107.

Dne 30. 9. 1995 obsadili muži v Okresním přeboru nohejbalu 2. místo.

V říjnu 1995 (1. 10.) byl uskutečněn výšlap na Prašivou.

V listopadu (18. 11.) orientační běh pro dospělé a zhodnocení práce za rok 1995.

Funkci předsedkyně oddílu sport pro všechny nadále vykonávala paní Dagmar

Pipreková.

Činnost autoklubu v roce 1995

Ve dnech l7. a 18. června 1995 probíhala soutěž minikáristů v areálu na Zámostí.

Dokumentace 3105.

Nejprve to bylo III. kolo Přeboru Severní Moravy, v němž se rozhodovalo o účasti

na Mistrovství české republiky a v neděli pak závod ze seriálu Oblastního poháru.Tradičně

s největším počtem účastníků.

Vítězové si roznesli po celé Moravě 22 věcných cen a zlaté poháry se znakem

Albrechtic a logem firmy Razat Style. Autoklub Albrechtice měl v soutěži pouze 3 jezdce,

přesto však jeden pohár zůstal „doma“. Zájem o tento sport byl evidentní, bohužel ne každý

otec byl schopen a ochoten svým dětem věnovat značnou část svého volného času a hlavně

zatížit rodinný rozpočet o vydání na tyto účely. Albrechtické pořadatele tohoto závodu potěšil

nejen sportovní úspěch, ale i slova chvály a díků projevená účastníky minikárového víkendu.

Hlavními sponzory této akce byla obec Albrechtice a firma Razat Style z Ostravy, bez jejích

přičínění by nebylo možno akci uskutečnit.

Druhý minikárový víkend se konal v Albrechticích ve dnech 7. a 8. 10. 1995. Nejprve

proběhl populární závod Albrechtická míle a druhý den na stejné trati v areálu Zámostí byla

ukončena sezóna na Severní Moravě novým netradičním závodem Zkouškou stálosti výkonu.

O tom, že Albrechtická míle vešla ve známost v republice, svědčil i zájem jezdců z Prahy

a severních Čech.
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Putovní pohár Albrechtic v závodech minikár se vrátil po 7 letech zpět domácímu

jezdci Standovi Syrovému.      Dokumentace 3107, 3268 - 3272, 3274 - 3276.

Tři albrechtičtí účastníci v Mezinárodní soutěži motocyklistů v Norsku - Rallye FIM,

jejíž cíl byl 5. 7. 1995 v městečku Malselv (Severní Norsko). Naší obec v tomto závodě

reprezentovali René Duda (17 let), Aleš Hackenberg (17 let) a Jan Potysz (16 let). Všichni tři

jeli na nových jawách - mondeo. Trasa závodu, která měřila 5 700 km, na motorkách ujeli

bez problémů za 19 dní. Na snímku přiloženém v dokumentaci 3273 je zachycen pouze René

Duda a Jan Potysz.

Činnost Mysliveckého sdružení Velký les Albrechtice – Horní Suchá v roce 1995

Na jaře roku 1995 zahajovali členové svou Činnost sčítáním zvěře, které se pravidelně

opakovalo vždy v březnu. V přikrmování spárkaté a drobné zvěře pokračovali až do poloviny

dubna, kdy přikrmování skončilo a byla započatá práce spojená s čištěním a dezinfekcí

krmných mysliveckých zařízení. Měsíc duben byl také obdobím, v němž myslivci opravovali

posedy, krmelce a zásypy, které byly v zimě poškozeny, a stavěli také další nová myslivecká

zařízení. Na svých pravidelných obchůzkách v honitbě dbali myslivci na ochranu přírody

a živočichů v ní žijících. V roce 1995 bylo uskutečněno 1936 takových pochůzek.

V měsíci květnu si podal žádost o přijetí do organizace pan Miroslav Salakvarda. Jeho žádosti

bylo vyhověno.

V červnu 1995 se konal Okresní přebor a kontrolní střelby na střelnici v Bohumíně -

Záblatí, na němž si všichni zúčastnění připomněli a zopakovali správné zacházení se zbraní a v

diskusi měli možnost si předat zkušenosti a novinky o dění v jednotlivých organizacích. Po

absolvování kurzu o první lovecký lístek a po složení zkoušky z myslivosti, rozšířili řady

členů této organizace 4 noví myslivci a to: Vladislav Drozdík, Leon Kolesář, Lumír Štěponěc

a Bruno Gibala. Všichni čtyři se plné zapojili do dění 3 plnění úkolů v úsecích, které jim byly

přiděleny.

Již v červenci začaly přípravy na tradiční akci v Albrechticích, jíž byly Srnčí hody,

které proběhly 19. srpna 1995, v  areálu Zámostí. Myslivci na této akci odpracovali celkem

716 hodin. K tomuto číslu nutno připočítat ještě 231 hodin, které za tímto účelem odpracovali

rodinní příslušníci členů ke zdárnému průběhu této akce.
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K 1. 9. 1995 přerušil z rodinných důvodů členství v organizaci pan Petr Kadura. 

V tomtéž měsíci zemřel po dlouhodobé nemoci pan Demel, který za své působnosti

v organizaci zastával funkci pokladníka, člena dozorčí komise a vedoucího úseku. Odchod

tohoto pracovníka znamenal pro organizaci značnou ztrátu.

V září se členové zaměřovali na předzásobení krmivy, sběr kaštanů, žaludů, jeřabin,

ale i sena. Do sběru plodů byla angažována mládež.

V říjnu se začínalo s pravidelným přikrmováním, které trvalo až do poloviny dubna

příštího roku.

Letošní ples byl naplánován na 27. ledna 1995, konal se však v areálu Tělovýchovné

jednoty Havířov v Horní Suché, na němž k poslechu a tanci hrála kapela RYTMUS. O tuto

akci má již tradičně zájem mnoho účastníků a nejinak tomu bylo i v roce 1995. Členové

odpracovali na přípravě plesu, včetně výzdoby sálu, 508 hodin a obětaví rodinní příslušníci

263 hodin.

Veškerá činnost Mysliveckého sdružení se řídila provozním řádem a společenskou

soutěži, která se každoročně vyhodnocovala v říjnu. V tomto roce v ní získali největší počet

bodů pánové Pavel Kolesár, Rudolf Špalek, Jaroslav Bělík, Ladislav Janeček,Martin Palowski

a Milan Zikmund. Vyznamenání III. stupně v roce 1995 získali 3 členové a to pánové Špalek,

Mynář a Dzienglowicz.

Ze zprávy o hospodaření Mysliveckého sdružení Velký les za období 1993 - 5

V uvedeném období došlo ke strukturálním změnám v myslivosti. Zanikl Český

myslivecký svaz a vznikla Českomoravská myslivecká jednota. V souvislosti s tím došlo

i k zániku Mysliveckého sdružení Velký les se sídlem v Albrechticích a došlo ke vzniku

Honebního společenství vlastnící honitbu. V dubnu 1993 se konala ustavující schůze, na níž

bylo ustaveno nové Myslivecké sdružení Velký les Albrechtice - Horní Suchá, které podepsalo

pronájem honitby s Honebním společenstvím Albrechtice - Horní Suchá.

Honitba byla dle §13, odstavce 2., zákona číslo 512/1992 zařazena Okresním úřadem

v Karviné do III. jakostní třídy pro veškerou zvěř v honitbě.
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Výměra honitby činila 1890 ha. Okresní úřad pro ni stanovil normované jarní

kmenové stavy zvěře, což mělo vést k úspěšnému mysliveckému hospodaření.

K zajištění stanovených stavů zvěře členové této organizace pečovali o zimní přikrmování.

Ročně se při tom jednalo o 5 tun objemového krmiva, 1,7 tuny jaderného a 1,2 tuny

dužnatého krmiva. Navíc bylo zajišťováno sbírání a sušení jeřabin a také ozdravné krmivo

Refundazol.

Za období 1993 - 5 bylo v revíru napočítáno 234 kusů srnčí zvěře, z toho 44 srnců

v I. věkové třídě, 29 srnců ve II. věkové třídě a 30 srnců ve III. věkové třídě, 87 kusů srn

a 44 kolouchů. Koeficient přírůstku činil 87 kusů. Letní stav před lovem činil 320 kusů.

V revíru bylo udržováno 20 krmných zařízení.

Zajíců bylo na 1832 ha počítáno 180 kusů. Napočítáno jich bylo na jaře 455

a přírůstek činil 683 kusů. Plán lovu představoval 143 kusů. Sloveno bylo 152 kusů.

Překročení odlovu bylo ovlivněno brucelózou. Existovalo nařízení o zvýšeném odlovu zajíců.

Zaječí zvěř se přikrmovala po 270 dnů v roce krmnou dávkou 4 kg objemového

krmiva na 100 kusů a den, 2 kg jadrného a 4 kg dužnatého krmiva.

Za celé období (3 let) muselo být zajištěno 1950 kg objemového. 972 kg jadrného a

1950 kg dužnatého krmiva pro zaječí zvěř.

Bažant obecný byl plánován na 1832 ha honitby s jarním kmenovým stavem 324 kusů

s koeficientem přírůstku 0,7 a poměrem pohlaví 1 : 5. Bažantí zvěř byla přikrmována dávkami

v průměru 4 kg jaderného krmiva na 100 kusů denně a 5 kg dužnatého krmiva na 100 kusů

denně. Za uplynulé tříleté období bylo k těmto účelům zakoupeno 5 832 kg zrní a 7 290 kg

dužnatého krmiva.

Další plánovanou zvěří v honitbě byla zvěř dančí, ale ta zde byla jen okrajově,

ze strany sousední honitby - Loucký les. Jarní kmenový stav činil 3 kusy (daněk, daněla

a kolouch). Sloven byl l kus.

V honitbě se vyskytovala i jiná lovná zvěř, která však nepodléhala plánování - holub

hřivnáč, kachna divoká a králík divoký.
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Ze škodlivé zvěře bylo v honitbě ve sledovaném tříletém období uloveno 56 toulavých

psů, 306 toulavých koček, 6 lišek, 8 liščat bylo vykopáno, 4 tchoři, 23 strak a 2 kuny. 

Dokumentace 3105.

V roce 1995 byly činěny pokusy k navrácení koroptví do honitby. Ke spolupráci

na tomto programu byly požádány i obecní úřady v Albrechticích a Horní Suché.

V souvislosti s tím byly vyvíjeny i snahy k redukci pohybu občanů se psy v honitbě.

Opětovné zavedení této zvěře do honitby představovalo značné zatížení členů Mysliveckého

sdružení, jakož i zvýšené finanční náklady.

V posledních 3 letech bylo každý rok pořádáno 7 honů a na žádném nedošlo k žádné

nehodě, což bylo chápáno jako čest. Dokumentace 3108.

Hlasy Havířova otiskly 23. 11. 1995 zprávu hospodáře Mysliveckého sdružení

o začínajících honech na sklonku roku 1995. Dokumentace 3277.

V době od 21. 10. 1995 do 5. 11. 1995 byly v honitbě kladeny návnady s očkovací

látkou proti vzteklině lišek. Akce byla s upozorněním na tyto návnady řádně plakátována.       

Dokumentace 3278, 3317 - 3320.

Stížnost albrechtického občana na Myslivecké sdružení a na České lesy Karviná kvůli

škodám na zemědělských plodinách v osadě Paseky v roce 1995 páchaných zvěří, zejména

spárkatou. Dokumentace 3323.

Svaz protifašistických bojovníků

(dodatek)

Kronika Českého svazu bojovníků za svobodu v Albrechticích (původně nesla

organizace označení Svaz protifašistických bojovníků) byla založena v roce 1987 a jsou v ní

záznamy (zpětné) od 1. 4.1969, to je od vzniku místní organizace v Albrechticích, od doby,

kdy došlo k rozdělení stonavské organizace a Albrechtice se osamostatnily, bylo k nim však

přiřazeno Těrlicko.

Prvním jejím kronikářem se stal pan Ing. Emil Włosok, narozený 21. 6. 1923

v Dolních Tošanovicích. Od roku 1931 vykonával funkci předsedy této místní organizace.
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Složení výboru místní organizace Svazu protifašistických bojovníků po volbě

v roce 1971 (17. 11. 1971):

předseda Jan Zahraj

zástupce předsedy Rudolf Gradek

tajemník  Josef Koch

hospodář  František Sochor

členové Alois Feber, Stanislav Franěk a Kristina Santariusová

sociální referent František Kalisz

revizní komise Jan Czech, Anežka Białoniová a Jindřich Grzegorz

Složení výboru po volbě 6. 1. 1973:

Předseda i jeho zástupce byli opětně zvoleni jako v roce 1971, ale koncem roku 1973

oba z funkce ze zdravotních důvodů rezignovali. Na místo předsedy byl pak zvolen Jindřich

Grzegorz a za jeho zástupce František Kalisz, tajemníkem zůstal Josef Koch, do funkce

pokladníka byl zvolen František Sochor, za členy byli zvoleni Alois Feber, Ferdinand Czyž

a Emil Łukosz, sociálním referentem zastal František Kalisz, práci kronikáře byl pověřen

zdejší kněz páter Josef Maciejiczek. 

V revizní komisi zůstali Anežka Białoniová a Jindřich Grzegorz.

Složení nového výboru po volbě dne 8. 11. 1981 na léta 1982 - 4:

předseda Ing. Emil Włosok

zástupce    Josef Cieśla

tajemník Ing. Zdislav Michejda

pokladnice  Kristina Santariusová

sociální referent   Jindřich Grzegorz

referent pro práci s pionýry a se Svazem mládeže Rudolf Siostrzonek 

členové   Ing. Gustav Guňka, Jan Zahraj a Karel Koch

revizní komise   Anežka  Białoniová a Ferdinand Czyž

Ve volbě nového výboru a revizní komise v roce 1985 zůstalo obsazení funkcí stejné

jako v roce 1982 s tím, že nebylo obsazeno místo sociálního referenta a referenta  pro práci

s pionýry a Svazem mládeže. Nově byl zvolen čtvrtý člen výboru Rudolf Siostrzonek.
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Funkci kronikáře převzal v roce 1986 Ing. Emil Włosok.

V roce 1987 došlo ke zrušení místní organizace Svazu protifašistických bojovníků

ve Stonavě a zbylí členové byli převedeni do sousedních organizací. Do Albrechtic přešlo

5 členů.

V roce 1987 ve volbách nového výboru byl výbor této místní organizace

po odstupujících členech Karlu Kochovi, Janu Zahrajovi a Ferdinandu Czyžovi (všichni

pro nemoc) doplněn novými členy.  Byli zvoleni Josef Koch a Josef Recmanik.

Stav členů v místní organizaci koncem roku 1987 byl 29.

V roce 1988 byl za odstupujícího člena revizní komise Ferdinanda Czyže kooptován

Josef Recmanik. Jinak ve výboru ke změnám nedošlo.

V socialistické soutěži v roce 1988 se mezi 16 základními organizacemi Svazu

protifašistických bojovníků v okrese Karviná umístila albrechtická organizace na 6. místě.

V roce 1989 oslavila místní organizace Svazu protifašistických bojovníků

v Albrechticích 20 let od svého založení.

V roce1990 vzdala funkci pokladnice a vystoupila z organizace Kristina Santariusová.

Novým pokladníkem byl zvolen Josef Koch.

O dalších změnách už záznamy v kronice nepokračují. Zápisy jsou ukončeny na  straně

125. V organizaci místního Svazu protifašistických bojovníků se nenašel ochotný a vhodný

pokračovatel, který by v zápisech pokračoval.

Doba se posunula do roku 1995 a bylo nutno konstatovat, že uvedená místní

organizace už prakticky nevyvíjí žádnou činnost, členové stárnou a umírají, přírůstky nových

členů mladých nejsou a tak organizace asi brzy zanikne.
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Svaz chovatelů poštovních holubů

Uvedená organizace patřila v obci v roce 1995 k těm nejmenším, když měla jen

10 členů. Předsednickou funkci vykonával Boleslav Miczka a pokladníkem byl Jiří Honl.

Činnost členů se zaměřovala hlavně na vlastní chov poštovních holubů a při tom se

v průběhu roku zúčastňovali závodů. V roce 1995 bylo v této organizaci 14 takových akcí

(stejně jako v roce 1994).

V soutěžích, v rámci okresu, obsadil Pan Boleslav Miczka 9. místo a pan Bohuslav

Ďuriš místo 19.

Pořadí chovatelů v základní organizaci dle úspěšnosti na prvních třech místech:

1. Boleslav Miczka,

2. Bohuslav Ďuriš 

3. Tadeáš Jonszta

Český rybářský svaz

Albrechtice neměly svou vlastní místní organizaci Českého svazu rybářů, proto se

organizovali v sousedních organizacích jako například v Havířově nebo Karviné. Povolenky

se kupovaly s dobou platnosti na l rok, ale i na l měsíc, týden i den (takzvané hostenky).

Rybáři se dělili podle věku na členy dospělé, pak dorostence ve věku 16 - 18 let a žáky od 10

do 15 let. Pro získání rybářského lístku se bylo nutno podrobit přezkoušení z pravidel

o rybaření. Členové organizace platili členské příspěvky a předpláceli si příslušné povolenky.

Členové starší než 70 let obdrželi od roku 1995 povolenky za poloviční cenu. Takoví členové,

kteří si „zapomněli včas“ zaplatit členský příspěvek a chtěli dále rybařit, byli povinni se

znovu ucházet o členství, při čemž byli považování za „nováčky“ se všemi z toho

vyplývajícími důsledky, včetně přezkoušení. Stálí členové měli vůči organizaci roční

povinnost brigádnicky odpracovat 10 hodin v její prospěch a noví členové 15 hodin. Hodnota

odpracované i neodpracované hodiny byla stanovena na rok 1995 na 25 Kč.

Prošlé povolenky se měly odevzdávat stejně, jako hlášení o úlovcích, takzvané sumáře

místním organizacím. V sumářích se uvádělo jméno a příjmení rybáře, druh a velikost úlovku,

revír, kde k úlovku došlo.

V Albrechticích měla místní organizace českého rybářského Svazu v pronájmu

rybníky, nacházející se v osadě Rakovec. Jejich celková výměra činila 4,5 ha

s předpokládanou produkcí maximálně 25 q kaprů. Vzhledem k tomu, že v těsné blízkosti

rybníků se měla otevírat pískovna, byla na těchto rybnících činěná jen ta nejnutněji opatření.



153

V rámci Dnů Země nebyla v roce prováděna "Očista Teplické přehrady" s tím, že se

spoléhalo na každého rybáře, že takto bude u přehrady udržen pořádek, bohužel opak se stal

pravdou. Dokumentace 3291.

Český zahrádkářský svaz

Výbor místní organizace se sešel na jednáních v  roce 1995 8krát, při čemž byly

zajišťovány úkoly, potřebné pro činnost této organizace.

Členská základna čítala koncem roku 1995 celkem 55 členů.

Největším problémem a starostí se stávala klubová budova, jinak označována též jako

moštárna. Opadávající omítka, zchátralá okna, rozpadající se podezdívka plotu a jiné

vyžadovaly opravy, ale na tyto práce se nedostávalo peněz, stejně jako na další zde

nejmenované opravy.

Někteří členové se brigádnicky zapojovali do kosení - vysekávání trávy v  přilehlé

zahradě klubovny, spojené s úklidem. V roce 1995 převzal funkci předsedy této místní

organizace pan František Varčák a ochotně se ujal vyřizování organizačních věcí ohledně

budovy, areálu a osady Bažantnice. Funkci hospodáře obětavě vykonával pan Vladislav

Kowalczyk.

V roce 1995 byl uskutečněn autokarový zájezd na výstavu Flora Olomouc, který se

při pěkném počasí dobře vydařil. Škoda, že členové nevyužili všech míst v autobuse na tuto

zajímavou  akci. Měla-li by se obdobná situace opakovat i v následujících zájezdech budou

k účasti přizváváni i nečlenové.

Provoz v moštárně v roce 1995 zajišťovali paní Kowalská a pánové Pavlovec a Šveda.

 V osadě Bažantnice vznikl v roce 1995 problém s dodávkou vody, když se provádělo

napojování na nový přípoj pitné vody. Tyto práce byly spojeny s montáží vodoměrů ke každé

zahrádce. Organizační záležitosti s tím spojené padly na bedra nového předsedy místní

organizace.

Český zahrádkářský svaz – osada Paseky

 

Zpráva o výstavbě, údržbě a o dozoru na brigádách v osadě:

Neděle 2. 4. 1995 nakládání a odvoz cihel ze Suché do ohrady (Ondrušek)



154

Sobota 8. 4. 1995 kácení stromů a úklid dřeva (bez povolení!)         "

Akce pokračovala i v neděli 9. 4. 1995, v sobotu 15. 4. 

a v neděli 23. 4. 1995 za dozoru pana Halabrina.

Neděle 23. 4. 1995 dokončení betonáže patek pro cisternu         "

Neděle 30. 4. 1995 ukládání cihel a příprava prostoru pro kontejner (Vojáček)

Sobota 6. 5. 1995 dovoz a usazení cisterny (Doležel, Halabrin)

Neděle 7. 5. 1995 napojení druhé cisterny, pokračování v úpravě 

prostoru pro kontejner      (Fišbach)

Neděle 14. 5. 1995 uzemňování elektrorozvodů a úpravy prostorů 

pro kontejner (Chmiel)

Neděle 21. 5. 1995 dokončovací práce na uzemnění a na přípravě

prostoru pro kontejner (Prokeš)

Neděle 28. 5. 1995 usazení kontejneru, výkop zeminy u hlavního skladu 

a příprava k izolaci obvodových zdí (Kokošínský)

Neděle 4. 6. 1995  výkop základů k přístavbě skladu, izolace zadní stěny

a příprava bednění pro betonáž (Václavík)

Neděle 11. 6. 1995 betonáž základů skladu (Doležel)

Neděle 18. 6. 1995 betonáž podlahy a přístavby skladu a izolace (Ondrušek)

Neděle 25. 6. 1995 oplechování ohrady kolem kontejneru  (Haman)

Neděle 2. 7. 1995  zahájení výkopu studny, odvoz zeminy, postupné usazování skruží
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Na této práci se pokračovalo denně až do ukončení výkopu. Denně zde

pracovali 4 pracovníci – brigádníci, nebo na smlouvu o provedení

práce. (Halabrin, Kunzel)

Sraz na brigády byl vždy v 8 hodin na parkovišti u osady Paseky.

Místní organizace sboru dobrovolných hasičů v roce 1995

Při uskutečňované transformaci v této organizaci došlo i k novému pojmenování, a to

na Jednotku sboru dobrovolných hasičů. V souvislosti s tím bylo na jednání obecní rady

6. 3. 1995 starostovi uloženo, aby ve zřizovací listině doplnil odstavec o finančním zajištění

jednotky, dále o způsob zániku jednotky, prověrku akceschopnosti a provádění prevence

v rodinných domech. V dohodě o členství uvést dodatek o době jmenování na 2 roky

a v požárním řádu obce doplnit způsob dohlížení a činnosti Jednotky sboru dobrovolných

hasičů obce. Dokumentace 3229.

Práce v  místní organizaci Sboru dobrovolných hasičů začala stagnovat po změnách

ve složení výboru. Docházelo k názorovým rozporům ve vedení organizace, jejichž

výsledkem bylo, že akceschopná zůstala jen zásahová jednotka. Jiné akce, které měly místo

v programu tohoto spolku se nekonaly. Uskutečnila se pouze jedna akce, a to Soutěž o putovní

pohár starosty obce Albrechtice, jíž se zúčastnilo v areálu Zámostí dne 30. 9. 1995   10

družstev okresu Karviná.    Dokumentace 3227 - 3228, 3244.

Na tuto sportovní soutěž, která se konala 30. 9. 1995 na Zámostí, bylo

v Albrechtických listech, číslo 4/1995 uveřejněno pozvání Sboru dobrovolných hasičů

a zástupců obce Albrechtice. Dokumentace 3107.

Bližší informace o průběhu této akce se objevily v následujícím 5. čísle

Albrechtických listů. Dokumentace 3108.

Některé snímky týkající se místního spolku Dobrovolných hasičů, které se mi podařilo

dodatečně získat:

 Hromadný snímek členů místního spolku Dobrovolných hasičů z roku 1923 (15 let

od založení). Dokumentace 3222.
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 Hromadný snímek členů bývalého polského spolku hasičů v Albrechticích

s motorovou stříkačkou. V pozadí budova české obecné školy. Z období

před 2. světovou válkou.    Dokumentace 3223.
 Hromadný snímek členů českého spolku dobrovolných hasičů před starou hasičskou

zbrojnicí v centru obce, z konce období 1. republiky. Dokumentace 3224.
 Hromadný snímek členů dobrovolných hasičů v Albrechticích i s členy kroužku

mladých hasičů z období po 2. světové válce. Dokumentace 3225.
 Snímek členů kroužku hasičů (žákovské družstvo) někdy z  období padesátých nebo

šedesátých let po 2. světové válce. Dokumentace 3226.

Svaz krojovaných horníků v roce 1995 

Společné akce této místní organizace (účast v uniformách):

4. 12. 1994 17 členů na pohřbu člena Vladislava Kaliny

21. 1. 1995 účast 8 členů na Hornickém plese v Horní Suché, 

tentýž den také 6 členů na Plese základní školy v Albrechticích

12. 5. 1995     účast 15 členů na pohřbu člena Karla Kaliny

18. 6. 1995 účast 8 členů na Slavnosti polské základní školy v Albrechticích,  

téhož dne 4 členové na Hornické slavnosti ve Stonavě

30. 6. 1995 účast 10 členů na pohřbu člena Rudolfa Wawrzyczka

15. 7. 1995     účast 14 členů na Hornické slavnosti v Horní Suché

Dokumentace 3280.

5. 9. 1999       účast 11 členů na pohřbu člena Jana Miczky ve Stanislavicích

29. 9. 1995     se zúčastnili 2 členové Besedy se stavbaři Domu Polského svazu

kulturně osvětového v Albrechticích

30. 9. 1995     účast 6 členů na slavnostním oficiálním otevření Domu Polského svazu

kulturně osvětového v Albrechticích. K té příležitosti schválil výbor
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místní organizace Svazu krojovaných horníků věnovat peněžitý dar

na „Cihelku“ pro adaptaci uvedeného Domu. Vstřícně tomuto podujetí

věnovala předsedkyně místní organizace Polského svazu kulturně

osvětového této hornické organizaci čestný klíč k tomuto nově

otevřenému Domu. 

V průběhu roku 1995 navštívila delegace rovněž 3 své členy dlouhodobě nemocné

a 2 jubilanty (50 a 70 let).

Účast členů na výborových schůzích místní organizace se pohybovala v průměru

kolem 60 - 70 %.

V roce 1995, kdy z místní organizace Svazu krojovaných horníků vystoupili 2 členové

a několik členů zemřelo, měla organizace 38 členů.

Paní Miczková ze Stanislavic věnovala místní organizaci horníků v Albrechticích

finanční dar a starosta obce Albrechtice poskytl organizaci možnost k bezplatnému používání

1 místnosti ke schůzování v 1. patře bývalé budovy národního výboru na Kostelní ulici. Tuto

místnost využívaly ke stejnému účelu ještě i jiné organizace.

 Hospodář místní organizace pan Josef Jonszta spolu se svou manželkou připravovali

pro členy organizace příležitostná pohoštění.

Někteří členové místní organizace horníků se podíleli na práci při adaptaci Domu

Polského svazu kulturně osvětového v Albrechticích.

Hornická veselice 1995

Akciová společnost Ostavsko-karvinských dolů Důl Darkov, závod 9. květen pořádala

v sobotu 16. 9. 1995 v  areálu na Zámostí v  Albrechticích, poprvé v  naší obci takovouto akci

(dřívějších letech byly konány ve větších okolních střediscích – Karviné, Českém Těšíně

a podobně). Dokumentace 3281.

Objevovaly se i názory, zda tato akce má vůbec své opodstatnění, když horníci mají

svůj svátek na svatou Barboru, patronku horníků, a Den horníků vzniklý uměle za totalitního
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ateistického režimu, vyzníval nyní jaksi naprázdno. Oslava nebyla zdaleka tak bombastická,

jak tomu bylo v  dřívějších letech, zejména do roku 1989, kdy se při té příležitosti nabízelo

účastníkům oslavy množství atrakcí a úzkoprofilové zboží, které normálně v  obchodech

nebylo. Nicméně byl program také poměrně pestrý s  reprodukovanou hudbou od 10 hodin,

stánkovým prodejem a s  atrakcemi pro děti. Ve 13 hodin vyrazil propagační průvod

s hornickou kapelou a s mažoretkami z nového sídliště na Zámostí. Tam následovala hornická

veselice s koncertem hornické kapely a s  vyprávěním Tondy Prajze z  Bojkovic. Od 16 hodin

do 16,30 probíhaly soutěže pro děti a pak do 19 hodin účinkovala country skupina Červené

kloboučky. Mezitím v  17,30 hodin proběhlo losování tomboly, do níž byli zahrnuti všichni

zaměstnanci podniku. Od 19 hodin do půlnoci účinkovala k  tanci skupina Rytmus.

Programem doprovázela známá konferenciérka paní Zdena Baronová.

Pro děti byly připraveny atrakce jako nafukovací žába, různé hry, soutěže s  odměnami

i okružní jízdy kočárem. Zaměstnanci, kteří bydleli v  okolních městech a vsích, měli

k dispozici linku Městské hromadné dopravy číslo 2 (ze směru od Havířova), vlak z  Karviné

a Českého Těšína, minibus i autobusové spoje + zvláštní autobus pro ty ostatní od Horní

Suché, Stonavy, Stanislavic a podobně. Dokumentace 3107.

Český svaz včelařů

V roce 1995 v  Albrechticích chovalo včely 39 občanů, z  nichž pouze jeden nebyl

organizován v  místní organizaci Českého svazu včelařů. Tito včelaři dohromady

obhospodařovali 225 včelstev. Nejmladší člen Česlav Stebel měl 22 let a nejstarší včelař

Pavel Santarius měl již 90 let. Člen s nevyšším počtem včelstev (18) byl RNDr. Petr Valošek,

ale byl i člen, který choval jen jediné včelstvo. Průměr včelstev na l člena činil 6. Předseda

místní organizace včelařů Viktor Cielecki si pořídil pěkně vybavený kočovný vůz, s nímž

v roce 1995 kočoval v Louckém lese na východním okraji osady Důlský.

Rok 1995 byl pro zdejší včelaře rekordním, co se týče snůšky medu. Nebylo v naší

organizaci pamětníka, který by podobnou snůšku zažil. Někteří pečliví včelaři točili med 3

i 4krát a dosáhli celkové snůšky až 50 kg na včelstvo. To všechno přes to, že začátek roku byl

poměrně studený a deštivý. Koncem července bylo zaznamenáno sucho. I slabší včelstva

v tomto roce poskytla včelařům v průměru 20 až 30 kg medu.

Některé fenologické údaje:
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Včely se prolétly již koncem ledna (23. a 26. 1. 1995 a pak 13. a 14. 2. 1995). První

snůška pylu byla zaznamenána 14. 2. 1995 (z lísky). Březen však byl značně chladný

a v určitých několikadenních intervalech se sněhem. V tomto měsíci byly pouze 12krát

naměřeny denní teploty 10 až 14 °C a 4 dny byla trvalá a 6 dnů nesouvislá sněhová pokrývka.

Včelstva začala brzy plodovat, i když chladné dny jejich rozvoji nesvědčily. Na začátku

rozkvětu ovocných stromů a pampelišek už byly v síle. První med točili někteří včelaři již

začátkem 3. dekády května, druhý med koncem 1. dekády června a 3. med v polovině

3. dekády července. Rojivost včel byla malá.

Začátkem února byl na výroční Členské schůzi včelařů zvolen nový, 14ičlenný výbor

na funkční období 1995 - 8. Dokumentace 3279.

Z navržených 14 kandidátů zrezignoval pouze l kvůli odstěhování a ze zdravotních

důvodů přítel Jan Ondrusz. Místo něj byl navržen přítel Alois Holeksa. Celý, takto navržený

výbor byl zvolen jednohlasně. 

Od února 1995 pracoval výbor v následujícím složení:

předseda        Viktor Cielecki 

místopředseda RNDr. Česlav Valošek 

jednatel   Ing. Eduard Smelik

pokladník    Vladislav Wrana

nákazový referent Leopold Chlebowczyk a Otto Wojkowski

chovatelský referent Štěpánka Filipcová,

členové Vilém Kaluža, Alois Holeksa,Česlav Stebel, Měčislav Witoszek Revizní

komise: předseda Gustav Bromek,

členové Stanislav Firla a Karel Szelong

Výsledky zimního vyšetření v roce 1995 vyzněly pro Albrechtice velmi příznivě,

poněvadž v  řadě vzorků nebyl zjištěn ani l roztoč Varroa Jacobsoni, v dalších bylo zjištěno

pouze několik kusů. Pouze u l včelaře bylo zjištěno 40 kusů. Ke kontrole byly odesílány

takzvané směsné vzorky, to znamená ze všech úlů na včelnici dohromady, takže počty

zjištěných roztočů neplatily pro jeden úl, ale pro všechna včelstva jednoho včelaře

dohromady.
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Přítel Stanislav Firla se stal včelmistrem v sadech v sousedních Životicích, kde

obhospodařoval 19 včelstev. Počítalo se mu to jako celoroční zaměstnání s měsíčním příjmem

2 000 Kč.

V roce 1995 byl včelařům poskytován státní příspěvek 100 Kč na l zazimované

včelstvo (dotace na cukr, jako podpora na opylování a rozvoj včelaření). V České republice

došlo v roce 1994 ke značnému poklesu počtu včelstev (oproti roku 1993 o 177 403). V roce

1994 bylo zazimováno v české republice jen 630 626 včelstev.  K výše uvedeným 100 Kč se

připočítávalo ještě 40 Kč na včelstvo, takže celkový příspěvek činil 140 Kč na včelstvo.

Výkupní ceny medu v  roce 1995 se pohybovaly od 21 Kč za květový med, 35 Kč

za med smíšený a do 48 Kč za med medovicový. Včelaři, kteří si rozprodali med soukromně

(ne přes výkupnu) obdrželi zhruba o 10 Kč více za l kg.

Cukr na zazimování včelstev včelaři kupovali za 15,2 až 17,5 Kč za l kg.

Po posledním medobraní včelaři povinně vkládali po 2 destičkách Gabonu,

impregnovaných kyselinou mravenčí, do každého včelstva, jako prevenci proti varroáze. Za

1 destičku se platilo 5 Kč. Destičky zůstávaly v úlech zavěšeny mezi rámky po dobu 24 dnů.

Na podzim pak probíhala další etapa léčení přípravkem Taktivorem (fumigací).

Dokumentace 3108.

Dr. Česlav Valošek se ujal pokusného chovu matek pomocí přelarvovače.

Nakonec poznámka k režijnímu cukru pro včelaře.

V roce1995, jak už bylo výše uvedeno, obdrželi včelaři na cukr pro včely finanční

podporu. To byla pro včelaře příjemná novinka, protože prakticky od dob 1. republiky,

kdy měli včelaři nárok na takzvaný režijní cukr, který byl zasílán jednotlivým spolkům,

podobná podpora neexistovala. Ještě v roce 1938, po anexi Těšínska k Polsku, obdrželi

včelaři naposled režijní cukr, ale ten už byl denaturován dřevěnými pilinami.

Sdružení Rodina a škola

Předsedou uvedeného Sdružení byl do prázdnin 1995 pan Vladimír Kaleta. Členský

příspěvek na rodinu činil 30 Kč. Od září 1995 byl zvolen novým předsedou pan Dalibor

Šveda. Výše rodičovského členského příspěvku zůstala nezměněna na 30 Kč.
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Akce Sdružení v roce 1995:

Pro děti 1. stupně základní školy (české) byl pořádán Karneval, pro děti 2. stupně

základní školy byla pořádána Diskotéka.

Pro rodiče a příznivce byl pořádán Školní ples. Dokumentace 3219.

 V červnu pak Školní radovánky pro děti.  Dokumentace 3208 - 3209. 

Dětem byla rovněž určena soutěž v Kresbě na asfalt a pro starší děti základní školy

soutěž Miss a Misák, obě s pohoštěním a cenami.

Sdružení Rodina a škola poskytla příspěvek 100 Kč každé třídě na školní výlet a stejný

obnos rovněž třídám na školu v přírodě.

Utkání v sálové kopané.

Ve dnech 28. a 29. 4. 1995 zorganizovali učitelé a příznivci z řad rodičů a přátel školy

v tělocvičně základní školy v Albrechticích prestižní 24hodinové utkání v sálové kopané,

mezi místní základní školou a základní školou M. Kudeříkové z Havířova. Čtyřčlenná

družstva výběru z řad dospělých a starších žáků hrála nepřetržitě 24 hodin, při čemž se

družstva libovolně střídala. Po celou dobu bylo zajištěno občerstvení. Čestným výkopem akci

zahájil starosta obce, pan Juraj Legindi.   Dokumentace 3105, 3259.

Matice školská při základní škole s polským jazykem vyučovacím. Dne 11. 10. 1995

se konala valná hromada jmenované organizace, spojená s hodnocením činnosti za uplynulý

rok a s nastíněním úkolů pro nastávající období. Současně byl zvolen nový, 17i členný výbor,

v jehož čele zůstal nadále předsedou Ing. Lešek Foltyn. V kulturní vložce na této schůzi

vystupovali v programu školní děti.
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Římsko-katolická obec

V roce 1995 byly slouženy mše svaté a jiné pobožnosti (májové, růžencové,

k Nejsvětějšímu Srdci Páně, gorzkie žale a jiné) v podobném rozsahu jako v roce 1994,

rovněž střídavě v českém a polském jazyce. V týdnu pak střídavě ranní a večerní mše svaté.

O velkých církevních svátcích bylo slouženo zpravidla více mší svatých, dvě dopoledne

a obyčejně i ještě další večerní. O velkých svátcích, státem neuznávaných, například na Boží

Tělo a jiné, které připadly na pracovní dny, byly sloužívány také dvě mše svaté jedna ráno

a druhá odpoledne. Nadále byly slouženy mše svaté v soboty s takzvanou nedělní platností,

a to v letním období v 16 a v zimním období v 15 hodin.

Před vánočními svátky i na konci postního období před Velikonocemi byli zajišťováni

i cizí zpovědníci.

Již od konce ledna 1995 byly ve farnostech uskutečňované sbírky, z nichž měly být

alespoň z části uhrazeny výdaje ve spojitosti s návštěvou svatého Otce do Prahy a Olomouce

koncem května (21. 5. 1995).

V pátek 31. 3. 1995 se konala v albrechtickém římsko-katolickém kostele odpoledne

děkovná mše svatá k 55. jubileu kněžství místního pana faráře Mgr. Miloslava Klisze.

V promluvě mimo jiné jubilant poznamenal, že před 55 lety tento den připadl

na l. velikonoční neděli. Ve zdejší farnosti působil pátý rok.

Kostel byl obsazen do posledního místečka a někteří museli stát, což se v současné

době stávalo jen zřídka. Mše svatá byla koncelebrovaná s  účastí pátera Václava Gandery

z Havířova, diakona pana Brzuzky, včetně ministrantů. Před začátkem bohoslužby pronesli

k jubilantovi zástupci věřících z farností, v nichž zdejší pan farář dříve také působil, hezká

blahopřání, střídavě v českém a polském jazyce a předali mu květinové dary. Mše svaté se

rovněž v  hojném počtu zúčastnili věřící z Hnojníku, Třanovic, Komorní Lhotky, Havířova

a jiných, kteří sem přijeli, autobusem i auty. Na závěr jubilejní mše svaté ještě blahopřáli

dívka a jinoch (polsky a česky) ve jménu albrechtických věřících a předali jubilantovi dar

a květiny. Průběh oslavy byl snímán videokamerou.
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K účasti zájemců na kanonizaci blahoslaveného Jana Sarkandra v Olomouci bylo

nutno si zajišťovat předem místenky, které hromadně objednávaly farní úřady a které pak

arcibiskupství rozesílalo na fary. K cestě na kanonizaci bylo věřícím doporučováno,

aby použili mimořádných autobusových nebo vlakových spojů k tomuto účelu určených

a aby nepoužívali vlastních aut, kvůli nedostatku parkovacího prostoru v Olomouci.

Dobrovolné dary a příspěvky na návštěvu svatého Otce byly v kostelích přijímány ještě

i později, po návštěvě.

Současný správce zdejší farnosti Mgr. Miloslav Klisz zavedl již v roce 1994 zvyk,

aby příbuzní u příležitosti pohřbů nechával květiny, kytice po smutečním obřadu v kostele

na výzdobu oltářů s tím, že tam více a déle poslouží svému účelu, poněvadž jinak v zimním

období květiny venku brzy utrpěly mrazem a v letním období zase suchem. V kostele pak

ve vázách s vodou vydržely 2 i 3 týdny, což mělo nesporně svůj smysl, nehledě i k vysokým

cenám za čerstvě řezané květiny, které se jinak promítaly do výdajů v kostele a takto ušetřené

peníze mohly být využívány k jiným potřebným účelům.

Věřící byli knězem vyzýváni k hojnější účasti na pobožnostech, a to nejen o nedělích

a svátcích, ale také i v týdnu, zejména v postní době, kdy byly obřady obohacovány

o rozjímání a pobízení ke střídmosti v jídle a zdržování se pití alkoholických nápojů

a kouření.

Také v roce 1955 bylo o 3. postní neděli po mši svaté udělováno hromadné namaštění

nemocných, které bylo doporučováno přijmout a osobám starším 53 let, jakož i mladším,

vážně nemocným (srdce, krevní oběh a jiné). Podmínkou tyla svatá zpověď. Věřícím bylo

vysvětlováno, že namaštění nemocných ještě neznamená, že budou muset po přijetí této

svátosti už zemřít, jak se mezi lidem často mylně tradovalo. Průvodní modlitba při udělování

této svátosti totiž dokumentuje prosbu o zmírnění utrpení a posilnění naděje ve spasení. K této

svátosti přistoupilo 71 věřících.

V březnu 1995 probíhala akce věnování prádla, šatstva, obuvi i dětského prádla

chudým. Z Albrechtic z farního úřadu, kam se tyto věci přinášely a shromažďovaly, bylo

odesláno více než 80 balíků - plně naložené nákladní auto do Bosny.
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Dne 1. 4. 1995 byla organizována účast věřících na pouti karvinského děkanátu

ve Frýdku-Místku v 16 hodin. Doprava účastníků byla zajištěna autobusem. Mši svatou

sloužil olomoucký arcibiskup Jan Graubner. Jízdná 25 Kč na osobu si každý účastník hradil

sám.

Koncem dubna 1995 oslavil místní kostelník, pan Karel Kołatek, své 70. životní

jubileum. Při té příležitosti zakoupil a kostelu věnoval zelený ornát a rochetu.

Dne 28. 5. 1995 se konalo 1. svaté přijímání 5 dětí z polské základní školy, ve zdejším

římsko-katolickém kostele. Ze slavnosti byl pořízen videozáznam. Děti, které byly letos

u prvního svatého přijímání, věnovaly dohromady 700 Kč na kněžský seminář.

V neděli 11. 6. 1995 se konalo slavnostní 1. svaté přijímání dětí z české školy, bylo

jich 24. Svíce pro prvokomunikanty byly k dostání i v sakristii v ceně 60 Kč za kus. Den

před tím, v  sobotu, se pro ty děti konala 1. svatá zpověď. Nedělní obřad byl spojen

s fotografováním.

Oslava Těla a Krve Páně se opět konala po mnoha letech ve čtvrtek odpoledne

v 17 hodin s eucharistickým průvodem, s družičkami a dechovou hudbou. Šlo se ke čtyřem

ozdobeným oltářům kolem kostela. Po celou dobu totality i několik let po jejím pádu se tato

oslava přenášela na neděle. Přestože se slavnost konala ve čtvrtek, kdy byl jinak obyčejný

pracovní den, zúčastnilo se jí hodně věřících tak, jako v neděli.

V červnu byli rodiče školních děti vyzváni, aby nahlašovali děti do vyučování

náboženství, nikoliv však kvůli úřednímu šetření, kdo do náboženství děti posílal, jak tomu

bývalo za totality, nýbrž kvůli přehledu, kolik dětí bude na náboženství po prázdninách

chodit, kvůli rozdělení a stanovení počtu vyučovacích hodin.

V neděli, 25. 6. 1995, se ve zdejším římsko-katolickém kostele konal slavnostní

koncert pěveckého souboru Collegium cantorum z Českého Těšína ve 14 hodin. Byl velmi

zdařilý a zúčastnilo se ho mnoho posluchačů. V následující neděli, 2. 7. 1995 se konaly

slavnostní mše svaté s hojnou účastí věřících ke cti svatého Petra a Pavla, patronů zdejšího
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chrámu, doprovázené dechovou hudbou. Kolotoče a jiný pouťový park byl umístěn v areálu

Zámostí, Byl taktéž hojně navštíven místními i přespolními hosty.

V neděli, 23. 7. 1995 byl uspořádán autokarový zájezd místních poutníků na svatý

Hostýn.

Otevření farní knihovny

Od 30. 7. 1995 zřídil správce farnosti, Mgr. Miloslav Klisz, na kůru zdejšího římsko-

katolického kostela, knihovnu, v níž si farníci mohli vypůjčovat česky i polsky psané

náboženské publikace i prózu, vždy o poslední neděli v měsíci po mši svaté. Výpůjční agenda

byla svěřena obětavé farnici. Knihy se půjčovaly zdarma.

Dne 13. 7. 1995 celebroval ve zdejším chrámu mši svatou nově vysvěcený kněz páter

Kuchař z Havířova, který pak uděloval věřícím novokněžské požehnání. Dne 10. 9. 1995

uděloval ve zdejším chrámu své novokněžské požehnání novokněz páter Rybka z Třanovic.

Velká slavnost spojená s posvěcením nově vystavené baziliky ve Zlatých Horách se

konala 23. 9. 1995. Z naší obce se této oslavy zúčastnilo více než 90 poutníků. Od nás tam

jely 2 plné autobusy. Jízdné se platilo 80 Kč za osobu. Na slavnosti bylo několik tisíc

poutníků, nejen z Čech a Moravy, ale i z  Polska a Německa. Koncelebrovanou mši svatou

sloužili biskupové a knězi především z olomoucké arcidiecéze, ale též hosté z Polska

a Německa.  Dokumentace 3198 - 3199.

 

Výuka náboženství ve školách

Ve školním roce 1995 - 6 vyučovali náboženství na základní škole Mgr. Miloslav Klisz

a katecheta Václav Waloszek. 

Rozdělení vyučování:

V úterý odpoledne vyučoval děti z polské základní školy spolu s dětmi, které již

navštěvovaly vyšší třídy této školy v okolí (Horní Suchá, Český Těšín), Mgr. Miloslav Klisz.

V České základní škole vyučovali výše jmenovaný kněz a katecheta – vždy v pátek

po vyučování, odpoledne:

l.A třída, 1.B třída (katecheta).

2. + 3. třída, 2.B,
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4. + 5. třída, 4.B.

6. - 8. třída.

V neděli 14. 10. 1995 byla po mši svaté uspořádána beseda s klášterními sestrami řádu

svatého Kříže z Kroměříže o jejich životě.

Tentýž den se někteří věřící zúčastnili pouti do Częstochowé v Polsku, spolu

se stonavskými, pro vytížení autobusu. Jízdné činilo 130 Kč.

V říjnu 1995 byla provedena oprava střechy kostela nad bočním vchodem a byl také

proveden konzervační nátěr střechy na starém kostele. Náklady na tento nátěr činily celkem

11 500 Kč. Památková péče z Ostravy uhradila z této částky 6 000 Kč.

V neděli 22. 10. 1995 se konala v kostele sbírka na misijní účely.

Stejně jako loni i letos se konala jedna mše svatá ve svátek Všech svatých (ve středu

1. 11. 1995) ve 14 hodin ve starém kostele a v následující Zádušní den tamtéž ve 14 hodin.  

Také 5. 11. 1995 se konala ve 14 hodin mše svatá ve starém kostele, čtrnáctá hodina

byla zvolena proto, že ve starém kostele není elektrické osvětlení, proto se využilo denního

světla. Ve třicátých letech tohoto století ve starém kostele elektrické osvětlení zavedeno bylo,

ale později, po vystavění kostela nového, došlo z bezpečnostních důvodů k jeho zrušení.

Dne 3. 12. 1995 byla pro děti uspořádána ve spolupráci s Lidovou stranou v kostele

ve 14 hodin Mikulášská nadílka.

Ve čtvrtek 7. 12. 1995 se konal ve zdejším chrámu v 17 hodin Varhanní koncert mistra

Aleše Bárty.   Dokumentace 3169 - 3172.

 

V posledním týdnu adventu obcházel  kněz nemocné věřící, které v předstihu nahlásili

jejich blízcí, s Tělem Páně.

Statistické údaje za rok 1995:

Pokřtěno bylo 26 dětí.
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Církevní sňatky 2 + 2 nápravy manželství. 

Pohřbů bylo 14, z toho 7 mužů a 7 žen (církevních). 

Ke svatému přijímání přistoupilo 14 500 věřících.

Na kněžský seminář bylo věnováno 53 200 Kč.

Farní rada

V prosinci 1995 byla založena takzvaná farní rada ve zdejší římsko-katolické obci

v následujícím zastoupení: Emil Žyła, Kazimír Wybraniec, Pavel Gabrhel, Ing. Eduard Smelik

a paní Marie Recmanová, která současně spravovala i farní knihovnu.

V roce 1995 věnovala firma Hertvig Mazurek z Havířova kostelu v Albrechticích

křišťálový, 20i svíčkový lustr v ceně 26 400 Kč. Jednalo se o sponzorský dar.

Některé dodatečně získané údaje a kopie snímků vztahující se k novému římsko-

katolickému kostelu v Albrechticích. Dokumentace 3284 - 3289.

Úřední zákaz konání poutě v Albrechticích, 29. 6. 1952, kvůli Celookresní

národopisné slavnosti Komunistické strany Československa, konané v Českém Těšíně

ve stejný den.  Dokumentace 3282.

Snímek standarty Svazu katolické mládeže v Albrechticích z roku 1934. Uvedená

organizace vznikla v Albrechticích v roce 1993. Dokumentace 3283.

Za 2. světové války utrpěla štíhlá věž nového kostela dvěma zásahy.

Po válce, v roce 1946 dostal hlavní oltář retabl s podobou ukřižovaného Ježíše Krista,

Panny Marie a svatého Jana pod křížem a se dvěma reliéfy Poslední večeře a Mše svaté,

jejichž autorem byl František Świder, akademický řezbář zdejší oblasti.

V roce 1950 byla pořízena nová, pozlacená kazatelna s podobami čtyř evangelistů.

V roce 1952 byly z gotické klenby odstraněny heraklitové desky, poněvadž se z nich

stále osypával jejich světle modrý nástřik. Klenba pak byla obložena modřínovým dřevem

s ozdobným kasetováním. Tuto namáhavou a náročnou rekonstrukci organizoval tehdejší

správce kostela, páter Josef Maciejiczek.
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V 60ých letech tohoto století zakoupil pro nový kostel kněz Josef Maciejiczek

křišťálový lustr se 24 svíčkovými žárovkami.

Nový zvon pořizovaný v letech 1938 - 9 byl zavěšen ve věži nového kostela

15. 5. 1939. Fundatorem byl vrchní strážmistr policie v Českém Těšíně, Rudolf Szikula.

V roce 1978 bylo provedeno nakonzervování stěn a věže (karbolem) starého kostela

v Albrechticích.

V roce 1980, po svátku Narození Panny Marie, byly započaty v novém kostele práce

s líčením jeho vnitřních stěn. Po 23 letech už bylo nutno provést obnovu nátěru. Práce se ujali

bratři Stoklasové z Doubravy se svými pomocníky. Při stavbě lešení pomáhali i farníci a ženy

pak při čištění. Práce byly ukončeny v sobotu 27. 9. 1980. Celkové náklady, spojené s malbou

a obnovou oltáře, soch a křížové cesty činily 45 000 Kčs. Ve svátek svatého Václava,

při 42. výročí posvěcení kostela, bylo uskutečněno i posvěcení malty.

Přehled kněží, kteří v Albrechticích působili.

Po ukončení reformace zde konali duchovenskou službu knězi z Karviné, pak ze  Stonavy,

načež byla v Albrechticích ustanovena lokálie a kaplan ze Stonavy se zabydlel zde. Na

začátku 2. světové války to byl páter Dominik Piechaczek, který dostal do správy kostel v

Albrechticích. Poněvadž zde nebylo farní budovy, bydlel v podnájmu, v soukromém bytě u

bývalého obecního ordonance, který vykonával i funkci kostelníka, Jindřicha Śliwky, který

měl vystavěný rodinný domek v centru obce, jižně od Dělnického domu, u hlavní silnice. Po

ukončení 2. světové války byl páter Dominik Piechaczek přeložen na faru do  Těrlicka, na

Kostelec, kde pak dlouhá léta, až do své smrti působil. Po 2. světové válce nastoupil ve

Stonavě jako kaplan páter Josef Maciejiczek a po krátkém čase se stal lokalistou v

Albrechticích. Jmenovaný se narodil v Dolní Lištné u Třince, v roce 1910. Na kněze byl

vysvěcen v roce 1935 ve Vidnavě. Po kaplanování na několika místech ho stihl bolestný osud

a celých 6 let za 2. světové války prožil v koncentračním táboře. Tento kněz byl mezi věřícími

velmi oblíben a zanechal zde i příklad vzorného kněze. Zprvu v Albrechticích bydlel

po domech v podnájmu, až se mu podařilo v roce 1965 vystavět u kostela rodinný domek

s přispěním obětavých farníků. Byla to v té době jediná možnost, poněvadž na stavbu fary by

nikdy v té době nedostal povolení. A tak farní budova fungovala zprvu jako „rodinný domek“,

který pak ve své závěti nechal převést místní církevní římsko-katolické obci. Tento kněz se
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mimořádně zasloužil o dovybavení nového kostela. Jeho zásluhou například byly převezeny

z demolovaného chrámu v Karviné-Solci do Albrechtického kostela varhany, namísto malých

varhan,  které do nového kostela byly přemístěny ze zdejšího starého kostela, a tak tyto mohly

být zpět vráceny na své místo v dřevěném kostelíku, dále z téhož kostela v Karviné-Solci byla

přemístěna křížová cesta, jakož i 2 velké sochy z bílého mramoru, které nyní zdobí prostor

před hlavním vchodem kostela v Albrechticích. V Karviné-Solci se je podařilo zachránit před

úplnou destrukcí v posledním okamžiku, kdy byly vytaženy z  již zatápěného území.

Při záchranných prácích došlo k menšímu poškozením soch, které se však podařilo

k nepoznání zrestaurovat.

V průběhu nemoci pátera Josefa Maciejiczka ho několik měsíců prozatímně

zastupoval páter Stanislav Jochymek, který toho času působil v Karviné l. a také přechodně

páter Švaniga.

Po smrti pátera Josefa Maciejiczka 10. 2. 1975 se stal správcem kostela děkan Viktor

Boczek, narozený v roce 1912 v Novém Bohumíně. Po působení na několika místech se

dostal do pohraničí, kde ve Vápenné setrval v horších podmínkách 13 let. Když se mu

naskytla příležitost, ochotně proto nastoupil na uvolněné místo v Albrechticích, kde pak

působil 3 roky (1975 - 8). Protože však nebyl ve vyjadřování na tehdejší politické poměry

dost obezřetný (kněží byli tajně sledováni), musel po zakročení církevního tajemníka, zbaven

státního souhlasu (tehdy potřebného k vykonávání duchovního), odejít ve svých 66i letech

do důchodu. Přestěhoval se pak do soukromého bytu v Českém Těšíně, kde mu pak bylo

povoleno vypomáhat v duchovní správě.

Dokumentace 3290.

Dalším novým správcem kostela v Albrechticích se pak o Velikonocích roku 1978 stal

páter Jindřich Lorisz, narozený 15. 7. 1937 ve Vendryni. Knězem byl vysvěcen v roce 1961

v Litoměřicích. Jako kaplan působil již dříve v Karviné 2., Orlové, Českém Těšíně

a v Jablůnkově. V Albrechticích působil do roku 28. 8. 1981, kdy byl přeložen do Frýdku-

Místku, jako správce poutního chrámu Panny Marie.

Po něm byl správcovstvím pověřen páter Rudolf Sikora od 1. 9. 1981 do 15. 6. 1982.

Také on byl přičiněním okresního církevního tajemníka odtud brzy přeložen, protože příliš

aktivizoval mládež (zpěv, turistika).  Do Albrechtic dojížděl z Českého Těšína.
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Od 15. 6. 1982 do 1. 6. 1983 dostal do správy zdejší kostel páter Ferdinand Otevřel,

který měl současně ve správě i Karvinou, odtud také do Albrechtic dojížděl. V Karviné 2 Doly

byla v té době k dispozici pouze modlitebna (k bohoslužebným účelům přizpůsobený sál), v

prostoru zhruba mezi Dolem Gabriela a Dolem Barbora. Kostel v Solci byl demolován a

druhý kostel svatého Petra z Alkantary byl kvůli poddolování uzavřen. Kněz Ferdinand

Otevřel byl už v té době starší, ale špásovný pán, který nejednou prohlašoval, když přišla řeč

na to, proč se nepřestěhuje na faru do Albrechtic, aby nemusel tak daleko dojíždět, že má

v Karviné ještě asi 200 oveček, které jako pastýř nemůže opustit a že jim musí do posledního

splnit svou dušpastýřskou povinnost. On totiž již dříve delší dobu působil v Karviné.

Od července 1983 do srpna 1984 do Albrechtic dojížděl páter Pavel Motyka z  Českého

Těšína. Po něm převzal správu kostela od září 1984 do července 1987 páter Alois Pavlus, jako

důchodce, který dříve působil jako děkan ve Slezské Ostravě a jako kanovník v Kroměříži.

Od srpna 1987 převzal správu kostela páter Zigmund Farnik, který současně spravoval

kostel a faru v Horní Suché, kde také bydlel, a do Albrechtic a také ještě do Stonavy odtud

dojížděl.

Od srpna 1990 byl pověřen správou albrechtického kostela Mgr. Miloslav Klisz, který

před tím působil v Hnojníku. Je rodákem z  Bohumína - Skřečoně a v Albrechticích působí

dosud, i když už má přes 80 let a je stále velmi čilý, takže by nejednoho dnešního „uvadlého

mladíka“ předhonil.

Kostelníci v Albrechticích

Dlouhá léta již od dob 1. republiky vykonával kostelnickou službu Jindřich Śliwka,

který současně působil i jako obecní posel - tajemník. Ve svých 69 létech, roku 1971 zemřel.

Po něm přechodně převzala kostelnickou službu jeho žena, včetně vyzvánění (ráno, v poledne

a večer na Anděl Páně, vyzvánění zemřelým, umíráčkem, před bohoslužbami a dle potřeby

i v průběhu liturgie).

Dlouhá léta pak opět tuto službu obětavě vykonával Izidor Siostrzonek, již za kněze

Josefa Maciejiczka a ještě za správcovství děkana Viktora Boczka. Tento pak ve svých

72 letech, v roce 1981 zemřel. Po něm pak kostelnickou službu převzal asi na dobu l roku

starší pán, Jan Franěk, narozen 1910, zemřel 1985. Od roku 1978 do 1981, za působení pátera
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Jindřicha Lorische, vykonával kostelnickou službu pan Petr Gabrhel. Po něm funkci

kostelníka přechodně vykonávali starší ministranti.

Od převzetí správy kostela v Albrechticích páterem Zigmundem Farnikem, v roce

1987 se postupně zapracovával do funkce kostelníka pan Karel Kolatek, k čemuž se postupně

nechal přesvědčit páterem Zigmundem Farnikem. Zprvu vlastně začal jako ministrant, ale

od roku 1989 vykonává funkci kostelníka nezištně a obětavě až dodnes. Získal dokonce

od episkopátu povolení vypomáhat o nedělích knězi při podávání svatých hostií.

Dne 16. 4. 1995 oslavil pan Karel Kolatek své 70. narozeniny.

Varhaníci v Albrechticích, kteří hráli při bohoslužbách v římsko-katolickém kostele,

které se podařilo ještě i zpětně zjistit.

Kdysi bylo zvykem, že učitel, který v obci působil, vykonával i funkci varhaníka.

V této tradici takto zde ještě působil ředitel polské obecné školy Josef Rojek. Později,

ve třicátých letech tohoto století, ho při českých bohoslužbách zastupoval učitel Jan Matula.

Uvedený Josef Rojek však neslavně skončil kvůli defraudaci peněz, které měly sloužit

ke stavbě nového kostela a které jako pokladník ve spořitelně měl spravovat.

Poznámka: o tomto případu je již obšírný popis v I. svazku obecní kroniky na stranách 507 -

514. Takto neslavně skončil svou působnost v albrechtické polské škole jako ředitel i jako

varhaník. V souvislosti s tím se brzy nato z obce vystěhoval. Po něm hrál v kostele na varhany

Josef Głombek, narozený v roce 1894 v Albrechticích. Byl rolníkem a ve hře na varhany byl

samouk. K hudbě měl cit, proto hrál poměrně dobře, i když nevyučený. V roce 1957 zemřel.

Po něm převzala hru na varhany paní Marie Fajová, narozená v roce 1923. Na varhany hraje

dosud. Ve svém mládí se učila hrát na piano.

Účast dětí ve výuce náboženství v roce 1995 byla po prázdninách velmi slabá,

přestože už byla situace úplně jiná než za totality, nikdo se nemusel bát nějaké šikany kvůli

tomu, že by navštěvoval hodiny náboženství, ani rodiče nebyli vystavení nebezpečí, že budou

kvůli tomu vyslýchání, že budou mít kvůli tomu nějakou poznámku v osobním záznamu. Nic

takového nehrozilo, a přesto rodiče přihlásili jen velice málo dětí z prvních tříd

do náboženství, přestože místní pan farář na tento negativní jev ve svých promluvách věřící

i rodiče upozorňoval. Ze dvou prvních tříd chodily do náboženství pouze 2 děti! Silnější byla

už účast dětí z druhých a třetích tříd, poněvadž tam byla příprava na 1. svaté příjímání.
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U starších dětí z vyšších tříd už byla opět účast slabší tak, jako by 1. svaté přijímání bylo

vyvrcholením náboženského života jednotlivce.

Slezská církev evangelická augsburského vyznání v roce 1995

Rok 1995 probíhal ve znamení pokračující normalizace situace v této církví, což mělo

i pozitivní vliv na náboženský život ve zdejším sboru.

Ke 31. 12. 1995 podali výpověď z práce kostelníků manželé Sztefkovi. Vzniklá

situace musela být řešena provizoriem, poněvadž se na tuto uvolněnou náročnou funkci ihned

nenašel vhodný adept. Úklid v kostele, v sále a přilehlých prostorách farní budovy byl

prozatímně svěřen manželům Hosťoveckým. Nedělní povinnosti kostelníka vykonávali

presbyteři v pravidelných službách. V dalších sborových funkcích v tom roce ke změnám

nedošlo. Práci pokladníka vykonával bratr Josef Koch, na varhany při bohoslužbách hráli

bratr Jan Delong a sestra Gabriela Schwachulová. Nedělní besídku vedli manželé Alena

a Vlastimil Sztefkovi, Dana Slámová, Erika Czopniková, Věra a Jiří Folwarczni.

Presbyterstvo se v průběhu roku sešlo na 6 řádných a 2 mimořádných setkáních,

na nichž byly řešeny otázky duchovní problematiky, věci hospodářské i organizační.

Ve složení presbyterstva ke změnám nedošlo.

Také majetek sboru nedoznal žádné změny. Sboru náležel kostel, farní budova

a hřbitovní kaple.

V průběhu roku se uskutečnilo 77 bohoslužebných setkání s celkovou účastí 7  250

sborovníků. Večeře Páně byla vysluhována celkem 35krát, z toho v kostele 20krát (včetně

starších), jednou v Domově s pečovatelskou službou a 14krát doma. Celkem přistoupilo

k Večeři Páně 907 bratří a sester.

Sborové slavnosti:

30. 4. 1995  zkouška konfirmace

7. 5. 1995     konfirmace
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13. 8. 1995  památka 47 let posvěcení chrámu za účasti pastora Jana Sikory z kostela

na Vyšší bráně v Cieszynie (Polsko) Dokumentace 3107.

odpoledne téhož dne slavnostní shromáždění u příležitosti výročí kněze Karla

Michejdy, organizované Towarzystwem ewangelickim Dokumentace 3107.

1. 10. 1995   poděkování za úrodu

29. 10. 1995  památka reformace

5. 11. 1995  památka zesnulých

Výuka náboženství probíhala vždy v úterý od 12,30 do 14,30 hodin ve třídě budovy

základní školy (české). Přihlášených bylo 15 dětí. 

Nedělní besídky se konaly vždy v neděle a svátky.

Dorost měl 10 členů. Setkání dorostu probíhala vždy v neděli ve 13,30 hodin na faře

a vedl je bratr Ing. Roman Buryan.

Mládež čítala v roce 1995 15 členů a vedl ji bratr Gedeon Koukol. Místo a čas byly

shodné s dorostem.

Konfirmace

V roce 1995 bylo konfirmováno ve zdejším sboru 5 dětí. Na rok 1995 se připravovalo

6 dětí.

Hudební a pěvecké sdružení

Ve zdejším sboru působil pěvecký sbor, dechová hudba - skupiny Citadela, Eunika

a Gospel. Ke konci roku vznikla nová, zatím nepojmenovaná dorostová skupina.

Biblické hodiny

Konaly se každou neděli v 15,45 hodin s průměrnou účastí kolem 60 přítomných a pak

každé druhé a čtvrté úterý v měsíci s průměrnou účastí 12 věřících.

Ve sboru aktivně pracovalo místní sdružení Křesťanského společenství pod vedením

bratra Jaromíra Slámy, které působilo hlavně v organizační a duchovní oblasti.       

Dokumentace 3159.

Fungovala zde rovněž sekce sester, vedená Erikou Czopnikovou. Konala se

i pravidelná setkání mladých maminek.
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V září 1995 byl realizován sborový zájezd na Novojičínsko, který organizoval bratr

Stanislav Kwapulinský. Tento člen sboru se rovněž angažoval v prodeji literatury

a v distribuci časopisu Přítel lidu.

Úpravy kostela

V roce 1995 provedla specializovaná firma nátěr střechy kostela a výměnu okapového

systému. Byl vylíčen kostel, sál, chodby, kancelář a příslušenství. Proběhly i přípravné práce

pro obložení kostela a byla v něm instalována ozvučovací aparatura. Na všech těchto pracích

se nejvíce podíleli bratři Vladislav Buryan, Karel Sztefek, Vlastimil Sztefek, Karel Czopnik

a Kazimír Przeczek.

V roce 1995 byla provedena aktualizace sborové kartotéky. Práce však nebyla

dokončena, proto bude pokračovat i v roce 1996, čímž bude přesně znám počet členů sboru.

Některé statistické údaje

V roce 1995 se konalo v evangelickém kostele 12 křtů, 2 svatby a 8 pohřbů.

Po pastorovi Piętakowi převzal funkci diakon Ing. Libor Šikula, který se nastěhoval

do opuštěného bytu po dřívějším správci ve farní budově. Ing. Libor Šikula se narodil

24. 3. 1965 v Havířově. Administrátorem albrechtického sboru byl pastor Kazimír Suchánek

z Těrlicka a funkci kurátora vykonával bratr Vladislav Buryan od roku 1975.

Různé

Úmrtí

Dne 21. 5. 1995 zemřela po krátké nemoci jedna z nejstarších občanek Albrechtic,

paní Františka Miczková, ve věku 92 let. Ještě v období po 2. světové válce provozovala

spolu se svým manželem v obci, poblíž železničního nádraží, pohostinství. Několik

posledních let však bydlela u své dcery v Prostřední Suché. Dokumentace 3327.

O týden později, 28. 6. 1995, zesnula nejstarší občanka obce, paní Valerie Chlebiková,

původně ze Stonavy, ve věku 97 let. Donhrobu byla uložena na římsko-katolickém hřbitově

ve Stonavě, vedle svého manžela.  Dokumentace 3314, 3328.
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V 1. dekádě září 1995 zemřeli náhle 2 mladí albrechtičtí občané, a sice 19iletý

Rostislav Dziubek z osady Pardubice na diabetes a 29i1etý Petr Gabrhel při epileptickém

záchvatu udušením. V kritickém období byl doma sám, a proto mu nemohla být poskytnuta

první pomoc.

Ve čtvrtek 5. 10. 1995 se konal v Albrechticích pohřeb bývalého dlouholetého ředitele

základní školy (polské), Bruno Waszka. Zemřel na srdeční selhání, ve věku 67 let.

Dokumentace 3325-3326.

Autonehody

Głos Luduze 14. 3. 1995 uveřejnil zprávu o požáru minibusu značky Avia

v Albrechticích. Příčinou vznícení byla vada na elektrické instalaci.  Vzniklá škoda byla

odhadnuta na 100 00 Kč. Dokumentace 3309.

Dne 3. 11. 1995 zemřel následkem otravy plyny a na popáleniny, které utrpěl

při tragické nehodě, při níž došlo k výbuchu propan-butanového zařízení pohonu osobního

auta, při jízdě z Havířova do Albrechtic, 47i1etý albrechtický občan Leopold Zem. Takto

doplatil na levnější pohon, který si sám do auta namontoval, životem i zničením celého auta.

V souvislosti s náledím v polovině měsíce prosince 1995 došlo k nárůstu autonehod

i v Albrechticích. V té době jsem zaregistroval 3 případy, ale je pravděpodobné, že jich bylo

ještě více. K největší škodě došlo na křižovatce u nádraží, kde se srazila osobní škodovka

(v níž jeli Romi) s autobusem. Auto se stalo nepojízdné. Nehodu zavinil řidič škodovky.

Životní prostředí

Okresní hygienická stanice v Karviné vydala tiskem leták o Stavu a vývoji složek

životního prostředí a zdravotního stavu populace v okrese za rok 1995, doplněnou grafy

a tabulkami. Dokumentace 3308.

Článek o znečištěném nezdravém ovzduší, otištěný v novinách Karvinska, 12. 1. 1995.

Dokumentace 3296.

V týchž novinách byl otištěn článek O výskytu přízemního ozónu v ovzduší

dne 3. 3. 1995. Dokumentace 3298.

Některé statistické údaje, týkající se zdravotního stavu obyvatelstva, otištěné

v Novinách Karvinska, 13. 7. 1995. Dokumentace 3299.
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Instalace filtrů na komíně kotelny jako příspěvek ke snížení úletů. Zpráva o tom

v Głosie Ludu,12. 8. 1995.             Dokumentace 3300.

Článek v Głosie Ludu ze 16. 3. 1995 týkající se stupně ohrožení z poddolování Dolem

9. květen. Dokumentace 3297.

Článek o smogových situacích na podzim roku 1995, otištěný ve Svobodě

ze 6. 1. 1996. Dokumentace 3301.

Koncem července 1995 vydala Okresní hygienická stanice v Karviné zákaz koupání

v Těrlické přehradě kvůli přemnožení sinic (Aphanizomenon flos aquae) a s tím spojeným

nebezpečím kožní infekce. Obsahují totiž toxiny způsobující podráždění pokožky sliznic

a očních spojivek. Głos Ludu ze 12. 3. 1995 pak otiskl zprávu o ústupu těchto sinic.

Dokumentace 3322.

Výzva Společnosti pro ochranu ptactva z Přerova občanům v Albrechtických listech,

číslo 5/1995 ke zhotovování a vyvěšování ptačích budek, jako prevenci v boji se škůdci

našich zahrad, zejména, škodlivého hmyzu. Dokumentace 3108.

Albrechtičtí občané byli prostřednictvím Albrechtických listů upozorněni na zákaz

kácení stromů, a když, tak jenom na žádost a k té vydané povolení příslušnou komisí, která

posuzovala odůvodnění. Stejně tak byli občané upozorňování na striktní zákaz vypalování

stařiny (suché trávy). Dokumentace 3105.

V Albrechtických listech, číslo 4/1995 bylo otištěno upozornění na šíření agresivního a

nebezpečného plevele – bolševníku velkolepého. Dle mých vlastních pozorování se v naší

obci zatím nevyskytl. Zato v sousední Stonavě ho už mají v severní části obce (na  Bonkově)

bohatě. Dokumentace 3107.

Kriticky o odpadech Hlasy Havířova (20. 4. 1995).             Dokumentace 3324.

Nepovolené kácení

V západní části zahrádkářské osady Paseky dal pan Novák vykácet bez povolení dva

mohutné duby, které tam svými kořeny zpevňovaly příkrý svah. Měly asi 150 let. Jeden z nich

byl sice vykotlaný, ale jako dub by ještě dlouho vydržel (doupný strom!), druhý byl úplně

zdravý. Člověk, technokrat zapracoval sám proti sobě, a to by si mohl někdo myslet, že

zahrádkáři by měli mít k přírodě cit. Doupný strom sem nebo tam.

Případ byl sice projednáván v radě (obecní), v komisi životního prostředí i na úrovni

okresu, ale viník se z toho případu dostal dosti levně. Byla mu přisouzena pouze náhradní
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výsadba 40 kusů zeravů kolem tenisového hřiště na starém sídlišti v Albrechticích. Viník

těžce onemocněl, takže výsadbu prováděli jeho kamarádi, ale na vlastní náklady opatřili

sazenice 20 až 25 cm vysoké a na určené místo je vysázeli. K rostlinám nebyly zaraženy

kolíky. V krátké době se většina těchto sazenic ztratila (krádež), zůstalo jen asi 8 kusů a ty

podlehly sekačkám při kosení trávy. Pachatelé zjištěni nebyli, a tak výsledek byl nulový. Dva

evidované duby padly a z náhradní výsadby není nic. Může to být chápáno i jako malý příklad

široce pojímané demokracie po roce 1989.

Neplatiči nájemného

K neradostným zprávám je dlužno připojit i sdělení Bytservisu Ostravsko-karvinských

dolů o 6i neplatících nájemného za byty v naší obci. Tento nešvar, rozšířený zejména

ve větších sídelních centrech, zasáhl také i Albrechtice. Dokumentace 3107.

Dodatečně získané snímky pro dokumentaci:

Bývalá budova základní školy (české) v Albrechticích s přístavbou a finským

domkem, který byl sem převezen z Karviné-Solce a byl dočasně používán jako učebna.

Snímek je z počátku 80ých let tohoto století, z doby před adaptací této budovy na obecní úřad.

Dokumentace 3292 - 3293.

Prodejná pohlednice Albrechtic z roku 1994. Dokumentace 3294.

Potvrzení odboru kultury Okresního národního výboru v  Českém Těšíně a Okresního

muzea v Českém Těšíně pro provádění korektorské činnosti pro muzeum.

Dokumentace 3302.

Osvědčení vydané Moravským muzeem v Brně Česlavu Valoškovi, který v době

totality vykonával prospektorskou činnost v oboru mineralogie i pro toto jmenované muzeum.

Dokumentace 3303.

Vojenská knížka místního občana z doby německé okupace, doklad k textu

na straně 13 obecní kroniky (1995).   Dokumentace 3305.
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Ještě některé ohlasy ke komunálním volbám v roce 1994. Tak například Albrechtice

měly jednoho společného člena s Těrlickem, pana Ing. Vavřince Fojcika, v okresním

shromáždění. Dokumentace 3049.

Rozhovor šéfredaktorky Novin Karvinska s nově zvoleným starostou o tom, jak se

dívá na situaci, která pro něho vznikla po komunálních volbách v roce 1994, uveřejněný

v těchto novinách 2. 3. 1995.   Dokumentace 3050, 3082.

Rozhovor s  nově zvoleným zástupcem starosty, Ing. Jindřichem Febrem, otištěný

po komunálních volbách v novinách. Dokumentace 3083.

Historické údaje z dějin obce uveřejněné v Albrechtických listech, číslo 6/1995.

Dokumentace 3109.

Článek obecního kronikáře O archeologických nálezech v Albrechticích uveřejněný

v Hlasech Havířova 18. 5. 1995. Dokumentace 3311.

Drobná ukázka toho, jak se také „úřadovalo“ na příkladu Finančního úřadu

v Havířově, z roku 1995. Dokumentace 3313.

Článek z Hlasů Havířova z 2. 11. 1995 o tom, co se všechno v současnosti kradlo.

Dokumentace 3315.

V roce 1995 byl vydán harmonogram o vydávání a stahování peněz z oběhu v České

republice.  Dle tohoto schématu byly postupně obměňovány dosud užívané mince a bankovky

za nové.  Dokumentace 3312.

Rozvodný závod Ostrava upozorňoval článkem v Hlasech Havířova ze 16. 3. 1995

majitele ovocných i jiných stromů na nutnost i povinnost ořezů větví v blízkosti rozvodných

sítí. Dokumentace 3310.

Noviny Karvinska přinesly 28. 9. 1995 zprávu o územním rozhodnutí k umístění

stavby vysokotlakového plynovodu DN 300, které zasáhne i Albrechtice.

Dokumentace 3316.

Odměňování práce obecního kronikáře

Současný kronikář, Česlav Valošek, byl vykonáváním této funkce pověřen předsedou

Místního národního výboru v Albrechticích, Jindřichem Miczkou, v červnu roku 1969.
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Přestože byl postaven před obtížný úkol, o to větší, že musel sbírat materiály několik

desetiletí pozpátku, vlastně od „píky“, dělal to zprvu prakticky zadarmo, z patriotského

hlediska, jako zdejší rodák. První svazek jím napsané obecní kroniky má proto takový

kompilační ráz na 602 stránkách. Odměna za tuto práci byla jen nahodilá, obyčejně na konci

rozpočtového období, „jestliže v pokladně něco zbylo“. Po celkovém součtu těchto odměn to

do roku 1973 včetně činilo v průměru na l stránku čistopisu 0,5 Kčs. Teprve později, když

práce kronikářů (obecních) začala být odměňována z fondu Odboru kultury Okresního

národního výboru v Karviné, byl kronikářům stanoven pracovní úvazek (vztahoval se

na počet obyvatel, žijících v obci) a pro albrechtického obecního kronikáře to bylo 444 hodin

ročně za hodinovou odměnu 7,56 Kčs a z toho ještě srážka daně. Tento stav trval do roku

1987. Pak začalo docházet k mírnému zvyšování odměn při stejném pracovním úvazku.

Od roku 1989 do roku 1992 to bylo 15 Kčs za hodinu. V roce 1993 platil pracovní úvazek

37 hodin měsíčně, to znamená stejně jako dříve, ale již za 17,5 Kč na hodinu.

Dokumentace 3335.

V roce 1994 se zvýšila hodinová odměna práce obecního kronikáře na 25 Kč a v roce

1995 na rovných 30 Kč.

Do roku 1989 se konaly co 4 roky kronikářské soutěže a protože albrechtická kronika

se v nich dobře umísťovala na předním místě ve své kategorii (ty se vztahovaly na počet

obyvatel, žijících v obci, Albrechtice byly vždy ve 3. kategorii) a na1.místo se vztahovala

odměna l 500 Kčs, znamenalo to určité přilepšení za kronikářskou práci, která do roku 1988

patřila k nejnižší kategorii odměny za práci v Československé federativní republice vůbec.

Poněvadž jsem měl hlavní zaměstnání jako učitel, potřeboval jsem k výkonu kronikářské

práce, jako vedlejšího zaměstnání, zvláštní povolení od zaměstnavatele.

Dokumentace 3336.

 

Počasí

Průběh počasí v jednotlivých měsících roku 1995:

Leden  

- Od 3. do 22. souvislá sněhová pokrývka, nesouvislá sněhová pokrývka 2.

a od 23. do 26. a 31. ledna.
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- Ranní teploty se v 1. dekádě měsíce pohybovaly od 4 °C do – 8 °C, přičemž

0 °C až 4 °C byly naměřeny 4x. Odpolední teploty se pohybovaly v rozmezí od 6

°C až  po – 4  °C. Dní s celodenním mrazem bylo 5. Večerní teploty se

pohybovaly od 3 °C do – 7 °C, při čemž rtuť teploměru klesla pod 0 °C 7x. 
- Ranní teploty ve 2. dekádě měsíce se pohybovaly v rozmezí od 1°C 

do – 12  °C, pouze 3x bylo naměřeno 0 °C až 1 °C. Odpolední teploty se

pohybovaly od – 2 °C do 6 °C, přičemž 0 °C a méně bylo naměřeno 4x. Večerní

teploty se pohybovaly od l °C do – 10 °C. Teplota – 10 °C byla naměřena 2x

a 0 °C až 1 °C 3x. 
- Ranní teploty ve 3. dekádě se pohybovaly od 6 °C do – 7 °C. Teplota 0 °C a výše

byla naměřena 7x. Odpolední teploty naměřeny v rozmezí 2 °C až 16 °C,

přičemž nad 10 °C 2x. Večerní teploty se pohybovaly v rozmezí 0°C až 9 °C. 

Únor  

- Souvislá sněhová pokrývka byla jen 8. a 9. února a nesouvislá 10. až 12. a 25.

Sněhu bylo tedy velice poskrovnu, když jeho výška nepřesáhla 5 cm.
- Ranní teploty v 1. dekádě se pohybovaly od – 4 °C do 7 °C, nula a méně stupňů

bylo naměřeno jen 3x. Odpolední teploty se pohybovaly od 4 °C do 9 °C.

Večerní teploty se pohybovaly mezi – 4 °C a 9 °C. Nula a méně °C bylo

naměřeno jen 4x.
- Ranní teploty ve 2. dekádě byly naměřeny v rozmezí – 4 °C až 9 °C. Nula

stupňů a méně bylo zjištěno pouze 4x. Odpolední teploty v rozmezí 8 °C

až 11 °C, přičemž 10 °C a více bylo naměřeno 7x. Večerní teploty v rozmezí l  °C

až 9 °C. 
- Ve 3. dekádě se ranní teploty pohybovaly od l °C do 6 °C. Odpolední teploty

v rozmezí 3 °C až 15 °C, přičemž 10 °C a více bylo naměřeno 1x. Večerní

teploty byly od 1°C do 6 °C.

Březen
- Souvislá sněhová pokrývka byla zjištěna jen 5. a ze 13. na 14. března.

Nesouvislá sněhová pokrývka trvala od 14. do 16. a ze 30. na 31. března.
- Ranní teploty v 1. dekádě od – 2 °C do 6 °C, z toho pod 0 °C klesla rtuť

teploměru jen lx. Odpolední teploty od 4 °C do 14 °C. 10 °C a více bylo

naměřeno 5x. Večerní teploty v rozmezí l °C až 7 °C.
- Ranní teploty ve 2. dekádě od – 4 °C do 7 °C. 4x byly naměřeny teploty 0 °C

a méně. Ve dnech 12. až 16. března byly relativně nízké teploty kvůli vpádu
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arktického vzduchu do Evropy. Odpolední teploty se pohybovaly od 2 °C

do 13 °C, přitom 10 °C a více bylo zjištěno 4x. Večerní teploty v rozmezí 
od – 2 °C do 7 °C, přitom pod 0 °C klesl teploměr 2x. 

- Ranní teploty ve 3. dekádě se pohybovaly od – 3 °C do 7 °C, přičemž 0 °C

a méně bylo naměřeno 4x. Odpolední teploty v rozmezí 3 °C až 14 °C, přitom

10 °C a více bylo naměřeno jen 3x. Večerní teploty v rozmezí 0 °C a 5 °C.
- Dne 27. března byla zaznamenána první jarní bouřka.

Duben 

- Objevila se ještě nesouvislá sněhová pokrývka ve dnech 9. až 11. a 13. dubna.
- Ranní teploty v 1. dekádě se pohybovaly od 0 °C do 11 °C. Odpolední teploty

v rozpětí od 4 °C do 22 °C, přitom 10 °C a méně bylo zjištěno 5x, přes 20 °C se

teplota přehoupla 1x. Večerní teploty od 0 °C do 10 °C.
- Ranní teploty ve 2. dekádě od – 2 °C do 12 °C, přitom 0 °C a méně bylo

naměřeno 2x a více než 10 °C 1x. Odpolední teploty od 6 °C do 20 °C, z toho

10 °C a méně bylo naměřeno 5x. Večerní teploty od 1 °C do 13 °C, z toho 10 °C

a více bylo 3x.
- Ranní teploty ve 3. dekádě od 4 °C do 14 °C, z toho nad 10 °C bylo naměřeno

3x. Odpolední teploty v rozmezí od l0 °C do 27 °C, z toho 20 °C a více bylo

naměřeno 4x. Večerní teploty od 9 °C do 14 °C, z toho 10 °C a více bylo

naměřeno 6x.

Květen 

- Ranní teploty v 1. dekádě v rozmezí od 0 °C do 11 °C, z  toho 10 °C a více 2x.

Odpolední teploty od 13 °C do 22 °C, z toho 20 °C a více 3x. Večerní teploty

od 6 °C do 14 °C, z toho 10 °C a více 7x. 
- Ranní teploty ve 2. dekádě od 6 °C do 15 °C, z toho 10 °C a více jen 3x.

Odpolední teploty od 7 °C do 22 °C, z toho pod 10 °C 3x a nad 20 °C 2x.

Večerní teploty od 7 °C do 15 °C, z toho 10 °C a více 6x.  
- Ranní teploty ve 3. dekádě od 3 °C do 17 °C, z  toho 10 °C a více bylo 5x.

Odpolední teploty od 9 °C do 30 °C, z toho bylo pod 10 °C 1x a 20 °C a více 9x.
- Dne 20. a 21. napršelo úhrnem 85 mm srážek. 

Červen

- Ranní teploty v 1. dekádě se pohybovaly od 9 °C do 16 °C, z toho 10 °C a více

bylo naměřeno 9x. Odpolední teploty od 12 °C do 27 °C, z toho 20 °C a více

bylo naměřeno 8x. Večerní teploty od 10 °C do 18 °C. 
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- Ranní teploty ve 2. dekádě od 14 °C do 16 °C. Odpolední teploty 20 °C

až 26 °C. Večerní teploty od 14 °C do 18 °C.
- Ranní teploty ve 3. dekádě od 11 °C do 16 °C. Odpolední teploty od 16 °C

do 28 °C, z toho pod 20 °C bylo naměřeno 5x. Večerní teploty v rozmezí 12 °C

až 23 °C, z toho méně než 20 °C bylo naměřeno 9x.

Červenec 

- Ranní teploty se v 1. dekádě měsíce pohybovaly od 13 °C do 20 °C. Odpolední

teploty od 19 °C do 31 °C, přičemž pod 20 °C bylo naměřeno jen 1x a od 25 °C

výše 8x. Večerní teploty se pohybovaly od 16 °C do 22 °C.
- Ve 2. dekádě se ranní teploty, pohybovaly od 15 °C do 20 °C. Odpolední teploty

od 22 °C do 32 °C, přičemž 25 °C a více bylo naměřeno 9x. Večerní teploty se

pohybovaly v rozmezí 19 °C až 22 °C. 
- Ranní teploty ve 3. dekádě byly naměřeny od 12 °C do 19 °C. Odpolední teploty

od 16 °C (1x) do 31 °C, přičemž 25 °C a více bylo naměřeno 10x. Večerní

teploty od 15 °C do 23 °C, přičemž 20 °C a více bylo naměřeno 4x. Ve druhé

polovině 3. dekády se začalo projevovat sucho.

Srpen 

- Ranní teploty 1. dekády se pohybovaly od 9 °C do 15 °C, přičemž 10 °C a méně

bylo naměřeno 1x. Odpolední teploty v rozmezí 20 °C až 30 °C, z toho 25 °C

a více bylo naměřeno 7x. Večerní teploty od 14 °C do 19 °C.
- Ranní teploty ve 2. dekádě od 10 °C do 13 °C. Odpolední teploty od 18 °C

do 29 °C, z toho 20 °C a méně 1x. Večerní teploty od 13 °C do 21 °C, přičemž

20 °C a více bylo naměřeno 1x. 
- Ranní teploty ve 3. dekádě se pohybovaly od 8 °C do 17 °C, přičemž 10 °C

a méně bylo naměřeno 3x. Odpolední teploty od 11 °C do 30 °C, z toho 20 °C

a méně 5x. Večerní teploty od 10 °C do 21 °C, z čehož 20 °C a více bylo

naměřeno 2x. 
- Ve dnech 28. až 30. srpna napršelo 200 mm srážek.

Září 
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- V první dekádě měsíce se ranní teploty pohybovaly od 10 °C do 12 °C.

Odpolední teploty od 13 °C do 22 °C, z čehož 20 °C a více bylo naměřeno 3x.

Večerní teploty od 12 °C do 16 °C. 
- Ranní teploty 2. dekády byly naměřeny od 10 °C do 17 °C. Odpolední teploty

od 16 °C do 27 °C, při čemž 20 °C a méně bylo naměřeno 6x. Večerní teploty

od 12 °C do 20 °C. 
- Ranní teploty ve 3. dekádě se pohybovaly od 5 °C do 12 °C. Odpolední teploty

od 10 °C do 20 °C. Večerní teploty od 7 °C do 13 °C, z čehož 10 °C a více bylo

naměřeno 8x. 

Říjen 

- Ranní teploty v 1. dekádě měsíce naměřeny v rozmezí 6 °C až 16 °C, z čehož

10 °C a méně 6x. Odpolední teploty od 8 °C do 24 °C, z čehož 10 °C a méně

bylo naměřeno 1x a 20 °C a více 6x. Večerní teploty od 7 °C do 15 °C, z čehož

10 °C a méně 2x.
- Ranní teploty 2. dekády od 8 °C do 11 °C. Odpolední teploty od 13 °C do 24 °C,

z čehož 20 °C a více bylo naměřeno 3x. Večerní teploty od 9 °C do 14 °C.
- Ranní teploty ve 3. dekádě od 1 °C do 10 °C. Odpolední teploty od 10 °C

do 17 °C. Večerní teploty od 2 °C do 12 °C.

 

Listopad 

- Souvislá sněhová pokrývka se vytvořila 4. a od 17. do 26 listopadu. Nesouvislá

sněhová pokrývka trvala od 5. do 10. a od 27. do 30. listopadu, dále pak

pokračovala v prosinci.
- Ranní teploty v 1. dekádě se pohybovaly od 0 °C do 8 °C. Odpolední teploty od 2

°C do 10 °C. Večerní teploty od l °C do 6 °C.
- Ranní teploty ve 2. dekádě se pohybovaly od – 1 °C do 10 °C. Odpolední teploty

od 0 °C do 12 °C a večerní od – 2 °C do 10 °C.
- Ranní teploty ve 3. dekádě od 3 °C do – 8 °C. Odpolední teploty od l °C

do 5 °C. Večerní teploty od 3 °C do – 5 °C.

Prosinec 
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- Nesouvislá sněhová pokrývka trvala od 1. do 2. a 24. prosince. Souvislá sněhová

pokrývka od 3. do 23. a od 25. do 31. prosince. Výška této sněhové pokrývky

dosáhla maximálně 15 cm.
- Ranní teploty dosahovaly v 1. dekádě měsíce od 1 °C do 5 °C. Odpolední teploty

se pohybovaly od – 4 °C do 5 °C, teplota 0 °C a nižší byla naměřena 6x. Večerní

teploty byly v rozmezí od – 4 °C do 2 °C a z těchto měření jen 2x nad nulou.
- Ranní teploty ve 2. dekádě od – 4 °C do 2 °C, z toho nad nulou 4x. Odpolední

teploty od – 3 °C do 4 °C, z toho nad nulou 6x. Večerní teploty od – 3 °C

do 2 °C, z toho nad nulou 5x. 
- Ranní teploty ve 3. dekádě od – 13 °C do 8 °C, z toho nad nulou byla teplota 3x.

Odpolední teploty se pohybovaly od – 8 °C do 8 °C, z toho nad nulou byla

teplota 5x. Večerní teplota se pohybovala od – 14 °C do 8 °C, z toho nad nulou

byla naměřena teplota 5x a pod 10 °C klesla teplota 3x. 

Oblačnost  

(počet dní v měsíci)

Měsíc: Zataženo: Polooblačno: Částečně zataženo: Jasno:
Leden 8 18 5 -
Únor 3 18 7 -
Březen 3 20 7 1
Duben 3 15 12 -
Květen 3 18 9 1
Červen 4 19 7 -
Červenec 2 11 13 5
Srpen 4 20 6 1
Září 7 22 1 -
Říjen 6 11 7 7
Listopad 10 9 8 3
Prosinec 20 6 5 -

Srážky

Měsíc:

Kapalné:

Mlha/smog

:

Pevné:

Mírný

déšť:
Liják:

Bouřka

(hromobití)

:

Déšť se

sněhem

:

Kroupy

:

Slabé

sněžení

:

Vánice:

Leden 2 2 - 5/6 1 - 9 2
Únor 10 1 - 2/1 1 - 1 1



185

Březen 4 1 1 9/- 2 2 4 3
Duben 8 3 1 -/- 4 1 2 -
Květen 3 6 4 3/- - 1 - -
Červen 12 6 7 7/- - 1 - -
Červene

c
4 4 8 -/- - 3 - -

Srpen 7 6 9 1/- - 1 - -
Září 8 9 3 6/- - 1 - -
Říjen 6 - - 12/4 - - - -
Listopad 6 - - 12/1 1 - 6 1
Prosinec 1 - - 21/2 3 - 11 1

Poznámka: V kolonce Bouřka (hromobití) je zaznamenáno pouze hromobití, někdy totiž

hřmělo jen tak na sucho, proto srážky z bouřek jsou zařazeny podle množství buď v kolonce

slabý, nebo silný déšť, případně kroupy.

Abnormální srážky v  roce 1995 byly zaznamenány ve dnech 19. až 21. května, kdy

úhrnem spadlo 85 mm srážek, 4. července 40 mm, 15. srpna 50 mm a ve dnech 28.

až 30. srpna úhrnem cca 200 mm srážek (záplavy, náš obec příliš postižena nebyla, horší to

bylo na území kolem Bohumína a Karviné) a 15. a 16. září, kdy úhrnem napršelo 40 mm

srážek.

Nepříznivé sucho trvalo od 28. července do 1. srpna 1995.

Měsíční průměry teplot v roce 1995 (ve °C): 

Měsíc: I. II. III. IV. V. VI. VII. VIII. IX. X. XI. XII.
Průměr

:

0,14 4,9 4,11 8,97 12,5

3

16,7

2

19,5

6

17,7

2

13,4

9

11,0 2,36 -1,19

Roční průměr teplot činil 9,224 °C.

 Větry v roce 1995:

(Četnost, směr, síla)

Měsíc: J S Z V
J

V

J

Z

S

V

S

Z

Bezvětří

:

Vánek

:

Silný

vítr:

Vichřice

:

Föhn

:

Leden 3 1 - - 1
2

2
5 5 - 27 10 - -

Únor 8 - 2 - 3
1

3
- 4 - 23 4 3 -

Březen 1 1 - 1 1 1 7 6 - 24 16 - -
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1 3
Duben 8 3 1 - 6 8 4 8 - 31 7 - -
Květen 3 1 3 1 2 6 15 6 - 33 4 - -

Červen 3 5 4 1 3
1

0
1 7 - 31 3 - -

Červene

c
- - 3 3 1

1

1
12 4 - 32 2 - -

Srpen 2 5 3 - 5 6 7 6 1 32 2 - -

Září 7 - 4 1 4
1

4
1 6 - 32 5 - -

Říjen 1 1 3 - 4
1

4
1 2 9 22 4 - -

Listopad 5 3 - - 7 6 5 6 1 24 8 - -
Prosinec 6 - - - 8 3 15 - - 26 6 - -

Poznámka: Vysvětlivky v tabulce použitých zkratek:

J = jižní vítr, JV = jihovýchodní vítr,

S = severní vítr,       JZ = jihozápadní vítr,

Z = západní vítr,       SV = severovýchodní vítr,

V = východní vítr,     SZ = severozápadní vítr.

Agrometeorologická pozorování

Půda prakticky klasicky na zimu v roce 1995 nebyla zamrzlá, stejně tak rozmrznutí

půdy v předjaří vlastně nepřicházelo v úvahu, poněvadž mrazy dosahovaly jen nižších hodnot,

a když více mrzlo, sněhová pokrývka půdu před zamrznutím chránila a k holomrazům vlastně

ani nedošlo.

Jarní práce na polích byly zahájeny 25. 3. 1995.

Počátek žní ozimého ječmene 12. 7. 1995 (kombajny).

Ukončení žní 24. 8. 1995.

Polní kultury

Plodina: Setí:
Vzcházení

:

Metání

:

Počátek

květu:

Úplné

kvetení:

Plná

zralost:

Sklizeň

:
Řepka ozimá 30. 4. 2. 5. 26. 7.
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Ječmen ozimý 12. 7.

Pšenice ozimá
15. 10

.
15. 11. 6. 6. 30. 7.

Ječmen jarní 28. 5.
Pšenice jarní 4. 4. 9. 8.
Oves 16. 6. 12. 8.
Brambory rané 31. 3. 1. 5. 20. 7. 20. 7.
Brambory

polorané
31. 3. 1. 5. 11. 6. 14. 6. 25. 7. 25. 7.

Řepa krmná 6. 4. 25. 4. 2. 10.

Pícniny polní

 Počátek senoseče na loukách 30. 5. 1995. Otavoseče 4. 8. 1995.

Luční rostliny

Počátek květu: Všeobecné kvetení:

Srha laločnatá 28. 5. 
Tomka vonná 25. 5. 
Blatouch bahenní 5. 4. 7. 4. 
Kopretina bílá       23. 5. 27. 5. 
Ocún 14. 9.
Podběl obecný 8. 3. 11. 3.

Zoofenologická pozorování

Pojmenování: Přílet: Hromadný přílet: První zpěv: Houfování: Odlet:
Drozd zpěvný 24. 2.
Jiřička obecná 8. 4. 20. 8. 27. 9.
Kukačka obecná 22. 4.
Rorýs obecný 10. 5.
Špaček obecný 23. 2.
Vlaštovka obecná 8. 4. 20. 8. 27. 9.
Čáp bílý 19. 4.
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Husa divoká tah 16. 9.

Žáby vylezly na jaře 25. 3.

Ježek 17. 11. 1995 ještě neupadl do zimního spánku.

Včely – prolety v předjaří 23. a 26. 1., 13. a 14. 2., přičemž 14. 2. první snůška pylu

- poslední prolet na podzim 17. 11. 1995
- točení l. medu 23. 5., druhý med 10. 6. 1995 

Lesní rostliny a okrasné dřeviny

Pojmenování:
První

květy:

Plné

kvetení:

První

listy:

Plné

olistění:

Žloutnutí

listů:

Počátek

opadávání

listů:

Zralé

plody:

Jaterník

podléška
23. 2. 11. 3.

Sasanka hajní 2. 4. 4. 4.
Sněženka 14. 2. 21. 2.
Bez černý 28. 5. 2. 6. 15. 2. 16. 4. 16. 8.
Borovice lesní 18. 5. 19. 5. 30. 4.
Bříza bělokorá 15. 4. 17. 4. 24. 4. 14. 5. 29. 9. 2. 10. 27. 8.
Buk lesní 21. 4. 27. 4. 30. 9. 8. 10.
Dub letní 1. 5. 2. 5. 30. 4. 2. 6. 2. 10. 23. 10. 11. 9.
Hloh obecný 11. 5. 14. 5. 23. 4. 7. 5. 3. 9.
Jasan ztepilý 27. 4. 15. 5. 22. 10.
Javor mléč 20. 4. 21. 4. 24. 4. 3. 5. 30. 9. 8. 10.
Jedle bělokorá 25. 4. 
Jeřáb obecný 19. 5. 22. 5. 22. 4. 30. 4. 17. 9. 2. 10. 26. 8.
Jíva 19. 3. 24. 3. 24. 4. 3. 5. 16. 10. 20. 10.
Javor klen 1. 5. 3. 5. 24. 4. 4. 5. 2. 10. 20.10.
Lípa malolistá 30. 6. 2. 7. 2. 5. 23. 5. 12. 9. 8.10.
Líska obecná 27. 1. 30. 1. 24. 4. 11. 5. 3. 9.
Modřín 2. 4. 3. 4. 22. 4. 4. 5. 2. 10.
Olše lepkavá 12. 2. 14. 2. 24. 4. 11. 5. 20. 10.
Smrk obecný 29. 4. 1. 5. 11. 5.
Střemcha 24. 4. 26. 4. 14. 4. 24. 4.
Trnka 18. 4. 21. 4. 17. 4. 22. 4. 2. 10. 8. 10. 3. 9.
Akát 2. 6. 4. 6. 5. 5. 31. 5. 5. 10. 8. 10.
Kaštan koňský 8. 5. 10. 5. 22. 4. 27. 4. 15. 9. 2. 10.

Šeřík obecný 7. 5. 9. 5. 23. 4. 30. 4.
15. 11. (konec

opadu)
Forsythie 27. 3. 3. 4. 24. 4. 8. 5.

Pojmenování:
První

květy:

Plné

kvetení:

První

listy:

Plné

olistění:

Žloutnutí

listů:

Počátek

opadávání

listů:

Zralé

plody:
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Konvalinka

vonná
6. 5. 8. 5.

Lípa velkolistá 19. 6. 24. 4. 10. 5. 8. 9. 15. 9.
Ptačí zob 6. 7. 8. 7. 16. 4. 8. 5.
Růže šípková 10. 6. 12. 6. 19. 4. 8. 5. 17. 9. 29. 9. 12. 9.
Svída krvavá 10. 6. 12. 6. 23. 4. 5. 5. 8. 9.
Štědřenec

odvislý
24. 4. 8. 5.

Ovocné stromy a keře

Pojmenování:
První

květy:

Plné

kvetení:

První

listy:

Opad listí

od:

Zrání

plodů:

Úroda

:
Mirabelka 7. 4. 7. 4.
Broskev 18. 4. 21. 4.
Třešeň raná 23. 4. 23. 4. 23. 4. 5. 10. 11. 6. 2
Třešeň pozdní 23. 4. 25. 4. 24. 4. 20. 10. - -
Višeň Vackova 24. 4. 24. 4. 24. 4. 20. 10. 16. 7. 1
Švestka domácí 28. 4. 1. 5. 24. 4. 5. 10. 20. 8. 1
Hrušeň Boskova

lahvice
28. 4. 30. 4. 24. 4. 2. 10. 26. 9. 1

Jabloň skleněné žluté 1. 5. 3. 5. 23. 4. 4. 10. 5. 8. 3
Holovouské 6. 5. 7. 5. 23. 4. 29. 9. 26. 9. 2
Gustavovo 10. 5. 12. 5. 24. 4. 4. 10. 18. 10. 2
Ořešák vlašský křapáč 8. 5. 10. 5. 28. 4. 29. 9. 26. 9. 2
Rybíz červený

karlštejnský
21. 4. 23. 4. 18. 4. 15. 9. 3. 7. 2

Poznámka: číselný údaj pod heslem Úroda v tabulce znamená:

l = málo, 2 = střední úroda a 3 = velká úroda. 

Pozorované odrůdy ovocných stromů jsou stejné jako v roce 1994.

Výskyt mandelinky bramborové - první brouci 6. května a hojný výskyt od června

1995.

V roce 1995 se na olších objevil ve velkých množstvích bázlivec olšový (fialově

zbarvená mandelinka) a způsobil na nich holožír nejen v Albrechticích, ale i v  sousedních

a vzdálenějších místech, zejména na Moravě v lužních porostech.
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Škodlivé mrazy a živelné pohromy

Dne 12. 4. 1995 ráno klesla teplota na – 3 °C a navíc vál studený vítr od severozápadu,

což mělo zřejmě nepříznivý vliv na již rašící ovocné dřeviny.

Dne 3. 5. 1995 se vyskytla jinovatka a mrazem byly poškozeny květy magnolií, nať již

vyrostlých brambor i vlašské ořešáky.

Dne 2. 8. 1995 se ráno vyskytlo krupobití. Padaly kroupy v průměru l cm a poškodily

zejména listy řepy, okurek a květin.
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Cena za odvoz popelnicové nádoby 34

Cenová mapa pozemků – nové schválení 51
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České dráhy, stanice Albrechtice 105

Český svaz bojovníků za svobodu 150

Český svaz rybářů 153
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Činnost obecního úřadu 25
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Činnost obecního zastupitelstva 27

Činnost obecní rady 25

Činnost Polského svazu kulturně osvětového 136

Činnost souborů Polského svazu kulturně osvětového 126

Činnost stavebního úřadu 78

Činnost Tělovýchovné jednoty 9. květen – oddíl kopané 141
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Činnost Zahrádkářského svazu 154

Čistič vzduchu pro mateřskou školu – schválení koupě 36

Členka školské komise – doplnění 37

Dar divadelnímu souboru DROPS 40

Dar obecního úřadu na dostavbu Domu Polského svazu kulturně osvětového 69

Dary peněžité při životních a pracovních výročích 71
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Dětská ambulance 94
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Divadelní představení 110
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Dotace na ekologické vytápění 100
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Dotace na Těšínské divadlo 55
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Drogy – přehled 5

Druhá Světová válka – 50. výročí ukončení 9

Družební návštěva z Norska 113, 130

Družstvo kopané – dorost 143

Družstvo kopané – muži 144

Družstvo kopané – žáci 143
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Dům Polského svazu kulturně osvětového – otevření 136

Dům s pečovatelskou službou 95

Dvojjazyčnost na Těšínsku 23
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Expozitury úřadů pro obec Albrechtice 100

Evangelický kostel – úpravy 175
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Farní knihovna – otevření 166

Farní rada 168

Fenologická pozorování 189
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Financování výstavby 72 bytových jednotek 39
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Finanční výpomoc na dostavbu 72 bytových jednotek 39

Finanční příspěvky na sportovní akce základní školy      54
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Firma Beseda – řezbářství 100

Firma Čekotrade 92

Firma Gemont 92
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Firma Jan Chmiel – karosárna 102
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Firma Lamifrank 92

Firma Pamol 102

Firma Sluníčko – šicí dílna 93

Firma Trend na statku Bělehrad – levný textil 100

Gemont – společnost s ručením omezeným 92

Gynekologická ambulance 95
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Historické památky v obci 113

Historické údaje z dějin obce v tisku 179

Honební společenství                                148

Honitba 149

Hosté v Domě Polského svazu kulturně osvětového 137

Hřiště na starém sídlišti – výběr dodavatele 41

Hřiště tréninkové – snaha o zřízení 62, 142

Chřipková epidemie 125

Interpreter investment 102

Investiční oddělení při obecním úřadě – zpráva  83

Investiční výstavba v obci 79, 83

Jednací řád obecní rady a obecního zastupitelstva, změny 28, 58

Jednání obecní rady a obecního zastupitelstva 25

Jednota-Jedność – prodejna 95

Jednotka sboru dobrovolných hasičů 156

Kácení nepovolené v osadě Paseky 177

Kampelička – spořitelna 102

Karosárna – Jan Chmiel 102

Katastrální úřad – expozitura pro Albrechtice v Havířově    100

Klub seniorů Polského svazu kulturně osvětového 139

Klub žen Polského svazu kulturně osvětového 139

Kněží, kteří v Albrechticích působili – seznam 169

Knihovna – převod z okresu na obec                                       51, 52, 75

Komise na výběr dodavatele úpravy centra obce 30

Komise na výběr nového odvozce domovního odpadu 48

Komise obecní rady – činnost 84

Komise obecní rady – zřízení                                                    30, 37, 60

Komunikace k Dindovým – oprava 48

Komunistická strana Čech a Moravy 136
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Koncert pěveckého souboru Collegium Canticorum 110

Konzervační nátěr starého kostela 167, 169

Koroptve – pokus o navrácení do revíru 149

Kostelníci v Albrechticích – seznam 171

Krojování horníci – Svaz 157

Kroužky zájmové školní 122

Křesťansko-demokratická unie – Československá strana lidová 135

Kultura 106

Kulturně společenské akce 107

Kulturní akce v roce 1995 108

Kulturní činnost v roce 1994 - 5 107

Kulturní pořady – problémy s jejich pořádáním 114

Květ života – oprava plastiky                                                             47,110

Kvalifikační školení 100

Lamifrank – firma 92

Lékárna 95

Lékařské ambulance 94

Lesní zákon 89

Lesní zvěř – škody 89, 150

Lidová knihovna – převod z okresu na obec                   51, 52, 75

Lovná zvěř 149

Majetek obce Albrechtice 60

Malby v sále Dělnického domu – oprava 43

Matice školská 162

Matriční údaje l

Mezilidské vztahy – problémy 7

Měna – výměna starých peněz za novou edici 179

Michejda Karel, profesor, albrechtický rodák 111

Minikárové soutěže 46, 146

Místní knihovna 106

Montáže žaluzií 100

Morálka ve společnosti – pokles 3,7
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Mrazy škodlivé 191

Muži, kteří museli narukovat do německé armády za okupace   10

Myslivecké sdružení „Velký les“ 147

Mzdová agenda – zpracovávání pro obec 55

Náboženství – výuka ve školách 166, 172, 174

Narkomanie už i v Albrechticích 4

Narození – novorozeňata v roce 1995  l

Násilí – petice proti jeho šíření 25

Návštěva – delegace z Norska                                113, 130

Nebytové prostory – pronájem firmě Gemont 34

Nebytové prostory – pronájem řezbářské dílně 34

Neplatiči nájemného 178

Nepovolené kácení evidované zeleně v osadě Paseky 177

Nezvěstní a padlí z druhé světové války 15

Nový člen obecního zastupitelstva 56

Obalovna Správy silnic 91

Občansko-demokratická strana – činnost 131

Obecní policie – činnost 85

Obecní rada – usnesení 29

Oběti druhé světové války – seznam  15

Oblačnost – tabulka 185

Obvodní lékaři 94

Obyvatelstvo obce – počet v roce 1995 l

Očkování psů 88

Odhalení pamětní desky k 50. výročí konce 2. Světové války 109, 111

Odkanalizování osady Nový svět 57

Odměna starostovi obce 57

Odměňování práce obecního kronikáře 179

Odměny zástupcům komisí obecní rady – doporučení 35

Odměny členům obecního zastupitelstva 61

Odnárodňování polské menšiny 24

Okresní shromáždění – změna v zastoupení obce Albrechtice 61
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Odpisy inventáře v základní škole – povolení 73

Odprodej nebytových prostor 37

Odprodej sekaček a žacího stroje z majetku obce – dražba 47

Oprava evangelického kostela 175

Oprava komunikace k Dindovým 48

Oprava poškozené plastiky Květ života 47

Oprava střechy starého kostela 167

Organizace politické a společenské 131

Ortopedická ambulance 94

O situaci za 2. světové války u nás 23

Osoby oprávněné k používání závěsného odznaku se znakem České republiky 31

Ošatné pro oddávající matrikářku 56

Padlí a nezvěstní z 2. světové války 15

Památky historické v obci 113

Pamětní deska k 50. výročí konce 2. Světové války – odhalení 109, 111

Pamol – restaurace a sauna    102

Pasové oddělení – expozitura pro Albrechtice v Havířově 100

Pastvina – poplatek z pronájmu 37

Peněžité dary k jubileím 71

Peníze – výměna za novou edici mincí i bankovek 179

Penzijní připojištění 100

Personální změny na obecním úřadě 81

Personální změny na statku 88

Petice proti násilí 25

Pěvecký smíšený soubor Polského svazu kulturně osvětového  139

Plán a strategie rozvoje Karvinska v letech 1995 - 2000        73

Plastika Květ života – oprava 47

Plastika Květ života – šetření o poškození 110

Plat ceremoniářů obecního úřadu 32

Plat starosty obce 29, 35

Plat zástupce starosty 29, 35

Plynové pistole pro obecní policii 29

Počasí – přehled, tabulky 180
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Počítačová učebna – zřízení v základní škole 31, 124

Počítač – zakoupení pro základní školu 35

Počty osob, které byly z obce zataženy do 2. Světové války 22

Pohlednice Albrechtic (prodej) 37, 48, 178

Pohyb obyvatelstva obce l

Pokácení evidované zeleně (nedovoleně) v osadě Paseky 177

Polesí Albrechtice 89

Politické dění l

Politická situace l

Političtí vězni z obce za 2. Světové války 21

Polská scéna Těšínského divadla – pokles návštěvnosti         24

Polská menšina – odnárodňování 24

Polský svaz kulturně osvětový 136

Poplatek z pronájmu pastviny 37

Poplatky za odvoz domovního odpadu – zvýšení 54

Poplatky z chovu psů – zvýšení 54

Postžírový účet 104

Poštovní úřad v Albrechticích 103

Potvrzení o prospektorské činnosti – povolení 178

Pouť do Zlatých Hor 112, 136

Povolání do zbraně za 2. Světové války (k Wehrmachtu) 9

Pozemky – koupě 39, 48, 72

– odprodej 38, 46, 52, 56,

69, 73, 77

– pronájem 37, 38, 48

Pozorovací stanice důlní činnosti v obci 35

Pracovníci obecního úřadu v roce 1995                                                82

Právnická poradna v obci                                                                             101

Prezentace obce v televizi Local Stonava                                         46

Privatizace prodejen                                                                                      96

Privatizace samoobsluhy na Pacalůvce                                                  96

Privatizace zdravotního střediska                                                  61, 77

Problémy ve službách                                                                                   102

Požadavek hasičů na provoz                                                                         32
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Problémy ve společnosti                                                                             5, 7

Prodej a nákup v roce 1995                                                                         99

Prodejna smíšeného zboží a květin „Na kopci“ v Rakovci              100

Prodejny Jednoty-Jedność                                                                             95

Prodej obecního žacího stroje a dvou motorových sekaček       102

Prodej objektu bývalé mateřské školy v Rakovci                  53, 56, 76

Projektová dokumentace na kanalizaci                                                  32

Projektové práce – Ing. Ivo Zdražil                                                       100

Promítání dětských filmů                                                                             108,118

Pronájem areálu Zámostí – stanovení poplatku                                45

Pronájem nebytových prostor                    33, 34, 37, 43,

46, 54, 57

Pronájem nebytových prostorů firmě Gemont                                       34

Pronájem nebytových prostorů řezbářské dílně                                34

Pronájem parku u Dělnického domu                                                    43, 46

Průzkum užívání drog mezi mládeží 4

Předání obecních vodovodu do Správy Severomoravských vodovodů 

a kanalizací                                                                   45

- zrušení této dohody 73

Přednáška o Medžugorje v kostele 111

Přemístění pobočky Všeobecné zdravotní pojišťovny z Těšína do Havířova 44

Přestavba v Domě s pečovatelskou službou 47

Překladatelská služba 101

Převod nemovitostí bezúplatný                                                  41, 45, 72, 74

Převod akcií obecního úřadu                                                                      71

Přírůstek obyvatelstva l

Příspěvek na štít Albrechtic – fotbalový turnaj                         46

Příslušníci zahraničních armád za 2. světové války – seznam  15

Přívěs ke služebnímu autu obce – schválení koupě                       32

Psi – očkování 88

Půjčky zaměstnancům obecního úřadu 71

Půjčovna videokazet 100

Putovní pohár obce Albrechtice 51
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Rehabilitační oddělení ve zdravotním středisku 95

Reklama v rozporu se životním prostředím 25

Rodák, profesor Karel Michejda z Albrechtic 111

Rodina a škola 161

Rozpočet obecního úřadu – úpravy 72

Rozpočet obecního úřadu závěrečný za rok 1994 a 1995     62

Rozpočet základní školy (české) 125

Rozpočet základní školy – navýšení 37

Rozvodna 400 kV v Albrechticích 90

Různé 175

Rybářský svaz 153

Řezbářské práce – Beseda Jan 100

Římsko-katolická náboženská obec 163

Sálová kopaná 162

Sauna – Pamol 102

Sbor dobrovolných hasičů 156

Sbor dobrovolných hasičů – zřízení jednotky 39

Sdružení Ekoolza 75

Sdružení obcí Horního Slezska a severní Moravy 74

Sdružení Rodina a škola 161

Sdružení zdravotně postižených 101

Sekací stroj – koupě 49

Seznam kněží, kteří působili v Albrechticích 169

Seznam mužů z Albrechtic povolaných za okupace do zbraně  10

Skládka komunálního odpadu DEPOS v Horní Suché v provozu 102

Slezská církev augsburského vyznání 173

Sluníčko – šicí dílna 93

Služby 94

Smíšené zboží a květiny v prodejně „Na kopci“ v Rakovci          100

Smlouva mezi obcí a Sborem dobrovolných hasičů 33

Smogové situace 177

Sňatky l
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Sociální fond obecního úřadu – zřízení 69

Sociální podpory 101

Sociální úřad – expozitura pro Albrechtice v Havířově         100

Soutěže minikár v Albrechticích 146

Spěšninový list 104

Společnost finančních poradců 102

Spor obce s firmou Techmont nevyřešen 35

Sport pro všechny 145

Spořitelna – Kampelička jako Společnost finančních poradců 102

Srážky dešťové – tabulka 186

Stavební úpravy v areálu Zámostí – úhrada nákladů         69

Stavební úřad – činnost 78

Stavební uzávěra – projednávání 47

Stravné ve školní jídelně – zvýšení 51

Struktura obecního úřadu – činnost 81

Střed obce – úpravy 77

Střelná zbraň – povolení pro obecní policii 34

Svaz chovatelů poštovních holubů 152

Svaz krojovaných horníků 157

Svaz obcí okresu Karviná 74

Svaz protifašistických bojovníků 150

Svaz zahrádkářů 154

Šicí dílna Sluníčko 93

Škodlivé mrazy 191

Škody způsobené lesní zvěři 89, 150

Školení kvalifikační 100

Školství 115

Škola mateřská (česká) 115

Škola mateřská (polská) 118

Škola v přírodě 124

Škola základní (česká) 120

Škola základní (polská) 126

Škvárové hřiště - cvičné, stavba 142
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Štít Albrechtic - fotbalový turnaj 144

Tabulky zákazů vstupů 89

Taneční soubor Polského svazu kulturně osvětového      139

Tapety – prodej 100

Telefonní příspěvky pro funkcionáře obecního úřadu 36

Telecom 103

Televizní signál Local Stonava – zlepšení      112

Teploty – průměry měsíční i roční 186

Textil „Second hand“ – firma Trend 100

Text na pamětní desku k 50. výročí konce 2. Světové války – schválení 69

Tělovýchovná jednota – oddíl kopané 141

– sport pro všechny 145

Těšínské divadlo – pokles návštěvnosti 24

Těšínské nářečí – první vědecká publikace 113

Těžba písku v Rakovci – povolení 32

Těžba uhlí v porubech 351 300 a 351 302 – schválení obecní radou 33

Tlumočnická služba 101

Topoly u mateřské školy – povoleno skácení 37

Totálně nasazení občané za 2. Světové války 19

Tréninkové hřiště stále v nedohlednu 62

Turnaj Štít Albrechtic 144

Účast obce v akciových společnostech 78

Účast obce ve Sdruženích 74

Učebna počítačová 124

Úhrada poplatku za pronájem areálu Zámostí 41

Uložení dotace na stavbu 72 bytových jednotek na termínovaný vklad 55

Úmrtí 1, 175

Úpravy rozpočtu 72

Úpravy středu obce 77

Úřední hodiny – změna (celostátní) 102

Vakcinace lišek 150
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Varhaníci v Albrechticích – seznam 172

Varhanní koncert 110, 111

Včelařský svaz – činnost 159

Velkosklad Čekotrade 92

Větry – tabulka 187

Vězni z období 2. světové války 10

Videokazety – půjčovna 100

Vodné a stočné – ceny 99

Vodoměry – montáž v osadě Zadky 41

Vodovodní přípojky – bezúplatný převod 50

Vodovodní přípojky k rodinným domkům v osadě Zadky      74

Vojenská knížka z Wehrmachtu z 2. Světové války       178

Volba členů obecního zastupitelstva a obecní rady       35

Vstup obce do Sdružení obcí Rozvoj 74

Výročí 50. let ukončení 2. Světové války 9

Vyhlášky obecně závazné 76

Vysavač - koupě pro mateřskou školu                    36

Výstava o úzkorozchodných dráhách na Karvinsku 112

Výstavba 72 bytových jednotek – neschválení uhrazení faktury   43

Vzácní hosté v Domě Polského svazu kulturně osvětového  137

Vzduch – znečištění 176

Vzrůst počtu zaměstnanců na obecním úřadě 52

Zahrádkářský svaz 154

Zahradnictví Křižánek na Pardubicích 100

Zájezd fotbalistů do Norska 46

Zákaz koupání v přehradě 177

Zákaz nepovoleného kácení stromů 177

Zákazové tabulky vstupu na pozemky 89

Zákon o lesích                                      89

Zakládací listiny školních zařízení v obci 55, 74

Zaměstnanci obecního úřadu v roce 1995 82

Zaplevelování pozemků – protiopatření 88

Zastavárna a bazar v obci 99
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Závody minikár na Zámostí                                                                46, 146

Zdravotně postižení – Sdružení 101

Zdravotnická pojišťovna – expozitura pro Albrechtice v Českém Těšíně 100

Zdravotnické středisko – privatizace  61, 77

Zdravotnictví 94

Zemědělství 86

Zločinnost ve společnosti 6

Změna úředních hodin 102

Změna ve složení obecního zastupitelstva 56, 76

Změna zástupce obce v Okresním shromáždění 61

Změny v jednacím řádu obecní rady a zastupitelstva 28

Změny v obsazení obecního úřadu v roce 1995 76

Zoofenologická pozorování 189

Zpracovávání mzdové agendy pro obec 55

Zrušení staré vyhlášky obecní o chovu psů a poplatků z nich, 

jakož i o nakládání s domácím odpadem         76

Zubní ordinace 94

Zvěř lovná a škodná 149

Zvuková mánie 25

Zvýšení cen jízdného           105

Zvýšení poplatků z chovu psů 54

Zvýšení cen poštovného 104

Zvýšení telefonních poplatků          104

Žaluzie – montáže 100

Železniční doprava 105

Živelní pohromy 191

Životní prostředí 176
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Matriční údaje

Počet obyvatel v  obci k 1.1.1996 činil 4  133, z tohoto počtu bylo 2064 mužů a 2069 žen.

     Dokumentace 3436.

Přehled evidence obyvatel v   1990 – 95:

Rok: Narozeno: Zemřelo: Přihlášeno: Odhlášeno:

Mužů   žen mužů   žen mužů   žen mužů   žen

1990 32 28 20 18 65 54 62 62

1991 21 28 31  21 89 81 58 56

1992 16 13 21 18 64 55 39 48

1993 34 30 23 26 49 50 49 45

1994 22 21 26 14 59 66 39 24

1995 17 25 22 16 44 35 38 44

Příčiny a počty úmrtnosti v České republice viz dokumentace 3589.

V roce 1996 se narodilo 37 dětí, z toho 20 chlapců a 17 děvčat.

Počty lidí v   obci nad 60 let:

60 let 28 lidí, 87 let 7 lidí,

70 let 37 lidí, 88 let 7 lidí,

75 let 23 lidí, 89 let 3 lidé,

80 let   7 lidí, 90 let 4 lidé,

81 let   8 lidí, 91 let 2 lidé,

82 let   9 lidí, 92 let 2 lidé,

83 let 12 lidí, 93 let 2 lidé,

84 let   9 lidí, 94 let 2 lidé,

85 let   6 lidí, 97 let 2 lidé,

86 let   6 lidí, Dokumentace  3339.

O zaměstnanosti obyvatel obce Albrechtice

Z cca 1800 pracovně činných obyvatel Albrechtice pracovalo v  roce 1996 asi 800

pracovníků v  hornictví. Elektrárny zaměstnávaly asi 30 našich místních občanů. Místní firma
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Bednařík – výrobna potravinových polotovarů zaměstnávala asi 70 lidí, firma Gemont s  ručením

omezeným asi 80 pracovníků (v počtu zaměstnanců uvedených firem byli i přespolní), Slezská

agrární společnost zaměstnávala 28 lidí z  Albrechtic, firma Hans – Mode a firma Sluníčko (šicí

dílny) zaměstnávaly asi 35 lidí (někteří byli také přespolní) a firma Lamifrank, zpracovávající

dřevo a lamináty, začínala s 5 zaměstnanci.      Dokumentace 3437.

Politické události

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky:

Ve dnech 31.5.  a 1.6.1996 se konaly volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České

republiky. Volební kampaň začala oficiálně 15.5.1996 a skončila 29.5.1996 ve 14 hodin. Pro

vyvěšování plakátů určila obecní rada plakátovací plochy na všech vývěsních tabulích a na

betonových skružích, které byly pro tento účel umístěny na frekventovaných místech v obci.

     Dokumentace 3421.

Jako obvykle byla v  obci stanovena 1 obvodní volební komise a 3 okrskové, jejichž

členové, v  zastoupení různých politických stran, měli za úkol zajišťovat hladký průběh voleb,

včetně sčítání hlasů. Byly zřízeny 3 volební místnosti, patřičně vyzdobené se státními znaky a

vybavené plentami podobně, jak tomu bylo při uplynulých volbách. Volební lístky byly všem

oprávněným voličům dodány v  předstihu do domácností, takže každý volič měl možnost se

s volebními lístky náležitě seznámit. K  volbě však bylo nutno přinést všechny kandidátní lístky,

přičemž se po vstupu do volební místnosti musel každý prokázat svým osobním průkazem, při

čemž byl každý zaevidován ve volebním seznamu voličů. Každý byl také dotazován, zda má

všechny volební lístky, načež mohl jít jednotlivě za plentu si nachystat volební lístky, které pak

vhodil do volební urny. Zbylé volební lístky se pak vhazovaly do koše na odpad.

Volební místnost pro občany volebního okrsku číslo 1 se nacházela v  požární zbrojnici,

volebního okrsku číslo 2 v  základní škole s polským vyučovacím jazykem a volebního okrsku

číslo 3 také v budově požární zbrojnice.

V těchto volbách kandidovaly v  celém Severomoravském kraji následující strany a hnutí,

seřazené dle vylosovaných čísel:

1. Svobodní demokraté – Liberální strana národně sociální,

2. Česká strana sociálně demokratická,

3. Občanská demokratická strana (dokumentace 3354-5),
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5. Nezávislí,

6. Moravská národní strana – Hnutí slezsko moravského sjednocení,

7. Demokratická unie,

8. Občanská demokratická aliance,

10. Křesťanská a Demokratická unie – Československá strana lidová,

11. Důchodci za životní jistoty,

13. Českomoravská unie středu,

15. Komunistická strana Čech a Moravy,

16.

17. Sdružení pro republiku – Republikánská strana Československa,

18. Levý blok,

19. Hnutí samosprávné Moravy a Slezska – Moravské národní sjednocení.

Strany s vynechanými čísly zde nekandidovaly.

       Dokumentace 3365, 3371 – 87.

Tabulky:

Počet osob zapsaných do výpisu ze stálého a zvláštního seznamu:

Okrsek číslo 1: Okrsek číslo 2: Okrsek číslo 3: Celkem:

946 965 1 051     2 962

Počet voličů, jimž byly vydány úřední obálky (každý volič obdržel pouze 1 kus na

vložení vybraných kandidátních lístků):

Okrsek číslo 1: Okrsek číslo 2: Okrsek číslo 3: Celkem:

755 – 79,81 % 744 – 77,10 % 737 – 70,12 % 2 236

Účast voličů ve volbách v naší obci 75,49 %.

Počet odevzdaných úředních obálek:

Okrsek číslo 1: Okrsek číslo 2: Okrsek číslo 3: Celkem:

754 743 737 2 234

Počet platných hlasů celkem:

Okrsek číslo 1: Okrsek číslo 2: Okrsek číslo 3: Celkem:
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751 740 732 2 223

Platné hlasy pro stranu:

Číslo Vylosované číslo kandidátní listiny

okrsku     1        2      3      5      6      7         8     10      11      13      15     17    18      19         

1.     7      295   192   12     -      7       15     71       8        1       72     51    13       7 

2.     5      310   167    7      1     9       15     70     13        1       71     64      7       - 

3.     5      403   124    7      1     4        6      28       9        -        63     75      5       2

celkem       17    1008   483  26     2      20     36     169     30       2     206    190   25      9  

%                  0,76    45,34  21,73  1,17  0,09   0,90    1,62      7,6      1,35     0,09    9,27      8,55  1,12  0,41

                  Dokumentace 3340 – 3344a, 3422.

Schématický náčrt obsazení křesel poslanců v Parlamentu.     Dokumentace 3389.

Volební letáky a plakáty.               Dokumentace 3350 – 64, 3366 – 88.

Anketa k volbám v novinách.     Dokumentace 3411.

Předseda místní organizace České strany sociálně demokratické děkoval

v Albrechtických listech číslo 3/1996 všem voličům, kteří ve volbách do Parlamentu České

republiky dali svůj hlas této straně.    Dokumentace 3422.

Volby do Senátu:

Na podzim roku 1996, ve dnech 15. a 16.11. probíhaly ještě další volby, a to do Senátu,

druhé komory Parlamentu České republiky. Obvodní a okrskové volební komise, volební okrsky

a volební místnosti fungovaly v  obci obdobně, jako ve volbách do Poslanecké sněmovny na

přelomu května a června 1996.

Albrechtice byly zařazeny do 74. volebního obvodu  Karviná, spolu s  Bohumínem,

Rychvaldem, Petřvaldem, Havířovem, Horní Suchou a Stonavou. V  těchto volbách obdrželi

voliči pouze 6 hlasovacích lístků, tentokrát rozesílaných poštou.      Dokumentace 3394 – 3401.

V   prvním kole v   nich kandidovali: Dokumentace 3423.

Milan Matula, bezpartijní Dokumentace 3396.

4



Ing.Alfréd Michalík, Česká strana sociálně demokratická Dokumentace 3397.

Cyril Zapletal, bezpartijní Dokumentace 3398.

Paed.Dr Milada Halíková, bezpartijní  Dokumentace 3399, 3416.

Petr Hrubý, Českomoravská unie středu Dokumentace 3400.

Ing.arch. Karel Cieślar, Občanskodemokratická strana             Dokumentace 3401,3405,3413.

Výsledky voleb 1.kola:

Kandidát Okrsek číslo 1      Okrsek číslo 2          Okrsek číslo 3 Obec celkem

Hlasů %      Hlasů        %            Hlasů % Hlasů %

Milan Matula    17 4,7        15         5,1 6 3,1  38 4,5

Alfréd Michalík    85 23,3        89        30,4              66          34,6 240 28,3

Cyril Zapletal    58 15,9        31        10,6 29          15,2 118 13,9

Milada Halíková    41 11,2        48        16,4 32 16,8 121 14,2

Petr Hrubý      1  0,3          3          1,0  2   1,0     6   0,7

Karel Cieślar   163 44,6       107        36,5 56 29,3 326 38,4

Účast voličů 41,1 % 30,8 %     18,2 %        29,2 %

      Dokumentace 3344.

Po 1. kole následovalo ještě 2. kolo, v  němž se rozhodovalo mezi Ing. Alfrédem

Michalíkem a Ing. arch. Karlem Cieślarem. Ve 2. kole zvítězil Ing. Alfréd Michalík.

Dokumentace 3401a-2, 3417, 3423-4.

Výsledky voleb 2.kola:

Kandidát Okrsek číslo 1      Okrsek číslo 2          Okrsek číslo 3 Obec celkem

Hlasů %      Hlasů        %            Hlasů % Hlasů %

Alfréd Michalík   191 53,1       203        62,5             138         66,3 532 59,6

Karel Cieślar   169 46,9       122        37,5 70 33,7 361 40,4

Účast voličů 38,4 % 33,9 %     19,5 %        30,2 %

Dokumentace 3344a.
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Pro 2. kolo voleb obdrželi voliči hlasovací lístky přímo ve volební místnosti. Volební

místnosti byly v  obci také 3, a to pro volební okrsek čísli 1 v  1. patře polské základní školy, pro

volební okrsek číslo 2 v  přízemí polské základní školy a pro okrsek číslo 3 rovněž v  1.patře této

školy.

V těchto volbách byla jen velmi slabá účast voličů. V  Albrechticích byl průměr 30,2, což

je patrné i ve výše uvedené tabulce. Lidé totiž existenci senátu považovali v  našich poměrech za

zbytečnou.  Dokumentace 3340, 3344, 3344a, 3404, 3407, 3409.

Navíc lid uvažoval i o tom, kolik tento „špás“ bude odčerpávat už z  tak zbídačelé státní

poklady na vrub daňových poplatníků.      Dokumentace 3418.

Pro srovnání výsledků těchto voleb v okrese Karviná viz tabulka v   dokumentaci 3341-3.

Seznam uchazečů na funkci senátora ve Severní Moravě a ve Slezsku.

  Dokumentace 3406, 3406a,b.

Nespokojenost členů volebních komisí nad jejich nespravedlivým odměňováním, když

neobdrželi to, co jim bylo slibováno.      Dokumentace 3410.

Co lidi v   roce 1996 hlavně znepokojovalo?

Dalo by se stručně říci, že to, co se už mezi lidmi stalo okřídlenou frází, že ti, kteří se

zprvu o přízeň voličů prali, okamžikem zvolení se stali jejich vládci, kteří na své dřívější volební

sliby zapomněli. Klidně si mnozí z  nich nastoupili svou vlastní cestu s  vědomím, že nyní už

voliči pro ně mohou být „ukradeni“.     Dokumentace 3414.

I když se letnímu období často říká „okurková sezóna“, o tom letošním to zdaleka

neplatilo. Úroda nechutných událostí, ubohá úroveň politické kultury v  novém parlamentu,

notorický šlendrián a amatérismus v  policii, snaha ututlat pokus o otevřený dialog uvnitř naší

největší politické strany, krach Kreditní banky Plzeň, po kolikáté už odhalovaly „hnilobu“

v našem bankovnictví. A jakoby se nic nestalo, probíhaly horlivé přípravy senátních voleb, do

nichž kandidovali neznámí úředníci, populární kumštýři, protože ty slibované osobnosti strany

prostě neměly. K  čemu je ale dobrý bezmocný vztek? A tak nezbývalo nic jiného, než si vzít

příklad z  Božích stvoření, které navzdory nepřízni počasí hájí svou existenci a slaví tak chválu

Stvoření.      Dokumentace 3391, 3403, 3414-5.

Noviny přinášely zprávy o negativním působení masmédií na mládež, šíření násilí a jiné.

         Dokumentace 3423, 3346, 3408, 3408a.
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Svědčí o tom i praktický příklad z  novin o vystupování a chování “hvězdy“ popu,

Michaela Jacksona, co udělají peníze z  člověka, tím spíše, když tento nemá pevné morální

zásady.       Dokumentace 3393, 3412.

K negativnímu působení byla zařazována i přebujelá, bombastická reklama.

    Dokumentace 3393.

Ještě k   předvolebním besedám:

V neděli 25.2.1996 se konalo ve 14 hodin v  sále Polského svazu kulturně osvětového

v Albrechticích setkání s  občany, na němž po úvodním proslovu odpovídal na dotazy účastníků

předseda České strany sociálně demokratické, Ing. Miloš Zeman.         Dokumentace 3349, 3420.

V sobotu 25.5.1996 ve 13,45 hodin navštívil předseda České  strany sociálně

demokratické, Ing. Miloš Zeman, Albrechtice podruhé. Přijel v  rámci předvolební kampaně

svým voličským autobusem do areálu na Zámostí, kde v  proslovu seznámil stručně tam

shromážděné občany s programem této strany.

Dne 3.10.1996 ve 14,15 hodin pořádala místní organizace České strany sociálně

demokratické předvolební setkání v  prostoru před obecním úřadem. Dojel sem autobus, už

všeobecně zvaný „Zemák“, s  kandidátem do senátních voleb v  doprovodu mažoretek, které

předvedly na Obecní ulici své vystoupení, načež přednesl proslov kandidát. Zájem občanů o tuto

akci však nebyl valný, poněvadž se zde sešlo jen asi 20 občanů.      Dokumentace 3347.

Reportáž s profesorem Andrejem Stelmachowskim, předsedou spolku Wspólnota Polska,

uveřejněná v Głosie Ludu 4.4.1996.      Dokumentace 3445.

Setkání s premiérem vlády, Václavem Klausem, které organizovala místní skupina členů

Občansko demokratické strany dne 19.4.1996 v  domě Polského svazu kulturně osvětového

v Albrechticích v  18,30 hodin. Sál byl obsazen do posledního místečka. Přítomno bylo asi 350

lidí, ale byli tu i občané, převážně mladší generace, i ze sousedních vsí Stonavy, Horní Suché,

Těrlicka.        Dokumentace 3388, 3390-2, 3403, 3420.

Za předsednickým stolem usedli přednosta Okresního úřadu z  Karviné, Ing. Jan Weber,

dále Ing. Vavřinec Fojcik, Václav Klaus s manželkou, Jiří Uher a Ing. Jindřich Feber.
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Na setkání se vyvinula bouřlivá diskuse. Hovořilo se  například o tom, že se budou

revidovat sociální podpory tak, aby se nepodporovali nepoctivci. Stejně tak bude docházet

k revizím takzvaných „koupených důchodů“. Na otázku, jak to bude s  navrácením majetku

církvím, premiér odpověděl, že tomu brání zákon. Vrací se prý jen fyzickým a ne právnickým

osobám. Na otázku, zda je premiér euroskeptik nebo eurooptimista, tento odpověděl, že je

eurorealista. Nepřeje si ztrátu národní identity. Určité bariéry jsou potřebné. Na otázku, proč

nebylo před rozdělením Československa referendum, premiér odpověděl, že neví, jak by měla

znít otázka respondentům. On sám má manželku Slovenku. Co bude učiněno proti daňovým

únikům, řekl, že je to problém. Jedná se o permanentní souboj mezi finančním úředníkem a

podnikatelem, mezi poplatníkem a státem. Bude nutno zkvalitnit práci finančních úředníků a

celníků. Na otázku, proč se horentně uklízí před nějakou vyšší návštěvou, například na šachtách.

Úklid prý dělá každý, kdo očekává návštěvu i doma. Na otázku, kdy skončí anarchie a začne

právní stát, odpověděl, že neví, zda tu v  obci máme anarchii. Odkud berou Němci ropu pro

ropovod? Ropu dovážejí přes Rotterdam a kupují ji všude, i od Rusů. Na otázku, jak povede

dálniční tah od severu k  jihu, odpověděl: „Není dosud rozhodnuto, je to mezinárodní záležitost.“

Z řad publika vzešel požadavek, aby nová vláda byla sestavena ze vzdělaných lidí. Otázku

k problému bydlení a stavění bytů zodpověděl: „Jedná se převážně o mladé rodiny, problém se

přesune na ně, každý se bude muset postarat jak umí.“ Nájemné zůstalo jako regulovaná cena.

Výhledově bude nutno více využívat stavebního spoření a hypoték. Zástupce polské menšiny si

posteskl, že volební lístky nejsou pro ně tištěny v  polštině. Zástupce starosty, Ing. Jindřich Feber

řekl, že česko polské vztahy v  naší obci jsou na úrovni. Na opakovanou otázku, proč nebyly

řešeny prohřešky minulosti (minulého režimu), premiér odpověděl, že se jedná o velmi ožehavou

a citlivou záležitost. K dotazu, jak to bude do budoucna s těžbou uhlí u nás, sdělil, že těžba  bude

pokračovat.
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Činnost obecního úřadu

V roce 1996 došlo na místním obecním úřadě ke strukturální změně v  souvislosti

s převodem místní knihovny z  Regionální knihovny v  Karviné na obec. Tato změna byla

projednána a schválena obecním zastupitelstvem dne 1.12.1996.

Organizační struktura

Obecního úřadu Albrechtice:

Starosta obce: 

Juraj Legindi, zastupoval obec navenek, podepisoval obecně závazné

vyhlášky a jiná usnesení obecní rady a zastupitelstva, připravoval a řídil i

svolával schůze obecní rady a zastupitelstva, byl nadřízený obecní policie a

jednotky sboru dobrovolných hasičů.

Tajemník obecního úřadu:

Ing. arch. Petr Kalina, vedoucí úřadu, (nadřízený pracovníkům obecního

úřadu), vyřizoval agendu odpadového hospodářství, vodního hospodářství,

dopravy, civilní obrany, požární ochrany, stížnosti občanů a informační služby.

Sekretariát:

Iveta Chodurová, vedla spisovou agendu, příjem a odesílání korespondence,

bytovou agendu (přijímání žádostí o byt), zástup matrikářky, přestupkovou

agendu, kopírování dokumentů a listin za poplatek a archivnictví.

Finanční oddělení: 

vedoucí Vanda Miczková a Ilona Szataniková, vedení účetnictví a rozpočtu

obce, agenda místních poplatků (zábor veřejného prostranství, poplatky ze psů

a jejich evidenci, poplatky ze vstupného), ostatní poplatky (za uložení a odvoz

odpadů, vodné z  obecních vodovodů, poplatky a povolování hracích

automatů, poplatky a povolování kulturních a společenských akcí, poplatky

z pronájmu bytových a nebytových prostorů, poplatky za použití smuteční

síně při jejím použití, za hrobní místa, daňovou agendu, daňové poradenství
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pro občany u daní z  nemovitostí, daňová přiznání pro obec, agenda

pohřebnictví, agenda školství (zápisy a přijímání dětí do mateřských a

základních škol, neinvestiční náklady na cizí žáky ve školách, kontrola

školného a stravného).

Investice: 

Ing. Alexandra Zdražilová, investorsko inženýrská činnost na stavbách obce,

výběrová řízení, opravy a údržby stavebního charakteru na majetku obce.

Matrika, evidence obyvatel, zemědělské oddělení: 

Halina Plachtová, hlášení trvalého pobytu i přechodného, vystavování

oddacích, rodných a úmrtních listů, změny příjmení, státní občanství,

ověřování podpisů a úředních listin, výpisy z  rejstříku trestů, ověřování údajů,

vydávání osvědčení samostatně hospodařícím rolníkům, vystavování

rybářských lístků, povolování kácení stromů (ve spolupráci s  komisí životního

prostředí), zajišťování sňatků a vítání novorozeňat, vedení pokladny (příjmy a

výdaje v hotovosti).

Stavební úřad:

Marcela Šipulová a Halina Chudaničová, plnily funkci všeobecného

stavebního úřadu, řešení výstavby a umístění stavby, územní řízení přes

stavební povolení až po kolaudaci, informace o možnostech výstavby na

území obce z  hlediska územního plánu, řešení sporů a přestupků ve vztahu

k výstavbě a užívání staveb, nařizování odstranění staveb nebo jejich povinné

údržby, agenda životního prostředí, ochrana ovzduší.

Oddělení sociální a kultury: 

Věra Koková, vyřizovala žádosti sociálně potřebným občanům na

jednorázové sociální dávky, informace a pomoc při vyplňování žádosti o státní

sociální podporu, porodné, přídavky na děti, sociální příplatky, rodičovské

příspěvky, příspěvky na bydlení, zaopatřovací příspěvek, pohřebné, dávky
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pěstounské péče, příspěvky na dopravu, sociální služby občanům (donáška

obědů, pečovatelská služba), přijímání žádostí a přidělování bytů v  domě

s pečovatelskou službou v  Albrechticích ve spolupráci se sociální komisí,

zprostředkování umístění v  domovech důchodců v  okrese, zajišťování

kulturních akcí v obci.

Majetkoprávní oddělení:

Kornelia Kapiasová, vedení evidence a inventarizace majetku obce (movitého

i nemovitého), vyřizování žádostí o pronájem nebytových prostorů a pozemků

v majetku obce, odkupy a prodej nemovitostí z  nebo do majetku obce,

odprodej přebytečného materiálu obecního úřadu občanům.

Mimoto zaměstnával obecní úřad i uklízečku, 1 sílu v  místním hospodářství, 1

zaměstnance pro veřejnou zeleň a 1 kotelnici, 2 pracovníky v  domě s pečovatelskou službou, 2

v místní knihovně a 4obecní policisty.

Personální změny u zaměstnanců obecního úřadu v roce 1996:

K 15.1.1996 byla přijata paní Nalewajková jako uklízečka na místo po paní Žofii

Szewieczkové, která v prosinci 1995 odešla do důchodu.

Ke 31.1.1996 byl rozvázán pracovní poměr s panem Švestkou z oddělení investic, na jeho

vlastní žádost, dohodou. Nový pracovník na toto oddělení přijat nebyl.

Od dubna 1996, kdy byla na obec převedena místní knihovna, byly v  souvislosti s  tím

také převedeny tamější dvě pracovnice, a sice paní Hajduová a Paříková.

Dohodou o rozvázání pracovního poměru s  panem Wawrzaczem byl tento ukončen

30.6.1996. Na uvolněné místo vedoucího obecní policie byl po výběrovém řízení přijat pan

Otipka od 1.7.1996.

Civilní služba

Od 1.11.1995 byl okresním úřadem obci přidělen k  vykonání civilní služby pan Filip.

Jeho civilní služba v délce 18 měsíců u obecního úřadu trvala do 30.4.1997.

K 1.11.1996 pracovalo na obecním úřadě 23 pracovníků:

11



1. Byrtus Miroslav - čistota obce, údržbářské práce

2. Chodurová Iveta - sekretářka

3. Chodurová Věra - kotelnice v mateřské škole

4. Chudaničová Halina - stavební úřad

5. Hajduová Ludmila - knihovnice

6. Hošťovecká Irena - čistota obce, údržbářské práce

7. Ing.arch. Kalina Petr - tajemník obecního úřadu

8. Kapiasová Kornelia - majetkoprávní referent

9. Koková Věra - sociální referent

10. Kotalová Valerie - uklízečka v domě s pečovatelskou službou

11. Kubiena Libor - obecní policie

12. Kuchár Rudolf - obecní policie

13. Legindi Juraj - starosta obce

14. Miczková Vanda - finanční referent

15. Mlčochová Marcela - stavební úřad

16. Nalewajková Marie - uklízečka obecního úřadu

17. Otipka Daniel - obecní policie

18. Paříková Marie - knihovnice

19. Pazdiora Petr - obecní policie

20. Plachtová Halina - matrika, evidence obyvatel

21. Stanová Milada - pečovatelka domu s pečovatelskou službou

22. Szataniková Ilona - finanční referent

23. Ing. Zdražilová Alexandra - investiční referent.

Změna pracovní doby

Od 1.1.1996 vešlo v platnost vládní usnesení České republiky, jímž byla stanovena změna

úředních hodin ve všech úřadech. Styk se stranami byl stanoven vždy na pondělí a středu od 8 do

17 hodin, pokud tyto dny nepřipadnou na dny pracovního klidu. Tímto opatřením bylo sledováno

zjednodušení  a  zlepšení výkonu státní správy ve vztahu k občanům.

Rozvrh práce obecního zastupitelstva v roce 1996:
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Na zasedání v   lednu:

1. Hodnocení práce komisí obecní rady.

2. Zpráva o stavu majetku obce.

3. Hodnocení činnosti stavebního úřadu, bytová výstavba.

4. Rozpočet – provizorium na rok 1996.

5. Hodnocení činnosti kulturní v roce 1995 a program na rok 1996.

Na zasedání v   březnu:

1. Plnění plánu a rozpočtu v roce 1995. Závěrečný účet.

2. Hodnocení stavu v sociální sféře.

3. Zpráva okresní hygieny k životnímu prostředí.

4. Rozpočet obce na rok 1996.

Na zasedání v   květnu:

1. Rozbor stavu v oboru školství a kultury v obci.

2. Zpráva o postupu investiční výstavby v obci vlastní i cizí.

3. Informace o privatizaci v obci a o hodnocení účasti obce v akciových společnostech.

Na zasedání v   září:

1. Plnění plánu a rozpočtu za 1.pololetí.

2. Úpravy plánu a rozpočtu na rok 1996.

3. Hodnocení účasti obce ve sdruženích obcí (okresu, Slezska).

4. Plnění úkolů programu životního prostředí.

5. Program rozvoje obce.

Na zasedání v   listopadu:

1. Plán práce obecního zastupitelstva na rok 1997.

2. Zpráva o bezpečnostní situaci v obci.

3. Zpráva o činnosti obecního úřadu.

4. Úpravy rozpočtu v roce 1996.
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Rozvrh práce obecní rady v roce 1996:

Leden:

1. Hodnocení práce komisí obecní rady.

2. Hodnocení práce stavebního úřadu. Investiční bytové výstavby.

3. Zpráva o majetku obce.

4. Hodnocení činnosti kultury, program činnosti v roce 1996.

5. Rozpočtové provizorium n

a rok 1996.

Únor:

1. Plnění plánu a rozpočtu v roce 1995, závěrečný účet.

2. Rozbor stavu poskytovaných služeb občanům.

3. Příprava zasedání obecního zastupitelstva.

Březen:

1. Hodnocení stavu v  oboru sociálních záležitostí, stav v  poskytovaných zdravotnických

službách.

2. Zpráva o požární bezpečnosti v obci.

3. Rozpočet obce na rok 1996.

4. Informace o uzavřených smlouvách a o výsledcích výběrových řízení.

Duben:

1. Příprava třetího zasedání obecního zastupitelstva.

2. Postup investiční výstavby v obci, vlastní i cizí.

Květen:

1. Plnění rozpočtu obecního úřadu za 1. čtvrtletí.

2. Rozbor stavu v oboru školství a kultury v obci.

3. Informační zpráva o privatizaci a účasti obce v akciových společnostech.
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Červen:

1. Hodnocení stavu veřejného pořádku a bezpečnosti v obci.

2. Stav privatizace v zemědělství.

3. Zpráva o plnění úkolu obecního úřadu ve spojitosti s  okresní vojenskou správou a civilní

obranou.

4. Informace o uzavřených smlouvách a o výsledcích výběrových řízení.

Červenec:

1. Hodnocení účasti obce ve sdruženích obcí.

2. Informace o využití nebytových prostor v obci.

Srpen:

1. Plnění plánu a rozpočtu obce za 1. pololetí.

2. Příprava inventarizace hospodářských prostředků.

3. Program rozvoje obce.

Září:

1. Úpravy plánu a rozpočtu obce za rok 1996.

2. Zpráva o připravenosti na topnou sezonu 1996-7.

3. Příprava 4. zasedání obecního zastupitelstva. 

4. Informace o uzavřených smlouvách a o výsledcích výběrových řízení.

5. Zpráva o plnění programu životního prostředí.

Říjen:

1. Zpráva o výkonu samostatné působnosti obce.

2. Zpráva o připravenosti na zimní období 1996-7.

3. Hodnocení činnosti kontrolní komise.

Listopad:

1. Zpráva o bezpečnostní situaci v obci.

2. Plnění rozpočtu obce za 3. čtvrtletí.
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3. Úpravy rozpočtu na rok 1996.

4. Příprava 5. zasedání obecního zastupitelstva.

5. Plán práce obecní rady a zastupitelstva.

6. Zpráva o činnosti obecního úřadu.

Prosinec:

1. Činnost Sboru pro občanské záležitosti v roce 1996 a plán na rok 1997.

2. Informace o uzavřených smlouvách a o výsledcích výběrových řízení.

Zprávy z jednání obecní rady

Obecní rada na svém 1. zasedání  v roce 1996 projednávala zabezpečení velkokapacitních

autobusů v době dopravních špiček ze strany České autobusové dopravy, střediskem v Havířově.

Schválila dotaci ve výši 75 tisíc Kč na jeden párový spoj pro stonavskou firmu Minibus.

Opětně se projednávala otázka výkupu pozemků pod místní komunikací (vystavěnou již

za totalitního režimu). Rada uložila starostovi tuto záležitost projednat s  jejich majitelem, panem

Bockem. Výsledek však byl negativní, poněvadž majitel všechny schůzky a smírčí návrhy

odmítal.

 Došlo ke schválení žádosti Jednoty –Jedność o pronájem nebytových prostor v nákupním

středisku v Albrechticích dle kolaudačního rozhodnutí (v patře objektu).

Obecní rada schválila pronájem garáže v  požární zbrojnici firmě ČEKO pro 1 nákladní

automobil do 29.2.1996.

Obecní rada schválila úhradu ročního příspěvku ve výši 11 tisíc Kč Radě pro obnovu

devastovaného území.

 Obecní rada vzala na vědomí zprávu obecní policie o zjištění prodeje drog v  obci, jakož i

informaci starosty o vyhovění žádosti obce České spořitelně o snížení úroků z  úvěru z 1,5 % na

stavbu 2 x 36 bytových jednotek v obci.

Obecní rada na svém 2. zasedání  (1996) uložila starostovi, aby ve věci otvírky nových

dobývacích slojí na závodě 9. květen, Dolu Darkov, požadoval aktualizovanou mapu důlních

vlivů s vyznačením porubu číslo 40503.
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Obecní rada schválila podepsání 1. dodatku smlouvy na dotaci pro Českou autobusovou

dopravu z  prosince 1995 a uhrazení dotace pro firmu Minibus na 4 párové spoje do výše 400

tisíc Kč.

Obecní rada doporučila ke schválení obecnímu zastupitelstvu opravenou verzi obecně

závazné vyhlášky o nakládání s tuhým komunálních odpadem.

Obecní rada doporučila obnovit proces vyvlastnění příjezdové komunikace ke 4

rodinným domkům od ulice Slunečná na Pacalůvce.

Bylo doporučeno předání žádosti o snížení poplatku na likvidaci tuhého komunálního

odpadu, pana Polanského, k posouzení přidělení dotace na sociální oddělení.

Došlo ke schválení žádosti ředitelky mateřské školy na vyplacení zálohy na věcné ceny

pro dětský karneval.

Dále byla také schválena žádost Tělovýchovné jednoty Dolu 9.květen o poskytnutí

finančního daru, účelově vázaného na dary pro zájezd fotbalového mužstva do Norska, na

dopravu mužstva na Štít Albrechtic 1996 a na mládežnickou kopanou ve výši 30 tisíc Kč.

Další schválení žádosti tělovýchovné jednoty, sportu pro všechny na dětský den se týkalo

2 tisíc Kč na hudbu + bezplatný pronájem areálu pro tento účel, jakož i zajištění dřeva na večerní

vatru.

Pro vysokou finanční náročnost obecní rada nedoporučila odkoupení pozemků pro

příjezdovou komunikaci k rodinnému domku rodiny Dindovy, popisné číslo 290 v  severozápadní

části osady Pardubice. Doporučila však znovu projednat výkup a opravu této komunikace

v obecním zastupitelstvu.

Obecní rada schválila provedení příkopu kolem místní komunikace k  rodinným domkům

popisné číslo 151, 304 a 233 kvůli odvádění dešťových vod.

Na žádost autoklubu Albrechtice obecní rada schválila poskytnutí finančního daru

v částce 20 tisíc Kč na pořádání minikárových závodů v osadě Zámostí v roce 1996.

Z obecní rady vzešel požadavek, aby starosta připravil na příští jednání návrh zásad

k přidělování bytů žadatelům v  novostavbě bytového domu 2 x 36 bytových jednotek na

západním okraji starého sídliště.

Obecní rada vzala na vědomí nabídku stonavské televize k  prezentaci obce za poplatek,

informaci RnDr. Česlava Valoška o postupu výstavby telefonní sítě a telefonizace

v Albrechticích, návrh obecně závazné vyhlášky ke stavební uzávěře v  obci, informaci starosty o
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výsledcích ze schůzky s  občany, kteří budou dotčeni důlními vlivy z  připravované otvírky

nových slojí a zprávu stavebního úřadu z  místního šetření k  problematice odkanalizování

dešťových vod domků popisné číslo 151, 304 a 233.

Obecní rada projednávala na svém 3. zasedání  žádost firmy SUNO na výstavbu

obchodního domu v  obci, v  prostoru starého sídliště, mezi výrobnou firmy Bednařík a

samoobsluhou firmy Miczka. Obecní rada požadovala po firmě SUNO předložení studie

zástavby (situaci, pohledy). Byl vznesen požadavek, aby výstavba byla řešena tak, aby byla

možná ještě další zástavba tak, jak je uvedeno ve stávající studii.

Obecní rada schválila žádost paní Kaliszové, popisné číslo 665 a paní Zajacové, popisné

číslo 405, ke snížení poplatku za psa.

Nebyla schválena žádost ředitelství základní školy české o zateplení tělocvičny a přívodu

vody proto, že finanční prostředky, které by na tento účel bylo nutno vynaložit by nebyly

adekvátní výsledku záměru.

Obecní rada schválila odměny pro členy zastupitelstva obce a členy komisí ve stejné výši,

jako byla vyčíslena záloha, a tajemníkovi ve výši 15 % platu.

Obecní rada schválila žádosti ke snížení úhrady z  odvozu tuhého komunálního odpadu

v obci v  případech, kde není patřičný dojezd s  tím, že tam bude vymáhán poplatek za uložení

odpadu 100 Kč za 1 osobu, další žádosti, kde tato podmínka nebyla splněna, byly postoupeny

k prověření, nebo k  vyřízení sociálnímu oddělení k  případnému poskytnutí jednorázové finanční

částky.

Byl vzat na vědomí přípis přednosty Okresního úřadu v  Karviné, týkající se pohotovostní

lékárenské služby v našem okrese.

Na svém 4. zasedání Obecní rada  schválila směrnice o účtování majetku obce s  platností

od 1.1.1996.

Taktéž schválila obecně závaznou vyhlášku o stavební uzávěře v obci.

Doporučila výkup parcel pod místní komunikací pana Františka Machaczka  za smluvní

cenu 28 Kč za m
2  

dle cenové mapy.

Obecní rada doporučila k  presentaci obce ve spojitosti s  regionem Karvinska její účast na

celostátní výstavě Regiontour 1997 a Holiday World Praha.
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Pan František Machaczek byl obecní radou jmenován do funkce zástupce obce v  komisi

pro převody pozemků.

Ve věci pozorovacích bodů na budovách v  obci obecní rada požadovala jejich osobní

provedení a mapy se zaměřenými výškovými hodnotami jednotlivých bodů.

Obecní rada schválila změnu termínu uzavření kupní smlouvy s  paní Šálovou na

mateřskou školu v osadě Rakovci do 31.5.1996.

Žádost skupiny DROPS byla doporučena finanční komisi, aby tato rozhodla o výši

požadovaného daru.

Obecní rada schválila výběrovou komisi na akci „Oprava komínů základní školy

v Albrechticích“ ve složení: starosta, tajemník, Ing. Zdražilová + 2 zástupci komise pro rozvoj

obce a podnikání.

Obecní rada pověřila starostu, aby oficiálně připomenul panu  Buchtelíkovi neplnění

smlouvy a že z toho vyplývá možnost výpovědi z pronájmu objektu drobných provozoven.

Obecní rada vzala na vědomí informaci starosty o přípravě investičních akcí Bytservisu

Ostravsko-karvinských dolů v  Albrechticích, dále zprávu o přidělení státní dotace z  ekomiliardy

ve výši 2,5 miliónů Kč. Akce Bytservisu byla zaměřena na plynofikaci 30 bytů na starém sídlišti,

zateplení štítu a opravu střechy na domě popisné číslo 664.

Na 5. zasedání obecní rady došlo ke schválení žádosti firmy ETA na umístění provozovny

v patře nákupního střediska u Hlavní ulice pro velkosklad elektrospotřebičů s  podmínkou

zajištění maloobchodu.

Došlo ke schválení žádosti pana Buchtelíka na podnájem nebytových prostorů firmě

DIKS s  ručením omezeným v  bývalých drobných provozovnách v  Albrechticích s  podmínkou

doložení výpisu z obchodního rejstříku firmy DIKS.

Obecní rada doporučovala obecnímu zastupitelstvu návrh obecního rozpočtu na rok 1996

s následujícími úpravami:

Zrušit výstavbu garáží ve výši 900 tisíc Kč,

doplnit 500 tisíc Kč na plynofikaci polské základní školy,

doplnit 150 tisíc Kč na plynofikaci objektů, vytápěných kotelnou základní školy,

doplnit 100 tisíc Kč na plyn pro základní školu českou,

doplnit 100 tisíc Kč na opravu a instalaci plastiky „Květ života“.
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Obecní rada nesouhlasila s  převodem ručení obce na úvěr – zateplení objektu haly

bývalých drobných provozoven z firmy Buchtelík na firmu DIKS.

Obecní rada neschválila podnikatelský záměr firmy Buchtelík v  obci k  odprodeji celé

plochy před bývalými drobnými provozovnami kvůli zachování příjezdu do areálu bývalých

drobných provozoven.

Byl schválen odprodej bojleru ze základní školy panu Kornasovi za cenu šrotu.

Žádost pana Kielkowského o snížení úhrady za likvidaci tuhého komunálního odpadu

byla doporučena k vyřízení sociální komisi.

Občané Pardubic podali obecnímu úřadu petici o plynofikaci v  této osadě. Obecní rada

v té věci požádala o analýzu nákladů na tento záměr s  propočtem průměru na 1 občana (osada

má velmi rozptýlenou zástavbu), jakož i prověřit, zda se z právního hlediska jedná o petici.

K požadavku manželů Labajových na opravu místní komunikace k  jejich rodinnému

domku obecní rada požadovala provést po zimním období šetření ke zhodnocení situace a

požadovala řešit žádost k navrácení pozemků v souvislosti s restitucí.

Obecní rada schválila předběžný termín konání V. obecního plesu na 11.1.1997 a pověřila

kulturního referenta jeho organizací.

Obecní rada doporučila vypustit ze smlouvy s  dodavatelem stavby bytového domu (2x 36

bytových jednotek) výstavbu garáží, označených „GB“, současně doporučila obecnímu

zastupitelstvu ke schválení „Návrh koncepce bydlení pro obec Albrechtice“.

Obecní rada vzala na vědomí informaci starosty o vyjádření Severomoravských plynáren

k výstavbě plynovodu na Stonavské ulici, dopis firmy Buchtelík o podnikatelském záměru

v lokalitě restaurace u kapličky na novém sídlišti, jakož i zprávu o financování dostavby

bytového domu u starého sídliště.

Na svém 6. zasedání v    roce 1996 obecní rada  schválila žádost firmy JIKL ke zřízení

prodejny autobazaru v prostorách parku u Dělnického domu.

Byla doporučena ke schválení v  obecním zastupitelstvu „Zakládací listina pro základní

školu s polským jazykem vyučovacím“.

Na odůvodněnou žádost paní Adamcové bylo doporučeno snížení poplatku za odvoz

tuhého komunálního odpadu na 50 %, taktéž byla vyřízena žádost občanů z  Bělehradské ulice
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popisná čísla 730, 573, 574, 84,  731, 562, a 732 na snížení úhrady za odvoz odpadů za 1

popelnici ze 400 Kč na 300 Kč za rok.

Pan Jaroslav Král byl obecní radou jmenován zástupcem velitele Jednotky sboru

dobrovolných hasičů v Albrechticích.

Obecní rada schválila ukládat dle možnosti v  průběhu roku část finančních prostředků na

termínované vklady.

Na 7. zasedání obecní rady  tato schválila zřízení telefonní stanice veliteli Jednotky sboru

dobrovolných hasičů, panu Šenkyříkovi.

K petici občanů osady Pardubic obecní rada doporučila zaslat petentům vysvětlující dopis

s tím, že v  tak rozptýlené zástavbě by bylo spojeno se značně vysokými náklady provádění

plynu, v  této části obce už byla provedena rekonstrukce elektrické sítě s  předpokladem, že

občané budou mít možnost se zaměřit na tento zdroj, případně na kvalitnější tuhá paliva, nebo na

dřevoplyn.

Stavebnímu úřadu bylo uloženo vypracování námětů řešení stavební činnosti v  rozptýlené

zástavbě pro koncept územního plánu. Současně bylo požadováno i ekonomické zdůvodnění

komunikace H 11A s variantním řešením s využitím stávajících komunikací v okrese Karviná.

Obecní rada schválila sestavení bytové komise ve složení: členové obecní rady,

předsedkyně sociální komise a tajemník obce.

Obecní tajemník byl pověřen vypracováním dotazníku k  žádosti o přidělení bytu do

26.4.1996.

Obecní rada schválila rozmístění betonových silných rour, které po rozestavění u

nákupního střediska, u křižovatky u kostela, na novém sídlišti a na Pacalůvce měly sloužit jako

plakátovací  plochy ve volbách 1996.      Dokumentace 3421.

Pro potřebu místní lidové knihovny (evidence knižního fondu) obecní rada doporučila

pořídit z finančního daru počítač, současně schválila pro knihovnu pokladní finanční limit  800

Kč.

Došlo ke schválení pronájmu nebytových prostor v  budově někdejšího národního výboru

na Kostelní ulici firmě PIEC-EXPORT, Třinec.

Obecní rada schválila služební cestu starosty do Anglie.
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Starosta obce byl obecní radou pověřen, aby s  Českou spořitelnou projednal přidělení

bankomatu pobočce spořitelny v  Albrechticích, případně rozšířit pobočku spořitelny o další

pracovnici.

Obecní rada vzala na vědomí zprávu zástupce starosty, Ing. Febra o záměru Dolu

Československé mládeže provádět průzkumné ražby pod obcí Albrechtice. V  souvislosti s  tím

obecní rada požadovala zjistit stanovisko obce Stonavy v  předmětné záležitosti, k  případnému

společnému postoji.

Byla schválena žádost pana Vaculíka na pronájem místnosti v  české základní škole ke

zřízení takzvaného FITCENTRA a bylo doporučeno sepsání nájemní smlouvy na neurčitou dobu

s nájemným ve výši nákladů na elektřinu, vodu, topení a odpady. Videozáznam č.1

Obecní rada schválila složení komisí na plynofikaci polské základní školy (ředitel této

školy, starosta, tajemník, Ing. Zdražilová a 1 člen komise pro rozvoj obce a podnikání) a na

dodavatele rekonstrukce domu s pečovatelskou službou, opravy vstupu budovy obecního úřadu a

obkladů v mateřské škole (starosta, tajemník obce, Ing. Zdražilová a 1 člen komise pro rozvoj a

podnikání).

V budově bývalého národního výboru na Kostelní ulici byl obecní radou schválen

podnájem místnosti pro podnikání paní Turoňové.

Firmě ČEKO-TRADE obecní rada prodloužila nájemní smlouvu pro parkování

nákladního auta v požární zbrojnici.

Obecní rada doporučila obecnímu zastupitelstvu projednání podmínek k  převzetí

Dělnického domu do vlastnictví obce od Jednoty – Jedność.

Taktéž schválila žádost ředitelky mateřské školy o mimořádnou zálohu z  fondu školného

na výlet dětí a požadavek této ředitelky ke schválení odměny pro ni a paní Grimovou za výběr

školného s  podmínkou sepsání dohody o pracovní činnosti ve stejné výši jako u paní

Dziedzicové.

Obecní rada doporučila schválit audit hospodaření základní školy v  Albrechticích za rok

1995 v obecním zastupitelstvu.

Byla schválena žádost paní Ireny Rybské na pronájem místnosti číslo 9 v  požární

zbrojnici ke zřízení prodejny obuvi.
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Došlo ke schválení rozvázání pracovního poměru dohodou s  velitelem místní obecní

policie, panem Františkem Wawrzaczem. Současně byli pozváni k  pohovoru na příští zasedání

rady všichni strážníci obecní policie. Pan Wawrzacz byl uvolněn ke 31.5.1996.

Obecní rada schválila žádost Dolu Československé mládeže k  povolení průzkumných

důlních děl číslo 381 391, 371 320, 400 381, 400 391, a 240 31 na závodě Jih.

Obecní rada doporučila rozšířit nabídku projektu podnikatelského záměru rekonstrukce

požární zbrojnice na Dům podnikatelů o budovy kotelny, zdravotního střediska a mateřské školy.

Došlo ke schválení dotace občanům rodinných domků, kteří provedli elektrifikaci

domovního vytápění ve výši 4 000 Kč.

Obecní rada neschválila návrh kupní smlouvy mezi obcí Albrechtice a nadací Sluníčko na

odkup objektu mateřské školy v Rakovci.

Byl schválen pronájem nebytových prostor v  domě popisné číslo 657 panu Františku

Vazčákovi pro chov a prodej akvarijních rybek.

Obecní rada vyhověla žádosti na povolení uspořádání Hornického dne v  areálu Zámostí a

současně žadateli doporučila, aby v  rámci přípravy slavnosti provedl výměnu prken ve

venkovních stolech a lavicích.

Obecní rada schválila výběrovou komisi na dodavatele stavby plynofikace Albrechtice –

Zadky ve složení: starosta, obecní tajemník, Ing. Zdražilová a 1 člen komise pro rozvoj obce.

Zde došlo i ke spolupráci s  obcí Horní Suchá, poněvadž v  souvislosti s  tím byla prováděna i

plynofikace v části Horní Suchá – Kouty.

Na tomto zasedání rady byla  podána informace starosty o průběhu privatizace

zdravotního střediska v  Albrechticích, když převod na obec již schválilo ministerstvo

zdravotnictví i Ministerstvo pro správu majetku a jeho privatizaci.

Na zasedání obecní rady číslo 11/1996  proběhlo výběrové řízení strážníka obecní policie.

Na uvolněné místo po panu Wawrzaczovi byl přijat pan Daniel Otipka z osady Zámostí 36.

Obecní rada schválila ceník poplatků a služeb obecní knihovny v  Albrechticích, jakož i

knihovní řád.

Bylo doporučeno jednat ve věci připravované grafické mapy s  firmou Radial o cenové

nabídce.
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Pro přípravy obecního rozpočtu na další léta bylo doporučeno zvolit vždy do příštích let

systém dotazníku členům obecní rady a zastupitelstva.

Obecní rada doporučila odprodej nadbytečného materiálu – nerez plechu z  komínu

základní školy, bojleru z  domu s  pečovatelskou službou a z  obecního úřadu nepotřebného

materiálu (za cenu šrotu).

Bylo schváleno provést vypořádání závazku státního statku vůči obci ve výši 80 %.

Členové obecní rady pověřili starostu obce, aby u zpracovatele posudku budoucí otvírky

nových porubů na Dole Darkov prověřil jejich dopad na obec Albrechtice.

Obecní rada na svém 12. zasedání  schválila provedení opravy plastiky „Květ života“

s kamenným podstavcem v  ceně, která by nepřesahovala 100 tisíc Kč a její umístění v  prostoru

před čelním vstupem do hlavní budovy základní školy.

Žádost občanů ulice Vrbiny byla zařazena do dotazníku ke zpracování rozpočtu na rok

1997. Také žádost paní Milerové na zřízení veřejného osvětlení byla doporučena k  prověření

možnosti realizace s vyčíslením nákladů na ni. (Dům číslo 56 se nachází v osadě Pardubice.)

Občané nového sídliště se obrátili na obecní úřad s  peticí kvůli nesprávnému účtování

vodného a stočného správcem budov Ostravsko-karvinských dolů, obecní rada petentům

doporučila řešení u příslušného soudu.

Byla vzata na vědomí žádost ředitelky mateřské školy na realizaci  dalšího oddělení

mateřské školy v uvažované nadstavbě školy.

Obecní rada doporučila na svém 14. zasedání  projednat záměr sdružení Rozvoj na akci

Albrechtice centrum – nadstavby na obecních objektech v obecním zastupitelstvu.

Obecní rada požadovala posouzení předložené dokumentace „O hodnocení vlivu na

životní prostředí v  souvislosti s  těžbou horní lávky v  porubu 40  504“ kompletně pro celou sloj

v 5. kře Dolu 9. květen, dle zákona číslo 244/1992 Sb.

Žádost firmy Buchtelík k  podnájmu bývalých drobných provozoven firmě ČEKO-

TRADE byla obecní rada ochotna schválit za předpokladu, že bude prokazatelně ukončen

podnájem s firmou DIKS.

Na opětovnou opravu střech nové základní školy schválila obecní rada komisi ve složení:

starosta, tajemník obce, Ing. Zdražilová, 1 člen komise pro rozvoj a podnikání a projektant.
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Obecní rada požadovala podání zprávy o instalaci měřičských bodů na dobývacím

prostoru Dolu Darkov, závodu 9.květen na katastru Albrechtic.

Obecní rada schválila zvýšení ceny za donášku obědů na 5 Kč.

Žádost občana Böhma na snížení poplatku za odvoz tuhého komunálního odpadu v  roce

1996 byla schválena na 400 Kč.

Obecní rada doporučila urgenci u Českých drah kvůli opětovnému zprovoznění úschovny

jízdních kol na zdejším nádraží.

Obecní rada na 15. zasedání  doporučila obecnímu zastupitelstvu ke schválení bezúplatný

převod Dělnického domu od Jednoty – Jedność na obec dle podmínek stanovených v  dopise

Jednoty – Jedność ze dne 26.8.1996.

Došlo k neschválení žádosti paní Svačinové na slevu školného pro svého syna

s podmínkou předložení jeho zdravotní dokumentace.

Obecní rada schválila žádost Ostravsko – karvinských dolů, Správy majetku k  udělení

souhlasu k  chovu akvarijních ryb v  nebytovém prostoru pro pana Čupu v  domě popisné číslo

468.

Obecní rada doporučila navázat kontakt v  souvislosti se zpracováním mapy Albrechtic

s firmou Radian. Současně navrhla částku 1  500 Kč za zveřejnění firmy v  této mapě. Uvedená

firma je z Havířova.

Obecní rada zrušila svůj požadavek ze 14. jednání rady na posouzení vlivu v  souvislosti

s těžbou horní lávky v  porubu na životní prostředí po jednání starostů Albrechtic, Horní Suché a

Stonavy s ředitelem Dolu 9.květen.

Obecní rada na 16. zasedání schválila výběrovou komisi na dodavatele k  ukončení stavby

bytového domu 2 x 36 bytových jednotek ve složení: starosta, tajemník, RNDr. Valošek, Ing.

Budjač, Ing. Kolařík a člen komise pro rozvoj a podnikání.

Byla chválena žádost Jednoty – Jedność, spotřebního družstva v  Českém Těšíně, na

pronájem nebytových prostor v  bývalé prodejně masa a uzenin v  nákupním středisku

v Albrechticích pro zřízení firmy WYG-REF, s ručením omezeným, Karviná.

Obecní rada schválila požadavek finančního oddělení obecního úřadu k  vyčlenění

popelových nádob a dopravních značek ze směrnic o účtování majetku obce.
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Protože došlo ke kolizi dvou akcí v  obci, obecní  rada doporučila konání pouťových

atrakcí v  parku u polské základní školy a na přilehlých ulicích Školní případně i Obecní, když

v areálu Zámostí probíhaly šestidenní minikárové závody.

Na 17. zasedání obecní rady  byl starosta obce pověřen vypracováním zásad k  odprodeji

hasičské zbrojnice pro zasedání obecního zastupitelstva v  listopadu a k předložení tohoto návrhu

na příští radě k projednání.

Obecní rada doporučila komisi životního prostředí, aby schválila žádost Ing. Brody na

vykácení stromů kvůli stavbě řadové garáže v  lokalitě za silnicí u nového sídliště, jižně od

bývalých provozoven.

Obecní rada uložila referentu investic zřízení chybějícího oplocení rekultivované skládky

na Červenkách.

Souhlas obecní rady k  pronájmu nebytových prostor Jednotě – Jedność ze 16. zasedání

byla změněna pro firmu JIKL (filiálka nájemní firmy místního Dělnického domu), která zde

řeznictví skutečně zřídila.

Obecní rada schválila, aby výtěžek z  koncertu pořádaného v  římskokatolickém kostele

v Albrechticích 20.10.1996, byl věnován na opravu věže uvedeného kostela.

V radě bylo doporučeno, aby byl vypracován materiál pro jednání obecního zastupitelstva

k uzavření úvěru na chybějící prostředky na dostavbu bytového domu v Albrechticích.

Finanční oddělení obecního úřadu vypracovalo seznam cen z  pronájmu hrobových míst a

hrobek na místním hřbitově a obecní rada ho schválila. Na tomtéž zasedání bylo schváleno

zvýšení cen stravného ve školní jídelně při mateřské škole v Albrechticích.

Obecní rada schválila odprodej psacího stolu panu Stonavskému na jeho žádost za

desetinu pořizovací ceny.

Rada uložila starostovi obce, aby vyřídil požadavek občanů části osady Nový Svět na

plynofikaci v tom smyslu, proč tato část obce nebude plynofikována.

Tajemník obce byl pověřen prověřením možností zřízení retardérů na komunikacích u

školských zařízení v obci. 

Po dohodě s  odvozcem odpadů obecní rada doporučila v  Albrechtických listech vyhlásit

den svozu kovového šrotu v obci.
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Obecní rada na 19.zasedání  doporučila zveřejnění realizace nástaveb na obecních

objektech dle studie, zpracované sdružením Rozvoj, v  nabídkovém katalogu municipálních a

regionálních projektů pro rok 1997.

Obecní rada schválila odprodej stolů, židlí a záclon, nacházejících se v  budově Polského

svazu kulturně osvětového pro místní organizaci tohoto svazu za 10 % pořizovací ceny.

Obecní rada schválila konání minikárových závodů, jakož i poskytnutí daru ve výši dle

doporučení finanční komise.

Bylo schváleno zatrubnění potoka a zřízení přípojky nízkého napětí na parcele číslo 653/1

v katastru Albrechtic pro výstavbu garáží.

V radě bylo schváleno podání trestního oznámení policii České republiky a podání

návrhu na vydání platebního rozkazu u obchodního soudu na bývalého dodavatele stavby

ASSPO akciovou společnost v  Havířově. (Jednalo se o nedostavbu bytového domu

v Albrechticích.)

Obecní rada na 20.zasedání  pověřila starostu obce, aby požádal Českou poštu o

prodloužení úředních hodin v úřední dny (pondělí a středa) a sjednocení s ostatními institucemi.

Bylo doporučeno obecnímu zastupitelstvu schválení poskytnutí bezúročné půjčky ze

sociálního fondu ve výši 8 tisíc Kč zaměstnanci obecního úřadu, panu Kuchárovi.

Obecní rada schválila věnovat dobrovolné vstupné z  varhanního koncertu 3.12.1996

římskokatolické církvi.

Byl schválen pronájem nebytových prostor v  suterénu domu popisné číslo 404 na starém

sídlišti panu Liborovi Drobnému k výrobě sýrových korbáčků.

Obecní rada schválila pronájem jedné místnosti v  hasičské zbrojnici na převlékárnu firmě

Hesse, s  ručením omezeným, dle návrhu smlouvy, vypracované majetkoprávním oddělením

(telefonizace).

Bylo schváleno umístění telefonního kabelu na most na Stonávce (Školní ulice)

s podmínkou jednorázového poplatku na údržbu mostu ve výši 30 tisíc Kč.

Nebylo doporučeno podepsat „Dohodu o střetu zájmů“ před uzavřením „Koexistence

hornické činnosti a života obcí Horní Suchá, Stonava a Albrechtice“ mezi Dolem Darkov a obcí. 

Obecní rada požadovala přepracování materiálu k  dobývání 40. a 36. sloje Dolem 9.

květen kvůli nedostatkům, uvedeným v zápise a jejich předložení k opětnému projednání.
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Na 21. zasedání obecní rady tato snížila požadavek na dodavatelskou firmu (telefonizace)

Hesse, společnost s  ručením omezeným, pro souhlas s  umístěním kabelu na most přes Stonávku

na Školní ulici za jednorázový příspěvek 17 300 Kč (místo dříve požadovaných 30 tisíc Kč).

Starosta obce byl pověřen prověřením možnosti u České autobusové dopravy v  Havířově

ke zredukování spojů o sobotách a nedělích do Albrechtic.

Byly schváleny v  obecní radě limity v  pokladnách české a polské mateřské školy a

v polské základní škole na 2 000 Kč.

Byl schválen odprodej inventáře z agitačního střediska na Pardubicích za 10 % pořizovací

ceny.

Rada neschválila žádost pana Juraje Štefánka z  Třince na zřízení a financování

elektrického vedení k jeho rodinnému domku popisné číslo 218 v Albrechticích.

Dopravní inspektorát v  Karviné sdělil obecní radě na její požadavek ke snížení rychlosti

na křižovatce u obecního úřadu, že zřízení zpomalovacího zařízení na komunikaci nepovoluje,

nýbrž ke zvýšení bezpečnosti na tomto přechodu doporučuje zřízení světelné dopravní značky.

Obecní rada schválila žádost paní Jansové z  Havířova o poskytnutí  hrobového místa na

hřbitově v Albrechticích k uložení urny.

Obecní rada uložila komisi životního prostředí, aby prověřila u domácností, které nemají

s obcí uzavřenou smlouvu na odvoz odpadu, jak likvidují domovní odpad.

Zprávy z jednání obecního zastupitelstva v roce 1996

Počátkem roku byla vypracována a schválena obecně závazná vyhláška, vztahující se

k dočasné stavební uzávěře, která bude mít platnost do doby, než bude schválen územní plán

obce.      Dokumentace 3425.

Stavební uzávěra byla vyhlášena proto, aby bylo ochráněno území pro případnou možnost

jeho budoucího využití ve shodě s  nově vypracovaným územním plánem. Vyhláška se

vztahovala na všechny fyzické i právnické osoby.

Ve 2. článku bylo vymezeno území, na něž se stavební uzávěra vztahovala. Jednalo se o

části obce s  rozptýlenou zástavbou, místní část Paseky, Pardubice, Zadky, Nový Svět, Zámostí a

na lokalitu s  dokončenou obytnou zástavbou rodinnými domky, postavenými Dolem Darkov,

jako náhradní bydlení za poddolované území – ulice Darkovská a ulice Těšínská.
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V území se stavební uzávěrou se zakazovalo  povolování staveb bez ohledu na jejich

stavebně technické provedení, účel a dobu trvání. Vlastníci staveb v  dotčeném území však tímto

nebyli zbaveni povinnosti existující stavby řádně udržovat.

V odůvodněných případech mohl stavební úřad obce povolit po předchozím projednání

s dotčenými orgány státní správy jen případy změn již existujících staveb, výstavby inženýrských

sítí, oplocení a staveb plnící doplňkovou funkci ke stavbám obytným.

Tato vyhláška byla schválena v jednání obecního zastupitelstva v březnu (26.) 1996.

     Dokumentace 3590.

Změna názvu ve zřizovacích listinách základní a mateřské školy v   Albrechticích.

Na žádost Školského úřadu v  Karviné bylo v  názvu školského zařízení v  usnesení číslo

6/1995, v  bodě 13/6 a) vypuštěno slovo obecní a nahrazeno slovem základní. Bod a) po této

úpravě pak zněl: „Zakládací listina pro základní školu s  polským jazykem vyučovacím, ulice

Školní 11, Albrechtice“. 

V tomtéž usnesení bylo v bodě 13/6 b) doplněno slovo s  jídelnou, takže bod b) po opravě

zněl: „Zakládací listina pro I. mateřskou školu s jídelnou, ulice Obecní 698, Albrechtice“.

Novelizace obecně závazné vyhlášky k   domovním odpadům.

Občan Ing. Alfréd Pařík zpochybnil znění stávající obecní vyhlášky o domovních

odpadech a obrátil se proto se stížností na přednostu Okresního úřadu v  Karviné. Tento po

prošetření této vyhlášky, že se v  ní nacházejí rozpory se zákonem o obcích a tím i se současně

platnou právní úpravou o hospodaření s  tuhými odpady. Proto přednosta okresního úřadu

upozornil starostu obce Albrechtice na tento nedostatek a vyzval ho, aby v  nejbližším zasedání

obecního zastupitelstva sjednal příslušnou úpravu, jinak že bude nucen výkon oné obecně

závazné vyhlášky zastavit.

Proto z  uvedených důvodů byla obecně závazná vyhláška po konzultaci s  referátem

životního prostředí Okresního úřadu v  Karviné upravena a její novelizované znění bylo

schváleno na jednání obecního zastupitelstva dne 26.3.1996.        Dokumentace 3425, 3592.

Novelizace obecně závazné vyhlášky o ochraně čistoty ovzduší.

Schválením novelizovaného znění této vyhlášky v  obecním zastupitelstvu v  březnu 1996

byla zrušena část § 2 dřívější vyhlášky z 1.10.1991 a nahrazena novým zněním.
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Úprava se týkala zejména zóny s  omezením provozu zdrojů znečišťování dle zvláštních

předpisů v zastavěné části obce (Albrechtice – střed, Pacalůvka a Zámostí).

Na celém území obce nebylo dovoleno používat k  vytápění objektů malými zdroji

znečišťování uhelných kalů, proplastků, hnědého uhlí a topných olejů s  obsahem síry nad 1 %.

Zákaz se vztahoval na právnické i fyzické osoby, provozující malé zdroje znečišťování

v rodinných domech.

Právnické osoby s  malými zdroji znečišťování, nacházející se v  zóně s omezením zdrojů

znečišťování, byly tímto povinny zahájit prokazatelně práce na přestavbě zdroje vytápění na

ekologický způsob vytápění plynem nebo elektřinou do 1 roku ode dne nabytí účinnosti této

vyhlášky.

V zóně s  omezením provozu zdrojů znečišťování bylo zakázáno spalování jakékoliv

hmoty, mimo topná zařízení, s výjimkou:

a) Spalování zbytků rostlin zasažených chorobami, u nichž byla doporučena likvidace spálením.

b) Provozu udíren, otevřených zahradních grilů a ohnišť na soukromých pozemcích

s podmínkou, že jako topivo zde bude použito dřevo nebo dřevěné uhlí. Do toho byly zahrnuté i

sauny, vytápěné dřevem.

Porušení tohoto zákazu bylo u fyzických osob posuzováno jako přestupek. Právnickým

osobám a podnikatelům, kteří při své činnosti porušili tuto vyhlášku, mohla obecní rada dle

ustanovení zákona o obcích udělit pokutu až 100 tisíc Kč.      Dokumentace 3593.

Novelizace obecně závazné vyhlášky o poplatcích.

Stávající vyhlášku o místních poplatcích bylo nutno opravit kvůli změnám v  legislativě.

Finanční referát Okresního úřadu v  Karviné doporučil obci provedení následujících úprav ve

stávající vyhlášce:

- Oznamovací povinnost v článku 5. a 12.,

- sazby poplatků v článku 6.,

- osvobození v článcích 7. a 14.

- vyměření a doměření poplatků v článku 17.

Novelizovaná vyhláška byla projednána v  obecní radě a v  zastupitelstvu a po schválení

nabyla účinnosti od 1.4.1996.      Dokumentace 3594.
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Příprava územního plánu obce Albrechtice.

Na jednání obecního zastupitelstva 26.3.1996 byli jeho členové seznámeni s  průběhem

přípravy návrhu územních a hospodářských zásad pro zpracování územního plánu obce

Albrechtice. V současné době probíhalo projednávání návrhu s  veřejností, s dotčenými orgány a

organizacemi. Materiál byl vystaven (textová i mapová část) v  zasedací místnosti obecního

úřadu, čímž byla dána možnost zainteresovaným stranám seznámit se s  tímto materiálem,

případně konzultovat připomínky na stavebním úřadě Obecního úřadu v Albrechticích.

         Dokumentace 3419, 3424, 3444.

Připomínky bylo možno podávat i písemně. Jednotlivá stanoviska občanů a dotčených

orgánů a organizací byla zpracována do konce března 1996. V  písemné formě pak byla

předložena obecnímu zastupitelstvu na mimořádném zasedání 20.6.1996.

Odbor územního rozvoje Úřadu města Havířova zpracoval návrh územních a

hospodářských zásad dle výsledků průzkumů a rozborů. Po projednání návrhu s  veřejností a

dotčenými orgány a organizacemi bylo zpracováno definitivní znění, které pak později, po

schválení v  obecním zastupitelstvu, se stane závazným podkladem pro zpracování územního

plánu obce Albrechtice.

Předchozí územní plán byl z  roku 1968 a protože se již stal neaktuální, bylo přikročeno

ke zpracování nového územního plánu, který by měl platit do roku 2010.

Na mimořádném zasedání obecního zastupitelstva, k  němuž byli přizváni i zpracovatelé

tohoto plánu a také široká veřejnost (ta však nebyla příliš početně zastoupena, navzdory

závažnosti projednávaného případu), nejvíce připomínek bylo k  zamýšlené realizaci rychlostní

komunikace (H11), pro niž byl v  územním plánu rezervován příslušný prostor. Oponenti

navrhované trasy měli na mysli hlavně zhoršení již tak zatíženého životního prostředí v  obci,

v případě realizace této stavby. Území obce je totiž smogovou kotlinou, od jihu uzavřenou

Těrlickou přehradou a na severu valem železniční tratě. Plynofikací se podařilo tento nepříznivý

vliv zmírnit a výstavbou a hlavně pozdějším provozem na této komunikaci by se stav opět

podstatně zhoršil. Zástupce Regionální kanceláře v  Karviné, RNDr. Česlav Valošek, ale i

zastupitelstvo města Orlové oponovali tím, že by se mělo využít stávajících dvou až

čtyřproudových komunikací v okrese (s případnými úpravami), které nejsou dostatečně vytížené.

Proto byl podán návrh, aby byla vypracována alternativní trasa s  využitím stávajících

komunikací mimo obec Albrechtice.
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Obecní zastupitelstvo vznášelo požadavek na zachování biokoridoru kolem řeky

Stonávky (břehové porosty) s možnostmi jeho rozšíření severním směrem na Stonavu.

Byly i připomínky – kritika blokování rozptýlené bytové zástavby v  návrhu územního

plánu, jako omezování práv člověka. Týkalo se to i omezování rekonstrukcí a přestaveb

stávajících domků, což by znamenalo i omezování snižování nákladů na novou výstavbu. Měla

by být zvážena i alternativa povolení rozptýlené bytové zástavby za určitých rozumných, předem

stanovených podmínek, například domácích čističek a podobně. Povolení přístaveb by mělo i

sociální dopad, poněvadž přístavbami bytů pro rodinné příslušníky by byla dána možnost, že by

se mladší generace mohla, nebo by měla větší příležitost, starat se o své blízké příbuzné.

Následně bylo v obecním zastupitelstvu odhlasováno vypuštění věty z  návrhu územního plánu, o

zákazu rozšiřování stávajících domků v  rozptýlené zástavbě o další bytové jednotky. Stejně tak

bylo odhlasováno vypuštění věty omezovací pro přemístění provozovny polotovarů firmy

Bernatík ze starého sídliště na jiné místo v obci, mimo hustou zástavbu. 

         Návrh územního plánu viz Dokumentace 3595.

Rozpočet obce v roce 1996

Příjmy celkem 27 805 000 Kč

Vlastní příjmy:

Vodní hospodářství (celkem)      635 000 Kč

            z toho vodné        70 000 Kč

vodné z Pacalůvky      170 000 Kč

odvoz odpadů      395 000 Kč

Školství, školní jídelna, stravné      390 000 Kč

Kultura (celkem)        40 000 Kč

z toho kurzovné        30 000 Kč

místní lidová knihovna        10 000 Kč

vnitřní správa (celkem)       465 000 Kč

z toho topení       270 000 Kč

pronájmy       195 000 Kč
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práce a sociální věci, dům s pečovatelskou

službou   15 000 Kč

místní hospodářství (celkem)   62 000 Kč

z toho byty   42 000 Kč

pohřebnictví   20 000 Kč

všeobecná pokladní správa (celkem)                    13 377 000 Kč

z toho daň 20% z nezávislé činnosti

podle počtu obyvatelstva               3 421 000 Kč

daň 10% z nezávislé činnosti

podle sídla 304 000 Kč

daň fyzických osob z podnikání              3 189 000 Kč

daň z příjmu právnických osob               5 306 000 Kč

daň z nemovitostí 707 000 Kč

správní poplatky 450 000 Kč

doplňkové příjmy (celkem)          1 194 000 Kč

z toho pokuty   20 000 Kč

sankční poplatky       8 000 Kč

poplatky ze psů   80 000 Kč

poplatky za veřejná prostranství    10 000 Kč

vstupné      5 000 Kč

úroky 100 000 Kč

prodej majetku 261 000 Kč

garáže 710 000 Kč

dotace (celkem) 933 000 Kč

z toho na správu 370 000 Kč

na školství 538 000 Kč

na sociální dávky   25 000 Kč

fond rezerv a rozvoje (celkem)       10  694 000 Kč

z toho zůstatek z roku 1995         2  820 000 Kč

přísun na rok 1996 (z přebytku

z roku 1995)              7  874 000 Kč
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Rozpočet sociálního fondu Obce Albrechtice na rok 1996

Příjmy:

Zůstatek sociálního fondu z roku 1995 19 500, 00 Kč

Tvorba fondu (4% hrubých mezd bez

Ostatních osobních nákladů) 99 500, 00 Kč

Celkem           119 000, 00 Kč

Výdaje:

Závodní stravování 28 000, 00 Kč

Příspěvek na rekreaci nebo lázeňskou péči

(21 pracovníků x 2 000 Kč) 42 000, 00 Kč

dětská rekreace a ozdravné pobyty   7 000, 00 Kč

sportovní a kulturní akce

(21 pracovníků x 200 Kč)   8 000, 00 Kč

služby sloužící k regeneraci organismu   7 500, 00 Kč

peněžní dary k životním, pracovním jubileím   4 000, 00 Kč

půjčky 20 000, 00 Kč

celkem                  119 000, 00 Kč

Výdaje celkem:      27 805 000, 00 Kč

Vodní hospodářství a životní prostředí        1 711 000, 00 Kč

z toho vodné           280 000, 00 Kč

odvoz odpadů        1 110 000, 00 Kč

vodovod Klepoč (oprava) 40 000, 00 Kč

geometrické zaměření   9 000, 00 Kč

vodovod Zadky (oprava) 60 000, 00 Kč

vodovod Polní ulice, dokončení prací 23 000, 00 Kč

odkanalizování Zámostí za školou – projekt 50 000, 00 Kč

geometrické práce 25 000, 00 Kč

kanalizace dešťové vody, Pacalůvka 15 000, 00 Kč

kanalizace u kostela 74 000, 00 Kč

geometrické práce 25 000, 00 Kč
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Doprava (celkem)        2 110 000, 00 Kč

Z toho výstavba autobusových zastávek

a oprava komunikací           682 000, 00 Kč

místní hromadná doprava (linka 2)           730 000, 00 Kč

Česká autobusová doprava a Kýpus           308 000, 00 Kč

úprava středu obce, dokončovací práce       360 000, 00 Kč

II. část 30 000, 00 Kč

Školství (celkem)        1 889 000, 00 Kč

Z toho mateřská škola z rozpočtu           240 000, 00 Kč

ze školného           120 000, 00 Kč

mateřská škola polská z rozpočtu 35 000, 00 Kč

ze školného 20 000, 00 Kč

základní škola česká na provoz           436 000, 00 Kč

účelově vázáno na elektřinu a plyn  564 000, 00 Kč

základní škola polská z rozpočtu           134 000, 00 Kč

ze školného   6 000, 00 Kč

školní jídelna při mateřské škole

na provoz 44 000, 00 Kč

účelově vázáno na mražák 16 000, 00 Kč

  na potraviny           420 000, 00 Kč

Stavby (celkem)          2 550 000, 00 Kč

Z toho oprava střechy české školy 671 000, 00 Kč

nátěry oken, výměna žaluzií 600 000, 00 Kč

výměna bojleru 120 000, 00 Kč

rekonstrukce čerpací stanice, II.část

projekty 430 000, 00 Kč

komíny 145 000, 00 Kč

emise, pojištění   19 000, 00 Kč
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požární posouzení   15 000, 00 Kč

základní škola polská, plynofikace 550 000, 00 Kč

Kultura (celkem) 395 000, 00 Kč

Z toho kulturní činnost   60 000, 00 Kč

obecní knihovna 200 000, 00 Kč

sbor pro občanské záležitosti   35 000, 00 Kč

Květ života, oprava a instalace plastiky 100 000, 00 Kč

Správa (celkem)          5 817 000, 00 Kč

Z toho obecní policie 800 000, 00 Kč

požární ochrana 100 000, 00 Kč

poslanci obecního zastupitelstva 315 000, 00 Kč

odměny poslancům   85 000, 00 Kč

obecní úřad, provoz          1 597 000, 00 Kč

mzdy          1 470 000, 00 Kč

elektřina   30 000, 00 Kč

údržba budovy 470 000, 00 Kč

kotelna, plyn 750 000, 00 Kč

elektřina 150 000, 00 Kč

ostatní   50 000, 00 Kč

Sociální věci (celkem) 175 000, 00 Kč

Z toho dům s pečovatelskou službou 110 000, 00 Kč

péče o staré občany, dotace z okresního

úřadu   25 000, 00 Kč

od obce   20 000, 00 Kč

péče o rodinu a děti, od obce   20 000, 00 Kč
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Místní hospodářství (celkem)          2 897 000, 00 Kč

Z toho  byty dům s pečovatelskou službou

kotelna, provoz 200 000, 00 Kč

dům s pečovatelskou službou, rekonstrukční

práce 200 000, 00 Kč

projekt   10 000, 00 Kč

veřejné osvětlení, provoz 700 000, 00 Kč

rekonstrukce Pardubice 400 000, 00 Kč

rekonstrukce Nový Svět 520 000, 00 Kč

pohřebnictví   50 000, 00 Kč

ostatní služby místního hospodářství   10 000, 00 Kč

veřejná zeleň 507 000, 00 Kč

čištění a obsluha místních komunikací 300 000, 00 Kč

Výstavba (celkem)          5 349 000, 00 Kč

Z toho byty účelová dotace z roku 1995          4 739 000, 00 Kč

byty, vlastní prostředky na dostavbu 200 000, 00 Kč

byty, dovybavení kotelny     50 000, 00 Kč

byty, II.část 140 000, 00 Kč

byty, autorský dozor 220 000, 00 Kč

plynofikace Zadky, práce 625 000, 00 Kč

         autorský dozor       85 000, 00 Kč

geometrické zaměření, plány 150 000, 00 Kč

plynofikace objektů napojených na kotelnu

 mateřské školy 150 000, 00 Kč

Výkupy pozemků (celkem) 213 000, 00 Kč

Z toho výkup Machaczek   40 000, 00 Kč

parcela číslo 2968/2    43 000, 00 Kč

parcela číslo 2939/6   20 000, 00 Kč

komunikace Dinda 100 000, 00 Kč
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komunikace Třanovského   10 000, 00 Kč

Splátky úvěrů (celkem)          3 601 000, 00 Kč

Z toho Fond životního prostředí

kotelna základní školy 174 000, 00 Kč

Fond životního prostředí, Zámostí plyn              1 095 000, 00 Kč

byty                1 082 000, 00 Kč

úroky z úvěru na byty                   1 250 000, 00 Kč

Všeobecná pokladní správa (celkem) 213 000, 00 Kč

Z toho příspěvky a dary 142 000, 00 Kč

rada pro obnovu území, příspěvek   11 000, 00 Kč

Sdružení pro rozvoj Karvinska   60 000, 00 Kč

Obec uhradila náklady na odpisy za rok 1996 pro základní školu zvýšeným přísunem dotace,

základní škola odvedla finanční prostředky z odpisů na účet obce.

Čerpání z  finanční rozpočtové rezervy: 7  286 000 Kč na investice (z toho 4  739 000 Kč

na byty) a  3 408 000 Kč na neinvestiční náklady.

Jmenovité rozdělení darů (celkem) 142 000, 00 Kč

Z toho: Tělovýchovná jednota Dolu 9. květen

pro mládež     30 000, 00 Kč

autobus na fotbalový turnaj Štít Albrechtice     5 000, 00 Kč

dary Norsko     5 000, 00 Kč

závody minikár (akce v 6. a 9. měsíci) 2x 10 000Kč  20 000, 00 Kč

DROPS (Polský svaz kulturně osvětový)     5 000, 00 Kč

Tělovýchovná jednota – sport pro všechny     2 000, 00 Kč

základní škola, akademie 10 let (almanach)   10 000, 00 Kč

tělovýchovná jednota, 35 let, turnaj   10 000, 00 Kč

základní škola, sport     5 000, 00 Kč

římskokatolický kostel   50 000, 00 Kč
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Úpravy rozpočtu v průběhu roku 1996

Příjmy:

Schválený rozpočet na rok 1996 činil          27 805 000 Kč

- navýšení příjmů o účelové prostředky 

   z okresního úřadu na volby 1996     32 000 Kč

- navýšení příjmů o dotaci ze státního rozpočtu

   na stavbu 2 x 36 bytových jednotek

   na inženýrské sítě a bytové domy celkem 7 757 000 Kč

- navýšení příjmů o dotaci z ekomiliardy 

   na stavbu plynofikace Zadky 2 550 000 Kč

- navýšení příjmů o vrácenou zálohu od ASSPO,

   firmy, který prováděla stavbu bytového domu

   západně od starého sídliště v obci    930 000 Kč

Celková výše příjmů po úpravě rozpočtu           39 024 000 Kč.

Výdaje:

Schválený rozpočet za rok 1996           27 805 000 Kč

- navýšení výdajů na kapitolu správy,

   na volby (účelově vázáno)      32 000 Kč

- navýšení výdajů na kapitolu výstavby na stavbu

   2 x 36 bytových jednotek (účelově vázáno) 7 757 000 Kč  

- navýšení výdajů vlastních prostředků na dostavbu

   bytů 2 x 36 bytových jednotek 600 000 Kč

- navýšení výdajů v kapitole výstavby na stavbu 

   plynofikace Zadky (účelově vázáno)          2 500 000 Kč

- navýšení výdajů v kapitole úpravy a údržby

   místních komunikací 100 000 Kč

- navýšení výdajů v kapitole veřejné zeleně 130 000 Kč

- navýšení výdajů na opravu střechy v požární

   zbrojnici 100 000 Kč
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Celková výše výdajů po úpravě rozpočtu        39 024 000 Kč

Další úprava rozpočtu na rok 1996 ze 17.9.1996

Příjmy: dosavadní rozpočet        39 024 000 Kč

- navýšit příjmy o dotaci z okresního úřadu

   druhá část volby   32 000 Kč

- navýšit příjmy dotací u okresního úřadu

   na separovaný odpad   12 000 Kč

- navýšit příjmy na položce dary (Severomoravské

   elektrárny akciová společnost)   20 000 Kč

- navýšit příjmy na položce nahodilé příjmy

   (úhrada dluhu státního statku ve výši 80 %) 225 000 Kč

- navýšit příjmy rozpočtu o převod prostředků

   z fondu rezerv rozvoje (vrátka Městského úřadu

   Karviná, hasičská zbrojnice) 210 000 Kč

- snížit příjmy rozpočtu o příjmy z prodeje garáží 710 000 Kč

- navýšit příjmy rozpočtu na položce úroky   95 000 Kč

Příjmy po úpravách        38 908 000 Kč

Výdaje: dosavadní rozpočet        39 024 000 Kč

- navýšit výdaje v kapitole správa, účelově

   vázané prostředky na volby, 2.část   32 000 Kč

- navýšit výdaje v kapitole odpadové hospodářství

   o účelově vázané prostředky na separovaný odpad   12 000 Kč

- navýšit výdaje v kapitole obecní knihovna

   o účelově poskytnutý dar Severomoravských

   elektráren na její vybavení   20 000 Kč

- navýšit výdaje v kapitole pokladní správy
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   finančních prostředků na jednorázový příspěvek

   občanům na zakoupení plynových regulátorů 

   rodinných domků a jednorázový příspěvek 

   občanům na elektrifikaci rodinných domků   40 000 Kč

- snížit výdaje na stavbu úpravy středu obce 

   (stavba zastavena, dodavatel se dostal do ekonomických

   nesnází, proto byla s ním smlouva zrušena. 

   Byl hledán další podnik na dostavbu. Na stavbě

   vznikly značné škody vinou dodavatele, který

   Nezabezpečil stavbu na zimu) 220 000 Kč

Výdaje po úpravách        38 908 000 Kč

Dne 20.11.1996 obdržela obec jako dotaci dalších 20  000 Kč na posílení kapitoly správy

na volby do senátu, čímž se zvýšily příjmy i výdaje obce o dalších  20 000 Kč.

Na jednání obecního zastupitelstva 26.11.1996 došlo k  dalším úpravám obecního

rozpočtu na rok 1996 takto:

Stávající příjmy rozpočtu na rok 1996 činily        38 908 000 Kč

1. Došlo k navýšení příjmů o dotaci okresního

    úřadu na volby o   40 000 Kč

2. Ke snížení příjmů o vrácenou dotaci ministerstva

    financí v roce 1996 na výstavbu 2 x 36 bytových

    jednotek v Albrechticích        - 6 237 000 Kč

3. Snížit příjmy o vrácenou dotaci ministerstva

    financí roku 1995 na výstavbu 2 x 36 bytových

    jednotek na kapitole převod z fondu rezerv

    rozvoje        - 1 379 000 Kč

4. Navýšit příjmy o dodatek dotace ministerstva

    financí na byty ve výši 533 000 Kč

Po úpravě        31 865 000 Kč
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Výdaje:  stávající rozpočet               38 908 000 Kč

1. Zvýšit výdaje v kapitole správy o účelové

    výdaje na volby do senátu   40 000 Kč

2. Snížit investiční výdaje na výstavbu 2 x 36

    bytových jednotek v kapitole výstavby       - 6 237 000 Kč

3. Snížit investiční výdaje na výstavbu

    2 x 36 bytových jednotek       - 1 379 000 Kč

4. Navýšit investiční výdaje na výstavbu

    2 x 36 bytových jednotek 533 000 Kč

Po úpravě        31 865 000 Kč

Protože příjmy rozpočtu nebyly plněny, hlavně příjmy daňové, které činily ke 31.10.1996

jen 71 %, předpokládalo se, že vznikne velký schodek v  plnění příjmů. Vzhledem k  této

skutečnosti bylo nutno výdaje do konce kalendářního roku usměrňovat tak, aby nevznikl schodek

hospodaření obce.

Financování vrchní stavby bytových domů 2 x 36 bytových jednotek v  Albrechticích

v roce 1996: (v tisících Kč)

Návrh rozpočtu: Profinancováno: Návrh rozpočtu:

Ke 31.12.1995     do 31.12.1994 v roce 1995 v roce 1996 k 1.1.1996

34 466 17 759 7 840 10 890 36 489

systém státní dotace 7 840 10 400 18 240

57 bytových jednotek

54 bytových jednotek 7 840   9 440 17 280

vlastní zdroje 57 bytových

jednotek      490      490

54 bytových jednotek   1 450   1 450
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Inženýrské sítě:

10 808 7 647   221   3 098 10 966

systém státní dotace

57 bytových jednotek   221   2 526   2 747

54 bytových jednotek   221   2 479   2 700

vlastní zdroje 57 bytových

jednotek   149      572      721

54 bytových jednotek   149      619      768

Z vlastních zdrojů bylo v roce 1996počítáno na financování garáží, části A ve výši 68  000

Kč. Celkové náklady budou představovat částku 710 000 Kč. Výstavba garáží části 6 B a objektu

bloku A byla nabídnuta k  realizaci firmě, která zabezpečila financování dostavby. Obec pod

těmito objekty pozemky odprodala.

V případě prodeje bloku 4B se kalkulovalo s  tržbou 2 207 737 Kč za byty (vycházelo se

z nákladů na vrchní stavbu v  ceně 28,5 miliónů Kč). Vycházelo-li by se z  nových cenových

propočtů na vrchní stavbě ve výši 36  489 000 Kč, bylo by možno utržit celkem 2  826 563 Kč

z prodeje těchto bytů.

B4: Byt číslo 11 – 88,7 m2 1 005 681 Kč

Byt číslo 12 – 72,3 m2    819 737 Kč

Byt číslo 21 – 88,3 m2 1   001   145 Kč

Celkem 2 826 563 Kč

Ministerstvem financí poskytnutou dotaci bylo nutno vrátit.      Dokumentace 3425.
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Zpráva o stavu majetku obce k 30. 11. 1996

Inventury byly provedeny ke 30.11.1996 u všech organizací obecního úřadu Albrechtice

(kromě české základní školy s  jídelnou, kde si inventury v rámci právní subjektivity organizovali

sami).

Celková účetní evidence majetku obce činila ke 30.11.1996  245 599 021,83 Kč

Z toho: obecní úřad 244 739 409,44 Kč

 mateřská škola (polská)          65 580,09 Kč

jídelna mateřské školy          90 882,10 Kč

základní škola (polská)        148 425,80 Kč

mateřská škola (česká)        204 606,30 Kč

požární zbrojnice        288 300,00 Kč

místní knihovna          61 818,10 Kč

Celková operativní evidence majetku obce činila     6 410 012,73 Kč

Z toho: obecní úřad     4 371 078,55 Kč

 mateřská škola (polská)        240 189,54 Kč

jídelna mateřské školy        138 657,13 Kč

základní škola (polská)        408 287,17 Kč

mateřská škola (česká)        932 163,45 Kč

požární zbrojnice        128 397,96 Kč

dům s pečovatelskou službou          80 809,66 Kč

místní knihovna        110 429,23 Kč

Bylo provedeno srovnání účetního stavu se stavem skutečným dle inventarizačních zápisů

ke 30.11.1996.

Skutečný stav dle inventarizačních zápisů a fyzické inventury činil 245 532 268,83 Kč.

Účetní stav byl vyšší o 66  735 Kč než skutečný stav ke 30.11.1996. Tento rozdíl vznikl

tím, že inventarizační komise nenahlásila finančnímu oddělení obecního úřadu odepsání

z majetku základní školy (polské) vyřazení akumulačních kamen. Inventurou v  místní knihovně

bylo zjištěno, že do seznamu inventáře nebyla zařazena topná tělesa „Gamat“ (6 kusů) a dřevěné

garnýže (7 kusů).
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Tento nedostatek byl prošetřen a v  termínu do dalších inventur byl odstraněn. Jiné rozdíly

zjištěny nebyly.

Pro srovnání následující údaje o výsledcích inventur ze dne 30.11.1995:

Celkový majetek obce činil 249 920 558,65 Kč

Z toho obecní úřad 247 261 231,09 Kč

v tom budovy a stavby   89 951 322,77 Kč

hmotné investice   75 871 647,76 Kč

akcie (finanční investice)   58 326 000,00 Kč

pozemky     5 752 985,61 Kč

ostatní   17 359 274,95 Kč

dále mateřská škola česká     1 126 122,23 Kč

mateřská škola polská        306 115,76 Kč

základní škola polská        537 100,87 Kč

jídelna mateřské školy        209 172,24 Kč

požární zbrojnice        387 665,56 Kč

a dům s pečovatelskou službou          93 150,90 Kč

Zpráva o výsledku hospodaření a účetnictví za rok 1995

příspěvkové organizace Základní škola Albrechtice

Účetnictví bylo vedeno správně a prokazatelným způsobem.

V roce 1994 poskytl zřizovatel škole příspěvek na její provoz ve výši 975 989,40 Kč.

V roce 1994 organizace pořídila následující investiční hmotný majetek:

a) osobní počítač 34 000 Kč

b) počítačovou učebnu           199 984,60 Kč

celkem           233 984,60 Kč.

K financování těchto investic byly použity prostředky z  fondu reprodukce investičního

majetku. Zdroje do tohoto fondu tvořily dotace na investice od Obce Albrechtice ve výši 35  000

Kč a dotace Školského úřadu v Karviné ve výši 199 984,60 Kč.
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Organizace provedla odvod z odpisů v jejich 100 % výši, to znamená 88 989,40 Kč.

Poněvadž organizace dosáhla v  roce 1994 ztrátu, nebyl proveden žádný příděl do fondu

hmotné stimulace za rok 1994.

Organizace neměla vytvořen ani nepoužila ke 31.12.1994 fond odměn.

Rezervní fond byl v  roce 1995 použit v  plné výši na částečné krytí ztráty za rok 1994.

Jeho zůstatek činil na konci roku 1500 Kč, jako zůstatek nečerpaných darů od sponzorů školy.

Celkové dary činily v roce 1995   12 000 Kč.

Fond reprodukce investičního majetku:

Školský úřad Karviná (dotace) 199 984,60 Kč

dotace od obce   35 000,00 Kč

příděl z odpisů   88 989,40 Kč

celkem 324 974,00 Kč

Zůstatek tohoto fondu činil ke 31.12.1994 118 480,14 Kč.

Výsledek hospodaření uvedené organizace za rok 1994 skončil ziskem 6  655,98 Kč. Bylo

doporučeno, aby organizace provedla příděl do rezervního fondu v  plné výši a prostředky tohoto

fondu použila na krytí ztráty z minulých let, čímž by se tato položka snížila na 67 391,18 Kč.

Zapsáno dle výsledku kontroly ze 3.5.1996.

Zpráva o účasti obce v akciových společnostech

V roce 1996 byla obec akcionářem u následujících firem:

1. V České spořitelně, akciové společnosti, obec vlastnila 3  200 akcií s  nominální hodnotou

100 Kč za kus. Hospodářský výsledek za účetní období roku 1995 činil 262  918 tisíc Kč.

Pro srovnání v roce 1994 činil tento hospodářský výsledek 980 195 tisíc Kč.

2. U Severomoravských vodovodů a kanalizací obec vlastnila 18  226 kusů akcií s  nominální

hodnotou 1000 Kč za jednu. Dne 25.1.1996 obec upsala 1  061 akcií se jmenovitou

hodnotou 1000 Kč za jednu na zvýšení základního jmění akciové společnosti

Severomoravských vodovodů a kanalizací, Ostrava, takže obec od uvedeného dne vlastnila

celkem 19 287 kusů akcií s nominální hodnotou 1000 Kč za kus.
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3. V akciové společnosti DEPOS v Horní Suché vlastnila obec 10 akcií s  nominální hodnotou

10 000 Kč za kus. Hospodářský výsledek za účetní období roku 1995 činil před zdaněním

9 539 tisíc Kč. V roce 1994 to bylo 1 124 tisíc Kč.

4. V akciové společnosti Ostravsko-karvinských dolů vlastnila obec 36  000 akcií s  nominální

hodnotou 1000 Kč za jednu. Hospodářský výsledek za účetní období roku 1995 činil

72 140 tisíc Kč. V roce 1994 to bylo 1 777 900 Kč.

5. U akciové společnosti Severomoravských plynáren vlastnila obec 1  190 akcií v  hodnotě

1000 Kč za jednu. Hospodářský výsledek za rok 1995  nebyl zaslán. V  roce 1994 činil

tento 125 950 tisíc Kč.

6. V akciové společnosti Severomoravských elektráren obec vlastnila 2  238 akcií s nominální

hodnotou 1000 Kč za jednu. Hospodářský výsledek za rok 1994 činil 581 297 tisíc Kč. Rok

1995 nebyl uveden. Za rok 1993 to bylo 597 516 tisíc Kč.

7. U Restitučního investičního fondu obec vlastnila 252 akcií s  nominální hodnotou 1000 Kč

za kus.

Privatizace

V roce 1996 probíhala jednání o privatizaci místního zdravotního střediska, které bylo

součástí privatizačního projektu Nemocnice s  poliklinikou v  Českém Těšíně. Ministerstvo

zdravotnictví se vyjádřilo kladně k  privatizačnímu záměru na převod movitého i nemovitého

majetku albrechtického zdravotního střediska na obec. V  současné době taktéž probíhalo

dohadovací řízení o způsobu předání nemocnice i satelitních středisek do majetku měst a obcí.

Jednání o prodeji hasičské zbrojnice

Obecní rada svým usnesením 1/10 ze dne 27.5.1996 zadala zpracování podnikatelského

záměru rekonstrukce zbrojnice na Dům podnikatelů sdružení Rozvoj. Tato nabídka byla

rozšířena o další budovy (kotelnu, mateřskou školu a zdravotní středisko). Ze zpracované studie

proveditelnosti nástaveb na obecních objektech vyplynul požadavek odprodeje části hasičské

zbrojnice, popisné číslo 614, na pozemku parcelní číslo 63/2 katastru Albrechtice, pro

podnikatelské záměry.
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Hasičská zbrojnice je dvojpodlažní objekt s  plochou střechou. V  přízemí se nachází

sociální zařízení a 2 místnosti. Ve druhém podlaží se nachází společenská místnost, šatna,

kuchyňka a sociální zařízení. Vzhledem k  tomu, že do objektu plochou střechou zatéká, je nutná

oprava střechy, která by v případě realizace střešní nástavby byla neekonomická. 

Kvůli malému využití tohoto objektu doporučila obecní rada prodej hasičské zbrojnice

s tím, že dílna a dvě garáže v  hasičské zbrojnici, které na objekt bezprostředně navazují, by

zůstaly v majetku obce.  Dokumentace 3448, 3450 – 1.

Obecní zastupitelstvo však na svém zasedání 17.9.1996 neschválilo prodej části hasičské

zbrojnice. Neobešlo se to ani bez protestů některých občanů, kteří se na stavbě v  rámci

někdejších „akcí Z“ podíleli. Bylo proto doporučeno vypracovat náležitou studii o využití tohoto

objektu, včetně zvážení všech ekonomických pro a  proti, pro následující jednání obecního

zastupitelstva.

Stručný výtah z   vypracované studie:

Hasičská zbrojnice byla vystavěna a užívána od roku 1977. Objekt je geometricky

dělitelný v dilataci na 2 části:

1. Kulturní část objektu je dvoupodlažní, zděná, nepodsklepená budova. V  jejím přízemí se

nachází – zádveří, vestibul, sklad, šatna, klubovna, sociální zařízení, komora a chodba se

schodištěm do 2. podlaží, v  němž se nachází – sál, kuchyňka, šatny, sociální zařízení,

komora a chodba.

2. Část garáží je jednopodlažní, nepodsklepený objekt, v  němž je umístěna dílna, 2 garáže a

věž na sušení hadic.

 Objekt je přístupný ze zpevněné obecní komunikace a chodníku z  Obecní ulice. Je

napojen na veřejné inženýrské sítě (voda, elektřina, kanalizace, dálkové ústřední topení a je

možné napojení na plynovod). Technický stav objektu odpovídá stáří a vynakládaným

prostředkům na údržbu. Na kulturní části objektu jsou narušeny krytiny střechy a atiky (ve

2.podlaží jsou viditelné stopy po zatékání). Nutná oprava střechy by byla v  případě zamýšlené

nástavby neekonomická. Stav druhé části – garáže je dobrý.
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Využití objektu:

1. Kulturní část slouží sporadicky od roku 1977 pro činnost hasičského sboru (valná hromada

1 x za 2 roky, nepravidelné schůze výboru). Hasičské sdružení pronajímalo kulturní část

objektu zájemcům z  řad občanů (oslavy, svatby a jiné) za poplatek, který si ponechávalo

pro svou činnost. Bylo zjištěno, že v  roce 1994 se zde konalo 11 akcí, v  roce 1995 pouze 6

a v roce 1996 jen 5. Sál byl pronajímán k promítání filmů pro děti.

Náklady na půjčovné filmů z  obecního rozpočtu (osvětová beseda) v  roce 1995 činily

6 676,50 Kč, příjem ze vstupného (děti) 5152 Kč, vzniklý rozdíl  -1524,50 Kč.

V roce 1996 za 1. pololetí činily náklady na půjčovné filmů pro děti 3087 Kč, příjem ze

vstupného byl 2436 Kč a manko 651 Kč. Do nákladů bylo nutno zahrnout i výdaje na

mzdu promítače a uklizečky.

Dále se v  sálu konaly 5 x ročně veřejné schůze obecního zastupitelstva, klubovnu pronajala

v roce 1994 autoškola (z havířova) a soukromá podnikatelka na prodejnu obuvi od srpna do

prosince roku 1996. Pro potřeby veterinární kontroly drobného domácího zvířectva byl bezplatně

využíván vestibul (část) 1 x týdně.

2. Část garáží sloužila jednotce sdružení dobrovolných hasičů k  opravám, údržbě a umístění

hasičské techniky. V  roce 1995 byla 1 garáž pronajata pro parkování 1 vozidla, za což

nebyl v roce 1995 žádný příjem, v roce 1996 pak 7 387 Kč. 

Výdaje v   roce 1995 1996

za vodu      982,10 Kč 2 631,35 Kč

za elektřinu   7 232,35 Kč 6 268,40 Kč

za vytápění 76 637,00 Kč       roční zúčtování

za opravy na budově

revize 18 073,70 Kč 5 836,40 Kč

za činnost hasičské jednotky   4 094,50 Kč           30 992,80 Kč 

celkem           107 019,50 Kč           45 728,95 Kč

          bez otopu.
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Z uvedeného je vidno neefektivní využití objektu s  ohledem na sporadické využívání

prostorů pro činnost dobrovolného sdružení hasičů v  kulturní části objektu, z  kteréhožto důvodu

nebylo možno dosud uvažovat o pronájmu části jako celku.

Část garáží byla účelově využívána pro potřebu výjezdní jednotky hasičů. Nevyužitá část

garáže byla pronajímána. 

Z   tohoto do budoucna pro obec vynikalo:

1. Oprava střechy a atiky.

2. Běžná údržba celé budovy.

3. Přestavba systému vytápění (centrální na lokální plynové), + zateplení.

4. Účelné využití kulturní části a garáží tak, aby ekonomické ztráty byly minimální.

Jako jedno z  možných řešení se naskýtal prodej kulturní části objektu s  podmínkou

uskutečnění nástavby dle představ obce, smlouvou o budoucí kupní smlouvě. Tímto by obec

otevřela prostor pro podnikatelskou činnost v  obci, možnosti pracovních příležitostí. Příjem

z prodeje by mohl být použit na jiné majetkové operace například na opravu Dělnického domu.

Dle platných rozpočtových pravidel dojde z  nově vytvořených pracovních míst ke zvýšení

daňových příjmů obce.

Střešní nástavba vyřeší problémy se zatékáním do plochých střech, zvýrazní estetický

vzhled budovy a vzniknou možnosti k  využití nově vzniklého podkrovního prostoru k  bytovým

účelům.

Ke schůzovní činnosti hasičů se naskýtá bezplatná možnost v  místnosti bývalého

národního výboru na Kostelní ulici. K  větším akcím pak areál Na Zámostí, v  Dělnickém domě

nebo domě Polského svazu kulturně osvětového. Po drobných úpravách v  části garáží (sociální

zařízení, sprchy, šatna) nebude narušeno prostředí ani podmínky pro činnost hasičského sboru.

     Geometrický plán objektu viz dokumentace 3596.
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Výkupy nemovitostí

 Obecní zastupitelstvo pověřilo 28.5.1996 starostu obce, aby projednal s  Jednotou –

Jedność bezúplatný převod Dělnického domu, popisné číslo 166, na parcele 457 katastru

Albrechtice, na obec. Výsledkem jednání s  předsedkyní uvedeného družstva byla písemná

odpověď tohoto znění:

Představenstvo družstva projednalo žádost z  19.8.1996 na bezúplatný převod Dělnického

domu v Albrechticích do majetku obce za následujících podmínek:

1. Obec si zajistí i uhradí vypracování znaleckého posudku na tento objekt, k  němuž

pracovník družstva, Ing. Wróbel poskytne doklady potřebné k  odhadu. Současně obec

oznámí záměr tohoto převodu dosavadnímu nájemci Dělnického domu, panu Klimszovi se

žádostí o jeho součinnost při znaleckém ohledání na místě samém.

2. Představenstvo družstva souhlasilo s  převodem ke dni 31.12.1996 s  tím, že obec uhradí

poplatky z převodu nemovitosti – darovací daň.

3. Součástí kupní smlouvy, kterou družstvo vypracovalo po doručení znaleckého odhadu,

bylo převzetí závazku družstva – nájemného vztahu k  panu Jiřímu Klimszovi, dle nájemní

smlouvy z 29.4.1993. Dokumentace 3423, 3426, 3439, 3445 a 3597

Několik slov k   nepříliš vzdálené minulosti Dělnického domu.

Objekt Dělnického domu byl za totalitního režimu převeden hospodářskou smlouvou o

převodu vlastnictví na Spotřební družstvo Jednota – Jedność, Český Těšín, dne 7.4.1965

bezúplatně. Objekt je včetně stropních maleb ve velkém sále vyhlášen kulturní památkou. (Viz

poznámku k tomu na straně 157).

Současný stav budovy z  roku 1908 je značně zanedbaný a je nutno provést opravu

střechy, venkovní omítky, rozvod vody, elektřiny, kanalizace a sociálního zařízení. Stropní malby

jsou poškozené a je nutná jejich restaurace.

Objekt je nyní v  pronájmu dle smlouvy do roku 2004. Nájemníkem je pan Jiří Klimszta

z Havířova. Pozemky pod budovou, parcela číslo 457 – stavební plocha o výměře 1  019 m2 a

parcela číslo 458/1 jako ostatní plocha o výměře 701 m2 jsou v  majetku státu a bude je možno

odkoupit až po získání Dělnického domu do majetku obce.

Vzhledem k tomu, že se jednalo o jeden z  mála historických objektů v obci a že se v  něm

nachází sál pro 200 osob, který je v  obci svou velikostí ojedinělý, kromě sálu v  domě Polského
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svazu kulturně osvětového, hodícího se pro pořádání kulturních a společenských akcí v  obci, byl

zájem o získání tohoto objektu do majetku obce. Původně, na počátku tohoto století budovu

vystavěli jako organizace sociální demokraté.      Dokumentace 3439.

Náklady na předpokládané opravy byly odhadovány na více než 2 milióny Kč. Cena dle

znaleckého posudku z roku 1994 tohoto Dělnického domu činila 1 520 157 Kč. 

Výkupy pozemků

Vlastník pozemků parcelní číslo 711-211/95 jako parcela číslo 1389/8 o výměře 594 m2,

dále 1669/1 o výměře 1805 m2, 1670/4 o výměře 72 m2 a 1671 o výměře 1174 m2 v  katastru

Albrechtic, pan František Machaczek, bytem v  Albrechticích, Hlavní ulice 536, požádal obec o

vykoupení těchto pozemků proto, že jsou zastavěny a používány jako obecní komunikace.

Celková výměra těchto pozemků činí 3  645 m2 a vlastník požadoval 35 Kč za m2. Obecní rada

však navrhla smluvní cenu 28 Kč za m2. Celková cena tak činila 102  060 Kč s  tím, že obecní

úřad uhradí příslušnou daň z nemovitosti.

Podobný případ výkupu pozemků pod obecní komunikací, ale komplikovaný, byl

s manžely Bockovými z  osady Rakovec. Tam se jednalo o parcely číslo 1369/1 a 1370/1. Obec

nabízela za předmětné pozemky, vycházejíc z  cenové mapy, 20  660 Kč. Vlastníci však

požadovali odhadní cenu 61  975 Kč. Poněvadž obec nehodlala přistoupit na 28 Kč za m2

navrhovaných vlastníkem pozemků, rozhodl se tento spor předat soudu. K  tomu protestní dopis

vlastníka viz dokumentace 3598.

Výkup pozemků pod obecní komunikací, odbočující z ulice Na Zámostí kolem kravína na

Pavlasůvce východním směrem ke třem rodinným domkům, z  nichž pouze 1 je obydlen rodinou

pana Dindy.

Po zhodnocení situace byl návrh obecním zastupitelstvem zamítnut kvůli enormním

nákladům, vlastně jen kvůli 1 rodinného domu popisné číslo 290. Náklady na výkup pozemků by

dle znaleckého posudku činily 241  490 Kč + další náklady cca 491  000 Kč na opravu

komunikace, tudíž celkem 732 490 Kč.

Obecní zastupitelstvo schválilo na doporučení obecní rady v  roce 1996 zásady k  prodeji

části pozemku, parcelní číslo 200/2 katastru Albrechtic pro výstavbu bloku A1 a garáží GB u

bytového domu 2 x 36 bytových jednotek, západně starého sídliště v Albrechticích.
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1. Obecní zastupitelstvo schválí návrh obecní rady na prodej pozemku.

2. Obec zveřejní záměr prodat pozemek fyzickým či právnickým osobám.

3. Se zájemci o koupi bude uzavřeno prohlášení, že v  případě změny svého stanoviska ke

koupi pozemku uhradí obci veškeré náklady, které jí vzniknou s realizací převodu.

4. Kupující zaplatí kupní cenu před podpisem kupní smlouvy.

5. Kupující zaplatí daň z převodu pozemku.

6. Kupující se zaváže, že výstavbu objektu a garáží GB dokončí do 2 let od podpisu kupní

smlouvy.

7. Obci zůstane předkupní právo k  pozemku v  případě, rozhodne-li se nabyvatel části

pozemku prodat.

8. Při převodu bude zpracován znalecký posudek dvojím způsobem, a to dle příslušné

vyhlášky a dle tržního ocenění pozemku pod stavbou garáží a stavby garáží GA. Jako

základ nabídkové ceny bude vyšší cena dle posudku.

9. V případě více zájemců o koupi byl navržen aukční prodej obálkovou metodou a kupcem

bude ten, kdo navrhne vyšší sumu. 

Výzva poslancům Parlamentu České republiky

Městské zastupitelstvo Orlové vyzvalo členy Obecního zastupitelstva v  Albrechticích

k podpoře výzvy poslancům Parlamentu České republiky, týkající se problematiky převodů

nemovitostí, postavených za totality na soukromých pozemcích, které nebyly od původních

vlastníků ani vykoupeny, ani vyvlastněny na obce a zákonem číslo 172/91 Sb. byly převedeny

z majetku státu do vlastnictví obcí.

Nedošlo totiž ani ze strany vlastníků k  vynucenému darování. Na takovéto pozemky se

v současné době, v rámci nápravy některých křivd, nevztahovaly ani restituční zákony, ani zákon

o půdě, či jiné předpisy, které by umožňovaly napravit vzniklou situaci. Obce neměly na výkupu

těchto pozemků ve svém rozpočtu finanční prostředky a vlastníci pozemků požadovali mnohdy

za jejich výkupy značně vysoké smluvní ceny, nebo i nájemné. V  současné době (právního státu)

bylo však nutno uznat oprávněnost požadavků vlastníků pozemků na ochranu jejich vlastnických

práv!

V souvislosti s  tím bylo doporučeno, aby Poslanecká sněmovna učinila potřebné

legislativní kroky k možnému řešení a to buď:
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a) zařazení těchto pozemků mezi ty, za něž lze pozemkovým úřadem vydat náhradní

pozemek, což dle současných platných norem nebylo možné, a to novelou restitučních zákonů, či

zákona o půdě, nebo

b) poskytnout obcím finanční prostředky účelově ze státního rozpočtu na výkupy těchto

pozemků se současným stanovením maximální ceny, za niž by bylo možno předmětné pozemky

vykupovat.

Dopis v tomto smyslu schválilo Obecní zastupitelstvo Albrechtic dne 26.11.1996.

     Dokumentace 3600.

Poskytnutí bezúročné půjčky ze sociálního fondu obce

Zaměstnanci obecního úřadu, panu Rudolfu Kucharzovi, byla obecním zastupitelstvem

26.11.1996 schválena na jeho žádost bezúročná půjčka ve výši 8  000 Kč ze sociálního fondu

obce na zakoupení nábytku. Obec měla vyčleněno 20  000 Kč pro podobné účely a z těchto peněz

nebylo dosud čerpáno. Zaměstnanec se zavázal, že úvěr splatí v  měsíčních srážkách po 1000 Kč

měsíčně. 

Jednání o znaku obce

Nový znak obce Albrechtice byl schválen uměleckou komisí Díla v  Ostravě podle návrhu

akademické malířky Rosvity Mikulové z Třince v roce 1985.

Podle zákona o obcích smí samostatné obce používat svou vlastní obecní symboliku.

Obec Albrechtice si vytvořila svůj nový znak již v  roce 1983, který je dosud používán. Poněvadž

nový znak je považován za neoficiální a není schválen dle zákona Parlamentem České republiky,

bylo nutné provést jeho schválení. Starosta obce vešel v  této věci do styku  s   pracovníkem,

který  provádí  návrhy  na  schválení 

symboliky obcí, a ten mu sdělil, že současný znak naší obce nesplňuje některá heraldická a

lexikologická kritéria. Současně navrhnul pro schvalovací řízení vycházet ze stávajícího znaku

obce, provést dílčí úpravy v zobrazení stávajícího znaku a provedení nového návrhu.

Obecní zastupitelstvo (28.5.1996) doporučilo provedení navrhovaných dílčích úprav

stávajícího znaku a provedení nového návrhu. Z  finančních důvodů však bylo řešení oddáleno na

pozdější dobu.
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Hodnocení účasti obce ve sdruženích

1. Svaz obcí okresu Karviná  (do tohoto svazu přispívala obec v  průměru 1 Kč za každého

občana). Aktivity sdružení byly zaměřeny na společné řešení regionální problematiky

v oblasti hospodářského, sociálního a kulturního rozvoje, ochrany a tvorby zdravého

životního prostředí a zaměstnanosti. 

         V období od září 1995 se řešila:

 prezentace cestovního ruchu na výstavě Regiontour v  Brně, účast na ročníku 1996 a

příprava na rok 1997,

 společný postup obcí okresu Karviná, dotčených důlní činností, v  tom směru byla

založena neformální společnost obcí a důlních podniků pod názvem „Rada pro

obnovu devastovaných území okresu Karviná“, řešily se zde střety zájmů obcí a

těžebních společností, jakož i financování a postup prací na odstraňování škod,

způsobených důlní činností,

 sdružení Rozvoj ustanoveno 30 11 1995,

 členy jsou obce Karviná, Petřvald, Rychvald, Albrechtice, Horní Suchá a RNDr.

Česlav Valošek – Regionální kancelář Karviná,

 zabývá se využitím území pro podnikatelské aktivity, a tím vytváření pracovních

příležitostí na Karvinsku

 sdružení je iniciátorem inkubátorů malých a středních podniků, zabývá se řešením

průmyslové zóny Nové pole v  Karviné, výstavbou supermarketu v  Petřvaldě,

nástaveb na panelovém sídlišti v  Horní Suché a zpracovalo studii proveditelnosti

nástaveb na obecních objektech v centru Albrechtic.

2. Sdružení obcí Horního Slezska a Severní Moravy . Usiluje o hospodářský a kulturní rozvoj

měst a obcí uvedených regiónů. Je to dobrovolné sdružení s  koordinačními a poradními

funkcemi a pravomocemi. Členství ve sdružení současně znamenalo členství

v mezinárodním sdružení obcí pohraničního regiónu na území Polské a České republiky.

Ještě zpráva o sdružení Rozvoj v   roce 1996:

Sdružení Rozvoj se od svého založení pěti obcemi v  listopadu 1995 (Albrechtice, Horní

Suchá, Karviná, Petřvald a Rychvald a firmou Regionální kancelář Karviná) zabývala přípravou

55



projektů pro města a obce v okrese Karviná, jehož realizačním cílem je rozvoj regiónu ve smyslu

schváleného dokumentu  „Strategie rozvoje a akční plán Karvinska a Třinecka 1995 – 2000

(Master plan)“, který byl projednán a schválen i v obecním zastupitelstvu v Albrechticích.

Řídící skupina sdružení, skládající se ze 4 členů a 2 poradců, v  současné době realizovala

podnikatelský plán společnosti Rozvoj za podpory programu PSO holandské vlády a firmy

KPMG, kdy ve fázi studie příležitostí byly zkoumány následující rozvojové záměry měst:

Petřvald  - rozvoj centra města,

Rychvald – revitalizace sídliště,

Orlová  - revitalizace historického centra,

Český Těšín  - výstavba administrativního centra. Program bude ukončen v roce 1997.

Ve fázi studie proveditelnosti se nacházely projekty:

Průmyslová zóna Nové pole v  Karviné. Tento projekt řešil vytvoření podmínek pro vstup

nových investorů na připravenou lokalitu. Byla zpracována studie proveditelnosti

a dokumentace k územnímu rozhodnutí na změnu využití území.

Střešní nástavby v  Albrechticích. Došlo ke zpracování studie nástaveb na 4 objektech

s plochou střechou v  centru obce, jehož cílem bylo odstranění zatékání do

plochých střech, jakož i vytvoření nových bytových i nebytových prostor a

zlepšení estetického vzhledu lokality.

Supermarket v Petřvaldě. Zde byl vyhledán investor, který zrealizuje záměr města.

Výstavba bytového domu v Albrechticích. Probíhala příprava výstavby bytového domu 7 –

10 bytů (A1), určeného na prodej zájemcům o bydlení. Byl zpracován návrh

v několika architektonických variantách, s  různým dispozičním řešením.

V současné době probíhalo vyhledávání zájemců o realizaci tohoto záměru.

Rekonstrukce hotelu Slezský dům v Českém Těšíně a v 

Rychvaldě – výstavba domu klidného stáří (studie).

Systémové schéma role společnosti Rozvoj a čerpání vkladu Obce Albrechtice viz příloha

v dokumentaci 3601.
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Činnost stavebního úřadu v roce 1996

Počet vydaných rozhodnutí: 1996 (1995)

1. Stavební povolení – individuální bytová výstavba, 18 11

novostavby, změny staveb, modernizace, změny

před dokončením

2. Stavební povolení – ostatní individuální výstavba, 

hospodářské budovy, garáže, zahradní chaty,

přípojky 55 62

3. Stavební povolení organizace a podnikatele 12 15

4. Kolaudace investiční bytové výstavby 3 9

5. Kolaudace ostatní individuální výstavby 56 66

6. Kolaudace organizace a podnikatelé 14 11

7. Územní rozhodnutí 12 15

8. Výjimky ze stavební uzávěry 15 2

9. Rozhodnutí o odstranění stavby 4 4

10. Drobné stavby, stavební úpravy 29 (sdělení)22

11. Změna užívání 10 4

12. Přestupkové řízení a delikty organizací a podnikatelů 3 8

13. Další správní rozhodnutí, zamítnutí žádostí,

zastavení řízení, přerušení řízení, odvolací řízení 30 30

14. Přijímání a evidence žádostí o dotace 

na plynofikaci, dokumentace 3421-2 47 70

15. Projednání stížností 5 -

Další činnost:

- Výkon státního stavebního dohledu,

- zasílání podkladů Ministerstvu životního prostředí z hlediska horního zákona,

- zajišťování územně plánovacích podkladů, spolupráce s  Úřadem města Havířova při

zajišťování podkladů pro aktualizaci územního plánu obce, projednávání konceptu územního

plánu,
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- spolupráce s komisí rozvoje a podnikání,

- agenda životního prostředí, ovzduší, zpoplatňování malých zdrojů, výzva podnikatelům,

       dokumentace 3420

- průběžné zpracování statistických údajů.

Investiční výstavba v obci, rok 1996

V roce 1996 byla dokončena ekologická stavba Odkanalizování Těrlické přehrady, 2. 

část, nákladem 44 472 886 Kč. Jednalo se o jednu z největších investičních akcí posledních let.

           Dokumentace 3420, 3428, 3447, 3438.

Stěžejní akcí v roce 1996 v obci bylo rovněž dokončení stavby bytového domu 2 x 36 

bytových jednotek, nákladem 13 470 000 Kč. Termín dokončení stavby v srpnu však byl ohrožen

financemi.            Dokumentace 3421, 3432, 3435, 3449.

Plynofikace obce pokračovala plynofikaci části Zadky, na níž byly vyčleněné peníze 

z takzvané ekomiliardy. Stavba si vyžádala náklady ve výši cca 2,5 miliónů, z toho z prostředků 

obce 735 000 Kč.      Dokumentace 3424.

Další menší investiční akce:

- plynofikace základní školy (polské) 550 000 Kč,

- rekonstrukce Domu s pečovatelskou službou 265 000 Kč,

(dne 6.12.1996 ve 14 hodin byly dány 

slavnostně do užívání 2 adaptované pokoje

pro přestárlé obyvatele obce, ve stávajícím Domě

s pečovatelskou službou. Pokoje byly 

bezbariérovým přístupem.)        Dokumentace 3424, 3452.

- oprava čerpací stanice v základní škole 430 000 Kč,

- oprava střechy v základní škole (české) 671 000 Kč, 

- nátěry oken a opravy žaluzií v základní 

škole (české) 600 000 Kč,

- výstavba nových komínů v základní škole

(české) 145 000 Kč,
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- projektová dokumentace kanalizace osady

Zámostí a další menší akce, mající charakter údržby nebo oprav staveb v majetku obce, 

například oprava venkovních obkladů na mateřské škole, oprava vstupu do budovy obecního 

úřadu, opravy komunikací obecních, veřejného osvětlení a podobně. I na tyto akce byla 

vypisována výběrová řízení.

Projekčně byla připravována plynofikace objektů, napojených na kotelnu při mateřské 

škole na Obecní ulici.

Akce jiných investorů na území naší obce:

- elektrifikace osady Nový svět. V rámci této stavby byla provedena i rekonstrukce veřejného 

osvětlení,

- elektrifikace části osady Pardubice a rekonstrukce veřejného osvětlení,

- výstavba telekomunikační sítě v osadách Paseky, Pardubice a Zámostí,

- rekonstrukce vodovodního řádu na starém sídlišti (Js 100),        Dokumentace 3422, 3433.

- rekonstrukce vysokého napětí 22 kV a nízkého napětí v osadách Pacalůvka, Nový svět a 

Pardubice si vyžádala náklady 4,4 milióny Kč. Bylo realizováno 3248 m venkovního vedení 22

kV, 5598 m venkovní a 2254 m kabelové sítě nízkého napětí. Rekonstrukci prováděly 

Severomoravské elektrárny Ostrava.          Dokumentace 3423, 3442, 3446.

Zpráva o výstavbě bytového domu

Stavba bytového domu 2 x 36 bytových jednotek v  Albrechticích byla připravena pro

zahájení realizace v  rove 1989 v  souvislosti s  komplexní bytovou výstavbou. Původní projekt

řešil stavbu 72 bytů ve 2 typových panelových domech. Tento však byl přepracován na

nekonvenční řešení zděného bytového komplexu 6 domů o 73 bytech. Z  finančních důvodů byla

stavba věcně redukována na 5 domů o 57 bytech, které se realizují. Sekce o 16 bytech, která byla

ze stavby vyňata, byla ponechána jako stavební rezerva a v  současné době probíhala příprava

výstavby v rámci programu sdružení Rozvoj.

Stavba byla zahájena předstihovými inženýrskými projekty v  roce 1992, zhotovitelem

stavby firmy Výstavba Karvinska, pozdější akciová společnost ASSPO Havířov, z  prostředků

konta bytové výstavby Okresního úřadu v Karviné. Dle zákona číslo 10/1993 Sb. byla tato stavba
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(rozestavěná) převedena k  1.1.1993 do vlastnictví obce. V  závěru roku 1993 byla zahájena, po

vyhlášení soutěže, realizace vrchní stavby bytového komplexu. Stavbu prováděla již zmíněná

firma ASSPO Havířov. Která měla dokončit stavbu 30.6.1996. Pro nezajištěné financování byla

stavba v  roce 1994 dočasně přerušena. Obecní zastupitelstvo schválilo v  červnu 1994

dlouhodobý úvěr na 10 miliónů Kč na financování stavby. Po vyčerpání úvěru v  květnu 1995

byly práce opět zastaveny. V  červnu 1995 obec požádala ministerstvo financí o poskytnutí státní

dotace z  programu nájemního bydlení. Termín dostavby byl posunut na 31.7.1996. V  listopadu

1995 obdržela obec investiční dotaci ze státního rozpočtu ve výši 12  800 000 Kč. Neprostavěné

finanční prostředky z  roku 1995 byly obci ponechány a v  roce 1996 posíleny ze státního

rozpočtu o dalších 7  757 000 Kč. Zbytek chybějících peněz na dostavbu objektu byl pokryt

z obecního rozpočtu.

Zhotovitel stavby firma ASSPO akciová společnost Havířov se však dostala do

ekonomických problémů uvnitř firmy a dne 29.7.1996 podle § 346/2 obchodního zákona

prohlásila, že svůj závazek ze smlouvy o dílo číslo 103/1993, včetně dodatků (vrchní stavbu),

nesplní. Obec proto 20.8.1996 od smlouvy odstoupila. Neprodleně byly zahájeny kroky pro

zabezpečení objektu proti vzniku dalších škod kvůli zatékání a příprava výběrového řízení na

nového dodavatele stavby. Toto řízení bylo ukončeno 2.10.1996. Vybraná firma DAV akciová

společnost Ostrava podepsala 30.10.1996 s  obcí smlouvu na dokončení vrchní stavby bytového

domu v termínu do 15.9.1994 o celkové hodnotě díla 15  271 148 Kč. Na sklonku roku 1996 se

na stavbě prováděly klempířské a pokrývačské práce, opravy vnitřních omítek, montáž oken a

zabezpečovací opatření pro práci v zimním období.  

Bezprostředně po odstoupení firmy ASSPO, akciové společnosti Havířov od smlouvy

byly vyčíslovány vzniklé škody, hlavně na omítkách a pohledávky vzniklé z  toho obci.

Předběžný odhad činil 4  691 000 Kč. Věc byla předána k  vyšetřování Policii České republiky –

Okresnímu úřadu vyšetřování Karviná na podezření trestného činu podvodu a zpronevěry na

firmu ASSPO Havířov. Krajskému obvodnímu soudu v  Ostravě byla podána žaloba na vrácení

firmě poskytnuté zálohy ve výši 1  042 000 Kč. Zbylá finanční částka bude po jejím uznání

vymáhána u uvedené firmy.

Financování stavby v  roce 1996 bylo zabezpečeno z  dotace státního rozpočtu.

Neprostavěná dotace 7 616 000 Kč byla vrácena do státního rozpočtu.
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Investiční náklady na stavbu:

- inženýrské sítě 11 256 000 Kč

- vrchní stavba 51   970   000 Kč

Celkem 63 226 000 Kč.

Na dokončení stavby v  roce 1997 se ještě počítalo s  2 940 000 Kč na inženýrské sítě a

12 771 000 Kč na byty, celkem ještě 15  711 000 Kč. Z toho mělo být pokryto z  vlastních zdrojů

8 095 000 Kč a ze státní dotace 7  616 000 Kč. Vlastní zdroje byly zabezpečeny půjčkou u České

spořitelny.

Hodnocení práce komisí obecní rady za rok 1996

Finanční komise  sehrávala velmi důležitou a nezastupitelnou funkci. Připravovala a průběžně

vyhodnocovala plnění obecního rozpočtu a seznamovala obecní radu i zastupitelstvo o jeho

vývoji a změnách.           Dokumentace 3430.

Kontrolní komise prováděla kontroly  ve školských zařízeních obce, v  jídelnách, obecním úřadě,

v domě s  pečovatelskou službou a v  hasičské zbrojnici. Provedla namátkovou kontrolu

inventarizace, kontroly hospodaření s potravinami, hospodaření s pohonnými hmotami a provozu

motorových vozidel (služební osobní auto, babety, hasičské vozidlo). Závažné nedostatky však

zjištěny nebyly.

Komise školství, sportu a kultury  se zabývala otázkou zabezpečení využití volného času žáků

základních škol. V tom směru bylo zjištěno, že na základní škole pracuje 17 zájmových kroužků

pod vedením učitelů, byla zabezpečena výuka německého jazyka. Byla dokončena přestavba

škvárového hřiště u základní školy. Nebytové prostory u tělocvičny základní školy byly

pronajaty fitnessclubu. K  10. výročí otevření nové školy byla uspořádána žákovská akademie.

Sdružení rodina a škola pracovalo na velmi dobré úrovni.

Žáci polské základní školy navštěvovali ve svém volném čase divadelní soubor DROPS,

který reprezentoval naši obec i v  zahraničí. Také spolupráce polské školy s  maticí školní byla na

velmi dobré úrovni.
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V české mateřské škole pracoval kroužek Lego a hra s  flétnou. Hojně byly navštěvovány

filmy, jejichž promítání pro děti zajišťovala kulturní referentka obce, stejně jako vystoupení

loutkového divadla, koncerty a estrádní představení.

Oddíl kopané tělovýchovné jednoty se podílel na přestavbě škvárového hřiště, které i jim

sloužilo ke cvičením. V  červnu 1996 reprezentoval oddíl kopané obec na 23. ročníku turnaje

Štítu Albrechtic.  Uspořádal rovněž turnaj mládežnické kopané ke 35. výročí založení oddílu

kopané.

V obci se konal tradiční vánoční koncert na varhany a poprvé se uskutečnily koncerty

pěveckého souboru církve evangelické a žáků základní umělecké školy v  Českém Těšíně

v albrechtickém katolickém kostele.

Komise životního prostředí  se zabývala řešením odkanalizování obce, plynofikací, programem

odpadového hospodářství a ochranou zemědělské krajiny. Řešila povolování kácení stromů,

zřizování polních hnojišť, problémy se zaplevelováním a zamokřováním pozemků, nevhodné

spalování odpadů a vznášela připomínky ke konceptu územního plánu obce. Dokumentace 3441.

Komise sboru pro občanské záležitosti  se podílela na společenské reprezentaci obce.

Organizačně zajišťovala vítání novorozeňat, svatební a smuteční obřady. Také setkání nejlepších

žáků se starostou, vítání prvňáčků na zahájení školního roku, setkání s  důchodci, návštěvy

občanů naší obce v domovech důchodců, jakož i návštěvy občanů u jejich významných jubileí.

Sociální komise  schvalovala jednorázové finanční dávky sociálně potřebným občanům,

prováděla šetření v  problémových rodinách a vydávala stanovisko k  umístění občanů

v domovech důchodců, v  domech s  pečovatelskou službou, k  donášce obědů důchodcům a

k poskytované péči nesvéprávným občanům jejich opatrovníky.

Komise pro rozvoj obce a podnikání  shromažďovala podněty a připomínky k  aktualizaci

územního plánu obce, k  výhledové těžbě uhlí, která zasáhne i území naší obce. Členové této

komise se zúčastňovali výběrových řízení na dodavatele staveb realizovaných obcí. Komise

připravovala podklady pro informační turistickou mapu Albrechtic a připravovala návrh staveb

dle důležitosti pro rok 1997.
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Přestupková komise  řešila v  roce 1996 celkem 52 přestupkových případů (nejčastěji proti

občanskému soužití, veřejnému pořádku a majetku).

Obecně bylo konstatováno, že všechny komise jsou funkční, že plní úkoly, uložené

obecní radou i úkoly, vyplývající ze zákonů v přenesené působnosti.      Dokumentace 3430.

Činnost komisí obecní rady podrobněji

Komise sociální  mimo to, co bylo již uvedeno výše, schválila v  roce 1996 12 jednorázových

dávek (v roce 1995 13) sociálně slabým občanům z kapitoly obecního rozpočtu z toho:

5 na příspěvek na odvoz odpadu, 2 věcné dávky na potraviny rodinám s  dětmi a 6 starým

potřebným občanům.

V celkové výši to bylo 16 000 Kč z plánované částky 40 000 Kč.

Z dotace Okresního úřadu Karviná ve výši 20  000 Kč byly poskytnuty 3 jednorázové

dávky , z toho 2 na individuální dopravu ve výši 12 000 Kč a 1 na otop ve výši 4 000 Kč.

Pro srovnání s  rokem 1995, kdy bylo poskytnuto 13 jednorázových dávek, z  toho 6

rodinám s dětmi, 1 věcná dávka (potraviny) a 6 dávek starým občanům.

Z dotace Okresního úřadu Karviná v  roce 1995 ve výši 20  000 Kč bylo poskytnuto 5

jednorázových dávek, z  toho 3 na individuální dopravu ve výši 12  500 Kč a 2 na otop ve výši

6 000 Kč.

Členové sociální komise provedli u vytypovaných osob šetření a dle zjištěných

skutečností bylo rozhodováno o poskytnutí jednorázových dávek.

Dům s   pečovatelskou službou:

V roce 1996 byly podány 2 nové žádosti o přidělení místa v  tomto zařízení (stejně jako v  roce

1995).

V pořadníku bylo v  roce 1996 vedeno 17 žadatelů. Rekonstrukcí společenské místností v  domě

s pečovatelskou službou byly získány 2 další byty, do nichž byly v  prosinci 1996 umístěny 2

žadatelky. V albrechtickém domě s pečovatelskou službou bylo koncem roku 1996 k dispozici 12

míst. Dříve to bylo jen 10.

Místa byla přidělována dle momentálního zdravotního stavu žadatelů, dle doporučení obvodní

lékařky.
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Z výše uvedených 17 žadatelů o umístění v domě s pečovatelskou službou bylo:

1 žádost z roku 1986, 1987, 1990, 1991, 1994 a 1996,

6 žádostí bylo z roku 1989, 3 žádosti z roku 1992 a 2 z roku 1995.

Z čehož je patrno, že čekací doby zde byly na umístění poměrně dlouhé. Proto již v  roce 1995

byly všem zájemcům o umístění zaslány informace o možnosti získání bytu v  novém penzióně

v Havířově.

V roce 1996 byly na sociálním oddělení sepsány a Okresnímu úřadu v  Karviné odeslány

2 žádosti o umístění v domově důchodců (v roce 1995 to byly 4).

V roce 1996 bylo v obecním seznamu žadatelů o umístění v domově důchodců evidováno

23 obyvatel naší obce. Okresní úřad v  Karviné zasílal seznam žadatelů do obce k  aktualizaci 1 x

ročně.

Pečovatelská služba (týkala se zejména donášky obědů).

V roce 1996 byla donáška obědů praktikována 13 občanům (o 1 více než v  roce 1995),

mimo dům s  pečovatelskou službou. Obědy se vyvařovaly ve školní jídelně. V  době prázdnin,

kdy školní jídelna nefungovala, byly obědy zajišťovány v Centrální výrobně pana Bernatíka. 

Za donášku obědů hradili občané do srpna 1996 po 2 Kč za den. Od září téhož roku, po

schválení v  obecní radě, byl poplatek za donášku zvýšen na 5 Kč za den. Cenu obědů hradili

občané v  plné výši. Bylo doporučováno, aby pečovatelská služba byla rozšířena o terénní

pracovnici, která by zajišťovala tuto službu v  domácnostech starých občanů a případně, aby bylo

pro rozvoz obědů do okrajových částí obce pořízeno motorové vozidlo.

Za služby poskytované v  domě s  pečovatelskou službou (praní prádla, úklid, donášku

obědů, nákupy, mytí oken a podobně), si hradili úkony individuálně sami, dle požadovaných

úkonů.

Problémové rodiny.

Sociální komise se rovněž zabývala situacemi v  některých problémových rodinách i na

popud z  hlášení obecní policie. Takováto sdělení byla dále postupována Okresnímu úřadu –

oddělení péče o děti v  Karviné, z  něhož pak kurátorky prováděly kontroly v  těchto rodinách.

Obecní policie předala v roce 1996 sociálnímu oddělení 2 sdělení, týkající se rodin s dětmi.

Členové sociální komise prováděli i návštěvy některých rodin s  dětmi k posouzení situace

pro poskytnutí jednorázové dávky. Na žádost okresního soudu se sociální komise vyjadřovala
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k péči, poskytované opatrovníky nesvéprávným občanům, jakož i k  nově navrhovaným

opatrovníkům pro nesvéprávné osoby.

Sociální komise rovněž udržovala dobrou spolupráci s  místními obvodními lékaři i

s dětskou lékařkou.

Výňatky ze zprávy školské komise o stavu v místním školství a sportu.

Základní škola řízena ředitelem Mgr. Valtrem Luzarem a jeho zástupcem Mgr. Zdeňkem

Febrem. V  roce 1996 bylo na škole 21 pedagogických pracovníků a 1 vychovatelka.

Aprobovanost učitelů byla označena 62,56 %. Školu navštěvovalo 347 dětí, rozdělených do 15

tříd, z toho 8 na nižším a 7 na vyšším stupni. Zbývajících pracovníků na škole v  tom období bylo

11 a 6 zaměstnankyň ve školní kuchyni. Dále byla zaměstnána ještě na škole 1 samostatná

referentka a 1 hospodářská referentka na poloviční úvazek. Družinu navštěvovalo 48 dětí.

Na škole bylo vedeno 17 kroužků pod vedením učitelů.  Ve škole fungovala i pobočka

základní umělecké školy, v  níž vyučovali učitelé uvedeného typu škol z  Havířova a Českého

Těšína. Soukromě vyučovala přihlášené děti němčině bývalá učitelka Eva Dindová.

Tělocvičny i hřiště byly v  rámci dobré spolupráce poskytovány ke cvičením členů

Tělovýchovné jednoty Dolu 9.květen. Činnost Sdružení rodiny a školy byla na dobré úrovni.

Nevyužité prostory tělocvičny byly pronajaty Fitness clubu. Spolupráce školy s  obecním úřadem

byla na dobré úrovni.

Dle vyjádření ředitele školy se na škole neprojevovaly takové negativní jevy, které by

vyžadovaly mimořádné řešení a opatření.

Pro zkvalitnění a stabilizování učitelského sboru ředitel školy navrhoval řešit bytovou

problematiku ve spolupráci s obecním úřadem.

Základní školu s  polským jazykem vyučovacím vedl ředitel, 1 učitelka a 1 vychovatelka.

Manuální práce zajišťovala školnice. Škola měla v  roce 1996 2 třídy s  5 postupnými ročníky,

navštěvovanými 22 dětmi. Ve školní družině bylo 11 dětí. Strava se do školy dovážela z  kuchyně

mateřské školy. Škola vyvíjela bohatou kulturní činnost s  dětmi. Se školou úzce spolupracovala

Matice školská a patronátní místní organizace Polského svazu kulturně osvětového. Škola se

připravovala na plynofikaci. Na škole se nevyskytovaly žádné negativní jevy. (Školu

navštěvovaly většinou děti místních starousedlíků).
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Mateřská škola (česká) vedená ředitelkou a 9 učitelkami měla v  roce 1996 zapsaných 113

dětí. Provozní pracovnice byly na školce 3. Mateřská škola měla 2 detašovaná pracoviště, jedno

v budově bývalého národního výboru na Kostelní ulici a druhé v  základní škole. Všechny

učitelky byly aprobované. Ve školce pracoval kroužek Lego a kroužek Hra s  flétnou. V zimním

období bylo dětem ze školného přispíváno na zvýšení dávek ovoce.

V přilehlé školní kuchyni bylo zaměstnáno 6 pracovnic a vyvařovalo se zde pro děti

polské mateřské a základní školy, i pro přespolní zájemce.

Mateřská škola (polská) s  ředitelkou, 1 učitelkou a 1 školnici. V  ní bylo v  roce 1996

zapsáno 22 dětí. Vyskytly se zde problémy s  netěsností radiátorových článků a s  opravou

dřevěných dětských lehátek.

Na všech nových školních budovách s  rovnými střechami se projevovaly soustavné

problémy se zatékáním, na což se muselo ročně vynakládat spoustu peněz z rozpočtu obce.

Sport

V obci působily současně dvě sportovní organizace Tělovýchovné jednoty 9. květen,

každá samostatně.

Sport pro všechny Albrechtice u Českého Těšína. V  této organizaci bylo v  roce 1996

vedeno 180 členů. Činnost provozována ve školních tělocvičnách i venku. Volejbal, atletika,

aerobic, pěší túry a podobně. Velkou výhodou pro tuto organizaci je úzká spolupráce se zdejší

základní školou (českou). Vyskytovaly se však značné problémy s  nedostatkem peněz na

pořádání různých akcí.

Potěšitelné bylo, že v  řadách této jednoty byli členové různých věkových kategorií, méně

radostné už však bylo to, že přestože činnost tohoto oddílu byla náležitě propagována ve

vývěsných skříňkách, figurovala v obci jako velká neznámá.

Oddíl kopané měl ve svých řadách 195 členů. Funkci předsedy vykonával bývalý

předseda národního výboru v  obci, Ing. Vladislav Šipula. Místopředsedou byl Delong Silvestr.

V oddílu kopané fungovala 4 družstva. Družstvo žáků a dorostu hrálo v  okresním přeboru s muži

v Moravskoslezské divizi, ve skupině E.

Kvůli nedostatku financí hrozilo i zde odstoupení z  výše jmenovaných soutěží. Sponzoři

nebyli tak štědří, aby to na sportovní činnost oddílu stačilo. Vždyť cena kopacího míče se

v současné době pohybovala ceně od 800 do 1000 Kč, levnější kopačky pro žáky (z gumy a

textilu) stály 300 Kč, pro dospělé od 1200 do 2000 Kč. Vybavení družstev dresy cca 12  000 Kč.
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Z těchto údajů, v  nichž není zahrnutý provoz jednoty, bylo nad lidské síly zajistit

životaschopnost bez finanční výpomoci obecního úřadu. Drobní sponzoři nebyli v  současné době

tak majetní, aby udrželi jednotu při životě. Obdobná situace byla v Autoklubu – minikár.  

Tělovýchova byla a bude potřebou člověka pro jeho život a rozvoj a neposlední řadě

odpoutávala zejména mládež od nicnedělání a od negativních jevů.      Dokumentace 3524.

Tělovýchovná jednota dolu Baník slavila ve 2. pololetí 1996 36 let od založení této

organizace.

Dvě vybraná fotbalová družstva (žáci a dorost) měla pozvání na návštěvu do Norska

v srpnu 1996, z  něhož však kvůli finančním potížím sešlo. Potřebné sponzorské krytí se

nedostávalo a většina rodičů této mládeže také na to neměla dost peněz, takže se uvažovalo o

pozvání Norů raději k nám.

Činnost komise životního prostředí

Program ochrany životního prostředí byl realizován tím, že bylo už z  větší části

dokončeno odkanalizování obce, podobně jako plynofikace. V  současné době probíhaly práce se

zaváděním plynu v  osadě Zadky a jednalo se o plynofikaci kolem Stonavské ulice, kde byl

problém s převedením plynovodu pod tělesem železniční trati a dále v  ochranném pásmu těžby

uhlí. Dále se pracovalo na programu odpadového hospodářství v  obci a na ochraně zemědělské

krajiny.

V období vegetačního klidu roku 1996 bylo sjednáno  s  havířovskou firmou provedení

údržby komunální zeleně (nutné ořezávky, odstranění uschlých stromů a náletů a dosazování

ozdobných stromů a keřů).

Komunální odpad byl odvážen soukromou firmou z  Českého Těšína z  popelnic, jimž

v současné době byly vybaveny všechny rodinné domy i sídliště, na skládku firmy DEPOS

v Horní Suché. Částečně byl také zajištěn separovaný sběr papíru z  části obce, kde fungovala

plynofikace. Sběr byl prováděn do zvlášť k  tomu určených igelitových pytlů, které se pokládaly

ke sběrným nádobám, odkud pak byly zvlášť odváženy. Mimo to byly po obci na vhodných

místech rozmístěny na odpad kontejnery, které využívali občané z  míst, kde nebyl dojezd

popelářským vozem možný. Další třídění odpadu je předmětem jednání. Byly v  obci činěny

kroky k založení sběrny surovin, byl už vytipován i pozemek, ale nenašel se zatím zájemce, který

by sběrnu provozoval.
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Péče ochraně zemědělské krajiny. Uvedenému úkolu věnovali členové komise nemalou

pozornost. Pečlivě se prozkoumávala každá žádost o povolení kácení stromů, aby nedocházelo

ke zbytečným škodám na zeleni v  obci. Sledovaly se i zaplevelené, neošetřované pozemky,

zjišťovali se jejich majitelé a byli pak upozorňováni na jejich povinnost, vyplývající ze zákona,

k zamezení rozsévání plevelů. Řešila se i stížnost občanů z  osady Bělehrad, kteří si stěžovali na

firmu Lamifrank, že tato spaluje ve svém kotli dřevotřískový odpad a tím zamořuje okolí. Došlo

k nápravnému opatření ke spokojenosti občanů. Šetřila se i stížnost občanů osady Paseky na

škody, způsobované okusem lesní zvěří na polních kulturách. Toto jednání v  zastoupení Lesů

České republiky (honební společnost), okresní komise životního prostředí a člena obecní komise

životního prostředí se uskutečnilo na místě samém s  posouzením vzniklých škod. Zde však

k dohodě nedošlo, poněvadž zástupci honební společnosti se ohrazovali tvrzením, že pozemky

majitelé nemají patřičně chráněné proti vniknutí lesní zvěře, proto se majitel, který utrpěl

největší škodu (poukousávané klasy na pšenici a pokousané bulvy krmné řepy) obrátil se

stížností k soudu a teprve pak obdržel jakousi nepatrnou náhradu.

Komise věnovala rovněž značnou pozornost k  sestavení připomínek k  návrhu

předloženého Územního plánu obce, který zpracovávalo Urbanistické středisko s  ručením

omezeným v Ostravě.

Komise schvalovala i umístění polního hnojiště pro Slezskou agrární společnost, která

hospodařila i na zdejším statku Bělehrad.

Bytová komise.

V roce 1996 začala pracovat opět bytová komise, když obec začal disponovat nově

vystaveným bytovým domem. Tato doporučila obecnímu zastupitelstvu ke schválení změněná

kritéria k  získání nájemného bydlení v  obecních bytech.  Uchazeči o byt byli seřazeni do

pořadníku dle stanoveného bodového systému. Kupříkladu byl-li uchazeč ženatý, získával 50

bodů, měl-li pracoviště (hlavní zaměstnání) v  obci 20 bodů, jednalo-li se o manželský pár 30

bodů a podobně. V komisi pracovalo 5 členů.      Dokumentace 3422.

Pojetí bydlení v současnosti vycházelo ze zásady, že každý občan musí nést odpovědnost

na zabezpečení svých bytových potřeb za součinnosti státu, obcí a všech účastníků trhu s  byty.

Stát se totiž vzdal své dřívější funkce investora nové vytové výstavby a současně i vlastníka
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bytového fondu. Nadále jen stanovoval legislativní rámec s  cílem dosažení tržního mechanismu

bydlení.

Současný stav bytů v   obci Albrechtice

Obec Albrechtice vlastnila v  roce 1996 12 bytů, z  nichž 12 bylo v  domě s pečovatelskou

službou a na přelomu roku 1996 a 1997 bylo dokončeno 57 bytových jednotek v  novém bytovém

domě. Mimo bytové jednotky, nacházející se v soukromých rodinných domcích se na území obce

nacházelo ještě 504 bytů ve správě Ostravsko-karvinských dolů – Bytservisu, 4 byty + 1 rodinný

domek patřící Českým dráhám, Státnímu statku Karviná příslušelo 6 bytů v  jednom bytovém

domě, Povodí Odry vlastnilo 2 rodinné domky (u přehrady) a pan Nevřela vlastnil 5 bytů.

Obci patřil ještě 1 byt zřízený v  objektu základní školy (české)  a v  objektu mateřské

školy v Rakovci rovněž 1 byt.

Činnost sboru pro občanské záležitosti v roce 1996

Již druhý rok úspěšně pracovala 15 členná komise. Připravovala akce pro děti, mládež a

nejstarší občany. Vítání občánků se uskutečnilo 7 krát a do Pamětní knihy obce bylo zapsáno 37

dětí. Současně s  tím bylo vždy spojeno kulturní vystoupení děti české a polské mateřské a

základní školy za účasti rodičů novorozeňat i hostů. Na závěr školního roku navštívili zástupci

komise uvedená školní zařízení v  obci s poděkováním za součinnost dětí a učitelského sboru na

přípravě a provádění kulturních vystoupení. Dětem byly věnovány při tom sladkosti.

Na závěr školního roku byly již tradičně zvány nejlepší děti z  obou místních základních

škol v doprovodu jejich ředitelů na besedu se starostou obce. Takto bylo pozváno dne 19.6.1996

celkem 11 dětí. Starosta obce dětem poblahopřál k  dosaženým výsledkům a předal jim dárky.

Členky komise připravily k této příležitosti občerstvení.

Na zahájení školního roku navštívil starosta obce obě místní školy a předal prvňáčkům

pamětní listy a dárečky.

V obřadní síni na obecním úřadě bylo uzavřeno v  roce 1996 14 sňatků, jímž byl dán

důstojný průběh s  doprovodem slavnostních skladeb, přednesených paní Wdówkovou a panem

Palowskim a básní, recitovaných děvčaty Bohuslavou Góralikovou, Ksenií Góralikovou nebo

Martinou Polednikovou.

U příležitostí životních jubileí navštívili členové jmenované komise 61 občanů, jimž byly

při tom věnovány dárkové balíčky v  ceně po 140 Kč, celkem za     8 540 Kč. V  průběhu roku
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byli rovněž 3 x navštíveni albrechtičtí občané, umístění v  domovech důchodců v  Karviné,

Petřvaldě, Orlové a Bohumíně a byly jim při tom předány balíčky a blahopřání. Dům

s pečovatelskou službou v  Albrechticích navštěvují členové komise v  doprovodu některých dětí

mateřských i základních škol, kde se pak prezentují s líbivým kulturním programem.

Dne 25.9.1996 se konalo v  sále Domu Polského svazu kulturně osvětového setkání

občanů starších 70 let, spojené s programem, v němž účinkovaly děti základních škol s hudebním

programem pana Iwaszka. Ke shromážděným promluvil i starosta obce, který mimo zdravice

seznámil účastníky se splněnými a plánovanými úkoly v  obci. Občerstvení připravily členky

komise s kuchařem panem Vladislavem Kowalczykem, který s komisí také úzce spolupracoval.

Úkolem komise bylo vytvářet mezi občany obce přátelské mezilidské vztahy.

       Dokumentace 3424, 3429 a 3440.

Činnost komise pro rozvoj obce

Komise pracovala s  9 členy, z  nichž v  průběhu roku byl 1 člen uvolněn kvůli jiným

povinnostem. Účast členů na jednáních byla průměrná. Práce komise se řídila svým plánem

práce, který vycházel z  koncepce rozvoje obce dle územního plánu a z  námětů a připomínek

obecní rady, zastupitelstva i občanů. Mimo jiné komise zaujala stanovisko k  výhledovému

rozsahu těžby uhlí dle nových záměrů důlních organizací, která se vztahovala hlavně na osadu

Nový Svět a Zadky. Komise navrhla, aby byl upřesněn rozsah vlivů poddolování na odtokové

poměry Stonávky v  severní části obce dle studie Technoprojektu Ostrava. Jednalo se o materiál,

který obec neměla k dispozici. 

Členové komise se sjednocovali v  názoru, aby byla veřejná zeleň a stávající rekreační

plochy v maximální míře využívány v souladu s  vhodnými úpravami, zejména v  areálu Zámostí

a sídliště.

Bylo navrhováno komplexní řešení odstavných ploch a parkoviště v  centru obce, na

starém sídlišti i u některých objektů občanské vybavenosti kvůli jejich současné nedostatečnosti.

 Byly kladeny požadavky na rekonstrukci rozvodné sítě nízkého elektrického napětí

v lokalitě na Zadkách.

Doporučovalo se výhledově provést plynofikaci rodinné zástavby na Stonavské ulici.

Nejdiskutovanější byla otázka určování lokalit pro zástavbu rodinných domků

v okrajových částech obce na nátlak občanů, když se jednalo vesměs o lokality bez inženýrských

sítí, hlavně bez kanalizace v  rozptýlené zástavbě. Tento způsob povolování se střetával hlavně
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s ekologickými aspekty. V  současné době byl tento problém řešen stavební uzávěrou, ale ani

členové této komise neměli v tom směru jednotný názor.

V roce 1996 došlo k  projektové připravenosti na plynofikaci osady Zadky, na jejíž

úspěšném provedení se společně podílely obce Albrechtice a Horní Suchá. Velký podíl na

přípravě investičního záměru a na jeho realizaci měl člen komise Ing. Vladislav Kaluža.

Členové komise provedli na popud stavebního úřadu obce pochůzky po některých

problémových objektech, při čemž zjistili:

1. Nepovolenou stavbu vyskladňovací rampy firmy Bednařík na starém sídlišti, spojenou

s plechovou halou, u níž nebylo provedeno odkanalizování dešťové vody, která stékala

před budovu samoobsluhy pana Miczky. Zde také přetrvávaly nevyřešené majetkoprávní

vztahy v souvislosti s restitucemi na bývalého majitele pana Nevřelu.

2. V souvislosti s  rozšiřováním a rekonstrukcemi telefonní sítě v  obci, prováděnou firmou

SPT Telecom, byly ponechávány na pozemcích jednotlivých rodinných domků i objektů

staré telefonní sloupy a vedení, většinou v dezolátním stavu, což nepřispívalo k  celkovému

vzhledu obce. Byla navržena prověrka možností likvidace těchto zařízení.

3. Provedenou fyzickou kontrolou odkanalizování rodinných domků na Rakovecké ulici byla

konstatována reálnost zpracované studie.

4. Poněvadž splašky od rodinných domků za železniční tratí jsou svedeny do příkopu podél

silnice u železničního mostu a zapáchají u frekventované komunikace, bylo upozorněno na

nezbytné provedení zatrubnění.

5. Pochůzkami se zjistilo, že jsou poškozovány dopravní značky. Například na Bělehradské

ulici a K  rozvodně chybí značení křižovatky  a v  mnoha případech jsou zničené nebo

poškozené tabule s označením názvů ulic.

6. Byla zjištěna nutnost, aby obec provedla opravy výtluků na obecních komunikacích.

Komise navrhla uvedené investice zahrnout do ekologických akcí, na něž bylo možno

získat dotace.

Členové komise pro rozvoj obce se zúčastňovali výběrových řízení na dodavatele staveb

v obci.
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Z komise vzešel požadavek, aby byly záměry dlouhodobě připravovaných investic

v předstihu před zpracováním jejich projektové dokumentace předkládány komisi kvůli možným

připomínkám nebo námětům.

Komise připravovala náměty k  informační a turistické mapce obce Albrechtice, která

bude mít za úkol posloužit pro lepší orientaci nových osídlenců a návštěvníků obce.

Zpráva o bezpečnostní situaci v obci

Bezpečnost a ochranu majetku občanů v  obci zajišťovala Policie České republiky,

obvodní oddělení v  Těrlicku. Funkci vrchního inspektora zde zastával major Drahoslav Fukala.

Občané měli možnost projednávat své záležitosti s  policisty každé pondělí na Obecním úřadě

v Albrechticích ve zde stanovených úředních hodinách od 8 do 17 hodin.

Místní záležitosti veřejného pořádku zabezpečovala obecní policie se čtyřmi strážníky. Po

odchodu velitele obecní policie pana Wawrzacze z  pracovního poměru byl novým velitelem

jmenován Petr Pazdiora. Občané měli možnost projednávat své podněty a připomínky s  těmito

strážníky každou středu od 16 do 17 hodin v jejich kanceláři v budově obecního úřadu.

Od ledna 1996 řešila obecní policie celkem 26 přestupků proti majetku. Jednalo se o

poškozování cizí věci – dopravního značení v  obci, zpětných zrcátek u zaparkovaných vozidel,

krádeže ovoce a květin ze zahrad občanů, rozbití oken v  obytném domě na starém sídlišti,

rozbíjení skla a vybavení v  restauračních zařízeních. Krádeže uhlí, dřeva a státní vlajky ze

stožáru byly předány k dořešení Policii České republiky, oddělení v Těrlicku.

Proti veřejnému pořádku bylo řešeno 38 přestupků. Vesměs se jednalo o rušení nočního

klidu a buzení veřejného pohoršení.

Na protialkoholickou záchytku v  Karviné muselo být převezeno 15 osob. Proti porušení

obecně závazné vyhlášky o chovu psů bylo zaznamenáno 43 přestupků. Do psího útulku bylo

odvezeno 19 psů. Ve 2 případech bylo zjištěno založení černé skládky, které však byly ve

stanoveném termínu odstraněny. Bylo zjištěno 11 případu porušení obecně závazné vyhlášky

vypalováním trávy a pálením listí. Dále bylo zjištěno 90 případů porušení dopravních předpisů.

V roce 1996 bylo řešeno 6 případů požívání alkoholických nápojů osobami mladšími než

18 let a 7 případů podávání alkoholu osobám mladším než 18 let. Policii České republiky bylo

předáno 7 hledaných osob, které byly zadrženy na území obce. V  kradeném vozidle byly

zadrženy a vyšetřovateli Policie České republiky předány 2 osoby. Sociální komisi okresního
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úřadu byly předány 2 případy zanedbání výchovy dítěte a povinné školní docházky ze strany

rodičů. Obecní policie rovněž zajistila 3 osoby z  Albrechtic podezřelé z  krádeží autorádií. Při

výkonu služby byli strážnici fyzicky napadeni ve 3 případech, z  nichž jeden případ útoku byl

řešen u soudu jako trestný čin.

Přestupková komise obecního úřadu řešila do 11.11.1996 celkem 46 případů přestupků,

z toho za 1. pololetí 1996 33 případů, což byl evidentní nárůst ve srovnání s  rokem 1995, kdy

bylo projednáno 47 přestupků a za 1. pololetí 17.

Přestupků proti občanskému soužití bylo (v roce 1996) 19, přestupků proti majetku 9, proti

veřejnému pořádku 10, porušení obecně závazné vyhlášky 1, v  oboru zemědělství, rybářství a

myslivosti 1, v  oboru podnikání 1, v  oboru spojů 1, proti ochraně před alkoholismem a jinými

toxikomaniemi 2. Jeden přestupek komise zastavila a 1 postoupila k vyřízení příslušnému úřadu.

Přehled trestných činů v   roce 1996 (do 11.11.) a srovnání s   rokem 1995

1996 1995

- útok na veřejného činitele § 155, 156    1    3

- maření výkonu úředního rozhodnutí § 171    1    2

- výtržnictví dle § 202    2    0

- zanedbání povinné výživy § 213    7    5

- ublížení na zdraví § 221    5    6

- vydírání dle § 235    1    0

- porušování domovní svobody dle § 238   1/1    2

- znásilnění dle § 241    0    2

- pohlavní zneužívání dle § 242

- krádež dle § 247   3/12   5/10

- poškozování cizích práv dle § 257     1     0

- neoprávněné užívání cizí věci § 249     0     2

- podvody § 250     0     1

odloženo dle ustanovení § 159 trestního řádu     3     4

Dokumentace 3420 – 2, 3424.

Zemědělství průmysl

Zemědělská výroba
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Slezská agrární společnost s  ručením omezeným, Český Těšín hospodařila

v Albrechticích v  roce 1996 na 270 ha zemědělské půdy. Tato společnost obhospodařovala

v uvedeném období celkem 570 ha na katastru Albrechtic, Louk, Stanislavic, Stonavy a Těrlicka.

V roce 1996 pracovala se 20 zaměstnanci, z nichž 3 byli techničtí pracovníci.

Živočišná výroba

Průměrné stavy dobytka v roce 1996:

Dojnice 89 kusů, březí jalovice 11 kusů,

jalovice chovné 59 kusů, hovězí žír 30 kusů,

telata 57 kusů.

Produkce mléka v roce 1996 od 89 krav 369 985 litrů, což je průměr  4 157 na dojnici.

Sklizeň v   roce 1996:

Celkem průměr 

Řepka jarní   9,9 ha   150,48 q =   15,2 q

ječmen ozimý 64,49 ha 1004,00 q   15,33 q

pšenice ozimá 62,09 ha 2164,00 q   34,86 q

ječmen jarní   8,2 ha   162,00 q   19,75 q

kukuřice na siláž 63,8 ha 5175,00 q   81,11 q

louky   3,4 ha   571,00 q 168,00 q

pastviny 24,5 ha 4287,59 q 175,00 q

víceleté pícniny 31,83 ha 5856,7 q 184,00 q

celkem bylo oseto    269,21 ha.

Celková spotřeba hnojiv v čistých živinách N, P, K na 1 ha:

N = dusík 68 kg, P = fosfor 17 kg, K = draslík 17 kg = 102 čistých živin.

Strojový park:
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V roce 1996 zůstal strojový park více méně stejný, jako v  roce 1995. V  souvislosti se

snižováním stavu zaměstnanců však docházelo k  situaci, že nebylo možno strojový park plně

využívat.

Přehled použitých přípravků k   ochraně rostlin v   roce 1996:

1. Jarní řepka na 9,9 ha a) proti plevelům Zentagran 2 kg/1 ha (20 kg)

b) proti živočišným škůdcům Decis 2,5 

    ZC 0,3 litru (3 litry)

2. Ječmen ozimý na 65,5 ha:

a) proti plevelům Aminex Pur 3 litry/ha (196 litrů)

Starane 0,3 litru (20 litrů)

b) choroby patek stébel Fundazol 0,5 kg (33 kg)

c) na choroby listů a klasů  Tilt 250 EC 0,5 litru (33 litrů)

3. Pšenice ozimá 62 ha:

a) na plevele Glean 75 DF 20 gramů (1,25 Kg)

b) na choroby stébel Fundazol   0,5 kg (jako u ječmene) (31 kg)

c) na choroby listů a klasů  Tilt 250 EC       0,5 litru(31 litrů)

4. Ječmen jarní  8,2 ha:

a) proti plevelům Aminex Pur 2,5 litrů/na 1 ha (20 litrů)

Loutrel 0,35 litrů/na 1 ha (3 litry)

b) na choroby listů a klasů   Tilt 250 Ec 0,5 litrů/ha (4,5 litrů)

5. Kukuřice na siláž 63,8 ha:

a) na plevele Titan 25 DF 50gr/ha (3,2 kg)

Banvel  480 0,4 litru/ha (26 litrů).

Plíseň okurková

I v roce 1996, podobně jako už řadu let dříve (kdysi známá nebyla) byly listy okurkových

porostů napadeny plísní okurkovou, která se k  nám údajně rozšířila z  Balkánu. Pěstitelům

nadělala nemalé starosti (s postřiky) a samozřejmě také škody na výnosech.  Dokumentace 3551.

Veterinární opatření
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Také v roce 1996 se provádělo v  obci povinné očkování psů proti vzteklině v  souladu se

zákonem o veterinární péči. Očkování si majitelé psů byli povinni hradit. Svody psů byly

stanoveny na 16.5.1996 do 3 míst v obci, podobně jako loni.      Dokumentace 3421.

Vakcinace lišek

Na podzim roku 1996 se prováděla vakcinace lišek proti vzteklině, na což byla

z bezpečnostních důvodů upozorňována veřejnost v  novinách, aby nemanipulovala s  volně

položenými návnadami, zejména děti.            Dokumentace 3454 – 5.

Opatření proti šíření nemoci „šílených krav“.

V souvislosti s  veterinárním nařízením proti šíření nemoci „šílených krav“ byl vydán

okamžitý zákaz zkrmování masokostních a kostních mouček tuzemského i zahraničního původu.

Zákaz zkrmování platil pro všechny druhy přežvýkavců domácích i divoce žijících.

     Dokumentace 3421.

Veterinární opatření proti brucelóze.

Kvůli mimořádnému veterinárnímu opatření k  zamezení šíření brucelózy zajíců vydal

Okresní úřad v Karviné všem podřízeným úřadům příslušná nařízení.      Dokumentace 3423.

Opatření proti zaplevelování pozemků.

Také v  roce 1996 byli majitelé půdy upozorňováni komisí životního prostředí na

povinnost ochrany jejich pozemků a porostů před škůdci a jejich zaplevelováním, což vyplývalo

z příslušného zákona, jehož nedodržování se čím dál více rozmáhalo. Lidé vlastnili pozemky a

neobhospodařovali je někdy z  pohodlnosti a nejednou už i kvůli stáří. Když byli mladí a měli

chuť na poli pracovat, byly jim pozemky tehdejším režimem nuceně vzaty do podnájmu. Po

rozpadu zemědělského družstva nebo později statku, jim byly pozemky, zejména ty neatraktivní,

vráceny a tak se najednou dostávali do svízelných situací, do rozporu se zákonem, jehož

neuposlechnutí bylo trestné.        Dokumentace 3422, 3453.

Zvýšení cen zemědělské půdy.
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S platností od 1.1.1996 došlo ke zvýšení cen zemědělské půdy.      Dokumentace 3431.

Inzerát na prodej jalůvky.      Dokumentace 3517.

Další chov koní v   Albrechticích.

Vnuk bývalého majitele zbytkového statku v  Albrechticích, Ing. Stanislav Nevřela,

umožnil formou pronájmu části svého majetku chov koní na statku Bělehrad. Koncem roku 1995

pronajal zájemci a takovýto chov koní panu Janu Valovičovi stáj a některé pozemky v  blízkosti

farmy, potřebné k chovu.

V roce 1996 zde bylo ustájeno celkem 6 koní, z  toho 2 pracovní, 2 mladé a 2 anglické

plnokrevníky.

V říjnu roku 1996 byla poprvé v  obci zahájena akce „Hubertova jízda“ i s  účastí cizích

chovatelů z  Karviné – Darkova a jiných, na pozemku západně od farmy Bělehrad. Favoritem

akce byl kůň Heliska z albrechtické stáje v sedle s panem Janem Valovičem. Při té příležitosti byl

odstartován 20 minutový dostihový program i s  překážkami, u níž nechyběla ani lokální

Stonavská televize. Ukázky z této akce pak byly vysílány od 25. do 31.X.1996.

         Video č.1.

Nyní je třeba doufat, že se i v  naší obci bude dál rozvíjet ušlechtilá myšlenka chovu

tohoto krásného zvířete, které u nás málem vyhynulo, díky překotnému vývoji v  zemědělství

v období takzvané socializace vesnice ve 2. polovině tohoto století.

        Hubertova jízda, videozáznam 1.

Přehled podnikatelských subjektů v Albrechticích od roku 1991 do 1995

Rok 1991 1992 1993 1994 1995

Celkem   35   57   24   16    2

z toho fyzické osoby   28   35   15     6    0

 právnické osoby     7   22     9   10    2

Ve výše uvedené tabulce se jedná o přírůstky v  jednotlivých letech. Ke 30.6.1996 bylo

v obci v  evidenci celkem 155 podnikatelských subjektů, z  tohoto 101 fyzických osob. Součty

77



však nemusí souhlasit, protože mohlo dojít k  bankrotu, či zrušení některých podnikatelských

subjektů. Příslušná evidence o zrušení podnikatelských subjektů nebyla k dispozici.

Výše uvedené údaje jsou z Registru firem České republiky, z databáze EOTEL (celostátní

informační sítě).

Mezi právnické osoby jsou zařazeny – společnosti s ručením omezeným, 

akciové společnosti,

veřejné obchodní společnosti

a komanditní společnosti.

Všechny jsou vedeny v obchodním rejstříku.

Fyzické osoby – mezi ně byly zařazeny jen ty se živnostenským listem.

Některé podrobnější údaje o provozovnách v obci

Firma Stonal  s  ručením omezeným zřídila v  prostorách někdejšího chléva na Důlském

provozovnu, zaměřenou na zpracování odpadu AlFe vodičů a kabelů. I když tato firma se

původně zaměřila na uzenářské výrobky se sídlem v  Karviné, zřídila v  roce 1992 tuto vedlejší

provozovnu na Důlském. Odpad byl nakupován u různých elektrotechnických podniků v  okrese

Karviná, ale i v  širším okolí až ve Valašském Meziříčí, a dovážen sem ke zpracování. V  tomto

oboru podnikání panovala v  současné době značná konkurence, proto se odpad získával až ze

vzdálených míst. Ve zdejší provozovně byly k  dispozici dva stroje, jeden na vytahování

ocelových drátů zevnitř hliníkových kabelů a druhý k  rozřezávání a zbavování igelitových obalů

kabelů. Takto vytříděný odpad se pak balíkoval na k  tomu určeném stroji a odvážel se pak do

hlinikárny v Rýmařově.

Firma zahájila provoz zprvu se 4 zaměstnanci v  roce 1992 a v roce 1996 zaměstnávala již

cca 70 zaměstnanců (v celé firmě).

Ředitelem této společnosti byl Ing. Lešek Koch ve spojení se dvěma společníky,

Františkem Szatanikem a Tadeášem Kochem.

Firma ETA MORAVA  s  ručením omezeným – velkoobchodní sklad u Hlavní ulice

v Albrechticích (bývalé nákupní středisko), popisné číslo 700. Uvedená společnost otevřela zde

v roce 1996 vzorkovou prodejnu s  nabídkou výrobků firem ETA, MORA, CALEX a další.

Prodejní doba zde byla v pondělí až do pátku od 8 do 15,30 hodin.
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Firma Hans –Mode, společnost s ručením omezeným.

Zahájila v Albrechticích činnost 12.11.1993 v zakoupeném domku (rodinném) na Dubové

ulici 497 a později i na Hlavní ulici 450. Dne 1.10.1997 zahájila provoz i v  prostorách

odkoupené bývalé hasičské zbrojnice (její jižní části).

Firma zahájila činnost s  5 zaměstnanci šitím společenské dámské konfekce. Počet

zaměstnanců postupně rostl do 2. pololetí 1995 na 20. Pracovnice byly převážně z Albrechtic, ale

některé i z Havířova. Výrobní kapacita dosahovala v té době cca 1000 kompletů měsíčně.

Prodejna Drogerie – kosmetika, foto, barvy a laky  zahájila provoz v  přízemí jižní části

objektu restaurace na nové sídlišti od 21.10.1996, jako pobočka sítě specializovaných prodejen

firmy Gave z Havířova.

Ovocný sad

Ing. Pavel Chmiel, bytem v  Havířově – Životicích na ulici Padlých hrdinů, založil 12 ha

sadu ovocných stromků na pastvinách západně od statku Bělehrad. Výsadba na tomto pronajatém

pozemku byla zahájena 9.5.1996.

Lesní správa v Albrechticích

Zde nedošlo k  žádné změně nové reformy lesní správy, o níž je zpráva v  zápise za rok

1994 v obecní kronice, ani v  zastoupení zdejšího správce, ani v  hospodaření v  lesích. Změněny

však byly provozní hodiny ve čtvrtek od 13 do 15 hodin, kdy zde byl v  kanceláři v  budově

bývalého národního výboru na Kostelní ulici dosažitelný správce polesí.

Ke změnám došlo v  rozloze lesních porostů polesí, když v  rámci restitucí bylo původním

majitelům (soukromníkům) vráceno ke 31.12.1996 10,1014 ha lesa  do užívání a 54,0815 ha lesa

bylo převedeno.

Služby

Zdravotní středisko
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Oddělení a ordinační hodiny ve zdejším zdravotnickém středisku: 

Praktičtí lékaři MUDr. Barbara Monczková ordinovala v  roce 1996 vždy v pondělí, úterý,

čtvrtek a v pátek od 7 do 12 hodin a ve středu od 12 do 16 hodin (především pro zaměstnané, bez

nemocenského lístku).      Dokumentace 3423 a 3477.

MUDr. Ján Maťko ordinoval vždy v  pondělí a úterý od 15 do 17 hodin, ve středu od 6 do

9 hodin, v pátek od 13 do 15 hodin a ve čtvrtek od 12 do 14 hodin, s platností od 16.5.1996.

Na dětském oddělení ordinovala MUDr. Lydie Machandrová vždy v  pondělí od 8,30 do

11,30 a od 12 do 14,30 stejně jako v  úterý, čtvrtek a v  pátek, ve středy vždy od 8,30 do 10,30

hodin.

Ženský lékař zde ordinoval MUDr. T. Šoustek jednou týdně v úterý od 8 do 13,30 hodin.

Ve stejné ordinaci jako ženský lékař ordinoval taktéž v  úterý odpoledně od 14 do 16

hodin ortopéd MUDr. Jan Korda.

Ve zdejším rehabilitačním středisku pracovala Elžběta Baranová, vždy v  pondělí od 7 do

15 hodin, v úterý a ve čtvrtek od 7 do 14 hodin, ve středu od 10,30 do 17 hodin a v  pátek od 7 do

13 hodin.

V lékárně, umístěné v  přízemí zdravotnického střediska pracovala, Mgr. Eva Kalinová

vždy v pondělí od 8 do 12 a od 12,30 do 17 hodin, v  úterý a ve středu od 8 do 12 a od 12,30 do

16,30 hodin a ve čtvrtek a v pátek od 8 do 12 a od 12,30 do 15 hodin, s platností od května 1996.

Tato lékárna nabízela v  Albrechtických listech inzerátem volné pracovní místo

laborantky.      Dokumentace 3421.

Ve zdejší zubní ordinaci pracovala paní MUDr. Jaroslava Vichrová podobně jako loni,

s tím rozdílem, že si pacienti museli na některé zákroky doplácet v  souvislosti s  požadavky

zdravotnické pojišťovny.      Dokumentace 3457.

Převedení místního zdravotního střediska na obec

V roce 1996 probíhala vážná jednání o převedení místního zdravotnického střediska od

nemocnice s  poliklinikou v  Českém Těšíně na obec. Nicméně však definitivní rozhodnutí bylo

přesunuto na rok 1997.      Dokumentace 3463.

Provozovny
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Prodejna papíru, drogistického zboží, semena, šroubky i svršky byla dána do provozu od

listopadu 1996 nájemcem Dělnického domu a současně držitelem firmy Klimszou z  Havířova.

Prodejna vznikla renovováním místnosti ve dvoře Dělnického domu a měla k  dispozici opravdu

široký výběr drobného zboží. Vedoucí prodejny byla G. Kozubková. Prodejní doba od pondělí do

pátku od 8 do 18 hodin a v soboty od 8 do 12 hodin.

Na podzim roku 1996 zahájil výrobu a prodej korbáčků z  ovčího sýra pan Libor Drobný,

v pronajatých suterénních prostorách domu popisné číslo 404 na starém sídlišti v Albrechticích.

Sklad a prodej krmiv a hnojiva

V prostorách u rodinného domku pana Zajace v  osadě Zadky v  Albrechticích zahájil od

května 1996 skladování a prodej krmiv a hnojiv majitel uvedeného domku.

Karosárna

Karosárnu provozoval pan Jan Chmiel u svého rodinného domu, nabízela nadále své

služby zákazníkům inzerátem v Albrechtických listech.      Dokumentace 3420.

Dekorativní nástřiky a montáže žaluzií

Firma LABR nadále inzerovala své služby dekorativních nástřiků v  interiérech, jakož i

montáže žaluzií v  Albrechtických listech. Sídlo firmy se nacházelo v  Albrechticích na Hornické

ulici 659.        Dokumentace 3420, 3422.

Klempířství a pokrývačství

Prováděl pan Petr Hošťovecký, bytem na Jarní ulici 500 v Albrechticích.

Čištění a kontroly komínů

V roce 1996 zajišťovala nadále čištění a kontroly komínů v  Albrechticích firma Emila

Morávka, KOMEX z Českého Těšína. U plynofikovaných domků se prováděla kontrola výduchů

komínů 2 x ročně. Za každou prohlídku platil majitel domku 30 Kč.      Dokumentace 3462.

Autobazar
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Od 1.6.1996 zahájen provoz v areálu parčíku Dělnického domu v Albrechticích, který byl

k tomu účelu vkusně upraven. Název firmy byl odvozen ze zkratek příjmení majitelů a to pana

Jikla a Karopa na „Jikar“. Provozovatelem zdejšího autobazaru byl pan Jiří Klimsza  z  Havířova.

Zprostředkovatelem prodeje a současně spolumajitelem firmy Karop v  Havířově byl pan Karop,

který zajišťoval nákup, dovoz i ostrahu autobazaru v  Albrechticích. Zprvu se ve zdejším

autobazaru objevilo 7 „nablýskaných“ aut zahraničních značek. Tato provozovna byla ještě téhož

roku v září uzavřena pro neefektivnost.      Dokumentace 3602.

Firma ČEKOTRADE

Majitel firmy, pan Česlav Kolek z  Albrechtic, dále rozšířil a zdokonalil provoz. Ve

vedlejším skladu v  Horní Suché upravil skladovací prostory, dále rozšířil sortiment nabízeného

zboží alkoholických i nealkoholických nápojů, kávy a cigaret o křupky Chips, smetanu do kávy,

ořechy, tyčinky a koření Podravka. Dále zkvalitnil služby zákazníkům, obnovil vozový park a

zakoupil další počítačovou techniku. To vše v roce 1996.

Prodejna obuvi

Prodejnu obuvi otevřela od pololetí 1996 paní Irena Rybská v  pronajaté přízemní

místnosti hasičské zbrojnice na Obecní ulici. Kvůli slabému obratu byla na podzim téhož roku

prodejna zrušena.

Zakázkové krejčovství a střihová služba

Provozovnu zakázkového krejčovství a střihové služby otevřela v  roce 1996 paní

Drahomíra Byrtusová na Rakovecké ulici 689 v Albrechticích.

Prodejna zákusků

Firma Maria Ostřizová zahájila na podzim roku 1996 prodej zákusků, včetně objednávek

v zahradní restauraci „Gumok“ na novém sídlišti.

Řeznictví a potraviny
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Od 2.4.1996 byl zahájen provoz v  prodejně řeznictví a  potravin, zvané u Jakuba na

Hornické ulici v  Albrechticích, popisné číslo 663. Prodejna se nachází na novém sídlišti,

v suterénu obytného bloku, kde se dříve nacházela prodejna potravin.

Řeznictví Jednoty – Jedność

Prodejna masa a uzenin v  levé části nákupního střediska v  Albrechticích, patřící

spotřebnímu družstvu Jednota – Jedność, ukončila provoz koncem července 1996, v  souvislosti

s postupujícím krachem tohoto družstva.      Dokumentace 3481.

Provozovnu prodeje masa a uzenin zde obnovil 17.10.1996 nový nájemce, pan Jiří

Klimsza z Havířova, tentýž podnikatel, který má v pronájmu albrechtický Dělnický dům.

Prodejna domácích potřeb

V březnu 1996 otevřela provoz v  suterénních místnostech, jižně od výše uvedené

prodejny masa, uzenina potravin u Jakuba na Hornické ulici na novém sídlišti v  Albrechticích,

paní Drahomíra Hussová. Provozovna, označena jako BETINA kuchyňka, nabízela především

drobné domácí potřeby z  plastických hmot. Provozovatelka byla z  Českého Těšína. Provozní

doba zde byla od pondělí do pátku od 8 do 17 hodin a v sobotu od 8 do 12 hodin.

Fitness club A + A

Od poloviny května 1996 zahájila činnost po dohodě s  ředitelem zdejší nové základní

školy v pronajatých prostorách u tělocvičny posilovna pánů Vaculíkových.

Fitcentrum bylo vybaveno kvalitními posilovacími stroji. Nacházel se zde i bar, v  němž

se podávaly různé nápoje a výrobky vhodné k posilování.

O posilovnu byl velký zájem, zejména mezi dospívající mládeží.Jako vstupné na 1 den se

platilo 20 Kč. Permanentní měsíční vstupenka stála 200 Kč. Ve všední dny bylo otevřeno od 15

do 21 hodin i v sobotu.      Dokumentace 3421.

Videozáznam vysílala o této posilovně Televize Local – Stonava od 6. do 12. prosince

1996.      Videokazeta číslo 1.

Právní poradna
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V budově obecního úřadu nadále působila i v  roce 1996 právní poradna, vždy v  pondělí

od 15 do 17 hodin. Úřadovala zde JUDr. Marcela Žoričová z Havířova. 

       Dokumentace 3420, 3422.

Rozvoz propan – butanu

V Albrechtických listech číslo 1/1996 byl uveřejněn jízdní řád rozvozu a prodeje propan-

butanu v obci na rok 1996.      Dokumentace 3420.

Pohřební služba

Poněvadž pohřební služby neměly v  obci svého provozovatele, byli nuceni občané

Albrechtic obracet se ve věcech posledních člověka na tyto služby v  okolí, zejména v  Havířově

nebo Karviné. Dříve zařizovala výkopy hrobů a převozy zemřelých provozovna Obecního úřadu

v Třanovicích prostřednictvím pana Nováka i v naší obci, ke spokojenosti našich občanů. Po jeho

náhlém úmrtí však nebylo vhodného nástupce, podobně jako albrechtičtí hrobaři vymřeli po

dřívějším Janu Delongovi a Jindřichu Szurmanovi.

Správu albrechtických hřbitovů (katolického, nyní komunálního a evangelického) měl

v kompetenci albrechtický obecní úřad. Například přidělování hrobových míst, poplatků z  nich,

údržby a podobně.      Dokumentace 3421.

Dům s pečovatelskou službou 

V roce 1996 byly slavnostně otevřeny 2 nové byty úpravou domu s  pečovatelskou

službou v Albrechticích. Ke slavnostnímu předání do užívání došlo 6.12.1996. Adaptační práce

prováděla firma KELSTA z  Karviné s  ručením omezeným. Dvě nové obytné místnosti se

podařilo získat stavební úpravou společné kuchyně a společenské místnosti. Vznikly tak 2

malometrážní bytové jednotky s  vlastním sociálním zařízením a s  předsíňkou. Jeden z  těchto

bytů byl přizpůsoben k  obývání tělesně postižené osobě. Je v  něm zařízen všude bezbariérový

přístup, umístění madel ve stěnách, snížené zásuvky a vypínače na elektřinu, speciálně upravené

umyvadlo a WC, umožňovalo bezproblémový pohyb i invalidní osobě na vozíčku. Do těchto

dvou nových bytů se nastěhovala paní Anna Stehlíková a paní Lydie Schreiberová.

    Videozáznam číslo 2.  Dokumentace 3424.

Inzeráty
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Obecní úřad v Albrechticích nabízel formou inzerátu místnost v přízemí

požární zbrojnice na Obecní ulici v Albrechtických listech číslo 2/1996.      Dokumentace 3421.

Stejně tak nabízel odprodej nepotřebného nábytku z majetku obce a dalších věcí.

     Dokumentace 3422.

Poplatky

Daň z  nemovitostí měli v  roce 1996 sníženou majitelé rodinných domků ti, kteří v  tom

roce přešli na ekologický způsob vytápění plynem.      Dokumentace 3424.

Změna pracovní doby

V souvislosti s  přesuny pracovních dnů o vánocích 1996 došlo z  příkazu starosty obce

k úpravám pracovní doby uvnitř obecního úřadu. Úřední den z  pondělí 23.12.1996 byl přesunut

na pátek 20.12.1996 s pracovní dobou jako v pondělí. V pondělí 23.12.1996 pak zůstala pracovní

doba povinná jako v  pátek, to je od 8 do 13 hodin. V  úterý 31.12.1996 byla pracovní doba

povinná od 8 do 12 hodin.

Separovaný sběr odpadu

V roce 1996 nabyl separovaný sběr domácího odpadu v  naší obci konkrétnější podobu.

V první etapě byl zahájen separovaný sběr papíru a kartónů z  domácností i od podnikatelů od

června. Každou 1.středu v  měsíci měli občané možnost do rozdaných černých igelitových pytlů

s firemním označením složit papírový odpad ke svým popelnicím, pouze však v  části obce, kde

již byla provedena plynofikace. Na sídlišti k  tomuto účelu sloužily kontejnery o objemu 1  100

litrů.      Dokumentace 3421.

Černé foliové pytle byly po vyprázdnění vráceny zpět pokud nebyly poškozeny, v  tom

případě byly nahrazovány novými.   Dokumentace 3421-2.

V tomtéž roce byl separovaný odvoz odpadů rozšířen o akumulátorové baterie.

     Dokumentace 3424.

Od 15.9.1996 bylo v  obci zavedeno vyprazdňování popelnic, označených jen žlutou

páskou s obecní  znakem, kterou obdrželi všichni občané, kteří měli zaplacenou splátku za odvoz

v příslušném roce.      Dokumentace 3423.

Složenky k  zaplacení poplatku za odvoz komunálního odpadu rozesílal obecní úřad

občanům poštou.      Dokumentace 3424.
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V dokumentaci 3423 je vyznačen graf produkce komunálního odpadu v  Albrechticích za

1. pololetí roku 1996 (z popelnic a kontejnerů).

Malý pohraniční styk

Po dlouho očekávané době došlo po mezinárodní dohodě mezi Českou republikou a

Polskem v roce 1996 k  uvolnění takzvaného malého pohraničního styku, který platil pro 15 km

pásmo po obou stranách státní hranice, kterou bylo takto možno překročit po předložení

občanského průkazu.      Dokumentace 3458.

V té souvislosti došlo i k  otevření řady menších hraničních přechodů, čímž se jejich siť

značně rozšířila.      Dokumentace 3461.

Ceny

V důsledku inflace ceny zboží dále rostly například:

Výrobky z   mouky:

Žitný chléb (tmavý) cihla 1 kg/12,5 Kč

     (v listopadu tentýž chléb stál již) 1 kg/16,9 Kč

pšeničný chléb (v květnu)           6,6 Kč

chléb krupičný (v květnu)         11,9 Kč

chléb žitný (v květnu)           6,8 Kč

chléb konzumní (v březnu)         10,0 Kč

rohlík obyčejný (1 kus)           1,0 Kč

veka grahamová           6,9 Kč

piškoty dětské (140g)  (v březnu 9,3 Kč)           9,8 Kč

listové těsto  (v květnu 13,9 Kč)         14,8 Kč           

nudle řezané         12,3 Kč

oplatky zlaté (Opavia)           12,3 Kč

nudle (plátky)         18,9 Kč

Goldfischli (sušenky rybičkového tvaru se sezamem)      17,0 Kč

Cukrovinky: 

Čokoláda na vaření 100 g                   17,1 Kč
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Nutela (nugátový krém)          53,8 Kč

křupky Teddy Pop          37,9 Kč

pralinky rumové          14,9 Kč

milánská směs (čokoládové bonbóny)          10,8 Kč

vánoční kolekce        120,9 Kč

mléčná čokoláda 100 g          26,5 Kč

Mlýnské výrobky:

pšeničná mouka hrubá 1 kg            8,8 Kč

polohrubá mouka 1 kg            9,0 Kč

hladká mouka 1 kg            7,9 Kč

ovesné vločky 0,5 kg            8,0 Kč

Mléčné výrobky:

sýr tavený Šumava (1 kus)            4,7 Kč

tavený sýr Lučina 62,5 g  (v dubnu)   8,4 Kč

        v květnu již   9,2 Kč

tvarůžky   8,8 Kč

sýr Frico 18,25 Kč

sýr tavený Javorina (trojúhelníčky, sada) 33,6 Kč

tvaroh měkký 250 g 12,8 Kč

sýr tvrdý (cihla) 1 kg           103,0 Kč

mléko polotučné 1 litr (začátkem roku 10,5) pak 11,6 Kč

šlehačka (1/4 litr) 12,3 Kč

jogurt bílý (400 g) 14,2 Kč

Rama margarin 0,5 kg 27,9 Kč

jogurt Danone (0,5 litr) 17,2 Kč

tatarská omáčka (1/4 litr) 15,9 Kč

Maso, masné výrobky:

vepřový krček 1 kg 92,0 Kč

vepřové koleno 19,45 Kč

kuře celé 1 kg 45,9 Kč

kuře čtvrtky 1 kg 56,0 Kč
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filé ze sleďů 20,7 Kč

filé z makrel 31,1 Kč

filé balíčkované 71,15 Kč

uzené klobásy 1 kg           109,0 Kč

jelita 1 kg 43,0 Kč

tlačenka libová l kg 97,0 Kč

Ostatní potraviny a pochutiny:

hořčice plnotučná   7,7 Kč

olej Vegeta (0,7 litru) 30,7 Kč

olej Lukana (0,7 litru) 19,4 Kč

olej zlatý (0,7 litru) 29,1 Kč

pokrmový tuk Perla 0,5 kg 20,9 Kč

pokrmový tuk Planta 220 g   9,9 Kč

bujon hovězí (72 g) 13,5 Kč

hrách loupaný (0,5 kg)   7,1 Kč

rýže dlouhá (1 kg) 20,8 Kč

cukr moučka (1 kg) 23,6 Kč

kakao, prášek (100 g) 12,5 Kč

paprika, lusky kapie (1 kg) 86,0 Kč

mandarinky (1 kg) 32,0 Kč

citrónka, šťáva   8,6 Kč

pivo Radegast 10° (0,5 l)   6,5 Kč

pivo Radegast, černé (0,5 l)   6,7 Kč

pivo Radegast 12° (0,5 l)   8,8 Kč

sádlo domácí (1/4 kg) 11,5 Kč

puding opavský, prášek   2,0 Kč

puding jahodový   2,6 Kč 

puding višňový   2,9 Kč

puding citrónový   2,6 Kč

puding pomerančový   2,0 Kč

mandle (1 sáček) 15,9 Kč

88



šampaňské – sekt Venuše (1 litr)           112,0 Kč

toaletní papír (1 rolka)   5,1 Kč

zubní pasta 19,3 Kč

prací prášek Azur (velké balení)           124,0 Kč

mýdlo koupelové 1 kus   9,9 Kč

prášek Namo (namáčecí)   9,5 Kč

porcelánový růžový hrníček (1 kus)           260,0 Kč

hořčice obyčejná (2dc) ve sklenici   7,5 Kč

Alpa (1 litrová sklenice)           120,0 Kč

jetelová trávní směs (semeno, 1 kg) 90,0 Kč

sazenice salátu jarního, pikýrovaná (1 kus)   0,8 Kč

Srovnávací tabulka z  Hlasů Havířova o různě požadovaných cenách za zboží v  různých

prodejnách.       Dokumentace 3480

Další výstřižky z novin o cenách viz dokumentace 3456, 3460, 3465-6, 3467-9, 3471

V souvislosti se zvyšováním cen mnozí „obchodníci“ chytračili a vystavovali často zboží

bez cenovek v  domnění, že nalákají zákazníky, avšak opak byl pravdou, poněvadž tento krok

nevzbuzoval u zákazníků důvěru.      Dokumentace 3483.

Leták firmy Falco s uvedenými cenami nábytku.      Dokumentace 3472.

V říjnu 1996 došlo ke zvýšení cen benzínu a motorových olejů.      Dokumentace 3476.

Průměrné výdělky

V roce 1996 dosahovaly průměrné měsíční výdělky dělníků cca 8 171 Kč. Nejlépe na tom

byly bezdětné rodiny, u nichž činil průměrný čistý měsíční příjem cca 6  865 Kč, zatím co u rodin

s více dětmi příjem klesal až pod 2 100 Kč (dle počtu dětí).      Dokumentace 3470.

V souvislosti s  tím došlo od 1.10.1996 ke zvýšení částky životního minima k  zajištění

výživy a ostatních potřeb občanů a měsíčně činily:

a) 1410 Kč, jednalo-li se o dítě do 6 let věku

b) 1560 Kč u dětí od 6 do 10 let

c) 1850 Kč u dětí od 10 do 15 let

d) 2030 Kč pro nezaopatřené dítě od 15 do 26 let 
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e) 1920 Kč u ostatních občanů.

K zajištění nezbytných nákladů na domácnost činila měsíční částka:

a) 970 Kč u jednotlivce

b) 1270 Kč, žily-li v domácnosti 2 osoby, 

c) 1570 Kč, žily-li v domácnosti 3 nebo 4 osoby a

d) 1770 Kč, bylo-li v domácnosti 5 nebo více osob.      Dokumentace 3423.

K této záležitosti vydalo Ministerstvo sociálních věcí zvláštní leták.   Dokumentace 3478.

Reklamní nabídky, pozvánky na předvádění spotřebního zboží v  sále Dělnického domu

v Albrechticích.   Dokumentace 3473-4, 3473a, 3474a.

Nabídka k odkupování akcií od občanů, které probíhalo odpoledne 23.7.1996 v  místnosti

Dělnického domu v Albrechticích.      Dokumentace 3475.

Inflace

Od roku 1989 ročně narůstala inflace, v roce 1996 (činila na konci roku) to bylo 9,8 %.

Poštovní úřad

Údaje týkající se provozu místního poštovního úřadu:

Množství podaných zásilek v roce 1996:

  8 962 kusů doporučených zásilek

     865 kusů balíků

       75 kusů cenných psaní

15 547 kusů peněžních poukázek

26 533 kusů sázenek se sázkovými soutěžemi (Sportka středeční, nedělní, 5 ze 40ti,

Sazka, Šťastných 10 a Bingo sazka)

     158 telegramů

  1 879 uskutečněných hovorů ve veřejné telefonické hovorně.

Množství dodaných zásilek:

21 643 kusů doporučených zásilek

  4 158 kusů balíků

  3 484 kusů dobírek
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     343 kusů cenných psaní

11 844 kusů vyplacených peněžních poukázek

10 522 kusů vyplacených důchodů

  5 553 kusů vyplacených sázkových výher

     133 dodaných telegramů.

V roce 1996 nedošlo na místní poště k  žádné změně, počet zaměstnanců zůstal stejný

jako v roce 1995.

Provozní doba na poště v   Albrechticích:

V pondělí a ve středu 8,00 – 11,30 a 14,00 a 17 hodin,

v úterý a v pátek od 8,00 – 11,30 a od 14 do 16 hodin,

ve čtvrtek od 8,00 do 11,30 a od 14 do 18 hodin,

v sobotu v nutných záležitostech od 8,00 do 9,00 hodin.

Předplatné a prodej denního tisku a časopisů v   roce 1996:

U místní pošty bylo předplaceno 143  872 kusů tiskovin, o přímém prodeji nebyla vedena

evidence.

Přepážka Poštovní spořitelny

Na poště v  Albrechticích začala fungovat v  roce 1996 přepážka Poštovní spořitelny.

Došlo vlastně k  rozšíření druhé stávající přepážky o tuto službu, té, v  níž se platily poukázky,

inkasa, důchody a podobně.      Dokumentace 3422.

Družstevní záložna Kampelička

V roce 1996 byla vyvinuta snaha dvou místních podnikatelů o založení Kampeličky –

Rodinné družstevní záložny Společnosti finančních poradců se sídlem v  Moravských

Budějovicích také v Albrechticích v adaptovaných prostorách v budově prodejny AMI.

    Dokumentace 3423.
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Úřadovna České pojišťovny byla od května 1996 přemístěna z  přízemí budovy obecního

úřadu na 1.patro téže budovy do zasedací místnosti. Úřední hodiny zde byly stanoveny vždy na

středu od 13,30 do 16,30 hodin.            Dokumentace 3421 – 2.

Ani Telekomunikace nezaspaly zvýšení cen svých služeb.        Dokumentace 3459, 3479.

Zpráva o počtu spořitelních knížek v  pobočce České spořitelny v  Albrechticích v  roce

1996.

Vkladních knížek zde bylo vedeno celkem 2  305. Z tohoto počtu bylo cca 800 výherních

vkladních knížek.

Sporožirových účtu zde bylo vedeno 431.

Ve dnech 24. až 26. června 1996 byly na filiálce této spořitelny v  Albrechticích

prováděny kontroly vkladních knížek, při nichž se porovnávaly účetní záznamy České spořitelny

se zůstatky ve spořitelních knížkách střadatelů. Úřední doba byla v  uvedených dnech ve filiálce

vždy od 7,30 do 12,00 a od 13 do 17 hodin. Na zaslaném letáku o této akci byl uveřejněn rovněž

přehled tažených čísel výherních vkladních knížek.

Doprava

Železniční:

Přehled o provozu v  železniční stanici Albrechtice u Českého Těšína. V  roce 1996 zůstal

počet zaměstnanců stanice stejný jako v roce 1995.

Výchozích vlaků nákladních z Albrechtic bylo v roce 1996         390.

Končících vlaků v tomtéž období bylo v Albrechticích       240.

Tranzitních vlaků, projíždějících stanicí bylo nákladních 10 564.

Osobních vlaků projíždějících stanicí  bylo 18 745.

Rychlíků projelo stanicí v roce 1996   1 825.

Počet naložených vozových jednotek v Albrechticích v tunách   1 498.

Počet vyložených vozových jednotek v Albrechticích 124 v tunách 1 502.

Počet vydaných jízdenek v Albrechticích ze rok 1996 byl 53 347.

Výpravčí stanice prodával jízdenky lepenkové a pokladní prodávala jízdenky tištěné

počítačem. Celková tržba z přepravy cestujících ze rok 1996 činila 667 056 Kč.

Celková tržba z nákladní přepravy činila v téže době 757 631 Kč.
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V roce 1996 byla provedena generální oprava již zchátralé celé staniční budovy nákladem

1,5 miliónů Kč.

Doprava autobusová:

Tento druh dopravy fungoval v  roce 1996 podobně jako loni, i když s  přetrvávajícími

problémy v solventnosti dopravních podniků. V Albrechtických listech vyl v 1. čísle 1996 otištěn

jízdní řád Městské hromadné dopravy Havířova, linky číslo 2, která zajížděla až na zástavku u

železničního nádraží v  Albrechticích ve vyznačených intervalech. Tamtéž byly uvedeny i jízdní

řady dalších autobusových

Linek (Kypus – Stonava a České autobusové dopravy), které mohli využívat občané

Albrechtic, ať už jako dělnické spoje při cestě do zaměstnání, či za jinými účely na úřady

v okolních městech, do zdravotnických zařízení a podobně.        Dokumentace 3420, 3422.

Od začátku roku 1996 došlo k opětnému dalšímu zvýšení cen jízdného.

     Dokumentace 3482.

Vznikala situace, že občané k  cestám využívali stále častěji vlastní dopravní prostředky,

bicykly, osobní auta. Jízda osobními auty příliš levná nebyla, ale zato pohodlná. V  těch

případech se však často sdružovalo více osob, cestujících na stejné pracoviště. Řidičovi na jízdu

přispívali určitou částkou, a tak se tento způsob dopravy stával pro majitele auta přijatelnější.

Pochopitelně to poznaly i dopravní podniky na úbytku svých pasažérů. Takto se vyvíjel

začarovaný kruh, omezování spojů, zvyšování cen jízdného a vymáhání nemalých příspěvků na

dopravu od obecních úřadů, které byly svým způsobem také zainteresovány na fungování

veřejné dopravy.

Počet osobních vozidel v  Albrechticích v  roce 1996 se pohyboval kolem 600 dle

průzkumu marketingové společnosti „Čech ingeneering 96“ Ostrava. Nákladní auta a motocykly

zjišťovány nebyly. Již více let jsem se snažil získat údaje o počtu motorových vozidel v  obci, ale

marně. Dopravní inspektorát v Karviné žádné údaje neposkytoval.
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Kulturní události

Albrechtický výtvarník, pan Bohumil Swoboda, oslavil 25.6.1996 své sedmdesátiny.

Narodil se sice v  Karviné, ale své mládí, ba většinu života, prožil v  Albrechticích. Už od svého

mládí rád maloval obrazy, na nichž zachycoval přírodu, místní krajinu, zátiší převážně formou

olejů a akvarelů. Je nutno zdůraznit, že má velmi dobrý talent vnímat své okolí a zvěčňovat je ve

svých obrazech. Věnuje se i modelování.

Povahou je spíše uzavřený, nenápadný, ale všímavý. Nerad o sobě mluví, ale je si vědom

svého nadání. Je škoda, že nemohl dokončit své studium na škole plastických umění v  Bielsku-

Bialej v  Polsku, které úspěšně zahájil. Při politických změnách, které měly své místo u nás po

únoru 1948, byl i on donucen ze studia odejít v  důsledku lidské zloby a nenávisti. To způsobilo,

že se stal ještě uzavřenější a nedůvěřivější. Na svou zálibu tvořit však nezanevřel.

Jeho potěšením zůstala nadále malířská paleta a setkání s jeho přáteli, umělci malíři.

Své obrazy zpravidla neprodával. Byl živ ze svého vedlejšího zaměstnání, když se mu

podařilo získat místo v  propagačním oddělení Dolu Dukla v  Dolní Suché, kde působil jako malíř

písma. Vyučil se sice původně jako nástrojář, ale v  tom oboru zaměstnání nikdy nevykonával. Po

ukončení vojenské služby určitou dobu nastoupil do práce jako malíř kulis k  Těšínskému

divadlu. Později, po krátkém mezidobí práce pro Třinecké železárny, nastoupil již trvale práci na

zmíněném propagačním oddělení Dolu Dukla, kde získal práci, která se mu zamlouvala. Od

padesátých let tohoto století je členem Sekcyje Literacko Artystycznej. Z  výstav své malířské

tvorby má největší radost. Svá díla už vystavoval a stále vystavuje na různých výstavách.

Například již v roce 1955 na Výstavě Těšínska.      Dokumentace 3503.

V sedmdesátých letech měl jednu vlastní výstavu obrazů, kterou mu umožnila místní

organizace Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích, na níž vystavoval 55 obrazů.

Jinak vystavoval často, zejména v  Polsku. Třikrát v Krakově, kde na jedné z  výstav tam věnoval

utržené peníze z  prodeje obrazu na Dzielo Obnowy Zabytków, za což obdržel děkovný dopis, 1

krát ve Warszawě, 2 krát v  Praze a Kulturním polském středisku, 1 krát v  Ostravě, 1 krát

v Bratislavě, 4 krát v Karviné 2 (z toho 2 krát v Kulturním domě a 2 krát v Mánesově síni) a také

v Třinci a Havířově.

Neformálně se spojil také se skupinou plastiků v  Galerii T v Českém Těšíně, jejíž majitel

si přál mít v ní stálou, obnovovanou expozici tvorby pana Bohumila Swobody.
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Zmíněný jubilant zachycuje výraz krajiny v  obrazech pérem, akvarelem i olejem. Rád

kreslil i maloval Karvinou, Jablunkov, Beskydy, Lomnou, obce Suché, Těrlicko i Albrechtice,

zejména odlehlá zákoutí. Nejvděčnějším tématem však zůstává les, na němž vystihuje krásu

přírody na Těšínsku.

Od roku 1982 bydlí v  Havířově. Do Albrechtic, kde vyrůstal a strávil většinu svého

života, se rád vrací a je zde častým hostem.     Dokumentace 3500-2, 3504.

O proměnách jazyka

Proměna mluveného jazyka, tvorba nových slov je jev, který se začal lavinově a hlavně

bezhlavě šířit v 90tých létech konce druhého tisíciletí.

Jakoby vymřela národní hrdost. Všude, v  psaném i v  hovorovém projevu, se začalo více

než kdykoliv jindy používat cizích slov, často různě komolených, počešťovaných, hlavně

v reklamách. Nejtrapnější bylo to, že se nahrazovala vžitá označení slov násilně cizími, aby se

mohl nejeden tak říkajíc „blesknout“. Je pravda, že prudký technický pokrok přinášel s  sebou

problémy v označování nových, dosud neznámých jevů, věcí, ale ta netaktnost se nedotýkala ani

tak té oblasti, jako spíše odcizování v už vžitém názvosloví.

Lidé se s  těmito nešvary stýkali všude v  novinách, rozhlase, televizi, kde dokonce

hlasatelé používali nespisovných výrazů. Ve vysíláních živých komentovaných pořadů to bylo

ještě horší. Kritika jakoby usnula. Málokdo se veřejně proti zmíněnému nešváru ohradil.

  Dokumentace 3494-5.

Koncerty

V Albrechticích organizoval obecní úřad ve spolupráci s  římskokatolickým úřadem

vystoupení pěveckého souboru církve bratrské z  Horní Suché ve zdejším římskokatolickém

kostele, v  neděli 20.10.1996 v  15 hodin. Pod vedením sbormistra pana Danela zde zazněly

sborové duchovní písně v doprovodu smyčcového orchestru.

Koncertu se zúčastnilo cca 80 posluchačů. Výtěžek z  dobrovolného vstupného byl

věnován na opravu chrámové věže, na níž se prováděly opravy omítky a pak nástřik. Průměr

vstupného na 1 osobu činil v propočtu asi 20 Kč.

Zvláštností této akce bylo účinkování jinověreckého souboru v  římsko-katolickém

kostele, což doposud nebylo obvyklé.
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Z iniciativy stejných pořadatelů byl uspořádán 3.12.1996 v  17 hodin ve zdejším

římskokatolickém kostele varhanní koncert, na němž zazněly skladby starých mistrů v  podání

paní Ireny Chřibkové a zpěvačky Virginie Walterové. Vstupné bylo dobrovolné. Škoda, že se na

tomto kvalitním pořadu sešlo jen málo posluchačů.      Dokumentace 3510.

Dne 22.12.1996 pořádala katolická mládež promítání krátkých filmů o narození Ježíše a o

jeho zázracích. Akce probíhala od 15 hodin pro děti v  sále nového Domu Polského svazu

kulturně osvětového v Albrechticích.

Setkání důchodců

Sbor pro občanské záležitosti svolal na 25.9.1996 albrechtické občany, kteří dosáhli 70 a

více let na setkání důchodců do sálu Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích na 15

hodinu. Bylo rozesláno na 250 pozvání, ale dostavilo se asi jen 100 lidí. Vinou nebyla neochota,

jako spíše pokročilý věk a s  tím spojené zdravotní potíže. Setkání bylo spojeno s  besedou,

pohoštěním a kulturním vystoupením vyplněným zábavným programem dětí české a polské

základní školy a nakonec s  hudební produkcí pana Teofila Iwaszka, inženýra, který hrál na

elektrofonické aparatuře líbivé, starší lidové skladby, které odměňovali shromáždění potleskem.

Pan Ing. Teofil Iwaszek je ze Životic. Na setkání důchodců hovořil také starosta obce o činnosti

obecního úřadu, zejména o výstavbě, bydlení a podobně. Představil rovněž pana Ing. Alfréda

Michalíka, jako kandidáta České strany sociálně demokratické, který pak hovořil o svých

volebních záměrech, které hodlá prosazovat v  senátu, bude-li zvolen. Současně přítomné vyzval,

aby ho ve svém vlastním zájmu v senátních volbách podpořili.

Lidová přísloví

Panienka Maryja skozała, abyś kapusto listki zwijała (na Nabevzetí Panny Marie 15.8.).

Jaki da Bartek dzień, tako bydzie jesiyń (na svatého Bartoloměje).

Od Łucyje do vilije (sledovalo se v  tom  období počasí postupně, každý den znamenal

jaké asi bude počasí v příslušném měsíci příslušného roku)

Jako nać, tako mać. Toto rčení mělo stejný význam jako „jabko daleko od strůma

niespadnie“.
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Doplněk k názvům rostlin ve zdejším nářečí

Dodatečně jsem zjistil, že v  místním nářečí „po našemu“ byl používán výraz kongrotek

pro rostlinu zvanou libeček, používanou i jako koření v kuchyni.

Místní televizní vysílání

Místní televizní stanice, zvaná TV Local Stonava byla umístěna v  těžní věží Dolu 9.

květen. Vysílala místní zprávy z  regionu. Zřizovatelem a provozovatelem byl Obecní úřad

Stonava. Původně bylo vysílání zaměřeno na Stonavu a mělo nahrazovat místní rozhlas. Byl

vysílán  teletext  s  videozáznamem. Postupně bylo pokrytí oblasti

signálem zlepšováním antén rozšiřováno tak, že i v  Albrechticích a dalších okolních místech

bylo možno tuto stanici v  televizorech nalaďovat. V  souvislosti s tím bylo vysílání rozšiřováno i

o zprávy ze širšího okolí jako například ze zmíněných již Albrechtic, Horní Suché, Havířova,

Karviné, Orlové a podobně.

Vysílací čas byl limitován dohodou s  televizní stanicí Premiéra. Hlavní vysílací čas

videozáznamu byl stanoven na dobu od 17 do 18 hodin a to na 29 kanálu. Mimo tento záznam

byl vysílán ještě takzvaný teletext.             Dokumentace 3487-90, 3492-3, 3497-8, 3507, 3485.

 Televizní stanice Local Stonava vysílala v  období od 15. do 21. března 1996 (vysílání

programu na této stanici bylo totiž obměňováno v  týdenních intervalech, a to vždy od pátku do

čtvrtku následujícího týdne, v  pátek pak už opět následoval nový program) reportáž natočenou

s albrechtickým občanem, panem Ing. Františkem Ježowiczem a s  jeho paní o jejich návštěvě

v Kostarice, kde již několik let žije jejich dcera, která se na studiích veterinární medicíny

v České republice seznámila a  provdala za Kostaričana. Současně oba žijí a pracují v  jeho vlasti

v oboru veterinárního lékařství. Mají tam už vlastní dům, ošetřovnu i veterinární lékárnu.

Životní poměry v  tomto státě byly srovnatelné s  těmi, jako jsou nyní ve Švýcarsku,

zejména poté, co v  Kostarice byla zrušena armáda. Reportáž vyzněla jako zdařilá cestopisná

událost s množstvím DIA a videozáznamů z tamějšího života a tropické přírody, v níž se pan Ing.

Ježowicz prezentoval jako bedlivý pozorovatel, jehož vnímavému oku nic neuniklo.

 Videozáznam číslo 11.

Od 17. do 24. května 1996 byl do vysílání této stanice zařazen šot z  Akademie, která se

konala v Albrechticích k 10. výročí nové budovy české základní školy v obci.
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Od 23. do 29. srpna 1996 TV Local Stonava vysílala relaci o historii dřevěného kostelíka

v Albrechticích.

Od 4. do 10. října 1996 byl do vysílání zařazen šot o kronice obce Albrechtice.

 Videozáznam číslo 13.

Starosta Albrechtic a televize Local Stonava.      Videozáznam číslo 1.

V roce 1996 byl pořízen videozáznam (místní televizí Stonava) o A. Leszczukovi

z Albrechtic, který vyráběl repliky starých zbraní. Videozáznam číslo 15.

Místní knihovna Albrechtice

Místní lidová knihovna v obci plnila v roce 1996 hlavně následující úkoly:

A. V  kulturně-výchovném směru to byly knihovnické lekce pro děti mateřských a

základních škol, literární besedy dle potřeb a zájmu škol, výstavy a nástěnky, literární soutěž

„Kdo ví, odpoví“ a literárně-místopisná kvízová soutěž „Víš, nevíš?“.

B. Dále byly rozvíjeny standardní knihovnické služby – bibliografická informace a

mezivýpujční služba.

C. Došlo k rozvoji dodatkových služeb knihovny, a sice o reklamní činnost pro sponzory,

o prodej vyřazené literatury a nových knih.

D. V odborné knihovnické práci bylo provedeno dokončení revize názvového katalogu,

probíhalo vyřazování opotřebované literatury a průběžně byla prováděna práce s  katalogy a

údržba knihovního fondu.

E. Do Albrechtických listů byly zařazovány a formulovány propagační a informační

články o knihovně.

F. Byla prováděna údržba okolí knihovny.

V roce 1996 došlo k  převedení Místní lidové knihovny Albrechtice na obec. Vedoucí

knihovny zůstala nadále paní Ludmila Hajduová. Dokumentace 3421-2, 3464.

Činnost referátu kultury v roce 1996

Hlavní pozornost byla věnována akcím pro děti a mládež, například promítání filmů pro

děti mateřských škol a školních družin v sálu hasičské zbrojnice. Uskutečněno bylo 41 filmových

představení s celkovou účastí 1  614 dětí. Z  toho bylo 15 představení pro děti mateřských škol a
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26 představení pro děti školních družin. Účast na jednotlivých filmových představeních byla

závislá na účastí dětí ve školních družinách a v mateřských školách.      Dokumentace 3423.

Zájem o filmová představení z  řad dětí, které nechodí do družiny byl minimální. Od září

1996 se na požadavek ředitelky mateřské školy a vedoucí školní družiny snížil počet promítání.

Promítalo se 2 krát měsíčně a to 1 krát dopoledne pro mateřskou školu a odpoledne pro školní

družinu a 1 krát pouze odpoledne pro školní družinu.

Pokračoval kurz německého jazyka, vedený lektorkou, paní Dindovou. Kurz

navštěvovalo 32 dětí základní školy a občanů. O pokračování kurzu byl značný zájem.

V roce 1996 zajišťovala obec celkem 8 kulturně-společenských akcí pro děti mateřských

a základních škol:

- 7.2.1996    dvě představení loutkového divadla „Bajaja“ pro děti mateřských škol a žáky 1. a 2.

tříd základní školy, s  účastí 80 a 91 dětí. Tyto akce probíhaly buď v  mateřské škole

nebo v sále hasičské zbrojnice a po jejím odprodeji pak v  tělocvičně mateřské nebo

základní školy nebo též v sálu nového Domu Polského svazu kulturně osvětového.

- 20.2.1996 divadlo Kopciuszek pro děti mateřské a základní školy s  polským jazykem

vyučovacím s účastí 40 dětí.

- 9.4.1996 představení „Trnky, brnky, malované hrnky“ v  Domě Polského svazu kulturně

osvětového pro děti mateřských škol a děti polské základní školy. Celkem 102 dětí.

Tentýž den další představení „Hody, hody, doprovody“ tamtéž pro děti 1. a 2.

stupně základní školy, celkem s účastí 327 dětí.

- 5.6.1996 u příležitosti Dne dětí byl uskutečněn pořad Petry Černocké „Saxana dětem“.

Proběhla dvě představení pro děti mateřské školy a 1. stupně základní školy. Druhé

z těchto představení bylo určeno dětem 2. stupně základní školy. Pořad shlédlo

celkem 417 dětí.

- 25.9.1996 ve spolupráci s  aktivem Sboru pro občanské záležitosti se konalo tradiční Setkání

s důchodci, na němž v  programu vystupovali žáci obou místních základních škol.

K poslechu pak hrál pan Ing. Iwaszek ze Životíc. Akce se zúčastnilo cca 100 osob

starších 70 let.      Dokumentace 3423.

- 20.10.1996 se konal Koncert pěveckého sdružení Církve bratrské z  Horní Suché v  římsko-

katolickém kostele v  Albrechticích. Koncertu se zúčastnilo jen 80 občanů. Výtěžek
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dobrovolného vstupného 1  294 Kč a 50 polských złotych byl věnován na opravu

omítky kostelní věže.      Dokumentace 3499 a 3511.

- 21.10.1996 pořad pro děti mateřských škol „Bavíme se všichni“ v  Domě Polského svazu

kulturně osvětového s účastí 79 dětí.

- 3.12.1996 Varhanní koncert ve zdejším římsko-katolickém kostele v  podání paní Chřibkové a

zpěvačky paní Walterové s  účastí cca 90 posluchačů. Dobrovolné vstupné ve výši

celkem 1423 Kč bylo předáno farnímu úřadu na opravu kostela. 

     Dokumentace 3423.

- 12.12.1996 pořádala Základní umělecká škola z  Českého Těšína koncert svých žáků ve zdejším

římsko-katolickém kostele. Obec pro účinkující zajistila občerstvení (teplý čaj,

oplatky a ovoce), které sponzorovala firma Miczka. Výtěžek z  dobrovolného

vstupného byl předán zástupcům uvedené školy. Také ne tomto koncertu byla účast

posluchačů slabá, asi jen 90 lidi.       Dokumentace 3423

O nabídce kulturních pořadů jednotlivými agenturami byli vždy informováni ředitelé

mateřských a základních škol a při výběru pořadů bylo pak přihlíženo k jejich požadavkům.

- 29.12.1996 byl uskutečněn Vánoční koncert pěveckého souboru Slezské církve evangelické

augsburského vyznání z  Albrechtic spolu s  křesťanskou hudební skupinou

Citadelou v sálu Domu polského svazu kulturně osvětového v Albrechticích.

  Dokumentace 3511 a.

Školství

Mateřská škola, česká

K 1.1.1996 ukončila ve zdejší školce pracovní poměr učitelka Iva Karabinošová. Přešla

na mateřskou školu v Havířově.

S dětmi mateřské školy byl 4.1.1996 zahájen předplavecký kurs. Účastnilo se ho 25 dětí

české a 11 dětí polské mateřské školy, společně. Kursovné na 1 dítě stálo 480 Kč. Rodiče hradili

z toho 200 Kč. Zbytek byl hrazen ze školného. Kurs byl rozdělen na 12 lekcí.

Souběžně s  kursem plavání probíhal ve školce kroužek Lego, pod vedením učitelek

Květy Fusíkové a Bronislavy Struhalové. Z každé třídy byly pro tento účel vybrány tři děti, které

pak dále své zkušenosti z kroužku přenášely na ostatní děti. 

100



Den matek oslavovaly děti odděleně po třídách v době od 6. do 10. května. Za tím účelem

si stejně, jako v  uplynulých letech, předem připravovaly vlastnoručně vyrobené dárečky

maminkám.

V květnu absolvovaly všechny děti preventivní prohlídky chrupů v  místní zubní

ambulanci zdravotního střediska.

Dne 16.5.1996 se děti mateřské školy zúčastnily Slavnostní akademie v  nové základní

škole, která slavila své 10. výročí uvedení do provozu.

Od 17.5.1996 se začalo chodit se 75 dětmi mateřské školy, které rodiče přihlásili, do

místní sauny PAMOL. Přihlášené děti byly rozděleny do 5 skupin, které se pak 1 týdně,

opakovaně 4krát zúčastňovaly saunování, vždy v  doprovodu učitelky a 1 maminky. Poplatek za

tuto službu byl placen dětem ze školného.

Od 27.5.1996 do 21.6.1996 zastupovala onemocnělou učitelku, Kristinu Cieleckou,

učitelka Lenka Rajdusová z Havířova.

Na školní výlet jely děti 31.5.1996 do ZOO v  Ostravě. Zúčastnily se ho děti 1.2.3. a 5.

třídy v doprovodu učitelek a dalších 3 až pěti rodičích za každou třídu, jako dozor. Děti 4. třídy

jely vlakem do Komorní Lhotky, odkud putovaly pěšky v  doprovodu pedagogického dozoru a

téměř všech jejich rodičů, na Godulu.

Děti předškolního věku absolvovaly 19.6.1996 prohlídku základní školy, kam měly po

prázdninách začít chodit do 1. třídy. Ve školce bylo s  nimi dne 25.6.1996 přichystáno slavnostní

rozloučení za účastí rodičů, zástupců Sboru pro občanské záležitosti a učitelek prvních tříd

základní školy. Na tomto setkání podaly učitelky základní školy rodičům nastávajících prvňáčků

příslušné informace ke školní docházce. Děti mateřské školy zpestřily toto setkání i rozloučení

svými krátkými kulturními vystoupeními.

O prázdninách zůstala v  provozu 1. a 2. třída po celý červenec. V  tomto období byla

prováděna oprava venkovního soklu. Prázdninový úklid zajišťovaly 2 uklízečky (Helena

Šataniková a Yveta Štegliková). V  přípravném týdnu, před zahájením nového školního roku,

zůstala na úklid paní Helena Šataniková sama.

Nový školní rok 1996 – 7 byl zahájen 2.9.1996 následovně: 

Do 1. až 4. třídy bylo celkem zapsáno 85 dětí a do 5. třídy 15.
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1. třídu vedly učitelky Kristina Cielecká a Eva Kucharová,

2. třídu vedla ředitelka Naďa Farniková s učitelkou Renatou Hájkovou,

3. třídu vedly učitelky Květa Fusíková a Bronislava Struhalová,

4. třídu vedly učitelky Jitka Nalevajková a Anežka Chludilová, (učitelka Šárka Jančurová – 

Kocurová nastoupila mateřskou dovolenou),  

5. třídu vedly učitelky Jiřina Šeligová a Sóňa Gabryšová.      Dokumentace 3422.

Úklid hlavní budovy mateřské školy zajišťovaly paní Helena Šataniková s  Yvetou

Šteglikovou, která zastupovala onemocnělou Vlastu Kornasovou.

Paní Yveta Štegliková ukončila pracovní poměr 22.12.1996 a učitelka Sóňa Gabryšová

31.12.1996.

Ve vedlejší budově uklízela paní Helena Dziedzicová.

Dne 12.9.1996 byl zahájen předplavecký kurz v  Plavecké škole Delfínek v  hale

Tělovýchovné jednoty Slávie v  Havířově. Rodiče do něho přihlásili 35 předškolních dětí, k  nimž

bylo připojeno i 5 dětí z  polské mateřské školy. Kurzovné na 12 lekcí i s  dopravou autobusem

činilo 480 Kč za každé dítě. Z  toho rodiče platili po 250 Kč a zbytek po 230 Kč na dítě byl

hrazen ze školného. Kurz probíhal týdně 1 krát. Děti v  doprovodu 4 až 5 maminek, které

pomáhaly při převlékání se na místo dopravovaly autobusem. Závěrečná lekce se konala

28.11.1996.

Pokračovalo se v  promítání filmů (1 krát měsíčně) v  hale hasičské zbrojnice (naproti

mateřské školy). Promítání zajišťovala kulturní referentka obecního úřadu (dříve Osvětová

beseda). Vstupné se hradilo ze školného.

V říjnu 1996 byla zahájena činnost kroužku Lego, který vedly učitelky Květa Fusíková a

Bronislava Struhalová. Každou středu šlo po třech nejzručnějších ze všech pěti tříd do 3. třídy

z této stavebnice konstruovat. Zbylé děti na tu dobu byly rozděleny do 1. a 2. třídy. Po ukončení

kroužku se děti vrátily ke svým třídám. Kde pak pokračovaly v zaměstnání s ostatními.

Také v  tomto roce byla v  průběhu října organizována soutěž ve sběru žaludů a kaštanů.

Učitelky pak vedly o sběru evidenci. Nejlepší sběrači pak byli odměněni cenami.

Dne 6.12.1996 navštívil mateřskou školu Mikuláš. Této role se ujal pan Gabrhel

v rouších, zapůjčených z  římsko-katolického kostela. Nadílka pro děti byla pořízena za provize

z prodeje dětských vystřihovánek a kalendářů a ze zhotovení snímků z plavání.
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V úterý 17.12.1996 navštívily děti v doprovodu pedagogického dozoru výstavu Třebíčské

betlémy, instalovanou v Česko-Těšínském muzeu. Na výstavu jely děti autobusem.

Dne 19.12.1996 se konala celoškolní Vánoční besídka, na níž vystupovaly děti mateřské

školy v  programu. Společně se zpívaly i koledy. Vánoční dárky našly děti příští den

v jednotlivých třídách pod stromečky. Dárky v  celkové hodnotě 2 000 Kč pro třídu byly hrazeny

ze školného. 

V době vánočních prázdnin od 23.12.1996 do 3.1.1997 byla mateřská škola pro nízký

stav přihlášených dětí uzavřena.

Mateřská škola s polských jazykem vyučovacím. 

Činnost mateřské školy v   roce 1996:

Od ledna 1996 se děti mateřské školy účastnily kursu plavání v  bazénu v  Havířově,

jednou týdně, vždy ve čtvrtek.

V neděli, 7.1.1996 odpoledne v  15 hodin, organizovala mateřská škola v  Domě Polského

svazu kulturně osvětového akci zvanou „Jesličky“ (Jasełka) pro děti s  přizvanými rodiči a

dalšími příznivci, takže sál byl plný. Děti si zde hrály v přestrojení za pasáčky, kněze a andílky.

Dne 21.1.1996 byl uspořádán Ples předškolních dětí, spojený s oslavou Dne babiček a

dědečků, pod patronací místní organizace Polského svazu kulturně osvětového. Ples zahájily děti

polonézou v  přestrojení za trpaslíky a jiné pohádkové bytosti. Akci pak zakončily novodobým

tancem. Děti blahopřály svým babičkám a dědečkům a vyzvaly je rovněž k  tanci. K akci patřilo i

občerstvení. Sál byl plný spokojených  účastníků.

V únoru děti absolvovaly preventivní prohlídku chrupu, shlédly loutkové představení

„Masza i pączek“ (Máša a poupě) a 20.2.1996 jely autobusem dopoledne do divadla v  Českém

Těšíně na představení Popelka, které tam bylo hráno i pro děti z jiných mateřských škol z okolí.

V březnu (28.3.) děti ukončily plavecký kurs. Poslední ukázkové lekce se zúčastnily i

rodiče.

Od 1.4.1996 nastoupila na zástup za onemocnělou učitelku Joannu Firlovou paní Renata

Smugałová do 17.5.1996, kdy se nemocná uzdravená vrátila opět do zaměstnání.

V květnu shlédly děti loutkové přestavení pod názvem „Jak Zuzanka odešla

k vodníkům“. Dne 28.5.1996 děti oslavily spolu se svými maminkami Den matek v  mateřské
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škole. Děti v  programu tančily, zpívaly a blahopřály svým maminkám. Oslava byla spojená

s malým občerstvením.

V červnu vystupovaly předškolačky Sandra Sikorová a Gabriela Hubková při vítání

novorozeňat v  obřadní síni. Dne 16.6.1996 se konaly Školní radovánky v  areálu restaurace

PAMOL. V programu děti předvedly gymnastické vystoupení. Zábava pak pokračovala s  hudbou

pana Nogola. Školní výlet byl uskutečněn za pěkného počasí dne 18.6.1996 autokarem do

Komorní Lhotky s  výjezdem až na Godulu, kde byl pro děti přichystán program. Hledání

pokladu, oběd a hry i s  využitím kolotočů a houpaček, umístěných u turistické chaty, jímž

přihlíželi i doprovázející je rodiče. Odpoledne byl uspořádán táborák s  opékáním párků. Zpětnou

cestu nastoupilo 2/3 aktivnějších rodičů i s  dětmi pěšky do Komorní Lhotky, kde pak přisedli do

autobusu, který odjel z Goduly později se zbylou 1/3 účastníků výletu domů.

Dne 28.6.1996 se konalo slavnostní ukončení školního roku opět s  účastí veřejnosti,

Matice školské, Polského svazu kulturně osvětového a Sboru pro občanské záležitosti. Na závěr

nescházely ani písničky, přání a dárečky dětem. Starší děti obdržely odměny knižní.

Mateřská škola byla o prázdninách v  provozu od 26.7.1996. Učitelka Joanna Firlová

nastoupila 1.7.1996 mateřskou dovolenou, proto jí o prázdninách zastupovala paní Irena

Siwková.  Nový školní rok 1996 – 1997.

Zahájení nového školného roku se konalo opět slavnostně 1.9.1996 za spoluúčasti

zástupců Matice školské a obecního úřadu.

Personální obsazení mateřské školy v   novém školném roce:

Funkci ředitelky vykonávala paní Žofie Delongová, učitelkou byla Renata Smugalová a

školnicí Irena Siwková.

Dne 12.9.1996 byl opětně zahájen kurs plavání, kterého se zúčastňovalo z  polské

mateřské školy 5 dětí. Do kursu v Havířově jezdily společně s dětmi z české školky.

Koncem září shlédly děti představení loutkového divadla „O jahůdce“ v  sálu Domu

Polského svazu kulturně osvětového.

V prosinci na Mikuláše se do mateřské školy dostavila paní Ivona Guňková, předsedkyně

místní organizace Polského svazu kulturně osvětového, s  dárky pro děti. Děti se jí pochlubily

s obrázky, která právě nakreslily.
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Základní škola (česká)

Oslava 10. výročí provozu nové školy

Oslavy se konaly od 16. do 17. května 1996. Byla uspořádána slavnostní akademie, která

se uskutečnila ve čtvrtek v  tělocvičně školy pro rodiče 1. stupně a v  pátek pro rodiče 2. stupně  a

pozvané hosty. Na přípravě akademie se podíleli všichni učitelé školy a vystoupily na ní

v programu žáci od 1. tříd až po ty nejstarší. Program trval 1,5 hodiny a všem se velice líbil, o

čemž svědčily po oba uvedené dny zaplněné tělocvičny diváky. V  pátek akademii navštívili i

hosté.          Dokumentace 3578 – 87.

Přijel se podívat i ministr spravedlnosti J. Novák a poslanec Benda, mladší. Z  okresního

úřadu, školského oddělení se dostavil jeho zástupce pan Matušek a školní inspektoři. Z  dalších

hostů se dostavili zástupci obce a sponzorů školy firmy Gemont, Dolu Darkov a 9. květen a

další.

U příležitosti 10. výročí nové školy byl vydán Almanach, v  němž byl zachycen vývoj

školství v obci, byly v něm zaznamenány v číslech počty žáků a učitelů a prostřednictvím článků

v něm byla veřejnost seznámena s aktivitami této školy.

           Dokumentace 3512, 3512 a 3514, 3562, 3422.

Z   výroční zprávy o hospodaření školy za školní rok 1996-7

1. Příjmy: Prostředky celkem 6 492 808,00 Kč,

z toho od obce celkem 1 125 808,00 Kč,

od školské úřadu celkem 5 367 000,00 Kč,

příspěvky a dary 21 000,00 Kč,

poplatky od žáků a rodičů 22 405,00 Kč,

ostatní příjmy 818 672,27 Kč.

-----------------------------

    Celkové příjmy 7 354 885,27 Kč.

2. Výdaje: Investiční 00,00 Kč,

Neinvestiční výdaje celkem 7 403 326,50 Kč,

z toho mzdové náklady pracovníků školy 3 849 805,00 Kč,

zákonné odvody zdravotního pojištění 341 292,00 Kč,
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zákonné odvody sociálního pojištění 999 664,00 Kč,

údržba a opravy 27 770,30 Kč,

materiální výdaje celkem 1 214 888,47 Kč,

palivo a elektrická energie 599 794,10 Kč,

ostatní služby 147 969,24 Kč,

příděly Fondu kulturně sociálních potřeb 77 020,00 Kč,

jiné ostatní náklady (pojištění, poplatky) 28 387,39 Kč,

cestovné 928,00 Kč,

    Odpisy investičního majetku 115 808,00 Kč,

 

Hospodářský výsledek -48 441,23 Kč.

Kontroly hospodaření:

Školským úřadem 1.10.1996 (za leden až červen 1996).

Obecním úřadem 23.9.1996 - kontrola pokladní knihy a čerpání rozpočtu za rok 1996,

23.9.1996 - kontrola evidence, spotřeby surovin a normování jídel ve školné 

jídelně,

5.3.1997 - AUDIT – prověrka účetní evidence, účetních výkazů a prověření 

výsledků hospodaření za rok 1996,

8.4.1997 - kontrola pokladní knihy a rozpočtu za rok 1996.

Z   výroční zprávy školy ve školním roce 1996-7.

Albrechtická základní škola (česká) byla součástí výchovně vzdělávací soustavy.

V právních vztazích vystupovala pod svým jménem a měla odpovědnost, vyplývající z  těchto

vztahů. Poskytovala základní vzdělání, zabezpečovala rozumovou výchovu ve smyslu vědeckého

poznání a v  souladu se zásadami vlastenectví, humanity a demokracie. Poskytovala mravní,

estetickou, pracovní, zdravotní, tělesnou, ekonomickou i náboženskou výchovu.

Základní škola připravovala děti i pro další studium a praxi. Tato škola měla 9 ročníků,

které se dělily na 1. a 2. stupeň. Prvnímu stupni náležela 1. až 5. třída a druhý stupeň se skládal

ze 6. až 9. tříd.
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Vyučování probíhalo dle učebních plánů a učebních osnov, schválených ministerstvem

školství.

Třídy školy se naplňovaly do počtu 30 dětí.

Ředitel školy v  souladu s učebním plánem dělil třídy na skupiny. Počet skupin a dětí ve

skupině určoval dle podmínek škola a dle charakteru vyučovacího předmětu v  souladu

s požadavky na bezpečnost a ochranu zdraví dětí. Ředitel školy rovněž ustanovoval třídní učitele,

vedoucí vychovatele školní družiny.

Dětem se bezplatně poskytovaly učebnice, učební texty i základní školní potřeby

v rozsahu, stanoveném vládou.

Ředitel školy zřizoval rovněž pedagogickou radu jako svůj poradní orgán. Jejími členy

byli všichni pedagogičtí pracovníci školy.

Ředitel školy vydával po projednání s pracovníky školy a se souhlasem pedagogické rady

řád školy, schvaloval řád odborných pracoven, laboratoří, tělocvičen a hřišť.

Škola organizovala školu v  přírodě, lyžařské kurzy, plavecký výcvik žáků. Jejich

programy schvaloval ředitel školy.

Škole rovněž příslušelo organizování školních výletů a školních akcí, souvisejících

s výchovně vzdělávací činnosti školy.

Škola ve spolupráci s  lékařem, pověřeným preventivní péči o žáky, napomáhala při

vytváření a realizaci ozdravných programů dle aktuálních potřeb. 

Škola zřizovala pro žáky zájmové útvary, k  čemuž poskytovala své prostory a vybavení

k účelnému využití pro činnosti v zájmových organizacích dětí a mládeže. Ve školním roce 1996-

7 pracovalo ve škole 20 zájmových útvarů pod vedením výchovných pracovníků školy. Z  tohoto

počtu mělo 6 zájmových kroužků sportovní zaměření, 4 kroužky měly esteticko-výchovné

zaměření, 2 kroužky byly taneční, 2 matematické a 2 fyzikální, 3 kroužky zaměřené na výpočetní

techniku a 1 kroužek na výuku francouzského jazyka. Fungoval zde rovněž akvaristický kroužek.

Žáci se dle svých možností zapojovali i do různých soutěží, olympiád.

     Dokumentace 3424.

Součástí školy byla i školní družina, knihovna a školní jídelna. V  areálu školy bylo

umístěno i elokované pracoviště mateřské školy, do něhož docházely i děti tělesně postižené.

Škola poskytovala prostoty a vybavení i zájmovým organizacím dětí a mládeže pro jejich

činnost. Ve  spolupráci s  obecním úřadem umožňovala škola činnost i některým zájmovým
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organizacím dospělých. Jednalo se zejména o Tělovýchovnou jednotu Albrechtice oddíl sportu

pro všechny a oddílu kopané (žákům, dorostencům i mužům). Na škole byla zřízena posilovna,

jíž využívala široká veřejnost obce. Některé vyhrazené místnosti školy sloužily i jako elokovaná

pracoviště Lidové školy umění z  Havířova a Českého Těšína, kde probíhaly hudební kursy, které

navštěvovaly albrechtické děti, aby nemusely dojíždět za tím účelem do zmíněných měst.

V odpoledních hodinách navštěvovali žáci i dospělí kursy německého jazyka, které se konaly ve

vyhrazených prostorách zdejší školy.

Personální obsazení školy:

Pracovníků celkem 45, z toho 7 mužů, 38 žen a žen na mateřské dovolené 3.

Pedagogických pracovníků celkem 26, z toho učitelů 24 a 2 vychovatelé.

Technickohospodářští pracovníci 3 a dělnických povolání 16.

Pracovníci školy ve školním roce 1996-7: Učitelé: Praxe:

Mgr. Valter Luzar (matematika, fyzika), ředitel 35 let,

Mgr. Zdeněk Feber (čeština, výtvarná výchova), zástupce ředitele 13 let,

Mgr. Dana Bystřická (národní škola, tělocvik) 24 let,

Mgr. Ingrid Demelová (národní škola) 11 let,

Mgr. Radka Gajdová (národní škola, tělocvik), mateřská dovolená 7 let,

Mgr. Radmila Klímová (národní škola, výtvarná výchova) 5 let,

Jiřina Kowalczyková, vychovatelka se střední školou 13 let,

Mgr. Silvie Mamulová (národní škola, výtvarná výchova), 2 let,

mateřská dovolená 

Lenka Peterková, vychovatelka 1 let,

Mgr. Marie Reichenbachová (národní škola, pracovní výchova) 12 let,

Bernadetta Sikorová (národní škola) 36 let,

Mgr. Jana Střelcová (národní škola) 34 let,

Bc. Božena Sýkorová (speciální pedagogika) 14 let,
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Praxe:

Kristina Szwedová (se střední pedagogickou školou) 8 let,

Mgr. Dagmar Uvírová (národní škola, výtvarná výchova) 18 let,

Učitelé 2. stupně:

Bohdan Blabla (aprobace pro gymnázia) 10 let,

Mgr. Pavla Feberová (čeština, výtvarná výchova) 13 let,

Mgr. Vlastimil Charvát (matematika, fyzika) 1 let,

Mgr. Jana Karlovcová (chemie, přírodopis) 2 let,

Mgr. Radka Kozlová (čeština, hudební výchova) 2 let,

Mgr. Karel Mamula (občanská výchova, tělocvik) 5 let,

Mgr. Pavla Martinková (ruština, dějepis) 11 let,

Mgr. Věra Nováková (národní škola, tělocvik) 19 let,

PaedDr. Taťana Pawerová (čeština, výtvarná výchova) 12 let,

Mgr. Arnošt Perger (chemie, přírodopis) 42 let,

Mgr. Jana Valošková (matematika, zeměpis) 9 let,

Mgr. Jana Žůrková (matematika, chemie), mateřská dovolená 6 let,

Vychovatelky školní družiny:

Marcela Milerová (střední pedagogická škola) 35 let,

Helena Nogolová (střední pedagogická škola) 8 let,

Technicko-hospodářští pracovníci:

Libuše Jedlinská (střední škola) 17 let,

Alena Radanová (střední škola) 11 let,

Irena Gorecká (střední ekonomická škola),vedoucí školní jídelny 22 let,

Provozní pracovníci:

Ladislav Radoň, školník, údržbář

Rudolf Jedlinský, topič plynové kotelny
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Ludmila Farníková, uklízečka,

Alžběta Chlebiková, uklízečka,

Vanda Inkomerová, uklízečka,

Libuše Juzofová, uklízečka,

Jaroslava Kurková, uklízečka,

Naděžda Kwapulinská, uklízečka,

Blažena Minolová, uklízečka,

Alžběta Siostrzonková, uklízečka,

Zdeňka Szymurdová, uklízečka,

Irena Tobolová, vrchní kuchařka,

Anna Grzegorzová, kuchařka,

Bronislava Farniková, pracovnice provozu,

Zdeňka Konyová, pracovnice provozu,

Anna Wawraczová, pracovnice provozu.

Noví absolventi učitelského studia, kteří nastoupli během školního roku 1996 – 7:

1. Mgr. Vlastimil Charvát, aprobace matematika-fyzika, nastoupil 28. srpna 1996.

2. Mgr. Jana Karlovcová, aprobace chemie-přírodopis, nastoupila 28. září 1996.

Počet ostatních učitelů, kteří nastoupili nebo odešli během školního roku 1996 – 1997:

1. Lenka Peterková, neaprobovaná, nastoupila 1.9.1996.

2. Bakalářka Božena Sýkorová, neaprobovaná, nastoupila 1.9.1996.

3. Kristina Szwedová, neaprobovaná, nastoupila 1.8.1996.

Mzdové podmínky:

Rok 1995: Rok 1996:

Celkový počet pracovníků 36,91 38,61

Počet pedagogických pracovníků 21,69 23,68

Počet nepedagogických pracovníků 15,22 14,93
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Průměrná výše měsíční mzdy:

pedagogických pracovníků 8 373,00 Kč 9 912,00 Kč,

nepedagogických pracovníků 4 716,00 Kč 5 697,00 Kč

Průměrná měsíční výše nenárokové

složky mzdy pedagogických 

pracovníků 1 337,00 Kč 1 123,00 Kč,

u nepedagogických pracovníků 812,00 Kč 568,00 Kč.

Údaje o dalším vzdělání pedagogických pracovníků, včetně ředitele školy, typy kurzů:

Příjmení a jméno: Typ kurzu: Poznámky:

1. Jana Valošková Instruktor lyžařského týdenní kurz

výcviku

2. Pavla Martinková kurz PHARE, německý jazyk roční kurz,

3. Ingrid Demelová kurz PHARE, německý jazyk roční kurz,

4. Jana Valošková kurz angličtiny pro 4. třídy metodika výuky,

5. Zdeněk Feber drogová prevence 2denní kurz,

6. Karel Mamula drogová prevence 2denní kurz,

7. Silvie Mamulová systémové poruchy učení 2denní kurz,

8. Radmila Klímová systémové poruchy učení 2denní kurz,

9. Božena Sýkorová srovnávání učebnic 1denní kurz,

10. Bernadetta Sýkorová srovnávání učebnic 1denní kurz,

11. Jana Střelcová srovnávání učebnic 1denní kurz,

12. Jiřina Kowalczyková  srovnávání učebnic 1denní kurz.

Kvalifikovanost a aprobovanost učitelů – celková situace

Rozdělení tříd: 1. ročník 3, 2. ročník 2, 3. ročník 2, 4. ročník 2, 5. ročník 2, 6. ročník 1, 7. ročník 

2, 8. ročník 2, 9. ročník 2.

Nižší stupeň měl 11 tříd a vyšší druhý stupeň 7 tříd. Celkem 18 tříd.
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I. stupeň:

Počet učitelů: Týdenní počet hodin:

Celkem        z toho aprobovaných odučeno z toho   % aprobovanosti

celkem aprobovaně

14 7 254 152 59,8

II. stupeň:

Předměty Počet učitelů z toho apro- týdenní počet z toho % aprobo-

vyučovacích bovaných hodin před- aprobo- vanosti

předmětů měty celkem vaně

český jazyk 4 4 36 36 100,0

angličtina 2 0 15 0 00,0

němčina 2 0 15 0 00,0

občanská výuka 1 1 7 7 100,0

dějepis 2 1 14 10 71,4

zeměpis 3 1 14 8 57,1

matematika 4 3 36 26 72,2

přírodopis 2 2 14 14 100,0

fyzika 1 1 14 12 85,7

chemie 2 2 12 12 100,0

tělesná výchova 2 2 16 16 100,0

výtvarná výchova 4 3 8 7 87,5

hudební výchova 2 1 7 6 85,7

technická výchova 1 0 2 0 00,0

pěstitelství 1 0 2 0 00,0

Volitelné předměty:

vaření 1 0 2 0 00,0

pěstitelství 1 0 2 0 00,0

technická praktika 1 0 6 0 00,0

kultura odívání 1 1 4 0 00,0

rodinná výchova 2 0 4 0 00,0
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Nepovinné předměty:

informatika 1 1 3 3 100,0

sportovní hry 1 1 2 2 100,0

Celkem na škole 235 159 67,66

Údaje o počtech žáků na škole

ve školním roce  1995 – 1996 1996 – 1997

                                 347                                                    398

                                23,13    22,11= průměrný počet dětí na třídu

Přijímací řízení:

Zápis dětí do 1. tříd:

K zápisu se dostavilo 60 dětí, z nichž bylo 56 přijato a 4 odročeny. Ve školním roce 1996-

7 bylo ve třech 1. třídách 56 dětí rozděleno do 1.A třídy 16 dětí (3 žáci byli tělesně postiženi,

Lukáš Jablecký, Petra Feberová a Jana Pokorná), ve zbývajících dvou třídách bylo po 20 dětech.

Ve školním roce 1996-7 měla škola 18 tříd se 398 dětmi. Počty tříd v  jednotlivých

ročnících a počty dětí ve třídách ve školním roce 1996-7:

Ročník: Tříd: Dětí: z toho chlapců a dívek:

1. 3 56 25 31

2. 2 38 24 14

3. 2 47 24 23

4. 2 42 26 16

5. 2 52 27 25

6. 1 26 12 14

7. 2 46 31 15

8. 2 51 23 28

9. 2 40 20 20

Celkem 18 398 212 186

Přehled o žácích a třídách: Přihlášených do:
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Třída: Třídní učitel: žáků: chlapců: dívek: dojí-  opa-  končí:  ŠD ŠJ   NP   ZK

                             ždí:    kuje:

1.A Uvírová 16 7 9 3 0 0 4 10 0 12

B Klímová 20 9 11 2 0 0 8 11 0 16

C Szwedová 20 9 11 4 0 0 3 9 0 9

2.A Bystřická 17 10 7 0 0 0 4 7 0 11

B Reinchebachová21 14 7 5 0 0 6 11 0 0

3.A Peterková 25 12 13 6 0 0 4 14 0 15

Třída: Třídní učitel: žáků: chlapců: dívek: dojí-  končí: opa-   ŠD   ŠJ   NP   ZK

                                                                    ždí:              kuje:

3.B Demelová 22 12 10 0 0 0 2 15 0 5

4.A Sýkorová 22 15 7 6 0 0 2 19 0 12

B Střelcová 20 11 9 3 0 0 4 12 0 20

5.A Kowalczyková 27 13 14 4 0 0 0 22 0 21

B Sikorová 25 14 11 7 0 0 2 15 0 25

6.A Pawerová 26 12 14 5 0 0 0 17 0 12

7.A Valošková 23 16 7 4 1 1 0 13 7 17

B Blabla 23 15 8 5 0 1 0 8 11 14

8.A Mamula 25 14 11 7 3 1 0 10 13 12

B Nováková 26 9 17 5 1 0 0 8 11 14

9.A Feberová 20 9 11 2 20 0 0 8 2 12

B Martinková 20 11 9 5 20 0 0 6 7 12

Celkem 398 212 186 73 45 3 39 215 51 239

Poznámka: Vysvětlení zkratek ŠD = školní družina,

ŠJ = školní jídelna,

NP = nepovinné předměty,

ZK = zájmové kroužky.

Přehled prospěchu žáku základní školy ve školním roce 1995-1996:
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Ročník:   Počet žáků:   Prospělo s vyznamenáním:   Prospělo:   Neprospělo:

1. 39 0 39 0

2. 50 0 50 0

3. 44 0 44 0

4. 53 0 53 0

5. 26 0 26 0

6. 44 15 28 1

7. 50 14 30 6

8. 42 11 30 1

Celkem: 348 40 300 8

Stav ke 30.6.1996.

Procento žáků se 2 a 3 stupněm z chování ve školním roce 1995-6:

Pololetí: 1. 2. Procento:

Stupeň:    2          3                 2          3

1 0 4 2 2,94

Počet neomluvených hodin:

Pololetí: 1. 2.

počet žáků:  1   Počet hodin:  4   Počet žáků:  5   Počet hodin:  125

Mimoškolní aktivity (od ledna do konce roku 1996):

Měsíc: Druh akce: Vedoucí: Působnost: Účinkujících dětí:

Únor Finále atletických Mgr. Věra Regionální Žáci 2. stupně

závodů Nováková

Únor Albrechtická Mgr. Jana školní akce Žáci 2. stupně

laťka Šůrková Dokumentace 3420

celý rok Projekt Živá voda Perger kraj 120 dětí

celý rok Vítání občánků Szwedová, obec 23 dětí

Uvírová

celý rok Terra club, Mgr. Jana celostátní 35 dětí
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zeměpisná soutěž Valošková

červen Akademie k 10. pedagogický sbor obec 340 dětí

výročí základní školy Dokumentace 3421.

září Albrechtický běh Nováková, region 135 dětí

Mamula

září Maratón Emila Nováková, region 52 dětí

Zátopka Mamula

září matematická soutěž Sikorová okres 48 dětí

Karel

říjen Turnaj ve stolním Mamula region 15 dětí

tenisu

říjen Snídaně s Novou, Kowalczyková kraj 27 dětí

výtvarná soutěž

říjen matematická Blabla okres 18 dětí 

olympiáda Charvát

říjen fyzikální Blabla okres 11 dětí 

olympiáda Charvát

listopad Turnaj stolního Mamula kraj 8 dětí

tenisu

listopad Turnaj vybíjené Nováková okres 25 dětí

Verše žákyně 8.A třídy, uveřejněné v Albrechtických listech, číslo 2.1996.

     Dokumentace 3421.

Moravský jazyk ve vyučování.

Také autor článku v  Hlasech Havířova k  oslavám 70tého výročí nové české základní

školy v  Horní Suché se zmiňuje o tom, že v  tamější škole z  roku 1838 se do roku 1870

vyučovalo jazykem moravským a teprve po tom tento jazyk vytlačila polština a němčina (za

Rakousko-Uherské monarchie). Česky se tam začalo učit až v roce 1921.      Dokumentace 3513.

Základní škola s polským jazykem vyučovacím v roce 1996.
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Školní akce:

Dne 7.1.1996 uspořádala místní organizace Polského svazu kulturně osvětového ve

spolupráci s Maticí školskou pro děti polské mateřské a základní školy Setkání pod stromečkem.

V programu mimo jiné vystupovaly děti ve hře O jesličkách. Akce se konala v  sále Domu

Polského svazu kulturně osvětového za účasti asi 250 osob, jímž se vystoupení velmi líbilo a

mladé aktory odměnili nadšeným potleskem.

Koncem ledna 1996 (27.1.) se konal Ples Matice školské v  sále Domu Polského svazu

kulturně osvětového v Albrechticích s účasti cca 150 hostů a rodičů.      Dokumentace 3548.

Dětský karneval pořádala Matice školská dne 11.2.1996 v  Domě Polského svazu kulturně

osvětového i s účastí rodičů. Děti se v programu prezentovaly hezkými tanečky.

Další akce Matice školské pro děti:

16.6.1996 Školní radovánky opět s  programem dětí mateřské a základní polské školy. Akce byla

uskutečněna v  areálu restaurace PAMOL. Akci sponzoroval Ing. Vladislav Molenda a firma

PAMOL.

6.12.1996 Mikulášskou besídku pro děti polské mateřské a základní školy.

20.12.1996 připravovala Matice školská ve spolupráci s  vyučujícími předvánoční Besedu pod

stromečkem, v průběhu níž se uskutečnilo školní kolo recitační soutěže – konkurz.

U příležitosti Dne dětí zorganizoval obecní úřad 6.6.1996 výchovný koncert Petry

Černocké pro školní mládež.

Dne 31.1.1996 bylo ukončeno 1. pololetí školního roku 1995-6 rozdáním vysvědčení, po

předcházející pedagogické poradě, konané 29.1.1996.

Vystoupení divadélka „Bajka“. 

Dne 7.2.1996 shlédly děti hru Máša a poupě (Masza i pączek) v  sále Domu Polského

svazu kulturně osvětového.

Dne 17.9.1996 další hru O královně Jahůdce (O Królewnie Jagódce) taktéž ve výše

uvedeném sále. Scénická báseň.

Ostatní divadelní akce:
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Dne 22.2.1996 účast školáků na divadelním představení Popelka v  Polské scéně

Těšínského divadla v Českém Těšíně.

Dne 9.4.1996 na Velikonočních zvycích lidových, které v  sále albrechtického Domu

Polského svazu kulturně osvětového pro děti předneslo Brněnské divadlo pro mládež.

Dne 30.4.1996 účast dětí z divadelního souboru DROPS v divadelní přehlídce „Talinky“.

Vystoupení dětí s programem pro občany, umístěné ve zdejším Domě s pečovatelskou službou ve

dnech 18.4.; 25.9. a 19.12.1996.

Ostatní školní akce:

Dne 24.2.1996 representovaly děti 4. a 5. postupného ročníku školu na 25. Gwiazdzistym

Zjaździe v Mostech u Jablunkova.

Dne 18.3.1996 proběhly školní eliminace v  recitačním konkurzu. Do okresního kola

postoupili: D. Molenda a M. Palowski z  1. postupného ročníku a M. Hubka, B. Zdražil a M.

Molenda ze 4. postupného ročníku.

Dne 4.5.1996 vystupovala školní mládež v  programu na oslavě 10. výročí divadelního

souboru DROPS v sále Domu Polského svazu kulturně osvětového.

Na 26.5.1996 připravila škola program ke Dni matek, v  němž děti účinkovaly před všemi

shromážděnými maminkami k jejich svátku. 

Dne 30.5.1996 se účastnily děti zdejší školy na 14. Lehkoatletických hrách polské školní

mládeže v Třinci.

Dne 18.6.1996 se konal vlastivědný výlet dětí na Radhošť a Pustevny.

Dne 22.3.1996 se také členové pedagogického sboru základní školy s  polským jazykem

vyučovacím z  Albrechtic zúčastnili Setkání Towarzystwa Nauczycieli Polskich, pořádaného ke

Dni učitelů v sále hotelu Piast v Českém Těšíně.

Dne 16.4.1996 hodnotila pedagogická rada zdejší polské základní školy výsledky práce

ve 3. čtvrtletí 1996, načež se pak 23.4.1996 konaly třídní schůzky rodičů, na nichž jim byly

sdělovány informace o prospěchu a chování jejich dětí. Závěrečná porada za školní rok 1995-6

se konala 25.6.1996.

Slavnostní závěr školního roku se konal 28.6.1996 za účasti zástupců veřejné zprávy

(starosty obce) a organizací (Matice školské a Polského svazu kulturně osvětového).

     Dokumentace 3420.
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Úpravy a opravy školy o prázdninách:

1. V roce 1996 byla provedena přestavba elektrického vytápění na plynové (toho času

úspornější).

2. O prázdninách bylo provedeno vylíčení přízemí a nátěry soklů.

3. V 1. třídě byly instalovány v oknech žaluzie.  

Nový školní rok 1996-7 byl zahájen 2.9.1996 s  5ti postupnými ročníky, rozdělenými do 2

tříd. Dle toho byl rovněž uzpůsoben podrobný plán práce školy a plány výuky v  jednotlivých

třídách a předmětech. Hlavní didakticko-výchovný plán zohledňoval specifické podmínky

prostředí a potřeby zdejší základní školy, Jednalo se hlavně o: 1. Morální výchovu

2. Realizaci výchovných plánů a přizpůsobení k nim učebnic, dovezených z Polska.

3. Estetickou výchovu a kulturní dění.

4. Péči o tělesnou zdatnost dětí.

5. pokračující spolupráci s rodiči prostřednictvím matice školské.

Po ukončení 5. ročníku přecházely děti do 6. tříd základní školy, buď v Horní Suché, 

nebo Českém Těšíně.

Personální obsazení školy ve školním roce 1996-7:

Ředitel školy Otokar Winkler, učitelka Mgr. Jolanta Kožušniková.

Vychovatelka ve školní družině Jan Guňková.

Školnice a uklízečka v 1 osobě Marie Góraliková od 1.7.1996.

Rozdělení dětí: (Celkem 26 dětí)

1. třída – 1. postupný ročník 11 dětí se 3. postupným ročníkem 3 děti. Tuto třídu vyučovala Mgr 

Jolanta Kožuszniková. Měla 24 hodinový týdenní úvazek a 3 přespočetné hodiny.

2. třída – 2. postupný ročník se 4 dětmi, 4. postupný ročník se 4 dětmi a 5. postupný ročník, 

rovněž se 4 dětmi.

Ve třídě působil ředitel školy Otokar Winkler s týdenním 16ti hodinovým pracovním 

úvazkem a 1 přesčasovou hodinou.
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V školní družině bylo zapsáno 13 dětí, které vedla Jana Guňková. Její pracovní úvazek

činil 28,5 hodin týdně. V  tom bylo zahrnuto i 6 hodin výuky v  1. a 2. třídě tělesné výchovy,

výtvarné výchovy a praktických prací.

Poplatek za umístěné dítě ve školní družině činil 75 Kč měsíčně.

Organizace školního roku 1996-7:

Zahájení školního roku 2.9.1996.

Podzimní prázdniny od 24. do 25. října 1996.

Zimní prázdniny od 23. prosince 1996 do 3. ledna1997.

Pololetní prázdniny 3. února 1997.

Jarní prázdniny od 3. do 7. března 1997.

Velikonoční prázdniny 27. a 28. března 1997.

Ukončení školního roku 27. června 1997.

Hlavní prázdniny od 30. června do 31. srpna 1997.

Slavnostního zahájení školního roku 1996-7 se  mimo dětí a pedagogických pracovníků

zúčastnili i zástupci veřejné správy (starosty), místní organizace Polského svazu kulturně

osvětového (předsedkyně Ivona Guňková) a Matice školské (Ing. Lešek Foltýn), který byl nadále

jejím předsedou. Na zahájení nescházela ani početná skupina rodičů, zejména dětí – prvňáčku.

Na zahájení nescházelo ani tradiční kulturní vystoupení dětí 4. a 5. postupného ročníku, zařazené

po proslovu ředitele školy. Prvňáčci při tom obdrželi knížky a pamětní listy s  příležitostními

sáčky. Zahájení školného roku předcházela pedagogická porada, konaná 28.8.1996.

Dne 1.10.1996 se konala členská schůze Matice školské, na níž se hodnotily výsledky

práce za uplynulý školní rok a vytyčoval se program činnosti v  novém školním roce. Byl zvolen

18ti členný výbor, v  jehož čele zůstal nadále Ing. Lešek Foltyn, a také 3členná revizní komise.

Také program této schůze byl zpestřen kulturním vystoupením dětí 4. a 5. postupného ročníku

s pozdravy, verši a písničkami. Před touto schůzí se konaly třídní schůzky rodičů s  třídními

učiteli.

Čtvrtletní hodnotící porada se konala 15.10.1996.  

Dne 18.12.1996 se konalo Setkání ředitelů základních škol s  polských jazykem

vyučovacím u generálního konzula Polské republiky v Ostravě.
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Děti 4. a 5. postupného ročníku navštívily Dům s  pečovatelskou službou v  Albrechticích

dne 19.12.1996 a vystoupily tam s  programem veršů a písní před občany, umístěnými v  tomto

zařízení.

Poslední akcí roku bylo 20.12.1996 Setkání dětí u stromečku, které pro ně organizovali

členové Matice školské ve spolupráci s učiteli.

Verše žákyně Evy Bojkové z  5tého postupného ročníku zdejší základní školy s  polských

jazykem vyučovacím, uveřejněné v Albrechtických listech číslo 2./1996.      Dokumentace 3421.

Wiosna

Juž w ogródku kwitną kwiatki: Na kominie gniazdo stoi,

Maki, chabry, fiołki, bratki. bocian go tam ładnie stroji.

Juž z daleka ptaszki lecą  Miły wietrzyk tańczy w polu,

I śpiewają nad pasieką. Słowik pięknie śpiewa w gaju. 

Organizace a církevní obce

Občansko demokratická strana

Rok 1996 byl na rozdíl od roku předcházejícího volebním, a to hned dvojnásobným.

Volilo se totiž do Poslanecké sněmovny a do Senátu parlamentu České republiky. Záměr

Občansko demokratické strany byl uskutečnit volby do obou komor parlamentu ve společných

volbách, nepodařilo se jej však prosadit pro odpor opozice i obou koaličních stran. Od této

skutečnosti se odvíjely hlavní aktivity roku 1996. Před volební kampaní do Poslanecké

sněmovny parlamentu byl uskutečněn výroční místní sněm 13.4.1996, na němž místní sdružení

Občansko demokratické strany zvolilo své funkcionáře: Předseda pan Jiří Uher, místopředseda

pan Karel Cielecki, pokladní paní Libuše Jedlinská a jako členové místní rady pan Eduard

Galuszka a Ing. Jindřich Feber. Místní sněm také schválil členy a náhradníky okrskových

volebních komisí. Důležitým bodem jednání tohoto sněmu bylo rovněž projednání organizačního

zabezpečení návštěvy předsedy vlády a Občansko demokratické strany pana Václava Klause

19.4.1996 v Albrechticích (květinová výzdoba, ozvučení sálu, občerstvení, plakátování v  obci a

distribuce brožur a propagačních materiálů této strany účastníkům této akce). Na zajištění úkolů

se podílela větší polovina členů místního sdružení.
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Návštěva pana Václava Klause dne 19.4.1996, na tak zvaném Setkání s  občany

Albrechtic v sále Domu Polského svazu kulturně osvětového, proběhla ve velmi dobré atmosféře

a měla u občanů obce velký ohlas, o čemž svědčil i fakt, že sál byl zaplněn do posledního

místečka a mnozí zájemci z  řad občanů se do sálu ani nedostali. Po této návštěvě se 4 členové

místního sdružení (pánové Cielecki, Ing. Feber, RNDr. Valošek a Uher) zúčastnili večeře

s premiérem a jeho manželkou Livií Klausovou, na které byli přítomní i členové oblastních rad

Havířova a Karviné a další hosté, poněvadž tento den byl dnem návštěvy premiéra v  celém

okrese Karviná a tudíž i v  obou oblastních sdruženích. Účastníci večeře oceňovali otevřenost,

bezprostřednost a přístupnost manželů Klausových, i když pan Klaus neváhal v  diskusi

k proběhlému dni vyjádřit své výhrady a výhrady k  organizačním nedostatkům v obou oblastech.

Manažerka oblasti Havířov, paní Paszová, která se zabývala návštěvou Václava Klause v  okrese

Karviná v oblastní radě, hodnotila tuto akci jako nejzdařilejší z akcí toho dne.

V průběhu volební kampaně, která probíhala od 15. do 29.5.1996, členové místního

sdružení zajišťovali průběžné plakátování. Ve dnech voleb 31.5. a 1.6.1996 fungovali členové

místního sdružení v okrskových volebních komisích.

Bylo potěšitelné, že v těchto volbách byl do Poslanecké sněmovny parlamentu České 

republiky zvolen předseda oblastní rady Občanské demokratické strany v Havířově a současný 

starosta Těrlicka, Ing. Vavřinec Fojcik. Dokumentace 3352-3.

Dalším důležitým vrcholem činnosti v  roce 1996 byly senátní volby, ty byly ze strany

místního sdružení strany zajišťovány následně: Sněmu volitelů, dne 24.8.1996, se zúčastnili paní

Libuše Jedlinská a pan Jiří Uher. Na tomto sněmu volitelů byl z  5 kandidátů volebního obvodu

číslo 74 zvolen Ing. Arch. Karel Cieślar, současný starosta obce Těrlicka.

Na místním sněmu dne 4.10.1996 se uskutečnila volba zástupců místního sdružení do

oblastní rady. Zvoleni byli předseda místního sdružení Jiří Uher a místopředseda Karel Cielecki.

Dále byli na oblastní sněm zvoleni 3 delegáti a to pánové Galuszka, Jandek a Uher. Byli rovněž

schváleni 3 členové do okrskových volebních komisí a to: paní Jedlinská, Cielecká a pan Jandek.

Dne 14.10.1996 se konal výroční oblastní sněm, jehož nejdůležitějším bodem bylo

zvolení orgánu oblastního sdružení (předsedu, 3 místopředsedy, pokladníka, členy oblastní rady,

smírčí výbor a kontrolní a revizní komisi). Oba členové albrechtického místního sdružení,

navrženi do oblastní rady, byli zvoleni.
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Listopadovou volební kampaň silně poznamenal nezájem o tyto volby. (Poznámka:

Mnoho lidí se domnívalo, že tento orgán je pro naší malou republiku úplně zbytečný úřednický

aparát). Tento nezájem se projevil jak v účasti na volebních akcích stran a kandidátů, tak na slabé

účasti, zhruba jen 28% voličů v  obou kolech. Náš kandidát Ing. Arch. Karel Cieślar vyhrál první

kolo voleb jen o 10% před druhým kandidátem ve volebním obvodě číslo 74. Proto se konalo

druhé kolo voleb, které však vyhrál kandidát České strany sociálně demokratické s  59,8%, před

kandidátem Občansko demokratické strany, který ve druhém kole získal 40,2% ze zúčastněných

voličů. I ve druhém kole hlasovalo jen 28% voličů. Z tohoto počtu voličů však 33% těch, kteří do

2. kola nepostoupili, dali tentokrát hlasy kandidátovi České sociální demokratické strany a pouze

5% voličů ostatních kandidátů dalo svůj hlas kandidátovi Občansko demokratické strany. Tímto

výsledkem přišlo nazmar mnoho vynaloženého úsilí (stovky hodin přípravy ve volebním štábu,

v oblastní radě, na různých setkáních s  občany, z  nichž jedno proběhlo i v  Albrechticích a na

jiných doprovodných akcích, zejména v  Havířově a Orlové, nezanedbatelná byla i částka peněz,

několik set tisíc, kterou tato kampaň stála). Pozitivním zjištěním však přesto bylo i to, že při

součtu hlasů v  2. kole bylo možno konstatovat, že i při systému „všichni proti Občansko

demokratické straně“ získal kandidát Občansko demokratické strany 40% oproti 60% hlasů

ostatních stran, hnutí a odborů z těch voličů, kteří se voleb zúčastnili a chtěli něco rozhodnout.

Místní sdružení Občansko demokratické strany zajišťovalo podobně, jako ve volbách

předcházejících, volitele na sněm volitelů, plakátování v  obci, účast členů v  okrskových

volebních komisích a částečně na zajištění Setkání kandidáta strany s občany obce.

V závěru roku 1996 se konal v  rámci Občansko demokratické strany 7. kongres, konaný

8.12.1996. Na něm byly zvoleny všechny orgány to je předseda, 4 místopředsedové, výkonná

rada, smírčí výbor, kontrolní a revizní komise. Zároveň byly přijaty stanovy s  určitými změnami,

které se dotýkaly i místního sdružení. Nejdůležitější změnou bylo zkrácení funkčního období

orgánů vzešlých z voleb na tomto kongresu, a to na 2 roky.

Česká strana sociálně demokratická

Místní organizace uvedené strany v  Albrechticích měla v  roce 1996 (začátkem roku) jen

7 členů a jejich počet se ještě dále v  průběhu roku snížil. Bylo konstatováno, že příčinou toho

byly postoje a dění uvnitř této strany, zejména přístup poslanců v  Parlamentu České republiky,

zvolených za uvedenou stranu, jakož i celkové politické klima v  této straně. Tak například na
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schůzi 5.9.1996 odevzdal svůj členský průkaz a ze strany vystoupil pan Augustin Szewieczek.

Taktéž pan Ludvík Vlašic chtěl složit funkci pokladníka a chtěl ze strany vystoupit, ale bylo však

dohodnuto, že své rozhodnutí ještě zváží a ve funkci pokladníka ještě setrvá do výroční členská

schůze, kdy však po inventarizaci pokladny svou funkci vzdá. Pan Emil Dworok se od vstupu do

strany nezúčastnil žádné členské schůze a neplatil ani členské příspěvky, na výzvy výboru strany

nereagoval, bylo rozhodnuto ho z  evidence škrtnout. Takto se počet členů v  místní organizaci

zmenšil na 5. V případě, že vystoupí ze strany i výše zmínění pan Ludvík Vlašic, čítala by místní

organizace jen 4 členy a dle zmínění stanov by pak tato místní organizace v  obci zanikla. Bylo

proto rozhodnuto vyvinout do budoucna maximální úsilí získat z  řad příznivců strany a místních

občanů nové členy.

V roce 1996 bylo v  místní organizaci České strany sociálně demokratické uskutečněno 8

schůzí, které byly kumulovány s  jednání volebního štábu pro volby do Parlamentu a Senátu

poslanecké sněmovny České republiky. Účast členů v těchto volbách byla 70%.

Pan A. Mikula pravidelně informoval členy na schůzích o dění v  okresním výboru České

strany sociálně demokratické. Pan Juraj Legindi, starosta obce, na schůzích pak o dění v  obci

v souvislosti s plněním komunálního volebního programu.

Největší úsilí členů místní organizace bylo v  roce 1996 věnováno přípravě a organizaci

voleb v  obci. Na Okresní konferenci v  Havířově (12.2.1996), na níž probíhala volba kandidátů

do Parlamentu České republiky, byli vydelegováni i zástupci albrechtické místní organizace.

Výsledky této konference však byly anulovány, proto se konala další Okresní konference

v Bohumíně (2.3.1996). Za okres Karviná tam byli na kandidátku České strany sociálně

demokratické zvoleni pan Chobot z  Havířova, paní Pavlasová z  Dolní Lutyně, pan Žalud

z Havířova, pan Baunert z Bohumína a paní Šimíčková z Havířova, Lanzendorferová z Karviné a

Jungová z  Těrlicka. Na krajské nominační konferenci, konané 16.3.1996 v  Olomouci, schválili

delegáti pořadí kandidátů za Severomoravská kraj.

Nominace na Senátora ve volebním obvodu číslo 74 se uskutečnila v  červnu 1996. Jako

první v  pořadí byl zvolen Ing. Alfréd Michalík z  Bohumína a jako druhý JUDr. Zdeněk Pohl

z Havířova.

Členům místní organizace se podařilo různě úspěšně zabezpečit účast občanů na

předvolebních setkáních v  obci. Ku příkladu na Setkání s  panem předsedou strany Zemanem se

dostavilo do Domu Polského svazu kulturně osvětového asi 120 osob, na akci autobusu Zemák
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na Zámostí se sešlo asi 150 osob. Na dalších setkáních s  kandidáty za stranu do Parlamentu

(Palas, Dostál, Kraus, Orgoniková) byla účast občanů velmi nízká. Účast občanů při

představování kandidáta do Senátu, Ing. Alfréda Michalíka, byla lepší, i když projížděl obcí

v autobusu ve velmi nepříznivou dobu. Náhodně se zde sešlo na 30 osob. 

Volebním manažérem pro volby do Parlamentu a senátu byl zvolen pan Mikula, který

svůj úkol zvládnul velmi dobře. Předvolební agitace plakátováním v  obci, roznáškou volebních

programů byla zabezpečena dobře, což se projevilo i v  příznivých výsledcích voleb.

V Albrechticích získala Česká sociální demokracie většinu hlasů, to je 45,34% platných hlasů.

Taktéž volby do Senátu ve volebním obvodě 74 dopadly ve 2. kole dobře. Kandidát Ing.

Alfréd Michalík získal 60,62% hlasů před kandidátem za Občansko demokratickou stranu, Ing.

Arch. Cieślarem (39,38%). Rozborem volebních výsledků v  jednotlivých volebních okrscích

v obci bylo zjištěno, že nejmenší účast voličů ve volbách měl již tradičně volební okrsek do

něhož spadalo nové sídliště.

Hodnocení komunálního programu České strany sociálně demokratické se konalo

pravidelně na členských schůzích. Nejlepších výsledků bylo dosahováno ve školství,

zdravotnictví, kultuře, sportu a v  řešení otázek národnostních menšin. Méně úspěšně se dařilo

v dostavbě obecních bytů, řešení dopravy v  obci i mimo ní, v  otázkách životního prostředí a

ekologie, v  podpoře podnikání, veřejného pořádku a bezpečnosti v  obci. Bylo konstatováno, že

všem těmto otázkám byla věnována náležitá péče, ale úspěšnost souvisela a byla závislá hlavně

na finančních možnostech. Nová rozpočtová pravidla na rok 1996 byla pro obec nevýhodná.

V průběhu roku nebyl naplňován příjem z  daní v  rozpočtu tak, jak bylo předpokládáno a ztráta

činila asi 2,15 miliónů Kč. Proto byly ve 4. čtvrtletí omezeny výdaje, které se neblaze dotkly

zejména investiční činnosti.

Hospodaření místní organizace České strany sociálně demokratické nebylo v  roce 1996

schodkové. Zůstatek na účtu činil 1049 Kč. Všichni členové řádně zaplatili své členské

příspěvky.

Křesťansko demokratická unie – Československá strana lidová

Schůzky výboru se konaly operativně dle konkrétní potřeby, při zajišťování úkolů. V  roce

1996 se jednalo hlavně o úkoly, spojené se zajišťováním voleb do Poslanecké sněmovny a do
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Senátu Parlamentu České republiky (plakátování, rozdělení agitačních materiálů, získávání členů

a příznivců pro funkce v místní a okrskových volebních komisích a podobně.)

Dva členové místní organizace této strany pracovali v  obecním zastupitelstvu a dle

možností se zúčastňovali školení komunálních politiků. V  obecním zastupitelstvu zasedal rovněž

1 nečlen – příznivec této strany, Ing. Jindřich Zahraj, který mimoto fungoval jako předseda

komise životního prostředí v obci.

Na jednání okresního výboru strany byla zajišťována vždy účast 1 člena z  místní

organizace v Albrechticích.

Byly plněny úkoly, vyplývající z  agendy nadřízené instituce, byla upřesňována členská

základna (seznam členů), vybíraly se členské příspěvky (50 Kč důchodci, 100 Kč zaměstnaní).

Na okresní výbor se nahlašovaly plakátovací plochy pro účely voleb.

V roce 1996 jedna členka zrušila ze zdravotních důvodů své členství v  místní organizaci

strany. Nově byla získána 1 členka. Členská základna se tudíž nezměnila. V  roce 1996 čítala 10

členů. Nedařilo se rozšířit členskou základnu a nebylo to marné úsilí jen této strany. I jiné

politické organizace se potýkaly se stejnými problémy, když panovala jakási averze proti členství

v organizacích, zřejmá od doby totality.

Základní organizace Komunistické strany Čech a Moravy

Výbor uvedené strany vykázal v  roce 1996 uspořádání jediné připomínkové akce ke dni

51. výročí osvobození naší obce a to v  pátek 3.5.1996 v  18 hodin, spojené s  položením květin

k pomníku obětí 2. světové války na hřbitově v  Albrechticích, jíž se zúčastnilo jen několik osob.

     Dokumentace 3421.

Činnost Tělovýchovné jednoty Baník 9. květen, oddílu kopané v roce 1996

Činnost oddílu řídil 9ti členný výbor, zajišťoval údržbu sportovního zařízení, podílel se

na úpravě hrací plochy a sportovního areálu, zabýval se zajišťováním finančních prostředků pro

činnost Tělovýchovné jednoty, což již bylo a do budoucna bude stěžejní záležitostí existence této

organizace.   

Výkonný výbor Tělovýchovné jednoty se v  podzimním období roku 1996 rozhodl založit

společnost s ručením omezeným REFOTAL – reklama, fotbal Albrechtice, a to z  ekonomických
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důvodů. Tato by měla umožnit lépe využívat finančních prostředků, které fotbalový oddíl získal,

či získá. Tento výkonný výbor Tělovýchovné jednoty byl totožný s představenstvem společnosti.

Poněvadž Důl 9. květen již nebyl samostatným podnikem, nýbrž jen závodem Dolu

Darkov padlo ve výboru rozhodnutí na změnu názvu Tělovýchovné jednoty, k  čemuž došlo až

v letním období roku 1997, kvůli rozehrané soutěži roku 1996 – 7. Byl však už navržen nový

název, a to Fotbalový klub Baník Albrechtice. K  tomuto návrhu se však mohla ještě vyjadřovat

členská základna.

V roce 1996 byla velkou investiční záležitostí výstavba škvárového hřiště, včetně jeho

oplocení. Celá tato akce byla zdárně dokončena s  finanční podporou obecního úřadu a materiální

pomocí závodu 9. květen. Hlavní zásluhu na zajišťování brigádnické činnosti na tomto díle a na

jeho zdárném dokončení měl pan Bronislav Palowski.      Dokumentace 3521.

Po ukončení jarní části sezóny ukončil svou pracovní činnost dlouholetý hospodář a

správce hřiště Josef Begáň. Náhradu za něho se do konce roku 1996 nepodařilo zajistit. Vyskytl

se rovněž problém se zajišťováním vhodných trenérů pro mládežnická družstva. Základem

dalšího rozvoje kopané v  obci byla výchova nejmladší generace fotbalistů, když v  současnosti

došlo k  určité stagnaci mládežnické kopané. Projevovalo se to v  průměrných výsledcích

mládežnických družstev. Družstvo mladších žáků totiž obsadilo v  ročníku 1995 – 6 v  okresní

soutěži 3. místo a v  podzimní části ročníku 1996 – 7 zůstalo opět na 3. místě se ziskem 12 bodů.

Toto družstvo vedl Pavel Šimek a vypomáhal mu Stanislav Chlebík.

Družstvo starších žáků skončilo ročník 1995-6 na 10. místě okresního přeboru se ziskem

13 bodů. V  podzimní části ročníku 1996 -7 se posunulo na 8. místo se 12 body. Družstvo vedl

pan Dziedzic sám a vyvstával úkol zajistit mu dalšího pomocníka pro vedení tohoto družstva.

    Dokumentace 3531-3, 3535.

Družstvo dorostu se v  ročníku 1995-6 umístilo na 7. místě se ziskem 42 bodů a

v podzimní části ročníku 1996 - 7 postoupilo na 6. místo okresního přeboru. Družstvo vedli Josef

Wojtyna a Aleš Břemek. Jejich práce byla náročná vzhledem k  dospívajícím hochům

s různorodými zájmy, které přinutit k  pravidelné přípravě na mistrovské soutěže vyžadovalo dost

trpělivosti. Přechod hráčů z  družstva dorostu do družstva mužů, které hrálo v  divizi byl náročný,

proto bylo umožňováno dorostencům hostování v družstvech, hrajících nižší soutěže.

   Dokumentace 3531–3, 3535.
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Družstvo mužů vedl trenér Pavol Sikora a vedoucí Ivan Marini. Toto družstvo si

udržovalo místo v  divizi ve skupině E. V  ročníku 1995 – 6 skončilo na 12. místě se ziskem 36

bodů. Mělo tak zajištěnou účast v  příštím ročníku divize. Na nový ročník se družstvo

připravovalo velmi zodpovědně, aby se tak vyhlo náročnému boji o záchranu v  divizi. Jeho

sestava byla doplněna o zkušené hráče Menouška, Dlouhého, talentovaného Goje a Holzera.

Družstvo sehrálo 10 přípravných zápasů, z  nichž polovinu vyhrálo a polovinu prohrálo. Náročná

příprava mužstva se projevila až v  podzimní části ročníku 1995 – 6, v  níž se umístilo na 5. místě

se skóre 18 : 15 a se ziskem 23 bodů. Nejlepšími střelci byli hráči Nevřiva a Majkut. V  kádru se

vystřídalo 19 hráčů.        Dokumentace 3420,3422-4,3515,3523,3529-30,3534 a 3537.

Turnaj o Štít Albrechtic, jehož se zúčastnilo i družstvo mužů se konal po skončení jarní

části sezóny 1995 – 6 v  Lesních Albrechticích. Naše družstvo v  něm obsadilo 3. místo, i když

v celém turnaji ani jednou neprohrálo. O umístění totiž rozhodlo skóre. Další ročník tohoto

turnaje se hrál v naší obci.        Dokumentace 3422, 3524.

Kádr družstva mužů se během zimní přestávky nezměnil. Součástí přípravy na jarní část

soutěže bylo soustředění hráčů ve Viganticích, dále pak již proběhlo několik přípravných utkání

na našem novém škvárovém hřišti.   

Rok 1996 byl 35. výročím od založení fotbalového oddílu v  Albrechticích. Zvláštní

oslava se na tuto počest nekonala, ale byla vyvíjená snaha umístit se v  konaných soutěžích v  co

nejlepším světle.        Dokumentace 3421, 3562.

Na valné hromadě, konané 18.2.1996 byl mimo jiné zvolen nový 9ti členný výbor v  čele

s předsedou Ing. Vladislavem Šipulou.

Činnost oddílu sport pro všechny v roce 1996

V únoru byl uspořádán Tradiční ples pro členy Tělovýchovné jednoty.

V březnu proběhlo školení cvičitelů 4. třídy.

V květnu byl uspořádán výstup na Radhošť – Poustevny a okolí,

okresní kolo v atletice s účastí 29 žáků a 

účast v okresním kole volejbalu, smíšených družstev.

V červnu byl pořádán Sportovní den pro děti, kterého se zúčastnilo 114 dětí,

účast v oblastním kole atletiky, kde se stal přeborníkem mladších žáků náš Petr 

Tomašák,
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byl uspořádán orientační běh v přírodě na Velkém Polomu.

V srpnu bylo pořádáno Sportovní odpoledne na Zámostí a 

Soutěž v kuželkách na Impulsu v Havířově.

V září byl pořádán Běh Albrechtic, kterého se zúčastnilo 76 žáků, (3. ročník).

     Dokumentace 3423.

Sportovní dny v Jeseníkách a 

okresní kolo v nohejbale.      Dokumentace 3423.

V říjnu byla organizována účast v halové kopané.

V listopadu účast žáků ve vybíjené v Havířově,  

Činnost místní organizace Polského svazu kulturně osvětového v roce 1996.

Tento rok proběhl ve znamení usilovné práce nejen výboru organizace, ale i mnoha

obětavých členů a příznivců. I když adaptovaný Dům Polského svazu kulturně osvětového byl již

dán do provozu 30. září 1995 zůstalo ještě dost práce k  vylepšení a odstranění některých

provizorií a souběžně s  tím vyvstávala potřeba organizování kulturních vystoupení, přátelských

setkání i rodinných, aby Dům pulsoval životem. Takováto idea podněcovala činnost členů a se

spokojeností bylo nakonec konstatováno, že se úkol podařilo splnit. Soubory začaly pracovat

systematicky a členové i jiné organizace měly možnost pořádání setkání i rodinných oslav

v příjemné atmosféře. Byla patrná určitá aktivita i širší veřejnosti, i když k  optimismu bylo ještě

daleko. V jubilejním roce vydal každý soubor ze sebe vše, aby svou práci zaujal jiné.

             Dokumentace 3491, 3518 – 9.

V roce 1996 byl zvolen nový výbor této organizace.

Nejdůležitější akce v   roce 1996:

21.1.1996 Ples předškolních dětí, spojený se Dnem babiček a dědů, s  účastí 126 osob, které

obdivovaly mladé herce.

17.2.1996 Tradiční ples ve všech prostorách Domu Polského svazu kulturně osvětového.

Zúčastnilo se ho 175 osob. Součástí zábavy byly i ukázky tanců mladého souboru

tanečního a tance souboru Olza.

23.3.1996 Divadelní soubor se představil s  vystoupením tří jednoaktových komedií pod titulem

„Oženit to je nic, ale co potom?“, které se podařilo v  krátké době nacvičit v  režii
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Karla Miczky (bývalého ředitele školy ve výslužbě). Přeplněný sál dával najevo svou

spokojenost s hrou bouřlivým smíchem.

Tento divadelní soubor amatérů vystupoval ještě s  toutéž hrou v  Bludovicích,

Karviné-Starém městě a Doubravě.      Dokumentace 3505.

30.3.1996 byl uspořádán sraz milovníků malých vokálních souborů ve spolupráci s  hlavním

výborem Polského svazu kulturně osvětového a se Sdružením pěveckým v  místním

Domě Polského svazu kulturně osvětového. Program písní Anek z  Bludovic, sušské

Gamy, stonavského Allegra a pěveckého souboru Leszka Kaliny vyslechlo 108

posluchačů.

4.5.1996 se konalo vystoupení souborů DROPS u příležitosti 10ti letého jubilea. V  programu

se rovněž představil nový soubor DROPSIK. Množství posluchačů v  sále tleskalo

nejen mladým aktorům, ale i režisérce, choreografce a scénografce v  jedné osobě,

paní Hedvice Czapové, za její přínos k utváření mládeže a rozvoji mladých talentů.

       Dokumentace 3610, 3644.

4.6.1996 bylo uspořádáno Smažení vaječiny pro členy pěveckého souboru a pro příznivce.

Zúčastnilo se ho 49 osob.

V době od 30.7. do 12.8.1996 zajišťovala místní organizace Polského svazu kulturně osvětového

prázdninový pobyt pro 7mi člennou skupinu z  Gdáňska. Skupina byla velmi

spokojena s ubytováním i jídlem, které pro ně chystaly 3 členky místní organizace,

jakož i program výletů a kulturního vyžití.

2.8.1996 navštívili albrechtický Dům Polského svazu kulturně osvětového činitelé Poláci

z východu. Po chutném pohoštění je přijal i s  hosty z  Gdaňska místní starosta Juraj

Legindi.

4.8.1996 autobusový výlet na Svátek goralů. Kvůli silnému dešti se ho zúčastnilo pouze 22

osob, ale ti, kteří tam jeli, nelitovali.      Dokumentace 3540.

2.9.1996 Výjezdové setkání členů Klubu důchodců učitelů ve zdejším Domě. Jeho účastníci

obdivovali výsledky práce místní organizace Polského svazu kulturně osvětového.

10.9.1996 zájezd do Vratislavi se 44 členy organizace. Hlavním cílem výletu bylo shlédnutí

Radslavského panoramatu a pamětihodností města.

12.9.1996 se konala přednáška MUDr. Ruckého o léčivkách. Zúčastnilo se jí 22 zájemců, kteří si

z ní odnesli zajímavé poznatky o účinku léčivých rostlin na lidský organismus.
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14.11.1996 se konala členská schůze, na níž mimo jiné referoval o zajímavostech z  cesty do

Kostariky Ing. František Ježovič. Při té příležitosti organizovala i firma Kontakt

výstavu a prodej knih, jichž bylo prodáno asi za 2  000 Kč. Akce se zúčastnilo 32

osob.

23.11.1996 byla obnovena tradice Podzimních plesů. I když se akce zúčastnilo pouze 79 osob

ples trval až do „rána bílého“. K poslechu hrála hudba pana Sumery.

18.12.1996 se konal obecní Sněm Kongresu Poláků v  České republice. Řešily se na něm místní

problémy a proběhla volba delegátů na 6. Všeobecné shromáždění.

Od 18. do 30.12.1996 probíhala ve zdejším Domě Polského svazu kulturně osvětového Výstava

kreseb Luciny Przeczkové-Waszkové.      Dokumentace 3509.

30.12.1996 probíhala Členská výroční schůze místní organizace Polského svazu kulturně

osvětového, spojená s Vánoční besídkou.      Dokumentace 3549.

Pomimo akcí místní organizace se v  jejím místním Domě konaly předvolební schůze

politických stran a hnutí. Hostem zde byl i premiér vlády Václav Klaus, předseda České sociální

demokracie Miloš Zeman a před volbami do Senátu se zde představovali voličům kandidáti

Alfréd Michalik, Karel Cieślar a Milada Haliková. Různé společenské organizace zde pořádaly

svá setkání a měly tu místo i svatební hostiny, slavily se zde i narozeniny, konaly se přátelská

setkání i pohřební hostiny.      Dokumentace 3388,3390,3392,3403,3447 a 3449.

Videozáznam o životě polské menšiny na Těšínsku.            Videokazeta 14.

    Videozáznam o Domě PZKO v Albrechticích, číslo 23.

Zásluhou několika členů místní organizace Polského svazu kulturně osvětového (Marie

Harokové, Vladislava Kowalczyka, Ivony Guňkové, Gustava Guňki, Olgy a Vandy Cieślových)

byl Dům této organizace udržován vždy čistý a připraven k příjmu hostů, což vyžadovalo nemálo

úsilí a času.

V roce 1996 oslavila předsedkyně místní organizace Polského svazu kulturně osvětového 

v Albrechticích, paní Ivona Guňková dvě jubilea a to 60 let věku a 40 let práce ve školství.

    Dokumentace 3424.

Činnost souborů v roce 1996
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Pěvecký soubor smíšený  byl systematicky činný jako nejstarší ze všech u této místní

organizace, již od roku 1947. V  uvedeném roce v  něm zpívalo 23 zanícených zpěváků pod

vedením dirigenta, pana Vladislava Molendy. Jejich snahou bylo, aby polská píseň stále zněla a

neumlkla v  tomto regionu. V  roce 1996 bylo uskutečněno 42 zkoušek a 7 vystoupení, což

v souhrnu činilo 2 030 hodin k dobru tohoto souboru. Bylo vynakládáno úsilí o získání mladších

členů, výsledek však valný nebyl. Vedoucím souboru byl pan Ing. Gustav Guňka.

 Dokumentace 3487, 3496, 3506, 3508, 3541.

Dětský divadelní soubor DROPS  byl od roku 1996 činný ve dvou skupinách. V  jedné

účinkovali mladší, zastoupený dětmi z  místní základní školy (polské) a ve druhé skupině

účinkovali starší, převážně děti z  vyšších tříd základní školy, přespolní. Celý soubor měl 18

členů. V  repertoáru měl 6 her. Vystupoval i mimo naší obec a to v  Karviné, Orlové a navíc i

v Polsku v Krakowie a Krośnie.            Dokumentace 3421, 3424, 3484, 3644.

Divadelní soubor byl zásluhou jeho režiséra, Karla Miczky, velmi aktivní. Také ochotníci

se velmi snažili a takto se v  krátké době podařilo vystoupit s hrou „Oženić się to nic, ale co

potem?“. Členové souboru patřili převážně ke střední věkové skupině, ale režisér už byl starší a

bylo to i jeho poslední dílo, když  v  poměrně krátké době pak zemřel. Hra byla přijata

s nadšením.      Dokumentace 3505.

Taneční soubor  obnovil v  roce 1996 své zkoušky pod vedením Jolany Molendové.

Nacvičil aktuální tanec k  vystoupení na Podzimním plesu. Později, pod vedením Marioly

Nožičkové, nacvičoval programy na plesy.       Dokumentace 3539.

Soubor žen – Klub žen  patřil k  nejaktivnějším v  této organizaci, zejména v  přípravách

různých kulturních podniků. Čítal skupinu 25 členek místní organizace, která připravovala

chutné bufety, zhotovovala čepice, kotilióny, připravovala sladkosti ke Dni dětí a mikulášské

dárečky. Bohužel jich však na setkání přichází asi jen polovina, většinou kvůli zdravotním

potížím, když stářím sil ubývá. Vedoucí tohoto klubu obětavě vykonává Margareta Fajová. Jejím

přičiněním byla uskutečněna exkurze do Wratislavi.

Klub seniorů  měl ve sledovaném roce 17 členů. Zorganizoval v  roce 1996 13 setkání

s průměrnou účastí 11 členů na každé akci. Na setkáních se projednávaly i informace o práci

výboru, diskutovalo se na historická témata i o zajímavostech z  výletů. Členové klubu se podíleli

na dokončovacích pracích Domu Polského svazu kulturně osvětového. Vedoucím tohoto

seskupení byl Oskar Delong.          Dokumentace 3520, 3538, 3540.
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Na stavbě a údržbě Domu Polského svazu kulturně osvětového odpracovali členové této

organizace v  roce 1996 2331 hodin. Při organizaci různých akcí členové odpracovali 6  805

hodin.

Celkem 65 členů uvedené místní organizace bylo pravidelnými návštěvníky her polské

scény Těšínského divadla.

Časopis Zwrot mělo v roce 1996 předplacený 42 členů.

Členové se rovněž starali o místní polskou mateřskou školu, spolupracovali s  obecním

úřadem, s ředitelstvím polské školy, s  výborem Matice školské i s  místním Svazem krojovaných

horníků. Všem vyjmenovaným institucím bylo umožňováno konání akcí s  příznivými

podmínkami.

Bez nadsázky je možno konstatovat, že uvedená organizace zastávala v  obci

bezkonkurenčně přední místo.      Dokumentace 3536.

Dodatečně získané dokumentační přílohy, týkající se místí organizace Polského svazu

kulturně osvětového:

Pozvánka na Večírek, konaný členy místní organizace Polského svazu kulturně

osvětového, k oslavě Mezinárodního dne žen, dne 16.3.1980 v  Dělnickém domě v Albrechticích.

     Dokumentace 3604.

Pozvánka na Slavnostní akademii, konanou k  Mezinárodnímu dni žen dne 6.3.1983,

kterou pořádali rovněž muži, členové místní organizace Polského svazu kulturně osvětového,

Sdružení rodičů a přátel školy a Pionýrská organizace, v sále Dělnického domu v Albrechticích.

     Dokumentace 3605.

Pozvánka na Representační ples Polského svazu kulturně osvětového v  Dělnickém domě

dne 15.1.1983.      Dokumentace 3606.

Pozvánka na Tradiční ples Polského svazu kulturně osvětového, dne 15.1.1994

v dělnickém domě v Albrechticích.       Dokumentace 3607.

Pozvánka na členskou schůzi místní organizace Polského svazu kulturně osvětového

v Albrechticích, dne 15.11.1994 v Domě Polského svazu kulturně osvětového v Albrechticích.

     Dokumentace 3608.

Svaz krojovaných horníků
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Činnost místní organizace Svazu krojovaných horníků získala již svou tradici. V  roce

1996 byly uskutečněny 3 návštěvy členů, jubilantů, kteří se v  tom roce dožili (jeden) 70 a (dva)

75 let. Dále to byly 3 návštěvy členů dlouhodobě nemocných.

Společné návštěvy k  různým příležitostem v  obci byly uskutečněny 2 na pohřbech, 1 na

Školním plese, 1 na společné mši na svatou Barboru a 3 návštěvy mimo obec a to na Hornickou

slavnost ve Stonavě, na Jubilejní oslavu 75 Dolu František v  Horní Suché a 1 na pohřeb v  Horní

Suché. Celkem to bylo 68 členů, kteří se uvedených akcí zúčastnili.

Vlastní akce zmíněné organizace byla v  roce 1996 pouze 1, a to Smažení vaječiny pro

členy a příznivce této organizace. Při její organizaci pomáhaly i manželky členů.

Mimo to byla ještě účast některých členů na schůzích koordinačního výboru a na

schůzích obecního zastupitelstva.

Smuteční projevy na pohřbech členů této organizace přednášel kronikář tohoto spolku,

Ing. Bruno Kalina.

V roce 1996 měla zmíněná organizace 36 členů. Předsedou organizace byl Palowski

Stanislav.

Český svaz včelařů

Včelařský rok 1996 nebyl špatný, navzdory nepříliš slibnému počasí na jaře toho roku.

Po tuhé zimě bylo ještě i v  březnu chladno a před velikonocemi 2. a 3. dubna 1996 napadlo 40 !

cm sněhu. Včelaři začínali mít starosti, co bude se včelami, když se tak dlouho, více než 3

měsíce nemohly proletět. První oblety byly v tom roce zaznamenány až 22.3.

     Dokumentace 3558.

Teprve pak nastalo pozvolné oteplení a první snůšky pylu dne 7. dubna 1996. Na sluníčku

bylo 15°C. I v  dubnu však včely nemohly ještě moc létat. Třešně rozkvetly 1.5.1996 a jabloně

10.5.1996. Někteří včelaři nasazovali medníky až ve 2. polovině května a první medobraní bylo

zaznamenáno až 10.6.1996. Průměrní výnosy medu u dobře hospodařících včelařů se

pohybovaly od 10 do 20 kg na 1 včelstvo.

V roce 1996 došlo k  uzavření dohody mezi Veterinární správou České republiky a

Českých včelařským svazem, z  níž vyplývalo, že není povinností, aby základní organizace

Českého svazu včelařů prováděly ze své iniciativy ošetřování včelstev proti varroáze. Tato

iniciativa přecházela na samotné včelaře, kteří měli dbát, aby svá včelstva sami ošetřovali.
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Včelařům však zůstala možnost, aby se vté věci mohli obracet o pomoc u svých základních

organizací, nebo také přímo na příslušnou veterinární správu, což však bylo finančně podstatně

nákladnější.

V roce 1996 byly v  Albrechticích situace s  nákazou včelstev varroázou příznivější než

v letech předcházejících. Včelaři byli upozorňováni, aby si zvyšovali své vědomosti o boji proti

této nákaze včel sledováním článků v  časopise Včelařství, v  němž byly otiskovány odborné

články o boji proti této nákaze. Včelaři byli taktéž upozorňováni na úrazové pojištění včelařů. To

se vztahovalo i na pojištění členů, kteří by utrpěli při práci úraz s trvalými následky, například při

sbírání rojů, převážení včelstev, zhotovování přířezů a podobně. Pojistné za členy základních

organizací hradil Český svaz včelařů z členských příspěvků.

Hospodaření základní organizace v   roce 1996:

Stav pokladny na začátku roku 1996 obnášel 6 439,6 Kč.

Příjmy v průběhu roku činily 50 782,- Kč.

Výdaje v průběhu roku 1996 činily 50 517,8 Kč.

Pokladní hotovost k 15.11.1996 činila 6 703,8 Kč.

Rozdělení příjmů v   roce 1996:

Státní dotace na včelstva 26 040,0 Kč,

příspěvek na zazimování včelstev 8 640,0 Kč,

členské příspěvky 7 710,0 Kč,

příspěvky organizaci 1 295,0 Kč,

léčení na podzim 1996 1 392,0 Kč,

vrácení příspěvku panu Macurovi 300,0 Kč,

navýšení státního příspěvku 705,0 Kč,

navýšení podpory 4 700,0 Kč.

Rozdělení výdajů:

Odměny 2 365,9 Kč,

cestovné 468,4 Kč,

poštovné 212,5 Kč,
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výplata na zazimování 8 640,0 Kč,

výplata podpory včelařství 31 445,0 Kč,

odvod členských příspěvků Ústřednímu výboru Českého svazu

včelařů 7 386,0 Kč,

akcie Včela 1 000,0 Kč,

poštovné 141,6 Kč.

Základní organizace Českého svazu včelařů měla na konci roku 1996 37 včelařů – členů

s 217 včelstvy. V  této organizaci byl registrován 1 včelař s  18 včelstvy. Ostatní členové

obhospodařovali nižší počty včelstev.

V roce 1996 činil příspěvek na 1 člena 150 Kč, z  toho však bylo hrazeno roční předplatné

na časopis Včelařství, který takto odebírali všichni členové (tímto opatřením bylo sledováno

zvýšení odborné úrovně všech členů. U včelařů se stejným popisným číslem byly jednomu z nich

místo časopisu Včelařství doručovány Odborné včelařské překlady, které vycházely čtvrtletně).

V roce 1996 vyplácela základní organizace Českého svazu včelařů na 1 včelstvo 120 Kč

dotace ze Zemědělského fondu a 40 Kč státního příspěvku na zazimování.

Činnost zahrádkářské osady Paseky

Z opožděně získaných zpráv z  jednání členské schůze, konané 12.3.1995 uvádím

dodatečně několik poznámek.

V roce 1995 dále pokračovaly práce se zajišťováním odprodeje parcel členům základní

organizace. Byl schválen doplatek k  zakoupení pozemků ve výši 2,73 Kč za m
2
 dle požadavku

vlastníků pozemků a kupní smlouvy, to je celkem 17,73 Kč za m
2
. Toto každý uživatel parcely

doplácel k dosud složené částce (1 092 Kč).

Anketním způsobem členové rovněž odhlasovali nebrat na proplacení společných

pozemků úvěr od České spořitelny a raději provést platbu vloženými podíly (souhlas 95,5%

členů). T9mto se ušetřilo více než 65 000 Kč na úrocích.

Pro činnost ve výboru této organizace byli schváleni:
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Ćmiel Bruno, Doležal Tomáš, Fišbach Bedřich, Halabrin Jan, Haman Josef, Němec Jaroslav, 

Ondrušek Jaroslav, Prokeš Mir., Kokošínský Petr, Václavík Petr a Vojáček Jiří.

Pro revizní komisi organizace byli zvoleni:

Konieczny , Heiser , Svobodová

Na výroční schůzi bylo také schváleno placení penále ve výši 10% při nedodržení

termínu příslušných poplatků, které se zvyšovaly o dalších 10% za každý další měsíc prodlení.

V roce 1995 platila povinnost odpracování 15 brigádnických hodin v  hodnotě 40 Kč ve

prospěch této organizace. Neodpracované hodiny byl každý člen povinen splatit ve stejné

hodnotě. Brigádnické hodiny odpracované navíc byly konkrétním členům hrazeny ve stejné

hodnotě.

Ke dni výroční členské schůze bylo zrušeno členství 4 členů, nově bylo přijato 10 členů.

Termíny zaplacení stanovených poplatků:

- Udržovací poplatek a daň z pozemku ve výši 418,5 Kč do 30.4.1995,

- doplatek na zakoupení parcely ve výši 1 092 Kč do 30.4.1995,

- podíl na společné úhrady 6 367 Kč do 30.4.1995,

- za vyměření parcel na státních pozemcích ve výši 1500 Kč do 31.5.1995,

- podíl na společné pozemky ve výši 1 991 Kč do 30.6.1995, 

- daň z převodu parcely ve výši 244 Kč do 30.6.1995,

- ostatní poplatky v termínech dle přehledu poplatků z 13.3.1994 a 

- roční nájem z parcel na státní půdě ve výši 325 Kč do 30.6.1995.

Pro nastávající změny v  majetkoprávních vztazích byl nově zpracován Osadní řád

v souladu se zněním Občanského zákoníku, Stanov Českého zahrádkářského svazu, nových

podmínek v  užívání pozemků v  areálu zahrádkářské osady, jakož i v  souladu s  ostatními

příslušnými vyhláškami  a zákony.

Ke dni 12.3.1995 byl stav členské základny 122. Výroční členské schůze se zúčastnilo 97

členů, což bylo 79,5%. Z  počtu 109 uživatelů parcel bylo přítomno 87 členů. Do 8.10.1995

stoupl počet členů na 126, z toho bylo 108 držitelů parcel a 18 členů bylo bez parcel.

Na členské schůzi, konané 10.3.1996, seznámil předseda Zahrádkářské osady Paseky,

Jaroslav Němec, účastníky se statutem a přechodem zmíněné organizace na právní subjektivitu
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v době, když osadu nyní již tvořili majitelé jednotlivých parcel dle kupních smluv a dále nájemci

státních pozemků do doby jejich odkoupení, v  době, kdy všichni držitelé a uživatelé parcel byli

stále členy Českého svazu zahrádkářů, jejíž základní organizaci řídil výbor uvedené organizace

dle Stanov Českého zahrádkářského svazu a v  době, kdy všichni členové postupovali a řídili

se Osadním řádem.

Předseda poukazoval na skutečnost, že ještě ne všichni členové vyrovnali své doplatky za

pozemky, daně z  nemovitostí, hrazené v  rámci organizace, podíly na daň z  převodu nemovitostí

za spoluvlastnictví společných pozemků a k  dani z  převodu zakoupených pozemků, jejichž

splatnost byla stanovena do konce března 1996.

Neplnění příslušných splátek se u některých členů táhne jako červená nit a i navzdory

stanoveným sankcím je tuto povinnost třeba znovu a znovu připomínat. Tak postoj k  plnění

brigádnických povinností je u některých členů velmi liknavý. Ku příkladu jen za rok 1995

nebylo odpracováno 325 brigádnických hodin. Na této sumě se podílelo 27 členů osady, což

dohromady činilo částku 13  000 Kč. V  této souvislosti byl podán návrh, aby členové starší než

70 let byli této povinnosti zbaveni.

Ve správě revizní komise bylo uvedeno, že příjmy uvedené organizace za rok 1995 činily

1 318 880,79 Kč a výdaje 1 235 800,60 Kč. Pro rok 1996 byl zůstatek 83 080,19 Kč.

Pro rok 1996 se předpokládaly příjmy ve výši (se zahrnutým přebytkem z  roku 1995)

v celku 248  759,81 Kč a výdaje 236  555,80 Kč, takže pro rok 1997 vznikl zůstatek ve výši

12 204,01 Kč.

V roce 1996 proběhla 1. etapa prodeje parcel členům. Bylo vyřízeno 86 kupních smluv a

bylo zahájeno jednání o odkupu dalších pozemků od vlastníků pana Siostrzonka a pana Chlebika.

Realizace však proběhne až ve 2. etapě v  roce 1997. Jednalo se o parcely 923/49 (pana

Siostrzonka) a 923/50 (pana Chlebika).

V případech odchodů členů a prodeje jejich parcel příslušelo jim vrácení složených

částek za parcely v  plné výši bez amortizace. Koncem roku 1996 zrušilo členství v  organizaci 6

členů a nově byli přijati 2 členové.

V roce 1996 začala vydávat místní organizace Českého svazu zahrádkářů Informátora,

nepravidelného zpravodaje osady Paseky.            Dokumentace 3612, 3613.

Místní organizace Českého rybářského svazu

činnost v roce 1996.
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Poněvadž obec Albrechtice nemá vlastní místní organizaci uvedeného svazu, jsou někteří

občané se zájmem o rybaření organizováni buď v  Karviné, kde bylo v  roce 1996 evidováno 21

osob z  Albrechtic, nebo v  Havířově, kde bylo zapsáno z  naší obce v  roce 1996 34 dospělých

členů, 10 dorostenců ve věku 16 až 18 let a 4 děti do 15 let. Žáden z  těchto členů prozatím

neprojevoval jinou aktivitu než sportovní rybolov a v roce 1996 bez nějakých trofejních úlovků.

                  Dokumentace 3522, 3526-7.

Pro zajímavost uvádím, že pouze z  Těrlické přehrady vylovili rybáři havířovské

organizace, k  nimž se řadilo i dohromady 48 členů z  naší obce, více než 14,5 tun ryb v  roce

1996.

V roce 1996, konkrétně 21. dubna bylo 152 členy sesbíráno 176 pytlů různých odpadů

v rámci obnovené akce „Očista Těrlické přehrady“. Této akce se zúčastnili i někteří aktivní

členové z naší obce.

Prodej rybářských lístků zajišťoval členům vždy příslušný obecní úřad. V  roce 1995 bylo

takto celkem prodáno 39 rybářských lístků, z toho 16 dětských. Poplatky za rybářské lístky činily

pro dospělé na 1 rok 30Kč a na období 3 let 50 Kč. Dětské rybářské lístky se prodávaly po 10

Kč, a to pouze na 1 rok.

V roce 1996 bylo prodáno celkem 47 těchto lístků, z toho 19 dětských.

Český svaz zahrádkářů

I v  této místní organizaci docházelo postupně k  útlumu činnosti, což byl jev

pozorovatelný téměř ve všech organizacích současné doby. Výbor se sešel v  roce 1996 celkem 8

krát a jednal o zajištění úkolů, potřebných pro činnost organizace. V  roce 1996 měla základní

organizace 59 členů. Dne 31.3.1996 byl zvolen nový předseda za odstupujícího pana Tadeáše

Janczyka (kvůli zdravotním potížím), a sice pan František Varčák. Nově byl zvolen i hospodář

této místní organizace, a to pan Stanislav Pavlovec. 

Takže složení výboru k   1.1.1997 bylo následující:

Předseda František Varčák,

pokladník Valerie Kowalská,

jednatel Věra Chodurová,

hospodář Stanislav Pavlovec,
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členové výboru Milan Pavelčík, Ing. Koutník, Tadeáš Janczyk, Tadeáš Janczyk a paní 

Janczyková.

Členové revizní komise: Tadeáš Janczyk, Bernard Chodura,

Ing. Niemiec    a Szymurda.

V roce 1996 se kvůli slabé úrodě ovoce v  moštárně nemoštovalo. Neuskutečnil se ani

autokarový zájezd, který byl již léta tradiční akcí zahrádkářů. V  dobré víře bylo dohodnuto,

uskutečnit zájezd v následujícím roce. V roce 1996 se neuskutečnila ani výstava ovoce a zeleniny

a termín byl přenesen na rok příští.

Rodina a škola

Hodnocení činnosti v  roce 1996 se uskutečnilo na začátku nového školného toku, a to

24.9.1996, na členské schůzi.

V uplynulém školním roce dotovala zmíněná organizace všechny zájmové kroužky ve

škole. Organizovala maškarní a školní ples, Skok do druhého pololetí, akce Miss a Missák školy,

malování na asfaltu a vedení kroužku stolního tenisu.

Místo tradičních školních radovánek byla organizována Akademie k  10. výročí otevření

zdejší nové základní školy.

Na členské schůzi rodičů byl odhlasován členský příspěvek, který činil 50 Kč na rodinu,

bez ohledu kolik dětí z rodiny školu navštěvuje.

Předsedou zdejší organizace Rodina a škola byl pan Libor Szweda.    Dokumentace 3423.

Automotoklub

Tradičně se pořádaly v  Albrechticích již po deváté závody minikár, takzvaná

„Albrechtická míle“, přičiněním některých členů místního Automotoklubu. V  roce 1996 se

konaly v  Albrechticích ještě jedny nimikárové závody na podzim, ve dnech 5. a 6. října, jako

ukončení sezóny na severní Moravě.

Snad jako každou letošní akci na Zámostí, tak i 9. ročník Albrechtické míle v  závodě

minikár doprovázelo neuvěřitelně nepříznivé počasí. Přesto nescházeli účastníci

z nejvzdálenějších míst České republiky, ale i ze Slovenska až od Bratislavy a Košic. Punc
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vážnosti závodu dodala i účast presidentů slovenského i českého Svazu minikár, pánů Vrábela a

Rotha, včetně šéfa Asociace jezdců Honzy Lexy z  Prahy. Takovou účast a konkurenci

Albrechtická míle dosud nezažila. Sešli se loňští i letošní mistři republiky i vítězové letošní

Mezinárodní šestidenní  a účastníci mistrovství Evropy. Svůj slib splnilo i sedm sjezdových

posádek, čtyři sajdkáry a tři boby.

Bez ohledu na počasí začalo se závodit z  ostra. Republiková esa přijela do Albrechtic

s přesvědčením, že vyhrát onen cenný křišťálový Putovní pohár nemůže být až tak těžké,

bohužel, (pro ně) byl. Jako druhý v  9ti leté historii závodu obhájil loňské vítězství a stal se

absolutním vítězem domácí jezdec Standa Syrový. O kategorii níž získal prvenství rovněž

domácí závodník, letošní mistr republiky, Lukáš Hynek. I jeho mladší bratr Jeník se „vešel“ mezi

první tři nejlepší. Takže domácí mohli být spokojeni. První místo v  kategorii dívek obsadila Věra

Spanilá ze Zábřehu na Moravě, celkově již po páté, proto Putovní pohár pro dívky získala

natrvalo. Pro jubilejní 10. ročník závodu musí pořadatel proto zajistit pohár nový.

9. ročník Albrechtická míle měl však jednu nepříjemnou událost. Přestože účastníci

závodu byli i písemně upozorněni, které museli vlastnoručně podepsat, že tato trať není

přizpůsobená pro sjezdové disciplíny sajdkárů a bobů, že se může jet pouze propagační závod na

vlastní nebezpečí, došlo k  tomu, čeho se pořadatelé nejvíce obávali. Touha po vítězství a odvetě

za několikasetinovou sobotní prohru byla větší než opatrnost. Vinou jezdecké chyby šumpersko-

náchodská posádka sajdkáry vyjela v  plné rychlosti z  trasy (o čemž svědčil i videozáznam) a

narazila do betonového soklu a drátěného plotu. Přesto, že havárie vypadala hrůzostrašně,

skončila pouze zraněními. Jednapadesátiletý pilot utrpěl zlomeninu klíční kosti, naštípnutí

pánevní kosti a tržné poranění levého předloktí. Jeho 30ti letá spolujezdkyně se vrátila po třech

hodinách z  ošetření z  nemocnice v  Českém Těšíně s  několika stehy, zlomeným palcem a

s pohmožděninami. Obě poranění byla lékařem uznána jako lehčí. Co k  tomu dodat. Tato

divácky atraktivní sjezdová disciplína je krásná, ale náročná právě na výběr a zabezpečení tratě.

Dle názoru pořadatelů je takových, skutečně bezpečných tratí v  naší republice velice málo. Tuto

disciplínu provozuje v republice hlavně střední generace, ale i mladí, vždy však plnoletí. Jezdí se

bez motoru z  kopce. S  krásným minikárovým slalomem to má pramálo společného. Občas

z toho totiž diváci i pořadatele pořadně mrazí. Snad právě proto je na severní Moravě pouze 1

licenční jezdec. Tento stav je i věci diskuze uvnitř republikového Svazu minikár.
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Aby závody mohly probíhat bylo nutno k  nim vytvořit podmínky. K  tomu patřila i práce

bezejmenných členů autoklubu, kteří za nepříznivých podmínek v  chladnu a dešti 2x denně

rozmotávali a stáčeli 6 km telefonních drátů, skládali a nakládali dvě plná auta pneumatik, pytlů

a zábran. Velkou zásluhu na hladkém průběhu závodu měli i sponzoři (šampaňské víno pro

vítěze, zdarma půjčený nákladní vůz i s  řidičem od Dolu Darkov, traktor od Slezské agrární

společnosti fungoval spolehlivě, hlavně při přepravě závodníků na start i s  minikárami. Finančně

závody podpořil i zdejší obecní úřad.      Dokumentace 3421-3,3516.

Jednotka sdružení dobrovolné hasičské ochrany

Činnost Sdružení dobrovolných hasičů v  Albrechticích poslední dobou stagnovala,

v důsledku rozkolu uvnitř vedení této organizace. Předseda, přestože neplnil řádně svou funkci

odvolán nebyl. Za poslední 2 roky (1995-6) se vlastně konala pouze 1 členská schůze, a to

výroční za rok 1996. Tato organizace se dostala po letech řádného fungování do neutěšené

situace. Scházela zde iniciativní osobnost, která by se ujala vedení. Svou akceschopnost si

podržela pouze výjezdní jednotka této organizace, která byla schopna zasáhnout v  případě

potřeby, přestože měla k  dispozici jen zastaralou výstroj i výzbroj. Hasičské auto bylo zásluhou

několika nadšenců udržováno v  provozuschopném stavu, i když mělo spotřebu 50 litrů nafty na

100 km!

V roce 1996 zakoupila obec pro výjezdní jednotku nové obleky. K výjezdní jednotce bylo

zařazeno 9 členů, kteří se 1 krát za měsíc scházeli. Na těchto schůzkách byla mimo jiné

procvičována akceschopnost družstva i znalost bezpečnostních předpisů. S  vypjatými silami se

starali o starou, dosud sloužící techniku. Jednotka se zúčastnila zásahu při likvidaci požárů na

skládce v Loukách, lokalizovala ohně v  kontejnerech, hořící stařinu (starou, nepokosenou trávu)

a jiné. Členové výjezdní jednotky rovněž natřeli barvou plot okolo zbrojnice a tamtéž provedli

úklid. Výcviku jednotky sloužila nejvíce cvičení, jichž se za poslední období zúčastnila 7 krát.

Při tom se 2 krát umístila na 1. místě, 2 krát na 2. a 1 krát na 3. místě, v  rámci soutěžních

družstev. Na to, jak zastaralou techniku mělo družstvo k  dispozici, to byly výsledky více než

uspokojivé.

Dne 14.9.1996 se v  areálu Zámostí uskutečnil 2. ročník soutěže v  hasičském sportu o

Putovní pohár starosty Obce Albrechtice za účasti 8 družstev. Albrechtice v  této soutěži

representovaly 2 družstva, která se v celkovém hodnocení umístila na 2. a 6. místě. První místo
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již po druhé získalo družstvo Dolu Československé mládeže, které dle zásad požárního sportu na

3 hadice B a 4 hadice C dosáhlo času 29 vteřin. Domácí družstvo s  druhým místem mělo 32

vteřin. Třetí místo obsadili hasiči z  Orlové se 32,6 vteřiny. Za chladného a deštivého počasí se

podařilo albrechtickému družstvu postoupit z  loňského 4. místa na stupně vítězů. Sponzoři

závodu byli: Firma Bernatík, výrobna polotovarů, Feber – pohostinství, Čeko-Trade – Velkosklad

nápojů, obchod – řeznictví U Jakuba a Obec Albrechtice.   Dokumentace 3423, 3528.

V Albrechtických listech, číslo 2/1996 byl otištěn článek Stanislava Šenkýřika,

upozorňující na zákaz vypalování suché trávy.      Dokumentace 3421.

Dle statistických zjištění hasičů v  okrese Karviná docházelo k  nejčastějším požárům ve

středy, proto byli občané na tuto okolnost upozorňováni, aby v tyto dny byli opatrnější.

     Dokumentace 3565.

Objevení starého hasičského auta

Panu Dušanu Hanákovi, bytem v  Kunčičkách 7, pošta Baška, který se zabývá sběrem

autoveteránů, se dostalo do ruky staré, vyřazené hasičské auto, na němž zjistil z  nápisu, který se

ukázal z  pod vrstvy kalu na dveřích, že kdysi patřilo Hasičskému sboru dobrovolných hasičů

z Albrechtic v  bývalém okrese Český Těšín. Toto auto se nacházelo naposled ve zuboženém

stavu (bez motoru, převodovky, koncových světel a jiných náležitostí) v  Ústí nad Labem.

Uvedený sběratel začal pátrat po původu tohoto vraku a zjistil, že se jednalo o Škodu 104 z  roku

1929, přestavěnou na hasičský vůz firmou Urbánek – karosárna. Dle zjištění ve Škodě Mladá

Boleslav se auto dostalo prostřednictvím Autobazaru pan Střelce z  Fryštátu, když ho předtím

vlastnila Anna Křižáková ze Slezské Ostravy (převod na ní 3.9.1932), od majitele Josefa Curuse

z Ostravy Muglinova, který ho od výrobce koupil 30.7.1932, (to znamená, že auto bylo ve

výrobním skladu téměř 3 roky než bylo prodáno, zřejmě v  důsledku v té době trvající krize, vůz

byl totiž vyroben 29.8.1929). Dle ústního sdělení dlouholetého velitele albrechtického

hasičského sboru, pana Josefa Piegrzymka, se toto auto u hasičského sboru v  Albrechticích

nacházelo asi od konce 1. republiky (1936 – 8) do roku 1957.

Pan Hanák dále uvádí, že vozidlo bylo stavěno na zesíleném rámu osobní škodovky 430

(1929 – 34), s  motorem téhož vozu, ale převodovka měla již 4 + 1 převodové stupně. Vzadu byl

přimontován hadicový buben s  tažným hákem, na který se připínala motorová stříkačka na dvou
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kolech. Nahoře pod žebříkem byl velký hledací hasičský reflektor. Níže pod bočními sedačkami,

jichž bylo 12, se ve skříňkách nacházely další hasičské propriety (proudnice, přilby a jiné). Po 2.

světové válce byl do tohoto vozu škoda 104 přemontován motor a převod z  mercedesu, proto

bylo vozidlo u požární inspekce dále vedeno jako Mercedes, i když se jinak jednalo o škodovku.

Dle Hanákova sdělení bylo vozidlo vyřazeno z provozu někdy v 70tých letech.

Současný majitel, pan Hanák, se obrátil dopisem i na Hasičský sbor v  Karviné – Fryštátě,

odkud se kopie dopisu dostala i do Albrechtic, se žádostí o pomoc v  jeho snaze auto zrestaurovat

(fotodokumentace, případné náhradní díly).      Dokumentace 3614.

U nás se však našel pouze snímek z  pohřbu mladého člena hasičského sboru (nepříliš

výrazný), kde uvedené požární auto bylo po odmontování sedaček použito jako lafeta pro rakev.

     Dokumentace 3615.

Církevní obce

Římsko-katolická obec, činnost v roce 1996.

Dne 18.2.1996 se v plné svěžesti dožil 80 let zdejší správce farnosti Msgr. Miloslav

Klisz.        Dokumentace 3542, 3544.

V průběhu roku 1996 byl pořad náboženských obřadů podobný jako v  roce

předcházejícím, to znamená četnost mší svatých o nedělích a svátcích (v neděli 1, ve svátky 2 –

jedna ráno a druhá k  večeru), v  obyčejné dni pak po jedné, střídavě ráno a večer. Náboženské

obřady byly rozšířeny o modlitby věřících většinou před vlastní bohoslužbou se zaměřením na

příslušnou část církevního roku (růžencové modlitby, litánie, křížové cesty, gorzkie žale – pouze

na polských bohoslužbách, májové pobožnosti a jiné). Stále byla uplatňována dvoujazyčnost při

bohoslužbách, když byly slouženy střídavě v  českém a polském jazyce. O sobotách byly

slouženy večerní mše svaté s  nedělní platností, čímž bylo umožňováno, aby měli všichni věřící

možnost zúčastnit se nedělní mše svaté.

V pátou neděli postní 24.3.1996 bylo v  kostelích prováděno orientační sčítání lidí na

bohoslužbách pro potřebu episkopátu.

V březnu 1996 byl organizován autokarový zájezd do Říma.

Ve 2. týdnu dubna pak další zájezd autokarem do Polska spolu s  věřícími ze stonavské

farnosti.
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Ve středu 8.5.1996 byla uskutečněna celodenní pouť na Salajku u Jablunkova. Jelo se

opět autokarem v  ceně 50 Kč za osobu v  7 hodin ráno od kostela v  Albrechticích. Autobus měl

po obci více zastávek, aby posbíral i účastníky pouti ze vzdálenějších míst obce a pak se už jelo

až na místo pouti, spojené s velkou oslavou.

Začátkem června 1996 byla prováděna peněžní sbírka na pomoc povodní postižených

obcí (Lichnova a Zátoru). Ozývaly se i hlasy v  tom smyslu, že tato pohroma je trestem Božím.

Věřící věnovali na tuto sbírku celkem jen 3  500 Kč, zřejmě kvůli tomu, že pocity jejich byly

v tom směru různé, proto její výsledek nebyl nikterak valný.

Začátkem července byla křesťanská mládež vyzvána, aby se zúčastnila Setkání dětí a

mládeže na Prašivé s  na Kamenitém v  Dobraticích. V  červenci byla vznesena také výzva

k mužům, dobrovolníkům, kteří by byli ochotni jít brigádnicky pomoci na stavbu kláštera

klarisek ve Šternberku. Z  naší farnosti bylo doporučeno, aby šlo asi 6 ochotníků. Podobně už

pomáhala i naše mládež na jiném místě v Čechách.

V sobotu 31.8.1996 v  10 hodin se konala ve chrámu Božského Spasitele v  Ostravě

slavnostní instalace biskupa, Františka Lobkowicze, nově zřízené Ostravsko-opavské diecéze.

Slavnosti se zúčastnili i četní věřící z Albrechtic.     Dokumentace 3543, 3545-6.

V neděli, dne 13.10.1996 se konala v  kostelích sbírka, určena k  účelům nově zřízené

diecéze.

Oprava omítky na věži kostela

Koncem srpna 1996 byly zahájeny práce na opravě omítky kostelní věže v  Albrechticích.

Na tento účel byly vybrány od pololetí 1996 peněžní dary od věřících v  kostele. Obecní úřad

věnoval na tento účel 50 000 Kč.

Oprava omítky se prováděla po úroveň římsy střechy kostela klasickým způsobem

z trubkového lešení, výše pak z posuvného lešení, zavěšeného na lanech. Původně bylo myšleno,

že celá oprava se bude provádět z  trubkového lešení, což by bylo i finančně méně nákladné. Po

posouzení únosnosti střechy kostela, která by takto musela nést část zatížení lešení, statik firmy,

provádějící opravu doporučil provedení práce nad úrovní střešní římsy z  posuvného lešení

zavěšeného na lanech, vystrčených ze střešních otvorů věže, aby nedošlo k  případnému

poškození střešní konstrukce kostela.
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Nejprve se otloukala hluchá místa omítky, jejíž odloupnutí pravděpodobně podporovalo

chvění zdiva při zvonění, jinak totiž omítka kostela mimo věž byla neporušená. Pak se provádělo

omytí, nanesení cementového nástřiku a doplnění omítky (zvláštní směsí). Nakonec byl

proveden nástřik barvou přibližně stejného odstínu s  barvou omítky stěn kostela. V  souvislosti

s tím bylo provedeno i obnoveno oplechování a nátěry oplechování a kovových rámů oken a

věže.

Práce nebyly ukončeny v  předem stanoveném termínu kvůli nepříznivému počasí, které

v té době delší dobu trvalo. Celkové náklady na opravu činily cca 202 000 Kč.

Opravu omítky věže kostela zajišťovala firma KASTA – Karvinská aliance stavbařů

z Horní Suché.

Subdodavatelem byla firma KOMI, která prováděla výškové práce.

Klempířské práce, opravy oplechování provedlo Klempířství S+Sz s  ručením omezeným

z Českého Těšína. Náklady na tuto práci činily 7 162 Kč.

Firma KASTA si svým přístupem k  zadanému úkolu na opravě kostela věže příliš

nezískala renomé, zejména v  nešetrném přístupu k  provedení práce. Správce farnosti by už ji

dále nikomu nedoporučil.

Výuka náboženství

Koncem srpna a začátkem září byli věřící v  kostele vyzýváni, aby nahlašovali správci

farnosti školou povinné děti na výuku náboženství ne kvůli tomu, jako za totality, aby úřady

měly přehled o religiozitě lidí, nýbrž proto, aby mohl být dle počtu a věku přihlášených dětí

vypracován rozvrh jeho vyučování.

Ve školním roce 1996 – 97 bylo náboženství (římsko-katolické) v  albrechtických školách

vyučováno následovně:

V české základní škole vždy ve čtvrtek od 12,20 hodin společně pro děti 3, 4 a 5 tříd,

od 13,30 pro děti 6 až 9 tříd

a v pátek od 11,25 pro děti 1 a 2 tříd po vyučování.

V polské základní škole probíhala výuka náboženství vždy v  úterý po vyučování, společně pro

všechny přihlášené děti této školy.

Výuka římsko-katolickému náboženství byla v  uvedeném roce  zahájena v  poslední

dekádě měsíce září.
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Přestože už nikdo nebyl pronásledován za to, že by posílal děti do náboženství, bylo

přihlášených žalostně málo.

V neděli 20.10.1996 v  15 hodin se konal v  albrechtickém římsko-katolickém kostele

Koncert duchovních písní v provedení Pěveckého sboru církve bratrské z Horní Suché.

Také v roce 1996 se konaly dušičkové pobožnosti ve strarém kostele na hřbitově tradičně,

jako jiná léta, dne 1. a 2. listopadu odpoledne ve 14 hodin proto, že kostel už neměl elektrické

osvětlení (z bezpečnostních důvodů) a v  tomto období se už brzy stmívalo. V  týdnu před

svátkem Všech Svatých se prováděl úklid v tomto jinak opuštěném dřevěném kostelíku.

V neděli 8.12.1996 odpoledne byla ve farním kostele uspořádána farním úřadem

Mikulášská nadílka, spojená s  odpolední pobožností. Bylo rozdáno dětem asi 200 balíčků ze

sponzorských darů obchodu pana Miczky a z  peněžních darů, věnovaných některými rodiči. Při

organizaci této akce pomáhali nezištně starší ministranti a členové schóly.

V roce 1996 ke konci adventního období navštěvoval pan farář s Tělem Páně nemocné a

imobilní věřící dle přání tak, jak byli nahlašováni jejich blízkými.

Svaté zpovědi s  cizím zpovědníkem byly v  roce 1996 2 krát, tak jako jiné roky, vždy na

konci adventu před vánocemi a na konci postního období před velikonocemi.

Slavnostní mše svatá ke cti narození Pána Ježíše (takzvaná půlnoční) byla u nás již

tradičně po několik let sloužena v předvečer Dne narození, a to v 16 hodin.

Dne 1.12.1996 byla pořádána kostelní sbírka na oslavy milénia svatého Vojtěcha, které se

budou konat v  Praze a Hradci Králové v  dubnu roku 1997 ve spojitosti s  návštěvou Svatého

Otce, Jana Pavla II.

Dne 22.12.1996 byly pro děti i rodiče promítány v  Domě Polského svazu kulturně

osvětového v Albrechticích v 15 hodin filmy o narození Pána Ježíše a o jeho zázracích. 

Vždy v  jarním a podzimním období organizoval pan farář úklidové práce v  parku u

kostela. Brigády se zúčastňovala převážně mládež (ministranti a členové schóly).

Některé statistické údaje za rok 1996:

Křtů bylo uděleno 30, z toho 2 pro dospělé (o 4 více než loni),

sňatků bylo uzavřeno 9 + 1 (jako náprava – convalidacio) o 7 víc než loni,

pohřbů bylo 17 s církevním obřadem (o 3 více než loni),
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Chléb Páně přijalo celkem 13 850 věřících,

návštěv nemocných (posledních pomazání) bylo 42,

na darech věřících pro kněžský seminář se sešlo 39 600 Kč.

Další události ve zdejší církevní obci:

V červnu roku 1996 dokončil studium církevního práva ve Vatikánu albrechtický rodák,

páter Libor Botek. Studium úspěšně zvládl za 3 roky. Byl prohlášen doktorem církevního práva.

Toto studium navazovalo na jeho dřívější studium na teologické fakultě v České republice. 

V pátek 14.6.1996 byl v  Olomouci po 5ti letém studiu promován Mgr. teologie

albrechtický rodák a občan, Václav Waloszek. Tímto získal pravomoc výuky náboženství ve

školách. V  novém školním roce 1996-7 vyučoval současně při svém civilním zaměstnání

náboženství na základní škole v  Albrechticích. Pan farář, Msgr. Klisz, v  něm získal významnou

pomoc ve výuce římsko-katolického náboženství na zdejší škole.

Zneuctění kříže

V noci ze 13. na 14.9.1996 neznámí pachatelé zneuctili kříž na křižovatce u kostela tím,

že korpus na kříži obrátili hlavou dolů. Tento vandalský čin si vyžádal naštěstí jen menší finanční

obnos na úhradu opravy, spojenou s  obětavou prací několika ochotných farníků. Je zajímavé,

kterak to ti vandalové zvládli udělat, když korpus je na kamenném kříži poměrně vysoko nad

hlavou stojící postavy a navíc pevně zakotven do kamenného kříže ocelovými čepy.

Příbuzenský vztah k čechoameričanům

Po národnostní i církevní stránce pojí rodinu Tobolovou z  osady Zadky v  Albrechticích

s paní, žijící již dlouhá léta v  Kalifornii. Po dlouhé době totalitního režimu u nás se smí opět

volněji dopisovat i stýkat.                  Dokumentace 3523.
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Slezská církev evangelická augsburského vyznání v Albrechticích

Činnost v roce 1996.

Sboroví pracovníci:

O úklid v prostorách kostela a farní budovy se svědomitě starali manželé Hošťovečtí. 

Práci, spojenou s úkoly kostelníka, vykonávali v pravidelných službách presbyteři sboru. Po 

rezignaci dřívějšího kostelníka se zatím nenašel náhradník.

Pokladníkem sboru byl bratr Josef Koch, který tuto funkci vykonává pečlivě a svědomitě 

již dlouhá léta.

Na varhany ke společnému zpěvu doprovázeli, buď bratr Jan Delong, nebo sestra 

Gabriela Schwachulová.

Nedělní besídku vedli a v Klubu dobré naděje obětavě vyučovali manželé Alena a 

Vlastimil Sztefkovi, sestry Erika Czopniková, Dana Slámová a Věra Folwarczná a bratr Jiří 

Folwarczný.

O vývěsní skříňku před kostelem se pečlivě starala sestra Anna Vojtěchová a o obměnu 

materiálu ve vývěsní skříňce u Dělnického domu pečovala sestra Iveta Folwarczná. Záslužnou 

práci vykovávali i vedoucí hudebních a pěveckých souborů dorostu a mládeže, jakož i bratři, 

kteří sloužili na biblických hodinách

Presbyterstvo  

Jeho členové se scházeli na pravidelných setkáních při čemž se řešily problémy

organizační (služby a návštěvy starších věřících), duchovní i hospodářské. V  presbyterstvu

přestal působit kvůli nemoci bratr Ing. Pavel Santarius, CSc. Na jeho místo byl povolán

náhradník bratr Vlastimil Sztefek.

Majetek sboru zůstal beze změny (kostel, farní budova a kaple).

Bohoslužby

V roce 1996 se konalo 72 bohoslužebných shromáždění s  celkovou účastí 6  324

sborovníků. V  závěru roku byly poprvé organizovány takzvané Mládežové bohoslužby, které

posloužily k přiblížení se mladé současné generaci.      Dokumentace 3547.
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Večeře Páně  byla vysluhována celkem 39 krát. Z  toho 24 krát v  kostele, jednou v  Domově

důchodců s  pečovatelskou službou a 14 krát doma. Celkem přijalo Večeři Páně 929 bratří a

sester.

Sborové slavnosti

Dne 5.5.1996 proběhla zkouška konfirmantů a 12.5.1996 Konfirmace.

Dne 11.8.1996 byla oslavována Památka posvěcení chrámu v  Albrechticích. Dne

23.9.1996 totiž uplynulo 50 let od jeho posvěcení. Při té příležitosti posloužil slovem Božím,

náměstek biskupa, pastor Jan Cieślar z Karviné.   Dokumentace 3423-4.

Dne 6.10.1996 se děkovalo Pánu za úrodu. Dne 30.10.1996 byla připomínána Památka

reformace a 3.11.1996 vzpomínka na zesnulé.

V Albrechtických listech číslo 5./1996 bylo otištěno vánoční blahopřání Ing. Pavla

Santariuse, CSc.      Dokumentace 3424.

Výuka náboženství  probíhala v  roce 1996 ve třídě české základní školy v  Albrechticích, vždy

v úterý od 12,30 do 14,15 hodin. Ve druhé polovině roku se vyskytly určité potíže s  učebnou pro

výuku, ale ty se podařilo po několika týdnech vyřešit. Výuku evangelického náboženství

navštěvovalo do deseti dětí.

Nedělní besídky se konaly o nedělích a svátcích vždy v 8,30 hodin.

Dorost měl cirka 15 členů a setkával se vždy o nedělích ve 13,30 hodin na faře a kromě

toho ještě na dalších akcích. Vedoucím dorostu byl bratr Ing. Roman Buryjan.

Sekce mládeže čítala asi 12 členů a místo a čas serkání byl totožný se sekci dorostu.

V roce 1996 bylo konfirmováno 6 dětí a na příští rok se připravovali 3 chlapci.

Hudební a pěvecká sdružení  u zdejšího sboru: Pěvecký soubor (nahrál první vlastní

audiokazetu), dechová hudba, skupina Citadela, Eunika, Gospel a dosud bezejmenná dorostová

skupina prozatím označována RW-Band.
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Biblické hodiny  se konaly vždy o nedělích a svátcích v  15,45 hodin s  účastí okolo 60

přítomných. Potěšitelná byla vzrůstající účast na úterních biblických hodinách, vedených

diskusní formou, která přispívala k  lepšímu pochopení probíraných biblických pasáží. Konaly se

vždy ve druhé a čtvrté úterý v měsíci.

Život sboru

Ve sboru aktivně působilo sdružení Křesťanského společenství, vedeného bratrem

Jaromírem Slámou, které se obětavě staralo o organizaci biblických hodin, mládeže, dorostu a

dalších akcí. Sekci sester, která měla na starosti zejména péči o starší a nemocné, vedla sestra

Erika Czopniková. Probíhala taktéž setkání mladých maminek. Nedělní a sváteční bohoslužby

byly nahrávány na magnetofonové pásky, které pak bylo možno si v  kazetách zapůjčit

k přehrávání. Tato služba byla určena nejen starším a nemocným sborovníkům, kteří se setkání

nemohli zúčastnit, ale i těm, kteří v  té době byli jinak zaneprázdnění. Tuto práci vykonával bratr

Hrachovec.

Sborový autokarový zájezd, organizovaný bratrem Stanislavem Kwapulinským byl

zaměřen na Kroměřížsko.

Pod patronací Obecního úřadu v  Albrechticích byl uskutečněn první Vánoční koncert,

jímž byla dána příležitost k  presentaci evangelického sboru v  Albrechticích, jakož i k  oslovení

nových lidí zvěstí evangelia. Reakce byly vesměs kladné a mnoho lidí tak bylo možná poprvé

konfrontováno s křesťanstvím v tom dobrém slova smyslu. S  velkým ohlasem se rovněž setkaly

akce pro děti, které takto mohly slyšet o Bohu u příležitosti již tradičních mikulášských nadílek a

v Klubu dobré naděje, který byl organizován na zdejším sídlišti.      Dokumentace 3424.

Hospodářská činnost

V roce 1996 bylo dokončeno obložení vnitřku kostela a byla doinstalována ozvučovaní 

aparatura. Největší zásluhu na zdárném provedení těchto prací měli bratří Czopnik, Sztefek, 

Hošťovecký a Kazimír Przeczek. 

Statistická údaje:

V aktualizované sborové kartotéce bylo v roce 1996 vedeno 323 sborovníků.

V roce 1996 bylo uskutečněno 8 křtů, 2 sňatky a 7 pohřbů.
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Různé

Svědci Jehovovi

Členové této náboženské sekty chodili neúnavně po vesnici podobně jako i v  letech

minulých, přičemž navštěvovali domácnosti i opakovaně a přesvědčovali lidi o vstupu do jejich

sekty. Při pohovorech s  lidmi postupovali obyčejně dle nacvičeného stereotypu s  tím, že se blíží

konec světa a že i oslovovaný je vyvoleným, že se může dostat do jiného, lepšího světa, pokud

včas přistoupí na jejich víru. Současně s tím nabízeli zdarma i propagační brožurky.

     Dokumentace 3572.

Rozšíření chráněného území „Meandry řeky Stonávky“

Stonavský obecní úřad podal návrh na ochranu území podél Stonávky (po vzoru

Albrechtic) na chráněné přírodní území Meandry řeky Stonávky, jako biokoridor, mimo další

opatření ke zmírnění negativních účinků důlní těžby, rekultivací a jiné. Návrh byl přijat.

     Dokumentace 3550.

Stavební památky v Albrechticích

V obci se stále ještě nachází dost stavebních památek, jímž je věnována přiměřená péče. 

     Dokumentace 3556.

Barokní albrechtický dřevěný kostelík vyobrazen na schématické mapce spolu s jinými 

pamětihodnostmi na Těšínsku v Hlasech Havířova. Videokazeta číslo 14.      Dokumentace 3557.

Sražení evidované lípy

V noci ze 19. na 20. února 1996 došlo k  rozlomení staleté lípy, rostoucí u stodoly selské

usedlosti Vlastimila Waloszka, popisné číslo 4. Kmen lípy se trojil ve výšce 3 m. Byl vykotlán a

poškozen houbou, což pouhým pohledem před rozlomením nebylo příliš patrné. V  noci padal

těžký, mokrý sníh, jemuž kmen lípy neodolal. Při pádu větví došlo k  částečnému poškození

krytiny na stodole a okapové části objektu. Vzhledem ke stavu kmene komise životního prostředí

doporučila majiteli usedlosti i skácení zbylého torza a vysázení nové lípy.

Koupě sekačky

Obecní úřady Albrechtic, Horní Suché a Stonavy zakoupily po vzájemné dohodě

přívěsnou sekačku ke traktoru, kterou dle plánu pak společně zmíněné obce využívaly
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k osekávání trávy kolem obecních komunikací. Stroj sloužil dobře ke všeobecné spokojenosti

podílníků.      Dokumentace 3434.

Problémy majitelů psů na sídlištích

Chovatelé psů na sídlištích se dostávali čím dále více do rozporů s  platnými

ustanoveními. Venčením psů totiž docházelo (při jejich stále větším rozšíření) ke znečišťování a

zamořování životního prostředí. Hygienici například zjistili kontrolami dětských pískovišť, že

jsou prakticky všechna zamořena různými bakteriemi a cizopasníky, zejména červy a jejich

zárodky. Nebylo také divu, když je psíčkové s  oblibou tak navštěvovali, aby tam vykonali svou

potřebu. A i jinak psi zanechávali trus kolem procházkových tras, v  parcích a jinde, kde se se

svými majiteli procházeli a tito si zatím neosvojili povinnost tak, jak je tomu v  kulturních

zemích, aby hromádky po svých miláčcích odklízeli do sáčků, k tomu určených.

     Dokumentace 3554.

Zpráva z  výsledků měření Okresní hygienické stanice Karviná k  životnímu

prostředí v Albrechticích (na rok 1995 a 1996).

V roce 1995 měla uvedená organizace v  naší obci zřízeno 1 stanoviště na měření

prašného spadu a obsahu kovů v  prašném spadu. Z výsledku měření bylo možno konstatovat, že

v roce 1995 došlo k mírnému poklesu prašného spadu oproti roku 1994.

Průměrné naměřené hodnoty kadmia a olova byly poměrně nízké a nepřekračovaly

stanovené limity platných předpisů.

V porovnání s  ostatními místy v  okrese byla situace v  naší obci v  prašném spadu

příznivá. U prašného spadu totiž naopak došlo asi u poloviny obcí k  mírnému zhoršení oproti

roku 1994.

U oxidu siřičitého byl celkový stav v  celém okrese přijatelný. K  překročení přípustného

limitu (60 ug.m
-3
) došlo maximálně v 1,2% měřených dnů.

Stav výskytu NO X ovzduší v  okrese Karviná byl hodnocen v  roce 1995 jako závažnější.

Zvýšil se zejména počet překročení denních koncentrací v  průběhu roku při zhoršených

rozptylových podmínkách.

Největším problémem volného ovzduší v  okrese Karviná se stal tuhý aerosol, v  jehož

koncentraci se řadilo toto území k nejhorším v České republice. 
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        Dokumentace – tisk  249,250,252 – 260.

V obci bylo provedeno 3krát doplňkové měření vozem Horiba u školky. Měřením se

zjistilo, že nedošlo k překročení krátkodobých ani denních limitů emisí.

Kvalita pitné vody ve spotřebitelské síti byla dobrá. Po mikrobiologické stránce byla

stabilita vyhovující. Hygienicky závažné látky nebyly ve vodě zjištěny. Těžké kovy se v  ní

prakticky nevyskytovaly. Nadlimitní koncentrace rtuti nebyla zjištěna. Často však nebyly

dodrženy ukazatelé s  doporučenými hodnotami jako alkalita, tvrdost, vápník, teplota a aktivní

chlor. Pitná voda se vyznačovala nízkou tvrdostí, alkalitou a nízkým obsahem vápníku. Občas

byly zjištěny zvýšené koncentrace dusitanů. Ve srovnání s  rokem 1994 však došlo ke zlepšení

stavu. Ojediněle byly překročeny limity pro železo, pH a nasycení kyslíkem. Po radiologické

stránce závady zjištěny nebyly. V dokumentaci jsou tabulky výsledků měření 3616.

Zpráva z výsledků měření škodlivin v ovzduší za rok 1996.

V roce 1996 fungovalo v  obci 1 stanoviště na měření prašného spadu a obsahu kovů

v něm.

Bylo zjištěno, že v  roce 1996 došlo k mírnému zvýšení prašného spadu oproti roku 1995.

Maximální hodnota měření činila 8,07 a minimální 2,12 g.m
2
. Za hygienicky únosnou hodnotu

dle předpisu číslo 58/1981 se považovalo 12,5 g.m
2
.30 dní

-1
.

Naměřené hodnoty kadmia na stanovišti byly v  roce 1996 nízké. Průměrná hodnota za

topnou sezónu od 29.12.1995 do 29.3.1996 to bylo 22,3 ug.m
2
.30 dní

-1
 a ve vegetačním období

21,1 ug.m
2
.30 dní

-1
 a v  topné sezóně od 30.9. do 30.12.1996 pak 8,5 ug.m

2
.30 dní

-1
. Limit pro

kadmium činil 150 ug.m
2
.30 dní

-1
.

Také naměřené hodnoty olova byly nízké. Průměrná hodnota v  topné sezóně od

29.12.1995 do 29.3.1996 činila 724 ug.m
2
.30 dní

-1
, ve vegetační sezóně pak 359 ug.m

2
.30 dní

-1
 a

v topné sezóně od 30.9. do 30.12.1996 to bylo 431 ug.m
2
.30 dní

-1
. U olova byl přípustný limit

7 500 ug.m
2
.30 dní

-1
.

V porovnání s  ostatními místy v  okrese byly situace u prašného spadu a obsahu kovů

v Albrechticích příznivé.         Dokumentace 3570,3617.

U oxidu siřičitého byl stav v  roce 1996 v  okrese přijatelný. K  překročení četnosti dnů

s koncentracemi vyšším než stanovila přípustná denní norma, vyjádřeno v %, došlo maximálně

v 0,4% měřených dnů.
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Výskyt NO X v  ovzduší okresu Karviná byl hodnocen v  roce 1996 jako závažnější, a to

zvyšujícím se počtem překročení přípustných denních koncentrací v  průběhu roku, zejména ve

zhoršených rozptylových podmínkách.   Dokumentace 3552,3573,3588,3617.

Největším problémem volného ovzduší v  okrese byl prašný aerosol a jeho vzrůstající %

nárůstu překročení přípustných limitů. I nadále patřil okres Karviná v  tom směru k  těm

nejhorším v  republice! V prašném aerosolu se stanovaly obsahy těžkých kovů (As, Cd, Cr, Zn,

Ni, Hg, Pb, Mn a Cu).

Měřící síť okresní hygienické stanice Karviná a Českého hydrometeorologického ústavu

Ostrava nepokrývala všechna potřebná místa v okrese, proto se v roce 1996 prováděla doplňková

měření vozem Horiba. V  Albrechticích tak bylo provedeno 12 měření na stanovišti u základní

školy. Naměřené půlhodinové koncentrace všech škodlivin byly nízké. Viz záznamy

v dokumentaci, tabulka číslo 3617. Nedošlo rovněž k  překročení krátkodobých imisních limitů.

V jednom případě došlo k  překročení denního imisního limitu u prašného Rosolu. Denní limit

byl 150 ug.m
3
.          Dokumentace  - tisk 261 až 270.

Pitná voda.

Její kvalita ve spotřebitelské síti byla hodnocena dobře. (Zásobování bylo zajištěno

z beskydské větve – Šance).

Po mikrobiologické stránce byla pitná voda stabilně vyhovující. Nadlimitní koncentrace

hygienicky závažných látek ve vodě zjištěny nebyly. Těžké kovy se v  pitné vodě prakticky

nevyskytují s  výjimkou rtuti, jejíž obsah nepřekračoval více než 80% limitu. Z  ostatních

ukazatelů nebyly dodrženy limity obsahu aktivního chlóru, jakož i hygienicky méně závažná

alkalita, tvrdost, obsah vápníku a teplota. Na rozdíl od předešlých let byla zjištěna velmi příznivá

situace ve výskytu dusitanů, jejichž koncentrace byla po celý rok nižší než 15 mg/1 (doporučená

hodnota pro přípravu kojenecké stravy. Po ukončení fluorizace v  roce 1993 klesal obsah fluoridů

v pitné vodě. Jejich koncentrace jen zřídka překračovala 0,3 mg/1.         Dokumentace  - tisk 251.

Z organických látek byly v  pitné vodě také detektovány trihalonmetany, polyaromatické

uhlovodíky a nepolární extrahované látky. Nadlimitní koncentrace těchto látek nebyly ve vodě

v roce 1996 zjištěny. Po radiologické stránce byla tato pitná voda bez závad.

Souhrnné údaje o stavu životního prostředí v  okrese Karviná jsou uvedeny v  Ročence

1996, viz       dokumentace 3588.
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Parazitární onemocnění v obci, hlášená v roce 1996:

Střevní nákazy 12, toxoplasmóza 1 a 1 případ svrabu. Celkem 14.

     Dokumentace 3571 a 3588.

Alergici byli na tom zdravotně čím dále hůře. Objevovalo se čím dále více jedinců

chorobně závislých na výskytu různých pachů, pylů, léčiv a jiných látek.

     Dokumentace 3553.

Zdravotní nezávadnost potravin.

Státní veterinární ústav v  Olomouci uveřejnil v  tisku zprávu, dle níž se zdravotní

nezávadnost potravin v roce 1996 až na několik výjimek mírně zlepšila.

     Dokumentace 3566.

Stížnosti na škody působené lesní zvěří.

Občanka, paní Helena Smelíková z  Albrechtic, osada Paseky, popisné číslo 160, podala

na obecní úřad stížnost a současně žádost o posouzení škody, které jí způsobila lesní zvěř,

zejména daňci na zemědělských plodinách (okus klasů pšenice a požer bulev krmné řepy).

Podobně uplatňovali i další občané z  osady Paseky (pánové Karel Szelong a Karel Prymus)

úhradu škody za zvěři okousané klasy pšenice. Poněvadž uživatel honitby Podobora, Lesní

správa Šenov u Ostravy nesouhlasil s  náhradou škody, byli postižení nuceni podat věc k  soudu.

Teprve ten rozhodl ve prospěch postižených, dle dříve provedených znaleckých posudků.

Způsobená škoda nebyla vůbec adekvátní byrokratickému postupu při jejím vyřizování, o čemž

svědčí i množství papírů, které při tom bylo popsáno + s  tím spojené zaneprázdnění řady lidí,

členů komisí. Pochopitelně, že to řadu poškozených odrazovalo požadovat vůbec náhradu

naopak naplňovalo lidi pocitem ukřivděných, slabších vůči mocnějším. Kopie písemností

s uvedenou stížností viz dokumentace 3618 až 3624.

Zpráva o úřední listině z  18. století psané švabachem. Głos Ludu ze 4.4.1996 přinesl

článek z  dějin na Těšínsku a otiskl při tom kopii úřední listiny z  18. století, psanou moravsky

švabachem. Je zajímavé, že listina nebyla psána polsky v  souvislosti s  tvrzením mnohých

„Zaolzianů“, že toto území je odedávna polské.      Dokumentace 3486.
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Zpráva o zločinu spáchaném za německé okupace v obci.

Místní občan, pan Josef Koch, uveřejnil v  Albrechtických listech, číslo 1./1996 na straně

9 zprávu o velké povodni v  roce 1940 a s  tím související brutální vraždou Žida, vězně

z koncentračního tábora v  Oświęcimi. Nacističtí okupanti v  té době stavěli na levém břehu

Stonávky u soutoku s  Chotěbuzkou betonovou hráz ke zpevnění břehu řeky, která zde při

povodních ohrožovala podmytím železniční most. Němci sem vozili na pomoc pracovní četu

vězňů z  výše uvedeného koncentračního tábora. Nacistický strážník vězňů sestrčil na stavbě

jednoho vysíleného Žida (byli označováni hvězdou), který už nebyl schopen uvézt kolečko

s betonovou kaši, do výkopu hráze a kázal ho následujícím vězňům zalít betonovou směsí ještě

živého. Takto došlo k  jedné z miliónů vražd nacistické zvůle v  Albrechticích, která bohužel není

dosud zahrnuta do seznamu neznámých obětí 2. světové války v obci.      Dokumentace 3420.

Zpráva o stavbě Dělnického domu

V sousední Stonavě slavili koncem června 1996 stoleté jubileum vzniku spotřebního

družstva dělníků a zemědělců, z  jehož iniciativy vznikl i tamější Dělnický dům (v roce 1905) a

tento počin byl zřejmě i podnětem ke stavbě Dělnického domu, spojeného taktéž s  prodejnou

potravin i dalšího zboží, v Albrechticích v roce 1908.      Dokumentace 3568.

Záznam z rodinné kroniky.

Uvedenou rodinnou kroniku založil v  roce 1960 majitel selské usedlosti, popisní číslo 4,

pan Karel Suchanek v Albrechticích.

Čirou náhodou se mi dostal do ruky v  únoru 1996 na pergamenu sepsaný zápis panem

Karlem Suchankem, který byl uschován v  plechové konvici pod přístřeškem verandy uvedené

selské usedlosti. Nový majitel usedlosti, pan Vlastimil Waloszek, při opravě střechy konvici se

zápisem a mincemi pod přístřeškem nalezl. Dřívější majitel nového vlastníka při prodeji

usedlosti na tuto skutečnost upozornil.

Co líčí záznam o minulosti této selské usedlosti:

Před rokem 1840 usedlost patřila panu Szymurdovi. V  roce 1840 se tu přiženil Jan

Suchanek z  Horní Suché (dřívější původ nebyl pisateli znám). Jako manžel nevěsty rozené

Szymurdové vedl hospodářství za tehdejší monarchie. Tehdy se ještě robotovalo, proto při tom

vykonával i nucené práce ve dvorech. Kdo by tuto povinnost nevykonal byl zbit na pověstné
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lavici. Praděd měl 3 syny a 3 dcery. Syn Pavel obdržel grunt. Obytný dům této usedlosti byl

vystavěn v  roce 1825. Vedle stojící chlév byl dřevěný a byl přestavěn na zděný v  roce 1870,

stejně jako vedle stojící dřevěná stodola. Hospodářství vedl až do roku 1921 a pak usedlost

předal svému synovi Karlu v  roce 1925. Tento vedl hospodářství až do roku 1957. V  roce 1930

pokryl stodolu cihlovými taškami, přestavěl obytný dům a vedle přistavěl koňskou stáj.

V roce 1935 zemřel jeho otec ve věku 71 let. Jeho matka pak v roce 1941.

Za Rakouska, v roce 1914 byl odveden (21.11.) a ihned po odvodu odvezen z  Fryštátu do

Zábřehu na Moravě (Hohenstadt) ke stému císařskému regimentu. Odtud byl přičleněn

k sanitární četě číslo 15 do Krakova, kde strávil celou dobu až do 1.9.1918. Pak se dostal až do

Kowlu na Ukrajině, kde setrval až do konce 1. světové války.

O životě za 1. republiky se pisatel nic nezmiňuje pouze to, že od 28. října 1918 do roku

1938 (zde však uvádí nepřesný údaj, a sice do konce října, když západní část obce, po levém

břehu Stonávky , Poláci obsadili 11.10.1938, východní část o týden dříve). O polské okupaci

není rovněž v  záznamu žádná zmínka pouze ta, že polský zábor trval do 1.10.1939, pak nastala

německá okupace až do ukončení 2. světové války dne 9.5.1945.

Němci slavili velké vítězství, když prakticky obsadili celou Evropu mimo Anglii. Rusko

obsadili až ke Kavkazu a po řeku Volhu. Pak nastal ústup. Píše, že zemědělství bylo na úrovni, že

byli přidělováni dělníci a že kontigenty byly únosné, ale politika byla zlá. Kdo nepřijal

takzvanou Volkslistu, stal se nepřítelem a za takového byl stále považován. Polská inteligence a

Židé byli zavírání do koncentračních táborů, kde jich milióny byly popraveny.

Tak, jak Němci zprvu zabírali jeden stát za druhým, tak později Rusové, za pomoci

spojenců, postupně okupovaná území opět osvobozovali a takto i Těšínsko.

Po ukončení 2. světové války došlo k zabírání statků kapitalistům, napřed těch největších,

kteří vlastnili nad 50 ha půdy, pak přišlo i na ty další, kteří obhospodařovali nad 30 ha a nakonec

byli postiženi i ti, kteří měli 0,5 až 10 Ha. Jestliže někdo vzdoroval, zvedli mu kontigenty a

jestliže je nesplnil, stal se  dlužníkem, což propočítávali na koruny a kdo nezaplatil, tak byl

zbaven svobody, nebo byl donucen vstoupit do družstva. Byla to léta těžká a neúnosná. Pan

Suchanek hospodařil do roku 1956. Tři roky byla usedlost v  pronájmu Siostrzonků z  Mistřovic,

popisné číslo 18. První 2 léta, když vlastník ještě pronájemci pomáhal v  práci ještě se

hospodaření jakž-takž dařilo, pak však majitel onemocněl a to se projevilo úbytkem pracovní

síly. Nájemník, Siostrzonek, se přihlásil v  Mistřovicích do zemědělského družstva a majitel,
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Suchanek byl pozván na místní národní výbor a tam dostal ultimatum. Buď mu bude přidělen

nový nájemník, nebo bude muset dále sám hospodařit. On sám nebyl pro nemoc schopný

pracovat, když už také měl 70 let. Nakonec mu bylo slíbeno, že mu i jeho manželce zvýší důchod

o 100 Kč, z toho důvodu podepsal vstup do zemědělského družstva. V  roce 1959 mu pak odvedli

koně, sebrali povoz s gumovými koly, brány, pluhy, 20 q ovsa, 25 q sena, 80 q slámy, 30 q krmné

řepy, 12 q bramborů a to vše bez náhrady. Důchod dostával ve výši 268 Kč a o těch slíbených

100 Kč navýšení nebylo ani řeči. Z  těchto důvodů byl nucen dále pracovat, poněvadž

z uvedeného důchodu se nedalo uživit. Pracovní jednotka v  družstvu tehdy obnášela 13 Kč (to

bylo na celý den). On však platil 25 Kč a k tomu přesnídávku, svačinu a často i oběd.   

Pro zemědělce nastaly doby velmi těžké a tato profese se dostala na tu nejnižší pozici.

Říká, že přežil rakousko-uherský režim, období 1. republiky, polskou a německou okupaci a

nakonec se dožil období komunistického totalitního režimu. Dále pak uvádí, že nejlépe se žilo za

Rakouska (za císaře pána), kde člověk požíval ochrany, mohl pracovat kde chtěl, za práci mohl i

svobodně vycestovat do Francie, Belgie, Holandska, Německa i do Ruska a při tom nepotřeboval

žádnou propustku ani pas.

Za Rakouska se vyučovalo náboženství ve školách povinně a dnes, za komunistické

totality, bylo vyučování náboženství omezováno a kdo by přesto do náboženství chodil neměl

přístup k  vyššímu vzdělání. Rozšířil se ateismus. Poklesla návštěva dětí ve výuce náboženství,

ale i dospělí se často nezúčastňovali bohoslužeb. Všechny svátky byly zrušeny a často se

pracovalo i o nedělích v  dolech, továrnách i na polích. On sám se hlásil k  adventistům, kteří byli

za komunistického režimu utlačováni stejně, jako i jiné náboženské sekty. Byly jim zabavovány

modlitebny a nebylo jistoty, jak dlouho ještě vůbec budou moci bydleti ve vlastních domech.

Pisatel, Karel Suchanek, dále uvedl, že přežil velmi mnoho a mohl by napsat daleko více,

než na pergamenu uvedl. Narodil se 4.4.1888 a jeho manželkou byla Anna, rozená Chodurová ze

Svibice, narozená 5.7.1895. Děti neměli. Přijali však za své dítě, narozené v  roce 1926, se

jménem Karel Chodura. Za německé okupace nevlastní syn musel narukovat k  německé armádě.

Dostal se na východní frontu, odkud se nevrátil. Stal se nezvěstný.

Na závěr pisatel uvedl, že tento záznam napsal 18.9.1960. K  tomuto přiložil ještě i kupní

smlouvu svých rodičů na tento grunt. V  zápise rovněž zaznamenal, jakými penězi (v jakých

bankovkách) se v té, které době platilo.
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Nařízení okresního úřadu.

Okresní úřad v  Karviné vydal nařízení v  roce 1996, které se vztahovalo na zabezpečení

požární ochrany na všech akcích, jichž se zúčastňovalo větší množství lidí (100 a více). 

     Dokumentace 3420.

Zbrojíř v Albrechticích.

Pan Aleš Leszczuk, bytem v  Albrechticích v  osadě Bažantice si osvojil zajímavého

koníčka. Začal jako kutil vyrábět zdařilé repliky různých typů samurajských mečů. Na výstavě a

v soutěži Designe 1996 získal v této kategorii 3. místo.

Zprávu o tom vysílala regionální televize Lokal Stonava v  týdnu od pátku 6. do čtvrtku

12.12.1996. Videokazeta 14.

Letecký snímek Těrlické přehrady

Hlasy Havířova ze 25.7.1996 otiskly letecký snímek Těrlické přehrady .

     Dokumentace 3569.

Adresa Głosu Ludu

Adresa redakce a administrace Głosu Ludu, výstřižek z novin.      Dokumentace 3555.

Občanka obce v televizní soutěži

Referentka odboru kultury Obecního úřadu v  Albrechticích, paní Věra Koková měla to

štěstí, že byla vylosována do soutěže Tutovka. Uvedenou soutěž vysílala Česká televize, 1.

program, jako seriál na pokračování. Záznam ze soutěže, v němž vyhrála paní Koková 18 200 Kč

byl vysílán 20.2.1996. Zážitky z  natáčení účastnice popisuje v  článku, otištěném

v Albrechtických listech, číslo 1./1996.      Dokumentace 3420,3563-4.

Vánoční osvětlení

V roce 1996, podobně jako loni, bylo provedeno zásluhou obecního úřadu vánoční

osvětlení dvou smrků (omorik), rostoucích u této obecní budovy. Barevná světla žárovek

přispívala za dlouhých vánočních večerů a v noci k vytváření vánoční atmosféry.

       Dokumentace 3424, 3443.
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Tragické případy

K tragickému případu úmrtí došlo ve čtvrtek, 25.1.1996, u statku Bělehrad

v Albrechticích. Jednalo se o selhání srdeční činnosti občanky Marie Siostrzonkové (72 let).

K události došlo venku a v  noci. Zůstala ležet u cesty, aniž by ji někdo zpozoroval a poskytnul

případnou pomoc. V noci navíc mrzlo.

Dne 23.2.1996 došlo ve 13 hodin, když šly děti ze školy, na přechodu pro chodce na

křižovatce u kostela, ke kolisi školačky Lucie Skorkové, žákyně 2. třídy zdejší základní školy,

s osobním autem, při níž utrpěla zlomeninu stehenní kosti. Přecházela totiž po přechodu za

odjíždějícím autobusem a vstoupila tak nešťastně do cesty projíždějícímu autu.

Dne 8.5.1996 odpoledne došlo na téže křižovatce ke kolisi místního občana, Jana

Palowského, který jel na kole po Obecní ulici a nedal přednost na Hlavní ulici projíždějícímu

autu. Utrpěl při tom zlomeninu ruky.

Dne 23.7.1996 došlo v  poledních hodinách k  nehodě motocyklisty, který nezvládl

v rychlé jízdě v  uzavřené osadě, mírnou zatáčku v  prostoru Hlavní ulice ve středu obce

Albrechtice pod křižovatkou ze směru od Karviné. Utrpěl při tom těžká zranění, takže musel být

odvezen do nemocnice.

Na přiváděči elektrické energie 110 kV z  elektrárny v  Dětmarovicích do rozvodny

v Albrechticích došlo 30.12.1996 k  ulomení stožáru, který v  Karviné – Doly spadl na vedení 22

kV. I když k  havárii došlo v  noci a v  blízkosti obytných domků nebyl nikdo zraněn. Vodiče totiž

díky zabezpečovacímu zařízení, které neselhalo, už v  době jejich pádu byly bez elektrického

proudu. Po havárii byly ihned zahájeny práce na opravě vedení.      Dokumentace 3567.

Počasí

Průběh počasí    roce 1996 v   jednotlivých měsících:

LEDEN – Sněhová pokrývka trvala od 1.1.1996 do 10.1. jako souvislá (mocnost pokrývky 5 –

10 cm). Od 11.1.1996 se přechodně do 18.1. vytvořila nesouvislá sněhová pokrývka, která se

opět přechodně změnila na souvislou do 22.1.1996. Krátce do 25.1.1996 vznikla opět nesouvislá

sněhová pokrývka, zprvu jen 2 cm mocná do 27.1., potom zesílila do konce měsíce na 10 cm.

Tudíž leden by se mohlo říci, že byl až na malé vynechávky v barvě, úplně bílý.
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Teploty se v  první dekádě pohybovaly ráno od -18°C (6.1.) do +3°C, odpoledne

(ve 14 hodin) od +7°C do -5°C a večerní (ve 21 hodin) od +6°C do -14°C (5.1.). Konec

dekády byl prakticky od 7.1.1996 bezmrazý, s  výjimkou 7.1. ráno, kdy byla v  7 hodin

naměřena teplota -3°C.

První polovina 2. dekády ledna byla rovněž poměrně teplá, když teploty neklesaly

pod 0°C (pouze večer 13.1. a ráno 14.1. klesl teploměr na 0°C a večer 15.1. pak na -2°C).

Ve druhé polovině dekády se opět ochladilo. Ranní teploty klesaly od -2 do -6°C,

odpolední od +2 do -2°C a večerní od -2 do -4°C.

Ranní teploty 3. dekády se pohybovaly v  rozmezí od -7do -13°C, odpolední od

0°C (1 krát) do -11°C a večerní od -5 do -11°C.

ÚNOR – celý únor měl souvislou sněhovou pokrývku až 15 cm mocnou, která pak ve 3. dekádě

pozvolna tála, ale stále ještě jako souvislá pokrývka přešla do dalšího měsíce.

Ranní teploty se v 1. dekádě pohybovaly od -2 do -20°C.

Teploty -10 a níže byly naměřeny 7 krát, z  toho -20°C 1 krát což byla nejnižší

naměřená teplota února. Odpolední teploty se pohybovaly od 0°C do -10°C, při čemž 0°C

bylo naměřeno 2 krát, večerní teploty byly od +12°C (1 krát) do -16°C (-10°C a méně

bylo naměřeno 5 krát).

Ranní teploty 2. dekády se pohybovaly v  rozmezí +2 do -5°C, odpolední teploty

od 0 do 5°C a večerní od 0 do -7°C.

Ranní teploty 3. dekády se pohybovaly od -1 do -11°C, odpolední od 0 do +8°C a

večerní od 0 do -7°C.

BŘEZEN – Souvislá sněhová pokrývka vytrvala až do 21.3.1996, i když jen maximálně 10 cm

mocná (1. a 2. března), od 21. března s  změnila do 27.3. na nesouvislou, pak opět 27.3.

opět na souvislou a pak opět až do konce měsíce na nesouvislou.

Ranní teploty se v  1. dekádě března pohybovaly od -1 až do -15°C, při čemž pod

-10°C jen 2 krát, odpolední teploty byly naměřeny od -1 do +5°C, při čemž nad 0°C se

rtuť vyhoupla 7 krát, večerní teploty se pohybovaly v rozmezí 0 do -5°C.

Ranní teploty 2. dekády se pohybovaly v  rozpětí +1 až -8°C, odpolední od 0 do

+8°C a večerní od +2 do -5°C.
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Ranní teploty 3. dekády byly naměřeny v  rozpětí +1 až -8°C, odpolední už

všechny nad nulou od 1 do 12°C a večerní od -3 do +5°C, při čemž 0 a méně bylo

naměřeno 3krát.

DUBEN – Nesouvislá sněhová pokrývka prvního dne dubna se na 4 další dny změnila

v souvislou, napadlo až 40 cm mokrého sněhu, který způsobil značné problémy

v dopravě a značné škody v  lesních porostech (polomy) i v  sadech. Od 6. dubna se

vytvořila opět nesouvislá sněhová pokrývka do 11. dubna, která se opět přechodně 12.

dubna změnila na souvislou, když napadlo 10 cm nového sněhu. Nesouvislá sněhová

pokrývka 13. a 14. dubna se opět na jeden den 15.4. změnila v  nesouvislou, která pak už

do 17.4. rána definitivně roztála úplně.      Dokumentace 3559.

Ranní teploty 1. dekády dubna se pohybovaly od -1 do +3°C, odpolední teploty

pak od 3 do 16°C a večerní od 0 do +9°C.

Ranní teploty 2. dekády se pohybovaly od -2 do +2°C, odpolední od +4 do +21°C

a večerní pak od 0 do +11°C.

Ranní teploty 3. dekády byly naměřeny v  rozmezí 6 až 12°C, odpolední od +17

do 24°C, při čemž 20 a více °C bylo naměřeno 5 krát a večerní teploty byly od +13 do

17°C.

KVĚTEN – Sníh ani ranní mrazíky se už po celý měsíc nevyskytly. Ranní teploty 1. dekády se

pohybovaly v rozmezí od 7 do 12°C, odpolední od 11 do 23°C a večerní od 10 do 17°C.

Teplota 20 a více stupňů byla naměřena (odpoledne) 5x. 

Ranní teploty 2. dekády se pohybovaly od 11 do 17°C, odpolední od 12 do 28°C,

při čemž 20 a více °C bylo naměřeno 3x, večerní teploty se pohybovaly od 12 do 21°C.

Ranní teploty 3. dekády se pohybovaly od 6 do 15°C, odpolední od 7 do 26°C, při

čemž 20 a více °C bylo naměřeno 5x, večerní teploty pak od 8 do 20°C, při čemž 20°C

bylo naměřeno 1x.

ČERVEN – Ranní teploty 1. dekády se pohybovaly od 13 do 18°C, odpolední od 18 do 32°C,

při čemž 20 až 29°C bylo naměřeno 5x a 30 a více 3x, večerní teploty byly od 16 do
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21°C, při čemž 20 a více °C bylo naměřeno 5x. V  první a začátkem 2. dekády se

projevovalo nepříjemné sucho, teprve 13.6. zapršelo.

Ranní teploty 2. dekády se pohybovaly od 11 do 19°C, odpolední od 16 do 31°C,

při čemž 20 až 29°C bylo naměřeno 5x a 30 a více °C 2x, večerní teploty pak od 11 do

21°C, při čemž 20 a více °C bylo naměřeno 3x.

Ranní teploty 3. dekády se pohybovaly od 10 do 15°C, odpolední od 12 do 21°C,

při čemž 20 a více °C bylo naměřeno 4x, večerní teploty byly od 12 do 16°C.

ČERVENEC – Ranní teploty 1. dekády se pohybovaly od 8 do 19°C, při čemž 10°C a méně

bylo 1x, odpolední od 18 do 28°C, z  toho 20 a výše 8x, večerní teploty od 13 do

21°C a z toho 20°C a více 2x.

Ranní teploty 2. dekády byly naměřeny v  rozmezí 10 až 17°C, odpolední od

14 do 29°C, z toho 20°C a více 4x, večerní teploty od 10 do20°C.

Ranní teploty 3. dekády byly v  rozmezí 10 až 17°C, odpolední od 20 do

30°C a večerní od 11 do 19°C.

SRPEN - Ranní teploty 1. dekády od 9 do 20°C, odpolední od 14 do 31°C, z  toho 20 až 29°C

5x a 30 a více 2x, večerní teploty od 13 do 19°C.

Ranní teploty 2. dekády od 12 do 17°C, odpolední od 19 do 27°C, z  toho

20°C a níže 1x, večerní teploty od 15 do 19°C.

Ranní teploty 3. dekády se pohybovaly v  rozmezí 12 do 18°C, odpolední od

20 do 26°C a večerní od 16 do 19°C.

ZÁŘÍ - Ranní teploty 1. dekády od 8 do 15°C, z toho 10 a méně 5x, odpolední teploty od 10

do 21°C, při čemž 20°C a více bylo 2x, večerní teploty od 10 do 16°C.

Ranní teploty 2. dekády od 6 do 9°C, odpolední od 11 do 16°C a večerní od

6 do 11°C.

Ranní teploty 3. dekády od 8 do 12°C, odpolední od 10 do 20°C a večerní

od 7 do 12°C.

ŘÍJEN - Ranní teploty 1. dekády od 4 do 13°C, odpolední v  rozmezí 12 až 21°C, při čemž

20 a více °C bylo naměřeno jen 1x a večerní teploty od 7 do 17°C.
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Ranní teploty 2. dekády se pohybovaly v  rozmezí 5 až 13°C, odpolední od

15 do 21°C, při čemž 20°C a více bylo naměřeno 2x, večerní teploty byly od 8 do

13°C.

Ranní teploty 3. dekády se pohybovaly v  rozmezí 0 až 9°C, odpolední od 8

do 15°C a večerní od 2 do 13°C.

LISTOPAD - Ranní teploty 1. dekády se pohybovaly od 2 do 11°C, odpolední od 8 do 17°C a

večerní od 5 do 11°C.

Ranní teploty 2. dekády byly v  rozmezí 5 až 12°C, odpolední od 5 do 16°C

a večerní od 3 do 14°C.

Ranní teploty 3. dekády se pohybovaly od -4 do 7°C, odpolední od 2 do 8°C

a večerní od -2°C do +3°C.

První jinovatky na sklonku roku byly zaznamenány 9. a 10. listopadu a

první nesouvislá sněhová pokrývka se vytvořila od 24. listopadu a trvala do 15.

prosince, kdy se pak do konce roku změnila na souvislou.

PROSINEC - Jak už bylo výše uvedeno nastoupil již nabělený a ranní teploty 1. dekády se

pohybovaly od +2 do -4°C, při čemž 0°C a méně bylo naměřeno 7x, odpolední

teploty byly v  rozmezí -1°C až +5°C, při čemž 0°C a méně bylo naměřeno 1x,

večerní teploty byly od -4°C do +2°C.

Ranní teploty 2. dekády byly v rozmezí +5 až-3°C, při čemž 0°C a více bylo

naměřeno 4x, odpolední teploty od -1°C do 6°C, z  toho 0°C a méně bylo jen 1x,

večerní teploty byly od -3°C do +4°C, při čemž 0°C a více bylo naměřeno 6x.

Ranní teploty 3. dekády byly v  rozmezí -8 až -22°C, při čemž -15°C a méně

bylo naměřeno 6x, odpolední teploty od -4 do -14°C, večerní od -6 do -20°C, z  toho

-15 a méně bylo naměřeno 3x.

Oblačnost:  (Počet dní v měsíci)

Měsíc: Zataženo: Polooblačno: Částečně zataženo: Jasno:

Leden 18 8 5 -

Únor 10 13 3 3
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Březen 7 20 4 -

Duben 3 17 10 -

Květen 9 14 8 4

Červen 5 17 4 4

Červenec - 18 13 -

Srpen 3 15 11 2

Září 8 19 3 -

Říjen 4 17 10 -

Listopad 5 17 8 -

Prosinec 10 14 5 1

Srážky: Kapalné: Pevné:

Měsíc: Mírný Liják: Bouřka Mlha/ Déšť se Kroupy: Slabé Vánice:

Déšť: s lijákem, jen smog sněhem: sněžení:

hřmot

Leden 1 1 - - 23/4 - - 8 2

Únor 1 - - - 15/1 - - 10 1

Březen 2 1 - - 24/7 - - 8 2

Duben 3 2 1 - 17/0 2 - 2 3

Květen 6 5 9 - 15/0 - 1 - -

Červen 6 1 6 3 2/0 - - - -

Červenec 2 6 4 - 2/0 - 1 - -

Srpen 1 5 5 1 5/0 - 1 - -

Září 9 9 1 - 14/0 - - - -

Říjen 10 4 - - 16/3 - - - -

Listopad 6 2 - - 6/3 - - 4 -

Prosinec 1 - - - 17/19 3 - 2 1

Silná inverze byla zaznamenána 14., 15. a 16. ledna a 17. března. 

První jarní bouřka byla zaznamenána 15. dubna 1996.

Abnormální srážky byly zaznamenány 7. září, spojené se silnými poryvy větru.

         Dokumentace 3575 – 77.
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Dne 3. dubna 1996 spadlo cca 40 cm mokrého sněhu, což způsobilo vážné problémy 

v dopravě, v lesích polomy a v sadech polámané větve ovocných stromů a keřů.

Nepříjemné sucho trvalo od 5. do 12. června 1996.

Značné množství dešťových srážek spadlo ve dnech 22. a 23. června.

Větry:  (Četnost , směr, síla)

Měsíc: J S Z V JV JZ SV SZ Větry:

Bez- vánek silný vichřice Föhn

větří vítr

I. 4 - - - 16 8 2 2 - 26 6 - 5

II. 2 1 - - 3 14 13 2 - 30 4 - -

III. 2 - - 1 4 9 17 2 - 27 8 - -

IV. - 4 1 - 2 6 18 4 - 29 6 - -

V. 5 2 3 - 3 10 6 6 - 31 4 - -

VI. 4 4 - - 1 11 13 9 - 33 6 3 -

VII. 5 2 1 - - 11 3 11 - 27 6 - -

VIII. 1 3 - - 2 9 17 4 - 30 6 - -

IX. 1 - 4 - - 10 8 13 1 27 9 - -

X. 7 1 2 2 7 12 4 4 - 36 2 1 -

XI. 15 1 3 - 1 11 2 3 1 30 6 - -

XII. 11 2 - 1 1 10 13 1 5 33 5 1 -

Poznámky: Vysvětlivky zkratek. Měsíce jsou označeny římskými číslicemi.

J = jižní vítr, JV = jihovýchodní vítr,

S = severní vítr, JZ = jihozápadní vítr,

Z = západní vítr, SV = severovýchodní vítr,

V = východní vítr, SZ = severozápadní vítr.
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Měsíční průměry teplot: (Rok 1996 ve °C)

Měsíc: Průměr: Měsíc: Průměr:

Leden -3,218, červenec +16,81,

únor -3,137, srpen +17,621,

březen +0,298, září +10,958,

duben +8,4, říjen +10,186,

květen +14,28, listopad +6,817,

červen +17,01, prosinec -3,9.

Roční průměr teplot činil +6,84°C.

Agrometeorologická pozorování

Půda v předjaří rozmrzla 7. dubna 1996. Na zimu zamrzla 10. prosince 1996.

Sněhová pokrývka ležela na polích s  kratšími intervaly označovanými jako nesouvislá od

začátku roku až do 17. dubna 1996, tudíž mimořádně dlouho a na podzim se první sníh objevil

zprvu jako nesouvislá pokrývka 24. listopadu 1996 a od 16. prosince pak jako souvislá sněhová

pokrývka, i když jen v poměrně tenké vrstvě cca 10 cm.

Ozimy se na jaře 1996 zazelenaly až 19. dubna.

Počátek prvních polních prací byl zaznamenán 9. dubna 1996 na místech přivrácených ke

slunci v době, kdy v zastíněných místech a od slunce odvrácených ještě byla nesouvislá sněhová

pokrývka.

Žně byly zahájeny 27. července 1996 kosením ozimého ječmene.

Žně byly ukončeny 8. srpna 1996.

Polní kultury:

Plodina: Setí: Vschá- Sloup- Metá- Počátek Úplné Plná Sklizeň:

zení: kování:   ní: kvetení: kvetení: zralost:

Ječmen ozimý 10.10. 25.10. 1.6. 27.7.

Pšenice ozimá 21.10. 6.11. 8.5. 12.6. 13.6. 14.6. 8.8.

Oves 18.4.

Brambory rané 9.4. 30.4. 5.6. 1.7. 3.7.
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Bram. polorané 11.4. 4.5. 17.6. 5.8. 12.8.

Řepa krmná 23.4. 30.4. 18.10.

Pícniny polní:

Počátek senoseče 6.6.

Luční rostliny:

Psárka luční – počátek kvetení 25.5.

srha laločnatá – počátek kvetení 4.6.

tomka vonná – počátek kvetení 22.5.

blatouch bahenní – počátek květu 22.4., všeobecné kvetení  24.4.,

kopretina bílá – počátek květu 23.5., všeobecné kvetení 1.6.,

podběl obecný – počátek květu 11.4., všeobecné kvetení 15.4..

Zoofenologická pozorování:

Pojmenování: Přílet: Hromadný První zpěv: Houfování: Odlet:

Přílet:

Drozd zpěvný 19.4. ,

jiřička obecná 28.4. 2.5. 26.8. 30.9.,

kukačka obecná 29.4. ,

rorýs obecný 18.5. ,

skřivan polní 28.3. 6.4. ,

špaček obecný 18.3. 20.3. 18.9.,

konipas bílý 11.4.,

včela medonosná – první oblet 22.3., první snůška pylu 7.4., snůška pylu na podzim ještě 18.11.,

ještěrky žáby vylezly 10.4..

Poznámky:

Jiřiček přiletělo na jaře velice málo (jen několik jedinců), vlaštovky se na jaře neobjevily vůbec, 

teprve později, mimo období obvyklého příletu, se nějaké objevily, pravděpodobně odjinud po 

prvním vyhnízdění.
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V červenci 1996 byl zaznamenán, po několikaleté odmlce, řídký výskyt batolce duhového.

Čáp bílý přilétl do obce 6.4. a uhnízdil se na komíně firmy Bernatík v centru obce (na 

starém sídlišti).

Tah divokých hus byl zaznamenán 20.9., ale také 8.10., kdy se odhadem jednalo asi o 

1500 kusů.

Výskyt rosničky zelené byl zaznamenán v obci dle typického jejího skřehotání.

Rojení světlušek bylo zaznamenáno 18.6.1996.

Lesní rostliny a okrasné dřeviny:

Pojmenování: První Plné První Plné oli- Listů: Zralé plody:

květy: kvetení:  listy: stění: žlout- počátek

nutí: opadávání:

Jaterník podléška 7.4. 11.4.,

sasanka hajní 22.4. 23.4.,

sněženka 7.4. 8.4.,

bez černý 1.6. 5.6. 24.4. 29.4. 2.9.,

borovice lesní 18.5. 20.5. 3.5.,

bříza bělokorá 23.4. 24.4. 28.4. 13.5. 17.9. 20.9. 19.7.,

buk lesní - - 3.5. 12.5. 20.9. 4.10.,

dub letní 30.4. 2.5. 4.5. 16.5. 20.9. 4.10. 10.9.,

Pojmenování: První Plné První Plné oli- Listů Zralé plody:

květy: kvetení:  listy: stění: žlout- počátek

nutí: opadávání:

Hloh obecný 22.5. 24.5. 28.4. 28.8.,

jasan ztepilý 3.5. 9.5. 30.9. 30.9. ,

javor mléč 25.4. 26.4. 5.5. 12.5. 17.9. 21.9. ,

jedle bělokorá 6.5. ,

jeřáb obecný 16.5. 18.5. 25.4. 5.5. 18.9. 20.9. 27.7.,

jíva 17.4. 19.7. 28.4. 9.5. 4.10. 4.10. ,
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klen 6.5. 8.5. 2.5. 6.5. 20.9. 4.10. ,

lípa malolistá 28.6. 30.6. 7.5. 18.5. 17.9. 21.9. ,

líska obecná 7.4. 7.4. 25.4. 9.5. 10.9.,

modřín 27.4. 29.4. 2.5. 6.5. 20.9. ,

olše lepkavá 7.4. 74. 25.4. 9.5. 4.10. ,

smrk obecný 12.5. ,

střemcha 3.5. 4.5. 24.4. 30.4. ,

trnka 30.4. 1.5. 7.5. 30.9. 4.10. 25.8.,

trnovník akát 31.5. 2.6. 11.5. 21.5. 28.9. 6.10. ,

jírovec maďál 7.5. 9.5. 25.4. 29.4. 12.9. 20.9. ,

šeřík obecný 7.5. 9.5. 28.4. 2.5. 4.10. ,

Ovocné stromy a keře:

Pojmenování: První Plné První Opad Zrání Úroda:

květy: kvetení: listy: listí od: plodů:

Mirabelka 30.4. 1.5. 1 ,

broskev 1.5. 3.5. 2.5. 2 ,

meruňka 24.4. 25.4. ,

třešeň raná 28.4. 29.4. 2.5. 28.9. 25.6. 2 ,

třešeň pozdní 30.4. 2.5. 2.5. 30.9. 0 ,

višeň Vackova 2.5. 3.5. 3.5. 28.9. 8.7. 1 ,

švestka domácí 5.5. 7.5. 2.5. 30.9. 1.9. 1 ,

hrušeň podzimní 9.5. 11.5. 3.5. 28.9. 0 ,

(Boskova lahvice)

hrušeň zimní 9.5. 11.5. 3.5. 2.10. 0 ,

(Druardova)

jabloň letní

(skleněné žluté) 7.5. 12.5. 2.5. 2.10. 0 ,

jabloň podzimní 12.5. 2.5. 30.9. 0 ,

(Holovouské)

jabloň zimní 14.5. 2.5. 30.9. 1 ,
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(Gustavovo trvanlivé)

ořešák vlašský 12.5. 14.5. 30.4. 20.9. 10.9. 2 ,

rybíz červený 27.4. 28.4. 2.5. 17.9. 1.7. 2 .

Poznámka: Úroda jablek a hrušek nebyla téměř žádná, stromy i málo kvetly. U ořešáků se

vyskytlo onemocnění listů i plodů – skvrnitost. Listy předčasně žloutly a opadávaly.

Číselný údaj pod heslem úroda znamená: 1 = málo, 2 = střední a 3 znamená velká úroda.

Lesní rostliny, okrasné stromy a keře:

Pojmenování: První Plné První Plné oli- Listů Zrání

květy: kvetení: listy: stění: žlout- počátek plodů:

nutí: opadávání:

Forsythie 23.4. 24.4. 3.5. 7.5. ,

převislá

konvalinka vonná 8.5. 10.5. ,

lípa velkolistá 15.6. 17.6. 25.4. 8.5. 17.9. 25.9. ,

ptačí zob 24.4. 6.5. ,

růže šípková 11.6. 13.6. 25.4. 9.5. 20.9. 7.10. 31.8.,

svída krvavá 8.6. 10.6. 2.5. 24.5. ,

štědřenec odvislý 5.5. .

Výskyt škůdců.

Mandelinka bramborová se začla vyskytovat 8.5.1996 a k hojnějšímu výskytu pak 

docházelo od 19.5.1996.

Astronomické jevy

Počátkem jarní rovnodennosti bylo možno pozorovat na obloze po setmění novou

kometu, kterou objevil japonský astronomický amatér 30. ledna 1996. Dne 26.3.1996 byla naší

Zemi nejblíž (15 miliónů km) a nacházela se na obloze v  souhvězdí Draka. Dne 27.3.1996 zářila

v blízkosti Polárky. Byla dobře viditelná pouhým okem, jako světlá koule v  průměru asi 15 – 20

cm s dlouhým ohonem cca 2 – 3 m.      Dokumentace 3560 a 3574.
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Zatmění Slunce bylo možno dobře pozorovat přes zakouřené sklo 12.10.1996 od 15

hodin 19 minut do 17 hodin 43 minut. Zatmění bylo patrné i tím, že se nápadně a podivně

zešeřilo.

Zatmění měsíce. V  noci ze 3. na 4. dubna 1996 došlo od půlnoci  asi do 3 hodin ráno

k úplnému zatmění Měsíce.

Změna zimního času na letní proběhla ze soboty na neděli, dne 31.3.1996. Ručičky hodin

se posunovaly o hodinu vpřed ze 2 na 3 hodinu ranní.      Dokumentace 3561.

Ptačí tragédie

Ve hnízdě čápů, kteří se uhnízdili 6.4.1996 na komíně firmy Bernatík v  Albrechticích, se

v létě objevila 2 mláďata, z  nichž pak jedno koncem srpna z  hnízda vypadlo a zlámalo si nohu.

Zaměstnankyně na to upozornily starostu, který pak zařídil předání zraněného mláděte Ostravské

ZOO k ošetřování.

Některé výňatky z  knihy M. Boráka, pracovníka Slezského studijního ústavu v  Opavě,

zabývajícího se historii Těšínska.

V publikaci se zabývá situacemi, majícími souvislost s  německou okupací Těšínska za 2.

světové války.

Popisuje tam metody používané nacisty v  okupovaném území k  pokoření tamějšího

obyvatelstva. Nejzajímavější partie z  této publikace jsem okopíroval a umístil v  dokumentaci

obecní kroniky pod čísly 3611 a) až i).

Na straně 53 je v  publikaci řeč o zjednodušeném chápání tak zvaných „volkslistářů“ na

Těšínsku, kterak byli posuzování dle morálních kritérií, nehistoricky přenášených z  odlišného

prostředí (poznámka: srovnávání tehdejších poměrů v protektorátu s poměry na Těšínsku).

          Dokumentace 3611 a, strana53.

Na straně 58 jsou líčeny poměry o vytváření zárodků partyzánských skupin na Těšínsku

již v roce 1940.         Dokumentace  3611 b, strana 58.

Na straně 114 a 115 této publikace jsou vylíčeny postupy nacistů proti mládeži na

Těšínsku, která po ukončení nezletilosti po dosažení 18 let věku se snažila, aby se vyhnula

nacistické branné povinnosti přijmout českou národnost, když jejich rodiče měli volkslistu číslo

3 (Slezáci).                  Dokumentace 3611 c, strana 114-5
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Údaje o sčítání obyvatelstva dle národností z  roku 1930 jsou na straně 127 až 129 této

publikace. Pro Albrechtice, bývalého soudního okresu Fryštát se uvádělo celkem 1  641 obyvatel,

z nichž se hlásilo k české národnosti 492, k německé 14 a k polské 1 051.

       Dokumentace 3611 e, strana 129.

Výsledky sčítání lidu, provedeného nacisty v  roce 1939 na Těšínsku, vyzněly pro

Albrechtice, bývalého soudního okresu Fryštát následovně: Počet obyvatel obce celkem 1717,

z toho německé národnosti 13, polské 782, české 100, slezské 819 a jiné3. Pro srovnání jsou

k dispozici i výsledky sčítání v širším okolí Albrechtic na stránkách 133 až 138.

Dokumentace 3611 g-i, strany 133-138.

Poznámka kronikáře k Dělnickému domu:

Tragédie Dělnického domu spočívá v  tom, že jeho vlastnictví se různě při politických

změnách měnilo. Za okupace nacisté vlastnickou organizaci zrušili a majetek zabavili. Po 2.

světové válce byl objekt jako konfiskát po různých transakcích převeden na Jednotu-Jedność.

Současně tam někdo spekuluje s  jeho odprodejem, když by měl být správně vrácen původnímu

majiteli.

Šot o obecní kronice a o kronikáři.    Videozáznam číslo 13/1996.
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o účtování majetku obce 25

Výdělky – průměrné 89

Vyhláška o nakládání s komunálním odpadem 17
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Zaplevelování pozemků – protiopatření 76

Zásady na přidělování obecních bytů v bytovém domě 17

Zateplení tělocvičny základní nové školy – zamítnutí 18

Zatmění Slunce a Měsíce 173

Zatrubnění potoka – povolení kvůli stavbě garáží 27

Závazek státního statku vůči obci – schválení 80% vypořádání 24

Zbrojíř v Albrechticích (kutil) 160
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Zemědělská půda – ceny 77

Zemědělství v obci 74

Zemědělská výroba rostlinná 74
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Zjišťování nezávadnosti potravin 155
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Životní jubileum výtvarníka B. Swobody 94
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ROK 1997

stodevadesátjedna stran

V Albrechticích 28.6.1998
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Kulturní referent: Starosta obce Albrechtice:

Matriční údaje

V roce 1997 bylo v  obci zaregistrováno 35 narozených dětí, z  toho 13 děvčat a 22

chlapců.  Dokumentace – tisk 33-37.

V roce 1997 zemřelo 40 osob, z toho 24 žen.

Sňatků bylo v tomtéž roce uzavřeno 28, z toho 10 v kostele.

         K  1.1.1998 bylo v  obci evidováno 4 182 osob, z  toho 2 104 mužů a 2 078 žen.

K 1.1.1997 bylo v obci  4 163 trvale přihlášených osob. Osob do 14 let bylo 690.

           Také v  Albrechticích se projevoval pokles porodnosti. Počet zemřelých převyšoval

počet narozených. Jednalo se o celostátní problém. Příčiny byly spatřovány ve společensko-

ekonomických změnách v  naší společnosti. Jednalo se vlastně o reakce na všeobecnou

drahotu. Stát finančně nepodporoval početnější rodiny. Všude se propagovalo takzvané

plánované rodičovství. Děti se stávaly v  současném požitkářském způsobu života přítěží.

Svým způsobem se jednalo i o úsilí o vyšší životní úroveň. Přerušování těhotenství se

provádělo téměř bezproblémově a bez zábran běžně v  nemocnicích. Svědčí o tom i

skutečnost, že v  sousedním Polsku  to už tak jednoduché nebylo, proto některé těhotné Polky

vyhledávaly provedení aborce v  našich nemocnicích, z  čehož si i někteří bezcharakterní

gynekologové dělali výnosný zdroj příjmů, když tuto „službu“ prováděli ve státních

zařízeních na státní útraty a odměnu za „ práci“ si ponechávali ve své kapse. O lékařské etice

se v těchto případech dalo jen těžko hovořit.       Dokumentace – tisk 33.

V roce 1997 oslavilo své 70tiny 33 osob z  Albrechtic. Devět osob oslavilo své 80tiny a

3 osoby své 90tiny.    Dokumentace – tisk 34-5.

Pohyb obyvatelstva, zaměstnanost

(Vyňato z návrhu – rozboru k chystanému Územnímu plánu obce)

Obec Albrechtice byla v  roce 1997 považována za moderní s  výhodnou příměstskou

polohou, s  výraznou obytnou funkcí a relativně příznivým životním prostředím, vzhledem

k podmínkám okresu Karviná.

Vývoj počtu obyvatelstva byl v   minulosti poznamenán:

1. Výhodnou dopravní polohou v zázemí Havířova a Karviné, těžící

     z prosperity a rozvoje těžby uhlí.

2. Rozvojem obytné funkce příměstského typu s rozsáhlou individuální a 
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    státní bytovou výstavbou, zejména po roce 1970.

3. Mírným poklesem počtu obyvatelstva za 2. světové války.

Počet obyvatelstva v  obci dlouhodobě stoupal do 2. světové války.  Povalečný růst

počtu obyvatelstva se v 60tých letech zpomalil, od roku 1970 opět urychlil, v  důsledku státem

dotované výstavby ve střediskové obci.

Počet obyvatelstva v  posledním desetiletí dále stoupal z  3 616 v  roce 1980 na 3 904

v roce 1991. Dle evidence obyvatelstva bylo v  obci na začátku roku 1997  4 163 trvale

bydlících osob. Dle průběžné centrální evidence statistického úřadu to bylo 4 053 osob.

Rozdíl je možno vysvětlovat tím, že běžná evidence osob a mnohdy i průběžná evidence

statistického úřadu obvykle hodnoty mírně navyšují ve srovnání se sčítáním, které je možno

považovat za nejpřesnější zdroj, což je způsobováno metodickými rozdíly.

Celkově bylo možno říci, že v  obci existuje tendence k  mírnému růstu počtu

obyvatelstva, což bylo považováno za pozitivní jev, neboť v  celé České republice již několik

let počet obyvatelstva klesal, zejména v  menších obcích.Bylo však otázkou, nakolik byly

změny demografických podmínek v  České republice dlouhodobé (prudký pokles porodnosti a

pomalý růst průměrné délky života).

Růst počtu obyvatelstva byl v  minulosti způsoben především kladným saldem migrace a

přirozenou měnou obyvatelstva. S  útlumem bytové výstavby došlo i k  poklesu kladného

migračního salda. Do budoucna je třeba spíše počítat s úbytky přirozenou měnou.

Základní údaje o vývoji počtu obyvatelstva:

                    Skutečnost                                                                   Prognóza

Rok:            1869   1900   1930   1950   1970   1980   1991   1997     2015

Počet obyv: 1015   1155   1641   1602   2559   3616   3904   4100     4200

Podrobné údaje o zaměstnanosti a pracovních místech ze sčítání v  roce 1991

vykazovaly v obci 1 818 ekonomicky aktivních obyvatel.

V roce 1991 byla rovněž evidována vyjížďka 1442 osob a dojížďka 210 osob

ekonomicky aktivních. Počet pracovních míst v obci se odhadoval ve stejné době na 500, to je

mírně vyšší než v  roce 1980. Většina pracovních míst byla v  zemědělství a ve 3. sektoru

(služby, obchod). Vyjížďka byla orientována hlavně na Stonavu (526 osob), Karvinou (341

osob), Havířov (198 osob), Horní Suchou (100 osob) a Ostravu (89 osob).

Do Albrechtic dojíždělo za prací z Havířova 90 osob a z Českého Těšína 26 osob.
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Napojení na plyn

Dle údajů v  návrhu Územního plánu bylo koncem roku 1997 napojeno na plyn 791

domácností, z toho 407 s otopem + 20 maloodběrů (Jednota – Jedność, Dělnický dům, Správa

sídlišť, Domov s  pečovatelskou službou, Obalovna silniční správy, Centrální výrobna) a 2

velkoodběratelé plynu ( základní škola a Obecní úřad). 

Dle statistických údajů plynáren bylo v  roce 1994 v  Albrechticích odebráno z  místní

sítě 0, 532 miliónu m³ zemního plynu.

Politické události

Nejistoty a obavy se lidé stále nezbavili.

V období, do něhož jsme se v  polistopadovém vývoji dostali, jsme se mohli

opakovaně tázat kdeže jsou toho příčiny? Proč jen tak obtížně lze dosáhnout nápravy? Proč

bylo na každém kroku tolik ledabylosti, nepořádku a nízké vychytralosti? Proč bylo jen tak

málo těch, aby se chopili nějaké příležitosti k  nápravě? A nebylo těžké na to odpovědět.

Nedostávalo se totiž lidí, o nichž by se dalo bezpečně říci:,, To je charakter“. Tento pojem

snad zmizel ze slovníků. Kdysi dávno se dalo toto uznání slyšet mnohem častěji, ale dnes?

Z analýz veřejného mínění na sklonku roku 1997 vycházelo, že jen ¼  lidí byla

jednoznačně přesvědčena, že vývoj ve společnosti jde správným směrem, další ¼ nahlížela do

budoucna s  nadějemi ke zlepšení. Postoje k  obecným hodnotách ( ke svobodě, demokracii,

konkurenci a jiným) ustoupily do pozadí a prohloubil se důraz na konkrétní, nejčastěji

ekonomické stránky života a na problémy, které se v nich objevovaly.   Dokumentace – tisk 3.

V roce 1995 kladly na 1. místo morální a duchovní hodnoty ještě 2/5 lidí, na konci

roku 1997 již jenom 1/3. Pro ostatní byla prioritou životní úroveň a ekonomická prosperita.

Nespokojenost lidí a rozpory uvnitř Občansko-demokratické strany vedly k  tomu, že

zprvu odstoupili z  vlády 2 ministři a koncem listopadu 1997 byl vyzván premiér vlády,

Václav Klaus, aby podal demisi. Po určité době uvažování a trapného přešlapování na místě

tak nakonec učinil, ale on sám tím byl rozčarován. Pýcha a ješitnost mu nedovolily, aby

přiznal vlastní chyby.       Dokumentace – tisk 1, 2, 4 – 7.

Konzumní projevy společnosti neustupovaly

Projevy konzumní společnosti na konci 2. tisíciletí a že to nebyly problémy pouze

albrechtičanů, o tom svědčí i články z novin.       Dokumentace – tisk 32.
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Autem museli cestovat mnozí, ať už byly rozptylové podmínky špatné, či dobré.

Varování, zákaz, nezákaz, stále rychle vpřed. Lidská bezohlednost se zřetelně projevovala i u

kuřáků, kteří často hulili kdekoliv 

a otravovali dýmem ostatní, třebas na autobusových zastávkách, na ulicích a jinde a kdo měl

za nimi uklízet ty rozházené nedopalky cigaret, krabiček ze zápalek a jiné.

Také s potravinami se mnohdy nešetřilo, když se často dalo slyšet, kterak je vše drahé.

Staré rčení našich dědů a babiček, že jídlo je dar Boží, se z  povědomí lidí vytratilo. Ještě za 2.

světové války, kdy byl zaveden přídělový systém , se o každou skývu chleba dbalo. Spíše se

dalo slyšet mezi lidmi, že mají málo peněz, ale už jim nedocházelo, že často zbytečně utráceli.

Vinu bylo nutno spatřovat ve vadné výchově nastupujících generací doma i ve školách. 

O vymývání mozků v současnosti

Podstatou uvedeného děje bylo, dosáhnout v  mysli ,, tvárlivých“ lidských jedinců v  co

nejširší škále hlubokých destruktivních změn, vymazat z  myslí lidí to, co bylo v  od

přirozenosti pozitivní a vnutit na místo toho lidem názor, či postoj jiný, méněcenný.

Jednoduše zdeformovat celý způsob myšlení. Za totality se tento způsob používal velice často

a násilně, zejména u politických vězňů, aby se i silné povahy podřídily a přiznaly se i

k činům, které vůbec nespáchaly. Stereotypním opakováním výslechů, spojených často

s týráním, hladověním, zastrašováním, ale i sliby, či vězněním o samotě se dosahovalo

loajality – předstírání komunistického přesvědčení, sebeobviňování a podobně. Většina

podlehla v  důsledku hluboké regrese, do níž je vehnala naprostá závislost na mučitelích.

Podobně už předtím postupovali i nacisté. Tato období však už k  naší spokojenosti uplynula,

ale objevil se tu nový nešvár, spočívající převážně v  systematickém, záludném ovlivňování

lidských myslí formou propagandy a reklamy, čemuž velice napomáhaly mediální prostředky

( televize, ,,moderní“ hudba, rozhlas i tisk). Společnost byla zaplavovaná manipulovanými

informacemi prostřednictvím barevných tiskovin, filmů, magnetofonových kazet, televize,

internetu, počítačových her a jiných prostředků. Lidstvo prožívalo šok, který media vnesla do

našeho života.

Všechny tyto uvedené mediální způsoby se stávaly stále dostupnější. Televize

s desítkami kanálů se nacházela přinejmenším v  každém druhém bytě, stačilo jen stisknout

tlačítko ovládače. Média byla stále atraktivnější se stoupající technickou dokonalostí, barvou,

grafikou, digitalizací, počítačovými triky a podobně. Uplatňovala se stále rafinovanější
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psychologie reklamy, propagandy a zábavných programů všeho druhu. Sem je možno zařadit i

volby Miss různých věkových kategorií a také už i Missáků.     Dokumentace – tisk 138.

Ke zatraktivnění médií pro většinu populace přispěl i rychlý a radikální pád tradičních

zábran (morálních) po odstranění komunistické cenzury. Tón udával zejména bulvární tisk, v

němž pravdivost informací byla zcela podřízena senzaci. Neomezeně se šířila pornografie a

násilnické scény. Propagovala se destruktivní svoboda, oslavovala se bezuzdnost a

bezohlednost, což mocně fascinovalo čtenáře, diváky i posluchače. Útok na holé pudy se zde

snoubil s opojnou výzvou ke vzpouře proti základům duchovního a mravního řádu.

Přitažlivost a dostupnost medií vedla k  tomu, že se lidé dostávali stále více do

umělého světa zprostředkovaných informací, prolínaných zábavnými pseudoinformacemi.

Člověk  se stával stále více otrokem médií, ztrácel postupně kontakt s  lidmi, okolní přírodou a

vlastně i se sebou samým. Moc mediálních manažerů, kteří prostřednictvím vybíraných a

upravovaných informací na lidi působili, takto neustále sílila. Sehrávali takto roli ,,inženýrů

lidských duší“. Už vůbec nebylo třeba používat násilných metod na lámání osobností,

používaných dřívějšími totalitními režimy. Neuvěřitelné!

Neviditelná ruka trhu, volně ponechána svému působení v  kultuře mediálního věku (v

době liberální demokracie)  spolehlivě sloužila ,,byznysu“. Snadno manipulovatelná většina

lidí vstřebávala dychtivě domácí i dovážený zábavný brak a působivou reklamu a současně

s tím i hodnoty konzumismu. Média napomáhala komercializovat sport, rekreaci i erotiku. Na

každém kroku se nabízely nákladné předměty i služby, k  jejíchž získávání  a užívaní byli lidé

tlačeni prestižními hledisky. Takto se stupňoval tlak na spotřebu.

V tomto mediálním věku už ani nebylo nutno nikoho umlčovat, protože každého bylo

možno ,,překřičet“. Pouze znepokojující informace o zkáze životního prostředí, o ozbrojených

teroristech, o nárůstu násilnických činů, k  čemuž scházely účinné prostředky i vůle vládních

činitelů, ty byly přehlušovány ,,zajímavějšími informacemi“.

V této situaci se už jen nabízela otázka času, kdy se objeví a dostane šanci nějaký

obratný demagog, aby zlikvidoval naši křehkou demokracii. Náznakem k tomu byla stupňující

se arogance moci, která kritiku na sebe nechávala prostě ,,utopit“ v  záplavě nových

atraktivních informací a lží.

Úsilí o nápravu by snad v  této situaci mohlo vzejít z  ekologie, opírajíc se o její étos.

Nebude možno se opírat o informace, pocházející z  médií. Tak jako tělo potřebuje pro svou

existenci čistý vzduch a vodu, potřebuje pro svůj duševní i duchovní rozvoj stálý  přísun

kvalitních podnětů. Vše,co pronikalo do naší mysli prostřednictvím naších smyslů nás nějak

formovalo.   
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Zbývá nám pouze naděje, že probouzející se živelný odpor mladé duchovní elity

vykrystalizuje ve zralé vědomí a svědomí mediálního věku, jasným kulturním, pedagogickým

i politickým programem.

Co lidi v roce 1997 znepokojovalo

1. Spory mezi špičkovými politiky, finanční machinace se sponzorskými dary, určenými

na činnost Občansko-demokratické strany a jiné, což nakonec vedlo k  vyslovení nedůvěry

stávající vládě a k  sestavování vlády nové. Všechno to se projevovalo v  životní úrovni

obyvatelstva, která se zhoršovala stejně,  jako ekonomická situace v  zemi, což se  odráželo

v nespokojenosti lidí.      Dokumentace – 1, 2, 17.

2. Lidé byli znechuceni prací politiků, kteří namísto řešení svízelné situace ve státním

hospodářství, ve státní správě a jiné si napřed v  parlamentu odhlasovali své příjmy –

poslanecké a úřednické platy, zvýhodňované navíc různými cestovními paušály, dietami,

úřednickými byty a dalšími výhodami. Všichni měli navíc nárok na služební auta i s  řidičem

z titulu svých funkcí, stejně jako na bezplatné jízdné dopravními prostředky.

Z opačného hlediska  však bylo také možno říci, že ani pracovní morálka dělníků

nebyla 100 %, snad i proto, že byli iniciováni ,,zářnými“příklady nahoře. Nač by se dřeli,

když  jiní se ulévali.Na ty, kteří jsou nahoře je také dobře vidět, to mnozí přehlíželi, i když

byli vystavení široké kritice. Byli si jisti svým postavením a od těchto skutečností se pak

odvíjelo všechno zlo. Ne nadarmo se také říká, že ,,ryba zapáchá od hlavy“.

      Dokumentace – tisk 16, 27, 28.

3. Rozčarování řádových občanů pramenilo i s  nezájmu politiků o své voliče, kteří se o

ně zajímali většinou jen v  předvolebním období a po svém zvolení dávali svým voličům

poznat jejich lhostejnost k  nim, starajíc se převážně o své osobní zájmy a osobní prospěch.

Benzin do ohně přilévaly nepochybně i sdělovací prostředky, které v  tomto prostoru měly

najednou neomezenou svobodu.                   Dokumentace – tisk 4, 6, 7, 12 – 5, 17.

V souvislosti s  tím se snoubila a rozrůstala hospodářská kriminalita, která zůstávala

většinou nevyšetřena a nepostižitelná. Bodejť by také ne. Stačilo jen v  těch nepořádcích umět

chodit. Legislativních nedostatků a protimluvů bylo dost. Stalo se například, že v  důsledku

toho byl odsouzen i bývalý politický vězeň z dob totality.           Dokumentace – tisk 5, 10, 11.
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Případů na nedostatky v  naší legislativě bylo dost, například při odškodňování lidí,

postižených okupací, či zvůlí komunistické totality a jiné. Nikdo s  jejich vyřizováním

nespěchal, scházela tu i ochota přivést věci co nejdříve do normálu. 

          Dokumentace – tisk 19 – 21.

Byly i nové případy lidí, postižených nedávnými povodněmi, svědčící o pomalém a

liknavém přístupu úředníků na pomoc jim. Peníze na odškodnění, ať už ze státní pokladny, či

z různých dobročinných sbírek se často nedostaly tam, kam vlastně byly určeny, ale nejednou

skončily v  kapsách různých chamtivců, kteří s  těmito penězi disponovali. Otřesně působily i

případy u některých snaživých, postižených lidí, když jim včas nebyly přednostně vyřízeny

jejich žádosti o povolení stavby jejich nového bydlení a kteří již začali stavět, či opravovat

své bydlení a vzápětí na to jim bylo vyhrožováno demolicemi, již půl roku po podání žádosti. 

      Dokumentace – tisk 22.

4. Lidem vadilo i to, že stále nedocházelo k  potrestání evidentních zločinů komunismu.

Většina případů byla zrušena, prý pro nedostatek důkazů? Světe, div se? Takže komunismus

byl považován sice za zločinný, ale bez zločinců. Zatím, co tvrzení mělo znít úplně obráceně. 

     Dokumentace – tisk 8,9.

5. Další příčinou nespokojenosti většiny občanů byla snaha některých představitelů států

o co nejrychlejší začlenění do NATO – Severoatlantického paktu. Prý z  obranných důvodů?

Ve skutečnosti se však jednalo o špinavé výnosné obchody výrobců zbrojní techniky.

V případě skutečného ohrožení, které v  současnosti nebylo na dohled, by to s  naší republikou

dopadlo asi podobně, jako v roce 1938.           Dokumentace – tisk 23 – 25.

6. Nespokojenost občanů byla i nad odvěkým zlem mnoha pracovníků na odpovědných

místech, ,, jimž stoupla moc do hlavy“ a kteří se v  souvislosti s  tím dopouštěli korupce.

V mezinárodním měřítku se Česká republika řadila dle Transparence internacional mezi státy

nejvíce zkorumpované v roce 1996.       Dokumentace – tisk 29.

7. Nespokojenost obyvatel se odrážela a vyhrocovala i ve stávkách zdravotníků,

železničářů a jiných. Kdo ale měl z  toho všeho prospěch? Řadoví občané to pocítili jen na

dalším ,,utahování opasků“.           Dokumentace – tisk 26 – 28.
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Novodobí škůdci - sprejeři

Sprejerská mánie nadále ovládala určitou, většinou nepostižitelnou vrstvu mládeže.

Těžko postižitelnou proto, že pracovala s  barvou ve sprejích, i když byly k  dostání jen za

poměrně vysoké ceny. Tajně, většinou po večerech a nocích postříkávali všechno možné,

stěny, zastávky autobusů, vagóny, autobusy, chodby domů, podchody nádraží a jiné,

nesmyslnými obrázky (často velkých rozměrů) a hesly, které měly vesměs všechny stejný styl

a ráz, jako by je prováděl stejný autor. Soudné lidi podivovala ta uniformita kreseb, ať už je

porovnával s  těmi, které se objevovaly v  Praze, či kterémkoli jiném místě, třeba i

v Albrechticích. Strážcům veřejného pořádku se podařilo jen zřídka někoho usvědčit a i

kdyby, tak naše legislativní opatření byla taková, že se na mladistvé ani moc nevztahovala,

končívala jen jakousi ,, domluvou ty, ty, ty“ a způsobená škoda byla značná. Barvy byly těžko

smazatelné a nový krycí nátěr stál obec značné peníze. Byly činěné i kroky, že se mládeži

vyznačovala určitá místa, k  takovým malovánkám, ale to pro ně nebylo lákavé. Není bez

zajímavosti, že bývalý ředitel zdejší nové základní školy, Mgr. Valter Luzar, nechal dětem

v rámci výtvarné výchovy ,, vyzdobit“ podobnými malovánkami a karikaturami stěny

školních chodeb.     Dokumentace – tisk 30; foto – 3672 - 9.

Stávka železničářů

O půlnoci ze 3. na 4. února 1997 vstoupili železničáři v  celé republice, vedeni odbory,

do generální stávky. Zastavila se veškerá železniční doprava na 48 hodin. Zatím to měla být

jen výstraha. V případě nesplnění svých požadavků při vyjednávání byli rozhodnuti ve stávce

dále pokračovat. Poněvadž se tak stalo, pokračovala až do soboty 8.2. 1997 do 23 hodin. Dle

odhadů stála tato stávka železničáře denně cca 60 – 70 miliónů Kč, což musely České dráhy

hradit ze svého rozpočtu, poněvadž stát na tento účel nepřispěl ničím. Odboráři prohlašovali,

že prý dosáhli toho, oč žádali. Výsledek byl ten, že na drahách proběhly hloubkové kontroly

hospodaření, aby se vysvětlila jejich prodělečnost. Ministerstvo dopravy dle dohody

vypracovalo novou dopravní strategii a na drahách byla uplatněna transformační opatření.

Vůči účastníkům stávky nesměly být uplatněny žádné sankce.      Dokumentace – tisk 26 – 28.
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Politické nálady v roce 1997

Všeobecně by se dalo říci, že došlo ke kulminaci krizových jevů, v  důsledků přílišné

liberalizace politiky současné vlády. Dalo by se říct, že to byl pohyb od jednoho mantinelu za

dřívější totality komunistického režimu ke druhému, krajně liberálnímu, v  němž bylo téměř

vše možné.

Projevovalo se to především v  celkové nespokojenosti obyvatelstva, což dosvědčovaly

i výsledky průzkumů veřejného mínění. V  parlamentu se hlasovalo o důvěře, či nedůvěře

vládě a pro důvěru rozhodl jen nepatrný počet hlasů a to jen proto, že opoziční strany nebyly

s to, obsadit rozhodující místa schopnými lidmi.Obrat zahraničního obchodu byl negativní, asi

1/3 průmyslových podniků pracovala se ztrátou, hodnotová podstata zemědělství byla z 90%

zadlužena.

Někteří ekonomové prohlašovali, že při privatizaci se ,,ztratila“ asi 1/4 národního

majetku. Rozkrádání v  podobném stylu však dle zahraničního tisku dále pokračovalo za

“zjevného přihlížení“ státu. Takzvané „tunelování“ bank, investičních fondů a některých

podniků se stalo módní činností. Záhadným způsobem, který zatím nevysvětlila ani policie,

ani parlamentní komise, se ztrácely miliardy Kč. Tisícům věřitelů zůstali jen oči pro pláč. Sny

o lidovém kapitalismu se rozplynuly. Z  prodaných podniků zahraničnímu kapitálu plynuly

zisky do ciziny. Rozbujela se korupce.       Dokumentace – tisk 29.

Důsledky této transformace, jíž se donedávna vládnoucí koalice pyšnila, se nyní

projevila  naplno, což nejvíce postihlo široké vrstvy obyvatelstva na spodní příčce žebříku.

Rozšířila se nespokojenost mezi lidmi a s  tím spojená nedůvěra k  vládě. Probíhala devalvace

koruny, ceny stále rostly. Ve státním rozpočtu se prováděly  miliardové škrty. Ve vládě byly

provedeny některé malé změny a směšné úpravy v  tom smyslu, že pár ministrů odstoupilo a

někteří si vyměnili křesla, například ministr, který se neuplatnil ve školství převzal

ministerstvo financí, ministr, který se neuplatnil v  řízení dopravy převzal ministerstvo

zdravotnictví. Nebylo se proto  čemu divit, že soudní občané republiky byli čím dále více

rozčarováni. Životní úroveň středních a nižších vrstev obyvatelstva byla horší a horší.

Projevovala se nespokojenost s politickými poměry. Lidé nevěřili policii, soudům, poslanecké

Sněmovně, Senátu i vládě. Politické strany považovali za vtíravé příživníky.Politika byla

chápana jako špinavost.  Bohatí s  její pomoci dále bohatli a chudší dále chudli. V  polarizaci

společnosti se skrývala hrozba pro budoucnost. Krizi hodnot, institucí i celého systému,

provázenou již delší dobu nedůvěrou lidí v  současnou vládu, nebude možno překonat vládnou

navrženým balíčkem opatření jen tak, jeho dopad opět postihne lidi na té spodní příčce.
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Nejhorší na tom ovšem bylo to, že současná vládní garnitura, až na nepatrné výjimky,

nepociťovala žádnou vinu ani odpovědnost za vzniklou situaci. 

Nebylo to sice i ve světové politice nic nového. Byl to jen klasický případ z  chutnání

moci. Stále se hledaly vzory kdesi v  zahraničí a zapomínalo se na staré známé přísloví ,,ševče

drž se svého kopyta“. V  této situaci bude velmi zajímavé, jak se voliči zachovají

v očekávaných nových volbách. Zda už budou poučeni. 

Připojuji ještě zajímavé zjištění Institutu pro výzkum veřejného mínění, z  něhož v roce

1997 vyplynulo, že s  chováním politických stran bylo zcela spokojeno pouze 1 % lidí, 2/3

hodnotilo chování politických stran velmi kriticky. Tímtéž průzkumem bylo zjištěno, že

největší důvěru ve státě měl v  polovině roku president a to 66 %, vláda pouze 38 %,

Sněmovna poslanců 25 % a Senát jen 23 %. Podobné nálady mezi lidmi byly i v  naší obci.

Lidem se nelíbilo snad už všechno. Navíc panovala nejistota v  zaměstnání. V  podnicích se

propouštělo čím dál více (v železárnách i v dolech). Ceny zboží a služeb nadále stoupaly. Lidé

byli často beztrestně okrádáni takzvanými ,, také podnikateli“, kteří jim sráželi často peníze

na zdravotnické a důchodové pojištění, aniž by je na příslušná místa pak odváděli. Také

vzdělávání se stávalo dostupným jen těm majetnějším, kteří si to mohli zaplatit. Lidem

nastávaly problémy s dojížděním do zaměstnání s uskutečňovaným omezováním autobusové i

vlakové dopravy. 

V médiích převažovaly senzační zprávy ze soudních síní. Na bílém dni byly vraždy,

krádeže a lidem vadilo, že postihováni byli vlastně jen zlodějíčkové a ti, kteří kradli ve

velkém většinou k újmě nepřišli. Nejapné a často bombastické reklamy lidi otravovaly. Už se

dělaly i vtipy z takovýchto reklam. Chtěl-li si někdo odpočinout u televize, sotva ji zapnul, již

byl obtěžován vtíravou reklamou na začátku programu a navíc ještě i uprostřed děje a

samozřejmě i po jeho skončení. Nejvíce se to dalo pocítit v  časovém období nejsledovanějším

– samozřejmě, že v  tom hrál úlohu byznys. Také programový výběr byl šokující. Všude samé

krimi filmy, násilí a sex. Nescházelo ani pořadů s  nejapným hašteřením politiků s, v  podtextu

skrytým, úzkým osobním zájmem. Jen málo bylo pořadů, které byly vtipné, zábavné, pro

dobrou pohodu. Vůbec nebyl brán také ohled na vysílací časy, myslím tím ohled na vybírání

programů, vysílaných v době, kdy je nejvíce sledovaly děti a mládež.

Klesala i kultura řeči v  médiích – časté vulgarismy, gramatické chyby, přemíra ,,

módních“ cizích výrazů, vytlačujících české výrazy. Jevilo se, jakoby náš národ nemohl a

nebyl schopen jíti svou cestou. V  politice a hospodářství se kopírovaly všechny možné vzory,

které třeba vyhovovaly poměrům v jiných zemích, ale pro nás se nehodily.
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Zapomínalo se na chůzi zlatou střední cestou. Vypadalo to tak, jako bychom se

nacházeli v začarovaném kruhu, z něhož není východiska. 

    Dokumentace – tisk 4, 5 – 12, 15, 17, 26 – 28, 13 – 14.

Neposledním důvodem nespokojenosti bylo další zvyšování platů státních zástupců,

jakož i proklamované snížení platů poslanců, které uskutečněné nebylo.

      Dokumentace – tisk 95.

Komunističtí zločinci nepostižitelní

Ještě pár poznámek k šetření zločinů komunismu (i v naší obci jich bylo spácháno dost),

aneb jak se to pěkně „šlapalo“ dle současného „právního řádu“.

Od roku 1989 už byla několikrát řeč v  zápise obecní kroniky, v  kapitolách o politické

situaci, o tom, z  čeho pramenila nespokojenost obyvatelstva a s  tím související nedůvěra

k vládním činitelům.

V novinách se objevovaly články (dokumentace – tisk 8, 9) o tom, že soudy vracely

k došetření případy pro nedostatek důkazů a při tom se to nezakládalo vůbec na pravdě.

Komunistický režim byl sice po „sametové“ revoluci v  roce 1989 prohlášen za zločinný, ale

zatím se nepodařilo žádné zločince usvědčit. Ani politická strana, která tento režim nastolila,

není dnes zločinecká a naopak se jí v  současných poměrech docela dobře daří. Navíc dnes již

celá řada tehdejších prominentů nežije. Níže postavení komunističtí přisluhovatelé, kteří jako

dozorci ve věznicích nejednoho politického vězně utloukli, mají dobré alibi. Schází prý

svědkové a hlavně už si nikdo na nic nepamatuje! Pokud si některý z  komunistických

prominentů po listopadu 1989 sáhl na život z  pocitu viny, je dnes možno říci, že se zbytečně

unáhlil, ale kdo to mohl tušit, že se vše vyvine v  takovém smyslu. Ale jako na výsměch došlo

k odsouzení odbojářů z 50 let (7 let po pádu bolševismu u nás). 

Viz dokumentace – tisk 10.

V novinách i v  časopisech se sice objevovaly kritiky na současné poměry. Například

Jan Jandourek napsal v časopise Křesťanství a svět AD číslo 5/1997 satirický článek o tom, co

ho zaujalo. Například páchal – li někdo nějakou špatnost, měl provádět něco dostatečně

velkého a obludného, protože jen tak měl opravdovou naději, že se mu nic stát nemůže. Krást

se nemá, ale když už se do toho někdo dá, neměl by jít pod desítky miliónů.Dával – li někdo

rozkaz k  páchání zla, měl tak učinit pouze ústně, poněvadž jen tak měl naději dopadnout

stejně dobře, jako vrazi a vlastizrádci z  bývalého Československa. Pro ně totiž byli svědci již

na věčnosti, dokumenty byly skartované a lhůty i promlčené.
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A zatím si dosud  žijící vrazi poklidně žili z  osobních důchodů, které, byly za dřívějšího

režimu patřičně zvýhodněné. Zatímco přežilí postižení, poznamenání tělesně i duševně marně

volali alespoň po symbolické spravedlnosti. Jednalo se o spravedlnost činů. Svou

nemohoucností jsme ukázali svým potomkům, že je lepší být na straně zločinných starců.

Boží soud si to probere po svém, ale na co jsou pak ty soudy světské?

Jak je to se Slezáky? Mají také právo na zřízení samostatného státu?

I takové a podobné problémy se vynořovaly na sklonku 2.tisíciletí. Svědčí o tom

například, po nedávných pokusech o osamostatnění Moravy v  rámci České republiky,

novinová zpráva, tentokrát z  Gazety Wyborczej, vycházející v  Polsku, že v  Katowicích byl

zaregistrován 25.6.1997 Svaz obyvatel Slezské národností. Dle Jaroslava Tomasiewicze, který

analyzoval etnické, kulturní i historické podklady Slezáků, však není důvod ke zřízení

samostatného, nového státu v  srdci Evropy, který by vznikl i z  odtržené části stávající Polské

republiky.       Dokumentace – tisk 31.

Činnost obecního úřadu

V roce 1997 měl Obecní úřad v  Albrechticích následující složení: Starosta obce,

tajemník a sekretariát po 1 pracovníku, oddělení finanční – 2 pracovníci, oddělení investic a

matriky po 1 pracovníkovi, oddělení stavebního úřadu 2 pracovníci, oddělení sociální a

kultury 1 pracovník, oddělení majetkoprávní 1 pracovník, uklízečka obecního úřadu – 1,

místní hospodářství 1 pracovník, kotelnice 1 pracovník, veřejná zeleň 1 pracovník, Dům

s pečovatelskou službou 2 pracovníci, sociální služby 1 pracovník, Místní knihovna 2

pracovníci a obecní policie 2 pracovníci.

Personální změny v  roce 1997: K 1.7.1997 byla na obecní úřad přijata na oddělení

sekretariátu, paní Marcela Tyrliková, na dobu určitou 3 let, to znamená po dobu mateřské

dovolené, paní Ivety Chodurové.

K 1.11.1997 byla přijata na místo pracovníka sociálních služeb, paní Monika Palowská

na úvazek 0,6.

Obě pracovnice byly přijaty ve výběrovém řízení.

U obecní policie došlo dle dohody k  rozvázání pracovního poměru a to ke 30.4.1997

se strážníkem, panem Rudolfem Kucharem, a ke 30.6.1997, s  panem Liborem Kubienou,

takže u obecní policie zůstali sloužit, dle rozhodnutí obecní rady 2 strážníci.
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K   1.11.1997 pracovalo na místním obecním úřadě 23 zaměstnanců: 

1. Miroslav Byrtus – čistota obce, údržbářské práce, 

2. Iveta Chodurová – mateřská dovolená, sekretářka,

3. Věra Chodurová – kotelnice v kotelně mateřské školy,

4. Halina Chudaničová – v oddělení stavebního úřadu,

5. Ludmila Hajduová – knihovnice v místní knihovně,

6. Irena Hošťovecká – v údržbě zeleně a čistoty obce,

7. Ing. Petr Kalina – tajemník obecního úřadu,

8. Kornelie Kapiasová – majetkoprávní referentka,

9. Věra Koková – sociální referentka,

10. Valerie Kotalová – uklizečka v Domě s pečovatelskou službou,

11. Juraj Legindi – starosta obce,

12. Vanda Miczková – finanční referentka,

13. Marcela Mlčochová – oddělení stavebního úřadu,

14. Marie Nalewajková – uklizečka obecního úřadu,

15. Daniel Otipka – strážník obecní policie,

16. Monika Palowská – sociální služba,

17. Marie Paříková – knihovnice v místní knihovně,

18. Petr Pazdiora – strážník obecní policie,

19. Halina Plachtová – matrikářka, evidence obyvatelstva,

20. Milada Stanová – pečovatelka v Domě s pečovatelskou službou,

21. Ilona Szataniková – finanční referentka,

22. Marcela Tyrliková – sekretářka,

23. Alexandra Zdražilová – referentka investic.

Obecní zastupitelstvo se scházelo v  přibližně dvouměsíčních intervalech a řídilo se

plánovaným programem, stejně jako obecní rada, která se však scházela dvakrát v měsíci. 

Obecní úřad v Albrechticích vydával cca čtvrtletně Albrechtické listy, které redigovala

redakční rada ve složení : Juraj Legindi, Mgr. Zdeněk Feber a Ivona Guňková, redakční a

grafickou úpravu prováděl Mgr. Kazimír Santarius v  nakladatelství SAK, tisk prováděly

Karvinské tiskárny.
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Prostřednictvím Albrechtických listů byli občané v  Albrechticích informováni o

činnosti Obecního úřadu, ale byli i upozorňováni na různé občanské záležitosti, na kulturní

dění a nescházely ani reklamy, inzeráty.           Dokumentace – tisk 34 – 37.

Nejdůležitější záznamy z jednání obecní rady v roce 1997

Na svém zasedání 13.1.1997  projednávala výsledky inventarizace za rok 1996,

provedla srovnání s výsledky za rok 1996 a požádala  provedení navýšení obecního majetku o

plynofikaci, provedenou v obecní knihovně. 

Projednala správu o kulturní činnosti za rok 1996 a plán činnosti na rok 1997, který

doporučila doplnit o koncert, který byl naplánován na konec června. 

Obecní rada doporučila obecnímu zastupitelstvu ke schválení požádání o úvěr ve výši

8 miliónů Kč na dostavbu obytného domu v obci.

Došlo ke schválení prodejní ceny mapy Severovýchodní Moravy a Slezska ve výši 25

Kč/ks.

Obecní rada neschválila žádost, pana Radima Febra, ke zřízení plynové přípojky do

areálu na Zámostí kvůli neekonomičnosti investice. Současně však schválila záměr zřízení

sociálního zařízení v tomto areálu, pokud se v obecním rozpočtu vyšetří na tuto akci peníze.

Obecní rada schválila do konkurzního řízení na ředitelku české mateřské školy v  obci

pana MUDr. Stanislava Kowalského.

Došlo ke schválení smlouvy o pronájmu nebytových prostor mezi obcí a Českou

pojišťovnou. Byl rovněž schválen dodatek k  pronájemní smlouvě nebytových prostor mezi

obcí a firmou Piec – Export Třinec. 

V obecní radě bylo doporučeno zakoupení kompresoru pro účely včelařů (fumigace

včel ) po projednání ve finanční komisi.

V obecní radě bylo schváleno zvýšení odměny pro starostu o 30 % základního platu. 

Obecní rada vzala taktéž na vědomí zprávu o hodnocení komisí obecní rady za rok

1996 a zprávu o činnosti obecního úřadu taktéž za uplynulý rok.       Dokumentace – tisk 55.

Obecní rada na zasedání 27.1.1997  požádala o nové projednání úhrady pro

pečovatelskou službu v  sociální komisi a při snížení částky oproti maximální výši dle

vyhlášky 264/1996 sbírky doplnit zdůvodněním.

Obecní rada doporučila obecnímu zastupitelstvu ke schválení poskytnutí půjčky ze

sociálního fondu obce pracovnici obecního úřadu, paní Věře Kokové, ve výši 10 000 Kč.
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Obecní rada neschválila nabídku ke spoluúčasti obce na projektu televize Local

Stonava, doporučila však objednávat reportáže  z obecních akcí dle předloženého ceníku. 

Obecní rada schválila příspěvek na služební telefon veliteli výjezdní jednotky hasičů,

panu Stanislavu Šenkyříkovi a to 30 Kč na nájem přístroje a 20 Kč na hovorné.

Bylo vyhověno žádosti pana Šteglika ke snížení poplatku ze psa. 

Obecní rada schválila zvýšení mzdy obecního tajemníka a vedoucích oddělení o 10 %

oproti roku 1996 a odměnu starostovi ve výši 33 % základního platu.

Obecní rada schválila vyčlenit finanční dotaci v rámci rozpočtu základní školy účelově

vázanou na lyžařský výcvik, 100 Kč na žáka.

Obecní rada vzala na vědomí informace starosty o jednání k  Územnímu plánu obce

s orgány státní správy a veřejnosti, o daňovém výnosu pro obce okresu Karviná, žádost

občanů z  Pardubické ulice o plynofikaci rodinných domků a dopis, pana Tejkala, ve věci

zřízení nového znaku obce.

V   obecní radě 10.2.1997  došlo ke schválení dodatku číslo 5 nájemní smlouvy

k pronájmu Dělnického domu v Albrechticích mezi obcí a nájemníkem, panem Klimszou.

Obecní rada zrušila usnesení ze 25.11.1996 ke střetu zájmů mezi obcí  a Dolem

Darkov a doporučila obecnímu zastupitelství ke schválení novou , Rámcovou, střednědobou

dohodu mezi obcí Albrechticemi a Dolem Darkov.

Došlo ke schválení doplnění o nového člena kontrolní komise, pana Ing. Františka

Ježowicze, za zesnulého pana Kowalczyka.

Obecní rada schválila dar hlavnímu výboru Polského svazu kulturně osvětovému ve

výši 500 Kč na vydání Almanachu Gustava Fierli, jakož i souhlas k  zakoupení dvou výtisků

zmíněného Almanachu.

Obecní rada schválila osvobození od placení školného v  mateřské škole pro Ivetu

Nogolovou kvůli jejímu zdravotnímu postižení.

Bylo doporučeno ke schválení v  obecním zastupitelstvu odprodat část parcely číslo

205 ( 5timetrový pruh) katastrálního území Albrechtice dle žádosti pana Eduarda Miczky.

Obecní rada vzala na vědomí informaci starosty o privatizaci Státního statku Karviná.

Obecní rada, dne 24.2.1997 , požádala o prověření právníkem stanoviska okresního

úřadu, že smlouva o bezúplatném převodu Dělnického domu na obec je neplatná. 

Schválila žádost pana Klimsze na provedení udržovacích prací v  Dělnickém domě,

jakož i možnost odečtení jejich nákladů z nájmu.
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Došlo ke schválení nabídky sdružení Rozvoj k  přípravě a provedení výběrového řízení

k odprodeji požární zbrojnice.

Nebyla schválena žádost paní Fuskové o zřízení veřejného osvětlení u jejího

rodinného domku, popisné číslo 98 v osadě Pardubice. 

Obecní rada požádala, aby v  jednání obecního zastupitelstva byla projednána žádost

občanů Zadky o odprodeji pozemků a zřízení místní komunikace.

Žádost rodiny Grabowských na odprodej pozemků pod místní komunikací byla radou

odložena do doby, než vyjde prováděcí Vyhláška k zákonu o pozemních komunikacích. 

Obecní rada schválila snížení poplatku za odvoz odpadu na žádost občanů

Dziadkowce, Tomaszka, Trojaczka a Lyska na 100 Kč za osobu, jakož 50% snížení poplatku

paní Milerové.

Na obecní radě 10.3.1997  bylo doporučeno projednání s  odvozcem odpadu z  obce,

panem Pežgou, o možnosti separace odpadu na sklo a plasty.

Obecní rada doporučila obecnímu zastupitelství ke schválení Zprávu o výsledku

průzkumu hospodaření v obci v roce 1996, zpracovanou Okresním úřadem v Karviné.

Obecní rada uložila finančnímu referentovi zpracovat návrh rozpočtu obce za rok

1997.

Bylo vyhověno žádosti pana Folwarczného o snížení poplatku za odvoz tuhého

komunálního odpadu v zimních měsících, kdy tam od něho nebylo možno odvoz zajistit.

Obecní rada schválila zálohově vyplatit Tělovýchovné jednotě Dolu 9. květen dar ve

výši 30 000 Kč.

Obecní rada doporučila obecnímu zastupitelstvu schválit aktualizaci záměru

bezúplatného převodu zdravotního střediska na obec.

Obecní rada schválila ceny sociálních služeb, poskytovaných obcí občanům,

v maximální výši, stanovenou Vyhláškou, číslo 264/1996 sbírky, s platností od 1.4.1997.

Nebyla schválena žádost paní Navrátilové ke zpevnění příjezdové komunikace

k rodinnému domku, popisné číslo 311 v  Albrechticích, když se jedná o soukromou účelovou

komunikaci.

  Obecní rada požádala o oznámení necitlivého ořezu zeleně kolem okresní silnice,

provedeného Státní údržbou silnic okresu Karviná, referátu životního prostředí Okresního

úřadu v Karviné.

Na vědomí byla vzata informace o připravovaném průzkumu Statistického  úřadu ve

vybraných domácnostech v  obci, jakož i informaci Ostravsko – karvinských dolů,Správy
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majetku, akciové společnosti o chystané rekonstrukci centrální kotelny na novém sídlišti na

plyn.

Obecní rada, dne 24.7.1997 schválila:

 - odměny členům obecní rady, předsedům a zástupcům komisí obecní rady, výběrovou

komisi pro akci „Prodej části hasičské zbrojnice“ ve složení starosta a tajemník obce a

předseda i místopředseda komise pro rozvoj obce a podnikání (Ing.Budjač a RNDr.Valošek )

bez hlasovacího práva, také Regionální kanceláři v  Karviné doplněné podmínky veřejné

soutěže akce „Prodej části hasičské zbrojnice“ v Albrechticích,

 - uložila RNDr. Česlavu Valoškovi, aby zveřejnil inzeráty na odprodej části hasičské

zbrojnice v tisku – Mladá fronta – Dnes a ve Svobodě,

 - schválila úlevu 42 Kč za odvoz komunálního odpadu paní Šťastné,

 - neschválila udělení státního občanství, panu Jánovi Jurikovi, narozenému 25.1.1965,

 - uložila komisím obecní rady, aby poskytli návrhy na 8 členů – kandidátů přísedících

Okresního soudu v Karviné,

 - schválila účast starosty na valném shromáždění Sdružení obcí Horního Slezska a Moravy,

 - schválila předběžnou přihlášku starosty na pracovní cestu do Francie se Sdružením obcí

Horního Slezska a Severní Moravy,

 - neschválila žádost občanů Pardubic o zřízení plynového vytápění,

 - vzala na vědomí zprávu starosty o uzavřených smlouvách mezi naší obcí a právnickými

nebo fyzickými osobami,

 - neschválila návrh paní Šálové na odstoupení od smlouvy o pronájmu objektu mateřské

školy v Rakovci,

 - neschválila nabídku firmy Show a Tell na provádění reklamních tabulí a možnost presentace

obce na akci „České dny ve Wroclawi“.

Obecní rada dne 14.4.1997 schválila:

- plat starosty a jeho zástupce ve výši, stanovené Vyhláškou číslo 20/1997 Sbírky.

    Dokumentace – tisk 242.

 - žádost paní Fenešové na osvobození od školného pro jejího syna ze zdravotních důvodů,

 - doporučila uložení pokuty firmě Liberty Games s  ručením omezeným ve výši 10 000 Kč

proto, že dovolila hru na automatech osobám mladším než 18 let,

 - projednání žádosti obce Raškovice o úhradu nákladů na neinvestiční náklady, spojené se

zabezpečením povinné školní docházky dětí, trvale bydlících v  jiné obci než je sídlo školy, ve

školské komisi a se starostou Raškovic,
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 - připravit materiál k  jednání obecního zastupitelstva k  odprodeji akcií Severomoravským

plynárnám, akciové společnosti, jakož i materiálu ve věci možnosti zastavení budov bývalých

drobných provozoven, obecního úřadu a hasičské zbrojnice,

 - převzetí nemovitosti Dělnického domu s  pozemkem pouze za bezplatný převod, v  případě

úplatného převodu by obec o něj zájem neměla,

 - uložila starostovi urgování zřízení bankomatu u České spořitelny, akciové společnosti,

v záměnu za uzavření její pobočky v obci, 

 - neschválila návrh firmy Kypus na zvýšení dotace na dopravu osob, k  tomuto účelu bude

z rozpočtu uvolněna již dříve schválena částka 250 000 Kč,

 - vzala na vědomí informaci o jednání s vedením Dolu Československé mládeže, týkající se

výhledu dobývání tímto podnikem na území naší obce,

 - dopis České spořitelny, akciové společnosti Karviná, o uzavření její pobočky

v Albrechticích k 1.9.1997,

 - informaci starosty o konaném setkání starostů s poslanci Parlamentu České republiky

k sociální problematice a o poradě městských a obecních policií v Havířově, dne 14.4.1997.

Obecní rada dne 28.4.1997 schválila:

 - služební cestu starosty do Francie v  době 10. – 18.5.1997, pořádanou Sdružením obcí

Horního Slezska a Severní Moravy se stravným a kapesným ve výši dle zákona o cestovních

náhradách, číslo 119/1992 Sbírky,

 - žádost paní Svěračové o prominutí poplatku za uložení komunálního odpadu,

 - likvidaci pohledávek do 300 Kč ve škodní komisi, jakož i pohledávek do 5 000 Kč ve

škodní komisi, s podmínkou podaní na vědomí obecní radě a finanční komisi,

 - pověřila zástupce starosty k  jednání na Severomoravských elektrárnách v  Ostravě ve věci

odprodeje akcií tohoto podniku s  možností nabídky bytu v  nově stavěném bytovém domě

v Albrechticích,

 - doporučila rozvázání pracovního poměru dohodou s  pracovníkem obecní policie, panem

Rudolfem Kucharem, ke 30.4.1997,

 - právníkem prověřit budoucí kupní smlouvu, sjednanou mezi obcí a panem Karlem

Siostrzonkem, Albrechtice 178,

 - neschválila jednorázový poplatek Českým dráhám za povolení vedení plynu pod

železničním mostem na okresní silnicí v obci,

 - obecní rada vzala na vědomí informaci starosty o žádosti paní Sieberové k  likvidaci

panelové komunikace na Pacalůvce,
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 - žádost Mysliveckého sdružení Velký les o pomoc při jednání s  nájemcem areálu Zámostí při

pořádaní Srnčích hodů a

 - informaci starosty o uložení pokuty firmě Family Frost kvůli nezaplacení místních

poplatků.

Obecní rada dne 12.5.1997 doporučila:

 - schválit v  obecním zastupitelstvu odprodej akcií Severomoravských plynáren,

Severomoravských elektráren a Restitučního investičního fondu s  tím, že obecní radu pověří

stanovením podmínek prodeje,

 - schválit v  obecním zastupitelstvu odprodej parcely číslo 650/2 v  katastru obce firmě

Jukoma,

 - uložila zpracování přehledného plnění příjmů a vydání dle kapitol v  obci finančnímu

referentovi pro srpnové zasedání obecní rady,

 - pověřila starostu, aby připravil soutěžní podmínky pro nové výběrové řízení na odprodej

části hasičské zbrojnice se zmírněnými požadavky obce,

 - neschválila zvýšení základního nájemného v  bytech, na území obce, ve smyslu Vyhlášky,

číslo 176/1993, Sbírky.

Obecní rada na zasedání 26.5.1997 schválila:

 - zřízení dopravního značení „Obytná zóna“ na Jarní ulici,

 - žádost pana Zlámala na pronájem parcely, číslo 740 v  katastru obce, po vypořádání

nájemního vztahu s předchozím nájemníkem,

 - neschválila udělení státního občanství České republiky, panu Miroslavu Ostrákovi,

z důvodu, že byl v minulosti ve výkonu trestu.

Obecní rada na zasedání 9.6.1997 uložila:

 - starostovi, aby projednal s  ředitelem základní školy přestupkovost žáků v  zameškání školní

docházky, a obecnímu tajemníkovi prověření možnosti projednávání přestupků nezletilých

s jejich rodiči v přestupkové komisi obecního úřadu,

 - starostovi zaktualizování nabídky brukerských firem k  odkoupení akcií Severomoravských

plynáren, akciovou společnosti, od obce,

 - starosta obce měl prověřit smluvní vztah s  dodavatelem stavby bytového domu

v Albrechticích, zda je v souladu se zákonem o zadávání veřejných zakázek,
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 - starosta měl prověřit na Dole Československé mládeže důvod zvednutí terénu, prokázaného

měřením pevných bodů v katastru obce,

 - schválila škodní komisi obce ve složení: Předseda – Juraj Legindi, členové – ing. architekt

Petr Kalina , Ilona Szataniková a JUDr. Stanislav Blažek s hlasem poradním,

 - změnu ve svém rozhodnutí z  28.4.1997, v  němž byla úhrada Českým dráhám zamítnuta

s tím, že v  nové smlouvě mezi obcí a Českými dráhami bude zakomponována úhrada

jednorázového poplatku za uložení plynového vedení pod viaduktem Českých dráh

v Albrechticích ve výši 31 500 Kč,

 - neschválila žádost paní Majetné o pořádání diskoték v hasičské zbrojnici,

 - pořádání hasičských závodů na Obecní ulici, nýbrž doporučila jejich konání v  areálu na

Zámostí,

 - doporučila rozvázání pracovního poměru se strážníkem obecní policie, panem Liborem

Kubienou, dohodou ke 30.6.1997,

 - projednání iniciativního návrhu starosty Českého Těšína v  obecním zastupitelstvu na

vypravování jednoho z ranních rychlíkových spojů do Prahy z Českého Těšína,

 - projednat zápis z  místního šetření k  ořezu stromů na Těšínské ulici v  komisi životního

prostředí s návrhem opatření a určení náhradní výsadby zeleně v obci,

 - schválila žádost manželů Skřížalových k  narušení asfaltového koberce kvůli realizaci

kanalizační přípojky k novostavbě rodinného domku,

 - projednání cenu mapy Albrechtic ve výši 20 Kč za kus a prodejní cenu pro distributory ve

výši 14,5 Kč za kus,

Obecní rada vzala na vědomí:

 - zprávu o privatizaci majetku Státního statku Karviná,

 - darovací smlouvu mezi obcí a Českou spořitelnou, akciovou společností, ve výši  40 000

Kč, určených na Mezinárodní šestidenní minikárové  závody, 

 - darovací smlouvu mezi obcí a firmou Gaskontrol, s  ručením omezeným, ve výši 5 000 Kč

na zakoupení hraček pro  mateřskou školu,

 - dopis školského úřadu, týkající se kalkulace cen jídla ve školní jídelně pro cizí strávníky,

 - informaci starosty o zaplacení správního poplatku Krajskému obchodnímu soudu pro

soudní řízení na vymáhání pohledávky u stavební firmy v  Havířově, která nedodržela

závazky, vyplývající ze smlouvy ne stavbě bytového domu v Albrechticích, jakož i

 - rozhodnutí Úřadu města Havířova, týkající se zprůjezdnění komunikace ke 4 rodinným

domkům na Pacalůvce.
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Obecní rada na zasedání 23.6.1997 schválila:

 - pronájem nebytových prostor v  domě, popisné číslo 571 v  Albrechticích, na žádost, pana

Ladislava Ostráka z Havířova, Výsluní 20/465,

 - kritéria na odprodej části hasičské zbrojnice a termín otevírání obálek s  nabídkami na

23.7.1997 v 16 hodin,

 - doporučila schválit v  obecním zastupitelstvu uzavření smlouvy mezi obcí a Cammpel

finance, akciovou společností v  Moravských Budějovicích, na odprodej 1 190 kusů akcií

Severomoravských plynáren, akciové společnosti, po minimálně 1 700 Kč za 1 akcii,

 - schválit v obecním zastupitelstvu návrh Územního plánu obce a

 - schválit v  obecním zastupitelstvu odprodej bytového domu na Bělehradské ulici, popisné

číslo 571, současným nájemníkům.

Obecní rada vzala na vědomí:

 - informaci starosty o podání odvolání obce k  rozhodnutí Úřadu města Havířova ke

zprůjezdnění příjezdu po panelové komunikaci ke 4 rodinným domkům na Pacalůvce,

 - o spolupráci obce s  Okresní vojenskou správou v  Karviné a s  Okresním úřadem, referátem

obrany a ochrany v Karviné.

Obecní rada na zasedání 21.7.1997 schválila:

 - Výjimku z  Obecně závazné vyhlášky o stavební uzávěře pro rodinu manželů Žydkových

v lokalitě „Chměl“ za podmínek, uvedených v žádosti,

 - rozšíření hrobových míst na hrobky na stávajícím hřbitově u starého kostela v  prostoru za

pomníkem padlých,

 - bylo doporučeno obecnímu zastupitelství ke schválení návrh Územního plánu obce, včetně

územní rezervy na rychlostí komunikaci H 11 A,

 - návrh dodatku ke smlouvě o Sdružení Rozvoj prověřit právníkem,

 - schválit v  obecním zastupitelstvu odprodej akcií Severomoravských elektráren, akciové

společnosti, za minimální cenu 1 900 Kč za 1 akcii,

 - rada nedoporučila povolit oplocení, dle žádosti manželů Santariusových proto, že pozemek,

který má být oplocen, je dle návrhu Územního plánu určen pro místní komunikaci.

Obecní rada na zasedání 12.8.1997 vzala ne vědomí:

 - zprávu Hodnocení účasti obce ve sdruženích s  připomínkou, aby pro jednání v  obecním

zastupitelstvu byla doplněna o několik posledních konkrétních aktivit Sdružení obcí okresu
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Karviná a schválila dodatek číslo 2 smlouvy o Sdružení Rozvoj a také zvýšení ceny pro cizí

strávníky ve školní jídelně u mateřské školy, dle předloženého návrhu,

 - schválila rovněž návrh základní školy na darování nevyužitých přístrojů z  kabinetu

audiovizuální techniky školám v obcích, postižených záplavami,

 - převod peněžních finančních prostředků, vybraných od občanů na povodně na účet

Městského úřadu v Bohumíně.

Obecní rada na zasedání 8.9.1997 vzala  na vědomí:

 - zprávu o činnosti komise pro rozvoj obce a podnikání a

 - požadovala aktualizaci seznamu investičních akcií se stanovením priority,

 - vzala na vědomí připravenost obce na topnou sezónu 1997 – 98 a  schválila zakoupení 2

topných těles pro Dům s  pečovatelskou službou k  zabezpečení případných krizových situací

za extrémních mrazů,

 - vzala na vědomí znalecký posudek na 6 bytových jednotek v bytovém domě na Bělehradské

ulici, popisné číslo 571, a pověřila starostu, aby projednal záměr doprodeje se současnými

nájemníky domu,

 - vzala na vědomí dohodu o úhradě neinvestičních nákladů na základní školu mezi obcemi

Horní Suchou a Albrechticemi a pověřila starostu, aby výši úhrady projednal se starostou

Horní Suché,

 - požadovala, aby v  případě zvýšení ceny za odvoz komunálního odpadu, bylo vypsáno nové

výběrové řízení na jeho odvoz z obce,

 - neschválila pronájem pozemku na výstavbu plechové garáže pro přívěs u garáží na Novém

Světě,

 - neschválila žádost ředitele základní školy k  oddělení hospodářské činnosti školní jídelny od

základní školy,

 - schválila firmě Hans – Mode, s  ručením omezeným, pronájem části pozemku, parcelní číslo

64/1 v katastru obce na její žádost,

 - schválila odprodej 2 sporáků a 1 500 Kč a lednic za 2 000 Kč z požární zbrojnice,

 - schválila dar přebytečných věcí z mateřské školy zaplaveným školkám v Bohumíně,

 - doporučila řešit výši příspěvku do Sdružení Rozvoj v rámci rozpočtu obce na rok 1998,

 - doporučila ukončení promítání pro děti organizované obcí,

 - vzala na vědomí zprávu o plynofikaci na Stonavské ulici,

 - vzala na vědomí zprávu o jmenování likvidátora krajským obchodním soudem na stavební

firmu (porušila smlouvu a nedostavěla bytový dům v obci) ,
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 -  vzala na vědomí zprávu o možnostech družebních kontaktů s městy v Polské republice,

 - vzala na vědomí žádost Sdružení měst a obcí okresu Karviná o poskytnutí humanitární

pomoci  Ukrajině,

 - vzala na vědomí nabídku Jednoty – Jedność na odprodej obchodů na Pasekách a na

Pardubicích,

 - vzala na vědomí nabídku Okresního požárního sboru na odprodej požární techniky.

Obecní rada na zasedání 22.9.1997 schválila:

 - provedení venkovního osvětlení kostelů v obci,

 - zvýšení odměn hudebníkům, účinkujícím při slavnostních obřadech v  obřadní síni, dle

návrhu matrikářky,

 - organizační řád správy Obecní policie v Albrechticích,

 - dodatek, číslo 5, k  nájemní smlouvě mezi obcí a firmou Jikl, s  ručením omezeným, o

pronájmu Dělnického domu,

 - žádost o stanovisko k  povolení hornické činnosti Dolu Československé mládeže pro ražbu

průzkumných důlních děl číslo 400391/1 a 400340/1,

 - zálohy na odměny z  fondu rozvoje a rezerv za práci pro obec v  roce 1997 dle předloženého

návrhu,

 - revokovala své rozhodnutí ze dne 8.9.1997 a schválila žádost ředitele základní školy o

vyloučení hospodářské činnosti školní jídelny z hospodářské činnosti školy.  

Obecní rada vzala na vědomí:

 - informaci o ceně úložného za komunální odpad v  roce 1998 na skládce Depos, akciová

společnost, v Horní Suché,

 - zprávu o uzavřených smlouvách mezi obcí a právnickými nebo fyzickými osobami, 

 - nabídku Úřadu města Havířova k  odkoupení akcií Severomoravských vodovodů a

kanalizací, akciové společnosti v Ostravě

 - informaci o dopise Ostravsko – karvinským Dolům, akciové společnosti, týkající se

odprodeje jejích akcií.

Obecní rada na zasedání 13.10.1997 schválila:

 - úhradu ušlého zisku pani Sieberové za zastavěný pozemek panelovou komunikací, 

 - dar občanům na Stonavské ulici na pořízení regulátoru tlaku plynu, 

 - kauci na byty 2 x 36 bytových jednotek ve výši šestinásobku měsíčního nájemného, 
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 - doporučila pozvat na příští jednání nájemce, pana Klimszu, aby představil své záměry o

další využití pronajatého Dělnického domu,  

 - doporučila obecnímu zastupitelstvu ke schválení vyčlenění mateřské školy s  polským

jazykem vyučovacím ze sítě školských zařízení a její přičlenění k  základní škole s  polským

jazykem vyučovacím, 

 - pověřila starostu, aby na jednání o ručení na úvěr pro rozšíření skládky Depos v  Horní

Suché, hlasoval pro přijetí první, nebo třetí varianty ručení dle výnosů, nebo kompromisně dle

počtu akcií a výnosů,

 - vzala na  vědomí zprávu o připravenosti na zimní období roku 1997-8 a uložila tajemníkovi,

aby prověřil možnost odklízení sněhu z chodníků ( zakoupení techniky, objednání u firmy ), 

 - podnikatelský plán řešení výběrového řízení na výstavbu závodu pro recyklaci

nebezpečných odpadů na elektrickou energii pyrolýzou.

Obecní rada na zasedání 20.10.1997 schválila:

 - změnu ukončení stavby bytového domu v  obci na 30.9.1997, jakož i odsouhlasené

vícepráce na jednání dne 15.10.1997, 

 - zakoupení frézy s  příslušenstvím na zimní údržbu místních komunikací za cenu do 60  000

Kč

 -  žádost ředitelky mateřské školy na poskytnutí zálohy 10 000,-Kč pro zakoupení hraček, 

 - umístění mobilního prodejního stánku u prodejny AMI na Hlavní ulici, na žádost paní

Kateřiny Szymonové, 

 - odměnu obecnímu tajemníkovi ve výši měsíčního osobního platu,

 - doporučila ke schválení obecnímu zastupitelstvu začlenění do rozpočtu obce položky

k zakoupení radaru, určeného pro obec ve výši 2,5 Kč na 1 občana a zvýšení členského

příspěvku do Sdružení na 1,5 Kč za každého občana na rok, 

 - neschválila návrh JUDr. Blažka o určení výše pohledávky, do níž by se nevymáhal soudně a

likvidovala by se ve škodní komisi, 

 - vzala na vědomí informaci starosty o výsledku jednání na referátu dopravy Okresu Karviná,

které se týkalo omezení železničních spojů na trati Český Těšín – Ostrava, přes Albrechtice, 

 - informaci o jednání s  nájemníky bytového domu číslo 571 na Bělehradské ulici k  jeho

privatizaci a 

 - nabídku firmy HTS, s  ručením omezeným z  Havířova na pronájem kotelny u mateřské

školy a v základní škole. 
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Obecní rada na zasedání 3.11.1997  doporučila obecnímu zastupitelstvu ke schválení

změnu kritérií o přidělování bytů a garáží v  bytovém domě 2 x 36 bytových jednotek a

uložila starostovi, aby k  řešení případu obecného ohrožení psy občana Brzozky, z  osady

Paseky, napsal dotaz do časopisu S  97 (časopis Samosprávy ) a u Policie České republiky

v Těrlicku, aby urgoval prošetření případu. 

Obecní rada na zasedání 17.11.1997 doporučila:

 - schválit v  obecním zastupitelstvu změnu kritérií k  přidělení garáží s  doplněním o půjčku

obci ve výši 20 000 Kč,

 - schválit v  obecním zastupitelstvu provizorium obecního rozpočtu na rok 1998 s  měsíčním

plněním  1/12 původního rozpočtu z roku 1997, 

 - vzala na vědomí poskytnutí daru místní lidové knihovně firmou Bona Fides

 - vzala na vědomíinformaci starosty o přípravě mapy Slezska Maticí slezskou z Opavy.

Obecní rada na zasedání 1.12.1997  doporučila podat nabídku na opravu ústředního

topení firmě Inmont a také firmě Inpo, která systém ústředního topení v  kadeřnictví TOP

v Albrechticích původně prováděla a pak obě nabídky porovnat a vybrat výhodnější variantu,

 - schválila žádost Tělovýchovné jednoty v  Albrechticích na bezplatný pronájem sálu

v Dělnickém domě s tím, že uvedená organizace uhradí jen spotřebovanou elektrickou energii

a plyn, 

 - pověřila starostu obce, aby prověřil u MUDr. Moldrzyka na Okresním úřadě v  Karviné,

serióznost žádosti Tytloservisu na poskytnutí daru na představený projekt pro zdravotně

postižené, 

 - vzala na vědomí zprávu o výsledku vyšetřování krádeže bronzové pamětní desky z  obelisku

u obecního úřadu v Albrechticích, které provádělo obvodní oddělení České policie v  Těrlicku,

zatím bezvýsledně,

 - vzala na vědomí zprávu starosty o rozdělení dotací na osobní veřejnou dopravu v  roce 1998,

přičemž každý radní obdržel přehlednou tabulku s  rozdělením dotace pro obce v  okrese

Karviná, 

 - vzala na vědomí informaci o přípravě akciové společnosti Depos v Horní Suché na rozšíření

skládky a s  tím zamýšleného úvěru. Ti, kteří budou na úvěr ručit, budou mít za uložení

odpadu 15 % slevu,

 - vzala na vědomí nabídku zveřejnění investičních akcí v celostátním Katalogu municipálních

projektů. Obec na nabídku v roce 1998 nereflektovala,
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 - RNDr. Česlav Valošek informoval obecní radu o záměru zřízení společnosti Rozvoj

s ručením omezeným, přičemž by pro základní vklad členů společnosti byly použity

příspěvky ze vkladů do Sdružení Rozvoj a současně členům rady rozdal k  prostudování návrh

Společenské smlouvy o založení společnosti Rozvoj s ručením omezeným.

Obecní rada na zasedání 15.12.1997 schválila:

 - dar firmě Tyfloservis na projekt pro zrakově postižené ve výši 1 000 Kč, 

 - místní organizaci Polského svazu kulturně osvětového dar ve výši 5 000 Kč na kulturní

činnost,

 - zvýšení stravného ve školní jídelně u mateřské školy dle návrhu, 

 - požadovala prověřit žádost firmy ASA, s  ručením omezeným, na vydání souladu k  odvozu

odpadu z obce,  v souvislosti s novým zákonem o odpadech,

 - vzala na vědomí souhlas s  podmínkou, že v  případě úprav v  bytech bytového domu,

nájemník nebude moci v  případě odevzdání bytu po obci požadovat úhradu zhodnocení bytu

(nadále zůstávalo v  platnosti nařízení, že při úpravách bytů nebylo možno zasahovat do

fasády).

 - vzala na vědomí doporučení ke schválení v  obecním zastupitelstvu k bezúplatnému převodu

plynovodní přípojky v požární zbrojnici,

 - vzala na vědomí informaci o dopise starosty Správě údržby silnic ve věci vytrhání a

poškození nové výsadby stromků kolem komunikace směrem od nového sídliště na

Pacalůvku, 

 - vzala na vědomí informaci o odcizení sloupů, připravených k montáži veřejného osvětlení,

 - vzala na vědomí informaci RNDr. Česlava Valoška o finančním vypořádání při založení

Sdružení Rozvoj s ručením omezeným  a ukončení Sdružení Rozvoj,

 - vzala na vědomí informaci starosty o pátečním (19.12.1997), slavnostním otevření bytového

domu v Albrechticích.           Dokumentace – tisk 34 – 37.

Nejdůležitější záznamy z jednání obecního zastupitelstva

v roce 1997

Obecní zastupitelstvo na svém jednání 28.1.1997 řešilo:

 - Stanovení uzavírací doby v  restauračních zařízeních. Poněvadž toto nespadalo do

kompetence obce, bylo od tohoto upuštěno. Takovéto opatření by mělo omezující charakter,
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znamenalo by zásah do podnikatelské svobody. K  zajištění nočního klidu měla obec právo

žádat na podnikatelích, aby se zdrželi činností, způsobujících nadměrný hluk, což by bylo

v rozporu s vyhláškou Ministerstva zdravotnictví o ochraně zdraví před nepříznivými účinky

hluku a vibrací a nedodržení tohoto nařízení bylo postižitelné.

 - Opětně byl projednáván návrh na využití, případně pronájem nebo odprodej části hasičské

zbrojnice. Tento záměr už byl dvakrát neúspěšně projednáván. Komise pro rozvoj a podnikání

při Obecním úřadě v  Albrechticích došla k  závěru, že to bylo zaviněno nekonkrétním

stanovením záměru. Vypracovala proto nový 6ti bodový záměr, který pak zastupitelstvo

přijalo.

 - Úvěr na dostavbu bytového domu v obci. 

Dokončení stavby zmíněného objektu, plánovaného na září 1997, bylo podmíněno

zabezpečením plynulého financování stavebních prací. V  roce 1997 obdržela obec na tuto

akci dotaci ze státního rozpočtu ve výši 

7 616 000  Kč. Z vlastního rozpočtu obce bylo třeba zabezpečit dalších 

7 730 000 Kč, to však reálné nebylo, proto obecní rada doporučila obecnímu zastupitelství

schválit žádost na Českou spořitelnu, akciovou společnost v  Karviné o poskytnutí

dlouhodobého úvěru na 10 let. Byla tudíž podána žádost o úvěr ve výši 8 miliónů Kč. Úrok

z úvěru se měl pohybovat kolem 12, 6 %. Splácení úvěru bylo stanoveno po čtvrtletních 200

000 Kč splátkách + úrok z  vyčerpané částky 260 000 Kč. Zbylá částka 270 000 Kč byla

použita na opravu a zateplení střešního pláště na základní škole v obci.

          Dokumentace – tisk 37, 38, 42, 243.

 - Bylo schváleno poskytnutí bezúročné půjčky ze sociálního fondu obce, paní Věře Kokové,

pracovnici zdejšího obecního  úřadu, ve výši 

10 000 Kč, na zakoupení bytového zařízení. Půjčka byla uhrazována po 1000 Kč splátkách

měsíčně. 

 - Dle Limitního listu Ministerstva financí z  11.11. 1996 byla snížena  dotace Ekomiliardy na

stavbu plynofikace v  osadě Zadky o 450 000 Kč. Vzhledem k  tomu muselo obecní

zastupitelstvo schválit obecní rozpočet v  příjmové a výdajové části o uvedenou sumu. Obecní

rozpočet po zmíněné úpravě  na sklonku roku 1996 činil 31 435 000 Kč.

 - Byla schválena rámcová Střednědobá dohoda na léta 1997 – 2002. Po předchozím jednání

v obecní radě tato doporučila obecnímu zastupitelstvu ke schválení uvedené dohody.

 - Po projednání, týkajícího se koexistence hornické činnosti Dolu Darkov a života obce

Albrechtice, jakož i úvah o střetech zájmů, k  nimž by mohlo dojít po realizaci programu
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dobývání uhlí a následných vlivů na povrch katastrálního území obce, byla dohoda

v zastupitelstvu přijata.     Dokumentace – tisk 36, 54, 244.

V   jednání obecního zastupitelstva dne 25.3.1997 byla řešena: 

 - Aktualizace bezúplatného převodu zdravotního střediska v  obci na obec.Základní

privatizační projekt, navrhoval bezúplatný převod tohoto zařízení již před pěti lety a už 28. 4.

1992 předchozí obecní zastupitelstvo převod tohoto majetku schválilo. K  realizaci tohoto

záměru však nedošlo a až nyní byl starosta obce Okresním úřadem v  Karviné, zdravotnickým

referátem požádán o předložení aktualizovaného bezúplatného převodu. Aktualizace se týkala

opětného souhlasu s bezúplatným převodem zdravotního střediska z  majetku státu do majetku

obce Albrechtice, převodu nemovitostí a) budovy, popisné číslo 714, na parcelním čísle 56/6

v katastru Albrechtic, b) pozemku s  parcelními čísly 56/6 až 56/10, taktéž v  katastru

Albrechtic a veškerých movitých věcí v uvedeném zdravotním středisku.

Obecní zastupitelstvo potvrdilo usnesení o  převodu nemovitosti Zdravotního střediska

v Albrechticích z 28.4.1992 a schválilo bezúplatný převod veškerého movitého i nemovitého

majetku Zdravotního střediska v Albrechticích z majetku státu do majetku obce.

 - Nebyl schválen výkup pozemků, parcelní číslo 1 693/2 a části parcely 1 696/1 v  katastru

Albrechtic pro realizaci zpevnění místní komunikace, bylo však doporučeno provést zpevnění

uvedené místní komunikace dle zpracovávaného Územního plánu obce, po jeho schválení

v obecním zastupitelstvu.     Dokumentace – tisk 245.

Bylo doporučeno projednání žádosti o finanční vypořádání zastavěných parcel číslo

456 v katastru obce, která vznikla sloučením dřívějších parcel číslo 1713/1 a 1 713/3 až 5, po

vydání prováděcího přepisu k  zákonu číslo 13/1997 Sbírky o pozemních komunikacích. (V

osadě Zadky).     Dokumentace – tisk 246.

 - Bylo schváleno plnění plánu a rozpočtu obce za rok 1996 – závěrečný účet a zpráva o

výsledku přezkumu hospodaření obec za rok 1996.

Plnění obecního rozpočtu v roce 1996:

Rozpočet: Skutečnost: Plnění:

Celkové příjmy 31 435 000 Kč 31 133 285,12 Kč 99,05 %

Celkové výdaje 31 435 000 Kč 28 922 322,41 Kč 92,01 %

Převaha příjmů nad výdaji   2 210 962,71 Kč
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Přebytek hospodaření vznikl v období od 27.12.1996.

Stav na bankovním účtu ke 23.12.1996 byl:  999 000 Kč.

Platby na 27.12. činily:            -174 000 Kč.

Platby na 30.12. činily:           - 412 000 Kč.

Srážky spořitelny za úroky a služby ke 31.12.:           - 297 000 Kč.

Předpoklad zůstatku na účtu:              115 000 Kč.

( Mělo být použito na úhradu elektřiny 183 000 Kč, splatné do 8.1.1997.)

V období od 27.12.1996 do konce roku bylo na účet obce připsáno cca 

2 325 000 Kč ( jednalo se o příjmy daní z  Finančního úřadu o dotace na byty a podobně ).

Nadřízené orgány obce upozornily, že v  roce 1996 nebudou splněny daňové příjmy obcí,

proto byla přijata úsporná opatření.

Plnění příjmů: Rozpočet:      Plnění:

I. Daň z příjmů právnických osob 5 306 000 Kč      4 646 000 Kč,

   daň z příjmů fyzických osob z podnikání   3 189 000 Kč      2 599 000 Kč,

   daň z nemovitostí    707 000 Kč          570 000 Kč,

   správní poplatky    450 000 Kč         347 000 Kč,

   daň z příjmů fyz. osob ze zákl. činnosti     3 725 000 Kč       4 026 000 Kč,

   daň z příjmů za obec                                                                    30 000 Kč, 

   přeplatky zrušených daní                                                             24 000 Kč,              

Celkem                   13 377 000 Kč     12 242 000 Kč.

II.  Vlastní rozpočtové příjmy             1 607 000 Kč       2 240 000 Kč.

III. Doplňkové příjmy 1 754 000 Kč       2 858 000 Kč.

IV. Dotace: Neúčelové    933 000 Kč          933 000 Kč,

      účelové (byty, volby)             2 177 000 Kč       2 177 000 Kč,

      separovaný odpad      12 000 Kč            12 000 Kč,

      ekologie 2 050 000 Kč       2 050 000 Kč,   

      převody za naše žáky základních škol jiným obcím                 -8 000 Kč,

      příspěvek do Svazu obcí           -6 000 Kč,     

Celkem                                                5 172 000 Kč       5 158 000 Kč.
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Rozpočet:                      Skutečnost:

V. Sdružené prostředky                          210 000 Kč         95 000 Kč,

     finanční rozpočtová rezerva           9 315 000 Kč                8 540 000 Kč,

Celkem  9 525 000 Kč     8 635 000 Kč.

Příjmy celkem            31 435 000 Kč   31 133 000 Kč.

Plnění výdajů v roce 1996: Rozpočet:                      Skutečnost:

02. Vodní hospodářství    1 723 000 Kč  1 816 000 Kč.

      Vodovod na ulici Polní         23 000 Kč       26 000 Kč,

      odkanalizování Zámostí       75 000 Kč                          -         ,

      kanalizace Cielecki         99 000 Kč       71 000 Kč,

      odkanalizování Pacalůvky IIC.       32 000 Kč,

      opravy cest, náhrady škod       97 000 Kč,

      ostatní-za vodu, opravy vodovodů,

      čištění kanálů, obsluha čističky 

      odpadních vod     404 000 Kč     343 000 Kč,

      odpadové hospodářství  1 110 000 Kč  1 235 000 Kč,

      separovaný odpad         12 000 Kč       12 000 Kč.

10. Doprava  2 203 000 Kč  1 157 000 Kč,

      dopravní značky, opravy cest,

      nájemné     282 000 Kč     348 000 Kč,

      autobusové zálivy       500 000 Kč       23 000 Kč,

      výkupy pozemků na cesty     213 000 Kč     111 000 Kč,

      příspěvek na místní hromadnou 

      dopravu – linku číslo 2     730 000 Kč     725 000 Kč,

      Česká autobusová doprava

      a stonavský Kypus     308 000 Kč     225 000 Kč,

      úpravy středu obce                           170 000 Kč     155 000 Kč.

14. Školství  4 439 000 Kč  3 329 000 Kč,
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      mateřská škola česká     240 000 Kč     255 000 Kč,

      mateřská škola polská         35 000 Kč       36 000 Kč,

      zákl. škola česká-provoz školy     1 000 000 Kč  1 115 000 Kč,

      zákl. škola česká-oprava školy    2 000 000 Kč     996 000 Kč,

      zákl. škola polská-plynofikace        550 000 Kč     429 000 Kč,

      zákl. škola polská-provoz     134 000 Kč                     44 000 Kč,

      školní jídelna mateřské školy

      -potraviny     420 000 Kč                   385 000 Kč,

      -provoz       60 000 Kč       69 000 Kč.

16. Kultura     415 000 Kč     398 000 Kč,

      klubové zařízení     160 000 Kč     171 000 Kč,

      lidová knihovna        220 000 Kč                  196 000 Kč,

      Sbor pro občanské záležitosti   35 000 Kč       31 000 Kč.

19. Správa     6 021 000 Kč  5 719 000 Kč,

      policie obecní      800 000 Kč                  751 000 Kč,

      požárníci        180 000 Kč       64 000 Kč,

      obecní zastupitelstvo      400 000 Kč                  438 000 Kč,

      kotelna      950 000 Kč     879 000 Kč,

      správa   3 567 000 Kč  3 472 000 Kč,

      volby      124 000 Kč     115 000 Kč.

28. Sociální  175 000 Kč      166 000 Kč,

      pečovatelská služba  110 000 Kč      135 000 Kč,

      sociální dávky z okresního úřadu        25 000 Kč 16 000 Kč,

      sociální dávky z obce    40 000 Kč        15 000 Kč.

39. Místní hospodářství    2 997 000 Kč   2 427 000 Kč,

      kotelna Domu s pečovatelskou

      službou       120 000 Kč      106 000 Kč,

      bytové hospodářství  100 000 Kč 96 000 Kč,

      opravy v Domě s pečovatelskou

      službou       200 000 Kč      268 000 Kč,
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      veřejné osvětlení    1 620 000 Kč   1 031 000 Kč,

      pohřebnictví         50 000 Kč 16 000 Kč,

      zeleň veřejná  607 000 Kč      526 000 Kč,

      čištění a obsluha místních 

      komunikací  300 000 Kč      384 000 Kč.

      

40. Výstavba    9 558 000 Kč   9 605 000 Kč,

      výstavba bytového domu 2x36

      bytových jednotek-dotace

      Ministerstva financí                        5 413 000 Kč   5 413 000 Kč,

      -obecní prostředky    1 210 000 Kč   1 512 000 Kč,

      plynofikace v osadě Zadky

      -obecní prostředky  885 000 Kč      495 000 Kč,

      dotace z ekologie    2 050 000 Kč   2 050 000 Kč,

      studie plynofikace – střed                                              99 000 Kč,

      plynofikace na Stonavské ulici                                                 36 000 Kč.

41. Pokladní správa      3 904 000 Kč    3 875 000 Kč,

      splátky úvěrů na byty                        1 082 000 Kč    1 082 000 Kč,

      úroky z úvěrů na byty      1 250 000 Kč    1 210 000 Kč,

      splátky úvěru z kotelny

      u základní školy české           174 000 Kč       174 000 Kč, 

      splátky úvěru plynofikace

      Zámostí     1 095 000 Kč               1 095 000 Kč,

      dary        303 000 Kč       314 000 Kč 

Výdaje celkem   31 435 000 Kč  28 924 000 Kč.

Zpráva o výsledku přezkumu hospodaření obce Albrechtice za rok 1996 je uložena viz.  

              Dokumentace – tisk 247.

Tento přezkum byl proveden na žádost obce Albrechtice, z  rozhodnutí přednosty

Okresního úřadu v  Karviné a na příkaz vedoucí finančního referátu Okresního úřadu

v Karviné. Kontrola proběhla v únoru 1997, ( od 21. do 24. února ).

Vedoucím kontrolní skupiny byl Ing. Emil Dynamus a další 2 členky kontrolní

skupiny, paní Milada Wenglarzyová a Vanda Poledniková.
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Přezkum byl proveden v  návaznosti na zjištění dílčího přezkumu hospodaření,

provedeného v listopadu 1996.

Z výsledku přezkumu hospodaření v  listopadu 1996 vyplynuly některé nedostatky

v nedodržování obecně platných předpisů, zejména v  účetnictví ( neprůkaznost a scházející

náležitosti účetních dokladů, nedodržování platné rozpočtové skladby ).

Přezkum byl proveden dle programu a kontrolního postupu, zpracovaného oddělením

kontroly finančního referátu Okresního úřadu v Karviné se zaměřením na:

1. Roční účetní uzávěrku za rok 1996.

2. Na rozpočtové hospodaření.

3. Na dodržování zákona o účetnictví.

4. Na správu, evidenci a hospodaření s majetkem obce.

5. Na ověření rozsahu čerpání finančních prostředků u vytypovaných kapitol a

investičních akcií.

6. Na dosažený výsledek hospodaření obce za rok 1996.

V rozpočtovém hospodaření obce Albrechtice za rok 1996 bylo dosaženo převahy

příjmů nad výdaji ve výši 2 210 962,71 Kč, která se stala v  souladu s  pokyny Ministerstva

financí České republiky po finančním vypořádání zdrojem fondu rezerv a rozvoje.

 V  závěru provedeného přezkumu bylo konstatováno, že byly zjištěny některé dílčí

nedostatky v  účetnictví a evidenci majetku. Výhrady bylo lze mít i k  údajům, uváděným

v roční rozvaze, která byla součástí roční účetní uzávěrky, když některé vykazované údaje u

pohledávek a závazků neodpovídaly skutečnosti.

Dílčí nedostatky byly zjištěny i u inventarizace majetku ve vlastnictví obce a ve

vykazování údajů na jmenovité investiční akce.

Důležitý však byl závěr kontrolní zprávy, v  němž bylo konstatováno, že zjištěné

nedostatky neměly podstatný vliv na dosažené výsledky rozpočtového hospodaření obce a

výsledek tohoto rozpočtu za rok 1996 bylo lze předložit obecnímu zastupitelstvu ke schválení.

Obecní zastupitelstvo schválilo dne 25.3.1997  návrh rozpočtu na rok 1997, který byl

zpracován dle nové rozpočtové skladby, platné od 1.1.1997. Pro lepší orientaci byl v  příloze

číslo 1. tabulkový přehled příjmů a výdajů, rozdělený dle funkčního třídění a položek.

Nová úprava představovala řadu zásadních změn oproti dřívější koncepci. Rozšířila

především okruh operací, které se podle této skladby třídily. Změnilo se položkové a

paragrafové třídění.Řada současných paragrafů a položek byly zrušena a celá řada nových
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byla naopak zřízena. Návazně to znamenalo řadu změn ve struktuře účetních výkazů a s  tím

související kontrolu plnění čerpání rozpočtu. Objevily se zde  3 nové základní okruhy

peněžních operací a to příjmy, výdaje a financování.

Smysl  a použití třídy financování představovalo v  podstatě v  každém časovém

okamžiku „zrcadlo“ příjmových a výdajových operací. Rovnal se schodku příjmů a výdajů,

případně byl opačnou hodnotou přebytku příjmů a výdajů. Hospodařilo-li se s  deficitem, bylo

z třídy 8 – financování patrné, jak je tento deficit kryt zvýšením zadlužení, nebo poklesem

stavu prostředků, nastřádaných v minulých létech.  

Fond rozpočtové rezervy a rozvoje

Zůstatek z roku 1996 činil 1 177 449,78 Kč.

Převod hospodářského výsledku z roku 1996 2 192 916,21 Kč.

Stav fondu rozpočtové rezervy za rok 1997 činil             3 370 365,99 Kč.

Použití fondu:

Fondu rezerv a rozvoje bylo použito ke krytí odměn členům obecního zastupitelstva  a

komisí obecní rady, na dary a příspěvky dle níže uvedeného seznamu, na krytí neinvestičních

a investičních výdajů dle potřeb v průběhu roku 1997.

Jmenovité čerpání darů a příspěvků:

Tělovýchovná jednota Baník – mládežnický fotbal         62 000 Kč,

                                               -  Štít Albrechtic         58 000 Kč,

Automotoklub – minikáry ( soutěž )         39 000 Kč,

Základní škole na organizování sportovních akcí                       5 000 Kč,                

Tělovýchovné jednotě – Sportu pro všechny           8 000 Kč, 

Polskému svazu kulturně osvětovému na Almanach                         500 Kč, 

Celkem        173 000 Kč.

   

Sociální fond  

Převod z roku 1996                                                                        23 800 Kč,

4 % mzdového fondu roku 1997                                                    99 200 Kč,

úrok            1 000 Kč,

splátka půjčky                                                                                   8 000 Kč.
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Použití fondu:

Závodní stravování                                                                         40 000 Kč,

příspěvky na rekreaci                                                                      42 000 Kč,

dětská rekreace                                                                                  3 000 Kč,

sportovní a kulturní akce                                                                 10 000 Kč,

služby k regeneraci                                                                            6 000 Kč,

peněžité dary k životním nebo pracovním jubileím                          2 000 Kč,

půjčky                                                                                              20 000 Kč,

rezerva                                                                                               9 000 Kč.

Základní škola v  Albrechticích, jako objekt se samostatnou právní subjektivitou, byla

dotována z obecního rozpočtu 1 230 000 Kč. Z  této částky bylo účelově vázáno 450 000 Kč

na plyn, 200 000 Kč na elektřinu a 5 000 Kč  jako příspěvek na lyžařský výcvik.

Na vybavení školní jídelny při základní škole bylo účelově vázáno 92 000 Kč. Zbytek

dotace byl určen na provoz základní školy. Finančně zhodnocené odpisy v  základní škole za

rok 1997 byly pokryty ve shodné výši zvýšeným přísunem dotace obce ( základní škola

současně odvedla finanční prostředky z odpisů na účet obce ).

Rozpočet obce v roce 1997

(Schválený obecním zastupitelstvem dne 31.3.1998).

Financování obce:

Celkové výdaje za rok 1997 činily                                     47 537 330,84 Kč.

Celkové příjmy za rok 1997 činily                                     40 535 138,80 Kč. 

Saldo činilo                                                                           7 002 192,04 Kč.

Toto saldo bylo pokryto následovně:

Z rozdílu mezi  vrácenými a poskytnutými půjčkami

ze sociálního fondu                                                                           8 000 Kč.

Přijetím dlouhodobé půjčky ( na úvěr )                                     8 000 000 Kč.

Splátky dlouhodobých půjček                                                 – 1 291 730 Kč.

Změna stavu hospodaření                                                        285 922,04 Kč.

Celkem                                                                                  7 002 192,04 Kč.
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Změna stavu finančních prostředků na účtech je obrazem porovnání stavů finančních

prostředků na začátku roku na běžném účtu a v účelových fondech k 31.12.1997:

Porovnání                       1.1. na stav ke 31.12.1997:                  Změna stavu:

Běžný účet                      2 264 363 Kč      2 666 411 Kč        - 402 047,8 Kč

účelové fondy                 1 201 333 Kč         626 296 Kč           575 037    Kč

sdružené prostředky          173 945 Kč           61 012 Kč            112 932   Kč

Celkem                           3 639 643 Kč      3 353 721 Kč             285 922  Kč.

Z porovnání vyplývá, že finanční prostředky na konci roku se oproti začátku roku

snížily o 285 992 Kč.

Hospodaření obce:

Obraz o hospodaření obce vznikne porovnáním zúčtování rozpočtových výdajů a

rozpočtových příjmů, rozdíl se přenáší na následující období.

Zúčtování rozpočtových výdajů                                          45 629 353,68 Kč. 

Dotace ostatním organizacím ( základní škole )                   1 502 579,50 Kč.

Zúčtování rozpočtových příjmů                                          35 199 074,49 Kč.

Schodek hospodaření                                                          11 932 858,69 Kč.

Porovnání na aktiva a pasiva obce:

Saldo příjmů rozpočtu hospodaření                                        – 35 365,13 Kč.

Saldo nákladů rozpočtu hospodaření                                    4 473 478,60 Kč.

Školné, družina mateřské školy                                                 54 087,20 Kč.

Kauce na nájemné, dosud nepřevedené na fond                             12 900 Kč.

Faktury došlé do 31.12.1998                                                      22 760,76 Kč.

Zadluženost obce – úvěr České spořitelny                          14 545 869,20 Kč.

Dobropis firmě ASSPO,akciové společnosti 

v   Havířově                                                                                  3 126 479 Kč.

Celkem pasiva                                                                     15 947 251,03 Kč. 

Vystavené a neuhrazené faktury                                                     63 999 Kč.

Pohledávky obce                                                                             981,60 Kč.
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Pohledávky firmy Hans Mode za požární zbrojnici                  1 283 000 Kč.

Zůstatek na běžném účtu                                                       2 666 411,74 Kč.

Celkem aktiva                                                                       4 014 392,34 Kč.

Rozdíl – schodek hospodaření na rok 1998                        11 932 858,69 Kč.

Stav finančních prostředků na základním běžném účtu k 31.12.1997

Stav k 1.1.1997 byl na účtu                                                  2 264 363,94 Kč,

                        obrat příjmů                                                33 972 120,99 Kč,

                        obrat výdajů                                                33 570 073,19 Kč,

Stav ke 31.12.1997                                                               2 666 411,74 Kč.

Komentář:

Zůstatek finančních prostředků  vznikl po 19. prosinci, kdy byl stav na základním

běžném účtu 1 589 276,43 Kč. Předpokládané výdaje do konce roku ( to je úhrady za faktury,

úroky z  úvěrů ) asi 1 750 000 Kč. Oproti tomu byl očekáván příjem od Ostravsko –

karvinských dolů 573 000 Kč na opravu cesty v  osadě Bažantnici a od Českých dráh  280 000

Kč a také předpoklad nájmů z nových bytovek asi 10 000 Kč. Očekávalo se, že do konce roku

vyúčtuje firma rekonstrukci v  požární zbrojnici, na což bylo v  rozpočtu plánováno 450 000

Kč. Faktura však došla až v  lednu 1998. Dle rozpočtu bylo plánováno zaplatit firmě DEPOS

v Horní Suché zálohu na uložení odpadů, za což pak firma poskytuje slevu 8 % při fakturaci.

Při uložení peněz na termínovaný vklad, jsou ale ohodnocovány 12 i více %. Zároveň DEPOS

uvažoval o rozšíření skládky a její financování úvěrem , při čemž zaměřoval požádat obce o

ručení a v  případě, že tyto se zaručí, bude jim poskytovat slevu z  uložení odpadů.Z těchto

důvodů bylo zaplacení zálohy odloženo. Po proplacení výše uvedených položek mělo na účtu

zůstat asi 158 000 Kč, což mělo být pokryto drobnými příjmy obce do konce roku.

V době od 22.12.1997 poslaly Finanční úřady Karviná, Orlová, Český Těšín a Bohumín

na účet Albrechtic 1 465 189 Kč za daně. Plnění daňové výnosnosti bylo v  průběhu roku

velmi kolísavé a bylo je těžko odhadnout.
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Příjmy obce

A. Daňové příjmy: (v tisíci korunách )          Rozpočet:                Skutečnost:

     Daň z příjmů právnických osob ze

     závislé činnosti   3 310                         3 959

     Daň z příjmů fyzických osob ze 

     samostatné výdělečné činnosti              4 065             5 172

     Daň z příjmů právnických osob                 4 950                         3 938

     Daň z nemovitostí                                         473                            566

     Doplatky daní                                                                                    16

     Daň  z příjmů právnických osob – obec                                          175

Správní poplatky                                          350                        271

     Ostatní poplatky( znečišťování prostředí,

     dobývací prostor )                                          40                        213

     Ostatní poplatky z vybrané činnosti

     a služeb (veřejná prostranství, psy,

     reklamy, vstupné )                                         130                      317            

Celkem                                                          13  318              14 627  = 109%

Plnění daňové výnosnosti vykazovalo v  průběhu roku velké výkyvy, proto byla v  září

provedena úprava rozpočtu v  daňových příjmech. Velké doplatky daní došly na účet obce až

koncem prosince a dokonce i začátkem následujícího roku. Nebylo však možno přesně

odhadnout jejich výši. U správních poplatků došlo k  neplnění pro snížení počtu hracích

automatů provozovateli o 7 kusů. U ostatních poplatků došlo k  překročení hlavně poplatku za

dobývací prostor, který se řídil otvírkami důlních děl, týkajících se naší obce. U poplatku

z vybraných činností došlo k  překročení poplatku za veřejná prostranství, kde platily různé

firmy za zábory při jejich opravárenské činnosti, což bylo rovněž těžko odhadnout, které

firmy budou tyto práce  v průběhu roku na prostranství obce provádět.

B. Nedaňové příjmy:                                         Rozpočet:             Skutečnost:

    příjmy z vlastní činnosti, za vodu, stočné,

    školné, stravování, poplatky v knihovně,

    za služby a další     1 458                      2 210
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Došlo k  překročení u výběru stočného u vodovodu na Pacalůvce asi o + 80 000 Kč.

Příjmy za školné, vybírané v  mateřské škole a družině polské školy, netvořily zdroje obce,

jedná se o cizí prostředky, ale zařazují se do rozpočtové skladby (+ 135.000,-Kč), odvod

odpisů z české základní školy (+ 112.000,-Kč) – je kompenzováno i ve výdajích. U poplatku

za stravování došlo k  překročení přibližně o 150.000,-Kč, v  knihovně o + 10.000,-Kč.

V prosinci byly přiděleny byty na ulici Hornické, poplatky od nájemníků jako zálohy na

elektřinu, vodu, topení. Tyto služby nebyly v  rozpočtu (+ 40.000,-Kč).  Dále byla

kompenzována pokuta od firmy DAV z  Havířova za pozdní dokončení stavby cca 232.000,-

Kč, rovněž nebyla v rozpočtu. 

Příjmy z pronájmu       430 597

     

Nájemné v nových bytech na ulici Hornické nebyly v rozpočtu.

Příjmy z úroků       130 359 

Byly ukládány prostředky na termínované vklady.

                                                                              

        Rozpočet:         Skutečnost:

Sankční poplatky                       55                       62

Ostatní nedaňové příjmy                   256 3 508

( objevily se neplánované příjmy jako například dary, Poplatek Českých drah, plyn, půjčky

občanů na dostavbu bytů, což se zároveň zobrazí i jako transféry ).

Vratky transférů             95     98

Nedaňové příjmy celkem        2 433            6 735

C. Kapitálové příjmy:                                           Rozpočet:         Skutečnost:

     Prodej požární zbrojnice                  580                      622

D. Dotace

    Neinvestiční dotace z okresního úřadu            1 055                  1  119

    Neinvestiční dotace z veřejného rozpočtu

    územní úrovně ( účelové prostředky z 

    Okresního úřadu v Karviné, příjmy za cizí
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    žáky v našich základních školách)                      250                     257

    Převod z finanční rozpočtové rezervy do

    rozpočtu                                                            3 370                  2 812

    

Převod z rozpočtu na sociální fond ,

    finanční rozpočtová rezerva                                                        2 299

   

 Převody z ostatních fondů do rozpočtu

    ( sociální fond, sdružené prostředky,

    fond na dostavbu bytů )                                     2 952                3 201

    

Investiční dotace ze státního rozpočtu                   8 861                8 861

    ( ministerstvo financí na byty, na

    plynofikaci u ulice Stonavské )

Celkem                                                                16 488         18 549

Sumář:

A. Daňové příjmy      13 318               14 627

B. Nedaňové příjmy           2 433                 6 735

C. Kapitálové příjmy                       580                    622

D. Dotace, převody      16 488               18 549

Celkem      32 819        40 535

Výdaje obce:

Rozpočet:              Skutečnost:

Platy zaměstnanců + obecní zastupitelé              3 138                         3 126

Pojištění ke mzdám                                                 979                           988

Materiál                                                                1 044                        1 397

Úroky                                                                   1 710                        1 820

Voda, paliva, energie, nákup služeb, 

opravy, údržba cestovné                                       7 272                       7 452

Dopravní obslužnost, soudní poplatek

( spor se stavební firmou ASSPO ),
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poplatná odběrná místa Severomoravských

elektráren                                                              1 110                       1 266 

Transféry neziskovým organizacím ( včetně

Sdružení obcí Karvinska, Horního Slezska )           177                         185

Neinvestiční příspěvek požární ochraně 

( navýšeno o transfér za odpisy v základní 

škole )                                                                    1 230                      1 336

Neinvestiční převody vlastním fondům:

Neinvestiční převod na finanční rozpočtovou 

rezervu                   2 211

Neinvestiční převod do rozpočtu (z 

finanční rozpočtové rezervy, sdružené 

prostředky, sociální fond, z fondu půjčky na 

dostavbu bytů )                                                     6 222                      6 014

Převod vlastním fondům ( sociální fond )               100                           88

Platby daní, ( daň z příjmů obce )                                                           193

Náhrady, placené obyvatelstvu ( ušlá 

úroda, úraz, sociální dávky )                                     94                            82

Neinvestiční půjčka obyvatelstvu ze

 sociálního fondu                                                                                       25

Běžné výdaje                                                      23 076                     26 185

Kapitálové výdaje: ( stavba bytů, 

rekonstrukce veřejného osvětlení Pardubice, 

programy do účetnictví, projekty, 

plynofikace, počítače, televizní přístroj,

fréza, sadové úpravy sídliště, koupě pozemků,  

nová telefonní ústředna v mateřské škole)        22 622                      21 353
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Rozpočet:               Skutečnost:                 

Výdaje celkem                     45 748                      47 537

Rozbor výdajů dle druhového členění:

- Ozdravování hospodářských zvířat                     -                                  13

- Silnice ( nižší čerpání pro nerealizování 

  opravy Jarní ulice )                                            1 045                           634

- provoz veřejné silniční dopravy       1 110                        1 108

- Pitná voda ( refakturované vodné od

  občanů kompenzací )                                             73                              20

-Odvádění a čištění odpadních vod ( od 

  zavedení čističky vod do provozu se neustále 

  zvyšovaly náklady, fakturované, 

  Severomoravskými vodovody

  a kanalizacemi za dozor )                                    423                            445

- Mateřské školy ( do výdajových

  položek jsou zařazeny i nákupy ze 

  školného, které jsou cizími zdroji )                     272                            412

- Základní školy                                                  2 799                         3 536

  z toho česká škola:

  dotace na provoz      1 230 ( v tisíci Kč )

  odpisy                         106

  dar       5

  střecha leden   616

  střecha říjen                741     - ( opravy v

  střecha říjen                657        roce 1997 )

  oprava vodovodu          12

  z toho polská škola:                                               128                           155

  poplatky za naše žáky ve školách 

  mimo obec                                                                                                14
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Rozpočet:               Skutečnost:                 

- Stravování                                                      473                           431

  Ušetřilo se na položce nákup 

  potravin. Vařilo se méně obědů 

  než bylo plánováno.

- Knihovna ( překročení o 20 000 Kč

  bylo dovoleno, poněvadž byl poskytnut 

  sponzorský dar na knihovnu )                        252                             272

- Kultura v obci                                                169                             124

- Televize - Local Stonava                                 17                               19

- Albrechtické listy         85                                69

- Sbor pro občanské záležitosti                          36                                28

  ( Dokumentace – tisk 57. )

-Minikárové závody – dotace                            30                                30

- Veřejné osvětlení                                       1 040                           1 094

- Pohřebnictví                                                    60                                35

- Plynofikace / Stonavská ulice /                  2 349                           2 345

- Odvoz odpadů                                            1 046                              593

  ( Byla odsunuta částka splátky zálohy

  na uložení odpadů u DEPOSu. 

  Předpokládaná záloha 450 000,- Kč

  + 593 =1 043 se mělo čerpat. )

- Veřejná zeleň                                                 670                            698

- Sociální dávky                                                 60                              32

  ( Budou se vracet účelové sociální 

  dávky z okresního úřadu, jejich

  čerpání bylo podmíněno sociální 

  potřebností. Naproti tomu byla přijata

  pracovnice na pečovatelskou službu 

  na rozvoz obědů, kde je vykazováno 

  překročení. )

- Pečovatelská služba                                        182                            206
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Rozpočet:               Skutečnost:                 

- Obecní policie                                                 695                            638

  ( v průběhu roku byl snížen počet 

  členů obecní policie. Úpravou 

  rozpočtu provedeno snížení jen 

  odhadem z 800 tisíc na 695 tisíc Kč.)

- Požární ochrana                                               738                           345

  (V rozpočtu rezervováno 400 tisíc Kč

  na opravy v požární zbrojnici. Práce

  byly provedeny, ale vyfakturovány 

  až v lednu. V čerpání promítnuta 

  oprava střechy, částečně pak hrazena

  Pojišťovnou.)

- Obecní zastupitelstvo                                       707                           718

- Správa                                                            4 695                      4  766

  ( Původní rozpočet 4 870 tisíc Kč

  snížen opatřeními v červnu 1997 na 

  4 695 tisíc Kč. Úhrada daně z 

  příjmu za obec nebyla rozpočtována,

  skutečnost činila 175 455 Kč, což

  ovlivnilo výdaje na správě.)

- Ostatní finanční operace, zahrnuté do výdajů:

  Neinvestiční dotace neziskových organizací        173                         157

  Neinvestiční převody na finanční rozpočtové 

  rezervě                                                                     -                        2 211

  Neinvestiční převody vlastním rozpočtům        6 222                      6 031

  Půjčky obyvatelstvu                                                -                             25

- Bytové hospodářství                                        20 326                    20 493

  Z toho: Výstavba 2 x 36 bytových

              jednotek                                                20 086                    20 300

              Na výstavbu zaplaceno                        18 087                    18 060

              Úroky za půjčky                                    1 710                       1 821

              IIČ Galerie invest                                     289                          101        
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              Projekty                                                      -                              47

              Poplatek u soudu                                        -                               41

              Sadové úpravy                                           -                               55

              Pojištění                                                     -                               29

              Severomoravské elektrárny -  

              za přípojky                                                 -                               34      

              

              Byty v Domě s pečovatelskou službou :

              Provoz – voda, elektřina, drobné 

              opravy, plyn, telefon                                 240                          193      

Vyúčtování půjčky od občanů na dostavbu bytů – její použití.

Vybráno od občanů do 31.12.1997                                             2 980 000 Kč

Čerpání – na úhradu faktur na stavbu                                         2 409 670 Kč

                 na úhradu úroků z úvěrů                                               570 330 Kč

                                                                                                   2 980 000 Kč

Majetek obce:

Dle inventurních záznamů ke dni 31.12.1997 činila celková účetní evidence majetku

obce 289 339 833,29 Kč. Z toho:

Obecní úřad                                                                         28 318 616,90 Kč,

Mateřská škola polská                                                                74 570,09 Kč,

jídelna mateřské školy                                                                90 822,10 Kč,

základní škola, polská                                                              170 888,40 Kč,

mateřská škola, česká                                                               278 668,50 Kč,

požární zbrojnice                                                                      291 480,80 Kč,

místní knihovna                                                                          96 389,50 Kč,

Dům s pečovatelskou službou                                                    17 600,00 Kč.  
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Celková operativní evidence majetku Obce Albrechtice činila:

3 177 814,41 Kč, z toho:

Obecní úřad                                                                           1 027 925,55 Kč,

mateřská škola, polská                                                             267 342,20 Kč,

jídelna mateřské školy                                                              153 082,05 Kč,

základní škola, polská                                                              402 762,75 Kč,

mateřská škola, česká                                                            1 012 253,79 Kč,

požární zbrojnice                                                                      113 832,24 Kč,

Dům s pečovatelskou službou                                                    89 921,50 Kč,

místní knihovna                                                                        110 694,33 Kč.

Obecní zastupitelstvo schválilo ( 31.3.1998 )  odpis vynaložených finančních nákladů

na zpracování projektové dokumentace nerealizovaných staveb v celkové výši 100 528,10 Kč.

Jednalo se o finanční náklady na projektovou dokumentaci rekonstrukce elektrického vedení

nízkého napětí, kterou zpracovala firma Gemont s  ručením omezeným, v  ceně 33 310,20Kč.

Pro sjednocení trasy však zpracovaly Severomoravské elektrárny v  Ostravě novou

projektovou dokumentaci, stavebně úspornější, dle níž byla rekonstrukce provedena.

Dalších 67 217,90 Kč bylo odepsáno z  vynaložených prostředků na projektovou

dokumentaci obchodního centra na starém sídlišti v  obci. Jelikož projekt nebyl realizován pro

nezájem podnikatelů a pro odstoupení firmy Důmstav z  Třince od tohoto podnikatelského

záměru.

Obecní zastupitelstvo dne 27.5.1997  jednalo o případném odprodeji akcií. U

Severomoravských plynáren obec vlastnila 1 190 akcí v  nominální hodnotě 1 190 000 Kč, u

Severomoravských elektráren 2 238 akcií v  nominální hodnotě 2 238 000 Kč a u Restitučního

investičního fondu 252 akcií v  nominální hodnotě 252 000 Kč. Návrh odprodeje akcií byl

iniciován současnou finanční tísní obecního úřadu. Obecní úřad však získal na dostavbu

bytového domu v  Albrechticích úvěr ve výši 8 miliónů Kč, proto bylo od uvažovaného

odprodeje akcií ustoupeno a také proto, že současný stav prodeje na burze byl nepříznivý.

Bylo navrženo vyčkat na příznivější situaci.
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V roce 1997 byla obec nadále akcionářem v následujících firmách: 

V České spořitelně, akciové společnosti měla 3 200 akcií v  nominální hodnotě 100,-

Kč za kus. 

U Severomoravských vodáren a kanalizací v  Ostravě 19 287 akcií v  nominální

hodnotě 1 000,-Kč za kus.

U Deposu, akciové společnosti v Horní Suché 10 akcií v nominální hodnotě 1 000,-Kč

za kus a 

u Ostravsko-karvinských dolů, akciové společnosti 36 000 akcií v  nominální ceně 1

000,-Kč za kus. 

Privatizace místního zdravotního střediska a statku Bělehrad

Řešení se nadále protahovalo. V  březnu a dubnu 1997 se uskutečnila aktualizace

privatizačních projektů. Dle usnesení Vlády, číslo 212/1997 z  9.4.1997 o Zásadách postupu

při dokončování privatizace. Dalo se očekávat, že dojde k  bezúplatnému převodu státního

majetku na obec, do konce roku 1997. 

Opravy na 6ti bytových jednotkách

Na zasedání obecního zastupitelstva dne 27.5.1997 se řešily i problémy, související

s nutnými opravami na již předaném objektu 6-ti bytových jednotek na Bělehradské ulici,

popisné číslo  571. Jednalo se o výměnu okenních rámů, o zatékání a jiných závadách. 

Prodej akcií Obce Albrechtice

Na mimořádném zasedání obecního zastupitelstva dne 24.7.1997 byl odsouhlasen

prodej 1 190 akcií Severomoravské plynárenské akciové společnosti za minimální prodejní

cenu 1 700,-Kč za kus (tyto akcie byly zaknihovány na jméno, proto jejich převoditelnost byla

omezena souhlasem orgánů této společnosti) a 2 238 akcií Severomoravské energetiky,

akciové společnosti, za minimální cenu 1 900,-Kč za kus. Výše uvedené akcie

Severomoravské plynárenské společnosti obec získala v  rámci kupónové privatizace (1 190

kusů po 1 000,-Kč za jednu). 

Obecní zastupitelstvo uložilo obecní radě, aby posoudila nabídky firem, spravujících

portfolia obecních akcií a připravila návrh ke schválení v  obecním zastupitelstvu. Ke

zprostředkování prodeje akcií byl zmocněn obchodník s  cennými papíry firmy Campele

Finance, akciové společnosti z  Moravských Budějovic. Z  objemu uskutečněného obchodu si

firma odečetla odměnu 2,5 % za zprostředkování. 
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Tohoto mimořádného zasedání obecního zastupitelstva se zúčastnilo 11 členů (6 bylo

omluvených). Pro hlasovalo 10 a 1 byl proti. 

Finanční prostředky z  těchto akcií byly použity na provedení plynofikace na

Stonavské ulici v Albrechticích.

Odstoupení od smlouvy s paní Šálovou

V poslední dekádě května 1997 odstoupila od smlouvy paní Šálová, která se týkala

objektu bývalé mateřské školy v  Rakovci v Albrechticích, kterou hodlala adaptovat na zřízení

školky pro tělesně postižené děti. Tato záležitost se protahovala již několik let a nyní byla

obec definitivně postavena před problém, co s  tímto chátrajícím objektem. Pronajmout či

prodat? 

Hodnocení účasti obce ve sdruženích

1/ Svaz obcí okresu Karviná

Aktivity tohoto sdružení se zaměřovaly hlavně na regionální

problematiku v  hospodářství, kulturním rozvoji, sociálním záležitostem, zaměstnanosti a

tvorbě zdravého životního prostředí.          Dokumentace – tisk  66 – 67.

Přednosta Okresního úřadu v Karviné pravidelně předával informace obcím. 

Docházelo k pracovním setkáním s  poslanci Poslanecké sněmovny Parlamentu České

republiky, zvolenými za okres Karviná.

Řešila se problematika financování a existence Těšínského divadla. 

Vyhodnocovaly se záměry realizace regionálního televizního vysílání. 

Konaly se přípravy na vlastní prezentaci cestovního ruchu na výstavě Regiontour 1997

v Brně. 

Prováděla se koordinace a vyhotovení dokumentačních a propagačních materiálů

našeho okresu. 

Probíhala regionální spolupráce se Związkem Ziemi Cieszyńskiej. 

Docházelo ke společnému postupu poddolovaných obcí vůči těžařům. 

Vypracovávalo se stanovisko k  sociální politice státu a redukci počtu nemocnic

v našem okrese. 

Prováděla se opatření pro likvidaci povodňových škod v roce 1997.

2/ Sdružení Rozvoj

Členy tohoto sdružení byly obce Karviná, Petřvald, Rychvald, 
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Albrechtice, Horní Suchá a RNDr. Česlav Valošek – Regionální kancelář Karviná. 

V tomto sdružení docházelo k  řízení rozvojových projektů, byly činěny přípravy

investičních nabídek, projektování, vyhledávání klientů, nákup a zhodnocování nemovitostí,

jakož i jejich prodej nebo pronájem, případně jejich zprostředkování. 

V roce 1997 se pracovalo na přípravách projektu:

a) Průmyslové zóny „Nové pole“ v Karviné. 

b) Provozování Podnikatelského  inkubátoru v  Karviné, jakož i školení začínajících

podnikatelů.

c) Příprava Podnikatelského inkubátoru v Havířově.

d) Příprava projektu ECOS/OUVERTURE na podporu malého a středního podnikání a

taktéž na energetické úspory v domech. 

e) Rekonstrukce hotelu Slezský dům v Českém Těšíně.

f) Sdružení rovněž usilovalo o získání finančních prostředků PHARE. 

Všechny tyto projekty byly zaměřeny na podporu podnikání a 

přilákání nových investic do Karvinského regiónu.

Pro obec Albrechtice toto sdružení zpracovalo:

a) Studii proveditelnosti nástaveb na obecních objektech v centru obce. 

b)  Podklady k veřejné soutěži na prodej části hasičské zbrojnice. 

c) Zorganizovalo školení pro 5 začínajících podnikatelů z obce. 

3/ Sdružení obcí Horního Slezska a Severní Moravy

Je to dobrovolné sdružení, usilující o hospodářský a kulturní rozvoj 

měst a obcí v  uvedeném regionu. Plnilo zejména koordinační a poradní funkce a pravomoce.

Členství v  něm znamenalo současně členství v  Mezinárodním sdružení obcí pohraničního

regionu na území Polské a České republiky, jakož i ve Sdružení pro obnovu Severní Moravy a

Slezska. 

Toto sdružení organizovalo pracovní zájezd starostů do Anglie a Francie se zaměřením

na práci územní samosprávy a rozvoje agroturistiky, jakož i II. Kongres starostů a primátorů

Severní Moravy a Slezska. 
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Stavby a opravy realizované v  roce 1997 dle rozpočtu, schváleného v  obecním

zastupitelstvu:

                      Dokumentace – tisk 58-61, 64, 123.

Veřejné osvětlení v osadě Pardubice – dokončeno, 

odpojení dešťových vod z fotbalového hřiště – dokončeno,

oprava příkopu u ulice Těrlické na Pacalůvce – dokončeno, 

výstavba bytových jednotek – předáno do užívání,     Dokumentace – tisk 44 – 50, 52,

plynofikace na Stonavské ulici ( v závislosti na dotaci z Ekomiliardy ), 

Dokumentace – tisk 36, 37, 42, 52,

opravy střech v základní škole ( české ), 

autobusové zálivy – příprava projektové dokumentace ke stavebnímu řízení. 

Stavby jiných investorů:

Oprava vodovodu a kanalizace v  osadě Nový Svět a Bažantnice. Investor

Severomoravské vodovody a kanalizace. ( Na opravy vodovodu, kanalizace a místní

komunikace, které bylo nutno provést následkem poškození důlní činnosti Dolu Darkov

v uvedených osadách, přispěl tento podnik 2,5 milióny Kč v  roce 1997. Již i v  roce 1996

zmíněný těžební podnik přispěl pro tyto účely částkou 300 000 Kč. Tato částka byla

proinvestována na plynofikaci v osadě Zadky.       Dokumentace – tisk 36.

V roce 1997 byla ukončena poslední etapa kabelových rozvodů akciové společnosti

Telecom, telekomunikačního obvodu Karviná, v  části osady Paseky a Pardubice

v Albrechticích. Ke 31.8.1997 bylo v  evidenci 101 žádostí na telefonní přípojky v  uvedené

části obce. Na 34 žádostí byly již vydány k  uvedenému datu realizační příkazy a dalším 50-ti

žadatelům bylo zasláno avízo k  aktualizaci zapojení telefonu. U žadatelů, převážně z  ulice

Chotěbuzská, byla prověřována možnost optimálního napojení vrchním vedením.

      Dokumentace – tisk 36.

Obecní zastupitelstvo schválilo na zasedání 23.9.1997  prodej části hasičské zbrojnice

číslo popisné 614, nacházející se na Obecní ulici. Obecní rada v  předstihu pověřila sdružení

Rozvoj, aby zpracovalo podklady k  veřejné soutěži k  odprodeji části hasičské zbrojnice pro

podnikatelské účely. Výzva pak byla rozeslána pěti zájemcům. Na nabídku však nikdo

nereflektoval. Obecní rada proto pozměnila podmínky soutěže a na tyto se pak přihlásila

pouze firma Hans-Mode s  ručením omezeným a to za cenu 1 900 000 Kč, se splatností do 3

let. Ještě další podmínky prodeje byly obsaženy v kupní smlouvě.       Dokumentace – tisk 51.
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K prodávané části hasičské zbrojnice se vázala zastavěná plocha parcelní číslo 63/2 o

výměře 187 m² a ostatní plocha, parcelní číslo 64/2 o výměře 127 m², obě na katastru

Albrechtic, včetně inženýrských sítí v rozsahu dle znaleckého posudku.

    Dokumentace – tisk 271.

Obecní zastupitelstvo dále schválilo bezúročné půjčky ze sociálního fondu obce

pracovnicím zdejšího obecního úřadu a to, paní Halině Chudaničové ve výši 5 000 Kč, paní

Marcele Mlčochové a paní Halině Plachtové po 10 000 Kč, vesměs na zakoupení bytových

zařízení.

Na tomto zasedání byla rovněž schválena změna kritéria na získání pronájmu obecních

garáží u nového bytového domu na pozemku, parcelní číslo 200/2 v katastru obce, takto:

1/ Žadatel si na aukci, obálkovou metodou, předplatí nájemné dopředu.

2/ O výši nájemného za rok rozhodovala obecní rada. V  roce 1997 činila 400 Kč za m² na 1

rok.

Obecní zastupitelstvo schválilo 25.11.1997  také odkoupení pozemku pod účelovou

komunikací od vlastníků Engelberta a Alžběty Szymszových, k  čemuž se obec Albrechtice

zavázala po dokončení stavby odkanalizování levého svahu Těrlické přehrady. Dle

geometrického plánu katastrálního území Dolního Těrlicka 346 – 838/97 a katastrálního

území Albrechtic 793 – 837/97, vyhotoveného 4.6.1997 a dle znaleckého posudku, se jednalo

o nově vzniklý pozemek, parcelní číslo 2913/3- zahrada o celkové  výměře 753 m². Cena,

stanovená znaleckým posudkem, činila 14 910 Kč.     Dokumentace – tisk 272.

Obec Albrechtice nabízela v  roce 1997 k  odprodeji nepotřebné věci z  obecního

majetku. Jednalo se o 2 plynové sporáky, značky Chepos, včetně 2 kusů propanbutanových

lahví (30 kg) za minimální cenu 1 500 Kč za kus a o ledničku, značky Calex, 800 l, za

minimální cenu 2 000 Kč.       Dokumentace – tisk 36.

Územní plán Obce Albrechtice a problémy s jeho řešením

      Dokumentace – tisk 36.

V současné době probíhala jednání, spojená s  řešením Územního plánu obce do roku

2015. Poněvadž se vyskytovaly námitky, hlavně vůči územní rezervě pro rychlostní

komunikaci H 11 A, která se dotýkala i území obce Albrechtice, vznesl starosta obce dotaz na

Odbor územního plánování v  Havířově (2.7.1997), zda by bylo možno schválit tento územní

plán bez územní rezervy pro zmíněnou komunikaci. K  této záležitosti došlo následující
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stanovisko: Projednávání územně plánovací dokumentace  je upraveno paragrafem 21

stavebního zákona, v  němž je stanovena jednoznačná podmínka dohody návrhu územního

plánu s dotčenými orgány státní správy. Následně projednání konceptu upravuje paragraf 25 a

26 vyhlášky 84/1976 Sb., dle nichž je nutno koncept řešení projednat s  orgány obcí, jichž se

řešení týká, s dotčenými orgány státní správy a s veřejností.

Koncept řešení byl zpracován v souladu se závěry z průzkumu a rozborů dle územních

a hospodářských zásad. Vedení trasy rychlostí komunikace H 11 A bylo požadováno řešit

variantně, což bylo dodrženo. Pro nesouhlas obce s  ponecháním územní rezervy pro tuto

komunikaci bylo svoláno zvláštní jednání se všemi zainteresovanými k  objasnění problému a

dosažení dohody.

Po projednání konceptu pořizovatel formuloval Souborné stanovisko v  souladu

s názory dotčených orgánů státní správy, ve kterém je pokyn k  respektování územní rezervy,

pro již zmíněnou rychlostní komunikaci     H 11 A v  jedné z  navržených variant. Tato

komunikace je totiž součástí dopravního skeletu regionálního charakteru a navazuje na

územní plány sousedních obcí. Není proto možné vypustit zcela na katastru jedné obce bez

návaznosti tuto trasu.

Dochází zde tedy ke střetu zájmů a není vyloučeno, že zastupitelé obce neschválí

Souborné stanovisko pro vymezení územní rezervy pro tuto komunikaci. V  takovémto

případě se naskýtá jediné řešení, přerušit práce na vypracovávání Územního plánu Obce

Albrechtic do doby, než Ministerstvo pro místní rozvoj, regionální pracoviště Ostrava a

Ředitelství silnic a dálnic v  Brně, vyřeší otázku vedení zmíněné rasy, při čemž časový

horizont přerušení prací na tomto Územním plánu by nebyl zcela konkrétní.

Odbor územního rozvoje Úřadu města Havířova v  té souvislosti požádal příslušný

referát Okresního úřadu Karviná a ministerstvo pro místní rozvoj České republiky, regionální

pracoviště v Ostravě o jejich stanovisko, které znělo: V případě pozastavení prací na územním

plánu do doby schválení změn na vedení trasy ve vládě, by se jednalo o dlouhodobou

záležitost a rozvoj obce by byl bez tohoto nového plánu na dlouhou dobu zabrzděn. Došlo by i

ke zmaření finančních prostředků na stávajícím, rozpracovaném Územním plánu, poněvadž

dosud zjištěné podklady, by v  případném obnovení prací na Územním plánu, obce, přestaly

být aktuální.

Ve vyjádření k  této záležitosti referátu regionálního rozvoje, Okresního úřadu Karviná

se vyskytovalo i memento, že v  případě neschválení Souborného stanoviska a přerušení prací

na vypracování uvedeného plánu se obec vystavuje nebezpečí minimálního úspěchu  při

předkládání programů na získání finančních dotací z  různých fondů na zkvalitnění řízení a
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infrastruktury obce! Kopie dopisu je založena v  dokumentaci – tisk 273. Tamtéž, na druhé

straně, je kopie dopisu vedoucího Regionálního pracoviště Ministerstva místního rozvoje

České republiky v Ostravě.

Obecní zastupitelstvo na svém zasedání 23.9.1997  při schvalování souborného

stanoviska ke konceptu územního plánu obce hlasovalo následovně: S  vedením rychlostní

komunikace přes osadu Pacalůvku souhlasilo 5, proti bylo 5 a zdrželi se 3 ze 13 přítomných

poslanců. Návrh tudíž neprošel. Naproti tomu byl přijat návrh číslo 2 s  tím, aby byly změněny

územní a hospodářské zásady pro zpracování Územního plánu Obce Albrechtice v  rozsahu,

uvedeném v souborném stanovisku. Byla schválena alternativa číslo 2. 

          Dokumentace – tisk 39 – 41.

Odbor územního rozvoje Úřadu města Havířova zahájil přípravné práce na pořízení

nového Územního plánu Obce Albrechtice po úvodních upřesňujících jednáních v  květnu

roku 1995. Dle nabídky na veřejnou zakázku ze dne 25.5.1995 bylo zadáno Urbanistickému

středisku Ostrava, s  ručením omezeným, zpracování Územního plánu Obce Albrechtice. V  1.

fázi byly vyhodnoceny přípravné práce a v srpnu 1995 předány zpracovateli, jako podklad pro

vypracování průzkumů a rozborů, včetně návrhů územních a hospodářských zásad. Ve 2. fázi

byl od 21.2.1996 do 21.3.1996 návrh projednán, načež pak Odbor územního rozvoje Úřadu

města Havířova  zformuloval Územní a hospodářské zásady pro zpracování Územního plánu

Albrechtic, které pak byly schváleny na mimořádném zasedání Zastupitelstva Albrechtic dne

20.6.1996.

Dle zadání, zformulovaném v územních a hospodářských zásadách, byl Urbanistickým

střediskem Ostrava zpracován koncept řešení předmětného Územního plánu, který pak byl

veřejně projednán v  souladu se zákonitými nařízeními ve dnech 16.12.1996 až 17.1.1997.

Oznámení o zahájení projednávání bylo rozesláno dotčeným orgánům státní správy, fyzickým

a právnickým osobám, bylo vyvěšeno na úřední desce obecního úřadu a oznámeno rovněž

v místním tisku dne 20.12.1996. Dne 23.1.1997 se uskutečnilo veřejné projednávání tohoto

konceptu za účasti 20 občanů. Dne 5.5.1997 se projednávaly některé připomínky ke konceptu

na jednání, svolaném Odborem územního rozvoje Úřadu města Havířova, jehož se zúčastnilo

celkem 12 zaregistrovaných stran. V  průběhu celého jednání bylo podáno celkem 53

stanovisek k  tomuto konceptu. S  ohledem na citlivost problematiky byla všechna stanoviska

hodnocena a zvažována jejich možnost zapracování do souborného stanoviska přesto, že

některá nebyla podána ve lhůtě.
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V elaborátu byl kladen důraz zejména na:

- vytvoření podmínek pro budoucí prosperitu obce se zaměřením na rozvoj  

  místního podnikání, jakož i navržením ploch pro novou obytnou zástavbu,

- v zájmu ochrany zemědělského půdního fondu (i z ekonomických důvodů)   

  využívat pro novou výstavbu především proluky v současné zástavbě,

- respektování kulturních a přírodních hodnot území,

- v návrhu nových funkčních ploch vycházet z navrženého funkčního 

  zónování území, 

- věnovat pozornost snaze o zlepšení životního prostředí, včetně možností   

  každodenní rekreace obyvatel,

- stanovení jasných pravidel, určujících možnosti rozvoje rozptýlené 

  zástavby.

Nová zástavba i záměry byly soustřeďovány do centrální části obce. Jednalo se hlavně

o rodinné domky, které by se měly objevit v  prolukách současné zástavby, ale i na nových

lokalitách na ulici Luční , Bělehradská, Písečná a v  Rakovci. Východním směrem z  centra

obce vybíhá navržená zástavba podél ulice Školní. Další rozsáhlou lokalitou pro novou

zástavbu byla oblast Zámostí a Pacalůvky a na jižní straně Pasecké ulice.

Pro vícepodlažní (maximálně 4 patrovou) obytnou výstavbu byla vymezena lokalita U

sídliště, navazující na stávající zástavbu západním směrem.

Rozvoj rozptýlené zástavby byl limitován možností napojení na vodovodní řád nebo

zajištění vyhovujícího zdroje pitné vody, likvidaci odpadních vod (napojení na kanalizační řád

nebo domovní čističky), zřízení ekologického způsobu vytápění.

K rozvoji občanské vybavenosti bylo možno využít objekt bývalé mateřské školy

v Rakovci, nákupního střediska – současný velkoobchod firmy ETA. Nová plocha pro

občanskou vybavenost byla navržena na jižním okraji centrální části obce. Počítalo se i

s přístavbou Domu s  pečovatelskou službou a s  realizací střešních nadstaveb, zejména na

obecních objektech občanské vybavenosti s plochými střechami.

Počítalo se rozšířit stávající hřbitovy v obci.

Pro rozvoj sportovního zařízení bylo vymezeno území, navazující na současný areál

fotbalového hřiště.

Pro rozvoj činností, které mohou být zdrojem negativních vlivů na okolí, byly

vymezeny plochy na Pawlasovce, u stávající trafostanice a v  neužívané části areálu Správy

údržby silnic v osadě Rakovec a na nové ploše jihozápadně od tohoto zařízení.
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Plochy, určené k zemědělským účelům, byly ponechány beze změny s výjimkou území

na Pawlasovce, které bylo určeno pro podnikatelské aktivity. K  těmto účelům byly ještě

navrhovány další plochy na jižním okraji centrální části obce, plocha na Pacalůvce a objekt

bývalé mateřské školy v Rakovci.

Ke zlepšení možností každodenní rekreace obyvatel bylo navrženo výrazné rozšíření

ploch veřejné zeleně. Nový park byl navržen do prostoru křižovatky Hlavní a Školní ulice

s přechodem do přírodně krajinářského parku  v  údolní nivě Stonávky. Menší plocha zeleně

s dětskými hřišti byla navržena do oblasti nové bytové zástavby v Lokalitě Luční ulice.

K řešení územního systému ekologické stability bylo navrhováno zalesnění v  oblasti

Pacalůvky, Rakovce, na Důlském a v údolní nivě Stonávky.

Pro rozvoj rekreačních zařízení nebyly navrhovány nové plochy. Výstavba rekreačních

domků je možná dle stanovených regulačních podmínek.

K řešení dopravy byla navržena územní rezerva pro trasu rychlostní komunikace H 11

A a dílčí směrové úpravy nevyhovujících úseků silnic III/4749 a III/4743 , jakož i některých

dalších komunikací.

K významnějším plošným záměrům, týkajících se technického vybavení, byla

vymezena rezerva pro výstavbu vodojemu a malých čističek odpadních vod v  osadách Nový

Svět a Paseky. Významným záměrem z  vodohospodářského hlediska byl návrh obnovy

rybníků na Důlském.

Důvod zpracování nového Územního plánu obce spočíval v  tom, že dřívější schválený

plán, vypracovaný Stavoprojektem v  Ostravě v  roce 1987 a schválený zastupitelstvem obce

v roce 1988, již ve většině aspektů nevyhovoval potřebám obce (nebylo již dost ploch pro

novou výstavbu, nedostávalo se regulativů pro zřízení výstavby ve volné krajině, scházely

další limity pro rozvoj podnikání v  obytné zóně a jiné), neodpovídal již ani novým

legislativním požadavkům (scházelo například zpracování územního systému ekologické

stability, vymezení veřejně prospěšných staveb a jiné), změnila se i řada vstupních údajů –

privatizace zařízení občanské vybavenosti a výrobních zařízení a jiné.

Stavební úřad nutně potřeboval mít k  dispozici jasně stanovené zásady a regulativy

uspořádání území, aby se mohl řídit v  rozhodovacím procesu, proto bylo rozhodnuto o

zpracování nového Územního plánu obce.

Při zpracování nového plánu bylo nutno respektovat:

- Územní plán velkého územního celku Ostravské sídelní aglomerace,

  zpracovaný Terplanem Praha a schválený vládou České republiky v roce 1994,

55



- změnu podmínek ochrany ložiska černého uhlí v  chráněném  ložiskovém  

  území části Hornoslezské pánve,

- Generel územního systému ekologické stability pro katastr Albrechtic,

  schválený v roce 1994,

- mapy ložiskové ochrany z roku 1993,

- poddolovaná území,

- registr sesuvů a jiných nebezpečných svahových deformací,

- zadání stavby „ Albrechtice – vodojem a vodovod, Voding Hranice 

  1992,“ 

- zadání odkanalizování Pacalůvky, z roku 1991,

- zadání odkanalizování Zámostí, z roku 1991,

- studii odkanalizování Zámostí, z roku 1991,

- konzultace na oddělení Severomoravských vodovodů a kanalizací.

Orientačně bylo možno využít Územní plán sídelního útvaru Albrechtice, vypracovaný

Stavorojektem Ostrava v roce 1998,

- koncepci územního rozvoje obce, zpracovanou Ekoservisem Karviná v roce 1992 a 

- posouzení územně plánovací dokumentace obce, které vypracovalo 

  Urbanististické středisko  Ostrava v roce 1992.

Širší vztahy.

Při zpracování Územního plánu obce bylo nutno brát zřetel na vazby řešeného území

na okolí, zvláště na nadřazenou telekomunikační síť a soustavy inženýrských sítí. Rámcově

bylo nutno brát zřetel na vazby se širším okolím, vyplývající z  dojížďky za prací, za

občanskou vybaveností i za rekreací.

Počítalo se návrhovým obdobím tohoto plánu do roku 2 015, pochopitelně orientačně.

Ve skutečnosti bude hodně záležet na tom, jak dlouho bude plán aktuální v potřebách obce.

Vývoj počtu obyvatel a zaměstnanosti od roku 1869:

Rok: 1869   1900   1930   1950   1961   1970   1980   1991   1995

Počet osob: 1015   1155   1641   1602   2184   2559   3616   3904   4043
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Počet obyvatel v obci dlouhodobě stoupal, což v  této velikostní skupině byla pozitivní

skutečnost. Podmínky pro růst počtu obyvatel v  obci byly příznivé. Atraktivita bydlení byla

vysoká.

Rozhodující podmínkou dalšího rozvoje obce byla a bude situace v  nabídce

pracovních míst nejen v  obci, ale i v  blízkém okolí. Počítalo se s  mírným nárůstem počtu

obyvatel v  obci, který se urychlí s  rozvojem bytové výstavby po roce 2000. Počítalo se, že

v roce 2 010 bude v Albrechticích cca 4 200 trvale bydlících osob.

Potřeba nových bytů.

V řešeném území bylo v roce 1991 celkem 1221 trvale obydlených a 70 neobydlených

bytů. Většina bytů byla v rodinných domech, celkem 732, což bylo 60 % z celkového počtu.

Hlavní úkoly Územního plánu:

A/ V bytové výstavbě – vymezit plochy pro výstavbu nových bytů s  

     dostatečnou územní rezervou,

-   výstavbu zaměřit hlavně na rodinné domky a na bytové domy, nejvýše 4 podlažní,

-   určit závazné regulační zásady ( intenzitu zástavby ) a pořadí lokalit,

-   využít nejprve zástavbu proluk v zastavěném území obce,

- další zástavbu orientovat na západní okraj obce, do prostoru mezi  Rakovcem a

Bělehradskou ulicí, na jihovýchodní okraj Pacalůvky a do proluk Na Zámostí,

-   posoudit lokalitu Paseky, jako výhledovou plochu pro bydlení,

-   novou zástavbu situovat do lokalit, kde není překročena hladina hluku ze    železničního

provozu,

-   zpracovatel ve spolupráci s  obecním úřadem prověří nutnost provádění geologických

průzkumů v  plochách, určených pro výstavbu, s  přihlédnutím k  již provedeným průzkumům

při realizaci staveb,

-  prověřit možnosti a stanovit podmínky s určením pro novou rozptýlenou 

zástavbu v obci,

-  stanovit jednoznačné podmínky pro přístavby, nástavby, rekonstrukce u objektů

v rozptýlené zástavbě, stanovit regulační podmínky – podlažnost, vazbu na velikost

stavebního pozemku, likvidaci splaškových vod a jiné,

-  stanovit v rozptýlené zástavbě podmínky oplocování pozemků,

57



-  vymezit lokality pro bydlení a pro bydlení s  možnostmi drobného     podnikání,

neumísťovat do obytných zón podnikatelské aktivity, které by    svým provozem obtěžovaly

obytnou zástavbu.

B/ V občanské vybavenosti – prověřit, zda budou odpovídat potřebám   stávajícího zařízení

pro školství, zdravotnictví, sociální péči, správu a řízení obce. V  případě nutnosti navrhnout

způsob jejich doplnění,

-  posoudit kapacity kulturních a sportovních zařízení a v  případě potřeby navrhnout umístění

nových zařízení,

-  stanovit zásady k  lokalizaci nových druhů občanské vybavenosti, včetně  omezujících

opatření (intenzita dopravy, negativní vlivy na okolí a jiné),

-   navrhnout územní rezervu pro rozšíření hřbitova, zejména u evangelického kostela, včetně

pro zřízení parkoviště tamtéž,

C/ V ekonomické základně – prověřit záměry zemědělské velkovýroby firmy Slezské agrární

společnosti, farmy Stonava, střediska Červenky 

a pana Nevřely, 

-   vymezit plochy pro rozvoj podnikatelských aktivit,

-   stanovit podmínky pro rozvoj řemesel a živností v zastavěném území 

obce,

- aktualizovat rozsah.

D/ V kapitole rekreace a zeleně – posoudit  možnosti každodenní rekreace místních obyvatel,

v případě potřeby navrhnout rozšíření,

- chránit a případně rozšířit stávající plochy veřejné zeleně,

- zvážit možnosti výstavby zařízení individuální rekreace nebo cestovního ruchu, vytipovat

vhodné lokality,

- v údolní nivě Stonávky počítat se záměrem zřízení parku,

- při regeneraci porostu používat dřeviny s malou tvorbou pylu,

- nepovolovat nové zahrádkářské osady a zakázat v  nich chov drobného zvířectva. 

E/ U dopravy – prověřit a posoudit možnost alternativního vedení rychlostního tahu H 11 A,

včetně napojení H 11A na Albrechtice, v  návaznosti na Generální dopravní plán Havířova a
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s ohledem na stanovisko Povodí Odry a řešit ho tak, aby byl zásah co nejcitlivější k  životnímu

prostředí,

- odstranit všechna dopravně závadná místa na státních silnicích,

- navrhnout rozšíření místních komunikací Na Zámostí, včetně Pardubické a Nádražní ulice,

- prověřit možnosti zlepšení dopravní obsluhy hromadnou dopravou ve východní části obce,

- stanovit hluková pásma komunikací a dle sčítání dopravy v  roce 1995 určit, u objektů

s překročenou hladinou hluku, zásady jejich ochrany, 

- navrhnout řešení statické dopravy v  lokalitách, kde se projevují její nedostatky a v  plochách

nové zástavby,

- zabezpečit zpřístupnění nových rozvojových ploch s  přihlédnutím k přístupům ploch dalšího

možného vývoje,

 - respektovat dokumentaci nadřazeného velkého územního celku Ostravské aglomerace,

- navrhnout trasy cyklistické dopravy s  přihlédnutím k  Územnímu generelu cykloturistiky

regionu Severní Moravy a Slezska,

- pokládat železniční trať Český Těšín – Ostrava Kunčice, včetně železniční stanice

Albrechtice za stabilizovaný prvek,

- prověřit dřívější požadavek Dolu Československé mládeže na rozšíření vlečky Českých

drah,

- prověřit možnost zpřístupnění lokality Pacalůvka, určené pro výstavbu a navrhnout případné

alternativní řešení, 

- navrhnout řešení chodníku podél okresní silnice v  části od nového sídliště po křižovatku

s přehradní ulicí,

- navrhnout vhodnou plochu pro umístění řadových garáží, 

- prověřit možnost zřízení podchodu pro pěší pod kolejemi u nádraží.

F/ Zásobování pitnou vodou – počítá se s  provedením výpočtu potřeby pitné vody

s přihlédnutím k  demografické prognóze počtu obyvatel, občanské vybavenosti, plánované

zemědělské a průmyslové činnosti, s  ohledem na současný trend snižování její spotřeby. Dle

výsledků výpočtů bude nutno provést bilanci zdrojů pitné vody, posoudit kapacitu a tlakové

poměry ve stávající vodovodní síti a navrhnout rozvody vody pro novou, případně i stávající

zástavbu,

- trasy vodovodních přiváděčů budou respektovány,

- z  hydraulického propočtu sítě vyplyne nutnost samostatného tlakového pásma vodovodu

Zámostí,
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- bude prověřena možnost zařazení studen zvláštního významu za zdroje pitné vody,

- územní rezerva pro zemní vodojem bude ponechána u stávajícího vodojemu na Pacalůvce.

G/ Likvidace odpadních vod – dle nároků na pitnou vodu bude stanovena produkce

splaškových odpadních vod od obyvatelstva, z  objektů občanské vybavenosti. Produkce a

znečištění vod od ostatních producentů se započtou dle dodaných dokladů,

- bude nutno realizovat stokovou síť na pravobřežní straně Stonávky – Na Zámostí,

- bude nutno posoudit stávající způsob likvidace odpadních vod, zda stávající čistička

kapacitně vyhoví i po napojení přípojek z Pacalůvky 

a další předpokládané zástavby,

- likvidace odpadních vod ze sídliště Nový Svět bude řešena v  souvislosti se zpracovaným

plánem Stonavy, 

- bude navržena rekonstrukce stávající jednotné kanalizační sítě, která má špatný technický

stav,  

- bude využita projektová dokumentace odkanalizování obce Na Zámostí, 

- bude dokreslena trasa kanalizace dle skutečného stavu v  osadě Pacalůvka,která je po

kolaudaci v řízení,

- bude navržen vhodný způsob odvádění dešťových vod a posouzen stávající stav a ze

zjištěných skutečností budou navržena opatření.

H/ Odtokové poměry – Územní plán převezme, případně posoudí záměry na úpravu vodních

toků. Další úpravy budou navrženy, jen pokud bude jejich nutnost vyvolána urbanistickým, či

dopravním řešením, 

- bude posouzena možnost vybudování systému povrchových příkopů a obnovy původního

mlýnského náhonu Mlýnky,

- v návrhu nebudou vodní toky zatrubňovány, důraz bude kladen na běžnou údržbu  a čištění

koryt, na zlepšení jakosti vody a na celkovou revitalizaci toků a úpravu odtokových poměrů

v povodí,

- Územní plán bude respektovat Studii řeky Stonávky, 1994, vypracovanou Technoprojektem

Ostrava.

CH/ Zásobování elektřinou v  návaznosti na urbanistickou koncepci bude nutno stanovit

pravděpodobný vývoj elektrického příkonu v  navrhovaném období, s  přihlédnutím k  rozvoji

elektrického vytápění pro 10 – 15 % bytů,
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- při sestavování bilance elektrického příkonu se bude vycházet z  Pravidel pro elektrizační

soustavu číslo 2. – ze zásad navrhování distribučních sítí vysokého a nízkého napětí,

- dle bilance elektrického příkonu bude navržena koncepce rozvoje, případně rekonstrukce

sítě vysokého napětí – 22 kV a dle potřeby transformačního výkonu určit rozmístění nových

trafostanic s využitím zpracované projektové dokumentace,

- pro zajištění kvalitní dodávky elektřiny budou stanoveny zásady návrhu sítě nízkého napětí,

případně její rekonstrukce v místech s nevyhovujícími průřezy,

- vytápění elektřinou ponechat v  rozsahu maximálně do 10 % tam, kde nebude možno

z technických, či ekonomických důvodů realizovat plošnou plynofikaci,

- je nutno počítat i s novými trafostanicemi pro uvažované podnikatelské činnosti,

- bude vymezeno ochranné pásmo nového vedení 22 kV,

- v  grafické části prověřit trasy vedení vysokého napětí z  rozvodny přes část Zadky, které

zřejmě nesouhlasí se skutečností v terénu

- bude prověřena možnost zařazení záměru Severomoravských elektráren k  výstavbě nového

dvojitého vedení 110 kV katastrem Albrechtic, 

- prověřit dostatečnost zatížení lokalit – střediska Pawlasová, Pod Smolkovcem, sportovního

areálu, včetně rozšíření parku a hřbitova – z  hlediska příkonu elektrické energie ze stávajících

zdrojů a v případě nedostatečnosti navrhnout umístění nových trafostanic v těchto lokalitách.

I/ zásobování plynem – v  souvislosti s  urbanistickou koncepcí a uvažovanou plynofikací

tepelných zdrojů stanovit bilanci potřeby plynu,

- k  vytápění zemním plynem navazovat 80 % bytů, veškerou vybavenost a podnikatelské

aktivity,

- rozvoj plynofikace v obci orientovat na středotlaký rozvod plynu,

- k zajištění uvažovaného rozvoje plynofikace navrhnout potřebná plynárenská zařízení,

- pro rekonstrukci vysokotlakého plynovodu Suchá – Albrechtice navrhnout trasu mimo

území soustředěné zástavby,

- doplnit návrh o plynofikaci části osady Zadky a Paseky, jakož i Stonavskou ulici,

- pokračovat až do rozsahu 90 % objemu bilancovaných potřeb pro  otop plynem u rodinných

domků.

 

J/ Zásobování teplem – tuto problematiku v  nové zástavbě řešit lokálním vytápěním

rodinných domků a samostatnými kotelnami v  objektech občanské vybavenosti a

podnikatelské sféry,
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- v  palivo-energetické bilanci tepelných zdrojů preferovat využití zemního plynu

s doplňkovou funkcí elektřiny,

- realizovat rekonstrukci kotelny K1 na sídlišti Ostravsko-karvinských dolů o výkonu 3,66

MW na zemní plyn (dosud na hnědé uhlí), jakož i dalších menších kotelen, zabezpečujících

otop v objektech vybavenosti a podnikatelské aktivity,

- prověřit možnost zřízení kogeneračních jednotek u zdrojů tepla nad 

1,0 MW tepelného výkonu.

K/ Spoje – pro zajištění 100 % telefonizace bytů, včetně rezervy pro podnikatelskou sféru a

vybavenost dokončit celkovou rekonstrukci účastnické přípojné sítě.

L/ Životní prostředí – ke zlepšení čistoty ovzduší v  obci navrhnout maximální využití

zemního plynu a elektřiny a omezit nebo likvidovat místní zdroje znečištění, 

- navrhnout opatření na ochranu čistoty vod,

- řešit problematiku likvidace tuhého komunálního odpadu,

- navrhnout pásma hygienické ochrany kolem provozů a zařízení, které svou činností obtěžují

okolí,

- pro provozy zemědělské výroby Bělehrad navrhnout opatření, která by umožnila snížení

rozsahu pásma hygienické ochrany, zasahující do obytné zóny a aktualizovat rozsah tohoto

pásma s ohledem na změnu hospodaření,

- navrhnout vymístění provozů, obtěžujících zónu do nových lokalit,

- ve spolupráci s  hygienickou stanicí zkontrolovat hlukovou zátěž ze železniční dopravy

v lokalitě Rakovec,

- ověřit vymezení dobývacích prostorů a důlních vlivů,

- v Územním plánu nebude uvažováno o vymístění firem Bernatík a Lamifrank ze stávajících

objektů, budou stanoveny podmínky, za nichž bude možno umístit podnikatelské aktivity do

obytné zóny.

M/ Ochrany kulturních a přírodních hodnot území – v  návrhu využití území bude zajištěna

ochrana památkových objektů, zapsaných v  seznamu kulturních památek, objektů lidové

architektury i ostatních dokladů lidového stavitelství (kříže, kapličky a jiné),

- respektována budou všechna území a významné krajinné prvky chráněné dle zákona číslo

114/92 Sbírky, 

- respektována bude rovněž veškerá vzrostlá zeleň, rostoucí mimo les,
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- do plánu bude zahrnut i návrh místního územního systému ekologické stability,

- v  návrhu nových ploch bude přihlíženo k  požadavkům na ochranu zemědělského půdního

fondu  a lesů,

- budou doplněna a upřesněna sesuvná území,

- dle nového zákona o lesích budou stanoveny funkce lesních porostů,

- ve výkresové části plánu bude doplněna evidovaná zeleň na nelesní půdě (ve spolupráci

s obcí),  

- lokální biokoridor v  areálu Správy a údržby silnic bude v  Návrhu plánu řešen dle „severní

varianty“.

N/ Stanovení priorit k realizaci – bude doporučena časová posloupnost navržených záměrů,

- budou stanoveny i podmiňující investice k realizaci konkrétních záměrů.

O/ Ostatní požadavky – budou vymezeny veřejně prospěšné stavby dle paragrafu 108,

odstavce 3, zákona číslo 50/1976 Sbírky, ve znění pozdějších předpisů,

- bude posouzena možnost zařazení příjezdu ke 4 rodinným domkům v  osadě Pacalůvce

(popisná čísla 711 až 713 a 727) do veřejně prospěšných staveb,

- mezi veřejně prospěšné stavby budou zahrnuty vodovody a kanalizace, zařízení občanské

vybavenosti pro školství, zdravotnictví, sociální péči, správu a řízení obce, kulturní zařízení,

sportovní zařízení, rozšíření hřbitovů, výsadbu ochranné zeleně kolem výrobních areálů,

úpravu a rozšíření ploch veřejné zeleně, rychlostní komunikaci H 11 A, řešení dopravně

závadných míst na státních silnicích, rozšíření místních komunikací  (Na Zámostí, na ulici

Pardubické a Nádražní), veřejné stavby technické infrastruktury a komunikace nezbytné pro

rozvoj nově navržených ploch, zejména obytných, jakož i chodník podél okresní komunikace

od nového sídliště po křižovatku s místní komunikací – Přehradní ulicí, 

- do veřejně prospěšných staveb nebude zařazena výstavba hromadných garáží na Novém

Světě a na parcelách číslo 637 a 655,

- na 22 straně Návrhu územního plánu je uvedeno, že bude vyřazena veřejně prospěšná stavba

silnice H 11 A.

P/ Ochranná pásma – bude respektováno ochranné pásmo dráhy,

- ochranná pásma podél toků,

- ochranná a bezpečnostní pásma plynovodních sítí,
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- jakož i všechna stávající i navrhovaná ochranná pásma (budou i vyznačena ve výkresových

přílohách),

- v regulativech bude zakotvena podmínka, že zástavba bude povolována minimálně 6 m od

břehových čar vodních toků,  

- v oblasti, vymezené na severu hranicí katastrálního území Albrechtic, a na jihu linií, vedoucí

rovnoběžně s  tratí Český Těšín – Ostrava Kunčice, ve vzdálenosti 300 m od tratě, bude

navržena v  souladu s  paragrafem 19 horního zákona jako oblast nevhodná pro výstavbu

nových objektů. V  takto vymezené ploše bude možno realizovat jen záchovnou údržbu

objektů s drobnými vnitřními úpravami ke zlepšení užívaní domů. Opravami však nesmí dojít

ke snížení odolnosti nosných konstrukcí objektů.

Při projednávání konceptu řešení Územního plánu obce bylo podáno celkem 53

připomínek od organizací, podniků, ale i od občanů.

Jednotlivé připomínky ke konceptu řešení Územního plánu Albrechtic:

1. Severomoravská energetika měla zájem o respektování stávajících elektrických

zařízení včetně ochranných pásem. Současně připomínala záměr výstavby dalšího

dvojitého vedení 110 kV přes obec. Připomínala taktéž případné rekonstrukce svých

stávajících zařízení. Vše bylo akceptováno.

2. Obvodní báňský úřad, Ostrava, žádal zohlednění podmínek, spojených s  případnými

změnami ochrany ložiska černého uhlí, které by se dotýkaly obce. Připomínka byla

přijata.

3. Severomoravská energetika, Rozvodný závod Ostrava, měla připomínku na

stanovení výpočtového stupně pro zatížení bytů v  souvislosti s  elektrizací, na což

bylo nutno pamatovat i při uvažovaném rozšiřování podnikatelské činnosti a dalších

aktivit. Připomínky byly akceptovány.

4. Severomoravské vodovody a kanalizace, Ostrava neměly ke konceptu připomínek.

5. Komise životního prostředí obecního úřadu upozorňovala, že umělá vodoteč Mlýnka

je levobřežní přítok Stonávky, nikoliv pravobřežní, jak je uvedeno v  konceptu.

Navrhovatel, po předchozí dohodě s  obecním úřadem neuvažoval o úpravách koryta
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této Mlýnky, jehož spádové poměry byly porušeny úpravami koryta při výstavbě

sídliště, což způsobovalo podmáčení přilehlých pozemků v  nivě Stonávky. Přesto

však při projednávání souborného stanoviska ke konceptu Územního plánu na

obecním úřadu dne 16.6.1997, byl stanoven požadavek ke zhodnocení možnosti

znovuotevření Mlýnky.

V mapové části konceptu nebyl pojmenován vyhlášený krajinný prvek

„ Meandry řeky Stonávky“ a chráněná lokalita Těšíňanky v  jižní části obce, což bylo

akceptováno. Scházelo tam i vyznačení evidované zeleně na nelesní půdě, jakož i

státem chráněných stromů, což bylo rovněž přijato.

Členové této komise nesouhlasili s  vedením trasy H 11 A územím obce,

navrhovali, vzhledem k ochraně ještě poměrně zachovalého přírodního rázu jižní části

katastru obce, přiklonit se k  alternativě vedení trasy přes Horní Suchou a Stonavu.

Dalším důležitým argumentem proti vedení trasy jižní částí katastru obce bylo, že

měla vést uzavřeným údolím, kotlinou,kterou na jižní straně omezovalo těleso

přehradní hráze a na severní straně vysoký železniční násep. Při smogových situacích

by docházelo k  překračování, zamořování ovzduší celého centra obce. Stanovisko

navrhovatele konceptu je uvedeno u připomínky číslo 44.

Připomínka k  neúplnému označení osad v  mapové části konceptu nebyla po

konzultaci se Stavebním úřadem obecního úřadu přijata.

Nebyla rovněž navrhovatelem přijata připomínka stanovení nevhodnosti

plochých střech při nové zástavbě jako zcela nevhodných pro zdejší klimatické

poměry.Dle navrhovatele nejsou klimatické podmínky faktorem, bránícím jejich

využití.

Komise životního prostředí požadovala nepovolování umisťování liniových

staveb územími ekologické stability. Připomínka nebyla přijata proto, že vedení tras

těmito územími byla možná pouze ve výjimečných případech.

Nebyla rovněž přijata připomínka, aby byla zahrnuta povinnost péče majitelů

pozemků k jejich patřičnému využívání, protože tato záležitost nespadá do regulativů

územního rozvoje. Takové opatření spadalo do kompetence Stavebního úřadu obce.

Připomínka k  podpoře půdních vestaveb – střešních nadstaveb nebyla také

přijata proto, že nebyla součástí regulativů územního rozvoje.
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6. Připomínky obecního úřadu:

      Zahrnout parcelu číslo 97/4 na Jarní ulici mezi vhodné plochy pro

nízkopodlažní obytnou zástavbu. Připomínka byla přijata. 

     Připomínka k  přesnější definici veřejné komunikace byla odmítnuta proto, že

spadá do kompetence jiného správního úřadu.

     Jiná připomínka ke stanovení ekologicky šetrných paliv byla do pokynů

zahrnuta. Byla navržena dřevní hmota a biomasa. 

     Územní plán nepočítal se zřizováním nových zahrádkových osad.

V území nezastavěném – ve volné krajině byla otázka změn kultur řešena

zařazením mezi nepřípustné využití. Tamtéž bylo nepřípustné zřizování trvalého oplocení (v

zónách N – Z).

Na území obce není znám jiný záměr těžby, kromě vymezené těžby písku

v zóně odpovídající územnímu rozhodnutí, která vydal Stavební úřad místního obecního

úřadu.

Existoval zákaz zatrubňování vodních toků, vyplývající ze zásad ochrany

přírody. 

V zóně urbanizované zeleně byly specifikovány stavby, které bylo možno

připustit.

V návrhu regulativů byly blíže specifikovány možnosti umisťování drobných

zařízení občanské vybavenosti v  obytné zóně, nemajících negativní účinky na životní

prostředí.

Bylo upuštěno od dřívějšího návrhu přemístit firmu Bernatík a Lamifrank na

místo, kde by svým provozem neobtěžovaly obytnou zónu.  

Byla však stanovena podmínka, aby jejich provoz byl řešen tak, aby neobtěžoval okolí.

Z tohoto důvodu byly stanoveny podmínky pro podnikatelské aktivity umístěné v  bytové

zástavbě, týkající se hluku, dopravy a podobně.

Problém možnosti dělení pozemků v  zemědělské zóně byl podmíněn požadavkem, aby

ucelené obhospodařované pozemky byly co nejdéle zachovány pro zemědělskou výrobu.

Obecně totiž nebylo možno dělení pozemků zakázat, poněvadž záznamy do katastru

nemovitostí se řídí příslušnými předpisy a ustanoveními.

Bylo doporučeno doplnit zatřídění změny kultur z orné půdy na zahrady. 
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7. Připomínka komise pro rozvoj obce, která byla přijata se týkala výměny vodičů

elektřiny v  obci, v  místech, nedostatečně dimenzovaných pro současnou i

předpokládanou spotřebu elektřiny, zejména v osadě Zadky.

8. Paní Vanda Ochmanová, Albrechtice 661 vyslovila nesouhlas s  vedením rychlostní

komunikace H 11 A přes Albrechtice, doporučovala alternativu trasy přes Horní

Suchou a Stonavu. Vyjádření k tomuto stanovisku je zahrnuto v připomínce číslo 44.

9.  Paní Sieberová Jana, bydlící v  Havířově, dala nesouhlas k  vedení komunikace mezi

parcelami 1469/2 a 1469/8 a 1473 a 1474 s  tím, že přístup k  novým rodinným domkům

je možno řešit po stávající místní komunikaci, nebo po komunikaci na pozemcích

1469/16, 17 a 18. A také současný, stávající příjezd k  těmto 4 rodinným domkům

v osadě Pacalůvka je nyní po nevyhovující panelové vozovce, která byla zřízena v  době

jejich výstavby na přechodnou dobu, do doby výstavby nového příjezdu. Tuto stávající

komunikaci je nutno považovat za obslužnou, zřízenou na přechodnou dobu na cizím

pozemku. V  konceptu územního plánu je navrhována pouze její úprava. Tato

připomínka byla jako bezpředmětná zamítnuta.

10. Připomínka Ing. Andřeje Santariuse se týkala požadavku vedení příjezdu

k pozemkům parcelních čísel 1469/10, 1469/11, 1469/2 a 9 pouze po těchto pozemcích.

Připomínka byla akceptována. Jeho nesouhlas se zařazením příjezdové komunikace

k veřejně prospěšným stavbám nebyl přijat proto, že se jedná o obecně navrženou

komunikaci pro zajištění přístupu k nově plánované zástavbě v této části obce.

11. Nesouhlas pana Václava Bernatíka, majitele centrální výrobny na Hornické ulici

číslo 408 v  Albrechticích, k  přemístění této provozovny ze sídliště ven, byl přijat.

Uvedená záležitost byla řešena již pod číslem připomínky 6.  

12. Statní energetická inspekce z  Ostravy požadovala o pokračování v  rozšiřování

stávající plynofikace na zemní plyn v  rodinných domcích až do rozsahu 90 % objemu

bilancovaných potřeb (z dosavadních 56 %) pro účely otopu. Požadavek byl přijat.

Vytápění elektrickou energií ponechat v  rozsahu do 10 % tam, kde není možno

realizovat plynofikaci.
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Ponechat dosavadní rozsah centralizovaného zásobování teplem na sídlišti

Ostravsko-karvinských dolů z  kotelny 3,66 MW a tuto kotelnu v  dohledné době

rekonstruovat na zemní plyn. Také obě tyto výše uvedené připomínky byly přijaty,

stejně jako uvažování o přechodu na zemní plyn u menších kotelen občanské

vybavenosti a podnikatelské sféry.

Byla taktéž doporučena realizace instalace kogeneračních jednotek, zejména u

zdrojů tepla nad 1,0 MW.

13. České dráhy požadovaly, vzhledem k  tomu, že obcí prochází dvoukolejná

elektrifikovaná trať, aby s  ohledem na hlukové emise byla nová bytová výstavba

situována mimo ochranné pásmo dráhy, případně do míst, kde není překročena

dovolená hladina hluku, vznikající železničním provozem.

V souvislosti s  tím bylo zmírnění hluku navrhnuto vysázení ochranných clon

ze vzrostlé zeleně podél tělesa dráhy.

14. Povodí Odry mělo připomínku ke křížení nové komunikace H 11 A s  řekou

Stonávkou v  prostoru limnigrafické stanice. Vzhledem k  tomu, že plánovaná nová

silniční trasa má být přes údolí Stonávky vedena po přemostění, neměla by být

limnigrafická stanice ohrožena. Zásah do vodního toku bude minimální. Konkrétní

technické otázky budou řešeny při přípravě stavby.

Případná nápravná opatření na Stonávce budou prováděna v souladu se „ Studií

řeky Stonávky“.

Uvedená organizace rovněž požadovala, aby bylo zachováno ochranné pásmo

podél břehových hran vodních toků v  šířce 20 m, sloužící jako manipulační pruh při

údržbě koryta a břehových porostů. Sporná byla plocha, navržená k  rozšíření hřbitova

u starého kostela, kde se počítá jen s  10-ti metrovým ochranným pruhem. Bylo

konstatováno, že v  případě možnosti přístupu z  jiných stran, je možno tuto sníženou

šířku výjimečně akceptovat.

15. Je totožná s připomínkou číslo 24, proto viz dále.

16. Odbor životního prostředí Města Havířova požadoval respektování významných

krajinných prvků „ Těšíňanka“ a „ Meandry řeky Stonávky“ na katastru Albrechtic.
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Respektovat rovněž veškerá omezení, vyplývající z ochrany významných

krajinných prvků dle zákona, číslo 114/92 Sbírky, paragrafu 3, písmene b. a Územního

systému ekologické stability.

Bylo též požadováno, aby těžba ložisek uhlí pod nivou řeky Stonávky

respektovala ochranu této lokality, vzhledem ke zdejšímu výskytu zvlášť chráněných

druhů rostlin a živočichů. Autor Územního plánu upozorňoval, že tato otázka musí být

řešena v souladu s příslušnými ustanoveními horního zákona.

17. Ministerstvo životního prostředí České republiky , územní odbor pro Ostravskou

oblast v Ostravě, požadovalo doplnění textu, týkajícího se ložisek nerostných surovin

o konstatování, že celé řešené území se nachází v  chráněném ložiskovém území české

části Hornoslezské pánve.

V evidenci Geofondu České republiky bylo evidováno pouze 1 zde aktivní

sesuvné území, proto bylo požadováno, v  případě uvedení dalších takovýchto území,

vyznačení zdroje těchto informací.

18. Majitel parcely číslo 710/14 v  katastru Albrechtic, ing. František  Kielkowski,

nesouhlasil s návrhem k zastavění tohoto pozemku. Jeho námitka nebyla akceptována.

19. Severomoravská plynárenská akciová společnost, provozní oblast Karviná

požadovala, aby v  případě rozsáhlejší změny podmínek pro zásobování zemním

plynem, oproti schválenému Generelu plynofikace obce Albrechtice, byla tato

skutečnost akceptována dle platných směrnic.

Bylo taktéž zdůrazňováno respektování ochranných a bezpečnostních pásem

plynovodních sítí. Obě připomínky byly přijaty.

20. Správa a údržba silnic okresu Karviná požadovala projednání obou alternativ

ozelenění částí pozemků v její správě.

K dopravním řešením připomínek neměla.

Cyklistické plánované stezky požadovala zřizovat tak, aby nebyly součástí

komunikace, aby byly vedeny po málo frekventovaných silnicích II. a III. třídy, po

místních komunikacích  bez zřizování samostatných pruhů pro cyklisty, nebo po

samostatných stezkách pro pěší a cyklisty. Tyto požadavky byly přijaty.
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21. Miroslav a Zuzana Bockovi, Lesní ulice 105, Albrechtice, požadovali zařazení

části parcely číslo 1808/5 v  Albrechticích k  plochám, kde by byla možná výstavba

rodinných domků. Poněvadž uvedená plocha nebyla zařazena v  konceptu Územního

plánu pro zástavbu, bylo rozhodnuto tento požadavek prověřit. 

22. Připomínka Aurelie a Lubomíra Černochových na vykoupení nebo vyvlastnění

pozemků v  osadě Pacalůvka nebyla přijata, poněvadž nebylo možno považovat

soukromý zájem za zájem veřejný. Tato záležitost byla již akceptována v  připomínce

číslo 10.

23. Další připomínka manželů Černochových se týkala zřízení otočny na parcele číslo

1430, s  čímž tito nesouhlasili, poněvadž se jednalo o pozemek jejich syna, Zdeňka

Czyže. Umístění této otočny bylo konzultováno se zpracovatelem a nebylo námitek,

aby tato byla navržena na pozemku parcelní číslo 1425/1.

24. Ostravsko-karvinské doly (IMGE Ostrava) nahradily své původní vyjádření v  tom

smyslu, že v  severozápadní části obce, osadě Rakovci, nebude vyhlášena stavební

uzávěra, vzhledem k  minimálním vlivům z  poddolování Dolem Darkov, ale případné

stavby v  této lokalitě bude možno povolit výhradně podmíněně, s  uplatněním zásad

pro pořizování staveb na poddolovaném území.

Výše uvedená organizace rovněž požadovala, aby byla do Návrhu územního

plánu převzata hranice vlivů dobývaní ze studie Koexistence hornické činnosti a

života obcí Stonava, Albrechtice a Horní Suchá, která byla dokončena až v  průběhu

pořizování dokumentace Územního plánu Albrechtice.

25. Z  připomínek, uvedených pod tímto číslem, byla přijata myšlenka Ing. Pavla

Santariuse ke zřízení podchodu pro pěší pod kolejemi, u nádraží Českých drah

v Albrechticích.

A také aby byla povolena výstavba za určitých podmínek na území, kde byla

zamezena kvůli důlním vlivům. Jednalo se o oblast, vymezenou na severu hranicí

katastru obce a na jihu linií, vedenou 300 m jižněji, rovnoběžně s  tratí Český Těšín –

Ostrava.

Jiná připomínka s  týkala rozšíření evangelického hřbitova a zřízení parkoviště

u něho.
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Další připomínka Ing Zdislava Michejdy se týkala jeho nesouhlasu s  výstavbou

garáží na parcelách číslo 637 a 655, kde již za totalitního režimu bylo vystavěno 100

garáží. V souvislosti s tím bude prověřena možnost jiného využití uvedených parcel, a

garáže by se dále stavěly v jiné lokalitě.

26. Připomínka paní Marty Jurnostové ze Sluneční ulice 636 v  Albrechticích se týkala

jejího nesouhlasu s  vybudováním pozemní komunikace v  návaznosti na uvedenou

ulici. Připomínka nebyla přijata proto, že navrhovaná komunikace má sloužit zde nově

navržené zástavbě rodinných domků.

27. Paní Žofie Grabowská  z  Hlavní ulice 9 v  Albrechticích nesouhlasila se stavbou

chodníku k  lávce do školy přes její pozemek, parcely číslo 501 a 508. V  souvislosti

s tím bude prověřena jiná možnost vedení chodníku ke zmíněné lávce.

28. Okresní úřad Karviná, referát regionálního rozvoje, požadoval dodržení koridoru

pro předpokládanou trasu rychlostní komunikace H 11 A, neboť respektuje vazby na

nadřazenou komunikační síť, stejně jako návaznost na dopravní řešení již schválených

územních plánů sousedních obcí a měst.

Požadoval rovněž členění regulativů bydlení hromadného a individuálního

v rodinných domech s  jeho jednotlivými kategoriemi (bydlení individuální v  souvislé

zástavbě, rozptýlené zástavbě, případně i rodinné domky venkovského charakteru).

Byla taktéž požadována podmínka, týkající se připojení nově vzniklých

bytových jednotek na veřejnou kanalizaci, případně na domovní čističky odpadních

vod.   

Za součást regulativ neměla být uváděna podmínka výstavby příjezdu

k pozemku a napojení objektu na technickou infrastrukturu a neměla se uvádět ani

podmínka příjezdu po veřejné komunikaci.

29. Státní meliorační správa, pracoviště Karviná bez – připomínek.

30. Ing. Andrzej Santarius, Albrechtice 755, požadoval o uvádění skutečných údajů

v prvotních dokladech, které mají sloužit jako výchozí k  dalšímu postupu, například:

Zakreslení stávající panelové komunikace, sloužící jako příjezd ke čtyřem rodinným

domkům v osadě Pacalůvce, kterou vybudovala asi před 10 lety obec.
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Zakreslení pouze skutečné délky ulice Slunečná, která je v majetku obce.

Proč výstavba cesty k soukromým pozemkům má být řešena jako veřejný zájem?

31. Stavební úřad v Albrechticích požadoval návrh regulativů:

Navrhnout plochy na rozšíření obou hřbitovů.

Upřesnit pojmy – drobná výrobní zařízení a drobná živočišná výroba.

Do nově navrhovaného parku v  údolní nivě Stonávky nezahrnovat pozemek

parcelní číslo 144/1 před polskou školou, ponechat jako hřiště.

Opravit text, týkající se kanalizace v  lokalitě Nový Svět o výstavbu čističky

odpadních vod.

Opravit parcelní čísla pozemků u veřejně prospěšných staveb.

Neuvádět zařízení zájmové činnosti 2x, posoudit možnost zařazení výstavby

kiosků, stánků do přípustné nebo nepřípustné výstavby.

Schází v  kapitole U BI zatřídění samostatně stojících hospodářských budov u

zahradních chatek.

V kapitole U-R upřesnit pojem „ příjezd po veřejné komunikaci“.

Do sítě obytných a obslužných komunikací jsou zahrnuty veškeré komunikace,

které byly v  minulosti vybudovány jako přípojky, nebo účelové komunikace, jejichž

parametry jsou nevyhovující. Mají–li být zahrnuty do sítě obecních komunikací, je

nutno je vyznačit v  dopravním řešení, jako navrhovaný stav a zahrnout je do veřejně

prospěšných staveb. Připomínka byla přijata s  tím, že dojde k  jejich vyznačení

stavebním úřadem obce a pak budou vymezeny, jako komunikace účelové.

V návrhu územního plánu je nutno doplnit zatřídění zahradních chat,

rekreačních chat a samostatně stojících hospodářských budov. 

Bylo požadováno upřesnění pojmu stavby drobného charakteru plošným

rozsahem.

Upřesnit pojem drobných hospodářských objektů v  souladu s § 58, Vyhlášky

83/76 Sbírky, kde je ve 4. odstavci na pozemcích zahrádkových osad nepřípustná

výstavba jiných drobných stavení.

V kapitole N – volná krajina – na lesní půdě mimoprodukční funkce upřesnit

regulativy, co je tam přípustné.
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32. Jiřina a Josef Pawlasovi z  Rybářské ulice 713 v  Albrechticích souhlasí, po

seznámení s plánem, s návrhem řešení definitivní příjezdové cesty na místě provizorní

dosavadní komunikace na Pacalůvce, i když si uvědomují, že to někomu ublíží.

33. Občané z  Darkovské ulice, z  popisných čísel 791 až 794, v  Albrechticích (9

podpisů, nesouhlasí s  výstavbou silnice dálničního typu v  jižní části obce kvůli

předpokládanému dalšímu zhoršení ovzduší v  inverzní kotlině obce, kde mají rodinné

domky. Problematika je řešena pod číslem 44 připomínek

Titéž občané nesouhlasili rovněž s  novou výstavbou na parcele číslo 192/1

v obci, protože by tím došlo k  ovlivnění světelných poměrů u uvedených rodinných

domků a také proto, že touto prolukou vede trasa hlavního plynovodu s  ochranným

pásmem. Bylo rozhodnuto, že se uvažuje o přemístění vysokotlakového plynového

potrubí při jeho rekonstrukci mimo zastavěnou oblast a také, že nově navrhovaná

zástavba bude předpokládaná se 20 m odstupem, takže ovlivnění světelných poměrů

bude minimální. 

34. Připomínky referátu životního prostředí, Okresního úřadu Karviná.

Z hlediska vodního hospodářství, navrhovat stavby a garáže minimálně  6 m od

břehových čar vodních toků. 

Nezatrubňovat vodní toky. Připomínky byly přijaty.

Z hlediska ochrany přírody a krajiny řešit kolizní místa plánované rychlostní

komunikace H 11 A s  územním ekologické stability tak, aby byla zachována

průchodnost dotčených prvků ( přemostěními, estakádami, apod.).

Byl vznesen požadavek, aby plán územního systému ekologické stability, byl

v podobě, v  níž bude schválen a včleněn do komplexního urbanistického návrhu, byl

pro praktické použití zakreslen do samostatných výkresů v  měřítku 1 : 5 000, případně

1 : 10 000 se všemi náležitostmi pro plán uvedených území (číslování jednotlivých

prvků, odlišení prvků funkčních a navržených a podobně). Na samostatných výkresech

je nutno doložit i rozbory a průzkumy, což poslouží jako samostatné odborné přílohy. 

V případě územní rezervy pro trasu silnice H 11 A, která je navržena okrajem

Sušského lesa náš referát doporučuje zvolit variantu B, která by znamenala menší

zábor lesní půdy ( 2,33 ha). Tato připomínka nebyla přijata proto, že v  tomto případě
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by se tato trasa zase přiblížila k  obytné zástavbě a varianta A také využívá ochranného

pásma dvou vedení vysokého napětí. 

35. Vojenská ubytovací a stavební zpráva v  Olomouci udělila pro předmětné území

svůj úplný souhlas, bez připomínek.

36. Připomínky obce Albrechtice ke konceptu řešení územního plánu. 

Doplnit návrh regulativů územního rozvoje v obci. 

Vzhledem k omezením, vyplývajícím ze skutečnosti, že celý katastr této obce

se nachází v chráněném ložiskovém území Hornoslezské pánve, byl vydán dokument „

O změnách podmínek ochrany ložiska černého uhlí v  této oblasti“, návrh regulativů je

rozpracován s  přihlédnutím ke zmíněnému dokumentu. V  plochách, vymezených dle

stupně důlních vlivů pod A1 je proto nutné projednávání dle § 19. Horního zákona.

Z toho vyplývá souhlas Ministerstva životního prostředí České republiky a vyjádření

organizace, o jejíž dobývací prostor se jedná. Z  těchto důvodů není možná v  části

dobývacího prostoru Dolu Československé mládeže přípustná nová výstavba, pouze je

zde možno provádět záchovnou údržbu objektů. 

Nesouhlas s  trasou vedení rychlostní komunikace H 11 A je řešen pod

připomínkou číslo 44. 

Byla přijata připomínka k  vypuštění textu v  návrhu Územního plánu, týkající

se orientace hřebenů střech. Stejně tak byla akceptována připomínka k  aplikaci nového

silničního zákona číslo 13/1997 Sb. u silničních staveb.

Požadovalo se upřesnění vymezení ložisek nerostných surovin a jejich

dobývacích prostorů ( písek, černé uhlí) na výhradní a vymezená, což vyplývá z § 5

Horního zákona.

Bylo požadováno doplnění textu na straně 12 předmětného Návrhu v  článku

10, bodu 200 … „včetně vnitřních maleb na stropě“.

Ve článku 11, v  1 bodu bylo požadováno doplnění textu o stanovení přípustné

podlažnosti. 

Ve článku 13, bod 2 bylo požadováno doplnění textu o … „podnikatelských

aktivit výrobního charakteru“.

Na straně 15 ve 13. článku, v  bodech 11 a 12 bylo požadováno upřesnit pojmy

drobná výrobní zařízení a „ drobná živočišná výroba“.
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Ve článku 14, bodu 4 byl dán nesouhlas k  výstavbě rekreačních domků v  zóně

čistého bydlení. 

Na 17. straně, v 18. článku v 1. bodu doplnit text o studny zvláštního významu

po předchozím prověření kvality vody a tamtéž, v  bodu 2 doplnit text … „ na stávající

kanalizační řád na čističku odpadních vod“. 

Požadovala se specifikace lokalit, kde bude vybudován systém příkopů

k odváděné odpadních vod  do Stonávky.

Na straně 20, článku 22 v  bodu 3 opravit parcelní číslo na 516 a v  bodu 4 na

1114/1 a 3.

Na straně 27, v  kapitole U – BI, vynechat hromadné garáže, aby v  individuální

zóně bydlení nebyly povolovány stavby hromadných garáží.U nepřípustné výstavby

zařadit rovněž zahrádkové chaty a hospodářské samostatně stojící budovy.

Na straně 29, v  kapitole U – PA, doplnit mezi přípustnou výstavbu čerpací

stanici pohonných hmot. V zóně U – Z nepovolovat rekreační stavby.

Na straně 32, v kapitole U – ZO, specifikovat „drobné hospodářské objekty “ a

doplnit přípustnost o podlažnost objektů i s podkrovím.

V konceptu řešení na straně 11 doplnit odstavec o text „ Kotlina je v  severní

části obce uzavřena umělým náspem železniční tratě a v  jižní části sypanou hrází

Těrlické přehrady, proto zde dochází pro špatné proudění vzduchu k  častým inverzním

situacím“.

Na straně 18 u střešních nadstaveb doplnit „ dále lze využívat sedlových střech

na stávajících objektech na dostavbu bytů v  podkroví na starém sídlišti a Novém

Světě“.

Na straně 19 u hromadných garáží doplnit „ po rekonstrukci kotelny pro 300

bytových jednotek, uvažovat s  využitím objektu pro zřízení patrových garáží (ze

skladiště uhlí), jakož akceptovat požadavek možnosti využití objektu kotelny

k podnikatelským účelům.

Na straně 22 aktualizovat byty v  rodinné zástavbě, jakož i výhled nové bytové

zástavby. Do budoucna se předpokládalo s  využitím půdních nadstaveb na obecních

objektech a Správy majetku Ostravsko-karvinských dolů na starém sídlišti a na Novém

Světě.

Na straně 42 budou aktualizovány údaje o maximálních poklesech

zapříčiněných těžbou v porubu 40504.
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37. Ing. Václav Smékal vznesl požadavek na plynofikaci části osady Pardubice. Tento

požadavek předložilo v petici starostovi obce dne 5.2. 1996 celkem 153 občanů.

Rovněž bylo požadováno zřízení výhybny na obecní komunikaci v  zatáčce u

prodejny Daniela na Pardubické ulici pro zvýšení bezpečnosti silničního provozu.

38. RNDr. Česlav Valošek nesouhlasil s  částí konceptu, týkajícího se řešení území,

ovlivněným důlní činností, o přípustnosti, či nepřípustnosti výstavby budou

rozhodovat zastupitelé obce. Obdobnou připomínku vznesl i Ing. Pavel Santarius.

Stejně tak nesouhlasí s  držením územní rezervy pro rychlostní komunikaci H 11 A,

která zasahuje do krajinářsky nejhodnotnějších území okresu Karviná. Navíc propojení

komunikací D 47 a I/48 lze vést alternativně po silnicích II/472 a II/468.

Nezdá se být jasné, zda územní systém ekologické stability z  roku 1994 platí či

ne. Když by tedy neplatil, proč mají Albrechtice samostatný Generel územního

systému ekologické stability, zpracovaný Ústavem ekologie průmyslové krajiny,

Ostrava, který byl použit jako podklad pro zakreslení tohoto typu území do konceptu

územního plánu obce Albrechtice.

Na straně 35 konceptu nejsou správně uvedeny skutečně zde pěstované

zemědělské plodiny.

39. Oblastní organizace Československé strany socialistické pro Moravu a Slezsko, se

sídlem v Přerově, požadovala zahrnutí okrajové části obce Zadky do zóny s  možností

individuální výstavby. Navržená řešení: Část lokality Zadky je už vymezena, jako zóna

rozptýlené zástavby, kde je možno stavět za určitých podmínek (dle regulativů). Druhá

část je vymezena jako zóna zemědělská. Jedná se o území v  blízkosti železnice,

ovlivněné důlní činností, navíc se značným soustředěním elektrovodů, směřujících

k blízké elektrorozvodně. 

40. Tato připomínka se týkala prověření možnosti plynofikace na Pardubické ulici u

popisných čísel 45, 154, 319, 619 a 283. Občané z  uvedených domků byli i ochotni

provést část prací svépomocí.

41. Okresní hygienik podal závazný posudek s  tím, aby zástavba mimo plochy,

vymezené územním plánem, se povolovaly pouze s  podmínkou, že bude zajištěna
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likvidace odpadních vod veřejnou kanalizací s  domovními čističkami, přívody pitné

vody a ekologickým vytápěním.

Od zemědělských středisek i od soukromníků požadovat předložení plánů

hospodaření k posouzení Okresní hygienické stanici v Karviné.

Sad jabloní na pozemku číslo1328/1 bude zanesen do územního plánu, včetně

plánu hospodářské obnovy.

Bylo požadováno, aby při realizaci nového parku a při regeneracích porostů se

používaly dřeviny s malou tvorbou pylu, jako opatření proti pylovým alergiím.

42. Referát regionálního rozvoje v  Karviné poznamenával, že kaple na Pacalůvce je

vedena v  Úředním seznamu památek pod rejstříkovým číslem 3862. Dále požadoval

respektování veškerých staveb, jako křížů, soch, božích muk, kaplí i starší hodnotné

zástavby v obci.

43. Referát obrany a ochrany v  Karviné požadoval konzultaci každé výstavby s  tímto

úřadem.

44. Referát dopravy a silničního hospodářství požadoval, i když výstavba rychlostní

komunikace H 11 A byla  z  finančních důvodů dalece výhledová, územně chránit její

trasu s  doporučením varianty A, poněvadž navržené alternativní řešení v  souběhu se

silnicí II/475 (v severní části obce), bylo pro tento referát zcela nové a vzhledem

k důlním vlivům (!) a ekologickým (?) požadavkům nepřijatelné. Na jednání 5.5.1997

bylo řečeno, že Ministerstvo pro místní rozvoj, pracoviště v  Ostravě, připravuje

upřesňující studii trasy 

H 11 A a H 11. V  Návaznosti na ni připravuje Ředitelství silnic Brno

zpracování podrobné studie přeložky silnice I/11, která bude sloužit jako podklad pro

změnu územního plánu Ostravského regionu. Z  uvedeného jednání také jednoznačně

vyplynul požadavek respektování územní rezervy pro silnici H 11 A s  upřednostněním

trasy, vedoucí ochranným pásmem vedení velmi vysokého napětí. Navíc vzhledem

k nestabilizaci trasy komunikace H 11 A, je v  lokalitě Pacalůvky požadováno držení

územní rezervy v širším koridoru do doby stabilizace této trasy.
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45. Obecní úřad Albrechtice zaslal zpracovateli návrhu územního plánu materiál

okresního hygienika „správu o stavu životního prostředí za rok 1996 v  obci“

s požadavkem, aby údaje z ní byly zahrnuty do návrhu uvedeného plánu.

   

46.  Ředitelství silnic a dálnic České republiky v  Brně uvedlo, že silniční síť je v  návrhu

řádně zakreslena, včetně dvou variant vedení trasy výhledové přeložky silnice I/11,

která je součástí vybrané silniční sítě. Uvedená organizace upřednostňovala variantu

vedení trasy silnice I/11 ve stopě „A“. Konstatovalo se, že koncept Územního plánu

Albrechtic je zpracován v  zásadě s jejich požadavky a záměry, pročež uvedené zařízení

nemělo k hledisku dopravního řešení připomínek.

47. Nebylo vyhověno požadavku podnikatele Edvarda Miczky z  Albrechtic, popisné

číslo 526, k  odkoupení části pozemku, přilehlého k  jeho prodejně, směrem do

stávajícího parku. Prodej byl zamítnut proto, že se jedná o plochu s  upravenou veřejnou

zelení, kterou je třeba s  ohledem  na blízkou obytnou zástavbu zachovat ve stávajícím

rozsahu. Současná tendence byla spíše zelené plochy rozšiřovat a nikoliv zmenšovat.

48. Severomoravské vodovody a kanalizace, Ostrava souhlasily s  ponecháním územní

rezervy pro zemní vodojem u stávajícího vodojemu na Pacalůvce. K  odkanalizování

výhledové zástavby v  této osadě se počítá s  variantou číslo 1, využívající stávající

čerpací stanici.

49. Správa a údržba silnic, Karviná, doporučovala řešit lokální biokoridor  územního

systému ekologické stability dle severní varianty v oblasti Pacalůvky.

50. Okresní hygienik, Karviná, neměl námitek k  ponechání výrobny firmy Bernatík ve

stávajících prostorách (na starém sídlišti) za předpokladu, že dalším provozem nebude

docházet k překračování limitů prvků životního prostředí.

51. Centrum dopravního výzkumu se sídlem v  Brně, divize Praha, považovalo

z hlediska dopravy území, řešené v  projednávané územně plánovací dokumentaci za

významné , proto požadovalo zapracování výhledových záměrů resortu dopravy dle

vyjádření Ředitelství silnic a dálnic, pracoviště Brno, to je výhledovou trasu silnice I/11

A (označení H se již neužívá) a ponechání územních rezerv pro případné odstranění
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bodových, liniových a šířkových dopravních závad u silnic III/474 3 474 9 dle dispozic

uvedeného Ředitelství a správců komunikací, při čemž navrhované úpravy nesmějí

zhoršit negativní vliv dopravy na okolní prostředí.

V železniční dopravě je dotčena trať Ostrava – Kunčice – Chotěbuz  usnesením

vlády České republiky ponechána jako součást dráhy celostátní, jako součást III.

Tranzitního koridoru. Předpokládaná modernizace trati nebude mít významné územní

nároky. Z  tohoto důvodu bylo upozorňováno na nezbytnost respektování ochranného

pásma dráhy.

Letecká ani vodní doprava zde dotčena nebude, když nebyly známy žádné

výhledové záměry uvedených druhů dopravy, které by mohly ovlivnit územně plánovací

dokumentaci.

52. Referát životního prostředí, Karviná, dal na vědomí výsledek dohadovacího řízení a

sice územní systém ekologické stability bude zapracován do komplexního

urbanistického návrhu dle jeho řešení v  konceptu a nebude zpracován na samostatných

výkresech tak, jak uvedený referát dříve požadoval.

53. Severomoravská energetika, Ostrava, upozorňovala, že z  předložené situace je

patrno, že dojde ke styku plánované trasy silnice H 11 A s  vedením 400 kV číslo 460 a

110 kV číslo 611 a 612. Tato vedení mají ochranná pásma, která je nutno respektovat.

Severomoravská energetika bude s  uvedenou akcí souhlasit za předpokladu, že si

majitel, případně investor zajistí výjimky pro práce v ochranném pásmu vedení u

Ministerstva průmyslu a obchodu.

V lokalitě Pacalůvky bude proto pro danou komunikaci držena územní rezerva

v ploše, vymezené ochrannými pásmy této trasy. Na jejím jižním okraji to bude stávající

zástavba a na severní straně severní hranice ochranného pásma navrhovaného

dopravního koridoru.       Dokumentace – tisk 274 – 276.

Investiční výstavba v obci v roce 1997

Stěžejní akcí v roce 1997 bylo dokončení stavby bytového domu 

2 x 36 bytových jednotek. Stavba byla ukončena v  říjnu 1997 za celkovou sumu investičních

nákladů 60 708 000 Kč. (Průměr na 1 byt činil cca 850 000 Kč.)        Videozáznam, číslo 17.
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Plynofikace obce pokračovala na ulici Stonavské a byla financována z části ze státní

dotace a části z  prostředků obce.Celková proinvestovaná suma na této akci činila 2 333 000

Kč.       Dokumentace – tisk 34.

Další investiční akce: Úpravy hasičské zbrojnice             596 000 Kč,  

rekonstrukce veřejného osvětlení na Pardubicích                         538 000 Kč,

oprava střechy na nové základní škole                                       2 171 000 Kč,

asfaltování ulice Bažantnice a místní komunikace Jandek.

V průběhu roku byly provedené ještě další menší práce, které měly charakter údržby,

či oprav staveb v  majetku obce. Například oprava venkovních obkladů a vstupu na smuteční

obřadní síni, přepojení dešťové kanalizace u základní školy, opravy místních komunikací,

nátěry oken v  místní lidové knihovně, Domově s  pečovatelskou službou, oprava střechy

mateřské školy a jiné.

Na tyto akce se vypisovala výběrová řízení.

V roce 1997 se prováděla i rekonstrukce vzrostlé zeleně (prořezy, nezbytné kácení,

jakož i náhradní výsadba). Toto vše nákladem cca 

50 000 Kč.   Dokumentace – tisk 62,63.

Akce jiných investorů v   obci v   roce 1997:

- Dokončení rekonstrukce elektrorozvodů nízkého napětí na Pardubicích ,

- výstavba telekomunikační sítě – v  roce 1997 byla dokončena telefonizace osady Paseky,

Pardubice a Zámostí,

- rekonstrukce vodovodního řádu a kanalizace na Novém Světě,

- zateplení domů ve Správě majetku Ostravsko-karvinských dolů na starém a novém sídlišti.

O záměrech další výstavby v obci v novinách viz dokumentace – tisk 53, 58,59,123.

Hodnocení činnosti stavebního úřadu za rok 1997:

- Počet vydaných rozhodnutí (  stavební povolení, individuální bytová výstavba – novostavby,

změny staveb, modernizace, změny před dokončením)            6 rozhodnutí.

- Stavební povolení – ostatní individuální výstavba ( hospodářské budovy, garáže, zahradní

chaty, přípojky)      42 rozhodnutí.

- Stavební organizace a podnikatelé                                         14 rozhodnutí.

- Kolaudace individuální bytové výstavby                                 5 rozhodnutí.

- Kolaudace ostatní individuální výstavby                               17 rozhodnutí.
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- Kolaudace u organizací a podnikatelů                                   13 rozhodnutí.

- Územní rozhodnutí                                                                 11 rozhodnutí.

- Výjimky ze stavební uzávěry                                                 13 rozhodnutí.

- Rozhodnutí o odstranění stavby                                               2 rozhodnutí.

- Drobné stavby – stavební úpravy                                                 21 sdělení.

- Změna užívání                                                                        12 rozhodnutí.

- Přestupková řízení a delikty organizací a podnikatelů            3 rozhodnutí.

- Jiná správní rozhodnutí – zamítnutí žádostí, zastavení řízení, přerušení řízení, odvolací řízení

                                                                     37 rozhodnutí.

- Projednání stížností                                                                  4 rozhodnutí.

Mimoto toto oddělení vykonávalo výkon státního stavebního dohledu, zasílání

podkladů na Ministerstvo životního prostředí z  hlediska Horního zákona, zajišťování územně

plánovacích podkladů, spolupráce s  Úřadem města Havířova při zajišťování podkladů

k aktualizaci územního plánu obce, projednávání konceptu Územního plánu obce, spolupráce

s komisí rozvoje obce a podnikání, agenda životního prostředí – ovzduší – zpoplatňování

malých zdrojů znečišťování, výzvy podnikatelům, průběžné zpracování statistických údajů.

Činnost komise pro rozvoj obce a podnikání v roce 1997 

Osmičlenná komise projednávala materiály, týkajícího se rozvoje obce a podnikání. Její

členové vznášeli připomínky a náměty a posuzovali jednotlivé záměry dle důležitosti.

Například bylo konstatováno, že důlní vlivy by neměly vážně ohrozit okrajové části

obce( Zadky a Nový Svět) důlními poklesy tak, jak bylo uvedeno v  předloženém posudku

„Koexistence hornické činnosti a života v  obci“. Byl posuzován obsáhlý materiál Sdružení

Rozvoj o střešních nadstavbách na objektech místní kotelny mateřské školy, zdravotního

střediska a hasičské zbrojnice. Náměty byly postoupeny obecní radě. Na sklonku roku 1996 se

členové komise spolu se členy obecní rady a zastupitelstva seznámili s  rozestavěností

obecního bytového domu ( 2 x 36 bytových jednotek). Na této schůzce zástupce nového

dodavatele (firmy DAV)  ujistil všechny, že stavba bude dokončena v září 1997.

V roce 1997 členové této komise vypracovávali stanovisko k  dalšímu využití hasičské

zbrojnice poté, co obecní zastupitelstvo již 2x neschválilo její prodej. Nově vypracovaný

návrh prodeje byl nakonec obecním zastupitelstvem schválen. Další problém se týkal využití

Dělnického domu v  obci po tom, když družstvo Jednota – Jedność vrátila uvedený objekt do

majetku obce. Bylo doporučeno pronajmout celý objekt jednomu nájemníkovi.
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Stálým úkolem komise bylo obesílání všech výběrových jednání v  obci svými členy.

Jednalo se zejména o výběr dodavatelů staveb a o prodeje obecního majetku. Členové komise

byli dlouhodobě angažováni na jednáních a vznášení připomínek k  Návrhu územního plánu

obce v průběhu jeho koncepčního řešení. Jednalo se hlavně o regulaci funkčního uspořádání

obce, stanovování přípustnosti umisťování staveb a činností, navrhování zón bydlení,

podnikatelských aktivit, občanské vybavenosti, rozptýlené zástavby a jiné. Připomínky byly

vypracované a předkládané dle požadovaných termínů.

Na jednáních komise byli její členové seznamováni s  usneseními obecní rady i

zastupitelstva, týkající se zejména úkolů, spadajících do její kompetence.

Činnost komise životního prostředí v roce 1997 

Členové komise pracovali v  roce 1997 v  plnění programu ochrany životního prostředí.

Ten se podařilo realizovat zejména v  jeho 4 bodech, týkajících se dalšího postupu při

odkanalizování obce, rozšířením plynofikační sítě, zdokonalováním odpadového hospodářství

a ochraně zemědělské krajiny.

Pokud se týká odkanalizování obce, pak větší část je již provedena. Je zpracován

projekt na odkanalizování části, zvané Zámostí, jeho realizace je zatím pozastavena

nedostatkem peněz. Byla provedena rekonstrukce stávajícího kanalizačního řádu v  osadě

Nový Svět, který byl narušen důlními vlivy. Průběžně byla prováděna údržba stávající

kanalizace, včetně čištění uličních vpustí v obci.

Rovněž rozvod plynu v  obci byl v  roce 1997 ve větší části obce dokončen, zbývají už

jen sporné části obce a sice osada Paseky a Pardubice. Jejich občané by plynofikaci uvítali,

ale realizaci brzdí těžní uhelné pole a také rozptýlenost zástavby ve zmíněných osadách, která

by záměr značně prodražovala.

Likvidace domovního odpadu. Rodinné domky jsou prakticky všechny vybaveny

popelnicemi. Odvoz odpadu zajišťuje soukromá firma z  Českého Těšína na skládku firmy

DEPOS v Horní Suché. Částečně je zajištěn separovaný sběr papíru v  části, kde je provedena

plynofikace. Sběr byl prováděn do zvlášť  k  tomu určených igelitových pytlů, které byly

umisťovány ke sběrným nádobám a byly pak odváženy zvlášť. Kromě toho byly na některých

místech v  obci umístěny velké kontejnery na betonových panelech, zejména tam, kde bylo

nebezpečí vzniku černých skládek, nebo kde byly problémy s  dojezdem popelářského vozu.

Jedná se o rozšíření sběru tříděného odpadu (plasty, sklo, papír), ale i to je spojeno s  otázkou

peněz na pořízení sběrných nádob a v neposlední míře i disciplinovaností občanů. 
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Zřízení sběrny odpadu v  obci (železo, hadry, sklo, papír, kůžky a podobně) je také

v plánu, dokonce byl vyčleněn i pozemek k  tomuto účelu v  místě, zvaném Rakovec (mezi

příjezdovou silnici k  obalovně Správy silnic a železničním náspem), ale zatím se nenašel

ochotný provozovatel.

Pracovalo se rovněž na nové obecní vyhlášce o odpadech.

V roce 1997 byla provedena plánovaná prořezávka zeleně na starém i novém sídlišti,

při čemž byly odstraněny i některé suché stromy a také jedinci, dříve neplánovitě vysázení,

zasahující do fasády domů, i do oken, v některých případech se jednalo i o náletové dřeviny. 

Současně byla provedena i nová dosadba zeleně, ze které na některých místech sídliště,

zůstaly díky vandalům v  obci jen torza. Vyskytly se i případy rozkrádání nově vysázené

zeleně. Pachatele se však vypátrat nepodařilo. V  rámci údržby zeleně byl proveden také i

nutný ořez líp, rostoucích po západním okraji okresní silnice u nynějšího Domu Polského

svazu kulturně osvětového a některých dřevin v  areálu „Na Zámostí“. Údržbu prováděla

smluvně soukromá firma z  Havířova, stejně jako nezbytné kosení travnatých ploch v  centru

obce, zejména na sídlišti. Tyto plochy se v průběhu roku kosily 3x.

Ochraně zemědělské krajiny byla věnována zvýšená pozornost. Pečlivě byly

prověřovány žádosti o kácení stromů, aby nedocházelo ke zbytečných škodám na zeleni.

V zorném úhlu se nacházely také neobdělávané pozemky, na nichž bujel plevel a vítr pak

rozséval jeho semena po krajině. Zjišťovali se viníci a potahovali se k  zodpovědnosti.

Náležitá pozornost byla věnována rovněž vypracováním vyjádření k  různým záměrům

zamýšlené výstavby, konceptu nového územního plánu obce a jiné.

Činnost komise sociální a zdravotní v roce 1997

Členové této komise se v  uvedeném roce sešli 5x a zabývali se řešením žádostí občanů

na jednorázové dávky, umisťováním žadatelů v  Domě s  pečovatelskou službou a Domově

důchodců, zařizovali pečovatelskou službu a zabývali se taktéž řešeními svízelných situací

v některých rodinách s  dětmi. Dne 5.6.1997 bylo do komise přizváno 8 rodičů zdravotně

postižených dětí proto, aby se rodiče vyjádřili ke svým požadavkům na poskytování

pečovatelské služby. Z  jednání vyplynulo, že největším přínosem pro tyto rodiny by bylo

zajištění dopravy těchto dětí do zvláštní školy v  Havířově tam a zpět. O tuto službu měly

zájem 4 rodiny.

V roce 1997 bylo poskytnuto 12 jednorázových dávek finančních, zejména na úhradu

poplatku za odvoz komunálního odpadu starým občanům, na ošatné pro děti  a na mimořádné

výdaje a v  jednom případě věcná dávka – potraviny rodině s  dětmi. Z  celkové rozpočtové
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částky bylo vyčerpáno 22 000 Kč (z plánovaných 40 000 Kč). Z  dotace okresního úřadu

Karviná 20 000 Kč na sociální dávky, bylo vyčerpáno 10 500 Kč na 2 sociální dávky, z  toho 1

na individuální dopravu a 1 na otop. U vytypovaných občanů provedli členové sociální

komise šetření a dle zjištěných skutečností bylo rozhodováno o poskytování jednorázových

dávek.

Dům s   pečovatelskou službou

V roce 1997 bylo podáno 9 nových žádostí na umístění v  tomto zařízení. V pořadníku

bylo k  31.12.1997 evidováno 26 žadatelů. V  současné době však byly všechny tyto byty

obsazeny, proto se jednalo o přístavbě této budovy, aby mohlo být uspokojeno více zájemců.

Domov důchodců

V průběhu roku 1997 bylo sepsáno a postoupeno Okresnímu úřadu v  Karviné 6

žádostí o umístění v  tomto zařízení. Okresní úřad zasílal 1 x ročně seznam těchto žadatelů

k aktualizaci. Na konci roku 1997  bylo v evidenci 28 žadatelů z naší obce.

Pečovatelská služba.

V této kategorii byla zajišťována zejména donáška obědů. V  roce 1997 byla tato

služba poskytována 24 občanům. Ve srovnání s  předcházejícím rokem přibylo o 11 zájemců

více. O prázdninách, když nebyla v  provozu zdejší školní jídelna, byly obědy dováženy ze

školní jídelny v  Horní Suché. K  1.11.1997 byla po konkursním řízení přijata nová

pečovatelka, která zajišťovala rozvoz obědů i do okrajových částí obce na Pacalůvku a

Paseky.       Dokumentace – tisk 56.

Služby pečovatelské byly dle zákona 264/96 Sbírky hrazeny v  plné výši, to je donáška

obědů za 7 Kč/denně.

Služby, poskytované v  Domě s  pečovatelskou službou (praní prádla, úklid, donášku

obědů, nákupy, různé pochůzky, mytí oken a podobně), si hradili občané individuálně sami

dle požadovaných úkonů. Obecní rada na svém zasedání 10.3.1997 rozhodla, že poplatky

budou účtovány v maximální výši, dle vyhlášky 264/96 Sbírky.

Rodiny s   dětmi

Sociální komise se zabývala pravidelně na svých schůzích situací v  některých

problémových rodinách v  obci. V roce 1997 bylo podáno jedno sdělení obecní policii, které

pak bylo dále postoupeno Okresnímu úřadu Karviná – oddělení péče o dítě. Obecní úřad úzce

spolupracoval prostřednictvím členů sociální komise s kurátorkami okresního úřadu, které pak
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navštěvovaly pravidelně rodiny, vedené v  jejich evidenci. Členové sociální komise provedli

také návštěvy některých rodin s  dětmi, k  prověření situace při poskytování jednorázové

dávky.

Na žádost Okresního soudu v  Karviné členové této komise také ve 4 případech

prověřovali, zda je věnována nesvéprávným osobám náležitá péče jejich opatrovníky.

Vyjadřovala se taktéž k navrhovaným opatrovníkům pro občany zbavené svéprávnosti.

    Přednášku, určenou pro mládež, o Vlivu drog na mládež, přednesla v  Albrechticích

paní Bezděková z  Centra drogové pomoci z  Havířova dne 27.11.1997. Členové sociální

komise, kteří přednášku organizovali počítali s  tím, že tuto akci navštíví dospívající mládež,

ale i rodiče. Zklamali se, neboť akci navštívilo pouze asi 25 posluchačů.

Dokumentace – tisk 37, 70.

Zdravotnictví

Obvodní lékaři se vyjadřovali vždy ke zdravotnímu stavu osob, jímž byla poskytována

pečovatelská služba, stejně tak se vyjadřovali i k  těm, kteří žádali o umístění v  domovech

důchodců. Dětská lékařka poskytovala potřebné informace členům sociální komise i

kurátorkám Okresního úřadu v Karviné.

Činnost komise školství a kultury v roce 1997 

Větší část zprávy o činnosti této komise se zabývá popisem školských zařízení v  naší

obci tak, jak je dále uvedeno v  kapitole o školství. Zvláštní pozornosti si však zasluhuje

konstatování, že v  české základní škole dochází u žactva ke zvýšenému počtu takzvaných

negativních jevů, pročež členové školské komise doporučovali věnovat této záležitosti

zvýšenou pozornost a přijmout opatření ke zmírnění a odstranění těchto jevů. Nemělo by se

tolerovat, aby děti, které se dopouštějí přestupků, byly ostatními normálními dětmi

považovány za hrdiny. Komise v  této souvislosti doporučila, aby obecní policie zpřísnila

kontroly na prodej cigaret, alkoholu, hraní na automatech, účasti na diskotékách a na

celkovém chování nezletilých dětí mimo školu.

V závěru zprávy bylo uveřejněno poděkování všech ředitelů místních škol za aktivní

spolupráci obecního úřadu se školskými zařízeními a zvláště kulturní referentce, paní Věře

Kokové, za zajišťování kulturních akcí.
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Činnost přestupkové komise za rok 1997 a bezpečnostní situace v obci

Přestupková komise pracovala ve složení JUDr. Blažek, Ing.Arch. Petr Kalina

(tajemník obecního úřadu) a Věra Koková (referentka obecního úřadu) a zasedala

nepravidelně, dle potřeby.

Bezpečnost a ochrana majetku občanů v  obci byla zabezpečována Policií České

republiky, obvodním oddělením v  Těrlicku. Funkci vrchního inspektora tohoto oddělení nově

zastával major Zbyšek Lakota. Občané obce mohli své záležitosti projednávat s  policisty

České republiky také na obecním úřadě a to 2 x týdně, vždy v  pondělí od 13 do 17 hodin a ve

středu od 8 do 10 hodin ve vyčleněné kanceláři v přízemí.

Místní záležitosti veřejného pořádku zabezpečovala také obecní policie se dvěma

strážníky. Velitelem byl Petr Pazdiora. S  nimi mohli občané projednávat své záležitosti vždy

ve středu od 16 do 17 hodin, rovněž v přízemí místní budovy obecního úřadu.

      Dokumentace – tisk 69.

V termínu od začátku roku do 25.11.1997 řešila přestupková komise celkem 33

přestupků. Ve srovnání s  rokem 1996 bylo za celý rok projednáváno 53 přestupků, což

znamenalo určitý pokles.

Nejčastěji se jednalo o přestupky proti občanskému soužití – fyzické či slovní

napadání souseda (-ky), druha (-žky), manžela (- ky).

- přestupky proti veřejnému pořádku – rušení nočního klidu hlasitou hudbou, poškozování

veřejně prospěšného zařízení (čekáren, silničních značek a jiné),

- přestupky proti majetku – krádeže v obchodech i mezi občany,

- porušování obecně závazných vyhlášek – volné pobíhání psů, trvalé užívání parkovacího

místa bez poplatku a podobně.

Obecní policie řešila od ledna 1997 do listopadu téhož roku 13 přestupků proti

majetku. Byly to krádeže 4 mladistvých, kteří trhali ovoce v  zahradě u rodinného domku.

Záležitost byla vyřešena domluvou. Blokovou pokutou byl potrestán 17tiletý mladík, který

shazoval okrasné tašky z plotu u rodinného domku, čímž způsoboval škodu na cizím majetku.

Proti veřejnému pořádku bylo řešeno 28 přestupků. Převážně to bylo rušení nočního

klidu a veřejné pohoršení. V  6ti případech byly přestupky vyřešeny domluvou, 5 bylo

potrestáno blokovou pokutou a ve dvou případech byl nutný převoz do protialkoholní

záchytné stanice v Karviné.

Pro porušování  obecně závazné vyhlášky o chovu psů bylo zaznamenáno 44

přestupků. Z toho 8 bylo vyřešeno blokovou pokutou a 30 domluvou. Šest psů bylo odvezeno
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do psího útulku. Pro znečišťování životního prostředí bylo v  6ti případech zasaženo

domluvou.

Dopravních přestupků bylo zaznamenáno 69, z  nichž většina byla vyřešena blokovou

pokutou a některé méně závažné domluvou. Obecní policie asistovala u dvou dopravních

nehod, při nichž naštěstí nedošlo ke zraněním.

U přestupků proti občanskému soužití bylo řešeno 14 případů. Jednalo se hlavně o

fyzická napadení, urážky a ublížení na zdraví. Z toho 

2 případy byly řešeny domluvou a v  1 případě byl nutný převoz na protialkoholickou

záchytnou stanici.

Případy, spadající pod ochranu před alkoholismem, byly zjištěny 2. Jednalo se o požití

alkoholu mladistvými, což bylo vyřešeno domluvou.

Kontroly prodeje alkoholu osobám mladším 18ti let se prováděly pravidelně, stejně

tak, jako obsluhy výherních automatů v  restauracích (v pivním baru pana Miczky,

v Dělnickém domě a v restauraci na novém sídlišti). Situace se zde uklidnila a od června 1997

nebyly zaznamenány žádné nedostatky.

V nočních hodinách bylo kontrolováno 100 osob. V  9 případech byly zjištěny

nezajištěné objekty. Na denních směnách bylo kontrolováno 14 majitelů horských kol

s výrobními čísly, která byla postupována Policii České republiky ke kontrole. V  1 případě se

podařilo zajistit horské kolo, odcizené neznámým pachatelem v Havířově.

 Ve  spolupráci se Správou majetku Ostravsko-karvinských dolů bylo nutno ve 3

případech násilně otevřít byty (1 x v  případě ohrožení života, 1 x pro hrozící vznik škody na

majetku a jednou pro předání pozůstalých věcí po majiteli bytu).

Obecní policie také zajišťovala v  průběhu týdne bezpečnost žáků při přecházení

frekventované křižovatky (Hlavní ulice s ulicí Obecní).

Přestupková komise řešila rovněž případ zjištěných dealerů omamných látek v  obci a

dokonce byla zaregistrována i jejich výrobna v roce 1997.        Dokumentace – tisk 34, 36, 37.

Ze zprávy Policie České republiky, oddělení v  Těrlicku vyniká, že v  období mezi

1.1.1997 až 15.10.1997 bylo na území Albrechtic spácháno 62 trestných činů. V  obdobné

zprávě ze 6.6.1997 se objevilo konstatování, že k  tomuto datu došlo k poklesu trestné činnosti

oproti stejnému období roku 1996.  Za to však od 6.6.1997 do 15.10.1997 došlo na tomto

území ke 31 trestným činům, to znamená, že téměř tolik, jako za celé 1.pololetí 1997.

Z celkového počtu trestných činů, zde spáchaných do 15.10.1997 bylo 30 objasněno. Podílelo

se na nich 37 pachatelů, z nichž bylo 11 nezletilců a 11 nebylo občany Albrechtic

            Dokumentace – tisk 68, 71.

87



Oproti roku 1996 se také rozšířila skladba spáchaných trestných činů:

- krádeže dle § 247, 249                                   45 skutků, škoda 460 000 Kč,  

- zanedbávání povinné výživy, § 213                                                 2 skutky,

- maření výkonu úředního rozhodnutí, § 171                                     1 skutek,

- násilí proti skupině obyvatel i jednotlivci, § 197                             4 skutky,

- loupeže, § 234                                                                          1 (objasněná),

- omezování osobní svobody, § 231                                                   3 skutky,

- ublížení na zdraví, § 221                                                                  2 skutky,

- výtržnictví, § 202                                                                             1 skutek,

- nedovolená výroba a držení omamných

a psychotropních látek, § 187, 188                                                    2 skutky,

- zpronevěra, § 248                                                                             1 skutek,

- poškozování cizích věcí, § 257                                                        1 skutek.

Největší problémy se vyskytly při objasňování krádeží, kde se proto podařilo objasnit

pouze malé procento.

Ve stejném, výše uvedeném období, bylo spácháno 49 přestupků, což představovalo

stejnou úroveň, jako v  roce 1996. Také skladba přestupků zůstala stejná. Jednalo se o 19

přestupků proti občanskému soužití a proti veřejnému pořádku, o 10 přestupků proti

bezpečnosti a plynulosti silničního provozu – opilí řidiči. Na bezpečnost a plynulost silničního

provozu dohlížela také dopravní policie oddělení Policie České republiky z  Karviné, která

v obci prováděla ve 12 případech měření rychlosti, při čemž bylo 19 řidičů pokutováno na

místě a 11 řidičů oznámeno do komise.

Výkon služby v  Albrechticích byl zajišťován pravidelným velením hlídek, zvláště

v noční době a dále byli určeni 4 policisté „územáři“, kteří odpovídali za bezpečnostní situaci

v obci. Vzhledem ke zvýšenému počtu trestných činů v  posledním období, byli tito

s okamžitou platností posíleni o dalšího policistu.

Přísedící Okresního soudu v Karviné, jejich volba

Dle zákona o soudnictví příslušela obecnímu zastupitelstvu volba 8 kandidátů,

navržených na přísedící u Okresního soudu v  Karviné, z  řad občanů Albrechtic. Funkce

zvoleného přísedícího byla stanovena na období 4 let, to znamená od roku 1997 do roku 2001.
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Na doporučení rady byli zvoleni do této funkce následující občané obce:

Miroslav Byrtus, narozený 26.1.1952, Albrechtice, Rakovecká ulice 689,

Alois Erben, narozený 18.7.1942, Albrechtice, ulice K vleku 189,

Hedvika Waszková, narozená 14.6.1936, Albrechtice, Hornická 492/8,

Jindřich Werner, narozený 25.1.1942, Albrechtice, Břízová 594,

Jarmila Fukalová, narozená 15.3.1956, Albrechtice, Hlavní 313,

Alois Kornas, narozený 26.5.1944, Albrechtice, Bělehradská 643,

Bernardetta Sikorová, narozená 1.5.1942, Albrechtice, Bělehradská 620.

      Dokumentace – tisk 41.

Zemědělství

Rodinná farma Nevřela (bývalý statek Bělehrad), majitel Ing. Stanislav Nevřela.

V restituci mu byly vráceny hospodářské budovy, ty původní. Začal se zabývat pouze

rostlinnou výrobou. Výměra půdy orné 50,53 ha a 16,08 ha luk a pastvin. 

      Dokumentace – tisk 52.

Slezská agrární společnost, s  ručením omezeným, Český Těšín, využívá ostatní

zařízení bývalého státního statku Bělehrad, mimo ta, která byla  v  restituci vrácena bývalému

majiteli. V  Albrechticích obhospodařovala 270 ha zemědělské půdy. Tato společnost celkem

obhospodařovala 570 ha, ale to už bylo, mimo těch uvedených 270 ha na jiných katastrech

(Stanislavic, Dolního Těrlicka, Stonavy a Louk). 

Do konce roku 1996 zaměstnávala 20 zaměstnanců, z nichž 3 byli techničtí pracovníci. V roce

1997 poklesl počet zaměstnanců na 16, přičemž výše uvedení 3 techničtí pracovníci zůstali. 

Živočišná výroba v  roce 1997 – na farmě Bělehrad bylo 82 dojnic, 5 březích jalovic,

50 chovných jalovic, 26 kusů hovězího žíru a 20 telat.

Produkce mléka v  roce 1997 od uvedených 82 dojnic činila 377 460 litrů, což

znamenalo průměr na dojnici 4 603 litrů.

Rostlinná výroba v roce 1997 (na 269,21 ha):

Řepka ozimá na 67 ha,                                   sklizeno 431 q, výnos/ha 6,43q.

Ječmen ozimý na 34,4 ha,                          sklizeno 1283 q, výnos/ha 36,25q.

Pšenice ozimá na 40,6 ha,                        sklizeno 1385,7q, výnos/ha 34,17q.

Ječmen jarní na 18,5 ha,                             sklizeno 437,3q, výnos/ha 23,64q.

Oves na 17,4 ha,                                          sklizeno557,8q, výnos/ha 32,06q.

Kukuřice na siláž na 30,59ha,                        sklizeno 8415q, výnos/ha 275q.
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Louky na 3,4ha,                                                sklizeno 595q, výnos/ha 175q.

Pastviny na 24,5ha,                                       sklizeno 4 587q, výnos/ha 187q.

Víceleté pícniny na 31,84ha,                           sklizeno 5 730q, výnos/ha 180.

Žně byly poznamenány nepříznivým počasím.       Dokumentace – tisk 74.

Pro srovnání celorepublikové průměry výnosů obilovin.       Dokumentace – tisk 75.

Celková spotřeba hnojiv v čistých živinách (N,P, K) na 1 ha:

V roce 1997 – N 76 kg, P 19,5 kg, K 19,5 kg.

Přehled použitých přípravků k ochraně rostlin v roce 1997:

Na ozimou řepku (67 ha) proti plevelům Starane 0,7 l                        20 l,

Fusilejd 0,7 l                       47 l,

                      proti živočišným škůdcům Nuvele 0,6 l                        40 l,

na ozimý ječmen, proti plevelům N 46 M Fluid 1,5 l                           53 l,

                        Starane 0,7 l                       25 l,

                  proti chorobám patek stébel    Tilt CB 187,5 FW 2 l/ha        71 l,

                  proti chorobám listů a klasů    Tilt 250 EC        0,5 l/ha        18 l,

pšenice ozimá (40,6) proti plevelům         Aminex Pur        2,5 l/ha      102 l,

                                    Starane                0,7 l/ha        29 l, 

                  proti chorobám patek a stébel Alert                       1 l/ha        41 l,

                  proti chorobám listů a klasů    Impact                    1 l/ha        41 l,

ječmen jarní (18,5 ha) proti plevelům      Aminex Pur            3 l/ha         56 l,

                     Lontrel               0,75 l/ha       6,5 l,

                  proti chorobám listů a klasů   Alert                        1 l/ha     18,5 l,

oves(17,7 ha) proti plevelům                   Aminex Pur             3 l/ha        52 l,

                                                                  Lontrel               0,35 l/ha          6 l,    

                  proti živočišným škůdcům       Decis                  0,3 l/ha          6 l,

kukuřice na siláž (30,6 ha) proti plevelům Thropy EC       2,5 l /ha         76 l,

                                                                     Tel 75 Wg       40 g/ ha   0,4 kg. 

Slezská agrární společnost měla v Albrechticích k dispozici:

- Velkokapacitní kravín pro 480 kusů dobytka (momentálně nevyužívaný),

- porodna pro 80 kusů jalovic,

- teletník – toho času prázdný,

- teletník v rekonstrukci – není schopen provozu,

- kejdové hospodářství – 2 nadzemní nádrže o objemu asi 800 m³,
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- silážní žlaby 3 kusy,

- posklizňová linka,

- kafilérní box,

- seník,

- hala na stroje,

- nadzemní tank na naftu,

- administrativní budova,

- stodoly a dílny.

Ve farmě na Červenkách hospodařili v  roce 1997 restituenti paní Faxová a pánové

Milan a Tomáš Korzecovi na cca 30 ha zemědělské půdy. Zaměřovali se na rostlinnou a

živočišnou výrobu.

Na této farmě byla k dispozici – obytná budova,

- kravín s kapacitou na 100 kusů dobytka, v roce 1997 obsazen 20 kusy dojnic a 25 telaty

- vepřín byl dočasně prázdný po prodeji jatečných kusů,

- stodola.

Chov koní v Albrechticích 

Stáj pana Ludvíka Kostky v Albrechticích, Těšínská 33.

Zde byla odchována plnokrevná kobylka zvaná Desperita. Hříbě vzniklo zkřížením

z plnokrevníků, kobyly Deprese a hřebce Mil Porta.

Za stáj pana Kostky z  Albrechtic, vedené trenérem, panem Holčákem z  Velkých

Karlovic, vydobyla již jako dvouletá významných úspěchů. V  září 1996 získala 1. místo na

Slušovické dostihové dráze. V  následujícím roce 1997 se umístila na dostizích v  Praze-

Chuchli a v  Bratislavě na 2., 3., 4., 5. místě. Na začátku sezóny 1997 startovala 3 x

v Bratislavě, jednou ve Slušovicích a 3 x v  Praze-Chuchli v  rovinných dostizích, vždy

úspěšně. Od září 1997 běhá proutěné překážky. Na dostizích, 20.9.1997 v  Pardubicích se

umístila na 4. místě. V rámci Velké Pardubické 12.10.1997 běžela proutěnky mezi českou

elitou koní a umístila se na 4. místě. Je velmi záslužné, že přítomností na dostihových

drahách, reprezentuje i naší obec, když tyto závody se objevují i na obrazovkách nejen

v České republice, ale i v zahraničí.

Od 5.2.1996 je registrována v  naší obci další stáj chovů koní, kterou zde oživil již

v prosinci 1995 pan Jan Valovič, bytem v  Havířově-Suché. Obvodová ulice 12/604. Tato stáj

se nachází ve statku rodiny Nevřelové, kterou si pan Valovič pronajal pro chov koní
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anglického plno- a polokrevníka a norického plemene. Obor činnosti pana Valoviče je

zaměřen na práce v  zemědělství a lesnictví, ale i na rozmnožování koní. Tato stáj je totiž také

registrována v  Asociaci chovatelů koní České republiky – v  organizaci Dobrá u Frýdku –

Místku.

Koně norického plemene ve stáji:

Kony, narozen 13.3.1985 z matky Zuzany a otce Šemura,

Lady, narozená 1.5. 1995, z matky Lesy a otce Hubíra,

Hvězda, narozená 8.3.1995, z matky Chudá a otce 2475 Neugof.

Koně anglického plnokrevníka:

Heliska, narozená 30.3.1994 z klisny Heliny a hřebce Silvanera.

Další koně ve stáji:

Valach Prim Filip, klisna Hyrona a valach Grand.

Jako chovné klisny jsou určeny výše uvedené 2 norického plemene a další anglického

plnokrevníka.

Ve stáji se o koně starají dobrovolní členové, kteří koně jezdí pod sedlem a zapřahají.

V době senoseče sklízejí seno na zimu a také slámu. Udržují pastviny a ohrady pro koně.

Jezdci trénují na jezdecké soutěže, na dostihové dráhy v  České republice. V  letních

měsících se pořádaly jezdecká odpoledne pro malé děti z Albrechtic a Junáky z Havířova.

Touto činností byla vyvíjena snaha k  tomu, aby mladí lidé našli pěkný vztah ke koním

a přírodě.           Dokumentace 3624 až 3639.

Lesní hospodářství 

Celková výměra pozemků k  plnění funkce lesa na území naší obce v  roce 1997 činila

321,1234 ha, což bylo 25,3 % její rozlohy. Pozemky spravovaly Lesy České republiky, Lesní

správa Šenov a hospodařila na nich akciová společnost Lesy Frýdek-Místek.

Všechny porosty byly zařazeny do lesů zvláštního určení, postižených exhalacemi.

Tyto lesní porosty byly rozmístěny po okrajích katastrálního území obce.
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Druhová skladba porostů: (v %)

Smrk            36,3                borovice            3,5               habr            2,2

Olše          14,1                buk                    3,0               javor           2,1

Dub              10,8                modřín              3,0                vrba    0,6

Lípa                9,5                dub červený      2,7               osika           0,1

Bříza              7,5                jasan                  2,5

Věkové složení: (v %)

1   - 19 let       7,9               50 – 59 let          5,6               80 – 89 let  10,3

20 – 29 let    10,6               60 – 69 let          4,2               90 – 99 let     9,6

30 – 39 let    35,8               70 – 79 let          6,8             100 a více let   3,3.

40 – 49 let      5,1

Výše uvedené číselné údaje jsou vyňaty z  lesního hospodářského plánu, který je

v platnosti již 10 rok. Je proto možné, že došlo již k  určitým změnám v  druhové i věkové

skladbě, hlavně v  nejmladší a nejstarší věkové třídě. Aktuálnější údaje budou k  dispozici až

po zpracování nového hospodářského plánu, který však ještě není vypracovaný. Zpracovává

se vždy na decenium.

Lesy Frýdek-Místek, akciová společnost, středisko Albrechtice, nabízelo na prodej

dřevo. Úřední dny byly každý čtvrtek v  kanceláři polesí, která se nacházela toho času,

přechodně, v budově na patře nad českou a polskou mateřskou školou na Kostelní ulici.

            Dokumentace – tisk 89, 35.

Elektrocentrum Hudeczek

Uvedená firma získala v  roce 1997 statut jakosti ISO. V  České republice nebylo zatím

mnoho výrobců, kteří by se mohli pochlubit tímto označením, to znamená, že firma

produkovala výrobky, které splňovaly kritéria Mezinárodního statutu jakosti (ISO).

Toto označení vlastnily převážně velké, renomované firmy, s  dlouholetou tradicí,

k nimž se rozhodně nemohla počítat výše uvedená firma, když patří k  těm, které vznikly

teprve po roce 1989. Přesto se firmě Elekrocentrum Hudeczek, Ing. Mieczyslava Hudeczka,

se sídlem v Albrechticích, s materiálově službovou základnou v Havířově-Šumbarku, podařilo

po příslušném, asi rok trvajícím proškolování všech 22 zaměstnanců, ukončeným speciálními
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kvalifikačními testy, získat Mezinárodní statut jakosti ISO 9002 v  oblasti projektování,

montáže, servisu elektroinstalací a jejich revizí, v  tom i vedení vysokého napětí do 800 kV.

Zmíněný certifikát udělila firmě holandská firma KEMA, která má k  tomu příslušné

oprávnění.

Slavnostní předání certifikátu šéfovi firmy se konalo v  pátek, 11.4.1997 v  Domě

Polskim v Ostravě, za účasti zástupců vědeckého střediska u Vyšší hornické školy v  Ostravě a

předních zástupců ostravské technické inteligence.           Dokumentace – tisk 76 – 79.

Služby

Zdravotnictví

V roce 1997 nedošlo ve zdravotnických službách, poskytovaných v  obci ke změnám.

Vše fungovalo jako v roce předešlém.

Postupně však docházelo k  prohlubování krize ve zdravotnictví, celkově. Do hry se

čím dál více dostávaly platové problémy - odměňování zdravotnických pracovníků. 

Transformace dřívějšího zdravotnictví, z  éry diktatury proletariátu, na zdravotnictví

v demokratickém smyslu, spojené s  volným, liberálním stylem privatizace, počínaje

ordinacemi až po rozsáhlá nemocniční zařízení. Do hry vstupovaly pochopitelně už i

zprivatizované nemocenské pojišťovny, výrobci a dodavatelé léků a jiní činitelé. Mnozí

doufali, že po převratu v roce 1989 nastane i u nás obdobná situace, jako ve vyspělých státech

na Západě, kde zdravotníci – lékaři jsou považováni za honoraci, zatímco u nás se zapomnělo

na to, že jsme zbídačelá země, která se jen pomaličku dostává z  nouze na jakousi tu úroveň a

to zefektivňováním práce a v  tom směru je u nás co dohánět. Takto jsme se ve stávajících

poměrech dostali do situace, kdy mohl být šťasten ten, kdo byl zdravý a nepotřeboval se léčit.

Tento názor potvrdil v televizním vysílání i sám prezident Lékařské komory MUDr. Svoboda.

Začínaly už probleskovat i takové „názory“, do kterých pacientů se ještě vyplatí „investovat“

a do kterých už ne. V  seznamu nemocí se začala objevovat zcela nová diagnóza  - ročník

1925. záleželo samozřejmě i na tom, kterak si lidé svého zdraví vážili, zda dodržovali zdravý

způsob života, nebo zda se oddávali drogám, kouření, alkoholu a jiným neřestem. 

Dokumentace – tisk 82, 83.

Firmy v obci v roce 1997

Plošně nejrozsáhlejší byl areál cestmistrovské Správy a údržby silnic, Karviná se

sídlem v Albrechticích – Rakovci. Zajišťoval opravy a údržby silnic v  celém okrese Karviná.

Vlastnil příslušná technická zařízení, skladové prostory i moderní strojový park
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k mechanizované údržbě komunikací (sněhové pluhy, posypávače, frézy sloužící při úpravách

živičných koberců a také na údržbu příkopů, sekačky ramenové, myčky, finišery a jiné).

V uvedeném roce zde bylo zaměstnáno cca 30 pracovníků. 

Firma INTAZ – INT, s  ručením omezeným, Havířov, se nacházela v  severní části obce

u železniční tratě. Vybavovala prodejny obchodním zařízením.

V Albrechticích měla v  roce 1997 hlavně sklady, v  nichž bylo zaměstnáno 5

pracovníků. Výhledově se uvažovalo o přenesení celé firmy do Albrechtic s  cca 15ti

zaměstnanci.

Firma Bernatík – centrální výrobna, pekárna, výroba cukrárenského zboží, lahůdek,

zpracování masa, uzeniny, výroba polotovarů i hotových jídel s  příslušným vozovým parkem

k rozvozu zboží. V současné době zde bylo zaměstnáno asi 70 pracovníků. 

Firma Buchtelík – velkoobchod s  potravinami a smíšeným zbožím, umístěným

v areálů dřívějších Drobných provozoven u rozcestí Hlavní, Těšínské a Hornické ulice.

Koncem roku 1997 však firmu postihl bankrot.

 Firma Lamifrank se zprvu vlivně rozvíjela výrobou laminátových desek a

nábytku,zejména kancelářského,  ale začátkem roku 1998 ukončila činnost.

      Dokumentace – tisk 53.

Firma Čekotrade – velkosklad nápojů, kávy, lihovin a vín se umístila do prostoru

zaniklé firmy Buchtelík (výše popisované). Zaměstnávala 6 pracovníků.

      Dokumentace – tisk 53.

Firma Sluníčko na Stonavské ulici se zabývala šitím prádla. Zaměstnávala 23 švadlen,

ale i tato začátkem roku 1998 zanikla.

Firma Hans – Mode, s  ručením omezeným se zabývala šitím konfekce. Původně byly

šicí dílny v  obytném domku popisné číslo 497 v  místě, kde se spojuje Dubová a Jarní ulice.

Nově firma odkoupila část hasičské zbrojnice  a po její rekonstrukci, která proběhla ve velmi

krátké době (asi jeden měsíc) se konalo její slavnostní zahájení provozu 1.10.1997. Byly zde

provedeny stavební úpravy místností tak, aby vyhovovaly provozu. Sem pak bylo přemístěno
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zařízení z  dalšího rodinného domku, popisné číslo 450 u nepojmenované odbočky z  ulice

Dubové, jehož prostory také dříve sloužily firmě, jako šicí dílny. Takto došlo k  soustředění

výroby do jednoho objektu, když dříve využívala firma prostory 2 vynajatých rodinných

domků v centru obce.     

     Dokumentace – tisk 80. Viz. také videozáznam číslo 16 z roku 1997.

Uvedená firma v  novém objektu zaměstnala dalších 7 šiček. Tyto pracovnice byly

hlavně místní, ale některé i dojížděly sem z Havířova, Karviné i Stonavy.

    Dokumentace – tisk 81.Videozáznam, číslo 16.

 V  roce 1997 rozšířil svou podnikatelskou činnost pan František Badura, který

provozoval zatím jen zámečnickou dílnu v  pronajatých prostorách dřívější kovářské dílny

bývalého statku Bělehrad, o mezinárodní kamionovou dopravu, která nesla označení ELKA

NOVA s  ručeným omezením a měla sídlo v  Albrechticích a v  Horní Suché. Zprvu zde byly

k dispozici (v roce 1997) dva kamióny, jeden starší a druhý nový, který měl nosnost až 70 tun.

V roce 1997 zaměstnával pan Badura 14 pracovníků. 

V západní části obce a zčásti i v  Sušském lese fungovala rozvodna Severomoravských

elektráren, závod rozvodu energie Rozvodna 400/110/22 kV Albrechtice. Podrobnější popis

viz zápis v obecní kronice z roku 1995, strana 81.

Firma JiKl s  ručením omezeným. Provozovatel Jiří Klimsza v  oboru obchodní a

zprostředkovatelské činnosti se sídlem v Dělnickém domě v Albrechticích.

Firma ETA Morava s  ručením omezeným, jako velko- a maloobchod

s elektrotechnickým zbožím umístěná v  prostorách dřívějšího nákupního střediska

v Albrechticích na Hlavní ulici, popisné číslo 700. 

Firma Miczka – sdružení podnikatelů, export, import, obchodní činnost se sídlem

v Albrechticích na Kostelní ulici.

Firma ROSIMEX s  ručením omezeným, stavebně obchodní činnost se sídlem

v Albrechticích na Životické ulici 491.
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Firma PRIDB „ Piec – export“, společnost s  ručením omezeným se sídlem

v Albrechticím, Kostelní ulice 501.

Krejčovství Byrtusová, zakázkové šití oděvů. Albrechtice, Rakovecká ulice 689.

Firma Labr Ladislava Brzy, Albrechtice, Hornická ulice, nabízela plovoucí, laminátové

podlahy, interiérové nástřiky, malby, nátěry, žaluzie a jiné.

      Dokumentace – tisk 37.

Prodejny

Potravin: 

- samoobsluha na Pacalůvce,

-    samoobsluha Miczka na starém sídlišti,

- AMI – Andrzej Miczka, smíšené zboží + restaurace u Hlavní ulice,

- prodejna potravin „ U Jakuba“ + maso a masné výrobky na      Hornické ulici 663,

od 10.11. 1997 měla otevřeno do 23 hodin,     

- Koloniál smíšené zboží na Dubové ulici 694, 

- samoobsluha potravin, bývalé nákupní středisko Jednoty – Jedność u Hlavní ulice,

- prodejna potravin „ Sluníčko“, Stonavská ulice 340, 

- prodejna Langr se smíšeným zbožím a květinami, Rakovecká ulice 24

- prodejna smíšeného zboží, Eva Vasilková, v osadě Bažantnice,

- Samoobsluha potravin, smíšeného zboží na Pasecké ulici 269,

- Samoobsluha smíšeného zboží na Pardubické ulici 554, 

- Řeznictví Siuda na Životické ulici 479,

- Řeznictví Bplus, Bocek Vladislav v bývalém nákupním středisku u Hlavní ulice,

- Drogistické zboží v objektu samoobsluhy, papír, fotomateriál na Životické ulici,

- PATEX – papír, drogistické zboží, prodejna paní Moravcové na Hornické ulici 469, 

       Dokumentace – tisk 53

- Prodejna drogistického zboží a domácích potřeb v  nádvoří Dělnického domu, Jiří

Klimsza,

- GA-VE prodejna kosmetiky a drogistického zboží, barvy, v  budově restaurace na

novém sídlišti, v  přízemí, drogistické zboží v  omezeném rozsahu nabízely taktéž už

výše uvedené prodejny potravin,
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- Prodejna zahradnických a chovatelských potřeb, pobočka prodejny v  Petřvaldě, na

Hornické ulici 483,        Dokumentace – tisk 53

- Prodejna květin, kytic, věnců, Jiřina Koplová, na Kostelní ulici 371,

- Prodejnu květin, semen, hnojiv a krmiv uvedl do provozu v  září 1997 na Hlavní ulici

ve stánku u domu 391 hornosušský podnikatel, zahradník, Ing. Jan Lipner,

- Prodej květin, sazenic nabízel rovněž pan Karel Křižánek na ulici K  Potoku 109

v osadě Pardubice.

Pohostinství, restaurace 

Pohostinství Feber v areálu Na Zámostí v Albrechticích.

Pohostinství, bufet a zahradní restaurace, Jiří Klimsza v  Dělnickém domě u Hlavní

ulice.

PAMOL, restaurace, sauna, tenisové kurty, Marcela Molendová, Hlavní ulice.

Restaurace(Gumok) na novém sídlišti u Hlavní ulice.

Restaurace AMI v těsném sousedství výše uvedené restaurace u Hlavní ulice.

Pivní bar Jaroslav Ševčík u samoobsluhy potravin Miczka, na starém sídlišti.

Pohostinství – Centr klub u Hlavní ulice 391, provozovatel paní Řeřuchová.

Další provozovny v   obci:

Švadlena Mária Ostřížová, na Hornické ulici 571,

Lékárna Mgr. Evy Kalinové, umístěná v  pronajatých místnostech zdravotního střediska na

Obecní ulici,

Kadeřnictví Top Mileny Duszkové na Kostelní ulici,

Kadeřnictví paní Staszczykové na ulici Bělehradské 646,

Videopůjčovna na Kostelní ulici 462,

Fitcentrum Vaculík, umístěné v objektu základní české školy na Školní ulici,

Autokarosárna Stanislava Musiolka,umístěná v podnájmu objektu Bělehrad,

Prodejna krmiv, Dagmar Zajacová, Srnčí ulice 190 v osadě Zadky,

Projekční kancelář, Ing. Ivo Zdražil, Na Zámostí 38, Albrechtice,

Výpočetní kancelář, Marie Turoňová, Kostelní 501,

Řezbářství Jan Beseda, na Kostelní ulici 665,

Výrobna sýrových korbačíků, Libor Drobný, Hlavní ulice 404,

Autodílna, Josef Suchánek, Životická 275,

Prodejna řezaných květin Kolek, Rekreační ulice 639, na Pacalůvce,
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Afrodita club na Rybářské ulici v osadě Pacalůvka,

Prodejna textilu, Šebesta, v přízemí restaurace na novém sídlišti,

Sklenářství Korund, Karel Podolák, v areálu obecního úřadu na Obecní ulici,

Advokátní poradenská služba občanům v  obci byla nadále poskytována Judr. Marcelou

Žoričovou, vždy v  podělí od 15 do 17 hodin v  zasedací místnosti obecního úřadu na Obecní

ulici.

Pronájem garáží u bytového domu na Hornické ulici nabízel Obecní úřad za cenu 400 Kč/m²

za rok.       Dokumentace – tisk 37.

Rozvoz propan-butanu nadále zajišťovala v  obci dopravní služba České autodopravy, akciová

společnost, Havířov, dle stanoveného jízdního řádu se zastávkami u Velkoskladu Čeko u

rozcestí Hlavní a Těšínské ulice, na Červenkách, Pardubicích, Pasekách a na Stonavské ulici u

popisného čísla 340.       Dokumentace – tisk 35.

Do domácností byly doručovány inzertní letáky, například Elefant,

           Dokumentace – tisk 84 a jiné dokumentace – tisk 85 – 88.

Nescházelo ani lákavých nabídek „také podnikavců“,které měly hlavní účel jak rychle

zbohatnout podvodným způsobem.

Ceny v roce 1997

Potraviny:

1 kg žitný chléb               16,9 Kč, 1 grahamový rohlík větší        1,9 Kč,

1 tukový rohlík                  1,1 Kč, 1 kg mouka pšeničná hrubá    8,7 Kč,

1 l mléko trvanlivé           12,2 Kč, 1 kg m. pšeničná polohrubá    8.7 Kč,

0,4 l jogurt bílý                17,2 Kč, 1 kg mouka hladká                  8,5 Kč,

1 kg tvaroh bez tuku        52,8 Kč, 1 balíček sušenek Prince   15,4 Kč,

1 kg nudle vlasové           23,8 Kč, 1 bal. sušenek Gold Fischli   17    Kč, 

1 balíček špaget               11,5 Kč, 1 kg rýže loupaná                  17,9 Kč,

½ kg margarin Rama       23,4 Kč, 1 bal. Tavený sýr Primátor    23,4 Kč,

½ kg margarin Planta       23,8 Kč, 1 bal. Tavený sýr Apetito      18,9 Kč,

1 stolní olej Vegetol         28,5 Kč,     1 kg krupice hrubá                  9,7 Kč,

1 kg pokrmový tuk Plata  47,6 Kč, 62,5 g tavený sýr Lučina         7,9 Kč,

1 kg máslo                        87,6 Kč, 1 kg tvrdý sýr balkánský     103,0 Kč,

1 kg máslo pomazánkové 63,6 Kč, 1 dětské piškoty                       8,9 Kč,
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1 kg tuk Hera                    43,6 Kč, 1 pudingový prášek vanilkový 5,2 Kč,

375 ml tatarská omáčka 1 granko čokoládové              21,7 Kč,                         

            Hellmans              23,5 Kč, 1 balíček kmínu                       7,9 Kč,

350 g hořčice plnotučná     7,9 Kč, 1 kg sůl kamenná s jódem       6,9 Kč,

1 kg vepřová plec           148,0 Kč, 1 láhev pivo Gambrin(tmavé) 9,9 Kč,

1 kg hovězí na polévku    69,0 Kč, 1 láhev pivo Radegast             8,9 Kč,

1 kg vepřový krček          99,0 Kč, 1 láhev Hanácká kyselka         7,3 Kč,

1 kg kuřecí stehna            76,9 Kč, 1 balení Corn Flakes              27,0 Kč,

1 kg kuřecí křídla             59,0 Kč, 100 g čokoláda na vaření         9,9 Kč,

1 kg krůtí stehno              59,0 Kč, 100 g čokoláda mléčná          13,5 Kč,

1 kg krůtí křídlo               56,0 Kč, Studentská pečeť   17,9 Kč,

1 kg salám Vysočina      119,0 Kč, krabička rumových pralinek  15,7 Kč,

1 kg uzená klobása           93,0 Kč, 1 kg mandarinek                    48,4 Kč,

1 kg rybí filet                   83,0 Kč, 1 kg lusky papriky                 48,4 Kč,

krabička sardinek            12,9 Kč, 1 kg pomerančů                     19,5 Kč,

dětské pastelky                12,0 Kč, 1 kg kiwi v košíčku                49,6 Kč,

časopis Květy                  13,9 Kč, 1 kg hrozny                            49,0 Kč,

toaletní papír Harmasan  14,0 Kč, 1 kg banány               12,0 až 19,0 Kč,

dámské vložky Always   27,5 Kč, 1 kg citróny                            25,0 Kč,

přání v obálce                 22,0 Kč, 1 kg citrusy červené               26,7 Kč,

mapa Itálie                    149,0 Kč, 1 prací prášek Namo                9,5 Kč,

žárovka 40 W                 19,0 Kč, 1 prací prášek Tix Bio         134,0 Kč,

1 zubní pasta Odol s fluorem 22,0 Kč,            zubní pasta Dentimin 38,8 Kč,

1 toaletní papír obyčejný         4,3 Kč,    žárovka 60 W            20,0 Kč.

Cena 1 l benzínu vzrostla o 1,4 Kč, motorové nafty o 0,7 Kč. Dražší byly i ceny paliv

viz dokumentace – tisk 98, 100-105, 107-109. Nezapomnělo se ani na zvýšení činžovného –

dokumentace – tisk 100,110. Ceny vánočních stromků se na různých místech České republiky

značně lišily.     Dokumentace – tisk 106.

Důchodci, kteří nad 70 let jezdili doposud zadarmo, museli v  roce 1997 platit

poloviční jízdné. 

V tomto roce byly zrušeny státní přídavky na školní obědy. Stravenky podražily.

    Dokumentace – tisk 111.
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Ceny zboží v  nově zřízené prodejně DISKONT v  nákupním středisku v  Albrechticích

viz dokumentace – tisk 114. Další leták s  cenami zboží o velikonocích 1997 v  nákupním

středisku PRIMĚ v Českém Těšíně.     Dokumentace – tisk 115.

Stále stoupající ceny a s  tím související klesání životní úrovně obyvatelstva náladu lidí

nepovzbuzovalo, svědčí o tom i novinový článek viz  dokumentace – tisk 93, 96.

Přehled průměrných hodinových výdělků v různých oblastech České republiky.

    Dokumentace – tisk 93 a.

Při „státní dietě“ utahoval opasek kde, kdo.     Dokumentace – tisk 113.

V roce 1997 došlo ke zvýšení důchodů v  průměru o 10,5 %, což mělo za úkol trochu

zlepšit postavení důchodců ve státě. Po něm měly důchody představovat zhruba 60 %

současných čistých mezd.

V roce 1989 činil průměrný starobní důchod 1598 Kč a průměrná čistá mzda 2504 Kč,

to znamená 63 % tehdejší čisté mzdy.       Dokumentace – tisk 94.

V roce 1997 vzrostly průměrné výdělky v hornictví na 14 100 Kč.

    Dokumentace – tisk 112.

Po dvouleté stagnaci služeb, poskytovaných poštou, došlo od 1.4.1997 ke zvýšení cen

vybraných vnitrostátních poštovních služeb v  průměru o 28 %. Zdražení bylo vysvětlováno

vzrůstem cen materiálových vstupů, růstem mezd a neodkladnými investicemi. Bez tohoto

opatření by prý došlo k  porušení samofinancovatelnosti České pošty. Tímto opatřením se

náklady České pošty přiblížily k  nákladům zahraničních pošt. Od uvedeného data se ve

vnitrostátním styku frankovala pohlednice 4 Kč, obyčejný dopis 4,6 Kč a doporučený dopis

12, 6 Kč.       Dokumentace – tisk 97.

Perlička ke zdražování služeb České pošty, aneb, kterak bylo možno v  současné době

také vydělávat. Za více peněz by se normálně mělo očekávat kvalitnější službu, ale ah ouvej.

Toto opatření mohlo být spíše chápáno jako služba ke zdraví lidu, dle hesla, pohybem ke

zdraví. Za tímto účelem někdo vymyslel poštovní poukázku typu H. Obdržel-li někdo na tuto

poukázku peníze, poštovní doručovatelka vhodila adresátovi tuto poukázku do schránky a na

ni si pak byl nucen příjemce v  termínu vyzvednout peníze na poště. Pokud adresát si včas

peníze nevyzvednul, pošta vrátila obnos zpět odesílateli, který měl možnost peníze opět

poslat, pochopitelně za příslušný, tučný poplatek, limitovaný množstvím poukazovaných

peněz.

Jiným takovým opatřením bylo, že důchodci byli nuceni si vyzvednout důchody na

poště. Je sice pravda, že ve výjimečných případech, když se jednalo o imobilního důchodce, si

tento mohl vyžádat o doručení peněz domů. Toto opatření však ve skutečnosti sledovalo
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snížení rizika ohrožení (většinou doručovatelek, když muži v  této funkci skoro přestali

existovat), když zločinnost v naší zemi vesele rostla.

Poštovní úřad v Albrechticích – činnost v roce 1997

Údaje o počtu podaných zásilek:

 8 452 kusů doporučených zásilek,

 1 017 balíků,

    122 cenných psaní,

15 385 peněžních poukázek,

36 758 sázenek se sázkovými soutěžemi,

       72  telegramů,

945        uskutečněných hovorů ve veřejné telefonní hovorně.

Množství dodaných zásilek:

17 035 doporučených zásilek,

  4 309 balíků,

  3 335 dobírek,

363 cenných papírů,

12 199 vyplacených peněžních poukázek,

10 523 vyplacených důchodů,

  6 632 vyplacených sázkových výher,

35 dodaných telegramů.

Počet zaměstnanců se na zdejší poště snížil o 1 oproti roku 1996. V  roce 1997 byl styk

s občany na zdejší poště vylepšen o zavedení takzvané univerzální přepážky. Od 2.1.1997

došlo ke změně provozní doby u zdejší pošty a to v  pondělí a ve středu vždy od 8 do 11:30

hodin a od 14 do 17 hodin, v ostatní dny zůstaly úřední hodiny beze změny.

Předplatné denního tisku a časopisů v roce 1997 bylo na 133 280 výtisků.

V poštovní spořitelně, která měla činnou přepážku na místní poště bylo v  roce 1997

založeno 332 vkladních knížek.

Propagační leták této spořitelny viz        dokumentace – tisk 92.
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Česká spořitelna, pobočka v Albrechticích 

Vzhledem k úsporným opatřením u této spořitelny došlo ke zrušení pobočky mimo jiné

i v  Albrechticích, když byla zařazena k  těm nerentabilním (stejně jako ve Stonavě, Horní

Suché a jinde). Ke zrušení došlo koncem srpna 1997 a vnitřní inventář pobočky byl

vystěhován z objektu zdejší pošty dne 4.9.1997. Od června měli občané možnost si buď své

vklady u této pobočky zrušit, vybrat, nebo si je nechat převést na Českou spořitelnu ve

městech Havířově, nebo Českém Těšíně. Na tuto skutečnost byli účastníci včas upozorněni

Českou spořitelnou v Karviné.   Dokumentace – tisk 34-35, 91,92.

Rodinná družstevní záložna SFP = Společnost finančních poradců, spořitelní a úvěrové

družstvo, bývalá Kampelička. Znovu založení pobočky v  Albrechticích v  roce

1997.

Hlavní centrála této záložny má sídlo v  Moravských Budějovicích, okres Třebíč. Jedna

z jejich poboček vznikla na Těšínsku v Orlové 1.7.1996. Jejího slavnostního otevření se mimo

jiné zúčastnil i albrechtický starosta, pan Juraj Legindi. Shodou okolností byl předsedou

představenstva této záložny albrechtický rodák, Milan Oczadly. Jeho bratr Jaroslav se stal

členem představenstva a současně vedoucím pobočky v  Orlové. V  Albrechticích začal

fungovat od 4.2.1997 jednatel tohoto družstva, pan Andrzej Miczka, prozatímně v  místnosti

restaurace AMI u Hlavní ulice, nedaleko, severně od styku ulice s  ulicemi Těšínskou a

Hornickou, kde měl k  dispozici i trezor. K  6.2.1997 mělo nově vzniklé jednatelství 14 členů.

Úřední den byl prozatímně stanoven na čtvrtek od 9 hodin.       Dokumentace – tisk 34.

Později byla pracovní doba rozšířena na pondělí, středu a pátek, vždy od 9 do 11 a od 13

do 17 hodin. Nabízela veškeré bankovní služby.   Dokumentace – tisk 37 (strana 10) a 116.

Detašované pracoviště hygieny v Havířově

Od 20.1.1997 začalo fungovat detašované pracoviště Okresní hygienické stanice

v Karviné  také v  Havířově. Bylo zde otevřeno oddělení státního zdravotnického dozoru,

hygieny práce a epidemiologie infekčních onemocnění. Tímto došlo k  lepšímu zpřístupnění a

zkvalitnění služeb  Havířova a okolních obcí, k nimž se řadily i Albrechtice. Úřední hodiny

byly stanoveny na pondělí a středu od 8 do 17 hodin.       Dokumentace – tisk 34.

Nabídka odvozu odpadu firmou DEPOS

Firma DEPOS v  Horní Suché, akciová společnost, oslovila občany naší obce letákem

s nabídkou odvozu komunálního odpadu z  popelnic 110 l a kontejnerů 1 100 l. Nabídka byla
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určena už pro rok 1998 i s  udáním ceny, která zahrnovala uložení odpadu, obsloužení a

pronájem nádob.

Při 26 odvozech (1x za 14 dní) u 110 l nádoby poplatek 460 Kč,

                                                  u 1 100 l nádoby poplatek 4 250 Kč,  

při 52 odvozech (1x za týden)  u 110 l nádoby poplatek 920 Kč,

    u  1100 l nádoby poplatek 8500 Kč.

Ve všech uvedených případech se ještě připočítávala 5 % daň z přidané hodnoty.

Článek o provozu na skládce Depos v  Horní Suché, kam směřoval také odvoz

komunálního odpadu z Albrechtic.     Dokumentace – tisk 189.

Provoz na zdejší železniční trati v roce 1997

Počet zaměstnanců se ve srovnání s předchozím rokem nezměnil. Výchozích nákladních

vlaků z Albrechtic v roce 1997 bylo 1 042, končících nákladních vlaků v  Albrechticích v roce

1997 bylo 364, v roce 1997 projelo stanicí 11 999 tranzitních vlaků nákladních a 16 890 vlaků

osobních. Rychlíků projelo stanicí v  roce 1997 1 500. V  roce 1997 bylo v  Albrechticích

naloženo 1 847 vozových jednotek a vyloženo podstatně méně, to znamená 81 vozových

jednotek. V roce 1997 bylo ve stanici vydáno 51 923 jízdenek.

Vlaková jízdenka viz        dokumentace – tisk 90.

Celková tržba z  přepravy cestujících za rok 1997 činila 740 859 Kč a z  nákladní dopravy za

stejné období 60 159 Kč.

Zvýšení cen jízdného na železnicích bylo provedeno s  platností od 1.9.1997 v  průměru

o 33 %. Například jízdné do 10 km vzrostlo z  dosavadních 4 na 6 Kč. Jízdné na větší

vzdálenosti, například do 225 km vzrostlo o 27 %.       Dokumentace – tisk 99.

Autobusová doprava

Spojení obce s  Havířovem nadále zajišťovala linka hromadné místní dopravy, číslo 2.

Do Karviné, Českého Těšína, Stonavy a Horní Suché jezdily autobusy České autobusové

dopravy a autobusy stonavské firmy Kypus. Občané měli k  dispozici otištěné nové jízdní řády

těchto dopravních spojů. Obdržela je každá domácnost v  obci prostřednictvím Albrechtických

listů, číslo 2 a 3, což bylo pro ně výhodnější, než rozpisy jízdních řádů, umístěné u

autobusových zastávek, neboť ty nestačili provozovatelé autobusových linek neustále kvůli

vandalům obměňovat.           Dokumentace – tisk 35 – 36.
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Doprava osob autobusy České autobusové dopravy, Havířov, byla rozšířena od

1.6.1997 do 23.5.1998 o spoj, jezdící z  Těrlicka, přes Havířov – Bludovice, Životice,

Albrechtice na Důl Československé mládeže ve Stonavě.         Dokumentace – tisk 36.

Jízdní řád Minibusů Jána Kypuse z  Karviné přes Stonavu, Albrechtice, do Horní

Suché, byl otištěn v Albrechtických listech, číslo 3, v roce 1997. 

    Dokumentace – tisk 36, 52, 90a.

Kultura

Jazykové problémy na Těšínsku.

Novinové články, zabývající se problematikou psaní křestních jmen a příjmení a vlivy

na jejich transkripci v průběhu politických změn,  majících na Těšínsko svůj dosah.

    Dokumentace – tisk 176.

Článek, psaný v  nářečí „po našemu“, líčící průběh odchovu prasete a následné

zabijačky, jak se to dělalo na Těšínsku.     Dokumentace – tisk 177.

Další článek, psaný v nářečí o domácím léčení bylinkami, jak se to kdysi praktikovalo.

Oba články psané v polské transkripci.     Dokumentace – tisk 178.

Lidové vyprávění, ujca Kopidola, psané v  nářečí, ale dle české transkripce, O

přemnožení.     Dokumentace – tisk 179.

Jiné vyprávění ujce Kopidola z  Pětfolda o tom, že Všechno souvisí se vším. V  české

transkripci.     Dokumentace – tisk 180.

Vyprávění hornického důchodce, Aloise Gemrota o tom, jak se kdysi těžilo uhlí a jak

se postupně zaváděla modernizace těžby. Otiskované na pokračování v Horníku v roce 1997. 

    Dokumentace – tisk 181 – 187a.

Místní knihovna v Albrechticích

Funkci vedoucí knihovny v  roce 1997 vykonávala paní Ludmila Hajduová.

Zřizovatelem knihovny byl Obecní úřad Albrechtice.

Knihovní fond:

Počet knihovních jednotek celkem v roce 1997 10 351
Z toho v polštině 3 001
Z toho naučná literatura pro dospělé 2 133
Z toho krásná literatura pro dospělé 4 885
Z toho naučná literatura pro děti 715
Z toho krásná literatura pro děti 2 618
Počet exemplářů docházejících periodik 14
Přírůstky knihovních jednotek 514
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Registrovaných čtenářů bylo v roce 1997 celkem 339
Z toho do 15 let 136
Návštěv v knihovně v roce 1997 bylo 3156

Vypůjčeno bylo celkem 19 129
Z toho naučná literatura pro dospělé 5 629
Z toho krásná literatura pro dospělé 9 009
Z toho naučná literatura pro děti 1 940
Z toho krásná literatura pro děti 2 488
Výpůjček periodik bylo 4 388

Vzdělávací a výchovné kolektivní akce v roce 1997 byly 2, pro mládež do 14 let.

Poskytnutých, registrovaných informací bylo        24.

Meziknihovní výpůjční služba se uskutečnila 2 x.

Zaměstnanci knihovny v roce 1997 (přepočtený stav) 1,15
- z toho odborní pracovníci byli 2
Celkové neinvestiční náklady v roce 1997 činily 168 657,7 Kč
- z toho neinvestiční náklady na opravy a údržbu objektu byly 16 171 Kč
- z toho prostředky na nákup knihovního fondu  61 108,1 Kč
- z toho povinné odvody (zdravotní a sociální pojištění)    35 122 Kč

          Mzdy bez ostatních osobních nákladů v roce 1997 činily 103 754 Kč.

Celkové příjmy v roce 1997 činily 31 666 Kč
Z toho vlastní příjmy ze základní činnosti   9 366 Kč
Z toho vlastní příjmy (sponzorské dary) činily 22 300 Kč

Stav automatizace.

Do knihovnického programu SMARTLIB byla vložena 1/3 fondu.

Připojení na INTRANET, INTERNET/ e-mail ok-albreCrkka.cz/

Barevné snímky kulturních památek v  Albrechticích, vyňaté z  publikace Památky

okresu Karviná, kterou vydal Okresní úřad Karviná, jako informační, metodicky a studijní

materiál pro pracovníky památkové péče, vlastivědná zařízení, vzdělávací instituce, okresní,

městské a obecní úřady, v roce 1996.     Dokumentace – tisk 121.

Filiální barokní kostel Petra a Pavla z  roku 1766, celkový pohled a detaily – kazatelna,

obraz svatého Jana Nepomuckého, Bolestné Panny Marie (černobílý snímek), svatého
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Floriana, procesní kříž (černobílý snímek), lampa na věčné světlo, kříž, kaple z  roku 1844,

zasvěcená Pánu Ježíši v  žaláři, Boží muka u popisného čísla 15 mezi dvěma lípami u Hlavní

ulice.       Dokumentace – tisk 117 – 118.

Novinový snímek barokního dřevěného kostela v  Albrechticích, jeden ze série

reprodukovaných obrázků památek v  okrese Karviná, které otiskovaly Noviny Karvinska ve

čtenářské soutěži. Mezi výherce se dostala i občanka Albrechtic, Marie Góraliková. 

                  Dokumentace – tisk 119 – 120.

Článek o vánočních tradicích na Těšínsku kdysi a dnes od dopisovatele Karvinských

novin, Ericha Motlocha, ze sousední Stonavy.     Dokumentace – tisk 122.

Článek o Albrechticích, uveřejněný v  Mladé směně § Kahan, jako rozhovor redaktora

se starostou obce.     Dokumentace – tisk 123.

Novinové zprávy. Otištěné v  Glosie Ludu o polských dětských pěveckých souborech

na Těšínsku a o soutěži „Ślazskie Śpiewanie“, v  nichž o umístění bojovaly i děti albrechtické

základní školy s  polským jazykem vyučovacím. Například uvedena Ksenia Góraliková je

občankou naší obce.       Dokumentace – tisk 124 – 125.

Kulturní akce v obci v roce 1997:

V únoru: Dvě představení loutkového divadla, zprostředkované Divadlem KRUH

z Havířova pro děti mateřských škol, včetně 1. a 2. tříd základních škol. 

    Dokumentace – tisk 135.

V březnu: „Studio L. Trnkové“ pro děti mateřských škol a 1. tříd základních škol.

  Velikonoční koncert v Domě Polského svazu kulturně   

  osvětového.        Videozáznam číslo 3.(4/1997).

V květnu: Pořad Jany Matysové pro děti mateřských škol a 1. a 2. tříd základních škol.

V červnu: Kulturní pořad u příležitosti Dětského dne.

     Kulturní pořad ke Štítu Albrechtic.     Dokumentace – tisk 135.

(29.6.) Koncert orchestru Istropolitana Bratislava, pod vedením Evalda Danela.

Videozáznam číslo 5.(7/1997).

Minikárové závody v areálu Zámostí.

Pouť v areálu Zámostí.     Dokumentace – tisk 136.

V září:      Kulturní program k Setkání s důchodci.            Videozáznam číslo 6.(10/1997).

     Vystoupení pěveckého souboru Collegium canticorum.

V říjnu:     Soubor „kamarádi“ z Brna.
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(5.10.) Pěvecký soubor církve z  Karviné a učitelů Základní umělecké školy

Karviná.         Dokumentace – tisk 37.

V listopadu:  Dvě loutková představení pro děti mateřských škol, včetně 1. a 2. tříd

základních škol.

V prosinci: (28.12.) varhanní koncert.

Vystoupení pěveckého souboru Slezské církve evangelické, Albrechtice.

  Dokumentace – tisk 3510.

         Dokumentace – tisk 37 a 126.

Mimoto byla uskutečňována pravidelná filmová představení pro děti a mládež,

vždy ve středy odpoledne.

Divadelní představení i loutková pro děti se konala buď v  tělocvičně základní školy

(české), v  mateřské škole nebo po dohodě s  Polským svazem kulturně osvětovým v  sále

nového Domu.

Zpráva o dotacích na kulturu v obci, včetně nákupu knih pro místní knihovnu a jiné. 

      Dokumentace – tisk 42.

III. sjezd harcéřů polských v České republice

V sobotu, 12.4.1997, se konal v  Domě Polského svazu kulturně osvětového

v Albrechticích III. Sjezd harcéřů polských České republiky. Zúčastnilo se ho 48 členů,

zastupujících 5 skupin a 5 samostatných oddílů, Mládežnické kolo instruktorů z  Karviné 6,

Kruh přátel harcéřů ze Stonavy, jakož i Kruh seniorů harcéřů „Zaolzie“. Na sjezdu nescházeli

ani oficiální hosté, jako konzul Polské republiky, Petr Szwarz, delegace Svazu polských

harcéřů v  čele s  tajemníkem, Gerhardem Zorawikem, vicepředsedou Rady Poláků,

Bronislavem Walickým a také i trojice bývalých velitelů Polského harcéřstva na Zaolzí Anna

Krzywoniová, Měčislav Piszczek a Vladislav Sztebel.

Z diskuse vyplynulo, že jednotlivé harcéřské buňky, rozseté na Zaolzí, jsou aktivní a

že jejich práce probíhá správně tak, že nemohou být vznášeny nějaké námitky. V  minulém

období scházela přece jen pružnější koordinace, dokonalejší organizační souhra

mezi‚ Ústředím  a skupinami. Byla učiněná opatření k  prohloubení spolupráce se skupinami

harcéřů z pravého břehu Olzy.

Na sjezdu byla vybrána 11ti členná velitelská rada harcéřů a 5ti členná revizní komise.

Předsedou rady harcéřů se stal Bohdan Prymus, velitelem Kazimír Worek a jeho zástupcem

Marian Piszczek.
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Fotbalový turnaj o Štít Albrechtice

Celorepublikové setkání českých a moravsko-slezských obcí, nesoucí název

Albrechtice, bylo uskutečněno 26.6.1997. Kulturní akce s  tím spojené probíhaly v  areálu

Zámostí, na místním fotbalovém hřišti i na hřišti v Horní Suché.     Dokumentace – tisk 65,91.

V turnaji se na 1. místě umístil tým mužstva Tělovýchovné jednoty Baník Albrechtice,

z čehož měli naší fotbalisté velkou radost.

Obecní ples

V roce 1997 bylo upuštěno od jeho uspořádání, když termín jeho zamýšleného konání

kolidoval se školním plesem.

Velikonoční koncert

Sbor Slezské církve evangelické augsburského vyznání v  Albrechticích pořádal ve

spolupráci s  obecním úřadem v  neděli, 30.3.1997 v  15 hodin, v  sálu Domu Polského svazu

kulturně osvětového Velikonoční koncert.

V programu vystupoval pěvecký sbor této církve v  Albrechticích, kytarové duo

(Daniel Heczko a Lukáš Kuboň), dále skupina Gospel a mládež tohoto Sboru. Plný sál

spokojených posluchačů ocenil příjemně strávené odpoledne. Vstupné bylo dobrovolné. 

    Dokumentace – tisk 34, dokumentace 3642 a videozáznam číslo 3.(04/1997).

Koncert komorního orchestru

V neděli, 29.6.1997 se konal v  římsko-katolickém kostele v  Albrechticích v  17 hodin

Koncert komorního orchestru Istropolitana z  Bratislavy, pod vedením Evalda Danela (rodáka

z Horní Suché), který v současné době působil v Bratislavě.

Zazněly na něm skladby W.A.Mozarta, J.S.Bacha, A.Dvořáka a B.Brittena.Koncert

vyslechlo značné množství posluchačů. Hlavním pořadatelem byl obecní úřad. Vstupné bylo

dobrovolné.       Dokumentace – tisk 35.

Minikárová šestidenní soutěž
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V týdnu, na přelomu 6. a 7. měsíce roku 1997, se konala v  Albrechticích Mezinárodní

6ti denní soutěž minikár.      Videozáznam číslo 5.(07/1997).

Minikárové závody

Další akce minikáristů se v  Albrechticích konala v  sobotu 3. a v  neděli 4.října 1997,

tentokráte se jednalo o takzvanou Albrechtickou míli. Již jako obvykle se jezdilo na úseku

okresní silnice z osady Červenky do areálu na Zámostí. Tohoto závodu se zúčastnili i špičkoví

závodníci nejen z České republiky, ale i ze Slovenska.

Turnaj v nohejbalu

V sobotu, 21.6.1997, se konala na antukovém hřišti na starém sídlišti v  Albrechticích

soutěž 3členných družstev hráčů nohejbalu, ve věku nad 15 let.

Startovné činilo 60 Kč za 1 družstvo. Na této akci bylo zajištěno i občerstvení.

Pořadatelem byla Tělovýchovná jednota – oddíl Sport pro všechny Baníku Albrechtice.

Koncert souboru Gorole

V červenci 1997 se konal v  prostorách tenisových kurtů firmy PAMOL

v Albrechticích koncert regionálního souboru Gorole z  Mostů u Jablunkova. Jednalo se

vlastně o generální zkoušku před zájezdem tohoto souboru do Francie, kde měl representovat

taneční lidové umění lidí z Podbeskydí.       Dokumentace – tisk 36.

Běh kolem Albrechtic

V pondělí, 22.9.1997, byl realizován z  iniciativy české základní školy „Běh kolem

Albrechtic„, jehož se zúčastnily hlavně děti místních základních škol, ale i ze Stonavy. Běhalo

se v různých kategoriích, podle věku.       Videozáznam číslo 6.(10/1997)

Štafetový běh Emila Zátopka

Začátkem října 1997 organizovala Horní Suchá pro žactvo „Štafetový běh Emila

Zátopka“ s přizváním žactva z  okolních obcí Stonavy, Albrechtic a Těrlicka. Počasí této akci
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přálo (konec babího léta). V  závodech obsadili 1.místo účastníci Těrlicka, druhé místo

připadlo Albrechtickým závodníkům.

Setkání občanů

Dne 1.10.1997 pořádal Sbor pro občanské záležitosti v  Albrechticích „Setkání

občanů“ v  sálu Domu Polského svazu kulturně osvětového v  15 hodin, za hojné účasti

pozvaných občanů, kteří dosáhli 70 a více let. Dostavil se i 92letý občan z  místního Domu

s pečovatelskou službou.

V programu vystupovala mládež české i polské základní školy s  recitacemi a písněmi.

Bylo zařazeno i vystoupení žačky lidové školy umění ve hře na houslích s  klavírním

doprovodem.

Pořad konferovala předsedkyně Sboru pro občanské záležitosti, paní Ivona Guňková.

O aktuálním dění v  obci informoval přítomné starosta obce, pan Juraj Legindi. Následně

odpověděl na dotazy občanů.

K poslechu hrál na elektrofonické varhany, pan Teofil Iwaszko ze Životic, lidové

skladby se zpěvem, což se všem velice líbilo.

V průběhu programu bylo podáno občerstvení zdarma.     Dokumentace – tisk 137.

Starosta obce pozval na tuto akci i televizi Local Stonava, která natočila ze „Setkání

občanů“ videozáznam pro své vysílání.         Dokumentace, videozáznam číslo 6.10/1997.

Varhanní koncert

Obecní úřad Albrechtice pořádal v  římsko-katolickém kostele, dne 28.12.1997 v  15

hodin, Vánoční varhanní koncert, v  němž zazněly skladby J.S.Bacha, J.K.Kuchaře,

L.S.d’Auguina a C.Francka v  podání profesora Michala Novenka. Dále v  koncertu také

účinkoval pěvecký soubor Slezské církve evangelické z Albrechtic a Jan Pieter na trubce. 

                Dokumentace – tisk 126.

Na koncertu se sešlo asi 450 osob, což bylo v Albrechticích asi poprvé, tak hojná účast

na podobné akci. Dostavili se katolíci i evangelíci i ze sousedních obcí. Vstupné bylo

dobrovolné a celý výtěžek byl se souhlasem obecního zastupitelstva věnován povodněmi

postižené Domovince pro tělesně a mentálně postižené v Bohumíně. Jednalo se o částku 8 800

Kč.
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Příjem signálu televize Local Stonava

 Vyhodnocení tohoto příjmu vysílání bylo provedeno dle kvízu, vysílaného touto

televizí, dle dotazníku, který vypracovala uvedená stanice a dle osobních dotazů, které byly

položeny nahodilým občanům.

Výsledkem toho bylo konstatování, že příjem televizního signálu Local Stonavy je

v Albrechticích dobrý. Záleželo však i na kvalitě anténního systému, na nasměrování televizní

antény a na vyladění televizního přijímače na 29. kanál.

 Z ankety také vyplynulo, že celých 95 % respondentů, kteří toto vysílání nesledují je

proto, že mají technické problémy s  příjmem tohoto signálu, což bylo zapříčiněno některým

z výše uvedených důvodů. Bylo v  jejich zájmu, aby si na vlastní náklady pořídili patřičný

anténní systém, poněvadž pokrytí celého území obce televizním signálem bylo dobře

zabezpečeno.     Dokumentace – tisk 134.

V dokumentaci k  obecní kronice byly zařazeny i ukázky programů televize Local

Stonava, které pravidelně otiskovaly Noviny Karvinska.             Dokumentace – tisk 127 – 33.

Noviny Karvinska otiskly 15.5.1997 pozvánku Těšínského muzea na Výstavu pečetí a znaků

obcí z  Těšínska, která probíhala od 16.5. a 7.9.1997 v  jeho výstavní síni. Byl vystavován i

znak Albrechtic.     Dokumentace – tisk 131.

Video záznam  - Albrechtice

Seznam videokazet

1.Hubertova jízda. Ke straně 70/1996.

   Fitcentrum. Ke straně 20/1996.

   Starosta Albrechtic a televize Local. Ke straně 88/1996.

2.Dům s pečovatelskou službou. Ke straně 76/1996.

   Školní ples. Ke straně 126/1997.

   Bál Polského svazu kulturně osvětového. Ke straně 132/1997.

   Zápis do 1.tříd. Ke straně 117/1997.

   Dětský karneval. Ke straně 109,120/1997.

   Pochování basy.

3.Výstava ručních prací v Domě Polského 

svazu kulturně osvětového Ke straně 133/1997.

   Velikonoční koncert. Ke straně 104/1997.

4.Oslavy v Albrechticích. Ke straně 140/1997.
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   Štít Albrechtic. Ke straně 140-2/1997.

5.Koncert E.Danela. Ke straně 104/1997.

   Šestidenní závody minikár. Ke straně 106/1997.

6.Běh o Putovní pohár obce Albrechtice. Ke straně 107/1997.

   Setkání s důchodci. Ke straně 104,108/1997.

Školství

Mateřská škola (česká)

Sponzoři firmy Gascontrol z  Havířova a Bona Fides – Zdeněk Macura, Důl Darkov,

zakoupili pro Albrechtickou mateřskou školu stavebnice Lego a Duplo v  ceně 20 000 Kč. Oba

majitelé těchto firem jsou totiž albrechtickými občany.

V únoru, od 12.2.do 21.2.1997, byly vyhlášeny pro chřipkovou epidemii chřipkové

prázdniny. Proto byl Maškarní karneval dětí přeložen za 13. na 27.2.1997. Konal se poprvé

v sálu Domu Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích. Již od 7 hodiny ráno

přiváděli rodiče děti místo do škol sem, kde se pak bavily tanci a závodivými hrami

s odměnami. Po přesnídávce a společné hře na židličky děti shlédly divadelní představení

Birlibánova dobrodružství, které pro ně sehrálo divadlo Kruh z  Havířova. Reprodukční hudbu

a průběh filmování této akce zajišťovali rodiče.

V březnu, 18.3.1997, navštívil mateřskou školu senátor, Alfréd Michalík, v  doprovodu

starosty obce. 

Dne 24.3.1997 navštívil mateřskou školu další host, tentokrát ze Svazu myslivců,

který s dětmi besedoval o lesní zvěři a sběračům žaludů a kaštanů předal dárky.

Od začátku března 1997 začal probíhat pro přihlášené děti kurz angličtiny, který vedla

učitelka zdejší základní školy, paní Zalešáková. Akce se konala jednou týdně a s  dětmi se jí

zúčastňovali i jejich rodiče.

Personální změny ve školce

Od 22.12.1996 ukončila pracovní poměr paní Iveta Stehlíková. Na její místo

nastoupila, po ukončení nemocenské, školnice Vlasta Kornasová.

Ke 31.12.1996 ukončila pracovní poměr učitelka Soňa Gabrišová a za ní nastoupila

učitelka, Alena Sztefková z Albrechtic.

113



Od 14.4.1997 nastoupila za onemocnělou uklízečku na zástup, paní Darina

Tomaniecová.

V dubnu 1997 byla ukončena činnost kroužku Lego. Besídky ke Dni Matek probíhaly

po třídách od 5. do 12.5.1997. V  nich vystupovaly děti s  vlastními programy, zaplněnými

recitacemi, tanci, zpěvy, dramatizacemi veršovaných pohádek a jiné.

Na školní polodenní výlet 22.5.1997 jely děti do Skanzenu v  Rožnově. Cesta dvěma

autobusy byla hrazena ze školného.

Dne 29.5.1997 shlédly děti v  místní základní škole hudební divadelní představení

souboru „Kamarádi“ pod názvem „Pohádková školička “.

V červnu 1997 bylo zahájeno saunování 75 přihlášených dětí ve zdejší sauně u

PAMOLu. Děti byly proto rozděleny do skupin po 15.Při převlékání dětí pomáhali i někteří

rodiče.

Dětský den se konal 6.6.1997 v  areálu u sauny PAMOLu. Děti se mohly přitom

vydovádět v soutěžních hrách o ceny.

Předškoláci navštívili v  doprovodu svých učitelek základní školu 13.6.1997. S  těmito

dětmi se mateřská škola rozloučila za účasti rodičů a zástupců pro Občanské záležitosti.

24.6.1997, přičemž děti vystupovaly v  programu a byly jim věnovány dárečky. Rodiče zde

obdrželi informace pro své nastávající školáky. Bylo jich 41. Pro ně byla ještě zorganizována

návštěva divadelního představení Sněhurka, v  Kulturním domě Petra Bezruče v  Havířově,

které zde pro ně sehráli herci Těšínského divadla. Doprava dětí byla zajištěna autobusem.

Prázdninové období bylo využito k  provedení nutných údržbářských prací a úprav.

Čtvrtá třída, umístěna jako elokovaná učebna v  objektu na Kostelní ulici, popisné číslo 501,

byla vylíčena. Prázdninový provoz mateřské školy byl v  hlavní budově, umístěné na Obecní

ulici. Líčení trvalo 14 dní. Do úklidu byly zapojeny i učitelky. Po tom se v  hlavní budově

mateřské školy natíraly zárubně, dveře, zábradlí a jiné.

V průběhu vánočních prázdnin provedl pan Tadeáš Farník dřevěná obložení soklů

schodiště 2. a 3. oddělení a chodbiček v 1. oddělení.

V průběhu hlavních prázdnin zhotovil nové botníky do tříd v hlavní budově.

V srpnu 1997 byla mateřská škola mimo provoz. V  novém školním roce 1997 – 1998

byl provoz zahájen. 1.9.1997, v  pondělí. V  elokované páté třídě, umístěné v  základní škole,

byl provoz jen polodenní se 2 učitelkami, z nichž jedna měla snížený úvazek.

V hlavní budově bylo v provozu:

1.oddělení s učitelkou Renátou Hájkovou a Jitkou Nalevajkovou,
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2.oddělení s učitelkou Květuši Fusíkovou a Bronislavou Struhalovou a 

3.oddělení s  ředitelkou Naděždou Farnikovou a  učitelkou Anežkou Pavelkovou

(Chludilovou).

Funkci školnice vykonávala Vlasta Kornasová. Uklízečkou byla Helena Šataniková.

V budově, popisné číslo 501 na Kostelní ulici bylo umístěno 4. oddělení s  učitelkou

Kristinou Cieleckou a Evou Kucharovou. Zde práci uklízečky vykonávala Helena

Dziedzicová.

V základní škole na Školní ulici bylo umístěno 5. oddělení s  učitelkou Jiřinou

Šeligovou a Alenou Sztefkovou. Úklid zde zajišťovala základní škola stejně, jako stravování.

Stravování ostatních dětí mateřské školy, zajišťovala školní jídelna, umístěna v  hlavní

budově mateřské školy, kde funkci vedoucí jídelny vykonávala Alena Grincová. Hlavní

kuchařkou zde byla Vanda Witoszová a pomocnými kuchařkami byly Marie Miczková,

Kateřina Brachaczková, Drahomíra Ondruszová a Markéta Ondruchová.

Do tříd bylo k  1.9.1997 zapsáno 81 dětí + 12 dětí 5. oddělení, v  němž byly zařazeny i

děti tělesně postižené.

V září 38 dětí + 4 děti polské mateřské školy začalo navštěvovat předplavecký výcvik

v Plavecké škole Delfínek, v  hale Tělovýchovné jednoty Slávie v  Havířově. Dopravu dětí

autobusem si zajišťovala Plavecká škola. Kurzovné na 1 dítě činilo 630 Kč. Rodiče z  toho

hradili 400 Kč. Zbytek byl hrazen ze školného.

Od října 1997 probíhal opět kroužek Lega, který vedly učitelky Květuše Fusíková a

Drahomíra Struhalová. Ze všech oddělení byly do kroužku vysílány po 3 dětí. 

      Dokumentace – tisk 35.

V říjnu byla opět vyhlášena soutěž ve sběru žaludů a kaštanů. Bylo sebráno 1400 kg

celkem, které si pak odebralo myslivecké sdružení Velký les.

Mikulášská nadílka měla již tradiční průběh. Jeden otec v  převleku chodil po všech

třídách a rozdával dětem dárečky.

V úterý, 9.12.1997 byla s  dětmi uskutečněna návštěva muzea v  Českém Těšíně, kde si

děti prohlédli expozice a krátce rovněž město s vánoční výzdobou.

Celoškolní vánoční besídka byla uspořádána 15.12.1997. Na ni byly přizvány i bývalé

pracovnice mateřské školy, učitelky důchodkyně, i správní zaměstnanci. Nemohla však přijít

paní, Marcela Suchoňová, která zemřela po těžké nemoci ve věku 40 let.

Další vánoční besídky se konaly po třídách 18.12.1997. Byly spojeny s  nadílkou

hraček, které pořizovaly individuálně učitelky za peníze ze školného. Na každé oddělení bylo
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vyčleněno 2000 Kč. Nad to ještě každé oddělení obdrželo dětský kočárek, plastové auto a

knihy.

Děti vystupovaly v  programu na celoškolní besídce. Po ní následovaly třídní besídky,

na nichž se ještě povídalo o vánočních zvycích, poslouchaly se a zpívaly koledy. O vánočních

prázdninách byla mateřská škola pro nízký počet nahlášených dětí zavřena až do 5.1.1998.

Správa o mateřské škole byla rovněž otištěna v Albrechtických listech, číslo 2./1997. 

      Dokumentace – tisk 35.

Mateřská škola (polská)

Dne 26.1.1997 byl pořádán Ples předškoláků, spojený se dnem babiček a dědečků.

Akci organizovala místní organizace Polského svazu kulturně osvětového ve svém sálu, který

byl obsazen do posledního místečka. V  programu vystupovaly děti. K  poslechu hrál orchestr

pana Nogola. Děti věnovaly babičkám dárečky, samy pak obdržely svačinku a čekalo je i

několik překvapení.

Dne 30.1.1997 shlédly děti loutkovou hru „Sežrání královny Bluetki“.

Dne 1.3.1997 recitoval předškolák, Adam Pařík, na slavnostním Vítání novorozeňat,

podobně jako 14.6.1997, tentokrát však s Marii Burkovou.

Od 3.do 7.3.1997 trvaly jarní prázdniny. Školka byla mimo provoz.

Ve dnech 22. a 23.března 1997 prezentovala polská mateřská škola práce svých dětí na

Výstavě Klubu žen místní organizace Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích.

V programu, na zahájení, vystupovala mezi jiným s  písničkou i žákyně polské mateřské školy,

Alice Santariusová..

Dne 22.4.1997 se děti podrobily preventivní kontrole chrupu v  místním zdravotním

středisku.

Dne 7.5.1997 se děti zúčastnily dalšího loutkového představení „Robot Atomek“

v sálu Domu Polského svazu kulturně osvětového v Albrechticích.

Dne 10.5.1997 přednesly mimo jiné 3 děti polské mateřské školy blahopřání u

příležitosti jubilea pěveckého souboru místní organizace Polského svazu kulturně osvětového.

Dne 13.5.1997 se uskutečnilo fotografování dětí na závěr školního roku.

Dne 18.5.1997 se konala společná akce polské mateřské a základní školy ke Dni

matek v místním sálu Domu Polského svazu kulturně osvětového. V  programu děti mimo jiné

svým maminkám blahopřály k jejich svátku a věnovaly jim karafiáty.

Dne 8.6.1997 se některé děti polské mateřské školy zúčastnily v  doprovodu svých

rodičů Festivalového průvodu Polského svazu kulturně osvětového v Karviné.
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Dne 15.6.1997 vystupovaly děti polské mateřské školy v  líbivém programu na

Školních radovánkách v areálu restaurace PAMOLu Albrechticích.

Dne 19.6.1997 se děti zúčastnily autokarového výletu na Kozinec v  doprovodu svých

rodičů i některých prarodičů. Procházkou po lese se učily poznávat přírodu a rekreovaly se za

pěkného počasí.

Slavnostní ukončení školního roku proběhlo 26.6.1997 za účasti zástupců patronátní

místní organizace Polského svazu kulturně osvětového, Sboru pro občanské záležitosti,

Matice školské a obecního úřadu.Všechny děti při tom obdržely sladkosti a 5 vycházejících

navíc po knížce.

Od 30.6.1997 do 25.7.1997 navštěvovaly některé děti, které rodiče přihlásili, pro ně

vyčleněné oddělení v české mateřské škole 

(v prázdninovém provozu), poněvadž v jejich mateřské se líčilo a následně uklízelo.

Nový školní rok 1997 – 1998 byl zahájen 1.9.1997 se 13 zapsanými dětmi. Článek

k zahájení nového školního roku byl otištěn v Albrechtických listech, číslo 3./1997. 

       Dokumentace - tisk 36.

Personální obsazení polské mateřské školy v   roce 1997:

Funkci ředitelky zastávala Žofie Delongová a učitelkou byla Renata Smugalová. Práci

školnice vykonávala Irena Sikorová. Pomocnicí ve školní kuchyni byla Katka Brachaczková.

Cíl výchovného působení v  novém školním roce byl zaměřen hlavně na seznamování

dětí s okolím, k vytváření aktivního poměru k  ochraně přírody a životního prostředí a také na

znalosti spisovného polského jazyka.

Čas dětí v  mateřské škole se řídil programem, s nímž byli obeznámeni i jejich rodiče.

Aktivní spolupráce rodičů s mateřskou školou přispívala k náležité výchově dětí.

Dne 25.9.1997 začaly 4 děti polské mateřské školy navštěvovat, spolu s  dětmi české

mateřské školy kurs plavání v bazéně v Havířově.

Dne 1.10.1997 navštívila školu logopedka, paní Mgr.Marta Kmeťová, aby vyšetřila

děti, které měly v  následujícím roce začít s  docházkou na základní školu. Zjistil, že všechny

děti mají správnou výslovnost , že jsou všechny schopné nastoupit do 1.třídy.

Dne 14.10.1997 se zúčastnily děti dalšího představení loutkového divadla Bajka, které

jim předvedlo hru „O ševci Dratevkovi“ v sálu Domu Polského svazu kulturně osvětového.

Dne 6.10.1997 byla zahájena 1.lekce rytmiky, jíž navštěvovalo asi 20 dětí polské

mateřské školy a základní školy. Kurz vedla paní Marcela Nožičková.
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Dne 8.11.1997 účinkovaly 4 děti mateřské školy v  programu „Podzimního setkání“ u

příležitosti 50.výročí založení místní organizace Polského svazu kulturně osvětového

v Albrechticích.

Dne 14.11.1997 uskutečnily děti hudební školy (bývalí žáci zdejší základní školy)

hudební koncert pro děti polské mateřské a základní školy.

Dne 4.12.1997 se zúčastnily všechny děti polské mateřské a základní školy,

v doprovodu svých rodičů, Mikulášské nadílky, která se konala v  16,30 hodin v  sálu Domu

Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích. Děti obdržely po jejich kulturním

vystoupení v programu písní a recitací, od Mikuláše dárečky. Další nadílku v  podobě hraček

od Mikuláše nalezly děti následující den pod dveřmi v mateřské škole.

Dne 13.12.1997 vystupovaly 2 děti mateřské školy, Marcela Burková a Lucie

Jonsztová, v programu na Vítání novorozeňat.

Dne 16.12.1997 měly děti pod stromečkem ve školce nadílku hraček a pamlsků, které

si mohly vzít domů. Dne 18.12.1997 bylo uspořádáno společné posezení u stromečku

v polské základní škole, děti zpívaly vánoční písničky a ty starší věnovaly těm mladším

z mateřské školy ručně ušité (vlastnoručně) panenky a jimi upečené cukroví.

Od 22.12.1997 do 5.1.1998 byla mateřská škola mimo provoz. Byly vánoční

prázdniny.

Základní škola (česká) v roce 1997

Ve školním roce 1997- 1998 měla tato škola 9 ročníků, rozdělených na 1. a 2.

stupeň.1.stupeň zahrnoval 1. až 5. třídu, ostatní třídy tvořily 2.stupeň. Výuka se řídila

učebními plány a učebními osnovami, schválenými ministerstvem. Třídy se naplňovaly do

počtu 30 dětí. Ředitel školy, v  souladu s učebním plánem, dělil třídy na skupiny. Počet skupin

a množství žáků ve skupině určoval také ředitel školy dle podmínek školy a dle charakteru

vyučovacího předmětu, v souladu  s požadavky na bezpečnost a ochranu zdraví žáků.

Škola také zřizovala pro žáky dočasně opožděné ve výuce, kteří nezvládli učivo,

doučovací skupiny.Úlohou ředitele bylo rovněž ustanovování třídních učitelů a vedoucího

vychovatele ve školní družině.

V rozsahu, stanoveném vládou, se žákům bezplatně poskytovaly učebnice a učební

texty, což žáci na konci školního roku opět byli povinni vrátit. V  případech nadměrného

poškození měla škola právo vymáhat proporcionální odškodnění. Žáci rovněž dostávali

zdarma některé základní školní potřeby.
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Ředitel školy rovněž zřizoval pedagogickou radu, jako svůj poradní orgán. Jejími

členy byli všichni pedagogičtí pracovníci školy a se souhlasem pedagogické rady řád školy,

schvaloval řád odborných pracoven, laboratoří, tělocvičen a hřišť.

Škola organizovala školu v  přírodě, lyžařské kurzy, plavecký výcvik dětí. Jejich

programy schvaloval ředitel školy. Stejně tak byly organizovány školní výlety a školní akce,

související s výchovně vzdělávací činností školy.

Škola, ve spolupráci s lékařem, pověřeným preventivní péči o žáky, napomáhala při

vytváření a realizaci ozdravných programů, dle aktuálních potřeb.

Škola zřizovala pro žáky školy zájmové útvary, poskytovala své prostory a vybavení

k účelnému využití pro činnost zájmových organizací dětí a mládeže. Na škole pracovaly

kroužky sportovní, estetické a taneční.

Součásti školy byla školní družina, knihovna a školní jídelna.

Škola poskytovala zájmovým organizacím dětí a  mládeže prostory a vybavení pro

jejich činnost. Ve spolupráci s obecním úřadem škola umožňovala pracovat v prostorách školy

některým zájmovým organizacím. Jednalo se o Tělovýchovnou jednotu Albrechtice – oddíl

sportu pro všechny, oddílu kopané žáků, dorostu i mužů. Na škole fungovala posilovna,

kterou navštěvovali občané obce. Ve škole probíhaly i kurzy Lidové školy umění z  Havířova a

z Českého Těšína, i kurz němčiny, do něhož chodili žáci i dospělí.

Tělocvična byla propůjčována i polské základní škole.

Škola zajišťovala prostřednictvím svého personálu bezpečnost a ochranu zdraví žáků

při činnostech, které přímo souvisely s  výchovou a vzděláváním, soustavě vytvářela

podmínky pro bezpečnost a ochranu zdraví dětí a kontrolovala jejich dodržování.

Zaměstnanci školy:

Vedení školy: Ředitel, Mgr.Valter Luzar, aprobace pro matematiku a fyziku, učitel na

2.stupni,  vyučoval již 36 let. 

Zástupce ředitele: Mgr.Zdeněk Feber, aprobace český jazyk a výtvarná

výchova,vyučoval již 14 let na 2.stupni.

Učitelé na 1.stupni:                        aprobace:                                délka praxe:                         

Mgr.Dana Bystřická   národní škola, tělocvik                          25 let,

Mgr.Ingrid Demlová   národní škola,                                        12 let,

Mgr.Radka Gajdová   národní škola,tělocvik                             8 let,
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                                                (na dlouhodobé mateřské dovolené)                        

Mgr.Radmila Klímová            národní škola, výtvarná výchova             6 let,

Jiřina Kowalczyková  dálkově studující                  14 let, 

Mgr.Sylvie Mamulová  národní škola, výtvarná výchova           3 roky, 

Lenka Peterková      2 roky,

Mgr.Marie Reichenbachová  národní škola, pracovní výchova       13 let,

Bernadetta Sikorová  národní škola       37 let,    

Mgr.Jana Střelcová  národní škola       35 let, 

Bc.Božena Sýkorová  speciální pedagogika       15 let,      

Kristina Szwedová         9 let,          

Mgr.Dagmar Uvírová  národní škola, výtvarná výchova       19 let.

Učitelé na 2. stupni:

Mgr.Karel Horák  fyzika       32 let,       

Mgr. Pavla Feberová  český jazyk, výtvarná výchova       14 let,

Mgr.Vlastimil Charvát  matematika, fyzika      2 roky,

Mgr. Radka Kozlová  český jazyk, hudební výchova      3 roky,

Mgr. Karel Mamula  tělocvik, občanská výchova         6 let,      

Mgr. Pavla Martinková  ruský jazyk, dějepis                   12 let,

Mgr.Věra Nováková  národní škola, tělocvik                   20 let,          

PaeDr.Taťana Pawerová  český jazyk, výtvarná výchova       10 let,  

Mgr. Jana Valošková  matematika, zeměpis                               10 let,

Mgr. Jana Žůrková  matematika, chemie                     7 let.

Školní družina:

Marcela Milerová                   36 let,         

Helena Nogolová         9 let.

Technicko – hospodářští pracovníci:

Libuše Jedlinská, zástupce  absolvent gymnázia       18 let,

                 pro ekonomiku                 

Alena Radoňová, referentka    střední škola       12 let,
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Irena Gorecká, vedoucí školní jídelny, střední ekonomická škola       23 let.

Provozní pracovníci:

Ladislav Radoň, střední odborné učiliště, školník, údržbář,

Rudolf Jedlinský, střední odborné učiliště, topič.

Uklízečky:

Ludmila Farniková, Alžběta Chlebíčková, Vanda Inkomerová,Libuše Juzofová, Jaroslava

Kurková, Naděžda Kwapulinská,Blažena Minolová, Zdeňka Szymurdová, Alžběta

Siostrzonková.

Školní jídelna:

Irena Tobolová, hlavní kuchařka,

Anna Grzegorová, kuchařka,

Bronislava Farniková, pracovnice provozu,

Zdeňka Konyová, pracovnice provozu,

Anna Wawraczová, pracovnice provozu.

Na škole bylo celkem zaměstnáno 46 pracovníků, z toho 4 muži.

Na mateřské dovolené 2 a na další mateřské dovolené 1.

Pedagogických pracovníků 24, z toho učitelé 22.

Technicko – hospodářští pracovníci 3, dělnická povolání 16.

V roce (školním) 1997 – 1998 měla škola 18 tříd  a 404 žáků o 6 více než ve školním roce

1996 – 1997.

         Videozáznam ze zápisu dětí do 1.tříd, číslo 2./1997.

Počty tříd v jednotlivých ročnících a počty žáků ve třídách:

Ročník: Počet tříd: Počet žáků: Z toho chlapců: Děvčat:
1. 3 63 28 35

121



2. 2 51 24 27
3. 2 36 23 13
4. 2 46 24 22
5. 2 41 24 17
6. 2 49 23 26
7. 1 26 12 14
8. 2 47 33 14
9. 2 45 17 28
 

Přehled  o žácích a třídách:

1.stupeň:                                                                                     2.stupeň:  

Třída: Třídní učitel: Počet žáků: Třída Třídní učitel: Počet žáků:
1.A Klímová 22 6.A Kozlová 25
1.B Kowalczyková 20 6.B Charvát 24
1.C Reichenbachová 21 7.A Pawerová 26
2.A Uvírová 25 8.A Valošková 23
2.B Szwedová 26 8.B Martinková 24
3.A Bystřická 17 9.A Mamula 21
3.B Sikorová 19 9.B Nováková 24
4.A Peterková 25
4.B Demelová 21
5.A Sýkorová 21
5.B Střelcová 20
                                                                                                 Celkem 18 tříd.

Aprobace na 1.stupni:

Počet učitelů celkem 12
Z toho aprobovaných 9
Týdenní počet hodin 258
Z toho učeno aprobovaně 180
Procento aprobovanosti na 1.stupni 69,77

Aprobace na 2.stupni:

Předměty:
Počet

učitelů

Z toho

aprobovaných:

Počet

hodin

týdně:

Vyučováno

aprobovaně:

Procento

aprobovanosti:

Český 3 3 28 28 100
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jazyk
Anglický

jazyk
3 0 21 0 0

Předměty:
Počet

učitelů

Z toho

aprobovaných:

Počet

hodin

týdně:

Vyučováno

aprobovaně:

Procento

aprobovanosti:

Německý

jazyk
3 0 21 0 0

Občanská

výchova
1 1 7 7 100

Dějepis 2 1 14 10 71,4
Matematika 3 3 30 30 100
Přírodopis 3 1 14 6 42,9
Fyzika 1 1 12 12 100
Chemie 1 1 10 10 100
Tělocvik 2 2 16 16 100
Kreslení 2 2 14 14 100
Hudební

výchova
1 1 7 7 100

Rodinná

výchova
2 0 2 0 0

Pracovní

výchova
1 0 4 0 0

Volitelné předměty:

Základy

pěstování
1 0 2 0 0

Příprava

pokrmů
1 0 0 0 0

Kultura

odívání
1 0 2 0 0

Technická

práce
1 0 4 0 0

Nepovinné předměty:

Sportovní

výchova
2 2 4 4 100

Zájmová

tělesná

1 1 2 2 100
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výchova

Informatika
1 0 4 0 100

Celková aprobovanost na škole činila 68,7%.

Přehled a srovnání některých údajů o základní škole ve školním roce 1996 a 1997 –

1998:

Školní rok 1996 – 1997: 1997 – 1998:
Počet žáků 347 404
Průměrný počet na třídu 22,11 22,44
Počet pracovníků celkem 45 46
Počet pedagogických pracovníků 26 24

Mimoškolní aktivity (1. pololetí roku 1997)

Měsíc: Druh akce: Působnost:
Účast

žáků:

Leden

2.školní ples

Těrlická laťka

Škola v přírodě

Projekt – živá voda (po celý rok) (dokumentace

3424)

Region (dokumentace 3420)

Region

Škola

Kraj

16

120

34

Únor

Turnaj v košíkové

Dětský karneval (videozáznam, číslo 2)

Skok vysoký (dokumentace 3421)

Region

Škola

Okres

24

145

7

Březen

Vybíjená – turnaj

Jaro přišlo (hudebně výchovná soutěž)

Lyžařský výcvik dětí 7. a 8. tříd

Závislost (výtvarná soutěž)

Hrdina (výtvarná soutěž)

Region

Okres

(dokumentace – tisk 34)

Celorepubliková

Celorepubliková

30

12

46

52

50
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Duben

Krásná jako květ (výtvarná soutěž)

Vybíjená - turnaj

Sálová kopaná – turnaj

Zdravotní soutěž

Celorepubliková

Okres

Okres

Okres

42

20

22

12

Květen

Pohár v plavání (Havířov)

Dopravní soutěž

Běh vítězství (Stonava)

Co víš o drogách – soutěž

Vítání občanů (celoročně)

Olympiáda matematická

Olympiáda fyzikální

Terra Club – zeměpisná soutěž

Okres

Okres

Region

Okres

Obec

Okres

Okres

Celorepubliková

14

12

135

12

23

18

11

35

Červen

Malování na chodníku

Dětský den

Lehkoatletický čtyřboj

Škola

Obec

Severní Morava

142

350

36

Zařazeno v dokumentaci:

Verše žákyně 8.A, Albrechtické listy, číslo 2/1996, dokumentace 3421.

Článek ředitele školy k zahájení školního roku. 

Dokumentace – tisk 36.

Zpráva o umístění vycházejících žáků. 

Dokumentace – tisk 35.

Soutěž Excalibru v  počítačové technice a informatice na základní škole v  Albrechticích

19.11,1997, 1.ročník, mládež 8. a 9. tříd. 

Dokumentace – tisk 37.

Akce – Sběr hraček pro děti Dětského zdravotnického centra v Českém Těšíně. 

Dokumentace – tisk 37.

Prospěch žáků ve školním roce 1996/1997

Ročník Počet žáků S vyznamenáním Prospělo Neprospělo Poznámka
1. 56 - 53 3 -
2. 38 - 38 0 -
3. 47 - 46 1 do zvl. 
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školy

4. 42 - 42 0 -
5. 52 - 52 0 -

6. 26 14 10 2
1 opravná

zkouška
7. 46 13 33 0 -

8. 51 20 29 2
1 opravná

zkouška
9. 40 20 20 0 -

Počet žáků se sníženým stupněm z chování ve školním roce 1996/1997:

Pololetí 1.          Pololetí 2.

2. stupeň   3. stupeň               2. stupeň   3. stupeň      v procentech:

     4                2                            4               5                  3,77 %

Absence žáka 7. třídy  Jaromíra Biluseaca  (558 hodin) byla projednávána s  Českou

policií a se sociálními pracovníky.

Zpráva o závěru školního roku 1996/1997 ve zdejší základní škole, uveřejněná

v Albrechtických listech, číslo 2./1997. 

Dokumentace – tisk 35.

                                             Dotace na základní školu – dokumentace – tisk 42.

Přehled prospěchu, docházky, chování

Třída
Počet

žáků

Průměr

prospěchu

Důtka

tříd.

učitele

Důtka

ředitele

Stupeň

2

Stupeň

3
Pochvaly

1.A 22 1,14 - - - - 8
1.B 20 1,18 - - - - 8
1.C 21 1,24 - - - - 8
2.A 25 1,32 - - - - 8
2.B 26 1,33 - - - - 7
3.A 17 1,48 - - - - 7
3.B 20 1,71 - - - - 5
4.A 25 1,44 - - - - 4
4.B 21 1,5 - 1 1 - 4
5.A 21 1,51 3 2 1 - 2
5.B 20 1,57 3 1 - - 9
6.A 25 1,56 - 1 - - 4
6.B 24 1,67 1 1 - - 8
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7.A 26 1,89 2 0 2 0 11
8.A 23 2,19 0 2 3 0 3
8.B 24 2,34 0 3 5 1 6
9.A 21 1,63 - - - - 1
9.B 24 1,82 - - - - 8

Umístění vycházejících žáků zdejší školy na konci školního roku 1996/1997

Název školy:                                                                                   Počet žáků:  

Integrovaná střední škola, Frýdecká ulice, Český Těšín                                9

Integrovaná střední škola, Junácká ulice, Havířov                                         1

Integrovaná střední škola, ulice Osvobození, Karviná                                   5

Centrum odborné přípravy, Lidická ulice, Havířov                                       4

Gymnázium, Havířov                                                                                     2

Gymnázium, Frýdecká ulice, Český Těšín                                                    1

Obchodní akademie, Polní ulice, Orlová                                                       1

Obchodní akademie, Tajovského ulice, Havířov                                           1

Obchodní akademie, Leonova ulice, Karviná                                                1

Střední odborné učiliště, Baron School, Havířov                                          1

Střední integrovaná škola Kapitána Jasioka, Havířov-Suchá                        3

Střední odborné učiliště, Sýkorova ulice, Havířov                                        3

Střední průmyslová škola, Karviná                                                                3

Střední průmyslová škola elektro, Havířov                                                    2

Střední škola zahradnická, Ostrava                                                                1

Střední zemědělské učiliště, Český Těšín                                                      1

Střední škola ochrany osob a majetku, Karviná                                             1

Střední škola zdravotnická, Karviná                                                              5

Hospodaření školy v roce 1997:

Příjmy:

- Prostředky od zřizovatele celkem                                         7 316 200    Kč

   z toho od obce celkem                                                          1 336 200    Kč

   z toho od školního úřadu celkem                                          5 980 000    Kč

- příspěvky a dary od fyzických osob                                             8 600    Kč

- poplatky od žáků, rodičů, zákonitých zástupců                          22 320    Kč
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- ostatní příjmy                                                                            985 660,8 Kč

Příjmy celkem                                                                          8 332 780,8 Kč

Výdaje: 

- Investiční                          0     Kč. 

- Neinvestiční výdaje celkem                                                8 084 958,17 Kč.

   mzdové náklady pracovníkům školy                                 4 325 367      Kč,

   zákonné odvody zdravotního pojištění                                 378 632      Kč,

   zákonné odvody sociálního pojištění                                 1 110 801      Kč,

   údržba a opravy                                                                      69 424,9    Kč,

   materiální výdaje celkem                                                  1 294 727,81  Kč,

   palivo a elektřina                                                                  538 969,1    Kč,

   ostatní služby                                                                       135 305        Kč,

   jiné ostatní náklady (pojištění, poplatky)                              30 820,46   Kč,

   příděly Fondu kulturních a sociálních potřeb                        86 171       Kč,

   cestovné                                                                                   8 539       Kč.

Odpisy investičního majetku                                                  106 200       Kč.

Výdaje celkem                                                                     8 084 958,17   Kč.

Hospodářský výsledek                                                         + 247 822,63  Kč.

Mzdy:

Průměrná výše měsíční mzdy pedagogických pracovníků             10 186 Kč,

průměrná výše měsíční mzdy nepedagogických pracovníků           6 259 Kč,

průměrná výše měsíční nenárokové složky mzdy pedagogických

pracovníků                                                                                         1 520 Kč,

průměrná výše měsíční nenárokové složky mzdy nepedagogických

pracovníků  (vše v roce 1997)                                                              946 Kč.    

Dokumentace – tisk 93 a.

Ze zprávy kontroly účetnictví na této základní škole vyplývalo, že organizace vedla

vše správně, úplně a prokazatelným způsobem. Malé zjištěné nedostatky nikterak neovlivnily
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výsledky hospodaření ani v  roce 1996, ani v  roce 1997. Naopak organizace úspornými

opatřeními ušetřila v  roce 1997 na specifikovaných výdajích 149 355 Kč, což se projevilo na

příznivém výsledku hospodaření za uvedený rok.

Základní škola nepořídila v roce 1997 žádný investiční majetek.

Obec Albrechtice poskytla v  roce 1997 základní škole finanční dar ve výši 5 000 Kč

na sportovní činnost školy. Peníze byly použity na nákup míčů, dresů a drobných předmětů,

používaných jako ceny při dětských sportovních soutěžích.

Škola vybírala v  souladu s  legislativními předpisy poplatky od dětí pobývajících ve

školní družině a to 75 Kč měsíčně na 1 dítě. Celkový výnos z  toho v roce 1997 činil 22 320

Kč. Prostředky byly použity na posílení mzdových prostředků vychovatelek. Vzhledem

k obtížné finanční situaci obecního rozpočtu bylo doporučeno zvážit zvýšení vybíraného

poplatku do zákonné výše.

Ze zprávy o průběhu lyžařského kurzu dětí 7. a 8. tříd v   roce 1997.

Uvedený kurz se konal od 22.2. do 1.3.1997 s  pobytem v  horském hotelu Tetřev na

Velkém Polomu v  Beskydech. Kurz absolvovalo 47 z  52 přihlášených dětí, které zaplatily

zálohu. Pět dětí se kurzu nezúčastnilo pro onemocnění chřipkou. Tento počet byl v  toleranci

předem domluvené s vedoucím chaty.

Pro žáky, kteří neměli vlastní lyžařskou výzbroj, byla tato vypůjčena v  půjčovně

lyžařského náčiní v  Bohumíně, lyže i boty, za celkem levné půjčovné 50 Kč na den. Všechny

lyže byly pojištěny.

Vzhledem ke stále se měnícím sněhovým podmínkám a také pro zpestření a

zkvalitnění lyžařského výcviku bylo bezplatně vypůjčeno 30 párů běžeckých bot, běžek a holí

ze základní školy na Komenského ulici v  Českém Těšíně, Horní Suché a ze středního

odborného učiliště v  Havířově. To vše organizátoři výcviku zajišťovali ve svém volném čase,

vlastním autem i označování půjčených předmětů. Tato práce nebyla marná, poněvadž jízdu

na běžkách si řada dětí oblíbila.

V sobotu zdatnější děti zdolaly asi hodinový výstup na horu, slabší děti byly vyvezeny

autem, aby se tam zabydlily. Odpoledne byly rozděleny do družstev a na mírném svahu

zkoušely své lyžařské umění. Většina jejich úvodních jízd byla zaznamenána na videofilm a

tak se děti mohly večer z  videozáznamu seznámit, jak na lyžích vypadaly. Večer byla

přednáška člena Horské služby o bezpečnosti a úrazech na horách, doplněna diapozitivy.
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Od neděle do úterý bylo krásně a výborné sněhové podmínky. Děti začaly se svým

sjezdovým a běžeckým výcvikem pod dohledem svých instruktorů. O večerech se konaly

přednášky, spojené s  promítáním videokazet o lyžařské výstroji, zdravotnictví a podobně. Na

přednášky navazovaly hry a soutěže. Pro instruktory to byl program náročný, poněvadž

současně zastávali i roli vychovatelů a nočních hlídačů.

Dle předpisu měly děti v  úterý odpoledne odpočinkový půlden, v  jehož průběhu děti

absolvovaly vycházku na horskou chatu Skalku.

Ve středu celý den pršelo, takže děti nemohly vůbec ven. V  noci však déšť přešel ve

sníh a výcvik mohl dále pokračovat.

Ve čtvrtek odpoledne byly uspořádány lyžařské závody ve sjezdovém lyžování i na

běžkách. V pátek pokračoval výcvik s  využitím lyžařského vleku u chaty. Až na jednotlivce

děti zvládly základní techniku lyžařských oblouků, jízdu na vleku a základní průpravu na

běžkách. Děti měly o lyžování zájem a řada z  nich získala nového koníčka, což byl nesporný

klad pro využití volného času mládeže.

Jako mimořádně zdařilý se ukázal termín konání tohoto výcviku. Děti už měly po

pololetní klasifikaci, den už byl mnohem delší a s  tím spojená i délka slunečního svitu,

příznivě působící na organismus. Také výběr místa konání byl vhodný, přitom nepříliš

vzdálený dopravně, také i horská chata splňovala podmínky, i když s  poměrně menším

luxusem, ale se splňujícími hygienickými požadavky, v  nadmořské výšce nad 1000 m,

s čistým ovzduším, potřebným pro děti z  postižených oblastí, s  kvalitním jídlem a možnostmi

lyžování s využitím lyžařského vleku v blízkosti chaty, bez nutnosti dalšího dojíždění.

O kriminalitě dětí

V roce 1997 se podstatně zvýšila kriminalita zdejších dětí, která se zaměřovala na

vykrádání chat, různých objektů, kradení v  místních obchodech (i 5 velkých čokolád

najednou), vykrádání aut a dokonce i užívání drog.

Škola o zjištěných případech informovala vždy rodiče, kteří však v  mnoha případech

naopak obviňovali školu z  útoku proti jejich dětem a nejednou z  těchto důvodů žádali tito

rodiče o přeřazení svých dětí do jiných škol, většinou do Stonavy. V  souvislosti s  tím naše

obec rozhodla, že na takovéto případy nebude poskytovat úhradu neinvestičních nákladů

dotyčným školám za tyto děti, když místní škola je dostatečně kapacitní.

K boji s  těmito negativními jevy byla navázána spolupráce i s  místní policií a byl i

vyjádřen údiv nad tím, jak je možné, že děti školou povinné mohou chodit na diskotéky
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v pozdních hodinách, že je jim podáván i alkohol, jak to, že dětem jsou prodávány i cigarety?

Jak se tady dodržují obecně závazná nařízení?

Uvedené negativní jevy se většinou děly mimo školu a vyučování a v  plné míře za to

měli nést odpovědnost rodiče těchto dětí.

Pro využití volného času mládeže bylo ve zdejší škole zřízeno 17 zájmových útvarů

s různým zaměřením – kroužky tělovýchovné, výtvarné, taneční i předmětové, například

výpočetně-technické, matematické, přírodopisné i jazykové. Pedagogičtí pracovníci se snažili,

aby děti trávily svůj volný čas jiným způsobem než trestnou činností a podobně. Po této

stránce se tato situace výhledově pro učitele zhorší, poněvadž budou navýšené úvazky učitelů,

takže přibude odpoledního vyučování a tím ubude volného prostoru na vedení zájmové

činnosti. Tuto situaci zřejmě nedomyslel ten, kdo nařídil zvýšení pracovních úvazků učitelům.

Školní ples

Školní ples se konal 11.1.1997 ve školní tělocvičně, která byla k  tomuto účelu patřičně

vyzdobena a připravena. Účast rodičů i hostů na něm byla hojná. Také program plesu byl

pestrý a zajímavý. Průběh plesu natáčela pro své vysílání i televize Local – Stonava. Byl

pořízen i videozáznam číslo 2 k dokumentaci v obecní kronice za leden 1997.

Základní škola s polským jazykem vyučovacím v roce 1997 

Akce školy:

Leden

- 31.1.1997 Ples Matice školské v  prostorách Domu Polského svazu kulturně osvětového

v Albrechticích za účasti asi 150 rodičů a hostů. Dokumentace 3643.

Únor

- Od 10.2. do 14.2. se pro chřipkovou epidemii nevyučovalo. Dne 9.2.1997 organizovala

Matice školská pro děti karneval v  prostorách Domu Polského svazu kulturně osvětového

v Albrechticích, na který byli přizváni i rodiče.

- Dne 15.2.1997 reprezentovali 4 žáci místní základní školu s  polským jazykem vyučovacím

na 26. „Zjaźdie Gwiaźdistym“. Tentokrát se jim nepodařilo vybojovat žádnou medaili.

Dokumentace – tisk 143.

Březen

- Od 3. do 8.3.1997 trvaly jarní prázdniny.
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- Dne 22.3.1997 se škola zúčastnila s  výtvarnými pracemi svých dětí Výstavy, pořádané

Klubem žen při místní organizaci Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích. Na

vernisáži vystupovaly děti 4. a 5. třídy v programu.

- Téhož dne se konal v  Českém Těšíně 4. sjezd Towarzystwa Nauczycieli Polskich, kterého se

zúčastnili všichni učitelé základních škol s  polským jazykem vyučovacím, jako členové

tohoto sdružení.

Duben

- Dne 8.4.1997 se konaly třídní schůzky rodičů, jim předcházela pedagogická porada o

prospěchu a chování dětí. Současně byla řešena i organizace pobytu dětí na škole v  přírodě,

tentokráte ve Vlkovicích u Fulneku, od 22.4. do 3.5.1997.

Květen

- Začátkem tohoto měsíce byla provedena inspekce agendy a vedení této školy inspektorem

s pozitivním výsledkem.

- Dne 7.5.1997 se dětem představilo divadélko Bajka s  hrou „Robot Atomek“ v  sálu Domu

Polského svazu kulturně osvětového v Albrechticích.   

-dne 10.5. se konalo Setkání pedagogických pracovníků polských základních škol

z Albrechtic, Stonavy a Horní Suché, aby si vyměnili zkušenosti o dětech v  přechodném

období z 5. do 6. tříd.

- Dne 17.5.1997 se konala školní akce ke Dni matek, s  heslem „Slunce pro mámu“ v  sálu

Domu Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích. V  programu účinkovaly děti

polské mateřské a základní školy, jakož i sólisté různých konkurzů.

- Dne 23.5.1997 se děti albrechtické polské školy zúčastnily divadelního představení

„Calineczka“, které pro ně sehrály děti polské základní školy z Těrlicka.

- Dne 25.5.1997 vystupovaly děti 4. a 5. třídy polské základní školy v  Albrechticích

v programu na Jubileu pěveckého souboru místního Polského svazu kulturně osvětového.

Červen

- Dne 8.6.1997 se zúčastnily také děti polské základní školy z  Albrechtic slavnostního

průvodu městem Karvinou, k  oslavě Festivalu, k  50tinám Polského svazu kulturně

osvětového.

- Dne 15.6.1997 pořádala Matice školská pro děti místní mateřské a základní polské školy

Zahradní slavnost, na níž se sešlo přes 200 rodičů. V  programu účinkovaly děti a pak bylo pro

ně připraveno i množství různých atrakcí a sportovních her. Uvedenou akci sponzoroval pan

Ing. Vladislav Molenda a firma PAMOL.
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- Dne 26.6.1997 ukončily děti 1. a 2. třídy základní školy (polské) kurz plavání v  bazénu

základní školy v Českém Těšíně, Svibici.     Dokumentace – tisk 140.

- Dne 27.6.1997 se konalo slavnostní zakončení školního roku s  účastí zástupců obce a místní

organizace Polského svazu kulturně osvětového. Po proslovech se rozdávala vysvědčení

dětem a upomínky  za dobré výsledky práce ve škole. Uskutečnilo se i rozloučení se 4

vycházejícími dětmi z 

5. třídy, které budou ve školní docházce pokračovat v  6. třídách v  Horní Suché a v  Českém

Těšíně. Tito žáci byli odměněni knižními dary ze školy.

- O prázdninách bylo provedeno obložení stěn hygienických koutků ve třídách kachličkami.

Začátek školního roku 1997/98

V tomto novém školním roce nedošlo k  žádným změnám v  organizaci této školy ve

srovnání s  rokem předcházejícím. Také postup a cíl vyučování zůstal nezměněn. Hlavním

úkolem didakticko-výchovného plánu zůstala morální výchova, dodržení plánu výuky,

estetická a kulturně-společenská výchova, péče o fyzickou zdatnost dětí a úzká spolupráce

školy s rodiči.

Článek ředitele školy k  zahájení školního roku, uveřejněný v  Albrechtických listech,

číslo 3 /1997.       Dokumentace – tisk 36.

Personální zastoupení školy:

Ředitel Otakar Winkler a učitelka Mgr. Jolanta Kožuszniková.

Vychovatelka ve školní družině Janina Guňková

Školnice a uklízečka v jedné osobě Marie Góraliková, od 1.7.1996. 

Organizace školy:

1. třída, 1. ročník – 5 dětí a

             2. ročník – 11 dětí vyučovala Jolanta Kožusziková, se 25 hodinami 

                                úvazku týdně, v tom se 3 přespočetnými hodinami.

2. třídu, 3. ročník – se 3 dětmi,

             4. ročník – se 3 dětmi a 

             5. ročník – se 4 dětmi vyučoval ředitel, Otokar Winkler s 15 hodinami úvazku týdně.

Ve školní družině bylo zapsáno 14 dětí, které vedla vychovatelka Janina Guňková,

s pracovním úvazkem 28,5 hodin týdně. Při tom měla v  1. a 2. třídě 6 hodin tělesné výchovy,

výtvarné výchovy a praktických cvičení.
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Výuka angličtiny ve 4. a 5. ročníku prováděla Urszula Zmijová. 

Za pobyt dítěte ve školní družině rodiče platili 75 Kč měsíčně, stejně jako v  roce

minulém.

Zahájení školního roku bylo slavnostní, jako obvykle za účasti zástupce obce

(starosta), místní organizace Polského svazu kulturně osvětového (předsedkyně), Matice

školské (předseda, L. Foltyn) a rodičů dětí 1. ročníku.

V programu byl proslov ředitele školy a kulturní vystoupení dětí 4. a 5. ročníku. Děti

1. ročníku, při této příležitosti obdržely na památku po knížce s  Pamětním listem a

brašničkami.

Zahájení školního roku předcházelo dne 27.8.1997 schůze pedagogické rady.

Říjen

- Dne 1.10.1997 vystupovaly děti 4. a 5. ročníku v  programu na Setkání s  nejstaršími občany

obce v  Domě Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích, pořádaným obecním

úřadem.

- Dne 7.10.1997 se ve škole konala členská schůze Matice školské, spojená s  hodnocením

práce této organizace za uplynulý rok a s  vytýčením úkolů do budoucna. Byl zvolen 17ti

členný výbor, v  čele s  Ing. Leškem Foltynem a 3mi členy revizní komise. Na zahájení této

schůze bylo v programu vystoupení dětí 4. a 5. ročníku se zdravicí, verši a písničkami.  

Před touto schůzí se uskutečnila setkání vychovatelů s rodiči.

- Dříve, dne 11.9.1997 byl zvolen 11ti členný organizační výbor k  přípravě 170. výročí školy

v Albrechticích, které se uskuteční v roce 1998.     Dokumentace – tisk 141.

- Dne 14.10.1997 sehrálo opět divadlo Bajka pro děti, v  sálu Domu Polského svazu kulturně

osvětového, scénickou báseň „O ševci Drátvičce“.

Listopad

- Dne 3.11.1997 byl ukončen 10ti týdenní kurz plavání (2 hodiny týdně), který absolvovaly

všechny děti této školy.

- Dne 13.11.1997 proběhlo jednání pedagogické rady za 1. čtvrtletí nového školního roku.

Prosinec

- Dne 3.12.1997 uspořádala místní organizace  Polského svazu kulturně osvětového Setkání

dětí polské základní školy s  Mikulášem. O tři dny později pořádala obdobné setkání

s Mikulášem Matice školská, tentokráte ve školní družině.
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- Dne 19.12.1997 bylo realizováno již tradiční Setkání dětí u vánočního stromku,

organizované Maticí školskou s  přizváním pedagogických pracovníků školy. Součástí této

akce byl i recitační konkurz dětí.

Zpráva o základní škole s  polským jazykem vyučovacím byla uveřejněna

v Albrechtických listech, číslo 2./1997.       Dokumentace – tisk 35.

Zpráva o subvencích obecního úřadu na učebnice, školy a kulturu v  novinách Głos

Ludu.       Dokumentace – tisk 42.

Novinová zpráva o situaci v  odměňování pedagogických pracovníků, i o tom, proč

někteří učitelé vyhledávají lépe placená zaměstnání.     Dokumentace – tisk 139.

Novinová zpráva o situaci ve školách s polským jazykem vyučovacím na Těšínsku.

Dokumentace – tisk 142.

Novinový článek o poklesu počtu dětí v  základních školách s  polským jazykem

vyučovacím.     Dokumentace – tisk 144.

Bývalý žák místní polské školy, Bronislav Palowski, nastoupí studium zpěvu na

Hudební konservatoři v  Praze. Bude tak následovat svého bratra, Karla, který tamtéž studuje

již druhým rokem hru na trubku.     Dokumentace – tisk 145.

Obecní zastupitelstvo odhlasovalo v  listopadu 1997 společné ředitelství polské

mateřské a základní školy s  oficiálním názvem zařízení : „Polská základní škola s  polskou

mateřskou školou v Albrechticích“.

Organizace v obci

Občansko – demokratická strana

V rámci místního sdružení této strany se uskutečnilo setkání místní rady Občansko –

demokratické strany se zastupiteli, zvolenými za tuto organizaci do obecního zastupitelstva,

dne 28.2.1997, a bylo provedeno hodnocení plnění komunálního programu, uplynulé první

poloviny volebního období. Po setkání na úrovni místních sdružení se konala 21.4.1997

oblastní pracovní konference této strany, zaměřená na zkušenosti jednotlivých místních

sdružení, týkajících se zejména práce se skládáním komunálních kandidátek, komunálních

programů a jejich průběžného hodnocení, posuzování činnosti zastupitelů v  zastupitelstvech a

radách obcí. Naši obec na zmíněné konferenci zastupovali K. Cielecki, J. Feber, A. Bojko, Zd.

Sýkora a J. Uher.
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Místní rada Občansko – demokratické strany se sešla 4x za rok tak, jak nařizují

Stanovy, vždy před místními sněmy, aby je připravila. Je nutno konstatovat, že ne všichni

členové místního sdružení, pověření účastí v  komisích obecní rady, se pravidelně podíleli na

jejich jednáních a tak vlastně špatně reprezentovali naši stranu.

Místní sdružení Občansko – demokratické strany mělo v  roce 1997 zaregistrováno 9

členů, což znamená, že členská základna se oproti předcházejícímu roku 1996 zmenšila o

další 3 členy. Jednalo se o neplatiče členských příspěvků a to manželů Jedlinských a paní

Boženy Sýkorové.

V regionálním sdružení Občansko – demokratické strany se sídlem v  Havířově,

k němuž náleželo 9 místních sdružení, mezi nimi i albrechtické, se konaly v  říjnu 1997 volby

výboru na 2leté období.     Dokumentace – tisk 149.

Česká strana sociálně demokratická 

Místní organizace této strany v Albrechticích měla do srpna 1997 jen 5 členů. V  srpnu a

v listopadu téhož roku pak byli získáni 2 noví členové.

Včetně výroční schůze se členové této strany sešli celkem 5x, s  celkovou účastí přes

90 %. Důvod absence bylo onemocnění. Na schůzích byli členové informováni pravidelně o

aktuálním dění z  nadřízené instituce a starosta obce podával aktuální informace ze života

obce.

Průběžně bylo sledováno plnění volebního programu uvedené organizace. Bylo

konstatováno, že stanovený program se daří uskutečňovat. Hospodaření místní organizace

nebylo v  roce 1997 schodkové. Členové navíc odsouhlasili dar 750 Kč postiženým

povodněmi. Tento dar byl prostřednictvím účasti v  obecní sbírce na tento účel zaslán do

Bohumína, poněvadž tento byl v okrese postižen nejvíce.

V únoru 1997 se uskutečnilo setkání s  poslancem parlamentu České republiky,

Františkem Chobotem, který informoval členy a přítomné hosty o dění v  poslanecké

sněmovně.

V březnu 1997 se konal 28. sjezd strany v  Bohumíně, kde jako host zastupoval naši

obec starosta obce. Průběžně byla vyvíjena snaha na sestavení kandidátky do komunálních

voleb v roce 1998. Příprava se soustřeďovala na získání nových členů, jakož i sympatizantů

této strany, kteří byli ochotni kandidovat za ni v  komunálních volbách v roce 1998. Stejně tak

bylo nutno získat a zorganizovat příznivce této strany pro práci v  komisích volebních i v těch,

které pak byly zřízeny obecní radou.
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Členové aktivně upozorňovali na nedostatky v  obci a požadovali jejich řešení dle

daných možností v obci.

Předsedou místní organizace této strany byl pan Juraj Legindi.

Základní organizace Komunistické strany Čech a Moravy

Členská základna měla v  roce 1997 celkem 31 členů. Výroční členská schůze se konala

26.3.1997 za účasti 20 členů. Byl na ní též přítomen instruktor okresního výboru uvedené

organizace soudruh Ing. Karel Křibský.

Na této schůzi byly projednány hlavní úkoly na rok 1997 a byl rovněž zvolen nový

výbor základní organizace:

Předseda – Bořivoj Vyoral, místopředseda – Ing. Bruno Kalina, 

pokladník – Ema Svobodová a členové – Lubomír Černoch a Alfréd Smelík.

Dne 3.5.1997 byla uspořádána tradiční vzpomínková akce k  osvobození obce, jíž se

zúčastnilo 18 členů. Hlavní projev přednesl 

Ing. Bruno Kalina a za obec její starosta Juraj Legindi. Po proslovech byly položeny květiny

k Památníku osvobození na místním hřbitově. 

Na členské schůzi, 30.9.1997, byla uctěna památka 3 členů, kteří v  roce 1997 zesnuli:

Marie Hracká, Emerich Suchánek a Karel Miczka.

Životní jubileum 70 let oslavili Karel Dinda a Edmund Delong.

Místní organizace Křesťansko-demokratické unie–Československé strany lidové 

Výbor této místní organizace se scházel operativně, dle konkrétní potřeby k  řešení a

zajišťování úkolů. Jednalo se hlavně o zajišťování a sestavování kandidátky do komunálních

voleb v  roce 1998. Bylo získáno 17 ochotných členů i nečlenů, příznivců strany, což byl

dostatečný počet pro samostatnou kandidátku.

Průběžně byla také zajišťována účast na jednáních okresního výboru, která se konala

v Českém Těšíně. Výbor zajišťoval plnění úkolů, vyplývajících z  agendy nadřízených

institucí, byla upřesňována členská základna a snaha o její rozšíření byla jedním ze základních

úkolů členů místní organizace, pečovalo se o vývěsnou skříňku, prováděl se výběr členských

příspěvků.
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V obecním zastupitelstvu pracovali 2 členové místní organizace a jeden nečlen,

příznivec strany, který byl současně i předsedou komise zemědělství a životního prostředí.

Místní organizace Polského svazu kulturně osvětového 

Uvedená organizace měla v  roce 1997 v  registraci 524 členů. Činnost organizace řídil

18ti členný výbor a 3členná revizní komise. Výbor uskutečnil v  roce 1997 15 schůzek a navíc

se k  poradám scházely ještě organizační komise dle potřeby, vždy před konáním

význačnějších akcí.  K  předávání potřebných informací členům této organizace sloužilo 20

členů, kteří měli stanoveny své obvody.

Časový sled akcí, uskutečněných v   roce 1997:

18.1.1997

- Jubilejní ples v  místnostech místního Domu Polského svazu kulturně osvětového.

K poslechu hrála hudba pana Nogola se zpěvem paní Barbary Kubienové. V  programu

účinkoval i obnovený soubor taneční této organizace.

Dokumentace 3640 a videozáznam číslo 2., leden 1997.

26.1.1997

- Ples předškolních dětí, na němž mimo jiné děti vystupovaly v programu s verši a písničkami,

určenými jejich babičkám a dědečkům k  jejich svátku. Také jejich tanečky se všem

přítomným hostům velice líbily. Akce se zúčastnilo 136 osob.

11.2.1997

- Akce, zvaná „Śledziówka“, zakončila období karnevalu. Sešlo se na ní 38 osob.

22. a 23.3.1997

- Úspěšná výstava ručních prací žen, mužů a dětí polské mateřské i základní školy, nazvaná

„Pro každého něco milého“. Účast 311 osob. Tuto akci, doplněnou bohatým bufetem

organizovaly ženy místního Klubu žen, Polského svazu kulturně osvětového. 

Dokumentace 3641,dokumentace – tisk 34 a videozáznam č. 3., duben 1997. 

24.4.1997 

-Členská schůze, spojená s přednáškou o Krakově a jeho pamětihodnostech.

10.5.1997
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- Jubilejní koncert k  oslavě 50tiletého výročí smíšeného pěveckého souboru této organizace.

Účast 145 přátel chórového zpěvu.

Dokumentace – tisk 34, 148 a 152.

6.6.1997

- Konal se Jubilejní festival Polského svazu kulturně osvětového v  Karviné, kde v  programu

se rovněž prezentoval albrechtický taneční a pěvecký soubor této organizace. Slavnostního

průvodu městem se zúčastnili společně rodiny i starší občané, spolu s  mládeží mateřské a

základní školy z  Albrechtic v  počtu 143 osob. Při zahájení této okázalé akce vyznamenal

ministr kultury Polské republiky zasloužené pracovníky Polského svazu kulturně osvětového

z Těšínska medailí s  textem „ Zasłužony dla kultury polskiej“. Z  naší obce obdrželi toto

vyznamenání Vladislav Molenda, Karel Miczka, Karel Hracki, Hedvika Czapová a Ivona

Guňková, všichni za místní organizaci Polského svazu kulturně osvětového.

Dokumentace – tisk 153, 155,156.

Konec června a začátek července 1997 byl ve znamení několika sportovních akcí v  naší obci.

V Domě Polského svazu kulturně osvětového byli ubytovaní fotbalisté z  různých klubů, kteří

se zúčastňovali zápasů fotbalového turnaje „ Štít Albrechtic“ a později i členové jury

Mezinárodních závodů minikár, probíhajících v naší obci.

24.9.1997

- Zájezd do Krakova. Tento se měl konat v  červenci, ale pro povodně byl odložen na tento

pozdější termín. Všichni účastníci tohoto zájezdu se vrátili velmi spokojeni s  bohatými

zážitky.

25.10.1997

Účast delegátů zdejší organizace na Sjezdu Polského svazu kulturně osvětového, který se

konal v Českém Těšíně.

 Dokumentace – tisk 157,158.

27.10.1997

Konala se akce „Święto ziemniaka“ (Svátek brambor) na němž měli účastníci možnost

ochutnat jídla z různě upravených bramborů.

8.11.1997

- Podzimní setkání členů. 
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Dokumentace – tisk 146. 

8. a 9.11.1997

- Výstava k  50. výročí vzniku zdejší organizace. Výbor, Klub žen a všechny soubory tohoto

seskupení věnovaly mnoho  úsilí na přípravu této výstavy. Bohužel její návštěva nesplnila

naděje pořadatelů. Pouze málo osob uznalo za vhodné přijít si ji prohlédnout. Bylo

zaznamenáno pouze 83 účastníků. Dne 15.11.1997 si prohlédlo tuto výstavu ještě 22

účastníků zájezdu do Litvy, kteří se setkali ve zdejším Domu Polského svazu kulturně

osvětového. Tito se velmi pochvalně vyjádřili o práci obětavých členů, kteří měli podíl na její

přípravě. S politováním však bylo konstatováno, že i tentokrát jen málo členů si udělalo čas

na posezení s orchestrem pana Sumery, konaným na závěr a strávit tak příjemný večer.

Dokumentace – tisk 37, 150,151.

6.12.1997

- Setkání s  Mikulášem uskutečněné z  iniciativy Klubu žen v  Domě Polského svazu kulturně

osvětového, na které byly pozvány všechny děti zdejší mateřské i základní školy i s  rodiči.

Dostavilo se 87 osob.

 

30.12.1997 

- Výroční členská schůze, spojená s Vánoční besídkou – „Vigilijkou“.

Dokumentace – tisk 147.

Od 13.10.1997 byla zahájena činnost „Rytmika“. Každé dítě se mohlo ve čtvrtky zúčastňovat

gymnastických akcí, které vedly paní Mariola Nožičková a učitelka Renata Smugalová.

Předpokládalo se, že takto se vytvoří i dorost pro taneční soubor.

Každé pondělí a ve středy, zaměstnankyně ze zdejší šicí dílny Hans-Mode, pečovaly o své

zdraví pod vedením Ilony Samborové  v Aerobiku.

V prostorách Domu Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích se v  roce

1997 uskutečnilo celkem 94 akcí (plesů, narozeninových oslav, svatebních hostin, přátelských

setkání, pohřebních hostin, schůzí společenských organizací, zkoušek pěveckého sboru i

divadelního souboru DROPS).
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Úklid v  Domu Polského svazu kulturně osvětového obětavě zajišťovaly Marie

Haroková, Ivona a Gustav Guňkovi a Olga Cieślová.

Činnost souborů:

Smíšený pěvecký sbor fungující od roku 1951 dirigoval Vladislav Molenda do června

1997, kdy neočekávané onemocnění mu zabránilo pokračování v další činnosti.

Další vedení souboru převzal jeden z jeho členů, Ing. Bruno Kalina. Organizačním referentem

souboru byl Ing. Gustav Guňka.

Divadelní soubor DROPS pilně pracoval pod vedením Hedviky Czapové. Toho času

měl 7 členů. V  roce 1997 nacvičil 2 vystoupení, jimž předcházelo 36 zkoušek, které

dohromady zabraly 147 hodin.

Klub žen byl nejaktivnějším souborem této organizace. Ženy se podílely na přípravách

bufetu ke všem akcím organizace. Uspořádaly 2 výstavy, setkání s  dětmi a zájezd do Krakova.

Klub měl už jenom 14 členek, které se měsíčně setkávaly na svých schůzkách. Tato byla

zpestřována přednáškami (byly uskutečněné 3), instruktáži o šití čepic i besedami. Paní

Růžena Marcolová ušila pro Dům záclony a oponu.

Klub seniorů čítal 17 členů, kteří se pravidelně 1 měsíčně scházeli ve čtvrtek. Čas

vyplňovali diskusemi na různé náměty o historii, vyprávěními o zážitcích z  výletů a podobně.

Práci řídili Oskar Delong a Ervin Ściskała.

Dokumentace – tisk 159.

Při údržbě Domu Polského svazu kulturně osvětového bylo v  roce 1997 odpracováno

svými členy celkem 1 615 hodin a organizování akcí, včetně příprav programů (kulturních)

představovalo dohromady 3 247 hodin.

Tělovýchovná jednota Baník Albrechtice 

Především bylo dohodnuto, že název této jednoty bude od 1.7.1997, to je od nového

soutěžního roku, změněn na Fotbalový klub Baník Albrechtice . Za tímto účelem byly zjištěny

veškeré potřebné dokumenty (ministerstva vnitra, včetně registrace všech mužstev).

Dokumentace – tisk 34.
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Další podstatnou změnou v  této organizaci bylo založení společnosti s  ručením

omezeným – REFOTAL. Jmenovaná společnost měla povolenou činnost na reklamu, její

zprostředkování, nákup a prodej zboží. Tímto se značně zkomplikovala práce ekonoma

organizace, pana Bronislava Palowského, což ale bylo vyváženo efektivnějším využitím

všech finančních prostředků organizace. Neustále se měnily existenční podmínky k  horšímu a

proto bylo nutno se rychle a dobře orientovat v legislativě a s patřičným úsilím všech udržovat

a co možná nejvíce rozšiřovat majetek organizace. 

 Vše bylo vedeno k  tomu, aby se vytvářely co nejlepší podmínky pro všechna zdejší

družstva. Záleželo na tom, kolik peněz se podařilo získat od různých institucí, organizací i

jednotlivců. Podobně, jako již několik let zpětně, zde na předním místě figurovala finanční

částka od Dolu Darkov za reklamu, který navíc přispěl i materiálově. K  ní se řadila dotace od

místního obecního úřadu, České tělovýchovy, Fotbalového svazu a další sponzorské dary od

Českých energetických závodů, od Tadeáše Kocha – farmy ve Stonavě, od firmy Hudeczek,

Čeko – Kolek, Jikl – Klimsza, Karob – Jablecký, Gascontrol – Molenda, od Stravovacího

zařízení – Kotlár a od řady dalších soukromých podnikatelů, kteří přispěli finančně i

materiálově. Bez jejich pomoci by nebylo možno v  Albrechticích sportovní areál provozovat,

zajišťovat potřeby všem 4 družstvům a tím také někdy příjemnou, jindy méně příjemnou

podívanou pro fanoušky. Výbor se také snažil získat finanční prostředky z  vlastní činnosti za

vstupné, z  příspěvků členů i hospodářskou činností. Přesto všechno neskončilo hospodaření

v roce 1997 příliš úspěšně, poněvadž se v něm odráželo i hospodaření z let minulých.

Aby mohlo dojít ke zjednodušení ekonomiky organizace a hlavně, aby financování

sortovní činnosti nebalancovalo na hraně zákonitosti, doporučil výbor k  projednání ve valné

hromadě převedení soutěžních práv na REFOTAL s  ručením omezeným, což by znamenalo

především rozšířit jeho rozsah činnosti a samozřejmě také zápisu u Obchodního soudu.

Fotbalový turnaj „Štít Albrechtice“

V roce 1997 byl jeho pořadatelem albrechtický Baník ve spolupráci s  obecním úřadem.

V uvedeném roce se přihlásilo všech 9 družstev z  České republiky, což bylo pro pořadatele

velmi náročné.       Dokumentace – tisk 35.

Turnaje se zúčastnily:

Albrechtice u Mostu, Albrechtice u Lanškrouna, Albrechtice nad Orlicí, Albrechtice nad

Vltavou, Albrechtice v  Jizerských horách, Velké Albrechtice, Lesní Albrechtice, Město

Albrechtice a pořádající Albrechtice v okrese Karviná.
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Několik dnů před zahájením turnaje se omluvily z  účasti na turnaji Albrechtice

v Jizerských Horách, čímž se situace zjednodušila, poněvadž zůstaly 2 skupiny po 4

účastnících. Nebylo nutno hrát i na škvárovém hřišti. V  zápase o 3. místo zvítězily Velké

Albrechtice nad Lesními Albrechtice 2 : 0 a ve finále naše družstvo zvítězilo nad Albrechtice

nad Orlicí 5 : 0.   

Tímto vítězstvím si naše družstvo zajistilo 1. místo v  tabulce, jakož i 1. místo

v historické tabulce s  počtem 135 bodů před Městem Albrechtice se 128 body. V  tabulce

vítězů Štítu se umístilo naše mužstvo na 2. místě s  počtem 7 vítězství. Prvním bylo Město

Albrechtice s 8 vítězstvími.       Dokumentace – tisk 35.

Personální zajištění jednotlivých funkcí u mužstev, správce majetku a jiné. V  roce

1997 došlo zde k  řadě změn. Tak například správce majetku byl do prosince 1996 pan Olšar,

kterého od února 1997 zastoupil Ivo Skoček. Ve vzniklé proluce tuto funkci plnili především

Bronislav Palowski, Ivan Marini a další, dle potřeby. Od nové sezóny, to je od 1.7.1997 byla

tato funkce svěřena Františku Kobzovi. Bylo konstatováno, že tyto časté změny v  osobě

správce se neprojevily negativně na činnost družstev, ani na majetku. Obdobná situace byla i

u funkcí trenérů, nebo vedoucích družstev. Vyskytovaly se trvale problémy s  neochotou

rodičů, pomoci při výchově žákovského družstva. Nastala velice složitá situace, když vážně

onemocněl trenér žákovského družstva, Pavel Šimek. V  této práci ho začala zastupovat

dvojice Vlašiců, junior a senior, později se k nim přidal pan Mládek. Za této situace se zvýšil i

početní stav žáků, což bylo na jedné straně potěšitelné, ale z  druhého pohledu to vyžadovalo

zvýšené úsilí trenérů.

Také u družstva dorostu došlo ke změně trenéra. K  dosavadním trenérům Wojtynovi a

Břenkovi přibyl Ladislav Hawlasek, který se svými zkušenostmi přinesl družstvu nové prvky,

což se projevilo ve výkonnosti tohoto družstva, když na konci podzimní sezóny skončilo na 3.

místě tabulky.

Podzimní výsledky družstva mužů nebyly na úrovni. To vedlo k  tomu, po prohře

našeho družstva se Šumperkem na domácím hřišti 0:1, že dosavadní trenér, Pavel Sikora,

požádal o uvolnění z  funkce. Výbor pak prověřil dosavadního asistenta odstoupivšího trenéra

Klimszu, aby převzal mužstvo jako trenér. Nově navržený trenér se osvědčil od převzetí této

funkce, 29.9.1997, dobře. Na jím uvolněné místo asistenta byl určen Ladislav Hawlasek, čímž

bohužel opět došlo k oslabení družstva dorostu.
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O zimní přípravě albrechtických fotbalistů byla uveřejněna zpráva v  1. čísle

Albrechtických listů, viz dokumentace – tisk 34. V  dokumentaci – tisk 37 byl otištěn

příspěvek „Ohlédnutí za fotbalovým podzimem 1997“.

V hodnocení roku 1997 bylo konstatováno, že ne všichni hráči přistupovali k  plnění

svých úkolů zodpovědně. Bude záviset na nich, aby v další sezóně své nedostatky napravili. 

Současný výbor také doporučil, aby do příštího kadenčního období byl zvolen 7mi

členný řídící orgán se 3člennou revizní komisí. Nemělo to ovšem znamenat, že by nový, 7mi

členný výbor zvládl veškerou práci. Předpokládalo se, že řada dalších členů bude nápomocná

při zabezpečování hladkého průběhu všech mistrovských i přípravných utkání, ať už jako

pořadatelé, hlasatelé, zdravotníci a podobně.

Rozpis mistrovských utkání družstva mužů.    Viz dokumentace – tisk 34 a 160.

Rozpis mistrovských utkání družstva mužů, dorostu, starších a mladších žáků pro

podzim 1997, viz Albrechtické listy, číslo 3.1997.       Dokumentace – tisk 36.

Výsledky utkání dorostu a žáků.               Dokumentace – tisk 165-167.

Konečná tabulka podzimu 1997:

Moravsko-slezská divize, skupina E,

okresní přebor dorostu, žáků,

okresní soutěž mladších žáků,              Dokumentace – tisk 37, strana 12.

Pan Bronislav Palowski, který pracoval v  albrechtickém sportu od samého vzniku

fotbalového klubu v  roce 1961, ale i ještě i dříve ve Slovanu Albrechtice i Sokolu

Albrechtice,se rozhodl, že rokem 1997 práci skončí a v novém výboru už nehodlá kandidovat.

Hodnocení Štítu Albrechtic:

Fotbalový turnaj Štít Albrechtic se konal v  sobotu 28.6.1997 za krásného letního počasí.

V pořadí to byl již 24. ročník. Zúčastnilo se ho 8 družstev Albrechtic z  Čech a Moravy a

Slezska. Jak už bylo výše uvedeno účasti se zřekly Albrechtice z  Jizerských hor. Na 1. místě

se umístilo již po sedmé domácí družstvo Tělovýchovné jednoty, současný Fotbalový klub

Baník Albrechtice.         Dokumentace- tisk 91.

Výsledky turnaje:

Zúčastněná družstva byla rozlosována do 2 skupin po 4 družstvech. Hrálo se na dvou

hřištích a to v Albrechticích a v Horní Suché.
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Výsledky jednotlivých utkání ve skupinách:

Skupina A – hřiště Albrechtice:

Albrechtice, okres Karviná – Albrechtice u Mostu          7 : 0

Velké Albrechtice – Albrechtice u Lanškrouna                                        4 : 1

Albrechtice u Mostu – Albrechtice u Lanškrouna                                     1 : 1

Albrechtice, okres Karviná – Velké Albrechtice                                       6 : 0

Velké Albrechtice – Albrechtice u Mostu                                                 2 : 0

Albrechtice u Lanškrouna – Albrechtice, okres Karviná                          0 : 0

Tabulka:

Albrechtice, okres Karviná 5 bodů
Velké Albrechtice 4 body
Albrechtice u Lanškrouna 2 body
Albrechtice u Mostu 1 bod

Skupina B – hřiště v Horní Suché:

Město Albrechtice – Albrechtice nad Orlicí                                              1 : 1

Lesní Albrechtice – Albrechtice nad Vltavou                                           2 : 0

Albrechtice nad Orlicí – Albrechtice nad Vltavou                                    4 : 1

Město Albrechtice – Lesní Albrechtice                                                     0 : 2

Lesní Albrechtice – Albrechtice nad Orlicí                                               0 : 1

Albrechtice nad Vltavou – Město Albrechtice                                          1 : 1

Tabulka:

Albrechtice nad Orlicí 5 bodů
Lesní Albrechtice 4 body
Město Albrechtice 2 body
Albrechtice nad Vltavou 1 bod

Utkání o 3. místo a finále turnaje se hrála na hřišti v Albrechticích s těmito výsledky:

Utkání o 3. místo:

Velké Albrechtice – Lesní Albrechtice                                                     2 : 0

Finále:

Albrechtice , okres Karviná – Albrechtice nad Orlicí                               5 : 0
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Konečná tabulka 24 ročníku Štítu Albrechtic:

1. Albrechtice, okres Karviná 4 3 1 0 18 : 0 7 bodů
2. Albrechtice nad Orlicí 4 2 1 1 6 : 7 5 bodů
3. Velké Albrechtice 4 3 0 1 8 : 7 6 bodů
4. Lesní Albrechtice 4 2 0 2 4 : 3 4 body
5. Město Albrechtice 3 0 2 1 2 : 4 2 body
6. Albrechtice u Lanškrouna 3 0 2 1 2 : 5 2 body
7. Albrechtice nad Vltavou 3 0 1 2 2 : 7 1 bod
8. Albrechtice u Mostu 3 0 1 2 1 : 10 1 bod

V turnaji padlo 43 branek a nejlepším střelcem turnaje se stal Karel Nevřiva

z domácího družstva. Nejlepším hráčem turnaje byl vyhlášen opět domácí hráč Radek Jursa a

nejlepším brankářem se stal Miroslav Šrejbr z družstva Albrechtice nad Orlicí.

Zklamáním v  tomto ročníku bylo umístění osminásobného vítěze Štítu Města

Albrechtice, které letos nepostoupilo ze základní skupiny a obsadilo až 5. místo v  celkovém

pořadí mužstev.

V sobotu odpoledne proběhlo v  restauraci PAMOL setkání starostů zúčastěných obcí.

Na Štítu byli přítomni starostové všech obcí Albrechtic kromě Albrechtic u Mostu, které

existují jen jako fotbalový klub.

Slavnostní závěrečné vyhodnocení turnaje se konalo v  areálu Na Zámostí, kde byly

předány poháry a ceny všem družstvům a vyhodnoceným fotbalistům. Slavnost pak

pokračovala Nočním karnevalem až do pozdních nočních hodin při hudbě populárních

„Smolařů“. O bohatý bufet se postaraly firmy Mašlaň, Lhota a Feber. Stravování účastníků

Štítu zajistil kolektiv školní jídelny v Albrechticích ke spokojenosti všech strávníků.

Pořadatelé Štítu mohli být spokojeni s  účastí i průběhem celé akce. Fotbalovému

turnaji přihlíželo celkem 660 diváků a závěrečného hodnocení Na Zámostí se zúčastnilo 792

osob. O úspěšný průběh se zasloužili pořadatelé přípravného výboru Štítu Albrechtic, členové

obecní rady, sponzoři, některé firmy, kolektiv školní jídelny, jakož i hráči a realizační tým

Fotbalového klubu Baník Albrechtice.

Dokumentace – tisk 35, 36, 65, 91, 140.

K historii Štítu Albrechtic se vztahuje článek, uveřejněný v  Albrechtických listech,

číslo 2./1997.        Dokumentace – tisk 35, 278.Videozáznam, číslo 4., 7./1997.
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Organizační výbor Štítu Albrechtic (1997) pracoval ve složení: 

předseda: Jan Škrobánek,

členové: Jindřich Feber, Vladislav Šipula, Bronislav Palowski, Valter Luzar,   

              Juraj Legindi, Petr Kalina, Karel Svoboda, Silvestr Delong.

Tělovýchovná jednota – oddíl sport pro všechny

Činnost v   roce 1997:

- V únoru tradiční Ples pro všechny členy.

- V  březnu účast v  okresním kole odbíjené, v  němž smíšené družstvo obsadilo 2. místo,

družstvo mužů také 2. místo a ženy 3. místo.

- V dubnu probíhal sraz cvičitelů, v němž se doškolovalo 5 členů.

- V květnu byl uspořádán turistický výšlap na Tetřev se 35 členy a byl uspořádán dětský den.

- V  červnu se zúčastnilo 48 žáků atletického čtyřboje v  Havířově, byl uspořádán turnaj

nohejbalu v Albrechticích, dokumentace – tisk 171 

a byl zajištěn zájezd do Itálie – Bibione, jehož se zúčastnilo 42 členů.   

- V září se zúčastnilo 18 žáků Oblastního kola v atletice v Krnově,

- byl uspořádán Běh Albrechtic, kterého se zúčastnilo 98 žáků,

   videozáznam, číslo 6, 10./1997,

- školení cvičitelů v Tetřevu na Velkém Polomu se zúčastnilo 5 členů,

- Přespolního běhu v Petrovicích – Závadě se zúčastnilo 75 žáků. 

- V říjnu byla zorganizována návštěva vinného sklípku U Huňařů.

- V  listopadu se žáci zúčastnili vybíjené v  Havířově a na vybíjené žáků v  Ostravě obsadili

starší žáci 1. místo.

- V prosinci byla uspořádána Mikulášská besídka a tělovýchovné vystoupení.

Autoklub Albrechtice 

V době od 29.6. do 5.7.1997 organizoval místní Autoklub Albrechtice – Sdružení

minikár Severní Moravy pod záštitou starosty obce Albrechtice, 11. Mezinárodní šestidenní

závody minikár. Ředitelem závodů byl jmenován Boris Hynek z  Albrechtic a zástupcem

Otmar Kischa z Českého Těšína.

Již v  říjnu 1996 zpracoval organizační výbor minikárových závodů, v  čele s  Janem

Syrovým z  Albrechtic, Zvláštní ustanovení, které bylo 5.4.1997 schváleno Prezidiem svazu

minikáristů České republiky.
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Slavnostní zahájení proběhlo v  neděli 29.6.1997 v  19 hodin v  areálu Na Zámostí. Na

závod se přihlásilo 120 špičkových minikáristů z  České republiky a Slovenska. Svou neúčast

omluvili jezdci z  Francie, Rakouska a Švýcarska, poněvadž termín tohoto závodu kolidoval

s podobným závodem ve Švýcarsku. Na startu se pak skutečně objevilo 117 borců.

I. etapa byla odstartována v  pondělí 30.6.1997 a závodilo se, na již známé trati

Albrechtické míle, z Červenek do areálu Zámostí.

II. etapa se konala v Českém Těšíně, v místní části Koňakov, kde jsou rovněž příhodné

výškové rozdíly na trase. 

III. etapa byla umístěna do Těrlicka – Hradiště.

IV. etapa se jela v Ostravě po původní Michálkovické cestě na Bazalech.

V. etapa se konala v Havířově po ulici Okrajové, od hotelu Merkur.

VI. závěrečná etapa se opět jela v  Albrechticích po stejné silnici jako I. etapa, ale ve

zkrácené verzi, v úseku největšího spádu silnice.

V sobotu, 5.7.1997 v  17 hodin se konalo závěrečné hodnocení závodu v  areálu

Zámostí, spojené s vyhlášením vítězů.

Organizátoři závodu si předem zajišťovali uzavírky příslušných úseků silnic, či ulic,

na dobu konání závodu, u Dopravního inspektorátu v  Karviné. Uzavřené úseky silnic byly

propustné pouze pro naléhavé případy veřejnosti.

Dokumentace – tisk 169,168,36.

X. Albrechtická míle:

Jubilejní X. ročník v  závodě minikár se uskutečnil dne 4. a 5.10.1997 na již známé trati

z Červenek do areálu Zámostí, rovněž s  hojnou účastí jezdců z  naší republiky i ze Slovenska.

Na startu se oblevili exmistři republiky Lukáš Hynek, Honza Lexa z  Prahy, Ing. Zdeněk Hanč

z Vrchlabí a další špičkoví jezdci. Na 1. místě se usadil Zdeněk Hanč z  Vrchlabí a odsunul tak

na 2. místo albrechtického exmistra, Standu Syrového. Na 3. místě se objevil nový borec,

teprve 16tiletý Ríša Švestka ze Vsetína. Nejrychlejší dívkou se stala Květa Ehlová ze Solnice.

Dokumentace – tisk 37.

Zpráva o umístění Radima Febera z Albrechtic na 3.místě Mistrovství České republiky

motokár Formule 125 cm, uveřejněná v Albrechtických listech, 

viz. dokumentace – tisk 37, strana 12./1997
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Vzpírání

Albrechtickému rodákovi, Tomáši Matykiewiczovi (15 let), se ve vzpěračských

soutěžích stále daří. Současně se se svým otcem přestěhoval do Havířova a tak Albrechtice

přišly o slibného representanta. Na mistrovství České republiky juniorů do 16 let, které

probíhalo v  dubnu 1997 v  Příboře, získal v  této kategorii zlatou medaili. Je členem

Sportovního klubu vzpírání, Baník v Havířově.          Dokumentace – tisk 162,163.

Koncem dubna 1997 obsadil v  mezinárodním turnaji vzpěračů v  San Marinu, opět

v kategorii juniorů do 16 let, i když 15tiletý, 5. místo.     Dokumentace – tisk 161.

Myslivecké sdružení „Velký les“ Albrechtice – Horní Suchá v roce 1997

V uvedeném roce čítalo toto sdružení 24 členů. Výbor pracoval v následujícím složení:

Sýkora Ladislav – předseda,                    Madeja Bronislav – místopředseda,

Glogar Vladislav – jednatel,                         Horák Eda – finanční hospodář,

Kolesár Leon – správce myslivny,      Kolesár Pavel – myslivecký hospodář,

členové výboru – Gybala Bruno, Zigmund Milan, Palowski Martin.

Schůze výboru a členů se konaly v myslivně na Hornosušské ulici v Horní Suché.

Veškerá činnost členů byla dobrovolná a patřila k ní příprava krmiva pro zvěř, stavby a

údržba mysliveckých zařízení, zimní přikrmování zvěře a jiné.

Uskutečněné akce pro veřejnost v roce 1997: 

V lednu - Myslivecký ples v  areálu stadionu Dolu František v  Horní Suché. V  březnu –

Společné posezení členů, manželek a příznivců myslivosti v myslivně v Horní Suché.

V srpnu – Srnčí hody, již tradičně v areálu  Zámostí v Albrechticích.

V listopadu a prosinci – hony na zvěř drobnou (5 honů) a po nich poslední leč.

Přikrmování probíhalo v  době od 15.9.1996 do 30.4.1997. Pro srnčí zvěř byla

používána speciální podzimní a zimní krmná směs, mačkaný oves, mrkev, řepa, seno,

kukuřice, pšenice, sůl. Zvěři, škodící myslivosti, byl určen různý masitý odpad (liškám a

dravcům).

Sanitární akce: V  prosinci a lednu byla zakládána medicinální krmiva proti různým

cizopasníkům zvěře. V  květnu probíhalo čištění a dezinfikování krmelišť a v  jarním a

podzimním období se uskutečňovala vakcinace lišek proti vzteklině kladením nástrah.

Stav zvěře: Konstatovala se stagnace, která měla spíše sklon úbytku škodami,

způsobenými pytláky, toulavými psy a kočkami.
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Zvláštní zjištění: Stále častěji se objevovali divočáci, krkavci, rozmnožoval se počet

lišek a v okrajových částech revíru daňčí zvěř.

Negativní jevy: Narušování klidu v  honitbě, poškozování i likvidace mysliveckých

zařízení (posedů, zásypů, krmelců). Vandalové se neštítili ani zapalování krmelců se

zásobníkem, který tak vyhoří do základů, nehledíc ani na nebezpečí vzniku požáru lesa. Stále

se objevovaly divoké skládky odpadu všeho druhu. Rovněž toulavé psy a kočky byly stále

živým problémem.

Neradostným jevem byl rovněž klesající počet členů této organizace, jakož i malý

zájem mladých adeptů myslivosti ke vstupu do organizace.

V roce 1997 bylo sloveno 16 kusů srnců, 9 srn a 9 srnčat. 3 kusy srnčí zvěře byly

nalezeny, jako úhyn. Sloven byl také 1 divočák.

Z drobné zvěře bylo sloveno 15 zajíců, 21 kusů bažantů (kohoutů), 16 divokých

kachen, 14 holubů hřivnáčů, 5 divokých králíků.

Dále bylo odstřeleno 5 strak obecných, 3 lesní kuny, 5 dospělých lišek a 9 liščat, 5

pytlačících psů a 20 toulavých koček.

Myslivecká zařízení: V  roce 1997 byly postaveny 2 nové posedy, 3 byly opraveny,

dále byla postavena 1 nová kazatelna a 2 zásypy.

Obděláváno bylo 70 arů pole a sklizeno bylo 7 q pšenice, 9 q kukuřice, 5 q krmné řepy

a nasekáno a sklizeno bylo asi 50 q sena.

Bylo konstatováno, že provoz myslivosti je čím dále obtížnější a nákladnější.

Základní organizace Českého svazu včelařů v Albrechticích v roce 1997

Včelařský rok 1997.

Síla sněhové pokrývky v  lednu činila 15-20 cm. Sníh se však do poloviny února

vytratil. Souvislá sněhová pokrývka byla takto narušena a poslední zbytky sněhu se vytratily

až 25.2.1997. Později však sníh znovu napadl, ale vždy jen na několik dnů, nejméně 5x.

Naposledy ještě 15. – 17.února 1997. Po celý únor mírně mrzlo a i únor byl studený. Při

přechodném oteplení na 12°C kolem 13.února, byl zaznamenán první přelet včelstev a při

dalším oteplení po 23. únoru již včely začaly i se snůškou pylu. Počátkem března se opět

přechodně oteplilo, přes den nad 10°C a včelstva začala plodovat. Po 15.březnu se ale opět

ochladilo a nepříznivé počasí, dokonce se sněhovými přeháňkami, trvalo až do konce dubna.

Mrazy byly zaznamenány ještě kolem 15.dubna a výrazné oteplení nastalo až na samém konci

tohoto měsíce. V  květnu oteplování pokračovalo a odpolední teploty dosahovaly až 25°C. Ve

druhé polovině května se však opět ochladilo. Květen byl navíc srážkově podprůměrný. Jaro
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tudíž nastupovalo pozdě a doba důležitých včelařských rostlin byla poznamenána

nepříznivým počasím.

Tropická vedra koncem června trvala jen krátce a po nich nastalo deštivé počasí, které

v některých okolních oblastech zapříčinilo zátopy, které však naší obec moc nezasáhly.

Konec včelařského léta byl suchý a teplý (srpen).

Nepříznivému počasí odpovídala i snůška medu. Včely se dostávaly do síly pozdě a

snůška medu byla proto slabá. První medobraní bylo až v  polovině června a druhé až koncem

července, nebo začátkem srpna. Výnosy medu byly snad za posledních 7 let nejslabší,

pohybovaly se kolem 10 kg ze včelstva. Poptávka po medu, proto v  roce 1997, silně

převyšovala nabídku. Cena za 1 kg medu se pohybovala od 80 do 90 Kč.

Schůzová činnost: V  roce 1997 se uskutečnila 1 členská schůze v  březnu, výborová

schůze v srpnu a výroční členská schůze v  listopadu. Na výborové schůzi v  srpnu se provedlo

organizační zajištění léčení včelstev proti varroáze. Toto probíhalo ve 2. etapách. V  první

etapě v  září byly vkládány do úlů gabonové destičky a ve druhé etapě v  říjnu se prováděla

fumigace(2 x Taktikem, gabonové destičky 2 na 1 úl).

Výsledky vyšetření vzorků na varroázu ukázalo, že napadení včel tímto roztočem bylo

v roce 1997 celkem mírné. Například včelaři z  osady Paseky (Chleboczyk, Cielecki, Szelong)

měli včelstva bez nálezu, (Kolodziej, Bromek, Ing. Smelik) měli po 1 roztoči a u včelaře

Rafaela Waloszka bylo zjištěno 10 roztočů. V  osadě Pardubicích už bylo  zamoření větší

(RNDr. Valošek 12, Barchaňski 2, Siostrzonek 4, Palowski 6, Koch 1 a Wojkowski 10).

V jižní části obce,  osadě Červenky měla paní Filipcová 1, Firla 3, Mrozek 6 a Stebel 10.

V Osadě Zámostí měl Tylka a Valošek po 2 roztočích. V centru obce měl Wrana 1, Delong 14.

V osadě Zadky měl Kaluža 10 roztočů. Obecní průměr na 1 včelstvo byl 3 roztoče, což

představovalo umístění na 4. místě v  zamořenosti tímto nebezpečným škůdcem v  okrese

Karviná v roce 1997.

Včelí mor v roce 1997 v Albrechticích zaznamenán nebyl.

K přeléčování včelstev byli, jako obvykle stanoveni léčitelé, kteří garantovali správné

provedení zákroku. V roce 1997 byli touto funkcí pověřeni: Karel Šelong, Štěpánka Filipcová,

Viktor Cielecki, Karel Wojkowski a Vladislav Wrana.

Obecní rada schválila v  roce 1997 zakoupení kompresoru pro obec a bylo přislíbeno,

že v následujících letech bude zapůjčován i včelařské organizaci k fumigování včelstev.

Dokumentace – tisk 34.
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Ze statistických údajů včelařského spolku vyplynulo, že v  roce 1997 bylo na katastru

obce umístěno 231 včelstev , z čehož 213 patřilo místním včelařům. Na konci roku 1997 měla

organizace včelařů 36 členů (1 člen zemřel a 2 noví byli přijati).

Na konci roku 1997 měla základní organizace včelařů v  pokladně 5 330,3 Kč

hotovosti.

V roce 1997 obdrželi včelaři 150 Kč státní dotace a 40 státního příspěvku na 1

včelstvo (na každé včelstvo, které obsedalo 8 rámků).

Podrobná zpráva o výsledku vyšetření zimní měli na varroázu na jaře roku 1997:

Komisionálně byly odebírány vzorky, to znamená z  každého stanoviště včel se měl,

zbavená včelích mrtvolek, smetávala z  podložek, které musely být vloženy do každého úlu po

poslední fumigaci ještě na podzim předchozího roku, do jednoho  vzorku, patřičně

označeného (jménem a přímením včelaře, jeho adresou a počtem včelstev na 1 stanovišti).

V Albrechticích tak bylo sebráno 39 vzorků (směsných) od 231 včelstev, které byly odeslány

k vyšetření. Z tohoto počtu nebyl na 19 stanovištích zjištěn ani 1 roztoč a ve zbývajících 20

vzorcích, zahrnujících 138 včelstev, bylo zjištěno dohromady 81 roztočů.

Poměrně nejvíce roztočů bylo ze včelstev z  osady Pardubice a to 27 ze 44 včelstev tam

umístěných a ve zbývajících 32 včelstev, umístěných na 5 stanovištích, v  osadě Zámostí a

Červenky bylo nalezeno 23 roztočů.

Průměrný počet varoových jedinců na 1 včelstvo v  Albrechticích činil 0,595 a

zamořených včelstev celkem bylo 58,574 %. Dle veterinárního nařízení nebylo proto nutno

v obci v jarním období provádět přeléčení na varoázu, poněvadž průměrný počet roztočů na 1

včelstvo byl nižší než 3. Naše obec se v  roce 1997 umístila v  okrese Karviná na 6. místě

v procentuálním zamoření na varoázu. 

Pořadí obcí v okrese dle počtu Varroa Jacobsoni na 1 včelstvo:

1. Těrlicko Ø 0,173 9. Doubrava Ø 0,553
2. Stonava Ø 0,222 10

.

Bohumín Ø 0,665

3. Louky nad Olzou Ø 0,227 11. Záblatí Ø 0,819
4. Orlová Ø 0,286 12

.

Český Těšín Ø 0,917

5. Dolní lutyně Ø 0,316 13

.

Horní Suchá Ø 0,965

6. Albrechtice Ø 0,350 14

.

Dětmarovice Ø 1,521
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7. Karviná Ø 0,489 15

.

Petřvald Ø 2,345

8. Havířov Ø 0,544 16

.

Rychvald Ø 3,9

Základní organizace Českého svazu zahrádkářů – osada Paseky v roce 1997

Výbor konstatoval trvající pokles zájmu a aktivity některých členů, z  nichž někteří

patřili i do výboru. Jednalo se zejména o účast na společných brigádách při údržbě oplocení a

společných prostor. Projevovala se i nekázeň některých členů při ukládání odpadu, udržování

pořádku v areálu osady a nedůslednost při uzavírání bran ve vstupech do areálu.

Ve finančním hospodaření byl na začátku roku 1997 přebytek z  uplynulého roku ve

výši 141 078 Kč (v této částce byly ale zahrnuty i položky k  proplacení daně z  převodů

nemovitostí za odprodané parcely v  roce 1996, záloha pro Severomoravské elektrárny na 1.

čtvrtletí 1997 a nevyčerpané částky na elektromateriál a kolaudaci rozvodu elektřiny. Na rok

1997 se předpokládaly příjmy ve výši 610 240,2 Kč a vydání ve výši 547 870,2 Kč.

Předpokládaný zůstatek na rok 1998 byl 35 370 Kč.

Upřesnění funkcí ve výboru organizace v   roce 1997:

Dosavadní předseda, Jaroslav Němec, ze zdravotních důvodů odstoupil a na jeho

zastupování byl určen Petr Vaclavík, Ondrušek Jaroslav vykonával funkci jednatele a

pokladníka, Miroslav Prokeš vykonával funkci hospodáře osady, Jean Halabrin byl správcem

areálu osady,

Tomáš Doležal vykonával funkci předsedy skupiny pro výstavbu a údržbu,

Luboš Byrtus, člen výboru, pečoval o elektroúdržbu v části A,

Petr Kokošínský, člen výboru, měl na starosti evidenci odběru elektřiny,

Josef Haman, člen výboru, měl v evidenci stav oplocení pozemků,

Bedřich Fišbach, člen výboru, pečoval o elektroúdržbu v části B,

Jiří Vojáček, člen výboru a skupiny pro výstavbu a údržbu,

Ivan Hlaváček, člen výboru a rovněž skupiny pro výstavbu a údržbu 

a vypomáhal i hospodáři osady.

Úkoly roku 1997:

1. Na všech parcelách v  osadě, které byly ve vlastnictví členů, kde byly postaveny chatky se

provádělo do 30.6.1997 jejich geometrické zaměření.
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2. Do 31.7.1997 majitelé měli zažádat stavební oddělení Obecního úřadu v  Albrechticích o

změnu užívání chatek z dočasného na trvalé.

Dokumentace – 3 613 (1996).

3. Do 30.6.1997 bylo nutno provést úpravy elektropřípojek k  chatkám, odstranit případné

závady, předložit protokoly o provedení revize těchto přípojek a instalací v  chatkách,

pověřeným revizním technikem a tak připravit elektropřípojky v  osadě k  celkové kolaudaci

elektrorozvodů v areálu osady.

Členská základna:

Ke 23.3.1997 měla osada Paseky 122 členů. Z  celkového počtu členů bylo 103

uživatelů parcel, to je 86 %. Z  tohoto počtu bylo 86 členů vlastníky pozemků a dalších 17

v jednání k odkoupení parcel.

Místní organizace Českého svazu zahrádkářů – rok 1997

Výbor této organizace se sešel 6x na jednáních k  řešení úkolů, k  zajištění chodu tohoto

seskupení. Místní organizace měla v  roce 1997 61 členů. Plánovaný zájezd nebyl realizován

pro neochotu členů platit příliš drahou dopravu. Z  provozu moštárny organizace získala

peníze, potřebné k provedení nejnutnějších oprav moštárny (nátěry oken a plotu). V  zahradě u

moštárny se urodilo poměrně hodně jablek, ale ovoce nebylo příliš kvalitní, poněvadž stromy

nebyly vůbec ošetřeny. Hodně bylo poškozeno hnilobou.

Objevily se problémy s využitím budovy, jednalo se o její pronájem.

Je možno konstatovat, že i tuto organizaci postihly problémy, spojené s  poklesem

aktivity členů, podobně jako řadu jiných, což bylo možno vysvětlit, zejména dopadem

ekonomických změn na společnost.

Místní organizace Svazu krojovaných horníků v roce 1997

Výbor organizace se scházel pravidelně měsíčně a v  případě potřeby i častěji k  zajištění

nějaké akce, v  místnosti bývalého národního výboru na Kostelní ulici, kterou Obecní úřad

pronajímal zdarma organizacím, které neměly vlastní klubovnu.

Uvedená organizace měla v roce 1997 33 členů, z  nichž větší polovinu tvořili takzvaní

přispívající členové. Funkci předsedy vykonával již dlouhodobě pan Stanislav Palowski.

V hornických uniformách se společných hornických akcí v  obci i mimo ni (v

bratrských organizacích) zúčastňovalo 10 – 13 členů. V  roce 1997 bylo takových podujetí

v obci 5 – Školní ples, 3 pohřby zemřelých členů a 1 mše ke svaté Barborce. Akcí mimo obec
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bylo 6 – Hornický ples v  Horní Suché, 2 Hornické slavnosti (1 v  Horní Suché a 2. ve

Stonavě), 70 let Svazu krojovaných horníků – Barbora v  Karviné a 1 jubilejní oslava Dolu

Barbora tamtéž, 1 mše ke svaté Barborce ve Stonavě.

Vlastní akcí, při níž vypomáhaly i manželky členů, bylo smažení vaječiny, jíž se

tohoto roku zúčastnil rekordní počet 40 osob, z nichž bylo pouze 9 členů organizace.

V roce 1997 byly uskutečněny 2 návštěvy jubilantů (60 a 70 let) a 1 návštěva

dlouhodobě nemocného člena. Za tímto účelem byli vždy delegovaní někteří členové, jako

zástupci organizace.

Místní sbor dobrovolných hasičů 

V soutěži hasičských družstev v  sobotu, 80.8.1997 v  Albrechticích proběhlo klání za

velmi nepříznivého počasí. Mezi zúčastněnými 6 družstvy, z  nichž 2 týmy byly domácí,

obsadilo naše družstvo 3. místo za družstvem Stonavy a Horní Suché. Stonavské družstvo

zvítězilo v  této soutěži již po třetí, proto získalo pohár, o který se soutěžilo již trvale do

vlastnictví.     Dokumentace – tisk 164.

Místní jednotka obdržela děkovný dopis od kapitána Pavla Veselého, podplukovníka

Jana Vacovského a podplukovníka Ing. Leona Haužvice, vedoucích činitelů Hasičské

záchranné služby v Karviné.

Toto poděkování získali naši hasiči za obětavou pomoc a práci při povodni ve dnech 6.

až 18.července 1997. Albrechtičtí hasiči se totiž podíleli na záchranných pracích  i na

odstraňování škod, vzniklých touto živelní pohromou v okrese.       Dokumentace – tisk 36.

Český rybářský svaz

Albrechtičtí občané, kteří inklinovali k  rybářskému sportu byli členy rybářských

organizací v  Havířově, Karviné nebo Českém Těšíně, protože v  obci organizace toho druhu

založena nebyla. Z  tohoto důvodu také nebylo možno zjistit, kolik našich občanů se tomuto

sportu věnuje a také, co v  rámci této organizace dělají. O činnosti rybářů se sporadicky

objevovaly články v  tisku, jako například „O rybách, rybářích a pytlácích“, otištěné v  Hlase

Havířova.     Dokumentace – tisk 170.

Referentka zemědělského oddělení Obecního úřadu v  Albrechticích vydala v  roce

1997 celkem 36 rybářských lístků, z čehož bylo 15 dětských (pro mládež do 15 let).
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Vznik a činnost harcéřů 

Krátký pohled na minulost někdejší mládežnické organizace, v  níž se sdružovala polská

mládež a nazývali se „harceři“. Organizace byla založena na Těšínsku 2.6.1924. Pamatuji si,

že jakási buňka této organizace působila i u polské obecné školy v  Albrechticích.  Po anexi

Těšínska k Polsku, došlo v říjnu 1938 ke splynutí této organizace se stejnojmennou organizací

v Polsku. O rok později, po nacistické okupaci Těšínska a pak v  průběhu 2. světové války se

členové harcéřů, pokud nebyli zlikvidováni nacistickým terorem, tajně zapojovali do

výzvědné a podvratné činnosti proti okupantům.

Již 1.9.1939 narazila výzvědná skupina 3 harcéřů na pomezí Albrechtic a Stonavy na

německou vojenskou hlídku, která tam jednoho z  nich postřelila. Raněný pak po 4 dnech

zemřel v nemocnici v Bílsku.           Dokumentace – tisk 18, 154.

Jmenoval se Tadeáš Niemczyk. Zbývající 2, kteří přežili byli Tadeáš Marciniak a Vladimír

Hebda, oba ze Stonavy. Vladimír Hebda se později přiženil do Albrechtic. Postřelený, Tadeáš

Niemczyk, byl rovněž ze Stonavy.

Římsko – katolická obec

Pár slov o iniciativě správce albrechtické farnosti, Mons. Miloslava Klisze na finanční

podporu kandidátů kněžství.

Mons. Miloslav Klisz vyzval za svého působení v  Albrechticích  zdejší farníky (v

roce1993) k  duchovnímu rodičovství kněží. Na jeho popud zareagovali mnozí farníci a

zavázali se k  motlitbě za nová kněžská a řeholní povolání i k  finanční podpoře na kněžský

seminář. Také v  denních přímluvách, při bohoslužbách, se farníci modlili na tento účel a

mnozí dle svých finančních možností pravidelně jiní nepravidelně přispívali na kněžský

seminář. V roce 1997 akce probíhala již čtvrtý rok. V  roce 1996 bylo na tento účel sebráno a

na konto semináře odesláno 33 000 Kč, kromě diecézních sbírek, určených rovněž na toto

konto. Ke konci roku 1997 se na zmíněném kontě objevilo 29 000 Kč a to do konce roku

zbývaly ještě 2 měsíce.

Kdyby za tímto příkladem vykročily všechny soběstačné farnosti, byl by takto úplně

vyřešen problém financování semináře a počet duchovních rodičů kněží by se rozrostl na

tisíce dobrodinců.

Zdejší duchovní otec vyzýval dále místní farníky, aby nezůstalo jen u slov, ale aby

aktivně přistupovali k činům. Každý národ má totiž tolik kněží, kolik si jich vymodlí a kolika
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také ke kněžství pomůže. K  výzvě se už také aktivně připojilo několik farníků z  Doubravy a

Havířova.

Článek, který byl otištěn ve dvojčísle Ostravsko-opavského diecézního časopisu Okno,

ročník 1, říjen – listopad 1997, byl současně i výzvou k  následování těch, kteří chtěli být

otcem i matkou kněží.

Zásluhou Mons. Miloslava Klisze začal rovněž vycházet „Farní informátor“ v  roce

1997. Vyšlo však jen několik čísel. V  důsledku plánované změny v  obsazení farnosti a

v souvislosti s jeho odchodem do důchodu „Informátor“ dočasně zanikl. 

Dokumentace – tisk 172-174.

První číslo vyšlo v  prosinci 1997, měl vycházet týdně a byl určen do každé rodiny

zdarma. Tisk byl dvoujazyčný, český a polský.

Pořad a četnost bohoslužeb v  římsko-katolickém kostele v  roce 1997 se ve srovnání

s rokem předcházejícím nezměnila. Obřady v českém a polském jazyce se pravidelně střídaly.

V lednovou neděli Křtu Pána Ježíše doprovázely v  Albrechtickém kostele mši svatou

zpěvy chrámového pěveckého souboru z  Karviné-Fryštátu. Odpoledne, ve 14 hodin, se konal

Vánoční koncert dětí z  polské základní školy ve zdejším kostele, jednalo se o polský pěvecký

dětský sbor z Horní Suché, vedený paní Hedvikou Czapovou z Albrechtic.  

Na programu byly vánoční koledy.

Dne 20.2.1997 se konal pohřeb zesnulé farní hospodyně, paní Emilie Lajczykové, ve

věku 76 let. Rozloučení s  ní se konalo ve farním kostele v  Albrechticích v 10 hodin. Vlastní

pohřeb se pak konal v 15 hodin, téhož dne, z filiálního kostela ve Skřečoni na místní hřbitov.

Dokumentace – tisk 226.

Program bohoslužeb o velikonocích v  Albrechticích byl otištěn v  Albrechtických

listech, číslo 1./1997.       Dokumentace – tisk 34.

O 5. neděli postní, 16.3.1997 bylo již tradičně udělováno svátostné pomazání

nemocným věřícím nad 60 let, ale i mladším, kteří trpěli příznaky těžkých onemocnění srdce

a jiných. Za tímto účelem byla v  tuto neděli sloužena také odpoledne ve 14 hodin druhá mše

svatá, aby to vyhovovalo i starším lidem a aby se tímto obřadem zbytečně neprodlužovalo

sloužení dopolední mše svaté. K  této svátosti přistoupilo 70 věřících v  kostele. Věřící,

upoutané na lůžko, hodlající tuto svátost přijmout, měli jejich příbuzní nebo blízcí

s předstihem nahlásit knězi, aby je mohl v  předem dohodnutém termínu za tímto účelem

navštívit.
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Dne 19. a 20. dubna 1997 se provádělo sčítání účastníků bohoslužeb. Zaznamenával se

pouze věk, zda je zaměstnán, či důchodce, student nebo dítě. Poněvadž zjišťování probíhalo

v sobotu (na mši svaté s  nedělní platností) a v  neděli se měl každý zapsat do seznamu 1x. 

Na setkání mládeže se svatým Otcem v  Hradci Králové 26.4.1997 a také 27.4.1997

v Praze se přihlásila i celá řada věřících z  Albrechtic. Na obě tato setkání byly přidělovány

místenky, kvůli dokonalejší organizaci. Účastníci pak jeli společně na hromadnou jízdenku

zvláštním vlakem.

První svaté přijímání dětí z  české základní školy se konalo v  neděli 25.5.1997 v 9:30

hodin, po předchozí svaté zpovědi v  sobotu 24.5.1997. Prvokomunikantů bylo 16. Po obřadu

se děti fotografovaly. První svaté přijímání dětí z polské školy se v tomto roce nekonalo.

O Zelených svátcích organizovala zdejší mládež smažení vaječiny, se srazem v 15

hodin u kostela.

O poutní neděli, 29.6.1997, se konala sbírka na potřeby diecéze. Odpoledne v 17 hodin

bylo uskutečněno vystoupení koncertního orchestru pod taktovkou Evalda Danela, který

organizoval Obecní úřad.

V úterý 1.7.1997 byla organizována účast dětí a mládeže z  Albrechtic v  pouti na

Prašivou, kde se na Kamenité konala v 10 hodin mše svatá a odpoledne pak byly na vrcholu

Prašivé pořádány soutěžní hry.

Pražský arcibiskup, kardinál Miloslav Vlk vyhlásil, aby se 20.7.1997 ve všech

kostelech uskutečňovaly sbírky pro postižené v  České republice, které zasáhl povodňový

živel.

Sbírka ve zdejším římsko-katolickém kostele v  ten den na uvedený účet vynesla 67

640 Kč, což pan farář ocenil, jako projev solidarity věřících  s  postiženými povodněmi. Pro

srovnání uvedl, že v  Horní Suché se na stejný účel vybralo 35 000, v  Karviné – Fryštátě na

160 000 Kč, v  Havířově přes 100 000 Kč, ale v  Jablunkově na 400 000 Kč. Peněžní dary

skládali věřící ještě i později dle svých možností v pocitu pomoci bližním.

Od konce srpna 1997 byly zahájeny přípravy ke svatému biřmování. Napřed se

provádělo přihlašování. Měly se hlásit děti od ročníku 1983 a starší, kteří tuto svátost ještě

nepřijali. Děti 9. třídy, jichž se to hlavně týkalo, prodělávaly přípravu v rámci výuky

náboženství ve škole. Ostatní pak chodily na přípravu, která probíhala v  kostele od začátku

roku 1998.

V neděli, 31.8.1997, byl oficiálně uvítán před mší svatou v  římsko-katolickém kostele

v Albrechticích nový kaplan, Janusz Kiwak z  tarnowské diecéze v  Polsku. Narodil se
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10.7.1962 v Kolbuszowie ve vojvodství Rzeszów v  Polsku. Kněžská svěcení přijal 12.6.1988.

Viz Informátor z 2. adventní neděle.     Dokumentace – tisk 173.

Dle dohody církevních představitelů České a Polské republiky se jednalo o výpomoc

polské strany, kde byl kněží přebytek. Jednalo se o formu misijní pomoci pro nedostatek kněží

v České republice. Nejednalo se pouze o tento případ, poněvadž polských kněží u nás začalo

působit mnohem víc na potřebných místech. Tato výpomoc byla chápána jako forma „splácení

dluhů“ za dávnou evangelizaci českých misionářů v  Polsku v  ranném středověku  (svatý

Vojtěch a jiní). Zpočátku nový kaplan sloužil mše jen v  polském jazyce v  Albrechticích a

Horní Suché. Po jeho zdokonalení v českém jazyce bude sloužit i česky.

Některé statistické a organizační údaje ve farnosti:

Ekonomická rada začala fungovat od 1.1.1997 ve složení Emil Žyła. Ing. Eduard

Smelik a Kazimír Wybraniec.

Připravovalo se založení pastorační rady a farní charity. Dne 19. října byla

uskutečněna misijní sbírka.

V listopadu byla provedena propagace přednášky o plánovaném rodičovství, kterou

přednesla 16.11.1997 lékařka, křesťanka, jakož i přednášky proti drogám, kterou uskutečnilo

protidrogové centrum v  Domě Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích

27.11.1997.

Dne 7.12.1997 po odpolední pobožnosti v  kostele, byla pro děti uspořádána

Mikulášská besídka s nadílkou.

Varhanistku, paní Marii Fajovou v  nutných případech zastupoval bývalý varhanista

z Louk, který se v důsledku důlních škod přestěhoval do Albrechtic.

Albrechtická farnost byla finančně soběstačná. V roce 1997 se uskutečnila investice na

opravu střechy farní budovy. Dosavadní krytina – eternit byla nahrazena alukrytem. Náklad

činil 140 000 Kč. 

 V souvislosti s přípravou na příchod nového kněze do farnosti, byly provedeny některé

vnitřní úpravy ve farní budově. Byly změněny některé přepážky, líčení, nátěry. Náklady na

materiál pro tyto účely činily cca 

30 000 Kč. Manuální práce (zejména zednické) provedli bezplatně bratři Wybraňcovi.

V roce 1997 se uskutečnilo 13 křtů ( o 16 méně než v  roce 1996). Pohřbů bylo 15 (o

dva méně než v  roce 1996). Svatých přijímání bylo podáno 13 050. Návštěv nemocných bylo
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32. Sňatků v kostele bylo uzavřeno 7 ( o 3 méně než v  roce 1996). Na náboženství v  základní

škole (české) chodilo 80 dětí a v polské 20.

Sbor Slezské církve evangelické augsburského vyznání v Albrechticích

Sboroví pracovníci:

O úklid kostela a farní budovy se obětavě starali manželé Hošťovečtí. Práci, spojenou

s úkoly kostelníka, vykonávali v  pravidelných službách presbyteři sboru, po rezignaci

dosavadního kostelníka, Karla Sztefka.

Funkci pokladníka sboru vykonával obětavě již dlouhá léta bratr, Josef Koch. Ve hře

na varhany při bohoslužbách se střídali bratr Jan Delong a sestra Gabriela Schwachulová.

Nedělní besídky  v  Klubu dobré naděje vedli a pracovali manželé Alena a Vlastimil

Sztefkovi, sestry Erika Czopniková, Dana Slámová a Věra Folwarczná a bratr Jiří

Folwarczný.

O vývěsní skříňku před kostelem se pečlivě starala sborová sestra Anna Vojtěchová a o

tabuli u Dělnického domu Iveta Folwarczná s Kateřinou Jedlinskou.

V biblických hodinách, v hudebních a pěveckých souborech dorostu i mládeže obětavě

pracovali jejich sboroví bratři vedoucí.

Slavnostní instalace nově zvoleného  pastora, Libora Šikuly, se konala 15.6.1997 ve

zdejším evangelickém kostele, za účasti Mgr. Vladislava Volného a sborovníků. Albrechtická

evangelická farnost tak po 5 letech opět získala svého pastora.     Dokumentace – tisk 35, 175.

Presbyterstvo se scházelo na svých pravidelných setkáních, kde se řešila problematika

organizační, zejména služby a návštěvy starších, jakož i duchovní a hospodářské záležitosti.

V majetku sboru nedošlo k žádným změnám. V roce 1997 sbor nadále obhospodařoval

kostel, farní budovu a kapli na hřbitově.

Bohoslužby

V roce 1997 se konalo 71 bohoslužebných shromáždění s  celkovou účastí 6 096

sborovníků. Byly organizovány i takzvané Mládežové bohoslužby, které se svou obměnnou
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liturgií a doprovodem ke společnému zpěvu více sloužily k  přiblížení se současné mladé

generaci.      Dokumentace – tisk  34.

Večeře Páně byla v  roce 1997 vysluhována celkem 29x, z  toho 16x v  kostele, jednou

v Domě s pečovatelskou službou a 12x doma. Večeři Páně přijalo celkem 905 bratří a sester.

Sborové slavnosti

Dne 4.6.1997 úspěšně proběhla zkouška konfirmantů a 11.5. pak konfirmace, k  níž

přistoupily 3 děti.

10.8.1997 oslava Památky posvěcení zdejšího kostela. Božím slovem posloužil vikář,

Tomáš Tyrlik, z Frýdku-Místku.

5.10.1997 poděkování Pánu za úrodu.

31.10.1997 vzpomínka Památky reformace a 2.11.1997 na zesnulé.

Výuka náboženství

Vyučovalo se v  české škole v  Albrechticích, vždy v  úterý od 12:45. Náboženství

navštěvovalo 4-6 dětí.

Život sboru

Nedělní besídky se konaly o nedělích v 8:30 na faře, nebo v kapli.

Dorost měl cca 20 členů. Setkával se o nedělích ve 13:30 hodin na faře a kromě toho

pořádal ještě další akce. Vedl je sborový bratr Ing. Roman Buryajan.

Mládež

Na schůzky se dostavovalo asi 12 členů. Místo a čas setkání byl totožný s dorostem.

Hudební a pěvecká sdružení

U zdejšího sboru působil pěvecký sbor, vedený bratrem Geodonem Koukolou, a

dechová hudba, skupiny Citadela, Gospel a dosud stále bezejmenná dorostová skupina.

Skupina Eunika přerušila svou činnost pro mateřské povinnosti některých členek.

Biblické hodiny
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Konaly se v  neděle a svátky v 15:45 hodin s  účastí cca 60 osob. Potěšitelná byla

vzrůstající účast na úterních biblických hodinách, vedených diskusní formou, což přispívalo

k lepšímu pochopení probíraných biblických pasáží. Konaly se vždy ve 2. a 4. úterý v  měsíci.

Ve zbývající úterky se biblické hodiny konaly po rodinách. Byla tendence je ještě dál

rozšiřovat.

Křesťanské sdružení nadále aktivně fungovalo pod vedením bratra, Jaromíra Slámy.

Pečlivě organizovalo biblické hodiny mládeže, dorostu , ale i jiné akce.

Sekci sester, mající na starosti především péči o starší a nemocné, vedla sestra Erika

Czopniková. Byly vyzývány další sestry, aby se zapojily do této bohulibé služby.

Probíhala rovněž setkání mladých maminek.

Nedělní a sváteční bohoslužby a biblické odpolední hodiny byly nahrávány na

magnetofonové kazety, které pak bylo možno si vypůjčit. Toto opatření sloužilo zejména

starším, a nemocným sborovníkům, ale i těm, kteří se z  různých důvodů nemohli oněch

shromáždění zúčastnit.

Sborový zájezd v roce 1997 organizoval bratr Stanislav Kwapulinský a byl zaměřen na

Opavsko.

Uskutečnily se 2 koncerty pro obec: Velikonoční v  Domě Polského svazu kulturně

osvětového a Vánoční koncert, který se po dohodě s  obecním úřadem konal společně

s Varhaním koncertem v  místním římskokatolickém kostele. Reakce na tento počin byly

vesměs kladné a mnoho lidí tak bylo možná poprvé ve svém životě konfrontováno

s křesťanstvím v tom dobrém slova smyslu. 

 S velkým ohlasem se rovněž setkávaly akce, konané pro děti, kde mohly slyšet o Bohu

u příležitosti tradičních Mikulášských nadílek, večírků a také v  klubu Dobré naděje, který byl

organizován na zdejším sídlišti a v současné době se již rozdělil na 2 skupiny.

Článek pastora, Libora Šikuly, k  otázce, proč se slaví velikonoce, uveřejněný

v Albrechtických listech, číslo 1./1997.       Dokumentace – tisk 34.

Stejně tak Vánoční zamýšlení pastora, Libora Šikuly s  programem vánočních

bohoslužeb v evangelickém kostele v Albrechticích. Albrechtické listy, číslo 4./1997.

Dokumentace – tisk 37.

Hospodářská činnost.

Hlavním hospodářským úkolem v roce 1997 byl nátěr a očalounění lavic v kostele. Pro

svou vysokou, neočekávanou finanční náročnost tohoto podujetí nebylo možno provésti již

další významnější investice.
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Statistika sboru:

V roce 1997 bylo ve sborové kartotéce vedeno 334 sborovníků. Bylo uskutečněno 5

křtů, 3 sňatky a 7 pohřbů.

Poradna ELPIS

Slezská diakonie zahájila na jaře roku 1997, s  podporou ministerstva vnitra České

republiky, města Havířova a Okresního úřadu v  Karviné, provoz v  psychologické a sociální

poradně v Havířově. Jejím hlavním úkolem, ale ne jediným, byla poradenská služba obětem

násilí, týraným a šikanovaným dětem i dospělým, zneužívaným a znásilňovaným ženám.

Jejím úkolem bylo také napomáhat labilním jedincům se zařazováním se do společnosti, nebo

řešit problémy se školou a jiné.

Mimo pomoc psychologicko-sociální, či sociálně-právní byli pracovníci poradny

připraveni i na zprostředkování dalších forem pomoci, jaké by bylo třeba v  individuálních

případech poskytnout.       Dokumentace – tisk 35.

Různé

  Tragické nehody

V 1. dekádě ledna 1997 se oběsil mladistvý (15 let) Zajac ze sídliště v Albrechticích.

Dne 15.4.1997 spáchal starší muž sebevraždu tím, že vskočil v  železniční stanici

v Albrechticích pod přijíždějící vlak od Havířova. Byl na místě mrtev. Strojvůdci se tragédii

nepodařilo zabránit. Totožnost muže se na místě zjistit nepodařilo. Cizí zavinění zjištěno

nabylo.     Dokumentace – tisk 223.

Dne 14.7.1997 tragicky zahynul při autonehodě v  Havířově – Bludovicích 19tiletý

Daniel Bříza z Albrechtic.

V pátek, 25.7.1997 se konal pohřeb 45letého Karla Kaminského, občana z  Albrechtic,

který zemřel nepřirozenou smrtí po té, když v  sebevražedném úmyslu vyskočil ze 7. patra

nemocnice v Orlové-Porubě, kde byl hospitalizován.

Koncem roku 1997 zemřel 5ti měsíční kojenec, Radim Rzymanek, náhle bez příznaků

nemoci, na takzvaný kojenecký syndrom o jehož příčinách neměla současná lékařská věda

jasno.
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Úmrtí

V květnu 1997 zemřela dlouholetá učitelka a ředitelka mateřské školy s  polským

jazykem vyučovacím v Albrechticích, Marie Hracká.     Dokumentace – tisk 225.

Dne 1.8.1997 zemřel ve věku 65 let bývalý ředitel základní školy s polským

vyučovacím jazykem v Albrechticích, Karel Miczka. Pohřeb se konal 7.8.1997 z  obřadní síně

v Albrechticích na místní hřbitov.                      Dokumentace- tisk 227 –230.

Dne 19.8.1997 zemřel na nádorovité onemocnění (krku) ve věku 62 let, význačný a

mezi lidmi oblíbený albrechtický rodák, Ing. Pavel Santarius Csc., jemuž se podařilo i

navzdory různým těžkostem, které byly nábožensky založeným za totalitního režimu kladeny

do cesty, dosáhnout titulu Csc. (kandidát věd). Vystudoval lesnickou fakultu v  Brně a pak

pracoval zprvu na pile v Karviné a později se uplatnil jako vedoucí pracovník v  Rekultivacích

v Havířově, v oboru ochrany životního prostředí.

Při svém zaměstnání byl veřejně činný, jako člen obecní rady a předseda  komise životního

prostředí v  obci.  Byl přesvědčeným evangelíkem a psal články vlastivědné i nábožensky

zaměřené. Ve zdejším evangelickém sboru pracoval , jako presbyter a k  jeho zásluze možno

přičíst i to, že za totalitní vlády nedošlo k  plánovanému zrušení evangelického hřbitova u

zdejšího kostela.

Pohřební obřad prováděli kněz senior B. Kokotek, kněz K. Suchánek a kněz Vl.

Niedoba. Pohřební obřad byl zpestřen dvojzpěvem a vystoupením pěveckého souboru

Lutheran Chorus s  dirigentem J. Podolou. Na konci pohřebního obřadu přednesl slova útěchy

pan Mgr. Paszek. Nad rakví také promluvil a se zesnulým se rozloučil starosta obce, pan Juraj

Legindi. Za místní organizaci Polského svazu kulturně osvětového, jejímž členem zesnulý

také byl, promluvila paní Ivona Guňková.          Dokumentace – tisk 231-233.

V listopadu 1997 zemřel po dlouhé nemoci (skleróza) Rudolf Gradek, který byl

vyučen zahradníkem, ale pracoval také v  dole, kde přišel o ruku, takže se stal invalidním

důchodcem. Přesto však byl nadále činným, jak mohl i v  zahradnictví, ale také i v  Polském

svazu kulturně osvětovém a v místní organizaci Protifašistických bojovníků.

Dokumentace – tisk 224.  

          Kriminální činy

Dne 24.10.1997 bylo zjištěno, že kdosi odcizil bronzovou Pamětní desku z  roku 1995,

upevněnou šrouby na žulovém balvanu v parčíku u Obecního úřadu k 50tému výročí ukončení

2. světové války. Krádež se nepodařilo vyšetřit.
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V noci ze 23. na 24.10.1997 unikli 2 psi občanu Brzuskovi z  ohrady v osadě Paseky a

způsobili pak značné škody při tom, jak pobíhali ve východní a jihovýchodní části této osady,

jakož i v  severní a severozápadní části osady Pardubic. Zdemolovali u několika chovatelů

uvedených osad králikárny a usmrtili v  nich umístěné králíky a roztrhali několik ovcí. Je

zajímavé s  jakou vehemencí řádili, když z  králikáren zůstaly v  několika případech pouze

třísky. Bylo štěstí, že při tom nenarazili také na lidi. Případ byl uzavřen tím, že se jejich

majitel se všemi poškozenými finančně vyrovnal. Celkem ho ten žertík stál 17 000 Kč.

Dokumentace – tisk 222.

Ostatní události

Změna zimního času na letní.

Také v  roce 1997 byla prováděna změna zimního času na letní a naopak, kdy se

hodiny posunovaly o 1 hodinu napřed v  jarním období (v noci ze 29. na 30.března) a

v podzimním období naopak. K tomuto opatření bylo přikročováno již asi 20 let. Za totality se

to zdůvodňovalo, jako úsporné opatření ke spotřebě elektřiny. V  současní době se to už jaksi

považovalo za samozřejmost, i když mnozí s  tím spokojeni nebyli, když takto docházelo

k narušení jejich biorytmů, což čím dále více dovozovali i znalci.

Dokumentace – tisk 212, 214.

Zatmění měsíce

Dne 24. března 1997 došlo k dobře pozorovatelnému zatmění Měsíce.

Dokumentace – tisk 212, 213.

Novinová zpráva o hrozícím nebezpečí srážky Země s  velkým asteroidem, který má

průměr cca 3 km, k  němuž by mohlo dojít v  říjnu, roku 2000. Odborníci se zabývali

zkoumáním možností k odvrácení této pohromy.     Dokumentace – tisk 215.

Superkometa Hale Bopp, objevená v  roce 1994, se přiblížila na své dráze ve směru ke

Slunci na jaře roku 1997 asi na 190 miliónů km k  Zemi. Za bezmračné situace ji bylo dobře

vidět i pouhým okem v  noci na severozápadním obzoru, od konce března do začátku května

1997.          Dokumentace – tisk 216-218.

Některé demografické údaje, vztahující se k   Albrechticím.
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Dle údajů z  návrhu Územního plánu naší obce bylo koncem roku 1997 zde napojeno

na plyn 791 domácností, z  toho 407 s  otopem plus 20 maloodběrů (Jednota – Jedność,

Dělnický dům, Správa sídlišť, Dům s  pečovatelskou službou, Obalovna silniční drtě,

Centrální výrobna) a dva velkoodběratele plynu ( základní škola – česká a Obecní úřad). Dle

statistických údajů plynáren bylo v  roce 1994 v  Albrechticích odebráno z  místní sítě 0,532

miliónů m³ zemního plynu.

Podrobné údaje o zaměstnanosti a pracovních místech ze sčítaní lidu v  roce 1991

vykazovaly v obci 1818 ekonomicky aktivních obyvatel. 

V tomtéž roce byla zároveň evidována vyjížďka 1442 osob do zaměstnání a dojížďka

210 ekonomicky aktivních osob. Počet pracovních míst v  obci se odhadoval na 500, což bylo

mírně více než v roce 1980.

Většina těchto pracovních míst byla v  zemědělství a ve III. sektoru (služby, obchod).

Vyjížďka byla hlavně orientována na Stonavu (526 osob), Karvinou (341 osob), Havířov (198

osob), Horní Suchou (100 osob) 

a na Ostravu (89 osob).

Do Albrechtic dojíždělo za prací z Havířova 90 osob a z Českého Těšína 26 osob.

Mapa obce

Obecní úřad zajistil vydání informační a turistické mapy, v  níž se nacházelo množství

zajímavých a potřebných údajů o naší obci, včetně popisných čísel domů. Mapa vyšla

v nákladu 10 000 výtisků. Po 1 výtisku byla zdarma zaslána, jako příloha Albrechtických

listů, do každé domácnosti v roce 1997.

Přípravné práce k  vydání této užitečné mapy byly zahájeny již v  roce 1996. Mapu

zpracovala firma Radian s ručením omezeným z Havířova.

Dokumentace – tisk 35, 219-221.

Výsledky šetření okresní hygienické stanice, Karviná, týkající se zdravotního stavu a

životních podmínek obyvatelstva v okrese Karviná v roce 1997.        Dokumentace – tisk 279.

Sága o rodině Szwédů z Albrechtic.     Dokumentace – tisk 188.

Úpravy zeleně v obci 

Firma Kroček z Havířova prováděla v roce 1997, po předchozí pochůzce 2 členů komise

životního prostředí s  vedoucím uvedené firmy v  únoru, konzultaci potřebných údržbářských

zásahů do zeleně v  centru obce. Týkalo se to potřebných ořezů převislých větví, odstranění
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náletových dřevin a keřů, jakož i některých dřevin, které byly dříve neplánovitě a nevhodně

vysázeny, buď pod elektrickým vedením nebo příliš hustě nebo také v  těsné blízkosti budov.

Zeleň určená k  odstranění byla předem označena barvou na kmeni. Nevětší ořez větví byl

proveden v parku před polskou základní školou, na lípách u Domu Polského svazu kulturně

osvětového a na Kostelní ulici. V  březnu tatáž firma prováděla náhradní a doplňkovou

výsadbu na vhodných místech v centru obce.  Dokumentace – tisk 62-63.

Silniční správa provedla v  únoru 1997 částečný oklest a odlehčení korun evidovaných

lip, rostoucích na pomezí bývalé selské usedlosti, popisné číslo 33 a okresní silnice (Těšínská

ulice na začátku stoupání), které byly jednak silně napadené jmelím a vzhledem k  jejich

zdravotnímu stavu představovaly také reálné nebezpečí blízko stojící obytné budovy a

provozu na okresní silnici.  

Práce byly prováděny z  posuvné plošiny. Po pozdějším, komisionálním šetření

v zastoupení Okresní správy silnic, Karviná a členů komise životního prostředí i starosty obce

v červnu 1997, bylo rozhodnuto, že bude rozumnější v  době vegetačního klidu zde odstranit

zbývající torzo kmene lípy, jednak pro nepříznivé naklonění a také pro napadení spodní části

kmene bílým chorošem. Zbývající dva kmeny odlehčené lípy zatím ponechat obrůst. Na

podzim roku 1997 došlo  na žádost Okresní správy silnic k  opětnému jednání, týkající se výše

uvedených 2 zbývajících okleštěných kmenů, v  komisi životního prostředí, kde bylo rovněž

rozhodnuto dát je pryč v  náhradě za to, že Okresní správa silnic provede náhradní výsadbu

zeleně podél Těšínské ulice – okresní silnice v osadě Červenky.

Článek o zákazu vypalování stařiny, jakož i o možném finančním postihu viníků při

jeho překročení. Albrechtické listy, číslo 1./1997.       Dokumentace – tisk 34.

Pátrání po léčivé rostlině s  lidovým označením „liści Panienki Marie“ ukončeno

s rozuzlením.

Po téměř beznadějném pátrání, o kterou rostlinu, s  pravým botanickým názvem se

jedná, došlo v  únoru 1997 k  překvapivému rozuzlení. Když jsem se jako kronikář obrátil na

redakci Głosu Ludu, na redaktorku, která v  těchto novinách vedla rubriku o léčivých

rostlinách, tato nechala otisknout v  novinách na název uvedené rostliny (léčivky) dotaz.

Ozvala se paní Zuzana Czeczotková z  Milíkova, popisné číslo 155, že tuto rostlinu pěstuje na

zahrádce a že ji je tam možno v jarním období vidět.
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Současně se ozval i zástupce ředitele zemědělského učiliště v  Českém Těšíně, pan

Karel Pyszko, který uvedl i správný botanický název hledané rostliny, který zní „maří list

obecný“.

Tímto je možno název této léčivky zařadit  k  seznamu, který byl již uveden na straně

179 obecní kroniky, rok 1993.          Dokumentace – tisk 234-241.

V souvislosti s  mým pátráním k  určení předmětné léčivky bych chtěl ještě

poznamenat, jak rychle může vědomost na určitou věc vejít mezi lidmi v  zapomnění. Obracel

jsem se při tom zprvu jen v  naší obci na starší lidi – pamětníky v  roce 1992-1993 s  dotazem,

co jim název s  lidovým označením léčivky říká, a zjistil jsem, že už jenom 3 z  nich si

pamatovali na takovéto slovo a na dotaz, jak tato rostlina vypadala, už shodně jenom

prohlašovali, že měla takové podlouhlé, jazykovité listy, a že ji kdysi měli v zahrádce.

O tom, zda tato rostlina také kvetla a jaké ty květy byly, což by mi zjišťování značně ulehčilo,

bylo marné mluvit. Dokonce jsem se od kostelníka ve Stonavě dověděl, že „liści Panienki

Marie“ má na zahradě jeho příbuzná v Chotěbuzi. 

Když jsem se pln naděje, že tuto rostlinu konečně spatřím, k  ní vypravil, velice ochotně

se mnou vyšla do zahrady a tam ke svému i mému zklamání zjistila, že se z  místa, kde

vždycky rostla, docela vytratila a tak neslavně další můj pokus skončil. Nakonec mi ale ještě

řekla, že bych se mohl pokusit v  Českém Těšíně na trhu zeptat u bab kořenářek, že tam

kořeny této léčivky k  zasazení prý prodávají, ale to jsem už nezkoušel, obrátil jsem se na tu

redakci Głosu Ludu a to mi pomohlo problém vyřešit.

K   problematice životního prostředí

Úvaha v novinovém článku nad tím, proč je současná populace stále churavější. Zdá se,

že hlavní příčinou není jen zhoršující se životní prostředí, ale že svou roli zde také hraje

životní styl, psychická kondice, způsob výživy, trávení volného času, pracovní podmínky a

jiné. Odborníci v  souvislosti s tím navrhli provedení průzkumu v  tomto směru. Měl by to být

úkol Okresní hygienické stanice v  Karviné, aby postupoval dle projektu, který vypracoval

Státní zdravotnický institut v  Praze ve spolupráci s  odborníky z Anglie. Na výsledky se však

bude muset počkat.     Dokumentace – tisk 190.

Zpráva o provedeném průzkumu životního prostředí v  naší obci za rok 1997.

Z výsledků bylo patrné, že pitná voda z  vodovodního systému v  obci měla kvalitu dobrou.

Nebyly také zjištěny alarmující nečistoty ovzduší. Jeho kvalita měla spíše tendenci mírného

zlepšování oproti uplynulým obdobím.     Dokumentace – tisk 191.
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Novinový článek, zabývající se problematikou čistoty ovzduší. Mnohé se již zlepšilo,

ale hodně stále přetrvávalo. Například plynofikace v  obci odstranila problém domácích

kotelen na tuhá paliva, ale našli se takoví, kteří sice vyinkasovali příspěvek (finanční) na

změnu otopu a dále vesele topili uhelnými kaly. Scházel také důslednější a razantnější postih,

jakož i opatření proti prodeji uhelných kalů. Chybělo i nařízení k  přímému zákazu jejich

spalování v  domácích topeništích. Také stálé zdražování plynu nebylo stimulací pro ty, jimž

na kvalitě ovzduší nezáleželo.         Dokumentace – tisk 192, 195.

Další novinový článek o problémech s  čistotou ovzduší. Na jeho znečišťování měla

nemalý podíl stále vzrůstající automobilová doprava, zdražování cen jízdného, zejména

v autobusech a jiné. Pro občana se totiž stalo lukrativnější pořídit si vlastní dopravní

prostředek, než-li se plahočit autobusem za drahé jízdné.     Dokumentace – tisk 193.

Mapka regiónů  s nejzamořenějším ovzduším v České republice.

Dokumentace – tisk 194.

Úvaha o příčinách katastrofálních povodní v   červenci 1997.

Všeobecnou tendencí bylo svalit všechno na přírodní katastrofu, i když skutečnost

byla poněkud jiná. Dalo se říci, že jablko dozrálo a spadlo! Hlavní příčinou byl nesporně

lidský faktor. Projevilo se zde dřívější šetření finančními prostředky na nesprávném místě se

spoléháním na to, že to nějak vydrží a vyjde, až se ale „ucho utrhlo“. Voda se na mnoha

místech při tom vymkla ze svých koryt a ukázala svou sílu. Další příčinou ničivých záplav

byly necitelné zásahy člověka do krajiny dle známého hesla „poručíme větru, dešti“! Dosti

bylo už toho napřimování koryt vodotečí, devastování přirozeného vegetačního krytu, neúcty

k hodnotám, vytvořeným dřívějšími generacemi v  rámcích takzvaných meliorací. To ovšem

neznamená, že byly všechny na nic, ale bylo hodně takových, které byly zbytečné a navíc

uškodily. Souborně vyjádřeno – došlo k  vyúčtování. Byla tak splacena daň za nedodržování

průtočnosti říčních koryt, nejednou zúžených i technickými překážkami, mosty, lávkami a

podobně. Voda byla nucena najít si cestu, třebas v  novém řečišti, přičemž ztrhávala vše, co

stálo v  cestě, někdy i domky a zástavbu a někdy situovanou do záplavových oblastí.

Nevyplatila se rovněž nepozornost k  udržování stavu ochranných říčních valů, místy záměrně

porušených lidskou činností, v  některých místech došlo i k  zasypání propustí, jimiž by se

měla voda, která se ocitla mimo řečiště, vracet zpět do něho, Příznačné na tom všem bylo to,

že se příčiny záplav hledaly všude jinde, jen málokdy tam, v čem skutečně spočívaly.

Dokumentace – tisk 201, 202.

Následky katastrofálních záplav se v  naší republice odhadovaly na desítky miliard Kč,

což všechno najednou spočinulo na bedrech daňových poplatníků, převážně v  důsledku
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neuváženého velikášství. Naše obec naštěstí těmito záplavami příliš neutrpěla, i když byl

vyhlášen povodňový stupeň číslo 3. a byl dodržován. Výpis z  hlášení protipovodňové komise

je v dokumentaci.           Dokumentace – tisk 237, 209 a 210.

Novinový článek Dr. Petra Becka, pracovníka Těšínského muzea  

O vodních smrštích v historii Těšínska.     Dokumentace – tisk 200.

Počasí

Průběh počasí v   jednotlivých měsících v   roce 1997 v   Albrechticích:

Leden 

Sněhová pokrývka trvala po celý leden, ale její výška nepřesahovala 15 cm

Dokumentace – tisk 72,73.

Ranní teploty se v 1. dekádě pohybovaly od –3 °C do -15°C, odpolední pak od 0°C do

-8°C a večerní od -3°C do -13°C. Ve 2. dekádě se ranní teploty pohybovaly v  rozmezí

od -3°C do -10°C, odpolední od +2°C do -2°C a večerní od 0°C do - 7°C a ranní

teploty ve 3. dekády byly od +2°C do -15°C. Teplotně se tedy leden nevyznačoval

nějakými silnými mrazy.

Únor

Souvislá sněhová pokrývka trvala zpočátku měsíce do 11. a pak do 25. byla jako

nesouvislá a konec měsíce byl již bez sněhu. Ranní teploty 1. dekády se pohybovaly

od +3°C do -13°C, ve druhé dekádě pak od -6°C do +6°C, z čehož 6 dní mělo teploty

nad 0°. Ve třetí dekádě ranní teploty byly od 2 do 9°C, odpoledne od 5 do 16 °C a

večer od 4 do 13 °C. Ve 3. dekádě již rtuť teploměru neklesla pod 0°C.

Březen

V březnu se ukázala nesouvislá sněhová pokrývka ještě od 16. do 24. Mimo toto

období byl březen bez sněhu. Ranní teploty v  1. dekádě od -2°C do 9°C, z  toho 0°C a

méně bylo naměřeno 4x. Odpolední teploty se pohybovaly od 6 do 15°C a večerní od

1 do 9°C. Tedy už vesměs nad 0°C.Ve 2. dekádě ranní teploty od -3°C do 7°C, v  pěti

případech byla teplota 0°C a méně. Odpoledne se pohybovaly teploty od 2 do 16°C a
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večerní od -1°C do +9°C, z  čehož 0°C a méně bylo naměřeno 3x. Ve 3. dekádě se

ranní teploty pohybovaly od -4°C do +8°C, z  toho bylo naměřeno 0°C a méně 6x.

Odpoledne pak od 4 do 11°C a večer od 0 do +9°C, z čehož 0°C bylo 2x.

Duben

Sníh se ještě objevil několikrát, ale souvislá sněhová pokrývka již jen krátce. Období

se sněhem 4.-7., 11.-13. a 15. až 17.dubna. Ranní teploty v 1. dekádě se pohybovaly od

–2°C do +6°C, pod 0 klesla rtuť 3x. Odpolední teploty v  rozmezí od 3 do 16°C a

večerní od 0°C do10°C, z  toho 0°C byla naměřena 3x. Ranní teploty 2. dekády od

-2°C do +6°C, z čehož 0°C a méně bylo naměřeno 5x, odpolední teploty v  rozmezí od

2 do 13°C a večerní od 0 do +6°C, z čehož nulová teplota byla 3x.  

Ranní teploty ve 3. dekádě se pohybovaly od -2°C do +12°C, z čehož 0°C 

a méně bylo naměřeno 2x. Odpolední teploty od 7 do 20°C. Večerní teploty se

pohybovaly od 3 do 13°C. 

Květen

V květnu se již sníh vůbec neobjevil. Ranní teploty 1. dekády se pohybovaly

v rozmezí 8 až 13°C, odpolední od 10 do 25°C, z  čehož 20 °C a více bylo naměřeno

4x. Večerní teploty v rozmezí  od 10 do 19°C. Ranní teploty 2. dekády v  rozmezí od

10 do 15°C, odpolední od 22 do 29°C, z  čehož nad 25°C a více vystoupila rtuť 4x.

Večerní teploty v  rozmezí od 14 do 19°C. Ranní teploty 3. dekády od 5 do 14°C,

odpolední od 6 do 19°C a večerní od 7 do 14°C.

Červen 

Ranní teploty 1. dekády se pohybovaly v  rozmezí od 7 do 13°C, odpolední od 8 do

25°C, z  čehož 25°C bylo naměřeno 2x a večerní od 9 do 19°C. Ranní teploty 2.

dekády se pohybovaly od 10 do 18°C, odpolední od 14 do 29°C, z  čehož 25 a více °C

bylo naměřeno 4x a večerní v  rozmezí od 11 do 19°C. Ranní teploty ve 3. dekádě se

pohybovaly v  rozmezí 11 až 24°C, odpolední od 19 do 33°C, z  čehož 25 a více °C

bylo naměřeno 5x a večerní od 14 do 24°C.

Červenec
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Ranní teploty 1.dekády od 14 do 22°C, odpolední od 17 do 26°C, z  čehož 25 a více °C

bylo naměřeno 2x. Večerní teploty byly v rozmezí 13 až 22°C. Ranní teploty 2. dekády

se pohybovaly od 11 do 17°C, odpolední od 20 do 27°C, z  čehož 25 a více °C bylo

naměřeno 2x. Večerní teploty byly od 14 do 17°C. Ranní teploty 3. dekády se

pohybovaly od 12 do 18°C, odpolední od 15 do 26°C, z  čehož 25 a více bylo

naměřeno 4x. Večerní teploty byly v rozmezí 15 až 18°C.

Srpen

Ranní teploty v 1.dekádě v rozmezí od 13 do 17°C, odpolední od 17 do 26, z  čehož 25

a více stupňů bylo naměřeno 4x. Večerní teploty byly v  rozmezí 15 až 19°C. Ranní

teploty 2. dekády od 11 do 17°C, odpolední od 22 do 29°C, z  čehož 25 a více bylo

naměřeno 9x. Večerní teploty byly v  rozmezí 15 až 20°C. Ranní teploty 3. dekády se

pohybovaly od 13 do 18°C, odpolední od 13 do 29°C, z  čehož 25 a více bylo

naměřeno 8x. Večerní teploty od 13 do 20°C.

Září

Ranní teploty 1. dekády se pohybovaly mezi 13 až 17°C, odpolední mezi 15 až 27°C,

z čehož 25 a více bylo naměřeno 5x. Večerní teploty se pohybovaly v  rozmezí 12 až

19°C. Ranní teploty 2. dekády se pohybovaly od 6 do 15°C, odpolední od 12 do 22°C

a večerní od 7 do 14°C. Ranní teploty 3. dekády byly od 3 do 13°C, odpolední od 12

do 18°C a večerní od 7 do 13°C.

Říjen

Ve dnech 27. a 28.10 se už objevil první sníh na podzim. Ranní teploty 1. dekády byly

v rozmezí 7 až 17°C, odpolední od 12 do 22°C a večerní od 9 do 18°C. Ranní teploty 2.

dekády se pohybovaly od 1 do 10°C, odpolední od 10 do 15°C a večerní od 4 do 10°C.

Ranní teploty 3. dekády se pohybovaly v  rozmezí –3 až +6°C, odpolední od 2 do 9°C a

večerní od 0 do 6°C.

Listopad

Nesouvislá sněhová pokrývka se vytvořila 18 listopadu, 22. se změnila na souvislou ,

která trvala do 28. a pak do konce měsíce úplně zmizela. Ranní teploty v  1. dekádě se

pohybovaly mezi –3 až +15°C, přičemž 0°C a méně bylo naměřeno 3x. Odpolední

teploty vystupovaly na 5 až 19°C a večerní se pohybovaly od –2 do +16°C, z  čehož 0°C

a méně bylo 3x. Ranní teploty 2. dekády byly v  rozmezí –4 až 13°C, z  čehož 0°C a
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méně bylo naměřeno 2x. Odpolední teploty se pohybovaly od 1 do 14°C a večerní od –1

do +13°C, z  čehož pod 0°C klesl teploměr jev jednou. Ranní teploty 3. dekády se

pohybovaly od 0 do 5°C, odpolední od 1 do 7°C a večerní od 1 do 6°C.

Prosinec

V tomto měsíci se vytvořila od 4. do 11. nesouvislá sněhová pokrývka a také ještě od

15. do 19., takže prosinec byl v  celku na sníh velmi skoupý. Ranní teploty v  1. dekádě

se pohybovaly od -1°C do +7°C, přičemž 0 a -1°C bylo jen 1x. Odpolední teploty se

pohybovaly v rozmezí od 2 do 7°C a večerní od –1 do +7°C, z  toho pod 0°C teploměr

klesl jen jednou. Ve 2. dekádě se ranní teploty pohybovaly od –14 do +7°C, z  toho 0°C

a méně bylo naměřeno 4x. Odpolední teploty měly hodnoty od –11 do +9°C, z  čehož

0°C a méně bylo zjištěno 4x.Večerní teploty se pohybovaly od –13 do +7°C, z  čehož 0 a

méně bylo zjištěno 4x. Ranní teploty ve 3. dekádě se pohybovaly od –1 do +10°C,

z toho -1°C byl naměřen jen 1x. Odpolední teploty se pohybovaly od 4 do 10°C a

večerní od 0 do +8°C, z  čehož na 0°C klesl teploměr 2x. Prosinec byl tedy relativně

teplý.

Oblačnost:

(Počet dní v měsíci)

Měsíc: Zataženo: Polooblačno: Skoro jasno: Jasno:
Leden 10 8 12 1
Únor 2 14 12 0
Březen 2 24 6 1
Duben 2 24 3 2
Květen 5 20 6 0
Červen 3 24 2 1
Červenec 10 15 6 0
Srpen 1 15 14 1
Září 1 17 11 1
Říjen 4 23 4 0
Listopad 15 9 6 0
Prosinec 12 18 1 0
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Srážky

Kapalné: Pevné:

Měsíc Mírný

déšť

Liják Bouře s

Lijákem

Jen

hřmot

Mlha/

smog

Déšť se

Sněhem

Kroupy Slabé

sněžení

Vánice

Leden 1 - - - 22/20 - - 6 1
Únor 3 3 - - 2/1 3 1 3 -
Březen 3 2 - - 4/- 1 2 7 1
Duben 4 - - 1 2/- 7 - 4 2
Květen 5 6 3 3 2/- - 1 - -
Červen 1 4 5 - 3/- - 1 - -
Červenec 1 13 5 1 -/- - 2 - -
Srpen 3 2 3 2 -/- - - - -
Září 2 3 3 - -/- - 1 - -
Říjen 9 1 - - -/- 2 2 3 -
Listopad 8 2 - - 11/4 - - 1 1
Prosinec 4 1 - - 9/4 - - 5 -

Dne 11.4.1997 mezi 16 a 17 hodinou byla naše obec zasažena větrnou smrští,

doprovázenou deštěm, kroupami i sněhem, která způsobila značné škody. Na některých

místech byly zpřetrhány telefonní kabely, poškozeny střechy s  plechovou krytinou a došlo i

k převrácení několika komínů. Střecha na hasičské zbrojnici byla natolik poškozena, že

musela být celá renovována. Opravu provedla firma Morava hydroizolační fólií z  měkčeného

PVC. Opravu ve výši cca 150 000 Kč uhradila pojišťovna.           Dokumentace – tisk 35, 211.

Ve dnech 6. až 9. července 1997 vydatně a vytrvale pršelo (celkem spadlo asi 150 mm

vody a to už byla půda značně nasáklá z  30. června a 4. i 5. července), což bylo možno

označit za živelní pohromu. 

Však také došlo ke značným škodám povodní, která v  souvislosti s tím vznikla. V  naší

obci naštěstí vzniklé škody nebyly příliš hrozivé. Uvedené srážky vznikly v  severozápadním

proudění vyvolaným atmosférickou níží se středem nad Ukrajinou.

Dokumentace – tisk 196-200, 203-208.

Naproti tomu v  1. dekádě dubna bylo značné sucho, které poznamenalo vegetaci. Další

nepříjemné sucho bylo od 19. do 28.srpna 1997. První hřmot byl zaznamenán 4.4.1997.

Větry

(četnost, směr a síla)
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Měsíc: J S Z V JV JZ SV SZ Bezvětří: Vánek: Silný vítr: Vichřice:
I. 13 22 - - 6 2 8 2 6 21 6 -
II. 15 - 1 - 1 12 3 6 - 32 6 -
III. 2 5 2 - 3 14 6 7 - 26 12 1
IV. 2 3 3 - 2 12 6 14 - 26 15 1
V. 9 1 3 - 2 12 7 10 - 41 3 -
VI. 9 1 1 - 1 10 8 4 - 29 5 -
VII. 3 1 5 - - 10 3 16 1 36 2 1
VIII. - - 3 - 6 5 15 4 - 30 3 -
IX. 4 2 4 - 1 10 3 14 3 34 3 1
X. 3 3 4 - 1 16 - 11 - 32 4 2
XI. 6 - - - 3 5 9 4 7 21 5 1
XII. 12 1 - - - 5 12 2 3 29 2 1

Poznámka: vysvětlivky zkratek. Měsíce jsou označeny římskými číslicemi. 

J = jižní vítr JV = jihovýchodní vítr

S = severní vítr JZ = jihozápadní vítr

Z = západní vítr SV = severovýchodní vítr

V = východní vítr SZ = severozápadní vítr

Součty počtů směrů větrů v  měsíci nesouhlasí s  počtem dnů v  měsíci v  případech, kdy

se změnil směr větru, někdy i třikrát. Je zajímavé, že v  roce 1997 nebyl zaznamenán ani

jediný vítr východního směru. 

Větrná růžice pro lokalitu Karviná:

Směr proudění: S SV V JV J JZ Z SZ CALM
% (1+) 14,44 7,2 11,54 6,12 18,71 14,22 12,59 8,77 9,41
% (2+) 6,29 9,44 18,18 7,66 11,94 19,02 6,81 20,66

Poznámka: (1 +) údaje dle odborného odhadu, zpracované Českým hydrometeorologickým

ústavem v Praze pro období 1991 – 97.

(2+) skutečné údaje, naměřené v  roce 1996 na stanici Českého hydrometeorologického ústavu

v Karviné. 

Měsíční průměry teplot

( rok 1997 ve °C )

Měsíc: 1. 2. 3. 4. 5. 6. 7. 8. 9. 10. 11. 12.
Průměrná

teplota:

-

4

2,86 4,39 6,07 14,15 16,83 17,56 18,40 13,53 7,57 4,9 2,52

(Pouze leden měl průměrnou teplotu pod nulou).

Roční průměr teplot činil +8,73°C, dle měření v Albrechticích.
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Průměrná dlouhodobá měsíční a celková roční teplota v  lokalitě Karviná. ( údaje jsou

z Dokumentace EIA o hodnocení vlivu stavby elektrárny ve Stonavě na životní prostředí ):

Měsíc: 1. 2. 3. 4. 5. 6. 7. 8. 9. 10. 11. 12.
°C: -2,6 -1,4 3,1 8,1 13,4 16,4 18,1 17,4 13,8 8,5 3,5 -0,2

Dlouhodobý roční teplotní průměr 8,2°C. 

Průměrné měsíční a roční srážky v sousední Stonavě:

Měsíc: 1. 2. 3. 4. 5. 6. 7. 8. 9. 10. 11. 12. Roční Ø
mm (1+) 41 35 43 53 81 97 111 100 61 66 48 42 778
mm (2+) 34 53 35 66 127 62 47 214 88 50 72 17 865
Poznámky: (1 +) Údaje ze statistického průměru za rok 1901 – 1950, měřený na stanici

v Karviné – Městě.

(Roční srážky v roce 1996 – 896 mm a v roce 1997 – 899 mm.)

(2+) skutečnost roku 1996 z  měření na stanici Českého hydrometeorologického ústavu

v Ostravě – Porubě. 

Agrometeorologická pozorování

Souvislá sněhová pokrývka trvala do 11.2.1997. Do 25.2.1997 tvořil sníh již

nesouvislou sněhovou pokrývku a taková se ještě objevila od 16.3. do 26.3.1997 a 4. až 7.4.,

12. a 13.4. a také ještě 15. až 18.4.1997. Na podzim se první sníh objevil 27. a 28.10., pak 18.

až 30.11.1997, 4. až 11. a 15.až 20.12.1997, vesměs jako nesouvislá sněhová pokrývka. Půda

byla na jaře zamrzlá asi do první dekády února. Polní práce byly zahájeny až 5.3.1997. Na

zimu půda nebyla zamrzlá ještě ani v prosinci.

Zazelenání ozimu na jaře bylo zaznamenáno 15.3.1997. 

Žně byly zahájeny 24.7.1997 kosením ozimého ječmene a v  polovině srpna byly

ukončeny kosením ovsa.

Polní kultury

Plodina Setí Vscházení Sloupkování Metání Počátek

Květu

Plné

kvetení

Plná

zralost

Sklizeň

Řepka ozimá 17.8. 6.5. 8.5.
Ječmen ozimý 19.9. 30.9. 29.5. 14.7. 24.7.
Pšenice

Ozimá
27.9. 8.10. 7.5 7.6. 9.6. 10.6 30.7. 9.8.

Oves 13.3. 9.4. 15.6.
(vosková

zralost)
31.7. 13.8.
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Brambory rané 2.4. 5.5. 14.6 12.7. 14.7.
Brambory

polorané
3.4. 5.5. 23.7. 5.8.

Řepa

Krmná
9.4. 4.5. 20.10.

Luční rostliny

Počátek květu v 1.seči Ve 2.seči
Bojínek luční - 4.8.
Psárka luční 12.5. 29.7.
Srha laločnatá 3.6. -
Tomka vonná 4.5. -

Počátek senoseče 5.6.1997.

Počátek květu Všeobecné kvetení
Blatouch bahenní 26.4. 28.4.
Kopretina bílá 26.5. 2.6.
Podběl obecný 29.3. 1.4.

Zoofenologická pozorování

Pojmenování: Přílet: Hromadný přílet: První zpěv: Houfování: Odlet:
Drozd zpěvný 6.3.
Jiřička obecná 1.5. 16.8. 13.9.
Kukačka obecná 26.4.
Rorýs obecný 6.5.
Špaček obecný 10.3
Vlaštovka obecná 29.4. 16.8. 13.9.
Chroust obecný – přílet 13.5., líhnutí a let dospělců, výskyt velmi sporý. 

Včela medonosná – první oblet na jaře 13.2., první snůška pylu 25.2., poslední snůška pylu

8.11.1997.

Tah divokých hus 26.2. (asi třicet kusů).

Rojení světlušek 26.6.1997.

Čáp bílý – přílet 2.5.1997. Čejka – přílet 29.4.1997 

(hnízdo na komíně Bernatík) (čím dále vzácnější výskyt).

Žížaly vylezly po zimě 27.2.1997.Ježci, ještěrky a žáby vylezly 3.4.1997.

Lesní rostliny a okrasné dřeviny

Pojmenování První Plné První Plné Žloutnutí Počátek Zralé
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květy kvetení listy olistění listů opadu listů plody
Jaterník

podléška
6.3. 8.3.

Sněženka 27.3. 1.3.
Bez černý 8.6. 10.6. 12.3 30.4. 28.8.
Borovice lesní 19.5. 30.4.
Bříza bělokorá 27.4. 29.4. 27.4. 9.5. 22.9 28.9. 26.7.
Buk lesní 27.4. 4.5. 25.9. 1.10.
Dub letní 16.5. 21.9. 1.10. 21.9.
Hloh obecný 15.5. 17.5. 27.4. 5.5. 20.9.
Jasan ztepilý 2.5. 3.5. 6.5. 9.5. 29.9. 2.10.
Javor mléč 16.4 18.4. 20.4. 6.5. 20.9. 11.10.
Jedle bělokorá 8.5.
Pojmenování První

květy

Plné

kvetení

První

listy

Plné

olistění

Žloutnutí

listů

Počátek

opadu listů

Zralé

plody
Jeřáb obecný 15.5. 17.5. 4.4. 27.4. 20.9. 29.9. 4.8.
Jíva 12.3. 13.3. 25.4. 5.5. 26.9. 12.10. -
Klen - - 18.4. 12.5. 26.9. 8.10. -
Lípa malolistá 30.6. 2.7. 30.4. 15.5. 21.9. 30.9. -
Líska obecná 25.2. 28.2. 27.4. 9.5. Plody předčasně úplně očesali ptáci

a veverky 
Modřín

opadavý
2.4. - 25.4. 5.5. 16.10.

30.11.

Konec opadu
Olše lepkavá 26.2. 28.2. 27.4. 6.5. - 2.10. -
Smrk obecný -. - 30.4. - - - -
Střemcha 5.5. 6.5. 2.4. 30.4. - - -
Trnka 28.4. 29.4. 4.5. - 30.9. 6.10. 10.9.
Akát 3.6. 6.6. 14.5. 19.5. 25.9. 8.10. 10.10.
Jírovec maďal 12.5. 15.5. 27.4. 30.4. 21.9. 24.9. 24.9.
Šeřík obecný 12.5. 14.5. 2.5. 6.5. - - -

Ovocné stromy a keře

Pojmenování První

květy

Plné

kvetení

První

listy

Začátek

opadu listů

Zrání

plodů

Úroda

Mirabelka 30.4. 1.5. - - - 1
Broskev 1.5. 3.5. 2.5. - - 2
Meruňka 24.4. 25.4. - - - -
Třešeň raná 28.4. 29.4. 2.5. 28.9. 15.6. 2
Třešeň pozdní 30.4. 2.5. 2.5. 30.9. - 0
Višeň Vackova 2.5. 3.5. 3.5. 28.9. 8.7. 1
Švestka domácí 5.5. 7.5. 2.5. 30.9. 1.9. 1
Hrušeň podzimní (Boskova

lahvice)
9.5. 11.5. 3.5. 28.9. - 0

Hrušeň zimní (Druardova) 9.5. 11.5. 3.5. 2.10. - 0
Jabloň letní (skleněné žluté) 7.5. 12.5. 2.5. 2.10. - 0
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Jabloň podzimní

(Holovousské)
12.5. - 2.5. 30.9. - 0

Jabloň zimní

(gustavovotrvanlivé)
14.5. - 2.5. 30.9. - 1

Ořešák vlašský 12.5. 14.5. 30.4. 20.9. 10.9. 2
Rybíz červený 27.4. 28.4. 2.5. 17.9. 1.7. 2

V roce 1997 byla úroda ovoce poměrně slabá. Poznámka: Číselný údaj pod heslem

úroda označuje množství. 1 = málo, 2 = středně, 3 = hodně.

Lesní rostliny, okrasné stromy a keře

Pojmenování První

květy 

Plné

kvetení

První

listy

Plné

olistění

Žloutnutí

listů

Počátek

opadu listů

Zrání

plodů
Forsythie 10.4. - 27.4. - - - -
Konvalinka

vonná
11.5. 13.5. - - - - -

Lípa velkolistá 23.6. 25.6. 30.4. 12.5. 20.9. 29.9. -
Ptačí zob - 15.6. 28.4. 10.5. - - 25.9.
Růže šípková 9.6. 12.6. 29.4. 6.5. 27.9. 3.10. 10.9.
Svída krvavá 15.6. 17.6. 29.4. 6.5. - - 20.9.

Výskyt škůdců

První výskyt mandelinky bramborové byl zaznamenán 13.5.1997. Kultury brambor byly

značně poškozovány plísní bramborovou.

Světové sportovní hry Poláků ze zahraničí v roce 1997

Generální konzul Polské republiky v  Ostravě přijal 10.9.1997 nejlepší sportovce

z Těšínska, kteří nedávno startovali na těchto hrách v  Lublině. Byl mezi nimi i Tadeáš

Smugała z  Albrechtic, který si vybojoval zlatou medaili v  hodu oštěpem a stříbrnou ve vrhu

koulí.     Dokumentace – tisk 180.
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Advokátní poradna 99
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Agrometeorologická pozorování 177
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Autobusová doprava           104

Autodílna – Suchánek             98

Autokarosárna – Musiolek             98

Autoklub Albrechtice           148

Bezúplatný převod Dělnického domu na obec – šetření                    15,18

Bezúplatný převod zdravotního střediska, jeho aktualizace                    16,28

Běh Emila Zátopka           111

Běh kolem Albrechtic           111

Bezúročná půjčka zaměstnankyním obce               27,51

Bytový dům – slavnostní otevření             26

Bytový dům v obci – změna termínu ukončení stavby 24

Cena stravného v mateřské škole – zvýšení 26

Ceny – jejich zvýšení pro cizí strávníky ve školní jídelně 22

Ceny v roce 1997 99

Centrální výrobna – fa Bernatík 95

Církevní obce           157

Čekotrade – velkoskad nápojů 95

Česká strana sociálně demokratická – činnost           137

České dráhy, železniční doprava           104

Český svaz rybářů           156

Český svaz včelařů           151
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Český svaz zahrádkářů (organizace číslo 1)           155

Český svaz zahrádkářů, osada Paseky           154

Činnost komisí obecní rady                    81

Činnost Obecního úřadu             12

Činnost sboru Slezské církve evangelické           161

Činnost Stavebního úřadu v Albrechticích                   80

Dar finanční fotbalovému klubu Baník 16

Dar finanční Polskému svazu kulturně osvětovému        15,26

Dar lidové knihovně od firmy Bona Fides 25

Dar obce na projekt zrakově postiženým 26

Darovací smlouva na minikárové závody 20

Darovací smlouva na koupi hraček pro mateřskou školu 20

Darování nevyužívané audiovizuální školní techniky školám, 

postiženým záplavami 22

Darování peněz, vybraných v obci, postiženým záplavami v Bohumíně 22

Dar přebytečného inventáře mateřským školám v Bohumíně,

postiženým záplavami 22

Dary věřících na kněžský seminář                157

Demografické údaje – počet obyvatel a zaměstnanost od r.1869         56,166

Depos – skládka odpadu v Horní Suché              103

Detašované pracoviště Okresní hygienické stanice v Havířově                103

Diskotéky v hasičské zbrojnici nepovoleny  20

Dohoda o úhradě neinvestičních nákladů na žáky s Horní Suchou  22

Dohoda s Dolem Darkov o hornické činnosti  27

Dojížďka za prací    2

Dotace obce na veřejnou dopravu v roce 1998  25

Dotace z Ekomiliardy na plynofikaci – snížení  27

Drogerie  97

Družstevní záložna – Kampelička  103

Dům s pečovatelskou službou v Albrechticích  84

Elektrocentrum – Hudeczek 93

ETA Morava, velkoobchod i maloobchod s elektrotechnikou 96
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Evangelická církev Augsburského vyznání v Albrechticích            161

Evidovaná zeleň – vykácení líp u selské usedlosti, č.p. 33            167

Farma – Červenky  91

Farní informátor           157

Fenologická pozorování         177,181

Finanční dotace na lyžařský výcvik dětí  15

Firmy v obci 94

Fit centrum  98

Folklór            105

Fond rozpočtové rezervy a rozvoje obce  34

Fond sociální 34

Fréza pro zimní údržbu obecních komunikací – koupě 24

Fotbal v Albrechticích   142

Fotbalový turnaj „Štít Albrechtic“           109

Garáže obecní – podmínky odprodeje 51

Globalizace společnosti            4,5

Hans – Mode, šicí dílna 95

Harcéři – sjezd           108

Harcéři, vznik organizace a činnost           156

Hasičská zbrojnice – prodej        27,50

Hasičská zbrojnice – výběrové řízení        19,21

Hnojiva strojená – spotřeba 90

Hospodaření obce 36

Hospodaření obce – kontrola 32

Hospodaření základní školy ( české )           128

Hrobky – rozšíření hrobových míst na jejich stavbu na hřbitově 21

Hudebníci při slavnostních obřadech, zvýšení odměn 23

Chemizace v zemědělství, postřiky, spotřeba         90

Chov koní v Albrechticích 91
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Instalace nového pastora v Albrechticích           161

Investiční stavby v roce 1997          49

Jídelna školní           121

Jednotka dobrovolných hasičů           156

JiKL – Jiří Klimsza 97

Kadeřnictví 98

Kampelička – Družstevní záložna 103

Knihovna lidová           105

Kometa- Hale Bopp           166

Komise pro rozvoj obce a podnikání, činnost 81

Komise přestupková 86

Komise sociální a zdravotnická 83

Komise školství a kultury 85

Komise životního prostředí 82

Komunistická strana Čech a Moravy           138

Koncerty v obci 109

Koně – chovy v Albrechticích           91

Kontrola hospodaření obce   32

Konzumní projevy lidí    3

Kopaná v Albrechticích        142

Koupě kompresoru – schválení    14

Krádež bronzové pamětní desky, pátrání zatím bezvýsledná    25

Krádež sloupů pro veřejné osvětlení    26

Krejčovství Byrtusová    97

Kriminalita dětí  131

Kriminální činy  165

Křesťansko demokratická strana – ČSL  138

Kulturní akce v obci  107

Kultura  105

Květinářství    98

Labr – Ladislav Brzy, laminátové podlahy    97
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Lamifrank    95

Léčení včel  152

Lesní hospodářství, polesí    92

Lidová knihovna   105

Lidový název léčivé rostliny vyřešen  168

Likvidátor na stavební firmu obytného domu, jmenování   22

Lyžařský výcvik dětí  130

Majetek obce 45

Mapa Albrechtic, stanovení prodejní ceny         20,167

Mapa severovýchodní Moravy a Slezska    14

Med včelí, výnosy  152

Miczka – sdružení podnikatelů   96

Mimoškolní činnost  125

Minikárové soutěže       110,148

Myslivecké sdružení „Velký les“, činnost     150

Mzdy pedagogických pracovníků  129

Nespokojenost lidí s režimem   3,6

Noční klid, opatření proti jeho narušování    26

Nohejbalový turnaj 110

Nový pastor v Albrechticích 161

Nový správce farnosti 159

Občansko demokratická strana 136

Obecní ples 109

Obecní policie, uvolnění strážníka          18,20

Obecní rozpočet            28

Oblačnost 174

Odpisy finančních prostředků   46

Oprava střechy farní budovy, popisné číslo 518  160

Opravy na šesti bytových jednotkách na Bělehradské ulici, č.p.571    47

Organizace v obci  136

Organizační řád obecní policie, schválení    23
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Osvobození od školného zdravotně postiženému   17

Parcely občanů, odprodej       16,28,51

Parcely obecní, odprodej            15,18

Parcely obecní, pronájem            19,22

Plat starosty, zvýšení            14,17

Plat tajemníka a vedoucích oddělení, zvýšení     15

Plat zástupce starosty     17

Ples obecní   109

Plynofikace v obci       2

Počasí, průběh v roce 1997            171

Počet obyvatel v obci        2,57,166

Počty dětí ve třídách   122

Pohostinství, restaurace  98

Pohyb obyvatelstva v obci    1

Pokuta za neplacení místních poplatků      19

Pokuta za používání hracích automatů dětmi      17

Polesí Albrechtice      92

Politické dění     3,9

Polský svaz kulturně osvětový    139

Poplatek za povolení vedení plynovodu pod železničním

mostem, zamítnutí      18

a opětné povolení      20

Poradna ELPIS (psychologická a sociální)    164

Poštovné, zdražení      101

Poštovní úřad v Albrechticích      102

Povodně v historii Těšínska    171

Povodně v roce 1997, příčiny    170

Pracovní příležitosti   2

PRIDB – Piec export 97

Privatizace majetku státního statku 20

Prodej bytového domu nájemníkům na Bělehradské ulici, č.p.571    21,22,24

Prodej části hasičské zbrojnice         27,50

Prodejny potravin, masa, zeleniny, drogérie, květin aj.      97

185



Prodej obecních garáží, podmínky   51

Prodej samoobsluhy Jednoty – Jedność na Pasekách   23

Prodej zbytečného inventáře obce          22,51

Projekční kancelář – Ing. Zdražil Ivo   98

Promítání filmů pro děti v obci zrušeno  22

Pronájem nebytových prostor          14,21

Pronájem sálu v Dělnickém domě, bezplatný pro potřebu fotbalového klubu  25

Propan – butan, rozvoz   99

Prospěch dětí ve vyučování             126

Provozovny v obci   98

První svaté přijímání 159

Přehledné tabulky o počasí          174

Přestupky školou povinných, návrh řešení   19

Příjmy obce         36

Připomínky k Návrhu územního plánu obce         64

Psi – ohrožení občanů   25

Radar - doporučení koupě pro obecní účely   24

Refotal Albrechtice     142

Restaurace, pohostinství            98

Rodinná družstevní záložna v Albrechticích   103

Rosimex – obchodní činnost   96

Rozpočet obce   28,35

Rozvodna Severomoravských elektráren   96

Rozvoj – sdružení obcí, založení společnosti          26

Růst cen v roce 1997   101

Různé 164

Řeč, pokles kultury vyjadřování   10

Řezbářství v Albrechticích   98

Římsko-katolická církev 157

Sbírka na postižené povodněmi v kostelech 159

Sbor dobrovolných hasičů 156
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Sčítání účastníků bohoslužeb 158

Sdružení v nichž je naše obec účastná           48

Setkání důchodců 111

Setkání papeže s mládeží 158

Schválení půjčky pracovnici obecního úřadu   14

Sklenářství   99

Slezáci a samostatnost   12

Slezská církev evangelická Augsburského vyznání 161

Sloučení mateřské školy (polské) a základní školy pod

jedno ředitelství – návrh   24

Sluníčko, šicí dílna   95

Služební cesta starosty do Francie, schválení   18

Služby v obci   94

Smlouva odprodeje bývalé mateřské školy v Rakovci s 

paní Šálovou zrušena   48

Snímky z Albrechtic (pozoruhodnosti) 107

Spojení mateřské školy polské se základní školou pod 

jedno ředitelství 136

Sport pro všechny – oddíl TJ Baník      148,181

Spořitelna v Albrechticích   103

Správa a údržba silnic   94

Správce farnosti v Albrechticích – změna 159

Sprejeři, vandalismus (grafiti)      8

Srážka země s asteroidem? 166

Srážky atmosférické 177

Statistika evangelického sboru 163

Statistické údaje o farnosti v roce 1997 160

Stavební úřad v Albrechticích – činnost           80

Stavby a opravy v roce 1997   49

Stávka železničářů     8

Stížnost na poškození zeleně okolo okresní silnice   16

Svátostné pomazání nemocných 158

Svaz krojovaných horníků 155

Svaz včelařů 151

187



Televize Local Stonava, zamítnutí spoluúčasti   15

Televize Local Stonava, anketa posluchačů 111

Textilní prodejna v Albrechticích   99

TJ Baník Albrechtice           142

TJ Baník Albrechtice, oddíl sport pro všechny      148

Těžba uhlí v katastru Albrechtic – výhled        18

Tragické nehody      164

Trestnost v obci    86

Turnaj kopané           109,145

Turnaj nohejbalu      110

Úmrtí      164

Ústřední topení, výběr opravárenské firmy        25

Úvěr na dostavbu bytového domu, schválení   14,27

Úvěr firmě Depos na rozšíření skládky za 15% slevu z 

ukládání odpadu na ni         25

Uzemní plán obce, návrh na schválení, připomínky          21,51

Vandalismus (projevy v obci)      8,26

Varhaní koncert       111

Varroáza včel    152,153

Včelí med, výnosy       152

Větry, síla, směr v roce 1997       176

Videodokumentace       112

Videopůjčovna v obci         98

Vnitřní opravy ve farní budově       160

Vulgarizace na pokroku         10

Výběrové řízení k odprodeji části hasičské zbrojnice         19

Výběrové řízení na stavbu recyklačního zařízení 

pyrolýzou nebezpečných odpadů         24

Výdaje obce     40

Vycházející žáci a jejich rozmístění       128

Vymývání mozků          4
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Výnosy zemědělské produkce v obci         89

Výroba rostlinná         89

Výroba živočišná        89

Výroba sýrových korbačíků         98

Vzpírání, úspěchy albrechtického atleta       150

Vztahy mezi lidmi, úvaha           3

Zámečnická dílna – Badura        96

Zaměstnanci obecního úřadu         12

Zaměstnanci základní školy (české)            119

Zaměstnanost obyvatelstva     1,57

Zatmění Měsíce      166

Zdravotnictví v obci        94

Zeleň – určení náhradní výsadby        20

Zeleň v obci, údržba, úpravy  167

Zemědělství        89

Zhodnocení ceny bytu odstěhovaným nájemníkům z 

bytového domu – zamítnutí        26

Zločinci nepostižitelní?        11

Změny letního času letního a zimního      166

Zoofenologická pozorování      179

Zpráva z jednání obecní rady a zastupitelstva        14

Zvyšování cen        101

Železniční doprava, provoz v místní stanici      104

Železničáři – stávka          8

Životní prostředí, stav       169

Životní úroveň obyvatelstva           3,8,9,101
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ROK 1998

stosedmdesátosm stran

V Albrechticích dne 28. 6. 1996

Kulturní referent: Starosta obce Albrechtice:
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Matriční údaje

Počet obyvatel v obci k 1.1.1998 činil celkem 4 217, z  čehož bylo 2 122 mužů a 2 095

žen. V průběhu roku se narodilo 41 dětí, z  nichž bylo 18 chlapců a 24 děvčat. V  tomtéž roce

zemřelo 46 osob, z toho 18 mužů a 28 žen.      Dokumentace – tisk 427

Uzavřených sňatků bylo celkem 30, z toho 10 církevních.

Článek k poklesu porodnosti viz Dokumentace – tisk 386.

Videozáznam z diamantové svatby číslo 10/1998 manželů Miczkových.

Politické události

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky se konaly v  pátek

19.6.1998 od 14 do 22 hodin a v sobotu 20.6.1998 od 7 do 14 hodin.

V Albrechticích přitom fungovaly, jako obvykle, 3 volební okrsky, tentokrát všechny

v místnostech základní školy (polské), popisné číslo 11. Volební okrsek číslo 1 byl určen pro

voliče z  ulic Bažantnice, V  Kanadě, Zahradkářská, Loucká, Polní, Olšiny, Dolní, Nádražní,

Dubová, Břízová, Pomezní, Písečná, Lesní, Sušská, Srnčí, Pramenná, Třanovského, Školní,

Rakovecká, Bělehradská, Pasecká, Jarní, Obecní a Stonavská.

Ve volebním okrsku číslo 2 volili voliči z  ulic Na Zámostí, Hlavní, K  vleku,

Kostelecká, Pod Červenkami, Na Bučině, Těšínská, Pardubická, Chotěbuzská, Mikulová,

K potoku, Životická, Vrbiny, Strmá, Slunečná, Přehradní, Osvobození, Darkovská, Rybářská,

Zátiší, Těrlická, U vodojemu, Rekreační a Hrázní.

V místnosti volebního okrsku číslo 3 volili voliči z  ulic Středová, Hornická, Kostelní a

Luční.

Volební lístky byly v  předstihu 3 dnů před konáním voleb doručeny voličům. Volby

probíhaly klidně. Volební místnosti byly vyzdobeny jako obvykle. Volební urny byly umístěny

uprostřed místnosti a plenty po okrajích místnosti. Volební komise, její členové, seděli za

stoly po levé straně při vstupu do volební místnosti.

Série volebních lístků pro volby do Poslanecké sněmovny je zařazena v  dokumentaci

tisku pod číslem 313-27, rok 1998.

Albrechtice měly v  době konaných voleb 3 083 oprávněných voličů. Platných hlasů

bylo odevzdáno 2 202, to je 72,0 %. 

Pro Křesťanskodemokratickou unii-Československou stranu lidovou hlasovalo 227, to

je 10,31 %. Pro Nezávislé bylo odevzdáno 22 hlasů, to je 1 %. Pro Demokratickou unii bylo

odevzdáno 12 hlasů, to je 0,54 %. Pro Občanskodemokratickou stranu hlasovalo 345 voličů,
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to je 15,67 %. Občanská  koalice – Politický klub obdržel 3 hlasy, to je 0,14 %. Česká strana

sociálně demokratická obdržela 1 076 hlasů, to je 48,86 %. Komunistická strana Čech a

Moravy obdržela 237 hlasů, to je 10,76 %. Republikáni získali 98 hlasů, to je 4,45 %. Unie

svobody získala 82 hlasů, to je 3,72 %. Důchodce za životní jistoty volilo 64 občanů, to je

2,91 %. Česká strana národně sociální získala v  obci 5 hlasů, to je 0,23 %. Strana zelených

volilo 21 občanů, to je 0,95 %.

V dokumentaci tisku jsou zařazeny přehledy výsledků těchto voleb v  okrese Karviná

pod číslem 328-44, 346, rok 1998.

Novinová zpráva o volebních výsledcích v krajích České republiky.

      Dokumentace – tisk 345,347-8.

Vyhláška o době a místu konání voleb.     Dokumentace – tisk 349.

Volební vydání Hospodářských novin z  roku 1998. Dokumentace – tisk 350.

Propagační volební materiál k volbám z roku 1998.  Dokumentace – tisk 350-9.

Volby komunální

V roce 1998 byly uskutečněny ještě další volby a to komunální, ve dnech 13. a 14.

listopadu 1998. Za tímto účelem byly v  obci opět zřízeny 3 volební okrsky, stejně jako u

voleb předcházejících. Umístěny byly opět v  místnostech základní školy, popisné číslo 11.

Rovněž výzdoby vlajková i volebních místností byla stejná jako ve volbách předcházejících.

Volební účast však byla velice slabá, poněvadž v  naší obci se voleb zúčastnilo tentokrát pouze

46,5 % voličů. Nebyl to však ojedinělý případ, poněvadž volební účast byla všeobecně slabá,

poněvadž byly zaznamenány i obce s  účasti i pod 10%, jen ojediněle převyšovala 60 %.

V naší obci se už stalo tradicí, že nové sídliště (ulice Hornická) mělo nejnižší účast ve

volbách.

Malá účast ve volbách se vysvětlovala tím, že lidé už byli tím neustálým

„politikařením“ unaveni. Stále se totiž jen mluvilo a slibovalo a výsledky byly mizivé.

Volbám předcházela „nechutná“ volební kampaň, v  níž docházelo ke vzájemnému osočování

kandidujících stran, k vylévání špíny na hlavy protivníků a podobně. Volby nebyly rovněž pro

daňové poplatníky nikterak levnou záležitostí, což nebylo žádným tajemstvím. Peníze takto

promrhané mohly posloužit užitečnějším účelům. Stále více se vynořoval mezi lidmi názor, že

je to vlastně jedno, kdo tam sedí, stejně se nic nezmění. 

Na rozdíl od voleb předcházejících neprobíhala tak intenzívní plakátovací kampaň.

K těmto účelům byly využity stávající vývěsné tabule, nebyly zřizovány další plakátovací

plochy tak, jako dříve, kdy se na některých frekventovaných místech obce umísťovaly
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přechodně k  tomuto účelu sloužící betonové skruže. Také strhávání vyvěšených plakátů

nebylo tak časté, stalo se spíše ojedinělé. Novum v  Albrechticích bylo to, že vyšlo mimořádní

vydání Albrechtických  listů, v  nichž byla dána možnost každé kandidující straně  využít ke

své propagaci jednu stránku, což všechny využily.

Všech 6 kandidujících stran v  Albrechticích vystavilo samostatné kandidátky

s navrhovanými 17 kandidáty pro 17-ti členné obecní zastupitelstvo.

           Dokumentace – tisk 364-50.

Výsledky komunálních voleb:

Strana: Coexistencia – Soužití, získaný počet hlasů 2112, z toho:

1. Stanislav Kowalski, 26.9.1963 415

2. Helena Bubiková 22.5.1952 179

3. Bronislav Burek 3.8.1965 155

4. Zbyhněv Palowski 13.12.1961 152

5. Alexaner Ježowicz 12.6.1966 174

6. Eugen Sikora 10.12.1957 76

7. Emilie Sliwková 19.10.1955 93

8. Eduard Zaleski 20.7.1939 139

9. Robert Werner 21.8.1968 72

10.Vladimír Hubka 17.6.1959 48

11.Josef Grzegorz 4.1.1945 84

12.Markéta Fajová 2.9.1932 62

13.Alfréd Pulcer 5.8.1941 69

14.Ervín Sciskala 29.9.1932 80

15.Gustav Guňka 4.1.1928 145

16.Jiří Czap 23.7.1937 134

17.Vilém Walach 9.2.1933 34

Mandát získali první dva: Stanislav Kowalski a Helena Bubiková.

Volební program a snímky kandidátů Coexistencie.     Dokumentace – tisk 381.

3



Unie svobody, získaný počet hlasů 3 148, z toho:

1. Andrzej Santarius 8.3.1964 275

2. Česlav Valošek 20.2.1961 359

3. Otto Sikora 1.11.1941 137

4. Pavla Martinková 15.7.1962 356

5. Gustav Bromek 11.1.1966 144

6. Ján Maťko 17.3.1965 401

7. Mieczyslav Molenda 13.10.1949 183

8. Evžen Swaczyna 26.1.1962 126

9. Martin Sedláček 20.7.1960 188

10.Tomáš Czap 30.5.1973 100

11.Václav Smékal 17.8.1959 141

12.Rudolf Jedlinský 6.11.1955 101

13.Zdeněk Prymus 3.1.1962 113

14.Miroslav Jeriga 7.11.1945 161

15.Karin Staňková 6.9.1965 79

16.Václav Matušinský 29.4.1955 110

17.Česlav Kolek  29.4.1965 174

Mandát získali : Česlav Valošek a Ján Maťko.

Česká strana sociálnědemokratická, získaný počet hlasů 5 934, z toho:

1. Juraj Legindi 27.8.1961 723

2. Antonín Mikula 4.3.1941 344

3. Marek Tyrlik 21.12.1968 482

4. Bruno Waloszek 21.8.1926 337

5. František Kobza 7.8.1943 330

6. Daniel Křižánek 27.7.1970 456

7. Josef Janča 8.5.1953 302

8. Luděk Vlašic 17.9.1960 388

9. Věra Chodurová 28.9.1958 374

10.Jaroslav Švanda 14.4.1950 276

11.Dagmar Pipreková 21.5.1946 315

12.Jarmila Fukalová 15.3.1956 304
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13.Vladislav Kaluža 20.1.1948 372

14.Jaromír Palowski 16.9.1951 251

15.Vladislav Chodura 5.9.1970 244

16.Kateřina Ehlerová 28.9.1975 224

17.Martin Gerda 29.3.1976 212

Mandát získali:Juraj Legindi, Antonín Mikula, Matek Tyrlik,Daniel Křižánek a Luděk Vlašic.

Komunistická strana Čech a Moravy, získaný počet hlasů 4 336, z toho:

1. Josef Greň 10.10.1945 476

2. Zdeněk Ožana 4.8.1953 342

3. Jan Potysz 23.6.1945 307

4. Jindřiška Miczková 7.12.1953 242

5. Josef Polok 4.9.1951 315

6. Andrea Rzymanková 25.4.1973 199

7. Vlasta Kampasová 19.7.1960 233

8. Alois Erben 18.7.1942 178

9. Alfréd Smelik 6.5.1934 302

10.Janina Mrózková 3.7.1944 226

11.Alena Pavelčíková 11.9.1942 176

12.Josef Novak 16.3.1945 180

13.Karel Svoboda 24.3.1937 355

14.Hedvika Waszková 14.6.1936 189

15.Ondřej Wygrys 27.12.1944 268

16.Jan Stadtherr 21.7.1944 182

17.Jan Hracki 24.3.1952 166

Mandát získali: Josef Greň, Karel Svoboda a Zdeněk Ožana.

Křesťanskodemokratická unie-Československá strana lidová získala celkem 3 017 hlasů,

z toho:

1. Eduard Smelik 15.3.1943 237

2. Ivo Zdražil 19.4.1951 199

3. Bernadetta Sikorová 1.5.1942 286
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4. František Machaczek 16.12.1939 242

5. Alois Kornas 26.5.1944 191

6. Bohuslav Koukol 14.1.1964 205

7. Marcela Palowská 10.4.1959 241

8. Marie Recmanová 2.7.1940 144

9. Petr Vodička 24.5.1974 131

10.Karel Glatz 26.10.1929 138

11.Karel Bujok 18.10.1958 141

12.Stanislav Goralik 15.11.1949 151

13.Marcela Milerová 10.6.1943 144

14.Václav Waloszek 4.11.1964 152

15.Vlasta Chlupová 27.4.1958 117

16.Petr Glatz 2.6.1960 146

17.Jaroslav Skotnica 20.12.1972 152

Mandát získali: Bernadetta Sikorová a František Machaczek.

Občanská demokratická strana získala 4 544 hlasů, z toho:

1. Jindřich Feber 21.12.1956 489

2. Karel Cielecki 30.5.1952 301

3. Adam Bojko 17.3.1962 458

4. Albín Budjač 15.5.1966 375

5. Jiří Uher 16.7.1948 194

6. Štefan Jandek 10.1.1941 165

7. Eva Kalinová 10.10.1961 470

8. Vladislav Molenda 26.7.1956 326

9. Vincenc Miczka 28.11.1953 293

10.Evžen Broda 17.9.1955 238

11.Bohdan Kajstura 29.12.1964 182

12.Marek Kloza 16.8.1966 242

13.Stanislav Pařík 22.8.1965 211

14.Roman Švestka 2.8.1968 181

15.Zdeněk Sýkora 10.2.1952 148

16.Henryk Adamiec 10.5.1954 125
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17.Alena Lysková 16.1.1954 146

Mandát získali: Jindřich Feber, Eva Kalinová a Adam Bojko.

Počty získaných mandátů dle volebních stran:     Dokumentace – tisk 382.

Politická strana: Počet získaných mandátů:

1. Coexistencia – Soužití 2

2. Unie svobody 2

3. Česká strana sociálně demokratická 5

4. Komunistická strana Čech a Moravy 3

5. Křesťanská demokratická unie – Československá

    strana lidová 2

6. Občanská demokratická strana 3

Poznámka: Pořadí volebních stran nebylo upřesněno losováním. Místní volební komisi

nebyly podány žádné stížnosti, které by se týkaly průběhu voleb. Volby

proběhly regulérně.

Hlasy Havířova přinesly zprávu o volbě starosty v Albrechticích.     Dokumentace - tisk 361.

Novinová zpráva o volební účasti voličů.     Dokumentace – tisk 361.

Hodnocení práce ve volebním období 1994-8.     Dokumentace – tisk 381.

Volební programy politických stran.     Dokumentace – tisk 381.

Problémy s určením konce 2. světové války

V novinách se objevovaly články ve spojitosti s  přesným datem ukončení druhé

světové války, které byly zapříčiněny dvojnásobným podepsáním kapitulace Německa.

V Rusku a v  takzvaných socialistických státech oslavovalo 9.5.1945 a celý ostatní svět slavil

8.5.1945.        Dokumentace – tisk 362.
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Prohlášení k výročí Února 1948.

K 50.výročí Února 1948 vydalo 16 spolků a organizací, působících v  České republice,

prohlášení, v  němž pokládaly za svou povinnost připomenout veřejnosti skutečnost, jak

politický zvrat v  roce 1948 hluboce poznamenal naší novodobou historii a jak se zapsal do

naší budoucnosti. Konstatovalo se totiž, že současná mladá generace už těžko chápala, k  čemu

to za necelé 3 roky po ukončení 2.světové války u nás došlo.  Nastalo totiž další dlouhé,

smutné období v  naší historii, v  němž převládlo opět násilí a teror, obdobný nacistickému,

který pak občané museli snášet po celých  40 let v  otevřených i skrytých formách. Většině

totiž bylo vnuceno žití ve strachu před zlovůlí nositelů „nových pořádků“.

Tisíce lidí bylo vyhnáno ze svých domovů při konfiskaci majetku, za takzvané

socializace, mnozí skončili ve vězeních, nebo za ostnatými dráty táborů nucených prací.

Tisíce nevinných ztratilo vinou komunistické zvůle svou osobní svobodu, někdy i zdraví, ba i

životy. Daleko nejvíce bylo těch, kteří po celá desetiletí nemohli vykonávat to, o čem byli

přesvědčeni, že bylo jejich životním posláním, Na hospodářskou a technickou zaostalost

doplatili všichni. Morální devastace byla ještě větší a závažnější, poněvadž  její důsledky jsou

patrné do dnešní doby a ještě tak brzy nevymizí.

Desítky tisíc lidí, převážně inteligence, muselo opustit svou vlast útěkem do

zahraničí, kde si hledali svou novou existenci. Tam také pracovali na vytvoření

demokratického exilu, usilujícího o návrat  demokratických poměrů do naší vlasti.

Tato pohroma se nevyhnula ani naší obci, v  níž bylo také množství lidí různě

postiženo. Kupříkladu Rudolf Březina byl odsouzen na doživotí na ta, že neuhlídal střežené

vězně (v roce 1954), Bertin Śmiga byl uvězněn na 10 let za politickou činnost, Josef Przeczek

(ročník 1931) byl uvržen do tábora nucených prací na 2 roky (1953-5), Alois Palowski byl v

50tých létech odsouzen na 6 měsíců nevinně. To ovšem není zdaleka konečný výčet

postižených, k  nimž v  naší obci patřili hlavně větší zemědělci. Nemálo bylo těch, kteří

nemohli pracovat ve svém oboru kvůli svému politickému přesvědčení a právě to byl mnohdy

důvod, že se ani jejich děti nemohly vzdělávat na školách vyššího typu. Trnem v  oku byli lidé

nábožensky založení, kteří byli soustavně sledováni orgán tajné bezpečnostní služby (STB).

Bylo i konstatováno, že tento katastrofální zvrat ve vývoji naší země byl

v nezanedbatelné míře zaviněn i nedostatkem odvahy našich lidí, označovat věci a činy

správnými jmény. Lži a násilí je nutno čelit vždy, ať se vyskytuje v  jakékoliv formě. Bylo

taktéž zajímavé, že za všechno to zlo, spáchané za totality, bylo pohnáno k  zodpovědnosti jen
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mizivé procento pachatelů, nehledě na to, že některým z  nich se podařilo doposud udržet

v prestižních pozicích.          Dokumentace – tisk 372,550.

K politickým událostem 60 let zpátky

Mnichovským diktátem ztratila tehdejší Československá republika území, zvané

Sudety. Těšínsko tehdy obsadili Poláci. Z 1 milionu pohraničních Čechů, část okamžitě odešla

do vnitrozemí, většina však zůstala v  okupovaném území. Podobně tomu bylo i na Těšínsku.

Lidé, kteří tu byli zabydleni, měli tu svůj majetek, nemohli všechno vzíti s  sebou, se odhodlali

zůstat. Jednalo se většinou o zemědělce, dělníky, řemeslníky, obchodníky a jiné. Okupanti

tyto lidi nepovažovali za národnostní skupinu, nýbrž jen za občany mluvící jiným jazykem.

Nebyla jim dovolena žádná činnost, která by vyplývala z  jejich národní příslušnosti. Neměli

dovoleno se organizovat. Všechny jiné spolky než německé byly rozpuštěny a jejich majetek

byl zabaven. Na Těšínsku přestaly tímto existovat české školy. Vše bylo popolštěno.

K nacistické okupaci Těšínska došlo o rok později, takže zdejší obyvatelstvo prožívalo o

jednu vlnu okupace navíc s  tím, že zdejším novým mocipánům, kteří o sobě tvrdili, že se zde

usadili na tisíc let, opět „sklaply kohoutky“ a nebyla to žádná legrace, jednalo se o životy.

Nastala další vlna pronásledování, teroru, věznění, deportací a bylo dost těch, kteří byli i

umučeni. Zvlášť špatně na tom byli ti, kteří i když se zaťatými zuby, by se nepodřídili.

Perspektivy uplatnění mládeže po ukončení školní docházky byly zlé, s  výjimkou těch, kteří

byli ochotni se dokonale přeorientovat a odnárodnit. Za polské okupace zde existovaly pouze

polské školy. Žádné menšinové školy nepřicházely v  úvahu, neboť tyto byly pojmem

neznámým. O rok později se vše stejně opakovalo s  tím, že bylo vše pouze německé! Jedinou

možností vyššího studia na gymnáziích nebo odborných školách, včetně škol  vysokých, bylo

odejít do protektorátu Čech a Moravy. Nejčastěji to  bylo do Frýdku nebo do Ostravy.Na

universitní studium se muselo jít ještě dál, poněvadž Frýdek ani Ostrava nebyla universitní

města. Studium na vysokých školách (českých) bylo však možné jen do listopadu 1939, kdy

došlo i zde k  jejich uzavření. Jinak velmi intenzivně fungovaly pracovní úřady, které se

zajímaly o veškeré obyvatelstvo nevyjímaje mládež, která ukončila povinnou školní

docházku. Operativně byli všichni zařazováni do manuální práce v  průmyslu, zemědělství a

podobně. Největším postrachem za nacistické okupace však bylo nasazování na nucené práce,

většinou do Říše, kde to vypadalo jako na frontách, poněvadž se zde neustále bombardovalo,

zejména průmyslové objekty.

9



Chlapci od 18 let a muži, kteří si nechali vnutit pod různými pohrůžkami takzvané

Vokslisty, na ty se vztahovala povinná služba v  německé armádě. Mladiství ještě před

dovršením 18 let, to znamená ještě před nastoupením k  povinné vojenské službě, byli

povoláváni někteří na 6 jiní na 3 měsíce k  takzvanému Arbeitsdienstu, což byla taková

příprava předvojenská, která byla spojována s pracovním nasazením. 

Cílem Poláků a následně Němců bylo vymýcení češství a za německé okupace i

Poláků. Naštěstí ještě radikálnější opatření k  likvidaci národnostních menšin nacisté odsunuli

na poválečné období, ale toho se už kvůli prohrané válce nedočkali. Místní lidé, jímž bylo

dáno tyto okupace prožívat, pevně věřili v  porážku nacistů. Mezi zdejšími lidmi vymizely

dřívější politické rozpory a odvážní se tajně seskupovali ve společenstvích, usilujících

k přispění porážky okupantů. Vzájemně si důvěřovali a pro kolaboranty a udavače v  těchto

komunitách místa nebylo. Nespolehliví byli odhalováni a lidé věděli, před kým mají být

opatrní, i když se také nejednou stalo, že došlo k  prozrazení. Naštěstí, že zrádců zde mnoho

nebylo. Po roce 1939 doutnal ve zdejší oblasti podzemní odboj, který se ovšem neobešel bez

obětí nejvyšších, ale o tom všem již byla řeč dříve, v  zápisech obecní kroniky, v  jejím

1.svazku po roce 1945 a ještě obšírněji v  zápisech za rok 1995, k 50. výročí osvobození. Dá

se konstatovat, že Česká republika má dosti velký dluh vůči statisícům lidí, kteří po okupaci

setrvali ve svých domovech a zůstali věrni své národnosti, navzdory teroru i lákadel

k odnárodnění a kteří zůstali vlastenci bez velkých slov. Bohužel se o těchto lidech v  historii o

polské, či německé okupaci zatím nikde moc nepíše. Přežívá spíše myslné tvrzení, že Češi

byli z  okupovaných území násilně vystěhováni. Hlásají to různá media, ale i 150 českých

historiků (!), kteří ve svém Stanovisku z  roku 1991 píší o násilném vystěhování českých

obyvatel z okupovaných území po roce 1938. Ano, došlo k  vystěhování tisíců obyvatel české

národnosti v  zářijových a říjnových dnech roku 1938, ale to byli převážně sem dříve

přistěhováni zaměstnanci státních drah, pošt, soudů, škol a podobně, v  rámci národnostní

politiky tehdejší československé vlády, k  posílení zdejší české menšiny. Tito lidé totiž

zánikem československé státní svrchovanosti ztratili své zaměstnání a proto odcházeli do

vnitrozemí, aby si založili svou existenci.

Samozřejmě, že se k  nim přidružili i takoví, kteří měli obavy z  represálií za své

vyhraněné národnostní postoje. Byli i takoví, kteří byli polskou, či později německou správou

z tohoto území vyhnáni. Ve srovnání s  těmi, kteří už dříve dobrovolně odešli, však tvořili

pouze jejich menšinu. 
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Hovoří-li se tedy o vyhnání, je tedy nutno říci celou pravdu a to i o vyhnaných Češích

z Těšínska a Slovenska. Tito lidé neodcházeli dobrovolně, ale byli vykázáni ze svých domovů

polskými, či slovenskými úřady. Těchto bylo nesrovnatelně více než těch, kteří byli vykázáni

ze Sudet.     Dokumentace – tisk 373.

Novinový článek, týkající se připouštěné dvoujazyčnosti v  některých evropských

státech.     Dokumentace – tisk 376.

Poznámka k 60. výročí anexe Těšínska k Polsku

Snad na žádné území a s ním spojené dějiny nejsou mezi českými a polskými historiky

tak rozdílné názory, jak tomu je v  případě Těšínska. V roce 1998 uplynulo 60 let od doby, kdy

došlo k anexi Těšínska k  Polsku. Jednalo se tehdy o  celé okresy Fryštát a Český Těšín a o 3

obce okresu Frýdek. Rozloha zabraného území činila 830 km 2. Toto území bylo přičleněno ke

Slezskému vojvodství se sídlem v Katovicích. Pro Českou republiku to byla velká ztráta, když

se jednalo o intenzivní průmyslovou oblast, železárny v  Třinci a v  Bohumíně a o 15 šachet

Ostravsko-karvinského revíru, o 5 koksáren a o další průmyslové závody. Podrobnější zprávy

o záboru Těšínska byly již popsány v 1. svazku obecní kroniky na straně 66.

Anexe znamenala i výrazné změny v  životě obyvatelstva, což poznamenává i historik,

Měčislav Borák, v  Nástinu dějin Těšínska. Tehdy byli diskriminováni občané české a

německé národnosti hospodářsky, propouštěním ze zaměstnání i vysídlováním. Úředním

jazykem se šmahem stala polština. České školy a organizace zde působící byly okamžitě

zrušeny a jejich majetek byl zabaven. Z  okupovaného území bylo odhadem vyhnáno asi 25 až

30 tisíc lidí české národnosti. Na jejich místo byli dosazováni Poláci i někdejší emigranti,

kteří odsud odešli do Polska po plebiscitu v  roce 1920. Polákům totiž vadilo rozdělení

Těšínska po 1. světové válce. Také polští historikové spatřovali příčinu neporozumění

v nespravedlivém rozdělení Těšínska, jehož obyvatelé byli převážně etničtí Poláci a byli tak

nedobrovolně připojeni k  Československu, s čímž se nikdy nesmířili. Češi naopak tvrdili, že

Poláci vrazili nůž do zad Československu a považovali obsazení Těšínska za okupaci.

Historiograf, Stanislav Zahradník, však je toho názoru, že to okupace nebyla, ale, že se Češi

k Polákům v nově vzniklém státě nechovali vždy loajálně. 

Docházelo totiž nesporně k  nedobrovolnému počešťování, nebo nemohl dále zastávat

nějaké vyšší postavení. Nebylo žádným tajemstvím, že v  tom smyslu docházelo k  nátlaku na
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počešťování příjmení těch, kdo se třeba psali polsky se spřežkami a podobně. V  dobách ještě

dávnějších, za Rakousko-Uherska, se však stávalo, že kněží, kteří tehdy vedli matriky,

nejednou zapsali česky znějící příjmení se spřežkami, či v  polské transkripci. Panu Stanislavu

Zahradníkovi se také nezdál férový termín ultimáta, shodně s  tvrzením českých historiků,

které polská vláda vyhlásila 27.9.1938 v  době, kdy Československo mělo problémy se

sudetoněmeckým pučem ve svém pohraničí, pod tlakem nacistů. Polská vláda však yvíjela

diplomatické aktivity k  anexi Těšínska již od počátku třicátých let tohoto století. Čekalo se

pouze na vhodnou dobu, která se naskytla po Mnichovu.

Není pochyb o tom, že tehdejší polská vláda, řízena Josefem Beckem, koordinovala

své počínání s  postupem Hitlera. Ve 2. Polovině září 1938 Warszawa stupňovala nepřímo i

přímo tlak na Prahu. Nepřímo to bylo na slovenské luďácké vůdce tak, aby souhlasili

s připojením Slovenska k  Maďarsku, odkud jim byly slibována autonomie, tím měla být

republika rozvrácena zevnitř. Přímý tlak spočíval ve zvyšování požadavků vůči Praze. Dne

25.9.1938 navrhla československá vláda Warszawě zahájit neprodleně jednání o polských

požadavcích. Následující den dokonce sám tehdejší president navrhl změnu česko-polských

hranic. K  tomuto kroku byl donucen stanoviskem vojenských odborníků, podle nichž byla

obrana republiky zcela vyloučena, kdyby se ke konfliktu s  Německem ještě připojilo i Polsko.

Poláci totiž již v té době měli na hranici s Těšínskem soustředěných prý 35 000 vojáků.

Z tohoto vítězství se však Poláci těšili pouhých 11 měsíců, poněvadž Němci již 1.den

vyhlášení války Polsku, 1.9.1939, obsadili Těšínsko, které pak výnosem Adolfa Hitlera ze

26.10.1939 bylo přivtěleno přímo k Říši.    Dokumentace – tisk 374-5,551-2.

Zamyšlení nad morálním vývojem společnosti na sklonku roku 1998

Pohled na svět, na vytváření životního kréda u velké části naší současné společnosti,

ovládla bohužel televize, která všemi svými kanály šířila do světa lacinou, bulvární, zvrhlou a

hlavně senzační „kulturu“, lze-li vůbec taková označení v  tomto případě použít. Seriózní

literatura byla převážně střední a mladší generaci opomíjená, za to zelenou měl brak, který šel

dobře na odbyt.

Domácnosti byly plněny videokazetami s  bezduchými filmy, drásajícími nervy a

v interiérech domácností dominovaly barevné televizory u nichž mnozí trávili většinu svého

volného času, zejména mládež a děti.
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V současné, široce chápané demokracii bylo prakticky nemožné zakázat určitý druh

filmů, když bylo bláhové se domnívat, že v  této tržní společnosti budou mít majitelé

televizních kanálů i programoví režiséři alespoň špetku svědomí, aby si uvědomili svou

obrovskou odpovědnost na spoluvytváření budoucnosti lidstva. Těžko budou moci obhájit to,

jak šířili „kulturu“ násilí, zvěrstev s „hovězím jazykem“, aroganci, podvody, bezostyšnou

erotikou a jinými zvrhlostmi tak, jako to vše normálně patřilo k  životu. Výchovné momenty

postihu a potrestání zločinců se vytvářely v  záplavě efektních záběrů na přepychový život

mafiánů a odhalované pozadí zločinů vlastně naopak sloužilo, jako učebnice toho, čeho je

třeba se při provádění trestné činnosti vyvarovat, aby unikli přistižení a potrestání, dle starého,

známého rčení, že příklady táhnou.

Dokládám novinovou zprávu, kterak se v  inkriminované době také trestalo.

Zemědělce, který nachytal při krádeži, polním pychu, zloděje a v  bezradnosti, když byli ještě

navíc drzí, poškodil jim karoserii auta. Jednalo se o motorizované zloděje. Závěr: Místo, aby

okradený udal zloděje, žalovali zloději jeho!     Dokumentace – tisk 282.

Ocitli jsme se v  období, kdy zcizování majetku (peněz) ve velkém, tzv. tunelování, se

stalo pojmem. Usvědčit někoho se podařilo jen málo kdy. Rafinovanost kriminálníků dosáhla

takové úrovně, že na ni veškeré právo bylo úplně bezmocné. Postihu se dočkali a to jen někdy

tzv. „barbarové“, kteří se odhodlali krást v malém.         Dokumentace – tisk 536, 549.

O náladách lidí na konci 2. tisíciletí

Současná, tzv. „konzumní společnost“, velice podléhala reklamám a velice citlivě

reagovala na jakékoliv senzační zprávy. Bohužel mnohým scházela zdravá kritičnost. Z  těchto

skutečností velice těžili různí „také podnikatelé“, pro něž senzace a dohady byly zlatými doly.

Tomuto trendu byla nakloněná i média. Veřejnosti imponovaly zejména negativní zprávy. Čím

drastičtější a krvavější, tím lépe. Lidé byli více nakloněni ke kritice, na pochvalu již taková

chuť nebyla. Čtenáři, posluchači i diváci si takto kolem sebe vytvářeli atmosféru plnou napětí,

i když se mnohdy jednalo jen o smyšlenky a neskutečnosti. 

Vznikl tak dojem, že žijí v  samém středu těch zlých věcí tak, že měli najednou i strach

vyjít vůbec na cestu. Tato situace se dá do určité míry vysvětlit i tím, že lidé dlouhou dobu, za

totality, byli zvyklí slyšet samou zveličovanou chválu a toho negativního bylo jen málo a

když, tak hlavně u těch zlých kapitalistů. Vše tehdy procházelo přísnou cenzurou. Současná

doba však byla opět až příliš liberální a scházela tak zlatá střední cesta. D – tisk 377.
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Názory občanů

O senátu a senátorech se tvrdilo, že nejsou jenom zbyteční, ale přímo škodliví. Klady

fungování této instituce zdaleka nevyváží zápory. K  tomu navíc opilecké aféry se senátory.

Také skutečnost, že tato legrácka stojí daňové poplatníky ročně více než 1 miliardu Kč a

v volebních rocích ještě daleko více. Přesto však byl proti vůli většiny obyvatelstva prosazen.

Tvrzení propagátorů senátu o tom, že je to nutná pojistka proti mocenským zvratům bylo

považováno za zcestné. Kdyby totiž došlo k  násilné změně formou puče, nebo okupace,

nepomohlo by ani to, kdyby měl parlament ještě více komor. Všeobecně se také tvrdilo, že

senát je vlastně odkladiště vysloužilých politiků. Lidé přece jenom nebyli jako berani a

posilovalo to jen špatné nálady ve společnosti.     Dokumentace – tisk 281.

Nejrůznější aféry nebyly žádnou novinkou, byly a zřejmě budou. Lidem však vadilo,

zda docházelo k  jejich odhalování a řešení a pochopitelně i k  potrestání. V nejednom případě

lidé nabývali dojmu, že jsou vedeny do ztracena a takto se vytvářela nedůvěra a otrávenost

z politiky. Špatný dopad měla nízká politická kultura.

Také daňový systém byl nedokonalý. Někteří daňoví poplatníci – koumáci si

vykalkulovali, že se jim vyplatí daně neplatit, nebo všelijak obelstít, poněvadž neplatič byl

v podstatě beztrestný a i kdyby byl odhalen, pak penále pro něj představovaly ten nejnižší

úrok za úvěr poskytovaný státem podnikatelům. Navíc při tom nemusel vyplňovat žádné

formuláře, či dotazníky.     Dokumentace – tisk 280.

Současně se obyvatelstvo zmítalo ve všelijakých náladách, ztrácelo víru a sebevědomí

ve své schopnosti. Nedostávalo se lidí s aktivním myšlením.     Dokumentace – tisk 286.

Novinová satira na poměry ve státě, v  niž jsou některé situace vylíčeny až příliš

skutečně.         Dokumenty – tisk 287.

V listopadu 1998 se konaly komunální volby, v  nichž byla účast voličů velmi slabá,

v některých místech až přímo rekordně. Například v  Orlové se k  urnám dostavilo jen 22,2 %

voličů, což bylo zaviněno vinou politiků a bylo také nesporným důkazem otrávenosti voličů.

     Dokumentace – tisk 289, 290-2.

Tabulka výsledků průzkumu, týkajícího se vztahů komunálních politiků s  lidmi,

nebyla nikterak potěšující. Jednalo se například o otázky, zda se jich dotýká nějak

rozhodování obecního zastupitelstva, v  obecních záležitostech nespatřovali nic složitého, lidé
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sice mohli hlasovat ve volbách, ale jinak místní záležitosti příliš ovlivňovat nemohli a

koneckonců jim bylo lépe starat se o své vlastní záležitosti a do veřejných věcí raději nos

nestrkat.     Dokumentace – tisk 293.

Novinový článek o zvolení starosty obce a o jeho překvapující reakci k  jeho

znovuzvolení. Dokumentace – tisk 294-5.

Přehled výsledků komunálních voleb v novinách.    Dokumentace – tisk 296-7, 297a.

Účast v  komunálních volbách v  Albrechticích byla ve srovnání s  jinými obcemi

v okrese celkem uspokojivá, když dosáhla cca 46 %.    Dokumentace – tisk 297a, 298-9.

Všechny politické strany, které ve volbách v  naší obci vystupovaly, předložily své

samostatné kandidátky.     Dokumentace – tisk 300.

Starosta obce vymezil každé kandidující volební straně v  Albrechtických listech

stránku, určenou k jejich prezentaci.

Volební agitační materiály.  Dokumentace – tisk 301-4.

Materiály s volebním programem zúčastněných politických stran.

 Dokumentace – tisk 306 7.

Zprávy o kandidatuře politických stran v obci, uveřejněné v tisku.

                      Dokumentace – tisk 308-12.

Hlasovací lístek do komunálních voleb v roce 1998.

    Dokumentace – tisk 305.

Spokojenost zaměstnanců se zaměstnavateli

Byla dle výsledků průzkumu americké společnosti v  České republice nižší, než

v dalších 19 zemích Evropy, kde také tento průzkum proběhl. Dokumentace – tisk 363.
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Petice občanů proti územní rezervě pro rychlostní komunikaci

V souvislosti s  vypracováním územního plánu obce se v  přepravném řízení jednalo

mimo jiné také o územní rezervě pro případnou rychlostní komunikaci H 11 A, která měla být

vedena západovýchodním směrem jižní části katastru Albrechtic. Občané nesouhlasili se

záměrem vedení této komunikace uvedenou částí obce, protože by došlo k  devastaci dosud

ještě nejzachovalejší části této vsi. Byla by narušena ekologická stabilita daného území a trasa

by znamenala hrubý zásah do konfigurace terénu, poněvadž se počítalo s  hlubokými zářezy

v osadě Pacalůvka a Červenky, spojenými estakádou přes údolí Stonávky a Chotěbuzky. Takto

vedena trasa by vlastně obec rozdělila na 2 části. Záměr vedení rychlostní komunikace byl po

severní straně husté zástavby v  osadě Pacalůvka, dále uzavřeným a špatně větrným údolím

Stonávky, mu zde markantně došlo zásluhou plynofikace a nepochybně by se následně

projevila zvýšená prašnost, hlučnost a zamoření výfukovými plyny. Na podporu této petice se

podepsalo 228 dospělých osob z  místa nejbližšího okolí, jímž byla trasa plánována. Podepsali

se prakticky všichni zde bydlící obyvatelé, kteří byli při této podpisové akci zastiženi doma.

Výjimku učinili 2 starší osoby, které jsou vlastníky značné části pozemků, nacházejících se

v této trase, což se dá vysvětlit jejich kalkulaci se zpeněžením dnes převážně ladem ležící

půdy, bez zájmu o to, že by tím došlo k  likvidaci ještě přírodně hodnotného území a bez

ohledu na to, že by se tak stali šmahem obyvateli, kteří by v  důsledku realizace stavby bydleli

téměř pod mostem. Nepodepsaly se rovněž další 3 osoby, které bydlí toho času na Kostelecké

ulici, popisné číslo 27, ale nejsou občany obce. Ve střední (včetně sídliště) a v  severní části

obce podpisová akce nebyla z časových důvodů uskutečněna.

         Dokumentace - tisk 364, 367.

Poněvadž byly hledány i další varianty vedení této 4proudové silniční komunikace,

bylo při tom osloveno i sousední Těrlicko, ale toto razantně tento návrh zamítlo.

        Dokumentace – tisk 365, 366.

Obecní zastupitelstvo v  Albrechticích nakonec 3.9.1998 z  nepochopitelných důvodů

návrh územního plánu s územní rezervou přes naší obec schválilo i po tom, co byla zamítnuta

ještě jiná varianta vedení předmětné komunikace z  Havířova přes Karvinou na Český Těšín

s využitím stávajících komunikací, po jejich patřičných úpravách. Pro hlasovalo 12 poslanců a

2 byli proti. K  petici nebylo vůbec přihlédnuto. Že se jednalo o nátlakovou akci svědčí i

dopis, adresovaný starostovi obce odeslaný z  okresního úřadu a podepsaný Ing. Adolfem

Kiszou, vedoucím referátu regionálního rozvoje, ze dne 21.7.1997, v  němž bylo doslova

uvedeno: „Neschválením souborného stanoviska, popřípadě přerušením prací na územní
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projektové dokumentaci, se zastupitelstvo obce vystavuje nebezpečí minimálního úspěchu při

předkládání řízení a na infrastruktury obce, například na program obnovy vesnice, na

programy PHARE a jiné.      Dokumentace – tisk 273 (1997).

Text petice proti plánované rychlostní komunikaci:

My, níže podepsaní občané Albrechtic, důrazně protestujeme proti plánování trasy

rychlostní komunikace R 11 A územím obce Albrechtice v  místech, vyznačených v  návrhu

Územního plánu obce. Svůj nesouhlas zdůvodňujeme následovně:

1. Konfliktní vedení trasy s  prvky systému ekologické stability v  území téhož Územního

plánu.

2. Ekonomická náročnost stavby po estakádách přes údolí Stonávky a Chotěbuzky a hluboké

zářezy v krajině, v osadách Pardubice a Červenky.

3. Trasy rozdělí obec na dvě oddělené části.

4. Vedení trasy v blízkosti husté rodinné zástavby na Pacalůvce.

5. Není řešeno využití a úpravy současných silnic 1. A 2. Třídy, v  již devastované části

okresu Karviná (Havířov, Horní Suchá, Karviná, Český Těšín).

6. Dosavadní dosažené zlepšení ovzduší v  obci zásluhou plynofikace bude realizací této

stavby opětně výrazně zhoršeno prašností, výfukovými plyny a v  neposlední řadě i

hlučností.

V Albrechticích 16.3.1998.

Vstup České republiky do NATO

Většině našich občanů se také nelíbilo, zejména těm, kteří měli v  paměti neblahé

zkušenosti naší republiky s  předválečným paktem Trojdohody před 2.světovou válkou, nebo

nověji s  Varšavskou smlouvou, nikdo z  nich už nebyl zvědav na žádné další pakty i kdyby

zněly sebelákavěji. Vycházeli totiž z  přesvědčení, že kdo si nepomůže sám, na cizí se těžko

může spolehnout. Vždyť i Finsko, s  malým počtem obyvatel, odolalo náporu ze strany

Sovětského svazu!

V tomto případě se opět naše politická representace obešla, podobně jako při zařízení

Senátu, s pominutím institutu referenda, zneužitím tisku a všech ostatních médií, ovlivňovala

veřejné mínění o čemž svědčí i novinové články v  dokumentaci.   Dokumentace – tisk 368-

70.
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V souvislosti s tím se už i vynořovaly zprávy o tom, že ve školách bude třeba zavést

nový vyučovací předmět, kterak se bránit přemíře informací. Mnozí lidé totiž chápali vše,

cokoliv jim bylo presentováno. Úkolem nového předmětu by mělo být, naučit se z  té přemíry

informací vybírat a tvořit si vlastní úsudek, i když to bude složitá a náročná záležitost, která se

neobejde bez náležitých zkušeností.     Dokumentace – tisk 371.

Činnost obecního úřadu

V roce 1998 nedošlo na zdejším obecním úřadě ke strukturálním změnám, rozdělení se

oproti roku 1997 nezměnilo.

Personální obsazení úřadu:

Starosta obce: Juraj Legindi,

Tajemník: Ing. Petr Kalina,

Sekretářka: Marcela Tyrliková,

Finanční oddělení: Vanda Miczková, Ilona Szataniková,

Investiční oddělení: Ing. Alexandra Zdražilová,

Matriční oddělení: Halina Plachtová,

Stavební oddělení: Halina Chudaničová, Marcela Mlčochová,

Sociální a kulturní oddělení: Alice Svačinová,

Majetkoprávní oddělení: Kornelie Kapiasová,

Uklízečka na obecní úřadě: Marie Nalewajková,

Místní hospodářství - údržba: Miroslav Byrtus, Irena Hosťovecká,

Kotelnice v MŠ: Věra Chodurová,

Dům s pečovatelskou službou - pečovatelka:Milada Stanová,

  - uklízečka: Valerie Kotalová,

Sociální služby: Alena Grešáková

Knihovnice: Ludmila Hajduová, Marie Paříková,

Obecní policie: Petr Pazdiora, Libor Grochol,

Sekretářka na mateřské dovolené: Iveta Chodurová,

Veřejně prospěšné práce: Ondřej Polka a Petr Šubrt.
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Pracovní úřad v  Karviné vyzval obec, aby vytvořila 2 pracovní místa veřejně

prospěšných prací. Na ně pak byli přijati dva pracovníci z  evidence pracovního úřadu (jedná

se o poslední 2 z výše uvedeného seznamu pracovníků obecního úřadu). I když ve výběrovém

řízení na obsazení těchto míst byli upřednostňováni místní nezaměstnaní, ti to neprojevili

dostatečný zájem na tuto práci, proto byl přijat jeden uchazeč z  Havířova. Mzdové prostředky

na tyto pracovníky hradil z  větší části pracovní úřad. Obec pro ně zajišťovala ochranné a

pracovní pomůcky a částečně i mzdový náklad. Tato pracovní místa byla vytvořena na dobu 5

měsíců, od 15.6. do 14.11.1998.

Personální změny v   obsazení obecního úřadu:

K 15.11.1998 byl dohodou rozvázán pracovní poměr s  pracovnicí sociálních služeb,

Monikou Palowskou, na jejíž místo byla přijata Alena Grešáková.

Ke 31.5.1998 odešla do starobního důchodu pracovnice sociálního a kulturního

oddělení, Věra Koková. K  výběrovému řízení na obsazení tohoto místa se přihlásilo 14

uchazeček, z nichž byla vybrána Alice Svačinová, která nastoupila do práce 15.5.1998.

U obecní policie byl po dohodě ukončen pracovní poměr se strážníkem Danielem

Otipkou ke 28.2.1998. Na jeho místo nastoupil po výběrovém řízení, Libor Grochol, dne

2.3.1998.

Nejdůležitější ujednání z obecní rady v roce 1998

Obecní rada na svém jednání 12.1.1998  neschválila žádost firmy ASA podnikání

s komunálním odpadem na území naší obce, zamítla rovněž žádost paní Vízdalové ke změně

evidenčního listu na byt v novém bytovém domě.

Doporučila zaslání návrhu domovního řádu všem nájemníkům nového bytového

domu, aby se mohli vyjádřit s připomínkami k němu.

Doporučila rovněž ke schválení v  obecním zastupitelstvu návrh na odprodej pozemků

pod garážemi dle předloženého geometrického plánu po 105,-Kč za m2.

Doporučila rovněž odkupování pozemků pod místními komunikacemi v  obci za

jednotnou cenu 28,-Kč za m2 tak, jak tomu bylo již dříve. 

Schválila dar na žádost o příspěvek na Unii postižených roztroušenou sklerózou ve

výši 500,-Kč a místní organizaci Polského svazu kulturně osvětového dar ve výši 5.000,-Kč

na kulturní činnost.
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Na jednání 26.1.1998  schválila pronájem předzahrádek u nového bytového domu za

symbolickou cenu 1,-Kč za rok.

Souhlasila s  vypracováním dokumentace ke stavebnímu povolení pro příjezd ke 4

rodinným domkům na Pacalůvce Ing. Andřejem Santariusem v jeho vlastní režii.

Doporučila schválit v  obecním zastupitelstvu změnu usnesení v  bodě zřízení školného

zařízení na nový název „Základní škola s  polským jazykem vyučovacím Albrechtice“,

doporučila taktéž ke schválení v  obecním zastupitelstvu dar na „Domovinku“ v  Bohumíně ve

výši 8.800,-Kč ze vstupného na vánoční koncert v Albrechticích.

Doporučila rovněž zveřejnění nabídky uvolněných nebytových prostor v  objektu nad

mateřskými školami (na patře) na Kostelní ulici a v  podkroví Dělnického domu

v Albrechtických listech.

Byl rovněž schválen odprodej mateřské školy v  Rakovci, vyhlášení nové soutěže na

garáže u nového bytového domu za stejných podmínek z  rozšířením o zvýhodnění pro

žadatele s trvalým bydlištěm v obci.

Došlo rovněž ke schválení odprodeje parcely číslo 1 393/2 v  ceně 105,-Kč/m2 , jelikož

se jedná o příjezdovou komunikaci ke garáži žadatele pana Popka v osadě Pacalůvka.

Na vědomí byla vzata informace o odkupu pozemků pod místní komunikaci od občana

Grabowského ve výměře 5.010 m 2, po 28,-Kč/m 2, v  celkové hodnotě 141.000,-Kč, po

projednání ve finanční komisi, s možností vypořádání v roce 1998.

Obecní rada na svém jednání 9.2.1998 doporučila prověření způsobu rušení hrobových

míst tak, aby byl v  souladu s  platnou legislativou a vznést podnět k  ředitelům zdejších

základních škol na rozšíření mimoškolní činnosti.

Bylo doporučeno uzavření smlouvy o společném postupu s  městy Orlová a Olomouc

pro odprodej akcií Severomoravských plynáren s  podmínkou minimální ceny 1.700,-Kč/za 1

akcii.

Doporučila komisi životního prostředí prověřit způsob likvidace tuhého komunálního

odpadu u domácnosti, jejíchž majitelé neuzavřeli smlouvu o odvozu odpadu s obcí.

Pro dokonalejší informovanost návštěvníků obce bylo doporučeno umístění mapy

obce na veřejných prostranstvích.

Obecní rada schválila záměr pronájmu nebytových prostor v  domě, popisné číslo 804

na Hornické ulici (ve 3. podlaží) za předpokladu, že úpravy prostor si žadatelé provedou na

vlastní náklad. Cena za pronájem 1 m2 byla vykalkulována na 230,-Kč za m2 na 1 rok.
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Obecní rada schválila vypuštění 2.věty ve 4.odstavci obecně závazné vyhlášky o

stanovení příspěvku na částečnou úhradu neinvestičních nákladů v  mateřských školách, která

zní: Bude-li dítě přítomno 4-10 dnů, zaplatí poplatník polovinu poplatku. Na školní družiny

změna výše příspěvku schválena nebyla.

Byl schválen poplatek na využití sítě Internetu v  místní knihovně ve výši 1,-Kč/za 1

minutu. Žádost vedoucí této knihovny na změnu výše poplatku z  vypůjčování knih byla

zamítnuta.

Obecní rada schválila bezplatný pronájem areálu Zámostí Svazu zdravotně

postižených z Havířova na akci, konanou 6.6.1998.     Dokumentace – tisk 398.

Na tomto zasedání došlo rovněž ke schválení výše platu obecního tajemníka a

vedoucích odborů obecního úřadu dle předloženého návrhu.

Žádost na opravu turistického chodníku v  prodloužení Strmé ulice byla zamítnuta

proto, že pozemky, na nichž se zmíněný chodník nachází, jsou v soukromém vlastnictví.

Obecní rada pověřila starostu obce vypsáním výběrového řízení na pronájem

nebytových prostor za cenu minimálně 230,-Kč/m 2/ rok, dále na odprodej neinvestičního

majetku ze zdravotního střediska v  obci za zůstatkovou cenu a přípravou nájemních smluv –

podkladů do příštího zasedání obecní rady.

Obecní rada na svém jednání 23.2.1998  schválila po výběrovém řízení přijetí na místo

obecního strážníka Libora Grochola a delegovala starostu obce na výstavu Expotour 1998 do

Žiliny, která se tam konala od 12. Do 15. března 1998.     Dokumentace – tisk 399.

Na svém zasedání 16.3.1998  souhlasila s  připomínkou zdravotníků k  návrhu nájemní

smlouvy o navýšení nájmu dle skutečného zvýšení úhrady zdravotních pojišťoven.

Doporučila projednání žádosti o prominutí školného pro děti paní Polkové v  sociální

komisi. Došlo ke schválení do konce školního roku.

Schválila zvýšení pokladního limitu pro základní a mateřskou školu s  polským

jazykem vyučovacím na 5.000,-Kč.

Byl schválen návrh finančního oddělení na vyúčtování nákladů, vzniklých při vytápění

stavby 2 x 36 bytových jednotek do doby přidělení bytu nájemníkům.

Obecní rada doporučila ke schválení v  obecním zastupitelstvu odepsání z  majetku

obce nerealizovaných projektů dle požadavku oddělení investic.

Doporučila rovněž ke schválení v  obecním zastupitelstvu odprodej bývalé mateřské

školy v Rakovci, firmě Tempovit z Havířova.
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Obecní rada na svém zasedání 30.3.1998  schválila žádost o snížení poplatku za

užívání společné televizní antény v novém bytovém domě za prosinec 1997 a leden 1998.

Schválila rovněž odměny z finanční rozpočtové rezervy za práci pro obec v  roce 1997,

dle předloženého návrhu a odměnu tajemníkovi obce ve výši 15 % platu.

Došlo k  doporučení schválení v  obecním zastupitelstvu vyhlášení veřejné soutěže na

odprodej mateřské školy v  Rakovci. Vyskytla se další zájemkyně na odkoupení tohoto

objektu.

Obecní rada rovněž doporučila schválit v  obecním zastupitelstvu slevu na odprodej

pozemku, parcely číslo 1.393/2 z katastru obce panu Popkovi a to na 70,-Kč/m2.

Obecní rada nedoporučila obecnímu zastupitelstvu schválení žádosti firmy Liberty

Games na snížení poplatku z výherních hracích automatů.

Obecní rada rovněž neschválila žádost základní školy s  polským jazykem vyučovacím

z Horní Suché, poněvadž v  tomto roce bude poskytnut odborný dar místní polské škole

k jejímu 170. Výročí vzniku.

Na tomto jednání bylo uloženo stavebnímu úřadu, aby vydal demoliční výměr na

budovy bývalého kuřínu a vyhořelého skladu na Pawlasůvce, poněvadž hyzdily vzhled obce a

mohly být příčinou ohrožení bezpečnosti osob.

Na tomto jednání byl starosta obce pověřen zpracováním přílohy k  projednaným

připomínkám k územnímu plánu obce a k jejímu předání stavebnímu úřadu.

Stavební úřad byl obecní radou pověřen k  napsání odpovědi na dopis manželům

Labajovým v  osadě Pardubice k  problematice plynovodu, který omezuje jejich vlastnické

právo. Bylo s tím odkázáni k soudu.

Na zasedání obecní rady 6.4.1998  byly stanoveny podmínky odprodeje objektu bývalé

mateřské školy v  osadě Rakovec a to: Minimální cenu 350 000,-Kč, se splatností maximálně

do 30 dnů po vyhlášení výsledku výběrového řízení, se zachováním jednotky-zřízením

věcného břemene a se stanovením podnikatelského záměru a sídlem firmy.

Obecní rada na svém jednání, dne 20.4.1998 , doporučila předání petice občanů obce,

týkající se územní rezervy silniční komunikace H 11 A, zpracovateli územního plánu a

zpracovateli studie dopravního řešení regionu, firmě Udimo v  Ostravě a přizvat členy

obecního zastupitelstva a mluvčího petice na jednání k dopravnímu řešení regiónu, které svolá

na květen 1998 Ministerstvo pro místní rozvoj, pracoviště Ostrava.
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Došlo rovněž ke schválení daru 5 000,-Kč Nadaci zdravé město a navíc doporučit

obecnímu zastupitelstvu, aby schválilo zvýšení tohoto daru o dalších 10 000,-Kč. Sociální

komisi bylo uloženo, aby se s touto Nadací zkontaktovala a projednala další spolupráci.

Starostovi obce obecní rada schválila služební cestu do Katowic, včetně kapesného na

22. a 23. dubna 1998 ke slavnostnímu podpisu smlouvy o vytváření Euroregiónu na na Dny

České republiky, které se tam v té době konaly.

Starosta obce byl pověřen napsáním žádosti na Školský úřad v  Karviné o sdělení

nového termínu konání konkursního řízení na ředitele polské základní školy v obci.

Obecní rada vzala na vědomí zrušení 5.oddělení mateřské školy, které bylo umístěno

v objektu zdejší základní školy.

Vzalo mimo jiné také na vědomí studii na samostatné měření spotřeby elektřiny ve

zdejším zdravotním středisku.     Dokumentace – tisk 379.

Na jednání obecní rady 4.5.1998  došlo ke schválení žádosti firmy Refotal

k bezúplatnému pronájmu sálu v  Dělnickém domě, ke schválení splácení hmotného

investičního i neinvestičního majetku ve 3 rovnoměrných splátkách MUDr. Šoustkovi ve

zdejším zdravotnickém zařízení.

Obecní rada nesouhlasila se žádostmi 3 nájemníků v  novém bytovém domě na úlevy

za nájemné. Zamítla taktéž žádosti na vyhrazení parkovacích míst u tohoto domu, poněvadž

tam bylo k dispozici dostatek místa k parkování osobních aut.

Zatékání do nově vystavěných garáží u bytového domu na Hornické ulici byl problém,

kterým se musela zabývat také obecní rada. Doporučovala totiž prověření skutečného stavu

v době zatékání a požadovala o vyjádření zpracovatele projektové dokumentace, aby se

k tomu písemně vyjádřil.

Obecní rada rovněž doporučovala prověřit pořizovací ceny retardérů a dle finančních

možností je umísťovat na místech komunikacích.

Jediným zájemcem o nemovitý majetek ze zdravotního střediska v  obci, na který byla

vypsána soutěž, se stal MUDr. Šoustek. Neodkoupil však všechno. Věci, které zůstaly, byly

navrženy na humanitární pomoc Ukrajině.

Z   usnesení obecní rady ze dne 18.5.1998 vyplývá, že bylo schváleno složení komise

pro výběrové řízení na nejbližší investiční akce. Pracovalo v  ní všech 5 členů obecní rady,

obecní tajemník, referent investic obecního řadu a 1 člen komise pro rozvoj obce.
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Na zmíněném zasedání došlo rovněž ke schválení služební cesty obecního tajemníka,

Ing.Petra Kaliny, do Německa ve dnech 19. a 20.5.1998, včetně úhrady kapesného.

Byl dán též souhlas k  úhradě cesty členům Sdružení dobrovolných hasičů na veletrh

Pyros do Brna v červnu 1998.

Byla rovněž schválena úhrada cestovného a občerstvení dětem a vedoucímu, kteří se

zúčastnili šachového turnaje v Karviné.

Došlo ke schválení žádosti o odpočet z  nájemného nákladů na zřízení chodníku

k Fitcentru na Školní ulici panu Vaculíkovi, dle faktury na materiál.

Byl schválen nákup kompresoru na popud členů včelařské organizace, který poslouží

při fumigování včelstev v obci, i k jiným obecním účelům.

Obecní rada neschválila žádost obecního úřadu v  Těrlicku k  podílnictví na krytí

nákladů, spojených s osazováním hraničních kamenů.

Na žádost pana Klimsze, pronajímatele Dělnického domu v  Albrechticích, byla

projednána záležitost vyúčtování nákladů stavebních úprav v  tomto objektu, které byla po

dohodě vykonány. Úhrada rekonstrukce topení, která nebyla součástí dohody, byla řešena

formou dodatku, podobně jako úprava záchodů a chodeb.

Obecní rada odhlasovala doporučení schválení varianty číslo III. vedení koridoru

rychlostní komunikace H 11 v obecním zastupitelstvu. Obecní rada rovněž doporučila vypsání

výběrového řízení na pojišťovnu obecního majetku a umístění silničních retardérů na Školní

ulici u obou základních škol.

Obecní rada vzala na vědomí připravovaný radonový průzkum, který byl naplánován v

50ti rodinných domcích v obci na září 1998.

Obecní rada na svém zasedání 8.6.1998  schválila sponzorský dar Svazu českých

turistů na obnovení turistické chaty Skalka ve výši 5 000,-Kč a doporučila zveřejnění této

žádosti v Albrechtických listech.

Schválila také žádost Karla Sukeníka, kamenosochaře, na pronájem nebytových

prostor ve zdejším středisku.

Obecní rada schválila prodloužení akce Dětských radovánek do 2 hodin v  noci a dar

polské základní škole v  Horní Suché ve výši 3 000,-Kč. Nebylo doporučeno udělení státního

občerstvení České republiky občance Zuzaně Kyselové, která toho času byla ve výkonu trestu

a neplnila vyživovací povinnosti vůči svým dětem, které byly v  současné době umístěné

v dětském domově na Slovensku.
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Obecní rada potvrdila rozhodnutí konkurzní komise ke jmenování Mgr. Jolanty

Kožusznikové do funkce ředitele místní polské základní školy.

Poněvadž se už po několikáté nepodařilo obci odprodat chátrající objekt bývalé

mateřské školy v  osadě Rakovci, doporučila obecní rada vyhlášení další soutěže na její

odprodej, tentokrát bez určení prodejní ceny, pouze s určením využití objektu.

Na fotbalový turnaj Štít Albrechtic ve Velkých Albrechticích delegovala obecní rada

starostu, jeho zástupce a obecního tajemníka. Turnaj se konal 4.7.1998.

Obecní rada doporučila obecnímu zastupitelství změnit jeho usnesení ve věci

odprodeje, doposud pronajatého elektropřístroje Phyaciton, sloužícího v  místním

rehabilitačním oddělení na zdravotním středisku, na žádost jeho vedoucí, paní Baranové.

Vlastník farmy Bělehrad v  obci, pan Nevřela, se obrátil se žádostí na místní obecní

úřad o vyjádření souhlasu dle § 3/2 zákona číslo 116/90 Sbírky k  povolení pronájmu

nebytových prostor v areálu této farmy. Obecní rada s tímto záměrem souhlasila.

Obecní rada na svém zasedání 22.6.1998  doporučila kladně vyřídit žádost Ústavu pro

zdravotně postižené v  Havířově o finanční příspěvek v  tom smyslu, že bude ke konci roku,

dle možnosti rozpočtu, za hrnuta požadovaná částka na příští rok. 

Bylo taktéž doporučeno kladně vyřídit žádost o zřízení místa pro výkon náhradní

vojenské služby na základní škole.

Stížnost nájemníků nového bytového domu na Hornické ulici na majitele Videoherny a

půjčovny vyřešila obecní rada tím, že nesouhlasila s  umístěním provozovny výherních

automatů v  nebytových prostorách, v  přízemí domu popisné číslo 663 na Hornické ulici a

současně uložila starostovi obce uvědomit o tomto stanovisku majitele nebytových prostor,

akciovou společnost Ostravsko-karvinských dolů – Správu majetku a trvat na zrušení

provozovny a uvědomit o tomto rozhodnutí rovněž občany.

Obecní rada schválila žádost o výjimku ze stavební uzávěry na stavbu rodinného

domku manželům Tyrlikovým.

Na zasedání obecní rady dne 27.7.1998  byla v  soutěži na pojištění obecního majetku

doporučena Česká živnostenská pojišťovna s  variantou komplexního živelného pojištění se

spoluúčastí 1 000,-Kč.

Obecní rada udělila souhlas k  podnájmu nebytových prostor v bytovém domě, popisné

číslo 662 na Hornické ulici, ke zřízení cukrárny.
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Došlo rovněž ke schválení obecně závazné vyhlášky, číslo 11, jíž se mění a doplňuje

doposud platná nařízení o místních poplatcích za provozované výherní hrací přístroje.

Obecní rada schválila vyřazení některých knih z  knižního fondu Obecní knihovny

v Albrechticích dle předloženého návrhu a tyto nabídnout k odprodeji za jednotkovou cenu 

2,-Kč za kus v termínu do 30.11.1998. Neprodané knihy pak odevzdat do sběru.

Schválení snížení poplatku za odvoz odpadu na rok 1998 paní Lindnerové Evě, paní

Suchánkové a panu Tomaszkovi na 140,-Kč.

Byly rovněž schváleny úpravy výše odměny za pohřební obřady a to na 200,-Kč na

přípravu a 300,-Kč (plus) na ošatné, s platností od 1.7.1998.

Účastníkům družstevního setkání na Dožínkách v  Dębowci v  Polsku bylo schváleno

uhrazení cestovného.

Na tomto zasedání obecní rady došlo ke schválení uzavření nájemní smlouvy mezi

obcí a Povodím Odry, akciovou společnosti Ostrava a Pozemkovým fondem České republiky.

Došlo taktéž ke schválení darování nadbytečných věcí ze zrušeného 5.oddělení

mateřské školy u zdejší základní školy obcím, poškozeným záplavami.

Došlo ke schválení prodloužení smlouvy o společném postupu měst a obcí při

odprodeji akcií Severomoravských plynáren, akciové společnosti Ostrava, do konce roku

1998.

Na oslavu 50. výročí výstavby evangelického kostela v  obci, obecní rada delegovala

za obec paní Ivonu Guňkovou a pana Ing. Budjače. Na Mezinárodní fotbalový turnaj do

Polska byli za naší obec delegováni zástupce starosty, Ing. Feber a obecní tajemník, Ing.

Kalina. Současně bylo pro ně schváleno uhrazení cestovného a občerstvení.

Žádost Mysliveckého sdružení Velký les Albrechtice o sponzorský dar obce na Srnčí

hody byla zamítnuta.

Bylo doporučeno uspořádat Setkání důchodců 28.10.1998 a spojit ho s  oslavou vzniku

Československa.

Obecnímu zastupitelstvu bylo doporučeno obecní radou ke schválení nemovitosti,

popisné číslo 150, bývalé mateřské školy na Rakovci.

Nebyla schválena změna užívání nebytových prostor v  objektu Restaurace na novém

sídlišti, na Hornické ulici, popisné číslo 667, pro zřízení provozovny nevýherních hracích

automatů.

Byla schválena změna ceny oběda pro cizí strávníky ve Školní jídelně mateřské školy

v Albrechticích, od 1.7.1998.
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Obecní rada vzala na vědomí sponzorský dar firmy Kroček ve výši 50 000,-Kč pro

školská zařízení a doporučila obecnímu zastupitelstvu schválit z  toho 25 000,-Kč na pořízení

keramické dílny v polské základní škole a 25 000,-Kč na pořízení ochranných okenních mříží

v tělocvičně nové základní školy na Školní ulici.

Obecní rada na svém zasedání dne 17.8.1998  dala souhlas k  návrhu pronajímatele

Dělnického domu, pana Klimsze Jiřího, na úpravy přilehlého parku a současně požadovala

vyčíslení nákladů i s  určením velikosti pozemku, který bude nutno odkoupit pro realizaci

úprav.

Došlo též ke schválení opravy kanalizace u hasičské zbrojnice, vzala na vědomí návrh

na úhradu nátěrů oken v  pronajímaných bytech na Bělehradké ulici, popisné číslo 571 a

požadovala předložit na úpravy fasády garáží u nového bytového domu na Hornické ulici a na

vylíčení sklepních prostor v  bytovém domě, popisné číslo 802 – 6 tamtéž, cenovou nabídku a

její projednání ve finanční komisi.

Nebyla schválena žádost Josefa a Valerie Bockových k  osvobození od placení

poplatku za odvoz odpadů, jakož o snížení tohoto poplatku paní Gertrudě Badurové, v  osadě

Pacalůvka a paní Maryle Adamcové, v osadě Bažantnice, s odvoláním na platnou vyhlášku.

Obecní rada schválila úpravy cen pečovatelských služeb, podle návrhu sociální

komise. Doporučila taktéž ke schválení v  obecním zastupitelstvu novelizaci obecně závazné

vyhlášky o místních poplatcích. Schválila parkovací místo před obchodem U Jakuba, paní

Marii Ostřížové, na Hornické ulici, popisné číslo 633, dle platné vyhlášky. Schváleny byly

navržené odměny za práce ve prospěch obce.

Obecní rada vzala na vědomí děkovný dopis bývalého zdejšího správce římsko-

katolické farnosti, pana Msgr.Miloslava Klisze, za provedení nasvětlení zdejšího kostela,

jakož i za spolupráci za jeho působení v Albrechticích.

Vzala též na vědomí informaci firmy Bernatík o záměru provedení venkovních úprav

na starém sídlišti v obci.

Obecní rada na zasedání dne 7.9.1998  doporučila obecnímu zastupitelstvu ke

schválení odkoupení pozemků u Dělnického domu, část parku + část za oplocením, dle

předběžného projednání s vlastníky, do majetku obce.

Obecní rada nesouhlasila s  využitím obecního pozemku, parcelní číslo 1 870/1, na

stavbu anténní věže BP 60 SX, dle žádosti pana Gincela.
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Nebylo doporučeno udělení státního občanství České republiky, občanu Štefanu

Kyselovi, narozenému 4.9.1948, protože byl trestně stíhán a neplnil vyživovací povinnosti

vůči svým nezletilým dětem, umístěným v dětském domově na Slovensku.

Obecní rada vzala na vědomí žádost na opravu základní školy s  polským jazykem

vyučovacím a současně požadovala provedení posouzení s  vyčíslením finančních nákladů

s projednáním ve finanční komisi s tím, že opravy je nutno provést před zimní sezónou.

Tajemník obce byl pověřen zajištěním instalace dopravních značek „Slepá ulice“ na

území obce a zajištěním stavu povrchu komunikace na Darkovské ulici.

Na výstavu FOR ARCH 1998 v  Praze delegovala obecní rada starostu, tajemníka obce

a Ing. Budjače.

Starosta byl pověřen zajištěním televize Local Stonava k  natočení průběhu diamantové

svatby, manželů Miczkových, na 19.9.1998.

Rada vzala na vědomí informaci obecního tajemníka o přidělení Okresním soudem

v Karviné, odsouzeného na veřejně prospěšné práce ve výši 200 hodin.

Obecní rada vydala na zasedání dne 5.10.1998  dle § 16, § 24 odstavec 1. A § 45,

písmeno 1, zákona číslo 376/1990 Sbírky o obcích Obecně závaznou vyhlášku, číslo 16 o

regulativech územního rozvoje obce Albrechtice.

Byl dán souhlas k  pronájmu nebytových prostorů v  bytovém domě, číslo popisné 469

na Hornické ulici, pro pana Lubomíra Moravce na zřízení prodejny textilu a papírenského

zboží.

Předsedkyni sociální komise bylo uloženo zpracování písemné zprávy o přípravě

ozdravných pobytů Nadaci dítě a ovzduší na období 1998-9.

Obecní rada doporučila projednání v obecním zastupitelstvu záměru odprodeje budovy

kotelny u mateřské školy na Obecní ulici.

Obecní rada na zasedání dne 5.10.1998  schválila snížení poplatku za likvidaci

domovního odpadu, paní Evě Schmidtové, která má přechodné bydliště v  Albrechticích, na

280,-Kč za rok.

Po informaci starosty obce o návrhu finančního požadavku základní školy na příští rok

obecní rada doporučila tyto projednat nejprve ve finanční komisi a pak předložit k  projednání

obecní radě.
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Bylo schváleno prodloužení pronájmu objektu, popisné číslo 593 na Hlavní ulici,

bývalých Drobných provozoven Albrechtice, na dalších 10 let, za stejnou cenu jako ve

stávající smlouvě, to je 193 000,-Kč ročně, s možností dalšího prodloužení, firmě Čeko-trade.

Došlo ke schválení odměny obecnímu tajemníkovi a vedoucím odborů ve výši

měsíčního platu.

Obecní rada schválila na zasedání 19.10.1998  příspěvek na Humanitární fond ve výši

1,-Kč na každého občana.

Došlo také ke schválení odprodeje nadbytečných psacích strojů ve výši po 300,-Kč za

kus. V případě většího počtu zájemců, by se prodej řešil obálkovou metodou. Dále byl také

schválen odprodej nepotřebného materiálu, uskladněného u obecního úřadu, za cenu šrotu.

Obecní rada schválila provedení nutné opravy na ulici Vrbiny novou povrchovou

úpravu.

Byla schválena výběrová komise na odvodnění garáží v  osadě Nový Svět a opravy

střechy na mateřské škole, ve složení členové obecní rady, člena komise pro rozvoj obce a

člena komise životního prostředí.

Na vědomí byla vzata informace starosty o materiálu, zaslaném Slezskou agrární

společností ke vrácení pozemků původním vlastníkům.

Na zasedání obecní rady dne 2.11.1998  byl schválen odpočet z  pronájmu Dělnického

domu na žádost firmy Jikl za práce, provedené na schválených úpravách.

Obecní rada potvrdila rozhodnutí konkursní komise na obsazení uvolněného místa

ředitele v  albrechtické ZŠ, Mgr. Zdeňkem Feberem, který zde doposud vykonával funkci

zástupce ředitele.

Byla schválena žádost paní Ostřížové na pronájem nebytových prostor v  domě,

popisné číslo 571 na Bělehradské ulici, na šicí dílnu.

Pro paní Fenešovou bylo schváleno vymezení parkovacího místa dle její žádosti.

K 50tému životnímu jubileu zaměstnankyně, paní Ilony Szatanikové, byla schválena

odměna ne výši 2 500,-Kč ze mzdového fondu a starostovi obce, panu Juraji Legindimu, dle §

32 o obcích ve výši 3,5 násobku jeho měsíční mzdy.

Na vědomí byla vzata mimo jiné informace o nabídce firmy Agro-Eko na provozování

a projekční činnosti vodohospodářských staveb v obci.
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Na zasedání obecní rady dne 11.11.1998  došlo k  doporučení schválit na mimořádném

zasedání obecního zastupitelstva text, dle přílohy, zaslané firmou Atlantik Portfolio

Management, akciová společnost, týkající se prodeje práv k  akciím Severomoravských

plynáren, akciové spolčenosti. Současně bylo schváleno svolání tohoto mimořádného

zasedání na 12.11.1998 v 18.30 hodin v zasedací místnosti obecního úřadu.

K realizaci opravy střechy mateřské školy na Obecní ulici byla příslušnou výběrovou

komisí doporučena firma Wares s ručením omezeným, což obecní rada vzala na vědomí.

Na jednání obecní rady dne 18.11.1998  byl schválen termín konání ustavujícího

zasedání obecního zastupitelstva dne 25.11.1998 v 16.00 hodin v  Domě Polského svazu

kulturně osvětového. Byl rovněž schválen návrh programu ustavujícího zasedání, rozšířený o

schválení člena do okresního shromáždění za naší obec.

Na tomto jednání byl také schválen pronájem nebytových prostor, v  domě popisné

číslo 663 na Hornické ulici, na žádost pana Ladislava Hrubého.

Obecní rada na svém jednání dne 7.12.1998  zřídila následující komise: Finanční,

kontrolní, sboru pro občanské záležitosti, sociální, životního prostředí, školství a rozvoje

obce.

Uložila starostovi, aby oznámil zřízení komisí zástupcům všech politických stran

v obci a vyzval je k  navržení členů do těchto komisí a předsedům komisí oznámit své návrhy,

vše s termínem do 31.12.1998.

Na tomto zasedání obecní rady byly schváleny termíny zasedání obecních

zastupitelstev a obecních rad na rok 1999.

Obecní rada stanovila užívání závěsného státního znaku při občanských obřadech

následujícím osobám: starostovi obce a jeho zástupci, členům obecní rady a paní Ivoně

Guňkové.

Starosta obce byl pověřen, aby požádal Telecom o přidělení telefonní stanice nově

zvolenému zástupci starosty, Ing. Zdeňku Ožanovi.

Obecnímu zastupitelstvu bylo doporučeno ke schválení rozpočtové provizorium

s měsíčním plněním ve výši 1/12 rozpočtového roku 1998.

Na vědomí byl vzat příjem obce z  odprodeje akcií Severomoravských plynáren a

finančnímu oddělení bylo uloženo vložit tuto částku na termínovaný vklad.

Obecní rada požadovala, aby byl požadavek základní školy na přidělení přebytků

jejího hospodaření z roku 1997 do Fondu hmotné stimulace prověřen auditorem 
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Ing. Turoněm. V případě kladného jeho vyjádření potvrdí toto přidělení i obecní rada.

Obecní rada zrušila soutěž na rekonstrukci veřejného osvětlení na ulici Stonavské a

Osvobození a současně uložila oddělení investic vypsat novou soutěž v  souladu se zákonem

na zadávání veřejných zakázek.

V souvislosti s  problematikou snížení nájmu ze zhoršené kvality bydlení v  některých

bytech v  novém bytovém domě na Hornické ulici obecní rada požadovala specifikování

pojmu „přiměřená sleva“ dle § 698 občanského zákona tak, aby byla vymahatelná na

dodavatelské firmě, která závadu způsobila.

Stanovení podmínek k  ochraně veřejných zájmů v  území, včetně architektonických

památek a urbanistických hodnot v  území, v  těch záležitostech požadovala obecní rada

dodržovat postup dle regulativů územního plánu a v  problematických případech doporučení

stavebnímu úřadu obecní rada vydá stanovisko.

Obecní rada vzala na vědomí informaci starosty o možnosti zažádání dotace na

dostavbu bytů v Domě s pečovatelskou službou a současně doporučila zadat zpracování studie

takovéto dostavby s ekonomickým propočtem.

Obecní rada vzala na vědomí dar obci státním podnikem Transgaz v  souvislosti

s převodem akcií Severomoravských plynáren.

Obecní rada na svém zasedání 21.12.1998  schválila do funkce předsedy komise

životního prostředí pana Brunona Milerského, jakož i úpravu příkazu starosty, číslo 1.,

týkajícího se složení dílčí inventarizační komise, kde místo MUDr. Stanislava Kowalského,

bude předsedajícím Josef Greň.

Obecní rada doporučila 50 % snížení nájemného v  novém bytovém domě na Hornické

ulici v těch, kde vlivem dlouhodobých závad vznikly plísně a to od doby písemného nahlášení

závad.

Ing.Arch. Petr Kalina byl obecní radou pověřen, aby se ujal prověřování a posuzování

sporných případů architektonického řešení budov ve vztahu k  žádosti Stavebního úřadu

v Albrechticích.

Obecní rada schválila rozpracovat variantu číslo 2 – dostavbu Domova důchodců

v Albrechticích na patro a v  souvislosti s tím podat žádost na získání státní dotace na realizaci

stavby.

Předkladatelům veřejných soutěží bylo uloženo, aby příslušné návrhy, vždy nejdříve

předložili obecní radě ke schválení.
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Bylo schváleno, aby výtěžek z  varhanního koncertu, ze dne 27.12.1998, byl věnován

na údržbu místního dřevěného kostelíka.

Došlo rovněž ke schválení úhrady nákladů na telefonní stanice ve výši 100,-Kč na

hovorné a 100,-Kč na pronájem pro starostu, jeho zástupci a obecnímu tajemníkovi.

Obecní rada doporučila obecnímu zastupitelství ke schválení paní Bernadettu

Sikorovou, jakožto zástupce obce Albrechtice v okresní školní radě.

Byla schválena žádost pana Tvardka na umístění lunaparku u příležitosti poutě

v Albrechticích v roce 1999.

Byla rovněž schválena tříčlenná komise ve složení: Juraj Legindi, Marek Tyrlik a

RNDr. Česlav Valošek. Jejím úkolem bylo řešení finančních požadavků dopravců, (České

autobusové dopravy, Havířov), na úhrady prokazatelných ztrát z  provozu příměstské

hromadné dopravy autobusy na rok 1999.

Panu Ladislavovi Hrubému obecní rada odsouhlasila jeho žádost k  pronájmu

nebytových prostor v domě, popisné číslo 663.

Nejdůležitější ujednání obecního zastupitelstva v roce 1998

Obecní zastupitelstvo na svém zasedání dne 27.1.1998 schválilo odprodej části

pozemku, parcelní číslo 653/1 a), b) a c) na katastrálním území Albrechtic z  obecního majetku

za smluvní cenu 105,-Kč za m 2 a to manželům Bořkovi a Aleně Radoňovým 14 m 2,

Rostislavovi a Renátě Žebrokovým 2 m2 a Boleslavovi a Bronislavě Iwanuszkovým 5 m2.

Schválilo bezúplatný převod plynovodní přípojky k  požární zbrojnici v  celkové délce

2,4 m v  hodnotě 2 150,-Kč, včetně přidané hodnoty severomoravské plynárenské akciové

společnosti.

Byla schválena obecně závazná vyhláška o místním poplatku z  provozovaného

výherního hracího přístroje, s platností od 13.2.1998.

Došlo také ke schválení poskytnutí finančního daru ve výši 8 800,-Kč městu Bohumín

na likvidaci škod, vzniklých povodní v  létě roku 1997 na objektu a vybavení „Domovinky“ –

domova pro postižené občany.

32



Obecní rozpočet v   roce 1998

Příjmy, výdaje a financování v roce 1998:

Celkové příjmy za rok 1998 činily 36 040 383,90 Kč

Celkové výdaje za stejné období činily 28 521 436,32 Kč

Saldo za rok 1998 7 518 947,58 Kč.

Vzniklo úhradou splátek dlouhodobého úvěru 1 923 320,--  Kč

a změnou stavu hospodaření obce 5 595 627,58 Kč.

Změna stavu finančních prostředků na účtech byla obrazem porovnání jejich stavů na

účtech na začátku roku 1998 na běžném účtu a účelových fondech ke 31.12.1998:

Porovnání: Stav 1.1.1998, stav 31.12.1998, změna stavu

Běžný účet 2 666 411,74       8 863 609,85 - 6 197 197,11 Kč

finanční rozpočtová

rezerva a sociální

fond    626 296,88      24 727,35   + 601 569,53 Kč.

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Celkem 3 292 708,62 8 888 336,20   5 595 627,58 Kč.

Finanční prostředky se tudíž na konci uvedeného roku oproti jeho začátku zvýšily.

Hospodaření obce:

Na účtu 933 – Zúčtování příjmů a výdajů z  minulých let byl na konci roku 1997

schodek – 11 932 858,69 Kč. Toto saldo bylo sníženo o zůstatek prostředků ve finanční

rozpočtové rezervě o      + 614 298,94 Kč,

příjmy roku 1998 (účet 217) + 35 068 418,45 Kč,

výdaje za rok 1998 (účet 218) -  27 562 200,28 Kč.

Na konci roku 1998 tak vznikl schodek      3 812 241,58 Kč.

Porovnání na aktiva a pasiva obce:

Aktiva - běžný účet 8 863 608,85 Kč,

- depozitní účet       858 600,--  Kč,

- dodavatelé 2 291 912,69 Kč,

- pohledávky z obchodního styku 
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(311 – odběratelé, 315 – 6 pohledávky) 3 070 958,58 Kč,

- daňové pohledávky (341,342)    141 915,--  Kč,

- saldo výdajů    146 634,70 Kč,

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

         16 073 629,62 Kč.

Pasiva - úvěr          12 622 549,20 Kč, 

- 325 závazky    536 723,-- Kč,

- 331 pracovníci    105 808,-- Kč,

- 336 sociální zabezpečení      96 947,-- Kč,

- 379 jiné závazky      95 922,-- Kč,

- dlouholeté zálohy 1 933 750,-- Kč,

- saldo příjmů 4 494 272,-- Kč,

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Celkem          19 885 971,20 Kč.

Stav běžného účtu k 1.1.1998 2 666 411,74 Kč,

Příjmy obrat          44 641 326,24 Kč,

Výdaje obrat          38 444 129,13 Kč,

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Stav běžného účtu k 31.12.1998 8 863 608,85 Kč.

Příjmy obce:

Rozpočtové příjmy (po úpravách rozpočtu) byly 30 404 000,-- Kč,

skutečné příjmy 36 040 000,-- Kč,

rozdíl – překročení   5 636 000,-- Kč.

A. Daňové příjmy a poplatky: Rozpočet: Skutečnost:

- daň z příjmů právnických osob 3 571 000,-- Kč 4 600 000,-- Kč,

- daň z příjmů fyzických osob, ze

  samostatné výdělečné činnosti 5 200 000,-- Kč 4 830 000,-- Kč,

- daň z příjmů fyzických osob ze 

  závislé činnosti 4 420 000,-- Kč 4 260 000,-- Kč,

- daň za obec     170 000,-- Kč    103 000,-- Kč,
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- daň z nemovitostí    570 000,-- Kč    617 000,-- Kč,

- správní poplatky    160 000,-- Kč    200 000,-- Kč,

- znečišťování ovzduší        5 000,-- Kč        3 000,-- Kč,

- za psy      96 000,-- Kč      99 000,-- Kč,

- z veřejných prostranství      50 000,-- Kč      67 000,-- Kč,

- ze vstupného -        2 000,-- Kč,

- z reklam a hracích automatů    310 000,-- Kč    321 000,-- Kč,

- vrácení půjček Polského svazu

   kulturně osvětového      50 000,-- Kč      50 000,-- Kč,

- od pracovníků obecního úřadu 

  ze sociálního fondu -      18 000,-- Kč,

- kapitálové příjmy z prodeje akcií 7 380 000,-- Kč        10 176 000,-- Kč,

- dotace - účelová na volby    184 000,-- Kč    184 000,-- Kč,

              - neúčelová na provoz 1 088 000,-- Kč 1 088 000,-- Kč,

   dotace úřadu práce na veřejně prospěšné práce      58 000,-- Kč,

   neinvestiční dotace města Karviná    215 000,-- Kč    210 000,-- Kč,

                        města Českého Těšína        5 000,-- Kč,

   vyrovnávací dotace okresního úřadu    386 000,-- Kč    386 000,-- Kč,

- přebytek mezd z depozit roku 1997      15 000,-- Kč,

- konsolidace z rozpočtových účtů

  na sociální fond    130 000,-- Kč    104 000,-- Kč,

    na fond bydlení     -    160 000,-- Kč,

  převody z vlastních fondů

  fond bydlení     -    160 000,-- Kč,

  ze sociálního fondu     -    114 000,-- Kč,

  převod z fondu rozpočtové

  rezervy na běžný účet              614 000,-- Kč    614 000,-- Kč,

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

   Součet          24 599 000,-- Kč         28 446 000,-- Kč.
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B. Nedaňové příjmy: Rozpočet: Skutečnost:

- za vodu   50 000,-- Kč    53 000,-- Kč,

- sankce stavebního úřadu         -      2 000,-- Kč,

- referát Ostravsko-karvinských dolů

   za silnici Bažantnice         -    94 000,-- Kč,

- stočné Pacalůvka  180 000,-- Kč  146 000,-- Kč,

- mateřská škola, školné  100 000,-- Kč  133 000,-- Kč,

   z prodeje majetku mateřské školy                    -      3 000,-- Kč,

- základní škola, školné (polská škola)      7 000,-- Kč      8 000,-- Kč,

  odpisy v české základní škole       -    90 000,-- Kč,

  dar od firmy Kroček     50 000,-- Kč    50 000,-- Kč,

- školní jídelna za stravování   420 000,-- Kč  474 000,-- Kč,

- knihovna, poplatky     10 000,-- Kč    11 000,-- Kč,

- kultura, kurzovné, vstupné     10 000,-- Kč    63 000,-- Kč,

- tělovýchova, dar Severomoravských 

  elektráren                                        20 000,-- Kč    20 000,-- Kč,

- pronájem zdravotního střediska,

  včetně služeb   450 000,-- Kč  508 000,-- Kč,

- pronájem bytů, včetně služeb            1 816 000,-- Kč         1 874 000,-- Kč,

- pohřebnictví     20 000,-- Kč    36 000,-- Kč,

- poplatky za odpad, prodej a pronájem

  popelnic   650 000,-- Kč  734 000,-- Kč,

- za služby v Domě s pečovatelskou službou    40 000,-- Kč              68 000,-- Kč,

- pokuty obecní policie     10 000,-- Kč      4 000,-- Kč,

- požární ochrana, za výjezd -      8 000,-- Kč,

- za teplo   350 000,-- Kč  463 000,-- Kč,

- pronájem nebytových prostor   355 000,-- Kč  369 000,-- Kč,

- pronájem pozemků     12 000,-- Kč      8 000,-- Kč,

- pokuty komise ochrany veřejného pořádku    -      4 000,-- Kč,

- prodej majetku MUDr. Šoustkovi     20 000,-- Kč    24 000,-- Kč,

- dar Transgas (u) -  212 000,-- Kč,

- nahodilé příjmy, rozmnožování, exekuce, 

  kauce na garáže       65 000,-Kč  179 000,--Kč

- prodej pozemku (Popek) -                42 000,--Kč
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- prodej Hans Mode a číslo 150, Ing. Kopel           468 000,-Kč 811 000,-Kč

- příjmy za dobývací prostor 83 000,-Kč   98 000,-Kč

- úroky (hlavně z terminovaných vkladů)           380 000,-Kč 765 000,-Kč

- dividendy           240 000,-Kč 240 000,-Kč

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Součet        5 805 000,-Kč          7 594 000,-Kč

Komentář

Příjmy za prodej akcií Severomoravských plynáren se dle usnesení obecního

zastupitelstva neměly utratit, ale rezervovat na příští rok          3 008 000,-Kč.

V průběhu prosince byly na účet obce připsány příjmy daňové a jejichž výši nelze

odhadnout          2 239 000,-Kč,

a překročení u ostatních příjmů je bráno jako rezerva,

kdyby se příjmy daní nesplnily:

- daň ze závislé činnosti 686 000,-Kč,

- daň fyzických osob ze samostatné výdělečné činnosti          1 082 000,-Kč,

- daň z příjmů právnických osob 367 000,-Kč,

- daň z nemovitostí 104 000,-Kč.

V listopadu 1998 byl prodán Ing. Koplovi dům, popisné číslo 150 na Rakovecké ulici.

Příjem těchto peněz nebyl v rozpočtu zařazen na profinancování, byl ponechán do roku 1999

300 000,-Kč.

Na ostatní překročení příjmů zbývalo   89 000,-Kč

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Celkem          5 636 000,-Kč.

Výdaje obce:

Rozpočtové výdaje na rok 1998        31 563 000,-Kč.

Skutečné výdaje za rok 1998        28 521 000,-Kč.

Rozdíl – úspora          3 042 000,-Kč.
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Přehled plnění dle druhového členění:

Rozpočet: Skutečnost:

- Očkování psů 15 000,-Kč 11 000,-Kč,

- silnice – v této kapitole došlo k úspoře na stavbě chodníku podél Hlavní ulice. 

Počítalo se s 1 600 000,-Kč, ale skutečná investice činila 1 479 000,-Kč + 16 000,-Kč

za projekt. Na opravy cest, výtluky, retardéry a údržbu bylo počítáno s 943 000,-Kč, ale

skutečné výdaje činily 1 016 000,-Kč.

Byly překročeny mzdové náklady, poněvadž se však jednalo o nově přijaté pracovníky

na veřejně prospěšné práce na dobu od dubna do října 1998, byly náklady na tyto mzdy

hrazeny dotací z  úřadu práce sejně, jako výlohy na sociální a zdravotní pojištění. Počítalo se

zde rovněž s 221 000,-Kč na výkupy pozemků (150 000,-Kč na pozemek pod místní

komunikací na Bělehradské ulici, 21 000,-Kč za pozemek pod místní komunikací občanu

Bockovi a 50 000,-Kč zůstalo jako rezerva, nebylo realizováno.     Dokumentace – tisk 395.

- pitná voda – na rok 1998 Rozpočet: Skutečnost:

296 000,-Kč 146 000,-Kč

Na pasportizaci – vytýčení trasy vodovodu Bažantnice se v uvedeném roce počítalo 

se 150 000,-Kč, poněvadž to bylo podmínkou, aby vodovod mohly převzít

Severomoravské vodovody a kanalizace. Jelikož tato akce nebyla uskutečněna, vznikl

v této kapitole přebytek 150 000,-Kč.

- čištění odpadních vod 524 000,-Kč 463 000,-Kč

V této kapitole došlo k úspoře o 60 000,-Kč a sice u placení servisu Severomoravským

Vodárnám a kanalizacím u čističky odpadních vod na Pacalůvce, kde se počítalo

s výdaji  ve výši 240 000,-Kč a bylo čerpáno  jen 161 000,-Kč. Na běžné havárie se

počítalo s  nákladem 100 000,-Kč a bylo použito jen 81 000,-Kč. Na elektrickou

energii se počítalo s výdaji ve výši 110 000,-Kč u čističky odpadních vod bylo použito

jen 52 000,-Kč. Byla uskutečněna nová stavba odvodnění Nového světa nákladem 

125 000,-Kč, která nebyla rozpočtována.
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- mateřské školky (česká a polská) 1 057 000,-Kč 697 000,- Kč

Z předpokládaných výdajů na českou mateřskou školu ve výši 995 000,-Kč bylo

čerpáno jen 639 000,-Kč. Na provoz se počítalo s 295 000,-Kč, což bylo částečně

hrazeno z vybraného školného od rodičů. Rozpočtovou úpravou byly náklady posíleny

o 700 000,-Kč na opravu střechy, která stála 338 850,-Kč. Z  finančních prostředků,

určených na provoz (to je 295 000,-Kč), bylo 100 000,-Kč určeno na opravy, z  čehož

bylo 76 000,-Kč použito na opravu zdravotechniky. Ostatní náklady byly přiměřené

rozpočtu. K velké úspoře došlo při opravě střechy.

Na polskou mateřskou školu bylo v  rozpočtu určeno 62 000,-Kč, z  čehož bylo použito

58 000,-Kč. Čerpání finančních prostředků bylo v souladu s plánovaným rozpočtem.

- základní školy (česká a polská) 4 164 000,-Kč 4 106 000,-Kč

Česká základní škola obdržela v  rozpočtu 900 000,-Kč jako dotaci na provoz, která

byla škole v  plné výši poskytnuta. Rozpočet u této školy byl posílán o 2 870 000,-Kč

na opravu střechy a 30 000,-Kč na mříže do oken tělocvičny, což bylo částečně kryto

darem firmy Kroček. Tyto účelové finanční prostředky byly čerpány ve výši 

2 890 001,30Kč. V  rozpočtu bylo dále určeno 20 000,-Kč na úhradu nákladů za žáky

povinné školní docházky z  naší obce, kteří navštěvovali základní školy mimo obec.

Z těchto finančních prostředků bylo zaplaceno 9 321,-Kč (Ostravě, Českému Těšínu a

Raškovicím). Náklady 89 000,-Kč na účet základní školy (české) vznikly

proúčtováním odpisů za rok 1998, zároveň však byly ve stejné výši proúčtovány do

příjmů obce, v kapitole školství.     Dokumentace – tisk 391.

Základní škola (polská) obdržela 119 000,-Kč na provoz a 130 000,-Kč bylo určeno na

úhradu nákladů za žáky, kteří navštěvovali základní školu mimo obec. Úpravou byl

rozpočet posílen o 10 000,-Kč na tisk brožury k  výročí této školy a o 45 000,-Kč na

nákup keramické pece ve škole, kterou využívali žáci obou zdejších škol. Náklady na

keramickou pec byly částečně hrazeny i z  daru firmy Kroček. Na opravu střechy bylo

přidáno 40 000,-Kč na položce opravy. Část nákladů byla také částečně kryta ze

školného, vybraného v  družině polské základní školy. Celkový rozpočet polské

základní školy činil 344 000,-Kč, z  čehož bylo čerpáno 207 000,-Kč. Úspora vznikla
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převážně neuhrazením nákladů na naše žáky v  cizích základních školách, kde bylo

zaplaceno 4 620,-Kč Českému Těšínu a nebyly uhrazeny náklady Horní Suché.

Agenda o úhradě těchto nákladů byla nadále v  jednání. Jednalo se totiž o regionální

školství, které bylo předmětem připomínek k  financování na setkání s  ministrem

školství.

- školní jídelna při mateřské škole 458 000,-Kč 482 000,-Kč

V této kapitole došlo k  překročení rozpočtových nákladů u potravin o 13 000,-Kč a u

nákupu služeb a materiálu o 9 000,-Kč. Překročení bylo odůvodnitelné zvýšením

plánovaných příjmů jídelny z  plánovaných 420 000,-Kč na 474 000,-Kč. Na samotný

provoz jídelny byla v rozpočtu částka 58 000,-Kč, která byla překročena na 

68 000,-Kč.

- pohřebnictví 100 000,-Kč 36 000,-Kč

K úspoře došlo při opravách, kde místo plánovaných 83 000,-Kč na zřízení chodníku

ke hrobkám bylo vynaloženo jen 21 165,-Kč. Část finančních prostředků,

rezervovaných na opravu památníků na hřbitově, nebyla využita.

- knihovna 250 000,-Kč 299 000,-Kč

Zde došlo k  překročení rozpočtu na položce vytápění, kde nebyly na plyn plánované

žádné náklady, ale skutečnost činila 14 000,-Kč. Náklady na telefon byly překročeny o

11 000,-Kč. Překročeny byly i mzdové náklady. Naproti tomu došlo k  úspoře nákladů

na nákup nových knih a časopisů, kde místo plánovaných 94 000,-Kč bylo vyčerpáno

jen 80 000,-Kč. Celkové překročení v této kapitole činilo 49 000,-Kč.

- kultura 653 000,-Kč 567 000,-Kč

Ve 2. pololetí 1998 byly zahájeny nové kurzy keramiky, rozpočet nepočítal s  náklady

na povinné sociální zabezpečení a na zdravotnické pojištění. Došlo rovněž

k překročení nákladů na materiál o 10 000,-Kč. Naopak ke značné úspoře došlo

v položce úhrad za kulturní programy, kde místo plánovaných 100  000,-Kč bylo
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vyčerpáno jen 20 000,-Kč. Bylo konstatováno, že některé programy byly hrazeny

formou úhrad na dohodu o provedení práce. V této kapitole se rovněž počítalo s 

295 000,-Kč na neinvestiční dotace podnikatelským a neziskovým organizacím, to je

na dary kulturním, sportovním organizacím a podobně na podporu jejich činnosti,

v souladu se schváleným rozpočtem na rok 1998.

- rozhlas a televize 25 000,-Kč 13 000,-Kč

Náklady na vysílání v regionální televizi – Local Stonava – o naší obci.

- Albrechtické listy 85 000,-Kč 68 000,-Kč

V průběhu roku 1998 vyšly Albrechtické listy 5 x a celkové náklady na ně činily 

68 331,90Kč.

- Sbor pro občanské záležitosti 36 000,-Kč 41 000,-Kč

K překročení rozpočtu zde došlo tím, že faktury za balíčky pro návštěvy v  domovech

důchodců z  prosince 1997, byly vyfakturovány až v  lednu 1998. Takto se stalo, že

rozpočet v této kapitole za rok 1997 nebyl vyčerpán a v roce 1998 byl pak překročen.

- tělovýchovná činnost 40 000,-Kč 47 000,-Kč

V této kapitole byly proúčtovány náklady na Minikárové závody v naší obci.

- zdravotnictví 390 000,-Kč 409 000,-Kč

Poněvadž se jednalo o nový provoz kapitoly zdravotnictví od března 1998,  byl

rozpočet sestavován napoprvé odhadem. Došlo jen k  menšímu překročení nákladů za

celou kapitolu.
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- bytové hospodářství 3 920 000,-Kč 3 093 000,-Kč  

V této kapitole byly zařazeny náklady na bytové hospodářství na ulici Hornické,

Bělehradské, Školní, v  Domě s  pečovatelskou službou a do listopadu 1998 i na ulici

Rakovecké, kdy byl objekt číslo popisné 150 (bývalá mateřská škola) prodán panu

Koplovi. Bytové hospodářství se vlastně provozovalo v  roce 1998 ve vykazované výši

poprvé, protože byty na Hornické ulici byly od června 1997. Rozpočet byl prováděn

odhadem. Značná rezerva byla ponechána na nátěry oken, na parkové úpravy i na

případné další opravy, jakož na dofakturování investorské činnosti, na autorský dozor

a podobně.

Přehled nákladů: Rozpočet: Skutečnost:

- hasící přístroje           - 12 000,-Kč

- materiál (barvy,hřebíky,hydrofob 

  na plíseň a jiný drobný materiál     - 14 000,-Kč

- voda 95 000,-Kč 97 000,-Kč

- plyn (vyúčtování          350 000,-Kč           113 000,-Kč

plynu je prováděno ročně. Za rok 1998 došla faktura v  únoru 1999 a na celé

bytové hospodářství připadl doplatek 188 000,-Kč)

- elektřina          190 000,-Kč 84 000,-Kč

- IIČ Galerie invest 20 000,-Kč 11 000,-Kč

- sadové úpravy Kroček, ostraha Klímek, kominík revize Gemont, přepracovnání

generálního projektu Žilík, deratizace, čištění kanálů, TAZUS – posudek (stability),

znalecký posudek Szczurek.

133 000,-Kč 221 000,-Kč

- opravy a údržba, plánován nátěr oken, aby se neprodlužoval termín předání stavby

nájemníkům na Hornické ulici + drobné údržby na ostatním bytovém fondu – oprava

plynového zařízení firmou Gasservis, zřízení přístřešku na popisném čísle 806 proti

zatékání, INPO – servis plyn, Bocek – oprava střechy na Domě s  pečovatelskou službou,

Hudeček – oprava boileru na Bělehradské ulici, okapy garáže u bytů, otopná tělesa

úpravy, klempířské práce na Bělehradské ulici + malby tamtéž

572 000,-Kč 282 000,-Kč
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- náhrada Severomoravským elektrárnám za přípojky

  30 000,-Kč   30 000,-Kč

- kompenzace nájemníkům (topení, televizní antény)

  45 000,-Kč   47 000,-Kč

- faktura firmy DAV za práce, elektroměry ke garážím, půdní vestavba, zateplení na

popisném čísle 716

  70 000,-Kč   70 000,-Kč

- nákup pozemku od Ostravsko-karvinských dolů   18 000,-Kč

- úroky z úvěru na byty          2 415 000,-Kč          2 096 000,-Kč

Veřejné osvětlení

V rozpočtu bylo na tento účel vyčleněno 100 000,-Kč na výbojky a elektrický

materiál, vyčerpáno však bylo 308 000,-Kč. Na opravy a údržbu bylo plánováno 70 000,-Kč,

ale skutečnost byla 103 000,-Kč. V  této položce bylo zahrnuto 64 000,-Kč na opravu

rozvaděče, která proběhla současně se stavbou osvětlení kostelů (noční osvětlení). Na

investice bylo plánováno 607 000 na rekonstrukci veřejného osvětlení v osadě Zadky a 

500 000,-Kč na noční osvětlení kostelů. Z  toho bylo vyčerpáno 498 000,-Kč na osvětlení

obou kostelů. Rekonstrukce veřejného osvětlení na Zadkách nebyla uskutečněna. Na projekty

bylo plánováno 33 000,-Kč, což bylo v  plné výši vyčerpáno. Pro nákup služeb bylo

rozpočtováno 160 000,-Kč, z  čehož bylo vyčerpáno 100 000,-Kč na plošinu firmy Smialek,

používané při opravách veřejného osvětlení. Na elektřinu bylo plánováno 480 000,- Kč, ale

skutečnost byla 940 000,-Kč. Z  přehledu vyplývá, že některé náklady nebyly vůbec čerpány,

ale došlo k  překročení na jiných položkách, hlavně elektrické energie. Celkové překročení

v této kapitole činilo 66 000,-Kč.

Fotodokumentace, negativy osvětlení kostelů, číslo 73-4.

Inženýrské sítě. 2 615 000,-Kč 1 900 000,-Kč

Jednalo se hlavně o rozšíření plynové sítě, například do zdravotního střediska, staré a

nové mateřské školy, obecního úřadu a hasičské zbrojnice. V  roce 1998 bylo v  této kapitole

vyčerpáno 1 892 000,-Kč. Došlo sice k  úspoře na stavbách, ale v  roce 1999 budou ještě

placeny faktury za více práce a pozastaveny na těchto stavbách. Na regulátory občanům

příspěvek 8 000,-Kč.     Dokumentace – tisk 391.
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Odvoz odpadů. 1 490 000,-Kč 1 284 000,-Kč

Počítalo se s  nákladem na odvoz odpadů ve výši 1 350 000,-Kč. Skutečně se zaplatilo

1 166 000,-Kč. Jednalo se o odvoz odpadů od rodinných domků, o odvozy z  kontejnerů, o

dovoz separovaného odpadu a o uložení pevného domovního odpadu z  popelnic a kontejnerů

na skládce v  Horní Suché. V  roce 1998 nebyl vyfakturován odvoz popelnic z  bytů Ostavsko-

karvinských dolů (ze sídliště) za období od 1.7. do konce roku. V  jednání mezi Ostravsko-

karvinskými doly, obcí a panem Pežgou byla smlouva o způsobu odvozu a likvidaci odpadů.

Náklady za rok 1998 bude fakturovat firma Pežga přímo Správě sídliště, bez účasti obce,

uložení odpadu bude refakturováno Správě sídliště.

Na nákup popelnic byl rozpočet 140 000,-Kč. Vyčerpáno na tento účel bylo 

118 000,-Kč, na 15 nových kontejnerů 1 100 litrů a na separovaný odpad.

Veřejná zeleň.   720 000,-Kč   687 000,-Kč

Náklady v této kapitole byly čerpány rovnoměrně. K  menší úspoře došlo u služeb, to

je sečení trávy, ořezy stromů, kde se počítalo s 560 000,-Kč a vyčerpáno bylo 536 000,-Kč.

Sociální dávky.

- dávky z Okresního úřadu      30 000,-Kč       9 000,-Kč

- dávky z obecního rozpočtu      30 000,-Kč     23 000,-Kč

Sociální dávky byly poskytovány dle sociální potřebnosti. 21 000,-Kč bude vráceno

Okresnímu úřadu v Karviné.

Pečovatelská služba. 383 000,-Kč 328 000,-Kč

Zde došlo k  částečné úspoře na mzdách (20 000,-Kč z  důvodu nemocenské) a na

cestovném (proplácí se použití vlastního vozidla pečovatelce, která obědy rozváží). Menší

úspora vznikla i ve spotřebě materiálu. Ostatní čerpání bylo v toleranci.

Obecní policie

V této kapitole došlo k  překročení ve mzdách a k  úspoře na sociálním a zdravotním

pojištění, na vybavení policie oděvem, obuvím, na nákladech na školení, nebyly čerpány

náklady na opravy mopédů a na cestovném.
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Požární ochrana.

Nedošlo k  čerpání ostatních osobních nákladů – byly rezervovány na preventivní

protipožární prohlídky. Na refundaci mezd byla rezerva 5 000,-Kč, z  nichž nebylo vybráno

nic. Dále došlo k  úspoře na plynovém vytápění, kde se platily měsíční zálohy a pak 1 x ročně

vyúčtování, které bude poprvé, za malou přímotopnou kotelnu, vyúčtováno v  roce 1999. Na

stavební úpravy v  požární zbrojnici byl rozpočet 555 000,-Kč. Skutečnost byla 575 000,-Kč.

Obec obdržela v prosinci 1998 dotaci 42 000,-Kč na nákup radiostanic, které se v  tom roce už

nestihlo zakoupit. Koupě byla přesunuta na rok 1999.

Obecní zastupitelstvo. 824 000,-Kč 729 000,-Kč

V této kapitole byly vedeny pouze náklady na mzdy, sociální a zdravotní pojištění.

Všechny tyto položky byly pod stanoveným limitem. 

Činnost místní správy.       5 092 000,-Kč          4 475 000,-Kč

Ke značné úspoře v  nákladech na plyn, kde se původně počítalo s 950 000,-Kč a

vyčerpáno bylo jen 432 000,-Kč. Také u elektrické energie, kde byl rozpočet 280 000,-Kč,

bylo vyčerpáno jen 108 000,-Kč. V  říjnu 1998 byla zrušena velká kotelna a došlo k  přeměně

vytápění na malý zdroj na obecním úřadě, v  mateřských školkách, ve zdravotním středisku,

v požární zbrojnici a na poštovním úřadě. Náklady od října 1998 byly účtovány přímo na tato

střediska, proto na správě došlo ke snížení. Dále došlo k  úsporám na mzdách, sociálním a

zdravotnickém pojištění, ostatních osobních nákladech, drobném hospodářském materiálu,

vodě, pohonných hmotách, poštovních službách, telefonech, na službách peněžních ústavů,

právních službách, fondu starosty, na strojích a přístrojích nad 20 000,-Kč. Naopak

k překročení došlo na knihách, tisku, na nájemném za pozemky, na školeních, službách pro

zpracování dat, na programovém vybavení, nákupech kolků, platbách daní a poplatků, kde

místo plánovaných 90 000,-Kč bylo vyčerpáno 275 000,-Kč. Jednalo se o daň z  příjmu obce,

která se ve stejné výši zaúčtuje do příjmů obce. Dále došlo k  překročení u nákupu služeb, tam

patří pojištění obce, přípatky na obědy, praní prádla, čištění koberců, inzeráty, servis počítačů

a techniky, deratizace, revize, znalecké posudky, vazba Albrechtických listů, kominík a jiné),

rovněž na opravách došlo k překročení (opravy kopírovacího stroje).

Při celkovém porovnání překročení a úspor vznikl na správě přebytek 617 000,-Kč,

což je 87 % plnění. Původní rozpočet na správu byl 5 164 000,-Kč, který byl při úpravách

v průběhu roku snížen na 5 092 000,-Kč.
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Ostatní.

Transfery Horní Slezsko a Severní Morava, Svaz obcí Karvinska

6 000,-Kč 8 000,-Kč

Finanční vypořádání roku 1998     -           19 000,-Kč

Vklad do Sdružení Rozvoje     -           60 000,-Kč

Transfer daru Bohumín na povodně     - 9 000,-Kč

Konsolidační položky ve výdajích 436 000,-Kč.

Vyúčtování půjčky od občanů na dostavbu bytů – její použití.

V roce 1997 vybráno od občanů 2 980 000,-Kč, které byly použity na 

úhradu faktur na stavbu 2 409 000,-Kč

na úhradu úroků z úvěru    570 000,-Kč

V roce 1998 bylo ještě vybráno 160 000,-Kč, které byly použity na splátky úvěrů u České

spořitelny v plné výši.

Celkově má obec od nájemníků půjčeno 3 140 000,-Kč.

Ověření roční účetní závěrky a hospodaření obce Albrechtice k 31.12.1998 bylo

provedeno na písemnou žádost obce ze dne 1.9.1998, uplatněné dle ustanovení odstavce 3,

§20, zákona číslo 563/1991 Sbírky, o účetnictví v  platném znění a v  souladu s  rozšířeným

metodickým pokynem Ministerstva financí České republiky číslo jednací 124/92 785/1998 ze

dne 4.1.1999.

Dle provedeného ověření bylo možno dosažený výsledek rozpočtového hospodaření

obce za rok 1998 předložit bez výhrad ke schválení obecnímu zastupitelstvu.

Úprava rozpočtu obce Albrechtice na rok 1998, číslo 1:

1. Za prodej akcií Ostravsko-karvinských dolů, akciové společnosti Ostrava obdržela obec 

7 380 000,-Kč za což byly navýšeny příjmy obce. Finanční prostředky byly využity

následovně:

a) Na opravu ploché střechy na základní škole 2 470 000,-Kč.

b) Rozpočet na opravu místní komunikace (jarní ulice) byl posílen o    100 000,-Kč.
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c) Na opravu chodníku kolem Hlavní ulice od křižovatky v  centru obce až po Dělnický dům

1 100 000,-Kč

d) Na plynofikaci mateřské školy české a polské, zdravotního střediska, obecního úřadu a

kotelny 2 610 000,-Kč

e) Na veřejné osvětlení – úpravu rozvaděče a nastavení katolického a evangelického kostela

   500 000,-Kč

f) Na opravu ploché střechy na mateřské škole (české)    600 000,-Kč

Celkem 7 380 000,-Kč

Dokumentace – tisk 391,393-4.

2. Rozpočet na základní školu s  polským jazykem vyučovacím byl posílen o 10 000,-Kč,

jako dar této škole na tisk propagační brožury ke 170 výročí školy.

3. Obecní rada schválila dar 5 000,-Kč (krytý z  rozpočtové rezervy) Nadaci dítě a ovzduší

Města Karviné a navíc doporučila obecnímu zastupitelství navýšit ještě tuto sumu o

dalších 10 000,-Kč.

4. V rozpočtu obce na rok 1998 bylo schváleno 100 000,-Kč na neinvestiční dotace

neziskovým organizacím, konkrétně fotbalovému klubu na mládežnickou činnost.

V úpravě rozpočtu byla tato částka snížena na 50 000,-Kč, poněvadž zbývajících 50 000,-

Kč bylo přesunuto na volby.

5. V úpravě byly navýšeny příjmy obce o zálohu na účelovou dotaci Okresního úřadu

Karviná na volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky v roce 1998 o 

50 000,-Kč.

6. Současně byly navýšeny i výdaje obce o 50 000,-Kč na náklady, spojené s přípravou voleb

do Poslanecké sněmovny v roce 1998.

7. Vyúčtování výsledků hospodaření základní školy v Albrechticích. 

Na jednání obecního zastupitelstva 31.3.1998 byl předložen k  projednání rozpočet obce

Albrechtice na rok 1998. Jeho součástí byla i zpráva o výsledku ověření hospodaření a

účetnictví. Tento skončil ziskem 247 822,63Kč. Tato skutečnost byla zohledněna při

sestavování rozpočtu a bylo rozhodnuto ponechat tyto prostředky základní škole na

provoz v roce 1998.
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Rozpočet sociálního fondu obce Albrechtice na rok 1998.

Příjmy:

Zůstatek sociálního fondu z roku 1997 10 000,-Kč.

Tvorba fondu (4% hrubých mezd, bez ostatních osobních nákladů)         130 000,-Kč.

Úrok   1 000,-Kč.

splátka půjček 19 000,-Kč.

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Celkem           160 000,-Kč.

Výdaje:

Příspěvek na závodní stravování 45 000,-Kč.

Příspěvek na rekreaci nebo lázeňskou péči 42 000,-Kč.

Dětská rekreace a ozdravné pobyty   3 000,-Kč.

Příspěvek na kulturně společenské a sportovní akce 16 000,-Kč.

Příspěvek na služby, které slouží k regeneraci těla   8 000,-Kč.

Peněžní dary k životním nebo pracovním jubileím   5 000,-Kč.

Půjčky zaměstnancům 30 000,-Kč.

Rezerva 11 000,-Kč.

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Celkem          160 000,-Kč.

Úprava rozpočtu obce, kterou obecní zastupitelstvo projednávalo na svém zasedání 29.9.1998.

Jednalo se o úpravu číslo 2.

Příjmy:

Dotace od Okresního úřadu v  Karviné na volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České

republiky v roce 1998 – 2. část 42 000,-Kč.

Dar Města Český Těšín na minikárové závody   5 000,-Kč.

Dar firmy Kroček – zahradnictví, určený základní škole 50 000,-Kč.

Dar Severomoravských elektráren na minikárové závody 20 000,-Kč.

Dotace okresního úřadu na minikárové závody 15 000,-Kč.

Vrácení půjčky od Polského svazu kulturně osvětového 50 000,-Kč.

Příjmy z pronájmu zdravotního střediska          150 000,-Kč.
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Příjmy ze záloh na služby ve zdravotním středisku          300 000,-Kč.

Příjmy z předplatného za garáže na Hornické ulici          216 000,-Kč.

Příjem z prodeje vybavení zdravotního střediska MUDr. Šoustek    20 000,-Kč.

Za topení od Nemocnice v Českém Těšíně          150 000,-Kč.

Navýšení příjmů z úroků za televizi          270 000,-Kč.

Příjmy z dividend          240 000,-Kč.

Příjmy za dobývací prostor            82 000,-Kč.

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Celkem       1 610 000,-Kč.

Výdaje:

Navýšení výdajů na volby do Poslanecké sněmovny 42 000,-Kč.

Navýšení výdajů u české základní školy (mříže) 30 000,-Kč.

    u polské základní školy (keramická pec) 45 000,-Kč.

Navýšení výdajů na minikárové závody 40 000,-Kč.

Dotace Nadaci dítě a ovzduší 15 000,-Kč.

Posílení rozpočtu české základní školy – na opravu střechy

a úhradu pozastávky z roku 1997           150 000,-Kč.

Poskytnutí půjčky Polskému svazu kulturně osvětovému 50 000,-Kč.

Výdaje na zdravotní středisko:Mzdy, sociální a zdravotní 

pojištění , služby, odvod do sociálního fondu, voda, elektřina,

plyn, opravy a služby           390 000,-Kč.

Dar polské základní škole v Horní Suché   3 000,-Kč.

Dar Klubu českých turistů ve Frýdku Místku na znovuobnovení

turistické chaty Skalka   5 000,-Kč.

Vodovod hřiště a hřbitov, včetně projektu 70 000,-Kč.

Dělnický dům – nátěr oken, broušení parket, sokl           170 000,-Kč.

Retardéry (2) na Školní ulici           100 000,-Kč.

Oprava střechy na polské škole 40 000,-Kč.

Byty na Bělehradské ulici – oprava oken a střechy           130 000,-Kč.

Žlab u požární zbrojnice + dešťová kanalizace           100 000,-Kč.

Můstek u řadových garáží (oprava) 30 000,-Kč.

Opravy výtluků na místních komunikacích           100 000,-Kč.
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Česká mateřská škola – posílení na opravu střechy           100 000,-Kč.

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Celkem        1 610 000,-Kč.

Výše uvedenou úpravu rozpočtu, číslo 2, schválilo obecní zastupitelstvo na svém

zářijovém zasedání v roce 1998.

Obecní zastupitelstvo na svém zasedání 31.3.1998 ještě mimo výše uvedený rozpočet

obce schválilo odpis finančních nákladů na zpracování projektové dokumentace

nerealizovaných staveb ve výši 100 528,10Kč, odkoupení nemovitostí pozemků parcelní číslo

1713/1, 1713/3, 1713/4, 1713/5,1231/1,1231/3 – 2.díl, 1231/4,1231/6 a 1233/3 – 2. díl,

sloučených do pozemku parcelní číslo 456 – ostatní plocha na katastru Albrechtice, do

majetku obce za smluvní cenu 28,-Kč/m 2. Celkem se jednalo o 5 293 m 2 za 148 204,-Kč.

(jednalo se o pozemky pod místní komunikací – Bělehradská ulice), dále prodej 35 000 kusů

akcií Ostravsko-karvinských dolů, akciové společnosti Ostrava za minimální prodejní cenu

150,-Kč/1 kus akcie, záměr odprodeje objektu bývalé mateřské školy, popisní číslo 151 na

Rakovecké ulici, včetně pozemku s  podmínkou zřízení věcného břemene na zachování bytu

pro stávajícího nájemníka na dobu dožití, odkoupení parcely číslo 2204/2 v  katastru obce,

v osadě Pardubicích, pro účelovou komunikaci k  rodinnému domku, popisné číslo 306, o

výměře 353 m2, tento záměr obecní zastupitelstvo na nedoporučení obecní rady neschválilo.

Na doporučení obecní radou obecní zastupitelstvo schválilo 31.3.1998 vstup naší obce do

společnosti ROZVOJ region s ručením omezeným se sídlem v Karviné 1. ulici Karola Śliwki.

Na tomtéž zasedání obecní zastupitelstvo ještě schválilo novelu k  obecně závazné vyhlášce,

týkající se stanovení příspěvku na částečnou úhradu neinvestičních nákladů v  mateřských

školách a školních družinách. (Původní obecně závazná vyhláška je z roku 15.2.1994).

Dokumentace – tisk 557

Obecní zastupitelstvo odsouhlasilo na svém zasedání 26.5.1998 změnu obecně

závazné vyhlášky o nakládání s  tuhým komunálním odpadem, protože stávající novela této

vyhlášky z 1.12.1995 neodpovídala znění zákona 125/1997 Sbírky o odpadech. Návrh nové

vyhlášky o nakládání s  komunálním a stavebním odpadem vypracoval JUDr. Stanislav

Blažek. Návrh byl konzultován v  komisi životního prostředí, v  obecní radě a na příslušných

referátech Okresního úřadu v Karviné.

50



Cena za svoz 110 litrové popelnice byla stanovena na 560,-Kč ročně (1 svoz týdně)

pro fyzické osoby, úhrada za uložení odpadu na skládce činila, včetně dětí, 140,-Kč ročně.

Fyzickým osobám a přechodným bydlištěm, které se na území obce zdržovaly jen občas, se

stávající zpoplatnění navyšovalo koeficientem 1,4 pro ostatní původce, kteří dle písemné

dohody využívali systém sběru a třídění komunálního odpadu stanovený  obcí, byla stanovena

cena za svoz 110 litrové popelnice 560,-Kč ročně s  týdenním odvozem a za 1100 litrovou

popelnici 4 805,-Kč ročně, rovněž s  týdenním svozem. Za velkoobjemový kontejner 3 m 3 byl

stanoven popletek 301,-Kč za 1 svoz. Za odvoz velkoobjemového kontejneru 5 a 7 m 3

vozidlem RN 8012 s  nakládkou a vykládkou 15 minut byl stanoven poplatek 20,-Kč/1 km, +

5 % daně z přidané hodnoty + činnost přídavného ramene 75,-Kč, rovněž s 5 % daní z  přidané

hodnoty.

Za poskytnutí velkoobjemového kontejneru na 1 den byl stanoven poplatek 20,-Kč, +

5 % daně z přadné hodnoty.

Za odvoz fekálií vozidlem IFA 4,8 m 3 byl stanoven poplatek 15,-Kč/1 km, + 5 % daně

z přidané hodnoty, + nakládání a vyprázdnění 59,-Kč/15 minut, použití cisternového čerpadla

67,20Kč + 5 % daně z  přidané hodnoty, práce s  hadicemi 11,-Kč, + 5 % daně z  přidané

hodnoty.

Cena 1 odvozu pytlů plněných separovaným papírem, nebo plastem byla stanovena na

1 426,-Kč + 5 % daně z přidané hodnoty. Také za sklo byl poplatek stejný.

Za uložení odpadu komunálního na skládce, činil poplatek 471,50Kč/t. Kompletní

obecně závazná vyhláška se 2 přílohami viz dokumentace – tisk 529,529a.

Kalkulace ceny odpadu, rok 1998:

1. Uložení tuhého komunálního odpadu na skládce DEPOS v Horní Suché

670 944,50Kč

2. Odvoz odpadu na výše uvedenou skládku

a) nádoby 1100 litrů ze sídliště, obecní byty 96 096,-Kč

b) nádoby 110 litrů ze sídliště, rodinné domky, obecní úřad, Dům s  pečovatelskou

službou, mateřské a základní školy

do 30.6.1998 158 466,-Kč,

do 1.7.1998 171 801,-Kč = je celkem 330 267,-Kč

3.   Pořízení nových popelnic   57 500,-Kč

------------------------------------------------------------------------------------------------------------

 Celkem výdaje k rozdělení          1 154 808,-Kč.
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Příjmy v roce 1998 dle starých cen (včetně občanů sídliště) 

686 kusů popelnic 110 litrů x 400,-Kč 274 400,-Kč

20 kusů popelnic 1100 litrů = v přepočtu 200 kusů x 400,-Kč =   80 000,-Kč

4 182 občanů x 100,-Kč 418 200,-Kč

podnikatelé (dle roku 1997 bez sídliště ve Správě majetku 

Ostravsko.karvinských dolů)   52 536,-Kč

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Celkem příjmy dle cen roku 1997 825 136,-Kč.

Koeficient navýšení:

Výdaje k rozdělení: Příjmy dle cen roku 1997

1 154 808,-Kč : 825 136,-Kč = 1,4

Výpočet ceny za odvoz 1 kusu popelnice:

Cena za odvoz 400,-Kč x 1,4 navýšení = 560,-Kč.

Výpočet ceny za uložení odpadu na 1 občana:

Cena za uložení na 1 občana 100,-Kč x 1,4 navýšení = 140,-Kč.

Celkem 1 osoba platila 560,-Kč + 140,-Kč = 700,-Kč, 2 osoby 840,-Kč, 3 osoby 980,-Kč, 4

osoby 1 120,-Kč a tak dále.

Obecní zastupitelstvo na zasedání 26.5.1998 ještě schválilo odkoupení pozemku,

parcelní číslo 213, jako ostatní plocha, o výměře 2 182 m 2 na katastru obce za cenu 18 000,-

Kč, od nynějšího vlastníka Ostravsko-karvinských dolů.

Dále bylo provedeno znalecké ocenění skutečného stavu vodovodů na ulici Polní, na

Zadkách a na Klepoči a pak je směnit za akcie Severomoravských vodovodů a kanalizací,

akciové společnosti v Ostravě.

Bylo rozhodnuto o poskytnutí věcného daru na humanitární sbírku Ukrajině a to: Parní

sterilizátor PS 20 A/I v  zůstatkové ceně 13 829,-Kč a přístroje phyetionu SF 370 v  zůstatkové

ceně 30 720,-Kč z přebytku materiálu Zdravotního střediska v Albrechticích.

V diskusi pak byl podán návrh Severomoravských elektráren na montáž speciálního

zařízení na veřejné osvětlení, jímž by se dalo regulovat začátek a konec svícení na

jednotlivých svítících bodech veřejného osvětlení a rovněž by označovalo bez zapínání světla

nesvítictví, zkažené body veřejného osvětlení. Obecní zastupitelstvo souhlasilo s  přijetím

tohoto návrhu.
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Informace o privatizaci v obci a o hodnocení účasti obce v akciových

společnostech

Obec Albrechtice byla k 26.5.1998 akcionářem v   těchto firmách:

1. U České spořitelny, akciové společnosti, obec vlastnila 3 200 akcií o nominální hodnotě

100,-Kč/za 1 kus, to je 320 000,-Kč.

2. U Severomoravských vodovodů a kanalizací v  Ostravě měla obec 19 287 kusů akcií

s nominální hodnotou za kus 1000,-Kč, to je 19 287,-Kč.

3. U DEPOSU, akciové společnosti v  Horní Suché měla obec 10 akcií s  nominální hodnotou

10 000,-Kč, to je 100 000,-Kč.

4. U Ostravsko-karvinských dolů, akciové společnosti, měla obec 36 000 akcií s  nominální

hodnotou 1000,-Kč za kus, to je 36 miliónů Kč.

5. U Severomoravských plynáren, akciové společnosti měla obec 1 190 kusů akcií

s nominální hodnotou 1000,-Kč za kus, to je 36 miliónů Kč.

6. U Severomoravských elektráren, akciové společnosti měla obec 2 238 kusů akcií s

nominální hodnotou 1000,-Kč za kus, to je 2 238 000,-Kč.

7. U resuscitačního investičního fondu vlastnila obec 252 akcií, rovněž s  nominální

hodnotou 1000,-Kč za jednu, to je 252 000,-Kč.

Privatizace státního statku Karviná byla ve vztahu k  obci ukončena bezúplatným

převodem nemovitostí, číslo popisné 571 a místní komunikace na ulici Stonavská v  areálu

vepřína.

Objekt Zdravotního střediska v  Albrechticích, včetně pozemků a movitých věcí byl

bezúplatně na obec převeden již v únoru 1998.     Dokumentace – tisk 397.

Rozšíření plynofikace obce

Požadavek na rozšíření plynofikace v  Albrechticích, v  jejích okrajových částech, byl

občany opakovaně požadován již vícekrát. Takto došlo k  plynofikace osady Zadky, které byly

napojeny, po dohodě s Horní Suchou, na její rozvody v  roce 1996. Mimo General plynofikace

byla rovněž provedena plošná plynofikace na Stonavské ulici v  roce 1997. Nespokojeni

zůstali ještě občané osad Nového Světa a Pardubic, přestože, že v  těchto částech obce byla

provedena rekonstrukce elektrického vedení nízkého napětí patřičně dimenzovaného na otop

elektřinou. Tento záměr byl občanům doporučován proto, že rozvody plynu v  rozptýlené
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zástavbě vycházely finančně neúměrně vysoko. V  centru obce tyto náklady činily cca 51-75

tisíc Kč a v osadě Pardubice až 200 tisíc Kč. Občané opět kalkulovali v  rozdílu ceny elektřiny

a ceny plynu, proto trvali na plynofikaci. Rovněž v Územním plánu se nepočítalo s rozšířením

plynové sítě do řídce osídlených částí obce, proto obec zažádala, aby specialista na inženýrské

sítě – plyn se pokusil v  rámci technických možností přehodnotit své stanovisko a s  ohledem

na ekonomickou únosnost a rentabilitu navrhnul prodloužení stávajících rozvodů plynu i do

okrajových částí obce s  výhledem 10-15 let. Dne 18.12.1997 se uskutečnil výroční výbor, na

němž byla zástupcům obce předložena dopracovaná alternativa s  prodloužením stávajícího

plynovodu ze Zámostí, směrem na Pardubice, jakož i prodloužení rozvodů v osadě Paseky.

Přípravy ke konání voleb do zastupitelstva obce pro období 1998 – 2002

Obecní rada stanovila počet volebních okrsků a místo voleb. Starosta vydal z  tohoto

důvodu vyhlášku o dni a místě konání voleb. Volební místnost byly stanoveny v  prostorách

polské základní školy tak, jako ve volbách uplynulých. Místní volební komise měla určenou

pracovnu v objektu obecního úřadu.

Na mimořádném zasedání obecního zastupitelstva 20.8.1998 byl stanoven počet

zastupitelů pro nové volební období. Vzhledem k  dobré práci a fungování současného 17-ti

členného zastupitelstva a 5-ti členné obecní rady bylo odsouhlaseno zůstat u dosavadních

počtů zastupitelů.

Hodnocení volebního období 1994 – 1998

Na zasedání obecního zastupitelstva 29.9.1998, které bylo poslední v  kadenčním

období, bylo provedeno zhodnocení práce dosavadního vedení.

Hlavní úkoly, před které bylo dosavadní vedení obce postaveno,byly specifikovány

následovně:

1. Dokončení rozestavěných investičních akcí.

2. Aktualizace územního plánu obce.

3. Vylepšování životního prostředí.

4. Údržba obecního majetku a zeleně, čistota v obci.

5. Spolupráce se zájmovými organizacemi a sdruženími v obci i mimo ni.

6. Školství.
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7. Bezpečnost občanů a veřejný pořádek v obci.

Ad 1.

Dokončení rozestavěných investičních akcí – odkanalizování okolí Těrlické přehrady,

II.část byla zahájena v 8/1992 a ukončena 12/1995 v celkovém nákladu 44,5 miliónů Kč.

- Bytový dům, 2 x 36 bytových jednotek. Zahájení stavby v  roce 1992 a dokončení  ve

12/1997 v  celkovém nákladu 60,2 miliónů Kč. Obě stavby patřily k  výjimečným. První

byla realizována na územní tří obcí (Albrechtic, Těrlicka a Města Havířova) a jejím

hlavním úkolem bylo zachycení odpadních vod, aby neznečišťovaly vodu v  přehradě a

byly nasměrovány na čistírnu v  Albrechticích. Současně probíhala i plynofikace

rodinných domků v  okolí přehrady. Jednalo se o nejvýznamnější ekologickou stavbu

v okrese Karviná. Videozáznam, číslo 18.

Dokumentace – tisk 387-8.

- Stavba bytového domu poskytla bydlení v 57 bytových jednotkách, které byly prvními

byty dokončenými v  okrese Karviná za přispění státní dotace na podporu nájemného

bydlení. Obě stavby byly doprovázeny nedostatkem financí, které se však vždy podařilo

získat na poslední chvíli, což znamenalo pro vedení obce nemalé úsilí. I tak se musela

obec u stavby obytného domu zadlužit 18-ti miliónovým úvěrem, který teď splácí.

Ad 2.

Aktualizace územního plánu obce byla zahájena v  květnu 1995 přípravnými prácemi,

aby byla zajištěna územně plánovací dokumentace, která by vyhovovala současným potřebám

obce v  její infrastruktuře, dalším rozvojem výstavby i novým legislativním změnám, které

nebyly obsaženy v předchozím územním plánu.

Nový územní plán byl schválen obecním zastupitelstvem dne 3.9.1998, který bylo

možno považovat za základní kámen pro strategický rozvoj obce do roku 2015. Každé

následující vedení obce tak získalo vodítko, z  něhož bylo možno vycházet při plánování

státních dotací a finančních podpor na rozvojové programy obce.

Ad 3.

Zlepšení životního prostředí. V  tomto směru již vykonalo velký kus práce předchozí

vedení obce, když položilo základy k  uskutečnění cíleného vylepšování ovzduší v  obci.

V roce 1996 následovala plynofikace části obce Zadky s  možností napojení 34 rodinných

domků, v roce 1997 pak bylo provedeno na ulici Stonavské a části ulice Nádražní 36 přípojek
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k rodinným domkům. Nově byly namontovány komíny k  plynové kotelně u základní školy

(české). V  polské základní škole byla provedena rekonstrukce elektrického vytápění

akumulačními kamny na topení zemním plynem. Byla dokončena rekonstrukce sítí nízkého

napětí v  osadě Pacalůvce, dále na ulici Bažantnice v  osadě Nový Svět a na Pardubicích.

V místech, s  rekonstruovaným vedením nízkého napětí elektrické sítě, měli nyní občané

možnost přejít také na ekologické vytápění svých rodinných domků elektřinou. Správa

majetku Ostravsko-karvinských dolů provedla po etapách plynofikaci všech bytů na starém

sídlišti v centru obce. Na tuto organizaci byl ze strany obce činěn nátlak, aby rekonstruovala

rovněž stávající kotelnu na novém sídlišti (300 bytových jednotek) z  tuhých paliv, rovněž na

plyn. Po několika jednáních byl tento návrh vedením organizace přijat a bylo přikročeno

k rekonstrukci zahájením projekčních prací.

V roce 1997 byla dokončena rekonstrukce kanalizace a vodovodu na ulici Bažantnice

v osadě Nový Svět, vodovodu na ulici Polní a komplexní oprava vodovodního řádu na ulicích

Hornické a Středové v  centru obce. Financování těchto akcí bylo zajištěno z  rozpočtu obce,

ale i z  důlních škod (zejména v  osadě Nový Svět) a ze Severomoravských vodovodů a

kanalizací v Ostravě.

Ad 4.

Důsledná pozornost byla věnována údržbě obecních staveb. Byly provedeny nátěry

oken v české mateřské a základní škole, v Domě s pečovatelskou službou a na obecním úřadě.

V polské základní škole byla vyměněna poškozená dřevěná okna (rámy) za nová plastová.

Třídy byly nalíčeny.

Největší investicí byly opravy střech na české základní škole, spojené s  jejich

zateplením, dále na hasičské zbrojnici, v  Domě s  pečovatelskou službou, obecním úřadě,

mateřské škole, Dělnickém domě a na centrální kotelně na ulici Obecní.

Na starém sídlišti bylo na ulici Středové zřízeno parkoviště, chodníky a rozšíření části

místních komunikací s  novým asfaltovým kobercem. Nový koberec byl položen na ulicích

Dubové, Bažantnici, Jarní,, části ulice Rakovecké a v  místní části zvané Klepoč. Byla

provedena rekonstrukce veřejného osvětlení v  osadách Pardubice, Nový Svět a na Pacalůvce.

Parkové osvětlení bylo pořízeno v  centru obce u prodejny Miczka. Novotou bylo osvětlení

obou kostelů v obci. O celou údržbu celého systému veřejného osvětlení se pečlivě staral pan

Karel Svoboda.

O zeleň v obci se starali 2 obecní zaměstnanci a jejich vizitkou byla údržba hřbitovů a

smuteční síně. Sečení příkopů podél místních komunikací zajišťovala firma Stonavia, která
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provozovala traktor s cepovačkou, zakoupenou se sdružených prostředků Stonavy, naší obce a

Horní Suché. Pravidelnou údržbu travnatých ploch v  centru obce (3x ročně), jakož i potřebný

ořez a výsadby nových stromů a keřů, smluvně zajišťovala firma Kroček – zahradnictví

z Havířova.

Zimní pluhování sněhu na místních komunikacích zajišťoval pan František Machaczek

a později firma Agro-Eko. Zimní posyp zajišťovala firma Stonavia a 1 pracovník naší obce.

Jarní úklid zajišťovali brigádníci a Technické služby Města Havířova. Domovní odpady

odvážela firma Pežga na řízenou skládku Depos v Horní Suché.

Úpravami nevyužitých bytových prostor v  Domě s  pečovatelskou službou

v Albrechticích byly získány další 2 bytové jednotky.

Ad 5.

Sportovní, kulturní činnost a práce s  mládeží se zaměřovala především na finanční

podporu těchto aktivit. Autoklub minikár mohl takto  s  vydatnou pomocí obce uskutečňovat

2x ročně celostátní minikárové soutěže. Vyznamenáním pro tento klub i pro obec bylo svěření

pořadatelství dvou ročníků mezinárodních závodů minikár v roce 1997 a 1998.

Ve spolupráci s oddílem kopané se opět v naší obci uskutečnil Turnaj „Štít Albrechtic“.

Finanční výpomoc obce na podporu mládežnické kopané byla znát.

Současně pod vedením trenéra Luďka Vlašice bylo jen v  přípravce zapojeno pře 60

dětí. Pravidelně se konaly běžecké závody „Běh Albrechtic“, organizované oddílem – sport

pro všechny. Již tradičně se konala soutěž hasičů v  požárním sportu o Pohár starosty obce.

Dobrá byla i spolupráce na mimoškolní výchově mládeže s  oběma místními školami. Byla

zajištěna výuka němčiny a účast dětí v  turnajích mezi školami v  atletice, sálové kopané,

vybíjené, košíkové a jiných.

Finanční podporu obec věnovala rovněž místní skupině Polského svazu kulturně

osvětového, jež se podařilo rekonstruovat zchátralý objekt na kulturní dům. Podporována byla

i činnost dětského divadelního souboru DROPS a DROPSIK. Poskytnutí návratné půjčky ve

výši 50 000,-Kč pomohlo řešit provedení dlažby na přístupovém chodníku k  Domu Polského

svazu kulturně osvětového. Každoročně byly vytvářeny příznivé podmínky pro aktivní

činnost Sdružení rodičů a přátel školy v areálu na Zámostí. 

Obec udržovala dvoustranné kontakty s  Norskou obcí Onsoy a po utvoření

Euroregiónu Těšínské Slezsko byly navázány kontakty s  polskou obcí Dębowiec. Přínosem

bylo i členství ve Svazu obcí okresu Karviná, ve Sdružení obcí Horního Slezska a Severní

Moravy, ve Sdružení Rozvoj a v Radě pro obnovu devastovaných území okresu Karviná.
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Ad 6.

Pravidelně byly prováděny konzultace s  vedoucími pracovníky školských zařízení při

sestavování rozpočtu a o údržbě budov. Samozřejmostí se už stala výpomoc učitelů a dětí na

akcích organizovaných komisí Sboru pro občanské záležitosti.

Ad 7.

Pozitivní roli sehrála obecní policie, která byla postupně zredukována ze 4 strážníků

na 2. Společně s  Policií České republiky se uplatňovala v  preventivní činnosti proti trestným

činům na území obce. Společnými silami se snažila řešit přestupky proti zákonům s  cílem

zajistit co největší pocit bezpečí občanů a pořádku v obci.     Dokumentace – tisk 381.

Hospodaření s obecním majetkem a rozpočet obce

Obecní zastupitelstvo ve své kadenci schválilo důležité převody do majetku obce.

Jednalo se o objekt Zdravotního střediska, Dělnického domu, Místní knihovny, bytového

domu popisné číslo 571 a o část komunikace a pozemků na Důlském, v  osadě Zadkách a na

ulici Bělehradské.

Z majetku obce byla odprodána část hasičské zbrojnice firmě Hans Mode pro zřízení

šicí dílny a objekt bývalého agitačního střediska na Pardubicích. V  jednání byl prodej objektu

bývalé mateřské školy na Rakovecké ulici. Její pronájem paní Šálové byl už ukončen.

Uskutečnil se prodej akcií Ostravsko-karvinských dolů a získané finanční prostředky byly

využity v roce 1998 na akce investičního charakteru.

Majetek obce v   období 1994 – 1997: 

ke 31.10.1994 167 849 626,43 Kč,

ke 30.11.1995 249 920 558,65 Kč,

ke 30.11.1996 245 599 021,83 Kč,

ke 31.12.1997 289 339 833,29 Kč.

Vývoj obecního rozpočtu byl ovlivněn přísunem financí, získaných ze státních dotací

(Ekomiliardy, Státního fondu životního prostředí, nájemného bydlení), půjček a prodejem

obecního majetku. Výdaje byly ovlivněny splácením úvěru 18 miliónů Kč a půjček z  Fondu

životního prostředí.
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Vývoj rozpočtu ve výdajové části v   jednotlivých letech: 

v roce 1994 52 760 629,33 Kč

v roce 1995 40 052 134,04 Kč

v roce 1996 28 922 322,41 Kč

v roce 1997 47 537 330,84 Kč

Důležitým faktorem, ovlivňujícím příjem obecního rozpočtu, byla existence

podnikatelů a živnostníků na území obce. Prodejem části hasičské zbrojnice byly vytvořeny

podmínky pro zaměstnání nových pracovníků. Velmi důležité bylo a bude vytváření vhodných

podmínek ze strany obce, jako například prodej nebo vhodný pronájem obecních objektů,

zajištění hromadné autobusové dopravy pro přepravu osob do a ze zaměstnání (Havířova,

Českého Těšína a Karviné).     Dokumentace – tisk 492.

Ke spokojenosti podnikatelů i občanů bylo nezanedbatelné dokončení telefonizace

v obci. Přínosem také bylo podávání informací občanům v  Albrechtických listech a ve

vysílání regionální stonavské televize – TV Local Stonava.

Všechny jmenované aktivity se podařilo realizovat v týmu pracovníků obecního úřadu,

který v  té době měl 10 úředníků a 13 ostatních pracovníků. Další 2 zaměstnanci byli

v posledním roce této kadence přijati na veřejně prospěšné práce v obci.

Chod a práce v komisích obecní rady si také vyžádaly svůj čas, samostudium a použití

odborných znalostí u všech jejích členů. Společné problémy byly vždy konstruktivně řešeny

nejoptimálnějším možným způsobem ve všech případech, které toto volební období přineslo.

Mimořádné zasedání obecního zastupitelstva

OZ bylo svoláno na 20.8.1998. Hlavním bodem programu mělo být projednávání

návrhu Územního plánu Albrechtic. Poněvadž však nebyl dodržen způsob svolání tohoto

zasedání, byl hlavní bod programu z  jednání později. Došlo pouze k  projednání obecně

závazné vyhlášky, týkající se místního poplatku z  provozovaného výherního hracího přístroje

v obci. Dále byl odsouhlasen počet členů obecního zastupitelstva v  Albrechticích pro volební

období 1998-2002. Počet zůstal nezměněn tak, jako doposud. 18 zastupitelů bylo uznáno za

vyhovující počet. Program jednání řádu obecního zastupitelstva. Starosta byl pověřen

vypracováním nového návrhu o způsobu a lhůtách svolávání obecního zastupitelstva, jakož i

o informování obyvatelstva a jeho konání.
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Záměr výhledového vedení rychlostní komunikace

Ten se stal jablkem sporu, který nepostihl pouze naší obec, ale dolehl i na řadu dalších těch,

jež  se směr navrhované trasy dotýkal.     Dokumentace – tisk 558.

V souvislosti s  tím probíhala řada jednání na různých úrovních na nichž se střetávali

zastánci technokratického zaměření se stoupenci ochrany životního prostředí a přírody.

Rychlostní komunikace tahu H-11 měla uzavřít trojúhelník komunikací

nadregionálního významu, tvořeného tahem H-11, dálnicí D 47 a tahem H-48. Řešený tah 

H-11 měl být veden v  těžišti příhraniční části okresu Karviná a Frýdek-Místek a měl by plnit

funkci rozváděcí „těžnickové“ trasy. Jednalo se o čtyřpruhovou komunikaci s  R 24,5 m

navrhovanou rychlostí 100 km/v hodině, s  poloměry nejméně R 750 m, se sklonem nivelety

nejvíce do 4% a vesměs s  mimoúrovňovými křižovatkami. V  první fázi studie bylo navrženo

několik variant, pokrývajících reálné alternativy řešení.

Pro úsek Havířov – Hnojník, Český Těšín existovala základní varianta vedena přes

Těrlicko s  odbočnou větví přes Albrechtice a tři alternativní verze s  trasou H-11 přes Český

Těšín, lišících se průběhem v  úseku Havířov – Český Těšín. V  první alternativní verzi bylo

navrhováno vedení, v  souběhu se železniční tratí, směrem k  Horní Suché a v  dalších dvou se

předpokládalo vedení tohoto tahu kolem Albrechtic s rozdílným vedením směrem na Havířov.

V první etapě byl pro všechny varianty shodně označován východní obchvat Havířova

a jeho prodloužení v  koridoru H-11A kolem Albrechtic do Českého Těšína (s alternativním

etapovým ukončením v oblasti Kostelce, v Těrlicku).

Při prvním hlasování o vedení této trasy jižní části Albrechtic bylo 7 členů obecního

zastupitelstva pro, 6 se hlasování zdrželo a 2 byli proti, proto bylo vyhlášeno dohadovací

zřízení, po němž se pak 9 vyjádřili pro, jeden se hlasování zdržel a 3 byli proti. Zazněl však i

takový názor, aby se nedoporučila žádná z  předpokládaných variant, ale aby se požadovalo

řešení trasy úpravami stávajících dopravních tras mezi Havířovem, Karvinou a Českým

Těšínem.

Definitivní rozhodnutí o přijetí územního plánu pro Albrechtice padlo na jednání

obecního zastupitelstva až 3.9.1998, kdy 12 zastupitelů hlasovalo pro přijetí a pouze 2 byli

proti. (3 zastupitelé tehdy na jednání scházeli.)     Dokumentace – tisk 389.

Usnesení pak znělo:

Zastupitelstvo obce Albrechtice za 1. schválilo dle § 26, odstavce 2, zákona číslo

50/76 Sbírky, ve znění zákona číslo 103/1990 Sbírky, zákona číslo 425/1990 Sbírky, zákona
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číslo 262/1992 Sbírky, zákona číslo 43/1994 Sbírky, zákona číslo 19/1997 Sbírky a zákona

číslo 83/1998 Sbírky, dále jen stavební zákon a § 36, odstavec 1, písmeno n, zákona číslo

367/1990 Sbírky, ve znění pozdějších předpisů, územní plán obce Albrechtice.  

Za 2. vymezuje ve smyslu § 29, odstavec 2, stavebního zákona závaznou částí

územního plánu obce, včetně veřejně prospěšných staveb, uvedenou část územního plánu

obce, včetně veřejně prospěšných staveb, uvedených v  Návrhu regulativů funkčního a

prostorového uspořádání území, které tvoří nedílnou součást tohoto usnesení.

Za 3. schvaluje způsoby vypořádání se s  připomínkami, které byly uplatněny při

projednávání návrhu územního plánu obce.

Za 4. schvaluje zapracování akceptovaných připomínek, vzešlých z  projednání návrhu

územního plánu Albrechtic, uvedených v příloze 1, která je nedílnou součástí tohoto usnesení,

do čistopisu územního plánu obce Albrechtice.

Za 5. bere na vědomí stanovisko nadřízeného orgánu územního plánování, to je

referátu regionálního rozvoje Okresního úřadu v Karviné.

Za 6. ukládá Radě obce Albrechtice, ve smyslu § 45, písmene 1, zákona číslo

367/1990 Sbírky, ve znění pozdějších předpisů, vydat obecně závaznou vyhlášku o

regulativech územního rozvoje obce Albrechtice, v  souladu s  ustanovením § 16 tohoto

zákona.

Za 7. ukládá Radě obce zajistit zpracování samostatného návrhu řešení požadavků

civilní ochrany v  souladu s  vyhláškou číslo 131/98 Sbírky, příloha číslo 2., oddíl 11, bod 1,

písmeno k, a to nejpozději do konce roku 1999.

Územní plán je rozdělen do následujících kapitol:

1. Účel regulativů územního rozvoje.

2. Rozsah a doba platnosti.

3. Vymezení pojmů.

4. Přílohy.

5. Závazné a směrné části územního plánu.

6. Zásady urbanistické koncepce a rozvoje jednotlivých složek.

7. Bydlení.

8. Občanská vybavenost.

9. Výroba, těžba, podnikatelské aktivity.

10. Sport, rekreace.

11. Zeleň.
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12. Územní systém ekologické stability.

13. Doprava.

14. Vodní hospodářství.

15. Energetika.

16. Spoje.

17. Zásady regulace územního rozvoje.

18. Regulace funkčního uspořádání území.

19. Regulace prostorového uspořádání území.

20. Regulace, vyplývající z  řešení dopravy, technické infrastruktury a dalších technických

podmínek, omezujících výstavbu.

21. Zásady ochrany přírody, krajiny, nerostného bohatství a územních systémů ekologické

stability.

22. Zásady ochrany životního prostředí.

23. Likvidace tuhých komunálních odpadů.

24. Zásady ochrany kulturních, architektonických a urbanistických hodnot území.

25. Veřejně prospěšné stavby.

26. Pokyny pro zpracování následně územně plánovací dokumentace, podkladů i projektové

dokumentace.

27. Zpracování samostatného návrhu řešení požadavků civilní ochrany.

28. Uložení dokumentace.

29. Změny a doplňky.

V závěru byly uvedeny všechny připomínky, jichž se sešlo rovných 50, od občanů,

samosprávy i organizací, včetně stanoviska nadřízeného orgánu územního plánování.

 

Poznámka: Mezi připomínkami se objevila pod číslem 20 petice se 226 podpisy občanů

z jižní části obce (z osady Pacalůvky, částí Zámostí a Červenek), tudíž z  části obce, která měla

být nejvíce postižená výstavbou plánové rychlostní komunikace.

V této petici se argumentovalo tím, že vedení trasy je konfliktní s  prvky ekologické

stability v  území téhož územního plánu, že stavba bude ekonomiky nákladná, když má být

vedena po estakádách přes údolí Stonávky a Chotěbuzky a také hlubokými zářezy v  osadě

Červenky a Pardubice, 

že trasa rozdělí obec na 2 samostatné části,

že trasa  je vedena v blízkosti rodinné zástavby v osadě Pacalůvka,
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že není řešena možnost vedení této trasa upravením a využitím stávajících silnic 1. a 2. třídy

v již zdevastované části Okresu Karviná, z  Havířova přes Horní Suchou, Karvinou do

Českého Těšína a že dosavadní zlepšení ovzduší, dosažené v  obci zásluhou plynofikace, bude

realizací této stavby opět zhoršeno prašností, výfukovými plyny a v  neposlední řadě i

hlučností.

Zpracovatelé tohoto územního plánu k  argumentacím petici obsažených přistoupili jen

z části s  tím, že trasa této komunikace byla převzata jako prvek nadřazené komunikační sítě

z platného územního plánu obce, že její stopa navazuje na územní plány sousedních obcí, a

také že tato komunikace je převzata rovněž z  platného územního plánu ostravské aglomerace,

v níž je  označena jako liniový záměr variantní. Dle dřívějšího požadavku obce byla již

původní trasa této komunikace upravena tak, aby došlo k  odklonu od husté zástavby v lokalitě

Pacalůvka. Z  územního hlediska nelze prý vypustit výhledovou rezervu to tuto komunikaci

bez náhrady a návaznosti na území sousedních obcí. Dopravně-urbanistickou studii

výhledového vedení silnice I/11 v koridoru Třince – dálnice D 47, kterou pro Ministerstvo pro

místní rozvoj České republiky, pracoviště Ostrava, zpracovává v  současné době UDIMO

Ostrava. Řešení, navržená v této studii budou ještě projednávána se zástupci jednotlivých obcí

a po těchto jednáních pak bude vybrána jedna za navržených variant. Projednaná studie by

následně měla sloužit jako podklad pro pořízení změny územního plánu velkého územního

celku ostravské aglomerace, v  níž bude trasa jednoznačně určena a po schválení se stane

závaznou. Bude-li se lišit od navrhovaného směru v  platném územním plánu Albrechtic, pak

bude nutno tento pozměnit a uvést do souladu s  územně plánovací dokumentací vyššího

územního celku.

Na mimořádném zasedání obecního zastupitelstva, dne 3.9.1998 byl schválen odprodej

nemovitostí (objekt bývalé mateřské školy v  Rakovci) popisní číslo 150 na parcele 721, na

katastru Albrechtic. Do vyhlášené soutěže k  odprodeji se přihlásili 3 zájemci. Výběrová

komise doporučila nabídku firmy Ing. Jiřího Kopla, bytem na Kostelní ulici 371

v Albrechticích, který za zchátralý objekt a pozemek nabídl 300 000,-Kč.

Na 25. listopadu roku 2000 svolala obecní rada ustavující zasedání obecního

zastupitelstva pro volební období 1998 – 2002, které se konalo v  sále Domu Polského svazu

kulturně osvětového v Albrechticích.

V komunálních volbách byli za členy obecního zastupitelstva zvoleni:

MUDr. Stanislav Kowalski, Helena Bubiková,
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MUDr. Ján Maťko, RNDr. Česlav Valošek, 

Juraj Legindi, Marek Tyrlik,

Daniel Křižánek, Luděk Vlašic,

Antonín Mikula, Josef Greň,

Karel Svoboda,    Ing.  Zdeněk Ožana,

Bernadetta Sikorová, František Machaczek,

   Ing.  Jinřich Feber,   Mgr. Eva Kalinová

RNDr. Adam Bojko.

Ve volbách na 1. zasedání obecního zastupitelstva pak byl zvolen starostou obce Juraj

Legindi (za Československou sociální demokracii), jako uvolněný pracovník 9 hlasy. Druhý

kandidát Ing. Zdeněk Ožana (za Komunistickou stranu Čech a Moravy) získal jen 8 hlasů.

Zástupcem starosty byl zvolen Ing. Zdeněk Ožana 10 hlasy, jako neuvolněný

pracovník, s úvazkem 0,2. Druhý kandidát na toto místo byl Ing. Jindřich Feber, který získal

jen 7 hlasů.

Za členy obecní rady byli zvoleni RNDr. Adam Bojko, RNDr.Česlav Valošek, Marek

Tyrlik a Ing. Jindřich Feber.

Jako zástupce do Okresního shromáždění byl 17 hlasy zvolen Juraj Legindi.

Dokumentace – tisk 382.

Členové nových komisí obecní rady:

Finanční - předseda Marek Tyrlik (člen Československé sociální demokracie)

- místopředseda RNDr. Adam Bojko (Občansko-demokratická strana),

- členové Daniel Křižánek (Československá sociální demokracie),

     RNDr.Česlav Valošek (Unie svobody),

    Gustav Bromek (Unie svobody),

   Zbigniev Palovski (Coexistencia),

       Ing. Jindřich Feber (Občansko-demokratická strana),

       Ing. Vladislav Molenda (Občansko-demokratická strana),

   Jan Potysz (Komunistická strana Čech a Moravy)

Zodpovědným referentem obecního úřadu byla Ilona Szataniková.
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Kontrolní - předseda MUDr. Stanislav Kowalski (Coexistencia),

- místopředseda Helena Bubiková (Coexistencia),

- členové Antonín Mikula (Československá strana sociálně demokratická),

                                       Zdeněk Prymus (Unie svobody)

Otto Sikora (Unie Svobody)

Marcela Milerová (Křesťansko-demokratická unie-

Československá strana lidová),

Ing. Ivo Zdražil (                 -  //  -                             ),

Jan Stadtherr (Komunistická strana Čech a Moravy).

Zodpovědným referentem za obecní úřad byla Ilona Szataniková.

Sbor pro občanské záležitosti 

- předsedkyně Iwona Guňková,

- místopředseda Antonín Mikula (Československá strana soc. demokratická)

- členové Věra Chodurová (Ceskoslovenská strana soc. demokratická)

Markéta Fajová (Coexistencia),

Marie Recmanová (Československá strana lidová),

Marcela Palowská (         -  //  -                           ).

Zodpovědný referent za obecní úřad Halina Plachtvá.

Sociální - předseda Karel Svoboda (Komunistická strana Čech a Moravy),

- místopředseda MUDr. Ján Maťko (Unie svobody),

- členové Bruno Waloszek (Československá strana sociálně demokratická)

Jiřina Pěgřímková (           -  //  -                    ),

Mgr. Jana Valošková (Unie svobody),

Libuše Jedlínská (        -  //  -            ),

Ing. František Ježovič (Coexistencia),

Ing. Eduard Smelik (Křesťanskodemokratická unie-

Československá strana lidová),

Karel Glatz (               -  //  -                 ),

Petr Vodička (              -  //  -                  ),

Jindřiška Miczková (Komunistická strana Čech a Moravy)

Mgr. Eva Kalinová (Občanskodemokratická strana).

Zodpovědný referent za obecní úřad Alice Svačinová.
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 Životní prostředí - předseda Brunon Milerski,

- místopředseda František Machaczek (Křesťansko-demokratická unie –

   Československá strana lidová),

- členové František Kobza (Československá strana sociálně –     

demokratická),

                Jaromír Palowski (            -  //  -                                   ),

    Evžen Swaczyna (Unie svobody),

    Ing. Václav Smékal (  -  //  -      ),

    Eduard Zaleski (Coexistencia),

    Josef Grzegorz (   -  // -          ),

    Ing. Zdislav Michejda (Křesťansko – demokratická unie – 

      Československá strana lidová),

    Česlav Valošek (        -  //  -                                        ),

    Stanislav Góralik (     -  //  -                                        ).

Zodpovědný referent za obecní úřad Halina Plachtová.

Školství - předseda Bernadetta Sikorová (Křesťansko – demokratická unie – 

      Československá strana lidová),

- místopředseda Luděk Vlašic (Československá strana sociálně – 

    demokratická),

- členové Dagmar Pipreková (               -  //  -                            ),

    Mgr. Pavla Martinková (Unie svobody),

    Miečislav Molenda (        -  //  -           ),

    Eugen Sikora  (Coexistencia),

    Robert Werner (     -  //  -     ),

    Jaroslav Skotnica (Křesťansko – demokratická unie – 

Československá strana lidová),

    Karel Cielecki (Občansko – demokratická strana).

Zodpovědný referent za obecní úřad Miczková Vanda.

Rozvoj obce - předseda Ing. Zdeněk Ožana (Komunistická strana Čech a Moravy),

- místopředseda Ing. Vladislav Kaluža (Československá strana sociálně – 

 demokratická),

- členové Jaroslav Švanda (              -  //  -                         ),
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    Ing. Andrzej Santarius (Unie svobody),

    Václav Matuszyński (         -  //  -       ),

    Rudolf Jedlinský (              -  //  -       ),

   Ing. Gustav Guňka (Coexistencia),

   Alois Kornas (Československá strana lidová),

   Albín Budjač (Občansko – demokratická strana),

   Jiří Uher (Občansko – demokratická strana),

   Josef Polok (Komunistická strana Čech a Moravy),

   Josef Novak (         -  //  -                                       ) a

   Josef Greň (           -  //  -                                        ).

Zodpovědný referent obecního úřadu Ing. Alexandra Zdražilová.

Záměr prodeje ústřední kotelny

V souvislosti s  plynofikací v  obci došlo i ke změnám způsobu vytápění v  objektech,

které byly dosud vytápěny z  této kotelny, nacházející se u Obecní ulice v  Albrechticích.

Jednalo se o mateřské školy českou a polskou, o zdravotnické středisko a o budovu obecního

úřadu.

Část kotelny byla už sice dříve pronajata firmě Miczka, jako skladovací prostor. Od

konce roku 1998 však kotelna svému účelu přestala sloužit úplně, proto bylo hledáno její další

využití. Tato kotelna se nachází na parcele číslo 62/2 v Albrechticích a představuje zastavěnou

plochu o výměře 372 m 2. Je přístupná ze zpevněné komunikace přes zaasfaltovanou plochu

před uhelnou a přes chodník z  Obecní ulice. Objekt je napojen na veřejné inženýrské sítě

(voda, elektřina, kanalizace a plyn). V  roce 1998 byla částečně opravena střecha u vpustí a u

atiky. Je však nutná generální oprava celé této ploché střechy.

Objekt je víceúrovňový. Uhelna, akumulátorovna, umývárny, záchody, šatny,

rozvodny a chodby jsou ve stejné výškové úrovni a kotelna se strojovnou jsou výškově níže.

K objektu náleží i samostatně stojící cihlový komín. Popisné číslo objektu je 701.

Obecní rada se rozhodla:

a) buď zřídit pronájem

b) odprodat pro podnikatelské účely

Dosavadní zisk z  částečného pronájmu v  roce 1997 činil 16  102 Kč a v  v letošním roce

17 741 Kč. S  ohledem na specifické řešení tohoto objektu – vysoké stropy, rozdílnou výšku
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podlah, umístění oken a na již vložené peníze na opravu střechy a zřízení ústředního vytápění,

rada doporučila projednat záležitost v  obecním zastupitelstvu. Tam byl 29.9.1998 schválen

odprodej objektu, včetně přiléhajícího pozemku s  tím, aby obecní rada zpracovala soutěžní

podmínky a vyhlásila soutěž na odprodej.

Na jednání obecního zastupitelstva dne 29.9.1998 byl dále schválen odprodej

pozemku, parcelní číslo 1393/2, vedený jako ostatní plocha v  osadě Pacalůvka o výměře 594

m2 za 70 Kč za m 2 s  podmínkou zřízení bezúplatného věcného řemene pro inženýrské sítě,

vedené okrajem tohoto pozemku, panu Františku Popkovi, místnímu provozovateli nákladní i

osobní přepravní firmy. Jinak totiž byla stanovena cena 105 Kč/m2. 

Na tomtéž zasedání se jednalo opětovně o odprodeji nemovitosti bývalé mateřské

školy, popisné číslo 150 v  osadě Rakovci, včetně s  přiléhající parcelou. O koupi projevili

zájem 3 uchazeči, z  nichž ve výběrovém řízení získala doporučení firma Ing. Jiřího Kopla,

která nabídla za objekt a parcelu o výměře 1846 m 2 300 000 Kč i s  požadovanou podmínkou

zřízení věcného břemene na byt pro současného nájemníka na jeho dožití, jakož na příjezd a

chůzi k pozemku pana Františka Machaczka po části pozemku parcelní číslo 721. 

Obecní zastupitelstvo znovu projednalo odprodej rehabilitačního přístroje

PHYOCTION SF 370 o zůstatkové ceně 30  720 Kč paní Alžbětě Baranové, provozovatelce

rehabilitačního centra v  místním zdravotnickém středisku, za desetinu zůstatkové ceny, to je

za 3 072 Kč.

Zprávy o činnosti stavebního úřadu a komisí obecní rady v roce 1998

Stavební úřad obecního úřadu spolupracoval v  roce 1998 s odborem územního rozvoje

Úřadu města Havířova, který pro naší obec zajišťoval projednání návrhu, včetně připomínek a

přípravy pro jeho schválení v obecním zastupitelstvu v září 1998.

Dále spolupracoval s  komisí rozvoje obce a podnikání, jíž byly předkládány materiály

z rozpracovaného územního plánu, studie navrhovaného tahu rychlostní komunikace a

některé materiály z obecní rady.

Pracovalo se na úkolech, vzešlých z  jednání obecní rady a byly připravovány

materiály pro jednání zástupců obce, týkající se problematiky území. Projednávaly se

“Podmínky ochrany ložisek černého uhlí“ s  Ministerstvem životního prostředí a se zástupci

těžebních organizací.

68



Mimo výkon státní správy dle stavebního zákona, který se týkal územních řízení,

stavebního řádu, státního stavebního dohledu, přestupkových řízení i vyvlastňování, řešil i

úkoly, týkající se místním komunikací a od 1.7.1998 převzal působnost i pro telekomunikační

stavby. Zabýval se rovněž otázkami souvisejícími s  ochranou ovzduší a zpoplatňováním

malých zdrojů znečišťování.

Pro Státní statistickou službu zajišťoval pravidelná statistická hlášení a zjišťování.

V rámci programu Státního úřadu pro jadernou bezpečnost zajišťoval ve spolupráci

s Okresním úřadem v Karviné plošná měření radonu na území obce.

Poskytování podkladů pro daňová řízení Finančního úřadu v Havířově.

Spolupráce s Pozemkovým fondem, pracovištěm v Karviné, na koordinaci seznamu 

pozemků s územním plánem k urychlení restitučních řízení a poskytování údajů katastrálnímu

úřadu pro změny zápisů v katastru nemovitostí v rámci digitalizace obce.

Nadřízeným správním orgánem stavebního úřadu byl okresní úřad.

Rozsah a počet správních řízení a rozhodnutí v   roce 1998:

 - rozhodnutí o výjimkách 12

 - územní rozhodnutí 14

 - stavební povolení v individuální bytové výstavbě, 

novostavbách a změnách staveb 11

 - stavební povolení v ostatní individuální výstavbě,

(hospodářské budovy, garáže, přípojky) 22

 - stavební povolení pro organizace a podnikatele 19

 - kolaudace individuální bytové výstavby 6

 - kolaudace ostatní individuální výstavby 23

 - kolaudace v organizacích a u podnikatelů 18

 - rozhodnutí o odstranění staveb 6

 - změny účelů užívání 12

 - drobné stavby – stavební úpravy 43

 - další správní řízení (zamítnutí žádostí, zastavení řízení,

přerušení řízení, platební výměry) 68

 - projednání stížností 3

 - povolení sjezdů a nájezdů na místní komunikaci 4
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Činnost komise rozvoje podnikaní

Na konci volebního období pracovala komise se 6ti členy. Účast na jednáních byla

průměrná. Zabývala se hlavně otázkami rozvoje obce, podnikatelskou činností, její členové

vyjadřovali své připomínky, náměty, posuzovali záměry staveb a přípravu projekce podle

důležitosti jejich realizace. Dlouhodobým úkolem bylo projednávání návrhu územního plánu

obce, kde se jako velmi problematická jevila územní rezerva pro trasu rychlostní komunikace.

Nebyl jednotný názor na schválení této územní rezervy, ani na nutnost realizace této stavby,

jejíž podrobnější řešení budou probíhat až po roce 2015.

Komise se zabývala určováním lokalit pro rodinnou zástavbu v  okrajových částech

obce.

Řešilo se využití některých objektů obecního majetku (Dělnický dům, bývalá mateřská

škola v Rakovci, ústřední kotelna).

Náplní práce komise bylo i řešení dopravní situace v  obci (parkování, umísťování

retardérů na místních komunikacích a jiné).

Pro měření radonu v  objektech pro bydlení byly vytipovány vhodné domky v  areálu

obce.

Stálým úkolem členů komise byla účast ve výběrových jednáních na dodavatele

staveb, nebo prodej obecního majetku.

Současná situace naznačovala, že obec má jasné představy dalšího rozvoje, jemuž

přispělo schválení nového územního plánu obce. Předpokládalo se, že k  rozvoji obecních

aktivit přispějí i sdružení, jako Svaz obcí Karvinsko, obcí Horního Slezska a Severní Moravy

a Sdružení Rozvoj.

Činnost sociální komise v roce 1998

V komisi pracovalo 13 členů. V  uvedeném roce se uskutečnilo 6 zasedání, na nichž se

řešily otázky jednorázových dávek žádajícím občanům, přidělování bytů v  Domě

s pečovatelskou službou, či sociálních bytech, probíraly se otázky, související s  pečovatelskou

službou a jiné.

V roce 1998 byly z obecního rozpočtu přiznány:

- 3 příspěvky na odvoz komunálního odpadu

- 1 věcná dávka (potraviny)

- 1 příspěvek na rehabilitační pobyt

- 7 příspěvků starým, potřebným občanům a rodinám s  dětmi (ošatné, příspěvek na školní

potřeby)
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Celkem se jednalo o 12 jednorázových dávek ve výši (dohromady) 22  790 Kč,

z plánované částky 30 000 Kč, určených pro tento účel.

Z dotace Okresního úřadu Karviná byl poskytnut:

- 1 příspěvek na individuální dopravu ve výši 6 000 Kč

- 1 příspěvek na otop ve výši 5 000 Kč

- 1 příspěvek na zřízení telefonní stanice ve výši 1  000 Kč, což činilo celkem (3 dávky)

12 000 Kč z plánované částky 30 000 Kč.     Dokumentace – tisk 392.

Dům s   pečovatelskou službou

V roce 1998 bylo podáno 6 žádostí o byt v  tomto zařízení. V  současné době bylo 29

žádostí celkem, z nichž některé byly až z roku:

1 z roku 1986 1 z roku 1987 5 z roku 1989

1 z roku 1990 1 z roku 1991 3 z roku 1992

1 z roku 1994 2 z roku 1995 1 z roku 1996

8 z roku 1997 5 z roku 1998

Z tohoto počtu žadatelů se jednalo o 4 manželské páry.

V roce 1998 opustili toto zařízení 2 občané, když obdrželi umístění v  Domově

důchodců.

Noví obyvatelé do uvolněných bytů byli vybíráni dle návrhu obvodní lékařky a dle

aktuálního zdravotního stavu.

Pečovatelská služba

Spočívala zejména v  rozvozu obědů a to nejen občanům, umístěným v  Domově

s pečovatelskou službou, ale i 25 občanům, zde nebydlícím. O prázdninách, kdy jídelna

nebyla v provozu, byly obědy zajišťovány ze školní jídelny v  Horní Suché. Za dovoz obědů si

občané hradili 7 Kč za den + cenu oběda v  plné výši, dle ceny ve školní jídelně. Od 1.1.1999

začala terénní pečovatelka rozvážet také nákupy, při čemž cena za 1 dovoz nákupu činila 12

Kč.

Za služby, poskytované v  Domě s pečovatelskou službou (praní prádla, úklid, donáška

obědů a nákupů, mytí oken a jiné) platili obyvatelé individuálně, dle požadovaných úkonů,

v souladu s  platnou vyhláškou Ministerstva práce a sociálních věcí a usnesením rady

obecního úřadu ze dne 17.8.1998.

Rodiny s dětmi.
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Členové sociální komise provedli návštěvy některých rodin s dětmi k prověření situace

při poskytování jednorázových sociálních dávek. Zjišťovali také situaci v  některých

problémových rodinách. Dle hlášení prováděla také obecní policie šetření a obojí pak bylo

postoupeno Okresnímu úřadu v  Karviné – oddělení péče o děti. Na žádost oddělení

sdružených služeb (kurátorů) provedli členové komise 2 šetření.

Sociální a zdravotní komise se rovněž vyjadřovala k  poskytované péči nesvéprávných

občanů jejich opatrovníky, jakož i k nově navrhovaným opatrovníkům pro nesvéprávné osoby.

Místní lékaři MUDr. Monczková, MUDr. Maťko a MUDr. Machandrová byli členy

sociální komise a vyjadřovali se vždy k  návrhům na poskytování pečovatelské služby,

umístění v  domovech důchodců, dětská lékařka vybírala děti, které potřebovaly pobyt

v ozdravovnách, který nabízela Nadace dítě a ovzduší Karviná a informovala také o péči o

děti v problémových rodinách, nebo sociálně slabších.

Činnost komise školství a kultury v roce 1998

Schůzky komise se konaly ve dvouměsíčních intervalech a projednávaly se hlavně

otázky týkající se škol, tělesné výchovy, kultury, problematiky mládeže i společenského

života v obci. Účast členů na jednáních byla řádná.

Spolupráce se školami a předškolními zařízeními byla prostřednictvím ředitelů i

ředitelek, kteří byli i členy komise stejně, jakož i předseda tělovýchovné jednoty. Dle potřeby

byla i přizývána na schůzky paní Pipreková za oddíl sportovní jednoty – sport pro všechny.

Ředitel základní školy komisi informoval o dění ve škole i o negativních jevech

v chování některých žáků. Z  jeho slov vyplývalo, že rodiče problémových žáků jsou vinní

tím, že nejeví o své potomky dostatečný zájem, ani se nesnaží se školou spolupracovat.

Alarmující skutečností byla vzrůstající distribuce drog a jejich používání mezi mládeží.

Distributoři se rekrutovali z řad občanů obce i z řad dětí. Nebylo bez zajímavosti, že na polské

škole problémy toho druhu známy nebyly. Příčinou snad mohla být i skutečnost, že českou

školu navštěvovalo 45 dětí a polskou pouze 26 a navíc, že polskou školu navštěvovaly děti jen

do 5. ročníku, starší děti už chodily na školy mimo naší obec.

Komise se  zabývala i stavem kulturních památek v  obci. Z komise vzešel požadavek

k obecní radě na zařazení opravy Boží muky u Hlavní ulice, která je silně nakloněná a je

nebezpečí, že může spadnout. Byl rovněž podán návrh na zhotovení nové pamětní desky, ale

už ne z  barevného kovu (k 50. výročí ukončení 2. světové války). Další požadavek byl na

dopsání 4 jmen umučených členů židovské rodiny Šternlichtů v  koncentrácích za 2. světové

války.
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Dvě kapličky, které jsou v  naší obci, jsou sice poznamenány nenechavci, ale příslušní

jejich vlastníci se o ně dle svých možností starají. Ostatní objekty (kříže, kostel na hřbitově)

jsou udržovány dobře.

O kulturní vyžití obyvatel se značnou mírou zasluhuje zdejší obecní úřad,

prostřednictvím referátu kultury, finančně i organizačně.

Činnost komise životního prostředí v roce 1998

Komise pracovala dle stanoveného plánu.

Odkanalizování obce bylo již z  větší části provedeno, zejména v  částech hustějších

zástavby. Realizace odkanalizování osady Zámostí byla pro nedostatek financí pozastavena,

projekčně je již připravena. Uskutečnila se rekonstrukce kanalizačního řádu v  osadě Nový

Svět, když byla důlními vlivy značně poškozena. Jinak byla průběžně prováděna údržba

stávající kanalizace, čištění kanalizačních svodů a vpustí.

Plynofikace obce byla už z  větší části ukončena. V  tomto roce se dokončovalo

připojování rodinných domků na plynovod podél Stonavské ulice. Ještě občané okrajových

částí obce usilují o rozšíření plynovodu i k nim. V  současné době to však bylo nereálné

z hlediska velkých nákladů na výstavby, když zástavba v  těchto místech je značně rozptýlena

a nedostávalo se ani finanční pokrytí.

V programu odpadového hospodářství už byly všechny rodinné domky vybaveny

nádobami na odpadky. Jejich vyprazdňování a odvoz zajišťovala soukromá firma z  Českého

Těšína na skládku firmy DEPOS v  Horní Suché. Částečně byl zajištěn i sběr separovaného

papíru. Tento byl ukládán do zvlášť k  tomu určených igelitových pytlů, které se pokládaly ke

sběrným nádobám, odkud pak byly zvlášť odváženy. Mimo to byly po obci rozmístěny i

kontejnery na větší odpad, které využívají i občané z  odlehlejších míst, kde není možný

dojezd popelářského vozu. Členové komise se podíleli na přípravě nové obecně závazné

vyhlášky o odpadech v  souvislosti s  nově vydaným zákonem o odpadech, v  němž je kladen

větší důraz na třídění odpadů a také na odpovědnost obcí. 

V obci byla průběžně zajišťována údržba zeleně. Prováděly se ořezávky keřů a stromů,

odstraňovaly se suché a přehoustlé a byly prováděny i potřebné dosadby. Pravidelně se

prováděla i údržba staré skládky. Údržbu zatravněných ploch v  centru obce prováděla

soukromá firma smluvně. Sečení trávního porostu podél obecních komunikací bylo zajištěno

speciálním traktorem, který byl ve společném vlastnictví obce Albrechtic, Horní Suché a

Stonavy.
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Průběžně byla vyřizována agenda ve spojitosti s  ochranou životního prostředí a

přírody, byly vznášeny připomínky k návrhu územního plánu obce a jiné.

Bezpečností situace v obci v roce 1998

Bezpečnost a ochranu majetku občanů v  obci zabezpečovala Policie České republiky,

obvodní oddělení v  Těrlicku. Funkci vedoucího zde zastával major Zbyšek Lakota. Toto

oddělení vyřizovalo běžné záležitosti občanů 2x týdně také v  úřadovně v  budově obecního

úřadu a to v pondělí od 13 do 17 hodin a ve středu od 8 do 10 hodin.

Přestupková komise pracovala ve složení JUDr. Stanislav Blažek, Ing.Arch. Petr

Kalina – tajemník obecního úřadu a Alice Svačinová – referentka obecního úřadu. Komise

zasedala nepravidelně dle potřeby a od 1.1.1998 do konce září řešila 29 přestupků

Veřejný pořádek v  obci a kontrolu obecně závazných vyhlášek, jejich dodržování,

zajišťovali dva strážníci obecní policie. Velitelem byl jmenován Petr Pazdiora. Občané mohli

své připomínky a náměty projednávat v  jejich úřadovně, nacházející se v  objektu obecního

úřadu, vždy ve středu od 16 do 17 hodin.

Ze zprávy Obecní policie v  Albrechticích vyplývá, že tato v  obci od 1.1. do konce září

1998 řešila 4 přestupky proti majetku, spadající do její kompetence. Jednalo se o krádeže

v prostorách obecního úřadu, jízdního kola před prodejnou Micka a okrasných květináčů

z bytového domu na Hornické ulici.

Proti veřejnému pořádku bylo spácháno 12 přestupků. V  5ti případech se jednalo o

narušování nočního klidu v  obci, což bylo řešeno na místě domluvou a blokovou pokutou. Ve

dvou případech byl nutný převoz do Protialkoholní záchytné stanice v  Karviné a 1 přestupek

za veřejné pohoršení byl předán do komise. Podařilo se zajistit pachatele při poškozování

dopravního značení při stavbě chodníku na Hlavní ulici.

Za porušování obecně závazné vyhlášky o chovu psů v  obci bylo zaznamenáno 8

přestupků. V 5ti případech byly vyřízeny blokovou pokutou a ve 3 případech domluvou. Do

útulku pro psy byli převezeni 4 odchycení psi, poněvadž nebyl znám jejich majitel. Obecní

strážníci prováděli kontroly majitelů psů, při čemž požadovali očkovací průkaz, evidenční

známku a doklad o zaplacení poplatku za psa.

Při silničních kontrolách bylo zaznamenáno 26 dopravních přestupků. Jednalo se

hlavně o porušení ustanovení dopravního značení (o zákaz stání a zákaz vjezdu).
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Ve dvou případech byly řešeny havárie podnapilých cyklistů, kdy bylo nutno přivolat

rychlou lékařskou pomoc. V  průběhu denních směn bylo kontrolováno 12 majitelů horských

kol, při čemž ve 2 případech bylo zjištěno, že se jednalo o ukradená kola. V  1 případě byl

nutný odtah vozidla z křižovatky a ve 2 případech byli majitelé vozidel písemně vyrozuměni.

U přestupků proti občanskému soužití se hlavně jednalo o výhružky a urážky.

V souvislosti s tím byly 3 případy předány přestupkové komise a 1 byl řešen domluvou. Jeden

případ bylo nutno předat sociálnímu oddělení. Ve 3 případech se jednalo o ublížení na zdraví

a v  jednom případě o slovní urážky strážníků. Tyto přestupky byly předány rovněž

přestupkové komisi. Obecní strážníci v  1 případě také zasahovali při zajištění pachatele

trestného činu ublížení na zdraví a poškozování cizího majetku.

Pravidelně byly prováděny kontroly prodeje alkoholických nápojů osobám mladším

18 let a také obsluhy výherních automatů v  restauracích. V  tom směru nedostatky zjištěny

nebyly. V nočních hodinách bylo kontrolováno 13 osob.

V jednom případě asistovala hlídka při otevření bytu výjezdní jednotkou hasičů

z Havířova, když majitel při vaření obědu nevypnul plynový sporák a usnul. Případ se naštěstí

obešel bez větší škody na majetku a bez zranění.

Při spalování suchého listí v  zahradách rodinných domků bylo 7 případů řešeno

domluvou. V  jednom případě zasahovali hasiči z  Havířova, když občan v  osadě na

Pardubicích pálil slámu na poli.

Ze zprávy obvodního oddělení Policie České republiky v  Těrlicku bylo zjištěno, že

v době od 1.1.1998 do 14.9.1998 došlo v  Albrechticích ke spáchání 29 trestných činů bez

zjištění pachatele a ke 23 přestupkům, u nichž v 7 případech pachatelé zjištěni byli.

K nejzávažnějšímu případu došlo dne 5.3.1998, kdy v  ranních hodinách, dosud

nezjištěný pachatel, vhodil do předzahrádky rodinného domu, popisné číslo 719 v  osadě

Zámostí, ruční granát, který explodoval, při čemž bylo poškozeno osobní auto, okna a omítka

domu.

Z uvedených 29 trestných činů, dosud neobjasněných bylo 25 krádeží prostých i

loupežných do různých objektů, při čemž vznikla škoda ve výši celkem asi 305 000 Kč. Došlo

k odcizení 6 jízdních kol, převážně z  nehlídané úschovny u železničního nádraží, bylo

vykradeno 12 zahradních chat v  osadě na Pasekách, došlo k  odcizení 3 motorových vozidel

značky Škoda 100 a 110 a na nádraží Českých drah cca 30 kusů traf ze sloupů osvětlení.

Dokumentace – tisk 521 – 3.
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Ve stejném období se policii podařilo vyhledat a objasnit na 40 případů trestných činů,

na jejichž spáchání se podílelo 37 pachatelů. Sečtením uvedených čísel lze dojít k  závěru, že

v 1. pololetí v obci došlo ke spáchání 69 trestných činů, z  nichž cca 40 se podařilo vyřešit. Je

však nutno poznamenat, že část objasněných případů jde ještě na vrub roku 1996 a 1997. Bylo

možno konstatovat, že nápad trestné činnosti v  obci byl na stejné úrovni, jako v  1. pololetí

roku 1997.

Po zhodnocení situace trestné činnosti bylo přijato opatření, aby na místa, kde

docházelo ke zvýšené trestné činnosti, byly ve větším rozsahu veleny hlídky.

Překvapovalo zjištění, že na trestné činnosti se podíleli nezletilci více než 30%. Byl

proto určen 1 policista z  obvodního oddělení, který bude ve větší míře ve styku

s pedagogickými pracovníky k řešení těchto problémů.

Ve 3. čtvrtletí roku 1998 bylo v  obci zaznamenáno 23 přestupků. Z  nich byl 1 proti

bezpečnosti silničního provozu, 3 proti veřejnému pořádku, 5 proti občanskému soužití a 14

proti majetku.

Ve stejném období došlo ke spáchání 16 trestných činů, z  toho 2 pro zanedbání

povinné výživy, 1 pro týrání zvířat, 1 pro výtržnictví, 1 proti násilí vůči skupině obyvatel, 1 za

znásilnění, 6 krádeží (5 jízdních kol a 1 telefonní přístroj), 1 pro neoprávněné používání cizí

věci (krádež), 1 podvod a 2 poškozování cizí věci.

Poslední dobou se rozmohlo ve větší míře rozbíjení oken v  rodinných domech, aniž

byl pachatel přistižen. Neobjasněné zůstávaly také případy krádeží zeleniny ze zahrádek.

Jmenování zástupce do konkurzního řízení

V souvislosti s  řízením na obsazení uvolněných míst ředitelů ve zdejších školských

zařízeních vyhlásil Školský úřad Karviná konkurzní řízení. Obecní rada doporučila a obecní

zastupitelstvo 29.9.1998 schválilo jmenovat pro zastoupení obce v  konkurzní komisi paní

Ivonu Guňkovou. Protinávrh na paní Bernadettu Sikorovou nebyl přijat.

Zemědělství, průmysl
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Slezská agrární společnost, společnost s ručením omezeným, středisko Albrechtice.

V roce 1998 obhospodařovala Slezská agrární společnost, středisko Albrechtice

celkem 465 ha zemědělské půdy na katastru Albrechtic, Stanislavin, Stonavy, Dolního

Těrlicka a Louk nad Olší. Z  této výměry se nacházelo jen na katastru naší obce 270 ha. Počet

zaměstnanců klesl na 5, z nichž 2 byli techničtí pracovníci.

Výměry jednotlivých plodin uvedené společnosti, tudíž nejen na katastru Albrechtic

v roce 1998: (Údaje pouze z Albrechtic nebyly k dispozici)

řepka ozimá 69,94 ha ječmen ozimý 67,59 ha

pšenice ozimá 152,44 ha ječmen jarní 32,66 ha

pšenice jarní 13,2 ha řepka jarní 23,70 ha

pastviny 105,00 ha

Hektarové výnosy:

řepka ozimá 19,47 q/ha ječmen ozimý 31,44 q/ha

pšenice ozimá 25,17 q/ha ječmen jarní 11,15 q/ha

pšenice jarní 28,11 q/ha řepka jarní 23,70 q/ha

Živočišná výroba byla zrušena v tomto podniku koncem roku 1997. 

Pro nízkou rentabilitu rostlinné výroby byla k  1.10.1998 navrácena část pronajatých

pozemků jejich majitelům. Jednalo se o 160 ha.

Pro trvalý nedostatek finančních prostředků docházelo i v  roce 1998 ke snižování

spotřeby strojených hnojiv a prostředků ochrany rostlin. V  uvedeném roce bylo spotřebováno

1040 q hnojiv a 585 l herbicidů, 45 l insekticidů a 85 l fungicidů.

K 1.10.1998 došlo na středisku Albrechtice ke změně podnikatelského subjektu.

Veškeré  aktivity zde převzala firma EQUUS, společnost s  ručením omezeným. Tato firma

zde měla celkem 6 zaměstnanců, kteří zde zajišťovali chod rostlinné výroby.

Chov koní

Na zdejším statku choval v  pronajatých stájích v  roce 1998 pan Pavel Kaluža

z Havířova – Bludovic od 3.8.1998 koně. Také zde došlo ke změně po Janu Valovičovi

z Havířova – Suché, který svůj chov koní v  Albrechticích na statku Bělehrad zrušil. Tento zde

podnikal od 5.2.1996, o čemž jsou zmínky v kronice za rok 1996 a 1997.

Nový pronájemce zde choval 3 sportovní teplokrevníky, klisnu se jménem Krásná,

ročník 27.1.1981, koně Sinus, ročník 24.7.1992 a Démon, ročník 18.1.1998.
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Když Francouzi natáčeli na Slezské Hartě film o Johance z  Arku v  roce 1998, měli

mimo jiné zapůjčené i koně od pana Kaluže z Albrechtic.

Obsazení této stáje bylo od října 1998 rozšířeno o 2 poníky.

V dokumentaci – tisk pod číslem 402 jsou na snímku z  novin zachyceni 2 koně z  tét

stáje na pastvisku, nacházejícím se východně od statku Bělehrad v Albrechticích.

V září 1998 se koně účastnily skokových soutěží:

1) Ve Velké Polomi získala klisna Krásná 1. a 7. místo

2) Ve Frýdku – Místku koně získali 3., 4. a 8. místo

Nakladatelství – Wydawnictvo “SAK“

Od 29.10.1992 vlastní oprávnění k podnikání pan Kazimír Santarius, jako nakladatel –

Wydawnictwo “SAK“.

Předmětem podnikání je vydávání periodických i neperiodických tiskovin. Místem

podnikání byly Albrechtice, Luční 379.

Toto nakladatelství redigovalo a vydávalo od roku 1995 také Albrechtické listy pro

obecní úřad.

Jako neperiodické publikace byly vydány:

V roce 1995 1) Bienále pivní pěny jako sbírka povídek Wilhelma Przeczka – překlad

z polštiny, Helena Stachová

2) Tichý svědek, básně Františka Hennera, překlad z  polštiny od Lecha a

Wilhelma Przeczkových

3)  Střípky, 100 + 1 aforismů od Lecha Przeczka

V roce 1996 4) Čtyři období lásky, básně Luciny Przeczek–Waszek, překlad Libor Martinek

5) Cichy świadek, Frantiszek Henner

V roce 1997 6) Karneval v zimě, básně Dagmar Bakalové

V roce 1998 7) Optimální dieta, Jan Kwaśniewski a Marek Chyliński, překlad z  polštiny

Pavly Javorské, Eduarda Pasze a Marie Grzegorzowé.

Dokumentace – tisk 401.

Firma Hans-Mode pořádala 12.9.1998 v Hrádku u Jablunkova prodejní výstavku své 

konfekce a zbytků látek.     Dokumentace – tisk 487.
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Reklamní letáky této firmy z roku 1998.  Dokumentace – tisk 403-4.

Jiné změny ve složení podnikatelů se zaznamenat nepodařilo. Podrobnější výčet firem 

v Albrechticích byl uveden v zápise kroniky za rok 1997.

Státní lesy

Rozsah polesí Albrechtice se už nezměnil. Vyřizovaly se už jen nějaké úřední

náležitosti v  souvislosti s  vrácením asi 1 ha lesa, nacházejícího se na východním okraji

Suského lesa u elektrické rozvodny, původnímu majiteli, panu Grabowskému.

Jinak byla uskutečňována těžba, probírky, pěstění, výsadba a ochrana přibližně ve

stejném rozsahu, jako v roce 1997.

Došlo ke nepříjemnému konfliktu mezi Správou lesů a včelaři při provádění leteckého

postřiku proti pilatce smrkové.

V období silné snůšky obdržel, den před plánovaným postřikem, předseda včelařské

organizace hlášení (20.5.1998), aby si včelaři uzavřeli včelstva, poněvadž se bude letecky

postřikovat Suský les, který okrajově zasahuje do západní části Albrechtic.

O 2 dny později se na vývěsných tabulích po obci objevilo další oznámení s  tím, že se

bude stříkat lesní porosty od 15. do 31.5.1998 přípravkem TREBONem 10 F v  dávce 0,45

litrů/ha, smíšeným s  nosnou látkou DETAL 90 EC v  množství 3,3 litrů/ha + 6,6 listrů

vody/ha. Ochranná lhůta, či účinnost byla stanovena na 28 dní, s upozorněním, že přípravek je

škodlivý i včelám.

Lesní porosty na zbývající části katastru obce byly ve skutečnosti postřikovány až

24.5.1998, i když vál jihozápadní vítr (!), bez slibovaného avíza. Pochopitelně včelaři

zaznamenali značné ztráty, vždyť nebylo myslitelné na tak dlouhou dobu nechat včelstva

v období plného rozvoje uzavřena. Protesty včelařů vyzněly úplně do prázdna, protože nebylo

možno dokázat úbytek včel dle litery zákona.

Uvádím to jako příklad současné arogance, kterak se někdy zákonité předpisy

porušovaly.

Rekonstrukce rodinného domku na hájenku
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Na podzim roku 1998 byla zahájena rekonstrukce bývalého rodinného domku, popisné

číslo 373 na Obecní ulici v  Albrechticích, který před časem koupily Státní lesy, jako režijní

byt pro polesného, pana Vízdala, v  souvislosti se zrušením hájenky u rozcestí Bělehradské

ulice s polní cestou směrem na Zadky a z  chodníkem k Rakovci. Penzionovaný polesný, pan

Vízdal se z režijního bytu vystěhoval do nově vystavěného bytového domu na Hornické ulici,

čímž se tento rodinný domek uvolnil a mohl být upraven pro potřeby polesí.

Služby

K životní úrovni obyvatelstva.

Na přelomu roku 1997-8 byl v  Havířově prováděn průzkum vybavenosti domácností,

z něhož vyplynulo, že například lednička se stala nezbytnou součástí téměř každé kuchyně a

stejně tak byla samozřejmostí i barevná televize a pračka, převážně již automatická.

U dalšího vybavení již procenta klesala více. Stabilní telefonní linky v  té doby měly

asi 2/3 domácností, mobilní telefony asi 12%, počítač, chatu nebo čistič koberců vlastnila asi

1/5 domácností. Myčky nádobí a čističe vzduchu byly zatím jen ojedinělou záležitostí. Ještě

vzácnější vymožeností byla sauna, kterou se mohlo pochlubit už jenom asi 0,5% domácností.

O rozdílnosti finančních možností obyvatel svědčilo vlastnictví dopravních

prostředků. V  tomto ohledu bezpečně vedlo zatím jízdní kolo, které patřilo 2/3 domácností,

asi 1/4 vlastnila starší auto české výroby, 7% mělo motocykl a nové auto zahraniční výrobě

mělo o něco více než 5% rodin.

Zdravotnictví

Obsazení lékařských ambulancí v  místním zdravotnickém středisku zůstalo beze

změny. Všeobecní obvodní lékaři MUDr. Barbara Monczková ordinovala převážně dopoledne

mimo středu, kdy měla ordinační hodiny odpoledne a MUDr. Ján Maťko ordinoval převážně

odpoledne, pouze ve středu dopoledne. Lékarna a rehabilitační středisko zůstávala rovněž

beze změny.

Prodejny
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Prodejny potravin fungovaly beze změny s  výjimkou samoobsluhy v osadě Pardubice,

kde byla v roce 1998 uzavřena. Nenašel se totiž zájemce, který by chtěl zde ve stejném oboru

podnikat, proto se dostali občané z  této části, poměrně vzdálené od centra obce, do svízelné

situace, když se jim cesta za nákupem tak prodloužila.

K prodejně potravin AMI u nového sídliště, která měla od všech jiných prodlouženou

prodejní dobu i přes víkendy, přibyla další od května 1998, která je umístěna v  nevyužitém

prostoru poštovní budovy v  centru obce. Jejím provozovatelem je Petr Heczko z  Karviné a

označil ji jako “Večerka“. Nabízí poměrně pestrý sortiment potravinářského zboží a má také

prodlouženou prodejní dobu do večera i v soboty, neděle a svátky.

O sběrnu oprav deštníků a punčoch byla již v  roce 1995 rozšířena prodejna semen,

sadby a krmiv pro domácí zvířata na starém sídlišti, u Hornické ulice v Albrechticích.

Prodejna květin, kytic, věnců a zahradních substrátů, květináčů a jiných zahradnických

potřeb, paní Jiřiny Koplové na Kostelní ulici, byla opět od 16.10.1998 uvedena do provozu,

po jejím přechodném uzavření v souvislosti s adaptací rodinného domku na byt a prodejnu.

Novinová zpráva o bývalém albrechtickém výrobci a opraváři obuví, Františku

Kielkowském, který byl dobře znám nejen ve zdejší obci, ale i v  širším okolí.

V konkurenčním boji dokonce úspěšně obstál jako obuvník s  velkovýrobcem Baťou, který se

zde několikrát marně pokoušel otevřít svou prodejnu ve 30tých letech tohoto století.

Dokumentace – tisk 531.

Ceny zboží

Potraviny: masné výrobky (pohyb cen v roce 1998 za 1 kg)

vepřový krček       od 97 do 107 Kč, v listopadu zlevnil na 89 Kč

hovězí na polévku od 69 do 80 Kč, ale i 119 Kč

nožky 7 Kč

koleno od 39 Kč do 45 Kč

kuřecí čtvrtky 73,9 Kč do 78,9 Kč

kuřecí křídla od 60 Kč do 74,9 Kč

krůtí stehno 59,9 Kč, kuřecí stehno 1 kg 73,9 kg

okruží (bránice) 35 Kč

šunkový salám uzený 127 Kč

šunkový salám neuzený 119 Kč
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klobásky 99 Kč

dietní párky 59 Kč

salám Vysočina 113 Kč

párky frýdecké 53 Kč

tuňák v oleji 17,9 Kč

obalovaný filet (prsty) 98,7 Kč

sardinky 12,9 – 13,9 Kč

Lukana, tuk na smažení 1 kg 35,6 Kč

škvařené sádlo 41,9 Kč

Planta 220 g 27 Kč

Hera 250 g 25,4 Kč

Ina, ztužený pokrmový tuk 250 g 23 Kč

olej Frito Vegetol 3 litry 109 Kč

rýže 1 kg 18,9 – 19,9 Kč

mouka hladká 8,9 Kč

mouka hrubá 9,9 Kč

ovesné vločky 12,6 Kč, 1 kg 17 Kč

pohanka Laris 375 g 22 Kč

celozrnný chléb 0,5 kg, balený 18,5 Kč

chléb žitný, moskevský 1 kg 16,9 Kč

rohlík grahamový 100 g 2,9 Kč

jemné pečivo – loupák pařížský 50 g  3,5 Kč

běžné pečivo, tukové hladké 43 g 1 Kč

slunečnicový chléb balený 1 kg 20 Kč

dětské piškoty 140 g 8,9 Kč

sýrové tyčinky seznam 170 g 12,5 Kč

tyčinky, jemné slané 43 g 3,3 Kč

makový šáteček 50 g 2,5 Kč

vlasové nudle 800 g 28,9 Kč

trvanlivé mléko polotučné (1,5%) 1 litr  12,9 Kč

kysané mléko 500 g 10,9 Kč

kyška 0,5 l 10,4 Kč
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kyška přírodní 400 g 11,5 Kč

podmáslí 500 g 8,9 Kč

Mikýška 400 g 10,5 Kč

bílý jogurt 400 g 15,5 Kč

sýr Eidam cihla 1 kg 119 Kč

Lučina, tavený sýr (62 g) 8,9 Kč

Dia – tavený sír 150 g 17,9 Kč

tvarůžky 167 g 18,4 Kč

Apetito, tavený sýr 22,9 Kč

Masox 78 g 9,6 Kč

Vegeta Podravka 250 g 32,9 Kč

Majolenka Hellmanns 375 g 28,5 Kč

Nutella, krém 350 g 51,9 Kč

ocet 8%, 1 litr 10,9 – 11,9 Kč

tatarská omáčka Hellmanns 25,9 Kč

Alkalia, minerálka 1 litr 19,6 Kč

sůl kamenná 1 kg 6,9 Kč

čaj zelený, porcovaný 34,9 Kč

paprika sladká (mletá) 25 g 8,5 Kč

cukr moučka 1 kg 21,5 Kč

listové těsto (linecké) 0,5 kg 16,1 Kč

čokoláda hořká 100 g 12,2 Kč

čokoláda mléčná 100 g 13,9 Kč

čokoláda mléčná 200 g 29,9 Kč

čokoláda Forte, bílá 180 g 29,9 Kč

čokoláda na vaření 200 g 21,9 Kč

pudingový prášek vanilkový 2,9 Kč

Studentská pečeť, čokoláda Orion 200 g  27,9 Kč

rumové pralinky 144 g 16,9 Kč

Toffifee dezert 125 g 47 Kč

dezert Orient, mléčný 450 g 109 Kč

Gold Doschli, sušenky 100 g 17 Kč

káva zrnková Dadák Standart 75 g 22,9 Kč
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vánoční kolekce, mléčná 500 g 115 Kč

zápalky, velký balíček 3,9 Kč

rané brambory (15. května) 1 kg 24 Kč

cibule bílá, řezaná 1 kg 23 Kč

cibule žlutá 1 kg 7,4 Kč až 10,9 Kč

datle sušené 250 g 21,9 Kč

citrony I. jakost 1 kg 29,7 Kč

hrozny (16.7.1998) 1 kg 124 Kč

mandarinky (16.7.1998) 1 kg 44 Kč

V dokumentaci jsou založeny nabídkové letáky s cenami potravin

Dokumentace – tisk 408-9, 417-421, 424.

Prodejní ceny aut v   roce 1998:

Twingo I. od 209 000 Kč, Clio II. od 264 900 Kč,

Mégane od 334 900 Kč, Laguna od 530 000 Kč,

Kangoo od 379 900 Kč, Trafic od 401 900 Kč,

Master od 465 900 Kč, Express od 214 900 Kč.

Dokumentace – tisk 407, 437-8.

Reklamní letáky “Elefant“, které v  regionu dostávali občané do poštovních schránek

zdarma.          Dokumentace – tisk 410-411.

Letáky spotřebního zboží s cenami            Dokumentace – tisk 412,415-7,423.

Nabídkové letáky na potraviny s uvedenými cenami.

Dokumentace – tisk 417-420, 424.

Letáky na výprodej textilu za snížené ceny.  Dokumentace – tisk 413-4, 421, 426, 559.

Ceny pohonných hmot v   roce 1998:

benzín speciál od 21,5 do 23,8 Kč

benzín natural od 22,4 do 24,2 Kč

nafta motorová od 17,9 do 20,1 Kč                 Dokumentace – tisk 430.

Došlo i ke zvýšení cen zákonitého pojištění motorových vozidel, která bylo

odstupňováno dle obsahu válců motoru.     Dokumentace – tisk 431.
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Ceny služeb, jízdné a tak dále všeobecně stoupaly také. Docházelo ovšem souběžně

s tím k  valorizaci důchodů, případně zvyšování mezd, bylo stanoveno i zvýšení životního

minima. Tato zvýšení příjmů obyvatelstva nevystačovalo na pokrytí životních nákladů, čímž

docházelo stále více ke zubožování lidí a rodin, zejména s  více dětmi, s  čímž také vzrůstala

všeobecná nespokojenost. Velmi znepokojující byl vzrůst nezaměstnanosti.

Dokumentace – tisk 432-6,439-41,427,439,440-1.

Otázka léčitelů

Většina lékařů odborníků pohlížela na práci léčitelů s  despektem. Byli však i takoví

lékaři, kteří v některých případech se až tak opovržlivě k  jejich práci nestavěli, když bylo znát

i pozitivní výsledky jejich působení. Je sice pravda, že se našli i podvodníci “také léčitelé“,

kteří kazili pověst poctivých snaživců, léčitelů, kteří měli zájem postiženým pomoci. Byly

známé případy, že jejich pomoc vyhledávali někdy i profesionální lékaři, záleželo mnohdy

hodně na povaze onemocnění, ale na to ještě není možno dost jednoznačně dát odpověď.

Lidé však často pomoc léčitelů vyhledávali zejména, když výsledek léčby u

profesionálních lékařů, nedosahoval kýžených výsledků.

Léčitelé používali při léčení různých metod, ale ty by vyžadovaly speciálního

pojednání.  Dokumentace – tisk 428-9.

Zvýšení cen vody

Představenstvo akciové společnosti Severomoravských vodovodů a kanalizací

v Ostravě rozhodlo 13.11.1997, že od 1.1.1998 zvýší cenu vody, jakož i stočného.

Pro domácnosti: v Kč/m3 bez daně daň přídatné včetně daně z

    hodnoty přídatné hodnoty

voda pitná 10,49 0,52 11,01

voda odvedená 8,55 0,43 8,98

Pro ostatní odběratele

voda pitná 11,69 0,58 12,27

voda odvedená 10,89 0,54 11,43

Dokumentace – tisk 37.

Také Kabel Plus – Severní Morava přecenil od 1.1.1998 poplatky za služby a to

nabídku MINI za 80 Kč měsíčně.       Dokumentace – tisk 37.
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Činnost poštovního úřadu v Albrechticích v roce 1998

Počty podaných zásilek:

8 838 kusů doporučených zásilek

1 219 kusů balíků

205 kusů cenných psaní

13 342 kusů peněžních poukázek

36 422 kusů sázenek se sázkovými soutěžemi

45 kusů telegramů

635 uskutečněných hovorů ve veřejné telefonní hovorně

Počty dodaných zásilek:

20 258 kusů doporučených zásilek

4 536 kusů balíků

2 859 kusů dobírek

408 kusů cenných psaní

12 446 kusů vyplacených peněžních poukázek

10 564 kusů vyplacených důchodů (všech druhů)

7 244 kusů vyplacených sázkových výher

37 kusů dodaných telegramů

Ve srovnání s rokem 1997 byl na tomto úřadě snížen stav zaměstnanců o 1 pracovnici.

U zdejší pošty byla nadále činná přepážka Poštovní spořitelny. V  roce 1998 zde byl

zaznamenán další nárůst spořících.     Dokumentace – tisk 422.

Doprava

České dráhy
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Některé údaje, týkající se albrechtické železniční stanice za rok 1998:

Počet zaměstnanců zůstal na stejné úrovni, jako v roce 1997.

Výchozích nákladních vlaků z Albrechtic v roce 1998 bylo 1 498.

Končících nákladních vlaků v Albrechticích v roce 1998 bylo 362.

Projíždějících vlaků touto stanicí v roce 1998 bylo 10 566.

Projíždějících rychlíků bylo v roce 1998 1 460.

Osobních vlaků, projíždějících stanicí bylo 14 980.

Tato stanice vydala v roce 1998 celkem 47 002 jízdenek. Celková tržba z  přepravy cestujících

za rok 1998 činila 1 090 255 Kč.

Pro železniční stanici v  Albrechticích bylo v  roce 1998 zrušeno výpravní oprávnění.

V roce 1998 byla v objektu stanice v tomtéž roce provedena změna topného systému na plyn.

Autobusová doprava

Přepravu osob autobusy zajišťovaly tytéž podniky, jako v  roce 1998, obec musela

nadále přispívat z  obecní pokladny na tento provoz. Počet přepravovaných osob dále poklesl,

zejména po dalším zvýšení cen jízdenek. Mnozí občané volili cestu do zaměstnaní vlastním

autem, což je vycházelo i levněji zvlášť, když se na tento způsob dopravy dohodlo více osob.

Mnozí však takto nekalkulovali, ale dávali přednost pohodlnější a na jízdním řádu nezávislé

jízdě. O sobotách a nedělích nefungovaly některé linky, což bylo pro zaměstnance

v nepřetržitých provozech značně omezující.     Dokumentace – tisk 383.

Dále byl zřetelný nárůst automobilový přepravy osobní i nákladní. Získat konkrétní

údaje však nebylo možné.

V roce 1998 byly v  našem regionu prováděny zaměstnanci brněnské firmy Doping

záznamy o frekvenci automobilové dopravy na zdejších silnicích, na zakázku pražského

Ředitelství silnic a dálnic. Výsledky sloužily jako podklady k  posuzování, či plánování

dalšího rozvoje silničních tras v této oblasti.     Dokumentace – tisk 530.

Inzeráty, vyhlášené obcí
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Obec Albrechtice vyhlásila inzerátem v  novinách pronájem volných nebytových

prostor v podkroví budovy, popisné čísl 501 na Kostelní ulici, v  Dělnickém domě a v  kotelně

základní školy (české) po 230 Kč za m2 ročně.     Dokumentace – tisk 285.

Tímto způsobem byl nabízen i prodej, formou soutěže, objektu bývalé mateřské školy

v Rakovci, popisné číslo 150.     Dokumentace – tisk 492.

Kultura

Kulturní akce, pořádané v  roce 1998, byly zaměřeny hlavně pro děti a mládež, ale

nezapomínalo se ani na dospělé. V roce 1998 obec upustila od zajišťování promítání filmů pro

školní mládež v Dělnickém domě proto, že už všechna školní zařízení v  obci měla k dispozici

videopřehrávače, takže bylo zbytečné, aby byla dále vyvíjena činnost, na kterou už obec

dlouhodobě doplácela. Loutkovými představeními se pro děti z  české školy i mateřské školy

prezentovalo Divadlo Kruh z  Havířova a Divadlo Z  půdy z Hradiště nad Jizerou s  hrami “O

vojáku Martínkovi“ a “Tři malá prasátka“, pro děti z  polské školy vystupovalo loutkové

Divadlo Bajka v produkci Polského svazu kulturně osvětového.

Dne 6.6.1998 se v areálu na Zámostí konaly Majáles pro tělesně a zdravotně postižené

z okresu Karviná. Naše obec pro tento účel zajišťovala hudební program v  podání Ing.

Iwaszka z Havířova-Životic. 

Dne 12.5.1998 účinkoval v  naší obci zpěvák Pavel Novák ve dvou vystoupeních –

výchovných koncertech. První bylo určené dětem mateřské školy a 1. stupni základní školy

s názvem “Zvěřinec“ a druhé pro 2. stupeň základní školy pod názvem “Jak se máme chovat“.

V červnu byl uskutečněn ještě Karneval pro děti s  vystoupením Lídy Trnkové na Zámostí a

28.6. pouť.           Dokumentace – tisk 442 – 4.

Ve dnech 5. – 10.7.1998 probíhaly Šestidenní minikárové závody s  kulturním

programem baviče Nohavicy a pěveckého souboru Slezan z Českého Těšína.

   Videozáznam, číslo 8 a 9.

V září se dětem polské základní školy představilo loutkové Divadlo Bajka a v říjnu pro

děti mateřských škol Divadlo Kruh z  Havířova. V  říjnu se také v  Dělnickém domě konala

oslava k jeho 90. výročí.

Dne 27.12.1998 se konal v  římsko-katolickém kostele Vánoční varhanní koncert

s mistrem Alešem Rybkou a sólistkou Národního divadla v  Praze, Drahomírou Drobkovou.
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Koncertu se zúčastnilo asi 120 osob. Výtěžek dobrovolného vstupného ve výši 2  310 Kč byl

věnován zdejší farnosti na údržbu dřevěného kostela.     Dokumentace – tisk 447.

V prosinci vystoupilo rovněž Studio Lídy Trnkové v  tělocvičně zdejší základní školy

pro děti mateřské školy a 1. a 2. stupně základní školy v  programu “Přišly jsme k  vám na

koledu“.

Vybraní žáci i žákyně obou zdejších základních škol pravidelně vystupovaly

s kulturním programem na akcích Sboru pro občanské záležitosti (při vítání novorozeňat, na

svatbách, jubileích, či při setkáních s  občany, umístěnými v Domě s pečovatelskou službou) u

příležitosti velikonočních a vánočních svátků.

Ve školním roce 1998-9 pokračoval nadále kurz jazyka německého, který

navštěvovalo celkem 32 žáků i občanů. Lektorkou kurzu byla bývalá učitelka, paní Eva

Dindová.

V září a říjnu 1998 začaly jako lektorky keramického kroužku pracovat Janina

Guňková, Mgr. Michaela Masná a Mgr. Pavla Feberová. Keramické kroužky, pořádané jak

v české tak polské základní škole navštěvovalo celkem 55 dětí a dospělých.

Nabídky jednotlivých kulturních pořadů, zasílané obci agenturami, byly vždy

konzultovány s  řediteli mateřských a základních škol. Občané byli o připravovaných

kulturních akcích a o jejich průběhu vždy informováni články v  Albrechtických listech, které

vydával obecní úřad nebo plakáty.

V obecním rozpočtu byla na kulturní akce v roce 1998 vyčleněná částka 120 000 Kč.

Dokumentace – tisk 446.

Lidová knihovna v roce 1998

Vedoucí knihovny byla nadále paní Ludmila Hajduová.

Počet knihovních jednotek činil 10 405.

Dotace na nákup knih činila 80 405 Kč a na časopisy 5 926 Kč.

Počet získaných svazků byl 626, o 112 více než v roce 1997.

Složení knihovního fondu: naučná literatura 192

(přírůstků) beletrie pro dospěle 302

naučná literatura pro mládež   49

beletrie pro mládež   83

Počet odebraných časopisů: 17.

Vzdělávací a výchovné kolektivní akce:

2 knihovní lekce pro mládež do 14 let

1 beseda s M. Zinnerovou aj. Žáčkem pro 1. stupeň základních škol.
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Výpůjční činnost: 18  719 knihovních jednotek, z  toho celkem 376 čtenářů a z  toho do 15 let

138.

Stav automatizace:

Knihovnický program SMARTLIB – stadium vkládání a připojení na INTRA a INTERNET

pro potřebu veřejnosti.

Návštěv v knihovně celkem 3 319.

Výpůjčky celkem: 18 719 knih, z toho 5 190 naučných knih pro dospělé

9 040 beletrie pro dospělé

1 596 naučných knih pro děti

2 893 beletrie pro děti

Výpůjčky časopisů 3 629.

Knihovna měla k  dispozici 2  309 titulů naučné literatury pro dospělé, 762 titulů

naučné literatury pro mládež, 4 787 titulů beletrie pro dospělé a 2 547 pro mládež.

Byly uskutečněny 4 požadované výpůjčky z  jiných knihoven a 5 požadovaných

výpůjček jiným knihovnám.

Příjmy od obyvatelstva celkem 11 570 Kč

Výdaje celkem 299 265 Kč, z toho 149 896 na mzdy a 69 384 na materiál.

Albrechtická pouť

V roce 1998 bylo ve svátek Petra a Pavla velmi pěkné počasí, které velmi přispělo i

k hojnější účasti na oslavě a to nejen domácích, ale i hostů. Slavnostní bohoslužby v  kostele

patřičně dotvářely pouťovou náladu. Již tradičně se k  pouti vázal i zábavný park, který

v tomto roce plně využil areál Zámostí. Již od poloviny týdne se sem sjížděli “komedianti“ se

svými atrakcemi, kolotoči, houpačkami a dalšími vymoženostmi techniky. To vše bylo

spojeno se stánkovým prodejem různého zboží, cukrovinek, potravin, ovoce, hraček a

podobně. K vyvrcholení oslavy došlo v neděli 28.6.1998.           Videozáznam, číslo 08/1998.

Obecní úřad investoval do nasvícení obou albrechtických kostelů téměř 0,5 milionů

Kč. Obec tak získala na atraktivitě, poněvadž noční osvětlení sakrálních budov vypadá

imposantně. Toto opatření splňovalo ještě i zvýšení bezpečnosti pro tyto objekty, zejména

před různými nenechavci. Práce s  tím spojené se zdařilo dokončit do zmíněné pouti, takže

v noci již albrechtické kostely byly osvětlené. Podobně byl z  venku nasvětlen i objekt nového

bytového domu.     Dokumentace – tisk 442.
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Koncert Základní umělecké školy z   Českého Těšína

Dne 17.12.1998 pořádalo toto zařízení Vánoční koncert, v  němž účinkovali žáci české

i polské školy, kteří se ve zde probíhajícím kurzu učili hře na různé hudební nástroje.

Dokumentace – tisk 447-8.

Televize Local Stonava

Zmíněná televize dále rozšiřovala dosah svého regionálního vysílání tím, že zřídila

dva nové vysílače, čímž mohli toto vysílání na 29. kanále sledovat i diváci v  Českém Těšíně,

Chotěbuzi, Loukách, Těrlicku a v části Havířova.

Průzkumem sledovanosti tohoto vysílání bylo zjištěno, že ho sleduje asi 60  000

diváků.    Dokumentace – tisk 457 – 63

a,b.

Vlastivědný výlet

Dne 29.12.1997 uspořádal Klub návrhů Polského svazu kulturně osvětového

z Českého Těšína, pod vedením Vladislava Kristena výlet po našem regionu, spojený

s návštěvou dřevěných kostelů na Těšínsku. Zůčastnilo se ho asi 120 zájemců. Patronát nad

touto akcí převzala Folkloristická sekce hlavního výboru Polského svazu kulturně

osvětového. Výprava se zastavila i v Albrechticích, kde si prohlídla dřevěný barokní kostelík.

Dokumentace – tisk 445.

Setkání starší generace

Dne 27.10.1998 se v  sálu Domu Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích

konalo tradiční setkání starších občanů, kteří dosáhli 70 a více let se starostou. Bohužel tato

akce byla poněkud narušena výpadkem elektřiny, zapříčiněné vyhořením transformátoru u

evangelického kostela. Dodávka elektřiny byla obnovena s  hodinovým zpožděním po

zahájení. Přesto však potom dále nerušeně mohl program pokračovat. V  programu

vystupovaly děti polské a české základní školy. Tento byl zaměřen hlavně na 80. výročí

vzniku Československa. Dalším bodem programu bylo vystoupení starost, pana Juraje

Legindiho, který se v  proslovu zaměřil hlavně na hodnocení jeho práce i obecního

zastupitelstva v  končícím volebním období. Následovalo pak hudebně-pěvecké vystoupení

členů rodiny, pana Palowského, učitele hudby, jeho dvou synů a manželky. Nescházelo ani

tradiční pohoštění (guláš, zákusek a čaj).           Videozáznam, číslo 12/1998.

91



Na tuto akci pozval občany Sbor pro občanské záležitosti, byl stráven večer v příjemné

a družné atmosféře. Program uváděla paní Iwona Guňková, předsedkyně uvedeného Sboru,

jako poslední akci její kadence.       Dokumentace – tisk 400,384-5.

Vítězka v   televizní soutěži Nova  byla z  Albrechtic. Na paní Jindřišku Smelíkovou se

pousmálo štěstí, když byla 25.8.1998 v  pořadu “Kolotoč“, vysílaným televizí Nova,

vylosována, jako první s  přizvaných účastníků, kteří v  tomto pořadu vždy tvořili obecenstvo.

Z jejich řad pak byli do hry vždy losováni 3 účastníci. Paní Smelíkové se pak podařilo při

luštění tajenek na kolotoči vytočit nejvyšší sumu, nepotkal ji ani bankrot, který v  tom kole

štěstí také byl a tak 30  000 Kč bylo její. Ve finále soutěže si ještě vytočila obálku, v  níž byla

uvedena ještě další cena a to motorová sekačka na trávu se závěsným košem, v  ceně téměř

10 000 Kč. Pro zajímavost uvádím, že televize tento pořad natáčela v  dubnu 1998 a vysílala

ho teprve koncem srpna 1998.

Oslava dne 23.2.1998

Čtvrtá valná hromada Polskich Kombatantów v  České republice se tentokrát konala

v Domě Polského svazu kulturně osvětového v  Albrechticích. Součástí oslavy bylo i kladení

kytic k Památníku padlých, nacházejícím se na místním hřbitově, ke hrobu neznámého vojína

z 1. světové války a k  desce obětí fašismu ze 2. světové války. Oslavy se účastnili i významní

hosté, jako ředitel Ústavu kombatantů z  Warszawy, pan Lukasz Kaczyński, místopředseda

Rady Poláků, pan Bronislav Walicki, předseda Československé obce legionářské z  okresu

Frýdek-Místek, pan Adolf Kaleta (bývalý občan Albrechtic), delegáti Svazu bojovníků za

svobodu z Karviné, páni František Gill a Gustav Fukala, starosta obce Albrechtice, pan Juraj

Legindi, předseda hlavního výboru Polského svazu kulturně osvětového, pan Jiří Czap, jakož

i zástupce Polského konzulátu v Ostravě, pan Petr Szwarc a další.

V průběhu oslavy zazněla odbojářská píseň “Rota“.

Předseda organizace Polských kombatantů, pan Bronislav Firla, přednesl na oslavě

hlavní projev, v  němž mimo jiné, jaksi s  hořkostí zaznělo, že příslušným institucím v  České

ani v  Polské republice zásluhy válečných veteránů příliš na srdci neleží, aby jim udělili

alespoň nějakou tu medaili. Pro srovnání uvedl, že na oslavy k  50. výročí ukončení 2. světové

války, nebyly přizváni členové, či zástupci kombatantů ani do Prahy, ani do Warszawy, zatím

co, město Bologna v  Itálii na takovouto oslavu pozvalo 10 účastníků, kombatantů, kteří se

zúčastnili bojů u Bologna, z  Těšínska. Stalo se tak v  květnu 1995 a cestu, pobyt a ostatní

náklady s tím spojené jim hradilo zmíněné město.

Videozáznam, číslo 11/1998. Dokumentace – tisk 451-4.
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Organizace Polskich Kombatantów má 128 členů a má regionální charakter, poněvadž

sdružuje veterány z  celého Těšínska od Bohumína až po Jablunkov. Jejich počet by mohl

dosahovat několik set, ale někteří se už té doby nedožili, nebo jsou nemocni, ale je i řada těch,

kteří necítili potřebu organizovat se, nebo platit členské příspěvky.

Oslava 80. let vzniku Československé republiky

Dne 5.11.1998, na počet 80. výročí vzniku Československé republiky, položili zástupci

polské organizace Kombatantů, za účasti generálního konzula Polské republiky, starosty obce

Albrechtice a dalších hostů k  Pomníku padlých hrdinů za 1. a 2. světové války věnec na

albrechtickém hřbitově. Záznam z  této události natáčela a později i vysílala Televize Local

Stonava.           Videozáznam, číslo 22/1998.

Předseda Svazu Kombatantů, Bronislav Firla, v  krátkém proslovu připomněl 80.

výročí vzniku Československa i Polské republiky a s  tím spojených obětí 1. světové války.

Současně vybídnul občany k  životu ve vzájemném porozumění a ve snášenlivosti,

k odstranění národnostních třenic, k  prominutí chyb ke kterým tu docházelo tak, aby bylo

možno žít v pokoji a vzájemném souladu.     Dokumentace – tisk 449.

Zmíněná delegace Kombatantů se také zastavila u Pomníku padlých v  Jablunkově,

Stonavě a Orlové.

Bronzová Pamětní deska

K 50. výročí ukončení 2. světové války obec pořídila bronzovou Pamětní desku, která

byla umístěna ke dni výročí na žulovém obelisku, v  parčíku před budovou obecního úřadu.

V následujícím roce však byla neznámým pachatelem zcizena (pravděpodobně do šrotu).

Obecní úřad proto pořídil novou, tentokrát mramorovou, se stejným nápisem, která pak byla

umístěna na místě původní, zcizené desky.            Dokumentace – tisk 3665-7.

Povýšení ve výslužbě

Na počest jubilea vzniku Československa bylo na rozkaz ministra obrany České

republiky povýšeno za mimořádné zásluhy v  boji proti fašistům 8 bývalých vojáků okresu

Karviná. Mezi nimi byl i občan Albrechtic, Antonín Szwanczar, který byl povýšen do

hodnosti praporčíka ve výslužbě. Povýšení vyhlásil náčelník Okresní vojenské správy

v Karviné, podplukovník Ing. Vladimír Jalůvka, prostřednictvím svého zástupce, majora Ing.

Petra Ulricha.     Dokumentace – tisk 450.
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Kýčovitost v   kultuře

Lidem bylo mnohdy v současné době předkládáno na výstavách “umění“, které s  tímto

označením nemělo nic společného. O tom svědčil i případ výstavy prostoduchých kýčů

v Havířově a nejednalo se o případ ojedinělý.     Dokumentace – tisk 288.

O úpadku se dalo hovořit i v  hudební produkci. Bylo však zajímavé, s  jakou oblibou a

nadšením byl tento kýč přijímán. Jednalo se o bezmyšlenkovitou, do nekonečně se monotónně

opakující produkci. Že by to byl únik před přetechnizovaným světem? Propadnutí tomuto

prostoduchému řádění nebránilo ani vysoké vstupné. Producenti si mohli troufnout nasadit

jakoukoliv cenu za vstupné. Takto spolehlivě zapracovalo a pokročilo takzvané “vymývaní

mozků“. I zde si bylo možno položit otázku, jací to jsme? Platilo totiž, že čím byla věc

blbější, tím lépe šla na odbyt. Managerům kvetlo obilí, takto se v lidovém rčení říkalo.

Dokumentace – tisk 456.

Sprejové malůvky

O úpadku kultury, jakož i cítění ve vztahu k  životnímu prostředí, svědčily stále více se

šířící sprejové kresby, umísťované na kdejakých místech. Na stěnách budov, na zastávkách,

nádražích, mostech, vlakové soupravy jezdily zmalované tak, že to mnohdy ani vlak

nepřipomínalo, ale spíše jakousi pohybující se příšeru. Bylo známo, že se tak uplatňovala

snaha mládeže (výrostků) po seberealizaci. Pachatelé však byli většinou neznámí. Jen

málokdy se podařilo někoho přistihnout při činu, svědčilo to i o tom, že byli sprejeři dobře

organizováni.     Dokumentace – tisk 455.

Názory na “Ježíška“

Kdy a jak dětem prozradit, že dárky nenosí Ježíšek? V  souvislosti se šířící se

“osvíceností“ se často propírala i tato otázka. Psychologové však byli toho názoru, že je

rozumnější tento okamžik oddálit dětem, co nejdále. Většina rodičů si ani nepřála, aby tento

úkol na sebe brali učitelé.     Dokumentace – tisk 283.

Změny v   systému vyučování na školách

Bylo možno konstatovat, že k  určitým změnám v  systému výuky na školách už přece

jen docházelo. Děti se od vyučujících v  dějepise, nebo občanské výchově mohly něco více

dozvědět, co jsou vlastně vánoce, advent a podobně, za předpokladu, pokud učitelé sami o
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těchto věcech něco věděli. Že to není pouze žblept, svědčí o tom odpověď 27leté učitelky

jazykové školy, která na anketní otázku, proč se slaví vánoce odpověděla: „Abych pravdu

řekla, nevím. Asi to bude něco souviset s Ježíškem, ale co, to bych hádala, opravdu nevím“!

O tom, jaká byla všeobecná představa mezi lidmi, proč se slaví vánoce, může

posloužit malý příklad. Na anketní otázku takto zformulovanou, položenou 10 náhodným

dospělým lidem, odpovědělo z  toho celkem správně 7 osob a 3 nevěděli! Pro srovnání byla

tatáž otázka položena 13 dětem, ve věku od 11 do 15 let a pouze 1 odpověď byla nesprávná.

Dokumentace – tisk 284,464-5.

Školství

Mateřská škola (česká)

V novém občanském roce 1998 byl po vánočních svátcích zahájen provoz 5. ledna.

Pro malý počet nahlášených dětí o vánočním volnu, byla školka mimo provoz.

Dne 15.1.1998 proběhla poslední lekce předplaveckého výcviku dětí. Této akce se

zúčastňovali spolu s dětmi i jejich rodiče v bazénu v Havířově.

V sálu Polského svazu kulturně osvětového v Albrechticích se konalo pro děti 5. února

1998 představení “Tři prasátka“ v produkci Divadla Buchty a Loutky z  Prahy, které hostovalo

v přehlídce amatérských divadelních souborů “Miniteatro“ Havířov 1998 i v  naší obci.

Vstupné dětí bylo hrazeno ze školného.

Dne 26.2.1998 se konal, rovněž v  sálu Polského svazu kulturně osvětového, Maškarní

karneval pro děti mateřské školy. Rodiče připravili dětem pěkné masky. Akce byla zahájena

rejem masek a tančením dětí. Dvě hodiny před polednem vyplnil program “Veselý Jirka“

vyprávěním a kouzly se zapojením dětí ve společných tancích a hrách.

V době jarních prázdnin od 9. do 13.3.1998 byl pro sníženou docházku dětí omezen

provoz v mateřské škole jen na hlavní budovu.

Dne 16.4.1998 jely děti mateřské školy, v  doprovodu svých učitelek, autobusem Dolu

9. květen do Kulturního domu Petra Bezruče v  Havířově, kde shlédly představení “Dopoledne

pohádek“. Náklady na tuto akci byly hrazeny rovněž ze školného.

Ve 2. polovině dubna nacvičovaly učitelky s  dětmi mateřské školy programy na

besídky ke Dni matek. Součástí toho bylo i zhotovování vstupenek a dárečků maminkám.

Dne 21.5.1998 se uskutečnilo společné fotografování dětí dle jednotlivých tříd, které

provedla paní Šifrová z Havířova.
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Celoškolní polodenní výlet s  dětmi byl realizován 28.5.1998. Jelo se dvěma autobusy

do ZOO v  Ostravě. S  každou třídou jelo mimo pedagogický dozor ještě 4 až 5 rodičů, jako

doprovod.

Děti předškolního věku navštívily 3.6.1998 základní školu, aby se trochu obeznámily

s novým prostředím, které jim bude vlastní na několik dalších let. Byly proto rozděleny do tří

skupin, poněvadž v  té doby fungovaly v  základní škole 3 první třídy a v  doprovodu svých

učitelek se zúčastnily třetí vyučovací hodiny.

Den dětí oslavila mateřská škola dne 4.6.1998 v  prostoru zahradní restaurace PAMOL

závodivými hrami. Soutěžilo se i o nejrychlejšího chlapce a děvče mateřské školy. Stal se jím

Pavel Šteglík ze 4. třídy a Markéta Kohutová ze 2. třídy mateřské školy. Nescházelo ani

občerstvení a pamlsky pro děti.

Preventivní zubní prohlídky dětí mateřské školy se konaly 2. a 9. června 1998,

v oddělení místní zubní ambulance ve zdravotním středisku.

Sbor pro občanské záležitosti při obecním úřadě věnoval dětem k  jejich Dni Koncert

Pavla Nováka, kterého se zúčastnily všechny děti mateřské školy v  tělocvičně základní školy

dne 12.6.1998.

Ve čtvrtek 25.6.1998 se konalo v  sálu Domu Polského svazu kulturně osvětového

rozloučení s  dětmi mateřské školy, které po prázdninách nastupovaly do 1. třídy základní

školy. V programu vystupovaly děti všech tříd mateřské školy v  cca 10 minutových scénkách.

Na rozloučení byli přizváni i rodiče dětí a zástupci Sboru pro občanské záležitosti. Na

rozloučenou obdržely vycházející děti po knížce, Pamětní list a další drobné dárky. Při té

příležitosti se rozloučili i rodiče s  učitelkou 5. třídy, Jiřinou Neligovou, která od 1.7.1998

nastupovala do důchodu.

Prázdninový provoz probíhal v  mateřských školách ve dvou odděleních ve hlavní

budově od 1. do 24.7.1998. Současně byla provedena výměna splachovačů v celé budově. Byl

také přestěhován nábytek a hračky z  5. oddělení mateřské školy, umístěného dočasně v  místní

základní škole a s  ukončením školního roku 1997-8 bylo toto uzavřeno. Došlo i k  vylíčení

ředitelny a byl do ní instalován nábytek z  5. oddělení, elokovaného v  základní škole. Původní

nábytek z ředitelny byl rozdělen do tříd mateřské školy.

Na zahájení nového školního roku se podíleli všichni zaměstnanci mateřské školy –

učitelky i ostatní pracovníci. Učitelky od 24.8.1998 a správní zaměstnanci již od 17.8.1998.
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Od 1.9.1998 pak byl zahájen provoz ve čtyřech odděleních mateřské školy, z  nichž 3

byla umístěna v  hlavní budově na Obecní ulici a 1 ve vedlejší, starší budově, popisné číslo

501, na Kostelní ulici. Všechna oddělení měla rovnoměrně po 25 dětech.

První oddělení vedly učitelky Renáta Hájková a Jitka Nalevajková. Funkci školnice

vykonávala Vlasta Kornasová. 

Druhé oddělení vedly učitelky Květuše Fusíková a Bronislava Struhalová. 

Třetí oddělení vedla ředitelka, Naděžda Farniková a učitelka Alena Sztefková. 

Úklid v obou odděleních zajišťovala Helena Šataniková. 

Ve čtvrtém oddělení, umístěném ve vedlejší starší budově na Kostelní ulici pracovaly

učitelky Kristina Cielecká a Šárka Jančarová, která opět nastoupila do práce po mateřské

dovolené. Úklid v této budově zajišťovala Helena Dziedzicová. 

Od října 1998 začal v  mateřské škole opět fungovat kroužek Lego. Navštěvovaly ho

vždy 4 děti z  každého oddělení. Vedení kroužku zajišťovaly učitelky Květuše Fusíková a

Bronislava Struhalová.

V říjnu 1998 byla zahájena instalace plynových kotelen v  každé budově zvlášť.

Z téhož důvodu došlo ke zrušení centrální kotelny. Práce s  tím spojené probíhaly za plného

provozu 2 měsíce. Instalaci zajišťovala firma Inmont z Českého Těšína.

I v tomto roce se nezapomnělo na tradiční soutěž dětí ve sběru kaštanů a žaludů, dle

již zaběhnutých pravidel. Výsledek této akce byl 1,5 tuny těchto plodů pro přikrmování zvěře

v zimě. V této soutěži dětem pomáhali i rodiče.

Ke 30.11.1998 ukončila v  této mateřské škole učitelka Alena Sztefková. Odešla

pracovat do Stacionáře v Českém Těšíně. Na její místo nastoupila Lenka Blažková.

Dne 4.12.1998 navštívil jednotlivá oddělení mateřské školy Mikuláš, při čemž dětem

naděloval sladkosti do krabiček, které si děti pro tento účel sami zhotovily. Mikuláši se děti

presentovaly básničkami a písničkami.

Na blížící se vánoce se děti připravovaly nácvikem koled a písní se zimní tématikou.

Ve výtvarné činnosti zhotovovaly vánoční výzdobu budovy a svých tříd.

Děti mateřské školy také začaly využívat pod vedením učitelek keramickou dílnu

s vypalovací pecí, kterou se podařilo získat místní školou s  polským jazykem vyučovacím. Ve

vánočním čase se práce zaměřovala na modelování vánočních ozdob z  hlíny, které se pak

vypalovaly a glazurovaly.

Dne 15.12.1998 byla v  hlavní budově mateřské školy uspořádána celoškolní Vánoční

besídka, na kterou byly i přizvány důchodkyně této mateřské školy. V následujících dnech pak

97



probíhaly třídní besídky s  nadílkou hraček, které učitelky nakoupily pro mateřskou školu

v ceně cca 2  500 Kč pro každé oddělení, za peníze, které pro tento účel vyčlenil z  rozpočtu

obecní úřad. Mimoto obdrželo ještě každé oddělení nové varianty stavebnic Duplo.

O vánocích pak byla mateřská škola opět mimo provoz pro nízký počet přihlášených

dětí.

V prosinci 1998 bylo provedeno zateplení střechy na hlavní budově mateřské školy.

Mateřská škola s polským jazykem vyučovacím

Personální změny:

Dne 13.1.1998 odešla do důchodu dosavadní ředitelka, Žofie Delongová. Na její místo

nastoupila 14.1.1998 Hilda Jurzyková, jako zástup do konce školního roku.

Akce mateřské školy:

- 15.1.1998 byl ukončen kurz plavání, na který děti dojížděly spolu s  dětmi české mateřské

školy do Havířova. Tato poslední lekce měla zábavnou formu. V  závodě v  plavání se

bezpečně umístil Adrian Bromek na 1. místě.

- 22.2.1998 Dětský ples, společný i pro děti polské základní školy, v  místnostech Domu

Polského svazu kulturně osvětového. Už na samém začátku této akce se zjistilo, že toto

spojení dvou zařízení nebylo to nejšťastnější, poněvadž nebylo dost místa pro všechny.

Akce však přesto proběhla. Nepočítalo se ale s tak velkou návštěvou.

V programu vystupovaly děti mateřské i základní školy. Představily se hudební básní

“Setkání pohádek“, kterou diváci ocenili bouřlivým potleskem. Na to děti zatančily

polonézu a karnevalová zábava tak byla zahájena. Děti pak v  maskách skotačily po sálu

v rytmu hudby. Nescházely ani závodivé hry a loterie.

- 16.3.1998 sehrálo loutkové divadlo pro děti v  Domě Polského svazu kulturně osvětového

pohádku “Sněhurka“.

- 31.3.1998 účast 1 žákyně, Alice Santariusové v  recitačním konkursu, který se konal na

základní škole v Karviné 6. Nepodařilo se jí umístit na čelním místě, ale odnesla si diplom

za účast.

- 9. – 13.4.1998 byla mateřská škola mimo provoz, protože připadly velikonoce.

- 3.5.1998 účast všech dětí polské mateřské školy na oslavě 170. výročí budovy polské

školy v Albrechticích, která se konala v Domě Polského svazu kulturně osvětového.

Dokumentace – tisk 471-3.
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- 6.5.1998 se uskutečnila první hodina, ze čtyř plánovaných saunování v  místní sauně

PAMOLU. Účastnily se jí všechny děti polské mateřské školy.

- 7.5.1998 shlédly děti další loutkové představení v  Domě Polského svazu kulturně

osvětového.

- 26.5.1998 oslava Dne matek, která se konala v  mateřské škole s  přizváním všech

maminek, jimž se děti představily v  programu, v  němž se nezapomnělo ani na předání

dárečků a skromného občerstvení.

- 3.6.1998 se na zahradě mateřské školy uskutečnilo tradiční fotografování dětí na závěr

školního roku.

- 20.6.1998 Školní radovánky v  objektu PAMOLu, které pro děti organizovala Matice

školská. Děti se tu presentovaly v  programu, nastrojené v lidových krojích, tančily slezské

tance jako “slatina, pekla placky, grošík“ a jiné. Po úspěšném vystoupení děti obdržely

občerstvení, po němž zábava pokračovala v  soutěžních a závodivých hrách dětí, jako

například lov na udici, hod na cíl, kolo štěstí a jiné. Za krásného počasí zábava trvala až

do večera.

- 24.6.1998 zájezd dětí do ZOO v  Ostravě. V doprovodu učitelky a jedné babičky jely děti

mateřské školy autobusem podívat se na zvířátka. Plné nových dojmů se pak opět vrátily

ještě na oběd v  mateřské škole, kde pak strávily zbytek odpoledne dle obvyklého

programu.

- 26.6.1998 zakončení školního roku, jako obvykle slavnostní za účasti hostů – Matice

školské, Polského svazu kulturně osvětového, s  vystoupením dětí v krátkém programu, po

němž děti obdržely od hostů sladkosti a děti předškolního věku si odnesly na památku i po

knize a tentokrát dokonce (poprvé) obdržely i jakési “vysvědčení“ – žáčka, školáčka. Do

1. třídy tentokrát odcházely 3 děti (1 děvče a 2 chlapci).

- 30.6.1998 poslední den školního roku 1997-8, spojený s  rozloučením s  učitelkou

Jurczykovou, která zde, jako důchodkyně přes 5 měsíců suplovala, na neobsazeném místě.

O prázdninách byla mateřská škola v  provozu jen polodenně, pro malý počet přihlášených

dětí a také pro scházející pracovní sílu.

- 1.9.1998 slavnostní zahájení nového školního roku 1998-9.

Do práce, na místo učitelky mateřské školy zde nastoupila Mgr. Halina Koneszová,

která dosud působila na mateřské škole ve Stonavě.
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V novém školním roce bylo do mateřské školy s  polským jazykem vyučovacím

v Albrechticích zapsáno 14 dětí (10 chlapců a 4 děvčata).

Personální obsazení mateřské školy:

Funkci ředitelky zastávala Mgr. Jolanta Kožuszniková

Učitelky: Renata Smugalová, Mgr. Halina Koneszová.

Od 12.10.1998 do 31.12.1998 Hilda Jurczyková.

Od 4.1.1999 do 30.6.1999 Vanda Zmijová.

Školnice: Irena Siwková, Kuchařka: Kateřina Brachazková.

- Dne 17.9.1998 byla školka uzavřena pro rekonstrukci ústředního topení. Téhož dne

ukončila v  mateřské škole pracovní poměr učitelka Renata Smugalová, poněvadž se

rozhodla nastoupit práci v  soukromě firmě. Na její místo byla získána Hilda Jurczyková

z Karviné do konce kalendářního roku.

- 12.10.1998 se dětem představila Loutková scéna Bajka s  hrou “Tři bílé šípy“ – indiánka

od Jana Makazinse, v Domě Polského svazu kulturně osvětového.

- 16.10.1998 “Svátek pečeného bramboru“ – zábavu pro děti připravily ženy ze základní

polské školy s přizváním dětí mateřské školy. Akce proběhla na školní zahradě.

- 5.10.1998 navštívily děti výstavu “Světa vlaků“ v  Havířově v doprovodu pedagogického

dozoru. Historické modely vláčků je velmi zajímaly.

- 13.11.1998 předvedla paní učitelka Jurczyková praktický postup při nakládání a kvašení

zelí dětem mateřské školy.

- 8.12.1998 názorné pečení vánočního cukroví ve spolupráci s kuchařkou a dětmi.

- 15.12.1998 preventivní prohlídka chrupu dětí v místní zubní ambulanci.

- 16.12.1998 Setkání u stromečku, spojené s  mikulášskou nadílkou, pohoštěním, ale i se

sehráním hry o “Štědrém dni“. To vše se odehrálo v mateřské škole.

- Od 23.12.1998 do 3.1.1999 trvaly vánoční prázdniny.

Zpráva o činnosti základní školy české za školní rok 1998-9.

Charakteristika školy:

Škola poskytovala dětem základní vzdělání, rozumovou výchovu ve smyslu

vědeckého poznání, v  souladu se zásadami vlastenectví, humanity, demokracie, mravní,

estetickou, pracovní, tělesnou, ekologickou i náboženskou výchovu. Úkolem školy byla i

příprava dětí pro další studium a praxi.

Tato škola měla v  současné době 9 ročníků, rozdělených na první a druhý stupeň.

První stupeň zahrnoval 1. až 5. ročník, zbývající ročníky patřily do 2. stupně.
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Výuka se řídila učebními plány a osnovami schválenými ministerstvem.

Třídy se naplňovaly do počtu 32 žáků. Ředitel školy dělil třídy na skupiny v  souladu

s učebním plánem a počet žáků ve skupině závisel na podmínkách školy, na charakteru

vyučovacího předmětu, ale i na požadavcích bezpečnosti a ochrany zdraví dětí.

Pro děti, opožděné ve výuce, které nezvládaly učivo, byly zřizovány doučovací

skupiny.

Ředitel ustanovoval třídní učitele, vedoucí vychovatele školní družiny.

Učebnice, učební texty a základní školní potřeby byly žákům poskytovány zdarma

v rozsahu, stanoveném vládou. Dětem, nastupujícím do 1. tříd, škola zabezpečovala celý

komplet školních potřeb.

Ředitel školy zřizoval jako svůj poradní orgán pedagogickou radu, v  níž byli zahrnuti

všichni pedagogičtí pracovníci školy. Tato rada zasedala 5krát ročně.

Ředitel školy vyhlašoval po projednání s  pracovníky školy se souhlasem pedagogické

rady školní řád, schvaloval řád odborných pracoven, laboratoří, tělocvičen a hřišť.

Škola také organizovala školu v  přírodě, lyžařské kursy, plavecký výcvik žáků

s programy, schválenými ředitelem školy. K  úkolům školy se řadila i organizace školních

výletů i dalších akcí, souvisejících s  výchovně vzdělávací činností školy. Sem se zahrnovaly i

kulturní akce, pořádané ve spolupráci s  Městským kulturním střediskem v  Havířově, v rámci

systému “Kultura školám“.     Dokumentace – tisk 560.

Škola napomáhala ve spolupráci s  lékařem, pověřeným preventivní péčí o žáky,

vytvářet a realizovat ozdravné programy dle aktuálních potřeb. Preventivní kontroly chrupu

dětí u zubního lékaře se uskutečňovaly 2krát ročně.

Škola zřizovala pro žáky zájmové útvary, poskytovala vhodné prostory a vybavení

k účelnému využití pro činnosti zájmových organizací mládeže. V  tomto roce byl kladen

důraz na akce pro děti v  odpoledních hodinách, na práci v  zájmových kroužcích a na

využívání volného času dětí. Tolik akcí, jak bude dále uvedeno, na škole ještě nebylo.

Fungovaly zde kroužky sportovní, estetické, keramické, taneční, dramatické a kroužek

chemický a přírodovědný. Byl zde vymezen i prostor pro působení elokované učebny

Základní umělecké školy v Českém Těšíně, pro výuku hry na hudební nástroje.

Dokumentace – tisk 469.

Součástí školy byla i školní družina, knihovna a školní jídelna.

Ve spolupráci s  obecním úřadem škola umožňovala pracovat v  prostorách k  tomu

vhodných mnoha zájmových organizacím, jako Tělovýchovné jednotě Albrechtice, Zájmové,

tělesné a rekreační výchově, Tělovýchovné jednotě oddílu kopané (žákům, dorostu i mužům).
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Na škole existuje posilovna, jejíž službu používá i řada občanů Albrechtic. Škola vymezila

také prostor pro kurz výuky německého jazyka. Školní tělocvičny využívají i děti nedaleké

základní školy s  polským jazykem vyučovacím, poněvadž tam tělocvična zřízena není.

Naopak děti, které se přihlásily do keramického kroužku, mají možnost využívat keramickou

pec, umístěnou v polské škole.

Ve školním roce 1998-9 byla navázána užší spolupráce s  Domem dětí a mládeže

v Havířově v tom, že jejich vedoucí vedl děti v  zájmovém počítačovém kroužku v  počítačové

učebně na škole v Albrechticích. Uvažovala se o rozšíření této spolupráce i na další rok s  tím,

že mimo počítačové učebny by byla dána k  dispozici ještě učebna dílen pro kroužky

modelářů, což by byl vstřícný krok k  dětem i rodičům z  Albrechtic, aby za tím účelem

nemuseli dojíždět do Havířova.

Personální obsazení školy:

1) Ředitel Mgr. Zdeněk Feber, aprobace čeština, výtvarná výchova, praxe 15 let

2) Zástupce ředitele Mgr. Pavla Martinková, ruština, dějepis, praxe 14 let

Učitelé na 1. stupni:

3) Mgr. Dana Bystřická, aprobace národní škola, tělocvik, praxe 26 let

4) Mgr. Ingrid Demelová, aprobace národní škola, tělocvik, praxe 13 let

5) Mgr. Radka Gajdová, aprobace národní škola, tělocvik, praxe 9 let

6) Mgr. Radmila Holubcová, aprobace národní škola, výtvarka, praxe 7 let

7) Jiřina Kowalczyková, aprobace střední pedagogická škola, praxe 15 let

8) Mgr. Silvie Mamulová, aprobace národní škola, výtvarka, praxe 15 let

9) Mgr. Vanda Pietrová, aprobace Učitelský ústav, praxe nad 35 let

10) Mgr. Marie Reichenbachová, aprobace národní škola, pracovní výchova, praxe 14 let

11) Mgr. Jana Střelcová, aprobace národní škola, pracovní výchova, praxe nad 35 let

12) Bc. Božena Sýkorová, aprobace speciální pedagogika, praxe 16 let

13) Kristina Szwedová, aprobace střední pedagogická škola, praxe 10 let

14) Mgr. Dagmar Uvírová, aprobace národní škola, výtvarka, praxe 20 let

15) Lenka Žůrková, aprobace střední pedagogická škola, praxe 3 roky

Učitelé na 2. stupni:

16) Mgr. Mária Baletková, aprobace přírodopis, chemie, praxe nad 35 let

17) Mgr. Jana Bolková, aprobace přírodopis, chemie, praxe 4 roky
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18) Mgr. Pavla Feberová, aprobace čeština, výtvarná výchova, praxe 15 let

19) Mgr. Radka Kozlová, aprobace čeština, hudební výchova, praxe 4 roky

20) Mgr. Karel Mamula, aprobace tělocvik, občanská výchova, praxe 7 let

21) Mgr. Michaela Masná, aprobace fyzika, základy techniky, praxe 14 let

22) Mgr. Věra Nováková, aprobace národní škola, tělocvik, praxe 21 let

23) PaedDr. Taťána Pawerová, aprobace čeština, výtvarná výchova, praxe 14 let

24) Ing. Leona Šidová, aprobace matematika, praxe 1 rok

25) Mgr. Libuše Šigutová, aprobace matematika, výtvarná výchova, praxe nad 35 let

26) Mgr. Jana Valošková, aprobace matematika, zeměpis, praxe 11 let

27) Mgr. Danuška Vilínová, aprobace matematika, praxe nad 32 let

28) Mgr. Jana Žůrková, aprobace matematika, chemie, praxe 8 let

Školní družina:

29) Marcela Millerová, aprobace střední pedagogická škola, praxe nad 35 let

30) Helena Nogolová, aprobace střední pedagogická škola, praxe 10 let

Technicko-hospodářští pracovníci:

31) Libuše Jedlinská, zástupce pro ekonomii, aprobace gymnázium, praxe 19 let

32) Irena Gorecká, vedoucí školní jídelny, praxe 24 let

Provozní pracovníci:

33) Ladislav Radoň, školní údržbář

34) Rudolf Jedlinský, topič

Uklízečky:

35) Ludmila Farniková 36) Alžběta Chlebíková

37) Vanda Inkomerová 38) Libuše Juzofová

39) Jaroslava Kurková 40) Naděžda Kwapulinská

41) Blažena Minolová 42) Alžběta Siostrzonková

43) Zdeňka Szymurdová

Školní jídelna:

44) Irena Tobolová, hlavní kuchařka

45) Anna Grzegorzová, kuchařka
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46) Bronislava Farniková, pracovnice provozu

47) Anna Wawraczová, pracovnice provozu

V tomto školním roce nastoupily na mateřskou dovolenou: učitelka Mgr. Radka

Kozlová, kterou zastoupila Milada Kučerová. Dále pak Lenka Žůrková, za kterou nastoupila

Mgr. Vanda Pietrová. Po odchodu učitelky Milady Kučerové jí nahradily Mgr. Danuška

Vilínová.

Z provozních pracovníků nastoupila mateřskou dovolenou Zdeňka Szymurdová.

Na škole bylo zaměstnáno celkem 47 pracovníků, z toho 43 žen a 4 muži.

Pedagogických pracovníků bylo celkem 30, z toho 2 vychovatelky.

Údaje o žácích:

Ve školním roce 1998-9 ubyla 1 třída ve srovnání s  rokem předchozím. Ve škole bylo

proto 17 tříd s celkem 405 dětmi. Pro srovnání počtu dětí navštěvovalo školu o 1 žáka víc, než

v roce minulém.

Počty tříd v ročnících a počty žáků ve třídách:

Ročník: Tříd: Žáků: Z toho chlapců: dívek:

I. 2 47 22 25

II. 2 63 28 35

III. 2 55 28 27

IV. 2 37 23 14

V. 2 48 26 22

VI. 2 39 24 15

VII. 2 50 24 26

VIII. 1 25 9 16

IX. 2 41 28 13

Přehled o výsledcích vzdělávání žáků: (za 1. a 2. pololetí školního roku 1998-9)

Žáků celkem: 405

Celkový prospěch: vyznamenání 1. pololetí 58 = 14%, 2. pololetí 49 = 12%.

Celkový prospěch: prospělo – 1. pololetí 335 = 83%, 2. pololetí 345 = 85%,

       Neprospělo – 1. pololetí 12 = 3%, 2. pololetí 11 = 3%

Chování: 1. pololetí – velmi dobré 346 = 97%, uspokojivé 9 = 3%, neuspokojivé 2 = 1%,

    2.pololetí – velmi dobré 387 = 96%, uspokojivé 10 = 2%, neuspokojivé 6 = 1%.
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Absence v 1. pololetí celkem 17 146 hodin = průměr na žáka 42 hodin,

z toho omluvená 17 035 hodin = průměr na žáka 41 hodin,

z toho neomluvená 111 hodin = průměr na žáka 1 hodina

   v 2. pololetí celkem 16 836 hodin = průměr na žáka 42 hodin,

z toho omluvená 16 531 hodin = průměr na žáka 41 hodin,

z toho neomluvená 305 hodin = průměr na žáka 1 hodina.

Průměrná známka třídy: Počet známek: (v 1. pololetí)

1 2 3 4 5 neklasifikován

1. A 1,26 19 2 2 - - -

1.B 1,21 20 3 1 - - -

2.A 1,32 186 25 9 3 - 1

2.B 1,29 166 38 11 1 - 1

3.A 1,28 142 28 7 3 - 2

3.B 1,44 134 52 13 4 - -

4.A 1,52 97 28 11 7 1 9

4.B 1,47 118 50 4 6 2 -

5.A 1,56 131 56 22 7 - -

5.B 1,64 132 43 26 14 - -

6.A 1,56 142 78 21 5 1 -

6.B 1,75 132 83 25 18 2 -

7.A 1,74 167 92 48 18 - -

7.B 1,77 180 76 38 26 5 -

8.A 1,87 163 104 52 27 4 -

9.A 1,99 122 108 38 39 1 -

9.B 1,92 128 62 46 30 - -

(v 2. pololetí)

1.A 1,06 145 8 1 - - -

1.B 1,18 141 15 2 2 1 -

2.A 1,34 172 36 9 3 3 1

2.B 1,42 148 60 14 1 1 -

3.A 1,27 136 28 9 - - 9

3.B 1.45 133 41 19 3 - -
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4.A 1,61 90 31 13 9 1 9

4.B 1,54 109 53 8 9 - 1

5.A 1,63 124 70 22 9 - -

5.B 1,54 127 45 16 10 - 8

6.A 1,61 141 69 29 8 - -

6.B 1,92 123 87 33 21 9 -

7.A 1,92 142 94 63 26 - -

7.B 1,85 166 78 52 22 7 -

8.A 1,8 168 97 44 23 4 -

9.A 2,11 106 107 50 45 - -

9.B 2,06 126 46 48 43 3 -

Dokumentace – tisk 561-4.

Zpráva výchovného poradce základní školy

Na konci školníku roku 1998-9 odešlo z  9 tříd 41 žáků. Z  nich bylo přijato 13 žáků na

střední školy, 6 na učební obory s maturitou a 22 na učební obory.

Některé školy (střední) přijímaly žáky s  určitým průměrem (většinou do 1,2 nebo 1,5)

bez přijímacích zkoušek, to vyšlo 4 žákům albrechtické základní školy. Ostatní se museli na

přijímací zkoušky připravovat. U přijímacích zkoušek uspěli všichni žáci v  1. kole, z  toho

někteří na předních místech. Dva žáci byli přijati až ve 2. kole.

Celkem na gymnázia odešli 3 žáci,

 na střední zdravotnickou školu 1, 

 na střední průmyslovou školu elektrotechnickou  2,

 na obchodní akademii 3,

 na střední průmyslovou školu stavební 2,

 na integrovanou střední školu 2.

Z 5. tříd albrechtické základní školy odešli na víceletá gymnázia 4 žáci a i když na

tento typ škol se hlásí až 4násobně více uchazečů než může být přijato, všichni 4 žáci

z Albrechtic byli u přijímacích zkoušek úspěšní a byli přijati (2 do Českého Těšína a 2 do

Havířova).  Dokumentace – tisk 565-7.

Zájmové kroužky na škole a jejich vedoucí ve školním roce 1998-9

1) Výtvarný kroužek (1. stupeň)           Mgr. Radmila Holubcová

2) Sportovní hry (1. stupeň)           Mgr. Vanda Pietrová 

3) Dramatický kroužek (1. stupeň)           Mgr. Dagmar Uvírová a Kristina Szwedová
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4) Gymnastický kroužek Mgr. Jana Valošková

5) Výtvarný kroužek (2. stupeň) PaeDr. Taťána Pawerová

6) Sportovní hry (2. stupeň) Mgr. Karel Mamula

7) Basketbal mladší žáci Mgr. Karel Mamula

8) Basketbal starší žáci Mgr. Karel Mamula

9) Keramika (pod záštitou obecního úřadu) Mgr. Pavla Feberová

10) Cvičení v posilovně Mgr. Pavla Feberová

11) Floduráček – výuka společenského tance, činnost ukončena závěrečným vystoupením

a soutěží v březnu 1999

12) Výuka hry na klavír a flétnu učitelé Lidové školy umění

Soutěže a olympiády, jichž se ve školním roce 1998-9 žáci účastnili:

1) Pythagoriáda pro žáky 6. a 7. tříd, do okresního kola postoupil Jiří Vlašic

2) Klokan pro všechny žáky od 5. do 9. tříd,

Nejlepší řešitelé:

Benjamin: Hana Poláčková, Lenka Wartová a Lucie Buchwaldková

Kadet: Martin Blaty, Dalibor Škrobák a Jakub Štěponěc

3) Matematická olympiáda

6.třída – J. Vlašic a R. Böhm

7. třída – H. Poláčková a L. Wartová

8. třída – D. Škrobák a D. Folwarczny

Všichni postoupili do okresního kola, ve kterém uspěla Hana Poláčková (13. místo) a

Daniel Folwarczny (4. místo + postup do krajského kola).

4) Dějepis – soutěž “Mladý historik“, 18. místo v okresním kole získal L. Wojnar.

5) Fyzikální olympiáda, D. Škrobák získal 20. místo v okresním kole

6) Chemická olympiáda, M. Gladziszová se umístila na 17. místě v  okresním kole a D.

Grzegorzová na 24. místě.

7) Olympiáda technických prací. Okresního kola se zúčastnil S. Pavlovec.

8) Okresní kolo Olympiády výpočetní techniky, D. Škrobák - 6. místo, P. Enenkel – 8.

místo.

Toto okresní kolo se konalo v  počítačové učebně albrechtické školy a hlavním

organizátorem této soutěže byl ředitel Mgr. Zdeněk Feber.
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Sportovní akce ve školním roce 1998-9:

18.9.1998 Běh Emila Zátopka 42 žáků 2. místo Mamula, Nováková

7.10.1998 Albrechtický běh 45 žáků 6x 1. místo Mamula, Nováková

19.10.1998 Stolní tenis, oblastní kolo 8 žáků 3.,4.,4.,6. místo

mladší žáci a žákyně Mamula, Nováková

26.10.1998 Stolní tenis, oblastní kolo 4 žáci 2., 5. místo Mamula

starší žáci

5.11.1998 Basketbal, oblastní kolo 15 žáků 3. místo Mamula

12.11.1998 Basketbal, oblastní kolo 10 žáků 1. místo Mamula

starší žáci

21.11.1998 Stolní tenis, okresní kolo 6 žáků 2.,3. místo Mamula

mladší a starší žáci 7.,8. místo – starší

28.11.1998 Vybíjená, krajské kolo 11 žáků 2. místo Mamula

mladší žáci

3.12.1998 Basketbal, oblastní kolo 10 žáků 3. místo Mamula

mladší žáci

10.12.1998 Basketbal, oblastní kolo 10 žáků 1. místo Mamula

starší žáci

11.1.1999 Basketbal, oblastní kolo 15 žáků 1. místo Mamula

starší žáci

14.1.1999 Basketbal, oblastní kolo 11 žáků 2. místo Mamula

mladší žáci

17.2.1999 Vybíjená, oblastní kolo 11 žáků 1. místo Nováková

mladší i starší žákyně

24.2.1999 Florbal, okresní kolo 4 žáci 3.,5. místo Mamula

mladší žáci

25.2.1999 Florbal, okresní kolo 4 žáci 3.,6. místo Mamula

starší žáci

8.3.1999 Skok do výšky, oblastní kolo 6 žáků 2.,4. místo Mamula, Nováková

mladší žáci a žákyně

starší žáci a žákyně 3.,4.,5. místo

20.3.1999 Vybíjená, okresní kolo 22 žáků 3.,4. místo Nováková

mladší a starší žákyně
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23.3.1999 Basketbal, okresní kolo 9 žáků 2. místo Mamula

starší žáci

24.3.1999 Skok do výšky, okresní kolo 4 žáci 7.,8. místo Mamula, Nováková

12.4.1999 Florbal, oblastní kolo 7 žáků 1. místo Mamula

mladší žáci

15.4.1999 Florbal, oblastní kolo 7 žáků 1. místo Mamula

starší žáci

4.5.1999 Běh vítězství, Stonava 19 žáků 2x 1. místo Mamula

2. místo, 2x 3. místo, 2x 4. místo, 1x 5. místo

Sportovní úspěchy základní školy

Stejně jako předcházející školní roky, byl i letošní bohatý na sportovní akce i na

úspěchy žáků. Všechny plánované závody a turnaje proběhly na oblastní úrovni, to znamená

mezi základní školou Horní Suchá, Stonava, Těrlicko a Albrechtice a některé na úrovni

okresní, kde se representanti naší obce v  konkurenci velkých městských škol rozhodně

neztratili.

Již při prvním měření sil mezi školami, které se konalo v  Horní Suché v  září, na

Maratónu Emila Zátopka, kde za každou školu startovalo 42 žáků formou štafetového běhu,

obsadili albrechtičtí 2. místo.

Následující akcí byl tradiční Albrechtický běh. Pole startujících bylo již druhým rokem

rozšířeno o sportovce z  ostatních škol. V  konečném součtu získali žáci z  Albrechtic 6 pohárů

z devíti.

V říjnu 1998 se uskutečnilo oblastní kolo ve stolním tenise mladších chlapců a dívek

(6. a 7. tříd) a starších chlapců (8. a 9. tříd). Z  něho někteří chlapci postoupili do okresního

kola, které se konalo v Karviné, i tam obsadili 2.,3.,4.,7. a 8. místo.

Od listopadu 1998 do března 1999 probíhal oblastní seriál zápasů v  basketbalu

mladších a starších žáků. Měl několik kol a vítězové jednotlivých kategorií postupovali do

okresního kola. Tým mladších žáků skončil v  oblastním kole na 2. místě, tým starších žáků

bezpečně vyhrál a postoupil do okresního kola v  Orlové, kde svým vynikajícím výkonem ve

všech zápasech, vybojovali 2. místo. Byl to historický úspěch nejen albrechtické školy, ale i

celé oblasti. Úspěšný tým byl ve složení: J. Dziedzic, J. Kalisz, M. Blaty, R. Martinek, J.

Filadelfi, L. Warta, V. Feber, R. Tyrlik a S. Hynek.

V listopadu 1998 se konalo v  Albrechticích v  tělocvičně krajské kolo ve vybíjené

mladších žáků tělovýchovných jednot, kde jen o chlup uniklo 1. místo representantům

Albrechtic, ale i 2. místo nebyl výsledek špatný.
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Děvčata měla ve vybíjené své oblastní kolo. Obě kategorie, mladší i starší vyhrály

školačky z  Albrechtic a postoupily do okresního kola, které se konalo v  Karviné. V  něm

mladší žačky skončily na 3. a starší na 4. místě. 

V Těrlicku uspořádala v  březnu základní škola oblastní kolo ve skoku do výšky.

Albrechtičtí v  něm obsadili 2 druhá a po 1 třetí, čtvrté a páté místo a postoupili tak do

okresního kola, které se konalo v Havířově.

Ve 2. pololetí začala postupně probíhat školní florbalová liga a nejlepší hráči

reprezentovali Albrechtice v  oblastním kole, v  němž družstvo mladších i starších žáků

obsadilo 1. místo a postoupilo do okresních kol. Tam se jim už tak v  silné konkurenci nedařilo

a získali jen 4. a 6. místo, ale i to nebylo rozhodně špatné.

V květnu 1999 se v  sousední Stonavě konal Běh vítězství, v  němž běžci z  Albrechtic

již tradičně obsadili přední medailové pozice.

V Horní Suché se uskutečnil Atletický čtyřboj družstev, v  němž mladší žáci, mladší

žákyně spolu s družstvem starších žákyň obsadili 2. místa a družstvo starších žáků skončilo na

místě 3.

Nejúspěšnější a nejčastější reprezentanti albrechtické školy: 

J. Molenda, R. Skorka,  J. Kotas, D. Ondrůšek, R. Bojczuk, J. Sonnevend, J. Dziedzic, R.

Martinek, J. Kalisz, L. Warta, J. Filadelfi, V. Feber, M. Glatz, S. Hynek a L. Radoň.

Akce se žáky ve školním roce 1998-9:

Datum: Název akce: Místo: Počet dětí:

16.9.1998 Malování na chodníku Albrechtice 120

7.10.1998 Běh Albrechtice Albrechtice 80

9.10.1998 Veletrh INVEX 1998 Brno 20

9.10.1998 Exkurze Safari, Gänserndorf Vídeň 43

12.10.1998 Školní kolo, stolní tenis Tělocvična 19

15.-18.10.1998 Zeměpisná exkurze, Mengusovce Vysoké Tatry 11

19.10.1998 Oblastní kolo, stolní tenis Stonava 8

20.10.1998 Školní kolo, stolní tenis Albrechtice 10

10.9-29.9.1998   Škola v přírodě Volovice 54

29.8.1998 Vítání novorozeňat Albrechtice 4

10.10.1998 Vítaná novorozeňat Albrechtice 4

27.10.1998 Vystoupení pro starší občany Albrechtice 12

26.10.1998 Oblastní kolo, stolní tenis Stonava 4
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27.10.1998 Přípravný zápas, basketbal Albrechtice 26

30.10.1998 Přátelský zápas, florbal Albrechtice 8

5.11.1998 Oblastní kolo, basketbal Albrechtice 16

12.11.1998 Oblastní kolo, basketbal Albrechtice 10

16.11.1998 Turnaj vybíjené Albrechtice 24

20.11.1998 Plavání 6. A Havířov 15

21.11.1998 Okresní kolo, stolní tenis Karviná 6

14.10.1998 Kino Armagedon Havířov 14

14.11.1998 Fotbal, volejbal, basketbal Albrechtice, škola 8

27.11.1998 Kuželky Prostřední Suchá 14

26.11.1998 Městské kolo vybíjené Havířov 12

28.11.1998 Krajské kolo vybíjené Albrechtice 12

20.11.1998 Plavání 9.A Havířov 15

3.12.1998 Oblastní kolo, basketbal Albrechtice 12

9.12.1998 Okresní olympiáda v informatice “Exial“ Albrechtice 16

8.12.1998 Florbalová liga Albrechtice 20

10.12.1998 Oblastní kolo basketbalu Albrechtice 10

11.12.1998 Florbalová liga Albrechtice 10

15.12.1998 Florbalová liga Albrechtice 10

28.11.1998 Vítání občánků Albrechtice 4

10.12.1998 Vánoční vystoupení pro rodiče Albrechtice 3

19.12.1998 Vánoční besídka, 2.B Albrechtice 25

22.12.1998 Vánoční besídka Albrechtice 36

22.12.1998 Vánoční besídka, 4.B Albrechtice 30

18.12.1998 Vánoční vystoupení pro rodiče Albrechtice 19

18.12.1998 Florbalová liga Albrechtice 22

4.1.1999 Pohovory s problémovými žáky (9. tř.)  Albrechtice 10

5.1.1999 Výzdoba k soutěži, rodina Albrechtice 5

7.1.1999 Nová výzdoba třídy Albrechtice 8

9.1.1999 Přípravný zápas, basketbal Albrechtice 12

11.1.1999 Oblastní kolo basketbalu, starší žáci Havířov 15

14.1.1999 Oblastní kolo basketbalu, mladší žáci  Havířov 15

7.,14.,21.1.1999   Příprava k soutěži z fyziky Albrechtice 5

12.1.1999 Práce na výzdobě školy Albrechtice
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13.1.1999 Recitační soutěž, příprava Albrechtice 34

14.,21.1.1999 Doplnění pomůcek do hudební výchovy   Havířov -

12.1.1999 Doučování z češtiny Albrechtice 3

15.1.1999 Příprava na ples Albrechtice 2

20.1.1999 Olympiáda z jazyka českého Albrechtice 24

22.1.1999 Recitační soutěž, školní kolo Albrechtice 2

22.1.1999 Recitační soutěž, školní kolo Albrechtice 8

22.1.1999 Recitační soutěž, školní kolo Albrechtice 25

18.2.1999 Přátelský zápas, basketbal Havířov 7

20.2.1999 Přátelský zápas, florbal Albrechtice 5

Albrechtice x Stonava

20.2.1999 Doučování z matematiky Albrechtice 2 hodiny

18.2.1999 Pythagoriáda Albrechtice 31

17.2.1999 Keramika, 9. třídy Albrechtice 7

10.2.1999 Keramika, žáci z 8.A a 9.B Albrechtice 16

18.2.1999 Taneční vystoupení Albrechtice 16

18.2.1999 Pythagoriáda Albrechtice 27

18.2.1999 Módní přehlídka Albrechtice 15

18.2.1999 Taneční vystoupení Albrechtice 12

24.2.1999 Okresní kolo, florbal, mladší žáci Karviná 4

25.2.1999 Okresní kolo, florbal, starší žáci Orlová 4

25.2.1999 Přátelský zápas, basketbal Havířov 9

s dorostem Havířov

18.,25.2.1999 Přípravy na přijímací zkoušky Albrechtice 8 a 10

25.2.1999 Basketbal, chlapci Havířov 9

18.2.1999 Příprava, skok vysoký Albrechtice 8

19.2.1999 Taneční vystoupení Albrechtice 15

19.2.1999 Vystoupení Albrechtice 15

17.2.1999 Vybíjená Albrechtice 24

19.2.1999 Diskotéka (2. stupeň) Albrechtice 6

19.2.1999 Diskotéka (2. stupeň) Albrechtice 180

19.2.1999 Taneční vystoupení Albrechtice 2

19.2.1999 Recitační vystoupení Albrechtice 10

20.2.1999 Vítání občánků Albrechtice 4
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25.,26.2.1999 Příprava na recitační soutěž Albrechtice 5

27.1.1999 Okresní kolo matematické olympiády  Karviná 2

28.1.1999 Příprava na přijímací zkoušky Albrechtice 7

28.1.1999 Karneval, 1. stupeň Albrechtice cca 200

29.1.1999 Recitační soutěž Albrechtice 25

29.1.1999 Recitační soutěž, školní kolo Albrechtice 50

27.2.1999 Recitační soutěž, městské kolo Havířov 5

27.2.1999 Vybíjená, okresní kolo Karviná 27

4.,10.2.1999 Přírodopisná soutěž Albrechtice 2

11.2.1999 Zápis do 1. tříd Albrechtice 22

18.2.1999 Chemická olympiáda, praktická část   Albrechtice 3

18.2.1999 Příprava scénky na Karneval Albrechtice 10

4.,11,18.2.1999   Příprava na přijímací zkoušky z fyziky   Albrechtice 5

25.2.,1. a 4.3.1999  Fyzikální olympiáda Albrechtice 8

2.3.1999 Doučování, matematika, 8.A Albrechtice 10

18.2.1999 Basketbal Havířov 7

27.2.1999 Okresní kolo vybíjené Karviná 24

12.2.1999 Oblastní kolo, skok vysoký

1.3.1999 Matematická olympiáda Albrechtice 2

8.3.1999 Matematická olympiáda Těrlicko 12

11.3.1999 Basketbal Havířov 8

11.3.1999 Basketbal, přípravný zápas Havířov 9

4.3.1999 Školní kolo, skok vysoký Albrechtice 25

4.3.1999 Basketbal, přípravný zápas Havířov 9

4.3.1999 Výměna nástěnek na chodbách Albrechtice 4

8.3.1999 Doučování z matematiky, 8.A Albrechtice 17

8.3.1999 Skok do výšky Těrlicko 12

9.,25.3.1999 Příprava na okresní kolo Albrechtice 2

chemické olympiády

26.3.1999 Okresní kolo chemické olympiády Havířov 2

23.3.1999 Okresní kolo, basketbal, starší žáci Orlová 9

24.3.1999 Okresní kolo, skok vysoký Havířov 4

24.3.1999 Sálová kopaná, 5. třídy Havířov 7

24.3.1999 Sálová kopaná, 4. třídy Havířov 8
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23.3.1999 Klokan, matematická soutěž Albrechtice 82+47+23

Od 31.3. do Celkem 11 akcí se žáky v posilovně Albrechtice  (v průměru 10)

29.4.1999

8.4.1999 Příprava na přijímací zkoušku Albrechtice 1

8.,9.4.1999 Přípravy na přijímací zkoušky Albrechtice 13

z matematiky

9.4.1999 Příprava na “Medvědí stezku“ Karviná 12

12.4.1999 Florbal, oblastní kolo, mladší žáci Albrechtice 7

12.,14.4.1999 Příprava na přijímací zkoušku Albrechtice 1

na sportovní gymnázium

14.4.1999 Florbal, příprava, starší žáci Albrechtice 7

15.4.1999 Florbal, oblastní kolo, starší žáci Albrechtice 7

20.4.1999 Příprava programu, Den matek Albrechtice 20

29.4.1999 Florbalová liga Albrechtice 32

29.4.1999 Florbal, starší žáci Albrechtice 7

4.5.1999 Běh vítězství Stonava 70

(reprezentanti tříd 1.A,B;2.B;4.A;6.A;9.A)

7.5.1999 Atletický čtyřboj Horní Suchá 20

8.5.1999 Florbal, mladší žáci a starší Albrechtice 14

10.5.1999 Výlet na kolech, stáj Václav Horní Suchá 13

20.5.1999 Fotbalová liga, mladší žáci Albrechtice 28

23.5.1999 Florbal + házená Havířov 9

20.5.1999 Malování na asfaltu (2.A,3.A,5.B) Albrechtice 120

10.4,29.5 Vítání občánků (3x) Albrechtice 12

a 25.6.1999

2.,3.6.1999 Školní výlet Godula 23

Kultura pro školní mládež:

Nejvíce kulturních programů zajišťovalo Městské kulturní středisko Havířov, které

nabízelo velkou škálu programů různých druhů pro všechny věkové kategorie dětí. Těm

nejmenším byla určena loutková představení v  Loutkovém divadle K. Kurjana v  Havířově a

také divadelní představení (pohádky a taneční vystoupení) v Kulturním domě Petra Bezruče. 
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Pro starší žáky, 5. a 6. tříd byla určena beseda “Malé společenské minimum“. Žáci 8. a

9. tříd se zúčastnily besedy na aktuální téma “O nebezpečí nemoci AIDS“ a “O závislosti na

drogách“.

Některé kulturní akce se konaly i v  prostorách školy. V prosinci se ve škole představili

významní autoři dětské tvorby, spisovatelka Markéta Zinnerová a básník Jiří Žáček. V  březnu

přijeli s  kouzelnickým programem umělci Magic-revue-Kelner z  Frýdku-Místku. V  dubnu

přijel na besedu se žáky 6. a 7. tříd. Ing. Vladimír Bartoš s  ukázkou svého automobilu “Czech

expedition India“. V  květnu se představilo Kubínovo kvarteto s  hudebním programem

“Dramatický život Beethovena“, žákům 2. stupně.

Obecní úřad zajistil pro žáky 1. tříd Písničkový pořad Hudebního divadélka

Hudradélka z  Hradce Králové v  sálu Domu Polského svazu kulturně osvětového

v Albrechticích.

Inspekční zpráva

V ní byla základní škola hodnocena následovně:

Koncepční záměry, plánování výchovně vzdělávací práce byly ohodnoceny jako

průměrné.

Organizační struktura byla ohodnocena jako nadprůměrná.

Personální podmínky školy byly ohodnoceny jako spíše podprůměrné.

Kontrolní systém školy byl ohodnocen jako průměrný.

Informační systém byl shledán jako nadprůměrný stejně, jako vedení povinné

dokumentace, plnění učebních plánů a osnov a efektivnost využívání finančních prostředků.

Další zjištěné klady:

- estetická úroveň pracovního prostředí školy

- dobré mezilidské vztahy mezi pracovníky školy

- dobrá úroveň výroční zprávy

- včasné plnění všech plánovaných úkolů

- vhodné hodnotící nástroje pro pracovníky školy

- velké množství zájmových útvarů, napomáhajících využití volného času mládeže

Vytknuté nedostatky:

- pokles odbornosti výuky na druhém stupni (o 7,8%)

- jakož i celkový pokles odbornosti výuky na celé škole od poslední inspekce (o 3,5%)

Doporučení inspekce k další činnosti:

- dát do souladu razítka školy s Rozhodnutím o zařazení školy do sítě škol
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- podrobněji zpracovat plány řízení a kontroly (nejlépe do jednotlivých měsíců)

- zvýšit kontrolní činnost v jednotlivých předmětech přímou hospitační činností

- zajistit studium výchovného poradenství učiteli, který je pověřen výkonem této funkce

- získávat průběžně větší počet vyučujících pro využívání výukových programů

zpracovaných pro počítače k jednotlivým předmětům.

Výroční zpráva o hospodaření školy:

Příjmy: Prostředky celkem 6 857 259,70 Kč

 z toho od obce celkem   999 259,70 Kč

 z toho od školského úřadu celkem 5 858 000,00 Kč

 Příspěvky a dary od fyzických osob     29 857,00 Kč

 Poplatky od žáků, rodičů (zákonných zástupců)     21 780,00 Kč

 Ostatní příjmy 1 610 017,17 Kč

CELKOVÉ PŘÍJMY: 7 918 913,87 Kč

Výdaje: Investiční celkem      48 142,50 Kč

 Neinvestiční výdaje celkem 7 841 307,75 Kč

 z toho – náklady na platy zaměstnancům 4 213 402,00 Kč

 - zákonné odvody zdravotního pojištění   366 699,00 Kč

 - zákonné odvody sociálního pojištění 1 097 976,00 Kč

 - údržba a opravy     74 559,00 Kč

 - materiální výdaje celkem 1 212 706,02 Kč

 - palivo, elektřina   563 288,40 Kč

 - ostatní služby   153 315,00 Kč

 - jiné ostatní náklady (pojištění, poplatky)     31 900,83 Kč

 - příděly Fondu kulturně-sociálních potřeb      84 384,00 Kč

 - cestovné       1 960,00 Kč

 Odpisy investičního majetku     89 259,70 Kč

VÝDAJE CELKEM: 7 889 450,25 Kč

Hospodářský výsledek:   + 29 463,62 Kč

Výsledek hospodaření za rok 1998 skončil ziskem 29  463,62 Kč. Prověrková komise

po ověření hospodaření školy konstatovala, že organizace z  toho důvodu může provést za rok

1998 příděl do fondů hmotné stimulace, to znamená do fondu odměn, Fondu kulturně-
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sociálních potřeb a rezervního fondu v  souladu s vyhláškou 205/91 Sbírky. Vzhledem k  nízké

úrovni dosaženého hospodářského výsledky a výši přípustného objemu mzdových prostředků,

bylo doporučeno převedení celého hospodářského výsledku za rok 1998 do fondu odměn.

Další prověřované údaje:

V souladu s  právními předpisy škola vybírala od žáků poplatek za pobyt ve školní

družině ve výši 75 Kč na dítě. Celkový výnos z  toho činil v roce 1998 21 780 Kč. Prostředky

byly využity zejména na posílení mzdových prostředků vychovatelek. Vzhledem k  obtížné

situaci obecního rozpočtu, prověrková komise doporučila zvážit zvýšení poplatku na žáka do

zákonné výše.

Prověrkou bylo prokázáno, že organizace hospodařila v  roce 1998 v  souladu se

závaznými předpisy. Nebyly zjištěny žádné skutečnosti, které by nebyly zachyceny

v účetnictví, nebo by měly vliv na vykázaný výsledek hospodaření za rok 1998. Obecnímu

zastupitelstvu bylo doporučeno, schválit výsledky hospodaření základní školy za rok 1998

v plném rozsahu.

Zpráva z  výsledku vyhodnocení energetické a biologické hodnoty podávání stravy

v základní škole v Albrechticích.

Pro posouzení kvality stravování dětí v  uvedené škole a kontrolního zhodnocení

úrovně tohoto stravovacího zařízení oceněného “Řádem zdravého talíře“, bylo provedeno

komplexní hodnocení energetické a biologické hodnoty podávané stravy za měsíc říjen 1998.

Vycházelo se při tom z  toho, že oběd má optimálně představovat 30 – 40% celodenní

doporučené dávky. Podkladem pro hodnocení byl soupis spotřebovaných potravin na přípravu

všech jídel za říjen 1998. Vycházelo se při tom ze skutečnosti, že nejvíce obědů pro děti bylo

připraveno pro věkovou kategorii 7 – 11 let, obědy starších žáků a dospělých strávníků byly

přepočteny s  příslušným koeficientem na teoretický počet obědů žáků 1. stupně. Výsledky

pak byly porovnány pro vybranou věkovou kategorii dle Doporučených dávek obyvatelstva

dle hlavního hygienika České republiky z  roku 1989 a Vyhlášky Ministerstva školství, kultury

a tělovýchovy, číslo 48 z roku 1992.

Bylo konstatováno, že ve zdejším stravovacím zařízení přetrvává dobrá úroveň

stravování. Výživoví ukazatelé dosahovali optimálního rozmezí plnění, jen u bílkovin a

vitamínu B2 byl prokázán mírný deficit. Následují podrobnější výsledky:

Energie:

Mírný deficit 27% až na nižší zastoupení bílkovin byl vyvážený trojpoměr živin.
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Živočišné bílkoviny:

Výrazný deficit 22%, navíc nedostatečně kompenzovaný rostlinnými bílkovinami, bylo

doporučeno více se zaměřit na zdroje mléčných bílkovin, alespoň na úroveň, jaká zde byla

v roce 1996.

Rostlinné bílkoviny:

Doporučená dávka mírně nižší než optimum 27%.

Bílkoviny celkem:

Naplňovaly ve velmi mírném deficitu 24%.

Tuky:

Ve velmi mírném deficitu 26%, což bylo možno hodnotit pozitivně.

Kyselina linolová:

Překročení na 74% lze hodnotit pozitivně. Svědčilo to o upřednostňování tuků rostlinného

původu v této kuchyni. Celkový příjem tuků byl velmi umírněný.

Sacharidy:

Plnění téměř optimální 28%. Pozitivní bylo, že převažovaly zdroje polysacharidů.

Vápník:

Průměrný denní příjem 19% byl v  souladu s doporučením Vyhlášky 48, v  níž bylo vyznačeno

množství v obědě na 18 až 23%. Při kontrole zde v  roce 1996 bylo naplňování vápníku vyšší,

čímž byl zabezpečen i optimální příjem vitamínu B2. Je to správné řešení, jak tyto významné

výživové ukazatele optimalizovat.

Fosfor:

Doporučená dávka byla optimální 30%.

Železo:

Dávka optimální 36%.

Vitamín A:

Plnění na 63%. Toto překročení bylo hodnoceno kladně. Vitamin A byl zajištěn hlavně

provitamíny – karotény, což se hodnotilo pozitivně.

Vitamín B1:

Doporučená dávka byla optimální 32%.

Vitamín B2:

Zde byl výraznější deficit 25%, proto to doporučení k  lepšímu využívání mléka a mléčných

výrobků.

Vitamín PP (nikotinamid):

Naplněn optimálně 33%.
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Vitamín C:

Denní doporučená dávka v  průměrném obědě byla naplňována optimálně na 51%, což bylo

hodnoceno kladně. Bylo to tím, že byly podávány zeleninové saláty, čerstvé ovoce, džusy,

čaje s citrónem.

Cholesterol:

Dávka nebyla překročena (29%), což se hodnotilo kladně.

Vláknina:

Naplněna příznivě 42%.

Zhodnocení pestrosti stravy:

Přetrvávala vyhovující pestrost u polévek (0,88), luštěninové polévky 4x, hlavních jídel

(0,94), při čemž byla často podávána drůbež. Četnost zeleninových salátů byla vysoká (0,42)

a ovoce až s koeficientem pestrosti 0,68, což bylo pozitivní.

Celkově bylo toto stravovací zařízení hodnoceno jako velmi dobré a právem je

držitelem “Řádu zdravého talíře“.

Úmrtí ředitele školy.

Ředitel základní školy, Mgr. Valter Luzar, zemřel po krátké, těžké nemoci, ve věku 54

let, dne 16.6.1988. Na škole v Albrechticích působil jako ředitel od roku 1992. Jeho pohřeb se

konal v  pondělí 22.6.1998 ve smuteční síni v  Těrlicku. Na albrechtické základní škole se

zasloužil hlavně o zavedení a vybavení počítačové učebny, jakož i o integraci zdravotně

postižených dětí do vyučování.

Na místo ředitele po něm nastoupil 38letý Mgr. Zdeněk Feber, který na této škole

doposud zastával funkci zástupce ředitele. Ke konkursnímu řízení, které bylo k  obsazení

uvolněného místa svoláno na 19.10.1998 se přihlásil jako jediný kandidát, již zmíněný

zástupce ředitele. Před komisí obstál. Při svém zvolení prohlásil, že se bude snažit dál úroveň

školy povznášet a pokračovat ve stopách svého předchůdce.  Dokumentace – tisk 466-7.

Sbírka hraček pro děti Dětského centra v   Českém Těšíně

V roce 1998 uskutečnilo vedení základní školy v  Albrechticích ve spolupráci

s pedagogickými pracovníky zvláštní akci, jako mikulášskou nadílku pro vážně nemocné děti,

umístěné v  Dětském centru v  Českém Těšíně. V  souvislosti s  tím byla mládež albrechtické

školy vyzvána, aby darovala své, již nepoužívané, ale zachovalé hračky, dětem umístěným ve

jmenovaném Centru. Bylo překvapením, kolik se takovýchto hraček nashromáždilo ve škole.

Hračky pak byly věnovány uvedené organizaci.     Dokumentace – tisk 468.
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Základní a mateřská škola s polským jazykem vyučovacím

V roce 1998 došlo ke změně v  oficiálním označení albrechtické základní polské školy

na ještě delší název tak, jak je uvedeno výše. Budova zmíněné školy patří k  těm nejstarším

budovám v  obci a nachází se v  centru obce na Školní ulici, popisné číslo 11. Budova je

průběžně udržována, takže její stav je dobrý.

Z podnětu Školského úřadu v  Karviné však bylo doporučeno, aby s  ohledem na

počítačové zpracování názvu byl tento zkrácen na maximálně 80 znaků.

Dokumentace – tisk 378.

Místnosti mateřské školy s polským jazykem vyučovacím se nachází na ulici Kostelní,

popisné číslo 505.

Ředitelkou Základní a mateřské školy s  polským jazykem vyučovacím se od nového

školního roku stala (byla jmenována), Mgr. Jolanta Kožuszniková, její předchůdce, pan

Otokar Winkler, ke stejnému datu odešel do důchodu.     Dokumentace – tisk 470.

Vybavení školy vyučovacími a technickými pomůckami je na dobré úrovni. V  budově

však není tělocvična, proto výuka tělesné výchovy probíhá v  tělocvičně české základní školy.

Ve školním roce 1998-9 získala škola od obce keramickou pec, která slouží nyní všem

školním zařízením v obci.

Škola je všeobecně vzdělávací a má 1. až 5. postupný ročník, rozdělený do 2 tříd.

Školu navštěvovalo 27 žáků. U školy také fungovala školní družina, kterou využívalo 15 dětí.

Personální obsazení školy:

Ředitelka – Mgr. Jolanta Kožuszniková, aprobovaná pro 1. stupeň, má 36 let a 10 roků

pedagogické praxe. Má 100% úvazek.

Učitelka – Mgr. Agata Smilowská, aprobovaná pro 1. stupeň, má 23 let a 1 rok pedagogické

praxe. Pracuje na 100% úvazek.

Vychovatelka družiny je bez aprobace, má 37 let a 9 let pedagogické praxe, nazývá se Janka

Guňková, má 25% úvazek.

Školnice i uklízečka v  jedné osobě je Marie Góraliková, má 24 let praxe. Pracuje na 100%

úvazek.

Na škole je zajištěna výuka angličtiny, jako cizího jazyka, učitelkou, která má aprobaci

pro jeho výuku na 1. stupni školy.
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Počty dětí v   jednotlivých třídách, odděleních:

1. ročník navštěvovalo 5 dětí, 2. ročník rovněž 5, 3. ročník navštěvovalo 11 dětí, 4.

ročník 3 děti a 5. ročník také 3. 

Celkem 27 dětí, všechny byly klasifikovány, že prospěly, žádné nepropadlo.

V září 1998 provedl školní inspektor inspekci ve škole, jejím předmětem bylo zjistit,

jak je škola připravena na výchovně vzdělávací činnost ve školním roce 1998-9. Závady

v tom směru zjištěny nebyly. Bylo však doporučeno, aby se projednala se zřizovatelem

postupná obměna a doplnění školního nábytku a vylíčení tříd v  závislosti na jeho finančních

možnostech.

Další připomínka se týkala kulatého razítka školy tak, aby bylo v  souladu

s rozhodnutím o zařazení školy do jejich sítě.

Kroužky na škole:

Keramický navštěvovalo 14 dětí,

recitační navštěvovalo 27 dětí,

pěvecký navštěvovalo 10 dětí,

jazyk anglický navštěvovalo 27 dětí,

práce s počítačem navštěvovalo 6 dětí a 

sportovní navštěvovalo 14 dětí.

Dalšího vzdělávání pedagogických pracovníků se účastnily:

Mgr. Jolanta Kožuszniková v kurzu anglického jazyka,

Mgr. Agata Smilowská rovněž v kurzu anglického jazyka,

Mgr. Jolanta Kožuszniková a Janka Guňková v kurzu Lego DACTA a 

Mgr. Jolanta Kožuszniková prodělávala ještě školení pro ředitele.

Děti základní školy s  polským jazykem vyučovacím se v  roce 1998 pravidelně

zúčastňovaly recitačních a pěveckých soutěží, které pořádal Hlavní výbor Polského svazu

kulturně osvětového, dále zimních sportovních soutěží – Zjazd Gwiazdzisty, letní žákovské

olympiády a divadelních představení loutkového divadla Bajka, jejichž pořadatelem byl

rovněž Hlavní výbor Polského svazu kulturně osvětového. 
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Ve spolupráci s Matici školskou byly organizovány:

V říjnu (1997) “Svátek bramboru“, 

v prosinci “Mikolajówku a Wigilijku“,

v lednu (1998) Ples pro děti,

v březnu konkurz Walka na PUZZLE,

v dubnu “Vítání jara“,

v květnu Den matek a Zielona Szkola w Rymanowie,

v červnu Dětské radovánky     Dokumentace – tisk 474.

Poněvadž nově zavedený keramický kroužek se setkával s  velkým zájmem u dětí,

bude dále rozvíjen i v příštím školním roce.

Výročí 170 let polské školy

V roce 1998 byl důvod k  oslavě 170. výročí existence polské základní školy

v Albrechticích, což iniciovalo zvýšenou činnost společenskou žáků, učitelů, sdružených ve

Školské matici.

K těmto oslavám bylo možno zařadit již tradiční Ples Matice školské a Karneval dětí

mateřské a základní polské školy. Hlavní akce však probíhaly až v  květnu a červnu. K  tomu

patřila Výstava výtvarných prací školní mládeže, dokumentačních snímků, kronik a

archiválních školních předmětů. Vyvrcholením oslav však nesporně byla Jubilejní akademie,

na níž se setkaly generace vychovatelů, pracovníků, učitelů a příznivců školy. Na jejím

programu se podíleli především současní a bývalí žáci této školy. Speciální komise pracovala

na sestavení příležitostné publikace, na jejíž stránkách se objevily články, připomínající

minulost i současnost jedné z  nejstarších škol v  regionu. Oslavy byly ukončeny velkou

slavností koncem června 1998 v  prostorách restaurace PAMOL. Organizátoři se přičinili o to,

že vše bylo atraktivní a dobře připravené. Byla zajištěna i patřičná úroveň uměleckého

programu. Videozáznam číslo 07/1998

Ředitelství Základní umělecké školy v  Českém Těšíně zřídilo v naší obci své pobočky,

z nichž jedna působila i v  polské základní škole, takže děti nemusely dojíždět k  výuce hry na

hudební nástroje do Českého Těšína. Kurzovné na 1. pololetí pro 1 žáka činilo 1 250 Kč.

    Dokumentace – tisk 469.

Ředitelství základní školy s  polským jazykem vyučovacím ve spolupráci s  Maticí

školskou pořádalo ve dnech 1.-3.5.1998 Výstavu výtvarných prací dětí, snímků, archiválií

školních ve školní budově a v neděli 3.5.1998 Slavnostní jubilejní akademii v Domě Polského

svazu kulturně osvětového v Albrechticích, ke 170. výročí školy.
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Dokumentace – tisk 471 – 3. Dokumentace 3653, svazek V, Dokumentace 3651, svazek V.

Organizace

Místní organizace Československé strany sociálně-demokratické  měla

v Albrechticích na konci roku 1998 11 členů. Nově zaregistrovanými členy byli: Marek Tyrlik

(od února), František Kobza (od března), Helga Kobzová (od března), Josef Janča (od

července) a Daniel Křižánek (od července).

Od 5.3.1998 se neúčastnil členských schůzí Luděk Vlašic a od 5.8.1998 také Ladislav

Hajdu, který na členské schůzi veřejně ohlásil své vystoupení z organizace.

Od ledna 1998 do prosince se uskutečnilo 11 členských schůzí a 1 výroční, na níž byla

85% účast členů, ale i na ostatních byla účast obdobná. Absence byla zdůvodňována

pracovním zaneprázdněním a nemocností. Na schůzích pravidelně přítomné informoval přítel

Antonín Mikula o dění v  této straně, starosta obce, Juraj Legindi, zase o dění v  obci,

diskutovalo se o stanoviscích k  obecnímu rozpočtu, k  problému zamýšlené trasy rychlostní

komunikace, která má být obcí vedena, k  návrhu územního plánu obce a dalším problémů,,

nimiž se členové dennodenně setkávali. Členové rovněž starostu upozorňovali na některé

nedostatky ve vsi a požadovaly, aby vyli v rámci možností řešeny.

Pravidelně byl vyhodnocován volební program strany na léta 1994 – 1998. Bylo

konstatováno, že se podařilo všechny důležité body programu splnit, v  některých případech i

překročit. Nesplnění některých úkolů investičního charakteru bylo zapříčiněno nedostatkem

peněz v  obecním rozpočtu. Obecní pokladna byla do budoucnosti zadlužena (na 10 let)

splácením dluhu (18 milionů Kč) České spořitelně a vytvořením finančního fondu na bydlení,

v němž bude nutno vrátit nájemníkům bytového domu na Hornické ulici po 20 letech půjčku

obci ve výši cca 3,1 milionů Kč.

Hospodaření místní organizace nebylo v  roce 1998 schodkové, vysvitlo i ze zprávy

pokladníka, Luďka Vlašice.

Poněvadž rok 1998 byl rokem volebním, zajišťovali členové této strany, spolu se

sympatizanty, jejich přípravu a hladký průběh. Dne 19. a 20. června se volili poslanci do

Sněmovny a 12. a 13. listopadu v  komunálních volbách, členy do obecního zastupitelstva.

V únoru 1998 se uskutečnilo setkání s  poslancem Františkem Chobotem a v  červnu s poslanci

za Československou stranu sociálně-demokratickou u příležitosti turné autobusu “Zemáčku“

po okrese Karviná a mítink s  předsedou strany, Milošem Zemanem v  Domě Polského svazu
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kulturně osvětového v  Albrechticích. Předvolební setkání kandidátů za Československou

stranu sociálně-demokratickou přijeli podpořit poslanci, pan Chobot, Ing. Arch. Jungová, Ing.

Petr a senátor Ing. Michalík.

Snaha o zvýšení počtu členské základny v  místní organizaci nebyla marná, když bylo

získáno 5 nových členů.

Pracovní výsledky členů místní organizace Československé strany sociálně-

demokratické byly zřejmé, místní organizace se měla s čím pochlubit.

Místní organizace Křesťansko-demokratické unie – Československá strana

lidová, činnost v roce 1998.

Schůze výboru se konaly operativně, dle konkrétních potřeb. V  tomto roce se jednalo

hlavně o zajišťování průběhu voleb do Poslanecké sněmovny (v červnu) a voleb komunálních

(v listopadu). Vypracovával se volební program, získávali se kandidáti, prováděla se jejich

registrace, agitační činnost, plakátování a jiné.            Dokumentace – tisk 3646-7.

Do komunálních voleb šla místní organizace se samostatnou kandidátkou se 17 členy,

z nichž 5 bylo členy této strany a 12 bylo příznivců. Ve volbách prošli 2, František Machaczek

a Bernadetta Sikorová. Oba zvolení pracovali již ve stávajícím obecním zastupitelstvu, jako

jeho členové. Výbor místní organizace dále navrhnul, po předchozím souhlasu s  kandidáty,

kteří zvoleni nebyli, aby se zapojili do práce v  komisích obecní rady. Do 7 komisí bylo takto

zařazeno 17 lidí, z  nichž někteří byli členy strany a někteří jako příznivci. Pouze ve finanční

komisi nebyl za stranu zastoupen nikdo.

Dokumentace – tisk 3650.

Úkoly, stanovené v  plánu práce místní organizace byly splněny až na předpokládaný

zájezd.

Stav členské základny se v  roce 1998 zmenšil o 1 člena, který ze zdravotních důvodů

zrezignoval. Nově byli přijati 2 členové Marcela Palowská a Petr Vodička, čímž se věkový

průměr zlepšil. Do nového roku vstupovala místní organizace s 11 členy.

Stav pokladny se oproti roku 1997 nezměnil.

Také ve volbě nového výboru místní organizace nedošlo ke změnám, takže stávající

jeho členové byli pověřeni pracovat ve stejné sestavě dále. Delegátem na Okresní konferenci

Křesťansko-demokratické unie – Československé strany lidové s  možností kandidovat za

člena okresního výboru strany byl jednohlasně zvolen bratr František Machaczek. 
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Základní organizace Komunistické strany Čech a Moravy  v  Albrechticích měla

v roce 1998 28 členů. 

Na výroční členské schůzi, 18.2.1998 byly vytyčeny hlavní úkoly činnosti této

organizace, které byly zaměřeny hlavně k  volbám, poněvadž v  tomto roce přistupovali voliči

k urnám 2x, v červnu do Poslanecké sněmovny a v listopadu to byly komunální volby.

Na vlastní žádost byl z  výboru strany uvolněn Lubomír Černoch a na jeho místo byl

zvolen Edmund Delong, ostatní členové výboru byli ve funkcích potvrzeni. O převod do jiné

základní organizace požádali Lubomír Černoch a paní Černochová.

Na Okresní konferenci, která se konala 25.4.1998, byl delegován Edmund Delong.

Dne 3.5.1998 organizace uspořádala vzpomínkovou akci k  výročí osvobození naší

obce, na níž k  významu tohoto výročí vystoupil s  projevem předseda základní organizace

Komunistické strany Čech a Moravy Bořivoj Vyoral.

V roce 1998 byla hlavní činnost členů strany nasměrována k  přípravě a zajištění

předčasných voleb do Poslanecké sněmovny v červnu a voleb komunálních v listopadu.

Ve volbách do Poslanecké sněmovny hlasovalo v  Albrechticích za Komunistickou

stranu Čech a Moravy 10,76% voličů, což znamenalo nárůst oproti volbám v  roce 1996 o

1,49% hlasů.

Do komunálních voleb šla základní organizace Komunistické strany Čech a Moravy

s plně obsazenou kandidátkou, to znamená se 17 kandidáty, z  nichž 8 bylo členy strany a 9

občanů bylo příznivci strany. Ve volbách získala tato kandidátka 18,8% hlasů, což ji zaručilo

3. místo v  obecním zastupitelstvu. V  následné volbě na obsazení funkcí v  obecním

zastupitelstvu se dostal do křesla místopředsedy, či zástupce starosty Ing. Zdeněk Ožana a

dalšími členy za tuto stranu v  obecním zastupitelstvu se stali ještě Karel Svoboda a Josef

Greň. Dalším úspěchem bylo i to, že Ivona Guňková, i když nekandidovala, se stala opět

předsedkyní komise Sboru pro občanské záležitosti.   Dokumentace – tisk 3648.

Místní organizace Unie svobody v Albrechticích vznikla v  roce 1998. Jejím

předsedou se stal Ing. Andřej Santarius. Podobně jako jiná politická seskupení měla i tato

organizace pouze několik členů. Do komunálních voleb však vstoupila se samostatnou

kandidátkou,    Dokumentace – tisk 3645 a

3649.
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Stoleté výročí Matice osvěty lidové

K této události napsal historik, Jaromír Dlouhý, do novin Mladá fronta – Dnes,

7.9.1998, článek, v  němž uvádí, že 8.9.1898 byla v  Těšíně ustavena Matice osvěty lidové pro

Těšínské knížectví. Není bez zajímavosti, že podnětem k  tomuto kroku byl vlastně požár

Národního divadla v  Praze v  roce 1881. I na Těšínsku se pak našlo překvapivě hodně lidí,

kteří přispěli na jeho obnovu. V  souvislosti s  tím vznikl v  roce 1883 Literárně zábavný klub

Snaha v  Těšíně, který se později stal základem utvoření Matice osvěty lidové, nejprve

v uvedeném městě a pak i v  jednotlivých vsích. Cílem této organizace bylo probouzet

všestrannou činností národní uvědomění českého obyvatelstva na Těšínsku. V  té době nebylo

v tomto regionu jediné české školy. Jmenovaná organizace se proto mimo jiné zaměřovala na

jejich zakládání. Nejinak tomu bylo i v  Albrechticích, ale zde až počátkem 20tých let, po 1.

světové válce.

O vzniku české školy v Albrechticích existuje záznam již v 1. svazku obecní kroniky.

Dokumentace – tisk 475.

Z činnosti místního Polského svazu kulturně osvětového

V roce 1998 se konstatovalo, že i když došlo k  nejrůznějším změnám v  podmínkách

činnosti a nejen u této organizace, že se práce v  důsledku toho nezastavila, ale dále

pokračovala. Proč by ne, když byla i nadále nálada si zazpívat, sehrát divadelní představení,

pobavit se na plesech, zúčastnit se zájezdu a bylo i nadále nutno věnovat péči o údržbu

kulturního stánku. I v roce 1998 bylo na tento účel vynaloženo hodně energie i peněz.

V roce 1998 sdružovala tato organizace 506 členů. Ve výboru pracovalo 18 členů. Před

každou akcí se scházel organizační výbor a nebylo jich málo.

Dne 10.1.1998 se uskutečnil ve všech místnostech Domu Polského svazu kulturně

osvětového v  Albrechticích již tradiční Ples, na němž se sešlo 132 účastníků. V  programu

bylo zařazeno i vystoupení tanečního souboru “Sušané“. K  poslechu přihrávala orchestrální

skupina pana Sumery se sólistkou Barbarou Kubienovou.   Dokumentace – tisk 3652.

Dne 22.2.1998 byl pořádán Dětský karneval pod heslem Z  básně do básně. Zúčastnilo

se ho 177 osob a bylo tam hodně smíchu a radosti. S  pěkným programem předškolních a

školních dětí polské školy byli všichni spokojeni.

Dne 26.3.1998 se konala členská schůze, spojená s  vyznamenáváním některých členů

ve spojitosti s  uplynulým 50tiletým jubilejním vznikem této organizace, jakož i s  příními

ženám k  jejich mezinárodnímu svátku. V  pestrém programu vystupovaly děti z  kroužku
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rytmiky. Zazněly rovněž písně smíšeného pěveckého sboru, který tuto organizaci

reprezentuje. Akce se zúčastnilo 118 osob.          Dokumentace – tisk 477,490.

Dne 3.5.1998 se konal Jubilejní koncert ke 170letému výročí polské školy

v Albrechticích, pořádaný správou Matice školní a ředitelstvím základní školy s  polským

jazykem vyučovacím, v  místnostech Domu Polského svazu kulturně osvětového, za účasti

více než 200 osob. Na přípravě programu se podíleli pedagogičtí pracovníci školy. Účinkovali

v něm děti a divadelní soubor DROPS vystoupil se zajímavou scénkou “Ofélie, kde jsi?“.

Dokumentace – tisk 471-3.

Dne 1.6.1998 se konala veselý Olympiáda, kterou místní organizace Polského svazu

kulturně osvětového připravila pro všechny děti mateřské i základní polské školy. Zúčastnilo

se jí 22 dětí a 31 rodičů. Tentýž den večer bylo uspořádáno smažení vaječiny, doprovázené

písněmi. Zúčastnilo se jí 66 členů organizace.     Dokumentace – tisk 485.

Dne 23.8.1998 byl pořádán zájezd na Dožínky do Debowca v  Polsku na návrh obecní

rady. V kulturním programu tam vystoupil smíšený pěvecký soubor Polského svazu kulturně

osvětového z Albrechtic. Zájezdu se zúčastnil i starosta obce se svou rodinou, který následně

kladně ocenil výstup zpěváků a poděkoval jim za důstojnou reprezentaci naší obce.

Dne 23.10.1998 uspořádala místní organizace Polského svazu kulturně osvětového ve

spolupráci se Sborem pro občanské záležitosti Setkání členů obecní rady a obecního

zastupitelstva, komisí i zaměstnanců obecního úřadu, na zakončení volebního období, spojené

s vyhodnocením práce.

Dne 6.11.1998 se zúčastnila delegace výboru místní organizace Polského svazu

kulturně osvětového Putování po stopách legionářů – jejich hrobů, kterou organizoval Svaz

polských kombatantů v České republice. Trasa vedla od Jablunkova přes Albrechtice do Horní

Suché.           Dokumentace – tisk 451 – 4.

Téhož dne se taktéž konala členská schůze, spojená se “Svátkem brambora“. Akce

měla velmi slavnostní ráz. V  programu mimo jiné zopakoval divadelní soubor DROPS

vystoupení s  inscenací “Ofélie, kde jsi?“. V  této akci se také prezentovali kandidáti do

komunálních voleb s  různých politických stran. V  diskusi bylo potvrzeno, že všichni

kandidáti hodlají pracovat pro dobro své obce.  Dokumentace – tisk 481-2.

Dne 21.11.1998 byla pořádána akce Setkání s  Mickiewiczem u příležitosti 200 let od

jeho narození. Akce se zúčastnilo kolem 100 přátel poezie a hudby. Škoda, že jen tak málo si

přišlo vyslechnout vystoupení pěveckého souboru pod taktovkou mladé dirigentky Reginy

Góralikové a divadelního souboru DROPS pod vedením Hedviky Czapové, v  němž zazněla

montáž z básní Adama Mickiewicze. V programu bylo i sólové vystoupení mladého tenoristy,
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Bronislava Palowského, který posluchače udivoval svým mocným hlasem. Na zakončení

zaznělo vystoupení Pěveckého sboru polských učitelů.

Dokumentace – tisk 476,480,382, 3654(plakát).

Mimo akcí vlastních místí organizace Polského svazu kulturně osvětového se v  jejich

objektu konaly schůze jiných organizací, předvolební setkání různých stran, konference Svazu

kombatantů polských v  České republice, českých podnikatelů (Dokumentace – tisk 451-4),

setkání kamarádů, svatební hostiny, oslavy narozenin, pohřební stypy, v  celkovém počtu 168.

Do tohoto počtu nejsou už zahrnuté schůzky pěveckého souboru, divadelníků, členů Klubu

žen, seniorů, výstavy firmy Hans-Mode, lekcí rytmiky, aerobiku. Od července do září byli

v ubytovacích pokojích umístění zaměstnanci firmy z  Povážské Bystrice a rozhodčí

Mezinárodních minikárových závodů. V  celkovém počtu 309krát musely být připraveny

prostory Domu Polského svazu kulturně osvětového, což bylo spojeno s  vynaložením

značného úsilí a času, aby v  prostorách tohoto objektu bylo vždy čisto a teplo, aby byly včas

odstraněny drobné nedostatky. Hlavní zásluhu na tom měl tříčlenný výbor, paní Ivona

Guňková, Marie Haroková a Ing. Gustav Guňka, starší. Dále ochotně vypomáhali Olga

Cieślová, Leokádie Gaśová, Vanda Cieślová, Jindřiška Palowská, Jindřiška Chmielová, Anna

Grzegorzová, Róza Marcolová, Bronislava Kalinová, Janka Siudová, Stanislav Bubik, Karel

Hracki, Josef Malcher a jiní.

Činnost souborů:

Pěvecký smíšený sbor se systematicky scházel a je možno říci, že už nejdéle ze všech

souborů, když v  roce 1997 oslavil své 50tiny. Čítá 27 členů, kteří v  roce 1998 uskutečnili 42

zkoušek a 6 vystoupení.

V únoru 1998 zemřel zasloužilý dirigent tohoto sboru, Vladislav Molenda, a zdálo se,

že tím zanikne i soubor. Přihlásil se však, Ing. Bruno Kalina, že tento nelehký úkol přechodně

vezme na sebe. Takto soubor nezanikl. Shodou okolností absolvovala členka tohoto souboru,

Regina Góraliková, dirigentský kurz v  Koszalinie (na Pomoří v  severním Polsku). Po jeho

ukončení, když se vrátila opět do rodných Albrechtic, ujala se dirigentského úkolu, zprvu

z pomocí již zmíněného pana Kaliny a Gertrudy Krečmerové, která zajišťovala hudební

doprovod. V této sestavě byly zahájeny přípravy písní na počest básníka Adama Mickiewicze.

Vysvitla naděje, že zdárný nástup mladé dirigentky povzbudí mládež k  posílení členů

souboru, a snad dojde i ke vzniku mládežnického souboru o co se marně pokoušel již zesnulý

dirigent.  Dokumentace – tisk 478-9.
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V regionálních novinách “Glos Ludu“ z  8.1.1998 byl otištěn článek k  životnímu

jubileu 70ti let, pana Ing. Gustava Guňky, který byl členem výše uvedeného smíšeného

pěveckého sboru od samého jeho vzniku.     Dokumentace – tisk 489.

Dětský divadelní soubor DROPS měl v  roce 1998 jen 9 členů. Jeho vedoucí,

režisérkou i scénografkou v  jedné osobě byla nadále, paní Hedvika Czapová. Tento soubor

vyrůstal nejen fyzicky, ale i umělecky, když si troufal nacvičovat i náročnější hry, literární

montáže, které bylo možno shlédnout na zdejší scéně dne 3.5.,6.11. a 21.11.1998.

V Glosie Ludu z  1.8.1998 byl uveřejněn článek k  1. výročí úmrtí dřívějšího režiséra

divadelního souboru Polského svazu kulturně osvětového v Albrechticích, Karla Miczky.

Dokumentace – tisk 488.

Návrhový klub místní organizace Polského svazu kulturně osvětového v  Českém

Těšíně organizoval dne 29.12.1997 výlet, spojený s  návštěvou dřevěných kostelů na Těšínsku

s oplatkem a koledami. V  Albrechticích delegaci uvítala rodina Czapova. Součástí uvítání byl

i sólový zpěv mladé zpěvačky, Uršuly Wojkovské.     Dokumentace – tisk 445.

V kroužku rytmiky byly sdružené děti od 6 do 12 let. Jeho zajímavou činnost řídila

paní Mariola Nožičková s  hudebním doprovodem Evy a Dorotky, členek souboru DROPS.

V roku, věnovaném mládeži, se začalo s  výchovou takzvaného potěru, který bude v  budoucnu

základem tanečního a divadelního souboru, které tu byly činné již dříve, což bude počinem i

na paměť již zesnulého režiséra Karla Miczky.

Klub žen byl po všech stránkách oporou činnosti této organizace. I když došlo

k úbytku jeho členek, jen 9 z  nich se dostavovalo na setkání, každá akce s  bufetem byla

efektem jejich práce. Pro onemocnění Margarety Fajové převzala vedoucí funkci v  klubu

Olga Cieślová, která obětavě pokračuje v  jejich šlépějích i jako spoluorganizátora různých

hostin.  Dokumentace – tisk 486-7.

Klub seniorů čítal v  roce 1998 17 členů s  věkovým průměrem 73 let. V  roce 1998

uskutečnili členové 12 setkání s  průměrnou účastí 14 členů. V  programech se diskutovalo o

aktuálním dění a často též o historii regionu. Členové rovněž pomáhali při organizování

různých akcí. Zvláštní pozornost byla věnována komunálním volbám a 3 senioři se přihlásili i

jako kandidáti za stranu Soužití.

Vedoucí tohoto klubu ve spolupráci se svým zástupcem připravoval zajímavá setkání.

Dokumentace – tisk 484.

Mnoho práce vykonávali členové této organizace společně v  souborech, na

vystoupeních, což bylo vyčísleno za tento rok 3  513 hodinami. Přípravě akcí bylo věnováno
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1 925 hodin, úklidu, zdokonalování zařízení a konzervačním pracím bylo věnována 4  135

hodin, což dohromady činilo 9 573 hodin.

Na představení Polské scény Těšínského divadla pravidelně chodilo 59 členů.

Polský časopis Zwrot mělo předplaceno 42 členů.

Místní organizace rovněž spolupracovala s  výborem Matice školské, s  ředitelstvím

základní školy s polským jazykem vyučovacím, jakož i s  příslušnou mateřskou školou, zde se

jednalo hlavně o organizování společných akcí pro děti, ale i pro dospělé, což bylo všeobecně

přijímáno s povděkem. Úzká byla i spolupráce s  radou a obecním zastupitelstvem a hlavně se

starostou.     Videozáznam, číslo 20, Majáles.

Místní organizace Polského svazu kulturně osvětového vedla nadále prim

v organizování kulturního vyžití v obci.

Fotbalový klub Baník Albrechtice

V roce 1998 měl asi 188 členů. Závěr soutěžního ročníku 1997-8 byl následující.

Již v  nástupu do fotbalové soutěže v  létě 1997 bylo vidět, že albrechtické divizní

mužstvo to nebude mít snadné se v  této kategorii udržet. Komplikovaná finanční situace totiž

nedovolovala posílit mužstvo o všechny hráče, které si vedení spolu s  trenérem vyhlédlo.

Proto bylo nutno sestavit družstvo ze stávajícího kádru a bojovností nahradit některé

nedostatky. O složitosti této situace svědčily i změny ve funkcích trenérů. Celou letní přípravu

a počáteční podzimní zápasy této sezóny vedl trenér P. Sýkora, kterého po určitých

nepřesvědčivých výsledcích vystřídal J.Klimsza, kterého opět po několika prohrách v  jarní

části soutěže nahradil Pilát. Tomu se teprve podařilo družstvo v  soutěži zachránit alespoň na

12. místě tabulky. Je nutno poznamenat, že spolupráce se všemi těmito trenéry byla dobrá a

k jejich výměně docházelo ve všech případech až na jejich vlastní žádost.

Mládežnická družstva bojovala statečně ve svých soutěžích. Družstvo dorostu se

v jarní soutěži probojovalo do čela okresního přeboru, v  závěru však rozhodující střetnutí

prohrálo, takže do krajského kola nepostoupilo. Družstva (starší a mladší) žáků se udržela ve

spodní části tabulky a zachovala si tak postavení v příslušných soutěžích.

Konečný posudek činnosti vyzněl v  tom smyslu, že umístění družstev bylo v  celku

přijatelné vzhledem ke stávající finanční situaci a personálnímu obsazení.

V nové sezóně 1998 – 9 nastupovala družstva již pod novým označením, které znělo:

REFOTAL, s  ručením omezeným, což byla společnost zřízena Fotbalovým klubem Baník,

Albrechtice.
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Finanční prostředky klub získával několika způsoby, z  nichž na 1. místě figurovaly

sponzorské dary Dolu Darkov a nemalý byl rovněž peněžní příspěvek Obecního úřadu

Albrechtice.

Příprava na nový ročník Moravskoslezské divize, skupiny E 1998-9 byla zahájena

7.7.1998 na hřišti v  Albrechticích. Družstvo mužů zahájilo tuto sezónu ve stejném složení,

jako na jaře 1998. Pouze kapitán mužstva Zajíček ohlásil ukončení své sportovní kariéry

z rodinných důvodů. Přihlásili se však trenérovi noví hráči, například Pravoslav Sukač, který

posledních 7 let hrál v  Rakousku, Roman Miczka z  dorostu Baníku Havířov, Robert Večeř

z Českého Těšína, Aleš Mec z Nové Huti Ostrava, Vladislav Neuman z Dolní Datyně.

V souvislosti s  náročnou přípravou na sezónu absolvovalo mužstvo několik

přípravných utkání, z nichž ve dvou zvítězili a v jednom remizovali.

Ve fotbalovém turnaji na hřišti Jäkl v  Karviné, v  němž za Albrechtice nastoupila

kombinovaná sestava z  družstva mužů a dorostu, si odnesla pěkné druhé místo, když v  boji o

finále porazila družstvo Jäkl Karviná 1:0, ale kompletnímu mužstvu FC Karviná, skupiny B

s několika posilami z A družstva však byli poraženi 0:4.

V neděli 2.8.1998, v 1. kole poháru ČMFS, SK Železárny Třinec se utkalo s mužstvem

Refotalu na hřišti v  Albrechticích v  zápase, který skončil nerozhodně. Zápas byl hodnocen

jako dramatický a vyrovnaný. Albrechtičtí hráči v  něm odvedli odpovědný výkon.

K poslednímu přípravnému utkání bylo k  doladění formy na těžké divizní boje do Albrechtic

pozváno mužstvo Českého Těšína, které bylo poraženo 7:1. Po tomto utkání trenér Pilát

s asistentem Klimszou zúžili kádr na 17 hráčů. Jako brankáři vystupovali Hekera a Dlouhý,

jako obránci Jursa, Sochora, Večeř, Bystroň a Neuman, jako záložníci Menoušek, Holzer,

Sukač, Červenka, Miczka, Mec a Krucina a jako útočníci Hric, Goj a Krečmer.

V rámci dohody o užší spolupráci se Slavojem Český Těšín bylo pro hostování

v tomto oddíle uvolněni tito hráči: Jiří Klimsza, Rostislav Krzyžanek, Alois Glac, Jaroslav

Kvapil a Marcel Kondziolka. 

K hostování do Stonavy odešel Martin Janáček, do Skřečoně Josef Stambolidis a do

Horního Žukova Bohdan Kajura. 

Následovalo netrpělivé očekávání na vstup do nové sezóny, když výsledek utkání

s mužstvem Třince naznačoval možnost lepšího umístění v tabulce.

Zápas 1. kola se hrál s  mužstvem Válcoven plechu (dříve Slezan) ve Frýdku-Místku.

V něm Repotal zvítězil 3:2 (poločas 0:1).

2. kolo se hrálo na hřišti v  Albrechticích s  kvalitním mužstvem Kroměříže. V  něm

Albrechtice na domácí půdě prohrály 2:0 (1:0)
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3. kolo se hrálo v  Novém Jičíně. Zápas byl velmi vyrovnaný. Ke konci však padla

branka z pokutového kopu, což zavinilo porážku Albrechtic. Albrechtičtí odcházeli zklamáni a

znechuceni atmosférou utkání, zaviněnou špatným výkonem rozhodčího, který viditelně

stranil domácím. Výsledek 1:0 (0:0).

Ve středu 26.8.1998 se konalo utkání na domácím hřišti ve vloženém 15. kole

s nebezpečným mužstvem Zábřehu. Po nerovném výkonu skončilo utkání Refotalu

Albrechtice s UNO Zábřeh – Zvole 1:0.

4. kolo se hrálo na hřišti ve Valašském Meziříčí, v  němž Refotal zvítězil jediným

gólem, který v utkání padl.

5. kolo se hrálo 6.9.1998 za deštivého počasí na hřišti v  Albrechticích s  mužstvem

Šumperka. V něm Refotal zvítězil rovněž jedinou brankou, která v  průběhu utkání padla. Po

tomto utkání se Refotal ocitl na 2. místě v tabulce.

V 6. kole se hrálo opět za velmi nepříznivého počasí v  Kravařích s  ambiciózním

nováčkem soutěže, s  mužstvem posíleným několika ligovými borci a podpořeném velkou

diváckou kulisou. Perfektní stadion byl místy zatopen vodou, ale rozhodčí uznal plochu za

způsobilou, takže se hrálo. Refotalu se i za těchto podmínek podařilo zvítěz 2:1 (1:1) a tak se

toto mužstvo poprvé v jeho historii dostalo na 1. místo tabulky, ve skupině E.

V 7. kole zvítězil Refotal nad mužstvem Chropyně 3:0 (1:0).

8. kolo se hrálo s mužstvem Prostějova B, opět vítězstvím Refotalu 1:0.

9. kolo s mužstvem Bystřice (Třinec B) skončilo remízou 1:1.

Zbývající podzimní zápasy se hrály 10.10.1998 s  Rapidem Skřečoň, družstvo starších

žáků a tentýž den družstvo mladších žáků se Slávii Orlová a mužstvo dorostu s  Viktorií

Bohumín. Téhož dne se konalo ještě utkání družstva mužů s Městem Albrechtice.

Dne 17.10.1998 zápas družstva dorostu se Slavojem Rychvaldu.

Dne 18.10.1998 proběhla utkání starších žáků se Sokolem Dolní Lutyně, mladší žáci

rovněž s mladšími žáky Sokola Dolní Lutyně a družstvo mužů s SK Rapid Muglinov.

Dne 24.10.1998 proběhla 4 utkání a to starší žáci proti Petřvaldu, mladší žáci proti

Těrlicku, dorost proti Slovanu Záblatí a muži proti FC Karviná B.

Dne 31.10.1998 bojovalo družstvo starších žáků proti Slovanu Záblatí a dorost proti

FK Těrlicku. 

Poslední utkání svedlo družstvo mužů 1.11.1998 proti TJ Jiskra Rýmařovu a 7.11.1998

proti FK Holicím. 
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Rozpis mistrovských utkání družstva mužů Baníku Albrechtic, skupiny E, ročník

1997-8 (jaro 1998) viz Dokumentace – tisk 37, tamtéž zpráva o tom, že Štít Albrechtic 1998

se bude konat 4.7.1998 ve Velkých Albrechticích u Bílovce.

Fotbalový turnaj “Štít Albrechtic“

Dosud se uskutečnilo 24. ročníků této soutěže. Nejčastěji se tento turnaj konal v  Městě

Albrechticích (4x) a v  Albrechticích, okres Karviná také 4x. Letošní 25. ročník se konal ve

Velkých Albrechticích, také již počtvrté. Jen 1x v  roce 1980 proběhl Štít v  Albrechticích u

Mostu, které poté ustoupily těžbě hnědého uhlí a vymizely tak z  mapy České republiky.

Nutno však dodat, že Tatran Albrechtice funguje dosud.

Stěžejní náplní této každoroční akce jsou fotbalové turnaje a setkání představitelů

lidosprávy. Byly činěny pokusy rozšířit turnaj o další disciplíny odbíjenou, stolní tenis, šach i

o výměny zkušeností dalších zájmových organizací hasičů, myslivců, ale ty se jaksi neujaly.

Z historické tabulky fotbalových turnajů je zřejmé, že dosud bylo sehráno 176 zápasů,

jednou byl vynesen kontumační výsledek, padlo 761 gólů + 3 kontumačně. Počet

zúčastněných družstev se pohyboval od 6 do 9, nejčastěji s  8 mužstvy a to 17x, v  pěti

případech zaskakovala B mužstva pořadatelů.

Vítězové turnaje:

8x Město Albrechtice 7x Albrechtice, okres Karviná

6x Albrechtice nad Orlicí 2x Velké Albrechtice

1x Lesní Albrechtice

25. ročník turnaje se konal 4.7.1998 ve Velkých Albrechticích u Bílovce.

Dokumentace – tisk 379,380.

Zpravodaj Štítu Albrechtic, číslo 156 ze září 1998.     Dokumentace – tisk 491.

Výroční členská schůze Baníku Albrechtice se konala 15.2.1998 v  Domě Polského

svazu kulturně osvětového v Albrechticích.

Tabulky kopané, viz Dokumentace – tisk 494-500. Jedná se o výsledcích utkání

fotbalové divize, skupiny E, v  níž byl zastoupen rovněž Refotal Albrechtice, družstvo mužů,

dorostu a žáků.

Rozlosování fotbalových družstev v okrese – podzim 1998.Dokumentace – tisk 501-2.

V rámci Euroregionu přijaly Albrechtice pozvání na fotbalový turnaj žáků, který se

konal 9.8.1998 v  Simoradzi v  Polsku. Soutěžili v  něm žáci Polska, České a Slovenské

republiky.     Dokumentace – tisk 493.
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Oddíl Tělovýchovné jednoty – sport pro všechny  byl nadále činný podobně jako

v loňském roce. Byla snaha rozšiřovat všestrannou činnost zejména i mezi mládeží (tenis,

nohejbal, volejbal, košíková).    Videozáznam “Rytmika“, číslo 19/1998.

Činnost Svazu minikár České republiky

Svaz minikár Autoklubu České republiky je samostatným, nezávislým a dobrovolným

sdružením zájemců o tento sport. Jako organizační jednotka Autoklubu získal právní

subjektivitu.

Minikárou se označovalo vozidlo, nemající motor a pohybuje se z  kopce vlastní

gravitací. Doby takzvaných hurtovnic, které byly vyrobeny z  prken a měly kola od kočárků

jsou už dávno minulostí. Není bez zajímavosti, že německy se minikára nazývá Seifenkiste a

francouzsky le casses es savon, což v  obou případech znamená bedna od mýdla. To také

nejvýmluvněji naznačuje z  čeho se minikáry vyvinuly. Současné minikáry jsou technicky

složité tak, že si v  mnohém nezadají s vybavením motokár. Rám je většinou celokovový, kola

hliníková nebo elektronová, se speciálními pneumatikami, většinou typu SLICK. Brzy jsou

převážně už hydraulické, dvoukolové kotoučové na všechna kola. Sjezdová minikára může

být i pérovaná, musí mít karoserii, ochranný oblouk a bezpečnostní pásy. Mimo klasických

minikár-monopostů jsou pro sjezdové závody vypsány i kategorie “side car, bob car a

carrioli“. Side cary jsou klasické sajdkáry, jaké se též používají v  silničním provozu, s  tím

rozdílem, že nemají motor. Posádku tvoří 2 osoby, které ze jízdy mohou provádět akrobacii,

srovnatelnou s výkony špičkových jezdců. Bob cary se podobají závodním automobilům typu

“spider – placka“. Posádku tvoří jezdec a spolujezdec. Carrioly musí být, až na malé detaily,

vyrobené celé ze dřeva. I hřídele musí být dřevěné a nesmí být ničím vyztužené. Posádku

tvoří 2 osoby. Jezdec ji řídí, ale brzdí spolujezdec. Konstrukce všech závodních strojů podléhá

přesně stanoveným kritériím.

V minikárovém sportu jsou dvě disciplíny, slalom a sjezd. Principem slalomu je projetí

tratě 400m dlouhé, ale i 800m s  vymezenými slalomovými úseky, zpravidla třemi. Slalom

tvoří bójky o průměru 100mm a výškou 160 – 200 mm. Jsou buď červené, ty se objíždí

vpravo, nebo zelené, ty se objíždí vlevo. Jezdci se měří čas, v  níž trať zdolá a penalizuje se

připočtení 2 vteřin za každou poraženou bójku. Když jezdec bójku objede obráceně, nebo ji

vynechá, je z  dané jízdy diskvalifikován. Maximální rychlosti, jimiž se slalomoví jezdci

pohybují, obyčejně nepřekračují 60km rychlost. Principem sjezdu je projetí stanovené trati o

délce 1 až 2,5 km. V  cizině nejsou výjimkou trati i přes 5 km. U sjezdu je rozhodující čas,

v němž se trať ujede. Rychlosti špičkových strojů běžně přesahují 100 km rychlost.
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Závodníci se dělí do kategorií dle věku a ve sjezdech i dle typu minikáry. V  nejnižší

věkové kategorii jsou jezdci 5 – 7letí a v  nejstarší (M5) 19 až 99letí. Sjezdovým disciplínám

se mohou věnovat jezdci až od 6ti let a pro speciální kategorie C5 side car, C6 bob car a C7

carrioli je stanoven minimální věk 14 let.

V sobotu 4.7.1998 byl v  Albrechticích zahájen XII. Ročník mezinárodní Šestidenní

soutěže minikár. Prezentace a technická přejímka se prováděla v  prostorách základní školy.

Slavnostní zahájení pak probíhalo od 19 hodin na Zámostí.

K závodu se prezentovalo 123 jezdců z  České republiky a ze Slovenska. Deštivé

počasí závodníkům elánu příliš neubralo, to spíše pořadatelé z  toho příliš radost neměli. Po

zahájení následovala večerní porada vedoucích pracovníků jednotlivých oblastí.

I. etapa začala v  neděli 5.7.1998 na trati Albrechtické míle. Přes počáteční obavy se

120 doprovodných vozů srovnalo na kopci Červenky celkem snadno. Doprovod byl ukázněný

a vytrvale pršelo. Obsluha u výtahu se činila, když do 25 vteřin po dojetí posledního jezdce,

se opět 65hlavý had vydal znovu na start. Celkem se dalo říci, že ten déšť nejvíce vadil

dospělým.

II. etapa se jela v pondělí v Českém Těšíně – Koňakově.

III. etapa v Těrlicku – Hradišti.

IV. etapa v Ostravě – Bazalech.

V. etapa v Havířově u Merkuru a konečně

VI. etapa opět v  Albrechticích a opět za deště, a jako naschvál, po dojetí posledního

závodníka cílem, pršet přestalo.

Slavnostní vyhlášení výsledků 12. ročníku mezinárodní Šestidenní soutěže minikár

Albrechtice 1998 se konalo v areálu Zámostí, již za slunného odpoledne.

Dokumentace – tisk 379,503,380.

Albrechtická míle, další závod minikár byl pořádán v sobotu 10.10.1998 na již tradiční

trase z  Červenek k  areálu Zámostí. Zúčastnilo se ho 68 jezdců s  celé České republiky a ze

Slovenska. Zajímavé bylo to, že si tu trať mimo soutěž vyzkoušeli i někteří rodiče, kteří

vlastně byli montéry těchto závodních vozítek. Nejmladší závodnice byla z  Prahy a měla

teprve 5 let. Tentokrát závodu počasí přálo.          Dokumentace – tisk 504,382.

Motokárový sport
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Dřívější albrechtický úspěšný minikárista přesedlal na motokáru a i v  této disciplíně je

úspěšný, když jako 26letý, Radim Feber, získal ve třídě Formule C 125 ccm bronzovou

medaili v závodech, které se konaly v  roce 1997 2x ve Vysokém Mýtě a Písku a 1x v  České

Lípě.     Dokumentace – tisk 505.

Vzpírání

Vzpěrač, Tomáš Matykiewicz, albrechtický rodák, který toho času hájí barvy

Havířova, je stále úspěšný v soutěžích vzpěračů, v kategorii juniorů.

Dokumentace – tisk 56-8.

Svaz krojovaných horníků

Výbor místní skupiny v  roce 1998 pracoval v  9ti členném složení. V  roce 1998 se

konalo 8 schůzí za účasti 60-70% členů. Místní organizace měla zaregistrovaných

v uvedeném roce 32 členů, z  nichž asi polovina měla pořízené hornické uniformy, z  nichž se

jen asi 12 zúčastňovalo akcí, druhá polovina fungovala jen jako takzvaní podpůrní členové.

Z toho je zřejmé a bylo to konstatováno s  lítostí na výroční členské schůzi, že i tato

organizace se postupně zmenšuje, staří členové umírají a mladí o organizaci zájem

neprojevují, takže stávající členové zápasí o přežití této organizace.

Účast členů na různých akcích v obci i v sousedních organizacích:

17.1.1998 na Hornickém plesu v Horní Suché (6 členů)

14.2.1998 na Plesu polské základní školy v Albrechticích (4 členové)

21.6.1998 na Dětských radovánkách polské základní školy v obci (10 členů)

18.7.1998 na Hornické slavnosti v Horní Suché (6 členů)

4.12.1998 na mši svaté ke cti svaté Barbary (14 členů)

Další akce:

Na tradičním Smažení vaječiny, které se konalo v  červnu 1998 pro členy a příznivce

této organizace se sešlo cca 30 osob. Na přípravě a realizaci této akce se podílely i některé

aktivní manželky horníků.

Nezapomínalo se ani na nemocné členy. Takto delegáti navštívili Viléma Pytlika,

Stanislava Waloszka a Františka Machazka.

U příležitosti 60tiletého životního jubilea navštívili určení členové Vladislava

Palowského, Josefa Woźniaka, Stanislava Palowského, Ladislava Chlebika a Boleslava

Miczku.

Od roku 1997 působili ve výboru:
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Stanislav Palowski, jako předseda Josef Jonszta, jako tajemník

Vladislav Palowski, jako rajonový Jindřich Palowski, jako rajonový

Jan Chlebik, jako pokladník Ladislav Dobša, jako pokladník úmrtního fondu

a Vladislav Chlebik, jako člen výboru.

Svaz rybářů

Místní organizaci v  obci neměl a proto občané, dospělí i mládež, kteří o tento sport

jevili zájem, byli organizováni v  sousedních organizacích, někteří v  Havířově, jiní v  Karviné

nebo i v Českém Těšíně.

Rybářských lístků – povolenek, kterých obecní úřad v  roce 1998 vydal bylo celkem

33, z toho na 1 rok pro dospělé po 50 Kč, 1 kus, na 3 roky pro dospělé po 100 Kč, 16 kusů a

pro mládež – dětské po 20 Kč, 16 kusů.

Novinová zpráva ke 30. výročí založení místní organizace Československého svazu

rybářů v Havířově     Dokumentace – tisk 512.

Český svaz včelařů

V roce 1998 zemřel pan Pavel Santarius (narozen 5.4.1905), jeden ze zakládajících

členů této místní organizace a také první její předseda od 11.2.1934. V  témže roce zesnul také

ještě další člen, Vladislav Molenda, který byl členem od roku 1950 do roku 1996.

V roce 1998 činila státní dotace, včetně příspěvku za zazimování na 1 včelstvo 180

Kč. Z  toho se platilo 10 Kč za rozbor směsného vzorku měli z  každé lokality (včelnice, či

včelína) a 6 Kč za léčení – fumigaci, proti varroáze. 

Výsledky nákazové situace v roce 1998 v Albrechticích:

Stanovišť bez varroázy bylo zjištěno 21, to je u 134 včelstev, zamořených stanovišť bylo

zjištěno 17, to je u 93 včelstev.

Průměrný počet roztočů na 1 včelstvo činil 1,26. Největší počet roztočů ve včelstvu

činil 55.

Na podzim, roku 1998, se včelstva opět fumigovala přípravkem Varidol Fum, při čemž

byl v obci poprvé vyzkoušen aerosolový vyvíječ, k  němuž kompresor zakoupil obecní úřad za

17 000 Kč. S  jeho použitím bylo ošetřeno 135 včelstev. Zbývající včelstva byla ošetřena

normálně fumigací.     Dokumentace – tisk 510.

Ke 26.11.1998 měla místní organizace včelařů 36 členů + 1 nečlena včelaře. Na

počátku roku 1998 bylo v  obci 227 včelstev a zazimováno na konci roku bylo 200 včelstev.
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K úbytku přispělo i odstěhování včelaře, RNDr. Petra Valoška, který se odstěhoval do Kujav u

Fulneku i se svými 20ti včelstvy.

Bylo konstatováno, že včelstev i včelařů poslední dobou ubývá. 

Tak například v roce 1984 bylo v Albrechticích 42 včelařů a 291 včelstev,

v roce 1990 bylo v Albrechticích 44 včelařů a 252 včelstev,

v roce 1995 bylo v Albrechticích 39 včelařů a 225 včelstev,

v roce 1996 bylo v Albrechticích 36 včelařů a 200 včelstev.

V roce 1998 došlo k  trestuhodnému postřiku lesů proti pilatce smrkové. Nebyly

dodrženy ani termíny postřiků. Stříkalo se v době, kdy byla plná snůška.

Dokumentace – tisk 527.

Místní organizace vlastnila v  listopadu 1998 na kontě 5  156 Kč + 1 akcii Předboje –

Včela. Jiný majetek neměla.

V roce 1998 byl na výroční členské schůzi v  listopadu tajnou volbou zvolen nový

výbor v  následujícím složení: Gustav Bromek, Viktor Cielecki, Štěpánka Filipcová, Ing.

Stanislav Firla, Leopold Chlebowczyk, Vilém Kaluža, Ing. Eduard Smelik, Česlav Stebel,

Karel Szelong, RNDr. Česlav Valošek, Otto Wojkowski, Miečislav Witoszek a Vladislav

Wrana. Volbou byl navržen ještě další člen, pan Santarius. Předsedou zůstal Viktor Cielecki,

místopředsedou RNDr. Česlav Valošek, pokladníkem Vladislav Wrana a tajemníkem Ing.

Eduard Smelik.

Z   poznámek k   průběhu včelařského roku 1998

Zimní období včelám začalo již začátkem 2. poloviny listopadu 1997, když teploty

poklesávaly tak, že se včely shlukovaly do chomáče. První sníh se objevil 18.11.1997 a

vytvářel souvislou i nesouvislou sněhovou pokrývku do 20.12.1997. Pak nastalo delší období

bez sněhu. Teploty ve dne se udržovaly většinou nad bodem mrazu a dosahovaly až + 10°C

(26.12.1997 a 11.1.1998). Nebylo zjištěno, aby to včely vyburcovalo k  proletu. Nesouvislá

sněhová pokrývka se následně objevila až 21.1.1998. Dne 28.1.1998 se vytvořila souvislá

sněhová pokrývka, ale jen do 6.2., která pak 7.2. přešla v  nesouvislou a 13.2. pak sešla úplně.

Teploty vystupovaly na 10°C i více za dne až na 15-16°C. Lísky a olše začínaly prášit již

11.1. a 13.1.1998 kvetly již naplno. To však včely nevyužívaly, když jejich první prolet

v předjaří byl zaznamenán až 10.2.1998 a první snůška pylu 16.2.1998. Vrba jíva začínala

prášit až 6.3.1998.

Koncem 1. dekády března se opět ochladilo, 9.3.1998 opět spadl sníh a ležel zprvu

jako úplná sněhová pokrývka, která táním přešla 11.3.1998 v  nesouvislou a 16.3. ztála úplně.
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Denní teploty se držely na 0°C, ale nepřekračovaly 10°C. Od 20.3. se opět vytvořila sněhová

pokrývka, která do 27.3.1998 ztála úplně. Další sníh se pak objevil až na podzim 17.11.1998.

Se začínajícím kalendářním jarem byl už vývoj počasí pro včely příznivý, i když včel v  úlech

příliš nepřibývalo. Za snůškou však pilně létaly, takže po zimě bylo na včelínech rušno. Včely

využívaly snůšky z ovocných stromů, pampelišek a postupně z dalších rostlin.

První roj byl zaznamenán 20.5.1998, ale rojů v  tom roce hodně nebylo, což mohlo být

i kvalitnější prací včelařů, jestliže je například včas rozšiřovali a vytvářeli jim volný prostor

pro práci.

První med byl točen od začátku 2. dekády května. Mnozí včelaři točili med 3x. Jeho

výnosy byly celkem slušné, i když rekordní snůšky předloňského roku překročeny nebyly.

Průměry na jedno včelstvo se pohybovaly kolem 20 kg. A opět někteří včelaři měli více, jiní

méně.

Jak už bylo na předchozí straně uvedeno zažili včelaři v  květnu nemilou skutečnost

s leteckým postřikem místních lesních porostů proti pilatce smrkové. Stříkalo se Trebonem 10

F v  dávce 0,45 litrů na 1 ha. Nosnou látkou byl Detal 90EC, v  množství 3,3 listrů/ha + 6,6

litrů vody na hektar.       Dokumentace – tisk 526,532-5.

Letecký postřik byl avizován v  naší obci na 19.května 1998 a na středu 20.5.1998,

vždy od 6 hodin ráno za příznivého počasí (bez deště). Teprve v  úterý, to je v  den, kdy se již

mělo dle oznámení, aby na středu 20.5.1998 svá včelstva uzavřeli. V  tu středu se však stříkal

jen Sušský les, který z  části zasahuje na západní okraj obce. Souběžně s  tím rozesílal Okresní

úřad Karviná, referát životního prostředí dle rozdělovníku Vyrozumění o letecké ochraně

lesních porostů proti pilatce smrkové. V  něm bylo mimo jiné uvedeno, že Okresní úřad

Karviná bude provádět dle zákonných předpisů, ve spolupráci se sousedními okresními úřady

a s  Výzkumným ústavem lesního hospodářství a myslivosti, pracoviště Znojmo, letecké

postřiky proti uvedenému škůdci. Tento ochranný zásah prý byl projednán s  krajskou a

okresní hygienickou stanicí.

Uvedený postřik měl být proveden na smrkových porostech v  obvodech města

Karviné, na katastrech Louk nad Olší, Petrovic u Karviné, Prstné, Horní Suché, Albrechtic a

Těrlicka.

Ochranná lhůta byla stanovena na 28 dní! Uvedený přípravek měl škodlivý vliv na

včely. Dále bylo uvedeno, že zásah bude prováděn v  závislosti na počasí, v  termínu od 15. do

31. května 1998. Přesný termín měl být sdělen 48 hodin předem na níže uvedené adresy, či

telefony.

Ale: 1) Akce byla pochybená i protiprávně z několika důvodu.
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2) Výzkumný úkol Ústavu lesního hospodářství a myslivosti ve Znojmě by se

měl zaměřovat na zamezení příčin, vedoucím k  přemnožení pilatky. Takto

se řešily pouze jen následky a to ještě s  problematickým účinkem, zejména

vedlejším na ekosystém.

3) Jednalo se o požerový jed! V době, kdy byl postřik prováděn, les v plné síle

kvetl. Pyl, který včely sbírají je pro včely potravou a to nejen pro včely.

Kterak by páni výzkumníci obhájili tyto skutečnosti? Cožpak je dovoleno

takto bezhlavě porušovat zákonné nařízení?

4) Doba postřiku byla sice se zpožděním avizována, ale nebyla dodržena!

Postřik byl proveden až v  neděli 24.5.1998, i když vál silný vítr, takže

nebyl “ošetřen“ jen les, ale i zemědělské a zahradní kultury v  okolí! A teď

se člověče braň!

5) Není bezdůvodná i naše argumentace v tom smyslu, že se někdo potřeboval

zbavit postřikové hmoty, vyprázdnit si sklad a při tom neztratit ani koruny

ze zisku!

6) Dle novinových zpráv, vyznívajících v  tom smyslu, že postřik tímto jedem

byl už po několikáté opakován v  jiném regionu loni, předloni a pilatka i

tam vesele škodila dále. Nač vlastně potom stříkat? I to je důkazem, že

výzkumný úkol byl chybně zaměřen.

Z uvedených důvodů byla ihned svolána mimořádná schůze včelařů, na níž bylo vše

důkladně prodiskutováno. Když pak přišlo k  hlasování o tom, zda se odešle protestní rezoluce

nadřízeným a výše uvedeným institucím, které se na povolení zásahu proti pilatce podílely,

došlo se k závěru, že je to zbytečné, že se stejně ničeho nedosáhne a že je vůbec škoda utrácet

peníze na známky a dopisní papír. Uvedený případ je mimo jiné také důkazem toho, jaké

nálady v současné době vládly mezi lidmi.

Boj proti varroáze

V současné době včelaři používali různé metody v  boji proti těmto roztočům. Jednak

to bylo odstraňování trubčiny, aplikovala se kyselina mravenčí v  tamponech, nebo se do

včelího díla mezi rámky zasunovaly dýhové destičky, nasáklé účinným přípravkem proti

těmto cizopasníkům, byly označované jako gabunové destičky. Tyto preventivní zákroky se

prováděly v  podletí, to znamená po snůšce, aby nedocházelo ke znehodnocení medu. Na

podzim se pak prováděla celoplošná fumigace přípravkem VARIDOL FUM. Při tom byla u
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nás poprvé vyzkoušena nová metoda ošetření aerosolem, když se podařilo získat aerosolový

vyvíječ s kompresorem.

Jednotka sboru dobrovolných hasičů

V Albrechticích se sice tato organizace udržela, nezanikla úplně, ale její činnost oproti

dřívějšku velice ochabla. Dá se předpokládat, že hlavní příčinou tohoto jevu bylo vytvoření

profesionálních hasičských útvarů se stálou službo a dobře vybavenou špičkovou technikou.

Takovéto útvary byly založeny ve všech větších městech, činnost hasičských sborů po

vesnicích se jaksi začala více chápat, jako sport, i když není neznámo, že před několika lety

byli místní hasiči u požáru dříve než profesionálové. Stále totiž platí, že brzký zásah při

likvidaci ohně má velkou cenu.

Ze souhrnné zprávy Hasičské záchranné stanice v  Karviné vyniká, že v  roce 1998

vypuklo v Albrechticích 6 požárů se zásahem této jednotky. Přímá škoda, způsobená ohněm

činila dohromady 20 tisíc Kč. Zachráněné hodnoty byly odhadnuty na 80 tisíc Kč.

V počtu požárů byla naše obec na 4. místě v  okrese od spodního okraje tabulky po

Doubravě, kde byly jen 2 zaznamenané případy ohně, Těrlicku se 4 případy a Stonavě s  5

případy. Albrechtice pak spolu s Dolní Láryní po 6ti požárech byly na 4. místě.

Albrechtičtí hasiči uskutečnili soutěž “O pohár starosty obce“, která se konala

5.9.1998 v  areálu Zámostí v  Albrechticích za účasti i cizích hasičských jednotek,

neprofesionálních. O jejím konání se objevila i novinová zpráva.       Dokumentace – tisk 509.

Český zahrádkářský svaz

Místní organizace měla v  roce 1998 již jenom 61 členů. Ve výboru pracovali pan

Špalek, Hajdů a Kucharczyk. Výbor se v  uvedeném roce sešel 6x. V  roce 1998 se v  moštárně

v Albrechticích nemoštovalo. Lidé, členové, kteří dříve v  této organizaci nezištně pracovali,

z této činnosti rezignovaly pro pokročilý věk a někteří i zemřeli. Mladší o práci v  organizaci

zájem nejevili. Pokud zahradničili, věnovali se této práci sami na svém doma.

Myslivecké sdružení Velký les

V souvislosti s  organizačními změnami v  myslivosti činnost této organizace

ochabovala. Významnější akcí zůstaly “Srnčí hody“.     Dokumentace – tisk 511.

Videozáznam, číslo 21/1998.
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Římsko-katolická obec v roce 1998

Pořad bohoslužeb ve zdejším kostele zůstal po dobu působení Msgr. Miloslava Klisze

nezměněn, podobně jako v roce 1997.

Stejně tak nadále byla otevřena farní knihovna 1x v měsíci. Funkci knihovnice obětavě

vykonávala paní Marie Recmanová.

V sobotu 10.1.1998 začala první povinná příprava přihlášených k  biřmování v  15

hodin v  sakristii. Poslední lekce přípravy byla na Květnou neděli odpoledne. Slavnostní

biřmování se pak konalo v sobotu 18.4.1998, v 9 hodin.

Varhanička, paní Marie Fajová, se v  lednu 1998 dožila 75 let a přesto nadále

vykonávala tuto náročnou službu. V případě nutnosti ji ochotně zastupoval pan Reinoch, který

se do Albrechtic přistěhoval z  Louk, kde také dříve hrál na varhany v  kostele, pokud nebyl

zdevastován v důsledku těžby, nebo také student Tomáš Bažák ze Stonavy.

Na první únorovou neděli zorganizoval Msgr. Miloslav Klisz po odpolední pobožnosti

ve zdejším kostele přednášku ředitele Charity z  Českého Těšína, spojenou s  besedou o

problematice starých lidí, opuštěných a nemocných. Touto akcí bylo sledováno zvýšení zájmu

lidí o pomoc v  práci v tomto sdružení a také o snahu založení charitativní rady v  albrechtické

farnosti.

Ve 13 hodin v  sobotu 7.2.1998 se konal okázalý pohřeb zesnulé 68mileté, Růženy

Botkové, matky albrechtického kněze, Libora Botka, který nyní působí v  Hošťákovicích u

Ostravy.

Pohřební mši svatou sloužil syn zesnulé za asistence cca 20 kněží. Také účast

pohřebních hostů byla velká. Se zesnulou se přišli rozloučit i věřící z  několika farností,

v nichž syn zesnulé, v průběhu své prozatím krátké působnosti, sloužil.

Dokumentace – tisk 546.

Dne 7.2.1998 odešel z  naší farnosti kaplan, Janusz Kiwak, který v  Albrechticích začal

působit od 31.8.1997, jako misionář z  Polska (viz záznam za rok 1997 v  obecní kronice), do

farnosti v  Místku, aby se tam zdokonalil v  českém jazyce. Byl totiž rodilý Polák a česky se

teprve učil. Tam měl setrvat do konce června 1998 a potom se měl opět vrátit do Albrechtic.

Na jeho místo do Albrechtic nastoupil jiný kaplan, taktéž z  Polska, Miroslav Kazimierz,

narozený 20.4.1970 v  Kluczborku (Polsko). Vysvěcený byl 17.6.1995 v  Olomouci. Studium

zahájil v Polsku, ale poslední 2 roky přešel na Teologickou fakultu do Olomouce. Na 3 roky

mu byla přisouzena kaplanská činnost v Třinci, odkud pak byl přemístěn do Albrechtic.

Dokumentace – tisk 513.
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Slavnostní uvítání nového kněze proběhlo v  neděli 19.7.1998. Dosavadní správce

farnosti, Msgr. Miloslav Klisz, ještě na faře zůstal na výpomoc. Oficiální rozloučení s  Msgr.

Miloslavem Kliszem proběhlo v kostele 5.7.1998.

Svaté biřmování

V sobotu, dne 19.4.1998, se konalo v  místním chrámu svaté biřmování, které při

ceremoniální mši svaté v  9 hodin udělil cca 20 biřmovancům (hochům i děvčatům, ale i

některým již starším, kteří tuto svátost dosud nepřijali) otec biskup, František Václav

Lobkovič, Ostravsko-opavského biskupství. Bylo to zde již třetí biřmování po sametové

revoluci v  roce 1989. Zmíněný otec biskup se rád této povinnosti zhostil, když ho

k Albrechticím vázaly i vzpomínky, kdy sem za totality, jako kněz z  Českého Těšína, dojížděl

určitou dobu, když zdejší farnost zůstala bez kněze.

Ceremoniál byl spojen s  průvodem od fary do kostela, s  uvítacími proslovy dvou

biřmovanců (dívky a chlapce) v  českém a polském jazyce a také místního faráře, preláta

Msgr. Miloslava Klisze. Koncelebrované mše svaté se zúčastnili i další duchovní (Dr. Libor

Botek, bývalý děkan Viktor Boczek, Jindřich Lorisch a další). Přestože se biřmování konalo

v sobotu, zúčastnilo se slavnostní mše svaté množství věřících, takže kostel byl zaplněn. Po

ukončení ceremoniálu odešli opět biřmovanci s  otcem biskupem a ostatními duchovními po

děkovných projevech dvou biřmovanců a správce farnosti průvodem z  kostela k farní budově,

kde byl slavnostní oběd, spojený s pracovní poradou duchovních.

Dne 7.6.1998 se konalo 1. svaté přijímaní 8 dětí zdejší české základní školy. O týden

později, dne 14.6.1998, se konalo 1. svaté přijímání 5 dětí z polské základní školy.

Dne 1.8.1998, v  sobotu odpoledne se konala děkanátní pouť Karvinského děkanátu,

k němuž patří i Albrechtice, do Frýdku. V  16 hodin byl svatý růženec, v  17 hodin adorace a

v 18 hodin mše svatá s otcem biskupem.

Dne 23.8.1998 odešel definitivně, prelát Msgr. Miloslav Klisz, z  albrechtické farnosti

do Domova pokojného stáří v Ostravě, aby tam vykonával nadále duchovní činnost.

Dne 3.9.1998 se konal pohřeb bývalého děkana, Viktora Boczka, ve farním chrámu

v Alejích v  Českém Těšíně. Posledního rozloučení s  oblíbeným knězem, který několik let

působil také v Albrechticích, se zúčastnila i řada věřících z Albrechtice.

Dokumentace – tisk 514-5.

V listopadu zorganizoval nový duchovní správce úklidovou podzimní brigádu kolem

kostela a v přilehlém parku. Zúčastnila se jí především mládež (schóla a ministranti).
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Na třetí adventní neděli 13.12.1998 zorganizoval správce farnosti na 14 hodinu

mikulášskou nadílku pro děti po odpolední pobožnosti. Rodiče mohli na tuto akci dobrovolně

přispět finančně. Akce byla spojena s  besedou s Mikulášem, za kterého se přestrojil katecheta

a pak jim rozdával balíčky s cukrovím a ovocem.

Duchovní správce rovněž zavedl adventní kvízy s  náboženskou tématikou pro děti.

Tyto vždy předem obdržely dotazníkové listy, v  každou adventní neděli jiné, které si doma

vypracovaly a příští neděli odevzdaly. Na nich mohly i dle svých představ nakreslit příslušný

biblický výjev. Nejlepší pak byli na konci této akce oceněni.

Podobně jako i v  uplynulých letech byly v  kostele ke koupi kalendáře a vánoční

pohlednice volně umístěné v  závěsném regálu pod pavlačí. Příslušný obnos pak byl vhazován

do postranní pokladničky. Podobným způsobem byla tam také nabízena literatura

s křesťanskou tématikou. Věřící poctivě vyznačené částky za odebrané zboží vhazovali do

pokladničky. Nebylo slyšet, že by se v  pokladničce objevilo manko. Vánoční opatky se

v balíčcích nabízely v sakristii. Tyto byly dováženy z Jablunkova, kde je pekly a balily řádové

sestry svatého Boromea.

Po několikaleté pauze se letos konala půlnoční mše svaté, kterou sloužil zdejší nový

mladý kněz se dvěma dalšími, takzvanými koncelebranty. Na kůru zpíval vánoční písně

smíšený pěvecký sbor Polského svazu kulturně osvětového. Účast věřících byla o všech

vánočních svátcích mimořádně velká.

Takzvaná Jitřní, či půlnoční se zde již řadu let dříve sloužívala na Štědrý den, někdy

již i z  večera, po setmění a nejpozději ve 22 hodin, ke spokojenosti věřících, letos byla

uskutečněna zdařilá výjimka.

Novinová zpráva o pořadech vánočních bohoslužeb.        Dokumentace – tisk 516,530.

Matriční a některé další údaje ze života farnosti:

V roce 1998 bylo uskutečněno 23 církevních křtů, 14 manželských sňatků a 16

pohřbů.

V roce 1998 se po povodních konala v  kostele sbírka na postižené ve farnosti

Bohumín. Na tento účel bylo vybráno 76 740 Kč, které byly jmenované farnosti předány.
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Ze života sboru Slezské církve evangelické augsburského vyznání

Cílem a náplní funkce uvedeného sboru bylo, aby byl jakýmsi stabilizátorem

společnosti, která se dostává do nebezpečných virů, většinou rozporuplných. Měla být

zdrojem pokoje, vyrovnanosti a lásky, kterou nelze jinde načerpat.

Sboroví pracovníci: O úklid v  prostorách kostela a farní budovy svědomitě dbali

manželé Hosťovečtí. Práci, spojenou s  úkoly kostelníka, vykonávali v  pravidelných službách

presbyteři sboru, když se zatím nepodařilo získat pro tuto službu stálého pracovníka.

Pokladníkem sboru byl nadále bratr Josef Koch, který tuto funkci obětavě provádí již dlouhá

léta. Na varhany ke společnému zpěvu doprovázeli bratr Jan Delong, nebo sestra Gabriela

Schwachulová.

V nedělních besídkách a v  Klubu dobré naděje obětavě vyučovali manželé Alena a

Vlastimil Sztefkovi, sestra Erika Czopniková, Dana Slámová a bratr Jiří Folwarczny. Sestra

Věra Unucková (rozená Folwarczná) se po své svatbě nadále věnovala práci v  Klubu dobré

naděje a v nedělní besídce příležitostně.

O vývěsní skříňku před kostelem se pečlivě starala sestra Anna Vojtěchová a o tabuli u

Dělnického domu od letošního roku opět sestra Bronislava Koukolová. 

Ve sboru nadále úspěšně fungovaly soubory hudební a pěvecké dorostu a rovněž

bratři, sloužící při biblických hodinách. 

Presbyterstvo se scházelo pravidelně. Na schůzkách se řešily otázky organizační, které

se týkaly obzvláště služeb a návštěv starších sborovníků, ale i věcí duchovních a

hospodářských.

V majetku sboru nedošlo oproti loňskému roku ke změnám. V  roce 1998 však bylo

zjištěno, že pozemky okolo kostela a fary (parkoviště a zelené plochy) nejsou vlastnictvím

sboru. Proto vypořádání těchto náležitostí se stalo jednou z priorit v tomto roce.

Bohoslužby

V roce 1998 se konalo 75 bohoslužebných shromáždění s  celkovou účastí 6  146

sborovníků. Konaly se i takzvané Mládežové bohoslužby, které svou obměněnou liturgií a

doprovodem ke společnému zpěvu posloužily k  přiblížení se současné mladé generaci. Na

těchto bohoslužbách sloužili slovem Božím faráři z jiných sborů.

Večeře Páně byla vysluhována celkem 30x, z  toho v  kostele 17x, jednou v  Domě

s pečovatelskou službou a 12x doma. Celkem přijalo Večeři Páně 741 bratří a sester.
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Sborové slavnosti

Připomínka 50. výročí posvěcení zdejšího chrámu se konala 9.8.1998. Božím slovem

při ní sloužili bratr biskup Vladislav Volný, pastor Stanislav Pietak a pozdravem první pastor

sboru bratr Pavel Roman. Hudbou slavnost zpestřila třanovická dechová kapela a další místní

skupiny a soubory.     Dokumentace – tisk 380.

Dne 4.10.1998 se konala děkovná bohoslužba za úrodu.

Dne 31.10.1998 se konala připomínka Památky reformace.

Dne 1.11.1998 památka za zesnulé.

V prosinci se konala již tradiční sborová Vigilijka ve zdejším Domě Polského svazu

kulturně osvětového.

Výuka náboženství.

Na české základní škole v  Albrechticích probíhala vždy od 12:30 a zúčastňovalo se jí

cca 10 dětí.

Nedělní besídky se konaly vždy v 9 hodin ve farní budově a v kapli.

Dorost se setkával vždy v  neděli ve 13:30 na faře. Pořádal ještě další akce. Sdružoval

cca 20 členů a jejich vedoucím byl bratr Ing. Roman Buryan.

Mládež měla místo a čas pravidelných setkání totožné s  dorostem. Vedoucími mládeže

byli bratři Radek Wewiorka a Ing. Kazimír Przeczek.

Konfirmace.

Po 1leté přestávce se v  roce 1998 na konfirmaci připravovalo 7 konfirmantů a na křest

2. 

Hudební a pěvecká sdružení.

Při albrechtickém sboru v  roce 1998 působil pěvecký soubor, vedený bratrem

Gedeonem Koukolem, dechová hudba pod taktovkou bratra Ing. Stanislava Przeczka a dále

skupiny Citadela, Gospel a dosud stále bezejmenná dorostová skupina.

Biblické hodiny se konaly vždy o nedělích a svátcích účastí cca 60 účastníků. Mimoto

se konaly studijní biblické hodiny ve 2. a 4. úterý v  měsíci na faře. V ostatní úterky se konaly

biblické hodiny po rodinách, tendence byla je dále rozšiřovat.
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Život sboru

Aktivní v  něm bylo místní sdružení Křesťanského společenství pod vedením bratra

Jaromíra Slámy. Pečlivě byly organizovány biblické hodiny mládeže, dorostu a další akce.

Sekci sester, která měla na starosti hlavně péči o starší a nemocné, vedle sestra Erika

Czopniková. Obvykle v 1. pondělí měsíce se konala Setkání mladých maminek.

Nedělní a sváteční bohoslužby, jakož i odpolední biblické hodiny byly nahrávány na

magnetofonové kazety, které se pak půjčovaly, zejména starším a nemocným borovníkům,

kteří se nemohli bohoslužeb účastnit. Půjčovat si je mohli i ti, kteří i z  jiných důvodů přijít

nemohli. To měl na starosti bratr Václav Hrachovec, který dále ještě koordinoval Setkání

starší generace, která se konala jednou v měsíci v jeho poslední sobotu.

Sborový autokarový zájezd v roce 1998 organizoval bratr Stanislav Kwapulinský a byl

namířen do skláren a sborů na Valašsku a do Luhačovic.

Oblíbené byly i akce pro děti, které takto mohly slyšet o Bohu prostřednictvím již

tradičních mikulášských, či tříkrálových nadílek, večírků a také v  Klubu dobré naděje, který

byl organizován na sídlišti.

Hospodářská činnost

V roce 1998 byly vyměněny již zkorodované okapy a svody na farní budově, upraven

prostor u šatny v  sále a prováděly se brigády na úpravě zeleně kolem kostela. Část starých

svodů a okapů byla natřena. Přispěním obecního úřadu bylo pořízeno noční osvětlení kostela.

Statistické údaje

Ve sborové kartotéce bylo v roce 1998 vedeno 325 sborovníků. Uskutečněno bylo také

6 křtů, 1 sňatek a 9 pohřbů.

Různé

Záchranný archeologický průzkum

Koncem května 1998 se prováděl výkop pro stavbu hrobky rodiny pana Miczky na

hřbitově u starého kostela na novém místě, kde se dosud nepohřbívalo. Místo se nachází

v rohu, na pravé straně hlavní vchodové trasy, západně od věže barokního kostela a severjně

od Pomníku obětí 2. světové války.
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Výkop byl prováděn bagrem a vykopaná zemina byla odkládána provizorně na

přilehlý trávník, na východním okraji výkopu.

Při hloubení byla zasažena kulturní vrstva, zřetelně tmavěji zbarvená, v  hloubce 60 cm

pod povrchem, která byla asi 15 cm mocná, což bylo možno snadno změřit na bočních

stranách výkopu. Tato skutečnost nebyla nikomu nahlášena. Na věc náhodou přišel obecní

kronikář při návštěvě hřbitova. V  čerstvě vykopané hlíně posbíral řadu hliněných střepů,

patřících kdysi pekáčům, kachlím, hrncům, ale našly se tu i skleněné střepy, mazanice a kus

rezavého železa. Situace byla poměřena a zakreslena. Z  měření na stěnách bylo zjištěno, že

poloha této kulturní vrstvy byla více méně vodorovná. Ze stěn byly pak ještě vybrány

vyčnívající tam střepy. Z jejich situování – uložení v kulturní ostrvě bylo možno usoudit, že se

nejednalo o splach, ale o místo, kde byl kdysi odpad vyhazován, jako na smetiště. Bylo tak

usuzováno z  polohy zejména plošných střepů, které by při splachu byly uloženy více

vodorovně a nikoli všestranně. Nad touto kulturní vrstvou se nacházel hliněný nános.

Nalezený materiál byl pak umyt a bude následovat bližší jeho klasifikace se zástupcem

Archeologického ústavu. Vytříděné vzorky budou pak uloženy v  depozitáři Okresního muzea

v Českém Těšíně. Již předběžně lze říci, že se jedná o nález z  rozhraní středověku a začátku

novověku.

Pracovnice obecního úřadu, která měla v  náplni práce přidělování hrobových míst na

hřbitově, byla upozorněna na to, aby žadatelům o tato místa zdůrazňovala povinnost hlášení

podobných nálezů.

Koncem června 1998 byl prováděn další výkop pro stavbu hrobky rodině

Szwanczarové v  těsném sousedství výše popisované hrobky rodiny Miczkové, ale na jejím

východním okraji (směrem ke kostelu). Tento výkop se prováděl ručně a při odborném

dozoru. Na tomto místě už ale nebyla zachycena charakteristicky vyvinutá kulturní vrstva,

kterou se “podařilo“ rozkopat při stavbě hrobky rodiny Miczkové. Zde se nacházely střepy

v menším počtu, roztroušené v  hloubce 50 – 90 cm. Jednalo se více o střepy poněkud mladší

pologlazurované i oboustranně glazurované. Na pologlazurovaných bylo patrné často na

vnějším ostění černé zbarvení po sazích. Mezi nimi se nacházely ještě úlomky kachlů větší i

menší a kosti, zřejmě zvířecí (úlomky žeber a dlouhých kostí a též 2 stoličky turovitých).

Uložení bylo opět všesměrné. Často se zde objevovaly do klínů štípané, kompaktní pískovce,

červenavě zbarvené, zřejmě působením ohně. Takovéto kameny se používaly při stavbě

dřevěných objektů k  jejich podkládání, klínování, či zaplňování mezer spolu s  mazanicí.

Uhlíků zde bylo poměrně málo a byly málo kompaktní stejně, jako i mazanice, jejich úlomků
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bylo málo. Na stěnách keramických střepů se nacházely na některých liniové kresby a vlysy.

Dle střepů bylo možno usuzovat, že pocházely z  větších i menších nádob, keramických

pokliček, pekáčů, misek, talířů, ale i kachlů. Některé byly zdobeny i barevně. Také i tyto

střepy budou odborně a podrobněji klasifikovány a následně uloženy v  depozitáři Okresního

muzea v Českém Těšíně.

Státem chráněný dub sražen větrem

Dne 24.8.1998 byl předpolednem silným poryvem větru sražen, ve výšce asi 3 m

kmen letního dubu, vedeného v  seznamu státem chráněných přírodních výtvorů. Nacházel se

u příjezdové cesty k bývalé selské usedlosti, popisné číslo 34, na parcele 457/3 na Pardubicích

v Albrechticích. Jednalo se o ten prostřední ze tří tam stojících dubů “starců“. Následným

ohledáním bylo zjištěno, že kmen toho dubu byl uvnitř úplně ztrouchnivělý a celou váhu

stromu držela jen asi 4-5 cm tlustá, vnější zdravě vypadající vrstva kmene. Je zajímavé, že

dub měl normální olistění i přírůstky, nikdo by se nenadál, že má vnitřek ztrouchnivělý. Kmen

se rozlomil asi ve 3 m výšce v  místě, kde před několika lety také vichřice vylomila mohutnou

větev.

Tajemník obce, pan Ing. Petr Kalina pohotově provedl fotodokumentaci.

Dokumentace – tisk 3655-61.

Klíněnka jírovcová

Novinová zpráva o škodách, způsobených tímto škůdcem, jehož larvy vyžírají listový

parenchym (minující hmyz). O tomto škůdci, jakoby se ještě ani nevědělo. Náhlou invazí

klíněnka dala o sobě vědět a to nejen v  Albrechticích, ale v  celé republice. Zdá se, že se proti

její agresivitě asi nedá nic dělat. Žírem jsou jírovce oslabovány, dochází k  opětnému

obrašování i kvetení v  době, kdy se stromy již chystají k  zimnímu klidu. Škůdce nemine ani

jednotlivě rostoucí jírovce například v  lese. Jírovec maďal není v  našem kraji původní

dřevinou, je sice krásný, ale má svou vlast na jihu. Zřejmě v  tom případě došlo k  poruše

přírodní rovnováhy tak, že tu klíněnky nemají své škůdce a proto se tak přemnožily.

Dokumentace – tisk 524.

Lidové stavby

V osadě Pardubicích se dosud zachoval dřevěný větrník u paní Marty Fuskové na

popisném čísle 98 a v  roce 1998 byl ještě funkční. Místo, kde větrník stojí, se nachází

v severozápadní části Pardubic, poblíž Chotěbuzky.           Dokumentace – tisk 3662-4.
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Noviny Karvinska, týdeník, v  němž se často objevovaly zprávy o naší obci, přestal

v roce 1998 vycházet. V  tomtéž okresním týdeníku se 17.12.1998 objevilo upozornění pro

čtenáře, že ke 31.12.1998 tyto noviny přestanou vycházet.     Dokumentace – tisk 548.

Sběr odpadových surovin

Poznenáhlu se přestávalo vyplácet obtěžovat se a nosit odpadový sběrový materiál do

sběren. Postupně, i když jinak v  důsledku rostoucí inflace kdejaké ceny zboží a služeb

stoupaly, ceny sběrných surovin (papíru, kůžek, hadrů a jiných) klesaly tak, až se přestaly

vykupovat. Nakonec byl ještě tento materiál blahosklonně odebrán, nebo klientům bylo

doporučeno, aby sběr vhodili do kontejneru, že se to už nevykupuje. Nadále, ale ještě zůstala

možnost, že odvozci odpadu, ve spolupráci s  obecními úřady, prováděli odvoz i separovaného

odpadu, ale bez úhrady za něj. Naopak obec odvozci musela platit poplatek za svoz. Obecní

vyhláškou pak bylo stanoveno, kolik musí občané platit obecnímu úřadu za zprostředkování

těchto služeb.          Dokumentace – tisk 568-570.

V souvislosti s tím byly činěny pokusy lidosprávy zavést sběr tříděného odpadu (papír,

plasty, sklo nebarvené a barevné). V  rozptýlené zástavbě byly k  popelnicím přikládané

igelitové pytle na papír, na sídliště bylo pořízeno několik kontejnerů s  označením pro ten

který druh odpadu. Jejich zakoupení znamenalo pro obecní pokladnu dost značnou sumu.

Vznikl tu však další problém a sice v  neukázněnosti některých občanů, kteří snahu jedněch

kazili tím, že nedbali na třídění a házeli třeba mezi papír i železo, nebo kamení, i když otvory

byly na těchto sběrných nádobách menší. Jednalo se sice jen o jedince nebo rozpustilé děti

z ulice, kteří svým jednáním původně dobrou myšlenou takto dovedli zhatit. Zpracovatelé

odpadu v takových případech o takto vytříděný odpad zájem ztráceli, když náklady na další

třídění činily odpad neperspektivním.     Dokumentace – tisk 529.

Svoz nebezpečného odpadu.        Dokumentace – tisk 381.

Negativní jevy

Krádeže, přestupky a jiné

V prosinci 1998 byli v  Havířově ochránci pořádku dopadeni při činu 2 mladiství

pachatelé z  Albrechtic, když zcizovali autosoučástky. Případ byl předán k  dořešení Policii

České republiky.      Dokumentace – tisk 518.

Policejní záznam o rušení nočního klidu na sídlišti v Albrechticích z 10.11.1998.

Dokumentace – tisk 519.

Novinová zpráva o přestupku občanky z naší obce v Havířově.    D – tisk 520.
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Ke kriminalitě v  Albrechticích je už obšírnější záznam ve zprávě o činnosti obecní

policie v zápise obecní kroniky.

Vážná autonehoda

Dne 24.4.1998 došlo o půl deváté ráno k  autohavárii v zatáčce okresní silnice v  osadě

Zámostí. Dodávkové auto Škoda 1200, patřící podniku Rekultivací v  Havířově, při jízdě

z Červenek dolů nezvládlo pro selhání brzd pravoúhlou zatáčku na Zámostí a sjelo ze silnice

do zahrady pana Františka Palowského, při čemž se převrátilo. Řidič utrpěl zlomeniny žeber a

četné pohmožděniny. Na majetku vznikla poměrně velká škoda na autě, na oplocení i na

vyústění plynu. Jen za opravu vyústění plynovodu účtovali plynaři rovných 12 000 Kč.

Požáry

V sobotu 8.8.1998 v  Albrechticích 2x hořelo. Dopoledne vznikl požár na obilním

kombajnu při kosení ovsa na pozemku pana Ing. Zdislava Michejdy u Jedličníku. Jeho

příčinou byla závada na startéru.

K večeru téhož dne hořelo podruhé při spalování vymlácené slámy, když se oheň

vymknul z pod kontroly. Pachatel spaloval slámu na pozemku – strništi v  osadě Pardubice u

popisného číslo 45 v rozporu se zákonným nařízením, proto mu byla vyměřena pokuta.

Dokumentace – tisk 380.

U obou požárů zasahovali hasiči. První přispěchali na pomoc místní hasiči a následně

dojely i 2 vybavené hasičské vozy s posádkami z Havířova.

Úmrtí

Dne 10.5.1998 se konal pohřeb na místním evangelickém hřbitově 93letého

albrechtického občana, Pavla Santariuse. Kdysi pracoval v  hornické profesi. V  roce 1937

přežil důlní havárii, při čemž byl raněn a od té doby byl invalidou. Byl člověkem poctivým,

svědomitým a přátelským. Patřil k  váženým občanům obce. Byl prvním presbyterem zdejšího

evangelického sboru, iniciátorem stavby evangelického kostela v  Albrechticích v  roce 1945.

Měl zálibu v  chovu včel a patřil také k  zakládajícím členům místního včelařského spolku. Po

smrti své manželky, v únoru roku 1972 žil až do své smrti se svou družkou v Horní Suché.

Dne 25.5.1998 se konal pohřeb z  římsko-katolického kostela v  Albrechticích

zesnulého výtvarníka, Bohumila Svobody. Jako albrechtický rodák zemřel ve věku 71 let.

Poslední léta svého života strávil v  bytě v  Havířově – Šumbarku, ale do Albrechtic stále a
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často dojížděl. Měl svou rodnou ves rád a zde také vznikla řada jeho děl – obrazů, jejichž

náměty čerpal převážně ze zdejší přírody a krajiny.     Dokumentace – tisk 517.

O předčasném úmrtí Mgr. Valtra Lazara, ředitele zdejší základní školy, je již zpráva

v zápisu v kapitole školství.

Dne 5.12.1998 zemřel nejstarší současný občan Albrechtic, pan Adama Dziadkowiec,

ve věku 99 let.

Z výběru základních údajů o obcích okresu Karviná, k 31.3.1998

    (údaje o Albrechticích)

Počet obyvatel celkem 31.12.1996 4053

z toho ženy 2098

Ekonomicky aktivní obyvatelstvo 1880

Počet uchazečů celkem (o zaměstnání)  146

Podíl uchazečů k ekonomicky aktivnímu obyvatelstvu 8,03%

z toho muži   77

z toho ženy   69

z toho uchazeči se změněnou pracovní schopností 1,05%

z toho dělníci  105

z toho technicko-hospodářští pracovníci   12

z toho absolventi škol   29

Podíl absolventů k ekonomicky aktivnímu obyvatelstvu 1,6%

z absolventů škol:

vysokých 0

středních odborných a gymnázií 5

vyučenci 21

mladiství ze základních škol 3

Dokumentace – tisk 427.

Údaje převzaty ze základních dat, zpracovaných k  mikroregionům okresu Karviná.

Zpracovala Milada Olšarová, 17.4.1998.
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Informace o kvalitě ovzduší ve 2. čtvrtletí 1998

Měřeno ručními měřícími stanicemi hygienické služby a mobilní technikou, vozem

HORIBA.

Lokalita Albrechtice u základní školy na Školní ulici: (Údaje v ug/m3)

Datum: čas: SO2 O3 CO NOx CH4 NCH4 prach

17.4.1998 7:00 – 13:00 průměr 13 76 88 11 n n 28

Počet měření 12 max 21 103 100 34 81

min 4 33 80 4 12

21.5.1998 7:00 – 13:00 průměr 18 61 85 29 1495 228 50

Počet měření 6 max 22 85 90 39 1760 490 94

min 13 44 80 13 1290 60 18

23.6.1998 10:30 – 13:30 průměr 5 73 83 10 n n 50

Počet měření 6 max 7 77 90 14 123

min 4 69 70 8 13

Novinová zpráva o rostoucím ohrožení životního prostředí a to nejen u nás.

Dokumentace – tisk 525.

Novinová zpráva o kontrolách, prováděných Okresní hygienickou stanicí ve

stravovacích zařízeních a o měření radonu.  Dokumentace – tisk 527-8.

Novinové články, svědčící o “praxi ochránců lesů“ v boji proti škůdcům.

Dokumentace – tisk 526, 532-5.

Prašný spad: (g*m-2 * 30 dní-1)

Albrechtice: V roce 1993 1994 1995 1996 1997 1998

3,76 3,71 3,25 3,44 2,78 2,73

Výskyt vybraných infekčních chorob

V absolutních číslech v  roce 1997 bylo zaznamenáno 13 případů a v  roce 1998 bylo

zaznamenáno 30 případů.

Další sledované infekční choroby – bacilární úplavice a virový zánět jater

v Albrechticích zaznamenány v těchto rocích nebyly.

Parasitární onemocnění v roce 1997 a 1998 zaznamenané v Albrechticích:

Svrab – 7 případů v roce 1997 a 6 případů v roce 1998,
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některé sexuálně přenosné choroby 1 případ v roce 1997, v roce 1998 žádný případ,

lymeská borelióza v roce 1997 zaznamenána nebyla a v roce 1998 1 případ,

toxoplasmóza nebyla v obci zaznamenána ani v roce 1997 ani v roce 1998.

Počasí

Průběh počasí v jednotlivých měsících roku 1998:

Leden

- Do 20. ledna bylo bez sněhu. Od 21. do 28. ledna se vytvořila nesouvislá sněhová

pokrývka a od 29. přešla v souvislou od 5 do 7 cm na konci měsíce.

- Teploty se v  1. dekádě pohybovaly ráno od -2°C do 8°C, při čemž pod nulou bylo

pouze 1x, a to 1. ledna. Odpolední teploty byly v  rozmezí +4°C až +9°C. Večerní

teploty od 0°C (1x) do +9°C. Ve 2. dekádě ranní teploty od 0°C do +5°C.

Odpolední od 5°C do +10°C a večerní od +1°C do +5°C. Ve 3. dekádě se ranní

teploty pohybovaly od -10°C do +2°C, při čemž pod nulu klesly teploty 8x.

Odpolední teploty od -6°C do +2°C, při čemž nad nulu se rtuť vyhoupla jen 2x.

Večerní teploty od +2°C (1x) do -10°C.

Únor

- Souvislá sněhová pokrývka trvala od začátku měsíce (přešla z  konce ledna) do

6.2.,cca 7 cm mocná, do 13.2. pak byla jako nesouvislá. Do konce měsíce se pak

už sníh neobjevil.

- Ranní teploty se v  1. dekádě pohybovaly od +3°C do -16°C, z  toho teplota pod

0°C byla 5x. Odpolední teploty se pohybovaly od +10°C do -5°C, z  toho teploty

nad 0°C byly naměřeny 7x. Večerní teploty se pohybovaly mezi +8°C až -13°C,

z toho 5x nad 0°C. Ranní teploty ve 2. dekádě od -1°C do +10°C, z  toho pod nulou

jen 1x. Odpolední teploty vesměs nad 0°C od 4°C do 15°C. Večerní teploty od 0°C

do +11°C, z  toho 0°C jen 1x. ve 3. dekádě se ranní teploty pohybovaly od 0°C do

+7°C. Odpolední pak od +7°C do 16°C, z  toho 10°C a více bylo 7x. Večerní

teploty se pohybovaly mezi 4°C a 11°C.
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Březen

- Od 9. do 11. se vytvořila opět souvislá sněhová pokrývka (5cm) a také od 20. do

22., která pak přešla v nesouvislou od 12. do 16. a od 23. do 27. března.

- Ranní teploty se v  1. dekádě pohybovaly od -6°C do +15°C, z  čehož pod 0°C jen

10. března. Odpolední teploty od +1°C do +16°C. Večerní teploty naměřeny

v rozmezí -3°C až +16°C, z  toho pod 0°C 2x, na konci dekády. Ve 2. dekádě se

ranní teploty pohybovaly mezi +4°C až -8°C, z  čehož nad 0°C jen 3x. Odpolední

teploty v  rozmezí +2°C až +8°C a večerní od -4°C do +7°C. Ve 3. dekádě ranní

teploty od -3°C do +5°C, z  čehož pod 0°C klesla rtuť 4x. Odpolední teploty se

pohybovaly mezi 2°C až 16°C nad nulou a večerní mezi -2°C až +9°C, z  čehož

pod 0°C jen 1x.

Duben

- V tomto měsíci se už sníh neobjevil, ale tenký led na stojaté vodě ráno byl

zaznamenán ještě 14. a 15. dubna.

- V 1. dekádě se ranní teploty pohybovaly mezi +2°C až +12°C. Odpolední mezi

13°C až 20°C. Večerní od 7 do 14°C. Ve 2. dekádě ranní teploty mezi 0°C a +9°C,

z čehož 0°C bylo naměřeno 2x. Odpolední teploty v  rozmezí 5 až 16°C a večerní

od 4°C do 10°C. Ranní teploty ve 3. dekádě od 4°C do 15°C, odpolední od 13 do

25°C a večerní od 10 do 16°C, vesměs už nad 0°C.

Květen

- V 1. dekádě ranní teploty mezi 7 až 13°C, odpolední od 10°C do 26°C, z  toho

20°C a více 5x. Večerní teploty se pohybovaly mezi 8 až 19°C. Ranní teploty ve 2.

dekádě od 8 do 17°C, odpolední od 12 do 28°C a večerní mezi 9 až 19°C. Ve 3.

dekádě ranní teploty mezi 5 až 16°C, odpolední mezi 11 až 29°C, z  čehož nad

20°C vystoupila rtuť 6x, večerní teploty mezi 6 až 19°C, z  čehož 10°C a méně

bylo naměřeno 3x.

Červen

- V 1. dekádě se ranní teploty pohybovaly v  rozmezí 15 až 21°C, odpolední od 18

do 33°C, z čehož od 20 do 30°C bylo naměřeno 6x a nad 30°C 2x. Večerní teploty

byly v rozmezí 15 až 26°C. Ve 2. dekádě ranní teploty od 10 do 16°C, odpolední
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od 16 do 21°C a večerní mezi 10 až 17°C. Ve 3. dekádě ranní teploty v  rozmezí 14

až 19°C, odpolední od 18 do 28°C a večerní od 16 do 20°C.

Červenec

- V 1. dekádě ranní teploty v rozmezí 12 až 16°C, odpolední od 14 do 25°C, z  čehož

20°C a více bylo naměřeno 6x, večerní pak od 12 do 18°C. Ve 2. dekádě se ranní

teploty pohybovaly v rozmezí 11 až 18°C, odpolední od 17 do 31°C, z  čehož 20°C

a více bylo naměřeno 8x a večerní teploty od 13 do 22°C. Ve 3. dekádě ranní

teploty od 16 do 21°C, odpolední od 20 do 34°C, z  čehož 30°C a více bylo

naměřeno 4x a večerní od 16 do 24°C.

Srpen

- V 1. dekádě ranní teploty od 12 do 19°C, odpolední od 22 do 32°C, z  čehož 30°c a

více 2x, večerní teploty v  rozmezí 14 až 24°C, ve 2. dekádě ranní teploty od 10 do

18°C, večerní od 17 do 20°C a odpolední v  rozmezí 22 až 30°C. Ve 3. dekádě

ranní teploty od 10 do 17°C, odpolední od 15 do 27°C, z  čehož pod 20°C bylo

naměřeno 8x a večerní od 10 do 19°C.

Září

- V 1. dekádě se ranní teploty pohybovaly od 8 do 14°C, odpolední od 18 do 25°C,

z čehož 20°C a více bylo 8x a večerní v rozmezí od 11 do 18°C. Ve 2. dekádě ranní

teploty od 9 do 20°C, odpolední od 10 do 26°C, z  čehož 20°C a více bylo

naměřeno jen 2x a večerní teploty od 10 do 19°C. Ve 3. dekádě ranní teploty od 7

do 15°C, odpolední od 15 do 21°C a večerní od 10 do 15°C.

Říjen

- V 1. dekádě ranní teploty v  rozmezí 5 až 12°C, odpolední od 7 do 18°C a večerní

od 6 do 14°C. Ve 2. dekádě ranní teploty od 5 do 12°C, odpolední od 10 do 21°C a

večerní od 7 do 13°C. Ve 3. dekádě ranní teploty od 5 do 10 °C, odpolední od 7 do

18°C a večerní od 5 do 11°C.
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Listopad

- Od 18. se už vytvořila souvislá sněhová pokrývka poté, když od 16. již začaly

poletovat první podzimní sněhové vločky. Ranní teploty v  1. dekádě měsíce se

pohybovaly v rozmezí 0 až +9°C, odpolední od 8 do 12°C a večerní od 3 do 10°C.

Ve 2. dekádě od -5 do +7°C ráno, odpoledne od +1 do +8°C a večerní od -7 do

+5°C, z čehož pod 0°C klesly teploty 3x. Ve 3. dekádě ranní teploty v  rozmezí 0 až

-8°C, odpolední od +2 do -4°C a večerní od +2 do -9°C.

Prosinec

- Od začátku měsíce přetrvávala 5ti cm sněhová souvislá pokrývka, která se od 8.

prosince zdvojnásobila na 10 cm. Silným föhnovým prouděním 13. prosince se

začala ztrácet tak, že následující den a pak až do 19. už jako nesouvislá sněhová

pokrývka sešla úplně. O den později 21.12.1998 vznikla nová 3cm mocná souvislá

sněhová pokrývka, která pak znovu od 28.12. do konce měsíce vytrvala jako už

nesouvislá.

- Teploty se v 1. dekádě měsíce ráno pohybovaly v rozmezí -1 až -8°C, odpolední od

2 do -4°C a večerní od 0 do -7°C. Ranní teploty ve 2. dekádě byly mezi +7 až

-14°C, z toho 0°C a méně bylo naměřeno 4x, odpolední mezi +7 až -14°C, z  toho

0°C a méně 2x a večerní teploty mezi +7 až -6°C, z  čehož 0°C a méně 2x. Ve 3.

dekádě ranní teploty v  rozmezí -3 až +9°C, z  toho 0°C a méně 7x, odpolední mezi

+1 až +5°C a večerní od +2 do -6°C, z toho 0°C a méně 8x.

Novinové články o průběhu letošního počasí a o rozmarech přírody viz dokumentace.

Dokumentace – tisk 537-8, 543-5.

Oblačnost: (počet dní v měsíci)

Měsíc: Zataženo: Polooblačno: Částečně zataženo: Jasno:

Leden 9 9 11 2

Únor 6 11 10 1

Březen 2 22 7 -

Duben 2 21 7 -

Květen 1 25 4 1

Červen 2 24 4 -

Červenec 3 18 10 -

Srpen - 20 10 1
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Měsíc: Zataženo: Polooblačno: Částečně zataženo: Jasno:

Září 5 19 6 -

Říjen 9 15 6 -

Listopad 11 12 7 -

Prosinec 11 15 5 -

Srážky kapalné:

Měsíc: Mírný déšť: Liják: Bouřka s   lijákem: Jen hřmot: Mlha/smog:

Leden 5 2 0 0 0/5

Únor 7 3 0 0 10/0

Březen 3 3 0 0 0/0

Duben 8 5 1 0 0/0

Květen 8 4 2 2 0/0

Červen 4 4 5 2 3/0

Červenec 5 8 0 3 0/0

Srpen 7 0 2 1 0/0

Září 4 4 0 3 5/0

Říjen 9 8 2 0 11/0

Listopad 3 3 0 0 4/7

Prosinec 4 1 0 0 16/10

Srážky pevné:

Měsíc: Déšť se sněhem Kroupy Slabé sněžení  Vánice

Leden 3 0 0 2

Únor 1 0 0 0

Březen 3 1 5 2

Duben 0 0 0 0

Květen 0 1 0 0

Červen 0 1 0 0

Červenec 0 0 0 0

Srpen 0 0 0 0

Září 0 0 0 0

Říjen 0 1 0 0
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Měsíc: Déšť se sněhem Kroupy Slabé sněžení  Vánice

Listopad 2 1 6 0

Prosinec 0 0 7 1

První jarní hromobití s  lijákem bylo zaznamenáno 30.4.1998 a poslední v  tomto roce

26.10. opět s lijákem. 

Abnormální srážky byly zaznamenány v roce 1998 v dubnu 13tého, kdy spadlo 25 mm

srážek, Medardova kápě v  tomto roce také vyšla, 12. a 13.6. vytrvale pršelo 2 noci a 1 den,

přičemž spadlo rovných 100 mm deště, vytrvale také pršelo od 5. do 7. července, při čemž

spadlo 40 mm deště. Dne 29.9.1998 napršelo 48 mm srážek a 13.8.1998 36 mm.

Nepříjemné sucho trvalo od 9.5.1998 do 12.5. včetně od 28. do 30. května.

Větry: (četnost, směr)

Měsíc: J  S   Z   V   JV JZ SV SZ bezvětří

Leden 6 2 3 2 1 13 5 2 0

Únor 8 1 1 0 2 17 0 2 0

Březen 6 4 0 0 4 12 3 9 1

Duben 5 1 2 0 2 21 3 4 0

Květen 12 0 1 0 3 13 7 5 0

Červen 4 1 2 0 2 19 1 9 0

Červenec 6 1 4 0 0 20 1 7 5

Srpen 1 0 5 0 1 8 10 11 4

Září 2 0 1 0 0 20 7 3 0

Říjen 0 0 3 0 0 20 8 4 0

Listopad 1 1 1 1 2 9 6 8 3

Prosinec 5 1 1 0 3 18 6 2 0

Poznámky: J = jižní vítr, JV = jihovýchodní vítr, S = severní vítr, JZ = jihozápadní vítr,

Z = západní vítr, SV = severovýchodní vítr, V = východní vítr, SZ = severozápadní vítr

Dokumentace – tisk 547.
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Větry: (síla)

Měsíc: vánek:  silný vítr: vichřice: föhn:

Leden 21 12 1 6

Únor 24 7 0 8

Březen 22 15 1 6

Duben 22 15 1 5

Květen 34 7 0 12

Červen 37 1 0 4

Červenec 34 5 0 6

Srpen 31 5 0 1

Září 28 5 0 2

Říjen 22 11 2 0

Listopad 23 5 1 1

Prosinec 25 10 1 5

Měsíční průměry teplot v roce 1998 ve °C.

Měsíc: Průměr: Měsíc: Průměr: Měsíc: Průměr:

Leden +2,06 Květen +14,04 Září +15,56

Únor +4,96 Červen +17,94 Říjen +9,5

Březen +3,83 Červenec +18,54 Listopad +1,9

Duben +11,36 Srpen +17,81 Prosinec -1,2

Roční průměr teplot činil +9,69°C.

Agrometeorologická pozorování

Zima 1997-8 měla velmi mírný ráz, takže někteří stěhovaví ptáci ani neodletěli

(špaček) a severští k  nám nepřiletěli (brkoslavi, havrani, káně). Kosi už začali nesměle zpívat

spolu se sýkorami počátkem 2. dekády ledna a ve 2. dekádě února již zpívali naplno.

Sníh z  Beskyd vymizel už 12.2.1998, malé zbytky se udržely už jen ve stínu na

vrcholku Lysé Hory. Začátkem 2. dekády března se však prudce ochladilo (12.3.1998 bylo

naměřeno -8°C), což mělo za následek poškození již narušené vegetace (ovocné stromy a

okrasné keře). V Beskydech se znovu objevil sníh.
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V první polovině května se nepříznivě projevilo sucho a vedro, když rtuť na

teploměrech stoupala až ke 28°C. Červencové teploty překonaly dlouhodobé průměry.

Novinové články k průběhu a rozmarům letošního počasí viz dokumentace 537-8, 543-5.

Půda po novém roce už ani zamrzlá nebyla, když tomu při případných mrazech bránila

sněhová pokrývka. Na zimu půda zamrzla přechodně ve 2. dekádě listopadu, na začátku a na

konci prosince.

Období se souvislou sněhovou pokrývkou od 28.1. do 6.2. a od 9. do 11.3. a od 20. do

21.3. v předjaří. Na podzim pak od 18.11. do 13.12. a od 21. do 27.12.1998,

Zazelenaní ozimů na jaře bylo zaznamenáno již 16. února 1998.

Všeobecné polní úkony:

Počátek jarních polních prací zaznamenán 31.3.1998,

počátek žní, kosení ozimého ječmene 13.7. (žito zaznamenáno nebylo, když se

prakticky přestalo na polích u nás pěstovat, pšenice i ječmen totiž skýtaly mnohem větší

výnosy).

Ukončení žní bylo zaznamenáno 18.8.1998.

Polní kultury:

Plodina:      Setí:     Vsch-       Sloup-    Metání     Počátek     Úplný     Plná      Sklizeň

      ázení       kování           květu    květ     zralost

Řepka ozimá                26.4.    28.4.      9.7.         21.7.

Řepka jarní         23.4.

Ječmen ozimý      17.5.         20.7.

Pšenice Asta       24.9.      7.10.          3.5.            3.6.           4.6.          6.6.           1.8.

Ječmen jarní         3.4.     25.4.

Pšenice jarní        3.4.      23.4.         18.8.

Oves latnatý      31.3.      17.4.     16.6.           8.8.

Brambory rané    2.4.      26.4.      27.6.       27.6.

Brambory pozdní polorané růžové

  10.4.      28.4. 7.6.    12.6.      25.7.         5.8.

Řepa krmná      11.4.      27.4.          7.10.

Polní pícniny:

Počátek senoseče 26.5.1998.
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Luční rostliny:

Psárka luční - počátek kvetení: 1.5.

Srha laločnatá - počátek kvetení: 20.5.

Tomka vonná - počátek kvetení: 1.5.

Blatouch bahenní - počátek kvetení:  ? všeobecné kvetení: 12.4.

Kopretina bílá - počátek kvetení: 27.5. všeobecné kvetení: 29.5.

Ocún - počátek kvetení: 2.9. všeobecné kvetení: 4.9.

Podběl obecný  - počátek kvetení: 27.3. všeobecné kvetení: 27.3.

Zoofenologická pozorování:

Pojmenování:  Přílet: Hromadný přílet: První zpěv: Houfování: Odlet:

Drozd zpěvný 30.3. 1.4.

Kukačka obecná 27.4.

Rorýs obecný 8.5. 25.8.

Skřivan polní 20.3. (1 kus) skřivanů i vlaštovek přilétlo k  nám v  tomto roce

abnormálně málo)

Vlaštovka obecná 27.4. (jiřičky se neobjevily vůbec).

Špaček obecný přezimoval, v průběhu zimy přelétával v hejnkách. 

Čáp bílý se objevil v 1. dekádě dubna, nikoliv však v Albrechticích, zde zahnízdil na komíně

firmy Bednařík v centru obce 174.

Labuť bílá zahnízdila na Těrlické přehradě počátkem dubna.

Včela medonosná – první prolet 10.2.1998, první snůška pylu 16.2.1998

        první med se točil 21.5. První roj zaznamenán 20.5.

Žluťásek a babočka žahavková se prolétávaly od 27.2.1998.

Lesní rostliny a okrasné dřeviny:

název    první       plné první   plné   žloutnutí   opadávání           zralé

   květy       kvetení        listy  olistění          listů             plody

Plicní lékařský 4.3.

Jaterník podléška 26.2.        27.2.

Sněženka 16.2.        20.2.

Bez černý 16.5.        26.5. 19.2.    9.4. 18.8.
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název    první       plné první   plné   žloutnutí   opadávání           zralé

   květy       kvetení        listy  olistění          listů             plody

Borovice lesní 28.4.       29.4. 25.4..

Bříza bělokorá  6.4.             8.4. 16.4.   29.4.       31.8. 7.8. 7.7..

Buk lesní 26.4.     7.5.       30.9. 7.10.

Dub letní 23.4.      25.4. 23.4.   29.4.       25.9. 5.10. 2.9.

Hloh obecný 6.3.   25.4. 10.9.

Jasan ztepilý 27.4.    8.5.        5.10. 7.10.

Javor mléč 7.4.       9.4. 16.4.     29.4.      20.9. 27.9. 15.10

Jedle bělokorá 25.4.

Jeřáb obecný 6.5.       8.5. 6.4.   25.4.        6.9. 10.8.

Jíva 6.3.       8.3. 11.4.     7.5.      12.10.

Klen 25.4.     28.4. 25.4.     1.5.        3.10. 7.10. 10.10

Lípa malolistá     22.6. 25.4.        6.9. 12.10.

Líska obecná 11.1.     13.1. 14.4.     5.5. 30.8.

Modřín  3.4.      5.4. 11.4.   29.4.       7.10.

Olše lepkavá 11.1.     13.1. 20.4.    7.5. 10.10.

Smrk obecný 11.5.     11.5. 25.4.

Střemcha 18.4.        21.4.  6.4.   16.4.

Trnka  6.4.       8.4. 26.4.       3.10. 8.10. 31.8.

Akát trnovník  26.5.     28.5. 28.4.   20.5.     18.10. 18.10.

Jírovec maďal 30.5.      3.5. 24.4.   28.4.     31.8. 3.9. 3.9.

Šeřík obecný 29.4.      2.5. 17.4.   27.4. 12.10.

Ovocné stromy a keře:

název první   plný první opad  zrání úroda

květy   květ  listy  listí plodů____________

Mirabelka 2.4.   

Třešeň raná 12.4.   16.4. 24.4. 6.10. 2

Třešeň pozdní 21.4.   23.4. 25.4. 9.10. 1

Višeň Vackova 16.4.   20.4. 24.4. 13.10. 1

Švestka domácí 20.4.   22.4. 24.4. 13.10. 2

Hrušeň podzimní 20.4.   22.4. 23.4. 25.9. 2

Hrušeň zimní 22.4.   25.4. 23.4. 9.10. 1
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název první   plný první opad  zrání úroda

květy   květ  listy  listí plodů____________

Jabloň letní 7.10.

Jabloň podzimní 5.5.    7.5. 23.4. 8.10. 1

Jabloň zimní 5.5.    7.5. 25.4. 9.10. 1

Ořešák vlašský 4.5.    6.5. 24.4. 22.9. 18.9. 3

Rybíz červený 7.4.  11.4. 7.4. 22.9. 3

Poznámka: číselný údaj pod heslem úroda = 1 málo, 2 více a 3 hodně

Lesní rostliny, okrasné stromy a keře:

Název první  plný první   plné žloutnutí opadávání zrání

květy květ listy olistění    listí      listí            plodů

Forsythie 5.3. 8.3. 6.4.

Konvalinka vonná 2.5. 5.5.

Lípa velkolistá 15.6. 20.4.   6.5. 10.9. 22.9.

Ptačí zob 30.5. 2.6. 8.4.   5.5.

Růže šípková 20.5. 30.5. 2.4.   3.5. 20.9. 22.9. 18.8.

Svída krvavá 25.5. 27.5. 11.4. 30.8.

Štědřenec odvislý 12.5. 14.5. 22.4.   5.5.

Lýkovec 19.2

Výskyt škůdců:

Mandelinka bramborová od 11.5.1998.

Mera jabloňová – hojný výskyt na jaře.

Klíněnka jírovcová – lavinovitý výskyt od začátku května. Předčasný opad listů.

Chroust obecný, u nás výskyt téměř vzácný (byl zaznamenán jen 1 brouk).

Poznámky o výskytu některých hmyzů:

Majka – její výskyt již několik let nebyl u nás zaznamenán.

Střevlík měděný je poslední dobou častější, méně častý je však střevlík pižmový.
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Letní a zimní čas

Také v  roce 1998 byla zavedena změna letního času od 29.3. do 25.10.1998, kdy se

přešlo opět na zimní čas. Mnoho lidí tímto nařízením nadšeno nebylo, ale byli i takoví, kteří

tuto změnu přijímali bez reptání.            Dokumentace – tisk 539-41.

Dodatky:

Slavnostní setkání , pořádané v  pátek 23.10.1998 v  Domě Polského svazu kulturně

osvětového z  iniciativy obecní rady, jako neformální ukončení volebního období 1994-8.

Pozváni byli všichni členové obecního zastupitelstva, obecních komisí, pracovníci obecního

úřadu, včetně rodinných příslušníků a hostů. Za 150 Kč byla večeře, přípitek, zákusek, káva a

další překvapení. O kulturní program se starala skupina “FORUM“, pod vedením pana

Kapiase.     Dokumentace – tisk 390.

Odprodej akcií

V roce 1998 získala obec odprodejem akcií Ostravsko-karvinských dolů, akciové

společnosti celkem 7  380 000 Kč. Z  této částky bylo použito téměř 2,5 milionů Kč na

dokončení opravy ploché střechy na základní škole. Takováto suma totiž obci scházela

k pokrytí celkového nákladu na tuto akci, která byla vyčíslena na cca 5 milionů Kč.

Z výnosů těchto akcií byla rovněž financována plynofikace objektů, v  majetku obce (2

mateřských škol, obecního úřadu a zdravotního střediska).     Dokumentace – tisk 391.

Kruhový objezd v   Albrechticích?

V souvislosti s  vypracováním územního plánu obce v  roce 1998 bylo mimo jiné

navrhováno, aby pro zmenšení nehodovosti na složité křižovatce ulic Hlavní, Těšínské,

Životické a Hornické byl vybudován kruhový objezd – rondel.     Dokumentace – tisk 396.

Zvýšení finanční hotovosti

Polsko vydalo nařízení, které se týkalo všech návštěvníků, hodlajících navštívit tuto

republiku, že s  platností od roku 1998 musel každý, kdo chtěl překročit hranici, mít u sebe

finanční hotovost. Doposud byla spíše její výše omezována. Nyní měli celníci právo

požadovat v  souvislosti s  pasovou kontrolou, vykázat se přinejmenším částkou peněz,

potřebných k pokrytí nákladů svého pobytu v  té zemi. Privátní osoby budou muset mít u sebe
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(nad 16 let věku) nejméně 500 zlotých, nebo 100 zlotých na každý den pobytu v  Polsku.

Osobám pod tuto věkovou hranici bylo stanoveno mít 300 nebo 50 zlotých na 1 den pobytu.

Dokumentace – tisk 405.

Omezení nároků na léčbu

Nemile se dotýkala starších lidí, kteří z  nějakých důvodů byli v  situaci požadovat

lékařské ošetření, neoficiálně stanovená skutečnost, že s  narůstajícím věkem ztráceli nárok na

špičkovou léčbu. Podkladem k  tomu bylo zjištění, že lidé nad 75 věku spotřebují více

léčebných výloh než mladí, i když logicky by mladí měli mít menší spotřebu výloh na léčení

než starší. Jednalo se o nepopulární opatření, které ti dříve narození poslední dobou čím dál

více na sobě pociťovali.     Dokumentace – tisk 406.

Vichřice

Dne 28.10.1998 postihla naší obec silná vichřice při níž vznikly i četné hmotné škody,

jako stržené krytiny některých střech, polámané stromy a větve a došlo i k  převrácení budky

autobusové zastávky v osadě Zámostí.            Dokumentace – tisk 3668-9.

Diplom Československé myslivecké “Ohař“ Albrechtice

Ukázka Diplomu Československé myslivecké jednoty, který byl v  roce 1960 udělen za

vzornou práci v myslivosti, panu Josefu Szelongovi, v Albrechticích.

Dokumentace – tisk 3670.
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Škola základní polská 120

Školné, prominutí ze sociálních důvodů 21

Školství 95

Štít Albrechtic, fotbalový turnaj 133

Štít Albrechtice, delegáti starosta a obecní tajemník 25

Tabulky kopané 133

Telefonní stanice, přidělení zástupci starosty 30

Televize, Local Stonava 91

Teploty vzduchu, průměry měsíční a roční 153

Termíny zasedání obecní rady a zastupitelstva, schválení 30

Údaje, vybrané z obcí okresu Karviná 152

Úhrada cestovného dětem na šachový turnaj v Karviné 24

Úhrada cestového hasičům, delegovaným na veletrh Pyros v Brně 24

Úmrtí 151

Úpravy výrobny firmy Bednatík na sídlišti 27

Ustavující zasedání obecního zastupitelstva 63

Územní plán obce, zpracování připomínek 22,59

Územní plán obce, schválení 60

Včelařský svaz 137

Veřejné mínění, výsledky průzkumů 95

Veřejné osvětlení, soutěž na rekonstrukci 31
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Veřejně prospěšné práce, přidělení odsouzeného 28

Veřejná soutěž na prodej mateřské školy v Rakovci 22

Větrník na Pardubicích 149

Videoherna a půjčovna kazet v novém bytovém domě, zákaz provozu 25

Vichřice 166

Vítězka televizní soutěže byla z Albrechtic 92

Vítr, síla, směr, četnost v tabulce 159

Voda pitná, cena 85

Volby komunální 2

Volby parlamentní 1

Volby do obecního zastupitelstva, přípravy 54

Vstup obce do společnosti Rozvoj 50

Vrácení pozemků Slezské agrární společnosti původním majitelům 29

Výběrová komise, schválení 29

Výkupy pozemků 19, 20, 27

Výlet vlastivědný 91

Výročí 50 let evangelického kostela 146

Výročí 50 let evangelického kostela, delegování zástupců obce na oslavu 26

Výročí 170 let polské školy 122

Výročí 60 let anexe Těšínska k Polsku 11

Výročí 60 let Mnichovského diktátu 9

Výročí Února 1948, prohlášení k němu 8

Výsledky voleb komunálních 3

Výsledky voleb do Poslanecké sněmovny 1

Výstavba investiční 54

Vyúčtování nákladů na vytápění nového bytového domu před 

nastěhováním nájemníků 21

Vzpírání 136

Zahrádkářský svaz 141

Záchranný archeologický průzkum 147

Základní umělecká škola, pobočka v Albrechticích 122

Základní škola česká 100
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Základní škola polská 120

Zaměstnanci obecního úřadu v roce 1998 18

Zástupce obce v okresní školní radě, Bernadetta Sikorová 32

Závady na novém bytovém domě na Hornické ulici, zatékání 23, 31

Závěsný státní znak, stanovení užívání 30

Zemědělství 77

Zdravotnictví v obci 80

Zisk z varhanního koncertu věnován na opravu dřevěného kostela 32

Změny v obsazení farnosti 142

Změny v pohraničním styku s Polskem 165

Znalecké ocenění vodovodů v obci 52

Zřízení 2 pracovních míst pro veřejně prospěšné práce 19

Zřízení komisí obecní rady 30

Zvýšení nájemného ve zdravotním středisku 21

Zvýšení úhrady na telefon obecnímu tajemníkovi a starostovi 32

Železniční doprava 87

Životní prostředí 54, 153

Životní úroveň, vybavenost domácností 80
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